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DEWAN MAJLIS 

 
Isnin, 17 Jamadilakhir 1439 / 5 Mac 2018 

 
YANG DI-PERTUA 

DAN AHLI-AHLI MAJLIS 
MESYUARAT NEGARA 

 
HADIR: 
 
YANG DI-PERTUA:  
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Lela Dato Seri Setia Awang Haji 
Abdul Rahman bin Dato Setia Haji 
Mohamed Taib, PSNB., SLJ., PHBS., 
PJK., PKL., Yang Di-Pertua Majlis 
Mesyuarat Negara, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
AHLI RASMI KERANA JAWATAN 
(PERDANA MENTERI DAN 
MENTERI-MENTERI): 
 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka  
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu‘izzaddin Waddaulah ibni              
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam, Perdana Menteri, 
Menteri Pertahanan, Menteri Kewangan 
dan Menteri Hal Ehwal Luar Negeri               
dan Perdagangan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
 
 
 
 

Duli Yang Teramat Mulia Paduka Seri 
Pengiran Muda Mahkota Pengiran Muda 
Haji Al-Muhtadee Billah ibni Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu‘izzaddin Waddaulah, DKMB., DPKT., 
King Abdul Aziz Ribbon, First Class 
(Saudi Arabia), The Order of the 
Renaissance (First Degree) (Jordan), 
Grand Cross of Crown Order - G.K.K. 
(Netherlands),  Medal  of  Honour (Lao),  
DSO (Singapore), Order of Lakandula 
with the Rank of Grand Cross 
(Philippines), The Order of Prince 
Yaroslav the Wise, Second Class 
(Ukraine), DSO (Military) (Singapore), 
PHBS., Menteri Kanan di Jabatan 
Perdana Menteri, Negara Brunei 
Darussalam. 
                                                                                           
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Diraja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, DK., SPMB., DSNB., PHBS., 
PBLI., PJK., PKL., Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia           
Paduka Seri Baginda Sultan dan              
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana  Mentari. 
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Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Kerna Dato Seri Setia (Dr.) Haji 
Awang Abu Bakar bin Haji Apong, 
PSNB., DSLJ., SMB., PHBS., PIKB., PKL., 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri, 
Negara Brunei Darussalam. 
              
Yang Berhormat Pehin Udana Khatib 
Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji 
Awang Badaruddin bin Pengarah Dato 
Paduka Haji Othman, PSSUB., DPMB., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Menteri                 
Hal Ehwal Ugama, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Ali bin Apong, PSNB., DPMB., PJK., 
PIKB., PKL., Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan, Negara Brunei 
Darussalam. 
     
Yang Berhormat Pehin Datu Lailaraja 
Mejar Jeneral (B) Dato Paduka Seri              
Haji Awang Halbi bin Haji Mohd.  
Yussof, DPKT., SMB., PHBS., Menteri 
Pertahanan II, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka                       
Dr. Awang Haji Mohammad Isham bin 
Haji Jaafar, DPMB., Menteri Kesihatan, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka           
Haji Awang Abdul Mokti bin Haji Mohd 
Daud, SPMB., PJK., PKL., Menteri                  
di Jabatan Perdana Menteri, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
 
 

Yang Berhormat Dato Seri Paduka                
Dr Awang Haji Mohd. Amin Liew                
bin Abdullah, SPMB., SNB., Menteri 
Kewangan II, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka 
Awang Haji Erywan bin Pehin Datu 
Pekerma Jaya Haji Mohd. Yusof, SPMB., 
PSB., PJK., PIKB., Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan II,  
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka 
Awang Haji Suhaimi bin Haji Gafar, 
SPMB., SNB., PIKB., Menteri 
Pembangunan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka Dr. Haji 
Mat Suny bin Haji Mohd Hussein, 
DPMB., PJK., Menteri Tenaga (Energy) 
dan Perindustrian, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka Awang 
Haji Hamzah bin Sulaiman, DPMB.,  
PJK., Menteri Pendidikan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Mutalib 
bin Pehin Orang Kaya Seri Setia Dato 
Paduka Haji Mohammad Yusof, SMB., 
PIKB., Menteri Perhubungan, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Mejar Jeneral (B) Dato 
Paduka Seri Awang Haji Aminuddin 
Ihsan bin Pehin Orang Kaya Saiful Mulok 
Dato  Seri Paduka Haji Abidin, DPKT., 
SMB., Menteri Kebudayaan, Belia dan 
Sukan,   Negara Brunei Darussalam. 

PAGI HARI ISNIN, 17 JAMADILAKHIR 1439 / 5 MAC 2018 
  

3 

AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG BERGELAR: 
 
Yang Berhormat Pehin Datu Imam          
Datu Paduka Seri Setia Ustaz Haji 
Awang Abdul Hamid bin Bakal, PSSUB., 
DSNB., PHBS., PBLI., PKL. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Pendikar Alam Dato Paduka Seri Awang 
Haji Hasrin bin Dato Paduka Haji Sabtu, 
DPKT., DPMB., SNB., PBLI., PJK., PKLP. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka Awang 
Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu 
Pekerma Dewa Dato Paduka Awang  
Haji Abdul Rahim, DPMB., SNB., PJK., 
PKL. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG TELAH MENCAPAI 
KECEMERLANGAN: 
 
Yang Berhormat Awang Haji Umarali  
bin Esung, PSB., PIKB., PKL. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid @ Sabli bin Haji Arshad, SMB. 
 
Yang Berhormat Awang Ong Tiong Oh. 
 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila  
Jasa Haji Abdul Rahman. 
 
Yang Berhormat Dayang Nik Hafimi       
binti Abdul Haadii. 
 
Yang Berhormat Dayang Khairunnisa 
binti Haji Ash’ari, PIKB. 
 

Yang Berhormat Awang Iswandy                 
bin Ahmad, PIKB. 
 
AHLI YANG DILANTIK MEWAKILI 
DAERAH-DAERAH: 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Ali           
bin Pengiran Maon, PSB., PIKB., PKL.,                
Penghulu Mukim Berakas ‘B’,                          
Zon 1 - Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Naim bin Haji 
Kamis, PSB., PJK., PIKB., PKL., Penghulu 
Mukim Kota Batu, Zon 3 - Daerah Brunei 
dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Tahamit 
bin Haji Nudin, PIKB., Penghulu Mukim 
Gadong ‘A’, Zon 4 - Daerah Brunei         
dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohimin 
bin Haji Johari @ Jahari, Ketua 
Kampung Limau Manis, Zon 5 - Daerah 
Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Mohamed 
bin Pengiran Haji Osman @ Othman, 
PIKB., PKL., Ketua Kampung Masjid 
Lama, Pekan Muara, Sabun dan 
Pelumpong, Zon 2 - Daerah Brunei           
dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid bin Haji Mumin, PJK., PKL., 
Penghulu Mukim Liang, Zon 1 - Daerah 
Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Hanapi                  
bin Mohd. Siput, PIKB., Ketua Kampung 
Labi I, Zon 2 - Daerah Belait.  
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Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Kerna Dato Seri Setia (Dr.) Haji 
Awang Abu Bakar bin Haji Apong, 
PSNB., DSLJ., SMB., PHBS., PIKB., PKL., 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri, 
Negara Brunei Darussalam. 
              
Yang Berhormat Pehin Udana Khatib 
Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji 
Awang Badaruddin bin Pengarah Dato 
Paduka Haji Othman, PSSUB., DPMB., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Menteri                 
Hal Ehwal Ugama, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Ali bin Apong, PSNB., DPMB., PJK., 
PIKB., PKL., Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan, Negara Brunei 
Darussalam. 
     
Yang Berhormat Pehin Datu Lailaraja 
Mejar Jeneral (B) Dato Paduka Seri              
Haji Awang Halbi bin Haji Mohd.  
Yussof, DPKT., SMB., PHBS., Menteri 
Pertahanan II, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka                       
Dr. Awang Haji Mohammad Isham bin 
Haji Jaafar, DPMB., Menteri Kesihatan, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka           
Haji Awang Abdul Mokti bin Haji Mohd 
Daud, SPMB., PJK., PKL., Menteri                  
di Jabatan Perdana Menteri, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
 
 

Yang Berhormat Dato Seri Paduka                
Dr Awang Haji Mohd. Amin Liew                
bin Abdullah, SPMB., SNB., Menteri 
Kewangan II, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka 
Awang Haji Erywan bin Pehin Datu 
Pekerma Jaya Haji Mohd. Yusof, SPMB., 
PSB., PJK., PIKB., Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan II,  
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka 
Awang Haji Suhaimi bin Haji Gafar, 
SPMB., SNB., PIKB., Menteri 
Pembangunan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka Dr. Haji 
Mat Suny bin Haji Mohd Hussein, 
DPMB., PJK., Menteri Tenaga (Energy) 
dan Perindustrian, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka Awang 
Haji Hamzah bin Sulaiman, DPMB.,  
PJK., Menteri Pendidikan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Mutalib 
bin Pehin Orang Kaya Seri Setia Dato 
Paduka Haji Mohammad Yusof, SMB., 
PIKB., Menteri Perhubungan, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Mejar Jeneral (B) Dato 
Paduka Seri Awang Haji Aminuddin 
Ihsan bin Pehin Orang Kaya Saiful Mulok 
Dato  Seri Paduka Haji Abidin, DPKT., 
SMB., Menteri Kebudayaan, Belia dan 
Sukan,   Negara Brunei Darussalam. 
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AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG BERGELAR: 
 
Yang Berhormat Pehin Datu Imam          
Datu Paduka Seri Setia Ustaz Haji 
Awang Abdul Hamid bin Bakal, PSSUB., 
DSNB., PHBS., PBLI., PKL. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Pendikar Alam Dato Paduka Seri Awang 
Haji Hasrin bin Dato Paduka Haji Sabtu, 
DPKT., DPMB., SNB., PBLI., PJK., PKLP. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka Awang 
Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu 
Pekerma Dewa Dato Paduka Awang  
Haji Abdul Rahim, DPMB., SNB., PJK., 
PKL. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG TELAH MENCAPAI 
KECEMERLANGAN: 
 
Yang Berhormat Awang Haji Umarali  
bin Esung, PSB., PIKB., PKL. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid @ Sabli bin Haji Arshad, SMB. 
 
Yang Berhormat Awang Ong Tiong Oh. 
 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila  
Jasa Haji Abdul Rahman. 
 
Yang Berhormat Dayang Nik Hafimi       
binti Abdul Haadii. 
 
Yang Berhormat Dayang Khairunnisa 
binti Haji Ash’ari, PIKB. 
 

Yang Berhormat Awang Iswandy                 
bin Ahmad, PIKB. 
 
AHLI YANG DILANTIK MEWAKILI 
DAERAH-DAERAH: 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Ali           
bin Pengiran Maon, PSB., PIKB., PKL.,                
Penghulu Mukim Berakas ‘B’,                          
Zon 1 - Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Naim bin Haji 
Kamis, PSB., PJK., PIKB., PKL., Penghulu 
Mukim Kota Batu, Zon 3 - Daerah Brunei 
dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Tahamit 
bin Haji Nudin, PIKB., Penghulu Mukim 
Gadong ‘A’, Zon 4 - Daerah Brunei         
dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohimin 
bin Haji Johari @ Jahari, Ketua 
Kampung Limau Manis, Zon 5 - Daerah 
Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Mohamed 
bin Pengiran Haji Osman @ Othman, 
PIKB., PKL., Ketua Kampung Masjid 
Lama, Pekan Muara, Sabun dan 
Pelumpong, Zon 2 - Daerah Brunei           
dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid bin Haji Mumin, PJK., PKL., 
Penghulu Mukim Liang, Zon 1 - Daerah 
Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Hanapi                  
bin Mohd. Siput, PIKB., Ketua Kampung 
Labi I, Zon 2 - Daerah Belait.  
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Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Wahab bin Apong, SUB., PJK., PIKB., 
PKL., Penghulu Mukim Tanjong Maya, 
Zon 1 - Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Ramli           
bin Haji Lahit, PIKB., PKL., Penghulu 
Mukim Telisai, Zon 2 - Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Emran                  
bin Haji Sabtu, SMB., PSB., PIKB., PKL., 
Penghulu Mukim Bokok, Kelima-lima 
Mukim Daerah Temburong. 
 
HADIR BERSAMA: 
 
Yang Dimuliakan Pehin Orang Kaya 
Pekerma Jaya Dato Paduka Awang             
Haji Judin bin Haji Asar, DPMB., SLJ., 
POAS., PHBS., PBLI., PJK., PKL., 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Mulia Dayang Rose Aminah              
binti Haji Ismail, PSB., PIKB., Timbalan 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara  Brunei Darussalam. 
 

Mesyuarat mula bersidang 
pada pukul 9.30 pagi 

 
Yang     Dimuliakan         Jurutulis: 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Mesyuarat Pertama بسِْمِ ا�ّٰ
Dari Musim Permesyuaratan Keempat 
Belas Majlis Mesyuarat Negara 
bersidang pada hari ini, hari Isnin, 17 
Jamadilakhir 1439 bersamaan 5 Mac 
2018 Masihi didahului dengan Doa 
Selamat. 
 
 

 

DOA SELAMAT 
 

Doa selamat dibacakan oleh Yang 
Dimuliakan Pehin Khatib Dato Paduka 
Awang Haji Emran bin Haji Kunchang. 
(Imam Masjid Sultan Omar ‘Ali 
Saifuddien). 
 
Yang Berhormat   Yang  Di-Pertua: 
حْيم   نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  هُ ليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ عَ السَّلامَُ  بسِْمِ ا�ّٰ
 ِ   kita   bersyukur   ke hadrat ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
ِ  سُبْحَانَهُ وَتعََالَىٰ   kerana dengan limpah أَ�ّٰ
rahmat-Nya jua, maka kita dapat 
berkumpul beramai-ramai pada hari ini 
di Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Pertama Dari Musim Permesyuaratan 
Keempat Belas Majlis Mesyuarat  
Negara. Selawat serta salam               
ke atas Junjungan Besar kita                                                   
ُ عَليَْهِ وَسَلَّمَ  دٌ  صَلَّىٰ ا�ّٰ  ,kaum kerabat         مُحَمَّ
para sahabat serta pengikut-pengikut 
Baginda yang taat lagi setia hingga ke 
akhir zaman. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, Persidangan 
yang diadakan pada pagi ini 
sememangnya sangat signifikan, malah 
amat bersejarah kerana pada hari ini, 
Istiadat Pembukaan Rasmi Majlis 
Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara akan dirasmikan 
sendiri oleh Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji 
Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam. 
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Walau bagaimanapun, sebelum Ahli-Ahli 
Yang Berhormat memulakan tugas             
dan tanggungjawab masing-masing 
(menurut Fasal 49) daripada 
Perlembagaan Negara Brunei 
Darussalam bahawa ahli yang baharu 
dilantik sebagai Ahli Majlis Mesyuarat 
Negara khususnya Ahli Yang Berhormat 
Menteri-Menteri Kabinet yang telah 
dilantik pada 30 Januari 2018.  
 
Sebelum memulakan tugas dan 
kewajipan sebagai Ahli Majlis Mesyuarat 
Negara adalah dikehendaki untuk 
mengangkat sumpah atau pengakuan 
seperti dalam Borang IV yang telah 
diedarkan kepada 10 orang Ahli Yang 
Berhormat Menteri-Menteri Kabinet yang 
berkenaan. Ada baiknya Majlis 
Mengangkat Sumpah ini kita dahulukan. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Majlis 
Mengangkat Sumpah bagi Ahli Yang 
Berhormat Menteri-Menteri Kabinet yang 
baharu dilantik sebagai Ahli Majlis 
Mesyuarat Negara didahului oleh Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia 
Bakti Diraja Dato Laila Utama Haji 
Awang  Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, Penasihat Khas Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara                  
Brunei Darussalam dan Menteri                      
di Jabatan Perdana Menteri.   
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Diraja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim,  Penasihat Khas Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 

Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dan Menteri                          
di Jabatan Perdana Menteri mengangkat 
sumpah. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Yang 
Berhormat Dato Paduka Awang               
Dr. Haji Mohamad Isham bin Haji 
Jaafar, Menteri Kesihatan. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka Dr. 
Awang Haji Mohammad Isham bin                
Haji Jaafar, Menteri Kesihatan 
mengangkat sumpah. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Yang 
Berhormat Dato Seri Paduka Haji Awang 
Abdul Mokti bin Haji Mohd. Daud, 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka Haji 
Awang Abdul Mokti bin Haji Mohd Daud, 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri 
mengangkat sumpah. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Yang 
Berhormat Dato Seri Paduka                   
Dr. Awang Haji Mohd. Amin Liew          
bin Abdullah, Menteri Kewangan II. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka Dr. 
Awang Haji Mohd. Amin Liew bin 
Abdullah, Menteri Kewangan II 
mengangkat sumpah. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Yang 
Berhormat Dato Seri Paduka Awang Haji 
Erywan bin Pehin Datu Pekerma  Jaya 
Haji Mohd. Yusof, Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan II. 
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Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Wahab bin Apong, SUB., PJK., PIKB., 
PKL., Penghulu Mukim Tanjong Maya, 
Zon 1 - Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Ramli           
bin Haji Lahit, PIKB., PKL., Penghulu 
Mukim Telisai, Zon 2 - Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Emran                  
bin Haji Sabtu, SMB., PSB., PIKB., PKL., 
Penghulu Mukim Bokok, Kelima-lima 
Mukim Daerah Temburong. 
 
HADIR BERSAMA: 
 
Yang Dimuliakan Pehin Orang Kaya 
Pekerma Jaya Dato Paduka Awang             
Haji Judin bin Haji Asar, DPMB., SLJ., 
POAS., PHBS., PBLI., PJK., PKL., 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Mulia Dayang Rose Aminah              
binti Haji Ismail, PSB., PIKB., Timbalan 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara  Brunei Darussalam. 
 

Mesyuarat mula bersidang 
pada pukul 9.30 pagi 

 
Yang     Dimuliakan         Jurutulis: 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Mesyuarat Pertama بسِْمِ ا�ّٰ
Dari Musim Permesyuaratan Keempat 
Belas Majlis Mesyuarat Negara 
bersidang pada hari ini, hari Isnin, 17 
Jamadilakhir 1439 bersamaan 5 Mac 
2018 Masihi didahului dengan Doa 
Selamat. 
 
 

 

DOA SELAMAT 
 

Doa selamat dibacakan oleh Yang 
Dimuliakan Pehin Khatib Dato Paduka 
Awang Haji Emran bin Haji Kunchang. 
(Imam Masjid Sultan Omar ‘Ali 
Saifuddien). 
 
Yang Berhormat   Yang  Di-Pertua: 
حْيم   نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  هُ ليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ عَ السَّلامَُ  بسِْمِ ا�ّٰ
 ِ   kita   bersyukur   ke hadrat ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
ِ  سُبْحَانَهُ وَتعََالَىٰ   kerana dengan limpah أَ�ّٰ
rahmat-Nya jua, maka kita dapat 
berkumpul beramai-ramai pada hari ini 
di Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Pertama Dari Musim Permesyuaratan 
Keempat Belas Majlis Mesyuarat  
Negara. Selawat serta salam               
ke atas Junjungan Besar kita                                                   
ُ عَليَْهِ وَسَلَّمَ  دٌ  صَلَّىٰ ا�ّٰ  ,kaum kerabat         مُحَمَّ
para sahabat serta pengikut-pengikut 
Baginda yang taat lagi setia hingga ke 
akhir zaman. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, Persidangan 
yang diadakan pada pagi ini 
sememangnya sangat signifikan, malah 
amat bersejarah kerana pada hari ini, 
Istiadat Pembukaan Rasmi Majlis 
Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara akan dirasmikan 
sendiri oleh Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji 
Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam. 
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Walau bagaimanapun, sebelum Ahli-Ahli 
Yang Berhormat memulakan tugas             
dan tanggungjawab masing-masing 
(menurut Fasal 49) daripada 
Perlembagaan Negara Brunei 
Darussalam bahawa ahli yang baharu 
dilantik sebagai Ahli Majlis Mesyuarat 
Negara khususnya Ahli Yang Berhormat 
Menteri-Menteri Kabinet yang telah 
dilantik pada 30 Januari 2018.  
 
Sebelum memulakan tugas dan 
kewajipan sebagai Ahli Majlis Mesyuarat 
Negara adalah dikehendaki untuk 
mengangkat sumpah atau pengakuan 
seperti dalam Borang IV yang telah 
diedarkan kepada 10 orang Ahli Yang 
Berhormat Menteri-Menteri Kabinet yang 
berkenaan. Ada baiknya Majlis 
Mengangkat Sumpah ini kita dahulukan. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Majlis 
Mengangkat Sumpah bagi Ahli Yang 
Berhormat Menteri-Menteri Kabinet yang 
baharu dilantik sebagai Ahli Majlis 
Mesyuarat Negara didahului oleh Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia 
Bakti Diraja Dato Laila Utama Haji 
Awang  Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, Penasihat Khas Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara                  
Brunei Darussalam dan Menteri                      
di Jabatan Perdana Menteri.   
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Diraja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim,  Penasihat Khas Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 

Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dan Menteri                          
di Jabatan Perdana Menteri mengangkat 
sumpah. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Yang 
Berhormat Dato Paduka Awang               
Dr. Haji Mohamad Isham bin Haji 
Jaafar, Menteri Kesihatan. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka Dr. 
Awang Haji Mohammad Isham bin                
Haji Jaafar, Menteri Kesihatan 
mengangkat sumpah. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Yang 
Berhormat Dato Seri Paduka Haji Awang 
Abdul Mokti bin Haji Mohd. Daud, 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka Haji 
Awang Abdul Mokti bin Haji Mohd Daud, 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri 
mengangkat sumpah. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Yang 
Berhormat Dato Seri Paduka                   
Dr. Awang Haji Mohd. Amin Liew          
bin Abdullah, Menteri Kewangan II. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka Dr. 
Awang Haji Mohd. Amin Liew bin 
Abdullah, Menteri Kewangan II 
mengangkat sumpah. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Yang 
Berhormat Dato Seri Paduka Awang Haji 
Erywan bin Pehin Datu Pekerma  Jaya 
Haji Mohd. Yusof, Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan II. 
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Yang Berhormat Dato Seri Paduka 
Awang Haji Erywan bin Pehin Datu 
Pekerma Jaya Haji Mohd. Yusof, Menteri 
Hal Ehwal Luar Negeri dan Perdagangan 
II mengangkat sumpah. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Yang 
Berhormat Dato Seri Paduka Awang Haji 
Suhaimi bin Haji Gafar, Menteri 
Pembangunan. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka 
Awang Haji Suhaimi bin Haji Gafar, 
Menteri Pembangunan mengangkat 
sumpah. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Yang 
Berhormat Dato Paduka Dr. Awang Haji 
Mat Suny bin Haji Mohd. Hussien, 
Menteri Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka                 
Dr. Awang Haji Mat Suny bin Haji Mohd. 
Hussien, Menteri Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian mengangkat sumpah. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Yang 
Berhormat Dato Paduka Awang Haji 
Hamzah bin Haji Sulaiman, Menteri 
Pendidikan. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka Awang 
Haji Hamzah bin Haji Sulaiman, Menteri 
Pendidikan mengangkat sumpah. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Yang 
Berhormat Awang Abdul Mutalib bin 
Pehin Orang Kaya Seri Setia Dato 
Paduka Haji Mohammad Yusof, Menteri 
Perhubungan. 
 

Yang Berhormat Awang Abdul Mutalib 
bin Pehin Orang Kaya Seri Setia Dato 
Paduka Haji Mohammad Yusof, Menteri 
Perhubungan mengangkat sumpah. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Yang 
Berhormat Mejar Jeneral (B) Dato 
Paduka Seri Awang Haji Aminuddin 
Ihsan bin Pehin Orang Kaya Saiful Mulok 
Dato Seri Paduka Haji Abidin, Menteri 
Kebudayaan, Belia dan Sukan. 
 
Yang Berhormat Mejar Jeneral (B) Dato 
Paduka Seri Awang Haji Aminuddin 
Ihsan bin Pehin Orang Kaya Saiful Mulok 
Dato Seri Paduka Haji Abidin, Menteri 
Kebudayaan, Belia dan Sukan 
mengangkat sumpah. 
 
Yang Berhormat Yang                        
Di-Pertua:  ِ  Majlis upacara ألَْحَمْدُِ�ّٰ
mengangkat sumpah bagi sepuluh 
orang Ahli Yang Berhomat Menteri-
Menteri Kabinet selaku Ahli Majlis 
Mesyuarat Negara yang baharu telah 
pun selesai kita laksanakan. Dengan 
sumpah yang dilepaskan sebentar tadi 
ia merupakan satu tanggungjawab   
yang besar bagi Ahli-Ahli Majlis 
Mesyuarat Negara sebagai satu pasukan 
dalam mendukung amanah yang 
dipertanggungjawabkan dengan penuh 
berserah  dan   bertawakal   kepada 
ِ  سُبْحَانَهُ وَتعََالَىٰ    .jua أَ�ّٰ
 
Dalam kesempatan ini, saya 
merakamkan setinggi-tinggi ucapan 
tahniah kepada Ahli-Ahli Yang 
Berhormat Menteri-Menteri Kabinet atas 
lantikan mereka masing-masing. 
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Saya yakin dan percaya bahawa lantikan 
bagi mereka yang masih memegang 
jawatan dan bagi mereka yang baru 
dilantik ini merupakan satu pengiktirafan 
dan amanah dalam sama-sama 
membangun dan memajukan Negara 
Brunei Darussalam sesuai dengan 
wawasan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam untuk membawa kebajikan 
dan kemakmuran kepada rakyat dan 
negara. 
 
Saya juga ingin mengucapkan 
penghargaan dan terima kasih kepada 
Menteri-Menteri Kabinet yang tidak lagi 
dilantik atas khidmat dan dedikasi 
mereka kepada Kerajaan Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam secara am dan 
kepada majlis ini khususnya.  
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat di hadapan 
kita masih ada perkara yang perlu kita 
selesaikan dengan sesegeranya, maka 
ada baiknya kita berpindah kepada 
perkara yang seterusnya. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Perkara 
II, Meneliti dan mengesahkan Minit 
Persidangan Majlis Mesyuarat Pertama 
Dari Musim Permesyuaratan Ketiga 
Belas yang telah bersidang selama 11 
hari bermula 7 hingga 19 Jamadilawal 
1438 dan 21 Jamadilakhir 1438 
bersamaan 6 hingga 20 Mac 2017 
bertempat di Dewan Persidangan Majlis 
Mesyuarat Negara, Dewan Majlis, Jalan 
Dewan Majlis, Bandar Seri Begawan, 
Negara Brunei Darussalam. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Minit 
Persidangan Mesyuarat Pertama Dari 
Musim Permesyuaratan Ketiga Belas 
telah pun dikelilingkan kepada semua            
Ahli Yang Berhormat. Saya percaya Ahli-
Ahli Yang Berhormat telah pun meneliti 
minit-minit mesyuarat yang berkenaan 
itu. Walau bagaimanapun, saya               
ingin memberikan peluang kepada                
Ahli-Ahli Yang Berhormat jika ada yang 
ingin untuk memberikan komen, 
kenyataan atau pindaan atau apa pun 
saya persilakan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat untuk berbuat sedemikian 
sekarang. Silakan Yang Berhormat 
Awang Haji Ramli bin Haji Lahit. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Ramli 
bin Haji Lahit:  َُعَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ السَّلام  
Terima kasih Yang Berhormat Yang              
Di-Pertua,  dan salam sejahtera.  Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua, Yang 
Berhormat Ahli-Ahli Majlis Mesyuarat 
Negara. 
 
Kaola ingin membangkitkan dalam minit 
ini iaitu muka surat 8  Perkara V, Usul-
Usul Yang Telah Diberi Notis iaitu 
meluluskan satu Usul  menyembahkan 
sepenuh-penuh menjunjung kasih 
Kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
Haji Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan             
Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul            
Khairi Waddien, Sultan dan Yang                          
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
atas keberangkatan Baginda ke Majlis 
Perasmian Mesyuarat Pertama Dari 
Musim Permesyuaratan Ketiga Belas 
Majlis  Mesyuarat Negara dan  atas titah 
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Yang Berhormat Dato Seri Paduka 
Awang Haji Erywan bin Pehin Datu 
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Kebudayaan, Belia dan Sukan 
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Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu’izzaddin Waddaulah ibni              
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan  Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam pada hari Isnin,                             
7 Jamadilakhir 1438 bersamaan 6 Mac 
2017 tahun lalu.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, 
sesungguhnya kaola pada Perkara V  
Usul-Usul Yang Diberi Notis ada turut 
serta ucap sembah menjunjung kasih, 
tetapi dalam Minit ini nama kaola tidak 
ada tercatat. Maka sehubungan itu, 
kaola mohon supaya ia diambil 
perhatian.  
 
Sekian   
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Yang Berhormat Yang                          
Di-Pertua: Terima kasih Yang 
Berhormat Awang Haji Ramli bin            
Haji   Lahit,  ُ            perkara  ini  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
akan kita perbetulkan. Adakah Ahli-Ahli 
Yang Berhormat yang lain ingin untuk 
memberikan sebarang komen lagi 
terhadap Minit Mesyuarat Yang Ketiga 
Belas ini. Nampaknya tidak ada Ahli-Ahli 
Yang Berhormat yang mempunyai 
sebarang komen atau pindaan yang 
dicadangkan.   
 
Maka saya membuat kesimpulan 
bahawa isi kandungan Minit Mesyuarat 
Pertama Dari Musim Permesyuaratan 
Ketiga Belas ini tertakluk kepada 
tambahan atau pindaan yang telah kita 
persetujui tadi yang dibuat oleh Yang 
Berhormat Awang Haji Ramli bin Haji 

Lahit dan dengan itu minit ini saya 
luluskan.  
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat sebentar lagi 
Istiadat Pembukaan Rasmi Majlis 
Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara ini   akan dirasmikan 
oleh Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan Haji 
Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam, maka bagi 
membolehkan majlis ini menunggu dan 
menjunjung keberangkatan Baginda            
ke Dewan ini, maka saya tangguhkan 
Persidangan Majlis Mesyuarat Negara 
ini.   
 
Sekian   
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 

 
(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 

 
T I T A H 

 
KEBAWAH DULI YANG MAHA 
MULIA PADUKA SERI BAGINDA 
SULTAN HAJI HASSANAL BOLKIAH 
MU’IZZADDIN WADDAULAH IBNI 
AL-MARHUM SULTAN HAJI OMAR 
‘ALI SAIFUDDIEN SA’ADUL KHAIRI 
WADDIEN, SULTAN DAN YANG            
DI-PERTUAN NEGARA BRUNEI 
DARUSSALAM SEMPENA ISTIADAT 
PEMBUKAAN RASMI MESYUARAT 
PERTAMA DARI PERMESYUARATAN 
KEEMPAT BELAS MAJLIS 
MESYUARAT NEGARA PADA HARI 
ISNIN, 17 JAMADILAKHIR 1439 
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BERSAMAAN 5 MAC 2018 
BERTEMPAT DI BANGUNAN DEWAN 
MAJLIS, JALAN DEWAN MAJLIS, 
BANDAR SERI BEGAWAN, NEGARA 
BRUNEI DARUSSALAM. 
 

 السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 

Alhamdulillah, Beta bersyukur                    
ke hadrat  ٰسُبْحَانَهُ وَتعََالَى  ِ  kerana ,أَ�ّٰ
dengan izin-Nya dapatlah  kita 
berkumpul di Majlis Istiadat 
Pembukaan Rasmi bagi Mesyuarat 
Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas 
Malis Mesyuarat Negara pada hari 
ini. 
 
Beta berharap majlis akan dapat 
bersidang dengan ahli-ahli semua  
dapat mengemukakan buah fikiran 
serta seterusnya mencadangkan 
perkara-perkara yang dapat 
membawa perubahan-perubahan 
besar  kepada negara. 

 
Di mana-mana sahaja terdapat 
kecenderungan orang bercakap 
mengenai ekonomi. Maka kita pun 
demikian juga sangat mengambil 
berat bidang ekonomi itu. 

 

Sebagai sebuah negara yang masih 
bergantung kepada hasil minyak  
dan gas, Negara Brunei Darussalam 
perlu terus aktif mempelbagaikan 
ekonominya. Ini adalah wajar, 
berdasarkan harga minyak dunia 
sering sahaja dilihat tidak 
menentu.  

 
Walaupun permintaan global 
meningkat dan harga minyak  
mulai pulih pada kadar                                  
yang menggalakkan, namun 
pertumbuhan ekonomi tetap  
sahaja diramal masih berada pada 
paras yang rendah.  

 
Lalu kerana itu, kita tetap perlu 
untuk terus mengawal imbangan 
fiskal negara dalam jangka masa 
pendek dan panjang.  

 
Tetapi ini sahaja tidak memadai. 
Langkah berjimat memang baik 
dan terpuji, tetapi semata-mata 
berjimat tanpa ada usaha ke arah 
pertumbuhan adalah salah satu 
sikap yang tidak diterima.                        
Di samping berjimat, kita juga            
mesti menggembleng tenaga bagi  
pertumbuhan secara besar-besaran 
Keluaran Dalam Negara Kasar 
(KDNK).  

 
Brunei perlu meneroka bidang  
yang tidak dapat diabaikan lagi. 
Pastikan ianya ditangani dengan 
berkesan sehingga berhasil. Beta 
sudahpun menyebut berkali-kali 
bidang pertanian. Bidang ini 
sangatlah mendesak untuk 
digerakkan.  Bukan bergerak ikut 
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Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu’izzaddin Waddaulah ibni              
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan  Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam pada hari Isnin,                             
7 Jamadilakhir 1438 bersamaan 6 Mac 
2017 tahun lalu.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, 
sesungguhnya kaola pada Perkara V  
Usul-Usul Yang Diberi Notis ada turut 
serta ucap sembah menjunjung kasih, 
tetapi dalam Minit ini nama kaola tidak 
ada tercatat. Maka sehubungan itu, 
kaola mohon supaya ia diambil 
perhatian.  
 
Sekian   
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Yang Berhormat Yang                          
Di-Pertua: Terima kasih Yang 
Berhormat Awang Haji Ramli bin            
Haji   Lahit,  ُ            perkara  ini  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
akan kita perbetulkan. Adakah Ahli-Ahli 
Yang Berhormat yang lain ingin untuk 
memberikan sebarang komen lagi 
terhadap Minit Mesyuarat Yang Ketiga 
Belas ini. Nampaknya tidak ada Ahli-Ahli 
Yang Berhormat yang mempunyai 
sebarang komen atau pindaan yang 
dicadangkan.   
 
Maka saya membuat kesimpulan 
bahawa isi kandungan Minit Mesyuarat 
Pertama Dari Musim Permesyuaratan 
Ketiga Belas ini tertakluk kepada 
tambahan atau pindaan yang telah kita 
persetujui tadi yang dibuat oleh Yang 
Berhormat Awang Haji Ramli bin Haji 

Lahit dan dengan itu minit ini saya 
luluskan.  
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat sebentar lagi 
Istiadat Pembukaan Rasmi Majlis 
Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara ini   akan dirasmikan 
oleh Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan Haji 
Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam, maka bagi 
membolehkan majlis ini menunggu dan 
menjunjung keberangkatan Baginda            
ke Dewan ini, maka saya tangguhkan 
Persidangan Majlis Mesyuarat Negara 
ini.   
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 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
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T I T A H 

 
KEBAWAH DULI YANG MAHA 
MULIA PADUKA SERI BAGINDA 
SULTAN HAJI HASSANAL BOLKIAH 
MU’IZZADDIN WADDAULAH IBNI 
AL-MARHUM SULTAN HAJI OMAR 
‘ALI SAIFUDDIEN SA’ADUL KHAIRI 
WADDIEN, SULTAN DAN YANG            
DI-PERTUAN NEGARA BRUNEI 
DARUSSALAM SEMPENA ISTIADAT 
PEMBUKAAN RASMI MESYUARAT 
PERTAMA DARI PERMESYUARATAN 
KEEMPAT BELAS MAJLIS 
MESYUARAT NEGARA PADA HARI 
ISNIN, 17 JAMADILAKHIR 1439 

PAGI HARI ISNIN, 17 JAMADILAKHIR 1439 / 5 MAC 2018 
  

9 

BERSAMAAN 5 MAC 2018 
BERTEMPAT DI BANGUNAN DEWAN 
MAJLIS, JALAN DEWAN MAJLIS, 
BANDAR SERI BEGAWAN, NEGARA 
BRUNEI DARUSSALAM. 
 

 السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 

Alhamdulillah, Beta bersyukur                    
ke hadrat  ٰسُبْحَانَهُ وَتعََالَى  ِ  kerana ,أَ�ّٰ
dengan izin-Nya dapatlah  kita 
berkumpul di Majlis Istiadat 
Pembukaan Rasmi bagi Mesyuarat 
Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas 
Malis Mesyuarat Negara pada hari 
ini. 
 
Beta berharap majlis akan dapat 
bersidang dengan ahli-ahli semua  
dapat mengemukakan buah fikiran 
serta seterusnya mencadangkan 
perkara-perkara yang dapat 
membawa perubahan-perubahan 
besar  kepada negara. 

 
Di mana-mana sahaja terdapat 
kecenderungan orang bercakap 
mengenai ekonomi. Maka kita pun 
demikian juga sangat mengambil 
berat bidang ekonomi itu. 

 

Sebagai sebuah negara yang masih 
bergantung kepada hasil minyak  
dan gas, Negara Brunei Darussalam 
perlu terus aktif mempelbagaikan 
ekonominya. Ini adalah wajar, 
berdasarkan harga minyak dunia 
sering sahaja dilihat tidak 
menentu.  

 
Walaupun permintaan global 
meningkat dan harga minyak  
mulai pulih pada kadar                                  
yang menggalakkan, namun 
pertumbuhan ekonomi tetap  
sahaja diramal masih berada pada 
paras yang rendah.  

 
Lalu kerana itu, kita tetap perlu 
untuk terus mengawal imbangan 
fiskal negara dalam jangka masa 
pendek dan panjang.  

 
Tetapi ini sahaja tidak memadai. 
Langkah berjimat memang baik 
dan terpuji, tetapi semata-mata 
berjimat tanpa ada usaha ke arah 
pertumbuhan adalah salah satu 
sikap yang tidak diterima.                        
Di samping berjimat, kita juga            
mesti menggembleng tenaga bagi  
pertumbuhan secara besar-besaran 
Keluaran Dalam Negara Kasar 
(KDNK).  

 
Brunei perlu meneroka bidang  
yang tidak dapat diabaikan lagi. 
Pastikan ianya ditangani dengan 
berkesan sehingga berhasil. Beta 
sudahpun menyebut berkali-kali 
bidang pertanian. Bidang ini 
sangatlah mendesak untuk 
digerakkan.  Bukan bergerak ikut 
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mood, tetapi bergerak demi 
keperluan. Negara adalah sangat-
sangat memerlukan.  
 
Sudah sampai masanya untuk 
Brunei berdikari dalam 
pemakananan, khasnya berdaya 
upaya untuk menyara diri sendiri 
dengan makanan asasi iaitu            
beras. Usahakan ia sampai 
berhasil.  

 
Berbalik lagi mengenai sumber 
minyak dan gas. Tidaklah cukup 
setakat berbangga mempunyai 
sumber ini. Tetapi yang penting 
ialah pengurusannya. Cara kita 
mengurusnya. 
  
Pengurusan adalah segala-galanya. 
Penemuan sumber minyak                       
di negara ini telah pun mencecah 
umur hampir satu abad. Dalam 
usianya yang sepanjang itu, orang-
orang Brunei sepatutnya sudah 
lebih matang dalam pengurusan. 
Tetapi malang, kenyataannya 
masih tidak sampai   ke tahap itu, 
bahkan masih terlalu jauh  
daripada apa yang diharapkan.  
 
Adapun untuk mendapatkan 
khidmat konsultan atau pekerja 
luar adalah sesuatu yang biasa 
diamalkan. Tetapi ini, bukanlah 
bererti untuk selama-lamanya. 
Sedang konsep belajar dan 
menimba pengalaman tetap 
terbuka kepada anak-anak 
tempatan, tetapi ia lambat untuk 
berhasil, sehingga setakat untuk 
menduduki jawatan Pengarah 

Urusan pun kita susah apatah lagi 
jawatan-jawatan yang lebih tinggi.  

 
Beta mahu supaya perkara ini 
dikaji. Beta kurang yakin anak-
anak tempatan kita tidak 
mempunyai kebolehan langsung, 
berdasarkan kalau orang lain boleh 
mengapa kita tidak boleh? Dan 
kalau orang lain boleh mendapat 
ilmu dan pengalaman mengapa  
kita tidak?  

 
Beta ragu selama ini kita mungkin 
sahaja salah pasang ‘skru’ 
makanya kita mesti mencari             
apa yang salah itu dan 
membetulkannya.  

 
Pembangunan tidak akan berjalan 
lancar sekiranya peraturan dan 
undang-undang tidak dilaksanakan 
dengan sempurna. Kerana                   
itu langkah menguatkuasakan 
peraturan dan undang-undang 
amatlah perlu.  
 
Adalah tidak wajar untuk                
selalu-selalu ketirisan dalam 
melaksanakan sebarang undang-
undang atau peraturan.  
 
Dalam Sidang Kabinet baru-baru 
ini, Beta ada menyebut mengenai 
pembersihan Brunei daripada 
sampah dan kotoran. Beta 
diberitahu, bahawa akta 
mengenainya  sudah pun sedia             
ada dengan peruntukan denda 
tertentu. Mana-mana orang atau 
syarikat didapati membuang 
sampah di tempat awam boleh 
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dikenakan denda kompaun tidak 
melebihi lima ratus ringgit. kerana 
itulah ada orang yang didenda 
cuma seratus atau dua ratus ringgit 
sahaja.  

 
Kita masih belum pasti tentang 
kesempurnaan perlaksanaan akta 
ini, selain juga masih meragui, 
adakah denda sebanyak seratus 
atau dua ratus ringgit itu mampu 
untuk memberikan pengajaran 
kepada masyarakat, khasnya 
kepada para pesalah yang 
berkenaan? 

  
Begitu juga seperti Akta Rokok   
dan lain-lain, adakah ia sudah                
benar-benar dikuatkuasakan atau 
masih sahaja berlaku ketirisan 
menanganinya? Semua ini 
memerlukan perhatian dan kajian 
oleh pihak-pihak yang berkaitan.  
 
Kita tidak mahu orang 
mempersendakan akta kerana 
kelemahan kita. Ada akta sahaja 
belum memadai tanpa ianya 
didaulatkan melalui perlaksanaan. 
Perlaksanakanlah ‘harga’ bagi 
sesuatu akta itu.  
 
Beta ingin melihat, di dalam Dewan 
yang mulia ini, semua ahli akan 
terlibat memberikan pendapat atau 
pandangan tanpa takut-takut atau 
ragu-ragu demi kebaikan bersama  
dan negara. 
 
Sekian  

ليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ وَ السَّلامَُ عَ   

(Majlis Mesyuarat berehat 
sebentar) 

 
(Majlis Mesyuarat bersidang 

semula) 
 
Yang Berhormat Yang                      
Di-Pertua: Ahli-Ahli Yang Berhormat, 
terlebih dahulu marilah kita merafakkan 
rasa syukur ke hadrat  ُبْحَانَهُ وَتعََالَىٰ س   ِ  أَ�ّٰ
kerana dengan limpah dan keizinan 
daripada-Nya jua Istiadat Pembukaan 
Rasmi Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyurat Negara telah pun 
disempurnakan oleh Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
Haji Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Maka bagi membolehkan Majlis ini 
menjunjung keberangkatan balik 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia            
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang                      
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
meninggalkan Dewan Majlis ini, saya 
tangguhkan Persidangan Majlis 
Mesyuarat Negara ini dan kita akan 
bersidang semula pada esok hari iaitu 
hari Selasa, 18 Jamadilakhir 1439 
bersamaan 6 Mac 2018 Masihi                 
pada pukul 9.00 pagi. 
 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 

 
(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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DEWAN MAJLIS 

 
Selasa, 18 Jamadilakhir 1439/6 Mac 2018 

 
YANG DI-PERTUA 

DAN AHLI-AHLI MAJLIS 
MESYUARAT NEGARA 

 
HADIR: 
 
YANG DI-PERTUA:  
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Lela Dato Seri Setia Awang Haji 
Abdul Rahman bin Dato Setia Haji 
Mohamed Taib, PSNB., SLJ., PHBS., 
PJK., PKL., Yang Di-Pertua Majlis 
Mesyuarat Negara, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
AHLI RASMI KERANA JAWATAN 
(PERDANA MENTERI DAN 
MENTERI-MENTERI): 
 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka  
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu‘izzaddin Waddaulah ibni              
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam, Perdana Menteri, 
Menteri Pertahanan, Menteri Kewangan 
dan Menteri Hal Ehwal Luar Negeri               
dan Perdagangan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
 
 
 
 

Duli Yang Teramat Mulia Paduka Seri 
Pengiran Muda Mahkota Pengiran Muda 
Haji Al-Muhtadee Billah ibni Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu‘izzaddin Waddaulah, DKMB., DPKT., 
King Abdul Aziz Ribbon, First Class 
(Saudi Arabia), The Order of the 
Renaissance (First Degree) (Jordan), 
Grand Cross of Crown Order - G.K.K. 
(Netherlands), Medal of Honour (Lao), 
DSO (Singapore), Order of Lakandula 
with the Rank of Grand Cross 
(Philippines), The Order of Prince 
Yaroslav the Wise, Second Class 
(Ukraine), DSO (Military) (Singapore), 
PHBS., Menteri Kanan di Jabatan 
Perdana Menteri, Negara Brunei 
Darussalam. 
                                                                                           
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Diraja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, DK., SPMB., DSNB., PHBS., 
PBLI., PJK., PKL., Yang Di-Pertua, 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri, Negara Brunei 
Darussalam. 
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Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Kerna Dato Seri Setia (Dr.) Haji 
Awang Abu Bakar bin Haji Apong, 
PSNB., DSLJ., SMB., PHBS., PIKB., PKL., 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri, 
Negara Brunei Darussalam. 
              
Yang Berhormat Pehin Udana Khatib 
Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji 
Awang Badaruddin bin Pengarah Dato 
Paduka Haji Othman, PSSUB., DPMB., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Menteri                 
Hal Ehwal Ugama, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Ali bin Haji Apong, PSNB., DPMB., 
PJK., PIKB., PKL., Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan, 
Negara Brunei Darussalam. 
     
Yang Berhormat Pehin Datu Lailaraja 
Mejar Jeneral (B) Dato Paduka Seri              
Haji Awang Halbi bin Haji Mohd.  
Yussof, DPKT., SMB., PHBS., Menteri 
Pertahanan II, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka                       
Dr. Awang Haji Mohammad Isham bin 
Haji Jaafar, DPMB., Menteri Kesihatan, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka           
Haji Awang Abdul Mokti bin Haji Mohd. 
Daud, SPMB., PJK., PKL., Menteri                  
di Jabatan Perdana Menteri, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
 
 

Yang Berhormat Dato Seri Paduka                
Dr. Awang Haji Mohd. Amin Liew                
bin Abdullah, SPMB., SNB., Menteri 
Kewangan II, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka 
Awang Haji Erywan bin Pehin Datu 
Pekerma Jaya Haji Mohd. Yusof, SPMB., 
PSB., PJK., PIKB., Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan II, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka 
Awang Haji Suhaimi bin Haji Gafar, 
SPMB., SNB., PIKB., Menteri 
Pembangunan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka Dr. 
Awang Haji Mat Suny bin Haji Mohd. 
Hussein, DPMB., PJK., Menteri Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian di Jabatan 
Perdana Menteri, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka Awang 
Haji Hamzah bin Haji Sulaiman, DPMB.,  
PJK., Menteri Pendidikan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Mutalib 
bin Pehin Orang Kaya Seri Setia Dato 
Paduka Haji Mohammad Yusof, SMB., 
PIKB., Menteri Perhubungan, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Mejar Jeneral (B) Dato 
Paduka Seri Awang Haji Aminuddin 
Ihsan bin Pehin Orang Kaya Saiful Mulok 
Dato  Seri Paduka Haji Abidin, DPKT., 
SMB., Menteri Kebudayaan, Belia dan 
Sukan,   Negara Brunei Darussalam. 
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AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG BERGELAR: 
 
Yang Berhormat Pehin Datu Imam          
Datu Paduka Seri Setia Ustaz Haji 
Awang Abdul Hamid bin Bakal, PSSUB., 
DSNB., PHBS., PBLI., PKL. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Pendikar Alam Dato Paduka Seri Awang 
Haji Hasrin bin Dato Paduka Haji Sabtu, 
DPKT., DPMB., SNB., PBLI., PJK., PKLP. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka Awang 
Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu 
Pekerma Dewa Dato Paduka Awang  
Haji Abdul Rahim, DPMB., SNB., PJK., 
PKL. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG TELAH MENCAPAI 
KECEMERLANGAN: 
 
Yang Berhormat Awang Haji Umarali  
bin Esung, PSB., PIKB., PKL. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid @ Sabli bin Haji Arshad, SMB. 
 
Yang Berhormat Awang Ong Tiong Oh. 
 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila  
Jasa Haji Abdul Rahman. 
 
Yang Berhormat Dayang Hafimi       
binti Abdul Haadii. 
 
Yang Berhormat Dayang Khairunnisa 
binti Haji Ash’ari, PIKB. 
 

Yang Berhormat Awang Iswandy                 
bin Ahmad, PIKB. 
 
AHLI YANG DILANTIK MEWAKILI 
DAERAH-DAERAH: 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Ali           
bin Pengiran Maon, PSB., PIKB., PKL.,                
Penghulu Mukim Berakas ‘B’,                          
Zon 1 - Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Naim bin Haji 
Kamis, PSB., PJK., PIKB., PKL., Penghulu 
Mukim Kota Batu, Zon 3 - Daerah Brunei 
dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Tahamit 
bin Haji Nudin, PIKB., Penghulu Mukim 
Gadong ‘A’, Zon 4 - Daerah Brunei         
dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohimin 
bin Haji Johari @ Jahari, Ketua 
Kampung Limau Manis, Zon 5 - Daerah 
Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Mohamed 
bin Pengiran Haji Osman @ Othman, 
PIKB., PKL., Ketua Kampung Masjid 
Lama, Pekan Muara, Sabun dan 
Pelumpong, Zon 2 - Daerah Brunei           
dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid bin Haji Mumin, PJK., PKL., 
Penghulu Mukim Liang, Zon 1 - Daerah 
Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Hanapi                  
bin Mohd. Siput, PIKB., Ketua Kampung 
Labi I, Zon 2 - Daerah Belait.  
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Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Wahab bin Apong, SUB., PJK., PIKB., 
PKL., Penghulu Mukim Tanjong Maya, 
Zon 1 - Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Ramli           
bin Haji Lahit, PIKB., PKL., Penghulu 
Mukim Telisai, Zon 2 - Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Emran                  
bin Haji Sabtu, SMB., PSB., PIKB., PKL., 
Penghulu Mukim Bokok, Kelima-lima 
Mukim Daerah Temburong. 
 
HADIR BERSAMA: 
 
Yang Dimuliakan Pehin Orang Kaya 
Pekerma Jaya Dato Paduka Awang             
Haji Judin bin Haji Asar, DPMB., SLJ., 
POAS., PHBS., PBLI., PJK., PKL., 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Mulia Dayang Rose Aminah              
binti Haji Ismail, PSB., PIKB., Timbalan 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara  Brunei Darussalam. 
 

Mesyuarat mula bersidang 
pada pukul 9.00 pagi 

 
Yang        Dimuliakan      Jurutulis:  
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Mesyuarat Pertama  بسِْمِ ا�ّٰ
Pertama Dari Musim Permesyuaratan 
Keempat Belas Bagi Mesyuarat Negara 
bersidang hari ini, iaitu bagi hari yang 
kedua didahului dengan Doa Selamat. 
 

DOA SELAMAT 
 

Doa Selamat dibacakan oleh Yang 
Dimuliakan Pehin Khatib Dato Paduka 

Awang Haji Emran bin Haji Kunchang. 
(Imam Masjid Sultan Omar ‘Ali 
Saifuddien). 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
حْي نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ مبسِْمِ ا�ّٰ  السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  

kita bersyukur ke hadrat Allah           
ِ  سُبْحَانَهُ وَتعََالَىٰ   kerana dengan limpah أَ�ّٰ
kurnia dan rahmat-Nya jua, kita dapat 
sama-sama berkumpul hadir pada pagi 
ini dan kita bersidang bagi hari yang 
kedua dalam Mesyuarat Pertama Dari 
Musim Permesyuaratan Keempat Belas 
Majlis Mesyuarat Negara.   
 
Selawat serta salam ke atas Junjungan 
Besar kita   kaum 
kerabat, para sahabat serta pengikut-
pengikut Baginda yang taat lagi setia 
hingga ke akhir zaman. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Sebagaimana 
yang kita maklumi, Istiadat Pembukaan 
Rasmi Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara telah selamat selesai 
sempurna dilaksanakan oleh Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang         
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, 
pada kelmarin, hari Isnin, 5 Mac 2018.   
 
Baginda seterusya telah berkenan 
mengurniakan titah.  Majlis kita ini, 
sesungguhnya dengan penuh rendah 
diri menjunjung kasih atas 
keberangkatan baginda dan titah yang 
dikurniakan itu. 
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Sesungguhnya baginda mempunyai 
pandangan yang jauh dan menyeru kita 
semua supaya dapat mencadangkan 
perkara-perkara substantial  dalam 
pembangunan bidang ekonomi yang 
mampan agar tidak berterusan 
bergantung pada hasil minyak dan gas 
dan keperluan untuk mempelbagaikan 
ekonomi termasuklah menumpukan 
perhatian dalam bidang pertanian 
kerana baginda telah berulang kali 
menyebut bahawa bidang pertanian ini 
penting untuk digerakkan supaya dapat 
dijadikan kenyataan untuk bergerak 
dengan lebih efektif, kerana ini 
mempunyai nilai yang besar serta 
mempunyai kesan mendalam terhadap 
kejayaan kelangsungan kehidupan dan 
kesejahteraan hamba rakyat dalam 
negara kita dikasihi ini.   
 
Dalam pada itu, Ahli-Ahli                
Yang Berhormat adalah dipertanggung- 
jawabkan untuk bekerjasama secara 
kolektif dan bersatu padu serta sama-
sama memberikan sumbangan untuk 
menuju kemajuan Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Saya percaya 
perkara-perkara ini akan dapat dan lebih 
lanjut lagi diteliti dan dibincangkan 
semasa Ahli-Ahli Yang Berhormat 
membincangkan Perkara VI Usul-Usul 
Yang Telah Diberi Notis, dalam 
menyembahkan sepenuh-penuhnya 
menjunjung kasih Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang                      
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam.  
Dan di hadapan kita, kita baru saja 
mengadakan mesyuarat ini, terdapat 

beberapa perkara yang perlu kita 
selesaikan dan sekarang saya ingin 
mencadangkan supaya kita berpindah 
ke perkara yang seterusnya.   
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Perkara 
IV, Kertas-kertas yang dibentangkan              
di atas meja.  Yang pertama, Kertas No. 
1 Tahun 2018 oleh Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Seri Kerna Dato Seri 
Setia (Dr.) Haji Awang Abu Bakar bin 
Haji Apong, Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri, Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Menteri                 
Hal Ehwal Dalam Negeri:                        
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  السَّلامَُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  بِسْمِ ا�ّٰ
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Saya dengan 
segala hormat memohon izin kepada 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua untuk 
membentangkan di atas meja Kertas 
No. 1 Tahun 2018 iaitu Senarai 
Perintah-Perintah Darurat yang telah 
diluluskan dalam tahun 2017 menurut 
Fasal 83 dari Perlembagaan Negara 
Brunei Darussalam.  Terima kasih, Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis:  Kertas 
No. 2 Tahun 2018 yang akan 
dibentangkan oleh Yang Berhormat 
Dato Seri Paduka Dr. Awang Haji Mohd 
Amin Liew bin Abdullah, Menteri 
Kewangan II, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Menteri Kewangan 
II:  حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بسِْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Saya dengan segala 
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hormatnya memohon izin Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua untuk 
membentangkan di atas meja Kertas 
No. 2 Tahun 2018 iaitu Anggaran Hasil 
dan Perbelanjaan Negara Bagi Tahun 
Kewangan 2018/2019. Terima kasih, 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sebentar tadi, 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri telah membuat kenyataan 
untuk membentangkan Senarai 
Perintah-Perintah Darurat yang telah 
diluluskan dalam tahun 2017 menurut 
Fasal 83 dari Perlembagaan Negara 
Brunei Darussalam, dan juga Yang 
Berhormat Menteri Kewangan II akan 
membentangkan Anggaran Hasil dan 
Perbelanjaan Negara Bagi Tahun 
Kewangan 2018/2019, maka saya 
izinkan bagi Ahli-Ahli Yang Berhormat 
berkenaan untuk membentangkan 
Kertas-Kertas yang dimaksudkan itu. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Saya telah 
difahamkan terdahulu bahawa Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri ingin untuk membuat kenyataan.  
Silakan, Yang Berhormat.  
 
Yang Berhormat Menteri                         
Hal Ehwal Dalam Negeri:                               
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  بسِْمِ ا�ّٰ
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Saya 
ingin mencadangkan bahawa menurut 
Peraturan 4 (3) daripada Peraturan-
Peraturan Majlis Mesyuarat Negara  
telah membolehkan supaya Perkara 6 
iaitu Usul-Usul Yang Telah Diberi Notis 
akan lebih dahulu dibincangkan di dalam 
Dewan yang mulia ini. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  
Perkara ini saya cadangkan kerana 
perkara tersebut adalah amat mustahak 
untuk disegerakan dalam Majlis 
Mesyuarat Negara ini. Oleh yang 
demikian, saya berharap cadangan ini 
akan dapat dipersetujui oleh Ahli-Ahli 
Yang Berhormat yang lain.  Terima 
kasih, Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal        
Ehwal Ugama: Kaola menyokong  
akan cadangan daripada Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri supaya Perkara VI iaitu Usul-Usul 
Yang Telah Diberi Notis akan lebih 
dahulu dibincangkan. Terima kasih, 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kita telah 
mendengar kenyataan yang diberikan 
oleh Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri yang telah mendapat 
sokongan daripada Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Ugama, maka saya 
berpendapat perkara ini adalah jelas 
dan tidaklah perlu dibahaskan. Maka 
saya ingin bertanya sekarang kepada 
Ahli-Ahli Yang Berhormat yang lain 
adakah cadangan ini dipersetujui sila 
angkat tangan. 

 
(Semua Ahli mengangkat tangan 

tanda bersetuju) 
 

Nampaknya semua Ahli bersetuju 
sebagaimana cadangan Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri itu. 
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hormatnya memohon izin Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua untuk 
membentangkan di atas meja Kertas 
No. 2 Tahun 2018 iaitu Anggaran Hasil 
dan Perbelanjaan Negara Bagi Tahun 
Kewangan 2018/2019. Terima kasih, 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sebentar tadi, 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri telah membuat kenyataan 
untuk membentangkan Senarai 
Perintah-Perintah Darurat yang telah 
diluluskan dalam tahun 2017 menurut 
Fasal 83 dari Perlembagaan Negara 
Brunei Darussalam, dan juga Yang 
Berhormat Menteri Kewangan II akan 
membentangkan Anggaran Hasil dan 
Perbelanjaan Negara Bagi Tahun 
Kewangan 2018/2019, maka saya 
izinkan bagi Ahli-Ahli Yang Berhormat 
berkenaan untuk membentangkan 
Kertas-Kertas yang dimaksudkan itu. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Saya telah 
difahamkan terdahulu bahawa Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri ingin untuk membuat kenyataan.  
Silakan, Yang Berhormat.  
 
Yang Berhormat Menteri                         
Hal Ehwal Dalam Negeri:                               
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  بسِْمِ ا�ّٰ
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Saya 
ingin mencadangkan bahawa menurut 
Peraturan 4 (3) daripada Peraturan-
Peraturan Majlis Mesyuarat Negara  
telah membolehkan supaya Perkara 6 
iaitu Usul-Usul Yang Telah Diberi Notis 
akan lebih dahulu dibincangkan di dalam 
Dewan yang mulia ini. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  
Perkara ini saya cadangkan kerana 
perkara tersebut adalah amat mustahak 
untuk disegerakan dalam Majlis 
Mesyuarat Negara ini. Oleh yang 
demikian, saya berharap cadangan ini 
akan dapat dipersetujui oleh Ahli-Ahli 
Yang Berhormat yang lain.  Terima 
kasih, Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal        
Ehwal Ugama: Kaola menyokong  
akan cadangan daripada Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri supaya Perkara VI iaitu Usul-Usul 
Yang Telah Diberi Notis akan lebih 
dahulu dibincangkan. Terima kasih, 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kita telah 
mendengar kenyataan yang diberikan 
oleh Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri yang telah mendapat 
sokongan daripada Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Ugama, maka saya 
berpendapat perkara ini adalah jelas 
dan tidaklah perlu dibahaskan. Maka 
saya ingin bertanya sekarang kepada 
Ahli-Ahli Yang Berhormat yang lain 
adakah cadangan ini dipersetujui sila 
angkat tangan. 

 
(Semua Ahli mengangkat tangan 

tanda bersetuju) 
 

Nampaknya semua Ahli bersetuju 
sebagaimana cadangan Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri itu. 
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Yang Dimuliakan Jurutulis: Perkara 
VI, iaitu Usul-Usul Yang Telah Diberi 
Notis yang akan dicadangkan oleh Yang 
Berhormat Pehin Orang  Kaya Laila Setia 
Bakti Diraja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, Penasihat Khas Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dan Menteri                       
di Jabatan Perdana Menteri. 
 
Yang Berhormat Penasihat Khas 
Kebawah Duli  Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan             
dan Yang Di-Pertuan  Negara 
Brunei Darussalam dan Menteri                          
di Jabatan Perdana Menteri:                 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ           السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  بسِْمِ ا�ّٰ
dan salam sejahtera.  Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua.   ِ  kita bersyukur ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
kerana Pembukaan Rasmi Persidangan 
Majlis Tahun ini telah selamat 
disempurnakan oleh Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam kelmarin.  Maka saya ingin 
mencadangkan satu Usul yang 
berbunyi:- 
 
‘Majlis ini bersetuju meluluskan 
satu Usul menyembahkan sepenuh-
sepenuh menjunjung kasih 
Kehadapan Majlis Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu’izzaddin Waddaulah 
ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar 
‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang                       
Di-Pertuan Negara Brunei 

Darussalam atas keberangkatan 
baginda ke Majlis ini pada hari 
Isnin, 17 Jamadilakhir 1439 
bersamaan 5 Mac 2018 dan atas 
titah baginda dan Majlis ini 
menjunjung kasih dengan 
sepenuh-penuhnya.” 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, 
sebagaimana kita telah semua 
mendengar dan mengamat-amati titah 
baginda itu mengandungi banyak 
nasihat dan peringatan serta pandangan 
jauh baginda.  Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam telah bertitah antara lain, 
bahawa Brunei seharusnya berdikari 
dalam mengeluarkan bahan-bahan 
makanan terutama sekali beras yang 
merupakan makanan asasi.   
 
Usaha juga mustahak dipertingkatkan 
untuk mengeluarkan bahan-bahan 
makanan yang lain yang diperlukan, dan 
dalam soal perkara pengeluaran bahan-
bahan makanan ini, bidang pertanian 
penting diperluaskan.  Baginda juga 
bertitah dengan tegas mengenai sumber 
minyak dan gas, iaitu dalam industri 
minyak peranan orang-orang Brunei 
jauh ketinggalan daripada apa yang 
diharapkan. 
 
Oleh yang demikian, baginda 
menekankan supaya anak-anak 
tempatan benar-benar mengambil 
peluang yang sentiasa terbuka untuk 
dilatih sehingga dapat menduduki bukan 
sahaja jawatan Pengarah Urusan tetapi 
jawatan-jawatan yang lebih tinggi.  
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Dari itu, baginda menghendaki supaya 
perkara ini dikaji kerana baginda 
percaya kalau orang lain boleh 
mendapat ilmu dan pengalaman, anak-
anak tempatan juga tentu boleh.  
Baginda seterusnya bertitah supaya kita 
mesti mecari apa yang salah itu dan 
membetulkannya. 
 
Dalam bidang pembangunan pula, 
baginda bertitah ia tidak akan berjalan 
lancar sekiranya peraturan dan undang-
undang tidak dikuatkuasakan dengan 
sempurna.  Amatlah perlu supaya 
peraturan dan undang-undang itu 
dikuatkuasakan.  Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam juga telah mengulangi lagi 
apa yang telah dititahkan baru-baru ini 
mengenai pembersihan Brunei daripada 
sampah dan kotoran. 
 
Undang-undang dan peraturan 
mengenai kebersihan sudah pun ada 
dengan peruntukan denda yang 
tertentu, tetapi denda-denda yang 
dikenakan tidak merupakan deterrents 
(tidak menjarakan) kepada pesalah-
pesalah dan juga tidak menakutkan 
kepada orang-orang lain daripada 
membuat kesalahan sedemikian. 
 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang               
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
juga bertanya mengenai Undang-
Undang Akta Rokok dan lain-lain sama 
ada sudah benar-benar dikuatkuasakan 
atau masih sahaja berlaku ketirisan.  
Baginda menitahkan adalah perlu 
supaya pihak-pihak yang berkaitan 

mengambil perhatian dan mengkaji 
undang-undang yang berkenaan supaya 
orang tidak mempersendakan akta-akta 
undang-undang kerana kelemahan kita 
menguatkuasakannya. 
 
Setiap akta dan undang-undang itu 
hanya akan dihormati apabila ia 
dikuatkuasakan dengan tegas.  Selain 
inti sari titah yang dilafazkan oleh 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang               
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
pada Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara, perlu juga kita 
mengambil ingatan terhadap isu 
kandungan titah-titah baginda yang 
terdahulu. 
 
Dalam persidangan Majlis ini, Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua, ada 
beberapa orang Ahli Rasmi Kerana 
Jawatan yang menjalankan tugas         
di Majlis ini buat pertama kali termasuk 
saya sendiri.   
 
Oleh yang demikian, seyogia kita semua 
mengambil ingatan akan titah Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam baru-baru 
ini, bahawa baginda menghendaki untuk 
melihat pasukan kabinet dan pegawai-
pegawai berkenaan dapat menunaikan 
tanggungjawab dengan lebih baik  
tanpa menimbulkan masalah dan 
menjejaskan perlaksanaan pentadbiran 
kerajaan baginda.  Baginda bertitah 
menambah bahawa menteri-menteri 
dan pegawai-pegawai yang diberi kuasa 
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Yang Dimuliakan Jurutulis: Perkara 
VI, iaitu Usul-Usul Yang Telah Diberi 
Notis yang akan dicadangkan oleh Yang 
Berhormat Pehin Orang  Kaya Laila Setia 
Bakti Diraja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, Penasihat Khas Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dan Menteri                       
di Jabatan Perdana Menteri. 
 
Yang Berhormat Penasihat Khas 
Kebawah Duli  Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan             
dan Yang Di-Pertuan  Negara 
Brunei Darussalam dan Menteri                          
di Jabatan Perdana Menteri:                 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ           السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  بسِْمِ ا�ّٰ
dan salam sejahtera.  Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua.   ِ  kita bersyukur ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
kerana Pembukaan Rasmi Persidangan 
Majlis Tahun ini telah selamat 
disempurnakan oleh Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam kelmarin.  Maka saya ingin 
mencadangkan satu Usul yang 
berbunyi:- 
 
‘Majlis ini bersetuju meluluskan 
satu Usul menyembahkan sepenuh-
sepenuh menjunjung kasih 
Kehadapan Majlis Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu’izzaddin Waddaulah 
ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar 
‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang                       
Di-Pertuan Negara Brunei 

Darussalam atas keberangkatan 
baginda ke Majlis ini pada hari 
Isnin, 17 Jamadilakhir 1439 
bersamaan 5 Mac 2018 dan atas 
titah baginda dan Majlis ini 
menjunjung kasih dengan 
sepenuh-penuhnya.” 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, 
sebagaimana kita telah semua 
mendengar dan mengamat-amati titah 
baginda itu mengandungi banyak 
nasihat dan peringatan serta pandangan 
jauh baginda.  Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam telah bertitah antara lain, 
bahawa Brunei seharusnya berdikari 
dalam mengeluarkan bahan-bahan 
makanan terutama sekali beras yang 
merupakan makanan asasi.   
 
Usaha juga mustahak dipertingkatkan 
untuk mengeluarkan bahan-bahan 
makanan yang lain yang diperlukan, dan 
dalam soal perkara pengeluaran bahan-
bahan makanan ini, bidang pertanian 
penting diperluaskan.  Baginda juga 
bertitah dengan tegas mengenai sumber 
minyak dan gas, iaitu dalam industri 
minyak peranan orang-orang Brunei 
jauh ketinggalan daripada apa yang 
diharapkan. 
 
Oleh yang demikian, baginda 
menekankan supaya anak-anak 
tempatan benar-benar mengambil 
peluang yang sentiasa terbuka untuk 
dilatih sehingga dapat menduduki bukan 
sahaja jawatan Pengarah Urusan tetapi 
jawatan-jawatan yang lebih tinggi.  
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Dari itu, baginda menghendaki supaya 
perkara ini dikaji kerana baginda 
percaya kalau orang lain boleh 
mendapat ilmu dan pengalaman, anak-
anak tempatan juga tentu boleh.  
Baginda seterusnya bertitah supaya kita 
mesti mecari apa yang salah itu dan 
membetulkannya. 
 
Dalam bidang pembangunan pula, 
baginda bertitah ia tidak akan berjalan 
lancar sekiranya peraturan dan undang-
undang tidak dikuatkuasakan dengan 
sempurna.  Amatlah perlu supaya 
peraturan dan undang-undang itu 
dikuatkuasakan.  Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam juga telah mengulangi lagi 
apa yang telah dititahkan baru-baru ini 
mengenai pembersihan Brunei daripada 
sampah dan kotoran. 
 
Undang-undang dan peraturan 
mengenai kebersihan sudah pun ada 
dengan peruntukan denda yang 
tertentu, tetapi denda-denda yang 
dikenakan tidak merupakan deterrents 
(tidak menjarakan) kepada pesalah-
pesalah dan juga tidak menakutkan 
kepada orang-orang lain daripada 
membuat kesalahan sedemikian. 
 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang               
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
juga bertanya mengenai Undang-
Undang Akta Rokok dan lain-lain sama 
ada sudah benar-benar dikuatkuasakan 
atau masih sahaja berlaku ketirisan.  
Baginda menitahkan adalah perlu 
supaya pihak-pihak yang berkaitan 

mengambil perhatian dan mengkaji 
undang-undang yang berkenaan supaya 
orang tidak mempersendakan akta-akta 
undang-undang kerana kelemahan kita 
menguatkuasakannya. 
 
Setiap akta dan undang-undang itu 
hanya akan dihormati apabila ia 
dikuatkuasakan dengan tegas.  Selain 
inti sari titah yang dilafazkan oleh 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang               
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
pada Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara, perlu juga kita 
mengambil ingatan terhadap isu 
kandungan titah-titah baginda yang 
terdahulu. 
 
Dalam persidangan Majlis ini, Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua, ada 
beberapa orang Ahli Rasmi Kerana 
Jawatan yang menjalankan tugas         
di Majlis ini buat pertama kali termasuk 
saya sendiri.   
 
Oleh yang demikian, seyogia kita semua 
mengambil ingatan akan titah Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam baru-baru 
ini, bahawa baginda menghendaki untuk 
melihat pasukan kabinet dan pegawai-
pegawai berkenaan dapat menunaikan 
tanggungjawab dengan lebih baik  
tanpa menimbulkan masalah dan 
menjejaskan perlaksanaan pentadbiran 
kerajaan baginda.  Baginda bertitah 
menambah bahawa menteri-menteri 
dan pegawai-pegawai yang diberi kuasa 
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sepatutnya benar-benar fokus kepada 
perkara-perkara yang berfaedah sahaja 
bukannya mencipta-cipta untuk 
kepentingan peribadi atau kepentingan 
mana-mana golongan dan sama-
samalah kita mengambil iktibar daripada 
titah baginda itu. 
 
Kepada semua Ahli Yang Berhormat.  
Saya berharap kita dapat                   
menanai amanah yang telah 
dipertanggungjawabkan kepada kita 
dengan sebaik-baiknya untuk membawa 
negara ini bergerak maju.  Kita perlu 
untuk sentiasa bekerja sebagai satu 
pasukan dan menjadikan Majlis 
Mesyuarat Negara ini sebagai wadah 
pemangkin pembangunan negara. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, saya 
yakin Ahli-Ahli Yang Berhormat akan 
sama-sama terus mendukung dan 
menjunjung setinggi-tinggi titah 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang                      
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
itu, terutama dalam membangun 
perekonomian dan perindustrian, 
mengekalkan kesejahteraan dan 
keharmonian bermasyarakat, 
menangani isu-isu sosial termasuk isu 
kebersihan, menggerakkan para belia 
untuk membangun negara dan 
memupuk perpaduan rakyat bagi sama-
sama menjayakan wawasan dan 
menjadikan Negara Brunei Darussalam 
maju. 
 
Pada mengakhiri titah Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam itu, baginda 

mengingatkan kepada semua Ahli 
supaya akan terlibat dan memberikan 
pendapat atau pandangan tanpa takut-
takut atau ragu-ragu demi kebaikan 
bersama negara. 
 
Maka seperti yang telah disarankan  
oleh Yang Berhormat Yang Di-Pertua 
bahawa adalah bersesuaian                 
bagi kita di Dewan mulia ini                  
untuk menyembahkan setinggi-tinggi 
menjunjung kasih atas keberangkatan 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu’izzaddin Waddaulah ibni              
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam ke Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
Dari Musim Permesyuaratan Keempat 
Belas Majlis Mesyuarat Negara dan 
seterusnya mengurniakan titah. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, pada 
mengakhiri ucapan saya ini, saya ingin 
mengulangi seruan supaya kita semua 
di Dewan yang mulia ini sama-sama 
menanai dan menghayati inti sari titah 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang                      
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
itu dan menunaikan kewajipan dan 
tanggungjawab yang diamanahkan               
oleh baginda kepada kita semua.  
 
Sekian  

عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  وَ السَّلامَُ   
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, kita telah pun 
mendengar kenyataan Yang Berhormat 
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Penasihat Khas Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertua Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri mengenai Usul yang 
telah pun dikemukakan. Maka saya 
minta seorang Ahli untuk menyokong 
usul tersebut. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Yang Berhormat Yang 
Di-Pertua, saya menyokong Usul yang 
dikemukakan oleh Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Laila Setia Bakti 
Diraja Dato Laila Utama Haji Awang Isa 
bin Pehin Datu Perdana Manteri Dato 
Laila Utama Haji Awang Ibrahim, 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri. Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, sebentar tadi 
Yang Berhormat Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang                    
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri 
telah mencadangkan satu Usul untuk 
menyembahkan sepenuh-penuhnya 
menjunjung kasih Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu’izzaddin Waddaulah ibni              
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam atas keberangkatan 
baginda ke Majlis ini pada hari isnin, 

iaitu kelmarin, 17 Jamadilakhir 1439 
bersamaan 5 Mac 2018. Usul itu telah 
pun disokong oleh Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri.  
 
Maka dengan itu sekarang saya bukakan 
Usul ini untuk dibahaskan oleh Ahli-Ahli 
Yang Berhormat dan saya persilakan 
untuk memulakan perbahasan kita ini 
oleh Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila Jasa 
Haji Abdul Rahman. Silakan. 
 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri 
Laila Jasa Haji Abdul Rahman: 
Terima Kasih Yang Berhormat                    
Yang Di-Pertua. 
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  بسِْمِ ا�ّٰ
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan  
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kaola/saya 
menyokong sepenuhnya akan Usul yang 
telah dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri bagi menyembahkan 
ucapan berbanyak-banyak menjunjung 
kasih Kehadapan Majlis Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam yang telah 
bercemar duli berangkat ke Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
Dari Musim Permesyuaratan Keempat 
Belas Majlis Mesyuarat Negara dan 
seterusnya berkenan mengurniakan 
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sepatutnya benar-benar fokus kepada 
perkara-perkara yang berfaedah sahaja 
bukannya mencipta-cipta untuk 
kepentingan peribadi atau kepentingan 
mana-mana golongan dan sama-
samalah kita mengambil iktibar daripada 
titah baginda itu. 
 
Kepada semua Ahli Yang Berhormat.  
Saya berharap kita dapat                   
menanai amanah yang telah 
dipertanggungjawabkan kepada kita 
dengan sebaik-baiknya untuk membawa 
negara ini bergerak maju.  Kita perlu 
untuk sentiasa bekerja sebagai satu 
pasukan dan menjadikan Majlis 
Mesyuarat Negara ini sebagai wadah 
pemangkin pembangunan negara. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, saya 
yakin Ahli-Ahli Yang Berhormat akan 
sama-sama terus mendukung dan 
menjunjung setinggi-tinggi titah 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang                      
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
itu, terutama dalam membangun 
perekonomian dan perindustrian, 
mengekalkan kesejahteraan dan 
keharmonian bermasyarakat, 
menangani isu-isu sosial termasuk isu 
kebersihan, menggerakkan para belia 
untuk membangun negara dan 
memupuk perpaduan rakyat bagi sama-
sama menjayakan wawasan dan 
menjadikan Negara Brunei Darussalam 
maju. 
 
Pada mengakhiri titah Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam itu, baginda 

mengingatkan kepada semua Ahli 
supaya akan terlibat dan memberikan 
pendapat atau pandangan tanpa takut-
takut atau ragu-ragu demi kebaikan 
bersama negara. 
 
Maka seperti yang telah disarankan  
oleh Yang Berhormat Yang Di-Pertua 
bahawa adalah bersesuaian                 
bagi kita di Dewan mulia ini                  
untuk menyembahkan setinggi-tinggi 
menjunjung kasih atas keberangkatan 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu’izzaddin Waddaulah ibni              
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam ke Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
Dari Musim Permesyuaratan Keempat 
Belas Majlis Mesyuarat Negara dan 
seterusnya mengurniakan titah. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, pada 
mengakhiri ucapan saya ini, saya ingin 
mengulangi seruan supaya kita semua 
di Dewan yang mulia ini sama-sama 
menanai dan menghayati inti sari titah 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang                      
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
itu dan menunaikan kewajipan dan 
tanggungjawab yang diamanahkan               
oleh baginda kepada kita semua.  
 
Sekian  

عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  وَ السَّلامَُ   
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, kita telah pun 
mendengar kenyataan Yang Berhormat 
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Penasihat Khas Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertua Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri mengenai Usul yang 
telah pun dikemukakan. Maka saya 
minta seorang Ahli untuk menyokong 
usul tersebut. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Yang Berhormat Yang 
Di-Pertua, saya menyokong Usul yang 
dikemukakan oleh Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Laila Setia Bakti 
Diraja Dato Laila Utama Haji Awang Isa 
bin Pehin Datu Perdana Manteri Dato 
Laila Utama Haji Awang Ibrahim, 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri. Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, sebentar tadi 
Yang Berhormat Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang                    
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri 
telah mencadangkan satu Usul untuk 
menyembahkan sepenuh-penuhnya 
menjunjung kasih Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu’izzaddin Waddaulah ibni              
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam atas keberangkatan 
baginda ke Majlis ini pada hari isnin, 

iaitu kelmarin, 17 Jamadilakhir 1439 
bersamaan 5 Mac 2018. Usul itu telah 
pun disokong oleh Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri.  
 
Maka dengan itu sekarang saya bukakan 
Usul ini untuk dibahaskan oleh Ahli-Ahli 
Yang Berhormat dan saya persilakan 
untuk memulakan perbahasan kita ini 
oleh Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila Jasa 
Haji Abdul Rahman. Silakan. 
 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri 
Laila Jasa Haji Abdul Rahman: 
Terima Kasih Yang Berhormat                    
Yang Di-Pertua. 
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  بسِْمِ ا�ّٰ
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan  
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kaola/saya 
menyokong sepenuhnya akan Usul yang 
telah dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri bagi menyembahkan 
ucapan berbanyak-banyak menjunjung 
kasih Kehadapan Majlis Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam yang telah 
bercemar duli berangkat ke Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
Dari Musim Permesyuaratan Keempat 
Belas Majlis Mesyuarat Negara dan 
seterusnya berkenan mengurniakan 
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titah pada hari Isnin, 17 Jamadilakhir 
1439 bersamaan 5 Mac 2018.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kaola sendiri 
berdiri di Dewan yang mulia ini bagi 
mengutarakan Usul dan yang dalam 
pemikiran kaola/saya adalah mustahak 
untuk dibincangkan dan diteliti. 
Kaola/saya yakin Ahli-Ahli Yang 
Berhormat bersetuju bahawasanya titah 
baginda penuh dengan amanat, 
panduan, harapan dan kepercayaan 
terhadap kemampuan masyarakat kita 
untuk berkembang maju dan berdaya 
tahan. Ini menggambarkan kearifan    
dan kecekapan baginda sebagai 
pemimpin negara dalam memastikan 
ketenteraman dan keselamatan rakyat 
negara ini akan terus-menerus dirahmati 
oleh  ٰسُبْحَانهَُ وَتعََالَى  ِ  Baginda menekankan .أَ�ّٰ
beberapa isu penting yang berkait rapat 
dengan pertumbuhan ekonomi negara 
dan pengukuhan akta-akta negara 
melalui perlaksanaan yang sempurna 
dan berkesan.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Melalui titah 
baginda, perhatian yang tinggi 
diperlukan dalam mempelbagaikan 
sumbangan kepada ekonomi negara dan 
juga menekankan agar di Dewan yang 
mulia ini semua Ahli yang terlibat akan 
dapat memberikan pendapat atau 
pandangan tanpa takut-takut atau ragu-
ragu demi kebaikan bersama dan 
negara. Ini jelas menandakan bahawa 
perlunya perbincangan terbuka dan 
transparency yang melibatkan pelbagai 
pihak yang berkepentingan dalam 
merancang hala tuju perkembangan 

perekonomian negara ini dari berbagai-
bagai sektor sekiranya sasaran bersama 
ialah untuk meningkatkan kemajuan 
ekonomi negara ke arah yang lebih 
positif walaupun secara berperingkat-
peringkat iaitu short-term dan long-
term. 
 
Menurut statistik JPKE dan IMF, World 
Economic World Outlook Database 
October 2017 bertumbuhan KDNK 
Negara Brunei Darussalam adalah            
di paras negatif sejak 2013 berbanding 
dengan negara-negara ASEAN 5 dan 
dunia dan ia membimbangkan. 
Sangatlah mustahak bagi negara kita 
untuk terus aktif mempelbagaikan 
ekonomi negara bagi meningkatkan 
pertumbuhan KDNK dan tidak hanya 
bergantung pada sumber minyak dan 
gas semata-mata. Baginda telah bertitah 
bahawa:  
 
“Walaupun permintaan global semakin 
meningkat dan harga minyak mulai pulih 
secara positif, kepelbagaian 
pertumbuhan ekonomi negara haruslah 
diambil berat kerana ia masih berada               
di paras yang rendah.” 
 
Menyentuh pula mengenai sumber 
KDNK bahawa 35% sumber KDNK dari 
keluaran sektor swasta yang bukan dari 
sektor minyak dan gas. Bagi sektor 
pertanian dan agrimakanan baginda 
juga pernah bertitah sebelum ini  
semasa Istiadat Mengadap                
dan Mengurniakan Bintang-Bintang 
Kebesaran Negara Brunei Darussalam 
Sempena Ulang Tahun Keputeraan 
Baginda yang ke-70 tahun: 
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 “Usaha-usaha peningkatan perlulah 
menyeluruh terutama bagi bidang yang 
dianggap utama, seperti pertanian dan 
makanan asasi. Bidang ini mestilah terus 
diperkasa sehingga mampu untuk kita 
memenuhi sara diri. Kita tidak boleh 
selama-lamanya bergantung kepada 
pihak luar sahaja.”   
 
Titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
menekankan tentang pertumbuhan 
secara besar-besaran Keluaran Dalam 
Negara Kasar (KDNK) telah dibuat 
berulang-ulang kali akan tetapi masih 
tidak nampak peningkatan. 
 
Kementerian Sumber-Sumber Utama 
dan Pelancongan memainkan peranan 
yang sangat besar di samping 
berkolaborasi bersama agensi-agensi 
kerajaan dan swasta yang lain untuk 
merealisasikan misi mereka untuk 
menerajui pertumbuhan keluaran 
industri sumber-sumber utama dan 
pelancongan untuk menjadi 
penyumbang yang signifikan kepada 
pertumbuhan KDNK dengan 
menggalakkan pelaburan dari dalam dan 
juga luar negeri dan memberi 
penekanan kepada peningkatan 
produktiviti, penggunaan teknologi 
tinggi serta memfokus kepada pasaran 
eksport.  
 
Ini juga dengan secara tidak langsung 
membuka peluang kepada pengusaha-
pengusaha tempatan kita menceburkan 
diri dalam bidang perniagaan mereka  
ke luar negara dengan mengetengahkan 
produk-produk tempatan kita ke negara 

luar seperti negara-negara ASEAN 
sebagai permulaan walaupun agensi-
agensi kerajaan yang berkepentingan 
haruslah bersama-sama mendukung 
dan membantu pengusaha-pengusaha 
yang ingin berkembang dalam 
memberikan garis panduan, mentoring 
dan adanya insentif pertolongan dari 
pihak kerajaan.  Ini boleh sahaja 
dikukuhkan dengan kolaborasi melalui 
misi-misi perdagangan yang sering 
diungkayahkan oleh pihak yang 
berwajib di negara-negara lain termasuk 
negara-negara ASEAN.   
 
Kaola percaya industri pertanian boleh 
berkembang dan akan dapat 
berkembang dengan lebih jauh jika 
pihak kerajaan akan dapat memberi 
bimbingan dan latihan yang sewajarnya 
terutama sekali kepada belia kitani yang 
ingin menceburi dalam bidang 
pertanian. 
 
Sebagai satu contoh juga kita boleh 
melihat segala institusi seperti IBTE 
Wasan yang melahirkan graduan-
graduan dari bidang agriculture supaya 
ia akan dapat diberi pendedahan yang 
awal dalam bidang industri ini dengan 
menyeru para usahawan dan juga para 
belia untuk berminat menceburi industri 
pertanian, perhutanan dan perikanan. 
 
Begitu juga dengan pertumbuhan ahli-
ahli pakar tempatan kita.  Kita juga 
harus mengembangkan lagi pakar-pakar 
tempatan ke luar negara dalam 
profesion yang tertentu sesuai dengan 
keperluan dan kehendak kita dalam 
melahirkan pakar-pakar pekerjaan yang 
dinamik dalam pelbagai sektor dan tidak 
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titah pada hari Isnin, 17 Jamadilakhir 
1439 bersamaan 5 Mac 2018.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kaola sendiri 
berdiri di Dewan yang mulia ini bagi 
mengutarakan Usul dan yang dalam 
pemikiran kaola/saya adalah mustahak 
untuk dibincangkan dan diteliti. 
Kaola/saya yakin Ahli-Ahli Yang 
Berhormat bersetuju bahawasanya titah 
baginda penuh dengan amanat, 
panduan, harapan dan kepercayaan 
terhadap kemampuan masyarakat kita 
untuk berkembang maju dan berdaya 
tahan. Ini menggambarkan kearifan    
dan kecekapan baginda sebagai 
pemimpin negara dalam memastikan 
ketenteraman dan keselamatan rakyat 
negara ini akan terus-menerus dirahmati 
oleh  ٰسُبْحَانهَُ وَتعََالَى  ِ  Baginda menekankan .أَ�ّٰ
beberapa isu penting yang berkait rapat 
dengan pertumbuhan ekonomi negara 
dan pengukuhan akta-akta negara 
melalui perlaksanaan yang sempurna 
dan berkesan.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Melalui titah 
baginda, perhatian yang tinggi 
diperlukan dalam mempelbagaikan 
sumbangan kepada ekonomi negara dan 
juga menekankan agar di Dewan yang 
mulia ini semua Ahli yang terlibat akan 
dapat memberikan pendapat atau 
pandangan tanpa takut-takut atau ragu-
ragu demi kebaikan bersama dan 
negara. Ini jelas menandakan bahawa 
perlunya perbincangan terbuka dan 
transparency yang melibatkan pelbagai 
pihak yang berkepentingan dalam 
merancang hala tuju perkembangan 

perekonomian negara ini dari berbagai-
bagai sektor sekiranya sasaran bersama 
ialah untuk meningkatkan kemajuan 
ekonomi negara ke arah yang lebih 
positif walaupun secara berperingkat-
peringkat iaitu short-term dan long-
term. 
 
Menurut statistik JPKE dan IMF, World 
Economic World Outlook Database 
October 2017 bertumbuhan KDNK 
Negara Brunei Darussalam adalah            
di paras negatif sejak 2013 berbanding 
dengan negara-negara ASEAN 5 dan 
dunia dan ia membimbangkan. 
Sangatlah mustahak bagi negara kita 
untuk terus aktif mempelbagaikan 
ekonomi negara bagi meningkatkan 
pertumbuhan KDNK dan tidak hanya 
bergantung pada sumber minyak dan 
gas semata-mata. Baginda telah bertitah 
bahawa:  
 
“Walaupun permintaan global semakin 
meningkat dan harga minyak mulai pulih 
secara positif, kepelbagaian 
pertumbuhan ekonomi negara haruslah 
diambil berat kerana ia masih berada               
di paras yang rendah.” 
 
Menyentuh pula mengenai sumber 
KDNK bahawa 35% sumber KDNK dari 
keluaran sektor swasta yang bukan dari 
sektor minyak dan gas. Bagi sektor 
pertanian dan agrimakanan baginda 
juga pernah bertitah sebelum ini  
semasa Istiadat Mengadap                
dan Mengurniakan Bintang-Bintang 
Kebesaran Negara Brunei Darussalam 
Sempena Ulang Tahun Keputeraan 
Baginda yang ke-70 tahun: 
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 “Usaha-usaha peningkatan perlulah 
menyeluruh terutama bagi bidang yang 
dianggap utama, seperti pertanian dan 
makanan asasi. Bidang ini mestilah terus 
diperkasa sehingga mampu untuk kita 
memenuhi sara diri. Kita tidak boleh 
selama-lamanya bergantung kepada 
pihak luar sahaja.”   
 
Titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
menekankan tentang pertumbuhan 
secara besar-besaran Keluaran Dalam 
Negara Kasar (KDNK) telah dibuat 
berulang-ulang kali akan tetapi masih 
tidak nampak peningkatan. 
 
Kementerian Sumber-Sumber Utama 
dan Pelancongan memainkan peranan 
yang sangat besar di samping 
berkolaborasi bersama agensi-agensi 
kerajaan dan swasta yang lain untuk 
merealisasikan misi mereka untuk 
menerajui pertumbuhan keluaran 
industri sumber-sumber utama dan 
pelancongan untuk menjadi 
penyumbang yang signifikan kepada 
pertumbuhan KDNK dengan 
menggalakkan pelaburan dari dalam dan 
juga luar negeri dan memberi 
penekanan kepada peningkatan 
produktiviti, penggunaan teknologi 
tinggi serta memfokus kepada pasaran 
eksport.  
 
Ini juga dengan secara tidak langsung 
membuka peluang kepada pengusaha-
pengusaha tempatan kita menceburkan 
diri dalam bidang perniagaan mereka  
ke luar negara dengan mengetengahkan 
produk-produk tempatan kita ke negara 

luar seperti negara-negara ASEAN 
sebagai permulaan walaupun agensi-
agensi kerajaan yang berkepentingan 
haruslah bersama-sama mendukung 
dan membantu pengusaha-pengusaha 
yang ingin berkembang dalam 
memberikan garis panduan, mentoring 
dan adanya insentif pertolongan dari 
pihak kerajaan.  Ini boleh sahaja 
dikukuhkan dengan kolaborasi melalui 
misi-misi perdagangan yang sering 
diungkayahkan oleh pihak yang 
berwajib di negara-negara lain termasuk 
negara-negara ASEAN.   
 
Kaola percaya industri pertanian boleh 
berkembang dan akan dapat 
berkembang dengan lebih jauh jika 
pihak kerajaan akan dapat memberi 
bimbingan dan latihan yang sewajarnya 
terutama sekali kepada belia kitani yang 
ingin menceburi dalam bidang 
pertanian. 
 
Sebagai satu contoh juga kita boleh 
melihat segala institusi seperti IBTE 
Wasan yang melahirkan graduan-
graduan dari bidang agriculture supaya 
ia akan dapat diberi pendedahan yang 
awal dalam bidang industri ini dengan 
menyeru para usahawan dan juga para 
belia untuk berminat menceburi industri 
pertanian, perhutanan dan perikanan. 
 
Begitu juga dengan pertumbuhan ahli-
ahli pakar tempatan kita.  Kita juga 
harus mengembangkan lagi pakar-pakar 
tempatan ke luar negara dalam 
profesion yang tertentu sesuai dengan 
keperluan dan kehendak kita dalam 
melahirkan pakar-pakar pekerjaan yang 
dinamik dalam pelbagai sektor dan tidak 
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terhad kepada kepakaran dalam sektor 
minyak dan gas sahaja. 
 
Titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
juga menekankan tentang langkah 
berjimat. Berjimat memang baik dan 
terpuji tetapi jika dilakukan tanpa usaha 
ke arah pertumbuhan adalah sikap yang 
tidak dapat diterima.   
 
Seperti lazimnya anggaran Perbelanjaan 
Tahunan Kewangan menurun 
disebabkan fiskal negara.  Jika dilihat 
tahun 2014 ke 2015, bajet dari $5.98 
bilion sehinggalah ke 2017 ke 2018 $4.6 
bilion, akan tetapi bila dilihat berbanding 
dengan expenditure ia berbeza.  
Mengikut statistik dari JPKE, 
perbelanjaan dari segi expenditure 
adalah lebih daripada bajet 
Perbelanjaan Tahun Kewangan.   
 
Setiap tahun sepertimana yang 
difahami, adanya tambahan 
perbelanjaan dipohonkan di bawah 
supplementary budget.  Tapi ia tidak 
pernah dibincangkan atau disuarakan 
dalam sesi pembentangan perbelanjaan 
negara.  Jika melihat statistik JPKE, 
perbelanjaan negara tiap-tiap tahun 
berlebih daripada Anggaran 
Perbelanjaan Tahunan yang telah 
diconfirmkan.  Seperti misalannya, pada 
tahun 2016, 2017, bajetnya adalah $4.9 
bilion hasil negara adalah $3.61 bilion.                       
$4.9 bilion adalah yang diluluskan dari 
segi bajet Perbelanjaan Tahunan 2016, 
2017, manakala statistik dari JPKE, 
untuk melihat dari segi expenditure 

adalah $6.25 bilion iaitu berlebih 
daripada $1.3 bilion. 
 
Kaola ingin mengusulkan satu cadangan 
sekiranya Ahli-Ahli Yang Berhormat 
bersetuju untuk mengadakan sesi 
perbincangan belanjawan negara                    
di peringkat kementerian-kementerian 
bersama Ahli-Ahli Yang Berhormat 
sebagai satu mekanisme untuk 
memantau status untuk mencapai 
sasaran KPI sebelum kementerian 
menghadapkan permohonan Anggaran 
Perbelanjaan bagi tahun-tahun 
berikutnya.   
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua,               
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Kaola/saya 
juga ingin membuat usulan mengenai 
proses perlaksanaan akta dan undang-
undang di negara kita ini.  Kaola/ saya 
akan mengambil contoh negara jiran, 
jika salah seorang daripada menteri 
atau ahli parlimen negara ingin 
memperkenalkan atau melaksanakan 
sesuatu akta atau perubahan undang-
undang ia akan diteliti dan akan 
dibincangkan lebih dahulu mengenai 
bab-bab dan isu penting kandungan 
akta ataupun undang-undang itu melalui 
beberapa peringkat sebelum ianya 
dihadapkan ke peringkat seterusnya.   
 
Sebagai negara Melayu Islam Beraja kita 
digalakkan untuk mengadakan 
musyawarah, syura bagi mendapatkan 
solusi yang mantap, memperolehi 
pendapat yang bijak, terhindar daripada 
kesalahan, terjaga dari celaan dan 
dijauhi dari kekecewaan dan lain-lain 
lagi.   
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Kaola/Saya ingin mencadangkan 
bahawa dalam salah satu peringkat itu 
akan dapat dibincangkan cadangan 
akta-akta yang akan datang bersama 
ahli-ahli yang berkepentingan seperti 
Ahli-Ahli Majlis Mesyuarat Negara, 
agensi-agensi berkepentingan di 
peringkat pemimpin akar umbi dan 
masyarakat engagement with 
stakeholders mahupun serantau 
ataupun juga mungkin NGO’s dan sektor 
swasta yang difikirkan mampu untuk 
memberikan buah fikiran sebelum  ia 
dihadapkan dan diluluskan oleh 
peringkat-peringkat yang seterusnya 
terutama sekali di peringkat menteri-
menteri kabinet dan disembahkan 
Kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam.        
 
Ini adalah untuk memastikan akta 
mahupun undang-undang tersebut 
adalah saksama dan dapat 
menguntungkan semua pihak 
terutamanya masyarakat kita jika ia 
akan dikuatkuasakan kepada orang 
ramai. Ini juga akan mengelakkan 
adanya penggubalan berulang-ulang 
terhadap sesuatu akta itu, jika ia akan 
menimbulkan perkara-perkara yang 
tidak diingini berlaku seperti 
pemberigaan yang kurang jelas 
terutama sekali kepada orang awam. 
Pendekatan ini, adalah secara langsung 
whole of nations approach. 
 
Kaola/saya juga percaya akan 
pentingnya ketelusan di antara kerajaan 
dan masyarkat.  Masyarakat juga dapat 
memahami atas sebab apa sesuatu akta 
atau undang-undang itu akan 

dilaksanakan.  Kaola/saya berpendapat 
jika perkara ini dapat diambil kira oleh 
pihak kerajaan, maka semua pihak akan 
sama-sama mengerti dan akan 
kurangnya kadar isu kesalahfahaman 
mengenainya terutama sekali media-
media sosial setelah ianya 
dikuatkuasakan secara mendadak.   
 
Namun tidaklah juga penguatkuasaan 
itu akan berjaya dilaksanakan jika ia 
tidak dikuatkuasakan dengan tegas.  
Kita tidak juga ingin ada yang 
mempersendakan akta dan undang-
undang negara kita sendiri.  Beginilah 
juga halnya mengenai master plan 
ataupun program-program yang pernah 
dibuat pada tahun-tahun sebelumnya             
di bawah kementerian-kementerian.  
Sebaliknya apa yang kaola/saya lihat 
kebanyakan diganti dengan program-
program yang baharu, seharusnya             
kita belajar dari mana salah silapnya 
suatu master plan ataupun progam             
itu dahulu sebelum memperkenalkan 
sesuatu program yang juga belum pasti 
keberkesanannya pada jangka masa 
yang panjang.   
 
Oleh itu, kaola menyeru mana-mana 
program yang telah dihentikan tetapi 
mempunyai potensi yang cerah untuk 
diperbaiki dan seperti akan memberikan 
hasil yang memuaskan supaya akan 
dapat dikarihi dan diperbaiki lagi 
kelemahannya.  Time is an accent untuk 
kitani mencuba segala trial dan error.   
 
Kaola/saya serta Ahli-Ahli Yang 
Berhormat sangat berharap bahawa apa 
yang bakal kita bincangkan dan 
bahaskan dalam Dewan yang mulia ini 
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terhad kepada kepakaran dalam sektor 
minyak dan gas sahaja. 
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akan lebih kukuh, konsisten dan 
bermanfaat dan janganlah isu-isu ini 
hanya dibahaskan dan diutarakan tanpa 
adanya susulan perlaksanaan.  Perlulah 
dilihat apa yang sudah dicapai dan 
sekiranya belum, maka perlulah 
membuat kaji selidik akan mengapa 
keberkesanan yang belum dapat dilihat.  
Ahli-Ahli Majlis Mesyuarat Negara yang 
dilantik  adalah  sangat mengalu-alukan 
permuzakarahan susulan dan 
perbincangan yang terbuka  serta telus 
demi mencapai kesepakatan dan hasil 
positif untuk pertumbuhan komuniti, 
masyarakat dan negara.  
 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan pula Yang Berhormat 
Awang Iswandy bin Ahmad.  
 
Yang Berhormat Awang Iswandy 
bin Ahmad:   Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua.                 
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  السَّلامَُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  بِسْمِ ا�ّٰ
dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Usul yang telah dicadangkan 
oleh Yang Berhormat Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang            
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri.  
 
Bagi menyembahkan ucapan sepenuh-
penuhnya dan menjunjung kasih 
Kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
Haji Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin 

Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam yang telah 
bercemar duli berangkat ke Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
Dari Musim Permesyuaratan Keempat 
Belas Majlis Mesyuarat Negara dan 
berkenan mengurniakan titah pada hari 
tersebut.  
 
Sesungguhnya titah baginda amatlah 
padat dengan nasihat, peringatan dan 
berpandangan jauh yang mencerminkan 
kebijaksanaan pemimpin tertinggi                  
negara dalam memastikan 
kesejahteraan rakyat dan penduduk 
negara ini akan senantiasa terpelihara 
dengan rahmat   َٰسُبْحَانَهُ وَتعََالى   ِ  أَ�ّٰ
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Baginda 
menyarankan kepada Ahli-Ahli yang 
dilantik supaya akan dapat 
mengemukakan buah fikiran dan idea 
serta cadangan-cadangan yang dapat 
membawa perubahan-perubahan besar 
kepada negara. Inilah masanya kita 
sebagai Ahli Mesyuarat Negara 
membincangkan perkara-perkara yang 
substantif dan perkara-perkara yang       
di peringkat working implementational 
atau departmental level bisailah kitani 
bincangkan lebih terperinci semasa 
permuzakarahan kitani bersama agensi-
agensi yang berkenaan dan  ِ   ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
sudah banyak jua diadakan. Saya 
menyeru kepada mana-mana agensi 
yang ingin bermuzakarah bersama Ahli-
Ahli Yang Berhormat baik agensi 
kerajaan, swasta mahupun               
NGO’s  atau akar umbi untuk sama-
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sama kitani terus berinteraksi secara 
konsensus ini dan yang lebih penting 
memperlihatkan hasil dari perbincangan 
kitani tersebut.   
 
Seterusnya baginda bertitah agar 
perhatian dan usaha berterusan perlu 
diberikan untuk mempelbagaikan 
ekonomi negara.  ِ  sudah ada  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
beberapa usaha ke arah tersebut 
terutama sekali dalam menggalakkan 
para belia menerajui pembangunan 
negara dari segi ekonomi, badan-badan 
sukarela, syarikat-syarikat korporat         
dan lain-lain.  
 
Di sini, saya ingin menyarankan           
kepada pihak kementerian-kementerian             
sendiri jua perlu mempunyai sikap 
entrepreneurial dan tidaklah hanya 
menyandarkannya kepada badan-badan 
korporat atau pihak swasta sahaja.  
 
Contohnya dalam Laporan JPKE            
di dalam Brunei Darussalam Key 
Indicators 2016. Sektor kerajaan 
menyumbang kepada kira-kira 18.3% 
dalam keluaran dalam negara kasar 
dengan minyak dan gas masih lagi 
51.8% dan pihak swasta 29.8%. Sudah 
tiba masanya untuk setiap kementerian 
untuk mempunyai strategi dalam 
meningkatkan lagi sumbangan hasil 
kepada pendapatan kerajaan ini. Jika 
belum ada, susun dan rancangkanlah 
strategi tersebut. Jika sudah ada kaji 
semula akan keberkesanannya. Baginda 
jua amat prihatin dan memberi 
penekanan akan food security kitani dan 
juga perkembangan sektor pertanian.  
 

 ِ  kita sudah ada belia yang  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
berkelulusan serta berani dalam 
meneroka idea-idea baharu. Apakah 
kiranya fokus kitani bukan sahaja dalam 
pembangunan belia ataupun dipanggil 
Youth Development akan tetapi belia di 
dalam pembangunan belia iaitu Youth In 
Development.  Kedua-dua ini berbeza 
iaitu pembangunan belia, membentuk 
para belia kitani untuk menjadi belia 
manakala belia dalam pembangunan 
ialah melibatkan belia ini di dalam 
membangunkan dan memajukan 
negara. Sudah ada belia kitani yang 
mencapai kecemerlangan dalam 
pelbagai bidang baik keusahawanan, 
kemasyarakatan atau kemanusiaan dan 
lain-lain, serta ada jua menjadi perintis 
dan diiktiraf dengan anugerah-anugerah 
di peringkat kebangsaan dan serantau.  
 
Berbalik kepada perkara tadi, kita 
libatkan kepada para belia yang 
berkelulusan dan berkemahiran ini yang 
ingin membuat perubahan untuk 
berbudi kepada tanah serta mahu 
menerokai sektor pertanian dengan 
teknologi yang lebih efisien seperti 
automation, vertical farming, hidroponik 
serta akuaponik dan bioteknologi.  
 
Contoh terdekat dalam sektor 
pendidikan. Cukup kah sudah penuntut-
penuntut kitani yang dihantar berkursus 
ke luar negara dalam bidang pertanian. 
Juga adakah Program i-Ready                       
yang dilancarkan pada tahun lepas  
turut menyalurkan graduan-graduan 
berkelulusan berkaitan dengan sektor 
pertanian dimasukkan ke dalam sektor 
tersebut. Dunia sedang mamasuki era 
industri 4.0 atau Industrial Revolution. 
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di dalam Brunei Darussalam Key 
Indicators 2016. Sektor kerajaan 
menyumbang kepada kira-kira 18.3% 
dalam keluaran dalam negara kasar 
dengan minyak dan gas masih lagi 
51.8% dan pihak swasta 29.8%. Sudah 
tiba masanya untuk setiap kementerian 
untuk mempunyai strategi dalam 
meningkatkan lagi sumbangan hasil 
kepada pendapatan kerajaan ini. Jika 
belum ada, susun dan rancangkanlah 
strategi tersebut. Jika sudah ada kaji 
semula akan keberkesanannya. Baginda 
jua amat prihatin dan memberi 
penekanan akan food security kitani dan 
juga perkembangan sektor pertanian.  
 

 ِ  kita sudah ada belia yang  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
berkelulusan serta berani dalam 
meneroka idea-idea baharu. Apakah 
kiranya fokus kitani bukan sahaja dalam 
pembangunan belia ataupun dipanggil 
Youth Development akan tetapi belia di 
dalam pembangunan belia iaitu Youth In 
Development.  Kedua-dua ini berbeza 
iaitu pembangunan belia, membentuk 
para belia kitani untuk menjadi belia 
manakala belia dalam pembangunan 
ialah melibatkan belia ini di dalam 
membangunkan dan memajukan 
negara. Sudah ada belia kitani yang 
mencapai kecemerlangan dalam 
pelbagai bidang baik keusahawanan, 
kemasyarakatan atau kemanusiaan dan 
lain-lain, serta ada jua menjadi perintis 
dan diiktiraf dengan anugerah-anugerah 
di peringkat kebangsaan dan serantau.  
 
Berbalik kepada perkara tadi, kita 
libatkan kepada para belia yang 
berkelulusan dan berkemahiran ini yang 
ingin membuat perubahan untuk 
berbudi kepada tanah serta mahu 
menerokai sektor pertanian dengan 
teknologi yang lebih efisien seperti 
automation, vertical farming, hidroponik 
serta akuaponik dan bioteknologi.  
 
Contoh terdekat dalam sektor 
pendidikan. Cukup kah sudah penuntut-
penuntut kitani yang dihantar berkursus 
ke luar negara dalam bidang pertanian. 
Juga adakah Program i-Ready                       
yang dilancarkan pada tahun lepas  
turut menyalurkan graduan-graduan 
berkelulusan berkaitan dengan sektor 
pertanian dimasukkan ke dalam sektor 
tersebut. Dunia sedang mamasuki era 
industri 4.0 atau Industrial Revolution. 
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Kitani berharap perkembangan ekonomi 
kitani akan turut mengadaptasikannya 
dalam menggiatkan serta meningkatkan 
ekonomi kitani.  
 
Menyentuh mengenai pekerja tempatan 
yang belum ramai dalam top 
management, saya menyeru kepada 
pihak-pihak yang berkenaan untuk 
menyusun career path bagi pekerja-
pekerja tempatan kitani baik di mana-
mana sektor kitani bukannya inda 
mampu cuma perlu dikarihi lagi perkara 
ini. Adakah kitani self-doubting akan 
orang-orang kitani? Jika ya, maka 
upayakanlah diri sendiri dan mereka 
untuk lebih maju dan dalam mana-mana 
bidang. Dalam pelaksanaan akta 
memanglah perlu berhemah dan ada 
sifat empathy kebruneian kitani dalam 
melaksanakannya. Akan tetapi jika 
sudah dilaksanakan dengan baik dan 
para pesalah masih juga berdegil           
maka lakukanlah tugas tersebut bagi 
yang diberi kepercayaan dan 
bertanggungjawab. Bagi orang ramai 
ikutlah peraturan dan undang-undang 
yang diberikan. Jika ianya dapat 
diperbaiki sampaikanlah di mana-mana 
saluran yang betul dan efektif seperti 
dengan bermuzakarah, membuat 
laporan formal dan lain-lain.  
 
Terakhir sekali mengenai kebersihan. 
Saya cuma ingin menyentuh ia cuma 
perlu diterapkan sejak kecil lagi. 
Beberapa tahun dahulu kempen 
kebersihan sekolah sering kali diadakan 
sehingga ada yang melaksanakannya 
seminggu sekali baik di peringkat 
sekolah rendah mahupun menengah. 
Kanak-kanak sekolah memegang hos 

bomba membersih longkang dengan 
pengawasan guru, membuang sampah 
sehingga ke rumah sampah serta 
menyapu dan membersihkan kelas.  
 
Sekarang, ada indung bapa tidak 
membenarkan malah menyalahkan guru 
yang mengajar anaknya menyapu                 
di dalam kelas. Ini adalah life skills. 
Saya seru kepada semua untuk 
menyokong dan menghidupkan semula 
suasana bermucang-mucang di dalam 
membersihkan sekolah sebagai didikan 
awal untuk generasi muda kitani dengan 
sifat sukarela, inda camah mata  dan 
bertanggungjawab akan persekitaran 
dan kawasannya.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Saya 
mengambil baik usaha-usaha kerajaan, 
NGO’s dan swasta yang berjumpa dan 
berkomunikasi dengan pihak Ahli-Ahli 
Yang Berhormat sepanjang tahun lepas. 
Saya berharap lebih banyak lagi yang 
akan mengadakan permuzakarahan ini 
untuk kebaikan kitani jua. Saya menyeru 
jua mana-mana persatuan atau  
institusi-institusi belia atau kliennya 
adalah belia bahawa Ahli-Ahli Yang 
Berhormat ingin berinteraksi bersama 
biskita dalam sama-sama menjadikan 
belia dalam pembangunan atau Youth 
Indevelopment tadi lebih ramai di luar 
sana.  
 
Sekian  
 Terima kasih وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
Yang Berhormat Yang  Di-Pertua.  
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Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan Yang Berhormat Dayang 
Khairunnisa binti Awang Haji Ash'ari.  
 
Yang Berhormat Dayang 
Khairunnisa binti Awang Haji 
Ash'ari: Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua.  
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  السَّلامَُ عَلَيْكُمْ  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Kaola / saya menyokong 
sepenuhnya akan usul yang telah 
dicadangkan oleh Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Laila Setia Bakti Diraja  
Dato Laila Utama Haji Awang Isa bin 
Pehin Datu Perdana Manteri Dato Laila 
Utama Haji Awang Ibrahim, Penasihat 
Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri.  
 
Bagi mengucapkan ucapan berbanyak-
banyak menjunjung kasih           
Kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
Haji Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam yang telah 
bercemar duli berangkat ke Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
Dari Musim Permesyuaratan keempat 
Belas Majlis Mesyuarat Negara dan 
berkenan mengurniakan titah pada hari 
tersebut. 
 
Titah baginda benar-benar 
mencerminkan keprihatinan baginda 

dalam memastikan rakyat dan penduduk 
Negara Brunei Darussalam sentiasa 
hidup dalam aman damai dan penuh 
kemakmuran.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Baginda 
paling kuat menyentuh akan 
kepentingan negara kita dalam         
KDNK negara ini melalui dengan 
mempelbagaikan ekonomi negara 
dengan tidak bergantung pada minyak 
dan gas yang harganya tidak menentu.  
Kemelesetan ekonomi bukan lagi satu 
isu yang baru didengar, malahan                  
ia bukan hanya berlaku di negara kita.   
 
Menurut statistik JPKE dan IMF, KDNK 
Negara Brunei Darussalam terus 
mengecut dari setahun ke setahun dan 
ini sangat membimbangkan.  Namun 
pendedahan isu ini belum lagi 
ditekankan dalam kalangan masyarakat.  
Banyak perkara yang perlu diperbaiki 
masih dijalankan secara business as 
usual tanpa mengambil kira sama ada ia 
akan berdaya tahan pada masa            
akan datang.   
 
Baginda menyentuh tentang 
kepentingan meneroka pertanian dalam 
negara ini.  Pihak kerajaan telah banyak 
memperkenalkan program yang 
bersesuaian bagi membantu sama ada 
dari segi kewangan ataupun sumber 
bagi menggalakkan penglibatan orang 
ramai terutama sekali belia dalam 
mengiatkan diri dalam pertanian.   
 
Di samping itu kursus-kursus juga 
ditawarkan seperti di IBTE  Wasan, bagi 
meneroka teknik pertanian moden yang 
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Kitani berharap perkembangan ekonomi 
kitani akan turut mengadaptasikannya 
dalam menggiatkan serta meningkatkan 
ekonomi kitani.  
 
Menyentuh mengenai pekerja tempatan 
yang belum ramai dalam top 
management, saya menyeru kepada 
pihak-pihak yang berkenaan untuk 
menyusun career path bagi pekerja-
pekerja tempatan kitani baik di mana-
mana sektor kitani bukannya inda 
mampu cuma perlu dikarihi lagi perkara 
ini. Adakah kitani self-doubting akan 
orang-orang kitani? Jika ya, maka 
upayakanlah diri sendiri dan mereka 
untuk lebih maju dan dalam mana-mana 
bidang. Dalam pelaksanaan akta 
memanglah perlu berhemah dan ada 
sifat empathy kebruneian kitani dalam 
melaksanakannya. Akan tetapi jika 
sudah dilaksanakan dengan baik dan 
para pesalah masih juga berdegil           
maka lakukanlah tugas tersebut bagi 
yang diberi kepercayaan dan 
bertanggungjawab. Bagi orang ramai 
ikutlah peraturan dan undang-undang 
yang diberikan. Jika ianya dapat 
diperbaiki sampaikanlah di mana-mana 
saluran yang betul dan efektif seperti 
dengan bermuzakarah, membuat 
laporan formal dan lain-lain.  
 
Terakhir sekali mengenai kebersihan. 
Saya cuma ingin menyentuh ia cuma 
perlu diterapkan sejak kecil lagi. 
Beberapa tahun dahulu kempen 
kebersihan sekolah sering kali diadakan 
sehingga ada yang melaksanakannya 
seminggu sekali baik di peringkat 
sekolah rendah mahupun menengah. 
Kanak-kanak sekolah memegang hos 

bomba membersih longkang dengan 
pengawasan guru, membuang sampah 
sehingga ke rumah sampah serta 
menyapu dan membersihkan kelas.  
 
Sekarang, ada indung bapa tidak 
membenarkan malah menyalahkan guru 
yang mengajar anaknya menyapu                 
di dalam kelas. Ini adalah life skills. 
Saya seru kepada semua untuk 
menyokong dan menghidupkan semula 
suasana bermucang-mucang di dalam 
membersihkan sekolah sebagai didikan 
awal untuk generasi muda kitani dengan 
sifat sukarela, inda camah mata  dan 
bertanggungjawab akan persekitaran 
dan kawasannya.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Saya 
mengambil baik usaha-usaha kerajaan, 
NGO’s dan swasta yang berjumpa dan 
berkomunikasi dengan pihak Ahli-Ahli 
Yang Berhormat sepanjang tahun lepas. 
Saya berharap lebih banyak lagi yang 
akan mengadakan permuzakarahan ini 
untuk kebaikan kitani jua. Saya menyeru 
jua mana-mana persatuan atau  
institusi-institusi belia atau kliennya 
adalah belia bahawa Ahli-Ahli Yang 
Berhormat ingin berinteraksi bersama 
biskita dalam sama-sama menjadikan 
belia dalam pembangunan atau Youth 
Indevelopment tadi lebih ramai di luar 
sana.  
 
Sekian  
 Terima kasih وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
Yang Berhormat Yang  Di-Pertua.  
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Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan Yang Berhormat Dayang 
Khairunnisa binti Awang Haji Ash'ari.  
 
Yang Berhormat Dayang 
Khairunnisa binti Awang Haji 
Ash'ari: Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua.  
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  السَّلامَُ عَلَيْكُمْ  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Kaola / saya menyokong 
sepenuhnya akan usul yang telah 
dicadangkan oleh Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Laila Setia Bakti Diraja  
Dato Laila Utama Haji Awang Isa bin 
Pehin Datu Perdana Manteri Dato Laila 
Utama Haji Awang Ibrahim, Penasihat 
Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri.  
 
Bagi mengucapkan ucapan berbanyak-
banyak menjunjung kasih           
Kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
Haji Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam yang telah 
bercemar duli berangkat ke Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
Dari Musim Permesyuaratan keempat 
Belas Majlis Mesyuarat Negara dan 
berkenan mengurniakan titah pada hari 
tersebut. 
 
Titah baginda benar-benar 
mencerminkan keprihatinan baginda 

dalam memastikan rakyat dan penduduk 
Negara Brunei Darussalam sentiasa 
hidup dalam aman damai dan penuh 
kemakmuran.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Baginda 
paling kuat menyentuh akan 
kepentingan negara kita dalam         
KDNK negara ini melalui dengan 
mempelbagaikan ekonomi negara 
dengan tidak bergantung pada minyak 
dan gas yang harganya tidak menentu.  
Kemelesetan ekonomi bukan lagi satu 
isu yang baru didengar, malahan                  
ia bukan hanya berlaku di negara kita.   
 
Menurut statistik JPKE dan IMF, KDNK 
Negara Brunei Darussalam terus 
mengecut dari setahun ke setahun dan 
ini sangat membimbangkan.  Namun 
pendedahan isu ini belum lagi 
ditekankan dalam kalangan masyarakat.  
Banyak perkara yang perlu diperbaiki 
masih dijalankan secara business as 
usual tanpa mengambil kira sama ada ia 
akan berdaya tahan pada masa            
akan datang.   
 
Baginda menyentuh tentang 
kepentingan meneroka pertanian dalam 
negara ini.  Pihak kerajaan telah banyak 
memperkenalkan program yang 
bersesuaian bagi membantu sama ada 
dari segi kewangan ataupun sumber 
bagi menggalakkan penglibatan orang 
ramai terutama sekali belia dalam 
mengiatkan diri dalam pertanian.   
 
Di samping itu kursus-kursus juga 
ditawarkan seperti di IBTE  Wasan, bagi 
meneroka teknik pertanian moden yang 
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dapat membuahkan hasil yang lebih 
tinggi.  Di sini yang penting ialah 
kemahuan dan usaha dalam 
menjalankan sektor ini.  Namun kita 
juga haruslah berwaspada tentang 
perubahan iklim yang mungkin 
menjejaskan kehidupan kita di negara 
ini.  Keadaan banjir semakin buruk 
dalam masa kebelakangan ini dan ia 
salah satu tanda kesan perubahan iklim.  
Jika ia tidak terkawal, hasil pertanian 
dan perikanan boleh terjejas.   
 
Baginda juga menyentuh tentang 
penglibatan anak tempatan dalam 
memegang jawatan tinggi seperti 
Pengarah Urusan.  Pendedahan pada 
usia yang muda sangat penting bagi 
memupuk sifat kepimpinan dalam 
kalangan anak tempatan.  Di samping 
itu syarikat-syarikat swasta juga 
mempunyai peranan dalam memastikan 
terdapatnya perkembangan kerjaya bagi 
membolehkan tenaga kerja tempatan 
berkembang.   
 
Kaola menyokong penuh tentang isu 
kebersihan dan penguatkuasaan 
peraturan dan undang-undang 
mengenainya.  Akta Sampah dan Akta 
Rokok di negara ini sepatutnya tidak 
dipandang lewa kerana kesannya boleh 
memberatkan semua pihak.   
 
Dalam masa setahun kebelakangan ini, 
banyak yang telah kaola pelajari dari 
mendengar taklimat dan muzakarah 
bersama pihak kerajaan dan bukan 
kerajaan dan juga melalui sesi dialog 
bersama lapisan rakyat yang terdiri 
daripada belia yang masih menuntut, 
belia yang belum mendapatkan 

pekerjaan, belia aktif kerja 
kemasyarakatan, orang kelainan upaya, 
belia profesional dan sebagainya.   
 
 ِ  ,melalui sesi pendekatan tersebut ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
sedikit sebanyak dapat kaola fahamkan 
tentang jurang dalam mencapai 
matlamat negara.  Kekurangan dialog 
terbuka hanya meningkatkan keluhan 
daripada orang awam. Ia juga 
berpotensi untuk merugikan kerajaan 
apabila projek tidak dapat berjalan 
dengan lancar kerana ia tidak 
bersesuaian dengan kemahuan rakyat. 
Pembangunan tidak boleh dicapai tanpa 
penglibatan orang ramai.   
 
Oleh itu proses meneliti semula dasar 
haruslah melibatkan perundingan 
dengan pihak berkepentingan.  Dalam 
mencapai hasrat Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Wawasan Brunei 2035, 
kita tidak boleh leka.  Masih banyak 
perubahan dan pembaikan perlu dibuat 
termasuklah infrastruktur jalan raya, 
pengangkutan awam, pembangunan 
kapasiti bagi guru-guru di sekolah,            
e-government dan sebagainya. Tetapi 
semua ini memerlukan perbelanjaan 
yang banyak.   
 
Di samping itu unsur-unsur negatif 
seperti rasuah dan nepotisme juga perlu 
dibasmi bagi memastikan peluang yang 
diberikan itu adil dan mampu membawa 
kebaikan.  Kita juga perlu menggalakkan 
penyertaan inklusif dalam semua 
peringkat termasuklah keperluan orang 
kelainan upaya.  Tetapi yang penting 
sekali ia bukanlah tanggungjawab 
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kerajaan sahaja dalam memastikan 
kehidupan kita terjaga.  Rakyat juga 
mempunyai peranan sendiri dalam 
mencari peluang yang sedia ada dan 
menimba ilmu dan pengetahuan yang 
berguna.  Sifat mudah percaya terhadap 
mesej tular tanpa mengira 
kebenarannya dan online keyboard 
warrior cuma akan memberi kesan yang 
negatif.   
 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Terima kasih Yang Berhormat Yang            
Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Awang Haji Abdul Hamid              
@ Sabli bin Haji Arshad. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid @ Sabli bin Haji Arshad:  
Terima kasih Yang Berhormat Yang               
Di-Pertua.   
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ   السَّلامَُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  بِسْمِ ا�ّٰ
dan salam sejahtera.  Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua, Ahli-Ahli Yang 
Berhormat yang kaola hormati sekalian.  
Kaola menyokong sepenuhnya.  Usul 
yang telah dicadangkan oleh Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia 
Bakti Diraja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, Penasihat Khas Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dan Menteri                      
di Jabatan Perdana Menteri.   

Kaola menyembahkan ucapan 
berbanyak-banyak menjunjung kasih 
Kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam yang telah bercemar duli 
berangkat ke Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara dan berkenan 
menyampaikan titah pada hari Isnin,                
17 Jamadilakhir 1439 bersamaan                        
5 Mac 2018.   
 
Dalam kesempatan ini, kaola juga ingin 
mengucapkan tahniah kepada menteri-
menteri baharu yang dilantik sebagai 
Ahli Majlis Mesyuarat Negara dan terima 
kasih juga kepada mantan-mantan 
menteri atas sumbangan bakti mereka 
terhadap negara.  Yang Berhormat Yang 
Di-Pertua, kaola amat menjunjung kasih 
setinggi-tingginya Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah  Mu‘izzaddin  Waddaulah  ibni 
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam. Titah baginda 
adalah amat padat dengan nasihat, 
peringatan dan pandangan yang jauh 
yang mencerminkan kebijaksanaan 
baginda dalam memastikan 
kesejahteraan negara dan rakyat 
penduduk negara ini akan sentiasa 
terpelihara dengan rahmat  ٰسُبْحَانهَُ وَتعََالَى  ِ  أَ�ّٰ
jua.   
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Menyentuh 
titah baginda yang perlu diambil 
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dapat membuahkan hasil yang lebih 
tinggi.  Di sini yang penting ialah 
kemahuan dan usaha dalam 
menjalankan sektor ini.  Namun kita 
juga haruslah berwaspada tentang 
perubahan iklim yang mungkin 
menjejaskan kehidupan kita di negara 
ini.  Keadaan banjir semakin buruk 
dalam masa kebelakangan ini dan ia 
salah satu tanda kesan perubahan iklim.  
Jika ia tidak terkawal, hasil pertanian 
dan perikanan boleh terjejas.   
 
Baginda juga menyentuh tentang 
penglibatan anak tempatan dalam 
memegang jawatan tinggi seperti 
Pengarah Urusan.  Pendedahan pada 
usia yang muda sangat penting bagi 
memupuk sifat kepimpinan dalam 
kalangan anak tempatan.  Di samping 
itu syarikat-syarikat swasta juga 
mempunyai peranan dalam memastikan 
terdapatnya perkembangan kerjaya bagi 
membolehkan tenaga kerja tempatan 
berkembang.   
 
Kaola menyokong penuh tentang isu 
kebersihan dan penguatkuasaan 
peraturan dan undang-undang 
mengenainya.  Akta Sampah dan Akta 
Rokok di negara ini sepatutnya tidak 
dipandang lewa kerana kesannya boleh 
memberatkan semua pihak.   
 
Dalam masa setahun kebelakangan ini, 
banyak yang telah kaola pelajari dari 
mendengar taklimat dan muzakarah 
bersama pihak kerajaan dan bukan 
kerajaan dan juga melalui sesi dialog 
bersama lapisan rakyat yang terdiri 
daripada belia yang masih menuntut, 
belia yang belum mendapatkan 

pekerjaan, belia aktif kerja 
kemasyarakatan, orang kelainan upaya, 
belia profesional dan sebagainya.   
 
 ِ  ,melalui sesi pendekatan tersebut ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
sedikit sebanyak dapat kaola fahamkan 
tentang jurang dalam mencapai 
matlamat negara.  Kekurangan dialog 
terbuka hanya meningkatkan keluhan 
daripada orang awam. Ia juga 
berpotensi untuk merugikan kerajaan 
apabila projek tidak dapat berjalan 
dengan lancar kerana ia tidak 
bersesuaian dengan kemahuan rakyat. 
Pembangunan tidak boleh dicapai tanpa 
penglibatan orang ramai.   
 
Oleh itu proses meneliti semula dasar 
haruslah melibatkan perundingan 
dengan pihak berkepentingan.  Dalam 
mencapai hasrat Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Wawasan Brunei 2035, 
kita tidak boleh leka.  Masih banyak 
perubahan dan pembaikan perlu dibuat 
termasuklah infrastruktur jalan raya, 
pengangkutan awam, pembangunan 
kapasiti bagi guru-guru di sekolah,            
e-government dan sebagainya. Tetapi 
semua ini memerlukan perbelanjaan 
yang banyak.   
 
Di samping itu unsur-unsur negatif 
seperti rasuah dan nepotisme juga perlu 
dibasmi bagi memastikan peluang yang 
diberikan itu adil dan mampu membawa 
kebaikan.  Kita juga perlu menggalakkan 
penyertaan inklusif dalam semua 
peringkat termasuklah keperluan orang 
kelainan upaya.  Tetapi yang penting 
sekali ia bukanlah tanggungjawab 
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kerajaan sahaja dalam memastikan 
kehidupan kita terjaga.  Rakyat juga 
mempunyai peranan sendiri dalam 
mencari peluang yang sedia ada dan 
menimba ilmu dan pengetahuan yang 
berguna.  Sifat mudah percaya terhadap 
mesej tular tanpa mengira 
kebenarannya dan online keyboard 
warrior cuma akan memberi kesan yang 
negatif.   
 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Terima kasih Yang Berhormat Yang            
Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Awang Haji Abdul Hamid              
@ Sabli bin Haji Arshad. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid @ Sabli bin Haji Arshad:  
Terima kasih Yang Berhormat Yang               
Di-Pertua.   
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ   السَّلامَُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  بِسْمِ ا�ّٰ
dan salam sejahtera.  Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua, Ahli-Ahli Yang 
Berhormat yang kaola hormati sekalian.  
Kaola menyokong sepenuhnya.  Usul 
yang telah dicadangkan oleh Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia 
Bakti Diraja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, Penasihat Khas Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dan Menteri                      
di Jabatan Perdana Menteri.   

Kaola menyembahkan ucapan 
berbanyak-banyak menjunjung kasih 
Kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam yang telah bercemar duli 
berangkat ke Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara dan berkenan 
menyampaikan titah pada hari Isnin,                
17 Jamadilakhir 1439 bersamaan                        
5 Mac 2018.   
 
Dalam kesempatan ini, kaola juga ingin 
mengucapkan tahniah kepada menteri-
menteri baharu yang dilantik sebagai 
Ahli Majlis Mesyuarat Negara dan terima 
kasih juga kepada mantan-mantan 
menteri atas sumbangan bakti mereka 
terhadap negara.  Yang Berhormat Yang 
Di-Pertua, kaola amat menjunjung kasih 
setinggi-tingginya Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah  Mu‘izzaddin  Waddaulah  ibni 
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam. Titah baginda 
adalah amat padat dengan nasihat, 
peringatan dan pandangan yang jauh 
yang mencerminkan kebijaksanaan 
baginda dalam memastikan 
kesejahteraan negara dan rakyat 
penduduk negara ini akan sentiasa 
terpelihara dengan rahmat  ٰسُبْحَانهَُ وَتعََالَى  ِ  أَ�ّٰ
jua.   
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Menyentuh 
titah baginda yang perlu diambil 
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perhatian ialah mengenai 
mempelbagaikan ekonomi negara 
berdasarkan pertumbuhan ekonomi 
yang diramal masih paras yang rendah 
di samping mengawal keseimbangan 
fiskal dalam masa jangka panjang dan 
pendek.   
 
Kaola rasa masih diperlukan negara ini 
untuk melihat kepada projek-projek 
untuk menarik pelabur-pelabur negara 
iaitu FDI, projek PPP dan perlulah 
diteruskan tetapi kitani harus berhati-
hati memastikan bahawa keperluan 
negara seperti memberikan peluang 
perniagaan syarikat-syarikat tempatan 
dan memberikan peluang pekerjaan 
harus diambil kira dan juga tidak                 
lupa kepada konsep negara Melayu 
Islam Beraja.  Perkembangan industri 
dalam negara harus dilipatgandakan, 
dibantu dan perlu meningkatkan lagi 
R&D bagi membantu pengusaha-
pengusaha negara.  
 
Salah satu cara mempelbagaikan 
ekonomi negara yang ditekankan dalam 
titah baginda iaitu dalam bidang 
pertanian adalah menjadi keperluan 
bersama dalam memastikan sumber-
sumber pertanian yang baharu. Pihak 
kerajaan perlu menjadi role model 
berada di hadapan sebagai contoh 
terbaik negara,  menyediakan segala 
keperluan dari segi tenaga, pusat 
penyelidikan sumber tanah, sistem air 
dan jentera dan sebagainya. 
 
Dengan menggunakan sistem yang 
dipanggil push and pull factor, para tani 
akan lebih mudah akses menceburi 
bidang pertanian yang menjadikan 

bidang ini salah satu bidang utama 
pekerjaan yang mudah dan secara tidak 
langsung ini akan dapat mengurangkan 
jumlah pengangguran dalam kalangan 
rakyat negara ini dan menambahkan 
lagi jumlah hasil dalam bidang 
pertanian. 
 
Selain itu, para belia khususnya para 
pelajar institusi teknikal, mahupun 
institusi tinggi yang berminat untuk 
menerokai atau mengetahui lebih 
mendalam lagi dalam bidang pertanian 
akan tetap memilih bidang pertanian 
sebagai bidang yang dapat memberikan 
hasil pendapatan secara individual, 
regional dan nasional.  Para belia akan 
lebih cenderung dengan ilmu pertanian 
secara inovatif dan menghasilkan 
sumber-sumber pertanian dengan  
secara lebih berkesan dan berdaya 
tahan.  
 
Para belia juga adalah golongan yang 
perlu digalakkan untuk meneruskan 
bidang ini kerana merekalah generasi 
yang akan meneruskan dalam 
menjayakan matlamat negara              
ke    hadapan. 
 
Di samping itu, mindset para petani 
diadaptasikan dengan fikiran yang lebih 
terbuka dengan berkongsi apa jua cara  
fizikal, intelektual dan mentaliti agar 
hasil yang diperolehi dapat juga 
dikongsikan bersama, bak kata 
peribahasa “Yang berat sama dipikul, 
yang ringan sama dijinjing”. Contohnya, 
dalam satu bidang tanah yang luas  
diusahakan oleh lebih dari seorang 
petani atau pengusaha yang saling 
membantu di kalangan petani maka 
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lebih ringan dan mudahlah kerja yang 
dilakukan. 
 
Agensi-agensi kerajaan juga perlu 
lutanan dalam menyediakan platform 
bagi memperoleh hasil sumber 
pertanian agar ia tidak disia-siakan dan 
pupus sekelip mata. 
  
Di samping itu, dalam pemasaran 
negara juga dapat memberi impak 
keluaran negara kasar (KDNK) yang 
lebih sustainable dan berpotensi untuk 
memasarkan keluar negara,  ُ  . إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
 
Dengan itu, semua pihak perlu 
mengambil perhatian agar kita sama-
sama dapat berganding bahu dalam 
menjayakan bidang pertanian supaya ia 
tidak terbiar dan hasil buah-buahan dan 
tumbuh-tumbuhan tidak akan pupus 
demi masa hadapan bangsa dan negara. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Untuk 
melangkah ke hadapan, kaola 
berpendapat tibalah masanya apa                 
jua yang telah baginda titahkan akan 
dapat kita sama-sama melaksanakan 
dengan jayanya.  Titah baginda adalah 
amanah dan misi baginda.  Cita-cita 
baginda adalah tidak lain dan tidak 
bukan adalah untuk melihat 
kesejahteraan negara dan rakyat akan 
sentiasa terpelihara untuk hari ini, esok 
dan seterusnya. 
 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Sekarang, saya persilakan Yang 

Berhormat Pehin Datu Imam Dato 
Paduka Seri Setia Ustaz Haji Awang 
Abdul Hamid bin Bakal. 
 
Yang Berhormat Pehin Datu Imam 
Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji 
Awang Abdul Hamid bin Bakal: 
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Ahli-
Ahli Yang Berhormat yang dihormati 
sekalian.  ُُالسَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاته dan 
salam sejahtera.  
 
Dalam ucapan menjunjung kasih 
terhadap titah  Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
Haji Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam,  kaola lebih 
dahulu mengucapkan setinggi-tinggi 
menjunjung kasih atas keberangkatan 
baginda ke Majlis Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan  Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara dan atas titah 
baginda semalam.  
 
Kaola menyokong sepenuhnya Usul 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Diraja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, Penasihat Khas Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
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perhatian ialah mengenai 
mempelbagaikan ekonomi negara 
berdasarkan pertumbuhan ekonomi 
yang diramal masih paras yang rendah 
di samping mengawal keseimbangan 
fiskal dalam masa jangka panjang dan 
pendek.   
 
Kaola rasa masih diperlukan negara ini 
untuk melihat kepada projek-projek 
untuk menarik pelabur-pelabur negara 
iaitu FDI, projek PPP dan perlulah 
diteruskan tetapi kitani harus berhati-
hati memastikan bahawa keperluan 
negara seperti memberikan peluang 
perniagaan syarikat-syarikat tempatan 
dan memberikan peluang pekerjaan 
harus diambil kira dan juga tidak                 
lupa kepada konsep negara Melayu 
Islam Beraja.  Perkembangan industri 
dalam negara harus dilipatgandakan, 
dibantu dan perlu meningkatkan lagi 
R&D bagi membantu pengusaha-
pengusaha negara.  
 
Salah satu cara mempelbagaikan 
ekonomi negara yang ditekankan dalam 
titah baginda iaitu dalam bidang 
pertanian adalah menjadi keperluan 
bersama dalam memastikan sumber-
sumber pertanian yang baharu. Pihak 
kerajaan perlu menjadi role model 
berada di hadapan sebagai contoh 
terbaik negara,  menyediakan segala 
keperluan dari segi tenaga, pusat 
penyelidikan sumber tanah, sistem air 
dan jentera dan sebagainya. 
 
Dengan menggunakan sistem yang 
dipanggil push and pull factor, para tani 
akan lebih mudah akses menceburi 
bidang pertanian yang menjadikan 

bidang ini salah satu bidang utama 
pekerjaan yang mudah dan secara tidak 
langsung ini akan dapat mengurangkan 
jumlah pengangguran dalam kalangan 
rakyat negara ini dan menambahkan 
lagi jumlah hasil dalam bidang 
pertanian. 
 
Selain itu, para belia khususnya para 
pelajar institusi teknikal, mahupun 
institusi tinggi yang berminat untuk 
menerokai atau mengetahui lebih 
mendalam lagi dalam bidang pertanian 
akan tetap memilih bidang pertanian 
sebagai bidang yang dapat memberikan 
hasil pendapatan secara individual, 
regional dan nasional.  Para belia akan 
lebih cenderung dengan ilmu pertanian 
secara inovatif dan menghasilkan 
sumber-sumber pertanian dengan  
secara lebih berkesan dan berdaya 
tahan.  
 
Para belia juga adalah golongan yang 
perlu digalakkan untuk meneruskan 
bidang ini kerana merekalah generasi 
yang akan meneruskan dalam 
menjayakan matlamat negara              
ke    hadapan. 
 
Di samping itu, mindset para petani 
diadaptasikan dengan fikiran yang lebih 
terbuka dengan berkongsi apa jua cara  
fizikal, intelektual dan mentaliti agar 
hasil yang diperolehi dapat juga 
dikongsikan bersama, bak kata 
peribahasa “Yang berat sama dipikul, 
yang ringan sama dijinjing”. Contohnya, 
dalam satu bidang tanah yang luas  
diusahakan oleh lebih dari seorang 
petani atau pengusaha yang saling 
membantu di kalangan petani maka 
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lebih ringan dan mudahlah kerja yang 
dilakukan. 
 
Agensi-agensi kerajaan juga perlu 
lutanan dalam menyediakan platform 
bagi memperoleh hasil sumber 
pertanian agar ia tidak disia-siakan dan 
pupus sekelip mata. 
  
Di samping itu, dalam pemasaran 
negara juga dapat memberi impak 
keluaran negara kasar (KDNK) yang 
lebih sustainable dan berpotensi untuk 
memasarkan keluar negara,  ُ  . إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
 
Dengan itu, semua pihak perlu 
mengambil perhatian agar kita sama-
sama dapat berganding bahu dalam 
menjayakan bidang pertanian supaya ia 
tidak terbiar dan hasil buah-buahan dan 
tumbuh-tumbuhan tidak akan pupus 
demi masa hadapan bangsa dan negara. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Untuk 
melangkah ke hadapan, kaola 
berpendapat tibalah masanya apa                 
jua yang telah baginda titahkan akan 
dapat kita sama-sama melaksanakan 
dengan jayanya.  Titah baginda adalah 
amanah dan misi baginda.  Cita-cita 
baginda adalah tidak lain dan tidak 
bukan adalah untuk melihat 
kesejahteraan negara dan rakyat akan 
sentiasa terpelihara untuk hari ini, esok 
dan seterusnya. 
 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Sekarang, saya persilakan Yang 

Berhormat Pehin Datu Imam Dato 
Paduka Seri Setia Ustaz Haji Awang 
Abdul Hamid bin Bakal. 
 
Yang Berhormat Pehin Datu Imam 
Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji 
Awang Abdul Hamid bin Bakal: 
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Ahli-
Ahli Yang Berhormat yang dihormati 
sekalian.  ُُالسَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاته dan 
salam sejahtera.  
 
Dalam ucapan menjunjung kasih 
terhadap titah  Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
Haji Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam,  kaola lebih 
dahulu mengucapkan setinggi-tinggi 
menjunjung kasih atas keberangkatan 
baginda ke Majlis Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan  Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara dan atas titah 
baginda semalam.  
 
Kaola menyokong sepenuhnya Usul 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Diraja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, Penasihat Khas Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
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Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dan Menteri               
di Jabatan Perdana Menteri serta 
kandungan ucapan Yang Berhormat itu. 
 
Pada pendapat kaola, titah baginda itu 
merupakan titah yang menjurus kepada 
dasar penting ke arah kemantapan 
ekonomi, ke arah peningkatan hasil-
hasil pertanian terutama penghasilan 
makanan asasi beras sehingga boleh 
mencapai sara diri bagi rakyat               
Negara Brunei Darussalam. Perlunya 
penguatkuasaan undang-undang,  
misalannya mengenai kebersihan,  
rokok dan lain-lain. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Sebagaimana jua titah baginda, harga 
minyak sekarang ini turun naik antara 
50 ke 70 US Dollar satu tong.  Keadaan 
ini menyukarkan kita yang banyak 
bergantung pada hasil minyak dan gas.  
Dalam keadaan tidak stabil ini, maka 
negara tidak dapat bergantung 
sepenuhnya pada hasil minyak dan gas.  
Kaola percaya kerajaan masih perlu 
berbuat banyak untuk mempelbagaikan 
penghasilan ekonomi terutamanya 
melalui pelaburan dari luar negara.  
 
Projek Mega Pulau Muara Besar 
misalannya. Pada pendapat kaola 
sangat berfaedah bagi menjana 
ekonomi yang besar kepada negara.  
Kita rakyat negara ini tidak usah 
bimbang akan kehadiran pelabur-
pelabur asing.  
 
Kaola percaya akibat kehadiran  
pelabur-pelabur asing itu pihak kerajaan 
boleh menanganinya dengan baik.  

Lagipun pelaburan itu membuka lebih 
banyak peluang pekerjaan kepada 
rakyat tempatan sekurang-kurangnya 
jumlah pengangguran dapat 
dikurangkan.  
 
Menyentuh mengenai pertanian, 
terutama penghasilan beras.  Memang 
ada kekhuatiran kita jika tidak dapat 
menyara diri sendiri terutama jika 
berlaku sesuatu di luar dugaan 
misalannya negara pengeluar beras 
tidak mampu mengeksport beras lagi 
kepada kita.  Sebagai contoh betapa 
sukarnya kita di negara ini dalam zaman 
penjejahan Jepun selama lebih dari                  
3 tahun kerana kekurangan beras kita 
terpaksa makan ubi kayu sebagai ganti 
beras, ubi kayu bukan makanan asasi 
bagi kita di negara ini.   
 
Menyentuh mengenai penguatkuasaan 
undang-undang dan peraturan, kaola 
sependapat dengan titah supaya                   
ia dilaksanakan dengan lebih berkesan 
agar rakyat terdidik dengan kebersihan 
dan tidak membuang sampah merata-
rata.   
 
Di Kampong Ayer misalnya kita dapat 
melihat usaha-usaha pengutipan 
sampah dengan perahu-perahu berenjin 
setiap hari. Tapi yang nyata sampah 
terus juga belabuyan di Sungai Brunei. 
Apakah sebabnya ini terjadi? Pada 
pendapat kaola tidak lain, kerana kita 
kurang kesedaran sivik dan tidak 
terdidik dengan kebersihan. Tidak 
seperti di negara Jepun misalannya, 
krisis kekotoran itu hampir tidak timbul 
kerana rakyat Jepun sedari kecil iaitu 
dari kanak-kanak terdidik dengan 
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kebersihan dan membuang sampah 
dengan teratur. 
 
Untuk mendisiplinkan rakyat di negara 
ini, supaya jadi orang-orang pembersih 
barangkali di peringkat awal ini  
kerajaan perlu tegas melaksanakan 
undang-undang dan peraturan dengan 
mengenakan kompaun atau denda yang 
agak berat terhadap mana-mana 
syarikat atau kedai yang mengabaikan 
kebersihan atau terhadap orang-orang 
perseorangan yang membuang sampah 
merata-rata.  
 
Di Singapura, membuang pontong rokok 
boleh mengundang satu kompaun yang 
besar untuk dibayar. Sebab itu orang 
takut membuang pontong rokok 
merata-rata.  
 
Sebagai satu pemikiran berhubung 
dengan pertanian, kita dapati tanah-
tanah pertanian di negara ini terlalu 
terhad dan pengairannya pun terhad. 
Mungkin tidak mencukupi untuk 
penanaman padi secara besar-besaran 
yang membolehkan kita menghasilkan 
beras yang mencukupi sara diri.  
 
Bagaimana kalau kerajaan membuat 
kajian, kemungkinan kita membuat 
usaha sama dalam penanaman padi 
dengan pihak-pihak tertentu                           
di sebahagian negara-negara ASEAN 
umpamanya di Viet Nam, Laos, Malaysia 
dan Kemboja.  
 
Apa salahnya kalau dengan cara itu 
bekalan beras kita terjamin pada masa-
masa akan datang. Lagipun, sebahagian 
rakyat tempatan boleh menimba 

pengalaman dalam bidang pertanian 
penanaman padi itu di negara 
berkenaan. Tetapi andainya hasil kajian 
itu tidak memihak kepada pertanian 
kita, cadangan itu boleh diketepikan. 
 
Sekian  

  وَبَرَكَاتهُُ وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan Yang Berhormat Awang 
Haji Ramli bin Haji Lahit. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Ramli 
bin Haji Lahit: Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua.   
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua,                  
Yang Berhormat Ahli-Ahli Majlis 
Mesyuarat Negara  ُهُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَات                                 
dan salam sejahtera. 
 
Lebih dahulu kaola merakamkan ucapan 
tahniah kepada Yang Berhormat 
Menteri-Menteri Kabinet yang baru 
dilantik dan yang dilantik semula. 
Sesungguhnya, kaola menyokong penuh 
cadangan daripada Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Laila Setia Bakti                
Diraja Dato Laila Utama Haji Awang Isa 
bin Pehin Datu Perdana Manteri Dato 
Laila Utama Haji Awang Ibrahim, 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri.  
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Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dan Menteri               
di Jabatan Perdana Menteri serta 
kandungan ucapan Yang Berhormat itu. 
 
Pada pendapat kaola, titah baginda itu 
merupakan titah yang menjurus kepada 
dasar penting ke arah kemantapan 
ekonomi, ke arah peningkatan hasil-
hasil pertanian terutama penghasilan 
makanan asasi beras sehingga boleh 
mencapai sara diri bagi rakyat               
Negara Brunei Darussalam. Perlunya 
penguatkuasaan undang-undang,  
misalannya mengenai kebersihan,  
rokok dan lain-lain. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Sebagaimana jua titah baginda, harga 
minyak sekarang ini turun naik antara 
50 ke 70 US Dollar satu tong.  Keadaan 
ini menyukarkan kita yang banyak 
bergantung pada hasil minyak dan gas.  
Dalam keadaan tidak stabil ini, maka 
negara tidak dapat bergantung 
sepenuhnya pada hasil minyak dan gas.  
Kaola percaya kerajaan masih perlu 
berbuat banyak untuk mempelbagaikan 
penghasilan ekonomi terutamanya 
melalui pelaburan dari luar negara.  
 
Projek Mega Pulau Muara Besar 
misalannya. Pada pendapat kaola 
sangat berfaedah bagi menjana 
ekonomi yang besar kepada negara.  
Kita rakyat negara ini tidak usah 
bimbang akan kehadiran pelabur-
pelabur asing.  
 
Kaola percaya akibat kehadiran  
pelabur-pelabur asing itu pihak kerajaan 
boleh menanganinya dengan baik.  

Lagipun pelaburan itu membuka lebih 
banyak peluang pekerjaan kepada 
rakyat tempatan sekurang-kurangnya 
jumlah pengangguran dapat 
dikurangkan.  
 
Menyentuh mengenai pertanian, 
terutama penghasilan beras.  Memang 
ada kekhuatiran kita jika tidak dapat 
menyara diri sendiri terutama jika 
berlaku sesuatu di luar dugaan 
misalannya negara pengeluar beras 
tidak mampu mengeksport beras lagi 
kepada kita.  Sebagai contoh betapa 
sukarnya kita di negara ini dalam zaman 
penjejahan Jepun selama lebih dari                  
3 tahun kerana kekurangan beras kita 
terpaksa makan ubi kayu sebagai ganti 
beras, ubi kayu bukan makanan asasi 
bagi kita di negara ini.   
 
Menyentuh mengenai penguatkuasaan 
undang-undang dan peraturan, kaola 
sependapat dengan titah supaya                   
ia dilaksanakan dengan lebih berkesan 
agar rakyat terdidik dengan kebersihan 
dan tidak membuang sampah merata-
rata.   
 
Di Kampong Ayer misalnya kita dapat 
melihat usaha-usaha pengutipan 
sampah dengan perahu-perahu berenjin 
setiap hari. Tapi yang nyata sampah 
terus juga belabuyan di Sungai Brunei. 
Apakah sebabnya ini terjadi? Pada 
pendapat kaola tidak lain, kerana kita 
kurang kesedaran sivik dan tidak 
terdidik dengan kebersihan. Tidak 
seperti di negara Jepun misalannya, 
krisis kekotoran itu hampir tidak timbul 
kerana rakyat Jepun sedari kecil iaitu 
dari kanak-kanak terdidik dengan 
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kebersihan dan membuang sampah 
dengan teratur. 
 
Untuk mendisiplinkan rakyat di negara 
ini, supaya jadi orang-orang pembersih 
barangkali di peringkat awal ini  
kerajaan perlu tegas melaksanakan 
undang-undang dan peraturan dengan 
mengenakan kompaun atau denda yang 
agak berat terhadap mana-mana 
syarikat atau kedai yang mengabaikan 
kebersihan atau terhadap orang-orang 
perseorangan yang membuang sampah 
merata-rata.  
 
Di Singapura, membuang pontong rokok 
boleh mengundang satu kompaun yang 
besar untuk dibayar. Sebab itu orang 
takut membuang pontong rokok 
merata-rata.  
 
Sebagai satu pemikiran berhubung 
dengan pertanian, kita dapati tanah-
tanah pertanian di negara ini terlalu 
terhad dan pengairannya pun terhad. 
Mungkin tidak mencukupi untuk 
penanaman padi secara besar-besaran 
yang membolehkan kita menghasilkan 
beras yang mencukupi sara diri.  
 
Bagaimana kalau kerajaan membuat 
kajian, kemungkinan kita membuat 
usaha sama dalam penanaman padi 
dengan pihak-pihak tertentu                           
di sebahagian negara-negara ASEAN 
umpamanya di Viet Nam, Laos, Malaysia 
dan Kemboja.  
 
Apa salahnya kalau dengan cara itu 
bekalan beras kita terjamin pada masa-
masa akan datang. Lagipun, sebahagian 
rakyat tempatan boleh menimba 

pengalaman dalam bidang pertanian 
penanaman padi itu di negara 
berkenaan. Tetapi andainya hasil kajian 
itu tidak memihak kepada pertanian 
kita, cadangan itu boleh diketepikan. 
 
Sekian  

  وَبَرَكَاتهُُ وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan Yang Berhormat Awang 
Haji Ramli bin Haji Lahit. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Ramli 
bin Haji Lahit: Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua.   
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua,                  
Yang Berhormat Ahli-Ahli Majlis 
Mesyuarat Negara  ُهُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَات                                 
dan salam sejahtera. 
 
Lebih dahulu kaola merakamkan ucapan 
tahniah kepada Yang Berhormat 
Menteri-Menteri Kabinet yang baru 
dilantik dan yang dilantik semula. 
Sesungguhnya, kaola menyokong penuh 
cadangan daripada Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Laila Setia Bakti                
Diraja Dato Laila Utama Haji Awang Isa 
bin Pehin Datu Perdana Manteri Dato 
Laila Utama Haji Awang Ibrahim, 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri.  
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Maka dengan ini, kaola mengambil 
kesempatan menyembah setinggi-tinggi 
menjunjung kasih Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu‘izzaddin Waddaulah ibni               
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam atas keberangkatan 
baginda serta seterusnya mengurniakan 
titah dalam Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas pada 
hari Isnin kelmarin, 17 Jamadilakhir 
1439 bersamaan 5 Mac 2018.  
 
Kaola akan sedaya upaya untuk 
menunaikan amanat dan hasrat                    
serta menanai tanggungjawab ini 
bersungguh-sungguh seperti yang 
diamanahkan oleh Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda                 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam mengikut kebolehan 
dan fikiran kaola memikul dengan  
ikhlas dan jujur serta bersikap terbuka 
dalam membincang dan membahaskan 
isu-isu yang dianggap mustahak 
terutama sekali yang berkaitan dengan 
kesejahteraan penduduk dan rakyat 
negara ini,   ُ  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
 
Peranan besar abis kaola sebagai Ahli 
Majlis Mesyuarat Negara perlu 
berganding bahu bersama agensi-agensi 
berkenaan sebagai pemacu kepada 
pembangunan negara iaitu sentiasa 
berpandangan jauh ke hadapan dan 
perlu terus aktif mempelbagaikan 
ekonomi negara dengan melakukan 
tindakan sesuai dengan keadaan 

sekarang dan akan datang iaitu 
berkenaan dengan mengurangkan 
pergantungan pada hasil sumber minyak 
dan gas serta menyokong hasrat 
kerajaan, berbelanja secara berhemah 
dan berjimat cermat.  
 
Walaupun pada akhir-akhir ini, harga 
minyak dunia menunjukkan tanda-tanda 
positif tetapi peningkatannya masih 
perlahan dan pertumbuhan ekonomi 
tetap sahaja masih berada pada paras 
yang rendah. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Menyentuh titah baginda yang berkali-
kali sejak kebelakangan ini iaitu 
mengenai inginkan peningkatan aktiviti 
pertanian khususnya bertanam padi 
bukanlah suatu yang dipandang ringan. 
Baginda inginkan usaha yang jitu bagi 
negara ini menghasilkan beras untuk 
menyara diri sendiri. Kalau kita kembali 
mengenang tahun-tahun 1960-an                  
ke bawah, maka pada waktu itu adalah 
generasi berpadi. Setiap keluarga 
menghasilkan beras sendiri tanpa 
membeli beras-beras import malah ada 
kelebihan lagi untuk dijual dan 
menyimpan benih untuk tanaman 
seterusnya. Kalau generasi waktu itu 
tiada berpendidikan tinggi, tiada 
kepakaran canggih tetapi boleh, maka 
sekarang ini tentu lebih lagi boleh.  
 
Dalam mendukung perkara yang 
tersebut di atas, sokongan pihak 
berkenaan bagi memberi kemahiran, 
pengalaman, pendidikan dan 
pemantauan serta modal yang 
bersesuaian dalam keusahawanan 
adalah perlu. iaitu penyediaan 
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kemudahan seperti tapak berpadi                       
di setiap daerah dan mukim. Penyediaan 
benih berbagai-bagai versi iaitu tidak 
terhad kepada benih tertentu sahaja, 
bantuan racun kawalan perosak, stok 
baja yang mencukupi, saliran dan 
bantuan membersih dan membajak.  
 
Dengan cara ini, akan membawa lebih 
banyak peluang pekerjaan dan 
perniagaan untuk warga tempatan. 
Menggalakkan penyertaan apabila dapat 
dibantu dari segi infrakstruktur dan 
kemudahan yang pro-bisnis. 
 
Selain itu, proses atau tatacara atau 
peraturan melaksanakan perusahaan 
dan perniagaan adalah sangat penting 
dipermudahkan. Perkara-perkara yang 
menghambat atau menghalang 
kemajuan harus diambil perhatian. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Menyentuh tentang pengurusan dalam 
penghasilan minyak dan gas, baginda 
bertitah masih terdapat jawatan ini 
belum pernah dipegang oleh anak 
tempatan, namun umur penemuan 
sumber minyak ini hampir mencecah 
satu abad dan jawatan-jawatan penting 
ini masih dimonopoli oleh pekerja-
pekerja luar.  
 
Bagi mengatasi perkara ini, pihak 
konsultan dan pengurusannya yang 
terdiri daripada orang luar hendaklah 
betul-betul jujur mencurahkan ilmu 
mereka dan memberikan peluang 
kepada anak tempatan memegang 
jawatan berkenaan setelah tamat 
kontrak dan bukannya memberi lagi 

peluang pengganti kepada orang luar 
berterus-terusan hingga berpuluh tahun. 
Dengan cara ini, orang tempatan dapat 
meningkatkan kemahiran dan 
pengalaman mereka yang berkaitan 
dengan industri berkenaan serta dapat 
mewujudkan perubahan tatacara kerja 
yang lebih efisien. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, 
menyentuh tentang kemahiran adalah 
antara sesuatu yang amat perlu bagi 
menjadikan Negara Brunei maju. Bagi 
mendapatkannya adalah dengan 
mengikuti kursus-kursus di sekolah-
sekolah vokasional, teknikal, 
kejuruteraan, Pusat Pembangunan Belia 
dan mendapatkan pengalaman            
di industri-industri perdagangan, 
pertanian dan bengkel.  
 
Selaras sebagai usaha menyediakan 
asas yang kukuh bagi perkembangan 
dan meningkatkan pencapaian agar 
kepelbagaian kemahiran ini lebih meluas 
dan dapat dikecapi oleh semua rakyat. 
Maka perlunya ada juga sekolah-sekolah 
vokasional dan kemahiran di daerah-
daerah yang belum ada, khususnya       
di Daerah Tutong. Bangunan Mahkamah 
Lama Daerah Tutong boleh diguna pakai 
sebagai pusat kemahiran belia daripada 
ditinggalkan begitu sahaja. 
  
Di sekolah-sekolah dan maktab-maktab 
dan pengajian tinggi mungkin boleh 
diserapkan sistem pendidikan 
berkembar iaitu kemahiran di samping 
akademik, terutama dalam bidang 
pembuatan yang boleh membantu dan 
relevan dengan kehendak negara dan 
Pelaburan Langsung Asing iaitu FDI 
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Maka dengan ini, kaola mengambil 
kesempatan menyembah setinggi-tinggi 
menjunjung kasih Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu‘izzaddin Waddaulah ibni               
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam atas keberangkatan 
baginda serta seterusnya mengurniakan 
titah dalam Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas pada 
hari Isnin kelmarin, 17 Jamadilakhir 
1439 bersamaan 5 Mac 2018.  
 
Kaola akan sedaya upaya untuk 
menunaikan amanat dan hasrat                    
serta menanai tanggungjawab ini 
bersungguh-sungguh seperti yang 
diamanahkan oleh Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda                 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam mengikut kebolehan 
dan fikiran kaola memikul dengan  
ikhlas dan jujur serta bersikap terbuka 
dalam membincang dan membahaskan 
isu-isu yang dianggap mustahak 
terutama sekali yang berkaitan dengan 
kesejahteraan penduduk dan rakyat 
negara ini,   ُ  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
 
Peranan besar abis kaola sebagai Ahli 
Majlis Mesyuarat Negara perlu 
berganding bahu bersama agensi-agensi 
berkenaan sebagai pemacu kepada 
pembangunan negara iaitu sentiasa 
berpandangan jauh ke hadapan dan 
perlu terus aktif mempelbagaikan 
ekonomi negara dengan melakukan 
tindakan sesuai dengan keadaan 

sekarang dan akan datang iaitu 
berkenaan dengan mengurangkan 
pergantungan pada hasil sumber minyak 
dan gas serta menyokong hasrat 
kerajaan, berbelanja secara berhemah 
dan berjimat cermat.  
 
Walaupun pada akhir-akhir ini, harga 
minyak dunia menunjukkan tanda-tanda 
positif tetapi peningkatannya masih 
perlahan dan pertumbuhan ekonomi 
tetap sahaja masih berada pada paras 
yang rendah. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Menyentuh titah baginda yang berkali-
kali sejak kebelakangan ini iaitu 
mengenai inginkan peningkatan aktiviti 
pertanian khususnya bertanam padi 
bukanlah suatu yang dipandang ringan. 
Baginda inginkan usaha yang jitu bagi 
negara ini menghasilkan beras untuk 
menyara diri sendiri. Kalau kita kembali 
mengenang tahun-tahun 1960-an                  
ke bawah, maka pada waktu itu adalah 
generasi berpadi. Setiap keluarga 
menghasilkan beras sendiri tanpa 
membeli beras-beras import malah ada 
kelebihan lagi untuk dijual dan 
menyimpan benih untuk tanaman 
seterusnya. Kalau generasi waktu itu 
tiada berpendidikan tinggi, tiada 
kepakaran canggih tetapi boleh, maka 
sekarang ini tentu lebih lagi boleh.  
 
Dalam mendukung perkara yang 
tersebut di atas, sokongan pihak 
berkenaan bagi memberi kemahiran, 
pengalaman, pendidikan dan 
pemantauan serta modal yang 
bersesuaian dalam keusahawanan 
adalah perlu. iaitu penyediaan 
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baja yang mencukupi, saliran dan 
bantuan membersih dan membajak.  
 
Dengan cara ini, akan membawa lebih 
banyak peluang pekerjaan dan 
perniagaan untuk warga tempatan. 
Menggalakkan penyertaan apabila dapat 
dibantu dari segi infrakstruktur dan 
kemudahan yang pro-bisnis. 
 
Selain itu, proses atau tatacara atau 
peraturan melaksanakan perusahaan 
dan perniagaan adalah sangat penting 
dipermudahkan. Perkara-perkara yang 
menghambat atau menghalang 
kemajuan harus diambil perhatian. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
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tempatan, namun umur penemuan 
sumber minyak ini hampir mencecah 
satu abad dan jawatan-jawatan penting 
ini masih dimonopoli oleh pekerja-
pekerja luar.  
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pengalaman mereka yang berkaitan 
dengan industri berkenaan serta dapat 
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kejuruteraan, Pusat Pembangunan Belia 
dan mendapatkan pengalaman            
di industri-industri perdagangan, 
pertanian dan bengkel.  
 
Selaras sebagai usaha menyediakan 
asas yang kukuh bagi perkembangan 
dan meningkatkan pencapaian agar 
kepelbagaian kemahiran ini lebih meluas 
dan dapat dikecapi oleh semua rakyat. 
Maka perlunya ada juga sekolah-sekolah 
vokasional dan kemahiran di daerah-
daerah yang belum ada, khususnya       
di Daerah Tutong. Bangunan Mahkamah 
Lama Daerah Tutong boleh diguna pakai 
sebagai pusat kemahiran belia daripada 
ditinggalkan begitu sahaja. 
  
Di sekolah-sekolah dan maktab-maktab 
dan pengajian tinggi mungkin boleh 
diserapkan sistem pendidikan 
berkembar iaitu kemahiran di samping 
akademik, terutama dalam bidang 
pembuatan yang boleh membantu dan 
relevan dengan kehendak negara dan 
Pelaburan Langsung Asing iaitu FDI 
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yang bergantung pada sumber tenaga 
tempatan. Pengetahuan dalam bidang 
kemahiran dan pembuatan adalah 
sebagai pemangkin dalam apa juga 
bentuk pekerjaan terutama kepada yang 
boleh menjana ekonomi negara. 
 
Menyentuh titah baginda tentang 
pembersihan Negara Brunei, baginda 
menekankan tentang akta dan denda 
kompaun pembuangan sampah yang 
masih menjadi keraguan sama ada ia 
boleh memberikan kesedaran atau tidak 
kepada masyarakat perlu diambil 
perhatian dan kajian.  
 
Jenis sampah adalah berbeza-beza, ada 
yang mudah dilupuskan iaitu sampah 
kotoran domestik dan sampah sukar 
dilupuskan iaitu sampah kilang dan 
pembinaan. 
 
Oleh itu, menilai denda kompaun 
tentulah berbeza-beza. Begitu juga 
menilai denda kompaun syarikat-
syarikat perusahaan dan denda 
kompaun orang-orang persendirian 
tentu juga berbeza. Jadi dalam 
menjayakan dan telah adanya 
pelaksanaan Akta Sampah dan Kotoran 
ini secara menyeluruh, oleh itu bukan 
sahaja  pegawai penguat kuasa malah 
orang ramai juga ada merasa 
tanggungjawab. 
 
Seperti titah Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam pada 23 Februari 2007 
sempena menyambut Hari Kebangsaan 
Ke-23 Tahun, di antaranya:  
 

“Di sini, suka beta juga mengingatkan, 
supaya semua pihak mempunyai rasa 
tanggungjawab untuk memelihara alam 
sekitar, menjadikannya menarik dan 
bersih, tidak terdapat sampah sarap 
yang berselerak terutama di tempat-
tempat membeli belah, pasar-pasar 
termasuk juga pasar tamu dan pasar 
tani.” 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, 
baginda juga menyentuh tentang 
perlaksanaan Akta Rokok yang dianggap 
boleh dipersendakan kerana kelemahan 
kita sendiri.  
 
Oleh itu, baginda mengharapkan supaya 
didaulatkan menerusi perlaksanaan. 
Baginda juga pernah bertitah mengenai 
pengharaman rokok pada 15 September 
2013 sempena Hari Keputeraan baginda 
Yang Ke-60 tahun berbunyi: 
 
“ Apakah lagi yang ditunggu itu, hukum 
haram merokok sudah pun lama 
difatwakan. Begitu juga mudarat 
merokok sehingga membahayakan 
nyawa sudah dikenal pasti. Malah 
perkara ini sering diulang-ulang dalam 
ucapan-ucapan, namun rokok masih 
sahaja terus beredar, boleh dijual, dibeli 
dan dihisap oleh rakyat termasuk oleh 
orang-orang Islam sendiri. Sampai 
bilakah lagi untuk kita bertindak tegas 
menyelamatkan orang ramai dan negara 
daripada bahaya rokok itu?”. 
 
Dari titah baginda yang berulang-ulang 
mengenai rokok, jelas kepada kita 
bahawa baginda mahu bahawa Akta 
Rokok ini betul-betul dilaksanakan tanpa 
keraguan.  
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Dalam hubungan ini, tanggungjawab 
masyarakat, ibu bapa terhadap anak-
anak, guru-guru terhadap pelajarnya 
supaya bekerjasama dalam menyalurkan 
pendidikan dan maklumat bahaya kesan 
merokok dan individu Islam sendiri ada 
kesedaran bahawa rokok itu adalah 
haram kerana ianya membinasakan diri 
sendiri dan orang lain yang 
berhampiran. 
 
Akhirnya, sebagai penutup marilah kita 
bersama-sama berdoa semoga negara 
kita sentiasa dalam aman dan makmur 
serta Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan Haji 
Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan kerabat 
beroleh kesejahteraan dan rahmat serta 
hidayah daripada  ٰسُبْحَانهَُ وَتعََالَى  ِ  .jua أَ�ّٰ
 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kita telah pun 
mendengar kenyataan-kenyataan yang 
telah dibuat oleh beberapa orang Ahli 
Yang Berhormat dan saya masih 
mempunyai senarai yang agak panjang 
yang mengandungi nama-nama Ahli 
Yang Berhormat yang suka untuk turut 
serta memberikan kenyataan dan 
ucapan-ucapan mengenai Usul ini. Maka 
saya cadangkan, ada baiknya kita 
berehat dulu selama 15 minit dan kita 
akan menyambung semula 
perbincangan-perbincangan      tersebut   
 ُ  . إِنْ شَاءَ ا�ّٰ

(Majlis Mesyuarat berehat 
sebentar) 

 
(Majlis Mesyuarat  bersidang 

semula) 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Ahli-Ahli Yang  بسِْمِ ا�ّٰ
Berhormat persidangan kita masih lagi 
membahaskan Perkara VI Usul-Usul 
Yang Telah Diberi Notis iaitu satu Usul 
yang telah dicadangkan oleh Yang 
Berhormat Penasihat Khas Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dan Menteri             
di Jabatan Perdana Menteri.  
Perbincangan kita teruskan dan 
sekarang saya mempersilakan Yang 
Berhormat Awang Haji Abdul Hamid bin 
Haji Mumin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid bin Haji Mumin : Terima kasih 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Yang 
Berhormat Ahli-Ahli Rasmi Kerana 
Jawatannya, Yang Berhormat Ahli-Ahli 
Yang Dilantik dan  ُهُ السَّلامَُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَات  
salam sejahtera. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
selaku Ahli Majlis Mesyuarat Negara 
Yang Dilantik bagi Zon 1 Daerah Belait 
lebih dahulu mengucapkan syukur           
ke hadrat  ٰسُبْحَانَهُ وَتعََالَى  ِ  atas Istiadat أَ�ّٰ
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
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yang bergantung pada sumber tenaga 
tempatan. Pengetahuan dalam bidang 
kemahiran dan pembuatan adalah 
sebagai pemangkin dalam apa juga 
bentuk pekerjaan terutama kepada yang 
boleh menjana ekonomi negara. 
 
Menyentuh titah baginda tentang 
pembersihan Negara Brunei, baginda 
menekankan tentang akta dan denda 
kompaun pembuangan sampah yang 
masih menjadi keraguan sama ada ia 
boleh memberikan kesedaran atau tidak 
kepada masyarakat perlu diambil 
perhatian dan kajian.  
 
Jenis sampah adalah berbeza-beza, ada 
yang mudah dilupuskan iaitu sampah 
kotoran domestik dan sampah sukar 
dilupuskan iaitu sampah kilang dan 
pembinaan. 
 
Oleh itu, menilai denda kompaun 
tentulah berbeza-beza. Begitu juga 
menilai denda kompaun syarikat-
syarikat perusahaan dan denda 
kompaun orang-orang persendirian 
tentu juga berbeza. Jadi dalam 
menjayakan dan telah adanya 
pelaksanaan Akta Sampah dan Kotoran 
ini secara menyeluruh, oleh itu bukan 
sahaja  pegawai penguat kuasa malah 
orang ramai juga ada merasa 
tanggungjawab. 
 
Seperti titah Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam pada 23 Februari 2007 
sempena menyambut Hari Kebangsaan 
Ke-23 Tahun, di antaranya:  
 

“Di sini, suka beta juga mengingatkan, 
supaya semua pihak mempunyai rasa 
tanggungjawab untuk memelihara alam 
sekitar, menjadikannya menarik dan 
bersih, tidak terdapat sampah sarap 
yang berselerak terutama di tempat-
tempat membeli belah, pasar-pasar 
termasuk juga pasar tamu dan pasar 
tani.” 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, 
baginda juga menyentuh tentang 
perlaksanaan Akta Rokok yang dianggap 
boleh dipersendakan kerana kelemahan 
kita sendiri.  
 
Oleh itu, baginda mengharapkan supaya 
didaulatkan menerusi perlaksanaan. 
Baginda juga pernah bertitah mengenai 
pengharaman rokok pada 15 September 
2013 sempena Hari Keputeraan baginda 
Yang Ke-60 tahun berbunyi: 
 
“ Apakah lagi yang ditunggu itu, hukum 
haram merokok sudah pun lama 
difatwakan. Begitu juga mudarat 
merokok sehingga membahayakan 
nyawa sudah dikenal pasti. Malah 
perkara ini sering diulang-ulang dalam 
ucapan-ucapan, namun rokok masih 
sahaja terus beredar, boleh dijual, dibeli 
dan dihisap oleh rakyat termasuk oleh 
orang-orang Islam sendiri. Sampai 
bilakah lagi untuk kita bertindak tegas 
menyelamatkan orang ramai dan negara 
daripada bahaya rokok itu?”. 
 
Dari titah baginda yang berulang-ulang 
mengenai rokok, jelas kepada kita 
bahawa baginda mahu bahawa Akta 
Rokok ini betul-betul dilaksanakan tanpa 
keraguan.  
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Dalam hubungan ini, tanggungjawab 
masyarakat, ibu bapa terhadap anak-
anak, guru-guru terhadap pelajarnya 
supaya bekerjasama dalam menyalurkan 
pendidikan dan maklumat bahaya kesan 
merokok dan individu Islam sendiri ada 
kesedaran bahawa rokok itu adalah 
haram kerana ianya membinasakan diri 
sendiri dan orang lain yang 
berhampiran. 
 
Akhirnya, sebagai penutup marilah kita 
bersama-sama berdoa semoga negara 
kita sentiasa dalam aman dan makmur 
serta Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan Haji 
Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan kerabat 
beroleh kesejahteraan dan rahmat serta 
hidayah daripada  ٰسُبْحَانهَُ وَتعََالَى  ِ  .jua أَ�ّٰ
 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kita telah pun 
mendengar kenyataan-kenyataan yang 
telah dibuat oleh beberapa orang Ahli 
Yang Berhormat dan saya masih 
mempunyai senarai yang agak panjang 
yang mengandungi nama-nama Ahli 
Yang Berhormat yang suka untuk turut 
serta memberikan kenyataan dan 
ucapan-ucapan mengenai Usul ini. Maka 
saya cadangkan, ada baiknya kita 
berehat dulu selama 15 minit dan kita 
akan menyambung semula 
perbincangan-perbincangan      tersebut   
 ُ  . إِنْ شَاءَ ا�ّٰ

(Majlis Mesyuarat berehat 
sebentar) 

 
(Majlis Mesyuarat  bersidang 

semula) 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Ahli-Ahli Yang  بسِْمِ ا�ّٰ
Berhormat persidangan kita masih lagi 
membahaskan Perkara VI Usul-Usul 
Yang Telah Diberi Notis iaitu satu Usul 
yang telah dicadangkan oleh Yang 
Berhormat Penasihat Khas Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dan Menteri             
di Jabatan Perdana Menteri.  
Perbincangan kita teruskan dan 
sekarang saya mempersilakan Yang 
Berhormat Awang Haji Abdul Hamid bin 
Haji Mumin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid bin Haji Mumin : Terima kasih 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Yang 
Berhormat Ahli-Ahli Rasmi Kerana 
Jawatannya, Yang Berhormat Ahli-Ahli 
Yang Dilantik dan  ُهُ السَّلامَُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَات  
salam sejahtera. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
selaku Ahli Majlis Mesyuarat Negara 
Yang Dilantik bagi Zon 1 Daerah Belait 
lebih dahulu mengucapkan syukur           
ke hadrat  ٰسُبْحَانَهُ وَتعََالَى  ِ  atas Istiadat أَ�ّٰ
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
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Dari Musim Permesyuaratan Keempat 
Belas Majlis Mesyuarat Negara Brunei 
Darussalam yang telah disempurnakan 
oleh Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
dengan penuh hormat dengan ini 
menyatakan bahawa kaola menyokong 
sepenuhnya Usul yang telah 
dicadangkan oleh Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Laila Setia Bakti Diraja Dato 
Laila Utama Haji Awang Isa bin Pehin 
Datu Perdana Manteri Dato Laila Utama 
Haji Awang Ibrahim, Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang            
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri 
pada menjunjung keberangkatan 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri    Baginda    Sultan    dan    Yang   
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
bercemar duli ke Istiadat Pembukaan 
Rasmi Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara dan seterusnya 
limpah perkenaan mengurniakan titah 
oleh Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
serta menjunjung kasih setinggi-
tingginya Kehadapan Majlis Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
amat menjunjung tinggi dan 
menjunjung kasih atas titah Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 

Baginda Sultan dan Yang  Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam menekankan 
agar majlis ini akan dapat bersidang dan 
mengemukakan buah fikiran dan 
cadangan-cadangan yang dapat 
membawa perubahan kepada negara.  
 
Sudah semestinya kita sebagai anak 
watan negara ini yang taat setia           
di bawah Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam harus menyedari dan 
menghayati setiap kalimah dan titah 
yang disampaikan akan dapat ditanai 
dan disempurnakan sebagai 
tanggungjawab bersama.  
 
Ini bukanlah semata-mata ia terletak 
para pemimpin atau peneraju-peneraju 
kementerian sahaja bagi merealisasikan 
apa yang dititahkan. Bahkan seluruh 
rakyat Negara Brunei Darussalam 
adalah berperanan dan bersama-sama 
bertanggungjawab menjunjung titah 
dan bergerak tampil melaksanakan 
mengikut bidang masing-masing demi 
untuk mencapai perubahan kemajuan 
pada negara kita, Negara Brunei 
Darussalam.  
 
Oleh sebab itulah demi laila hasrat yang 
murni Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
wajiblah kita mengamat-amati dengan 
lebih teliti untuk mendapatkan resolusi 
yang berkesan ke arah perlaksanaan 
yang melibatkan kesedaran segenap 
pihak dan lapisan masyarakat bagi 
menuju ke arah perubahan yang 
menjadi hasrat negara. 
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Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Dalam 
pada menjunjung titah Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam amatlah jelas dan ia 
adalah wajar bagi pihak-pihak 
berkenaan pada melaksanakan demi 
mencapai perubahan-perubahan yang 
besar boleh terlaksana.  
 
Kita bangga dan bersyukur atas rahmat 
dan keredhaan  ٰسُبْحَانَهُ وَتعََالَى  ِ  dan  أَ�ّٰ
berkat daulat Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam serta berkat negara zikir 
dan penghayatan Negara Melayu Islam 
Beraja yang berdaulat  ِ  limpahkan أَ�ّٰ
rezeki dalam bumi Negara Brunei 
Darussalam iaitu minyak dan gas.  
 
Dalam penghasilan minyak dan gas ini 
kita seperti rasa selesa sahaja 
sepanjang abad pengeluaran yang terus 
diusahakan kebanyakan pekerjanya 
adalah pekerja-pekerja asing. Begitu 
juga jawatan-jawatan tinggi disandang 
oleh pekerja luar atau pekerja asing. Ini 
bererti tidak ada anak tempatan 
menduduki jawatan tinggi di syarikat 
minyak mahupun gas, bagi fikiran kaola 
ada baiknya wajar diselidiki atau 
membuat kaji selidik oleh kementerian 
yang berkenaan, punca-punca yang 
berlaku bagi mengatasi ketandusan ini.  
 
Kaola juga menyarankan supaya 
syarikat minyak dan gas, industri-
industri dan syarikat swasta yang 
beroperasi     di     negara     ini     akan  
 

mengadakan perundingan dengan pihak 
Kementerian Pendidikan apakah 
pengajian-pengajian, jurusan-jurusan 
yang mereka perlukan untuk 
kepentingan syarikat dan industri 
berkenaan supaya jurusan itu diadakan 
dan dibuat pengajiannya di pusat-pusat 
pengajian di mana jua, umpamanya            
di IBTE atau UTB di bawah Kementerian 
Pendidikan Negara Brunei Darussalam. 
  
Pekerja atau penuntut terdiri daripada 
anak tempatan sebagai bakal pekerja-
pekerja yang akan mengisi jawatan-
jawatan yang diperlukan oleh pihak 
swasta dan industri-industri di negara ini 
setelah ia dikenal pasti untuk pihak 
swasta dan industri. 
 
Sebagaimana juga titah limpah 
perkenan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam seterusnya menyentuh bagi 
bidang pertanian khususnya dalam 
perkembangan pertanian padi sebagai 
makanan asasi utama negara iaitu beras 
yang hasilnya belum dapat mencapai 
matlamat ke arah hasil sara diri bagi 
rakyat Negara Brunei Darussalam dan 
secara tidak langsung juga memberi 
peluang kepada rakyat asing yang 
jumlahnya ratusan ribu di negara kita 
menerima kepentingan ini.  
 
Dalam mencapai hasrat ke arah 
penghasilan sara diri ini usaha-usaha 
pihak yang berwajib dalam agensi 
kerajaan akan dapat melipatgandakan 
usaha ke arah sasaran yang dihasratkan 
itu sebagai usaha yang wajar pada 
menanai  titah Kebawah Duli Yang Maha  
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Dari Musim Permesyuaratan Keempat 
Belas Majlis Mesyuarat Negara Brunei 
Darussalam yang telah disempurnakan 
oleh Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
dengan penuh hormat dengan ini 
menyatakan bahawa kaola menyokong 
sepenuhnya Usul yang telah 
dicadangkan oleh Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Laila Setia Bakti Diraja Dato 
Laila Utama Haji Awang Isa bin Pehin 
Datu Perdana Manteri Dato Laila Utama 
Haji Awang Ibrahim, Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang            
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri 
pada menjunjung keberangkatan 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri    Baginda    Sultan    dan    Yang   
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
bercemar duli ke Istiadat Pembukaan 
Rasmi Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara dan seterusnya 
limpah perkenaan mengurniakan titah 
oleh Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
serta menjunjung kasih setinggi-
tingginya Kehadapan Majlis Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
amat menjunjung tinggi dan 
menjunjung kasih atas titah Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 

Baginda Sultan dan Yang  Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam menekankan 
agar majlis ini akan dapat bersidang dan 
mengemukakan buah fikiran dan 
cadangan-cadangan yang dapat 
membawa perubahan kepada negara.  
 
Sudah semestinya kita sebagai anak 
watan negara ini yang taat setia           
di bawah Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam harus menyedari dan 
menghayati setiap kalimah dan titah 
yang disampaikan akan dapat ditanai 
dan disempurnakan sebagai 
tanggungjawab bersama.  
 
Ini bukanlah semata-mata ia terletak 
para pemimpin atau peneraju-peneraju 
kementerian sahaja bagi merealisasikan 
apa yang dititahkan. Bahkan seluruh 
rakyat Negara Brunei Darussalam 
adalah berperanan dan bersama-sama 
bertanggungjawab menjunjung titah 
dan bergerak tampil melaksanakan 
mengikut bidang masing-masing demi 
untuk mencapai perubahan kemajuan 
pada negara kita, Negara Brunei 
Darussalam.  
 
Oleh sebab itulah demi laila hasrat yang 
murni Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
wajiblah kita mengamat-amati dengan 
lebih teliti untuk mendapatkan resolusi 
yang berkesan ke arah perlaksanaan 
yang melibatkan kesedaran segenap 
pihak dan lapisan masyarakat bagi 
menuju ke arah perubahan yang 
menjadi hasrat negara. 
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Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Dalam 
pada menjunjung titah Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam amatlah jelas dan ia 
adalah wajar bagi pihak-pihak 
berkenaan pada melaksanakan demi 
mencapai perubahan-perubahan yang 
besar boleh terlaksana.  
 
Kita bangga dan bersyukur atas rahmat 
dan keredhaan  ٰسُبْحَانَهُ وَتعََالَى  ِ  dan  أَ�ّٰ
berkat daulat Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam serta berkat negara zikir 
dan penghayatan Negara Melayu Islam 
Beraja yang berdaulat  ِ  limpahkan أَ�ّٰ
rezeki dalam bumi Negara Brunei 
Darussalam iaitu minyak dan gas.  
 
Dalam penghasilan minyak dan gas ini 
kita seperti rasa selesa sahaja 
sepanjang abad pengeluaran yang terus 
diusahakan kebanyakan pekerjanya 
adalah pekerja-pekerja asing. Begitu 
juga jawatan-jawatan tinggi disandang 
oleh pekerja luar atau pekerja asing. Ini 
bererti tidak ada anak tempatan 
menduduki jawatan tinggi di syarikat 
minyak mahupun gas, bagi fikiran kaola 
ada baiknya wajar diselidiki atau 
membuat kaji selidik oleh kementerian 
yang berkenaan, punca-punca yang 
berlaku bagi mengatasi ketandusan ini.  
 
Kaola juga menyarankan supaya 
syarikat minyak dan gas, industri-
industri dan syarikat swasta yang 
beroperasi     di     negara     ini     akan  
 

mengadakan perundingan dengan pihak 
Kementerian Pendidikan apakah 
pengajian-pengajian, jurusan-jurusan 
yang mereka perlukan untuk 
kepentingan syarikat dan industri 
berkenaan supaya jurusan itu diadakan 
dan dibuat pengajiannya di pusat-pusat 
pengajian di mana jua, umpamanya            
di IBTE atau UTB di bawah Kementerian 
Pendidikan Negara Brunei Darussalam. 
  
Pekerja atau penuntut terdiri daripada 
anak tempatan sebagai bakal pekerja-
pekerja yang akan mengisi jawatan-
jawatan yang diperlukan oleh pihak 
swasta dan industri-industri di negara ini 
setelah ia dikenal pasti untuk pihak 
swasta dan industri. 
 
Sebagaimana juga titah limpah 
perkenan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam seterusnya menyentuh bagi 
bidang pertanian khususnya dalam 
perkembangan pertanian padi sebagai 
makanan asasi utama negara iaitu beras 
yang hasilnya belum dapat mencapai 
matlamat ke arah hasil sara diri bagi 
rakyat Negara Brunei Darussalam dan 
secara tidak langsung juga memberi 
peluang kepada rakyat asing yang 
jumlahnya ratusan ribu di negara kita 
menerima kepentingan ini.  
 
Dalam mencapai hasrat ke arah 
penghasilan sara diri ini usaha-usaha 
pihak yang berwajib dalam agensi 
kerajaan akan dapat melipatgandakan 
usaha ke arah sasaran yang dihasratkan 
itu sebagai usaha yang wajar pada 
menanai  titah Kebawah Duli Yang Maha  
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Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Undang-undang antaranya adalah 
mengawal kepentingan kita supaya 
sentiasa mengikut lunas-lunas yang 
ditentukan dalam sesebuah negara bagi 
tujuan keharmonian dan kesejahteraan 
kehidupan masyarakat negara itu.   
 
Kesalahan yang dibuat dan menyalahi 
kehendak undang-undang maka ia mesti 
dilakasanakan dan diambil tindakan 
sabit kesalahan seseorang itu sudah 
pastinya jua.  Pegawai-pegawai yang 
dilantik akan menjalankan kewajipan 
dan bertanggungjawab memantau 
keadaan bagi mengelakkan berlakunya 
peningkatan pelaku kesalahan. Dalam 
perkara ini menjalankan tugas sebagai 
satu amanah yang diberikan dan 
bersikap adil adalah suatu sikap yang 
terpuji.   
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Yang 
Berhormat Ahli Rasmi Kerana Jawatan 
dan Yang Berhormat Ahli Yang Dilantik 
Sekian sahaja yang dapat kaola 
sampaikan.  ُُوَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاته 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya sekarang mempersilakan Yang 
Berhormat Awang Hanapi bin Mohd. 
Siput. 
 
Yang Berhormat Awang Hanapi bin 
Mohd. Siput: Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua.  
 

حْيمبِسْ  نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ   السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ    مِ ا�ّٰ

dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua, Yang Berhormat Ahli 
Rasmi Kerana Jawatan, Yang Berhormat 
Ahli Yang Dilantik. Lebih dahulu kaola 
bersyukur ke hadrat  ٰسُبْحَانَهُ وَتعََالَى  ِ  atas أَ�ّٰ
limpah rahmat dan  dengan izin-Nya 
jua, makanya kaola berkesempatan 
bersama Ahli-Ahli Yang Berhormat sekali 
lagi di Dewan yang mulia ini bagi 
menghadiri Mesyuarat Pertama Dari 
Musim Permesyuaratan Keempat Belas 
Majlis Mesyuarat Negara pada tahun ini.  
 
Dalam kesempatan ini juga kaola 
merakamkan ucapan tahniah kepada 
menteri-menteri yang baharu dilantik 
sebagai Ahli Majlis Mesyuarat Negara 
dan terima kasih juga kepada mantan-
mantan menteri atas sumbangan bakti 
mereka terhadap negara.   
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
selaku pemimpin masyarakat akar umbi 
dan mewakili Zon 2, Daerah Belait 
dengan rasa rendah diri menyokong 
sepenuhnya Usul yang diutarakan oleh 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Diraja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Dato Perdana Manteri 
Dato Laila Utama Haji Awang Ibrahim,  
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri. 
 
Kaola menyembahkan setinggi-tinggi 
menjunjung kasih Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu‘izzaddin Waddaulah ibni           
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
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Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam.  
 
Kaola juga menjunjung tinggi atas 
keprihatinan baginda dalam memeduli 
suara dan kesejahteraan rakyat yang 
baginda kasihi.  Baginda tidak mahu 
rakyat baginda dijanjikan dengan kata-
kata manis yang membuat mereka 
terlena. Baginda sangat-sangat 
memerlukan tindakan yang cepat bukan 
masanya lagi untuk kita membuat kajian 
semata-mata.  Yang penting sekarang 
ialah tindakan selaras harapan dan 
matlamat dan Wawasan Brunei 2035 
untuk melihat rakyat hidup dalam 
kesejahteraan, keamanan dan 
keselesaan.   
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  
Menyentuh mengenai bidang pertanian, 
terutamanya makanan asasi negara iaitu 
beras, sudah tiba masanya bergerak 
cergas untuk mengaktifkan bidang 
pertanian untuk menjana ekonomi yang 
lebih mampan seperti melipatgandakan 
usaha hasil penanaman padi untuk 
menghasilkan beras supaya dapat 
merespons titah Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dalam titah baginda dalam 
Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Pertama Dari Musim Permesyuaratan 
Keempat Belas, Majlis Mesyuarat Negara 
pada hari Isnin,  17 Jamadilakhir 1439 
bersamaan 5 Mac 2018 dan sempena 
Mesyuarat Khas Majlis Mesyuarat 
Menteri-Menteri Kabinet bertempat         
di Istana Nurul Iman pada                       

21 Jamadilakhir 1439 bersamaan          
7 Februari 2018 yang lalu.   
 
Mindset pengusaha dan peladang kita 
mestilah berubah dan berkembang serta 
berani menerokai dengan lebih jauh 
lagi.  Penglibatan para belia dalam 
bidang pertanian memang tidak 
dinafikan. Maka usaha-usaha untuk 
meyakinkan dan menyuntik para belia 
mestilah dipertingkatan lagi. 
 
Pendedahkan berpadi dengan 
menggunakan kaedah moden perlu 
diperluaskan.  Pihak kerajaan pula 
jangan mengalah dan terus berusaha 
membimbing serta membantu 
pengusaha dan peladang yang aktif 
dalam bidang masing-masing.  Tanah 
paya yang terbiar haruslah diusahakan 
bagi tujuan penanaman padi.   
 
Sudah tiba masanya menubuhkan 
industri padi yang melibatkan syarikat-
syarikat besar dan kerajaan pula harus 
menyediakan kemudahan seperti tanah 
untuk diterokai bagi tujuan penanaman 
padi.  Setiap masalah padi mestiah 
dicari puncanya dan ditangani secara 
bijak oleh pihak yang berkenaan.  
Jadikan penanaman padi sebagai subjek 
utama untuk diambil perhatian kerana 
baginda mahu melihat Negara Brunei 
Darussalam mampu menjana 
ekonominya sendiri serta mampu sara 
diri tanpa bergantung harap dari 
negara-negara luar.   
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Negara 
sudah merdeka selama 34 tahun, jika 
diterjemahkan kepada manusia 
setentunya ia sudah dewasa dan boleh 
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Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Undang-undang antaranya adalah 
mengawal kepentingan kita supaya 
sentiasa mengikut lunas-lunas yang 
ditentukan dalam sesebuah negara bagi 
tujuan keharmonian dan kesejahteraan 
kehidupan masyarakat negara itu.   
 
Kesalahan yang dibuat dan menyalahi 
kehendak undang-undang maka ia mesti 
dilakasanakan dan diambil tindakan 
sabit kesalahan seseorang itu sudah 
pastinya jua.  Pegawai-pegawai yang 
dilantik akan menjalankan kewajipan 
dan bertanggungjawab memantau 
keadaan bagi mengelakkan berlakunya 
peningkatan pelaku kesalahan. Dalam 
perkara ini menjalankan tugas sebagai 
satu amanah yang diberikan dan 
bersikap adil adalah suatu sikap yang 
terpuji.   
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Yang 
Berhormat Ahli Rasmi Kerana Jawatan 
dan Yang Berhormat Ahli Yang Dilantik 
Sekian sahaja yang dapat kaola 
sampaikan.  ُُوَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاته 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya sekarang mempersilakan Yang 
Berhormat Awang Hanapi bin Mohd. 
Siput. 
 
Yang Berhormat Awang Hanapi bin 
Mohd. Siput: Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua.  
 

حْيمبِسْ  نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ   السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ    مِ ا�ّٰ

dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua, Yang Berhormat Ahli 
Rasmi Kerana Jawatan, Yang Berhormat 
Ahli Yang Dilantik. Lebih dahulu kaola 
bersyukur ke hadrat  ٰسُبْحَانَهُ وَتعََالَى  ِ  atas أَ�ّٰ
limpah rahmat dan  dengan izin-Nya 
jua, makanya kaola berkesempatan 
bersama Ahli-Ahli Yang Berhormat sekali 
lagi di Dewan yang mulia ini bagi 
menghadiri Mesyuarat Pertama Dari 
Musim Permesyuaratan Keempat Belas 
Majlis Mesyuarat Negara pada tahun ini.  
 
Dalam kesempatan ini juga kaola 
merakamkan ucapan tahniah kepada 
menteri-menteri yang baharu dilantik 
sebagai Ahli Majlis Mesyuarat Negara 
dan terima kasih juga kepada mantan-
mantan menteri atas sumbangan bakti 
mereka terhadap negara.   
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
selaku pemimpin masyarakat akar umbi 
dan mewakili Zon 2, Daerah Belait 
dengan rasa rendah diri menyokong 
sepenuhnya Usul yang diutarakan oleh 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Diraja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Dato Perdana Manteri 
Dato Laila Utama Haji Awang Ibrahim,  
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri. 
 
Kaola menyembahkan setinggi-tinggi 
menjunjung kasih Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu‘izzaddin Waddaulah ibni           
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
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Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam.  
 
Kaola juga menjunjung tinggi atas 
keprihatinan baginda dalam memeduli 
suara dan kesejahteraan rakyat yang 
baginda kasihi.  Baginda tidak mahu 
rakyat baginda dijanjikan dengan kata-
kata manis yang membuat mereka 
terlena. Baginda sangat-sangat 
memerlukan tindakan yang cepat bukan 
masanya lagi untuk kita membuat kajian 
semata-mata.  Yang penting sekarang 
ialah tindakan selaras harapan dan 
matlamat dan Wawasan Brunei 2035 
untuk melihat rakyat hidup dalam 
kesejahteraan, keamanan dan 
keselesaan.   
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  
Menyentuh mengenai bidang pertanian, 
terutamanya makanan asasi negara iaitu 
beras, sudah tiba masanya bergerak 
cergas untuk mengaktifkan bidang 
pertanian untuk menjana ekonomi yang 
lebih mampan seperti melipatgandakan 
usaha hasil penanaman padi untuk 
menghasilkan beras supaya dapat 
merespons titah Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dalam titah baginda dalam 
Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Pertama Dari Musim Permesyuaratan 
Keempat Belas, Majlis Mesyuarat Negara 
pada hari Isnin,  17 Jamadilakhir 1439 
bersamaan 5 Mac 2018 dan sempena 
Mesyuarat Khas Majlis Mesyuarat 
Menteri-Menteri Kabinet bertempat         
di Istana Nurul Iman pada                       

21 Jamadilakhir 1439 bersamaan          
7 Februari 2018 yang lalu.   
 
Mindset pengusaha dan peladang kita 
mestilah berubah dan berkembang serta 
berani menerokai dengan lebih jauh 
lagi.  Penglibatan para belia dalam 
bidang pertanian memang tidak 
dinafikan. Maka usaha-usaha untuk 
meyakinkan dan menyuntik para belia 
mestilah dipertingkatan lagi. 
 
Pendedahkan berpadi dengan 
menggunakan kaedah moden perlu 
diperluaskan.  Pihak kerajaan pula 
jangan mengalah dan terus berusaha 
membimbing serta membantu 
pengusaha dan peladang yang aktif 
dalam bidang masing-masing.  Tanah 
paya yang terbiar haruslah diusahakan 
bagi tujuan penanaman padi.   
 
Sudah tiba masanya menubuhkan 
industri padi yang melibatkan syarikat-
syarikat besar dan kerajaan pula harus 
menyediakan kemudahan seperti tanah 
untuk diterokai bagi tujuan penanaman 
padi.  Setiap masalah padi mestiah 
dicari puncanya dan ditangani secara 
bijak oleh pihak yang berkenaan.  
Jadikan penanaman padi sebagai subjek 
utama untuk diambil perhatian kerana 
baginda mahu melihat Negara Brunei 
Darussalam mampu menjana 
ekonominya sendiri serta mampu sara 
diri tanpa bergantung harap dari 
negara-negara luar.   
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Negara 
sudah merdeka selama 34 tahun, jika 
diterjemahkan kepada manusia 
setentunya ia sudah dewasa dan boleh 
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berdikari, tetapi negara kita masih 
bergantung harap kepada tenaga luar 
dalam mentadbir organisasi atau 
syarikat-syarikat besar di Negara Brunei 
Darusssalam.   
 
Sudah tiba masanya anak-anak 
tempatan mengambil alih untuk 
mengemudi syarikat-syarikat gergasi ini.  
Berilah sokongan serta keyakinan dan 
kepercayaan kepada mereka.  
Bimbingan perlu diberikan kepada 
mereka supaya mereka mendapat 
pengalaman serta kemahiran dalam 
pelbagai bidang terutama bidang 
pentadbiran sebelum menduduki kerusi 
atau mengambil alih jawatan tertinggi 
dalam syarikat-syarikat tersebut.   
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  Dalam 
isu kebersihan pula, kita perlu 
mempertajamkan mindset dan memberi 
kesedaran kepada rakyat mengenai          
jati diri kita orang Brunei yang 
mempunyai sikap berbudi bahasa, luhur 
serta mengamalkan kebersihan.  
Menyemaikan sikap menjaga kebersihan 
mestilah diterapkan kerana ia 
merupakan amalan yang dianjurkan 
oleh agama Islam.  
  
Pendidikan secara teladan adalah sangat 
membantu dalam mendidik mengenai 
sikap pembersih.  Manakala yang 
diamanahkan untuk melaksanakan 
undang-undang mestilah menjalankan 
dengan jujur, tegas tanpa teragak-agak.  
Jumlah denda juga mesti dinaikkan 
tanpa memberi kesempatan serta ruang 
untuk mengulangi kesalahan tersebut. 
 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Sesunguhnya titah baginda sangatlah 
bernas, padat dan merupakan satu 
peringatan dan perintah yang perlu 
ditanai oleh semua pihak yang terlibat.  
Sesungguhnya semua ini adalah untuk 
memastikan Wawasan Brunei 2035 
mencapai demi kesejahteraan, 
keamanan serta keselesaan penduduk 
serta rakyat Negara Brunei Darussalam 
jua.   
 
Akhirnya, mudah-mudahan kita semua 
dapat bermesyuarat dengan penuh 
iltizam serta merancang ke arah yang 
dihasratkan dan selebihnya kita berdoa 
ke hadrat  ٰسُبْحَانَهُ وَتعََالَى  ِ  supaya أَ�ّٰ
dipermudahkan segala urusan kita bak 
kata pepatah “Berkat Muafakat 
Membawa Berkat”.   
 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya mempersilakan Yang Berhormat 
Awang Haji Emran bin Haji Sabtu.  
 
Yang Berhormat Awang Haji Emran 
bin Haji Sabtu: Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua.  
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

 
 dan salam السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
sejahtera. Yang Berhormat Yang         
Di-Pertua, Yang Berhormat Ahli Rasmi 
Kerana Jawatan dan Yang Berhormat 
Ahli Yang Dilantik.  ِ  dengan  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
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memanjatkan   syukur   ke   hadrat        
بْحَانَهُ وَتعََالَىٰ سُ    ِ  atas limpah rahmat dan أَ�ّٰ

hidayah serta izin-Nya jua dapatlah kita 
hadir di Dewan ini bagi mewakili rakyat 
dan penduduk khususnya Daerah 
Temburong dengan rendah hati               
dan tulus ikhlas merafakkan sembah 
dan menyembahkan setinggi-tinggi 
menjunjung kasih Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu‘izzaddin Waddaulah ibni                 
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang  Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam atas keberangkatan 
baginda di Dewan yang indah ini pada 
hari Isnin 17 Jamadilakhir 1439 
bersamaan 5 Mac 2018 sempena 
Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Pertama Dari Musim Permesyuaratan 
Keempat Belas Majlis Mesyuarat Negara 
dan seterusnya baginda mengurniakan 
titah.  
 
Keberangakatan dan titah Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam adalah limpah dan 
kurnia yang ditunggu-tunggu dan nilai 
nasihat ingatan serta pandangan jauh 
baginda. Maka dalam kesempatan 
dalam Majlis yang mulia ini kaola juga 
turut bersama-sama dengan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat dalam menyokong Usul 
menjunjung kasih yang telah dibawakan 
dan dibentangkan oleh Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Laila Setia Bakti             
Diraja Dato Laila Utama Haji Awang Isa 
bin Pehin Datu Perdana Manteri Dato 
Laila Utama Haji Awang Ibrahim, 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang 

Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri atas keberangkatan 
baginda di Majlis yang mulia ini 
semalam dan seterusnya baginda 
berkenan mengurniakan titah.  
 
Di kesempatan ini juga kaola ingin 
mengucapkan setinggi-tinggi tahniah 
kepada Yang Berhormat Ahli-Ahli Rasmi 
Kerana Jawatan yang baru dilantik dan 
mengucapkan setinggi-tinggi terima 
kasih kepada mantan-mantan Yang 
Berhormat Menteri yang telah 
memberikan sumbangan yang amat 
berharga sepanjang perkhidmatan 
mereka. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua          
dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. 
Sesungguhnya kita merasa bersyukur  
ke hadrat  ُبْحَانَهُ وَتعََالَىٰ س   ِ  kerana أَ�ّٰ
menjadikan negara kita sebagai negara 
yang aman makmur lagi sejahtera atas 
kepimpinan, kebijaksanaan Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dalam 
menerajui kepimpinan negara ini, 
lapisan rakyat dan penduduk di negara 
ini dapat menikmati kehidupan yang 
aman bahagia penuh redha dengan 
rahmat  ِ  walaupun hasil negara yakni أَ�ّٰ
hasil minyak dan gas menghadapi 
pasang surutnya. 
 
Menyedari hakikat ini baginda 
berpandangan bahawa melalui 
kementerian-kementerian yang 
berkenaan diharapkan akan dapat 
menyusun strategi pembangunan 
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berdikari, tetapi negara kita masih 
bergantung harap kepada tenaga luar 
dalam mentadbir organisasi atau 
syarikat-syarikat besar di Negara Brunei 
Darusssalam.   
 
Sudah tiba masanya anak-anak 
tempatan mengambil alih untuk 
mengemudi syarikat-syarikat gergasi ini.  
Berilah sokongan serta keyakinan dan 
kepercayaan kepada mereka.  
Bimbingan perlu diberikan kepada 
mereka supaya mereka mendapat 
pengalaman serta kemahiran dalam 
pelbagai bidang terutama bidang 
pentadbiran sebelum menduduki kerusi 
atau mengambil alih jawatan tertinggi 
dalam syarikat-syarikat tersebut.   
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  Dalam 
isu kebersihan pula, kita perlu 
mempertajamkan mindset dan memberi 
kesedaran kepada rakyat mengenai          
jati diri kita orang Brunei yang 
mempunyai sikap berbudi bahasa, luhur 
serta mengamalkan kebersihan.  
Menyemaikan sikap menjaga kebersihan 
mestilah diterapkan kerana ia 
merupakan amalan yang dianjurkan 
oleh agama Islam.  
  
Pendidikan secara teladan adalah sangat 
membantu dalam mendidik mengenai 
sikap pembersih.  Manakala yang 
diamanahkan untuk melaksanakan 
undang-undang mestilah menjalankan 
dengan jujur, tegas tanpa teragak-agak.  
Jumlah denda juga mesti dinaikkan 
tanpa memberi kesempatan serta ruang 
untuk mengulangi kesalahan tersebut. 
 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Sesunguhnya titah baginda sangatlah 
bernas, padat dan merupakan satu 
peringatan dan perintah yang perlu 
ditanai oleh semua pihak yang terlibat.  
Sesungguhnya semua ini adalah untuk 
memastikan Wawasan Brunei 2035 
mencapai demi kesejahteraan, 
keamanan serta keselesaan penduduk 
serta rakyat Negara Brunei Darussalam 
jua.   
 
Akhirnya, mudah-mudahan kita semua 
dapat bermesyuarat dengan penuh 
iltizam serta merancang ke arah yang 
dihasratkan dan selebihnya kita berdoa 
ke hadrat  ٰسُبْحَانَهُ وَتعََالَى  ِ  supaya أَ�ّٰ
dipermudahkan segala urusan kita bak 
kata pepatah “Berkat Muafakat 
Membawa Berkat”.   
 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya mempersilakan Yang Berhormat 
Awang Haji Emran bin Haji Sabtu.  
 
Yang Berhormat Awang Haji Emran 
bin Haji Sabtu: Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua.  
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

 
 dan salam السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
sejahtera. Yang Berhormat Yang         
Di-Pertua, Yang Berhormat Ahli Rasmi 
Kerana Jawatan dan Yang Berhormat 
Ahli Yang Dilantik.  ِ  dengan  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
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memanjatkan   syukur   ke   hadrat        
بْحَانَهُ وَتعََالَىٰ سُ    ِ  atas limpah rahmat dan أَ�ّٰ

hidayah serta izin-Nya jua dapatlah kita 
hadir di Dewan ini bagi mewakili rakyat 
dan penduduk khususnya Daerah 
Temburong dengan rendah hati               
dan tulus ikhlas merafakkan sembah 
dan menyembahkan setinggi-tinggi 
menjunjung kasih Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu‘izzaddin Waddaulah ibni                 
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang  Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam atas keberangkatan 
baginda di Dewan yang indah ini pada 
hari Isnin 17 Jamadilakhir 1439 
bersamaan 5 Mac 2018 sempena 
Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Pertama Dari Musim Permesyuaratan 
Keempat Belas Majlis Mesyuarat Negara 
dan seterusnya baginda mengurniakan 
titah.  
 
Keberangakatan dan titah Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam adalah limpah dan 
kurnia yang ditunggu-tunggu dan nilai 
nasihat ingatan serta pandangan jauh 
baginda. Maka dalam kesempatan 
dalam Majlis yang mulia ini kaola juga 
turut bersama-sama dengan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat dalam menyokong Usul 
menjunjung kasih yang telah dibawakan 
dan dibentangkan oleh Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Laila Setia Bakti             
Diraja Dato Laila Utama Haji Awang Isa 
bin Pehin Datu Perdana Manteri Dato 
Laila Utama Haji Awang Ibrahim, 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang 

Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri atas keberangkatan 
baginda di Majlis yang mulia ini 
semalam dan seterusnya baginda 
berkenan mengurniakan titah.  
 
Di kesempatan ini juga kaola ingin 
mengucapkan setinggi-tinggi tahniah 
kepada Yang Berhormat Ahli-Ahli Rasmi 
Kerana Jawatan yang baru dilantik dan 
mengucapkan setinggi-tinggi terima 
kasih kepada mantan-mantan Yang 
Berhormat Menteri yang telah 
memberikan sumbangan yang amat 
berharga sepanjang perkhidmatan 
mereka. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua          
dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. 
Sesungguhnya kita merasa bersyukur  
ke hadrat  ُبْحَانَهُ وَتعََالَىٰ س   ِ  kerana أَ�ّٰ
menjadikan negara kita sebagai negara 
yang aman makmur lagi sejahtera atas 
kepimpinan, kebijaksanaan Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dalam 
menerajui kepimpinan negara ini, 
lapisan rakyat dan penduduk di negara 
ini dapat menikmati kehidupan yang 
aman bahagia penuh redha dengan 
rahmat  ِ  walaupun hasil negara yakni أَ�ّٰ
hasil minyak dan gas menghadapi 
pasang surutnya. 
 
Menyedari hakikat ini baginda 
berpandangan bahawa melalui 
kementerian-kementerian yang 
berkenaan diharapkan akan dapat 
menyusun strategi pembangunan 
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khususnya dalam mempelbagaikan 
sumber perekonomian negara.  
 
Selaku rakyat dan penduduk di negara 
ini, wajarlah kita mengambil perhatian 
yang serius dan bersatu padu dalam 
bekerjasama mendukung kepimpinan 
raja yang kita kasihi dan menghadapkan 
usaha mencari dan mempelbagaikan 
lagi sumber perekonomian kita bagi 
menjadikan Negara Brunei Darussalam 
menjadi sebuah negara berkebajikan, 
sebuah negara maju jaya lagi diredhai. 
 
Ke arah itu, selaku rakyat dan penduduk             
di negara ini khususnya di Daerah 
Temburong kaola sangat-sangat 
menjunjung kasih Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang            
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
atas usaha-usaha baginda yang             
tidak kendur-kendurnya bertitah 
menyarankan dan menekankan perlunya 
kita terus aktif bekerja keras 
memastikan bidang pertanian dapat 
dimajukan secara konsisten sebagai 
salah satu bidang perekonomian masa 
hadapan. 
 
Agensi-agensi kerajaan yang berkaitan 
termasuklah juga sektor swasta telah 
pun membuat perancangan untuk 
menjadikan Daerah Temburong bukan 
sahaja terkenal sebagai pusat 
pelancongan malah juga sebagai pusat 
pengeluaran padi secara besar-besaran. 
Dalam usaha jabatan yang berkenaan 
meningkatkan hasil padi di Kawasan 
Kemajuan Pertanian (KKP) khususnya 
bagi Daerah Temburong terdapat 
beberapa kawasan KKP yang telah 

dikenal pasti seperti di Perdayan dan 
Senukoh.  
 
Pada peringkat awal pengusahaan 
penanaman padi cukup menggalakkan 
sehingga dapat mengeluarkan hasil padi 
yang tertinggi mengatasi daerah-daerah 
lain. Walau bagaimanapun kedudukan 
pengusaha-pengusaha dan penghasilan 
padi agak merosot sejak akhir-akhir ini. 
 
Usaha-usaha meningkatkan pengeluaran 
padi di KKP perlu diteruskan dan 
dipertingkatkan lagi. Sistem pengairan 
tidak hanya bergantung pada sumber 
hujan semata-mata pengusaha             
secara manual dikaji semula dari 
kesesuaian tanah di kawasan berkenaan 
dengan menggunakan jentera-jentera 
berat.  
 
Penglibatan belia berpadi, belia bertani, 
belia berkebun diperkasakan dari yang 
sedia ada menerapkan perusahaan 
industri seperti berpadi secara moden 
dan terkini.  
 
Penghasilan beras juga bergantung 
pada benih padi sama ada jenis padi 
PDR 5 iaitu hasil kacukan jenis Padi Laila 
dan jenis Padi Pusu. Mungkin sesuai 
penanaman padi juga boleh 
dilaksanakan bukan hanya sekali tetapi 
dua kali atau lebih daripada dua kali 
dalam setahun. Manakala bantuan 
insentif yang bersesuaian seperti racun 
serangga, baja, jentera dan lain-lain. 
Dengan usaha-usaha sedemikian 
pengeluaran padi di negara kita akan 
mencapai sasaran sara diri  ُ  . إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
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Menyebut pula Kemajuan Pertanian Luar 
Bandar (KPLB) akan dapat dibangun dan 
diberikan nafas baharu dengan tanaman 
pokok buah-buahan, penanaman secara 
kolektif, penglibatan generasi baharu 
diusahakan sepenuh masa, diberikan 
pengurusan, tunjuk ajar, pemasaran 
dan sentiasa dipantau dan pada masa 
yang sama boleh dijadikan sebagai 
taman riadah dan daya tarikan 
pelancong luar dan dalam negara.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Temburong 
terkenal dengan Permata Hijau (Green 
Jewel) adalah wajar selaku rakyat dan 
penduduk di negara ini khasnya di 
Daerah Temburong menyambut baik 
dan menyokong dan menyahut serta 
menjunjung kasih Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
dalam sama-sama menjaga dan 
memelihara kebersihan alam sekitar dari 
sampah sarap dan kekotoran. Kerajaan 
telah pun berbelanja dan menyediakan 
berbagai-bagai kemudahan dengan 
menyediakan tong-tong sampah dan 
tempat-tempat pembuangan sampah 
yang lebih teratur dan efisien. 
  
Satu Jawatankuasa Peringkat 
Kebangsaan telah juga ditubuhkan 
mungkin di peringkat daerah perlu juga 
ditubuhkan jika ada keperluan. 
Penguatkuasaan sahaja belum 
mencukupi untuk menyedarkan orang 
ramai tapi apa yang penting            
pada hemat kaola keberkesanan 
penguasaan akta dan undang-undang 
yang sedia ada memerlukan pendekatan 
baharu  dan kemas kini penambahan 

pegawai penguatkuasaan, kekerapan 
pemantauan, pemasangan CCTV         
di tempat-tempat yang tertentu, 
mungkin juga hukuman yang lebih berat 
wajar difikirkan semula. Ini memerlukan 
penilaian semula dan pelaksanaannya.  
  
Jika kita menyentuh dengan negara 
jiran, mereka telah berjaya menerapkan 
budaya bersih dan kebersihan ini 
sehingga menjadikan sikap dan budaya 
dalam kehidupan mereka sehari-hari, 
salah satu kaedah melalui pendidikan.  
Pendidikan di sekolah seawal peringkat 
rendah lagi, kaola difahamkan bahawa 
sekolah di Kementerian Pendidikan dan 
Kementerian Hal Ehwal Ugama, masih 
lagi mengamalkan aktiviti membersihkan 
bilik-bilik darjah bergilir-gilir mengikut 
jadual.   
 
Begitu juga Majlis Perundingan Mukim 
dan Kampung dan agensi-agensi 
kerajaan dan syarikat-syarikat swasta 
sentiasa mengadakan kempen-kempen 
kebersihan secara berkala.  Mudah-
mudahan kesedaran setiap individu 
akan lahir sifat malu dan takut 
melakukan dosa kerana membuang 
sampah dan kekotoran, ingin berbuat 
baik mendapatkan ganjaran pahala 
dengan menjaga kebersihan adalah 
amalan mulia dan tanda orang yang 
beriman.  
 
Sekian  
 .Terima kasih وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Saya persilakan, Yang Berhormat Awang 
Haji Mohimin bin Haji Johari @ Jahari. 
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khususnya dalam mempelbagaikan 
sumber perekonomian negara.  
 
Selaku rakyat dan penduduk di negara 
ini, wajarlah kita mengambil perhatian 
yang serius dan bersatu padu dalam 
bekerjasama mendukung kepimpinan 
raja yang kita kasihi dan menghadapkan 
usaha mencari dan mempelbagaikan 
lagi sumber perekonomian kita bagi 
menjadikan Negara Brunei Darussalam 
menjadi sebuah negara berkebajikan, 
sebuah negara maju jaya lagi diredhai. 
 
Ke arah itu, selaku rakyat dan penduduk             
di negara ini khususnya di Daerah 
Temburong kaola sangat-sangat 
menjunjung kasih Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang            
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
atas usaha-usaha baginda yang             
tidak kendur-kendurnya bertitah 
menyarankan dan menekankan perlunya 
kita terus aktif bekerja keras 
memastikan bidang pertanian dapat 
dimajukan secara konsisten sebagai 
salah satu bidang perekonomian masa 
hadapan. 
 
Agensi-agensi kerajaan yang berkaitan 
termasuklah juga sektor swasta telah 
pun membuat perancangan untuk 
menjadikan Daerah Temburong bukan 
sahaja terkenal sebagai pusat 
pelancongan malah juga sebagai pusat 
pengeluaran padi secara besar-besaran. 
Dalam usaha jabatan yang berkenaan 
meningkatkan hasil padi di Kawasan 
Kemajuan Pertanian (KKP) khususnya 
bagi Daerah Temburong terdapat 
beberapa kawasan KKP yang telah 

dikenal pasti seperti di Perdayan dan 
Senukoh.  
 
Pada peringkat awal pengusahaan 
penanaman padi cukup menggalakkan 
sehingga dapat mengeluarkan hasil padi 
yang tertinggi mengatasi daerah-daerah 
lain. Walau bagaimanapun kedudukan 
pengusaha-pengusaha dan penghasilan 
padi agak merosot sejak akhir-akhir ini. 
 
Usaha-usaha meningkatkan pengeluaran 
padi di KKP perlu diteruskan dan 
dipertingkatkan lagi. Sistem pengairan 
tidak hanya bergantung pada sumber 
hujan semata-mata pengusaha             
secara manual dikaji semula dari 
kesesuaian tanah di kawasan berkenaan 
dengan menggunakan jentera-jentera 
berat.  
 
Penglibatan belia berpadi, belia bertani, 
belia berkebun diperkasakan dari yang 
sedia ada menerapkan perusahaan 
industri seperti berpadi secara moden 
dan terkini.  
 
Penghasilan beras juga bergantung 
pada benih padi sama ada jenis padi 
PDR 5 iaitu hasil kacukan jenis Padi Laila 
dan jenis Padi Pusu. Mungkin sesuai 
penanaman padi juga boleh 
dilaksanakan bukan hanya sekali tetapi 
dua kali atau lebih daripada dua kali 
dalam setahun. Manakala bantuan 
insentif yang bersesuaian seperti racun 
serangga, baja, jentera dan lain-lain. 
Dengan usaha-usaha sedemikian 
pengeluaran padi di negara kita akan 
mencapai sasaran sara diri  ُ  . إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
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Menyebut pula Kemajuan Pertanian Luar 
Bandar (KPLB) akan dapat dibangun dan 
diberikan nafas baharu dengan tanaman 
pokok buah-buahan, penanaman secara 
kolektif, penglibatan generasi baharu 
diusahakan sepenuh masa, diberikan 
pengurusan, tunjuk ajar, pemasaran 
dan sentiasa dipantau dan pada masa 
yang sama boleh dijadikan sebagai 
taman riadah dan daya tarikan 
pelancong luar dan dalam negara.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Temburong 
terkenal dengan Permata Hijau (Green 
Jewel) adalah wajar selaku rakyat dan 
penduduk di negara ini khasnya di 
Daerah Temburong menyambut baik 
dan menyokong dan menyahut serta 
menjunjung kasih Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
dalam sama-sama menjaga dan 
memelihara kebersihan alam sekitar dari 
sampah sarap dan kekotoran. Kerajaan 
telah pun berbelanja dan menyediakan 
berbagai-bagai kemudahan dengan 
menyediakan tong-tong sampah dan 
tempat-tempat pembuangan sampah 
yang lebih teratur dan efisien. 
  
Satu Jawatankuasa Peringkat 
Kebangsaan telah juga ditubuhkan 
mungkin di peringkat daerah perlu juga 
ditubuhkan jika ada keperluan. 
Penguatkuasaan sahaja belum 
mencukupi untuk menyedarkan orang 
ramai tapi apa yang penting            
pada hemat kaola keberkesanan 
penguasaan akta dan undang-undang 
yang sedia ada memerlukan pendekatan 
baharu  dan kemas kini penambahan 

pegawai penguatkuasaan, kekerapan 
pemantauan, pemasangan CCTV         
di tempat-tempat yang tertentu, 
mungkin juga hukuman yang lebih berat 
wajar difikirkan semula. Ini memerlukan 
penilaian semula dan pelaksanaannya.  
  
Jika kita menyentuh dengan negara 
jiran, mereka telah berjaya menerapkan 
budaya bersih dan kebersihan ini 
sehingga menjadikan sikap dan budaya 
dalam kehidupan mereka sehari-hari, 
salah satu kaedah melalui pendidikan.  
Pendidikan di sekolah seawal peringkat 
rendah lagi, kaola difahamkan bahawa 
sekolah di Kementerian Pendidikan dan 
Kementerian Hal Ehwal Ugama, masih 
lagi mengamalkan aktiviti membersihkan 
bilik-bilik darjah bergilir-gilir mengikut 
jadual.   
 
Begitu juga Majlis Perundingan Mukim 
dan Kampung dan agensi-agensi 
kerajaan dan syarikat-syarikat swasta 
sentiasa mengadakan kempen-kempen 
kebersihan secara berkala.  Mudah-
mudahan kesedaran setiap individu 
akan lahir sifat malu dan takut 
melakukan dosa kerana membuang 
sampah dan kekotoran, ingin berbuat 
baik mendapatkan ganjaran pahala 
dengan menjaga kebersihan adalah 
amalan mulia dan tanda orang yang 
beriman.  
 
Sekian  
 .Terima kasih وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Saya persilakan, Yang Berhormat Awang 
Haji Mohimin bin Haji Johari @ Jahari. 
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Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari @ Jahari:  
Terima kasih Yang Berhormat Yang            
Di-Pertua.   ُُالسَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاته   dan 
salam sejahtera. 
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Pertama-tama 
kaola menjunjung kasih Kehadapan 
Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, 
atas perkenan baginda mengurniakan 
titah dalam Istiadat Pembukaan Rasmi 
Majlis Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
memetik titah Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam, bahawa baginda berharap 
Majlis ini akan dapat bersidang dengan 
ahli-ahli semua dapat mengemukakan 
buah fikiran serta seterusnya 
mencadangkan perkara-perkara yang 
dapat membawa perubahan-perubahan 
besar kepada negara. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  
Mengambil sukut daripada titah di atas, 
kaola sukacita mengusulkan cadangan 
seperti berikut: 
 
1. Diusulkan supaya kita mencipta 1B1K 

(Satu Brunei Satu Komoditi) melalui 
Majlis-Majlis Perundingan Mukim dan 

Kampung seluruh negara, dan 
melalui pelabur-pelabur tempatan 
dan luar negara (FDI) dan melantik 
dan menggalakkan syarikat-syarikat 
besar untuk menjadi pemborong dan 
seterusnya memproses kepada 
produk-produk komersial yang 
berorientasikan eksport.  Komoditi 
yang dicadangkan seperti penanaman 
piasau (coconut plantation), durian 
salat (annona muricata) yang boleh 
diproses kepada pelbagai produk 
eksport, penanaman nenas dan lain-
lain komoditi pertanian  yang bersifat 
komersial. Dicadangkan pembukaan 
tapak pedalaman daerah-daerah 
menghampiri sempadan-sempadan 
negara.  Dengan adanya usaha 
penanaman komiditi pertanian besar-
besaran dengan sendirinya akan ada 
pembukaan kawasan-kawasan yang 
terbiar yang tidak diusahakan yang 
mana mampu mendatangkan 
manfaat kepada bangsa dan negara; 

 
2. Diusulkan kemudahan-kemudahan 

untuk mendapatkan tapak tanah 
terbiar di mukim-mukim dan 
kampung bagi usaha pertanian oleh 
rakyat kebanyakan melalui Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung, 
dan menggalakkan usaha agribisnis 
yang mengutamakan hasil tertinggi 
setiap 1 hektar tanah dengan usaha 
sepadu (integrated farming, vertical 
farming, fertigasi dan sebagainya); 

 
3. Diusulkan jua supaya kita mencipta 

satu amanah saham kebangsaan 
untuk rakyat Negara Brunei 
Darussalam.  Kita sudah mempunyai 
Perbadanan Tabung Amanah Islam 
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Brunei (TAIB) tetapi masih kurang 
menarik hati rakyat untuk menabung 
dan membuat pelaburan. Ini mungkin 
perlu kepada kajian, apa yang 
sebenarnya yang terbaik untuk rakyat 
as a whole of nation approach  selain 
yang disediakan seperti TAP dan SCP; 

 
4. Diusulkan juga supaya memperkasa 

Akta Wakaf Brunei yang lebih 
komprehensif.  Dengan adanya 
pemerkasaan Akta Wakaf Brunei, 
dapat membantu pembangunan 
negara seperti pembinaan sekolah-
sekolah, pembinaan bangunan-
bangunan pendidikan tinggi dan 
profesional.  Dengan adanya Akta 
Wakaf Brunei yang lebih 
komprehensif juga membuka ruang 
ibadah secara berwakaf kepada umat 
Islam Negara Brunei Darussalam; 

 
5. Diusulkan penggalakan kepada 

penuntut pengajian tinggi yang 
mendekati tahun akhir yang berminat 
untuk mencipta perniagaan sendiri 
atau berkumpulan dan diberikan 
kemudahan yang lebih mudah untuk 
mendapatkan pinjaman kewangan 
daripada Bank Usahawan Brunei.  Ini 
membolehkan persiapan awal 
penuntut-penuntut bersedia dengan 
sumber pendapatan melalui 
perniagaan apabila keluar dari pusat 
pengajian dan memasuki alam 
kehidupan dewasa dalam 
masyarakat;  

 
6. Diusulkan juga syarat-syarat yang 

lebih berjiwa rakyat bagi membantu 
rakyat Brunei mendapatkan pinjaman 
modal memulakan perniagaan dan 

membesarkan perniagaan melalui 
SME dan Bank Usahawan Brunei.  
Pada masa kini untuk membuat 
pinjaman kepada agensi kewangan 
tersebut di atas masih terlalu sukar 
untuk dipenuhi oleh rakyat biasa 
yang berminat untuk membuka 
perniagaan, sedangkan kita melihat 
potensi dan komitmen peniaga muda 
belia Brunei sangat menggalakkan. 
Maka ini adalah tanggungjawab kita 
untuk merealisasikan generasi muda 
kita mampu untuk menguasai volume 
perniagaan dan mengambil alih 
peniaga-peniaga yang bersifat seperti 
dendalu (sejenis tumbuhan yang 
hidup menumpang dan mengambil 
zat makanan pada pokok tempat 
menumpang). 
 

Sudah sampai masanya untuk kita 
menyeru bangsa kita membuat satu 
transformasi minda ke arah 
menjadikan Brunei sebagai medan 
memajukan diri dalam perniagaan 
bukan hanya sebagai penonton 
dengan menyewakan lesen 
perniagaan atau menjadi peniaga 
kecil-kecilan.  Tidaklah patut 
berpuluh tahun bangsa kita berpuas 
hati dengan status peniaga kecil-
kecilan.  Sudah masanya bangsa kita 
bangkit menguasai perniagaan dalam 
negara sendiri, apalagi dengan 
adanya Bank Usahawan Brunei yang 
baru ditubuhkan.  Sama-sama kita 
melihat sejauh mana kesungguhan 
untuk membantu bangsa Brunei 
untuk membangun sebagai 
pengusaha utama dalam Negara 
Brunei Darussalam; 
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Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari @ Jahari:  
Terima kasih Yang Berhormat Yang            
Di-Pertua.   ُُالسَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاته   dan 
salam sejahtera. 
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Pertama-tama 
kaola menjunjung kasih Kehadapan 
Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, 
atas perkenan baginda mengurniakan 
titah dalam Istiadat Pembukaan Rasmi 
Majlis Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
memetik titah Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam, bahawa baginda berharap 
Majlis ini akan dapat bersidang dengan 
ahli-ahli semua dapat mengemukakan 
buah fikiran serta seterusnya 
mencadangkan perkara-perkara yang 
dapat membawa perubahan-perubahan 
besar kepada negara. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  
Mengambil sukut daripada titah di atas, 
kaola sukacita mengusulkan cadangan 
seperti berikut: 
 
1. Diusulkan supaya kita mencipta 1B1K 

(Satu Brunei Satu Komoditi) melalui 
Majlis-Majlis Perundingan Mukim dan 

Kampung seluruh negara, dan 
melalui pelabur-pelabur tempatan 
dan luar negara (FDI) dan melantik 
dan menggalakkan syarikat-syarikat 
besar untuk menjadi pemborong dan 
seterusnya memproses kepada 
produk-produk komersial yang 
berorientasikan eksport.  Komoditi 
yang dicadangkan seperti penanaman 
piasau (coconut plantation), durian 
salat (annona muricata) yang boleh 
diproses kepada pelbagai produk 
eksport, penanaman nenas dan lain-
lain komoditi pertanian  yang bersifat 
komersial. Dicadangkan pembukaan 
tapak pedalaman daerah-daerah 
menghampiri sempadan-sempadan 
negara.  Dengan adanya usaha 
penanaman komiditi pertanian besar-
besaran dengan sendirinya akan ada 
pembukaan kawasan-kawasan yang 
terbiar yang tidak diusahakan yang 
mana mampu mendatangkan 
manfaat kepada bangsa dan negara; 

 
2. Diusulkan kemudahan-kemudahan 

untuk mendapatkan tapak tanah 
terbiar di mukim-mukim dan 
kampung bagi usaha pertanian oleh 
rakyat kebanyakan melalui Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung, 
dan menggalakkan usaha agribisnis 
yang mengutamakan hasil tertinggi 
setiap 1 hektar tanah dengan usaha 
sepadu (integrated farming, vertical 
farming, fertigasi dan sebagainya); 

 
3. Diusulkan jua supaya kita mencipta 

satu amanah saham kebangsaan 
untuk rakyat Negara Brunei 
Darussalam.  Kita sudah mempunyai 
Perbadanan Tabung Amanah Islam 
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Brunei (TAIB) tetapi masih kurang 
menarik hati rakyat untuk menabung 
dan membuat pelaburan. Ini mungkin 
perlu kepada kajian, apa yang 
sebenarnya yang terbaik untuk rakyat 
as a whole of nation approach  selain 
yang disediakan seperti TAP dan SCP; 

 
4. Diusulkan juga supaya memperkasa 

Akta Wakaf Brunei yang lebih 
komprehensif.  Dengan adanya 
pemerkasaan Akta Wakaf Brunei, 
dapat membantu pembangunan 
negara seperti pembinaan sekolah-
sekolah, pembinaan bangunan-
bangunan pendidikan tinggi dan 
profesional.  Dengan adanya Akta 
Wakaf Brunei yang lebih 
komprehensif juga membuka ruang 
ibadah secara berwakaf kepada umat 
Islam Negara Brunei Darussalam; 

 
5. Diusulkan penggalakan kepada 

penuntut pengajian tinggi yang 
mendekati tahun akhir yang berminat 
untuk mencipta perniagaan sendiri 
atau berkumpulan dan diberikan 
kemudahan yang lebih mudah untuk 
mendapatkan pinjaman kewangan 
daripada Bank Usahawan Brunei.  Ini 
membolehkan persiapan awal 
penuntut-penuntut bersedia dengan 
sumber pendapatan melalui 
perniagaan apabila keluar dari pusat 
pengajian dan memasuki alam 
kehidupan dewasa dalam 
masyarakat;  

 
6. Diusulkan juga syarat-syarat yang 

lebih berjiwa rakyat bagi membantu 
rakyat Brunei mendapatkan pinjaman 
modal memulakan perniagaan dan 

membesarkan perniagaan melalui 
SME dan Bank Usahawan Brunei.  
Pada masa kini untuk membuat 
pinjaman kepada agensi kewangan 
tersebut di atas masih terlalu sukar 
untuk dipenuhi oleh rakyat biasa 
yang berminat untuk membuka 
perniagaan, sedangkan kita melihat 
potensi dan komitmen peniaga muda 
belia Brunei sangat menggalakkan. 
Maka ini adalah tanggungjawab kita 
untuk merealisasikan generasi muda 
kita mampu untuk menguasai volume 
perniagaan dan mengambil alih 
peniaga-peniaga yang bersifat seperti 
dendalu (sejenis tumbuhan yang 
hidup menumpang dan mengambil 
zat makanan pada pokok tempat 
menumpang). 
 

Sudah sampai masanya untuk kita 
menyeru bangsa kita membuat satu 
transformasi minda ke arah 
menjadikan Brunei sebagai medan 
memajukan diri dalam perniagaan 
bukan hanya sebagai penonton 
dengan menyewakan lesen 
perniagaan atau menjadi peniaga 
kecil-kecilan.  Tidaklah patut 
berpuluh tahun bangsa kita berpuas 
hati dengan status peniaga kecil-
kecilan.  Sudah masanya bangsa kita 
bangkit menguasai perniagaan dalam 
negara sendiri, apalagi dengan 
adanya Bank Usahawan Brunei yang 
baru ditubuhkan.  Sama-sama kita 
melihat sejauh mana kesungguhan 
untuk membantu bangsa Brunei 
untuk membangun sebagai 
pengusaha utama dalam Negara 
Brunei Darussalam; 
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7. Diusulkan juga supaya sifat-sifat dan 
perlaksanaan patriotisme dan 
nasionalisme diasuh dari peringkat 
awal hingga ke pendidikan tinggi 
melalui pembelajaran sejarah bangsa 
dan negara kita dan melalui falsafah 
dan konsep bangsa kita yang 
mengamalkan cara hidup Melayu 
Islam Beraja sebagai calak Brunei 
jati; dan 
 

8. Diusulkan dimasukkan dalam 
Wawasan Brunei 2035 transformasi 
minda dan perlaksanaan berkesan 
bagi meningkatkan penguasaan 
ekonomi bangsa Brunei di samping 
memajukan ekonomi negara melalui 
Foreign Direct Investment (FDI).  Ini 
bermaksud supaya pembangunan 
seimbang bagi negara dan rakyat    
di dalamnya. 

 
9. Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 

Kaola mengusulkan pemerkasaan 
pencegahan rasuah.  Rasuah adalah 
suatu yang sangat perlu dicegah 
seperti mana titah Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang  Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam pada 12 
Mei 1992, seperti berikut: 

 
“Sebagai negara yang ternama lagi 
bermaruah, maka Negara Brunei 
Darussalam patutlah mengekalkan ciri-
ciri kesedaran menentang rasuah itu 
hingga ke akar-akar  umbinya”.  

 
Daripada titah ini kita patut sentiasa 
berusaha meminimum gejala rasuah 
kerana kita terdedah budaya asing 
dan tidak ketinggalan budaya yang 
negatif seperti rasuah.  

Yang Berhormat Yang Di-Pertua,           
di Dewan yang mulia ini, kaola 
mengambil kesempatan memohon 
supaya Skim 2013, Penghulu dan 
Ketua Kampung yang menjadikan 
penamatan perkhidmatan Penghulu 
dan Ketua Kampung yang sedia ada 
patut dikaji semula, sedangkan 
Penghulu dan Ketua Kampung yang 
sedia ada berkhidmat masa kini ini 
ditaklimatkan, diserapkan kepada 
Skim 2013, iaitu apabila ia diserapkan 
bererti adalah dimasukkan ke dalam 
Peraturan Skim 2013 yang akan 
dilantik selama sepuluh tahun 
tertakluk kepada penilaian prestasi 
kerja bagi perkhidmatan lima tahun 
pertama.    

 
Penamatan perkhidmatan Penghulu 
dan Ketua Kampung beramai-ramai 
secara drastik sukar diterima dan lagi 
dari segi pendapatan Penghulu dan 
Ketua Kampung terlalu jauh 
perbezaannya.  

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Kaola 
mengimbas titah Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam sempena 
Sambutan Hari Kebangsaan Negara 
Brunei Darussalam Kali Ke-34 Tahun 
2018 seperti berikut: 

 
“Di era baru ini penggunaan teknologi 
maklumat sangat meluas dan 
memainkan peranan yang sangat 
penting ia juga tidak syak lagi turut 
mengalihkan fokus ke arah ekonomi 
digital yang terlalu luas untuk 
diceburi.”   
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Maka, diusulkan supaya titah ini 
diambil perhatian yang serius. 
 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, kaola 
berdoa supaya Negara Brunei 
Darussalam dan rakyat sekaliannya akan 
sentiasa dikurniakan keberkatan, aman 
makmur dengan rahmat  ِ  di bawah أَ�ّٰ
kepimpinan bijaksana Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dengan petunjuk dan 
hidayah daripada  ٰسُبْحَانَهُ وَتعََالَى  ِ   .jua أَ�ّٰ
Sekian terima kasih. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan Yang Berhormat Awang 
Naim bin Haji Kamis. 
 
Yang Berhormat Awang Naim bin 
Haji Kamis: Terima Kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua.   
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

 dan      salam      السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
sejahtera.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Ahli-
Ahli Yang Berhormat yang dimuliakan 
oleh  ٰسُبْحَانَهُ وَتعََالَى  ِ  Pertama-tama  .أَ�ّٰ
marilah kita bersyukur ke hadrat  َُسُبْحَانه
ِ  وَتعََالَىٰ   atas rahmat dan segala nikmat أَ�ّٰ
yang dilimpahkan ke atas negara kita 
sebagai Negara Melayu Islam Beraja 
yang dipenuhi dengan ketakwaan dan 
keimanan.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, dalam 
kesempatan ini juga kaola ingin 

mengucapkan tahniah kepada menteri-
menteri yang baru dilantik sebagai Ahli 
Majlis Mesyuarat Negara dan terima 
kasih juga tidak lupa kita ucapkan 
kepada mantan-mantan menteri yang 
tidak lagi bersama kita di Dewan yang 
mulia ini pada pagi ini atas sumbangan 
bakti mereka kepada negara. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, kaola 
berdiri di sini mewakili rakyat Kawasan 
Zon 3, Daerah Brunei dan Muara 
dengan tulus ikhlas menyokong Usul 
yang dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri bagi menyembahkan 
sembah ucapan menjunjung kasih           
yang setinggi-tingginya atas 
keberangkatan dan menjunjung tinggi 
titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan Haji 
Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dalam 
Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat  
Pertama Dari Musim Permesyuaratan 
Keempat Belas Majlis Mesyuarat Negara 
Tahun 2018, pada hari Isnin, 17 
Jamadilakhir 1439 bersamaan 5 Mac 
2018.   
 
Dalam titah berkenaan, baginda dengan 
jelas menitikberatkan serta 
mengutamakan pada kondisi 
perekonomian negara. Hal ini 
disebabkan kerana baginda sangat 
mengambil berat dan mengingati kita 
semua akan tanggungjawab terhadap 
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7. Diusulkan juga supaya sifat-sifat dan 
perlaksanaan patriotisme dan 
nasionalisme diasuh dari peringkat 
awal hingga ke pendidikan tinggi 
melalui pembelajaran sejarah bangsa 
dan negara kita dan melalui falsafah 
dan konsep bangsa kita yang 
mengamalkan cara hidup Melayu 
Islam Beraja sebagai calak Brunei 
jati; dan 
 

8. Diusulkan dimasukkan dalam 
Wawasan Brunei 2035 transformasi 
minda dan perlaksanaan berkesan 
bagi meningkatkan penguasaan 
ekonomi bangsa Brunei di samping 
memajukan ekonomi negara melalui 
Foreign Direct Investment (FDI).  Ini 
bermaksud supaya pembangunan 
seimbang bagi negara dan rakyat    
di dalamnya. 

 
9. Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 

Kaola mengusulkan pemerkasaan 
pencegahan rasuah.  Rasuah adalah 
suatu yang sangat perlu dicegah 
seperti mana titah Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang  Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam pada 12 
Mei 1992, seperti berikut: 

 
“Sebagai negara yang ternama lagi 
bermaruah, maka Negara Brunei 
Darussalam patutlah mengekalkan ciri-
ciri kesedaran menentang rasuah itu 
hingga ke akar-akar  umbinya”.  

 
Daripada titah ini kita patut sentiasa 
berusaha meminimum gejala rasuah 
kerana kita terdedah budaya asing 
dan tidak ketinggalan budaya yang 
negatif seperti rasuah.  

Yang Berhormat Yang Di-Pertua,           
di Dewan yang mulia ini, kaola 
mengambil kesempatan memohon 
supaya Skim 2013, Penghulu dan 
Ketua Kampung yang menjadikan 
penamatan perkhidmatan Penghulu 
dan Ketua Kampung yang sedia ada 
patut dikaji semula, sedangkan 
Penghulu dan Ketua Kampung yang 
sedia ada berkhidmat masa kini ini 
ditaklimatkan, diserapkan kepada 
Skim 2013, iaitu apabila ia diserapkan 
bererti adalah dimasukkan ke dalam 
Peraturan Skim 2013 yang akan 
dilantik selama sepuluh tahun 
tertakluk kepada penilaian prestasi 
kerja bagi perkhidmatan lima tahun 
pertama.    

 
Penamatan perkhidmatan Penghulu 
dan Ketua Kampung beramai-ramai 
secara drastik sukar diterima dan lagi 
dari segi pendapatan Penghulu dan 
Ketua Kampung terlalu jauh 
perbezaannya.  

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Kaola 
mengimbas titah Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam sempena 
Sambutan Hari Kebangsaan Negara 
Brunei Darussalam Kali Ke-34 Tahun 
2018 seperti berikut: 

 
“Di era baru ini penggunaan teknologi 
maklumat sangat meluas dan 
memainkan peranan yang sangat 
penting ia juga tidak syak lagi turut 
mengalihkan fokus ke arah ekonomi 
digital yang terlalu luas untuk 
diceburi.”   
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Maka, diusulkan supaya titah ini 
diambil perhatian yang serius. 
 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, kaola 
berdoa supaya Negara Brunei 
Darussalam dan rakyat sekaliannya akan 
sentiasa dikurniakan keberkatan, aman 
makmur dengan rahmat  ِ  di bawah أَ�ّٰ
kepimpinan bijaksana Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dengan petunjuk dan 
hidayah daripada  ٰسُبْحَانَهُ وَتعََالَى  ِ   .jua أَ�ّٰ
Sekian terima kasih. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan Yang Berhormat Awang 
Naim bin Haji Kamis. 
 
Yang Berhormat Awang Naim bin 
Haji Kamis: Terima Kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua.   
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

 dan      salam      السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
sejahtera.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Ahli-
Ahli Yang Berhormat yang dimuliakan 
oleh  ٰسُبْحَانَهُ وَتعََالَى  ِ  Pertama-tama  .أَ�ّٰ
marilah kita bersyukur ke hadrat  َُسُبْحَانه
ِ  وَتعََالَىٰ   atas rahmat dan segala nikmat أَ�ّٰ
yang dilimpahkan ke atas negara kita 
sebagai Negara Melayu Islam Beraja 
yang dipenuhi dengan ketakwaan dan 
keimanan.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, dalam 
kesempatan ini juga kaola ingin 

mengucapkan tahniah kepada menteri-
menteri yang baru dilantik sebagai Ahli 
Majlis Mesyuarat Negara dan terima 
kasih juga tidak lupa kita ucapkan 
kepada mantan-mantan menteri yang 
tidak lagi bersama kita di Dewan yang 
mulia ini pada pagi ini atas sumbangan 
bakti mereka kepada negara. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, kaola 
berdiri di sini mewakili rakyat Kawasan 
Zon 3, Daerah Brunei dan Muara 
dengan tulus ikhlas menyokong Usul 
yang dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri bagi menyembahkan 
sembah ucapan menjunjung kasih           
yang setinggi-tingginya atas 
keberangkatan dan menjunjung tinggi 
titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan Haji 
Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dalam 
Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat  
Pertama Dari Musim Permesyuaratan 
Keempat Belas Majlis Mesyuarat Negara 
Tahun 2018, pada hari Isnin, 17 
Jamadilakhir 1439 bersamaan 5 Mac 
2018.   
 
Dalam titah berkenaan, baginda dengan 
jelas menitikberatkan serta 
mengutamakan pada kondisi 
perekonomian negara. Hal ini 
disebabkan kerana baginda sangat 
mengambil berat dan mengingati kita 
semua akan tanggungjawab terhadap 
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keadaan perekonomian negara yang 
masih bergantung sepenuhnya pada 
hasil minyak dan gas yang 
pertumbuhannya diramal masih berada 
pada paras yang rendah walaupun 
permintaan global meningkat pada 
waktu ini.  
 
Oleh itu, baginda menegaskan supaya 
kita semua sebagai rakyat dan 
penduduk negara ini perlu 
menggembleng tenaga bagi sama-sama 
memikirkan bagaimana cara untuk 
meningkatkan pertumbuhan secara 
besar-besaran Keluaran Dalam Negeri 
Kasar (KDNK) terutama dalam bidang 
pertanian. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, dalam 
Dewan yang mulia ini kaola ingin 
memberikan pendapat dan pandangan 
yang mungkin dapat diguna pakai untuk 
meningkatkan perekonomian di bidang 
pertanian, iaitu: 
 
1. Dengan memperkembangkan dan 

memperbanyakkan pertanian secara 
berkelompok dengan diberikan dan 
ditangani serta dibantu secara 
bersepadu seperti mengenal pasti 
kawasan tanah pertanian, modal 
kewangan, kelengkapan serta tunjuk 
ajar (kursus-kursus yang berterusan 
kepada para petani); 
 

2. Penubuhan koperasi juga 
memainkan peranan penting sebagai 
pemborong dan pembekal bagi para 
petani sehingga memudahkan bagi 
para petani itu terus giat berusaha 
meningkatkan produk hasil pertanian 
mereka dengan mengawal kualiti 

hasil dan pasarannya yang betul.  
Tidak mustahil ia boleh 
menyumbang kepada perkem- 
bangan ekonomi  negara bukan 
sahaja untuk sara diri bahkan juga 
pengeksportan ke luar negeri; dan 

 
3. Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 

Dalam masa yang sama negara juga 
perlu menubuhkan bank pertanian 
yang boleh membantu para petani 
dari segi modal usahawan dalam 
bentuk pinjaman kewangan bagi 
tujuan seperti untuk membeli bibit-
bibit yang berkualiti, mesin 
pertanian yang canggih, bahan 
racun serangga serta baja kimia dan 
keperluan lain berkaitan dengannya.  
Dengan ada modal usahawan para 
petani diharapkan pula dapat 
menciptakan Industri Kecil dan 
Sederhana (IKS) yang berasaskan 
pertanian.   

 
4. Dengan adanya skim mikro ini, para 

petani dapat meningkatkan usaha 
pertanian secara komersial, tidak 
kurang pentingnya juga ialah pihak 
Kementerian Pendidikan khususnya 
melalui UBD mestilah mempunyai 
Fakulti Pertanian yang boleh 
mengeluarkan graduan-graduan 
yang mempunyai kepakaran dalam 
bidang teknologi pertanian kerana  
Graduan juga adalah sebagai ejen 
off change iaitu sebagai ejen 
perubahan ke arah pembaikan kualiti 
bidang teknologi pertanian dengan 
secara menyumbang ilmu yang telah 
dilalui semasa kuliah kepada 
pengusaha atau pertanian.  
Diharapkan dengan adanya 
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kerjasama yang berkesinambungan 
daripada pihak yang berkenaan atas 
pertumbuhan ekonomi dalam bidang 
pertanian dapat meningkat sehingga 
Negara Brunei Darussalam menjadi 
negara yang mandiri dan berdikari 
dalam bidang pertanian khususnya. 

 
Menyentuh mengenai penguatkuasaan 
akta, pihak yang berkenaan dan 
berwajib perlulah mengambil sikap yang 
tegas dan melaksanakan tugas dan 
tanggungjawab yang diberikan dengan 
jujur lagi amanah supaya apa jua 
peraturan dan undang-undang yang 
diaktakan akan dapat dilaksanakan 
dengan berkesan dan sempurna supaya 
ia tidak dipersendakan atau 
dipermainkan oleh mereka yang tidak 
mematuhinya. Berhubung dengan 
pengurusan sumber minyak dan gas, 
kaola berpendapat mungkin belum ada 
anak-anak tempatan yang diberikan 
peluang dan kesempatan untuk 
menjawat jawatan berkenaan. Akhirnya 
marilah kita bersama-sama berdoa agar 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang                
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
dan Kerabat Diraja serta rakyat dan 
Negara Brunei Darussalam beroleh 
rahmat, hidayah serta kesejahteraan 
yang berpanjangan. أمين  
 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
            
Terima kasih Yang Berhormat Yang                   
Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Sekarang saya persilakan Yang 

Berhormat Pengiran Haji Ali bin 
Pengiran Maon.  
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Ali 
bin Pengiran Maon: Terima kasih 
Yang Berhormat Yang Di-Petua.  
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

 Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. dan salam 
sejahtera. dengan memanjatkan syukur 
kepada  ْحَانهَُ وَتعََالَىٰ سُب   ِ  dan atas limpah أَ�ّٰ
dan kurnia-Nya jua maka kaola dapat 
bersama-sama dalam sidang yang mulia 
bagi menyokong penuh Usul cadangan 
yang dikemukakan oleh Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Laila Setia Bakti 
Diraja Dato Laila Utama Haji Awang Isa 
bin Pehin Datu Perdana Manteri Dato 
Laila Utama Haji Awang Ibrahim, 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri.   
 
Di Dewan yang mulia dan berkat ini 
kaola dengan rendah hati ingin 
mengambil kesempatan bagi 
menyembahkan setinggi-tinggi 
menjunjung kasih Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu‘izzaddin Waddaulah ibni          
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam yang telah bercemar 
duli berangkat ke  Istiadat Pembukaan 
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keadaan perekonomian negara yang 
masih bergantung sepenuhnya pada 
hasil minyak dan gas yang 
pertumbuhannya diramal masih berada 
pada paras yang rendah walaupun 
permintaan global meningkat pada 
waktu ini.  
 
Oleh itu, baginda menegaskan supaya 
kita semua sebagai rakyat dan 
penduduk negara ini perlu 
menggembleng tenaga bagi sama-sama 
memikirkan bagaimana cara untuk 
meningkatkan pertumbuhan secara 
besar-besaran Keluaran Dalam Negeri 
Kasar (KDNK) terutama dalam bidang 
pertanian. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, dalam 
Dewan yang mulia ini kaola ingin 
memberikan pendapat dan pandangan 
yang mungkin dapat diguna pakai untuk 
meningkatkan perekonomian di bidang 
pertanian, iaitu: 
 
1. Dengan memperkembangkan dan 

memperbanyakkan pertanian secara 
berkelompok dengan diberikan dan 
ditangani serta dibantu secara 
bersepadu seperti mengenal pasti 
kawasan tanah pertanian, modal 
kewangan, kelengkapan serta tunjuk 
ajar (kursus-kursus yang berterusan 
kepada para petani); 
 

2. Penubuhan koperasi juga 
memainkan peranan penting sebagai 
pemborong dan pembekal bagi para 
petani sehingga memudahkan bagi 
para petani itu terus giat berusaha 
meningkatkan produk hasil pertanian 
mereka dengan mengawal kualiti 

hasil dan pasarannya yang betul.  
Tidak mustahil ia boleh 
menyumbang kepada perkem- 
bangan ekonomi  negara bukan 
sahaja untuk sara diri bahkan juga 
pengeksportan ke luar negeri; dan 

 
3. Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 

Dalam masa yang sama negara juga 
perlu menubuhkan bank pertanian 
yang boleh membantu para petani 
dari segi modal usahawan dalam 
bentuk pinjaman kewangan bagi 
tujuan seperti untuk membeli bibit-
bibit yang berkualiti, mesin 
pertanian yang canggih, bahan 
racun serangga serta baja kimia dan 
keperluan lain berkaitan dengannya.  
Dengan ada modal usahawan para 
petani diharapkan pula dapat 
menciptakan Industri Kecil dan 
Sederhana (IKS) yang berasaskan 
pertanian.   

 
4. Dengan adanya skim mikro ini, para 

petani dapat meningkatkan usaha 
pertanian secara komersial, tidak 
kurang pentingnya juga ialah pihak 
Kementerian Pendidikan khususnya 
melalui UBD mestilah mempunyai 
Fakulti Pertanian yang boleh 
mengeluarkan graduan-graduan 
yang mempunyai kepakaran dalam 
bidang teknologi pertanian kerana  
Graduan juga adalah sebagai ejen 
off change iaitu sebagai ejen 
perubahan ke arah pembaikan kualiti 
bidang teknologi pertanian dengan 
secara menyumbang ilmu yang telah 
dilalui semasa kuliah kepada 
pengusaha atau pertanian.  
Diharapkan dengan adanya 
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kerjasama yang berkesinambungan 
daripada pihak yang berkenaan atas 
pertumbuhan ekonomi dalam bidang 
pertanian dapat meningkat sehingga 
Negara Brunei Darussalam menjadi 
negara yang mandiri dan berdikari 
dalam bidang pertanian khususnya. 

 
Menyentuh mengenai penguatkuasaan 
akta, pihak yang berkenaan dan 
berwajib perlulah mengambil sikap yang 
tegas dan melaksanakan tugas dan 
tanggungjawab yang diberikan dengan 
jujur lagi amanah supaya apa jua 
peraturan dan undang-undang yang 
diaktakan akan dapat dilaksanakan 
dengan berkesan dan sempurna supaya 
ia tidak dipersendakan atau 
dipermainkan oleh mereka yang tidak 
mematuhinya. Berhubung dengan 
pengurusan sumber minyak dan gas, 
kaola berpendapat mungkin belum ada 
anak-anak tempatan yang diberikan 
peluang dan kesempatan untuk 
menjawat jawatan berkenaan. Akhirnya 
marilah kita bersama-sama berdoa agar 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang                
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
dan Kerabat Diraja serta rakyat dan 
Negara Brunei Darussalam beroleh 
rahmat, hidayah serta kesejahteraan 
yang berpanjangan. أمين  
 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
            
Terima kasih Yang Berhormat Yang                   
Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Sekarang saya persilakan Yang 

Berhormat Pengiran Haji Ali bin 
Pengiran Maon.  
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Ali 
bin Pengiran Maon: Terima kasih 
Yang Berhormat Yang Di-Petua.  
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

 Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. dan salam 
sejahtera. dengan memanjatkan syukur 
kepada  ْحَانهَُ وَتعََالَىٰ سُب   ِ  dan atas limpah أَ�ّٰ
dan kurnia-Nya jua maka kaola dapat 
bersama-sama dalam sidang yang mulia 
bagi menyokong penuh Usul cadangan 
yang dikemukakan oleh Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Laila Setia Bakti 
Diraja Dato Laila Utama Haji Awang Isa 
bin Pehin Datu Perdana Manteri Dato 
Laila Utama Haji Awang Ibrahim, 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri.   
 
Di Dewan yang mulia dan berkat ini 
kaola dengan rendah hati ingin 
mengambil kesempatan bagi 
menyembahkan setinggi-tinggi 
menjunjung kasih Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu‘izzaddin Waddaulah ibni          
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam yang telah bercemar 
duli berangkat ke  Istiadat Pembukaan 
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Rasmi Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara pada hari semalam. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Berhubung dengan titah Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam kita amatlah 
menyanjung tinggi titah baginda yang 
penuh nasihat, peringatan dan 
pandangan jauh serta saranan baginda 
yang mencerminkan akan kebijaksanaan 
baginda sebagai seorang pemimpin. 
Seharusnya selaku rakyat perlu 
menjunjung tinggi atas segala gagasan 
baginda demi sama-sama menyemai 
tanggungjawab menjaga kesejahteraan 
dan keselamatan negara.  
 
Dalam memperkasa pertumbuhan 
ekonomi dan mempertingkatkan 
kesejahteraan rakyat dan keselamatan 
negara terutama dalam bentuk cabaran 
termasuk ekonomi global serta keadaan 
ekonomi dunia yang tidak menentu 
sudah tiba masanya untuk kita 
meneroka bidang-bidang lain dengan 
secara lebih agresif bagi menentukan 
dalam menjana ekonomi negara. 
  
Dalam erti kata lain kita tidak hanya 
bergantung pada penghasilan minyak 
dan gas akan tetapi lebih dari itu bagi 
membentuk dan mengusaha dengan 
lebih aktif bidang-bidang lain seperti 
bidang pertanian, perikanan dan 
penternakan bagi mengukuhkan 
pertumbuhan Keluaran Dalam Negara 
Kasar (KDNK).  
 
Usaha-usaha yang telah dibuat oleh 
pihak kerajaan ke arah mempersiapkan 

golongan muda dengan pelbagai 
kemahiran adalah langkah yang bijak 
dan tepat. Penyelesaian program-
program dan skim-skim kemahiran asas 
dan advance memberi impak yang 
positif ke arah perkembangan ekonomi 
namun masih saja dianggap pada tahap 
yang sederhana.  
 
Jika diselami secara terperinci titah 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia boleh 
saja dirumuskan bahawa pucuk pangkal 
masalah tersebut ialah disebabkan oleh 
pengurusan dan pentadbiran bukan 
sahaja dari segi pengurusan hal-ehwal 
kerja, pengurusan kewangan atau 
pengurusan masa bahkan juga 
pengurusan tenaga manusia semua 
peringkat. Sebagai contoh Pengurusan 
Tenaga Manusia inilah nanti yang akan 
membentuk arah tuju dan tahap 
pencapaian sesebuah agensi. 
Pengurusan Tenaga Manusia yang aktif 
dan tuluslah yang akan membimbing 
dan melengkapi anak-anak tempatan 
kitani untuk terus melangkah lebih jauh 
lagi. 
 
Sememangnya master plan ataupun 
pelan induk bagi perancangan 
Pengurusan Sumber Tenaga Manusia 
yang mantap ialah kunci bagi 
memastikan anak-anak tempatan mahir 
dan mampu menerajui sesebuah agensi.  
Mungkin saja ini sudah lama dibuat, 
soalnya adakah tahap kemahiran anak-
anak tempatan kitani masih tahap yang 
rendah atau ia sudah mencapai tahap 
yang memuaskan? Tinggal saja anak-
anak tempatan kitani tidak diberikan 
kepercayaan.  
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Bagi kaola soalan ini hanya akan dapat 
dirungkai oleh pihak-pihak yang 
tertentu. Adalah diharapkan melalui 
permesyuaratan dan perbahasan 
perbekalan dalam Majlis Mesyuarat 
Negara Kali Keempat Belas ini akan 
menghasilkan satu natijah yang dapat 
dilaksanakan dengan harapan dapat 
mengecapi Wawasan Brunei 2035 
dengan jayanya sekali gus melahirkan 
rakyat yang beriman dan bertaqwa. 
Sebagai penutup Kaola ingin memetik 
mafhum dari Firman  ٰسُبْحَانَهُ وَتعََالَى  ِ  dalam أَ�ّٰ
Surah  Al-A’raf ayat 96:  
 
“Dan kalaulah penduduk sesebuah 
negeri itu beriman dan bertaqwa 
tentulah Kami (Allah) akan melimpahkan 
kepada mereka berkat dari langit dan 
bumi.”  
 
Sekian  
  وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kita telah 
mendengar beberapa orang lagi Ahli 
Yang Berhormat memberikan 
kenyataan-kenyataan masing-masing.  
 
Di samping itu saya masih lagi 
mempunyai senarai yang agak panjang 
bagi Ahli-Ahli Yang Berhormat yang lain 
yang suka untuk menyertai 
perbincangan ini, maka saya cadangkan 
ada baiknya kita berehat dulu dan kita 
akan bersidang semula  ُ  pada  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
pukul 2.00 petang ini.  
 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 

 
(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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Rasmi Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara pada hari semalam. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Berhubung dengan titah Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam kita amatlah 
menyanjung tinggi titah baginda yang 
penuh nasihat, peringatan dan 
pandangan jauh serta saranan baginda 
yang mencerminkan akan kebijaksanaan 
baginda sebagai seorang pemimpin. 
Seharusnya selaku rakyat perlu 
menjunjung tinggi atas segala gagasan 
baginda demi sama-sama menyemai 
tanggungjawab menjaga kesejahteraan 
dan keselamatan negara.  
 
Dalam memperkasa pertumbuhan 
ekonomi dan mempertingkatkan 
kesejahteraan rakyat dan keselamatan 
negara terutama dalam bentuk cabaran 
termasuk ekonomi global serta keadaan 
ekonomi dunia yang tidak menentu 
sudah tiba masanya untuk kita 
meneroka bidang-bidang lain dengan 
secara lebih agresif bagi menentukan 
dalam menjana ekonomi negara. 
  
Dalam erti kata lain kita tidak hanya 
bergantung pada penghasilan minyak 
dan gas akan tetapi lebih dari itu bagi 
membentuk dan mengusaha dengan 
lebih aktif bidang-bidang lain seperti 
bidang pertanian, perikanan dan 
penternakan bagi mengukuhkan 
pertumbuhan Keluaran Dalam Negara 
Kasar (KDNK).  
 
Usaha-usaha yang telah dibuat oleh 
pihak kerajaan ke arah mempersiapkan 

golongan muda dengan pelbagai 
kemahiran adalah langkah yang bijak 
dan tepat. Penyelesaian program-
program dan skim-skim kemahiran asas 
dan advance memberi impak yang 
positif ke arah perkembangan ekonomi 
namun masih saja dianggap pada tahap 
yang sederhana.  
 
Jika diselami secara terperinci titah 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia boleh 
saja dirumuskan bahawa pucuk pangkal 
masalah tersebut ialah disebabkan oleh 
pengurusan dan pentadbiran bukan 
sahaja dari segi pengurusan hal-ehwal 
kerja, pengurusan kewangan atau 
pengurusan masa bahkan juga 
pengurusan tenaga manusia semua 
peringkat. Sebagai contoh Pengurusan 
Tenaga Manusia inilah nanti yang akan 
membentuk arah tuju dan tahap 
pencapaian sesebuah agensi. 
Pengurusan Tenaga Manusia yang aktif 
dan tuluslah yang akan membimbing 
dan melengkapi anak-anak tempatan 
kitani untuk terus melangkah lebih jauh 
lagi. 
 
Sememangnya master plan ataupun 
pelan induk bagi perancangan 
Pengurusan Sumber Tenaga Manusia 
yang mantap ialah kunci bagi 
memastikan anak-anak tempatan mahir 
dan mampu menerajui sesebuah agensi.  
Mungkin saja ini sudah lama dibuat, 
soalnya adakah tahap kemahiran anak-
anak tempatan kitani masih tahap yang 
rendah atau ia sudah mencapai tahap 
yang memuaskan? Tinggal saja anak-
anak tempatan kitani tidak diberikan 
kepercayaan.  
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Bagi kaola soalan ini hanya akan dapat 
dirungkai oleh pihak-pihak yang 
tertentu. Adalah diharapkan melalui 
permesyuaratan dan perbahasan 
perbekalan dalam Majlis Mesyuarat 
Negara Kali Keempat Belas ini akan 
menghasilkan satu natijah yang dapat 
dilaksanakan dengan harapan dapat 
mengecapi Wawasan Brunei 2035 
dengan jayanya sekali gus melahirkan 
rakyat yang beriman dan bertaqwa. 
Sebagai penutup Kaola ingin memetik 
mafhum dari Firman  ٰسُبْحَانَهُ وَتعََالَى  ِ  dalam أَ�ّٰ
Surah  Al-A’raf ayat 96:  
 
“Dan kalaulah penduduk sesebuah 
negeri itu beriman dan bertaqwa 
tentulah Kami (Allah) akan melimpahkan 
kepada mereka berkat dari langit dan 
bumi.”  
 
Sekian  
  وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kita telah 
mendengar beberapa orang lagi Ahli 
Yang Berhormat memberikan 
kenyataan-kenyataan masing-masing.  
 
Di samping itu saya masih lagi 
mempunyai senarai yang agak panjang 
bagi Ahli-Ahli Yang Berhormat yang lain 
yang suka untuk menyertai 
perbincangan ini, maka saya cadangkan 
ada baiknya kita berehat dulu dan kita 
akan bersidang semula  ُ  pada  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
pukul 2.00 petang ini.  
 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 

 
(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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Majlis Mesyuarat disambung 
semula pada pukul 2.00 petang 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ   السَّلامَُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  بِسْمِ ا�ّٰ
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Kita masih lagi 
membincangkan Perkara VI.  Usul-Usul 
Yang Diberi Notis yang telah 
dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri.  Bersama saya di sini 
masih lagi ada senarai Ahli-Ahli Yang 
Berhormat yang suka untuk turut serta 
dalam membahaskan Usul ini.  
 
Sekarang, saya sambung semula 
perbincangan kita pada pagi tadi dengan 
mula-mula menjemput Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Putera Maharaja Dato 
Paduka Awang Haji Abdul Ghani bin 
Pehin Datu Pekerma Dewa Dato Paduka 
Haji Abdul Rahim.  Silakan Yang 
Berhormat. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka 
Awang Haji Abdul Ghani bin                 
Pehin Datu Pekerma Dewa                  
Dato   Paduka   Haji   Abdul  Rahim: 
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

 
 

 

Terima kasih Yang Berhormat Yang               
Di-Pertua.  
 
حْيم  نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ   السَّلامَُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  بِسْمِ ا�ّٰ
dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua, Ahli-Ahli Majlis 
Mesyuarat Negara.   Saya dengan hati 
yang jernih sukacita menyokong 
cadangan Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Laila Setia Bakti Diraja Dato Laila 
Utama Haji Awang Isa bin Pehin Datu 
Perdana Manteri Dato Laila Utama Haji 
Awang Ibrahim, Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang  Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri, yang telah 
menyembahkan sembah junjung kasih 
Kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
Haji Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam, di Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Keempat 
Belas yang telah berlangsung semalam 
dengan penuh adat istiadat. 
 
ر�كشلوا  ,   ِ ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ   atas kurnia  rahmat dari             

بْحَانَهُ وَتعََالَىٰ سُ    ِ  yang telah mengizinkan أَ�ّٰ
kita berhimpun di Dewan yang mulia 
pada petang ini dalam keadaan sihat 
walafiat dan dalam keadaan negara yang 
aman dan makmur. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Di 
kesempatan ini, izinkan saya menyentuh 
sedikit mengenai dengan kurnia titah 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam.  
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Sesungguhnya inti pati titah Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam itu, 
merupakan satu manifestasi kasih 
sayang baginda kepada rakyat dan 
negara. 
 
Inti pati titah baginda yang ingin                
saya sentuh secara khusus di sini                
ialah aspek penguatkuasaan akta               
dan undang-undang negara, yang 
kelihatannya masih lagi longgar.  Perkara 
ini saya ingin mengaitkannya dengan 
perkembangan ekonomi negara kita ini 
yang tampak jelas masih dikuasai oleh 
orang-orang luar.            Di mana-mana 
orang bercakap mengatakan ekonomi 
negara dikuasai oleh orang-orang luar. 
Saya sarankan supaya akta yang 
berkenaan yang berkuasa menangani hal 
ini antaranya seperti Akta Buruh dan 
Imigresen dan akta-akta lain yang 
berkenaan haruslah dikuatkuasakan 
dengan sebaik-baiknya. Kajian serius 
harus dibuat, bagaimana orang-orang 
luar ini boleh terlibat dalam perniagaan 
di negara kita.   
 
Selama ini kita hanya melihat mereka  itu 
berkecimpung dalam bidang perniagaan, 
seolah-olah mereka itu mendapat 
kebenaran khusus berniaga.  Adakah 
perkara ini benar ataupun dibayangi oleh 
satu-satu hal yang lain?  Saya ingin tahu 
statistik sebenarnya kedudukan orang-
orang asing yang berniaga di negara ini, 
adakah sudah dibuat kajian berapa 
jumlah mereka yang terlibat secara sah.  
Perkara ini penting kita ketengahkan, 
kerana tempias daripada keadaan yang 
berlaku di negara jiran kita. Bertahun-

tahun lamanya orang-orang asing 
berniaga seolah-olah mereka mendapat 
kebenaran khusus tetapi apabila 
dilancarkan satu kajian rupanya mereka 
itu banyak yang berniaga dan berusaha 
di negara itu secara haram. 
 
Dalam hubungan ini, saya ingin bertanya 
kepada kementerian berkenaan, adakah 
sudah kajian dibuat mengenai 
kedudukan mereka ini?     Saya tidak 
mengkhususkan nationality daripada 
bangsa-bangsa mana tetapi sekadar 
mengatakan orang luar.          Itu saja 
yang kaola akan sentuh Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua.      ُ  mengenai إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
perkara-perkara lain yang terdapat 
dalam kurnia titah Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam semalam akan saya sentuh 
dalam kesempatan lain semasa 
persidangan berjalan nanti.   
 
Akhirnya marilah kita mengambil 
semangat persidangan yang mulia ini, 
dengan berazam dan bertekad untuk 
melaksanakan serta menjunjung tinggi 
titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan                
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam itu, dengan penuh komitmen 
dan penghayatan serta  penuh 
tanggungjawab. Mana-mana yang masih 
longgar hendaklah kita perketatkan 
seperti mana kandungan inti pati titah 
baginda itu dan seperti mana juga 
maksud hadis :  
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Majlis Mesyuarat disambung 
semula pada pukul 2.00 petang 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ   السَّلامَُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  بِسْمِ ا�ّٰ
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Kita masih lagi 
membincangkan Perkara VI.  Usul-Usul 
Yang Diberi Notis yang telah 
dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri.  Bersama saya di sini 
masih lagi ada senarai Ahli-Ahli Yang 
Berhormat yang suka untuk turut serta 
dalam membahaskan Usul ini.  
 
Sekarang, saya sambung semula 
perbincangan kita pada pagi tadi dengan 
mula-mula menjemput Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Putera Maharaja Dato 
Paduka Awang Haji Abdul Ghani bin 
Pehin Datu Pekerma Dewa Dato Paduka 
Haji Abdul Rahim.  Silakan Yang 
Berhormat. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka 
Awang Haji Abdul Ghani bin                 
Pehin Datu Pekerma Dewa                  
Dato   Paduka   Haji   Abdul  Rahim: 
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

 
 

 

Terima kasih Yang Berhormat Yang               
Di-Pertua.  
 
حْيم  نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ   السَّلامَُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  بِسْمِ ا�ّٰ
dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua, Ahli-Ahli Majlis 
Mesyuarat Negara.   Saya dengan hati 
yang jernih sukacita menyokong 
cadangan Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Laila Setia Bakti Diraja Dato Laila 
Utama Haji Awang Isa bin Pehin Datu 
Perdana Manteri Dato Laila Utama Haji 
Awang Ibrahim, Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang  Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri, yang telah 
menyembahkan sembah junjung kasih 
Kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
Haji Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam, di Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Keempat 
Belas yang telah berlangsung semalam 
dengan penuh adat istiadat. 
 
ر�كشلوا  ,   ِ ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ   atas kurnia  rahmat dari             

بْحَانَهُ وَتعََالَىٰ سُ    ِ  yang telah mengizinkan أَ�ّٰ
kita berhimpun di Dewan yang mulia 
pada petang ini dalam keadaan sihat 
walafiat dan dalam keadaan negara yang 
aman dan makmur. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Di 
kesempatan ini, izinkan saya menyentuh 
sedikit mengenai dengan kurnia titah 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam.  
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Sesungguhnya inti pati titah Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam itu, 
merupakan satu manifestasi kasih 
sayang baginda kepada rakyat dan 
negara. 
 
Inti pati titah baginda yang ingin                
saya sentuh secara khusus di sini                
ialah aspek penguatkuasaan akta               
dan undang-undang negara, yang 
kelihatannya masih lagi longgar.  Perkara 
ini saya ingin mengaitkannya dengan 
perkembangan ekonomi negara kita ini 
yang tampak jelas masih dikuasai oleh 
orang-orang luar.            Di mana-mana 
orang bercakap mengatakan ekonomi 
negara dikuasai oleh orang-orang luar. 
Saya sarankan supaya akta yang 
berkenaan yang berkuasa menangani hal 
ini antaranya seperti Akta Buruh dan 
Imigresen dan akta-akta lain yang 
berkenaan haruslah dikuatkuasakan 
dengan sebaik-baiknya. Kajian serius 
harus dibuat, bagaimana orang-orang 
luar ini boleh terlibat dalam perniagaan 
di negara kita.   
 
Selama ini kita hanya melihat mereka  itu 
berkecimpung dalam bidang perniagaan, 
seolah-olah mereka itu mendapat 
kebenaran khusus berniaga.  Adakah 
perkara ini benar ataupun dibayangi oleh 
satu-satu hal yang lain?  Saya ingin tahu 
statistik sebenarnya kedudukan orang-
orang asing yang berniaga di negara ini, 
adakah sudah dibuat kajian berapa 
jumlah mereka yang terlibat secara sah.  
Perkara ini penting kita ketengahkan, 
kerana tempias daripada keadaan yang 
berlaku di negara jiran kita. Bertahun-

tahun lamanya orang-orang asing 
berniaga seolah-olah mereka mendapat 
kebenaran khusus tetapi apabila 
dilancarkan satu kajian rupanya mereka 
itu banyak yang berniaga dan berusaha 
di negara itu secara haram. 
 
Dalam hubungan ini, saya ingin bertanya 
kepada kementerian berkenaan, adakah 
sudah kajian dibuat mengenai 
kedudukan mereka ini?     Saya tidak 
mengkhususkan nationality daripada 
bangsa-bangsa mana tetapi sekadar 
mengatakan orang luar.          Itu saja 
yang kaola akan sentuh Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua.      ُ  mengenai إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
perkara-perkara lain yang terdapat 
dalam kurnia titah Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam semalam akan saya sentuh 
dalam kesempatan lain semasa 
persidangan berjalan nanti.   
 
Akhirnya marilah kita mengambil 
semangat persidangan yang mulia ini, 
dengan berazam dan bertekad untuk 
melaksanakan serta menjunjung tinggi 
titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan                
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam itu, dengan penuh komitmen 
dan penghayatan serta  penuh 
tanggungjawab. Mana-mana yang masih 
longgar hendaklah kita perketatkan 
seperti mana kandungan inti pati titah 
baginda itu dan seperti mana juga 
maksud hadis :  
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Tafsirnya: “Sesiapa di antara kamu yang 
melihat kemungkaran berlaku dalam 
masyarakatnya maka hendaklah ia 
mengubahnya dengan tangannya iaitu 
dengan kuasanya. Jika ia tidak 
berkesanggupan dan tidak berdaya 
dengan lisannya iaitu dengan kata-
katanya   atau nasihatnya. Jika ia juga 
tiada berjaya dan berdaya maka dengan 
hatinya. Sesungguhnya itu adalah 
selemah-lemah iman”.  
 
Janganlah kita menjadi golongan yang 
terakhir itu iaitu orang yang selemah-
lemah imannya dengan meletakkan 
semuanya dalam hati sahaja. 
 
Sekian  
            وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Terima kasih Yang Berhormat Yang                   
Di-Pertua.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Pendikar Alam Dato           
Paduka Seri Awang Haji Hasrin  bin  Dato  
Paduka Haji Sabtu. Silakan.  
  
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Pendikar Alam Dato Paduka Seri 
Awang Haji Hasrin bin Dato  Paduka 
Haji Sabtu:  Terima kasih  Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua.  
 
نِ   حْمَٰ ِ الرَّ حْيمبِسْمِ ا�ّٰ الرَّ  السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ   
 dan salam sejahtera.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Ahli-
Ahli Yang Berhormat dan para hadirin 
yang dihormati sekalian.  
 

Sebagai pembuka kata dengan ikhlasnya 
peramba/kaola/saya lebih dahulu ingin 
menyatakan sokongan peramba/kaola 
dengan sepenuhnya Usul yang telah 
disampaikan oleh Yang Berhormat  Pehin 
Orang Kaya Laila Setia Bakti Diraja Dato 
Laila Utama Haji Awang Isa bin Pehin 
Datu Perdana Manteri Dato Laila Utama 
Haji Awang Ibrahim, Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri atas ucapan 
Yang Berhormat mengenai titah 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu‘izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi   Waddien,  Sultan   dan   Yang   
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
semasa Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara. Titah tersebut telah 
merangkum semua permasalahan yang 
perlu diambil tindakan sesegera-
segeranya.  
 
Di samping itu, peramba/kaola/saya 
sangat-sangat menjunjung kasih juga 
atas titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka  Seri  Baginda  Sultan  Haji 
Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin  
Waddaulah  ibni  Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam semasa 
keberangkatan baginda ke Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
Dari Musim Permesyuaratan Keempat  
Belas Majlis Mesyuarat Negara, Negara 
Brunei Darussalam.   
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Apa yang telah dititahkan baginda itu 
sangat-sangat menyayat hati kerana 
titah tersebut telah dengan nyata 
memberikan gambaran yang sangat titih 
dan menyayat perasaan. Semua yang 
dititahkan menampakkan sesuatu 
kekecewaan daripada Kebawah             
Duli Yang Maha Mulia sendiri. 
Peramba/kaola/saya sangat-sangat 
menyokong sepenuhnya apa yang telah 
dititahkan itu yang antara titah tersebut 
sangat bermanfaat demi ekonomi 
negara.  
 
Sebagai rakyat Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji 
Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin Waddaulah 
ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam yang jujur dan taat 
setia yang tidak berbelah bahagi, 
peramba/ kaola /saya berpendapat agar 
apa yang telah dititahkan akan dapat 
dibincangkan dan dijadikan sebagai satu 
perbincangan dalam perancangan yang 
konkrit dan jujur kerana ia sangat-sangat 
diperlukan demi memastikan agar 
negara  maju    ke hadapan dan bukan 
terbiar dengan masalah-masalah.  
 
Dalam perkara ini, peramba/kaola/saya 
juga meminta agar kementerian-
kementerian berkenaan dapat 
mengambil perhatian dengan membuat 
penilaian dan perubahan-perubahan 
tanpa berlengah-lengah lagi.  ُ  إنِْ شَاءَ ا�ّٰ
dengan keikhlasan dan kerjasama 
semua,  kita akan dapat mendapat 
perubahan yang diharap-harapkan demi 
kemajuan, kejayaan ekonomi negara.  

Menyentuh dengan pasukan 
keselamatan. Peramba/kaola/saya           
tidak lupa melihat beberapa keperluan 
yang perlu diambil perhatian seperti 
memberikan perkhidmatan yang 
berkualiti sesuai dengan cabaran yang 
dihadapi. Ini selaras dengan titah 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu‘izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi   Waddien,   Sultan   dan   Yang  
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
sempena Hari Polis yang ke-96 yang 
antara lain bertitah:-  
 
“Jenayah bukan sahaja menjadi ancaman 
kepada individu malah kepada negara 
keseluruhannya kerana itu Pasukan Polis 
Diraja Brunei perlu mempertingkatkan 
kapasiti dan kapabiliti setanding dengan 
pasukan-pasukan polis yang cemerlang 
di dunia”. 
 
Baginda juga menitahkan agar pasukan 
polis tidak hanya di tahap yang ada tetapi 
mesti berubah mencari jalan yang lebih 
baik. 
  
Sehaluan dengan titah di atas, 
peramba/kaola/saya melihat agar 
pasukan polis dapat memberikan 
membuat perubahan dan inisiatif dengan 
mengadakan dan menjalankan program-
program, kursus-kursus dan latihan-
latihan bagi kapasiti kepolisan secara 
berterusan khususnya bagi pegawai-
pegawai dan anggota-anggota yang 
berpangkat rendah dengan 
meningkatkan profesionalisme masing-
masing. Juga dicadangkan agar           
dapat membuat penilaian ke atas 
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Tafsirnya: “Sesiapa di antara kamu yang 
melihat kemungkaran berlaku dalam 
masyarakatnya maka hendaklah ia 
mengubahnya dengan tangannya iaitu 
dengan kuasanya. Jika ia tidak 
berkesanggupan dan tidak berdaya 
dengan lisannya iaitu dengan kata-
katanya   atau nasihatnya. Jika ia juga 
tiada berjaya dan berdaya maka dengan 
hatinya. Sesungguhnya itu adalah 
selemah-lemah iman”.  
 
Janganlah kita menjadi golongan yang 
terakhir itu iaitu orang yang selemah-
lemah imannya dengan meletakkan 
semuanya dalam hati sahaja. 
 
Sekian  
            وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Terima kasih Yang Berhormat Yang                   
Di-Pertua.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Pendikar Alam Dato           
Paduka Seri Awang Haji Hasrin  bin  Dato  
Paduka Haji Sabtu. Silakan.  
  
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Pendikar Alam Dato Paduka Seri 
Awang Haji Hasrin bin Dato  Paduka 
Haji Sabtu:  Terima kasih  Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua.  
 
نِ   حْمَٰ ِ الرَّ حْيمبِسْمِ ا�ّٰ الرَّ  السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ   
 dan salam sejahtera.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Ahli-
Ahli Yang Berhormat dan para hadirin 
yang dihormati sekalian.  
 

Sebagai pembuka kata dengan ikhlasnya 
peramba/kaola/saya lebih dahulu ingin 
menyatakan sokongan peramba/kaola 
dengan sepenuhnya Usul yang telah 
disampaikan oleh Yang Berhormat  Pehin 
Orang Kaya Laila Setia Bakti Diraja Dato 
Laila Utama Haji Awang Isa bin Pehin 
Datu Perdana Manteri Dato Laila Utama 
Haji Awang Ibrahim, Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri atas ucapan 
Yang Berhormat mengenai titah 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu‘izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi   Waddien,  Sultan   dan   Yang   
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
semasa Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara. Titah tersebut telah 
merangkum semua permasalahan yang 
perlu diambil tindakan sesegera-
segeranya.  
 
Di samping itu, peramba/kaola/saya 
sangat-sangat menjunjung kasih juga 
atas titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka  Seri  Baginda  Sultan  Haji 
Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin  
Waddaulah  ibni  Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam semasa 
keberangkatan baginda ke Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
Dari Musim Permesyuaratan Keempat  
Belas Majlis Mesyuarat Negara, Negara 
Brunei Darussalam.   
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Apa yang telah dititahkan baginda itu 
sangat-sangat menyayat hati kerana 
titah tersebut telah dengan nyata 
memberikan gambaran yang sangat titih 
dan menyayat perasaan. Semua yang 
dititahkan menampakkan sesuatu 
kekecewaan daripada Kebawah             
Duli Yang Maha Mulia sendiri. 
Peramba/kaola/saya sangat-sangat 
menyokong sepenuhnya apa yang telah 
dititahkan itu yang antara titah tersebut 
sangat bermanfaat demi ekonomi 
negara.  
 
Sebagai rakyat Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji 
Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin Waddaulah 
ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam yang jujur dan taat 
setia yang tidak berbelah bahagi, 
peramba/ kaola /saya berpendapat agar 
apa yang telah dititahkan akan dapat 
dibincangkan dan dijadikan sebagai satu 
perbincangan dalam perancangan yang 
konkrit dan jujur kerana ia sangat-sangat 
diperlukan demi memastikan agar 
negara  maju    ke hadapan dan bukan 
terbiar dengan masalah-masalah.  
 
Dalam perkara ini, peramba/kaola/saya 
juga meminta agar kementerian-
kementerian berkenaan dapat 
mengambil perhatian dengan membuat 
penilaian dan perubahan-perubahan 
tanpa berlengah-lengah lagi.  ُ  إنِْ شَاءَ ا�ّٰ
dengan keikhlasan dan kerjasama 
semua,  kita akan dapat mendapat 
perubahan yang diharap-harapkan demi 
kemajuan, kejayaan ekonomi negara.  

Menyentuh dengan pasukan 
keselamatan. Peramba/kaola/saya           
tidak lupa melihat beberapa keperluan 
yang perlu diambil perhatian seperti 
memberikan perkhidmatan yang 
berkualiti sesuai dengan cabaran yang 
dihadapi. Ini selaras dengan titah 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu‘izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi   Waddien,   Sultan   dan   Yang  
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
sempena Hari Polis yang ke-96 yang 
antara lain bertitah:-  
 
“Jenayah bukan sahaja menjadi ancaman 
kepada individu malah kepada negara 
keseluruhannya kerana itu Pasukan Polis 
Diraja Brunei perlu mempertingkatkan 
kapasiti dan kapabiliti setanding dengan 
pasukan-pasukan polis yang cemerlang 
di dunia”. 
 
Baginda juga menitahkan agar pasukan 
polis tidak hanya di tahap yang ada tetapi 
mesti berubah mencari jalan yang lebih 
baik. 
  
Sehaluan dengan titah di atas, 
peramba/kaola/saya melihat agar 
pasukan polis dapat memberikan 
membuat perubahan dan inisiatif dengan 
mengadakan dan menjalankan program-
program, kursus-kursus dan latihan-
latihan bagi kapasiti kepolisan secara 
berterusan khususnya bagi pegawai-
pegawai dan anggota-anggota yang 
berpangkat rendah dengan 
meningkatkan profesionalisme masing-
masing. Juga dicadangkan agar           
dapat membuat penilaian ke atas 
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keberkesanan apa yang telah dijalankan 
dengan mengenal pasti tenaga-         
tenaga pengajar yang benar-benar 
berkelayakan dan berkemahiran dalam 
pasukan polis dalam meningkatkan 
strategi hala tuju program pengawasan 
kejiranan yang ada pada masa ini agar 
kejadian-kejadian jenayah dapat dikesan 
dengan penuh profesional.  
 
Sekian  
            وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Sekarang saya jemput Yang Berhormat 
Awang Haji Tahamit bin Haji Nudin.  
 
Yang Berhormat Awang Haji 
Tahamit bin Haji Nudin:  
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Yang Berhormat Yang بسِْمِ ا�ّٰ
Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. 
Kaola dengan hormat menjunjung kasih 
setinggi-tingginya atas limpah kurnia 
titah di Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara bagi tahun 2018.  
 
Antara titah itu menyeru untuk 
mempelbagaikan ekonomi. Kaola 
menjunjung kasih setinggi-tingginya 
khususnya mengenai Small Medium 
Enterprise (SME). Penanaman nenas 
seharusnya dihidupkan semula                        
di Kampung Tungku khasnya, kerana 
tanaman nenas di kampung itu sudah 
menjadi tradisi turun-temurun. Kualiti 
nenas di kampung berkenaan sangat-
sangat memuaskan dari segi rasanya dan 
bentuk buahnya berbanding dengan 
nenas yang didatangkan dari luar 
negara. 

Baru-baru ini sudah ada 82 orang 
mendaftar untuk berkebun nenas yang 
terdiri daripada penduduk asli Kampung 
Tungku hanya saja tapak belum lagi 
dapat di kawasan kampung tersebut. 
Tapak yang dicadangkan adalah bekas 
ladang ternakan sapi Kampung Tungku 
iaitu Mc Farm. Kaola percaya dengan 
adanya kemahiran yang ada dari 
penduduk kampung tersebut penanaman 
nenas secara komersial dapat 
direalisasikan.  
 
Menyentuh mengenai perusahaan madu 
kelulut dan produk hilirannya  ُألَْحَمْد ِ ّٰ�ِ       
perusahaan ini sedang giat dijalankan  di 
kampung-kampung. Pada masa ini, 
pemasaran kebanyakan hanya setakat 
untuk pengguna dalam negara sahaja. 
Apa yang diharapkan suatu hari nanti 
ianya akan dapat menembusi pasaran 
luar negara dengan adanya bantuan 
perundingan dari kementerian-
kementerian berkenaan.  
 
Kaola menimbulkan perkara ini ada 
kaitan dengan titah Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
Haji Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam pada Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
Dari Musim Permesyuaratan Keempat  
Belas Majlis Mesyuarat Negara yang 
mana mengikut kajian small and medium 
enteprise menyumbang 70% KDNK 
negara-negara maju. Sekian terima kasih 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  
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Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Saya jemput Yang Berhormat Dayang Nik 
Hafimi binti Abdul Haadii. 
 
Yang Berhormat Dayang Nik Hafimi 
binti Abdul Haadii:  Terima  kasih  
Yang Berhormat Yang Di-Pertua                             

 ِ حْيم بِسْمِ ا�ّٰ نِ الرَّ حْمَٰ الرَّ  السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  
dan salam sejahtera.  Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua, Yang Berhormat Ahli-
Ahli Rasmi Kerana Jawatan dan Yang 
Berhormat Ahli-Ahli Yang Dilantik.  Lebih 
dahulu, kaola mengucapkan tahniah 
kepada semua ahli baharu yang dilantik 
kerana jawatan dan terima kasih juga 
kepada mantan-mantan Yang Berhormat 
atas perkhidmatan dan sumbangan bakti 
mereka kepada Negara Brunei 
Darussalam yang dicintai.   
 
Kaola juga menyokong sepenuhnya atas 
Usul yang disampaikan oleh Yang 
Berhormat Penasihat Khas Kebawah  Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dan Menteri                        
di Jabatan Perdana Menteri yang telah 
menyembahkan ucapan berbanyak-
banyak menjunjung kasih Kehadapan 
Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang           
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
yang telah bercemar duli berangkat          
ke Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Pertama Dari Musim Permesyuaratan 
Keempat Belas Majlis Mesyuarat Negara 
dan berkenan mengurniakan titah pada 
hari tersebut.   
 
Sesungguhnya titah baginda amatlah 
padat dengan peringatan dan call to 
action kepada semua lapisan masyarakat 

Brunei untuk mengambil langkah 
perubahan atas kepentingan kemajuan 
ekonomi sebagai peranan yang penting. 
Titah baginda mencerminkan 
kebijaksanaan baginda selaku pemimpin 
tertinggi negara  dalam memastikan 
kesejahteraan  rakyat dan penduduk 
negara ini akan sentiasa terpelihara 
dengan rahmat   َٰسُبْحَانَهُ وَتعَاَلى  .أَ�ّٰ  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Baginda 
menyarankan kepada Ahli-Ahli Majlis 
Mesyuarat Negara supaya menjalankan 
tanggungjawab yang diamanahkan 
dengan bersikap terbuka dan bebas 
dalam memberikan apa jua pandangan 
dan cadangan. Baginda berulang kali 
menyebutkan beberapa isu mustahak 
yang berkaitan dengan tajuk besar, 
memperkasakan pembangunan ekonomi 
negara dan beberapa peranan             
utama yang perlu dinilai semula.  
Pembangunan tenaga manusia, baginda 
telah bertitah adapun untuk 
mendapatkan khidmat konsultan atau 
pekerja luar adalah sesuatu yang biasa 
diamalkan tetapi itu bukanlah bererti 
untuk selama-lamanya.   
 
Mengenai perkara ini, kaola ingin 
mengusulkan supaya peningkatan 
peluang kepada graduan dan tenaga 
manusia Brunei untuk menjanakan 
perjalanan dan pendedahan di luar 
negeri iaitu internationalization of 
Bruneian sebagai contoh melalui GLC 
atau FDI yang boleh jadi platform                         
ke atas pembangunan sumber tenaga 
manusia yang berpengalaman bukan 
sahaja di dalam negeri tetapi juga 
antarabangsa.   
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keberkesanan apa yang telah dijalankan 
dengan mengenal pasti tenaga-         
tenaga pengajar yang benar-benar 
berkelayakan dan berkemahiran dalam 
pasukan polis dalam meningkatkan 
strategi hala tuju program pengawasan 
kejiranan yang ada pada masa ini agar 
kejadian-kejadian jenayah dapat dikesan 
dengan penuh profesional.  
 
Sekian  
            وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Sekarang saya jemput Yang Berhormat 
Awang Haji Tahamit bin Haji Nudin.  
 
Yang Berhormat Awang Haji 
Tahamit bin Haji Nudin:  
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Yang Berhormat Yang بسِْمِ ا�ّٰ
Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. 
Kaola dengan hormat menjunjung kasih 
setinggi-tingginya atas limpah kurnia 
titah di Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara bagi tahun 2018.  
 
Antara titah itu menyeru untuk 
mempelbagaikan ekonomi. Kaola 
menjunjung kasih setinggi-tingginya 
khususnya mengenai Small Medium 
Enterprise (SME). Penanaman nenas 
seharusnya dihidupkan semula                        
di Kampung Tungku khasnya, kerana 
tanaman nenas di kampung itu sudah 
menjadi tradisi turun-temurun. Kualiti 
nenas di kampung berkenaan sangat-
sangat memuaskan dari segi rasanya dan 
bentuk buahnya berbanding dengan 
nenas yang didatangkan dari luar 
negara. 

Baru-baru ini sudah ada 82 orang 
mendaftar untuk berkebun nenas yang 
terdiri daripada penduduk asli Kampung 
Tungku hanya saja tapak belum lagi 
dapat di kawasan kampung tersebut. 
Tapak yang dicadangkan adalah bekas 
ladang ternakan sapi Kampung Tungku 
iaitu Mc Farm. Kaola percaya dengan 
adanya kemahiran yang ada dari 
penduduk kampung tersebut penanaman 
nenas secara komersial dapat 
direalisasikan.  
 
Menyentuh mengenai perusahaan madu 
kelulut dan produk hilirannya  ُألَْحَمْد ِ ّٰ�ِ       
perusahaan ini sedang giat dijalankan  di 
kampung-kampung. Pada masa ini, 
pemasaran kebanyakan hanya setakat 
untuk pengguna dalam negara sahaja. 
Apa yang diharapkan suatu hari nanti 
ianya akan dapat menembusi pasaran 
luar negara dengan adanya bantuan 
perundingan dari kementerian-
kementerian berkenaan.  
 
Kaola menimbulkan perkara ini ada 
kaitan dengan titah Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
Haji Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam pada Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
Dari Musim Permesyuaratan Keempat  
Belas Majlis Mesyuarat Negara yang 
mana mengikut kajian small and medium 
enteprise menyumbang 70% KDNK 
negara-negara maju. Sekian terima kasih 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  
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Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Saya jemput Yang Berhormat Dayang Nik 
Hafimi binti Abdul Haadii. 
 
Yang Berhormat Dayang Nik Hafimi 
binti Abdul Haadii:  Terima  kasih  
Yang Berhormat Yang Di-Pertua                             

 ِ حْيم بِسْمِ ا�ّٰ نِ الرَّ حْمَٰ الرَّ  السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  
dan salam sejahtera.  Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua, Yang Berhormat Ahli-
Ahli Rasmi Kerana Jawatan dan Yang 
Berhormat Ahli-Ahli Yang Dilantik.  Lebih 
dahulu, kaola mengucapkan tahniah 
kepada semua ahli baharu yang dilantik 
kerana jawatan dan terima kasih juga 
kepada mantan-mantan Yang Berhormat 
atas perkhidmatan dan sumbangan bakti 
mereka kepada Negara Brunei 
Darussalam yang dicintai.   
 
Kaola juga menyokong sepenuhnya atas 
Usul yang disampaikan oleh Yang 
Berhormat Penasihat Khas Kebawah  Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dan Menteri                        
di Jabatan Perdana Menteri yang telah 
menyembahkan ucapan berbanyak-
banyak menjunjung kasih Kehadapan 
Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang           
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
yang telah bercemar duli berangkat          
ke Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Pertama Dari Musim Permesyuaratan 
Keempat Belas Majlis Mesyuarat Negara 
dan berkenan mengurniakan titah pada 
hari tersebut.   
 
Sesungguhnya titah baginda amatlah 
padat dengan peringatan dan call to 
action kepada semua lapisan masyarakat 

Brunei untuk mengambil langkah 
perubahan atas kepentingan kemajuan 
ekonomi sebagai peranan yang penting. 
Titah baginda mencerminkan 
kebijaksanaan baginda selaku pemimpin 
tertinggi negara  dalam memastikan 
kesejahteraan  rakyat dan penduduk 
negara ini akan sentiasa terpelihara 
dengan rahmat   َٰسُبْحَانَهُ وَتعَاَلى  .أَ�ّٰ  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Baginda 
menyarankan kepada Ahli-Ahli Majlis 
Mesyuarat Negara supaya menjalankan 
tanggungjawab yang diamanahkan 
dengan bersikap terbuka dan bebas 
dalam memberikan apa jua pandangan 
dan cadangan. Baginda berulang kali 
menyebutkan beberapa isu mustahak 
yang berkaitan dengan tajuk besar, 
memperkasakan pembangunan ekonomi 
negara dan beberapa peranan             
utama yang perlu dinilai semula.  
Pembangunan tenaga manusia, baginda 
telah bertitah adapun untuk 
mendapatkan khidmat konsultan atau 
pekerja luar adalah sesuatu yang biasa 
diamalkan tetapi itu bukanlah bererti 
untuk selama-lamanya.   
 
Mengenai perkara ini, kaola ingin 
mengusulkan supaya peningkatan 
peluang kepada graduan dan tenaga 
manusia Brunei untuk menjanakan 
perjalanan dan pendedahan di luar 
negeri iaitu internationalization of 
Bruneian sebagai contoh melalui GLC 
atau FDI yang boleh jadi platform                         
ke atas pembangunan sumber tenaga 
manusia yang berpengalaman bukan 
sahaja di dalam negeri tetapi juga 
antarabangsa.   
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Kepentingan generasi muda diberi 
peluang untuk bermula awal dan 
pelajaran dan kekuatan berdaya tahan 
memang dalam perjuangan mereka.  
Sokongan juga dari pihak swasta perlu 
lagi dipertingkatkan dengan cara proaktif 
melalui program peningkatan tenaga 
manusia yang masih dijalankan oleh 
pihak kerajaan.   
 
Kaola juga menyokong apa yang baginda 
tekankan dalam titah bahawa 
pembangunan tidak akan berjalan lancar 
sekiranya peraturan dan undang-undang 
tidak dilaksanakan dengan sempurna. 
Kerana itu langkah menguatkuasakan 
peraturan dan undang-undang amatlah 
perlu.  Seperti apa yang rakan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat perhatikan dan telah 
memberi pandangan, di sinilah pihak 
yang berkenaan juga dapat menjalankan 
whole of community approach yang 
melibatkan semua penduduk dan rakyat 
Brunei.   
 
Pertumbuhan pembangunan ekonomi 
dan peluang pekerjaan perlu 
digandingkan.  Kaola bercadang 
memberi pandangan bahawa kami telah 
lama meletakkan kepentingan Local 
Business Development iaitu LBD.  
Mungkin inilah masa yang relevan untuk 
kitani bertukar kefahaman untuk menjadi 
Local Business Development (LBD 2.0). 
Untuk perniagaan yang mengikuti 
pendekatan tanggungan peniaga-
peniaga tempatan yang sedar akan ada 
cadangan untuk memberi ganjaran atau 
menghargai dan diberi inisiatif.   
 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  Dalam usaha yang 
lebih untuk mengambil perubahan yang 
terbaik bagi Brunei, apa yang kita 
bincangkan dan bahaskan dalam   Dewan 
ini akan lebih mantap dan bermakna 
sesuai dengan titah baginda supaya 
janganlah isu-isu hanya dibincangkan 
dan dibahas tanpa adanya susulan 
perlaksanaan.  Perlulah dilihat apa yang 
sudah dicapai dan sekiranya belum maka 
perlulah membuat tindakan pembaikan.   
 
Kita sebagai negara yang berpegang 
kepada Melayu Islam Beraja 
mementingkan kesefahaman melalui 
bermuzakarah adalah perlu bagi kita 
mengutamakan ketelusan atau 
transparency yang merupakan kekuatan 
kenegaraan. Sekian terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Awang Haji Abdul Wahab bin 
Apong. 
 
Yang Berhormat Awang Haji             
Abdul Wahab bin Apong:                                              
 Terima kasih السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.                     
 
Yang Berhormat Ahli Rasmi Kerana 
Jawatan dan Yang Berhormat Ahli Yang 
Dilantik.  Kaola selaku wakil Daerah 
Tutong juga iaitu kawasan Zon 1 
menggabungkan diri turut menyokong 
Usul yang dicadangkan oleh Yang 
Berhormat Penasihat Khas Kebawah  Duli 
Yang  Maha  Mulia  Paduka  Seri  Baginda  
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Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dan Menteri di 
Jabatan Perdana Menteri bagi sama-
sama menyembahkan setinggi-tinggi 
menjunjung kasih Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu‘izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam atas 
keberangkatan dan pengurniaan titah 
baginda pada Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara pada hari Isnin, 17 
Jamadilakhir 1439 bersamaan 5 Mac 
2018.   
 
Sesungguhnya titah baginda amat padat 
dengan nasihat dan peringatan dan 
pandangan jauh yang mencerminkan 
kebijaksanaan pemimpin negara dalam 
memastikan kesejahteraan rakyat dan 
penduduk negara yang kita cintai             
ini sentiasa terpelihara dengan rahmat 
ِ  سُبْحَانهَُ وَتعََالَىٰ   .jua أَ�ّٰ
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  
Saranan titah baginda agar kita terus 
berusaha mempelbagaikan ekonomi 
berdasarkan harga minyak sering  sahaja 
terlihat tidak menentu dan pertumbuhan 
ekonomi tetap sahaja pada paras yang 
rendah.  Tidak syak lagi sektor swasta 
perlu diperkasa dan merangkumi 
berbagai-bagai bidang seperti 
perindustrian, pertanian, perikanan, 
perladangan dan sebagainya.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Dalam 
menghadapi pelbagai situasi dan 

persekitaran dalam usaha memajukan 
ekonomi ini aset yang penting yang perlu 
adalah sumber tenaga manusia yang 
berilmu yang berkepakaran, 
berkemahiran dan kita juga jangan lupa 
betapa pentingnya peningkatan nilai 
modal insan untuk membentuk sama ada 
seorang pengusaha ataupun pertanian 
sebagai yang progresif dalam kualiti dan 
kuantiti apa juga yang diusahakan. 
 
Sehubungan dengan titah baginda itu, 
setiap lapisan masyarakat di daerah ini 
mestilah sama-sama mendukung usaha 
kerajaan dalam mengharungi cabaran  
ekonomi pada masa ini. Komuniti 
perniagaan terutamanya industri kecil 
dan sederhana dan pengusaha perlu 
menyambut baik informasi kerajaan 
dengan mengambil peluang untuk 
mengembangkan perniagaan dan 
penghasilan, bukan sahaja untuk 
pasaran tempatan tetapi untuk dieksport 
ke luar negara.  Menyentuh titah baginda 
sudah sampai masanya untuk Brunei 
berdikari dalam makanan asas iaitu beras 
yang mana baginda menekankan supaya 
diusahakan sampai berhasil.  
 
Kaola berpendapat untuk langkah jangka 
pendek di samping menumpukan 
peningkatan hasil dan kawasan pada 
padi dan beras daripada penanam padi 
yang tidak bermusim di Kampung 
Wasan, Mukim Pengkalan Batu dan 
sekitarnya. Pengusaha padi bermusim 
yang berselerak di seluruh negara 
sebahagian besarnya di Daerah Tutong, 
Temburong dan juga Daerah Belait perlu 
diberi bantuan seperti nasihat, baja dan 
jika ada kawasan yang luas mereka ini 
perlu disatukan dalam satu ladang bagi 
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Kepentingan generasi muda diberi 
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dan dibahas tanpa adanya susulan 
perlaksanaan.  Perlulah dilihat apa yang 
sudah dicapai dan sekiranya belum maka 
perlulah membuat tindakan pembaikan.   
 
Kita sebagai negara yang berpegang 
kepada Melayu Islam Beraja 
mementingkan kesefahaman melalui 
bermuzakarah adalah perlu bagi kita 
mengutamakan ketelusan atau 
transparency yang merupakan kekuatan 
kenegaraan. Sekian terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Awang Haji Abdul Wahab bin 
Apong. 
 
Yang Berhormat Awang Haji             
Abdul Wahab bin Apong:                                              
 Terima kasih السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.                     
 
Yang Berhormat Ahli Rasmi Kerana 
Jawatan dan Yang Berhormat Ahli Yang 
Dilantik.  Kaola selaku wakil Daerah 
Tutong juga iaitu kawasan Zon 1 
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Yang  Maha  Mulia  Paduka  Seri  Baginda  
 

PETANG HARI SELASA, 18 JAMADILAKHIR 1439 / 6 MAC 2018 
  

63 

Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dan Menteri di 
Jabatan Perdana Menteri bagi sama-
sama menyembahkan setinggi-tinggi 
menjunjung kasih Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu‘izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam atas 
keberangkatan dan pengurniaan titah 
baginda pada Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara pada hari Isnin, 17 
Jamadilakhir 1439 bersamaan 5 Mac 
2018.   
 
Sesungguhnya titah baginda amat padat 
dengan nasihat dan peringatan dan 
pandangan jauh yang mencerminkan 
kebijaksanaan pemimpin negara dalam 
memastikan kesejahteraan rakyat dan 
penduduk negara yang kita cintai             
ini sentiasa terpelihara dengan rahmat 
ِ  سُبْحَانهَُ وَتعََالَىٰ   .jua أَ�ّٰ
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  
Saranan titah baginda agar kita terus 
berusaha mempelbagaikan ekonomi 
berdasarkan harga minyak sering  sahaja 
terlihat tidak menentu dan pertumbuhan 
ekonomi tetap sahaja pada paras yang 
rendah.  Tidak syak lagi sektor swasta 
perlu diperkasa dan merangkumi 
berbagai-bagai bidang seperti 
perindustrian, pertanian, perikanan, 
perladangan dan sebagainya.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Dalam 
menghadapi pelbagai situasi dan 

persekitaran dalam usaha memajukan 
ekonomi ini aset yang penting yang perlu 
adalah sumber tenaga manusia yang 
berilmu yang berkepakaran, 
berkemahiran dan kita juga jangan lupa 
betapa pentingnya peningkatan nilai 
modal insan untuk membentuk sama ada 
seorang pengusaha ataupun pertanian 
sebagai yang progresif dalam kualiti dan 
kuantiti apa juga yang diusahakan. 
 
Sehubungan dengan titah baginda itu, 
setiap lapisan masyarakat di daerah ini 
mestilah sama-sama mendukung usaha 
kerajaan dalam mengharungi cabaran  
ekonomi pada masa ini. Komuniti 
perniagaan terutamanya industri kecil 
dan sederhana dan pengusaha perlu 
menyambut baik informasi kerajaan 
dengan mengambil peluang untuk 
mengembangkan perniagaan dan 
penghasilan, bukan sahaja untuk 
pasaran tempatan tetapi untuk dieksport 
ke luar negara.  Menyentuh titah baginda 
sudah sampai masanya untuk Brunei 
berdikari dalam makanan asas iaitu beras 
yang mana baginda menekankan supaya 
diusahakan sampai berhasil.  
 
Kaola berpendapat untuk langkah jangka 
pendek di samping menumpukan 
peningkatan hasil dan kawasan pada 
padi dan beras daripada penanam padi 
yang tidak bermusim di Kampung 
Wasan, Mukim Pengkalan Batu dan 
sekitarnya. Pengusaha padi bermusim 
yang berselerak di seluruh negara 
sebahagian besarnya di Daerah Tutong, 
Temburong dan juga Daerah Belait perlu 
diberi bantuan seperti nasihat, baja dan 
jika ada kawasan yang luas mereka ini 
perlu disatukan dalam satu ladang bagi 
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memudahkan memberi bantuan dan 
mengawal musuh seperti pipit dan 
sebagainya. 
 
Sementara untuk jangka panjang, 
penglibatan belia sangat penting dalam 
bidang pertanian khasnya pengusaha 
padi memandangkan pengusaha dan 
penanam padi yang ada sekarang ini 
kitani melihat mereka itu sudah berumur 
50 tahun ke atas dan tidak mempunyai 
impian yang tinggi hanya untuk mengisi 
masa dan menanam padi sudah menjadi 
darah daging mereka. 
 
Oleh itu, kerajaan dan swasta hendaklah 
bekerjasama dan jangan kendur-kendur 
berusaha membantu pinjaman modal 
dan membimbing para pengusaha dan 
peniaga yang aktif dalam bidang  
masing-masing seperti pemakanan, 
pelancongan, pengangkutan, pertanian, 
penternakan dan lain-lain lagi sehingga 
mereka itu mencapai kejayaan terutama 
dalam kalangan belia kerana mereka 
inilah harapan kita untuk meneruskan 
hasrat negara untuk mencapai Wawasan 
Negara Brunei 2035.  
 
Akhirnya, sebagai penutup marilah kita 
sama-sama berdoa agar negara kita 
sentiasa dalam aman dan makmur 
dengan izin  ٰسُبْحَانهَُ وَتعََالَى  ِ   .أَ�ّٰ
 
Sekian, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan Yang Berhormat 
Pengiran Haji Mohamed bin Pengiran Haji 
Osman @ Othman. 
 

Yang Berhormat Pengiran Haji 
Mohamed bin Pengiran Osman @ 
Othman: Terima kasih Yang Berhormat 
Yang  Di-Pertua. 
 
حْيم  نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ      السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبرََكَاتهُُ     بِسْمِ ا�ّٰ
dan salam sejehtera. Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua, Yang Berhormat Ahli 
Rasmi Kerana Jawatan, Yang Berhormat 
Ahli Yang Dilantik yang kaola hormati 
sekalian.  
 
Kaola mewakili rakyat di Zon II, Daerah 
Brunei Muara dengan penuh hormat  dan 
takzim menyokong sepenuhnya dan 
bersetuju atas Usul Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Laila Setia Bakti Diraja 
Dato Laila Utama Haji Awang Isa bin 
Pehin Datu Perdana Manteri Dato Laila 
Utama Haji Awang Ibrahim, Penasihat 
Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka  Seri  Baginda  Sultan  dan  Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri 
bagi menyembahkan sepenuhnya 
menjunjung kasih Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri  Baginda  Sultan  Haji  Hassanal 
Bolkiah   Mu‘izzaddin   Waddaulah   ibni  
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali  
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam atas Keberangkatan 
baginda Bercemar Duli ke Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
Dari Musim Permesyuaratan Keempat 
Belas Majlis Mesyuarat Negara pada 5 
Mac 2018 kelmarin. 
 
Dalam kesempatan ini juga, kaola ingin 
mengucapkan tahniah kepada menteri-
menteri baharu yang dilantik sebagai Ahli 
Majlis Mesyuarat Negara dan terima 
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kasih juga kepada mantan-mantan 
menteri yang tidak lagi bersama kita               
di Dewan yang mulia ini atas sumbangan 
bakti mereka terhadap negara.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
amat menjunjung tinggi titah Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu‘izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang                    
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, 
yang merupakan satu titah yang 
berpandangan jauh lagi telus dalam 
mengingati kita semua akan 
bertanggungjawab untuk memfokuskan 
segala perbincangan mengenai perkara-
perkara yang strategik yang membawa 
kesan kepada kesejahteraan dan 
kemakmuran rakyat dan negara. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  Kaola 
sukacita menyentuh mengenai isu 
kebersihan yang telah dititahkan oleh 
baginda mengenai pembersihan Brunei 
dari sampah dan kotoran. Titah   baginda 
ini adalah merupakan satu isu nasional. 
Masyarakat tidak seharusnya 
memandang ringan terhadap 
pembuangan sampah di tempat-          
tempat yang bukan dikhaskan                   
dan melonggokkan sampah-sampah                     
di kawasan-kawasan awam, 
mencemarkan kawasan-kawasan riadah 
dan tempat awam sehingga ia 
menjejaskan kebersihan dan imej 
negara. 
 
Kita selaku orang ramai dan masyarakat 
perlulah memainkan peranan kita selaku 
individu, ketua keluarga dan pemimpin 

serta pengguna untuk memastikan 
bahawa sampah-sampah tidak akan 
dibuang di merata-rata tempat.  
Memberikan contoh baik agar kita selaku 
orang Brunei mempunyai budaya yang 
sentiasa mengamalkan kebersihan.   
 
Kaola juga menjunjung titah baginda 
agar akta berkaitan dengan menangani 
pembuangan sampah ini perlu dibuat 
kajian bagi memastikan ia benar-benar 
dapat menangani dan membendung            
isu pembuangan sampah dengan sekali 
gus akta tersebut memberikan impak dan 
kesan kepada pesalah-pesalah.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Akhirnya marilah sama-sama kita 
bermesyuarat dengan penuh dedikasi  
dan merancang perjalanan ekonomi 
negara dan selebihnya kita berdoa ke 
hadrat  ٰسُبْحَانهَُ وَتعََالَى  ِ  semoga apa jua kita أَ�ّٰ
rancang  ٰسُبْحَانهَُ وَتعََالَى  ِ  yang berkuasa أَ�ّٰ
menentukan-Nya, آمين.  
 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 

Terima kasih Yang Berhormat Yang            
Di-Pertua. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan Yang Berhormat Awang 
Haji Umarali bin Esung. 

Yang Berhormat Awang Haji 
Umarali bin Esung: Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua. 
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memudahkan memberi bantuan dan 
mengawal musuh seperti pipit dan 
sebagainya. 
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darah daging mereka. 
 
Oleh itu, kerajaan dan swasta hendaklah 
bekerjasama dan jangan kendur-kendur 
berusaha membantu pinjaman modal 
dan membimbing para pengusaha dan 
peniaga yang aktif dalam bidang  
masing-masing seperti pemakanan, 
pelancongan, pengangkutan, pertanian, 
penternakan dan lain-lain lagi sehingga 
mereka itu mencapai kejayaan terutama 
dalam kalangan belia kerana mereka 
inilah harapan kita untuk meneruskan 
hasrat negara untuk mencapai Wawasan 
Negara Brunei 2035.  
 
Akhirnya, sebagai penutup marilah kita 
sama-sama berdoa agar negara kita 
sentiasa dalam aman dan makmur 
dengan izin  ٰسُبْحَانهَُ وَتعََالَى  ِ   .أَ�ّٰ
 
Sekian, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan Yang Berhormat 
Pengiran Haji Mohamed bin Pengiran Haji 
Osman @ Othman. 
 

Yang Berhormat Pengiran Haji 
Mohamed bin Pengiran Osman @ 
Othman: Terima kasih Yang Berhormat 
Yang  Di-Pertua. 
 
حْيم  نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ      السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبرََكَاتهُُ     بِسْمِ ا�ّٰ
dan salam sejehtera. Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua, Yang Berhormat Ahli 
Rasmi Kerana Jawatan, Yang Berhormat 
Ahli Yang Dilantik yang kaola hormati 
sekalian.  
 
Kaola mewakili rakyat di Zon II, Daerah 
Brunei Muara dengan penuh hormat  dan 
takzim menyokong sepenuhnya dan 
bersetuju atas Usul Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Laila Setia Bakti Diraja 
Dato Laila Utama Haji Awang Isa bin 
Pehin Datu Perdana Manteri Dato Laila 
Utama Haji Awang Ibrahim, Penasihat 
Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka  Seri  Baginda  Sultan  dan  Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri 
bagi menyembahkan sepenuhnya 
menjunjung kasih Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri  Baginda  Sultan  Haji  Hassanal 
Bolkiah   Mu‘izzaddin   Waddaulah   ibni  
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali  
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam atas Keberangkatan 
baginda Bercemar Duli ke Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
Dari Musim Permesyuaratan Keempat 
Belas Majlis Mesyuarat Negara pada 5 
Mac 2018 kelmarin. 
 
Dalam kesempatan ini juga, kaola ingin 
mengucapkan tahniah kepada menteri-
menteri baharu yang dilantik sebagai Ahli 
Majlis Mesyuarat Negara dan terima 
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kasih juga kepada mantan-mantan 
menteri yang tidak lagi bersama kita               
di Dewan yang mulia ini atas sumbangan 
bakti mereka terhadap negara.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
amat menjunjung tinggi titah Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu‘izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang                    
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, 
yang merupakan satu titah yang 
berpandangan jauh lagi telus dalam 
mengingati kita semua akan 
bertanggungjawab untuk memfokuskan 
segala perbincangan mengenai perkara-
perkara yang strategik yang membawa 
kesan kepada kesejahteraan dan 
kemakmuran rakyat dan negara. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  Kaola 
sukacita menyentuh mengenai isu 
kebersihan yang telah dititahkan oleh 
baginda mengenai pembersihan Brunei 
dari sampah dan kotoran. Titah   baginda 
ini adalah merupakan satu isu nasional. 
Masyarakat tidak seharusnya 
memandang ringan terhadap 
pembuangan sampah di tempat-          
tempat yang bukan dikhaskan                   
dan melonggokkan sampah-sampah                     
di kawasan-kawasan awam, 
mencemarkan kawasan-kawasan riadah 
dan tempat awam sehingga ia 
menjejaskan kebersihan dan imej 
negara. 
 
Kita selaku orang ramai dan masyarakat 
perlulah memainkan peranan kita selaku 
individu, ketua keluarga dan pemimpin 

serta pengguna untuk memastikan 
bahawa sampah-sampah tidak akan 
dibuang di merata-rata tempat.  
Memberikan contoh baik agar kita selaku 
orang Brunei mempunyai budaya yang 
sentiasa mengamalkan kebersihan.   
 
Kaola juga menjunjung titah baginda 
agar akta berkaitan dengan menangani 
pembuangan sampah ini perlu dibuat 
kajian bagi memastikan ia benar-benar 
dapat menangani dan membendung            
isu pembuangan sampah dengan sekali 
gus akta tersebut memberikan impak dan 
kesan kepada pesalah-pesalah.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Akhirnya marilah sama-sama kita 
bermesyuarat dengan penuh dedikasi  
dan merancang perjalanan ekonomi 
negara dan selebihnya kita berdoa ke 
hadrat  ٰسُبْحَانهَُ وَتعََالَى  ِ  semoga apa jua kita أَ�ّٰ
rancang  ٰسُبْحَانهَُ وَتعََالَى  ِ  yang berkuasa أَ�ّٰ
menentukan-Nya, آمين.  
 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 

Terima kasih Yang Berhormat Yang            
Di-Pertua. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan Yang Berhormat Awang 
Haji Umarali bin Esung. 

Yang Berhormat Awang Haji 
Umarali bin Esung: Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua. 
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حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

 
 dan salam السَّلامَُ عَليَْكمُْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبرََكَاتهُُ 
sejahtera.  
 
Kaola menyokong penuh Usul Yang 
Berhormat Penasihat Khas Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dan Menteri di 
Jabatan Perdana Menteri bagi 
menyembahkan ucapan setinggi-tinggi 
menjunjung kasih Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri  Baginda  Sultan  Haji  Hassanal 
Bolkiah Mu‘izzaddin Waddaulah ibni                     
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam yang telah bercemar 
duli berangkat ke Istiadat Pembukaan 
Rasmi Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara yang telah 
berlangsung semalam, 5 Mac 2018. 

Dalam titah Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam, kaola mengambil 
sebahagian daripada titah itu, bahawa 
kaola menjunjung kasih setinggi-
tingginya atas titah baginda terutama 
sekali menekankan, mendaulatkan akta-
akta atau undang-undang dengan 
pelaksanaannya.  

Atas dasar itu, selaku rakyat Negara 
Brunei Darussalam sewajarnyalah 

menjunjung tinggi titah baginda itu 
dengan menghormati dan mematuhi 
semua undang-undang dan peraturan-
peraturan serta menjadikannya sebagai 
panduan serta petunjuk ke arah 
mewujudkan sebuah kerajaan yang 
berwibawa, mempunyai masyarakat 
bertamadun tinggi sentiasa maju 
berlandaskan Melayu Islam Beraja (MIB). 

Sehubungan dengan itu, selain                  
itu pelaksanaan semua undang-undang 
dan peraturan hendaklah sentiasa 
melihat kepada kesesuaiannya                  
dan kesempurnaannya serta 
menggerakkannya dengan adil dan 
penuh bertanggungjawab. Mudah-
mudahan negara kitani Brunei 
Darussalam beroleh berkat daripada 
ِ  سُبْحَانهَُ وَتعََالَىٰ   .jua أَ�ّٰ

Sekian  
 .terima kasih , وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Terima kasih. Ahli-Ahli Yang Berhormat. 
Kita telah pun mendengar kenyataan-
kenyataan yang dibuat oleh Ahli-Ahli 
Yang Berhormat   di sebelah kiri saya. 
Maka sekarang saya beralih pandangan 
saya pula ke sebelah kanan. Saya jemput 
sekarang Yang Berhormat Dato Paduka 
Dr. Awang Haji Mohd. Isham bin Jaafar, 
silakan. 

Yang Berhormat Menteri Kesihatan: 
Terima  kasih  Yang  Berhormat  Yang  
Di-Pertua. 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ
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Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  
 

عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ السَّلامَُ   dan salam 
sejahtera.    ِ  kaola memanjatkan  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
syukur ke hadrat  ٰسُبْحَانهَُ وَتعََالَى  ِ  kerana أَ�ّٰ
dengan rahmat dan izin-Nya jua kita 
semua dapat menghadiri Mesyuarat 
Pertama Dari Musim Permesyuaratan 
Keempat Belas Majlis Mesyuarat Negara 
yang mulia ini.  
 

Kaola dengan segala hormat dan takzim 
menyembahkan menjunjung kasih 
setinggi-tingginya atas kurnia dan 
kepercayaan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji 
Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin Waddaulah 
ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam atas pelantikan kaola 
sebagai Menteri Kesihatan dan sebagai 
Ahli Majlis Mesyuarat Negara. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
sukacita menyokong sepenuhnya Usul 
dan kandungan ucapan Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Laila Setia Bakti Diraja 
Dato Laila Utama Haji Awang Isa bin 
Pehin Datu Perdana Manteri Dato Laila 
Utama Haji Awang Ibrahim, Penasihat 
Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka  Seri  Baginda  Sultan  dan  Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri 
bagi menyembahkan ucapan setinggi-
tinggi menjunjung kasih Kehadapan 
Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka  Seri  Baginda  Sultan  Haji 
Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin Waddaulah 
ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 

Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam atas keberangkatan 
baginda ke Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara pada hari Isnin,  17 
Jamadilakhir 1439 bersamaan 5 Mac 
2018 dan juga pengurniaan titah yang 
penuh hikmah dan bijaksana yang 
banyak tertumpu kepada ekonomi yang 
dipelbagaikan dan pertumbuhannya 
yang lebih mampan.  

Baginda juga bertitah mengenai 
kepentingan kebersihan serta 
pelaksanaan undang-undang dan 
peraturan-peraturan yang lebih 
sempurna. 

ِ ألَْ  حَمْدُ ِ�ّٰ  di bawah Kementerian Kesihatan 
terdapat beberapa undang-undang dan 
peraturan-peraturan yang dikuatkuasa 
kan yang meliputi isu-isu tertentu demi 
untuk menjaga kesihatan dan 
kesejahteraan rakyat dan penduduk 
negara ini yang antara lainnya meliputi 
kawalan tembakau dan penggunaan 
produk tembakau, pengawalan ubat-
ubatan dan produk-produk yang dijual 
bagi consumption orang ramai, 
pengawalan dan pencegahan penyakit 
berjangkit serta profesionalisme ahli-ahli 
profesional kesihatan.  

Dalam hal ini, Kementerian Kesihatan 
telah dan akan terus menguatkuasakan 
undang-undang yang berkenaan dengan 
lebih sempurna selaras dengan 
keperluan di dalam negara dan piawaian 
antarabangsa. 

Kementerian Kesihatan juga akan terus 
mempertingkatkan dan mengukuhkan 
lagi usaha untuk memastikan 
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حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

 
 dan salam السَّلامَُ عَليَْكمُْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبرََكَاتهُُ 
sejahtera.  
 
Kaola menyokong penuh Usul Yang 
Berhormat Penasihat Khas Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dan Menteri di 
Jabatan Perdana Menteri bagi 
menyembahkan ucapan setinggi-tinggi 
menjunjung kasih Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri  Baginda  Sultan  Haji  Hassanal 
Bolkiah Mu‘izzaddin Waddaulah ibni                     
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam yang telah bercemar 
duli berangkat ke Istiadat Pembukaan 
Rasmi Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara yang telah 
berlangsung semalam, 5 Mac 2018. 

Dalam titah Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam, kaola mengambil 
sebahagian daripada titah itu, bahawa 
kaola menjunjung kasih setinggi-
tingginya atas titah baginda terutama 
sekali menekankan, mendaulatkan akta-
akta atau undang-undang dengan 
pelaksanaannya.  

Atas dasar itu, selaku rakyat Negara 
Brunei Darussalam sewajarnyalah 

menjunjung tinggi titah baginda itu 
dengan menghormati dan mematuhi 
semua undang-undang dan peraturan-
peraturan serta menjadikannya sebagai 
panduan serta petunjuk ke arah 
mewujudkan sebuah kerajaan yang 
berwibawa, mempunyai masyarakat 
bertamadun tinggi sentiasa maju 
berlandaskan Melayu Islam Beraja (MIB). 

Sehubungan dengan itu, selain                  
itu pelaksanaan semua undang-undang 
dan peraturan hendaklah sentiasa 
melihat kepada kesesuaiannya                  
dan kesempurnaannya serta 
menggerakkannya dengan adil dan 
penuh bertanggungjawab. Mudah-
mudahan negara kitani Brunei 
Darussalam beroleh berkat daripada 
ِ  سُبْحَانهَُ وَتعََالَىٰ   .jua أَ�ّٰ

Sekian  
 .terima kasih , وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Terima kasih. Ahli-Ahli Yang Berhormat. 
Kita telah pun mendengar kenyataan-
kenyataan yang dibuat oleh Ahli-Ahli 
Yang Berhormat   di sebelah kiri saya. 
Maka sekarang saya beralih pandangan 
saya pula ke sebelah kanan. Saya jemput 
sekarang Yang Berhormat Dato Paduka 
Dr. Awang Haji Mohd. Isham bin Jaafar, 
silakan. 

Yang Berhormat Menteri Kesihatan: 
Terima  kasih  Yang  Berhormat  Yang  
Di-Pertua. 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ
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Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  
 

عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ السَّلامَُ   dan salam 
sejahtera.    ِ  kaola memanjatkan  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
syukur ke hadrat  ٰسُبْحَانهَُ وَتعََالَى  ِ  kerana أَ�ّٰ
dengan rahmat dan izin-Nya jua kita 
semua dapat menghadiri Mesyuarat 
Pertama Dari Musim Permesyuaratan 
Keempat Belas Majlis Mesyuarat Negara 
yang mulia ini.  
 

Kaola dengan segala hormat dan takzim 
menyembahkan menjunjung kasih 
setinggi-tingginya atas kurnia dan 
kepercayaan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji 
Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin Waddaulah 
ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam atas pelantikan kaola 
sebagai Menteri Kesihatan dan sebagai 
Ahli Majlis Mesyuarat Negara. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
sukacita menyokong sepenuhnya Usul 
dan kandungan ucapan Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Laila Setia Bakti Diraja 
Dato Laila Utama Haji Awang Isa bin 
Pehin Datu Perdana Manteri Dato Laila 
Utama Haji Awang Ibrahim, Penasihat 
Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka  Seri  Baginda  Sultan  dan  Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri 
bagi menyembahkan ucapan setinggi-
tinggi menjunjung kasih Kehadapan 
Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka  Seri  Baginda  Sultan  Haji 
Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin Waddaulah 
ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 

Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam atas keberangkatan 
baginda ke Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara pada hari Isnin,  17 
Jamadilakhir 1439 bersamaan 5 Mac 
2018 dan juga pengurniaan titah yang 
penuh hikmah dan bijaksana yang 
banyak tertumpu kepada ekonomi yang 
dipelbagaikan dan pertumbuhannya 
yang lebih mampan.  

Baginda juga bertitah mengenai 
kepentingan kebersihan serta 
pelaksanaan undang-undang dan 
peraturan-peraturan yang lebih 
sempurna. 

ِ ألَْ  حَمْدُ ِ�ّٰ  di bawah Kementerian Kesihatan 
terdapat beberapa undang-undang dan 
peraturan-peraturan yang dikuatkuasa 
kan yang meliputi isu-isu tertentu demi 
untuk menjaga kesihatan dan 
kesejahteraan rakyat dan penduduk 
negara ini yang antara lainnya meliputi 
kawalan tembakau dan penggunaan 
produk tembakau, pengawalan ubat-
ubatan dan produk-produk yang dijual 
bagi consumption orang ramai, 
pengawalan dan pencegahan penyakit 
berjangkit serta profesionalisme ahli-ahli 
profesional kesihatan.  

Dalam hal ini, Kementerian Kesihatan 
telah dan akan terus menguatkuasakan 
undang-undang yang berkenaan dengan 
lebih sempurna selaras dengan 
keperluan di dalam negara dan piawaian 
antarabangsa. 

Kementerian Kesihatan juga akan terus 
mempertingkatkan dan mengukuhkan 
lagi usaha untuk memastikan 
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keselamatan dan kesejahteraan rakyat 
dan penduduk Negara Brunei 
Darussalam yang kita cintai ini sentiasa 
terjamin. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Penjelasan lanjut 
berhubung tindakan-tindakan akan 
diperjelaskan lagi semasa perbincangan 
peruntukan Kementerian Kesihatan. 

Sekian, terima kasih Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua.  

 
السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  وَ   

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Terima kasih Yang Berhormat Menteri 
Kesihatan. Sekarang saya persilakan 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka Haji 
Awang Abdul Mokti bin Haji Mohd. Daud, 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri. 

Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri: حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ
Mula-mula sekali izinkanlah kaola sekali 
lagi membacakan firman  ُبْحَانَهُ وَتعََالَىٰ س   ِ  أَ�ّٰ
yang telah dibacakan oleh Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Putera 
Maharaja Dato Paduka Awang Haji Abd. 
Ghani bin Pehin Datu Pekerma Dewa 
Dato Paduka Haji Abdul Rahim yang telah 
membawakan ucapannya dengan ayat 
ini: 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

 

 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat semua. Kaola/saya, 
sebagai menyokong dan menambah 
sebagai lanjutan daripada Usul 
menjunjung kasih yang telah 
dikemukakan oleh Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Laila Setia Bakti Diraja Dato 
Laila Utama Haji Awang Isa bin Pehin 
Datu Perdana Manteri Dato Laila Utama 
Haji Awang Ibrahim, Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri. 

Kaola lebih dahulu ingin menyembahkan 
setinggi-tinggi menjunjung kasih 
Kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
Haji Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin 
Waddaulah ibni  Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang  Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam atas 
keberangkatan dan limpah kurnia titah 
baginda sempena Istiadat Pembukaan 
Rasmi Meyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara pada hari Isnin,                             
17 Jamadilakhir 1439 bersamaan 5 Mac 
2018 semalam. 
 
Titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka   Seri  Baginda  Sultan  dan  Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
tersebut sesungguhnya amat penuh 
mengandungi hikmat dan firasat serta 
bernas yang mengandungi nasihat dan 
pengamatan yang tajam serta 
pandangan jauh baginda yang 
mencerminkan dengan jelas keprihatinan 
dan kebijaksanaan dalam memastikan 
kemakmuran dan kesejahteraan negara 
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sentiasa terjamin terutama dalam 
keadaan kita sekarang ini. 
 
Titah baginda tersebut memberi 
penekanan kepada perlunya usaha yang 
serius baik dari pihak kerajaan mahupun 
dari pihak swasta untuk merangsang 
pertumbuhan dan mempelbagai ekonomi 
bagi memastikan kelangsungan hidup 
sebagai bangsa dan negara yang 
merdeka.  
 
Dari penelitian kaola, titah Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam itu berkisar antara 
lain kepada perkara-perkara berikut: 
 
1. Kebawah Duli Yang Maha Mulia 

Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam sangat mengharapkan 
semua ahli dapat mengemukakan 
buah fikiran dan seterusnya 
mencadangkan perkara-perkara yang 
dapat membawa perubahan-
perubahan besar kepada negara. 
Pendapat atau pandangan pula 
hendaklah diberikan tanpa takut-
takut atau ragu-ragu demi kebaikan 
bersama dan negara;  

 
2. Kebawah Duli Yang Maha Mulia 

Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam juga menekankan 
supaya kita semua sandar-
menyandar sebagai sebuah pasukan 
yang terus aktif dalam usaha-usaha 
mempelbagaikan ekonomi negara 
dan bersama menggembleng tenaga 

bagi pertumbuhan Keluaran Dalam 
Negara Kasar (KDNK); 

 
3. Kebawah Duli Yang Maha Mulia 

Paduka Seri Baginda Sultan dan  
Yang Di-Pertuan Negara                     
Brunei Darussalam kemudiannya, 
menyarankan pula untuk 
memberikan fokus kepada bidang 
pertanian kerana keupayaan 
menyara diri adalah penting untuk 
negara; dan 

 
4. Kebawah Duli Yang Maha Mulia 

Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam seterusnya memfokus- 
kan kepada pengurusan yang baik 
serta pengurus tempatan di peringkat 
atasan yang dapat memimpin 
syarikat ke arah kecemerlangan. 
Titah baginda ini memang tepat dan 
elok untuk kita semua jadikan 
panduan bukan sahaja bagi 
perbincangan di Dewan yang mulia 
ini, tetapi juga panduan bagi semua 
sektor di negara ini termasuk rakyat 
dan penduduk. 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Harga minyak 
masih begitu belum lagi stabil akan terus 
memberikan impak kepada hasil negara. 
Kebanyakan daripada kita mungkin 
berpandangan bahawa negara hanya 
berdepan dengan krisis ketidaktentuan 
harga minyak.  
 
Walau bagaimanapun, kita sebenarnya 
sedang meghadapi cabaran yang lebih 
besar iaitu untuk memastikan 
pertumbuhan ekonomi yang mampan 
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keselamatan dan kesejahteraan rakyat 
dan penduduk Negara Brunei 
Darussalam yang kita cintai ini sentiasa 
terjamin. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Penjelasan lanjut 
berhubung tindakan-tindakan akan 
diperjelaskan lagi semasa perbincangan 
peruntukan Kementerian Kesihatan. 

Sekian, terima kasih Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua.  

 
السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  وَ   

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Terima kasih Yang Berhormat Menteri 
Kesihatan. Sekarang saya persilakan 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka Haji 
Awang Abdul Mokti bin Haji Mohd. Daud, 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri. 

Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri: حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ
Mula-mula sekali izinkanlah kaola sekali 
lagi membacakan firman  ُبْحَانَهُ وَتعََالَىٰ س   ِ  أَ�ّٰ
yang telah dibacakan oleh Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Putera 
Maharaja Dato Paduka Awang Haji Abd. 
Ghani bin Pehin Datu Pekerma Dewa 
Dato Paduka Haji Abdul Rahim yang telah 
membawakan ucapannya dengan ayat 
ini: 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

 

 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat semua. Kaola/saya, 
sebagai menyokong dan menambah 
sebagai lanjutan daripada Usul 
menjunjung kasih yang telah 
dikemukakan oleh Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Laila Setia Bakti Diraja Dato 
Laila Utama Haji Awang Isa bin Pehin 
Datu Perdana Manteri Dato Laila Utama 
Haji Awang Ibrahim, Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri. 

Kaola lebih dahulu ingin menyembahkan 
setinggi-tinggi menjunjung kasih 
Kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
Haji Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin 
Waddaulah ibni  Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang  Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam atas 
keberangkatan dan limpah kurnia titah 
baginda sempena Istiadat Pembukaan 
Rasmi Meyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara pada hari Isnin,                             
17 Jamadilakhir 1439 bersamaan 5 Mac 
2018 semalam. 
 
Titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka   Seri  Baginda  Sultan  dan  Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
tersebut sesungguhnya amat penuh 
mengandungi hikmat dan firasat serta 
bernas yang mengandungi nasihat dan 
pengamatan yang tajam serta 
pandangan jauh baginda yang 
mencerminkan dengan jelas keprihatinan 
dan kebijaksanaan dalam memastikan 
kemakmuran dan kesejahteraan negara 
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sentiasa terjamin terutama dalam 
keadaan kita sekarang ini. 
 
Titah baginda tersebut memberi 
penekanan kepada perlunya usaha yang 
serius baik dari pihak kerajaan mahupun 
dari pihak swasta untuk merangsang 
pertumbuhan dan mempelbagai ekonomi 
bagi memastikan kelangsungan hidup 
sebagai bangsa dan negara yang 
merdeka.  
 
Dari penelitian kaola, titah Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam itu berkisar antara 
lain kepada perkara-perkara berikut: 
 
1. Kebawah Duli Yang Maha Mulia 

Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam sangat mengharapkan 
semua ahli dapat mengemukakan 
buah fikiran dan seterusnya 
mencadangkan perkara-perkara yang 
dapat membawa perubahan-
perubahan besar kepada negara. 
Pendapat atau pandangan pula 
hendaklah diberikan tanpa takut-
takut atau ragu-ragu demi kebaikan 
bersama dan negara;  

 
2. Kebawah Duli Yang Maha Mulia 

Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam juga menekankan 
supaya kita semua sandar-
menyandar sebagai sebuah pasukan 
yang terus aktif dalam usaha-usaha 
mempelbagaikan ekonomi negara 
dan bersama menggembleng tenaga 

bagi pertumbuhan Keluaran Dalam 
Negara Kasar (KDNK); 

 
3. Kebawah Duli Yang Maha Mulia 

Paduka Seri Baginda Sultan dan  
Yang Di-Pertuan Negara                     
Brunei Darussalam kemudiannya, 
menyarankan pula untuk 
memberikan fokus kepada bidang 
pertanian kerana keupayaan 
menyara diri adalah penting untuk 
negara; dan 

 
4. Kebawah Duli Yang Maha Mulia 

Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam seterusnya memfokus- 
kan kepada pengurusan yang baik 
serta pengurus tempatan di peringkat 
atasan yang dapat memimpin 
syarikat ke arah kecemerlangan. 
Titah baginda ini memang tepat dan 
elok untuk kita semua jadikan 
panduan bukan sahaja bagi 
perbincangan di Dewan yang mulia 
ini, tetapi juga panduan bagi semua 
sektor di negara ini termasuk rakyat 
dan penduduk. 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Harga minyak 
masih begitu belum lagi stabil akan terus 
memberikan impak kepada hasil negara. 
Kebanyakan daripada kita mungkin 
berpandangan bahawa negara hanya 
berdepan dengan krisis ketidaktentuan 
harga minyak.  
 
Walau bagaimanapun, kita sebenarnya 
sedang meghadapi cabaran yang lebih 
besar iaitu untuk memastikan 
pertumbuhan ekonomi yang mampan 
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tanpa bergantung sepenuhnya pada hasil 
minyak dan gas. Usaha-usaha kita untuk 
menghadapi cabaran ini perlu diteruskan 
iaitu kita perlu sama-sama bertindak dan 
bergerak melaksanakan langkah-langkah 
yang wajar secara lebih efektif melalui 
pendekatan whole of nation bagi 
meningkatkan produktiviti negara. 
 
Ini bermakna sektor-sektor kerajaan dan 
swasta serta seluruh rakyat dan 
penduduk berganding bahu berperanan 
untuk meningkatkan produktiviti masing-
masing menyumbang kepada aktiviti-
aktiviti pertumbuhan ekonomi negara. 
Penglibatan dan kerjasama semua pihak 
adalah mustahak bagi menjana 
pertumbuhan ekonomi yang menjadi 
teras kepada usaha-usaha kerajaan yang 
dimaksudkan oleh Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam bagi mencapai matlamat 
Wawasan Brunei 2035 iaitu peranan 
yang dimainkan oleh perkhidmatan 
awam. Seluruh warga perkhidmatan 
awam perlu bergerak secara aktif dan 
optimum bagi mendukung bagi matlamat 
ini. 
 
Dalam hal ini, semua kementerian dan 
agensi kerajaan sepatutnya telah 
merangka strategi dan membuat 
penyejajaran dengan tiga matlamat 
utama Wawasan Brunei 2035, khususnya 
yang menjurus kepada kepelbagaian dan 
pertumbuhan ekonomi. Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam juga sering kali 
bertitah memberi penekanan kepada 
usaha-usaha peningkatan yang 

menyeluruh terutama kepada bidang 
yang dianggap utama seperti pertanian 
dan makanan asasi. Fokus utama ialah 
untuk mampu memenuhi sara diri dan 
tidak lagi bergantung pada pihak luar. 
 
Kaola berpendapat, perkara ini antaranya 
ada kaitannya dengan prinsip dan konsep 
food security. Kita tidak tahu apa yang 
akan terjadi kepada negara-negara 
pembekal sama ada mereka mempunyai 
kemampuan untuk membekalkan 
keperluan makanan secara berpanjangan 
atau berterusan ataupun tidak, lebih-
lebih lagi dengan isu-isu yang dihadapi 
dunia pada masa ini menghadapi 
cabaran seperti cabaran perubahan iklim 
(climate change), kekurangan makanan 
(food shortages) dan seumpamanya. 
 
Penglibatan para belia secara aktif dalam 
bidang pertanian adalah penting dan 
sangat-sangat digalakkan, bahkan 
sangat dikehendaki berkemungkinan 
juga perkara ini boleh diperkenalkan 
semula satu subjek pertanian dan amali 
dalam kurikulum sekolah. Diharapkan 
dengan cara ini, kita mampu 
menanamkan minat anak-anak tempatan 
untuk berkecimpung secara serius dalam 
bidang pertanian dan keusahawanan. 
Khusus dalam bidang ini, sektor-sektor 
swasta perlu mendukung usaha-usaha 
kerajaan untuk meningkatkan 
pertumbuhan ekonomi. 
 
Dalam hubungan ini, pengusaha-
pengusaha tempatan adalah diseru 
untuk melipatgandakan lagi usaha demi 
mencapai dan menembusi pasaran 
eksport kerana negara kita akan mampu 
bergerak pantas untuk mencapai 
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pertumbuhan ekonomi, kecuali 
pengusaha-pengusaha tempatan 
menyasarkan pasaran eksport yang 
terbentang luas.  
 
Seperti mana yang telah Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam tekankan dalam titah 
baginda iaitu: 
 
 “Sudah sampai masanya untuk anak-
anak tempatan kita mengisi jawatan-
jawatan yang strategik di syarikat-
syarikat internasional yang beroperasi di 
negara ini. Ini antara lain bagi 
memastikan bahawa keutamaan dan 
kepentingan negara serta sentiasa 
terjaga dan terpelihara”. 
 
Inilah yang kita idam-idamkan selama 
ini. Idaman itu sudah nampak beberapa 
tahun yang lepas yang anak-anak 
tempatan kita sudah mula memegang 
jawatan-jawatan penting dan utama di 
syarikat-syarikat tertentu, terutamanya 
Syarikat Minyak Shell Brunei. Tetapi 
mungkin disebabkan kealpaan dan sikap 
pangling kita, proses itu terbantut 
tegasnya luput.  
 
Akhir sekali kaola ingin menyembahkan 
sekali lagi setinggi-tinggi menjunjung 
kasih Kehadapan Majlis Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam atas limpah 
kurnia titah baginda. 
 

Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 

Terima kasih Yang Berhormat Yang                       
Di-Pertua. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Sekarang saya jemput Yang Berhormat 
Pehin Udana Khatib Dato Paduka         
Seri Setia Ustaz Haji Awang 
Badaruddin bin Pengarah Dato Paduka 
Haji Awang Othman, Menteri Hal Ehwal 
Ugama. Silakan Yang Berhormat Pehin. 

Yang Berhormat  Menteri Hal  Ehwal 
Ugama: حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ    بِسْمِ ا�ّٰ

 Yang Berhormat السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
Yang Di-Pertua. Kaola lebih dahulu 
mengucapkan berbanyak-banyak terima 
kasih atas ruang yang diberikan kepada 
kaola untuk menyertakan diri menyokong 
Usul menyembahkan junjung kasih 
Kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam atas kurnia titah baginda 
merasmikan Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara semalam yang telah 
dicadangkan oleh oleh Yang Berhormat 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri pada sebelah pagi tadi.  

Kaola memohon izin berdiri setakat ingin 
menyentuh mengenai satu aspek dari 
banyak aspek yang sangat bernas dan 
yang penting dari titah baginda itu iaitu 
aspek   ekonomi.   Sesungguhnya  adalah  
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tanpa bergantung sepenuhnya pada hasil 
minyak dan gas. Usaha-usaha kita untuk 
menghadapi cabaran ini perlu diteruskan 
iaitu kita perlu sama-sama bertindak dan 
bergerak melaksanakan langkah-langkah 
yang wajar secara lebih efektif melalui 
pendekatan whole of nation bagi 
meningkatkan produktiviti negara. 
 
Ini bermakna sektor-sektor kerajaan dan 
swasta serta seluruh rakyat dan 
penduduk berganding bahu berperanan 
untuk meningkatkan produktiviti masing-
masing menyumbang kepada aktiviti-
aktiviti pertumbuhan ekonomi negara. 
Penglibatan dan kerjasama semua pihak 
adalah mustahak bagi menjana 
pertumbuhan ekonomi yang menjadi 
teras kepada usaha-usaha kerajaan yang 
dimaksudkan oleh Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam bagi mencapai matlamat 
Wawasan Brunei 2035 iaitu peranan 
yang dimainkan oleh perkhidmatan 
awam. Seluruh warga perkhidmatan 
awam perlu bergerak secara aktif dan 
optimum bagi mendukung bagi matlamat 
ini. 
 
Dalam hal ini, semua kementerian dan 
agensi kerajaan sepatutnya telah 
merangka strategi dan membuat 
penyejajaran dengan tiga matlamat 
utama Wawasan Brunei 2035, khususnya 
yang menjurus kepada kepelbagaian dan 
pertumbuhan ekonomi. Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam juga sering kali 
bertitah memberi penekanan kepada 
usaha-usaha peningkatan yang 

menyeluruh terutama kepada bidang 
yang dianggap utama seperti pertanian 
dan makanan asasi. Fokus utama ialah 
untuk mampu memenuhi sara diri dan 
tidak lagi bergantung pada pihak luar. 
 
Kaola berpendapat, perkara ini antaranya 
ada kaitannya dengan prinsip dan konsep 
food security. Kita tidak tahu apa yang 
akan terjadi kepada negara-negara 
pembekal sama ada mereka mempunyai 
kemampuan untuk membekalkan 
keperluan makanan secara berpanjangan 
atau berterusan ataupun tidak, lebih-
lebih lagi dengan isu-isu yang dihadapi 
dunia pada masa ini menghadapi 
cabaran seperti cabaran perubahan iklim 
(climate change), kekurangan makanan 
(food shortages) dan seumpamanya. 
 
Penglibatan para belia secara aktif dalam 
bidang pertanian adalah penting dan 
sangat-sangat digalakkan, bahkan 
sangat dikehendaki berkemungkinan 
juga perkara ini boleh diperkenalkan 
semula satu subjek pertanian dan amali 
dalam kurikulum sekolah. Diharapkan 
dengan cara ini, kita mampu 
menanamkan minat anak-anak tempatan 
untuk berkecimpung secara serius dalam 
bidang pertanian dan keusahawanan. 
Khusus dalam bidang ini, sektor-sektor 
swasta perlu mendukung usaha-usaha 
kerajaan untuk meningkatkan 
pertumbuhan ekonomi. 
 
Dalam hubungan ini, pengusaha-
pengusaha tempatan adalah diseru 
untuk melipatgandakan lagi usaha demi 
mencapai dan menembusi pasaran 
eksport kerana negara kita akan mampu 
bergerak pantas untuk mencapai 
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pertumbuhan ekonomi, kecuali 
pengusaha-pengusaha tempatan 
menyasarkan pasaran eksport yang 
terbentang luas.  
 
Seperti mana yang telah Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam tekankan dalam titah 
baginda iaitu: 
 
 “Sudah sampai masanya untuk anak-
anak tempatan kita mengisi jawatan-
jawatan yang strategik di syarikat-
syarikat internasional yang beroperasi di 
negara ini. Ini antara lain bagi 
memastikan bahawa keutamaan dan 
kepentingan negara serta sentiasa 
terjaga dan terpelihara”. 
 
Inilah yang kita idam-idamkan selama 
ini. Idaman itu sudah nampak beberapa 
tahun yang lepas yang anak-anak 
tempatan kita sudah mula memegang 
jawatan-jawatan penting dan utama di 
syarikat-syarikat tertentu, terutamanya 
Syarikat Minyak Shell Brunei. Tetapi 
mungkin disebabkan kealpaan dan sikap 
pangling kita, proses itu terbantut 
tegasnya luput.  
 
Akhir sekali kaola ingin menyembahkan 
sekali lagi setinggi-tinggi menjunjung 
kasih Kehadapan Majlis Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam atas limpah 
kurnia titah baginda. 
 

Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 

Terima kasih Yang Berhormat Yang                       
Di-Pertua. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Sekarang saya jemput Yang Berhormat 
Pehin Udana Khatib Dato Paduka         
Seri Setia Ustaz Haji Awang 
Badaruddin bin Pengarah Dato Paduka 
Haji Awang Othman, Menteri Hal Ehwal 
Ugama. Silakan Yang Berhormat Pehin. 

Yang Berhormat  Menteri Hal  Ehwal 
Ugama: حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ    بِسْمِ ا�ّٰ

 Yang Berhormat السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
Yang Di-Pertua. Kaola lebih dahulu 
mengucapkan berbanyak-banyak terima 
kasih atas ruang yang diberikan kepada 
kaola untuk menyertakan diri menyokong 
Usul menyembahkan junjung kasih 
Kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam atas kurnia titah baginda 
merasmikan Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara semalam yang telah 
dicadangkan oleh oleh Yang Berhormat 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri pada sebelah pagi tadi.  

Kaola memohon izin berdiri setakat ingin 
menyentuh mengenai satu aspek dari 
banyak aspek yang sangat bernas dan 
yang penting dari titah baginda itu iaitu 
aspek   ekonomi.   Sesungguhnya  adalah  
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tepat seperti titah Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam bahawa di mana-mana 
sahaja terdapat kecenderungan orang 
bercakap mengenai ekonomi, maka kita 
pun demikian juga sangat mengambil 
berat dalam bidang ekonomi itu.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Dalam 
senario dalam pergantungan negara kita 
pada hasil minyak dan gas yang titah 
baginda menyebutkan walaupun 
permintaan global meningkat dan harga 
minyak mulai pulih pada kadar yang 
menggalakkan. Namun pertumbuhan 
ekonomi tetap sahaja diramal masih 
berada pada paras yang rendah. Lalu 
kerana itu, titah baginda lagi kita tetap 
perlu tetap terus mengawal imbangan 
fiskal negara dalam jangka masa pendek 
dan jangka panjang. 
  
Inti pati dan nada titah baginda itu 
sangat tepat apabila baginda 
menegaskan bahawa ini sahaja tidak 
memadai. Langkah berjimat memang 
baik dan terpuji tetapi semata-mata 
berjimat tanpa ada usaha ke arah 
pertumbuhan adalah salah sikap yang 
tidak diterima. Maka baginda 
menekankan bahawa di samping 
berjimat kita juga mesti menggembleng 
tenaga bagi pertumbuhan secara besar-
besaran Keluaran Dalam Negara Kasar 
(KDNK). 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
percaya gema titah baginda sedemikian 
itu sedang berlegar tidak sahaja dalam 
Dewan ini dalam kalangan kita sedewan 
bahkan juga dalam kalangan orang ramai 
di luar Dewan yang berkehormatan ini. 

Ianya tentu menjadi perhatian berat oleh 
semua pihak yang berkenaan dalam 
kerajaan terutamanya dan bahkan juga 
oleh pihak-pihak sektor awam khasnya 
swastawan-swastawan yang bergiat 
dalam ekonomi. Kesemua pihak, sangat 
menjunjung tinggi titah baginda itu. 
Kaola percaya sedemikian yang khasnya 
secara jelas dan terang baginda 
menitahkan keperluan kita di negara ini 
meneroka bidang yang tidak dapat 
diabaikan lagi bahawa baginda mahu 
diusahakan sampai berhasil, kaola petik 
titah baginda: 
 
“Brunei berdikari dalam pemakananan, 
khasnya berdaya upaya untuk menyara 
diri sendiri dengan makanan asasi iaitu            
beras.” 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Dari 
sudut ugama memenuhi keperluan 
menyara diri itu khasnya dari segi 
pemakanan adalah sangat dituntut 
supaya dipenuhi. Kaola percaya baginda 
menitahkannya tidak semata-mata 
kerana dorongan dan perhitungan 
ekonomi, bahkan adalah dengan 
keinsafan bahawa baginda sebagai Walil 
Amri negara dan rakyat ingin 
menyempurnakan kewajipan dan 
tanggungjawab kepimpinan tertinggi 
baginda di negara iaitu kewajipan di sisi 
ِ  سُبْحَانَهُ وَتعَاَلىَٰ    .أَ�ّٰ
 
Oleh yang demikian adalah menjadi 
kewajipan kepada kita semua dalam 
kerajaan dan di luar kerajaan untuk 
menjayakan titah sedemikian itu. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Selanjutnya dalam perkara ini kaola 
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memohon untuk bercakap sedikit lagi 
mengenai ekonomi ini iaitu ada satu hal 
utama yang kaola sukacita ingin 
menyentuh dalam keperluan kita untuk 
terus mengawal imbangan fiskal negara 
dalam jangka pendek dan jangka 
panjang yang baginda rasakan tetap 
perlu kita lakukan itu.  
 
Kaola teringat beberapa waktu yang lalu 
di tengah-tengah mulanya merudum 
harga minyak sedunia, pada waktu itu 
beberapa artikel telah keluar di surat-
surat khabar dari luar negeri dipetik oleh 
media sosial dan juga dipetik di beberapa 
artikel akhbar dalam negeri.  
 
Beberapa penulis dan penganalisa 
ekonomi dari luar negara dan bahkan 
kaola percaya ada seorang dua penulis 
dari negara ini. Rata-rata tidak sahaja 
meramalkan bahkan berkesimpulan 
bahawa Brunei akan sangat terjejas yang 
ia jika tidak mengambil langkah berjimat 
ia akan sampai menjadi sebuah negara 
yang gagal (the failures state), yang 
tidak sahaja menyusahkannya bahkan 
juga oleh orang lain, negara lain yang 
turut memberi perhatian terhadapnya. 
Lalu apa yang disibukkan pada ketika itu, 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Yang 
disibukkan kepada kita apa? Kaola yakin, 
kaola tidak salah mengingat bahawa 
rata-rata mereka itu menyebutkan dasar 
subsidi kerajaan kita untuk tidak sahaja 
di-reform bahkan dihentikan ataupun 
paling ringan dengan lebih dahulu 
meniadakan atau mengurangkan subsidi-
subsidi kepada kalangan rakyat yang 
berkemampuan yang disebut sebagai 
mereka rakyat yang tidak memerlukan.   

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, analisis 
dan kesimpulan sedemikian itu tidak 
sampai mempengaruhi Kerajaan 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara  Brunei  Darussalam untuk 
menuruti seperti yang disarankan.    
 
Kerajaan tidak pun menyentuh dasar-
dasar kebajikan menerusi subsidi-subsidi 
yang lazim dinikmati oleh negara ini yang 
kitani sendiri sedia maklum apa saja 
ianya. Mengapa sedemikian? Kaola 
percaya kerana Kerajaan Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam bahkan baginda 
sendiri sangat menyedari bahawa Brunei 

menikmati rezeki Allah dari 
perut bumi-Nya di laut dan di darat-Nya 
adalah berkat daulat negara ini yang 
berkebajikan yang diasaskan dengan 
teguh oleh arkitek modennya, Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien.   
 
Kaola yakin Yang Berhormat Yang                 
Di-Pertua, kita di Dewan ini sama ada 
yang tua ataupun yang muda ataupun 
yang sedang merangkak-rangkak           
ke usia tua.  Mungkin pernah mendengar 
ristaan dari orang-orang tua yang 
sezaman dan sebahagiannya yang 
sempat memahami langkah-langkah 
kenegaraan Al-Marhum itu memimpin 
Brunei ini, bahawa kita di Brunei ini 
hendaklah bersemangat kebajikan.   
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tepat seperti titah Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam bahawa di mana-mana 
sahaja terdapat kecenderungan orang 
bercakap mengenai ekonomi, maka kita 
pun demikian juga sangat mengambil 
berat dalam bidang ekonomi itu.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Dalam 
senario dalam pergantungan negara kita 
pada hasil minyak dan gas yang titah 
baginda menyebutkan walaupun 
permintaan global meningkat dan harga 
minyak mulai pulih pada kadar yang 
menggalakkan. Namun pertumbuhan 
ekonomi tetap sahaja diramal masih 
berada pada paras yang rendah. Lalu 
kerana itu, titah baginda lagi kita tetap 
perlu tetap terus mengawal imbangan 
fiskal negara dalam jangka masa pendek 
dan jangka panjang. 
  
Inti pati dan nada titah baginda itu 
sangat tepat apabila baginda 
menegaskan bahawa ini sahaja tidak 
memadai. Langkah berjimat memang 
baik dan terpuji tetapi semata-mata 
berjimat tanpa ada usaha ke arah 
pertumbuhan adalah salah sikap yang 
tidak diterima. Maka baginda 
menekankan bahawa di samping 
berjimat kita juga mesti menggembleng 
tenaga bagi pertumbuhan secara besar-
besaran Keluaran Dalam Negara Kasar 
(KDNK). 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
percaya gema titah baginda sedemikian 
itu sedang berlegar tidak sahaja dalam 
Dewan ini dalam kalangan kita sedewan 
bahkan juga dalam kalangan orang ramai 
di luar Dewan yang berkehormatan ini. 

Ianya tentu menjadi perhatian berat oleh 
semua pihak yang berkenaan dalam 
kerajaan terutamanya dan bahkan juga 
oleh pihak-pihak sektor awam khasnya 
swastawan-swastawan yang bergiat 
dalam ekonomi. Kesemua pihak, sangat 
menjunjung tinggi titah baginda itu. 
Kaola percaya sedemikian yang khasnya 
secara jelas dan terang baginda 
menitahkan keperluan kita di negara ini 
meneroka bidang yang tidak dapat 
diabaikan lagi bahawa baginda mahu 
diusahakan sampai berhasil, kaola petik 
titah baginda: 
 
“Brunei berdikari dalam pemakananan, 
khasnya berdaya upaya untuk menyara 
diri sendiri dengan makanan asasi iaitu            
beras.” 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Dari 
sudut ugama memenuhi keperluan 
menyara diri itu khasnya dari segi 
pemakanan adalah sangat dituntut 
supaya dipenuhi. Kaola percaya baginda 
menitahkannya tidak semata-mata 
kerana dorongan dan perhitungan 
ekonomi, bahkan adalah dengan 
keinsafan bahawa baginda sebagai Walil 
Amri negara dan rakyat ingin 
menyempurnakan kewajipan dan 
tanggungjawab kepimpinan tertinggi 
baginda di negara iaitu kewajipan di sisi 
ِ  سُبْحَانَهُ وَتعَاَلىَٰ    .أَ�ّٰ
 
Oleh yang demikian adalah menjadi 
kewajipan kepada kita semua dalam 
kerajaan dan di luar kerajaan untuk 
menjayakan titah sedemikian itu. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Selanjutnya dalam perkara ini kaola 
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memohon untuk bercakap sedikit lagi 
mengenai ekonomi ini iaitu ada satu hal 
utama yang kaola sukacita ingin 
menyentuh dalam keperluan kita untuk 
terus mengawal imbangan fiskal negara 
dalam jangka pendek dan jangka 
panjang yang baginda rasakan tetap 
perlu kita lakukan itu.  
 
Kaola teringat beberapa waktu yang lalu 
di tengah-tengah mulanya merudum 
harga minyak sedunia, pada waktu itu 
beberapa artikel telah keluar di surat-
surat khabar dari luar negeri dipetik oleh 
media sosial dan juga dipetik di beberapa 
artikel akhbar dalam negeri.  
 
Beberapa penulis dan penganalisa 
ekonomi dari luar negara dan bahkan 
kaola percaya ada seorang dua penulis 
dari negara ini. Rata-rata tidak sahaja 
meramalkan bahkan berkesimpulan 
bahawa Brunei akan sangat terjejas yang 
ia jika tidak mengambil langkah berjimat 
ia akan sampai menjadi sebuah negara 
yang gagal (the failures state), yang 
tidak sahaja menyusahkannya bahkan 
juga oleh orang lain, negara lain yang 
turut memberi perhatian terhadapnya. 
Lalu apa yang disibukkan pada ketika itu, 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Yang 
disibukkan kepada kita apa? Kaola yakin, 
kaola tidak salah mengingat bahawa 
rata-rata mereka itu menyebutkan dasar 
subsidi kerajaan kita untuk tidak sahaja 
di-reform bahkan dihentikan ataupun 
paling ringan dengan lebih dahulu 
meniadakan atau mengurangkan subsidi-
subsidi kepada kalangan rakyat yang 
berkemampuan yang disebut sebagai 
mereka rakyat yang tidak memerlukan.   

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, analisis 
dan kesimpulan sedemikian itu tidak 
sampai mempengaruhi Kerajaan 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara  Brunei  Darussalam untuk 
menuruti seperti yang disarankan.    
 
Kerajaan tidak pun menyentuh dasar-
dasar kebajikan menerusi subsidi-subsidi 
yang lazim dinikmati oleh negara ini yang 
kitani sendiri sedia maklum apa saja 
ianya. Mengapa sedemikian? Kaola 
percaya kerana Kerajaan Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam bahkan baginda 
sendiri sangat menyedari bahawa Brunei 

menikmati rezeki Allah dari 
perut bumi-Nya di laut dan di darat-Nya 
adalah berkat daulat negara ini yang 
berkebajikan yang diasaskan dengan 
teguh oleh arkitek modennya, Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien.   
 
Kaola yakin Yang Berhormat Yang                 
Di-Pertua, kita di Dewan ini sama ada 
yang tua ataupun yang muda ataupun 
yang sedang merangkak-rangkak           
ke usia tua.  Mungkin pernah mendengar 
ristaan dari orang-orang tua yang 
sezaman dan sebahagiannya yang 
sempat memahami langkah-langkah 
kenegaraan Al-Marhum itu memimpin 
Brunei ini, bahawa kita di Brunei ini 
hendaklah bersemangat kebajikan.   
 
 
 
 



PETANG HARI SELASA, 18 JAMADILAKHIR 1439 / 6 MAC 2018 
  

74 

Kita di Brunei ini, satu sama lain 
hendaklah bersemangat berampit-
ampitan. Semangat itulah Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua, apa yang 
tertera dalam mutu atau semboyan 
bertulis pada kibaran bendera negara, 

 الدائمون المحسنون بالهدى

Terjemahannya: “Sentiasa Berbuat 
Kebajikan Dengan Petunjuk Allah”   
 
Ia slogan dalam Bahasa Arab bukan 
petikan ayat Al-Quran ataupun hadis.  
Slogan ini telah mendatangkan rahmat 
kepada Brunei apabila dilaksanakan 
sebegitu rupa dengan asas yang kukuh 
pemerintahan zaman Al-Marhum dan 
itulah berkatnya kerajaan Al-Marhum itu 
sehingga mewariskan negara ini dan 
pemerintahan ini iaitu negara dan 
pemerintahan yang berkat kepada 
Paduka Anaknda Baginda Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam.   
 
Begitulah Yang Berhormat Yang                     
Di-Pertua, kaola menyebutkan hal ini 
tidak dengan maksud menolak 
kepentingan kita rakyat negara ini untuk 
tidak bersikap pasif ataupun kaola 
memberikan impression kepada khayalak 
di dalam dan di luar dewan ini supaya 
kita bersikap pasif, bersikap semata-
mata berharap kepada kerajaan.  
 
Kaola fikir wording  atau frasa atau 
phrase yang tepat bukanlah bersikap 

semata-mata berharap kepada kerajaan.  
Tetapi kerana memang padan pada 
hemat kaola dan memang wajib kita 
rakyat negara ini menaruh harapan 
kepada kerajaan. Harapan untuk 
melindungi dan memelihara kepentingan 
kita. Jadi perggantungan dan harapan 
kita kepada kerajaan itu adalah dalam 
makna kita ini adalah stakeholders yang 
berhak untuk merasakan dan berhak 
untuk berfaham sense of belonging 
terhadap Brunei Darussalam yang 
berpemerintahan beraja, beradat budaya 
Melayu, berpegang kuat pada agama 
Islam. Demikian, Yang Berhormat Yang 
Di-Pertua. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Terima kasih Yang Berhormat. Sekarang 
saya persilakan Yang Berhormat Dato 
Seri Setia Awang Haji Ali bin Apong, 
Menteri Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan.  Silakan. 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber  Utama   dan  Pelancongan:  
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Yang Berhormat Yang    بسِْمِ ا�ّٰ
Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat 
Majlis Mesyuarat Negara. Terima kasih 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua kerana 
memberi peluang bagi kaola untuk 
berucap secara ringkas sebagai 
menyokong Usul Yang Berhormat 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri iaitu Usul menjunjung 
kasih setinggi-tingginya titah Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu‘izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
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Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang              
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam  di 
Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Pertama Dari Musim Permesyuaratan  
Keempat Belas Majlis Mesyuarat Negara 
pada hari Isnin, 17 Jamadilakhir 1439 
bersamaan  5 Mac 2018.   
 
Tidak syak lagi bahawa kandungan titah 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam adalah sangat 
padat dan meliputi berbagai-bagai aspek 
terutamanya dalam bidang ekonomi, 
undang-undang dan penguatkuasaan 
undang-undang.  
  
Oleh itu, kaola menyokong dan 
mendukung setinggi-tingginya titah, 
teguran dan nasihat Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam itu .   
 
Menyentuh berkenaan hasrat untuk 
meningkatkan sara diri, beras negara 
yang menarik perhatian hampir kesemua 
Ahli Yang Berhormat dalam perbahasan 
berkenaannya sepanjang hari ini.  Kaola 
sukacita menyampaikan status terkini 
usaha untuk meningkatkan keluaran padi 
dan beras dalam negara.   
 
Sebagai langkah pertama langkah awal 
dalam meningkatkan sara diri beras ini 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan sedang dalam usaha 
memperkenalkan benih padi hasil tinggi 
iaitu Padi Titih yang boleh menghasilkan 
8.5 tan matrik padi sehektar semusim 
berbanding Padi Laila yang ketika ini 

menghasilkan 3 tan matrik sehektar 
semusim sahaja.   
 
Walau bagaimanapun seperti juga Padi 
Laila jenis padi ini juga hanya ditanam 
kawasan ladang-ladang yang berairan 
penuh seperti kawasan Ladang Wasan, 
Panchor Murai, Batong, Limau Manis dan 
lain-lain. Disebabkan terdapat sistem 
perairan yang baik melalui Telaga Imang 
maka penanaman padi juga boleh 
diusahakan dua kali setahun.  
 
Di kawasan lain yang bergantung kepada 
air hujan seperti di Daerah Belait, Tutong 
dan Temburong, maka benih padi jenis 
BDR 5 akan terus digalakkan. Padi ini 
berupaya menghasilkan sekitar 5 ke 2 ke 
5 tan matrik tan padi semusim.  
Disebabkan perairan ladang bergantung 
air hujan maka penanaman padi akan 
boleh dibuat sekali setahun sahaja.  
 
kombinasi pengenalan benih padi hasil 
tinggi dan dengan penaikan taraf sistem 
perairan di beberapa kawasan ladang 
pertanian dan dengan sokongan gigih 
dari peladang-peladang jua maka kita 
berharap untuk dapat meningkatkan 
keluaran padi dari 2,000 tan metrik 
setahun pada tahun 2015 kepada 7,700 
tan metrik setahun menjelang tahun 
2020.  ُ  ini bererti kita dapat إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
meningkatkan sara diri beras negara dari  
6% pada tahun 2015 kepada 20% 
menjelang tahun 2020.  
 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan juga sedang membuat 
kolaborasi dengan berbagai-bagai 
institusi antarabangsa dalam membuat 
kajian bagi mendapatkan benih padi 
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Kita di Brunei ini, satu sama lain 
hendaklah bersemangat berampit-
ampitan. Semangat itulah Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua, apa yang 
tertera dalam mutu atau semboyan 
bertulis pada kibaran bendera negara, 

 الدائمون المحسنون بالهدى

Terjemahannya: “Sentiasa Berbuat 
Kebajikan Dengan Petunjuk Allah”   
 
Ia slogan dalam Bahasa Arab bukan 
petikan ayat Al-Quran ataupun hadis.  
Slogan ini telah mendatangkan rahmat 
kepada Brunei apabila dilaksanakan 
sebegitu rupa dengan asas yang kukuh 
pemerintahan zaman Al-Marhum dan 
itulah berkatnya kerajaan Al-Marhum itu 
sehingga mewariskan negara ini dan 
pemerintahan ini iaitu negara dan 
pemerintahan yang berkat kepada 
Paduka Anaknda Baginda Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam.   
 
Begitulah Yang Berhormat Yang                     
Di-Pertua, kaola menyebutkan hal ini 
tidak dengan maksud menolak 
kepentingan kita rakyat negara ini untuk 
tidak bersikap pasif ataupun kaola 
memberikan impression kepada khayalak 
di dalam dan di luar dewan ini supaya 
kita bersikap pasif, bersikap semata-
mata berharap kepada kerajaan.  
 
Kaola fikir wording  atau frasa atau 
phrase yang tepat bukanlah bersikap 

semata-mata berharap kepada kerajaan.  
Tetapi kerana memang padan pada 
hemat kaola dan memang wajib kita 
rakyat negara ini menaruh harapan 
kepada kerajaan. Harapan untuk 
melindungi dan memelihara kepentingan 
kita. Jadi perggantungan dan harapan 
kita kepada kerajaan itu adalah dalam 
makna kita ini adalah stakeholders yang 
berhak untuk merasakan dan berhak 
untuk berfaham sense of belonging 
terhadap Brunei Darussalam yang 
berpemerintahan beraja, beradat budaya 
Melayu, berpegang kuat pada agama 
Islam. Demikian, Yang Berhormat Yang 
Di-Pertua. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Terima kasih Yang Berhormat. Sekarang 
saya persilakan Yang Berhormat Dato 
Seri Setia Awang Haji Ali bin Apong, 
Menteri Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan.  Silakan. 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber  Utama   dan  Pelancongan:  
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Yang Berhormat Yang    بسِْمِ ا�ّٰ
Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat 
Majlis Mesyuarat Negara. Terima kasih 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua kerana 
memberi peluang bagi kaola untuk 
berucap secara ringkas sebagai 
menyokong Usul Yang Berhormat 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri iaitu Usul menjunjung 
kasih setinggi-tingginya titah Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu‘izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
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Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang              
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam  di 
Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Pertama Dari Musim Permesyuaratan  
Keempat Belas Majlis Mesyuarat Negara 
pada hari Isnin, 17 Jamadilakhir 1439 
bersamaan  5 Mac 2018.   
 
Tidak syak lagi bahawa kandungan titah 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam adalah sangat 
padat dan meliputi berbagai-bagai aspek 
terutamanya dalam bidang ekonomi, 
undang-undang dan penguatkuasaan 
undang-undang.  
  
Oleh itu, kaola menyokong dan 
mendukung setinggi-tingginya titah, 
teguran dan nasihat Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam itu .   
 
Menyentuh berkenaan hasrat untuk 
meningkatkan sara diri, beras negara 
yang menarik perhatian hampir kesemua 
Ahli Yang Berhormat dalam perbahasan 
berkenaannya sepanjang hari ini.  Kaola 
sukacita menyampaikan status terkini 
usaha untuk meningkatkan keluaran padi 
dan beras dalam negara.   
 
Sebagai langkah pertama langkah awal 
dalam meningkatkan sara diri beras ini 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan sedang dalam usaha 
memperkenalkan benih padi hasil tinggi 
iaitu Padi Titih yang boleh menghasilkan 
8.5 tan matrik padi sehektar semusim 
berbanding Padi Laila yang ketika ini 

menghasilkan 3 tan matrik sehektar 
semusim sahaja.   
 
Walau bagaimanapun seperti juga Padi 
Laila jenis padi ini juga hanya ditanam 
kawasan ladang-ladang yang berairan 
penuh seperti kawasan Ladang Wasan, 
Panchor Murai, Batong, Limau Manis dan 
lain-lain. Disebabkan terdapat sistem 
perairan yang baik melalui Telaga Imang 
maka penanaman padi juga boleh 
diusahakan dua kali setahun.  
 
Di kawasan lain yang bergantung kepada 
air hujan seperti di Daerah Belait, Tutong 
dan Temburong, maka benih padi jenis 
BDR 5 akan terus digalakkan. Padi ini 
berupaya menghasilkan sekitar 5 ke 2 ke 
5 tan matrik tan padi semusim.  
Disebabkan perairan ladang bergantung 
air hujan maka penanaman padi akan 
boleh dibuat sekali setahun sahaja.  
 
kombinasi pengenalan benih padi hasil 
tinggi dan dengan penaikan taraf sistem 
perairan di beberapa kawasan ladang 
pertanian dan dengan sokongan gigih 
dari peladang-peladang jua maka kita 
berharap untuk dapat meningkatkan 
keluaran padi dari 2,000 tan metrik 
setahun pada tahun 2015 kepada 7,700 
tan metrik setahun menjelang tahun 
2020.  ُ  ini bererti kita dapat إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
meningkatkan sara diri beras negara dari  
6% pada tahun 2015 kepada 20% 
menjelang tahun 2020.  
 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan juga sedang membuat 
kolaborasi dengan berbagai-bagai 
institusi antarabangsa dalam membuat 
kajian bagi mendapatkan benih padi 
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yang berhasil lebih tinggi lagi iaitu 
sehingga 12 tan metrik sehektar 
semusim. Jika kajian ini berhasil maka 
kita boleh meningkatkan tahap sara diri 
beras negara kepada 30%. 
 
Cabaran utama dalam usaha 
meningkatkan produktiviti ialah jenis 
tanah ladang kita yang mengandungi 
kandungan asid yang tinggi dan 
kekurangan sungai-sungai yang besar 
sebagai sumber air yang banyak untuk 
tanaman padi yang mudah seperti yang 
terdapat di negara Thailand, Myanmar, 
Cambodia dan lain-lain. 
 
Walau bagaimanapun walaupun kita 
menghadapi berbagai-bagai cabaran 
sama ada dari segi kesuburan tanah, 
keberadaan air dan benih-benih padi 
yang berkualiti tinggi dan keberadaan 
peladang-peladang yang gigih dan serius 
namun Kementerian Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan tidak akan 
jemu-jemu berikhtiar untuk 
meningkatkan sara diri beras Negara ke 
peringkat yang setinggi-tingginya seperti 
juga yang dihasratkan oleh Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dalam titah sempena 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat pada tahun 
ini. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Sekianlah sahaja kenyataan ringkas 
kaola berkenaan dengan Usul 
menyokong titah Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam sempena Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 

Dari Musim Permesyuaratan Keempat 
Belas Majlis Mesyuarat Negara ini dan 
juga sebagai kenyataan untuk menyahut 
beberapa kenyataan daripada Ahli-Ahli 
Yang Berhormat pada pagi ini. Sekian 
terima kasih. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Terima kasih. Ahli-Ahli Yang Berhormat 
nampaknya tidak ada lagi Ahli-Ahli Yang 
Berhormat yang lain yang suka untuk 
membahaskan Usul yang berkenaan ini 
yang telah dicadangkan oleh Yang 
Berhormat Penasihat Khas Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dan Menteri                    
di Jabatan Perdana Menteri bagi 
menyembahkan sepenuh-penuhnya 
menjunjung kasih Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu‘izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi   Waddien,   Sultan   dan   Yang   
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
atas keberangkatan baginda ke Majlis ini 
pada hari Isnin, 17 Jamadilakhir 1439 
bersamaan 5 Mac 2018.  
 
Maka saya berpandangan ada baiknya 
Usul ini sekarang kita undi. Ahli-Ahli Yang 
Berhormat yang bersetuju sila angkat 
tangan. 
 

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

 
Terima kasih. Nampaknya keseluruhan 
Ahli Yang Berhormat bersetuju dengan 
Usul yang dikemukakan.  Maka Usul 
untuk menyembahkan sepenuh-
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penuhnya menjunjung kasih Kehadapan 
Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka  Seri  Baginda  Sultan  Haji 
Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin Waddaulah 
ibni  Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam atas keberangkatan 
baginda ke Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara yang telah diadakan 
pada hari Isnin, 17 Jamadilakhir 1439 
bersamaan 5 Mac 2018 yang 
dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka  Seri  Baginda  Sultan  dan  
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri sekarang diluluskan. 
 ِ  persidangan seterusnya beredar ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
untuk membincangkan Perkara VII – 
Rang Undang-Undang. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Rang 
Undang-Undang yang akan dicadangkan 
oleh Yang Berhormat Dato Seri Paduka 
Dr. Awang Haji Mohamad Amin Liew bin 
Abdullah, Menteri Kewangan II Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sekarang 
persidangan berpindah ke Perkara VII 
Rang Undang-Undang. Saya persilakan 
Yang Berhormat Menteri Kewangan II 
untuk membuat kenyataan Rang 
Undang-Undang berkenaan. Silakan. 
 
Yang Berhormat Menteri Kewangan 
II: Terima kasih Yang Berhormat Yang                 
Di-Pertua. 

حْ  نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ يمبِسْمِ ا�ّٰ                      السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ   
dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua dengan segala 
hormatnya kaola memohon izin untuk 
mengemukakan satu Rang Undang-
Undang yang bergelar “Suatu Akta 
Untuk Membekalkan Sejumlah 
Wang Dari Kumpulanwang Yang 
Disatukan Bagi Perkhidmatan 
Tahun Kewangan 2018/2019 dan 
untuk memperuntukkan wang yang 
tersebut ini bagi maksud-maksud 
tertentu” untuk bacaan kali pertama. 
Terima kasih Yang Berhormat Yang                 
Di-Pertua. 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat Menteri 
Kewangan II sebentar tadi telah 
memohon izin bagi Rang Undang-
Undang yang bergelar “Suatu Akta 
Untuk Membekalkan Sejumlah 
Wang Dari Kumpulanwang Yang 
Disatukan Bagi Perkhidmatan 
Tahun Kewangan 2018/2019 dan 
untuk memperuntukkan wang yang 
tersebut ini bagi maksud-maksud 
tertentu” telah dibaca bagi kali yang 
pertama. Silakan. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Satu 
Rang Undang-Undang yang bergelar 
“Suatu Akta Untuk Membekalkan 
Sejumlah Wang Dari 
Kumpulanwang Yang Disatukan 
Bagi Perkhidmatan Tahun 
Kewangan 2018/2019 dan untuk 
memperuntukkan wang yang 
tersebut ini bagi maksud-maksud 
tertentu.” 
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yang berhasil lebih tinggi lagi iaitu 
sehingga 12 tan metrik sehektar 
semusim. Jika kajian ini berhasil maka 
kita boleh meningkatkan tahap sara diri 
beras negara kepada 30%. 
 
Cabaran utama dalam usaha 
meningkatkan produktiviti ialah jenis 
tanah ladang kita yang mengandungi 
kandungan asid yang tinggi dan 
kekurangan sungai-sungai yang besar 
sebagai sumber air yang banyak untuk 
tanaman padi yang mudah seperti yang 
terdapat di negara Thailand, Myanmar, 
Cambodia dan lain-lain. 
 
Walau bagaimanapun walaupun kita 
menghadapi berbagai-bagai cabaran 
sama ada dari segi kesuburan tanah, 
keberadaan air dan benih-benih padi 
yang berkualiti tinggi dan keberadaan 
peladang-peladang yang gigih dan serius 
namun Kementerian Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan tidak akan 
jemu-jemu berikhtiar untuk 
meningkatkan sara diri beras Negara ke 
peringkat yang setinggi-tingginya seperti 
juga yang dihasratkan oleh Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dalam titah sempena 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat pada tahun 
ini. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Sekianlah sahaja kenyataan ringkas 
kaola berkenaan dengan Usul 
menyokong titah Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam sempena Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 

Dari Musim Permesyuaratan Keempat 
Belas Majlis Mesyuarat Negara ini dan 
juga sebagai kenyataan untuk menyahut 
beberapa kenyataan daripada Ahli-Ahli 
Yang Berhormat pada pagi ini. Sekian 
terima kasih. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Terima kasih. Ahli-Ahli Yang Berhormat 
nampaknya tidak ada lagi Ahli-Ahli Yang 
Berhormat yang lain yang suka untuk 
membahaskan Usul yang berkenaan ini 
yang telah dicadangkan oleh Yang 
Berhormat Penasihat Khas Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dan Menteri                    
di Jabatan Perdana Menteri bagi 
menyembahkan sepenuh-penuhnya 
menjunjung kasih Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu‘izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi   Waddien,   Sultan   dan   Yang   
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
atas keberangkatan baginda ke Majlis ini 
pada hari Isnin, 17 Jamadilakhir 1439 
bersamaan 5 Mac 2018.  
 
Maka saya berpandangan ada baiknya 
Usul ini sekarang kita undi. Ahli-Ahli Yang 
Berhormat yang bersetuju sila angkat 
tangan. 
 

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

 
Terima kasih. Nampaknya keseluruhan 
Ahli Yang Berhormat bersetuju dengan 
Usul yang dikemukakan.  Maka Usul 
untuk menyembahkan sepenuh-
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penuhnya menjunjung kasih Kehadapan 
Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka  Seri  Baginda  Sultan  Haji 
Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin Waddaulah 
ibni  Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam atas keberangkatan 
baginda ke Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara yang telah diadakan 
pada hari Isnin, 17 Jamadilakhir 1439 
bersamaan 5 Mac 2018 yang 
dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka  Seri  Baginda  Sultan  dan  
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri sekarang diluluskan. 
 ِ  persidangan seterusnya beredar ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
untuk membincangkan Perkara VII – 
Rang Undang-Undang. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Rang 
Undang-Undang yang akan dicadangkan 
oleh Yang Berhormat Dato Seri Paduka 
Dr. Awang Haji Mohamad Amin Liew bin 
Abdullah, Menteri Kewangan II Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sekarang 
persidangan berpindah ke Perkara VII 
Rang Undang-Undang. Saya persilakan 
Yang Berhormat Menteri Kewangan II 
untuk membuat kenyataan Rang 
Undang-Undang berkenaan. Silakan. 
 
Yang Berhormat Menteri Kewangan 
II: Terima kasih Yang Berhormat Yang                 
Di-Pertua. 

حْ  نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ يمبِسْمِ ا�ّٰ                      السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ   
dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua dengan segala 
hormatnya kaola memohon izin untuk 
mengemukakan satu Rang Undang-
Undang yang bergelar “Suatu Akta 
Untuk Membekalkan Sejumlah 
Wang Dari Kumpulanwang Yang 
Disatukan Bagi Perkhidmatan 
Tahun Kewangan 2018/2019 dan 
untuk memperuntukkan wang yang 
tersebut ini bagi maksud-maksud 
tertentu” untuk bacaan kali pertama. 
Terima kasih Yang Berhormat Yang                 
Di-Pertua. 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat Menteri 
Kewangan II sebentar tadi telah 
memohon izin bagi Rang Undang-
Undang yang bergelar “Suatu Akta 
Untuk Membekalkan Sejumlah 
Wang Dari Kumpulanwang Yang 
Disatukan Bagi Perkhidmatan 
Tahun Kewangan 2018/2019 dan 
untuk memperuntukkan wang yang 
tersebut ini bagi maksud-maksud 
tertentu” telah dibaca bagi kali yang 
pertama. Silakan. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Satu 
Rang Undang-Undang yang bergelar 
“Suatu Akta Untuk Membekalkan 
Sejumlah Wang Dari 
Kumpulanwang Yang Disatukan 
Bagi Perkhidmatan Tahun 
Kewangan 2018/2019 dan untuk 
memperuntukkan wang yang 
tersebut ini bagi maksud-maksud 
tertentu.” 
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Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Rang Undang-
Undang yang dicadangkan oleh Yang 
Berhormat Menteri Kewangan II telah 
pun dibaca bagi kali pertama. Saya kira 
kita semua letih dan saya kira cukuplah 
persidangan kita pada hari ini dan saya 
ingin menangguhkan mesyuarat kita ini 
sehingga esok pagi      ُ  ,hari Rabu إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
7 Mac 2018 mulai pukul 9.00 pagi.  
 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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DEWAN MAJLIS 

 
Rabu, 19 Jamadilakhir 1439/7 Mac 2018 

  
YANG DI-PERTUA 

DAN AHLI-AHLI MAJLIS 
MESYUARAT NEGARA 

 
HADIR: 
 
YANG DI-PERTUA:  
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Lela Dato Seri Setia Awang Haji 
Abdul Rahman bin Dato Setia Haji 
Mohamed Taib, PSNB., SLJ., PHBS., 
PJK., PKL., Yang Di-Pertua Majlis 
Mesyuarat Negara, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
AHLI RASMI KERANA JAWATAN 
(PERDANA MENTERI DAN 
MENTERI-MENTERI): 
 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka  
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu‘izzaddin Waddaulah ibni              
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam, Perdana Menteri, 
Menteri Pertahanan, Menteri Kewangan 
dan Menteri Hal Ehwal Luar Negeri               
dan Perdagangan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
 
 
 
 

Duli Yang Teramat Mulia Paduka Seri 
Pengiran Muda Mahkota Pengiran Muda 
Haji Al-Muhtadee Billah ibni Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu‘izzaddin Waddaulah, DKMB., DPKT., 
King Abdul Aziz Ribbon, First Class 
(Saudi Arabia), The Order of the 
Renaissance (First Degree) (Jordan), 
Grand Cross of Crown Order - G.K.K. 
(Netherlands), Medal of Honour (Lao), 
DSO (Singapore), Order of Lakandula 
with the Rank of Grand Cross 
(Philippines), The Order of Prince 
Yaroslav the Wise, Second Class 
(Ukraine), DSO (Military) (Singapore), 
PHBS., Menteri Kanan di Jabatan 
Perdana Menteri, Negara Brunei 
Darussalam. 
                                                                                           
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Diraja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, DK., SPMB., DSNB., PHBS., 
PBLI., PJK., PKL., Yang Di-Pertua, 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri. 
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Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Rang Undang-
Undang yang dicadangkan oleh Yang 
Berhormat Menteri Kewangan II telah 
pun dibaca bagi kali pertama. Saya kira 
kita semua letih dan saya kira cukuplah 
persidangan kita pada hari ini dan saya 
ingin menangguhkan mesyuarat kita ini 
sehingga esok pagi      ُ  ,hari Rabu إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
7 Mac 2018 mulai pukul 9.00 pagi.  
 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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DEWAN MAJLIS 

 
Rabu, 19 Jamadilakhir 1439/7 Mac 2018 

  
YANG DI-PERTUA 

DAN AHLI-AHLI MAJLIS 
MESYUARAT NEGARA 

 
HADIR: 
 
YANG DI-PERTUA:  
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Lela Dato Seri Setia Awang Haji 
Abdul Rahman bin Dato Setia Haji 
Mohamed Taib, PSNB., SLJ., PHBS., 
PJK., PKL., Yang Di-Pertua Majlis 
Mesyuarat Negara, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
AHLI RASMI KERANA JAWATAN 
(PERDANA MENTERI DAN 
MENTERI-MENTERI): 
 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka  
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu‘izzaddin Waddaulah ibni              
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam, Perdana Menteri, 
Menteri Pertahanan, Menteri Kewangan 
dan Menteri Hal Ehwal Luar Negeri               
dan Perdagangan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
 
 
 
 

Duli Yang Teramat Mulia Paduka Seri 
Pengiran Muda Mahkota Pengiran Muda 
Haji Al-Muhtadee Billah ibni Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu‘izzaddin Waddaulah, DKMB., DPKT., 
King Abdul Aziz Ribbon, First Class 
(Saudi Arabia), The Order of the 
Renaissance (First Degree) (Jordan), 
Grand Cross of Crown Order - G.K.K. 
(Netherlands), Medal of Honour (Lao), 
DSO (Singapore), Order of Lakandula 
with the Rank of Grand Cross 
(Philippines), The Order of Prince 
Yaroslav the Wise, Second Class 
(Ukraine), DSO (Military) (Singapore), 
PHBS., Menteri Kanan di Jabatan 
Perdana Menteri, Negara Brunei 
Darussalam. 
                                                                                           
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Diraja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, DK., SPMB., DSNB., PHBS., 
PBLI., PJK., PKL., Yang Di-Pertua, 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri. 
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Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Kerna Dato Seri Setia (Dr.) Haji 
Awang Abu Bakar bin Haji Apong, 
PSNB., DSLJ., SMB., PHBS., PIKB., PKL., 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri, 
Negara Brunei Darussalam. 
              
Yang Berhormat Pehin Udana Khatib 
Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji 
Awang Badaruddin bin Pengarah Dato 
Paduka Haji Othman, PSSUB., DPMB., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Menteri                 
Hal Ehwal Ugama, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Ali bin Apong, PSNB., DPMB., PJK., 
PIKB., PKL., Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan, Negara Brunei 
Darussalam. 
     
Yang Berhormat Pehin Datu Lailaraja 
Mejar Jeneral (B) Dato Paduka Seri              
Haji Awang Halbi bin Haji Mohd.  
Yussof, DPKT., SMB., PHBS., Menteri 
Pertahanan II, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka                       
Dr. Awang Haji Mohammad Isham bin 
Haji Jaafar, DPMB., Menteri Kesihatan, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka           
Haji  Awang Abdul Mokti bin Haji Mohd 
Daud, SPMB., PJK., PKL., Menteri                  
di Jabatan Perdana Menteri, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
 
 

Yang Berhormat Dato Seri Paduka                
Dr. Awang Haji Mohd. Amin Liew                
bin Abdullah, SPMB., SNB., Menteri 
Kewangan II, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka 
Awang Haji Erywan bin Pehin Datu 
Pekerma Jaya Haji Mohd. Yusof, SPMB., 
PSB., PJK., PIKB., Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan II,  
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka 
Awang Haji Suhaimi bin Haji Gafar, 
SPMB., SNB., PIKB., Menteri 
Pembangunan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka Dr. 
Awang Haji Mat Suny bin Haji Mohd. 
Hussein, DPMB., PJK., Menteri Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka Awang 
Haji Hamzah bin Haji Sulaiman, DPMB.,  
PJK., Menteri Pendidikan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Mutalib 
bin Pehin Orang Kaya Seri Setia Dato 
Paduka Haji Mohammad Yusof, SMB., 
PIKB., Menteri Perhubungan, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Mejar Jeneral (B) Dato 
Paduka Seri Awang Haji Aminuddin 
Ihsan bin Pehin Orang Kaya Saiful Mulok 
Dato  Seri Paduka Haji Abidin, DPKT., 
SMB., Menteri Kebudayaan, Belia dan 
Sukan,   Negara Brunei Darussalam. 
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AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG BERGELAR: 
 
Yang Berhormat Pehin Datu Imam          
Datu Paduka Seri Setia Ustaz Haji 
Awang Abdul Hamid bin Bakal, PSSUB., 
DSNB., PHBS., PBLI., PKL. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Pendikar Alam Dato Paduka Seri Awang 
Haji Hasrin bin Dato Paduka Haji Sabtu, 
DPKT., DPMB., SNB., PBLI., PJK., PKLP. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka Awang 
Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu 
Pekerma Dewa Dato Paduka Awang  
Haji Abdul Rahim, DPMB., SNB., PJK., 
PKL. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG TELAH MENCAPAI 
KECEMERLANGAN: 
 
Yang Berhormat Awang Haji Umarali  
bin Esung, PSB., PIKB., PKL. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid @ Sabli bin Haji Arshad, SMB. 
 
Yang Berhormat Awang Ong Tiong Oh. 
 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila  
Jasa Haji Abdul Rahman. 
 
Yang Berhormat Dayang Nik Hafimi       
binti Abdul Haadii. 
 
Yang Berhormat Dayang Khairunnisa 
binti Haji Ash’ari, PIKB. 
 

Yang Berhormat Awang Iswandy                 
bin Ahmad, PIKB. 
 
AHLI YANG DILANTIK MEWAKILI 
DAERAH-DAERAH: 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Ali           
bin Pengiran Maon, PSB., PIKB., PKL.,                
Penghulu Mukim Berakas ‘B’,                          
Zon 1 - Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Naim bin Haji 
Kamis, PSB., PJK., PIKB., PKL., Penghulu 
Mukim Kota Batu, Zon 3 - Daerah Brunei 
dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Tahamit 
bin Haji Nudin, PIKB., Penghulu Mukim 
Gadong ‘A’, Zon 4 - Daerah Brunei         
dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohimin 
bin Haji Johari @ Jahari, Ketua 
Kampung Limau Manis, Zon 5 - Daerah 
Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Mohamed 
bin Pengiran Haji Osman @ Othman, 
PIKB., PKL., Ketua Kampung Masjid 
Lama, Pekan Muara, Sabun dan 
Pelumpong, Zon 2 - Daerah Brunei           
dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid bin Haji Mumin, PJK., PKL., 
Penghulu Mukim Liang, Zon 1 - Daerah 
Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Hanapi                  
bin Mohd. Siput, PIKB., Ketua Kampung 
Labi I, Zon 2 - Daerah Belait.  
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Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Wahab bin Apong, SUB., PJK., PIKB., 
PKL., Penghulu Mukim Tanjong Maya, 
Zon 1 - Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Ramli           
bin Haji Lahit, PIKB., PKL., Penghulu 
Mukim Telisai, Zon 2 - Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Emran                  
bin Haji Sabtu, SMB., PSB., PIKB., PKL., 
Penghulu Mukim Bokok, Kelima-lima 
Mukim Daerah Temburong. 
 
HADIR BERSAMA: 
 
Yang Dimuliakan Pehin Orang Kaya 
Pekerma Jaya Dato Paduka Awang             
Haji Judin bin Haji Asar, DPMB., SLJ., 
POAS., PHBS., PBLI., PJK., PKL., 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Mulia Dayang Rose Aminah              
binti Haji Ismail, PSB., PIKB., Timbalan 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara  Brunei Darussalam. 
 

Mesyuarat mula bersidang 
pada pukul 9.00 pagi 

 
Yang        Dimuliakan        Jurutulis:  
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Bagi 
Majlis Mesyuarat Negara bersidang bagi 
hari yang ketiga hari Rabu, 19 
Jamadilakhir 1439 bersamaan dengan    
7 Mac 2018, didahului dengan Doa 
Selamat. 
 
 

DOA SELAMAT 
 

Doa Selamat dibacakan oleh Yang 
Dimuliakan Pehin Khatib Dato Paduka 
Awang Haji Emran bin Haji Kunchang. 
(Imam Masjid Sultan Omar ‘Ali 
Saifuddien). 
 
Yang  Berhormat   Yang  Di-Pertua:    
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
 ِ  kita   bersyukur   ke   hadrat   ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
ِ  سُبْحَانهَُ وَتعََالَىٰ   kerana dengan limpah أَ�ّٰ
rahmat dan izin-Nya jua, maka kita 
sekali lagi dapat bersama-sama hadir 
pada pagi ini bersidang bagi hari yang 
ketiganya dalam Majlis Mesyuarat 
Pertama Dari Musim Permesyuaratan 
Keempat Belas Majlis Mesyuarat Negara.   
 
Selawat serta salam ke atas Junjungan 
Besar  kita     َعَليَْهِ وَسَلَّم ُ دٌ مُحَمَّ  صَلَّىٰ ا�ّٰ  
kaum kerabat, para sahabat serta 
pengikut-pengikut Baginda yang taat 
lagi setia hingga ke akhir zaman. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Pada petang 
semalam, kita telah selesai 
membahaskan dan seterusnya 
meluluskan Perkara VI - Usul-Usul Yang 
Telah Diberi Notis. Walau 
bagaimanapun, sebelum kita 
menyambung perbincangan mengenai 
Rang Undang-Undang, maka ada 
baiknya kita dahulu membincangkan 
perkara-perkara yang terdapat dalam 
Perkara V - Soalan-Soalan Yang Diberi 
Notis.   
 
Sebanyak 27 Soalan Yang Diberi Notis 
telah pun dikemukakan oleh Ahli-Ahli 
Yang Berhormat, yang telah pun 
diedarkan kepada kementerian-
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kementerian yang berkenaan untuk 
dijawab secara lisan. Pada perbincangan 
pagi ini, kita akan membenarkan          
3 Soalan Yang Diberi Notis sahaja dulu, 
kerana kita berhadapan dengan 
beberapa perkara yang perlu kita 
selesaikan dengan segeranya.    
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis:  
Perkara V - Soalan-Soalan Yang Diberi 
Notis. Soalan No.1, Soalan Jawab Mulut 
daripada Yang Berhormat Awang 
Iswandy bin Ahmad kepada Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri. 
 
Yang Berhormat Awang Iswandy 
bin Ahmad: Terima kasih, Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua.      
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Cuti Beranak bagi , بسِْمِ ا�ّٰ
Ibu Bapa (Paternity and Maternity 
Leave) ialah cuti khas bagi suami yang 
isterinya baru melahirkan anak dengan 
tidak menjejaskan hak cuti tahunannya.  
Ini adalah bagi membantu isteri semasa 
dalam pantang selepas bersalin dan 
juga untuk mengukuhkan hubungan 
kekeluargaan dengan memikul 
tanggungjawab yang sama iaitu equal 
responsibility.   
 
Mengikut laporan dari International 
Labour Organization (ILO) Maternity and 
Paternity At Work: Law and Practice 
Across The World pada tahun 2015.  
Kebaikan cuti ini ialah: 
 
1. Menjaga kesejahteraan seorang 

pekerja dalam work-life balance; 
 

2. Hak paternity leave yang sama rata 
bagi mereka yang bekerja di sektor 
kerajaan mahupun swasta; 

 
3. Melindungi hak penjagaan semasa 

melahirkan yang ditanggung oleh 
seorang ibu dengan berkongsikan 
atau memberikan cuti bergaji 
kepada ayah yang bekerja; 

 
4. Menyasarkan bahawa penjagaan 

anak adalah tanggungjawab 
bersama antara ayah serta ibu; dan 

 
5. Mendukung budaya di tempat kerja 

yang menyokong pekerja yang 
berumah tangga. 

Perkara ini pernah ditimbulkan                       
di Persidangan Majlis Mesyuarat Negara 
pada Tahun 2013 iaitu paternity leave 
dan beberapa buah syarikat swasta               
di Negara Brunei Darussalam sudah 
mula memperkenalkannya kepada 
pekerja-pekerja mereka. 
 
Saya ingin bertanya: 
 
Adakah kerajaan akan melaksanakan 
cuti khas ini? Jika ada, apakah status 
pelaksanaannya pada masa ini?  
 
Terima kasih Yang Berhormat. 

 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri:  ِ حْيمبسِْمِ ا�ّٰ نِ الرَّ حْمَٰ   الرَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Yang 
Berhormat Ahli-Ahli Rasmi Kerana 
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Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Wahab bin Apong, SUB., PJK., PIKB., 
PKL., Penghulu Mukim Tanjong Maya, 
Zon 1 - Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Ramli           
bin Haji Lahit, PIKB., PKL., Penghulu 
Mukim Telisai, Zon 2 - Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Emran                  
bin Haji Sabtu, SMB., PSB., PIKB., PKL., 
Penghulu Mukim Bokok, Kelima-lima 
Mukim Daerah Temburong. 
 
HADIR BERSAMA: 
 
Yang Dimuliakan Pehin Orang Kaya 
Pekerma Jaya Dato Paduka Awang             
Haji Judin bin Haji Asar, DPMB., SLJ., 
POAS., PHBS., PBLI., PJK., PKL., 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Mulia Dayang Rose Aminah              
binti Haji Ismail, PSB., PIKB., Timbalan 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara  Brunei Darussalam. 
 

Mesyuarat mula bersidang 
pada pukul 9.00 pagi 

 
Yang        Dimuliakan        Jurutulis:  
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rahmat dan izin-Nya jua, maka kita 
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Keempat Belas Majlis Mesyuarat Negara.   
 
Selawat serta salam ke atas Junjungan 
Besar  kita     َعَليَْهِ وَسَلَّم ُ دٌ مُحَمَّ  صَلَّىٰ ا�ّٰ  
kaum kerabat, para sahabat serta 
pengikut-pengikut Baginda yang taat 
lagi setia hingga ke akhir zaman. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Pada petang 
semalam, kita telah selesai 
membahaskan dan seterusnya 
meluluskan Perkara VI - Usul-Usul Yang 
Telah Diberi Notis. Walau 
bagaimanapun, sebelum kita 
menyambung perbincangan mengenai 
Rang Undang-Undang, maka ada 
baiknya kita dahulu membincangkan 
perkara-perkara yang terdapat dalam 
Perkara V - Soalan-Soalan Yang Diberi 
Notis.   
 
Sebanyak 27 Soalan Yang Diberi Notis 
telah pun dikemukakan oleh Ahli-Ahli 
Yang Berhormat, yang telah pun 
diedarkan kepada kementerian-

PAGI HARI RABU, 19 JAMADILAKHIR 1439 / 7 MAC 2018 
  

83 

kementerian yang berkenaan untuk 
dijawab secara lisan. Pada perbincangan 
pagi ini, kita akan membenarkan          
3 Soalan Yang Diberi Notis sahaja dulu, 
kerana kita berhadapan dengan 
beberapa perkara yang perlu kita 
selesaikan dengan segeranya.    
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis:  
Perkara V - Soalan-Soalan Yang Diberi 
Notis. Soalan No.1, Soalan Jawab Mulut 
daripada Yang Berhormat Awang 
Iswandy bin Ahmad kepada Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri. 
 
Yang Berhormat Awang Iswandy 
bin Ahmad: Terima kasih, Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua.      
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Cuti Beranak bagi , بسِْمِ ا�ّٰ
Ibu Bapa (Paternity and Maternity 
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juga untuk mengukuhkan hubungan 
kekeluargaan dengan memikul 
tanggungjawab yang sama iaitu equal 
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Mengikut laporan dari International 
Labour Organization (ILO) Maternity and 
Paternity At Work: Law and Practice 
Across The World pada tahun 2015.  
Kebaikan cuti ini ialah: 
 
1. Menjaga kesejahteraan seorang 
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bagi mereka yang bekerja di sektor 
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3. Melindungi hak penjagaan semasa 

melahirkan yang ditanggung oleh 
seorang ibu dengan berkongsikan 
atau memberikan cuti bergaji 
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4. Menyasarkan bahawa penjagaan 

anak adalah tanggungjawab 
bersama antara ayah serta ibu; dan 

 
5. Mendukung budaya di tempat kerja 

yang menyokong pekerja yang 
berumah tangga. 

Perkara ini pernah ditimbulkan                       
di Persidangan Majlis Mesyuarat Negara 
pada Tahun 2013 iaitu paternity leave 
dan beberapa buah syarikat swasta               
di Negara Brunei Darussalam sudah 
mula memperkenalkannya kepada 
pekerja-pekerja mereka. 
 
Saya ingin bertanya: 
 
Adakah kerajaan akan melaksanakan 
cuti khas ini? Jika ada, apakah status 
pelaksanaannya pada masa ini?  
 
Terima kasih Yang Berhormat. 

 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri:  ِ حْيمبسِْمِ ا�ّٰ نِ الرَّ حْمَٰ   الرَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Yang 
Berhormat Ahli-Ahli Rasmi Kerana 
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Jawatan dan Yang Berhormat Ahli-Ahli 
Yang Dilantik. Lebih dahulu kaola/saya 
ingin mengucapkan berbanyak-banyak 
terima kasih atas keprihatinan Yang 
Berhormat Awang Iswandy bin Ahmad 
mengenai perkara ini.   
 
Cuma kaola/saya tidak maklum dan 
tidak pasti adakah cuti khas itu sama 
seperti cuti khas Cuti Beranak/Bersalin 
iaitu selama 108 hari atau cuti pada 
satu kadar iaitu beberapa hari, kerana 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua 
kalaulah disamakan bilangan hari cuti 
khas itu dengan Cuti Beranak, banyak 
perkara-perkara perlu difikirkan. 
 
Untuk makluman Yang Berhormat, 
Peraturan Cuti Beranak yang baharu 
telah mula diperkenalkan mulai                    
1 Januari 2011 iaitu melalui Surat 
Keliling Jabatan Perdana Menteri 
Bilangan 01/2011,  bahawa tempoh 
keseluruhan Cuti Beranak telah pun 
dipanjangkan daripada 56 hari                    
(8 minggu) kepada 105 hari                      
(15 minggu). Walau bagaimanapun 
setelah dibuat penelitian lanjut oleh 
yang berkenaan, pada ketika ini 
belumlah lagi bersesuaian untuk 
dipertimbangkan dengan mengambil 
kira antaranya perkara-perkara seperti 
berikut: 
 
1. Tidak dinafikan bahawa kemudahan 

pemberian cuti kepada suami         
di negara-negara luar  bagi tujuan 
untuk membantu urusan semasa 
isteri bersalin memang telah 
diperkenalkan. Walau bagaimanapun 
pemberian tersebut adalah terhad 
sepanjang tempoh perkhidmatan 

mereka. Sebagai contoh 
perkhidmatan awam di salah sebuah 
di negara jiran dan memberikan cuti 
selama 7 hari sahaja setiap kali isteri 
bersalin sehingga 5 kali (5 orang 
anak) sepanjang tempoh 
perkhidmatan mereka.  Kemudian 
cuti ini juga diberikan berdasarkan 
kerana jumlah kelayakan Cuti 
Tahunan adalah rendah jika 
dibandingkan dengan perkhidmatan 
awam di Negara Brunei Darussalam. 
 

2. Dengan kadar kelayakan Cuti 
Tahunan yang tinggi dalam 
perkhidmatan awam di negara ini 
terutamanya jika dibuat 
pengumpulan cuti sehingga 108 hari 
pada bila-bila masa adalah wajar 
bagi pegawai membuat perancangan 
cuti agar kelayakan Cuti Tahunan itu 
dapat diambil dengan sebaik-
baiknya dan meninggalkan baki yang 
mencukupi bagi kegunaan apabila 
isteri bersalin; 

 
3. Ini penting tambahan pula jika 

dibandingkan dengan negara-negara 
lain, Negara Brunei Darussalam 
adalah sebuah negara yang 
mengamalkan institusi kekeluargaan 
yang kuat dan kukuh (standard 
family). Para isteri yang bersalin 
lazimnya akan dapat pemedulian 
daripada ahli keluarganya.  

 
4. Sang bapa tidaklah begitu berat 

kerjanya dan fikirannya kecuali 
pada waktu malam ataupun tengah 
malam terutama  ketika anaknya 
memerlukan pembuatan susu 
ataupun menukar lampin.   
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Walau bagaimanapun, mengambil kira 
keprihatinan Yang Berhormat dalam 
perkara ini, maka pihak yang berkenaan 
akan cuba meneliti semula kesesuaian 
terhadap perkara tersebut dalam 
memastikan tanggungjawab sebagai 
seorang ayah yang bekerja itu tidak 
akan ketinggalan untuk diberikan 
keistimewaan bagi menemani isterinya 
selepas beranak.   

 
Terima kasih Yang Berhormat Yang             
Di-Pertua. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Soalan Jawab Mulut No.2 daripada Yang 
Berhormat Dayang Khairunnisa binti 
Awang Haji Ash’ari kepada Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri. 

 
Yang Berhormat Dayang 
Khairunnisa binti Awang Haji 
Ash’ari: Terima kasih. 
 
حْيم  نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Walaupun pada masa بسِْمِ ا�ّٰ
ini tidak terdapat laporan-laporan 
gangguan seksual di tempat kerja tetapi 
di negara-negara lain seperti di negara-
negara Eropah dan Amerika Syarikat ia 
menjadi masalah politik, hak asasi 
manusia dan diskriminasi. 
 
Saya ingin bertanya:  
 
Apakah tindakan pihak kementerian 
yang berkenaan dalam menangani isu 
gangguan seksual di tempat kerja ini 
termasuk gangguan dari segi perbuatan, 
bahasa dan sebagainya? Terima kasih. 
 

Yang Berhormat Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri:     حْي نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ مبسِْمِ ا�ّٰ  
 dan salam السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبرََكَاتهُُ  
sejahtera. Yang Berhormat Yang         
Di-Pertua. Saya mengucapkan terima 
kasih kepada Yang Berhormat Dayang 
Khairunnisa binti Awang Haji Ash’ari 
berkenaan dengan soalannya mengenai 
tindakan menangani isu gangguan 
seksual (sexsual harrassment) di tempat 
bekerja.   
 
Yang Berhormat, setakat ini sungguh 
pun belum ada garis panduan yang 
khusus mengenai tindak tanduk 
seseorang itu atas orang lain yang 
mungkin boleh dikategorikan gangguan 
seksual (sexsual harrassment) akan 
tetapi Negara Brunei Darussalam 
mempunyai peruntukan-peruntukan 
dalam beberapa undang-undang yang 
tertentu yang menyenaraikan jenis-jenis 
kesalahan serta hukuman-hukumannya 
seperti berikut: 
 
1. Peruntukan dalam Penal Code 

Penggal 22 Bab 59. Saya bacakan 
peruntukan ini dalam Bahasa 
Inggeris oleh sebab undang-undang 
ini belum ada terjemahannya secara 
rasmi. 

 
Laws Of Brunei Penal Code                
di bawah Tajuk: Word gesture or act 
intended to insult modesty of 
women.  Whoever intending to insult 
the modesty of any women: 
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the modesty of any women: 

 



PAGI HARI RABU, 19 JAMADILAKHIR 1439 / 7 MAC 2018 
  

86 

a. Utters any word, makes any 
sound or gesture or exhibit any 
object intending that such word 
or sound shall be heard or that 
such gesture or object shall be 
seen by such women or  

 
b. Intrued upon the privacy of such 

woman shall be punish with 
imprisonment for a term not 
exceeding 3 years and fine. 

2. Laws of Brunei Minor offences   Act 
Part 3 para 19 di bawah Tajuk 
Indecent or Abusive Words etc. Ini 
juga saya terpaksa membacanya 
dalam Bahasa Inggeris kerana 
belum ada terjemahan undang-
undang lama ini. Any person who 
uses any indecent, threatening, 
abusive or insulting words or 
behaves in a threatening or insulting 
manner or past up affixes or exhibits 
any indecent, threatening, abusive 
or insulting written paper or drawing 
with intent to provoke a breach of 
the peace or whereby a breach of 
the peace is likely to be occasioned 
is guilty of an offence and liable on 
conviction to a fine of $500.  

 
3. Perintah Kanun Hukuman Jenayah 

Syariah Penggal 4 Bab 197 di bawah 
Tajuk Perbuatan Tidak Sopan. 
Sesuatu perbuatan itu hendaklah 
disifatkan sebagai tidak sopan jika 
perbuatan itu boleh menjejaskan 
imej agama Islam, merosakkan 
akhlak, mendatangkan pengaruh 
buruk atau kemarahan kepada orang 
yang mungkin menyaksikan 
perbuatan tersebut. 

 

4. Ini adalah di bawah General Orders 
iaitu Peraturan Am mengenai 
pegawai-pegawai kerajaan di bawah 
Tajuk Kelakuan dan Tatatertib 
Tahun 1961 Peraturan 29 yang 
berbunyi “mana-mana kelakuan 
seorang pegawai yang membawa 
jatuhnya maruah perkhidmatan 
awam mestilah direportkan oleh 
pegawai yang lebih tinggi sedikit 
daripadanya atau oleh pegawai yang 
kanan  di station itu melalui saluran-
saluran yang betul kepada Penguasa 
Tatatertib.”  

 
Penjelasannya sekiranya seseorang 
pegawai dan kakitangan kerajaan 
didapati melakukan perbuatan yang 
melanggar peraturan di bawah 
peraturan-peraturan dan undang-
undang Negara Brunei Darussalam yang 
tersebut tadi maka Setiausaha Tetap 
atau Ketua Jabatan berkenaan 
hendaklah menahan separuh daripada 
gaji dan segala elaun pegawai atau 
kakitangan berkenaan serta 
menggantungkan daripada menjalankan 
tugas dan kewajipan jawatannya 
dengan serta-merta mulai dari tarikh 
menerima laporan keterlibatan pegawai 
tersebut dalam kes jenayah dari agensi-
agensi kerajaan yang berkenaan. 
 
Tindakan ini adalah menurut Surat 
Keliling Jabatan Perdana Menteri 
Bilangan 19/1998. Tindakan bukan 
sahaja setakat memberikan balasan 
yang setimpal kepada si pelaku 
sekiranya sabit kesalahannya mengikut 
Akta dan Undang-Undang Negara Brunei 
Darussalam yang mana tertakluk 
kepada Penguasa Tatatertib akan 

PAGI HARI RABU, 19 JAMADILAKHIR 1439 / 7 MAC 2018 
  

87 

dilucutkan daripada jawatannya. 
Malahan mekanisme penjagaan bagi 
mangsa-mangsa perbuatan yang boleh 
dikategorikan sebagai gangguan seksual 
telah sekian lama diwujudkan. 
 
Bahagian Perkhidmatan Kaunseling, 
Jabatan Perkhidmatan Awam sejak 
penubuhannya pada 5 Ogos 2004 
melalui Surat Keliling Jabatan Perdana 
Menteri Bilangan 10/2004 bersedia 
untuk memberikan perkhidmatannya 
kepada setiap mangsa dalam 
perkhidmatan awam yang terlibat dalam 
gangguan sedemikian pada mengatasi 
kesan trauma akibat ke atasnya dari 
kejadian yang dialaminya. Setiap 
maklumat yang diterima atau sebarang 
perbincangan yang diadakan semasa 
sesi kaunseling akan sentiasa terkawal, 
terjaga dan serta dirahsiakan. 
 
Dalam hubungan ini, agensi-agensi 
berkenaan pada masa ini adalah dalam 
proses menyediakan garis panduan 
yang komprehensif bagi menangani isu-
isu berkenaan. Sekian terima kasih. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Soalan Yang Diberi Notis No.3. Soalan 
Jawab Mulut daripada Yang Berhormat 
Awang Naim bin Haji Kamis kepada 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Naim 
bin Haji Kamis: Terima kasih.  

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Yang 
Berhormat Ahli-Ahli Rasmi Kerana 
Jawatan dan Yang Berhormat Ahli-Ahli 
Yang Dilantik yang dirahmati           
ِ  سُبْحَانهَُ وَتعََالَىٰ    .أَ�ّٰ
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, isu 
pengangguran sama ada dari lepasan 
sekolah rendah, menengah atau lepasan 
graduan-graduan daripada universiti 
dalam negeri mahupun luar negeri sama 
ada atas perbelanjaan kerajaan atau 
atas perbelanjaan persendirian selalu 
dibangkitkan.  
 
Walaupun pihak kerajaan mengambil 
langkah untuk melayakkan mereka ini 
seperti menubuhkan i-Ready dan lain-
lain serta membuka peluang peratus-
peratus pekerjaan dengan mengadakan 
projek-projek sama ada atas peruntukan 
kerajaan ataupun melalui Pelaburan 
Langsung Asing (Foreign Direct 
Investment) namun jumlah 
pengangguran tidak berkurangan. 
Sering juga diperkatakan bahawa 
masalah pengangguran ini disebabkan 
memilih pekerjaan atau kelulusan 
akademik mereka itu tidak dapat 
dipasarkan (not marketable). 
  
Soalan saya: 
 
1. Apakah kesannya terhadap langkah 

kerajaan dengan menubuhkan 
badan-badan seperti i-Ready          
itu dalam mengurangkan 
pengangguran?; 
 

2. Apakah strategi-strategi lain yang 
sedang dan akan dirancangkan 
untuk mengatasi perkara ini?; dan 
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sahaja setakat memberikan balasan 
yang setimpal kepada si pelaku 
sekiranya sabit kesalahannya mengikut 
Akta dan Undang-Undang Negara Brunei 
Darussalam yang mana tertakluk 
kepada Penguasa Tatatertib akan 
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dilucutkan daripada jawatannya. 
Malahan mekanisme penjagaan bagi 
mangsa-mangsa perbuatan yang boleh 
dikategorikan sebagai gangguan seksual 
telah sekian lama diwujudkan. 
 
Bahagian Perkhidmatan Kaunseling, 
Jabatan Perkhidmatan Awam sejak 
penubuhannya pada 5 Ogos 2004 
melalui Surat Keliling Jabatan Perdana 
Menteri Bilangan 10/2004 bersedia 
untuk memberikan perkhidmatannya 
kepada setiap mangsa dalam 
perkhidmatan awam yang terlibat dalam 
gangguan sedemikian pada mengatasi 
kesan trauma akibat ke atasnya dari 
kejadian yang dialaminya. Setiap 
maklumat yang diterima atau sebarang 
perbincangan yang diadakan semasa 
sesi kaunseling akan sentiasa terkawal, 
terjaga dan serta dirahsiakan. 
 
Dalam hubungan ini, agensi-agensi 
berkenaan pada masa ini adalah dalam 
proses menyediakan garis panduan 
yang komprehensif bagi menangani isu-
isu berkenaan. Sekian terima kasih. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Soalan Yang Diberi Notis No.3. Soalan 
Jawab Mulut daripada Yang Berhormat 
Awang Naim bin Haji Kamis kepada 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Naim 
bin Haji Kamis: Terima kasih.  

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Yang 
Berhormat Ahli-Ahli Rasmi Kerana 
Jawatan dan Yang Berhormat Ahli-Ahli 
Yang Dilantik yang dirahmati           
ِ  سُبْحَانهَُ وَتعََالَىٰ    .أَ�ّٰ
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, isu 
pengangguran sama ada dari lepasan 
sekolah rendah, menengah atau lepasan 
graduan-graduan daripada universiti 
dalam negeri mahupun luar negeri sama 
ada atas perbelanjaan kerajaan atau 
atas perbelanjaan persendirian selalu 
dibangkitkan.  
 
Walaupun pihak kerajaan mengambil 
langkah untuk melayakkan mereka ini 
seperti menubuhkan i-Ready dan lain-
lain serta membuka peluang peratus-
peratus pekerjaan dengan mengadakan 
projek-projek sama ada atas peruntukan 
kerajaan ataupun melalui Pelaburan 
Langsung Asing (Foreign Direct 
Investment) namun jumlah 
pengangguran tidak berkurangan. 
Sering juga diperkatakan bahawa 
masalah pengangguran ini disebabkan 
memilih pekerjaan atau kelulusan 
akademik mereka itu tidak dapat 
dipasarkan (not marketable). 
  
Soalan saya: 
 
1. Apakah kesannya terhadap langkah 

kerajaan dengan menubuhkan 
badan-badan seperti i-Ready          
itu dalam mengurangkan 
pengangguran?; 
 

2. Apakah strategi-strategi lain yang 
sedang dan akan dirancangkan 
untuk mengatasi perkara ini?; dan 
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3. Adakah perancangan supaya 
beberapa jawatan di Bahagian IV 
dan V seperti jawatan Buruh dan 
Pembersih diubah gelaran dalam 
Skim Perkhidmatan menjadi 
Pengawas Kebersihan atau Penyelia 
Kebersihan. 

 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
  
Terima kasih Yang Berhormat Yang             
Di-Pertua. 

Yang Berhormat Menteri Di Jabatan 
Perdana Menteri: حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat sekalian. 
Terima kasih atas soalan Yang 
Berhormat Awang Naim bin Haji Kamis 
mengenai isu pengangguran ini. Seperti 
dimaklumi mewujudkan peluang 
pekerjaan adalah salah satu dasar 
utama kerajaan Negara Brunei 
Darussalam dan ia merupakan usaha 
whole of nation approach bahawa 
usaha-usaha mewujudkan peluang 
pekerjaan ini telah pun dilaksanakan 
oleh pelbagai agensi.  
 
Perkara ini juga bukan sahaja 
dirancang, ia dipantau melalui Petunjuk-
Petunjuk Prestasi Utama (Key 
Performance Indicator) dalam Wawasan 
Brunei 2035 di bawah Petunjuk Prestasi 
Utama kebangsaan 3.7 iaitu jumlah 
pekerjaan yang dijana. Dalam ungkayah 
negara ini untuk mencapai sasaran, 
beberapa program dan inisiatif telah           
pun dikenal pasti dan sedang 
dilaksanakan yang antara lainnya adalah 
Program Rantisan i-Ready dan pusat 
perkembangan kapasiti. 

Walau bagaimanapun, dalam memberi 
pencerahan mengenai kesan terhadap 
langkah kerajaan dengan menubuhkan 
badan-badan seperti i-Ready           
dalam mengurangkan pengangguran 
bersesuaianlah ianya akan dibentangkan 
oleh rakan sejawatan saya yang 
bertanggungjawab ke atas perkara 
tersebut iaitu Yang Berhormat Menteri 
Tenaga (Energy) dan Perindustrian. 
 
Mengenai dengan perkataan ataupun 
pengubahan perkataan Buruh ataupun 
Pembersih. Sekali lagi saya 
mengucapkan terima kasih kepada Yang 
Berhormat Awang Naim bin Haji Khamis, 
mengenai perancangan untuk 
mengubah gelaran jawatan Bahagian IV 
dan V seperti Buruh dan Pembersih 
dalam skim perkhidmatan. 
 
Untuk makluman Ahli-Ahli Yang 
Berhormat, jawatan Buruh dan 
Pembersih adalah jawatan di dalam 
Bahagian IV dan V. Walau 
bagaimanapun, selain dua kategori 
jawatan ini terdapat kira-kira sebanyak 
652 gelaran jawatan dalam Bahagian IV 
dan V dan lebih kurang 925 gelaran 
jawatan di Bahagian V dalam 
perkhidmatan awam. 
 
Memandangkan cadangan ini 
mempunyai skop yang luas dan 
melibatkan gelaran jawatan yang 
banyak dan berbeza maka penelitian         
ke atas kesesuaian untuk diubah               
gelaran jawatan dalam Skim 
Perkhidmatan,  ُ  akan dibuat oleh إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
agensi-agensi yang berkenaan secara 
berfasa mengikut jenis jawatan.  Terima 
kasih.     
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Yang Berhormat Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri: Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua.  Saya ingin menambah 
sedikit jawapan daripada Yang 
Berhormat rakan saya tadi. Saya 
bukannya menentang perubahan itu 
tetapi baik jua berhati-hati mengubah 
gelaran itu kerana mengikut tafsiran 
dalam beberapa kamus Bahasa Melayu, 
Pengawas itu diterjemahkan sebagai 
orang yang mengawas atau menjaga 
(mandur).   
 
Penyelia pula juga diberikan makna 
dalam kamus pemerhati atau supervisor 
atau inspector jadi kalau sudah buruh 
jadi penyelia dan pengawas jadi 
inspector atau mandur, siapa nanti yang 
akan membuat kerja buruh itu? Jadi itu 
saja. Saya harap jawapan dari Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri, rakan saya adalah memuaskan 
kepada Yang Berhormat yang 
mengemukakan soalan ini.   
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Terima kasih.  Begitulah 4 soalan yang 
telah pun dikemukakan.  Adakan 
menambah?  Silakan Yang Berhormat 
Menteri Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian. 
    
Yang Berhormat Menteri Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian:  Terima 
kasih  Yang  Berhormat  Yang Di-Pertua. 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ اتهُُ وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَ  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera.  Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua, Ahli-Ahli Yang 

Berhormat. Peramba/ kaola /saya 
terlebih dahulu ingin mengucapkan 
berbanyak-banyak terima kasih kerana 
diberikan kesempatan untuk 
memberikan jawapan kepada soalan 
yang diajukan oleh Yang Berhormat 
Awang Naim bin Haji Khamis,              
yang berkaitan dengan kesan langkah-
langkah kerajaan dalam mengurangkan 
pengangguran serta strategi 
mengenainya.   
 
Di samping itu, peramba / kaola / saya 
juga ingin mengucapkan berbanyak-
banyak terima kasih atas cadangan dan 
soalan yang dikemukakan oleh Yang 
Berhormat Awang Iswandy bin Ahmad, 
pada 6 Mac 2018, mengenai perantis-
perantis Program i-Ready yang 
berkecimpung dalam bidang pertanian. 
 
Pertama sekali, izinkan peramba /kaola/ 
saya menghadapkan ulasan tambahan 
mengenai kesan-kesan inisiatif kerajaan 
termasuk Program i-Ready terhadap 
kadar pengangguran. Inisiatif-inisiatif 
utama yang dijalankan oleh Jabatan 
Tenaga (Energy) dan Perindustrian yang 
dijalankan dengan agensi-agensi yang 
berkepentingan untuk menangani 
masalah pengangguran pada masa ini 
adalah pengendalian Job Centre Brunei. 
 
Program-program yang bertumpukan 
kepada pengangguran di peringkat 
bukan graduan seperti Pusat 
Pembangunan Kapasiti dan Industri 
Kompetensi Framework serta program-
program yang berfokus kepada 
peringkat graduan ke atas seperti 
Program i-Ready.   
 



PAGI HARI RABU, 19 JAMADILAKHIR 1439 / 7 MAC 2018 
  

88 

3. Adakah perancangan supaya 
beberapa jawatan di Bahagian IV 
dan V seperti jawatan Buruh dan 
Pembersih diubah gelaran dalam 
Skim Perkhidmatan menjadi 
Pengawas Kebersihan atau Penyelia 
Kebersihan. 

 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
  
Terima kasih Yang Berhormat Yang             
Di-Pertua. 

Yang Berhormat Menteri Di Jabatan 
Perdana Menteri: حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat sekalian. 
Terima kasih atas soalan Yang 
Berhormat Awang Naim bin Haji Kamis 
mengenai isu pengangguran ini. Seperti 
dimaklumi mewujudkan peluang 
pekerjaan adalah salah satu dasar 
utama kerajaan Negara Brunei 
Darussalam dan ia merupakan usaha 
whole of nation approach bahawa 
usaha-usaha mewujudkan peluang 
pekerjaan ini telah pun dilaksanakan 
oleh pelbagai agensi.  
 
Perkara ini juga bukan sahaja 
dirancang, ia dipantau melalui Petunjuk-
Petunjuk Prestasi Utama (Key 
Performance Indicator) dalam Wawasan 
Brunei 2035 di bawah Petunjuk Prestasi 
Utama kebangsaan 3.7 iaitu jumlah 
pekerjaan yang dijana. Dalam ungkayah 
negara ini untuk mencapai sasaran, 
beberapa program dan inisiatif telah           
pun dikenal pasti dan sedang 
dilaksanakan yang antara lainnya adalah 
Program Rantisan i-Ready dan pusat 
perkembangan kapasiti. 

Walau bagaimanapun, dalam memberi 
pencerahan mengenai kesan terhadap 
langkah kerajaan dengan menubuhkan 
badan-badan seperti i-Ready           
dalam mengurangkan pengangguran 
bersesuaianlah ianya akan dibentangkan 
oleh rakan sejawatan saya yang 
bertanggungjawab ke atas perkara 
tersebut iaitu Yang Berhormat Menteri 
Tenaga (Energy) dan Perindustrian. 
 
Mengenai dengan perkataan ataupun 
pengubahan perkataan Buruh ataupun 
Pembersih. Sekali lagi saya 
mengucapkan terima kasih kepada Yang 
Berhormat Awang Naim bin Haji Khamis, 
mengenai perancangan untuk 
mengubah gelaran jawatan Bahagian IV 
dan V seperti Buruh dan Pembersih 
dalam skim perkhidmatan. 
 
Untuk makluman Ahli-Ahli Yang 
Berhormat, jawatan Buruh dan 
Pembersih adalah jawatan di dalam 
Bahagian IV dan V. Walau 
bagaimanapun, selain dua kategori 
jawatan ini terdapat kira-kira sebanyak 
652 gelaran jawatan dalam Bahagian IV 
dan V dan lebih kurang 925 gelaran 
jawatan di Bahagian V dalam 
perkhidmatan awam. 
 
Memandangkan cadangan ini 
mempunyai skop yang luas dan 
melibatkan gelaran jawatan yang 
banyak dan berbeza maka penelitian         
ke atas kesesuaian untuk diubah               
gelaran jawatan dalam Skim 
Perkhidmatan,  ُ  akan dibuat oleh إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
agensi-agensi yang berkenaan secara 
berfasa mengikut jenis jawatan.  Terima 
kasih.     
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Yang Berhormat Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri: Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua.  Saya ingin menambah 
sedikit jawapan daripada Yang 
Berhormat rakan saya tadi. Saya 
bukannya menentang perubahan itu 
tetapi baik jua berhati-hati mengubah 
gelaran itu kerana mengikut tafsiran 
dalam beberapa kamus Bahasa Melayu, 
Pengawas itu diterjemahkan sebagai 
orang yang mengawas atau menjaga 
(mandur).   
 
Penyelia pula juga diberikan makna 
dalam kamus pemerhati atau supervisor 
atau inspector jadi kalau sudah buruh 
jadi penyelia dan pengawas jadi 
inspector atau mandur, siapa nanti yang 
akan membuat kerja buruh itu? Jadi itu 
saja. Saya harap jawapan dari Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri, rakan saya adalah memuaskan 
kepada Yang Berhormat yang 
mengemukakan soalan ini.   
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Terima kasih.  Begitulah 4 soalan yang 
telah pun dikemukakan.  Adakan 
menambah?  Silakan Yang Berhormat 
Menteri Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian. 
    
Yang Berhormat Menteri Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian:  Terima 
kasih  Yang  Berhormat  Yang Di-Pertua. 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ اتهُُ وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَ  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera.  Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua, Ahli-Ahli Yang 

Berhormat. Peramba/ kaola /saya 
terlebih dahulu ingin mengucapkan 
berbanyak-banyak terima kasih kerana 
diberikan kesempatan untuk 
memberikan jawapan kepada soalan 
yang diajukan oleh Yang Berhormat 
Awang Naim bin Haji Khamis,              
yang berkaitan dengan kesan langkah-
langkah kerajaan dalam mengurangkan 
pengangguran serta strategi 
mengenainya.   
 
Di samping itu, peramba / kaola / saya 
juga ingin mengucapkan berbanyak-
banyak terima kasih atas cadangan dan 
soalan yang dikemukakan oleh Yang 
Berhormat Awang Iswandy bin Ahmad, 
pada 6 Mac 2018, mengenai perantis-
perantis Program i-Ready yang 
berkecimpung dalam bidang pertanian. 
 
Pertama sekali, izinkan peramba /kaola/ 
saya menghadapkan ulasan tambahan 
mengenai kesan-kesan inisiatif kerajaan 
termasuk Program i-Ready terhadap 
kadar pengangguran. Inisiatif-inisiatif 
utama yang dijalankan oleh Jabatan 
Tenaga (Energy) dan Perindustrian yang 
dijalankan dengan agensi-agensi yang 
berkepentingan untuk menangani 
masalah pengangguran pada masa ini 
adalah pengendalian Job Centre Brunei. 
 
Program-program yang bertumpukan 
kepada pengangguran di peringkat 
bukan graduan seperti Pusat 
Pembangunan Kapasiti dan Industri 
Kompetensi Framework serta program-
program yang berfokus kepada 
peringkat graduan ke atas seperti 
Program i-Ready.   
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Impak kesannya akan menjadi lebih 
jelas dan tepat dengan maklumat kadar 
pengangguran melalui labour for survey 
pada tahun 2017, yang kini 
dilaksanakan oleh Jabatan Perancangan 
Kemajuan Ekonomi. Ianya  ُ    إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
akan dikeluarkan pada tahun ini. Namun 
begitu, Jabatan Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian kini memantau jumlah 
pencari kerja tempatan yang berdaftar 
di Job Centre Brunei.  
 
Seterusnya peramba / kaola / saya ingin 
mengongsikan trend-trend yang telah 
dilihat. Sejak Program Perantisan 
Graduan i-Ready  pada bulan April 2017, 
jumlah pencari kerja tempatan yang 
mempunyai kelulusan Ijazah Sarjana 
Muda yang berdaftar di Job Centre 
Brunei telah menurun daripada 2,329 
orang pada bulan April 2017 kepada 
1,700 orang pada 15 Februari 2018 iaitu 
pengurangan sebanyak 27% dalam 
masa tersebut.  
 
Program Perantisan i-Ready adalah satu 
platform kepada graduan yang 
mempunyai kelulusan Ijazah Sarjana 
Muda dan ke atas untuk mendapatkan 
pengalaman kerja di sektor swasta dan 
di sektor kerajaan. Antara tujuan 
program ini untuk meningkatkan 
employability dan marketability bagi 
mendapatkan pekerjaan tetap.  Semasa 
menjalani program ini, para perintis 
akan sentiasa diberikan tunjuk ajar oleh 
penyelia atau coach bagi memastikan 
graduan yang dilatih mendapat 
kemahiran dan pengalaman yang 
diberikan. Elaun bulanan sebanyak 
B$800.00 juga diberikan kepada para 
perantis dan akan dibiayai oleh pihak 

kerajaan bagi tempoh maksimum                 
3 tahun.   
 
Jika organisasi berpuas hati terhadap 
prestasi perantis i-Ready tersebut 
mereka bolehlah menetapkan para 
graduan i-Ready dalam jawatan 
berkenaan pada bila-bila masa. Setakat 
22 Februari 2018 terdapat seramai 
1,263 orang graduan yang sedang aktif 
mengikuti program tersebut.  Seramai 
146 orang perantis telah pun berjaya 
mendapatkan pekerjaan tetap di sektor 
kerajaan dan sektor swasta dan badan 
berakaun (statutory board).   
 
Menyentuh kepada persoalan Yang 
Berhormat Awang Iswandy bin Ahmad 
mengenai jumlah perantis i-Ready 
dalam bidang pertanian. Terdapat 18 
orang graduan yang bekerja dalam 5 
syarikat bidang pertanian iaitu 4 orang 
di  Syarikat Mc Gotech, 8 orang            
di Syarikat Golden Corporation, 2 orang 
di Golden Abbatoir, 2 orang di RZ 
Prisma dan 2 orang di Qaf Farm. 5 
orang graduan yang berkelulusan 
pertanian kini mengikuti Program             
i-Ready, seorang daripadanya menjawat 
jawatan di luar bidang pertanian dan 
kini menjalani upscaling melalui latihan 
on the job. Manakala seramai 4 graduan 
pula bekerja di dalam  bidang pertanian.  
 
Pada masa ini juga terdapat 7  jawatan 
kosong di bawah Program i-Ready 
dalam bidang pertanian di mana           
3 daripadanya adalah berkaitan dengan 
kerja-kerja pertanian.  
 
Jumlah pencari kerja tempatan yang 
mempunyai kelulusan menengah dan  
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ke bawah yang berdaftar di Job Centre 
Brunei telah menurun daripada 5,298 
orang pada bulan April 2017 kepada 
4,813 orang pada bulan Disember 2017 
iaitu pengurangan pencari kerja 
tempatan sebanyak 9%.  
 
Antara faktor yang menyumbang 
kepada penurunan ini adalah dengan 
kemasukan para pencari kerja tempatan 
untuk mengikuti Program Industry 
Competency Framework  (ICF) iaitu 
program usaha kerjasama rapat antara 
Jabatan Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian dan Kementerian 
Pendidikan dengan konsultansi bersama 
pihak industri untuk melahirkan pekerja-
pekerja yang mempunyai kemahiran 
teknikal menurut keperluan industri.  
 
Sejak Program ICF ini dilancarkan pada 
Julai 2013 seramai 1,785 pelatih telah 
menamatkan kursus dan seramai 86.5% 
iaitu 1,544 orang telah berjaya 
mendapatkan pekerjaan tetap.  
 
Seterusnya bagi jumlah pencari kerja 
tempatan yang mempunyai kelulusan 
teknikal dan vokasional pula, jumlah 
pencari kerja tempatan yang 
mempunyai kelulusan teknikal dan 
vokasional yang berdaftar di Job Centre 
Brunei juga telah menurun daripada 
3,665 orang pada bulan April 2017 
kepada 2,996 orang pada bulan 
Disember 2017 iaitu penurunan 
sebanyak 18%. Antara penyebab 
penurunan ini adalah penubuhan Pusat 
Pembangunan Kapasiti (PPK) pada 
September 2017 yang bertujuan             
rescaling dan upscaling pencari kerja 
tempatan mengikut kehendak industri 

dan diiktiraf oleh industry dalam 
pelbagai pekerjaan di pelbagai sektor 
swasta termasuk syarikat-syarikat 
Pelabur Langsung Asing. 
 
Setakat ini 619 pelatih telah berjaya 
menamatkan kursus di PPK dan 616 
orang daripadanya telah memulakan 
pekerjaan di Pulau Muara Besar sejak 
bulan Januari 2018.  
 
Seterusnya mengenai persoalan Yang 
Berhormat tentang strategi-strategi 
yang sedang dilaksanakan dan akan 
dirancangkan. Jabatan Tenaga (Energy) 
dan Perindustrian memberi kepada 3 
perkara yang bersama didukungi juga 
dengan agensi-agensi kerajaan 
berkaitan dengan pembangunan modal 
insan: 
 
1. Penjanaan jenis pekerjaan dan 

pengisian jawatan kosong               
di peringkat profesional, managerial, 
eksekutif dan teknikal oleh pekerja-
pekerja tempatan. Pada tahun 2017,  
sebanyak 2,285 jawatan di peringkat 
profesional, managerial, eksekutif 
dan teknikal telah diisikan iaitu 45% 
daripada jumlah keseluruhan 
sebanyak 5,110 jawatan peringkat 
PABT yang diiklankan melalui Job 
Centre Brunei; 

 
Langkah-langkah yang akan diambil 
bagi melaksanakan inisiatif ini 
termasuk perancangan penggantian 
pekerja asing bagi jawatan-jawatan 
di peringkat profesional, managerial, 
eksekutif dan teknikal melalui proses 
saringan lesen pekerja asing           
dan membangun talent profile              
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Impak kesannya akan menjadi lebih 
jelas dan tepat dengan maklumat kadar 
pengangguran melalui labour for survey 
pada tahun 2017, yang kini 
dilaksanakan oleh Jabatan Perancangan 
Kemajuan Ekonomi. Ianya  ُ    إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
akan dikeluarkan pada tahun ini. Namun 
begitu, Jabatan Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian kini memantau jumlah 
pencari kerja tempatan yang berdaftar 
di Job Centre Brunei.  
 
Seterusnya peramba / kaola / saya ingin 
mengongsikan trend-trend yang telah 
dilihat. Sejak Program Perantisan 
Graduan i-Ready  pada bulan April 2017, 
jumlah pencari kerja tempatan yang 
mempunyai kelulusan Ijazah Sarjana 
Muda yang berdaftar di Job Centre 
Brunei telah menurun daripada 2,329 
orang pada bulan April 2017 kepada 
1,700 orang pada 15 Februari 2018 iaitu 
pengurangan sebanyak 27% dalam 
masa tersebut.  
 
Program Perantisan i-Ready adalah satu 
platform kepada graduan yang 
mempunyai kelulusan Ijazah Sarjana 
Muda dan ke atas untuk mendapatkan 
pengalaman kerja di sektor swasta dan 
di sektor kerajaan. Antara tujuan 
program ini untuk meningkatkan 
employability dan marketability bagi 
mendapatkan pekerjaan tetap.  Semasa 
menjalani program ini, para perintis 
akan sentiasa diberikan tunjuk ajar oleh 
penyelia atau coach bagi memastikan 
graduan yang dilatih mendapat 
kemahiran dan pengalaman yang 
diberikan. Elaun bulanan sebanyak 
B$800.00 juga diberikan kepada para 
perantis dan akan dibiayai oleh pihak 

kerajaan bagi tempoh maksimum                 
3 tahun.   
 
Jika organisasi berpuas hati terhadap 
prestasi perantis i-Ready tersebut 
mereka bolehlah menetapkan para 
graduan i-Ready dalam jawatan 
berkenaan pada bila-bila masa. Setakat 
22 Februari 2018 terdapat seramai 
1,263 orang graduan yang sedang aktif 
mengikuti program tersebut.  Seramai 
146 orang perantis telah pun berjaya 
mendapatkan pekerjaan tetap di sektor 
kerajaan dan sektor swasta dan badan 
berakaun (statutory board).   
 
Menyentuh kepada persoalan Yang 
Berhormat Awang Iswandy bin Ahmad 
mengenai jumlah perantis i-Ready 
dalam bidang pertanian. Terdapat 18 
orang graduan yang bekerja dalam 5 
syarikat bidang pertanian iaitu 4 orang 
di  Syarikat Mc Gotech, 8 orang            
di Syarikat Golden Corporation, 2 orang 
di Golden Abbatoir, 2 orang di RZ 
Prisma dan 2 orang di Qaf Farm. 5 
orang graduan yang berkelulusan 
pertanian kini mengikuti Program             
i-Ready, seorang daripadanya menjawat 
jawatan di luar bidang pertanian dan 
kini menjalani upscaling melalui latihan 
on the job. Manakala seramai 4 graduan 
pula bekerja di dalam  bidang pertanian.  
 
Pada masa ini juga terdapat 7  jawatan 
kosong di bawah Program i-Ready 
dalam bidang pertanian di mana           
3 daripadanya adalah berkaitan dengan 
kerja-kerja pertanian.  
 
Jumlah pencari kerja tempatan yang 
mempunyai kelulusan menengah dan  
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ke bawah yang berdaftar di Job Centre 
Brunei telah menurun daripada 5,298 
orang pada bulan April 2017 kepada 
4,813 orang pada bulan Disember 2017 
iaitu pengurangan pencari kerja 
tempatan sebanyak 9%.  
 
Antara faktor yang menyumbang 
kepada penurunan ini adalah dengan 
kemasukan para pencari kerja tempatan 
untuk mengikuti Program Industry 
Competency Framework  (ICF) iaitu 
program usaha kerjasama rapat antara 
Jabatan Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian dan Kementerian 
Pendidikan dengan konsultansi bersama 
pihak industri untuk melahirkan pekerja-
pekerja yang mempunyai kemahiran 
teknikal menurut keperluan industri.  
 
Sejak Program ICF ini dilancarkan pada 
Julai 2013 seramai 1,785 pelatih telah 
menamatkan kursus dan seramai 86.5% 
iaitu 1,544 orang telah berjaya 
mendapatkan pekerjaan tetap.  
 
Seterusnya bagi jumlah pencari kerja 
tempatan yang mempunyai kelulusan 
teknikal dan vokasional pula, jumlah 
pencari kerja tempatan yang 
mempunyai kelulusan teknikal dan 
vokasional yang berdaftar di Job Centre 
Brunei juga telah menurun daripada 
3,665 orang pada bulan April 2017 
kepada 2,996 orang pada bulan 
Disember 2017 iaitu penurunan 
sebanyak 18%. Antara penyebab 
penurunan ini adalah penubuhan Pusat 
Pembangunan Kapasiti (PPK) pada 
September 2017 yang bertujuan             
rescaling dan upscaling pencari kerja 
tempatan mengikut kehendak industri 

dan diiktiraf oleh industry dalam 
pelbagai pekerjaan di pelbagai sektor 
swasta termasuk syarikat-syarikat 
Pelabur Langsung Asing. 
 
Setakat ini 619 pelatih telah berjaya 
menamatkan kursus di PPK dan 616 
orang daripadanya telah memulakan 
pekerjaan di Pulau Muara Besar sejak 
bulan Januari 2018.  
 
Seterusnya mengenai persoalan Yang 
Berhormat tentang strategi-strategi 
yang sedang dilaksanakan dan akan 
dirancangkan. Jabatan Tenaga (Energy) 
dan Perindustrian memberi kepada 3 
perkara yang bersama didukungi juga 
dengan agensi-agensi kerajaan 
berkaitan dengan pembangunan modal 
insan: 
 
1. Penjanaan jenis pekerjaan dan 

pengisian jawatan kosong               
di peringkat profesional, managerial, 
eksekutif dan teknikal oleh pekerja-
pekerja tempatan. Pada tahun 2017,  
sebanyak 2,285 jawatan di peringkat 
profesional, managerial, eksekutif 
dan teknikal telah diisikan iaitu 45% 
daripada jumlah keseluruhan 
sebanyak 5,110 jawatan peringkat 
PABT yang diiklankan melalui Job 
Centre Brunei; 

 
Langkah-langkah yang akan diambil 
bagi melaksanakan inisiatif ini 
termasuk perancangan penggantian 
pekerja asing bagi jawatan-jawatan 
di peringkat profesional, managerial, 
eksekutif dan teknikal melalui proses 
saringan lesen pekerja asing           
dan membangun talent profile              
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di peringkat profesional, managerial, 
eksekutif dan teknikal. Di samping 
itu, Jabatan Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian akan terus 
bekerjasama dengan Kementerian 
Pendidikan melalui Kumpulan 
Bertindak Institusi Pengajian Tinggi 
bagi mewujudkan kesepadanan, 
permintaan dan perbekalan dalam 
kalangan graduan dan meneliti 
semula kurikulum pendidikan agar ia 
adalah menurut keperluan industri;  
 

2. Mengembangluaskan semangat 
keusahawanan. Inisiatif ini juga 
sejajar seperti mana  menjunjung 
titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan Haji 
Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan 
Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang  
Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam sempena Persidangan 
Khas Mesyuarat Menteri-Menteri 
Kabinet pada 7 Februari 2018 yang 
antara lain menyentuh 
perkembangan enterpreneurship 
dititikberatkan dan memainkan 
peranan penting  bagi menjana 
peluang pekerjaan pada orang ramai 
dan tambahan lagi menanai 
semangat berdikari dan tidak 
bergantung pada kerajaan.  
 
Menanai semangat keusahawanan 
ini perlu dipupuk di pelbagai 
peringkat dengan melibatkan 
beberapa agensi yang 
berkepentingan termasuk 
Darussalam Enterprise, institusi-

institusi pendidikan dan sektor 
swasta; dan  

 
3. Mindset dan daya tahan 

terutamanya dalam kalangan belia 
yang mencari pekerjaan. Persepsi 
antara sesetengah perusahaan 
terhadap pencari kerja tempatan 
kurang persediaan dan 
kedayatahanan pekerja tempatan 
seperti berhenti tanpa notis, 
absentism dan masalah disiplin  
yang lain. Ini mengakibatkan 
kebergantungan tinggi kepada 
pekerja asing termasuk dalam 
sektor-sektor seperti pembinaan, 
hospitaliti dan perdagangan borong 
dan runcit serta pembaikan 
kenderaan dan motosikal. Usaha-
usaha yang berkaitan dengan 
menanam nilai-nilai dan semangat 
yang diperlukan ini melibatkan 
penelitian dan kerjasama kolaborasi 
antara semua pihak yang 
berkepentingan dan orang ramai 
agar meningkatkan keberkesanan- 
nya dalam menangani isu 
pengangguran di negara ini.  

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Sekian, 
jua yang dapat kaola sampaikan 
mengenai persoalan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat tadi. Terima kasih.   
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Terima kasih. Kita telah pun mendengar 
3 soalan yang telah pun dijawab dengan 
penuh terperinci oleh Yang Berhormat 
Menteri-Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan juga Yang Berhormat 
Menteri Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian.  
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Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila Jasa 
Haji Abdul Rahman silakan. 
 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri 
Laila Jasa Haji Abdul Rahman:  
Terima kasih Yang Berhormat Yang              
Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Saya ingatkan bahawa soalan tambahan 
ini haruslah berkisar kepada tiga (3) 
soalan yang telah pun dikemukakan tadi 
dan bukanlah merupakan perkara-
perkara yang baharu. 
 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri 
Laila Jasa Haji Abdul Rahman:  
Terima kasih Yang Berhormat Yang           
Di-Pertua.  Ia tambahan daripada rakan 
saya Yang Berhormat Awang Naim bin 
Haji Kamis mengenai i-Ready.   
 
Soalan dikemukakan kepada Yang 
Berhormat.  Pertanyaan saya begini:  
Adakah i-Ready punya program itu 
cuma dihadkan kepada tempatan sahaja               
di Brunei? Adakah berpeluang untuk 
mengextend strategi-strategi ke luar 
negeri yang dapat memberi training di 
luar negeri mungkin melalui kolaborasi 
dengan Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri untuk mencari pekerjaan atau 
training di mana-mana yang ada 
sekiranya berkaitan dengan profesion 
ataupun mereka punya field di luar 
negeri.  
 
Ini adalah untuk melihat ataupun 
memberi exposure kepada kitani punya 

graduates bahawa latihan-latihan di luar 
negeri dapat memberikan mereka 
banyak peluang untuk mempelajari           
di luar.   
 
Oleh sebab kadang-kadang di Brunei ini 
kitani terhad mengenai training dan 
kalau dilihat tadi cuma 25% kitani 
punya graduates yang telah 
memperolehi pekerjaan dalam masa 
satu tahun.  Kalau dilihat dari segi           
i-Ready masa ini ada 1,263 graduates 
yang di bawah skim i-Ready.  
 
Adakah berpeluang mereka sekiranya 
dilihat untuk dapat skim yang sama 
bahawa mereka mungkin diberi elaun  
$800.00 dan tambahannya mungkin dari 
companies di luar negeri dalam masa 
yang dihadkan bersama condition nya 
dalam masa tiga tahun untuk mereka 
berpeluang training di luar negeri.  
Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian:          
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  
Terima kasih Yang Berhormat soalan 
tadi kalau boleh kaola dapat menjawab 
barangkali akhir sedikit mengambil 
beberapa faktor berkenaan dengan 
soalan tadi yang mungkin nanti sahaja.  
Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Saya benarkan Yang Berhormat Menteri 
Tenaga (Energy) dan Perindustrian 
untuk menjawab soalan Yang Berhormat 
Dayang Siti Rozaimeriyanty binti Dato 
Seri Laila Jasa Haji Abdul Rahman pada 
suatu ketika kemudian nanti  ُ   .إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
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di peringkat profesional, managerial, 
eksekutif dan teknikal. Di samping 
itu, Jabatan Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian akan terus 
bekerjasama dengan Kementerian 
Pendidikan melalui Kumpulan 
Bertindak Institusi Pengajian Tinggi 
bagi mewujudkan kesepadanan, 
permintaan dan perbekalan dalam 
kalangan graduan dan meneliti 
semula kurikulum pendidikan agar ia 
adalah menurut keperluan industri;  
 

2. Mengembangluaskan semangat 
keusahawanan. Inisiatif ini juga 
sejajar seperti mana  menjunjung 
titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan Haji 
Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan 
Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang  
Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam sempena Persidangan 
Khas Mesyuarat Menteri-Menteri 
Kabinet pada 7 Februari 2018 yang 
antara lain menyentuh 
perkembangan enterpreneurship 
dititikberatkan dan memainkan 
peranan penting  bagi menjana 
peluang pekerjaan pada orang ramai 
dan tambahan lagi menanai 
semangat berdikari dan tidak 
bergantung pada kerajaan.  
 
Menanai semangat keusahawanan 
ini perlu dipupuk di pelbagai 
peringkat dengan melibatkan 
beberapa agensi yang 
berkepentingan termasuk 
Darussalam Enterprise, institusi-

institusi pendidikan dan sektor 
swasta; dan  

 
3. Mindset dan daya tahan 

terutamanya dalam kalangan belia 
yang mencari pekerjaan. Persepsi 
antara sesetengah perusahaan 
terhadap pencari kerja tempatan 
kurang persediaan dan 
kedayatahanan pekerja tempatan 
seperti berhenti tanpa notis, 
absentism dan masalah disiplin  
yang lain. Ini mengakibatkan 
kebergantungan tinggi kepada 
pekerja asing termasuk dalam 
sektor-sektor seperti pembinaan, 
hospitaliti dan perdagangan borong 
dan runcit serta pembaikan 
kenderaan dan motosikal. Usaha-
usaha yang berkaitan dengan 
menanam nilai-nilai dan semangat 
yang diperlukan ini melibatkan 
penelitian dan kerjasama kolaborasi 
antara semua pihak yang 
berkepentingan dan orang ramai 
agar meningkatkan keberkesanan- 
nya dalam menangani isu 
pengangguran di negara ini.  

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Sekian, 
jua yang dapat kaola sampaikan 
mengenai persoalan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat tadi. Terima kasih.   
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Terima kasih. Kita telah pun mendengar 
3 soalan yang telah pun dijawab dengan 
penuh terperinci oleh Yang Berhormat 
Menteri-Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan juga Yang Berhormat 
Menteri Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian.  
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Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila Jasa 
Haji Abdul Rahman silakan. 
 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri 
Laila Jasa Haji Abdul Rahman:  
Terima kasih Yang Berhormat Yang              
Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Saya ingatkan bahawa soalan tambahan 
ini haruslah berkisar kepada tiga (3) 
soalan yang telah pun dikemukakan tadi 
dan bukanlah merupakan perkara-
perkara yang baharu. 
 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri 
Laila Jasa Haji Abdul Rahman:  
Terima kasih Yang Berhormat Yang           
Di-Pertua.  Ia tambahan daripada rakan 
saya Yang Berhormat Awang Naim bin 
Haji Kamis mengenai i-Ready.   
 
Soalan dikemukakan kepada Yang 
Berhormat.  Pertanyaan saya begini:  
Adakah i-Ready punya program itu 
cuma dihadkan kepada tempatan sahaja               
di Brunei? Adakah berpeluang untuk 
mengextend strategi-strategi ke luar 
negeri yang dapat memberi training di 
luar negeri mungkin melalui kolaborasi 
dengan Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri untuk mencari pekerjaan atau 
training di mana-mana yang ada 
sekiranya berkaitan dengan profesion 
ataupun mereka punya field di luar 
negeri.  
 
Ini adalah untuk melihat ataupun 
memberi exposure kepada kitani punya 

graduates bahawa latihan-latihan di luar 
negeri dapat memberikan mereka 
banyak peluang untuk mempelajari           
di luar.   
 
Oleh sebab kadang-kadang di Brunei ini 
kitani terhad mengenai training dan 
kalau dilihat tadi cuma 25% kitani 
punya graduates yang telah 
memperolehi pekerjaan dalam masa 
satu tahun.  Kalau dilihat dari segi           
i-Ready masa ini ada 1,263 graduates 
yang di bawah skim i-Ready.  
 
Adakah berpeluang mereka sekiranya 
dilihat untuk dapat skim yang sama 
bahawa mereka mungkin diberi elaun  
$800.00 dan tambahannya mungkin dari 
companies di luar negeri dalam masa 
yang dihadkan bersama condition nya 
dalam masa tiga tahun untuk mereka 
berpeluang training di luar negeri.  
Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian:          
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  
Terima kasih Yang Berhormat soalan 
tadi kalau boleh kaola dapat menjawab 
barangkali akhir sedikit mengambil 
beberapa faktor berkenaan dengan 
soalan tadi yang mungkin nanti sahaja.  
Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Saya benarkan Yang Berhormat Menteri 
Tenaga (Energy) dan Perindustrian 
untuk menjawab soalan Yang Berhormat 
Dayang Siti Rozaimeriyanty binti Dato 
Seri Laila Jasa Haji Abdul Rahman pada 
suatu ketika kemudian nanti  ُ   .إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
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Sekarang kita beralih kepada perkara 
yang lain.   
 
Sebagaimana yang kita ketahui pada 
petang semalam Persidangan Majlis 
Mesyuarat Negara telah mula 
membincangkan Perkara VII Rang 
Undang-Undang Yang Bergelar Rang 
Undang-Undang (2018) Perbekalan, 
2018/2019 yang dicadangkan oleh Yang 
Berhormat Menteri Kewangan II.   
 
Rang ini telah dibaca bagi kali 
pertamanya.  Ahli-Ahli Yang Berhormat, 
saya telah difahamkan bahawa Yang 
Berhormat Menteri Kewangan II ingin 
menyambung perbincangan Rang 
Undang-Undang yang telah 
dicadangkannya pada petang semalam.  
Saya sekarang mempersilakan Yang 
Berhormat Menteri Kewangan II. 
 
Yang Berhormat Menteri Kewangan 
II: Terima kasih Yang Berhormat Yang 
Di-Pertua.   
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  Kaola 
memohon izin bagi memaklumkan pada 
majlis ini bahawa kaola ingin 
membukakan cadangan untuk bacaan 
bagi kali yang kedua dan yang ketiga 
bagi Satu Rang Undang-Undang Yang 
Bergelar “Suatu Akta Untuk 
Membekalkan Sejumlah Wang Dari 
Kumpulanwang Yang Disatukan 
Bagi Perkhidmatan Tahun 
Kewangan 2018/2019 dan untuk 
memperuntukkan wang yang 
tersebut itu bagi maksud-maksud 
yang tertentu” pada mesyuarat hari ini 
jua.   

Oleh sebab kaola bercadang hendak 
membawa bacaan kedua dan ketiga 
akan Rang Undang-Undang tersebut ini 
pada hari ini jua, maka kaola memohon 
kebenaran Yang Berhormat Yang            
Di-Pertua supaya digantung Peraturan-
Peraturan Tetap Majlis Mesyuarat 
Negara agar membolehkan kaola untuk 
membuat cadangan-cadangan yang 
sedemikian pada hari ini jua.  
Permohonan kaola ini semata-mata 
untuk membolehkan majlis ini 
memudahkan kerja-kerja dengan lebih 
lancar dan lebih teratur lagi.  Terima 
kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Setelah kitani 
mendengar alasan dan keterangan yang 
dikemukakan oleh Yang Berhormat 
Menteri Kewangan II, maka saya izinkan 
supaya Peraturan-Peraturan Tetap 
Majlis Mesyuarat Negara digantung bagi 
membolehkan Satu Rang Undang-
Undang Yang Bergelar “Suatu Akta 
Untuk Membekalkan Sejumlah 
Wang Dari Kumpulanwang Yang 
Disatukan Bagi Perkhidmatan 
Tahun Kewangan 2018/2019 dan 
untuk memperuntukkan wang yang 
tersebut itu bagi maksud-maksud 
yang tertentu” untuk dibaca bagi kali 
yang kedua dan ketiga menurut Syarat 
48(3) Perlembagaan Negara Brunei 
Darussalam.  Silakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri Kewangan 
II: Yang Berhormat Yang  Di-Pertua. 
Kaola ingin mengucapkan berbanyak-
banyak terima kasih atas izin Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua untuk kaola 
mencadangkan supaya Satu Rang 
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Undang-Undang Yang Bergelar “Suatu 
Akta Untuk Membekalkan Sejumlah 
Wang Dari Kumpulanwang Yang 
Disatukan Bagi Perkhidmatan 
Tahun Kewangan 2018/2019 dan 
untuk memperuntukkan wang yang 
tersebut itu bagi maksud-maksud 
yang tertentu” dibaca bagi kali yang 
kedua. 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

 
 
 Yang Berhormat السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat.  Tujuan Rang Undang-
Undang ini adalah untuk membenarkan 
pengeluaran sejumlah B$5.3 bilion Dari 
Kumpulanwang Yang Disatukan Bagi 
Perkhidmatan Tahun Kewangan 
2018/2019 dan untuk 
memperuntukkannya bagi maksud-
maksud yang dinyatakan dalam jadual.  
Dalam berbuat demikian, kaola 
memohon izin bagi menghuraikan 
secara ringkas tinjauan ekonomi global 
serta impak dan cabaran-cabarannya 
kepada ekonomi negara selaku asas 
dalam penyediaan Belanjawan Negara 
Tahun kewangan 2018/2019. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  ِ   ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
kita amat bersyukur ke hadrat                

بْحَانَهُ وَتعََالَىٰ سُ    ِ  kerana dengan limpah أَ�ّٰ
rahmat-Nya jua kita dapat serta berkat 
kepimpinan bijaksana raja yang 
berwawasan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji 
Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin 

Waddaulah ibni Al-Marhum  Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Di sebalik cabaran-cabaran ekonomi 
yang kita alami beberapa tahun ini, 
kebajikan serta kesejahteraan hidup 
rakyat dan penduduk di negara ini terus 
dipeduli dan diberikan keutamaan dalam 
apa jua perancangan kerajaan.   
 
Dalam pada itu, kerajaan juga akan 
terus berusaha dalam melaksanakan 
usaha-usaha untuk mengembangkan 
sumber ekonomi dan pendapatan 
negara. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Situasi 
pasaran minyak global pada 
kebelakangan ini walaupun telah 
menunjukkan perkembangan yang 
positif namun pergerakan harga minyak 
yang volatile dan berbagai faktor yang 
di luar jangkaan dan kawalan akan 
memberi impak yang signifikan kepada 
ekonomi negara secara keseluruhannya. 
International Monetary Fund (IMF) 
dalam laporan World Economic Outlook 
update keluaran Januari 2018 
mengunjurkan ekonomi dunia akan 
berkembang 3.9% bagi Tahun 2018 
berbanding 3.7% pada tahun 2017.   
 
Pertumbuhan ini didukung oleh keadaan 
iklim kewangan yang menggalakkan 
peningkatan terhadap pelaburan 
khususnya di ekonomi-ekonomi maju, 
Perdagangan global, Pengeluaran 
Perindustrian Global terutamanya          
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Sekarang kita beralih kepada perkara 
yang lain.   
 
Sebagaimana yang kita ketahui pada 
petang semalam Persidangan Majlis 
Mesyuarat Negara telah mula 
membincangkan Perkara VII Rang 
Undang-Undang Yang Bergelar Rang 
Undang-Undang (2018) Perbekalan, 
2018/2019 yang dicadangkan oleh Yang 
Berhormat Menteri Kewangan II.   
 
Rang ini telah dibaca bagi kali 
pertamanya.  Ahli-Ahli Yang Berhormat, 
saya telah difahamkan bahawa Yang 
Berhormat Menteri Kewangan II ingin 
menyambung perbincangan Rang 
Undang-Undang yang telah 
dicadangkannya pada petang semalam.  
Saya sekarang mempersilakan Yang 
Berhormat Menteri Kewangan II. 
 
Yang Berhormat Menteri Kewangan 
II: Terima kasih Yang Berhormat Yang 
Di-Pertua.   
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  Kaola 
memohon izin bagi memaklumkan pada 
majlis ini bahawa kaola ingin 
membukakan cadangan untuk bacaan 
bagi kali yang kedua dan yang ketiga 
bagi Satu Rang Undang-Undang Yang 
Bergelar “Suatu Akta Untuk 
Membekalkan Sejumlah Wang Dari 
Kumpulanwang Yang Disatukan 
Bagi Perkhidmatan Tahun 
Kewangan 2018/2019 dan untuk 
memperuntukkan wang yang 
tersebut itu bagi maksud-maksud 
yang tertentu” pada mesyuarat hari ini 
jua.   

Oleh sebab kaola bercadang hendak 
membawa bacaan kedua dan ketiga 
akan Rang Undang-Undang tersebut ini 
pada hari ini jua, maka kaola memohon 
kebenaran Yang Berhormat Yang            
Di-Pertua supaya digantung Peraturan-
Peraturan Tetap Majlis Mesyuarat 
Negara agar membolehkan kaola untuk 
membuat cadangan-cadangan yang 
sedemikian pada hari ini jua.  
Permohonan kaola ini semata-mata 
untuk membolehkan majlis ini 
memudahkan kerja-kerja dengan lebih 
lancar dan lebih teratur lagi.  Terima 
kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Setelah kitani 
mendengar alasan dan keterangan yang 
dikemukakan oleh Yang Berhormat 
Menteri Kewangan II, maka saya izinkan 
supaya Peraturan-Peraturan Tetap 
Majlis Mesyuarat Negara digantung bagi 
membolehkan Satu Rang Undang-
Undang Yang Bergelar “Suatu Akta 
Untuk Membekalkan Sejumlah 
Wang Dari Kumpulanwang Yang 
Disatukan Bagi Perkhidmatan 
Tahun Kewangan 2018/2019 dan 
untuk memperuntukkan wang yang 
tersebut itu bagi maksud-maksud 
yang tertentu” untuk dibaca bagi kali 
yang kedua dan ketiga menurut Syarat 
48(3) Perlembagaan Negara Brunei 
Darussalam.  Silakan Yang Berhormat. 
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banyak terima kasih atas izin Yang 
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kita amat bersyukur ke hadrat                

بْحَانَهُ وَتعََالَىٰ سُ    ِ  kerana dengan limpah أَ�ّٰ
rahmat-Nya jua kita dapat serta berkat 
kepimpinan bijaksana raja yang 
berwawasan Kebawah Duli Yang Maha 
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yang kita alami beberapa tahun ini, 
kebajikan serta kesejahteraan hidup 
rakyat dan penduduk di negara ini terus 
dipeduli dan diberikan keutamaan dalam 
apa jua perancangan kerajaan.   
 
Dalam pada itu, kerajaan juga akan 
terus berusaha dalam melaksanakan 
usaha-usaha untuk mengembangkan 
sumber ekonomi dan pendapatan 
negara. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Situasi 
pasaran minyak global pada 
kebelakangan ini walaupun telah 
menunjukkan perkembangan yang 
positif namun pergerakan harga minyak 
yang volatile dan berbagai faktor yang 
di luar jangkaan dan kawalan akan 
memberi impak yang signifikan kepada 
ekonomi negara secara keseluruhannya. 
International Monetary Fund (IMF) 
dalam laporan World Economic Outlook 
update keluaran Januari 2018 
mengunjurkan ekonomi dunia akan 
berkembang 3.9% bagi Tahun 2018 
berbanding 3.7% pada tahun 2017.   
 
Pertumbuhan ini didukung oleh keadaan 
iklim kewangan yang menggalakkan 
peningkatan terhadap pelaburan 
khususnya di ekonomi-ekonomi maju, 
Perdagangan global, Pengeluaran 
Perindustrian Global terutamanya          
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di rantau Asia dan mengukuhkan 
keyakinan perniagaan serta pengguna.   
 
Di Negara Brunei Darussalam pula, bagi 
Tahun 2017 unjuran Jabatan 
Perancangan dan Kemajuan Ekonomi, 
Jabatan Perdana Menteri, ekonomi 
negara dijangka mencatat pertumbuhan 
pada kadar 0.8%.   
 
 ِ  jika jangkaan ini ditepati maka ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
negara akan mencatat pertumbuhan 
positif yang pertama sejak tahun 2013.  
Unjuran ini adalah berandaikan 
pertumbuhan dari kedua-dua sektor 
minyak dan gas dan bukan sektor 
minyak dan gas dengan mengambil kira 
projek-projek yang sedang diusahakan 
seperti mengukuhkan integriti aset-aset          
di sektor minyak dan gas dan program-
program pelaburan langsung asing (FDI) 
yang berjalan pada masa ini.  
 
Bagi Tahun Kewangan 2016/2017 
dengan harga minyak global pada tahap 
rendah, negara telah merekodkan defisit 
berjumlah kira-kira $2.6 bilion iaitu 
16.6% daripada Keluaran Dalam Negeri 
Kasar (KDNK).  
 
Bagi Tahun Kewangan 2017/2018 pula 
kerajaan dijangka akan mencatat kadar 
defisit yang berkurangan disebabkan 
peningkatan harga pasaran minyak 
global dari tahun sebelumnya.  Namun 
pergerakan harga minyak ini dijangka 
akan terus sukar diramal kerana 
berbagai-bagai faktor yang mudah saja 
mempengaruhi turun naiknya harga          
di pasaran minyak global. 
 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Dalam hasrat 
untuk membina dan menggerakkan 
pertumbuhan ekonomi negara serta 
memastikan kemakmuran negara terus 
dipelihara dan dapat dinikmati oleh 
generasi-generasi akan datang.  
Tumpuan akan terus diberikan kepada 
dasar fiscal consolidation dan fiscal 
sustainability dengan menekankan 
aspek-aspek kos-efektif, properniagaan 
serta perbelanjaan berhemah ataupun 
prudent spending tanpa menjejaskan 
tahap perkhidmatan produktiviti dan 
kewangan kerajaan bagi jangka masa 
panjang.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Anggaran 
Perbelanjaan Tahun Kewangan 
2018/2019 termasuk peruntukan bagi 
Kumpulanwang Kerajaan dicadang 
keseluruhannya sebanyak B$5.3 bilion.  
Anggaran Hasil Kerajaan bagi Tahun 
Kewangan 2018/2019 diunjurkan 
berjumlah B$3.76 bilion. Di mana hasil 
daripada sektor minyak dan gas 
dianggarkan sebanyak kira-kira B$2.84 
bilion. Manakala sektor bukan minyak 
dan gas dianggarkan sebanyak B$921.5 
juta.  Oleh itu, belanjawan negara bagi 
Tahun Kewangan 2018/2019 dijangka 
akan terus mengalami defisit berjumlah 
kira-kira B$1.54 bilion. 
 
Tema Belanjawan bagi Tahun Kewangan 
2018/2019 ialah “Perbelanjaan Produktif 
dan Berinovasi bagi Memelihara 
Kemakmuran Negara”. Tema ini 
menjelaskan objektif perancangan 
perbelanjaan kerajaan untuk 
memberikan tumpuan kepada program-
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program yang dapat meningkatkan 
produktiviti dan meneroka peluang-
peluang bagi meningkatkan sumber dan 
aktiviti perekonomian yang berdaya 
tahan.   
 
Di samping itu, perancangan 
belanjawan ini jua memberikan 
tumpuan kepada aktiviti sektor bukan 
minyak dan gas serta menjana lebih 
banyak peluang pekerjaan terutamanya 
di sektor swasta. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, bagi 
mendukung tema di atas, tumpuan dan 
keutamaan perbelanjaan kerajaan akan 
dijuruskan kepada 5 fokus utama seperti 
berikut: 
 
1. Perbelanjaan berhemah (prudent 

spending); 
 

2. Mewujudkan peluang pekerjaan dan 
membina kapasiti; 

 
3. Meningkatkan produktiviti negara 

melalui inovasi; 
 

4. Memudah cara perniagaan; dan 
 

5. Memelihara kesejahteraan awam. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  
Izinkan kaola menghuraikan           
secara ringkas keutamaan-keutamaan 
berkenaan satu persatu: 
 
Fokus pertama - Perbelanjaan 
berhemah. Walaupun berhadapan 
dengan keadaan ekonomi yang 
mencabar disebabkan pasaran minyak 
global yang volatile  kerajaan  ُ  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
akan terus memberikan tumpuan 

kepada usaha-usaha pembangunan 
sosioekonomi negara.  
  
Objektif kerajaan adalah jelas iaitu           
untuk mencapai kedayatahanan, 
(sustainable) dan kelangsungan (viable) 
ekonomi negara jangka masa panjang.  
Ke arah itu, kerajaan akan terus 
membuat perancangan perbelanjaan 
yang efisien, kos efektif dan mengikut 
keutamaan ataupun priority spending 
tanpa menjejaskan usaha untuk 
meningkatkan tahap perkhidmatan dan 
produktiviti kerajaan.  
  
Dalam masa yang sama usaha-usaha 
untuk meningkatan hasil akan jua terus 
diberikan keutamaan dengan meneroka 
kaedah-kaedah baharu yang berkesan                    
di samping menguatkuasakan peraturan 
dan perundangan khususnya kutipan 
hasil yang tertunggak. Semua ini akan 
memerlukan kerjasama yang padu 
daripada semua pihak sama ada sektor 
awam, sektor swasta ataupun orang 
ramai. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua,  
 
Fokus Kedua -  Mewujudkan peluang 
pekerjaan dan membina kapasiti. Dalam 
fokus ini keutamaan kerajaan akan 
dijuruskan pada mewujudkan lebih 
banyak peluang pekerjaan bagi anak-
anak tempatan terutama di sektor 
swasta melalui perkembangan aktiviti 
perusahaan, perniagaan dan pelaburan 
di negara ini. 

 
Berdasarkan perangkaan dari Tabung 
Amanah Pekerja bagi lima tahun 
kebelakangan, sektor swasta telah 
dapat meningkatkan peluang-peluang 
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di rantau Asia dan mengukuhkan 
keyakinan perniagaan serta pengguna.   
 
Di Negara Brunei Darussalam pula, bagi 
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negara dijangka mencatat pertumbuhan 
pada kadar 0.8%.   
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negara akan mencatat pertumbuhan 
positif yang pertama sejak tahun 2013.  
Unjuran ini adalah berandaikan 
pertumbuhan dari kedua-dua sektor 
minyak dan gas dan bukan sektor 
minyak dan gas dengan mengambil kira 
projek-projek yang sedang diusahakan 
seperti mengukuhkan integriti aset-aset          
di sektor minyak dan gas dan program-
program pelaburan langsung asing (FDI) 
yang berjalan pada masa ini.  
 
Bagi Tahun Kewangan 2016/2017 
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berjumlah kira-kira $2.6 bilion iaitu 
16.6% daripada Keluaran Dalam Negeri 
Kasar (KDNK).  
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Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Dalam hasrat 
untuk membina dan menggerakkan 
pertumbuhan ekonomi negara serta 
memastikan kemakmuran negara terus 
dipelihara dan dapat dinikmati oleh 
generasi-generasi akan datang.  
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dasar fiscal consolidation dan fiscal 
sustainability dengan menekankan 
aspek-aspek kos-efektif, properniagaan 
serta perbelanjaan berhemah ataupun 
prudent spending tanpa menjejaskan 
tahap perkhidmatan produktiviti dan 
kewangan kerajaan bagi jangka masa 
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Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Anggaran 
Perbelanjaan Tahun Kewangan 
2018/2019 termasuk peruntukan bagi 
Kumpulanwang Kerajaan dicadang 
keseluruhannya sebanyak B$5.3 bilion.  
Anggaran Hasil Kerajaan bagi Tahun 
Kewangan 2018/2019 diunjurkan 
berjumlah B$3.76 bilion. Di mana hasil 
daripada sektor minyak dan gas 
dianggarkan sebanyak kira-kira B$2.84 
bilion. Manakala sektor bukan minyak 
dan gas dianggarkan sebanyak B$921.5 
juta.  Oleh itu, belanjawan negara bagi 
Tahun Kewangan 2018/2019 dijangka 
akan terus mengalami defisit berjumlah 
kira-kira B$1.54 bilion. 
 
Tema Belanjawan bagi Tahun Kewangan 
2018/2019 ialah “Perbelanjaan Produktif 
dan Berinovasi bagi Memelihara 
Kemakmuran Negara”. Tema ini 
menjelaskan objektif perancangan 
perbelanjaan kerajaan untuk 
memberikan tumpuan kepada program-
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produktiviti dan meneroka peluang-
peluang bagi meningkatkan sumber dan 
aktiviti perekonomian yang berdaya 
tahan.   
 
Di samping itu, perancangan 
belanjawan ini jua memberikan 
tumpuan kepada aktiviti sektor bukan 
minyak dan gas serta menjana lebih 
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2. Mewujudkan peluang pekerjaan dan 
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mencabar disebabkan pasaran minyak 
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ekonomi negara jangka masa panjang.  
Ke arah itu, kerajaan akan terus 
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tanpa menjejaskan usaha untuk 
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untuk meningkatan hasil akan jua terus 
diberikan keutamaan dengan meneroka 
kaedah-kaedah baharu yang berkesan                    
di samping menguatkuasakan peraturan 
dan perundangan khususnya kutipan 
hasil yang tertunggak. Semua ini akan 
memerlukan kerjasama yang padu 
daripada semua pihak sama ada sektor 
awam, sektor swasta ataupun orang 
ramai. 
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Fokus Kedua -  Mewujudkan peluang 
pekerjaan dan membina kapasiti. Dalam 
fokus ini keutamaan kerajaan akan 
dijuruskan pada mewujudkan lebih 
banyak peluang pekerjaan bagi anak-
anak tempatan terutama di sektor 
swasta melalui perkembangan aktiviti 
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di negara ini. 
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Amanah Pekerja bagi lima tahun 
kebelakangan, sektor swasta telah 
dapat meningkatkan peluang-peluang 
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pekerjaan kepada anak-anak tempatan 
iaitu dari tahun 2013 hingga 2017 
pendaftaran pekerja-pekerja baharu  
dari sektor swasta telah meningkat 
seramai 29,600 orang berbanding 3,112 
orang dari sektor kerajaan. 

 
 ِ  Pusat Pembangunan Kapasiti ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
yang telah mula beroperasi pada bulan 
September 2017 dan dihasratkan untuk 
melahirkan seramai 2,800 pelatih hingga 
3,000 pelatih yang berkemahiran 
sehingga penghujung tahun 2018. 
Manakala Program i-Ready, yang 
dikhususkan bagi graduan-graduan yang 
masih mencari pekerjaan telah 
dilancarkan pada 1 April 2017. Sehingga 
1 Mac 2018, seramai 1,562 orang 
graduan telah ikut serta dalam program 
ini, iaitu seramai 1,263 orang sedang 
menjalani penempatan kerja dan              
146 graduan telah ditawarkan pekerjaan 
tetap.  

 
Bagi meneruskan kedua-dua inisiatif ini, 
peruntukan sejumlah  $43 juta telah 
disediakan dalam Rancangan Kemajuan 
Negara bagi Tahun Kewangan 
2018/2019.   
 
Bagi meningkatkan kapasiti, khususnya 
dalam pencapaian akademik sama ada 
di peringkat pendidikan rendah dan 
menengah serta kualiti tenaga pengajar 
tempatan dalam pengajaran Bahasa 
Inggeris dan Matematik, kerajaan pada 
tahun 2016 melalui Kementerian 
Pendidikan telah melaksanakan Program 
Latihan Literasi dan Numerasi yang 
setakat ini seramai 50 orang guru 
tempatan telah diiktiraf sebagai  
accredited local couches agar tidak 

terlalu bergantung pada tenaga-tenaga 
pengajar luar.  
 
Manakala seramai 107 orang graduan 
tempatan telah terpilih untuk 
mengisikan jawatan guru tempatan 
berkontrak dan seterusnya mengikuti 
latihan mengajar bagi mata-mata 
pelajaran berkenaan. Bagi membiayai 
program ini, peruntukan sejumlah              
$15 juta akan disediakan bagi Tahun 
Kewangan 2018/2019. 
 
Di samping itu, institusi-institusi 
pengajian tinggi dan pendidikan teknikal 
jua terus memainkan peranan penting 
dalam menyediakan graduan-graduan 
yang berkemahiran dan marketable 
dalam sama-sama membangunkan 
keperluan tenaga manusia di negara ini. 
 
Bagi mendukung secara berterusan 
usaha-usaha kerajaan dalam 
mewujudkan peluang pekerjaan dan 
membina kapasiti, beberapa peruntukan 
lain jua telah disediakan. Antaranya, 
$44.6 juta disediakan untuk biasiswa.  
Di bawah Rancangan Kemajuan Negara, 
untuk Sumber Tenaga Manusia sejumlah 
$50.7 juta dengan harga rancangan 
$248 juta. $31.3 juta untuk 
kementerian-kementerian bagi program 
meningkatkan kemahiran dan kapasiti 
pegawai dan kakitangan kerajaan 
termasuk $7.5 juta untuk Skim Latihan 
Dalam Perkhidmatan dan kerajaan jua 
telah meneruskan tambahan Skim 
Bantuan Pinjaman Pendidikan (SBPP) 
sebanyak $30 juta kepada $80 juta. 
 
Dalam pada itu, penekanan kepada 
perkembangan rohani belia-belia akan 
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terus diberi keutamaan. Bagi 
mendukung program - program 
berkaitan, beberapa peruntukan telah 
disediakan antaranya termasuklah Elaun 
Tasmik bagi penuntut-penuntut Hufaz 
Al-Quran sebanyak $1.1 juta. Elaun 
Tenaga Pengajar Kelas Muqaddam dan 
Muslimah sebanyak $700,000.00 dan 
Elaun Tenaga Pengajar Kelas-Kelas 
Dewasa dan Skim Tilawah Al-Quran 
Remaja sebanyak $320,600.00. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  
 
Fokus ketiga - ialah meningkatkan 
produktiviti negara melalui inovasi untuk 
meningkatkan sumbangan industri 
bukan minyak  dan gas kepada keluaran 
dalam negara kasar. Kerajaan akan 
terus berkerjasama dengan sektor 
swasta untuk meningkatkan kecekapan 
proses dan mutu perkhidmatan yang 
lebih sistematik dan efisien kepada 
orang ramai selaras dengan sasaran 
Wawasan Brunei 2035. 
 
Dalam hubungan ini, beberapa Projek 
ICT  telah dilaksanakan seperti berikut:- 
 
1. Sistem e-Invois adalah untuk 

memudahkan penghantaran invois 
secara online oleh pembekal dengan 
menggunakan portal yang 
disediakan oleh Kementerian 
Kewangan sejak 4 September 2017. 
Sistem ini bertujuan untuk 
mengurangkan isu-isu tunggakan 
yang disebabkan oleh masalah 
pembekalan barangan tanpa 
purchase order. Sehingga                           
21 Februari 2018, sebanyak 21,834 

invois telah pun dihantar melalui 
sistem ini oleh pembekal. Dari 
jumlah tersebut, sebanyak 15,448 
atau 70.8% invois secara 
keseluruhannya telah pun dibayar, 
iaitu sebanyak 13,172 atau 85.3% 
invois daripadanya telah dapat 
dijelaskan dalam tempoh 30 hari 
seperti sasaran Tekad Pemedulian 
Orang Ramai. 

2. One Common Billing System (OCBS) 
yang akan dilaksanakan secara 
berperingkat-peringkat ke atas 
agensi kerajaan yang belum 
mempunyai billing system adalah 
bertujuan untuk mengeluarkan dan 
mengurus bil tuntutan serta proses 
kutipan hasil-hasil kerajaan dengan 
lebih efisien. 

 
Oleh itu, bagi mendukung projek ini, 
peruntukan sejumlah $2 juta                   
telah disediakan.  
 
Pusat Kebangsaan e-Kerajaan telah 
melaksanakan inisiatif perkhidmatan 
One Government Private Cloud (OGPC) 
sebagai perlaksanaan secara pusat bagi 
sistem-sistem e-Kerajaan secara efisien 
dan penjimatan kos dalam pembelian 
peralatan-peralatan hardware serta kos 
pemeliharaan.  
 
Bagi meningkatkan lagi perkhidmatan 
kepada orang ramai Jabatan Imigresen 
dan Pendaftaran Kebangsaan telah 
melancarkan Sistem Aplikasi Smart-Q. 
Melalui aplikasi ini orang ramai boleh 
menempah Stock-Q mengikut tarikh  
dan masa yang ditetapkan dan secara 
langsung telah dapat mengurangkan 
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tempoh menunggu giliran bagi 
perkhidmatan di jabatan berkenaan. 
 
Selain itu, beberapa inisiatif masih lagi 
diteruskan antaranya seperti sistem 
maklumat permohonan dan pendaftaran 
tanah dan pindaan ke atas Akta Cukai 
bagi membolehkan syarikat-syarikat 
menuntut capital allowance pada                
kadar seratus peratus bagi perbelanjaan 
capital dalam ICT sebagai insentif 
kepada syarikat-syarikat untuk 
meningkatkan efisiensi produktiviti 
operasi mereka. 
 
Dalam usaha untuk meningkatkan 
pengeluaran dan produktiviti ladang, 
Kementerian Sumber-Sumber Utama 
dan Pelancongan telah pun 
melaksanakan beberapa inisiatif seperti 
berikut:- 
 
1. Menjemput syarikat-syarikat swasta 

untuk memajukan penghasilan padi 
di kawasan Kampung Panchor Murai 
‘A’ dan ‘B’, pertanian di Kampung 
Merangking, Kuala Belait, Kompleks 
Memproses Beras Wasan dan Tapak 
Ekopelancongan Sibong Hutan                 
di Kampung Tanah Jambu; 
 

2. Industri Perikanan Tempatan telah 
menembusi pasaran Eropah bagi 
Industri Udang dan pasaran Amerika 
Syarikat, China, Hongkong dan 
Taiwan bagi Industri Ikan.                       
Di samping itu, Jabatan Perikanan 
juga telah diberikan pengiktirafan 
oleh Directrade General for Health 
and Food Safety European 
Commission sebagai Competent 
Authority untuk memberikan 

pengesahan bagi membolehkan 
syarikat-syarikat tempatan 
mengeksport produk-produk mereka 
ke destinasi-destinasi berkenaan; 
dan 
 

3. Memperkenalkan teknologi baharu 
seperti pemeliharaan ikan secara 
bertingkat Multi-tier Recirculation 
Aquaculture System, menggunakan 
sistem air kitaran semula 
(Recirculating Aquaculture System) 
dan High Density Intensive 
Aquaculture yang membolehkan 
peningkatan produktiviti aktiviti 
aquaculture ke tahap yang jauh 
lebih tinggi dari sistem aquaculture 
conventional. 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  
Selaras dengan usaha mem-
perkesankan perkhidmatan awam           
dan merealisasikan matlamat-matlamat 
Wawasan Brunei 2035, Jabatan Perdana 
Menteri melalui Jabatan Perkhidmatan 
Awam telah memperkenalkan Rangka 
Kerja Perkhidmatan Awam (RKPA) yang 
bertujuan mewujudkan perkhidmatan 
awam yang cemerlang. 
 
Salah satu subinisiatif di bawah Rangka 
Kerja Perkhidmatan Awam (RKPA)             
ialah Sistem Pengurusan Prestasi 
Perkhidmatan Awam Baharu yang 
bertujuan untuk memupuk budaya 
berasaskan prestasi dalam pengurusan 
perkhidmatan awam. Sistem ini telah 
mula dilaksanakan pada 1 Oktober 2017 
bagi menggantikan sistem pengurusan 
prestasi lama yang telah digunakan 
semenjak tahun 1998.  
 

PAGI HARI RABU, 19 JAMADILAKHIR 1439 / 7 MAC 2018 
  

101 

Mengambil kira inisiatif-inisiatif dan 
perancangan agensi-agensi kerajaan 
bagi mendukung usaha ke arah 
peningkatan produktiviti negara, 
beberapa peruntukan khusus akan 
disediakan seperti berikut:- 
 
1. Peruntukan bagi teknologi maklumat 

di bawah setiap kementerian 
disediakan keseluruhannya 
berjumlah $67.1 juta; 
  

2. Kajian Sains Teknologi dan Inovasi 
disediakan $6 juta di bawah 
Rancangan Kemajuan Negara; 
 

3. Memajukan dan membuka tapak-
tapak bagi industri aquaculture 
dengan harga rancangan sebanyak 
$15 juta;  
 

4. Industri Pertanian, termasuk bagi 
penanaman padi dan sayur masing-
masing dengan harga rancangan 
sebanyak $10 juta dan $30 juta; 
 

5. Peruntukan sebanyak $70.7 juta, 
dalam Rancangan Kemajuan Negara 
dengan harga rancangan sebanyak 
$231.1 juta bagi memelihara  
sistem-sistem penjanaan kawalan 
dan penghantaran tenaga elektrik; 
 

6. Peruntukan sebanyak $3 juta           
bagi mengukuhkan produk-produk 
pelancongan di bawah Rancangan 
Kemajuan Negara; dan 
 

7. Bagi memastikan aset-aset dan 
kemudahan-kemudahan awam 
dipelihara sewajarnya, peruntukan 
pemeliharaan aset secara 

keseluruhannya bagi kesemua 
kementerian dan jabatan kerajaan 
telah ditambah sebanyak 20%,   
kira-kira $39.5 juta kepada                 
$238.2 juta berbanding Tahun 
Kewangan sebelumnya. 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  
 
Sekarang izinkan saya menyentuh 
mengenai  fokus belanjawan keempat -  
Memudah cara perniagaan. Fokus ini 
akan terus memberi keutamaan bagi 
meningkatkan lagi iklim perniagaan           
dan pelaburan. Membantu kemajuan 
Perusahaan Mikro Kecil dan Sederhana 
(PMKS). Menarik Pelaburan Langsung 
Asing (FDI) dan menjana lebih banyak 
peluang pekerjaan bagi anak-anak 
tempatan khususnya di sektor swasta. 
 
 ِ  kedudukan  Negara  dalam     ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
melakukan Doing Business 2018 
keluaran World Bank secara 
keseluruhannya telah meningkat dari 
tangga Ke-72 pada tahun 2017,               
ke tangga Ke-56 dari kalangan 190 
negara di seluruh dunia. Menurut 
laporan tersebut Negara Brunei 
Darussalam juga telah diiktiraf sebagai 
sebuah negara yang paling meningkat 
dalam usaha memudah cara perniagaan 
selama 3 tahun berturut-turut.  
 
Peningkatan ketara yang tercapai ini 
adalah menunjukkan bahawa melalui 
perancangan yang teratur serta usaha 
dan kerjasama padu semua pihak. 
Selaras dengan Whole Of Nation 
Approach     yang     diterajui   kerajaan  
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7. Bagi memastikan aset-aset dan 
kemudahan-kemudahan awam 
dipelihara sewajarnya, peruntukan 
pemeliharaan aset secara 

keseluruhannya bagi kesemua 
kementerian dan jabatan kerajaan 
telah ditambah sebanyak 20%,   
kira-kira $39.5 juta kepada                 
$238.2 juta berbanding Tahun 
Kewangan sebelumnya. 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  
 
Sekarang izinkan saya menyentuh 
mengenai  fokus belanjawan keempat -  
Memudah cara perniagaan. Fokus ini 
akan terus memberi keutamaan bagi 
meningkatkan lagi iklim perniagaan           
dan pelaburan. Membantu kemajuan 
Perusahaan Mikro Kecil dan Sederhana 
(PMKS). Menarik Pelaburan Langsung 
Asing (FDI) dan menjana lebih banyak 
peluang pekerjaan bagi anak-anak 
tempatan khususnya di sektor swasta. 
 
 ِ  kedudukan  Negara  dalam     ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
melakukan Doing Business 2018 
keluaran World Bank secara 
keseluruhannya telah meningkat dari 
tangga Ke-72 pada tahun 2017,               
ke tangga Ke-56 dari kalangan 190 
negara di seluruh dunia. Menurut 
laporan tersebut Negara Brunei 
Darussalam juga telah diiktiraf sebagai 
sebuah negara yang paling meningkat 
dalam usaha memudah cara perniagaan 
selama 3 tahun berturut-turut.  
 
Peningkatan ketara yang tercapai ini 
adalah menunjukkan bahawa melalui 
perancangan yang teratur serta usaha 
dan kerjasama padu semua pihak. 
Selaras dengan Whole Of Nation 
Approach     yang     diterajui   kerajaan  
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Kebawah Duli Yang Maha Mulia          
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang               
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam  
 ُ  langkah   untuk   terus    ,إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
mempertingkatkan iklim dan 
persekitaran perniagaan dan pelaburan 
di negara ini boleh dicapai. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Izinkan          
kaola mengongsikan mengenai 
beberapa buah syarikat pelaburan asing 
dan tempatan yang mula bertapak dan 
beroperasi di negara ini. Antaranya 
pengeluar produk makanan sedia dan 
halal Saahtain Group yang beribu 
pejabat di United Arab Emirate melalui 
anak syarikatnya yang pertama di luar 
negara telah mula beroperasi di negara 
ini pada 1 November 2017.  
 
Syarikat ini mengeluarkan bekalan 
produk pek makanan untuk kegunaan 
tentera, makanan pasaran am dan 
makanan untuk bantuan kemanusiaan 
yang berpotensi tinggi untuk dieksport                 
ke luar negara. Sebagai penambah           
nilai kesemua produk Saahtain Asia                      
Sendirian Berhad turut disahkan halal 
menggunakan Persijilan Brunei Halal.  
 
Kilang marjerin pertama di negara ini 
Syarikat Western Foods and Packaging 
Sendirian Berhad iaitu sebuah Syarikat 
Foreign Direct Investment (FDI) dari 
negara Turki yang berlokasi di tapak 
Perindustrian Serasa dengan keluasan 
tapak 1.9 hektar menggunakan 
teknologi moden dan mempunyai 
kapasiti untuk menghasilkan 200 metrik 
tan marjerin sehari.  
 

Produk-produk dari kilang ini juga 
menggunakan Persijilan Brunei Halal 
yang memberi nilai tambah kepada 
pengguna-pengguna beragama Islam          
di seluruh dunia. Setakat bulan Februari 
2018 syarikat ini telah memberikan 
pekerjaan kepada 79 orang anak 
tempatan iaitu 96% daripada jumlah 
keseluruhan tenaga pekerja mereka.  
 
Pusat Perkhidmatan dan Loji Trading Oil 
Country Tubular Goods SC Tubular 
Solution  Sendirian Berhad dan VAMBRN  
Sendirian Berhad iaitu sebuah syarikat 
Foreign Direct Investment (FDI)  dari 
Jepun yang terletak di Tapak 
Perindustrian Salambigar dirasmikan 
pada 10 Mei 2017. Projek Foreign Direct 
Investment (FDI) yang bernilai               
US$52 juta telah dapat memberi 
pekerjaan kepada 135 orang anak 
tempatan setakat bulan Februari 2018 
iaitu 81 % daripada jumlah keseluruhan 
tenaga pekerja mereka.  
 
Sementara itu sebuah syarikat tempatan 
komersial Ghanim International 
Corporation Sendirian Berhad beroperasi 
bagi jenama Brunei Halal Foods telah 
ditubuhkan pada 2009 setakat ini 
Syarikat Ghanim telah bekerjasama 
dengan 17 perusahaan kecil dan 
sederhana tempatan untuk mengeksport 
produk-produk mereka di bawah jenama 
Brunei Halal Food ke pasaran serantau 
melalui rangkaian pengedaran Ghanim             
di Negara China, Singapura dan Timur 
Tengah. Syarikat ini telah memberikan 
peluang pekerjaan seramai 27 orang 
anak tempatan iaitu 93% daripada 
jumlah keseluruhan tenaga pekerja 
mereka.  
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Di samping itu, pembinaan dan operasi  
Perkilangan di Pulau Muara Besar,          

  ُ إِنْ شَاءَ ا�ّٰ  akan    menjana    peluang  
pekerjaan kepada anak-anak tempatan 
dan memberikan spin off secara 
langsung dan tidak langsung kepada 
syarikat-syarikat tempatan. Antara 
sektor yang berpotensi untuk merebut 
peluang perniagaan termasuklah:- 
 
1. Sektor perkhidmatan seperti 

perundangan dan perakaunan; 
 

2. Perkhidmatan sokongan (support 
services) seperti keselamatan 
hospitaliti dan lain-lain; 
 

3. Sektor pembuatan dan perbekalan 
seperti perusahaan sajian; dan 

 
4. Pembinaan pengangkutan teknologi 

maklumat dan komunikasi dan lain-
lain. 

 
Sebagai usaha kerajaan untuk 
meningkatkan akses peniaga-peniaga 
kepada sumber kewangan khususnya 
Perusahaan Mikro Kecil dan Sederhana, 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia           
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang                     
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
melalui titah baginda sempena 
menyambut awal Tahun Baharu Masihi 
2018 telah memperkenankan bagi Bank 
Usahawan untuk mula beroperasi pada 
awal tahun 2018 ini. Bank ini 
dihasratkan untuk memberi kemudahan-
kemudahan pinjaman kewangan kepada 
Perusahaan Mikro, Kecil aan Sederhana 
(PMKS)  untuk meningkatkan aktiviti 
swasta bersandarkan prinsip-prinsip 
syariah.  

Dalam usaha lain untuk meningkatkan 
lagi tahap perkhidmatan kerajaan, 
Jabatan Kastam dan Eksais Diraja, 
Kementerian Kewangan telah 
memperkenalkan satu program 
pengiktirafan pelanggan yang dikenali 
sebagai Sutera Lane Merchant              
Scheme mulai 2 September 2017.  
 
Program ini akan memberikan 
kemudahan pelepasan barangan                        
di kawasan kawalan kastam selaras 
dengan konsep authorise economic 
operator yang diiktiraf oleh World 
Custom Organisation selaras dengan 
fokus ini dan sebagai usaha kerajaan 
untuk terus mendukung perkembangan 
sektor swasta terutama Perusahaan 
Mikro, Kecil Dan Sederhana (PMKS)                   
di negara ini. Beberapa peruntukan akan 
disediakan dalam Tahun Kewangan 
2018/2019 yang antaranya termasuklah 
peruntukan bagi mendukung 
Pembangunan Kemajuan Perusahaan 
Mikro, Kecil dan Sederhana (PMKS) 
sebanyak $5 juta di bawah fokus 
perbelanjaan.  
 
Sejumlah  $4 juta disediakan untuk 
membiayai kerja-kerja pemeliharaan 
dan peningkatan infrastruktur tapak-
tapak perusahaan bagi mendukung 
usaha memperkembangkan Perusahaan 
Mikro, Kecil dan Sederhana (PMKS) 
untuk meningkatkan produktiviti pelabur 
di negara ini.  
 
Sejumlah $2.3 juta diperuntukkan bagi 
projek kemudahan infrastruktur dan 
perkhidmatan tapak perindustrian  
Pekan Belait Fasa 3 di bawah 
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Kebawah Duli Yang Maha Mulia          
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang               
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam  
 ُ  langkah   untuk   terus    ,إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
mempertingkatkan iklim dan 
persekitaran perniagaan dan pelaburan 
di negara ini boleh dicapai. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Izinkan          
kaola mengongsikan mengenai 
beberapa buah syarikat pelaburan asing 
dan tempatan yang mula bertapak dan 
beroperasi di negara ini. Antaranya 
pengeluar produk makanan sedia dan 
halal Saahtain Group yang beribu 
pejabat di United Arab Emirate melalui 
anak syarikatnya yang pertama di luar 
negara telah mula beroperasi di negara 
ini pada 1 November 2017.  
 
Syarikat ini mengeluarkan bekalan 
produk pek makanan untuk kegunaan 
tentera, makanan pasaran am dan 
makanan untuk bantuan kemanusiaan 
yang berpotensi tinggi untuk dieksport                 
ke luar negara. Sebagai penambah           
nilai kesemua produk Saahtain Asia                      
Sendirian Berhad turut disahkan halal 
menggunakan Persijilan Brunei Halal.  
 
Kilang marjerin pertama di negara ini 
Syarikat Western Foods and Packaging 
Sendirian Berhad iaitu sebuah Syarikat 
Foreign Direct Investment (FDI) dari 
negara Turki yang berlokasi di tapak 
Perindustrian Serasa dengan keluasan 
tapak 1.9 hektar menggunakan 
teknologi moden dan mempunyai 
kapasiti untuk menghasilkan 200 metrik 
tan marjerin sehari.  
 

Produk-produk dari kilang ini juga 
menggunakan Persijilan Brunei Halal 
yang memberi nilai tambah kepada 
pengguna-pengguna beragama Islam          
di seluruh dunia. Setakat bulan Februari 
2018 syarikat ini telah memberikan 
pekerjaan kepada 79 orang anak 
tempatan iaitu 96% daripada jumlah 
keseluruhan tenaga pekerja mereka.  
 
Pusat Perkhidmatan dan Loji Trading Oil 
Country Tubular Goods SC Tubular 
Solution  Sendirian Berhad dan VAMBRN  
Sendirian Berhad iaitu sebuah syarikat 
Foreign Direct Investment (FDI)  dari 
Jepun yang terletak di Tapak 
Perindustrian Salambigar dirasmikan 
pada 10 Mei 2017. Projek Foreign Direct 
Investment (FDI) yang bernilai               
US$52 juta telah dapat memberi 
pekerjaan kepada 135 orang anak 
tempatan setakat bulan Februari 2018 
iaitu 81 % daripada jumlah keseluruhan 
tenaga pekerja mereka.  
 
Sementara itu sebuah syarikat tempatan 
komersial Ghanim International 
Corporation Sendirian Berhad beroperasi 
bagi jenama Brunei Halal Foods telah 
ditubuhkan pada 2009 setakat ini 
Syarikat Ghanim telah bekerjasama 
dengan 17 perusahaan kecil dan 
sederhana tempatan untuk mengeksport 
produk-produk mereka di bawah jenama 
Brunei Halal Food ke pasaran serantau 
melalui rangkaian pengedaran Ghanim             
di Negara China, Singapura dan Timur 
Tengah. Syarikat ini telah memberikan 
peluang pekerjaan seramai 27 orang 
anak tempatan iaitu 93% daripada 
jumlah keseluruhan tenaga pekerja 
mereka.  
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Di samping itu, pembinaan dan operasi  
Perkilangan di Pulau Muara Besar,          

  ُ إِنْ شَاءَ ا�ّٰ  akan    menjana    peluang  
pekerjaan kepada anak-anak tempatan 
dan memberikan spin off secara 
langsung dan tidak langsung kepada 
syarikat-syarikat tempatan. Antara 
sektor yang berpotensi untuk merebut 
peluang perniagaan termasuklah:- 
 
1. Sektor perkhidmatan seperti 

perundangan dan perakaunan; 
 

2. Perkhidmatan sokongan (support 
services) seperti keselamatan 
hospitaliti dan lain-lain; 
 

3. Sektor pembuatan dan perbekalan 
seperti perusahaan sajian; dan 

 
4. Pembinaan pengangkutan teknologi 

maklumat dan komunikasi dan lain-
lain. 

 
Sebagai usaha kerajaan untuk 
meningkatkan akses peniaga-peniaga 
kepada sumber kewangan khususnya 
Perusahaan Mikro Kecil dan Sederhana, 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia           
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang                     
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
melalui titah baginda sempena 
menyambut awal Tahun Baharu Masihi 
2018 telah memperkenankan bagi Bank 
Usahawan untuk mula beroperasi pada 
awal tahun 2018 ini. Bank ini 
dihasratkan untuk memberi kemudahan-
kemudahan pinjaman kewangan kepada 
Perusahaan Mikro, Kecil aan Sederhana 
(PMKS)  untuk meningkatkan aktiviti 
swasta bersandarkan prinsip-prinsip 
syariah.  

Dalam usaha lain untuk meningkatkan 
lagi tahap perkhidmatan kerajaan, 
Jabatan Kastam dan Eksais Diraja, 
Kementerian Kewangan telah 
memperkenalkan satu program 
pengiktirafan pelanggan yang dikenali 
sebagai Sutera Lane Merchant              
Scheme mulai 2 September 2017.  
 
Program ini akan memberikan 
kemudahan pelepasan barangan                        
di kawasan kawalan kastam selaras 
dengan konsep authorise economic 
operator yang diiktiraf oleh World 
Custom Organisation selaras dengan 
fokus ini dan sebagai usaha kerajaan 
untuk terus mendukung perkembangan 
sektor swasta terutama Perusahaan 
Mikro, Kecil Dan Sederhana (PMKS)                   
di negara ini. Beberapa peruntukan akan 
disediakan dalam Tahun Kewangan 
2018/2019 yang antaranya termasuklah 
peruntukan bagi mendukung 
Pembangunan Kemajuan Perusahaan 
Mikro, Kecil dan Sederhana (PMKS) 
sebanyak $5 juta di bawah fokus 
perbelanjaan.  
 
Sejumlah  $4 juta disediakan untuk 
membiayai kerja-kerja pemeliharaan 
dan peningkatan infrastruktur tapak-
tapak perusahaan bagi mendukung 
usaha memperkembangkan Perusahaan 
Mikro, Kecil dan Sederhana (PMKS) 
untuk meningkatkan produktiviti pelabur 
di negara ini.  
 
Sejumlah $2.3 juta diperuntukkan bagi 
projek kemudahan infrastruktur dan 
perkhidmatan tapak perindustrian  
Pekan Belait Fasa 3 di bawah 
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Rancangan Kemajuan Negara dalam 
harga rancangan sebanyak $4.1 juta.  
 
Sejumlah $1.8 juta diperuntukkan juga 
di bawah Rancangan Kemajuan Negara 
untuk mendukung Pembangunan 
Infrastruktur Industri Ternakan Udang 
dan bagi meneruskan usaha satu 
kampung satu produk sejumlah                  
$250 ribu telah diperuntukkan. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua,  
 
Keutamaan belanjawan yang terakhir -
Memelihara kesejahteraan awam. 
Sebagai usaha untuk meningkatkan 
jaringan keselamatan sosial rakyat dan 
penduduk di negara ini berkuat kuasa 
mulai 1 Januari 2018.  
 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia           
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang                      
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
telah memperkenankan bagi Elaun 
Kurang Upaya yang dikurniakan kepada 
rakyat dan penduduk tetap di negara ini 
yang berkelayakan dan berumur                 
15 tahun ke atas pada masa ini untuk 
dilaratkan kepada rakyat dan penduduk 
tetap  yang berumur di bawah 15 tahun 
dengan kadar $150 iaitu setelah 
mendapat pengesahan kurang upaya 
daripada Pegawai Perubatan Kerajaan.   
 
Beberapa program di bawah 
Kementerian Kebudayaan, Belia dan 
Sukan jua telah dilaksanakan.  
Antaranya Program Perkasa Komuniti 
dengan sesi taklimat program Celik 
Kewangan ataupun Financial Literacy 
kepada penerima baharu Bantuan 
Kebajikan Bulanan (BKB), Program 

Pelan Kerajaan, Program Berniaga dari 
Rumah, Projek Rintis BKB 100, dan 
Program Inovasi Belia Berwawasan  
telah dilaksanakan. 
 
Setakat ini perlaksanaan program 
tersebut telah berjaya mengurangkan 
jumlah penerima Bantuan Kebajikan 
Bulanan sebanyak 32% pada tahun 
2016 berbanding tahun sebelumnya. 
 
Selain inisiatif-inisiatif yang telah 
berjalan, peruntukan di bawah 
Rancangan Kemajuan Negara jua akan 
disediakan bagi fokus ini yang 
antaranya:  
 
1. Peruntukan sebanyak $10 juta 

dengan harga rancangan $315 juta 
disediakan bagi membiayai projek-
projek berkaitan perumahan negara 
sebagai usaha berterusan kerajaan 
dalam menyediakan rumah mampu 
milik terutamanya bagi rakyat yang 
berpendapatan rendah.   
 

2. Harga rancangan sebanyak $21 juta 
disediakan bagi meningkatkan 
keberkesanan sistem pengangkutan 
awam di negara ini.   

 
3. Peruntukan bagi Pengurusan 

Pencegahan Banjir disediakan 
sejumlah $11.5 juta dengan harga 
rancangan sejumlah $45.8 juta.  

 
4. Peruntukan bagi Pemeliharaan 

Kemudahan Awam dan Infrastruktur  
juga disediakan  sebanyak $37.7 
juta bagi memastikan kemudahan-
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kemudahan tersebut terpelihara dan 
selamat digunakan.  

  
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Selain 
peruntukan melalui Rancangan 
Kemajuan Negara, peruntukan lain              
juga disediakan bagi perkara-perkara  
berikut:-  
 
1. Peruntukan sebanyak $78 juta 

disediakan bagi Perkhidmatan 
Kesihatan dan Pembekalan 
Perubatan, manakala sejumlah            
$30 juta terus disediakan bagi 
membiayai pesakit yang menjalani 
rawatan perubatan di Pantai 
Jerudong Specialist Centre dan 
Gleneagles Jerudong Park Medical 
Centre termasuk bagi merawat 
pesakit strok dan  jantung; dan   

 
2. Peruntukan Pengutipan Sampah 

disediakan sebanyak $7.3 juta          
bagi memastikan kebersihan dan 
keindahan alam sekitar termasuk 
kemudahan-kemudahan awam, 
taman-taman riadah dan 
sebagainya.   

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Dengan 
penerangan yang kaola kongsikan                    
di atas, kerjasama padu dari semua 
pihak adalah perlu untuk mendukung 
perancangan yang disusun dan 
dilaksanakan oleh  kerajaan khususnya 
dalam usaha untuk mempelbagaikan 
sumber ekonomi negara daripada              
terus bergantung pada sektor minyak 
dan gas.   
 

Usaha-usaha untuk membangunkan  
dan mengukuhkan sektor swasta perlu 
menjadi salah satu teras utama 
perancangan negara yang merangkumi 
usaha untuk menarik lebih banyak 
Pelaburan Langsung Asing, 
memperkukuhkan keupayaan dan daya 
saing industri-industri tempatan, 
meningkatan pengetahuan dan 
kemahiran para belia termasuk bidang 
entrepreneurship dan lain-lain.   
 
Adalah jua menjadi harapan kita agar 
setiap lapisan masyarakat negara ini 
sama-sama mendukung usaha-usaha 
menangani cabaran ekonomi dengan 
mengamalkan sikap berjimat cermat 
dalam kehidupan seharian termasuk 
penggunaan kemudahan-kemudahan 
asas yang bersubsidi. Sebarang 
penjimatan   yang   diperolehi  ُ  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
akan dapat disalurkan kepada 
keperluan-keperluan lain yang lebih 
bermanfaat.    
 
Pada masa yang sama komuniti 
perniagaan khususnya pengusaha-
pengusaha tempatan diseru untuk terus 
berusaha dengan gigih demi 
meningkatan produktivti masing-masing 
dan meneroka kaedah-kaedah yang 
berinovasi untuk menjadi lebih berdaya 
saing dan berdaya maju.  
 
Di samping itu dengan inisiatif-inisiatif 
cukai seperti Kredit Cukai sebanyak 
50% ke atas jumlah gaji bagi 
pengambilan pekerja tempatan.  Kredit 
Cukai sebanyak 100% ke atas bayaran 
gaji pekerja yang dihantar berkursus.   
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Rancangan Kemajuan Negara dalam 
harga rancangan sebanyak $4.1 juta.  
 
Sejumlah $1.8 juta diperuntukkan juga 
di bawah Rancangan Kemajuan Negara 
untuk mendukung Pembangunan 
Infrastruktur Industri Ternakan Udang 
dan bagi meneruskan usaha satu 
kampung satu produk sejumlah                  
$250 ribu telah diperuntukkan. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua,  
 
Keutamaan belanjawan yang terakhir -
Memelihara kesejahteraan awam. 
Sebagai usaha untuk meningkatkan 
jaringan keselamatan sosial rakyat dan 
penduduk di negara ini berkuat kuasa 
mulai 1 Januari 2018.  
 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia           
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang                      
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
telah memperkenankan bagi Elaun 
Kurang Upaya yang dikurniakan kepada 
rakyat dan penduduk tetap di negara ini 
yang berkelayakan dan berumur                 
15 tahun ke atas pada masa ini untuk 
dilaratkan kepada rakyat dan penduduk 
tetap  yang berumur di bawah 15 tahun 
dengan kadar $150 iaitu setelah 
mendapat pengesahan kurang upaya 
daripada Pegawai Perubatan Kerajaan.   
 
Beberapa program di bawah 
Kementerian Kebudayaan, Belia dan 
Sukan jua telah dilaksanakan.  
Antaranya Program Perkasa Komuniti 
dengan sesi taklimat program Celik 
Kewangan ataupun Financial Literacy 
kepada penerima baharu Bantuan 
Kebajikan Bulanan (BKB), Program 

Pelan Kerajaan, Program Berniaga dari 
Rumah, Projek Rintis BKB 100, dan 
Program Inovasi Belia Berwawasan  
telah dilaksanakan. 
 
Setakat ini perlaksanaan program 
tersebut telah berjaya mengurangkan 
jumlah penerima Bantuan Kebajikan 
Bulanan sebanyak 32% pada tahun 
2016 berbanding tahun sebelumnya. 
 
Selain inisiatif-inisiatif yang telah 
berjalan, peruntukan di bawah 
Rancangan Kemajuan Negara jua akan 
disediakan bagi fokus ini yang 
antaranya:  
 
1. Peruntukan sebanyak $10 juta 

dengan harga rancangan $315 juta 
disediakan bagi membiayai projek-
projek berkaitan perumahan negara 
sebagai usaha berterusan kerajaan 
dalam menyediakan rumah mampu 
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2. Harga rancangan sebanyak $21 juta 
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3. Peruntukan bagi Pengurusan 

Pencegahan Banjir disediakan 
sejumlah $11.5 juta dengan harga 
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4. Peruntukan bagi Pemeliharaan 

Kemudahan Awam dan Infrastruktur  
juga disediakan  sebanyak $37.7 
juta bagi memastikan kemudahan-
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kemudahan tersebut terpelihara dan 
selamat digunakan.  
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2. Peruntukan Pengutipan Sampah 
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taman-taman riadah dan 
sebagainya.   
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di atas, kerjasama padu dari semua 
pihak adalah perlu untuk mendukung 
perancangan yang disusun dan 
dilaksanakan oleh  kerajaan khususnya 
dalam usaha untuk mempelbagaikan 
sumber ekonomi negara daripada              
terus bergantung pada sektor minyak 
dan gas.   
 

Usaha-usaha untuk membangunkan  
dan mengukuhkan sektor swasta perlu 
menjadi salah satu teras utama 
perancangan negara yang merangkumi 
usaha untuk menarik lebih banyak 
Pelaburan Langsung Asing, 
memperkukuhkan keupayaan dan daya 
saing industri-industri tempatan, 
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kemahiran para belia termasuk bidang 
entrepreneurship dan lain-lain.   
 
Adalah jua menjadi harapan kita agar 
setiap lapisan masyarakat negara ini 
sama-sama mendukung usaha-usaha 
menangani cabaran ekonomi dengan 
mengamalkan sikap berjimat cermat 
dalam kehidupan seharian termasuk 
penggunaan kemudahan-kemudahan 
asas yang bersubsidi. Sebarang 
penjimatan   yang   diperolehi  ُ  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
akan dapat disalurkan kepada 
keperluan-keperluan lain yang lebih 
bermanfaat.    
 
Pada masa yang sama komuniti 
perniagaan khususnya pengusaha-
pengusaha tempatan diseru untuk terus 
berusaha dengan gigih demi 
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berinovasi untuk menjadi lebih berdaya 
saing dan berdaya maju.  
 
Di samping itu dengan inisiatif-inisiatif 
cukai seperti Kredit Cukai sebanyak 
50% ke atas jumlah gaji bagi 
pengambilan pekerja tempatan.  Kredit 
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gaji pekerja yang dihantar berkursus.   
 



PAGI HARI RABU, 19 JAMADILAKHIR 1439 / 7 MAC 2018 
  

106 

Potongan tambahan bagi bayaran 
caruman Tabung Amanah Pekerja (TAP) 
dan potongan tambahan bagi bayaran 
gaji dalam tempoh 15 minggu bagi 
pekerja yang cuti bersalin yang  telah 
dihulurkan oleh kerajaan, diharapkan 
majikan-majikan akan terus 
meningkatkan dan mengambil berat 
akan hal-ehwal kebajikan dan 
kesejahteraan pekerja-pekerja mereka.   
 
Kaola juga percaya agensi-agensi 
kerajaan akan terus berusaha untuk 
meningkatkan mutu perkhidmatan 
bukan sahaja menjadi probisnis tapi jua 
mencapai produktivti yang tinggi demi 
memaju pertumbuhan ekonomi dan 
kesejahteraan negara.   
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, dengan izin 

بْحَانَهُ وَتعََالَىٰ سُ    ِ  jua  dan  berkat   أَ�ّٰ
kepimpinan bijaksana  Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam serta sokongan padu 
semua pihak selaras  jua dengan 
amalan Whole of Nation Approach,       
 ُ -kita penuh yakin supaya usaha إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
usaha dan inisiatif-inisiatif yang telah 
dirancang dan sedang berjalan pada 
masa ini akan dapat dilaksanakan 
dengan lancarnya demi mencapai harsat 
murni untuk menjadikan negara yang 
kita cintai ini sentiasa aman makmur 
dan sejahtera.   
 
Kita jua terus berdoa agar negara kita 
yang mengamalkan hidup berteraskan 
konsep Melayu Islam Beraja akan 
sentiasa maju aman makmur sesuai 
dengan hasrat Kebawah Duli Yang  

Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam untuk menjadikan negara 
ini sebagai sebuah Negara Zikir, negara 
yang aman makmur dengan mendapat 
keredhaan, pertolongan dan keberkatan 

بْحَانَهُ وَتعََالَىٰ سُ    ِ    .yang maha berkuasa أَ�ّٰ
 
Oleh itu, adalah penting supaya Rang 
Undang-Undang yang dibentangkan                  
di hadapan kita ini disokong untuk 
dijadikan satu Undang-Undang 
Perbekalan Negara yang dikeluarkan 
dari Peruntukan Kewangan Yang 
disatukan bagi maksud-maksud yang 
tertentu sepanjang tahun kewangan 
2018/2019.  
 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat saya 
berpendapat ada baiknya kita berhenti 
berehat selama 15 minit dahulu dan     
kita  ُ  akan menyambung semula إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
perbincangan mengenai Rang Undang-
Undang ini.  
 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
  

(Majlis Mesyuarat berehat 
sebentar) 

 
(Majlis Mesyuarat bersidang 

semula) 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ   
Ahli-Ahli Yang Berhormat sebelum 
persidangan ini ditangguhkan tadi untuk 
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kita berehat sebentar, Yang Berhormat 
Menteri Kewangan II telah memberikan 
kenyataan yang komprehensif mengenai 
Rang Undang-Undang (2018) 
Perbekalan, 2018/2019 tentang 
perancangan-perancangan dan hala  
tuju bajet kewangan negara ini bagi 
tahun Kewangan 2018/2019. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, sebelum saya 
membukakan Rang Undang-Undang ini 
untuk dibahas, saya ingin bertanya, 
adakah ahli di sebelah kanan saya ingin 
untuk menyokong Rang Undang-Undang 
yang telah dicadangkan oleh Yang 
Berhormat Menteri Kewangan II ini? 
 
Yang Berhormat Menteri                 
Hal Ehwal Dalam Negeri:                            
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Yang Berhormat Yang  بسِْمِ ا�ّٰ
Di-Pertua. Kaola dengan sepenuhnya 
menyokong cadangan daripada Yang 
Berhormat Menteri Kewangan II. Terima 
kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Rang 
Undang-Undang yang bergelar “Suatu 
Akta Untuk Membekalkan Sejumlah 
Wang Dari Kumpulanwang Yang 
Disatukan Bagi Perkhidmatan 
Tahun Kewangan 2018/2019 dan 
untuk memperuntukkan wang yang 
tersebut itu bagi maksud-maksud 
tertentu” telah selesai dibaca dengan 
panjang lebar oleh Yang Berhormat 
Menteri Kewangan II dan Rang Undang-
Undang ini mendapat sokongan 
daripada Yang Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri.       
 

Saya sekarang ingin membukakan untuk 
perkara ini dibahaskan. Walau macam- 
manapun saya ingin mengingatkan dan 
menarik perhatian bahawa Ahli-Ahli 
Yang Berhormat dalam membahaskan 
Rang Undang-Undang ini biarlah kali ini 
perbahasan kita itu menumpu kepada 
kelayakan atau merit dan asas Rang 
Undang-Undang sahaja. Silakan Yang 
Berhormat Awang Haji Mohimin bin Haji 
Johari @ Jahari, silakan. 
 
Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari @ Jahari: 
 Terima kasih السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 

ِ رَبِّ الْعَالَمِيْ  نالْحَمْدُ �َّ  
 

 ِ  kaola pertama-tama menjunjung  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
kasih atas kurnia penambahan bagi 
Skim Bantuan Pinjaman Pendidikan 
daripada $30 juta kepada $80 juta.  
 
 ِ  di sini kaola memohon supaya ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
syarat kelayakan akademik dilonggarkan 
seperti mana jika memasuki salah              
satu institusi tinggi 240 mata diturunkan 
sekira-kiranya 220 atau 200 mata. Ini 
membolehkan memberi peluang kepada 
penuntut-penuntut yang tidak mampu 
mendapatkan biasiswa kerajaan.  
 
Dengan ini penuntut-penuntut tidak 
akan terkandas dan dapat melanjutkan 
pendidikan yang lebih tinggi dan              
juga dipohonkan bagaimana mengatasi 
keperluan perbelanjaan penuntut-
penuntut yang dihantar ke Universiti             
Al-Azhar untuk pembiayaan 
pembelajaran Bahasa Arab terpaksa 
dibuat perbelanjaan sendiri maka 
dipohonkan dapat membuat pinjaman 
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melalui Skim Bantuan Pinjaman 
Pendidikan ini. Sekian terima kasih  
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya kira perkara spesifik seperti yang 
ditanyakan oleh Ahli Yang Berhormat 
setentunya akan dapat dijawab                  
oleh Yang Berhormat Menteri-Menteri 
yang berkenaan apabila kita duduk 
dalam Jawatankuasa kemudian nanti.  
 
Silakan Yang Berhormat Awang Haji 
Ramli bin Haji Lahit. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Ramli 
bin Haji Lahit: Terima kasih.  
 
 dan salam السَّلامَُ عَليَْكمُْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
sejahtera. Yang Berhormat Yang          
Di-Pertua.  حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Kaola     بسِْمِ ا�ّٰ
merakamkan penghargaan dan tahniah 
kepada Yang Berhormat Menteri 
Kewangan II atas perbentangan 
Anggaran Hasil dan Perbelanjaan 
Negara Tahun Kewangan 2018/2019. 
Pengeluaran sejumlah wang yang tidak 
melebihi $4.6 bilion dari Kumpulan 
Wang Yang Disatukan. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Memandangkan harga minyak masih 
rendah tiga tahun kebelakangan 
walaupun ada peningkatan harga 
minyak tetapi perlahan, sebagai negara 
pengeluar minyak kedudukan harga 
minyak dunia yang tidak ketentuan akan 
mempengaruhi ekonomi negara ini dan 
fiskal negara berhadapan dengan 
cabaran defisit seperti yang dijelaskan 
$2.6 bilion yang masih tinggi.  
 

Maka langkah pengawalan perbelanjaan 
yang baru sahaja dibentangkan oleh 
Menteri Kewangan II itu tadi 
kelihatannya  masih diteruskan            
adalah disambut baik dan menyokong 
penuh, kerana ia suatu usaha untuk 
mengurangkan unjuran defisit 
belanjawan iaitu bertujuan            
untuk mewujudkan fiscal space yang 
cukup agar perbelanjaan kerajaan akan 
dapat disalurkan kepada projek dan 
program yang berkeutamaan iaitu 
perekonomian yang berdaya tahan.  
 
Menurut pembentangan daripada                
Yang Berhormat Menteri Kewangan II 
tadi beberapa inisiatif yang telah                 
dan akan dilaksanakan sebagai           
cara negara ini berbelanja secara 
berhemah iaitu mengikut keutamaan 
dan keperluan serta berwaspada.            
Termasuk menyediakan peluang-
peluang pekerjaan kepada anak-anak 
tempatan melalui aktiviti perusahaan                                      
di sektor swasta. Walau bagaimanapun, 
kita sangat bersyukur kerana 
perbelanjaan kerajaan masih tidak 
mengenepikan sebahagian keutamaan 
peruntukan kemajuan, keperluan 
kebajikan dan kesejahteraan rakyat 
terutama membantu hal-hal yang 
berkaitan dengan meningkatkan 
pendidikan, kesihatan, keagamaan, 
peningkatan kebeliaan dan membantu 
orang yang kurang berkemampuan dan 
kurang upaya.   
 
Usaha untuk meningkatkan hasil 
kerajaan selain minyak dan gas perlu 
diambil perhatian, antaranya penyewaan 
kemudahan kerajaan kepada orang 
awam yang dilaksanakan bermula pada 
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1 September 2016, perlu diperluaskan 
lagi iaitu bukan terhad kepada dewan 
dan kemudahan sukan sahaja, malah 
rumah-rumah kerajaan yang terbiar, jika 
tidak bercanggah, supaya disewakan 
dan jika boleh dijual kepada yang 
sangat memerlukan rumah daripada 
seseorang menunggu lama, berpuluh 
tahun untuk mendapatkan Skim Rumah 
Perpindahan Negara atau diguna pakai 
untuk penginapan orang-orang kurang 
berkemampuan. 
 
Selain itu, mana-mana agensi kerajaan 
yang ada kutipan bulanan atau tahunan 
supaya tidak memberikan sepenuhnya 
kepada sektor swasta kecuali ada 
pulangan tertentu diterima dari sektor 
swasta yang berkenaan.  Bagi 
membantu memudahkan kutipan dan 
mencegah tunggakan berlarutan, sangat 
berbaloi peruntukan $2 juta bagi 
pengurusan One Common Billing System  
(OCBS) yang disebut tadi.   
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  Dalam 
meningkatkan produktiviti negara, kaola 
menyokong iaitu Meningkatkan 
Produktiviti Perkhidmatan Awam dan 
Sektor Swasta.  Kedua-dua sektor in 
saling memerlukan bagi mencapai 
hasrat negara iaitu dalam Wawasan 
Brunei 2035, dengan melaksanakan 
whole nation approach.  Perkhidmatan 
awam sebagai pemudah cara dan sektor 
swasta melaksanakan aktiviti dengan 
mudah dan meningkatkan Keluaran 
Dalam Negara Kasar (KDNK) serta 
mampu meneroka peluang-peluang 
pasaran dalam dan luar negara serta 
menarik Pelaburan Langsung Asing 
(FDI).   

Walau bagaimanapun, perkhidmatan 
awam sebagai pemudah cara memantau 
Penyelia Peraturan Penguat Kuasa 
Undang-Undang perlu juga mengambil 
perhatian terhadap industri-industri 
pembinaan terutama pembinaan rumah-
rumah persendirian yang menjadi 
keluhan orang ramai sehingga ada yang 
tidak jadi membina rumah kerana kos 
yang tinggi di peringkat                        
awal iaitu belum lagi membina rumah, 
baru bermula dengan proses membuat 
pelan dan peraturan dari Authority for 
Building Control and Construction 
Industry (ABCi), sudah mencapai $5 ribu 
malah lebih lagi.   
 
Jika ini berterusan, kemungkinan 
syarikat-syarikat pembinaan akan 
menerima kesannya kerana tiada lagi 
individu atau rakyat yang mampu 
membina rumah persendirian terutama 
orang yang berpendapatan rendah dan 
kemungkinan akan ada generasi 
seterusnya tidak lagi mempunyai rumah 
di tanah milik sendiri.   
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  ِ  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
kita bersyukur, peruntukan untuk 
keperluan kemudahan-kemudahan bagi 
meningkatkan kesejahteraan awam 
masih ada sebagai suatu keutamaan 
adalah sangat dialu-alukan.  Contohnya 
kerja-kerja pembinaan kemudahan 
awam di Jabatan Kerja Raya disediakan 
$11.5 juta termasuk berkaitan dengan 
pengurusan banjir iaitu Pencegahan dan 
Membaik Pulih Akibat Banjir.  Bagi 
pencegahan adalah dicadangkan 
pembersihan longkang dan sungai yang 
tersumbat oleh rumput panjang dan 
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melalui Skim Bantuan Pinjaman 
Pendidikan ini. Sekian terima kasih  
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya kira perkara spesifik seperti yang 
ditanyakan oleh Ahli Yang Berhormat 
setentunya akan dapat dijawab                  
oleh Yang Berhormat Menteri-Menteri 
yang berkenaan apabila kita duduk 
dalam Jawatankuasa kemudian nanti.  
 
Silakan Yang Berhormat Awang Haji 
Ramli bin Haji Lahit. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Ramli 
bin Haji Lahit: Terima kasih.  
 
 dan salam السَّلامَُ عَليَْكمُْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
sejahtera. Yang Berhormat Yang          
Di-Pertua.  حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Kaola     بسِْمِ ا�ّٰ
merakamkan penghargaan dan tahniah 
kepada Yang Berhormat Menteri 
Kewangan II atas perbentangan 
Anggaran Hasil dan Perbelanjaan 
Negara Tahun Kewangan 2018/2019. 
Pengeluaran sejumlah wang yang tidak 
melebihi $4.6 bilion dari Kumpulan 
Wang Yang Disatukan. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Memandangkan harga minyak masih 
rendah tiga tahun kebelakangan 
walaupun ada peningkatan harga 
minyak tetapi perlahan, sebagai negara 
pengeluar minyak kedudukan harga 
minyak dunia yang tidak ketentuan akan 
mempengaruhi ekonomi negara ini dan 
fiskal negara berhadapan dengan 
cabaran defisit seperti yang dijelaskan 
$2.6 bilion yang masih tinggi.  
 

Maka langkah pengawalan perbelanjaan 
yang baru sahaja dibentangkan oleh 
Menteri Kewangan II itu tadi 
kelihatannya  masih diteruskan            
adalah disambut baik dan menyokong 
penuh, kerana ia suatu usaha untuk 
mengurangkan unjuran defisit 
belanjawan iaitu bertujuan            
untuk mewujudkan fiscal space yang 
cukup agar perbelanjaan kerajaan akan 
dapat disalurkan kepada projek dan 
program yang berkeutamaan iaitu 
perekonomian yang berdaya tahan.  
 
Menurut pembentangan daripada                
Yang Berhormat Menteri Kewangan II 
tadi beberapa inisiatif yang telah                 
dan akan dilaksanakan sebagai           
cara negara ini berbelanja secara 
berhemah iaitu mengikut keutamaan 
dan keperluan serta berwaspada.            
Termasuk menyediakan peluang-
peluang pekerjaan kepada anak-anak 
tempatan melalui aktiviti perusahaan                                      
di sektor swasta. Walau bagaimanapun, 
kita sangat bersyukur kerana 
perbelanjaan kerajaan masih tidak 
mengenepikan sebahagian keutamaan 
peruntukan kemajuan, keperluan 
kebajikan dan kesejahteraan rakyat 
terutama membantu hal-hal yang 
berkaitan dengan meningkatkan 
pendidikan, kesihatan, keagamaan, 
peningkatan kebeliaan dan membantu 
orang yang kurang berkemampuan dan 
kurang upaya.   
 
Usaha untuk meningkatkan hasil 
kerajaan selain minyak dan gas perlu 
diambil perhatian, antaranya penyewaan 
kemudahan kerajaan kepada orang 
awam yang dilaksanakan bermula pada 

PAGI HARI RABU, 19 JAMADILAKHIR 1439 / 7 MAC 2018 
  

109 

1 September 2016, perlu diperluaskan 
lagi iaitu bukan terhad kepada dewan 
dan kemudahan sukan sahaja, malah 
rumah-rumah kerajaan yang terbiar, jika 
tidak bercanggah, supaya disewakan 
dan jika boleh dijual kepada yang 
sangat memerlukan rumah daripada 
seseorang menunggu lama, berpuluh 
tahun untuk mendapatkan Skim Rumah 
Perpindahan Negara atau diguna pakai 
untuk penginapan orang-orang kurang 
berkemampuan. 
 
Selain itu, mana-mana agensi kerajaan 
yang ada kutipan bulanan atau tahunan 
supaya tidak memberikan sepenuhnya 
kepada sektor swasta kecuali ada 
pulangan tertentu diterima dari sektor 
swasta yang berkenaan.  Bagi 
membantu memudahkan kutipan dan 
mencegah tunggakan berlarutan, sangat 
berbaloi peruntukan $2 juta bagi 
pengurusan One Common Billing System  
(OCBS) yang disebut tadi.   
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  Dalam 
meningkatkan produktiviti negara, kaola 
menyokong iaitu Meningkatkan 
Produktiviti Perkhidmatan Awam dan 
Sektor Swasta.  Kedua-dua sektor in 
saling memerlukan bagi mencapai 
hasrat negara iaitu dalam Wawasan 
Brunei 2035, dengan melaksanakan 
whole nation approach.  Perkhidmatan 
awam sebagai pemudah cara dan sektor 
swasta melaksanakan aktiviti dengan 
mudah dan meningkatkan Keluaran 
Dalam Negara Kasar (KDNK) serta 
mampu meneroka peluang-peluang 
pasaran dalam dan luar negara serta 
menarik Pelaburan Langsung Asing 
(FDI).   

Walau bagaimanapun, perkhidmatan 
awam sebagai pemudah cara memantau 
Penyelia Peraturan Penguat Kuasa 
Undang-Undang perlu juga mengambil 
perhatian terhadap industri-industri 
pembinaan terutama pembinaan rumah-
rumah persendirian yang menjadi 
keluhan orang ramai sehingga ada yang 
tidak jadi membina rumah kerana kos 
yang tinggi di peringkat                        
awal iaitu belum lagi membina rumah, 
baru bermula dengan proses membuat 
pelan dan peraturan dari Authority for 
Building Control and Construction 
Industry (ABCi), sudah mencapai $5 ribu 
malah lebih lagi.   
 
Jika ini berterusan, kemungkinan 
syarikat-syarikat pembinaan akan 
menerima kesannya kerana tiada lagi 
individu atau rakyat yang mampu 
membina rumah persendirian terutama 
orang yang berpendapatan rendah dan 
kemungkinan akan ada generasi 
seterusnya tidak lagi mempunyai rumah 
di tanah milik sendiri.   
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  ِ  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
kita bersyukur, peruntukan untuk 
keperluan kemudahan-kemudahan bagi 
meningkatkan kesejahteraan awam 
masih ada sebagai suatu keutamaan 
adalah sangat dialu-alukan.  Contohnya 
kerja-kerja pembinaan kemudahan 
awam di Jabatan Kerja Raya disediakan 
$11.5 juta termasuk berkaitan dengan 
pengurusan banjir iaitu Pencegahan dan 
Membaik Pulih Akibat Banjir.  Bagi 
pencegahan adalah dicadangkan 
pembersihan longkang dan sungai yang 
tersumbat oleh rumput panjang dan 
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semak samun serta mendalamkan dasar 
sungai dan longkang yang cetek.   
 
Pemeliharaan ini boleh dilakukan         
oleh penduduk-penduduk kampung 
berkenaan bagi membantu mereka yang 
tidak bekerja seperti yang pernah 
dilaksanakan pada tahun 50-an hingga 
70-an iaitu dengan cara memberikan 
peruntukan berbentuk grant  kepada 
ketua-ketua kampung atau peruntukan 
khas kepada Institusi Mukim dan 
Kampung di Jabatan Daerah bagi 
mengendalikan perkara yang berkaitan 
dengan pemotongan rumput, 
membersihkan longkang, pemeliharaan 
jalan kecil di kampung-kampung dan 
pembersihan kawasan skim perumahan. 
 
Akibat banjir pula, membaiki jalan raya 
yang rosak berlubang-lubang dan tebing 
jalan yang susur, penduduk-penduduk 
yang terlibat mengharapkan 
pembaikannya memadai menutup jalan-
jalan raya yang berlubang sahaja.  Yang 
penting jalan berkenaan dapat dilalui 
dan tidak menyebabkan kerosakan 
kenderaan iaitu selaras dengan usaha 
pegawai perbelanjaan dan sikap 
mengawal perbelanjaan dan sikap 
berjimat cermat oleh agensi-agensi 
kerajaan.   
 
Walau bagaimanapun, berkat 
kepimpinan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam yang sentiasa memeduli 
rakyatnya tidak mengenepikan matlamat 
kerajaan dengan menyediakan 
peruntukan untuk kesejahteraan dan 

kemakmuran negara serta penduduk 
agar dapat menikmati berterusan.  
  
Sekian  

 
 

Terima kasih Yang Berhormat Yang            
Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Silakan, Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila Jasa 
Haji Abdul Rahman. 
 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri 
Laila Jasa Haji Abdul Rahman:             
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Yang Berhormat     بسِْمِ ا�ّٰ
Yang Di-Pertua. Kaola juga ingin 
mengucapkan tahniah kepada Yang 
Berhormat Menteri Kewangan II, atas 
keterangan perbelanjaan tadi.   
 
Kaola ada beberapa soalan:- 
 
1. Mengenai hasil. Kalau dilihat Hasil 

Tahun 2016/2017, hasil negara ialah 
$3.616 bilion dan Hasil Tahun 
2017/2018  ada sedikit meningkat 
dalam $840 juta, sekarang ini              
$3.7 bilion. 
 
Kalau melihat dari Matlamat                  
3 - Wawasan Brunei 2035 adalah 
mengenai ekonomi yang dinamik 
dan berdaya tahan.  Adakah ada 
preparation mengenai economic 
blueprint?  Kalau dilihat kluster-
kluster yang dapat dilihat, kitani 
touch on mengenai perikanan, 
aquaculture or agriculture untuk 
menaikkan Gross Domestic Product 

PAGI HARI RABU, 19 JAMADILAKHIR 1439 / 7 MAC 2018 
  

111 

(GDP), di manakah kluster-kluster 
lain ataupun di manakah 
concentration cluster  supaya kitani 
dapat melihat peningkatan GDP dari 
segi short term dan juga long term.  
Adakah kitani mempunyai economic 
blueprint ataupun cluster 
development plan yang 
menunjukkan dalam beberapa 
tahun, di manakah kitani akan 
menuju dari segi menaikkan GDP 
ataupun achievement dari segi Key 
Performance Indicator (KPI); dan  

 
2. Mengenai Pemeliharaan Aset.  Yang 

Berhormat Menteri Kewangan II tadi 
ada menyatakan, ada peruntukan 
dalam $39.5 juta bagi Pemeliharaan 
Bangunan Aset.  Kalau dilihat dari 
segi bangunan-bangunan kerajaan, 
terdapat banyak bangunan kerajaan 
juga yang ada terbiar (abandoned) 
di sana sini.  Kalau dilihat, projek-
projek mungkin dapat dimasukkan 
PPP dalamnya yang mana tidak 
perlu mengeluarkan kos-kos 
perbelanjaan dari pihak kerajaan.  
  
Di manakah insentif-insentif dapat 
dilihat mengenai mengadakan PPP, 
mungkin dari segi kemajuan 
perumahan satu area maintenance 
ataupun pemeliharaan bangunan 
boleh juga dibukakan kepada 
bangunan-bangunan sekiranya yang 
ada terbiar masa ini dibukakan 
supaya pihak-pihak yang lain atau 
pihak swasta dapat menjalankan 
dari segi operational, satu 
daripadanya mencari operational 
dari private sector.  Itulah sahaja 2 
soalan yang ingin saya ajukan 

kepada Yang Berhormat.  Terima 
kasih. 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Terima kasih Yang Berhormat. Adakah 
Ahli-Ahli Yang Berhormat yang lain yang 
suka untuk membahaskan mengenai 
dengan Rang Undang-Undang ini 
terutama mengenai dengan 
kesesuaiannya ataupun merit undang-
undang yang dikemukakan.   
 
Saya kira mengenai dengan perkara-
perkara spesifik, perkara-perkara ini 
bolehlah ditimbulkan apabila nanti kita 
membincangkan bajet ataupun 
belanjawan jabatan-jabatan yang 
berkenaan ataupun kementerian-
kementerian yang berkenaan yang           
Ahli-Ahli Yang Berhormat akan 
bersemuka dengan Yang Berhormat 
Menteri-Menteri yang berkenaan  
dengan mengemukakan perkara-perkara 
berkaitan dapatlah ditanyakan terus 
kepada Yang Berhormat Menteri-Menteri 
yang berkenaan. Silakan Yang 
Berhormat. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji               
Ali bin Pengiran Maon: Terima kasih. 
حْيم   نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبرََكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Lebih dahulu  
kaola mengambil kesempatan tahniah 
atas pelantikan Yang Berhormat Dato 
Seri Paduka Dr. Awang Haji Mohd. Amin 
Liew bin Abdullah sebagai Menteri 
Kewangan II, Negara Brunei Darussalam 
serta mengucapkan terima kasih dan 
tahniah atas pembentangan Rang 
Undang-Undang Perbekalan 2018/2019 
yang jelas dan terperinci sebentar tadi.   
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semak samun serta mendalamkan dasar 
sungai dan longkang yang cetek.   
 
Pemeliharaan ini boleh dilakukan         
oleh penduduk-penduduk kampung 
berkenaan bagi membantu mereka yang 
tidak bekerja seperti yang pernah 
dilaksanakan pada tahun 50-an hingga 
70-an iaitu dengan cara memberikan 
peruntukan berbentuk grant  kepada 
ketua-ketua kampung atau peruntukan 
khas kepada Institusi Mukim dan 
Kampung di Jabatan Daerah bagi 
mengendalikan perkara yang berkaitan 
dengan pemotongan rumput, 
membersihkan longkang, pemeliharaan 
jalan kecil di kampung-kampung dan 
pembersihan kawasan skim perumahan. 
 
Akibat banjir pula, membaiki jalan raya 
yang rosak berlubang-lubang dan tebing 
jalan yang susur, penduduk-penduduk 
yang terlibat mengharapkan 
pembaikannya memadai menutup jalan-
jalan raya yang berlubang sahaja.  Yang 
penting jalan berkenaan dapat dilalui 
dan tidak menyebabkan kerosakan 
kenderaan iaitu selaras dengan usaha 
pegawai perbelanjaan dan sikap 
mengawal perbelanjaan dan sikap 
berjimat cermat oleh agensi-agensi 
kerajaan.   
 
Walau bagaimanapun, berkat 
kepimpinan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam yang sentiasa memeduli 
rakyatnya tidak mengenepikan matlamat 
kerajaan dengan menyediakan 
peruntukan untuk kesejahteraan dan 

kemakmuran negara serta penduduk 
agar dapat menikmati berterusan.  
  
Sekian  

 
 

Terima kasih Yang Berhormat Yang            
Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Silakan, Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila Jasa 
Haji Abdul Rahman. 
 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri 
Laila Jasa Haji Abdul Rahman:             
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Yang Berhormat     بسِْمِ ا�ّٰ
Yang Di-Pertua. Kaola juga ingin 
mengucapkan tahniah kepada Yang 
Berhormat Menteri Kewangan II, atas 
keterangan perbelanjaan tadi.   
 
Kaola ada beberapa soalan:- 
 
1. Mengenai hasil. Kalau dilihat Hasil 

Tahun 2016/2017, hasil negara ialah 
$3.616 bilion dan Hasil Tahun 
2017/2018  ada sedikit meningkat 
dalam $840 juta, sekarang ini              
$3.7 bilion. 
 
Kalau melihat dari Matlamat                  
3 - Wawasan Brunei 2035 adalah 
mengenai ekonomi yang dinamik 
dan berdaya tahan.  Adakah ada 
preparation mengenai economic 
blueprint?  Kalau dilihat kluster-
kluster yang dapat dilihat, kitani 
touch on mengenai perikanan, 
aquaculture or agriculture untuk 
menaikkan Gross Domestic Product 
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(GDP), di manakah kluster-kluster 
lain ataupun di manakah 
concentration cluster  supaya kitani 
dapat melihat peningkatan GDP dari 
segi short term dan juga long term.  
Adakah kitani mempunyai economic 
blueprint ataupun cluster 
development plan yang 
menunjukkan dalam beberapa 
tahun, di manakah kitani akan 
menuju dari segi menaikkan GDP 
ataupun achievement dari segi Key 
Performance Indicator (KPI); dan  

 
2. Mengenai Pemeliharaan Aset.  Yang 

Berhormat Menteri Kewangan II tadi 
ada menyatakan, ada peruntukan 
dalam $39.5 juta bagi Pemeliharaan 
Bangunan Aset.  Kalau dilihat dari 
segi bangunan-bangunan kerajaan, 
terdapat banyak bangunan kerajaan 
juga yang ada terbiar (abandoned) 
di sana sini.  Kalau dilihat, projek-
projek mungkin dapat dimasukkan 
PPP dalamnya yang mana tidak 
perlu mengeluarkan kos-kos 
perbelanjaan dari pihak kerajaan.  
  
Di manakah insentif-insentif dapat 
dilihat mengenai mengadakan PPP, 
mungkin dari segi kemajuan 
perumahan satu area maintenance 
ataupun pemeliharaan bangunan 
boleh juga dibukakan kepada 
bangunan-bangunan sekiranya yang 
ada terbiar masa ini dibukakan 
supaya pihak-pihak yang lain atau 
pihak swasta dapat menjalankan 
dari segi operational, satu 
daripadanya mencari operational 
dari private sector.  Itulah sahaja 2 
soalan yang ingin saya ajukan 

kepada Yang Berhormat.  Terima 
kasih. 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Terima kasih Yang Berhormat. Adakah 
Ahli-Ahli Yang Berhormat yang lain yang 
suka untuk membahaskan mengenai 
dengan Rang Undang-Undang ini 
terutama mengenai dengan 
kesesuaiannya ataupun merit undang-
undang yang dikemukakan.   
 
Saya kira mengenai dengan perkara-
perkara spesifik, perkara-perkara ini 
bolehlah ditimbulkan apabila nanti kita 
membincangkan bajet ataupun 
belanjawan jabatan-jabatan yang 
berkenaan ataupun kementerian-
kementerian yang berkenaan yang           
Ahli-Ahli Yang Berhormat akan 
bersemuka dengan Yang Berhormat 
Menteri-Menteri yang berkenaan  
dengan mengemukakan perkara-perkara 
berkaitan dapatlah ditanyakan terus 
kepada Yang Berhormat Menteri-Menteri 
yang berkenaan. Silakan Yang 
Berhormat. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji               
Ali bin Pengiran Maon: Terima kasih. 
حْيم   نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبرََكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Lebih dahulu  
kaola mengambil kesempatan tahniah 
atas pelantikan Yang Berhormat Dato 
Seri Paduka Dr. Awang Haji Mohd. Amin 
Liew bin Abdullah sebagai Menteri 
Kewangan II, Negara Brunei Darussalam 
serta mengucapkan terima kasih dan 
tahniah atas pembentangan Rang 
Undang-Undang Perbekalan 2018/2019 
yang jelas dan terperinci sebentar tadi.   
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Kaola mengambil maklum apa yang 
disampaikan adalah antara usaha-usaha 
kerajaan dalam membendung           
fiskal negara dan mendukung kestabilan 
ekonomi di samping menekankan 
usaha-usaha mengukuhkan 
pembangunan ekonomi dalam berbagai-
bagai bidang dengan tidak menjejaskan 
keselamatan rakyat dan kesejahteraan 
negara.   
 
Walau bagaimanapun, dalam usaha 
menjamin kehidupan rakyat di Negara 
Brunei Darussalam ini, kita tidak 
terlepas daripada belenggu kesempitan 
hidup. Apa yang kaola maksudkan                
di sini dengan kadar harga barangan 
yang kian meningkat dan tidak 
menurun, ia sedikit sebanyak telah 
menjejaskan sumber pendapatan 
rakyat. Kaola sering mendengar keluhan 
bahawa pendapatan tidak mencukupi 
dan tidak stabil dengan masalah 
kenaikan harga barang ditambah lagi 
keperluan-keperluan lain yang 
mendesak dalam menyara kehidupan 
sehari-hari bagi diri sendiri dan ahli-ahli 
keluarga di bawah tanggungan. 
 
Kekhuatiran ini boleh saja timbul malah 
semakin membimbangkan dengan 
senario sekarang ini peluang untuk 
bekerja di sektor awam amat terhad dan 
kita mula membukakan peluang yang 
besar dan luas dengan pencari-pencari 
pekerjaan dan berkhidmat di sektor 
swasta yang pada ketika ini kadar gaji  
di sektor swasta belum tentu dapat 
menjamin kehidupan mereka apatah lagi 
bekerja di sektor awam banyak 
kemudahan yang diperolehi berbanding 
bekerja di sektor swasta. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Perkara ini sengaja ditimbulkan bukan 
bererti kita tidak mensyukuri atas rezeki 
yang dilimpahkan dan bukan tidak 
berterima kasih atas peluang kerja yang 
diberikan, akan tetapi hasrat kaola ingin 
mengajak semua untuk berfikir dan 
menilai perkara ini sedalam-dalamnya 
agar kita tidak terlepas pandang dalam 
memikirkan kestabilan kehidupan semua 
lapisan rakyat di Negara Brunei 
Darussalam ini.  Apa yang diharapkan, 
apa pun usaha-usaha yang dirancang 
dan dilaksanakan akan dapat menjamin 
kehidupan kita semua.  Sekian terima 
kasih. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid @ Sabli bin Haji Arshad: 
Terima kasih Yang Berhormat Yang            
Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Lebih dahulu 
kaola ingin mengucapkan tahniah 
kepada Yang Berhormat  Dato Seri 
Paduka Dr. Awang Haji Mohd. Amin 
Liew bin Abdullah sebagai Menteri 
Kewangan II, Negara Brunei Darussalam 
dan terima kasih juga diucapkan atas 
pembentangan yang begitu lebar, jelas 
dan nyata  ِ  mencerminkan bahawa ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
negara kita ini masih lagi berkeupayaan, 
mementingkan kebajikan masyarakat 
tanpa mengurangkan subsidi-subsidi 
yang diberikan kepada rakyat negara 
ini. 
 
Seperti yang dititahkan kita tetap perlu 
untuk terus mengawal menimbang  
fiskal negara dalam jangka masa 
pendek dan panjang.  Kita juga           
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perlu  ke arah pembangunan, kita         
mesti menggembleng tenaga bagi 
pertumbuhan secara besar-besaran 
keluaran negara kasar (KDNK) dan    
 ِ  seperti yang disampaikan untuk ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
keperluan pengusaha-pengusaha  
negara mengenai   dengan tertubuhnya 
Bank Usahawan  ُ  akan dapat إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
membantu dan mengeluarkan 
usahawan-usahawan negara kerana 
para belia pada masa ini mengharapkan 
dan menunggu-nunggu supaya ia akan 
dapat diperjelaskan dan mudah-
mudahan dengan adanya bank 
berkenaan negara akan dapat 
mengeluarkan pengusaha-pengusaha 
menjadi jutawan menjelang Wawasan 
Brunei 2035  ُ  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
 
Sekian  

رَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَ   
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Silakan Yang Berhormat Pengiran Haji 
Mohamed  bin  Pengiran  Haji  Osman 
@ Othman. 
  
Yang Berhormat Pengiran Haji 
Mohamed bin Pengiran Haji Osman 
@ Othman: Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua. 
 
حْيم   نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبرََكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera. Ahli-Ahli Majlis 
Yang Berhormat yang dihormati 
sekalian. Lebih dahulu kaola 
mengucapkan setinggi-tinggi tahniah 
kepada Yang Berhormat Menteri 
Kewangan II yang telah dilantik dan 
yang telah membentangkan Belanjawan 
Negara 2018/2019 yang sangat 
komprehensif dan menampakkan satu 

future yang jelas kepada rakyat dan 
penduduk Negara Brunei Darussalam.  
 
Apa yang ingin kaola sampaikan ialah 
semoga perlaksanaan perbelanjaan 
dapat dibelanjakan dengan penuh telus 
berhemah seperti mana yang 
disarankan oleh Yang Berhormat 
Menteri Kewangan II. Dalam 
kesempatan ini, kaola sangat-sangat 
menjunjung kasih atas kemurahan hati 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang                
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
kerana terus menghulurkan bantuan 
kebajikan rakyat baginda seperti mana 
yang disampaikan oleh Yang Berhormat 
Menteri Kewangan II. Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua, demikian sahaja yang 
dapat kaola sampaikan. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Nampaknya tidak ada lagi Ahli-Ahli Yang 
Berhormat yang suka untuk membuat 
kenyataan terhadap Rang Undang-
Undang (2018) Perbekalan, 2018/2019. 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, oleh sebab 
tidak ada lagi Ahli-Ahli Yang Berhormat 
yang ingin untuk membahaskan Rang 
Undang-Undang ini pada ketika ini, 
maka saya berpendapat bahawa ada 
baiknya Rang Undang-Undang (2018) 
Perbekalan, 2018/2019 ini dibaca bagi 
kali keduanya. Ahli-Ahli Yang Berhormat 
Yang bersetuju sedemikian sila angkat 
tangan. 
 

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

 
Nampaknya semua Ahli bersetuju. 
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Kaola mengambil maklum apa yang 
disampaikan adalah antara usaha-usaha 
kerajaan dalam membendung           
fiskal negara dan mendukung kestabilan 
ekonomi di samping menekankan 
usaha-usaha mengukuhkan 
pembangunan ekonomi dalam berbagai-
bagai bidang dengan tidak menjejaskan 
keselamatan rakyat dan kesejahteraan 
negara.   
 
Walau bagaimanapun, dalam usaha 
menjamin kehidupan rakyat di Negara 
Brunei Darussalam ini, kita tidak 
terlepas daripada belenggu kesempitan 
hidup. Apa yang kaola maksudkan                
di sini dengan kadar harga barangan 
yang kian meningkat dan tidak 
menurun, ia sedikit sebanyak telah 
menjejaskan sumber pendapatan 
rakyat. Kaola sering mendengar keluhan 
bahawa pendapatan tidak mencukupi 
dan tidak stabil dengan masalah 
kenaikan harga barang ditambah lagi 
keperluan-keperluan lain yang 
mendesak dalam menyara kehidupan 
sehari-hari bagi diri sendiri dan ahli-ahli 
keluarga di bawah tanggungan. 
 
Kekhuatiran ini boleh saja timbul malah 
semakin membimbangkan dengan 
senario sekarang ini peluang untuk 
bekerja di sektor awam amat terhad dan 
kita mula membukakan peluang yang 
besar dan luas dengan pencari-pencari 
pekerjaan dan berkhidmat di sektor 
swasta yang pada ketika ini kadar gaji  
di sektor swasta belum tentu dapat 
menjamin kehidupan mereka apatah lagi 
bekerja di sektor awam banyak 
kemudahan yang diperolehi berbanding 
bekerja di sektor swasta. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Perkara ini sengaja ditimbulkan bukan 
bererti kita tidak mensyukuri atas rezeki 
yang dilimpahkan dan bukan tidak 
berterima kasih atas peluang kerja yang 
diberikan, akan tetapi hasrat kaola ingin 
mengajak semua untuk berfikir dan 
menilai perkara ini sedalam-dalamnya 
agar kita tidak terlepas pandang dalam 
memikirkan kestabilan kehidupan semua 
lapisan rakyat di Negara Brunei 
Darussalam ini.  Apa yang diharapkan, 
apa pun usaha-usaha yang dirancang 
dan dilaksanakan akan dapat menjamin 
kehidupan kita semua.  Sekian terima 
kasih. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid @ Sabli bin Haji Arshad: 
Terima kasih Yang Berhormat Yang            
Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Lebih dahulu 
kaola ingin mengucapkan tahniah 
kepada Yang Berhormat  Dato Seri 
Paduka Dr. Awang Haji Mohd. Amin 
Liew bin Abdullah sebagai Menteri 
Kewangan II, Negara Brunei Darussalam 
dan terima kasih juga diucapkan atas 
pembentangan yang begitu lebar, jelas 
dan nyata  ِ  mencerminkan bahawa ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
negara kita ini masih lagi berkeupayaan, 
mementingkan kebajikan masyarakat 
tanpa mengurangkan subsidi-subsidi 
yang diberikan kepada rakyat negara 
ini. 
 
Seperti yang dititahkan kita tetap perlu 
untuk terus mengawal menimbang  
fiskal negara dalam jangka masa 
pendek dan panjang.  Kita juga           
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perlu  ke arah pembangunan, kita         
mesti menggembleng tenaga bagi 
pertumbuhan secara besar-besaran 
keluaran negara kasar (KDNK) dan    
 ِ  seperti yang disampaikan untuk ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
keperluan pengusaha-pengusaha  
negara mengenai   dengan tertubuhnya 
Bank Usahawan  ُ  akan dapat إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
membantu dan mengeluarkan 
usahawan-usahawan negara kerana 
para belia pada masa ini mengharapkan 
dan menunggu-nunggu supaya ia akan 
dapat diperjelaskan dan mudah-
mudahan dengan adanya bank 
berkenaan negara akan dapat 
mengeluarkan pengusaha-pengusaha 
menjadi jutawan menjelang Wawasan 
Brunei 2035  ُ  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
 
Sekian  

رَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَ   
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Silakan Yang Berhormat Pengiran Haji 
Mohamed  bin  Pengiran  Haji  Osman 
@ Othman. 
  
Yang Berhormat Pengiran Haji 
Mohamed bin Pengiran Haji Osman 
@ Othman: Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua. 
 
حْيم   نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبرََكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera. Ahli-Ahli Majlis 
Yang Berhormat yang dihormati 
sekalian. Lebih dahulu kaola 
mengucapkan setinggi-tinggi tahniah 
kepada Yang Berhormat Menteri 
Kewangan II yang telah dilantik dan 
yang telah membentangkan Belanjawan 
Negara 2018/2019 yang sangat 
komprehensif dan menampakkan satu 

future yang jelas kepada rakyat dan 
penduduk Negara Brunei Darussalam.  
 
Apa yang ingin kaola sampaikan ialah 
semoga perlaksanaan perbelanjaan 
dapat dibelanjakan dengan penuh telus 
berhemah seperti mana yang 
disarankan oleh Yang Berhormat 
Menteri Kewangan II. Dalam 
kesempatan ini, kaola sangat-sangat 
menjunjung kasih atas kemurahan hati 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang                
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
kerana terus menghulurkan bantuan 
kebajikan rakyat baginda seperti mana 
yang disampaikan oleh Yang Berhormat 
Menteri Kewangan II. Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua, demikian sahaja yang 
dapat kaola sampaikan. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Nampaknya tidak ada lagi Ahli-Ahli Yang 
Berhormat yang suka untuk membuat 
kenyataan terhadap Rang Undang-
Undang (2018) Perbekalan, 2018/2019. 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, oleh sebab 
tidak ada lagi Ahli-Ahli Yang Berhormat 
yang ingin untuk membahaskan Rang 
Undang-Undang ini pada ketika ini, 
maka saya berpendapat bahawa ada 
baiknya Rang Undang-Undang (2018) 
Perbekalan, 2018/2019 ini dibaca bagi 
kali keduanya. Ahli-Ahli Yang Berhormat 
Yang bersetuju sedemikian sila angkat 
tangan. 
 

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

 
Nampaknya semua Ahli bersetuju. 
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Yang Dimuliakan Jurutulis: Satu 
Rang Undang-Undang yang bergelar 
“Suatu Akta Untuk Membekalkan 
Sejumlah Wang Dari 
Kumpulanwang Yang Disatukan 
Bagi Perkhidmatan Tahun 
Kewangan 2018/2019 dan untuk 
memperuntukkan wang yang 
tersebut itu bagi maksud tertentu.” 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sebelum kita 
meneruskan perkara ini iaitu menurut 
prosedurnya yang tertentu, kita 
bersidang sebagai satu Jawatankuasa 
untuk meneliti Rang Undang-Undang ini 
satu persatu, maka saya cadangkan 
supaya Majlis Mesyuarat ini kita 
tangguhkan dahulu dan kita berehat dan 
 ُ  akan  kembali  lagi  untuk إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
bermesyuarat pada pukul 2.00 petang 
ini.  
 
Sekian  
  وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 

 
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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(Majlis Mesyuarat disambung 
semula pada pukul 2.00 petang) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Ahli-Ahli Yang Berhormat, pada 
persidangan yang telah kita adakan di 
sebelah pagi tadi kita telah mendengar 
kenyataan yang telah disampaikan oleh 
Yang Berhormat Menteri Kewangan II 
tentang pembentangan dan hala tuju 
Bajet Kewangan Negara iaitu dalam 
bentuk Rang Undang-Undang (2018) 
Perbekalan, 2018/2019. Rang Undang-
Undang ini telah pun selesai kita 
bahaskan dan telah dibaca bagi kali 
keduanya. Maka bagi membolehkan 
Rang Undang-Undang ini dibincangkan 
dan diteliti satu persatu maka 
Persidangan Majlis Mesyuarat Negara ini 
kita tangguhkan dahulu dan majlis ini 
akan bersidang di Peringkat 
Jawatankuasa sepenuhnya. 
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 

(Mesyuarat bersidang sebagai 
Jawatankuasa) 

 
Yang Berhormat  Pengerusi: Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  
 
حْيم  نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Sekarang majlis ini    بسِْمِ ا�ّٰ
bersidang di Peringkat Jawatankuasa 
sepenuhnya bagi menimbangkan Rang 
Undang-Undang (2018) Perbekalan, 
2018/2019 satu persatu yang telah 
dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri Kewangan II. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: Bab 
2 Ceraian (1) dan Ceraian (2). 

Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Perhatian Ahli-Ahli 
Yang Berhormat sekarang ditumpukan 
kepada Bab 2 Ceraian (1) dan Ceraian 
(2). Silakan Ahli-Ahli Yang Berhormat 
yang suka untuk bercakap. 
 
Jika tidak ada Ahli-Ahli Yang Berhormat 
yang ingin untuk membahaskan Bab 2 
Ceraian (1) dan (2) maka Bab 2 Ceraian 
(1) dan (2) ini akan saya undi. Ahli-Ahli 
Yang Berhormat yang bersetuju Bab 2 
Ceraian (1) dan (2) sila angkat tangan. 
 

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

 
Terima kasih nampaknya semua 
bersetuju. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: Bab 
2 Ceraian (1) dan (2) dijadikan 
sebahagian daripada Jadual. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Sebelum kita 
membincangkan Tajuk-Tajuk Jadual 
seterusnya, saya ingin menarik 
perhatian Ahli-Ahli Yang Berhormat 
bahawa kita hanya membincangkan 
Tajuk-Tajuk Jadual ini berdasarkan 
kementerian-kementerian dan tidak lagi 
melalui jabatan-jabatan seperti yang 
telah pun kita lakukan dalam beberapa 
tahun kebelakangan ini.  
 
Walau bagaimanapun, oleh sebab 
Jabatan Perdana Menteri mempunyai 23 
buah jabatan di bawahnya, 
perbincangan ini eloklah kita bahagikan 
kepada 3 bahagian. Supaya perhatian 
kita akan dapat tertumpu kepada Tajuk-
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Yang Dimuliakan Jurutulis: Satu 
Rang Undang-Undang yang bergelar 
“Suatu Akta Untuk Membekalkan 
Sejumlah Wang Dari 
Kumpulanwang Yang Disatukan 
Bagi Perkhidmatan Tahun 
Kewangan 2018/2019 dan untuk 
memperuntukkan wang yang 
tersebut itu bagi maksud tertentu.” 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sebelum kita 
meneruskan perkara ini iaitu menurut 
prosedurnya yang tertentu, kita 
bersidang sebagai satu Jawatankuasa 
untuk meneliti Rang Undang-Undang ini 
satu persatu, maka saya cadangkan 
supaya Majlis Mesyuarat ini kita 
tangguhkan dahulu dan kita berehat dan 
 ُ  akan  kembali  lagi  untuk إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
bermesyuarat pada pukul 2.00 petang 
ini.  
 
Sekian  
  وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 

 
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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(Majlis Mesyuarat disambung 
semula pada pukul 2.00 petang) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Ahli-Ahli Yang Berhormat, pada 
persidangan yang telah kita adakan di 
sebelah pagi tadi kita telah mendengar 
kenyataan yang telah disampaikan oleh 
Yang Berhormat Menteri Kewangan II 
tentang pembentangan dan hala tuju 
Bajet Kewangan Negara iaitu dalam 
bentuk Rang Undang-Undang (2018) 
Perbekalan, 2018/2019. Rang Undang-
Undang ini telah pun selesai kita 
bahaskan dan telah dibaca bagi kali 
keduanya. Maka bagi membolehkan 
Rang Undang-Undang ini dibincangkan 
dan diteliti satu persatu maka 
Persidangan Majlis Mesyuarat Negara ini 
kita tangguhkan dahulu dan majlis ini 
akan bersidang di Peringkat 
Jawatankuasa sepenuhnya. 
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 

(Mesyuarat bersidang sebagai 
Jawatankuasa) 

 
Yang Berhormat  Pengerusi: Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  
 
حْيم  نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Sekarang majlis ini    بسِْمِ ا�ّٰ
bersidang di Peringkat Jawatankuasa 
sepenuhnya bagi menimbangkan Rang 
Undang-Undang (2018) Perbekalan, 
2018/2019 satu persatu yang telah 
dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri Kewangan II. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: Bab 
2 Ceraian (1) dan Ceraian (2). 

Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Perhatian Ahli-Ahli 
Yang Berhormat sekarang ditumpukan 
kepada Bab 2 Ceraian (1) dan Ceraian 
(2). Silakan Ahli-Ahli Yang Berhormat 
yang suka untuk bercakap. 
 
Jika tidak ada Ahli-Ahli Yang Berhormat 
yang ingin untuk membahaskan Bab 2 
Ceraian (1) dan (2) maka Bab 2 Ceraian 
(1) dan (2) ini akan saya undi. Ahli-Ahli 
Yang Berhormat yang bersetuju Bab 2 
Ceraian (1) dan (2) sila angkat tangan. 
 

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

 
Terima kasih nampaknya semua 
bersetuju. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: Bab 
2 Ceraian (1) dan (2) dijadikan 
sebahagian daripada Jadual. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Sebelum kita 
membincangkan Tajuk-Tajuk Jadual 
seterusnya, saya ingin menarik 
perhatian Ahli-Ahli Yang Berhormat 
bahawa kita hanya membincangkan 
Tajuk-Tajuk Jadual ini berdasarkan 
kementerian-kementerian dan tidak lagi 
melalui jabatan-jabatan seperti yang 
telah pun kita lakukan dalam beberapa 
tahun kebelakangan ini.  
 
Walau bagaimanapun, oleh sebab 
Jabatan Perdana Menteri mempunyai 23 
buah jabatan di bawahnya, 
perbincangan ini eloklah kita bahagikan 
kepada 3 bahagian. Supaya perhatian 
kita akan dapat tertumpu kepada Tajuk-
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Tajuk yang berkenaan itu. Sekarang kita 
mulakan dengan Tajuk SA01A-Jabatan 
Perdana Menteri hingga Tajuk SA07A-
Jabatan Majlis-Majlis Mesyuarat.  
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Jabatan Perdana Menteri. Tajuk SA01A 
– Jabatan Perdana Menteri hingga Tajuk 
SA07A - Jabatan Majlis-Majlis 
Mesyuarat. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri:     ِ حْيبسِْمِ ا�ّٰ نِ الرَّ حْمَٰ م الرَّ  
 dan salam السَّلامَُ عَليَْكمُْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
sejahtera. 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

Yang Berhormat Pengerusi, Ahli-Ahli 
Yang Berhormat sekalian.  Yang 
Berhormat Pengerusi sebelum 
Jawatankuasa ini membincangkan bajet 
Jabatan Perdana Menteri dan jabatan-
jabatan di bawahnya. Kaola ingin 
memohon keizinan Yang Berhormat 
Pengerusi untuk mengongsikan secara 
ringkas mengenai tumpuan dan 
keutamaan Jabatan Perdana Menteri 
bagi Tahun Kewangan 2018/2019 ini.  
Kaola memohon kepada Yang 
Berhormat Pengerusi untuk sekali gus 
merangkum semua sekali jabatan-
jabatan yang ada di bawah Jabatan 
Perdana Menteri. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Silakan 
Yang Berhormat. Saya mohon maaf 
tidak memberikan Yang Berhormat 
peluang untuk memberikan 
mukadimahnya sebagaimana yang lazim 
kita lakukan.  Silakan.  

Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri: Tujuan kaola ini 
semata-mata untuk memandu 
perbincangan supaya ia lebih menjurus 
dan terarah kepada perkara-perkara 
yang berkaitan dengan hal-ehwal 
belanjawan yang akan dibincangkan.   
 
Dalam mendukung hasrat untuk 
merealisasikan aspirasi dan matlamat 
Wawasan Brunei 2035, Jabatan Perdana 
Menteri selaku agensi peneraju atau 
lead agency memainkan peranan secara 
berterusan dalam memperkukuhkan dan 
memperkesankan lagi sistem kerajaan 
secara menyeluruh meliputi kepimpinan 
tadbir urus yang baik atau good 
governance.  Pembentukan dan 
pelaksanaan dasar serta penyampaian 
perkhidmatan berkualiti.   
 
Mengambil kira cabaran merentas 
kementerian atau cross ministry 
challenges ia setentunya memerlukan 
pendekatan whole of nations bagi 
memastikan pihak-pihak berkepentingan 
melaksanakan usaha-usaha dan 
tindakan-tindakan secara kolektif dan 
bersepadu sejajar dengan kepentingan 
negara dan masyarakat.  
 
Jabatan Perdana Menteri telah 
merangka cadangan belanjawan ini 
berasaskan prinsip-prinsip berikut: 
 
1. Ke arah kecemerlangan 

perkhidmatan awam seperti yang 
dihasratkan dalam Wawasan Brunei 
2035 dengan mengutamakan 
keberkesanan kerajaan.  Salah satu 
tumpuan utama ialah peningkatan 
kecemerlangan kepimpinan ataupun 
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leadership excellence.  Beberapa 
inisiatif telah pun dilaksanakan 
seperti penilaian Petunjuk Prestasi 
Utama atau Key Performance 
Indicator.   
 
Dalam penyampaian perkhidmatan 
yang dikhususkan kepada 
peningkatan produktiviti, organisasi 
dan dalam masa yang sama 
memberikan kesan kepada 
peningkatan produktiviti di peringkat 
individu.  Inisiatif lain ialah 
mempertingkatkan lagi 
pembangunan kepimpinan dan 
meluaskan lagi talent pool,             
di samping mengenal pasti 
kompetensi setiap peringkat dalam 
perkhidmatan awam bagi 
peningkatan keberkesanan melalui 
rangka kerja Pembangunan 
Kompetensi atau Competency 
Development Framework.  
Pembinaan kapasiti perkhidmatan 
awam turut ditekankan melalui 
pembudayaan etika kerja cemerlang.  
Peningkatan produktiviti dan 
pengukuhan integriti; 
 

2. Mendukung hasrat bagi 
meningkatkan produktiviti dan 
perbelanjaan berhemah yang akan 
menyumbang kepada pertumbuhan 
ekonomi berbagai-bagai program 
dan usaha akan diteruskan sama 
ada di peringkat kementerian 
mahupun di peringkat jabatan-
jabatan di bawahnya.  Peningkatan 
produktiviti juga perlu dijana          
di sektor awam dan swasta melalui 
peningkatan tahap pendidikan 
penggunaan teknologi terkini dan 

pelaburan dalam penyelidikan dan 
pembangunan atau research in 
development.  Selain itu Jabatan 
Perdana Menteri akan sentiasa 
mengambil peranan sebagai 
pemudah cara bagi apa jua inisiatif-
inisiatif yang dilaksanakan oleh 
jabatan-jabatan di bawahnya; 

 
3. Penambahbaikan berterusan serta 

pelaksanaan dasar-dasar dan 
peraturan, Jabatan Perdana Menteri 
akan senantiasa berusaha 
memperkukuhkan tadbir urus yang 
baik atau good governance bagi 
memastikan jentera pentadbiran 
negara sentiasa berkesan dan 
berintegriti.  Undang-undang dan 
peraturan akan sentiasa 
dikuatkuasakan dengan berkesan 
dan adil agar ianya dipatuhi dan 
integritinya terpelihara; 

 
4. Pengukuhan keyakinan kepada 

Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan dasar-dasarnya 
melalui pemberigaan maklumat, 
inisiatif-inisiatif dan acara-acara 
kerajaan termasuk pemberigaan 
penglibatan kepimpinan di arena 
antarabangsa. Pemberigaan 
maklumat dilaksanakan melalui 
beberapa saluran kepada segenap 
lapisan masyarakat agar mereka 
memahami dan menghargai setiap 
tindakan kerajaan adalah semata-
mata bagi kepentingan rakyat dan 
penduduk di negara ini; dan 
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5. Mendukung keselamatan 
masyarakat dan negara dengan 
mengambil pendekatan whole of 
nations semua pihak-pihak yang 
berkepentingan terdiri daripada 
agensi-agensi penguatkuasaan 
kerajaan dan swasta akan terus 
bertindak merangka strategi untuk 
memelihara kestabilan politik.   

 
Mempertahankan kedaulatan negara 
serta menghubungkan keupayaan 
pertahanan dan keupayaan 
diplomatik dan juga persediaan 
negara dalam menangani ancaman 
keselamatan.  Ini termasuklah dalam 
meningkatkan kerja-kerja 
pembanterasan jenayah dan 
pengukuhan keupayaan agensi-
agensi berkepentingan dalam 
mengendalikan krisis-krisis dan 
merentas sempadan.       

    
Berasaskan kepada 5 prinsip tersebut, 
Jabatan Perdana Menteri dan jabatan-
jabatan di bawahnya telah berusaha 
mengehadkan permohonan peruntukan 
yang kurang daripada sepatutnya.  Kita 
akan lihat dari 22 jabatan yang ada 
terdapat di bawah Jabatan Perdana 
Menteri,  7 buah ataupun 5 jika ditolak 
dari Kementerian Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian, dan Jabatan Elektrik yang 
mempunyai peruntukan yang kurang 
seperti Jabatan Adat Istiadat Negara 
dari $2,850,625 kepada $2,850,550.   
 
Jabatan Radio Televisyen Brunei - dari 
$41,517,000 kepada $41,499,140.   
 
Jabatan Penerangan $6,245,622 kepada 
$6,225,470. 

Jabatan Percetakan Kerajaan dari 
$8,304,687 kepada $6,238,410.  
 
Jabatan Perkhidmatan Awam daripada 
$26,161,677 kepada $25,847,630.   
 
Manakala jabatan yang lain hanyalah 
mengikut keperluan mesti sahaja 
disebabkan pertambahan kakitangan 
dan kenaikan gaji.   
 
Jika diperhatikan keseluruhan jumlah 
peruntukan Jabatan Perdana Menteri 
dan jabatan-jabatan di bawahnya masih 
pada tahap yang seimbang sahaja iaitu 
dari $532,089,235 kepada 
$537,450,990, Kalau ditolak dengan 
peruntukan Rancangan Kemajuan 
Negara $6 juta menjadikan 
$531,450,990 iaitu kurang sebanyak 
$638,245.00  Jabatan Perdana Menteri 
memegang falsafah ‘biar cangkik jangan 
putus’ dan akan sentiasa berjimat 
cermat dan berhemah.  Walaupun, jika 
ada tanda-tanda ketara harga komoditi 
sama yang menjadi nadi ekonomi 
negara ialah iaitu harga minyak dunia 
akan meningkat.  
 
Tetapi ini tidak menggerakkan hati 
Jabatan Perdana Menteri dan jabatan-
jabatan di bawahnya untuk berbelanja 
menghabiskan peruntukan atau 
mencurahkan peruntukan yang ada 
selarah-larahnya bak kata pepatah, 
‘mendengar guruh di langit, air            
di tempayan dicurahkan’. 
  
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat sekalian, yakinlah 
bahawa Jabatan Perdana Menteri dan 
jabatan-jabatan di bawahnya, misi dan 
visinya yang masing-masing akan tetap 
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berpegang kepada konsep-konsep 
“Berpada pada yang ada, berjimat 
sebelum habis”.  
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat sekalian. Berasaskan 
prinsip-prinsip di atas, Jabatan Perdana 
Menteri dan jabatan-jabatan                  
di bawahnya bagi Tahun Kewangan 
2018/2019 telah disokong untuk 
disediakan peruntukan sebanyak 
$537,450,990. Jumlah ini adalah 
termasuk belanjawan dan peruntukan 
kepada Jabatan Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian dan jabatan-jabatan di 
bawahnya.  
 
Dahulunya, permohonan peruntukan 
dan belanjawan Jabatan Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian dan jabatan-
jabatan di bawahnya disatukan              
di bawah Jabatan Perdana Menteri pada 
masa sebelum cabinet reshuffle pada 30 
Januari 2018 yang baru lalu.  
 
Merujuk perkara-perkara yang 
ditimbulkan oleh Yang Berhormat 
semasa ucapan menjunjung kasih Titah 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan da Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam pada 6 Mac 
2018, besarlah hati kaola untuk 
menjelaskan perkara-perkara berkenaan 
seperti berikut: 
 
1. Menyentuh mengenai titah Kebawah 

Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam semasa 
Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas 

Majlis Mesyuarat Negara mengenai 
pembersihan daripada sampah dan 
kotoran. Perundangan mengenainya 
disediakan di bawah Akta 
Kesalahan-Kesalahan Kecil Penggal 
30 Bab 12 (1) iaitu mengenai 
Kesalahan Membuang Sampah.  
 
Jika sabit kesalahan, Mahkamah 
Majistret bolehlah menjatuhi 
hukuman tidak lebih daripada 
$1,000.00 dan jika kesalahan kedua 
atau seterusnya maka Mahkamah 
Majistret bolehlah menjatuhi 
hukuman sebanyak $3,000 atau 
menjatuhkan penjara tidak lebih 
daripada 3 bulan.  

 
Seperti yang dimaklumi, untuk 
makluman kita semua, pihak 
berkuasa bolehlah juga mengenakan 
denda kompaun tidak lebih daripada 
$500, sekiranya perkara ini tidak 
dibawa ke mahkamah. Ia juga 
termasuk di bawah Bab 38A (1)         
di dalam Akta yang sama hukuman-
hukuman bolehlah dijadikan sebagai 
satu atau deterrent factor atau 
amaran kepada orang-orang lain 
yang ingin membuat kesalahan  
yang sama.  
 
Menaikkan hukuman atau kompaun 
ke satu tahap yang tinggi boleh 
diambil kira jika ia bertujuan untuk 
pengajaran kepada masyarakat 
khususnya pesalah-pesalah yang 
terbabit.   

 
Salah satu cara lain yang boleh 
difikirkan ialah mengadakan 
hukuman melalui khidmat 
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Negara Brunei Darussalam pada 6 Mac 
2018, besarlah hati kaola untuk 
menjelaskan perkara-perkara berkenaan 
seperti berikut: 
 
1. Menyentuh mengenai titah Kebawah 

Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam semasa 
Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas 

Majlis Mesyuarat Negara mengenai 
pembersihan daripada sampah dan 
kotoran. Perundangan mengenainya 
disediakan di bawah Akta 
Kesalahan-Kesalahan Kecil Penggal 
30 Bab 12 (1) iaitu mengenai 
Kesalahan Membuang Sampah.  
 
Jika sabit kesalahan, Mahkamah 
Majistret bolehlah menjatuhi 
hukuman tidak lebih daripada 
$1,000.00 dan jika kesalahan kedua 
atau seterusnya maka Mahkamah 
Majistret bolehlah menjatuhi 
hukuman sebanyak $3,000 atau 
menjatuhkan penjara tidak lebih 
daripada 3 bulan.  

 
Seperti yang dimaklumi, untuk 
makluman kita semua, pihak 
berkuasa bolehlah juga mengenakan 
denda kompaun tidak lebih daripada 
$500, sekiranya perkara ini tidak 
dibawa ke mahkamah. Ia juga 
termasuk di bawah Bab 38A (1)         
di dalam Akta yang sama hukuman-
hukuman bolehlah dijadikan sebagai 
satu atau deterrent factor atau 
amaran kepada orang-orang lain 
yang ingin membuat kesalahan  
yang sama.  
 
Menaikkan hukuman atau kompaun 
ke satu tahap yang tinggi boleh 
diambil kira jika ia bertujuan untuk 
pengajaran kepada masyarakat 
khususnya pesalah-pesalah yang 
terbabit.   

 
Salah satu cara lain yang boleh 
difikirkan ialah mengadakan 
hukuman melalui khidmat 
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masyarakat iaitu Community Service 
seperti yang dipraktikkan di negara-
negara yang lain. Salah satu contoh 
ialah mengutip sampah di kawasan-
kawasan tertentu. Ini bukan sahaja 
memberikan pengajaran kepada 
mereka bahkan menanamkan sifat 
bertanggungjawab.   

 
2. Mengenai Penguatkuasaan Hal-

Ehwal Akta mengenai tembakau. 
Kita mempunyai Akta Perintah 
Tembakau 2015 yang perintah ini 
mengharamkan pengiklanan yang 
berkaitan dengan merokok, 
pengawalan dan penggunaan 
produk-produk tembakau, 
pengawalan penjualan, promosi, 
pembungkusan dan keterangan 
perdagangan produk-produk 
tembakau, larangan  merokok           
di tempat awam serta kenderaan 
awam yang ditentukan.  
 
Pengimportan rokok adalah terhad 
dan mana-mana pihak yang 
membawa masuk tanpa 
mendeklarasikannya di sempadan 
atau pos-pos kawalan kastam adalah 
melakukan satu kesalahan di bawah 
akta berkenaan.  

 
Maka dengan adanya peruntukan 
undang-undang ini yang bertujuan 
untuk menangani masalah tembakau 
dan kebersihan dipikulkan kepada 
pihak-pihak berkenaan untuk 
melaksanakan penguatkuasaannya. 
Pihak penguatkuasa akan 
memastikan keberkesanan undang-
undang berkenaan dalam perkara 
ini.   

Berhubung dengan perkara yang 
dibangkitkan oleh Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Pendikar Alam Dato Paduka 
Seri Awang Haji Hasrin  bin Dato  
Paduka Haji Sabtu berhubung 
Perkhidmatan Pasukan Polis Diraja 
Brunei yang perlu dipertingkatkan, kaola 
berbesar hati untuk menjelaskan. 
Sebelum kaola menjelaskan izinkan 
kaola mencatatkan di sini merakamkan 
ucapan tahniah kepada Pasukan Polis 
Diraja Brunei sempena Sambutan Ulang 
Tahun Ke-97 Pasukan Polis Diraja Brunei 
yang ditubuhkan pada tahun 1921.   
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat sekalian. Langkah-
langkah progresif yang diambil oleh 
Pasukan Polis Diraja Brunei antaranya 
ialah Pasukan Polis Diraja Brunei melalui 
Jawatankuasa Perkembangan Sumber 
Manusia bertanggungjawab kepada 
pembangunan kapasiti pasukan dalam 
menjana warga pasukan yang 
berpengetahuan dan berkemahiran 
dengan merangka program-program 
latihan yang berbentuk asas 
perkembangan dan kepakaran 
menangani cabaran-cabaran kepolisan 
masa kini.  
 
Pasukan polis akan terus membuat 
perancangan yang lebih rapi terhadap 
perisian latihan dengan melaksanakan 
analisis keperluan latihan, (Training 
Need analysis) bagi mengenal pasti 
jenis-jenis dan peringkat-peringkat 
latihan. 
 
Di samping itu, Pasukan Polis Diraja 
Brunei juga menerapkan Scenario Based 
Training dalam program latihan yang 
ada pada masa ini. Ke arah 
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perancangan peningkatan organisasi 
yang menyeluruh, Pasukan Polis Diraja 
Brunei akan memberi tumpuan untuk 
mereka bentuk pasukan program-
program perkembangan memantapkan 
kewibawaan profesionalisme setiap 
lapisan warga pasukan.  
 
Program-program tersebut akan 
berasaskan kepada 3 peringkat 
kepimpinan berdasarkan tahap-tahap 
kepimpinan dan pengurusan iaitu 
strategik, tektikal operasi dan mengikut 
konteks kepolisan. Dalam usaha 
meningkatkan usaha keupayaan kapasiti 
dalam jangka masa panjang, Pasukan 
Polis telah memohon Polis Akademi 
melalui RKN11.  
 
Antara objektif Polis Akademi adalah 
untuk menjadi learning hub bagi semua 
organisasi penguatkuasaan undang-
undang negara. Selain melatih polis 
daripada merekrut kepada ulang kaji, 
akademi ini boleh menjadi tumpuan 
semua latihan bagi penguatkuasaan 
undang-undang. 
 
Apa yang disebutkan tadi adalah usaha-
usaha yang telah dilaksanakan oleh 
Pasukan Polis Diraja Brunei               
bagi memenuhi keperluan-keperluan 
kemahiran ketika ini secara berterusan. 
Mana-mana jurang kemahiran akan 
cuba dikenal pasti dan dijadikan inisiatif-
inisiatif akan datang. Ini termasuk 
mempertimbangkan perubahan-
perubahan kepada latihan-latihan 
disebabkan oleh peresapan teknologi.  
 
Pengawasan Kejiranan membantu 
Pasukan Polis Diraja Brunei menangani 

dan mencegah jenayah. Pasukan Polis 
Diraja Brunei mempunyai pelbagai 
strategi dalam usaha menangani dan 
mencegah aktiviti jenayah antara lain 
seperti: 
 
1. Meningkatkan keberadaan polis, 

(police visibility); 
 

2. Menubuhkan task force penyiasatan; 
 

3. Operasi sepadu bersama                
agensi-agensi penguatkuasaan; dan 

 
4. Meningkatkan Program Pengawasan 

Kejiranan.  
 
Dalam perkara ini, bagi menilai 
keberkesanan Pengawasan Kejiranan 
dalam mencegah jenayah, Pasukan Polis 
Diraja Brunei telah melaksanakan kajian 
terperinci bertujuan mengenal            
pasti tahap keberkesanan pengawasan 
kejiranan terhadap jumlah kes-         
kes jenayah.  
 
Hal ini ditangani dengan menggunakan 
kaedah-kaedah penganalisisan yang 
tertentu dalam membandingkan aktiviti 
pengawasan kejiranan dan jumlah kes 
jenayah bagi mengenal pasti impak 
yang telah diberikan oleh aktiviti 
Pengawasan Kejiranan terhadap jumlah 
kes jenayah tersebut. 
  
Hasil dari analisis statistik tersebut, 
Program Pengawasan Kejiranan inilah 
yang berkesan secara keseluruhan 
dengan memberikan impak positif iaitu 
penurunan jumlah kes-kes jenayah yang 
dilaporkan kepada pihak-pihak polis 
dalam tempoh tahun 2014 hingga 2016. 
Bagi tahun 2017, jumlah keseluruhan 
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masyarakat iaitu Community Service 
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Kita mempunyai Akta Perintah 
Tembakau 2015 yang perintah ini 
mengharamkan pengiklanan yang 
berkaitan dengan merokok, 
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dengan merangka program-program 
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menangani cabaran-cabaran kepolisan 
masa kini.  
 
Pasukan polis akan terus membuat 
perancangan yang lebih rapi terhadap 
perisian latihan dengan melaksanakan 
analisis keperluan latihan, (Training 
Need analysis) bagi mengenal pasti 
jenis-jenis dan peringkat-peringkat 
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Dalam perkara ini, bagi menilai 
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kes polis yang dilaporkan adalah 5,196 
kes.  
 
Merujuk kepada kadar jenayah pula 
kadar jenayah pada tahun 2017 ialah 
810 bagi setiap 100,000 penduduk di 
negara ini, Pasukan Polis Diraja Brunei 
berhasil mencapai sasaran Wawasan 
Negara Brunei 2035 iaitu 840. 
Bagaimanapun, Pasukan Polis akan 
terus mempertingkatkan usaha-usaha 
mencegah jenayah.  
 
Sejak pengaktifan semula Pengawasan 
Kejiranan pada tahun 2014, ia 
memfokuskan kepada 3 komponen 
utama bagi memastikan keberkesanan 
pengurangannya kadar jenayah iaitu 
dengan mengawal pendekatan aktiviti 
kebajikan sosial dan aktiviti operasi. Ia 
juga dapatlah dilihat melalui penglibatan 
orang ramai dalam aktiviti Pengawasan 
Kejiranan secara sukarela semakin 
meningkat terutama sekali dalam 
rondaan pencegahan jenayah.   
 
Langkah-langkah proaktif Pengawasan 
Kejiranan dalam menangani jenayah 
antaranya mengenal hotspot                
di kampung-kampung, meningkatkan 
keberadaan pengawasan kejiranan 
melalui 3 komponen utama, memantau 
aktiviti Pengawasan Kejiranan secara 
berterusan di Balai Polis, stakeholder 
engagement, (commercial areas dan 
bank), menjalankan ceramah dan 
taklimat secara berterusan melibatkan 
belia dengan Pengawasan Kejiranan.  
  
Menjaga keselamatan merupakan 
tanggungjawab bersama yang perlu 
dipikul oleh semua pihak dan bukan 

sahaja diletak di bahu Pasukan Polis 
Diraja Brunei.  Dalam hubungan ini, 
pengawasan kejiranan merupakan salah 
satu mekanisme yang memerlukan 
penglibatan orang awam untuk lebih 
proaktif antaranya menjadi mata dan 
telinga Pasukan Polis Diraja Brunei 
dengan menyalurkan perkongsian 
maklumat yang relevan demi 
keselamatan terutama jenayah, aktiviti 
yang mencurigakan dan membantu 
meningkatkan kesedaran memberigakan 
langkah-langkah pencegahan jenayah.   
 
Semua rancangan dan kerja yang 
disebutkan dimasukkan ke dalam 
Peruntukan Tahunan Pasukan Polis 
Diraja Brunei berjumlah 
$124,061,200.00.  Untuk itu sahaja 
Yang Berhormat Pengerusi.  Secara 
ringkas yang dapat kaola terangkan 
tentang cadangan belanjawan Jabatan 
Perdana Menteri dan jabatan-jabatan di 
bawahnya dengan menumpukan kepada 
kerja-kerja dan aktiviti di Pasukan Polis 
Diraja Brunei dan jabatan-jabatan lain  
di bawahnya.   
 
Sebelum mengakhiri kaola ingin 
memaklumkan bahawa ada 5 buah 
jabatan di bawah Jabatan Perdana 
Menteri adalah jabatan-jabatan yang 
dikatakan tertutup iaitu Biro Kawalan 
Narkotik, Biro Mencegah Rasuah, 
Jabatan Keselamatan Dalam Negeri, 
Pasukan Polis Diraja Brunei dan Jabatan 
Penyelidikan Brunei.   
 
Oleh sebab jabatan-jabatan ini berkaitan 
langsung dengan hal-ehwal strategik 
keselamatan negara bahawa isu-isu 
yang akan dibincangkan mungkin 
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perkara yang sensitif dan tidak 
bersesuaian untuk dibincangkan secara 
terbuka.  Maka kaola memohon 
pertimbangan Yang Berhormat 
Pengerusi supaya bajet bagi jabatan-
jabatan tersebut tidaklah                       
perlu dibincangkan.  
 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri             
di Jabatan Perdana Menteri.  Sekarang 
saya persilakan Yang Berhormat Awang 
Haji Mohimin bin Haji Johari @ Jahari. 
 
Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari @ Jahari:  
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.                 
حْيم   نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ اتهُُ وَبَرَكَ  السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ  بِسْمِ ا�ّٰ  
 
1. Kaola membawakan Tajuk SA01A - 

Jabatan Perdana Menteri. Terdapat 
beberapa jabatan-jabatan di bawah 
Jabatan Perdana Menteri 
menggunakan bahasa Inggeris 
dalam website rasmi dan media 
cetak.  Padahal bahasa rasmi negara 
adalah Bahasa Melayu.   
 

2. Tajuk SA02A - Jabatan Adat Istiadat.  
Adakah sudah dibukukan Adat 
Istiadat 7 Puak Melayu Brunei untuk 
bahan bacaan dan pengetahuan 
generasi ke generasi akan datang 
selain Adat Istiadat Melayu Brunei.  

Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 

 
Yang Berhormat Pengerusi:  Yang 
Berhormat suka menjawab terus 
ataupun menunggu semua soalan. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri:  Kaola mohon 
supaya soalan-soalan itu dikumpulkan 
dulu semuanya. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: 
Sekarang saya persilakan Yang 
Berhormat Dayang Siti Rozaimeriyanty 
binti Dato Seri Laila Jasa Haji Abdul 
Rahman. 
 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri 
Laila Jasa Haji Abdul Rahman:       
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Yang Berhormat  .بسِْمِ ا�ّٰ
Pengerusi.  Kaola ingin mengucapkan 
tahniah dan terima kasih atas 
mukadimah Yang Berhormat Menteri              
di Jabatan Perdana Menteri.  Kaola ingin 
merujuk kepada Tajuk SA03A B00400 - 
Jabatan Audit.  Pemeliharaan Aset 
Kerajaan.  Bagi Jabatan Perdana Menteri 
keseluruhan perbelanjaan bagi 
pemeliharaan aset ialah sebanyak $39.8 
juta manakala jumlah keseluruhan 
seperti yang diterangkan oleh Yang 
Berhormat Menteri Kewangan II pagi 
tadi ialah $238.2 juta merangkumi 
kesemua kementerian-kementerian.  
 
Salah satu jabatan di bawah naungan 
Jabatan Perdana Menteri ialah Jabatan 
Audit. Kaola ingin mengemukakan 
beberapa soalan mengenai proses-
proses pengauditan dan data-data yang 
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telinga Pasukan Polis Diraja Brunei 
dengan menyalurkan perkongsian 
maklumat yang relevan demi 
keselamatan terutama jenayah, aktiviti 
yang mencurigakan dan membantu 
meningkatkan kesedaran memberigakan 
langkah-langkah pencegahan jenayah.   
 
Semua rancangan dan kerja yang 
disebutkan dimasukkan ke dalam 
Peruntukan Tahunan Pasukan Polis 
Diraja Brunei berjumlah 
$124,061,200.00.  Untuk itu sahaja 
Yang Berhormat Pengerusi.  Secara 
ringkas yang dapat kaola terangkan 
tentang cadangan belanjawan Jabatan 
Perdana Menteri dan jabatan-jabatan di 
bawahnya dengan menumpukan kepada 
kerja-kerja dan aktiviti di Pasukan Polis 
Diraja Brunei dan jabatan-jabatan lain  
di bawahnya.   
 
Sebelum mengakhiri kaola ingin 
memaklumkan bahawa ada 5 buah 
jabatan di bawah Jabatan Perdana 
Menteri adalah jabatan-jabatan yang 
dikatakan tertutup iaitu Biro Kawalan 
Narkotik, Biro Mencegah Rasuah, 
Jabatan Keselamatan Dalam Negeri, 
Pasukan Polis Diraja Brunei dan Jabatan 
Penyelidikan Brunei.   
 
Oleh sebab jabatan-jabatan ini berkaitan 
langsung dengan hal-ehwal strategik 
keselamatan negara bahawa isu-isu 
yang akan dibincangkan mungkin 
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perkara yang sensitif dan tidak 
bersesuaian untuk dibincangkan secara 
terbuka.  Maka kaola memohon 
pertimbangan Yang Berhormat 
Pengerusi supaya bajet bagi jabatan-
jabatan tersebut tidaklah                       
perlu dibincangkan.  
 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri             
di Jabatan Perdana Menteri.  Sekarang 
saya persilakan Yang Berhormat Awang 
Haji Mohimin bin Haji Johari @ Jahari. 
 
Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari @ Jahari:  
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.                 
حْيم   نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ اتهُُ وَبَرَكَ  السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ  بِسْمِ ا�ّٰ  
 
1. Kaola membawakan Tajuk SA01A - 

Jabatan Perdana Menteri. Terdapat 
beberapa jabatan-jabatan di bawah 
Jabatan Perdana Menteri 
menggunakan bahasa Inggeris 
dalam website rasmi dan media 
cetak.  Padahal bahasa rasmi negara 
adalah Bahasa Melayu.   
 

2. Tajuk SA02A - Jabatan Adat Istiadat.  
Adakah sudah dibukukan Adat 
Istiadat 7 Puak Melayu Brunei untuk 
bahan bacaan dan pengetahuan 
generasi ke generasi akan datang 
selain Adat Istiadat Melayu Brunei.  

Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 

 
Yang Berhormat Pengerusi:  Yang 
Berhormat suka menjawab terus 
ataupun menunggu semua soalan. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri:  Kaola mohon 
supaya soalan-soalan itu dikumpulkan 
dulu semuanya. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: 
Sekarang saya persilakan Yang 
Berhormat Dayang Siti Rozaimeriyanty 
binti Dato Seri Laila Jasa Haji Abdul 
Rahman. 
 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri 
Laila Jasa Haji Abdul Rahman:       
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Yang Berhormat  .بسِْمِ ا�ّٰ
Pengerusi.  Kaola ingin mengucapkan 
tahniah dan terima kasih atas 
mukadimah Yang Berhormat Menteri              
di Jabatan Perdana Menteri.  Kaola ingin 
merujuk kepada Tajuk SA03A B00400 - 
Jabatan Audit.  Pemeliharaan Aset 
Kerajaan.  Bagi Jabatan Perdana Menteri 
keseluruhan perbelanjaan bagi 
pemeliharaan aset ialah sebanyak $39.8 
juta manakala jumlah keseluruhan 
seperti yang diterangkan oleh Yang 
Berhormat Menteri Kewangan II pagi 
tadi ialah $238.2 juta merangkumi 
kesemua kementerian-kementerian.  
 
Salah satu jabatan di bawah naungan 
Jabatan Perdana Menteri ialah Jabatan 
Audit. Kaola ingin mengemukakan 
beberapa soalan mengenai proses-
proses pengauditan dan data-data yang 
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telah dikumpulkan oleh jabatan 
tersebut.  
  
Apabila menyentuh mengenai proses 
pengauditan selain pengauditan projek-
projek kemajuan kerajaan kaola ingin 
mengetahu sekali tentang pengauditan 
bangunan-bangunan kerajaan yang 
terbiar di seluruh negara. Adalah 
difahami bahawa bangunan-bangunan 
kerajaan ini di bawah kawalan 
kementerian-kementerian yang tertentu.   
Adakah data-data mengenai bangunan-
bangunan yang terbiar ini?  Mengapa ia 
masih dibiarkan kosong dan tidak 
terungkayah? Sedangkan bangunan-
bangunan ini merupakan aset-aset 
penting dan berharga bagi pihak 
kerajaan mahupun agensi-agensi yang 
berkepentingan.  
 
Sebagai contoh, bangunan-bangunan 
yang terdapat di tempat-tempat 
kediaman kawasan-kawasan sekolah.   
 
Kaola ada melawat baru-baru ini, 
Sekolah Rendah Labi di Daerah Belait di 
kiri kanan kawasan sekolah tersebut 
terdapat bangunan-bangunan kediaman 
yang dibiarkan kosong yang telah 
ditumbuhi lalang yang menjalar di 
sekitar dinding-dinding bangunan 
tersebut.  Tambahan lagi ada juga 
bangunan pejabat ataupun 
perpustakaan, kaola tidak pasti terletak 
di sebarang hadapan sekolah tersebut di 
mana gulungan wayar tebal dibiarkan   
di halaman bangunan terbabit.   
 
Apa yang merisaukan kaola ialah 
mengenai penyalahgunaan tempat-
tempat terbiar ini yang kita tidak ketahui 

penggunaannya.  Boleh sahaja aktiviti-
aktiviti berbahaya dijalankan                       
di bangunan-bangunan tersebut apatah 
lagi ia terletak berhampiran dengan 
sekolah rendah. Apakah halnya jika 
anak-anak sekolah ini dengan tidak 
sengaja ingin menerokai bangunan-
bangunan terbiar ini tanpa diawasi dan 
disedari oleh sesiapa.  
 
Ini akan mendatangkan bahaya kepada 
mereka apa lagi semasa waktu berehat 
dan semasa tamat waktu persekolahan 
mahupun hari-hari biasa.  Kita melihat 
health & safety issue as a priority.  
Bukan itu sahaja bangunan-bangunan 
terbiar ini jika dikawal dan diperbaiki 
secara berfasa ia akan dapat lebih 
mendatangkan manfaat kepada 
pertumbuhan masyarakat dan komuniti 
di kawasan yang terlibat.  
 
Apa lagi jika kawasan-kawasan yang 
mempunyai bangunan-bangunan terbiar 
diusahakan oleh orang-orang kampung, 
masyarakat, pihak-pihak swasta 
tempatan mahupun NGO’s yang mahu 
mengembangkan aktiviti-aktiviti 
kemasyarakatan atau perusahaan 
mereka.   
 
Kaola yakin perkara ini memang            
ada pihak-pihak  ُ  akan mahu إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
meluaskan penggunaan bangunan-
bangunan tersebut ke arah yang lebih 
mendatangkan manfaat dan faedah 
kepada semua pihak termasuklah pihak 
kerajaan.   
 
Menyentuh mengenai penggunaan 
bangunan-bangunan ke arah yang 
berfaedah, kaola tertarik untuk 
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mengaitkan satu contoh program di 
bawah pengendalian dan pemantauan 
Jabatan Perdana Menteri dan 
Kementerian Pendidikan iaitu riayah 
wahmahabbah iaitu program bagi 
murid-murid tahun 6 yang terpilih.  Ia 
akan ditempatkan di Asrama Maktab 
Duli Pengiran Muda Al-Muhtadee Billah 
di mana mereka juga menjalankan 
pembelajaran di sebelah malam.   
 
Program ini juga khusus untuk 
meningkatkan kedatangan murid-murid 
kepada sekurang-kurangnya 95% dan 
meningkatkan kemampuan belajar 
mereka untuk berjaya dalam 
peperiksaan PSR.   
 
Apa kiranya jika program ini diluaskan 
keempat-empat daerah dan setiap 
daerah mempunyai atau satu asrama 
iaitu satu sekolah terpilih di setiap 
daerah.  Ini secara tidak langsung 
membantu meningkatkan penggunaan 
bangunan-bangunan terbiar di bawah 
kementerian-kementerian yang 
digunakan ke arah yang lebih 
bermanfaat dan dapat membantu 
komuniti masyarakat terutama sekali 
pelajar-pelajar sekolah yang terlibat. 
Tambahan pula, jika sekiranya 
bangunan-bangunan tersebut dibuka 
secara leasing kepada sektor swasta ia 
akan juga dapat menambah hasil 
(revenue) kerajaan. 
 
Apakah hasil terkini pihak Jabatan Audit 
dalam usaha-usaha pengauditan yang  
telah dilakukan setakat ini?. Kaola 
berharap dengan perkongsian idea dan 
pendapat mungkin akan lebih diambil 
kira dalam perancangan pembaikan 

pihak kementerian-kementerian secara 
am pada masa akan datang.   
 
Sekian disampaikan Yang Berhormat 
Pengerusi dan terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat.  Sekarang saya 
persilakan Yang Berhormat Awang 
Hanapi bin Mohd Siput. 
 
Yang Berhormat Awang Hanapi bin 
Mohd. Siput: Terima kasih  Yang  
Berhormat  Yang Di-Pertua. 
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Yang Berhormat Pengerusi. Lebih 
dahulu kaola merakamkan setinggi-
tinggi penghargaan terima kasih atas 
apa yang telah diterangkan tadi oleh 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri.   
 
Kaola juga ingin menyokong Usul yang 
telah dibawakan oleh Yang Berhormat 
Dayang Siti Rozaimeriyanty binti Dato 
Seri Laila Jasa Haji Abdul Rahman 
mengenai bangunan-bangunan kosong 
yang berhampiran Sekolah Rendah Labi, 
yang kaola ketahui bahawa ada 2 buah 
bangunan di bawah Pengajian Islam dan 
satu berek di bawah Kementerian 
Kesihatan dan perkara tersebut telah 
kaola usulkan kepada jabatan-jabatan 
berkenaan dan setakat ini belum ada 
apa-apa tindakan yang diambil. 
 
Seterusnya, kaola sukacita menyentuh 
mengenai Tajuk SA02A - Jabatan Adat 
Istiadat.  
 
Kaola ingin bertanya kepada Jabatan 
Adat Istiadat mengenai pegawai-
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telah dikumpulkan oleh jabatan 
tersebut.  
  
Apabila menyentuh mengenai proses 
pengauditan selain pengauditan projek-
projek kemajuan kerajaan kaola ingin 
mengetahu sekali tentang pengauditan 
bangunan-bangunan kerajaan yang 
terbiar di seluruh negara. Adalah 
difahami bahawa bangunan-bangunan 
kerajaan ini di bawah kawalan 
kementerian-kementerian yang tertentu.   
Adakah data-data mengenai bangunan-
bangunan yang terbiar ini?  Mengapa ia 
masih dibiarkan kosong dan tidak 
terungkayah? Sedangkan bangunan-
bangunan ini merupakan aset-aset 
penting dan berharga bagi pihak 
kerajaan mahupun agensi-agensi yang 
berkepentingan.  
 
Sebagai contoh, bangunan-bangunan 
yang terdapat di tempat-tempat 
kediaman kawasan-kawasan sekolah.   
 
Kaola ada melawat baru-baru ini, 
Sekolah Rendah Labi di Daerah Belait di 
kiri kanan kawasan sekolah tersebut 
terdapat bangunan-bangunan kediaman 
yang dibiarkan kosong yang telah 
ditumbuhi lalang yang menjalar di 
sekitar dinding-dinding bangunan 
tersebut.  Tambahan lagi ada juga 
bangunan pejabat ataupun 
perpustakaan, kaola tidak pasti terletak 
di sebarang hadapan sekolah tersebut di 
mana gulungan wayar tebal dibiarkan   
di halaman bangunan terbabit.   
 
Apa yang merisaukan kaola ialah 
mengenai penyalahgunaan tempat-
tempat terbiar ini yang kita tidak ketahui 

penggunaannya.  Boleh sahaja aktiviti-
aktiviti berbahaya dijalankan                       
di bangunan-bangunan tersebut apatah 
lagi ia terletak berhampiran dengan 
sekolah rendah. Apakah halnya jika 
anak-anak sekolah ini dengan tidak 
sengaja ingin menerokai bangunan-
bangunan terbiar ini tanpa diawasi dan 
disedari oleh sesiapa.  
 
Ini akan mendatangkan bahaya kepada 
mereka apa lagi semasa waktu berehat 
dan semasa tamat waktu persekolahan 
mahupun hari-hari biasa.  Kita melihat 
health & safety issue as a priority.  
Bukan itu sahaja bangunan-bangunan 
terbiar ini jika dikawal dan diperbaiki 
secara berfasa ia akan dapat lebih 
mendatangkan manfaat kepada 
pertumbuhan masyarakat dan komuniti 
di kawasan yang terlibat.  
 
Apa lagi jika kawasan-kawasan yang 
mempunyai bangunan-bangunan terbiar 
diusahakan oleh orang-orang kampung, 
masyarakat, pihak-pihak swasta 
tempatan mahupun NGO’s yang mahu 
mengembangkan aktiviti-aktiviti 
kemasyarakatan atau perusahaan 
mereka.   
 
Kaola yakin perkara ini memang            
ada pihak-pihak  ُ  akan mahu إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
meluaskan penggunaan bangunan-
bangunan tersebut ke arah yang lebih 
mendatangkan manfaat dan faedah 
kepada semua pihak termasuklah pihak 
kerajaan.   
 
Menyentuh mengenai penggunaan 
bangunan-bangunan ke arah yang 
berfaedah, kaola tertarik untuk 
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mengaitkan satu contoh program di 
bawah pengendalian dan pemantauan 
Jabatan Perdana Menteri dan 
Kementerian Pendidikan iaitu riayah 
wahmahabbah iaitu program bagi 
murid-murid tahun 6 yang terpilih.  Ia 
akan ditempatkan di Asrama Maktab 
Duli Pengiran Muda Al-Muhtadee Billah 
di mana mereka juga menjalankan 
pembelajaran di sebelah malam.   
 
Program ini juga khusus untuk 
meningkatkan kedatangan murid-murid 
kepada sekurang-kurangnya 95% dan 
meningkatkan kemampuan belajar 
mereka untuk berjaya dalam 
peperiksaan PSR.   
 
Apa kiranya jika program ini diluaskan 
keempat-empat daerah dan setiap 
daerah mempunyai atau satu asrama 
iaitu satu sekolah terpilih di setiap 
daerah.  Ini secara tidak langsung 
membantu meningkatkan penggunaan 
bangunan-bangunan terbiar di bawah 
kementerian-kementerian yang 
digunakan ke arah yang lebih 
bermanfaat dan dapat membantu 
komuniti masyarakat terutama sekali 
pelajar-pelajar sekolah yang terlibat. 
Tambahan pula, jika sekiranya 
bangunan-bangunan tersebut dibuka 
secara leasing kepada sektor swasta ia 
akan juga dapat menambah hasil 
(revenue) kerajaan. 
 
Apakah hasil terkini pihak Jabatan Audit 
dalam usaha-usaha pengauditan yang  
telah dilakukan setakat ini?. Kaola 
berharap dengan perkongsian idea dan 
pendapat mungkin akan lebih diambil 
kira dalam perancangan pembaikan 

pihak kementerian-kementerian secara 
am pada masa akan datang.   
 
Sekian disampaikan Yang Berhormat 
Pengerusi dan terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat.  Sekarang saya 
persilakan Yang Berhormat Awang 
Hanapi bin Mohd Siput. 
 
Yang Berhormat Awang Hanapi bin 
Mohd. Siput: Terima kasih  Yang  
Berhormat  Yang Di-Pertua. 
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Yang Berhormat Pengerusi. Lebih 
dahulu kaola merakamkan setinggi-
tinggi penghargaan terima kasih atas 
apa yang telah diterangkan tadi oleh 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri.   
 
Kaola juga ingin menyokong Usul yang 
telah dibawakan oleh Yang Berhormat 
Dayang Siti Rozaimeriyanty binti Dato 
Seri Laila Jasa Haji Abdul Rahman 
mengenai bangunan-bangunan kosong 
yang berhampiran Sekolah Rendah Labi, 
yang kaola ketahui bahawa ada 2 buah 
bangunan di bawah Pengajian Islam dan 
satu berek di bawah Kementerian 
Kesihatan dan perkara tersebut telah 
kaola usulkan kepada jabatan-jabatan 
berkenaan dan setakat ini belum ada 
apa-apa tindakan yang diambil. 
 
Seterusnya, kaola sukacita menyentuh 
mengenai Tajuk SA02A - Jabatan Adat 
Istiadat.  
 
Kaola ingin bertanya kepada Jabatan 
Adat Istiadat mengenai pegawai-
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pegawai kerajaan yang telah dijemput 
pegawai-pegawai divisyen II dan III 
yang masih lagi dijemput bagi 
menghadiri mana-mana majlis yang 
berkuota yang dikeluarkan oleh Jabatan 
Adat Istiadat atau mana-mana jabatan 
yang berurusan dengan Jabatan Adat 
Istiadat.   
 
Perkara ini menutup peluang pegawai-
pegawai baharu yang berkelayakan bagi 
menghadiri majlis-majlis yang 
dinyatakan tadi.  Mohon perkara ini 
dapat dikaji balik atau disemak untuk 
memberi peluang serta laluan kepada 
pegawai-pegawai baharu yang 
berkeinginan menghadiri majlis-majlis 
yang dianjurkan oleh Jabatan                   
Adat Istiadat atau jabatan-jabatan 
berkenaan. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kita telah meneliti atau 
sedang meneliti Jabatan Perdana 
Menteri khususnya mengenai Tajuk-
Tajuk SA01A hingga SA07A.  
 
Adakah Ahli-Ahli Yang Berhormat ingin 
bertanya lagi. Silakan Yang Berhormat 
Awang Haji Ramli bin Haji Lahit. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Ramli 
bin Haji Lahit: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  
 

ِ ا حْيمبِسْمِ ا�ّٰ نِ الرَّ حْمَٰ لرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ    
Kaola ingin menyentuh mengenai Tajuk 
SA02A - Jabatan Adat Istiadat - Kod 
003/002 iaitu Program dan Aktiviti 
Sebaran dan Penerbitan.  Jumlah 
Anggaran Perbelanjaan  2018/2019 
adalah $266,290.00.   

Dalam majlis rasmi yang dianjurkan oleh 
badan-badan dan persatuan-persatuan 
mahupun jabatan-jabatan yang 
menjemput pembesar-pembesar negara 
masih terdapat kekeliruan dan keraguan 
untuk menentukan tempat duduk, 
ketertiban dan susun acara.  Ramai 
yang belum memahami akan cara 
penggunaan adat istiadat yang tertentu.   
Soalan kaola, adakah cadangan 
Bahagian Sebaran dan Penerbitan untuk 
menerbitkan buku panduan untuk 
diberikan secara percuma atau dijual 
bagi rujukan orang ramai yang akan 
menganjurkan majlis-majlis rasmi 
berkenaan?  Sekian sahaja dan terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Pengiran 
Haji Mohamed bin Pengiran Haji Osman 
@ Othman. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji 
Mohamed bin Pengiran Haji Osman 
@ Othman: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Lebih dahulu saya merakamkan 
penghargaan kepada Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri yang telah memberikan 
taklimat mengenai Jabatan Perdana 
Menteri. 
 
Saya ingin menyentuh mengenai pusat 
mengesahkan kesahihan maklumat 
mengenai Tajuk SA01A – Jabatan 
Perdana Menteri. Dalam beberapa bulan 
kebelakangan ini beberapa agensi 
kerajaan telah menafikan beberapa 
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berita yang ditularkan melalui 
whatsApp.  
 
Dalam hubungan ini, sukacita saya 
mencadangkan supaya satu pusat 
pengesahan pensahihan maklumat 
dibentuk supaya orang ramai boleh 
menghubungi pusat ini untuk 
mengetahui sama ada berita yang 
ditularkan itu berita sebenar ataupun 
berita palsu. Sekian, Yang Berhormat 
Pengerusi. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: 
Sekarang saya serahkan soalan-soalan 
ini kepada Yang Berhormat Dato Seri 
Paduka Haji Awang Abdul Mokti bin Haji 
Mohd. Daud, Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri atau Yang Berhormat 
Menteri-Menteri lain yang suka untuk 
memberikan penerangan terhadap 
soalan-soalan yang telah dikemukakan 
tadi. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri:  Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Kaola mohon 
maaf ada antaranya soalan yang 
dikemukakan itu mungkin tidak ada 
kena-mengena atau pun tidak 
berkenaan dengan tugas dan 
tanggungjawab Jabatan Perdana 
Menteri.  
 
Walau bagaimanapun akan kaola cuba 
untuk menyelusuri jawapan-jawapan 
atau soalan-soalan tersebut dari mana-
mana sudut yang dapat diberikan.  
Antara soalan yang menarik perhatian 
ialah mengenai bangunan-bangunan 
yang kosong, yang terbiar dan 

sebagainya yang telah diaudit oleh 
Jabatan Audit tapi masih terbiar.   
 
Perkara ini memang jadi perhatian 
Jabatan Perdana Menteri dan pihak 
yang berkenaan Jabatan Audit telah 
memberikan laporan-laporannya kepada 
pihak-pihak atau pun jabatan-jabatan 
atau kementerian-kementerian yang 
berkenaan untuk mengambil langkah-
langkah yang sesuai bagi mengatasi 
perkara-perkara yang diadukan ataupun 
perkara yang terdapat dalam masalah-
masalah bangunan-bangunan kosong 
itu. 
 
Mengenai penyalahgunaan bangunan 
tersebut, memang Jabatan Perdana 
Menteri  mengetahui daripada laporan-
laporan mengenai bangunan-bangunan 
yang disalahgunakan ataupun mungkin 
disalahgunakan tetapi perkara-perkara 
ini telah dirujuk kepada pihak-pihak 
yang berkenaan baik jabatan ataupun 
kementerian-kementerian yang ada 
sangkut pautnya dengan rancangan 
bangunan tersebut. 
 
Selain itu, cadangan supaya bangunan 
yang digunakan bagi bangunan Sekolah 
Pengiran Muda Al-Muhtadee Billah untuk 
diluaskan penggunaannya kepada 
sekolah-sekolah lain, saya bagi pihak 
Jabatan Perdana Menteri mengucapkan 
terima kasih atas cadangan tersebut dan 
menyambut cadangan tersebut dengan 
tangan terbuka dan mengharapkan akan 
ada daripada pihak yang mencadangkan 
butir-butir lanjut untuk apa kegunaan-
kegunaan bangunan-bangunan 
tersebut. 
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pegawai kerajaan yang telah dijemput 
pegawai-pegawai divisyen II dan III 
yang masih lagi dijemput bagi 
menghadiri mana-mana majlis yang 
berkuota yang dikeluarkan oleh Jabatan 
Adat Istiadat atau mana-mana jabatan 
yang berurusan dengan Jabatan Adat 
Istiadat.   
 
Perkara ini menutup peluang pegawai-
pegawai baharu yang berkelayakan bagi 
menghadiri majlis-majlis yang 
dinyatakan tadi.  Mohon perkara ini 
dapat dikaji balik atau disemak untuk 
memberi peluang serta laluan kepada 
pegawai-pegawai baharu yang 
berkeinginan menghadiri majlis-majlis 
yang dianjurkan oleh Jabatan                   
Adat Istiadat atau jabatan-jabatan 
berkenaan. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kita telah meneliti atau 
sedang meneliti Jabatan Perdana 
Menteri khususnya mengenai Tajuk-
Tajuk SA01A hingga SA07A.  
 
Adakah Ahli-Ahli Yang Berhormat ingin 
bertanya lagi. Silakan Yang Berhormat 
Awang Haji Ramli bin Haji Lahit. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Ramli 
bin Haji Lahit: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  
 

ِ ا حْيمبِسْمِ ا�ّٰ نِ الرَّ حْمَٰ لرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ    
Kaola ingin menyentuh mengenai Tajuk 
SA02A - Jabatan Adat Istiadat - Kod 
003/002 iaitu Program dan Aktiviti 
Sebaran dan Penerbitan.  Jumlah 
Anggaran Perbelanjaan  2018/2019 
adalah $266,290.00.   

Dalam majlis rasmi yang dianjurkan oleh 
badan-badan dan persatuan-persatuan 
mahupun jabatan-jabatan yang 
menjemput pembesar-pembesar negara 
masih terdapat kekeliruan dan keraguan 
untuk menentukan tempat duduk, 
ketertiban dan susun acara.  Ramai 
yang belum memahami akan cara 
penggunaan adat istiadat yang tertentu.   
Soalan kaola, adakah cadangan 
Bahagian Sebaran dan Penerbitan untuk 
menerbitkan buku panduan untuk 
diberikan secara percuma atau dijual 
bagi rujukan orang ramai yang akan 
menganjurkan majlis-majlis rasmi 
berkenaan?  Sekian sahaja dan terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Pengiran 
Haji Mohamed bin Pengiran Haji Osman 
@ Othman. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji 
Mohamed bin Pengiran Haji Osman 
@ Othman: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Lebih dahulu saya merakamkan 
penghargaan kepada Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri yang telah memberikan 
taklimat mengenai Jabatan Perdana 
Menteri. 
 
Saya ingin menyentuh mengenai pusat 
mengesahkan kesahihan maklumat 
mengenai Tajuk SA01A – Jabatan 
Perdana Menteri. Dalam beberapa bulan 
kebelakangan ini beberapa agensi 
kerajaan telah menafikan beberapa 
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berita yang ditularkan melalui 
whatsApp.  
 
Dalam hubungan ini, sukacita saya 
mencadangkan supaya satu pusat 
pengesahan pensahihan maklumat 
dibentuk supaya orang ramai boleh 
menghubungi pusat ini untuk 
mengetahui sama ada berita yang 
ditularkan itu berita sebenar ataupun 
berita palsu. Sekian, Yang Berhormat 
Pengerusi. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: 
Sekarang saya serahkan soalan-soalan 
ini kepada Yang Berhormat Dato Seri 
Paduka Haji Awang Abdul Mokti bin Haji 
Mohd. Daud, Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri atau Yang Berhormat 
Menteri-Menteri lain yang suka untuk 
memberikan penerangan terhadap 
soalan-soalan yang telah dikemukakan 
tadi. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri:  Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Kaola mohon 
maaf ada antaranya soalan yang 
dikemukakan itu mungkin tidak ada 
kena-mengena atau pun tidak 
berkenaan dengan tugas dan 
tanggungjawab Jabatan Perdana 
Menteri.  
 
Walau bagaimanapun akan kaola cuba 
untuk menyelusuri jawapan-jawapan 
atau soalan-soalan tersebut dari mana-
mana sudut yang dapat diberikan.  
Antara soalan yang menarik perhatian 
ialah mengenai bangunan-bangunan 
yang kosong, yang terbiar dan 

sebagainya yang telah diaudit oleh 
Jabatan Audit tapi masih terbiar.   
 
Perkara ini memang jadi perhatian 
Jabatan Perdana Menteri dan pihak 
yang berkenaan Jabatan Audit telah 
memberikan laporan-laporannya kepada 
pihak-pihak atau pun jabatan-jabatan 
atau kementerian-kementerian yang 
berkenaan untuk mengambil langkah-
langkah yang sesuai bagi mengatasi 
perkara-perkara yang diadukan ataupun 
perkara yang terdapat dalam masalah-
masalah bangunan-bangunan kosong 
itu. 
 
Mengenai penyalahgunaan bangunan 
tersebut, memang Jabatan Perdana 
Menteri  mengetahui daripada laporan-
laporan mengenai bangunan-bangunan 
yang disalahgunakan ataupun mungkin 
disalahgunakan tetapi perkara-perkara 
ini telah dirujuk kepada pihak-pihak 
yang berkenaan baik jabatan ataupun 
kementerian-kementerian yang ada 
sangkut pautnya dengan rancangan 
bangunan tersebut. 
 
Selain itu, cadangan supaya bangunan 
yang digunakan bagi bangunan Sekolah 
Pengiran Muda Al-Muhtadee Billah untuk 
diluaskan penggunaannya kepada 
sekolah-sekolah lain, saya bagi pihak 
Jabatan Perdana Menteri mengucapkan 
terima kasih atas cadangan tersebut dan 
menyambut cadangan tersebut dengan 
tangan terbuka dan mengharapkan akan 
ada daripada pihak yang mencadangkan 
butir-butir lanjut untuk apa kegunaan-
kegunaan bangunan-bangunan 
tersebut. 
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Mengenai bangunan-bangunan kosong 
sekali lagi ada kena-mengena dengan 
bangunan-bangunan yang terbiar. 
Perkara-perkara ini telah diberikan 
maklumat kepada kementerian-
kementerian ataupun jabatan-jabatan 
yang berkenaan untuk mengambil 
tindakan-tindakan yang sewajarnya. 
 
Soalan lain ialah mengenai pegawai-
pegawai kerajaan yang telah dijemput 
yang lama-lama tapi masih dijemput 
sehingga tidak ada peluang kepada 
pegawai-pegawai baharu untuk 
menghadiri jemputan-jemputan itu.  
 
Perkara ini akan menjadi perhatian 
pihak Jabatan Adat Istiadat dan Jabatan 
Perdana Menteri untuk meneliti semula 
senarai nama yang dijemput itu kerana 
mereka yang dijemput ini memang 
menyatakan akan hadir bagi jemputan-
jemputan yang diberikan kepada 
mereka dan bila mereka menjawab kita 
tidak dapatlah menolak kesediaan 
mereka untuk hadir dan mengharapkan 
supaya perkara ini akan jadi bahan 
pemikiran pihak Jabatan Adat Istiadat 
supaya lebih melihat lagi apakah 
keadaan-keadaan yang penting bagi 
membolehkan pegawai-pegawai baharu 
itu dapat menghadiri jemputan-
jemputan yang telah diberikan. Ini juga 
bergantung pada keadaan ataupun 
persediaan tempat-tempat majlis-majlis 
itu diadakan. Mungkin ada antaranya 
yang tidak dapat menampung 
keramaian orang yang dijemput. 
Maklumlah sekarang ini pegawai-
pegawai baharu yang muda-muda 
dalam jumlah yang banyak yang 
memerlukan penelitian semula. 

Mengenai badan tempat mengadukan 
kekeliruan ataupun masalah-masalah 
tular, cadangan untuk ditubuhkan 
semacam jabatan ataupun badan 
tempat mengadukan perkara-perkara 
yang ditularkan sama ada perkara itu 
sahih ataupun tidak maka perkara ini 
akan diberikan perhatian dan cadangan 
ini boleh dikatakan cadangan yang 
membina. 
 
Walau bagaimanapun, di jabatan-
jabatan tertentu mempunyai bahagian-
bahagiannya untuk menjawab ataupun 
sama ada menafikan ataupun 
membetulkan berita-berita tularan itu 
supaya dapat membetulkan kesilapan-
kesilapan ataupun untuk makluman 
orang ramai bahawasanya berita itu 
adalah berita-berita tular. 
 
Sekian sahaja dahulu Yang Berhormat 
Pengerusi, manakala soalan-soalan yang 
lain akan saya mohon pada Yang 
Berhormat Pengerusi untuk dapat saya 
berikan jawapan kemudian. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri                   
di Jabatan Perdana Menteri. Sekarang 
Tajuk SA01A hingga SA07A akan kita 
undi. Ahli-Ahli Yang Berhormat yang 
bersetuju sila angkat tangan. 
 

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Tajuk SA01A - Jabatan Perdana Menteri 
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hingga Tajuk SA07A - Jabatan Majlis-
Majlis Mesyuarat dijadikan sebahagian 
daripada Jadual. Tajuk SA08A - Radio 
Televisyen Brunei hingga Tajuk SA16A -
Jabatan Mufti Kerajaan. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Dalam 
senarai yang berkenaan ini terdapat 
Jabatan Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian. Saya ingin memberikan 
kesempatan kepada Yang Berhormat 
Menteri Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian kalau ia suka untuk 
memberikan penerangannya mengenai 
hala tuju jabatannya setakat ini. 
 
Yang Berhormat Menteri Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi, Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Sebenarnya ada 2 
Tajuk Jabatan Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian, Tajuk SA15A dan Tajuk 
SA24A – Jabatan Perkhidmatan Elektrik 
yang kaola boleh akan memberikan 
keterangan secara ringkas untuk 2 
peruntukan jabatan ini. 
 
 Lebih dahulu السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
peramba/kaola/saya ingin merakamkan 
penghargaan dan ucapan tahniah 
kepada Yang Berhormat  Menteri 
Kewangan II yang telah 
membentangkan kertas cadangan Rang 
Undang-Undang (2018) Perbekalan, 
(2018/2019).  
 
Peramba/kaola/saya berterima kasih 
atas peruntukan yang disediakan untuk 
Jabatan Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian sebanyak $13,256,410.00 
dan untuk Jabatan Perkhidmatan 

Elektrik sebanyak $128,722,200.00 bagi 
tahun kewangan 2017/2018. 
 
Yang Berhormat Pengerusi, izinkan 
peramba / kaola / saya memberi 
penerangan ringkas mengenai fokus 
aktiviti-aktiviti di bawah Jabatan Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian dan Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik bagi menjunjung 
titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
pada Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara pada 5 Mac 2018. 
 
Sehubungan itu, Jabatan Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian akan 
meningkatkan pengawalseliaan dan 
pengurusan khazanah hydro-carbon 
negara secara efektif dan teratur. 
Dengan mengambil kira keadaan pada 
masa ini yang nampaknya terdapat 
kekurangan pekerja tempatan 
memegang jawatan pengurusan. 
  
Perkara ini akan dikaji semula dengan 
langkah-langkah yang berpatutan akan 
dikenal pasti bagi menyalurkan anak-
anak tempatan kepada jawatan-jawatan 
ini. Pada masa yang sama, bagi menuju 
ke arah kepelbagaian ekonomi Jabatan 
Tenaga (Energy) dan Perindustrian akan 
bekerjasama dengan kementerian-
kementerian dan pihak-pihak yang 
berkepentingan untuk memajukan 
sektor-sektor dan bidang-bidang 
keperluan negara. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Dengan ini, saya ingin 
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Mengenai bangunan-bangunan kosong 
sekali lagi ada kena-mengena dengan 
bangunan-bangunan yang terbiar. 
Perkara-perkara ini telah diberikan 
maklumat kepada kementerian-
kementerian ataupun jabatan-jabatan 
yang berkenaan untuk mengambil 
tindakan-tindakan yang sewajarnya. 
 
Soalan lain ialah mengenai pegawai-
pegawai kerajaan yang telah dijemput 
yang lama-lama tapi masih dijemput 
sehingga tidak ada peluang kepada 
pegawai-pegawai baharu untuk 
menghadiri jemputan-jemputan itu.  
 
Perkara ini akan menjadi perhatian 
pihak Jabatan Adat Istiadat dan Jabatan 
Perdana Menteri untuk meneliti semula 
senarai nama yang dijemput itu kerana 
mereka yang dijemput ini memang 
menyatakan akan hadir bagi jemputan-
jemputan yang diberikan kepada 
mereka dan bila mereka menjawab kita 
tidak dapatlah menolak kesediaan 
mereka untuk hadir dan mengharapkan 
supaya perkara ini akan jadi bahan 
pemikiran pihak Jabatan Adat Istiadat 
supaya lebih melihat lagi apakah 
keadaan-keadaan yang penting bagi 
membolehkan pegawai-pegawai baharu 
itu dapat menghadiri jemputan-
jemputan yang telah diberikan. Ini juga 
bergantung pada keadaan ataupun 
persediaan tempat-tempat majlis-majlis 
itu diadakan. Mungkin ada antaranya 
yang tidak dapat menampung 
keramaian orang yang dijemput. 
Maklumlah sekarang ini pegawai-
pegawai baharu yang muda-muda 
dalam jumlah yang banyak yang 
memerlukan penelitian semula. 

Mengenai badan tempat mengadukan 
kekeliruan ataupun masalah-masalah 
tular, cadangan untuk ditubuhkan 
semacam jabatan ataupun badan 
tempat mengadukan perkara-perkara 
yang ditularkan sama ada perkara itu 
sahih ataupun tidak maka perkara ini 
akan diberikan perhatian dan cadangan 
ini boleh dikatakan cadangan yang 
membina. 
 
Walau bagaimanapun, di jabatan-
jabatan tertentu mempunyai bahagian-
bahagiannya untuk menjawab ataupun 
sama ada menafikan ataupun 
membetulkan berita-berita tularan itu 
supaya dapat membetulkan kesilapan-
kesilapan ataupun untuk makluman 
orang ramai bahawasanya berita itu 
adalah berita-berita tular. 
 
Sekian sahaja dahulu Yang Berhormat 
Pengerusi, manakala soalan-soalan yang 
lain akan saya mohon pada Yang 
Berhormat Pengerusi untuk dapat saya 
berikan jawapan kemudian. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri                   
di Jabatan Perdana Menteri. Sekarang 
Tajuk SA01A hingga SA07A akan kita 
undi. Ahli-Ahli Yang Berhormat yang 
bersetuju sila angkat tangan. 
 

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Tajuk SA01A - Jabatan Perdana Menteri 
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hingga Tajuk SA07A - Jabatan Majlis-
Majlis Mesyuarat dijadikan sebahagian 
daripada Jadual. Tajuk SA08A - Radio 
Televisyen Brunei hingga Tajuk SA16A -
Jabatan Mufti Kerajaan. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Dalam 
senarai yang berkenaan ini terdapat 
Jabatan Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian. Saya ingin memberikan 
kesempatan kepada Yang Berhormat 
Menteri Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian kalau ia suka untuk 
memberikan penerangannya mengenai 
hala tuju jabatannya setakat ini. 
 
Yang Berhormat Menteri Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi, Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Sebenarnya ada 2 
Tajuk Jabatan Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian, Tajuk SA15A dan Tajuk 
SA24A – Jabatan Perkhidmatan Elektrik 
yang kaola boleh akan memberikan 
keterangan secara ringkas untuk 2 
peruntukan jabatan ini. 
 
 Lebih dahulu السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
peramba/kaola/saya ingin merakamkan 
penghargaan dan ucapan tahniah 
kepada Yang Berhormat  Menteri 
Kewangan II yang telah 
membentangkan kertas cadangan Rang 
Undang-Undang (2018) Perbekalan, 
(2018/2019).  
 
Peramba/kaola/saya berterima kasih 
atas peruntukan yang disediakan untuk 
Jabatan Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian sebanyak $13,256,410.00 
dan untuk Jabatan Perkhidmatan 

Elektrik sebanyak $128,722,200.00 bagi 
tahun kewangan 2017/2018. 
 
Yang Berhormat Pengerusi, izinkan 
peramba / kaola / saya memberi 
penerangan ringkas mengenai fokus 
aktiviti-aktiviti di bawah Jabatan Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian dan Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik bagi menjunjung 
titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
pada Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara pada 5 Mac 2018. 
 
Sehubungan itu, Jabatan Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian akan 
meningkatkan pengawalseliaan dan 
pengurusan khazanah hydro-carbon 
negara secara efektif dan teratur. 
Dengan mengambil kira keadaan pada 
masa ini yang nampaknya terdapat 
kekurangan pekerja tempatan 
memegang jawatan pengurusan. 
  
Perkara ini akan dikaji semula dengan 
langkah-langkah yang berpatutan akan 
dikenal pasti bagi menyalurkan anak-
anak tempatan kepada jawatan-jawatan 
ini. Pada masa yang sama, bagi menuju 
ke arah kepelbagaian ekonomi Jabatan 
Tenaga (Energy) dan Perindustrian akan 
bekerjasama dengan kementerian-
kementerian dan pihak-pihak yang 
berkepentingan untuk memajukan 
sektor-sektor dan bidang-bidang 
keperluan negara. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Dengan ini, saya ingin 



PETANG  HARI RABU, 19 JAMADILAKHIR 1439/7 MAC 2018 130 
 

mengutarakan mengenai dengan hal 
ehwal tenaga. Pada tahun 2018, 
pengeluaran minyak dalam negeri 
dijangkakan sebanyak 127,600 tong 
sehari berbanding dengan 113,170 tong 
sehari pada tahun 2017. Namun begitu, 
usaha-usaha penerokaan dan 
penggerudian minyak baharu akan 
dipertingkatkan bagi mengimbangi 
penurunan pengeluaran disebabkan oleh 
matured fields dan natural decline.  
 
Dalam pada masa yang sama, sumber 
tenaga alternatif sedang diterokai. 
Jabatan ini akan turut melihat pada 
perkembangan sektor hiliran bagi 
menghasilkan produk-produk value 
added yang berdaya tahan lagi.  
 
Dalam hal perkhidmatan tenaga elektrik, 
Jabatan Perkhidmatan Elektrik telah 
meningkatkan reliability tenaga 
termasuk pengurangan gangguan 
bekalan elektrik sebanyak 76% sejak 
tahun 2010. Sasaran bagi tahun 2018 
adalah pengurangan kepada 81% 
berbanding tahun 2010 dengan 
melaksanakan kerja-kerja pemeliharaan 
prasarana bekalan tenaga elektrik 
dengan lebih efisien dan teratur. 
 
Bagi sektor perindustrian yang berkaitan 
dengan pembangunan ekonomi dan 
ekosistem perniagaan yang kondusif, 
kedudukan Negara Brunei Darussalam 
dalam Laporan Bank Dunia Doing 
Business 2018 telah meningkat ke-56 
daripada 190 ekonomi, berbanding 
dengan kedudukan ke-72 pada tahun 
sebelumnya. Usaha-usaha akan 
diteruskan agar segala reformasi yang 
dijalankan mendatangkan impak secara 

langsung kepada pengusaha-
pengusaha.  
 
Dukungan keusahawan akan diteliti dan 
dimantapkan lagi untuk memperkasakan 
lagi pengusaha-pengusaha dan para 
koperasi agar lebih kompetitif dan 
berdaya tahan.  
 
Program-Program Keusahawan dan juga 
yang berkaitan dengan kemahiran asas 
seperti financial literacy akan terus 
dikendalikan oleh Darussalam Enterprise 
melalui program Industry Business 
Academy. Setakat ini, pihak Darussalam 
Enterprise telah menjalankan 92 kelas 
Industry Business Academy yang 
dihadiri oleh 2,200 orang. 
 
Jabatan Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian menghargai Program-
Program Keusahawan lain yang 
dianjurkan oleh institusi-institusi 
pengajian tinggi dan sektor swasta.           
Di samping itu, skim-skim bagi 
peningkatan daya eksport dan menilai 
keupayaan perusahaan mikro kecil dan 
sederhana akan dilaksanakan oleh 
Darussalam Enterprise.  
 
Lebih lagi Jabatan Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian akan bekerjasama dengan 
agensi-agensi berkenaan untuk 
memaksimumkan limpah kesan 
perkembangan sektor perindustrian 
termasuk projek-projek Pelaburan 
Langsung Asing (FDI) bagi 
memanfaatkan perusahaan mikro kecil 
dan sederhana peniaga-peniaga dan 
pekerja-pekerja tempatan. 
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 ُ  perkembanagan sektor ini akan إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
menjana peluang-peluang pekerjaan 
lagi bagi anak-anak tempatan. Inisiatif-
inisiatif jabatan ini akan diteruskan 
untuk melahirklan tenaga kerja yang 
mempunyai kelayakan dan kemahiran 
yang diiktiraf oleh industri di pelbagai 
sektor. 
 
Dalam perkara ini, seperti mana yang 
telah dibentangkan oleh Yang 
Berhormat Menteri Kewangan II, Pusat 
Pembangunan Kapasiti berjaya 
mengeluarkan 619 pelatih bagi 
menjalankan kerja-kerja di Pulau Muara 
Besar. Bagi tahun 2018, pelepasan 
seramai 1,740 pelatih lagi akan 
didasarkan. Sejak ia diperkenalkan pada 
Julai 2013, Scheme Industry 
Competency Framework juga telah 
diikuti oleh 3,797 orang pelatih dan 
telah dilaratkan di beberapa sektor 
seperti sektor pembinaan, sektor 
hospitaliti, sektor pengangkutan dan 
logistik, sektor informasi teknologi dan 
creative industry dan sektor 
agrimakanan. 
 
Di peringkat graduan, Skim Perantis 
Graduan i-Ready juga disertai oleh 
1,263 graduan setakat 22 Februari 
2018, seperti yang telah dibentangkan 
oleh Yang Berhormat Menteri Kewangan 
II, program ini bertujuan memberi 
pendedahan dan pengalaman kerja para 
garduan.  
 
Akhir sekali,  ُ  dengan kerjasama إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
semua daripada sektor awam, sektor 
swasta dan orang ramai, ia akan 
mendatangkan kemakmuran dan 
pertumbuhan ekonomi negara serta 

pemeliharaan kesejahteraan rakyat. 
Semoga kita seterusnya bertawakal dan 
sentiasa diberi petunjuk dan hidayah 
daripada  ُبْحَانَهُ وَتعََالَىٰ س   ِ   .أَ�ّٰ
 
 terima kasih وَالسَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat sekalian. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian atas 
keterangan ataupun penerangan 
mengenai hala tuju kementeriannya. 
Sekarang perkara ini kita bukakan untuk 
dibahaskan. Saya persilakan Yang 
Berhormat Dayang Khairunnisa binti 
Awang Haji Ash'ari. 
 
Yang Berhormat Dayang 
Khairunnisa binti Awang Haji 
Ash'ari: Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Merujuk بسِْمِ ا�ّٰ
Tajuk SA10A Kod 1118 - Teknologi 
Maklumat dan Info-Komunikasi. 
 
Kaola ingin mengaitkan soalan kaola 
dengan soalan Yang Berhormat 
Pengiran Haji Mohamed bin Pengiran 
Haji Osman @ Othman tadi. Brunei 
Darussalam memiliki penembusan 
media sosial yang ketiga tertinggi         
di dunia dengan 370,000 pengguna 
ataupun 86% dari jumlah penduduk 
melalui Laporan Digital In 2017 Global 
Overview. 
 
Ia bermaksud kita tidak dapat mengelak 
pihak awam daripada menggunakan 
media sosial untuk memperolehi 
maklumat. Malangnya semakin mudah 
untuk menyebarkan maklumat palsu 
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mengutarakan mengenai dengan hal 
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yang menyumbang kepada 
ketidakpercayaan dan ketidaksepakatan.  
 
Sepatutnya diadakan tatacara operasi 
standard (SOP) supaya jabatan-jabatan 
yang terbabit bertindak balas terhadap 
tuduhan-tuduhan serta dapat 
membantu mendidik pihak awam serta 
membina kepercayaan. 
 
Oleh itu, setiap kementerian disarankan 
untuk memilki latihan tertentu untuk 
memberi tindak balas dalam 
memperbetulkan salah faham dan 
bukan sekadar dibiarkan sahaja. 
Cadangan kaola untuk mengadakan SOP 
bagi menangani isu tersebut kerana 
pihak awam akan terus menggunakan 
sosial media dan menyebarkan 
maklumat tanpa memperdulikan 
kebenarannya. Ini dapat dibuat melalui 
8 sesawang kementerian yang terbabit 
dan juga facebook sekiranya ada. Dalam 
jangka masa yang panjang pendidikan 
bagaimana untuk mengendalikan mesej 
tular juga patut dibuat.  
 
Kaola juga ingin merujuk kepada Tajuk 
SA10A - Jabatan Perkhidmatan Awam 
Kod, 1119/008 - Sumber Tenaga 
Manusia. Kaola difahamkan banyak 
jawatan masih dipangku berpanjangan. 
Kaola ingin memohon penerangan 
tentang Civil Services Leadership 
Pipeline bagi menangani masalah ini.  
 
Terakhir sekali merujuk kepada Tajuk 
SA23A  - Pusat Kebangsaan e-Kerajaan.  
 
Kaola ingin menyarankan bahawa pusat 
ini membantu kementerian-kementerian 
untuk meningkatkan kualiti laman 

sesawang setiap kementerian bagi 
memudahkan orang ramai untuk 
mendapatkan maklumat dan membuat 
urusan perkhidmatan. Penubuhan 
sistem-sistem online seperti LARIS, 
Busniess.gov, One Government Private 
Cloud dan One Common Billing System 
sangatlah menggalakkan. Namun 
kebanyakan laman sesawang kerajaan 
kekurangan dari segi maklumat asas 
seperti program-program dan berita dan 
sebagainya. Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang 
Iswandy bin Ahmad. 
 
Yang Berhormat Awang Iswandy 
bin Ahmad: حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Terima بسِْمِ ا�ّٰ
kasih, Yang Berhormat Pengerusi. saya 
ucapkan tahniah dan terima kasih atas 
usaha Jabatan Perdana Menteri seperti 
yang disampaikan oleh Yang Berhormat 
Menteri-Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri itu tadi. Saya merujuk 2 perkara 
iaitu:- 
 
1. Tajuk SA10A - Jabatan 

Perkhidmatan Awam. Adakah 
perancangan untuk memasukkan 
dalam perancangan kewangan untuk 
memperkenalkan skim insurans 
nyawa untuk semua penjawat  
awam kerajaan walau apa pun             
juga jenis tugasnya. Ini 
memandangkan sekiranya terjadi 
sesuatu perkara yang tidak diingini 
seperti kemalangan menggunakan 
aset kerajaan atau semasa 
menjalankan tugas rasmi pihak 
kerajaan akan menanggung 
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perbelanjaan yang besar sebagai 
pampasan.  

 
2. Tajuk SA15A - Jabatan Tenaga 

(Energy) dan Perindustrian. Negara 
Brunei Darussalam telah pun 
menandatangani Perjanjian Paris 
pada 22 April 2016. Antara strategi 
yang dicadangkan untuk negara                   
yang menandatanganinya ialah 
menggalakkan penggunaan tenaga 
yang lebih efisien. Memberi subsidi 
tenaga yang boleh diperbaharui 
ataupun dipanggil renewal energy. 
Memberi insentif kepada aktiviti 
yang bersifat lower carbon foot print 
mengawal selia perniagaan 
mengubah tingkah laku orang ramai 
melalui pendidikan, menamatkan 
subsidi minyak mentah dan 
mengurangkan pengeluaran carbon 
dioxide. 

 
Dapatkah diterangkan lagi ataupun 
diterangkan apakah strategi negara 
dalam perkara ini sebagai salah sebuah 
ahli, sebuah negara yang 
menandatangani Perjanjian Paris. 
Terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: 
Seterusnya saya persilakan Yang 
Berhormat Awang Hanapi bin Mohd. 
Siput. 
 
Yang Berhormat Awang Hanapi              
bin Mohd. Siput:  حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

 

 dan salam السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبرََكَاتهُ
sejahtera sekali lagi. Yang Berhormat 
Pengerusi. Kaola ingin menyentuh Tajuk 
SA08A - Radio Televisyen Brunei. Kaola 
terlebih dahulu merakamkan ucapan 
syabas dan tahniah kepada Radio 
Televisyen Brunei kerana telah 
mengorak langkah lebih  ke hadapan 
dengan memperkenalkan perkhidmatan 
televisyen digital bagi menyahut 
kemahuan negara-negara ASEAN yang 
menghendaki semua siaran televisyen di 
negara-negara ASEAN termasuk Negara 
Brunei Darussalam mesti beralih dari 
siaran analog kepada digital. 

 
Walau bagaimanapun dalam 
keghairahan kita untuk menyahut 
seruan tersebut masih terdapat masalah 
yang perlu diatasi iaitu mengenai kualiti 
penyiarannya bahawa siaran televisyen 
Brunei tidak dapat diterima siarannya 
atau diikuti oleh semua lapisan rakyat 
terutama di kawasan pedalaman Zon 2 
Daerah Belait. Kalau ada yang dapat 
menerima siarannya kualitinya kurang 
memuaskan di mana gambarnya sering 
tersekat seperti CD rosak.  
 
Manakala peralatan yang diperlukan 
pula terlalu sukar seperti memerlukan 
aerial TV yang khusus dan receiver yang 
membolehkan siaran Brunei dapat 
diterima daripada memerlukan aerial 
biasa. Maka kaola ingin memohon 
kepada Radio Televisyen Brunei akan 
dapat memperbaiki ataupun mengkaji 
semula mengenai siaran yang dapat 
diterima di kawasan pedalaman                   
di Daerah Belait. Sekian disampaikan 
Yang Berhormat Pengerusi. 
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Pengerusi. Kaola ingin menyentuh Tajuk 
SA08A - Radio Televisyen Brunei. Kaola 
terlebih dahulu merakamkan ucapan 
syabas dan tahniah kepada Radio 
Televisyen Brunei kerana telah 
mengorak langkah lebih  ke hadapan 
dengan memperkenalkan perkhidmatan 
televisyen digital bagi menyahut 
kemahuan negara-negara ASEAN yang 
menghendaki semua siaran televisyen di 
negara-negara ASEAN termasuk Negara 
Brunei Darussalam mesti beralih dari 
siaran analog kepada digital. 

 
Walau bagaimanapun dalam 
keghairahan kita untuk menyahut 
seruan tersebut masih terdapat masalah 
yang perlu diatasi iaitu mengenai kualiti 
penyiarannya bahawa siaran televisyen 
Brunei tidak dapat diterima siarannya 
atau diikuti oleh semua lapisan rakyat 
terutama di kawasan pedalaman Zon 2 
Daerah Belait. Kalau ada yang dapat 
menerima siarannya kualitinya kurang 
memuaskan di mana gambarnya sering 
tersekat seperti CD rosak.  
 
Manakala peralatan yang diperlukan 
pula terlalu sukar seperti memerlukan 
aerial TV yang khusus dan receiver yang 
membolehkan siaran Brunei dapat 
diterima daripada memerlukan aerial 
biasa. Maka kaola ingin memohon 
kepada Radio Televisyen Brunei akan 
dapat memperbaiki ataupun mengkaji 
semula mengenai siaran yang dapat 
diterima di kawasan pedalaman                   
di Daerah Belait. Sekian disampaikan 
Yang Berhormat Pengerusi. 
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Yang Berhormat Pengerusi: 
Sekarang saya persilakan Yang 
Berhormat Awang Naim bin Haji Kamis. 
 
Yang Berhormat Awang Naim bin 
Haji Kamis: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi. Kaola ingin 
menimbulkan Tajuk SA10A - Jabatan 
Perkhidmatan Awam. Perkhidmatan 
awam di negara ini merupakan nadi 
utama atau jentera penggerak bukan 
sahaja program-program pembangunan 
negara bahkan juga segala dasar               
dan peraturan kerajaan bagi 
mempertingkatkan kualiti kehidupan 
rakyat dan negara dan seterusnya bagi 
mewujudkan keamanan dan 
kesejahteraan dan kemakmuran yang 
berkekalan. 
 
Bagi melaksanakan dengan jaya dan 
sempurnanya segala usaha-usaha 
pembangunan negara ini, kita 
memerlukan atau bergantung 
kecekapan dan keberkesanan 
perkhidmatan awam di samping 
penglibatan sepenuhnya sektor swasta. 
Jika perkhidmatan awam ini tidak cekap 
dan berkesan adalah sukar bagi             
kita untuk memandu negara kita ke 
tahap pembangunan yang lebih tinggi.  
 
Sehubungan itu, kebanyakan pegawai 
dalam perkhidmatan awam pada waktu 
ini masih lagi diaturkan mengisikan 
kekosongan-kekosongan jawatan yang 
tertentu dan yang penting secara 
dipangku sehinggakan tempohnya 
mencapai 3 tahun lebih.  
 

Ke arah ini saya berpendapat perkara 
seumpama ini kurang berkesan dan 
sempurna kerana ia boleh menjejaskan 
imej kebolehan seorang pegawai 
berkenaan. Adalah lebih elok jika dalam 
tempoh 6 bulan kebolehan atau prestasi 
seseorang pegawai itu tidak memenuhi 
apa yang dihasratkan atau diperlukan 
eloklah pegawai berkenaan ditukar                 
atau dipindahkan. Tempoh memangku 
terlalu lama juga akan menjejaskan 
kekosongan jawatannya dan peluang 
untuk mengisikan jawatannya akan 
tertutup bagi pegawai yang lain dan 
calon-calon mencari kerja.  
 
Ini bermakna pengangguran juga akan 
bertambah. Persoalan yang ditimbulkan 
oleh rakyat ialah adakah Jawatankuasa 
Penilai Kenaikan Pangkat dan lantikan 
yang dilantik menganggotai 
jawatankuasa berkenaan benar-benar 
arif jujur lagi amanah berpandukan 
kepada senioriti kelulusan, pengalaman, 
berkebolehan dan keperluan lain            
dalam membuat penilaian. Sekian, Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari @ Jahari. 
 
Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari  @   Jahari: 

  ِ ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ  terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

 
 
Kaola mengucapkan tahniah atas 
penerangan Yang Berhormat Menteri 
Tenaga (Energy) dan Perindustrian.             
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 ُ  dengan kebijaksanaan Yang إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
Berhormat, kementerian ini mudah-
mudahan akan berjaya cemerlang untuk 
pembangunan bangsa Brunei.   
 
Kaola membawakan Tajuk SA10A - 
Jabatan Perkhidmatan Awam.  Soalan 
kaola, Sejauh mana jabatan ini berjaya 
dalam merealisasikan misi yang 
dilaksanakan? Apakah latihan-latihan 
dan kursus-kursus sentiasa dijalankan 
sepanjang tahun kepada penjawat-
penjawat awam seperti misi yang 
tersurat? Menyediakan perancangan 
yang sistematik, pengurusan dan 
pembangunan sumber manusia yang 
kompeten dalam perkhidmatan awam. 
 
Seterusnya Tajuk SA11A - Jabatan 
Perkhidmatan Pengurusan,  Apakah 
statstik perkhidmatan jabatan ini kepada 
orang ramai khususnya dalam Tekad 
Pemedulian Orang Ramai mengenai 
laporan orang ramai tentang 
ketidakpuasan hati orang ramai dengan 
jabatan-jabatan yang diadukan? 
 
Seterusnya Tajuk SA08A - Radio dan 
Televisyen Brunei.   ِ  Radio dan ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
Televisyen Brunei telah banyak 
berkhidmat dan memberigakan aktiviti-
aktiviti negara dan rakyat.  Dicadangkan 
kepada jabatan ini untuk lebih 
mendekati rakyat dan membuat aktiviti 
bersama orang ramai dan memberi 
keutamaan berita dan dokumentari            
apa jua aktiviti untuk ditayangkan 
melalui saluran RTB.  Ini bertujuan 
menunjukkan komitmen RTB bukan 
hanya lebih menjurus kepada pihak-
pihak tertentu, maka bisai ia bersifat              
As A Whole Community Approach, maka 

bukan bererti kami menidakkan aktiviti-
aktiviti RTB selama ini hanya untuk 
menambah lagi supaya RTB lebih 
ditonton oleh kebanyakan rakyat Brunei.  
Sekian Terima Kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: 
Sekarang saya jemput Yang Berhormat 
Awang Haji Abdul Hamid bin Haji 
Mumin.  
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid bin Haji Mumin: Terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi.  
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

 
Yang Berhormat Pengerusi, Kaola 
dengan penuh hormat sukacita ingin 
menghadapkan persoalan dalam Tajuk 
SA15A - Jabatan Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian, Jabatan Perdana Menteri.   
 
Kaola sukacita memanjatkan rasa 
syukur ke hadrat  ُ  dan rasa gembira ا�ّٰ
atas perkembangan bertambahnya 
peluang pekerjaan khususnya bagi 
pekerja-pekerja tempatan dan juga 
jumlah pekerja tempatan yang               
sudah semakin bertambah di sektor 
swasta.   
 
Malah rancangan yang berterusan 
dalam mewujudkan peluang pekerjaan 
kepada anak-anak tempatan terus 
bertambah sama ada di sektor awam 
ataupun di sektor swasta.   
 
Dalam pada itu, satu pandangan yang 
baik buat masa ini agar pekerja 
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Yang Berhormat Pengerusi: 
Sekarang saya persilakan Yang 
Berhormat Awang Naim bin Haji Kamis. 
 
Yang Berhormat Awang Naim bin 
Haji Kamis: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi. Kaola ingin 
menimbulkan Tajuk SA10A - Jabatan 
Perkhidmatan Awam. Perkhidmatan 
awam di negara ini merupakan nadi 
utama atau jentera penggerak bukan 
sahaja program-program pembangunan 
negara bahkan juga segala dasar               
dan peraturan kerajaan bagi 
mempertingkatkan kualiti kehidupan 
rakyat dan negara dan seterusnya bagi 
mewujudkan keamanan dan 
kesejahteraan dan kemakmuran yang 
berkekalan. 
 
Bagi melaksanakan dengan jaya dan 
sempurnanya segala usaha-usaha 
pembangunan negara ini, kita 
memerlukan atau bergantung 
kecekapan dan keberkesanan 
perkhidmatan awam di samping 
penglibatan sepenuhnya sektor swasta. 
Jika perkhidmatan awam ini tidak cekap 
dan berkesan adalah sukar bagi             
kita untuk memandu negara kita ke 
tahap pembangunan yang lebih tinggi.  
 
Sehubungan itu, kebanyakan pegawai 
dalam perkhidmatan awam pada waktu 
ini masih lagi diaturkan mengisikan 
kekosongan-kekosongan jawatan yang 
tertentu dan yang penting secara 
dipangku sehinggakan tempohnya 
mencapai 3 tahun lebih.  
 

Ke arah ini saya berpendapat perkara 
seumpama ini kurang berkesan dan 
sempurna kerana ia boleh menjejaskan 
imej kebolehan seorang pegawai 
berkenaan. Adalah lebih elok jika dalam 
tempoh 6 bulan kebolehan atau prestasi 
seseorang pegawai itu tidak memenuhi 
apa yang dihasratkan atau diperlukan 
eloklah pegawai berkenaan ditukar                 
atau dipindahkan. Tempoh memangku 
terlalu lama juga akan menjejaskan 
kekosongan jawatannya dan peluang 
untuk mengisikan jawatannya akan 
tertutup bagi pegawai yang lain dan 
calon-calon mencari kerja.  
 
Ini bermakna pengangguran juga akan 
bertambah. Persoalan yang ditimbulkan 
oleh rakyat ialah adakah Jawatankuasa 
Penilai Kenaikan Pangkat dan lantikan 
yang dilantik menganggotai 
jawatankuasa berkenaan benar-benar 
arif jujur lagi amanah berpandukan 
kepada senioriti kelulusan, pengalaman, 
berkebolehan dan keperluan lain            
dalam membuat penilaian. Sekian, Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari @ Jahari. 
 
Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari  @   Jahari: 

  ِ ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ  terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

 
 
Kaola mengucapkan tahniah atas 
penerangan Yang Berhormat Menteri 
Tenaga (Energy) dan Perindustrian.             
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 ُ  dengan kebijaksanaan Yang إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
Berhormat, kementerian ini mudah-
mudahan akan berjaya cemerlang untuk 
pembangunan bangsa Brunei.   
 
Kaola membawakan Tajuk SA10A - 
Jabatan Perkhidmatan Awam.  Soalan 
kaola, Sejauh mana jabatan ini berjaya 
dalam merealisasikan misi yang 
dilaksanakan? Apakah latihan-latihan 
dan kursus-kursus sentiasa dijalankan 
sepanjang tahun kepada penjawat-
penjawat awam seperti misi yang 
tersurat? Menyediakan perancangan 
yang sistematik, pengurusan dan 
pembangunan sumber manusia yang 
kompeten dalam perkhidmatan awam. 
 
Seterusnya Tajuk SA11A - Jabatan 
Perkhidmatan Pengurusan,  Apakah 
statstik perkhidmatan jabatan ini kepada 
orang ramai khususnya dalam Tekad 
Pemedulian Orang Ramai mengenai 
laporan orang ramai tentang 
ketidakpuasan hati orang ramai dengan 
jabatan-jabatan yang diadukan? 
 
Seterusnya Tajuk SA08A - Radio dan 
Televisyen Brunei.   ِ  Radio dan ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
Televisyen Brunei telah banyak 
berkhidmat dan memberigakan aktiviti-
aktiviti negara dan rakyat.  Dicadangkan 
kepada jabatan ini untuk lebih 
mendekati rakyat dan membuat aktiviti 
bersama orang ramai dan memberi 
keutamaan berita dan dokumentari            
apa jua aktiviti untuk ditayangkan 
melalui saluran RTB.  Ini bertujuan 
menunjukkan komitmen RTB bukan 
hanya lebih menjurus kepada pihak-
pihak tertentu, maka bisai ia bersifat              
As A Whole Community Approach, maka 

bukan bererti kami menidakkan aktiviti-
aktiviti RTB selama ini hanya untuk 
menambah lagi supaya RTB lebih 
ditonton oleh kebanyakan rakyat Brunei.  
Sekian Terima Kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: 
Sekarang saya jemput Yang Berhormat 
Awang Haji Abdul Hamid bin Haji 
Mumin.  
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid bin Haji Mumin: Terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi.  
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

 
Yang Berhormat Pengerusi, Kaola 
dengan penuh hormat sukacita ingin 
menghadapkan persoalan dalam Tajuk 
SA15A - Jabatan Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian, Jabatan Perdana Menteri.   
 
Kaola sukacita memanjatkan rasa 
syukur ke hadrat  ُ  dan rasa gembira ا�ّٰ
atas perkembangan bertambahnya 
peluang pekerjaan khususnya bagi 
pekerja-pekerja tempatan dan juga 
jumlah pekerja tempatan yang               
sudah semakin bertambah di sektor 
swasta.   
 
Malah rancangan yang berterusan 
dalam mewujudkan peluang pekerjaan 
kepada anak-anak tempatan terus 
bertambah sama ada di sektor awam 
ataupun di sektor swasta.   
 
Dalam pada itu, satu pandangan yang 
baik buat masa ini agar pekerja 
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tempatan dan pekerja asing jumlahnya 
yang mencecah mungkin hampir 
ratusan ribu itu dapat diseimbangkan 
dan seterusnya dalam usaha-usaha 
yang berterusan mengecilkan bilangan 
pekerja asing di negara ini mengikut 
peringkat demi peringkat.  
 
Yang Berhormat Pengerusi. Apa yang 
kaola difahamkan bahawa tenaga 
pekerja asing yang bekerja di sektor 
swasta ini mendapat atau           
disediakan kemudahan-kemudahan dan 
kesejahteraan dan elaun-elaun tertentu 
diberikan dikebanyakan sektor-sektor 
swasta bagi  pekerja-pekerja asing.  
 
Kaola sukacita ingin menghadapkan 
dalam perkara ini supaya dilaratkan jua 
kemudahan-kemudahan ini kepada 
pekerja-pekerja tempatan dan 
diperseimbangkan sebagai satu skim 
kemudahan dan kesejahteraan kepada 
pekerja-pekerja tempatan di sektor 
swasta di negara ini.  
 
Kaola juga pohonkan supaya pihak 
kementerian yang berkenaan membuat 
kajian atau dikaji apakah kesejahteraan 
atau kemudahan sebagai satu skim 
yang wajar bagi pekerja tempatan         
di sektor swasta sebagai satu. Yang 
Berhormat Pengerusi, sekian sahaja.  
 
Yang Berhormat Pengerusi:  
Seterusnya saya mempersilakan Yang 
Berhormat Pengiran Haji Mohamed bin 
Pengiran Haji Osman @ Othman. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji 
Mohamed bin Pengiran Haji             

Osman @ Othman: Terima kasih           
Yang Berhormat Pengerusi.  
 

نِ  حْمَٰ ِ الرَّ حْيمبسِْمِ ا�ّٰ الرَّ هاتُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبرََكَ     

 
 
Kaola ingin menyentuh mengenai Tajuk 
SA08A - Radio Televisyen Brunei.  Apa 
yang diterangkan dan kenyataan yang 
dilihat di sini bahawa peruntukan telah 
diberikan kepada Radio Televisyen 
Brunei sebanyak $41,499,140.00.  
Dalam perkara ini, saya ingin 
menyatakan bahawa sebagai satu-
satunya agensi penyiaran: 
 

1. Bagaimana RTB boleh menjana hasil 
sedangkan perbelanjaan untuk 
membeli rancangan-rancangan luar 
negeri juga melibatkan kos yang 
banyak.   
 

2. Dengan persaingan TV Astro dan 
Satelit Indonesia, orang awam 
kurang menonton TV Brunei. 

 
Jadi pertanyaan saya apakah langkah-
langkah yang diambil oleh Radio 
Televisyen Brunei mengenai perkara ini?  
 
Dan kaola ingin menyentuh mengenai 
dengan Tajuk SA15A - Jabatan Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian dan 
mengenai Pulau Muara Besar.  Lebih 
dahulu saya sangat-sangat merakamkan 
penghargaan kepada Yang Berhormat 
Menteri Tenaga (Energy) dan 
Perindustriaan yang telah memberikan 
taklimat yang secukup-cukupnya.   
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Saya ada 8 soalan mengenai Pulau 
Muara Besar dengan Syarikat Hengyi 
Sendirian Berhad: 
 
1. Apakah langkah-langkah yang telah 

diambil oleh pihak kerajaan bagi 
meningkatkan tahap keselamatan                 
di Pulau Muara Besar?  Adakah  
pihak anggota keselamatan negara 
seperti Pasukan Polis, Pasukan 
Anggota Bersenjata dan Anggota 
Keselamatan Dalam Negeri 
dilibatkan sama bagi menguatkan 
lagi tahap keselamatan di Pulau 
Muara Besar seperti mana yang 
telah dibuat oleh negara-negara 
jiran bagi menjaga keselamatan 
pekerja-pekerja dan aset negara 
mereka. Adakah perkiraan jumlah 
pekerja dan barangan dibuat bagi 
setiap penghuni dan barang-barang 
yang keluar masuk kawasan                       
di Pulau Muara Besar?;  

 
2. Adakah semua kemasukan jentera, 

perkakas dan alat-alat 
pembangunan serta kapal-kapal 
yang diberi kebenaran terus 
berlabuh di Pulau Muara Besar 
diperiksa dengan rapi oleh Pegawai-
Pegawai Kastam dan Keselamatan 
sebelum mendarat di Pulau Muara 
Besar?; 
 

3. Adakah perjanjian Syarikat Hengyi 
bagi memberi peluang pekerjaan 
dan perniagaan bagi anak-anak 
tempatan dipantau oleh pihak-pihak 
tertentu? Apakah statistik jumlah 
pekerjaan tempatan yang ada buat 
masa ini?; 
 

4. Saya difahamkan bahawa kerja-kerja 
yang diungkayahkan oleh Pekerja-
Pekerja Tempatan (PPT) bagi 
membangun loji penapis minyak ini 
adalah kerja sementara. Apa akan 
jadi kepada pekerja-pekerja 
tempatan ini bila siap nanti 
pembangunan loji penapis minyak? 
Adakah mereka akan diambil terus 
bekerja dengan Syarikat Hengyi atau 
akan diberhentikan sesudah siap 
pembangunan?; 
 

5. Apakah sumbangan-sumbangan 
jangka panjang dari segi ekonomi 
kepada negara dan khususnya 
penduduk di sekitar Muara oleh 
Syarikat Hengyi selain pekerja atau 
perniagaan yang dijanjikan? 
Bagaimana dengan sumbangan 
corporate social responsibility bagi 
menolong membangunkan taraf 
hidup bagi penduduk tempatan 
khususnya penduduk sekitar Mukim 
Muara.; 
 

6. Adakah ada perbincangan dengan 
orang tempatan dipelawa ikut serta 
bagi membiayai pinjaman kewangan 
untuk projek Syarikat Hengyi?; 
 

7. Adakah mutu pembangunan dari 
segi penggunaan raw material dan 
hasil yang dibuat oleh kontraktor-
kontraktor Cina mengikut prestasi 
antarabangsa dan diluluskan 
menurut standard antarabangsa?; 
dan 

 
8. Adakah Pulau Muara Besar akan 

dijadikan sebagai sebuah zon bebas 
cukai untuk kesenangan pihak 
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tempatan dan pekerja asing jumlahnya 
yang mencecah mungkin hampir 
ratusan ribu itu dapat diseimbangkan 
dan seterusnya dalam usaha-usaha 
yang berterusan mengecilkan bilangan 
pekerja asing di negara ini mengikut 
peringkat demi peringkat.  
 
Yang Berhormat Pengerusi. Apa yang 
kaola difahamkan bahawa tenaga 
pekerja asing yang bekerja di sektor 
swasta ini mendapat atau           
disediakan kemudahan-kemudahan dan 
kesejahteraan dan elaun-elaun tertentu 
diberikan dikebanyakan sektor-sektor 
swasta bagi  pekerja-pekerja asing.  
 
Kaola sukacita ingin menghadapkan 
dalam perkara ini supaya dilaratkan jua 
kemudahan-kemudahan ini kepada 
pekerja-pekerja tempatan dan 
diperseimbangkan sebagai satu skim 
kemudahan dan kesejahteraan kepada 
pekerja-pekerja tempatan di sektor 
swasta di negara ini.  
 
Kaola juga pohonkan supaya pihak 
kementerian yang berkenaan membuat 
kajian atau dikaji apakah kesejahteraan 
atau kemudahan sebagai satu skim 
yang wajar bagi pekerja tempatan         
di sektor swasta sebagai satu. Yang 
Berhormat Pengerusi, sekian sahaja.  
 
Yang Berhormat Pengerusi:  
Seterusnya saya mempersilakan Yang 
Berhormat Pengiran Haji Mohamed bin 
Pengiran Haji Osman @ Othman. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji 
Mohamed bin Pengiran Haji             

Osman @ Othman: Terima kasih           
Yang Berhormat Pengerusi.  
 

نِ  حْمَٰ ِ الرَّ حْيمبسِْمِ ا�ّٰ الرَّ هاتُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبرََكَ     

 
 
Kaola ingin menyentuh mengenai Tajuk 
SA08A - Radio Televisyen Brunei.  Apa 
yang diterangkan dan kenyataan yang 
dilihat di sini bahawa peruntukan telah 
diberikan kepada Radio Televisyen 
Brunei sebanyak $41,499,140.00.  
Dalam perkara ini, saya ingin 
menyatakan bahawa sebagai satu-
satunya agensi penyiaran: 
 

1. Bagaimana RTB boleh menjana hasil 
sedangkan perbelanjaan untuk 
membeli rancangan-rancangan luar 
negeri juga melibatkan kos yang 
banyak.   
 

2. Dengan persaingan TV Astro dan 
Satelit Indonesia, orang awam 
kurang menonton TV Brunei. 

 
Jadi pertanyaan saya apakah langkah-
langkah yang diambil oleh Radio 
Televisyen Brunei mengenai perkara ini?  
 
Dan kaola ingin menyentuh mengenai 
dengan Tajuk SA15A - Jabatan Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian dan 
mengenai Pulau Muara Besar.  Lebih 
dahulu saya sangat-sangat merakamkan 
penghargaan kepada Yang Berhormat 
Menteri Tenaga (Energy) dan 
Perindustriaan yang telah memberikan 
taklimat yang secukup-cukupnya.   
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Saya ada 8 soalan mengenai Pulau 
Muara Besar dengan Syarikat Hengyi 
Sendirian Berhad: 
 
1. Apakah langkah-langkah yang telah 

diambil oleh pihak kerajaan bagi 
meningkatkan tahap keselamatan                 
di Pulau Muara Besar?  Adakah  
pihak anggota keselamatan negara 
seperti Pasukan Polis, Pasukan 
Anggota Bersenjata dan Anggota 
Keselamatan Dalam Negeri 
dilibatkan sama bagi menguatkan 
lagi tahap keselamatan di Pulau 
Muara Besar seperti mana yang 
telah dibuat oleh negara-negara 
jiran bagi menjaga keselamatan 
pekerja-pekerja dan aset negara 
mereka. Adakah perkiraan jumlah 
pekerja dan barangan dibuat bagi 
setiap penghuni dan barang-barang 
yang keluar masuk kawasan                       
di Pulau Muara Besar?;  

 
2. Adakah semua kemasukan jentera, 

perkakas dan alat-alat 
pembangunan serta kapal-kapal 
yang diberi kebenaran terus 
berlabuh di Pulau Muara Besar 
diperiksa dengan rapi oleh Pegawai-
Pegawai Kastam dan Keselamatan 
sebelum mendarat di Pulau Muara 
Besar?; 
 

3. Adakah perjanjian Syarikat Hengyi 
bagi memberi peluang pekerjaan 
dan perniagaan bagi anak-anak 
tempatan dipantau oleh pihak-pihak 
tertentu? Apakah statistik jumlah 
pekerjaan tempatan yang ada buat 
masa ini?; 
 

4. Saya difahamkan bahawa kerja-kerja 
yang diungkayahkan oleh Pekerja-
Pekerja Tempatan (PPT) bagi 
membangun loji penapis minyak ini 
adalah kerja sementara. Apa akan 
jadi kepada pekerja-pekerja 
tempatan ini bila siap nanti 
pembangunan loji penapis minyak? 
Adakah mereka akan diambil terus 
bekerja dengan Syarikat Hengyi atau 
akan diberhentikan sesudah siap 
pembangunan?; 
 

5. Apakah sumbangan-sumbangan 
jangka panjang dari segi ekonomi 
kepada negara dan khususnya 
penduduk di sekitar Muara oleh 
Syarikat Hengyi selain pekerja atau 
perniagaan yang dijanjikan? 
Bagaimana dengan sumbangan 
corporate social responsibility bagi 
menolong membangunkan taraf 
hidup bagi penduduk tempatan 
khususnya penduduk sekitar Mukim 
Muara.; 
 

6. Adakah ada perbincangan dengan 
orang tempatan dipelawa ikut serta 
bagi membiayai pinjaman kewangan 
untuk projek Syarikat Hengyi?; 
 

7. Adakah mutu pembangunan dari 
segi penggunaan raw material dan 
hasil yang dibuat oleh kontraktor-
kontraktor Cina mengikut prestasi 
antarabangsa dan diluluskan 
menurut standard antarabangsa?; 
dan 

 
8. Adakah Pulau Muara Besar akan 

dijadikan sebagai sebuah zon bebas 
cukai untuk kesenangan pihak 
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Syarikat Hengyi buat jangka 
panjang? 

 
Sekian Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Dayang Siti Rozaimeriyanti binti Dato 
Seri Laila Jasa Awang Haji Abdul 
Rahman. 
 
Yang Berhormat Dayang 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri 
Laila Jasa Awang Haji Abdul 
Rahman: Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. Kaola ingin merujuk semula 
soalan yang kaola kemukakan pagi tadi 
iaitu soalan tambahan Yang Diberi Notis 
kerana masih menunggu jawapan, takut 
Yang Berhormat kelupahan iaitu 
mengenai Program i-Ready supaya ia 
tidak dihadkan di dalam negeri dan 
dibukakan apprenticeshipnya keluar 
negeri untuk memberi pendedahan yang 
lebih luas. Apakah perancangan i-Ready 
pada masa yang akan datang? Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: 
Seterusnya Yang Berhormat Pengiran 
Haji Ali bin Pengiran Maon. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Ali 
bin Pengiran Maon: Terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi. 
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

  

 dan salam  السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُ
sejahtera. Kaola menyuarakan Tajuk 
SA11A - Jabatan Perkhidmatan 
Pengurusan. Yang Berhormat Pengerusi, 
dalam agenda membahaskan Usul yang 
dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri bagi menyembahkan 
sepenuhnya menjunjung kasih 
Kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam. Sebelum ini kaola ada 
menyebut mengenai kepentingan 
pengurusan yang berkesan di kesemua 
peringkat dalam sesebuah agensi dan 
institusi terutamanya dalam jabatan-
jabatan kerajaan. 
 
Pengurusan termasuklah mengenai 
prosedur, dasar, peraturan, kemudahan 
dan sebagainya dalam memberikan 
perkhidmatan kepada orang ramai. 
Seperti yang kita sedia maklum, 
jangkaan orang ramai terhadap kualiti 
penyampaian perkhidmatan agensi-
agensi kerajaan semakin tinggi. Perkara 
ini amatlah dirasai yang kita sering            
kali mendengar atau membaca 
penularan mengenai keluhan, rungutan, 
ketidakpuasan atau cadangan orang 
ramai terhadap kualiti penyampaian 
perkhidmatan agensi-agensi kerajaan 
terutamanya melalui media sosial 
seperti facebook dan whatsapp bahkan 
ia pada masa ini seolah-olah sudah 
menjadi satu trend bagi orang ramai 
untuk meluahkan isu-isu yang 
melibatkan kerajaan. 
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Yang Berhormat Pengerusi, kaola 
percaya salah satu peranan Jabatan 
Perdana Menteri melalui Jabatan 
Perkhidmatan Pengurusan berfungsi 
untuk membuat pemeriksaan terhadap 
kecekapan dan keberkesanan 
perkhidmatan agensi kerajaan 
termasuklah melaksanakan kajian, 
mengemukakan cadangan dan 
sebagainya supaya perkhidmatan awam 
lebih berkesan dan efisien.  
 
Dalam hal yang demikian, kaola ingin 
bertanya; apakah masalah-masalah 
yang dibiarkan atau ditularkan seperti 
yang kerap kali dibaca melalui media 
sosial tersebut yang melibatkan 
pengurusan perkhidmatan mana-mana 
jabatan atau kementerian diambil 
tindakan oleh Jabatan Perkhidmatan 
Pengurusan? Atau ia cuma akan diambil 
tindakan jika ada aduan dibuat secara 
formal sahaja atau melalui perjumpaan 
atau atas arahan pihak atasan?  
 
Apa pun penjelasan yang diberikan 
nanti kaola berharap agar Jabatan 
Perkhidmatan Pengurusan ini akan lebih 
proaktif dalam menangani isu-isu 
kelemahan perkhidmatan kerajaan 
terutamanya yang berhubung kait 
dengan orang ramai. Kaola juga yakin 
tidak banyak ramai orang yang tahu 
Jabatan Perkhidmatan Pengurusan juga 
boleh menerima aduan secara langsung.  
 
Oleh yang demikian, kaola berharap 
talian hotline jabatan akan dapat 
diadakan dan seterusnya talian tersebut 
perlu diberigakan kepada orang ramai 
bagi memudahkan orang ramai 

menghubungi dan membuat aduan 
sekali gus dapat membendung trend 
memviral di media sosial. 
 
Dengan adanya penglibatan langsung 
dengan Jabatan Perkhidmatan 
Pengurusan, kaola percaya dengan 
kaedah whole of nation approach 
Jabatan Perkhidmatan Pengurusan 
sebagai pakar dalam pengurusan 
perkhidmatan akan dapat membantu 
agensi-agensi kerajaan lain dalam 
memantapkan lagi sistem prosedur 
perkhidmatan agensi-agensi kerajaan 
berkenaan. Sekian terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Emran bin Haji Sabtu. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Emran 
bin Haji Sabtu: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

Lebih dahulu saya mengucapkan terima 
kasih kepada Yang Berhormat Dato 
Paduka Dr. Awang Haji Mat Suny bin 
Haji Md. Hussien, Menteri Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian                                  
di Jabatan Perdana Menteri atas 
taklimat yang disampaikan. 
 
Saya ada menyuarakan dua perkara 
seperti mana yang disuarakan oleh               
2 orang Yang Berhormat tadi iaitu 
mengenai Tajuk SA08A, khususnya bagi 
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Syarikat Hengyi buat jangka 
panjang? 

 
Sekian Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Dayang Siti Rozaimeriyanti binti Dato 
Seri Laila Jasa Awang Haji Abdul 
Rahman. 
 
Yang Berhormat Dayang 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri 
Laila Jasa Awang Haji Abdul 
Rahman: Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. Kaola ingin merujuk semula 
soalan yang kaola kemukakan pagi tadi 
iaitu soalan tambahan Yang Diberi Notis 
kerana masih menunggu jawapan, takut 
Yang Berhormat kelupahan iaitu 
mengenai Program i-Ready supaya ia 
tidak dihadkan di dalam negeri dan 
dibukakan apprenticeshipnya keluar 
negeri untuk memberi pendedahan yang 
lebih luas. Apakah perancangan i-Ready 
pada masa yang akan datang? Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: 
Seterusnya Yang Berhormat Pengiran 
Haji Ali bin Pengiran Maon. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Ali 
bin Pengiran Maon: Terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi. 
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

  

 dan salam  السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُ
sejahtera. Kaola menyuarakan Tajuk 
SA11A - Jabatan Perkhidmatan 
Pengurusan. Yang Berhormat Pengerusi, 
dalam agenda membahaskan Usul yang 
dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri bagi menyembahkan 
sepenuhnya menjunjung kasih 
Kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam. Sebelum ini kaola ada 
menyebut mengenai kepentingan 
pengurusan yang berkesan di kesemua 
peringkat dalam sesebuah agensi dan 
institusi terutamanya dalam jabatan-
jabatan kerajaan. 
 
Pengurusan termasuklah mengenai 
prosedur, dasar, peraturan, kemudahan 
dan sebagainya dalam memberikan 
perkhidmatan kepada orang ramai. 
Seperti yang kita sedia maklum, 
jangkaan orang ramai terhadap kualiti 
penyampaian perkhidmatan agensi-
agensi kerajaan semakin tinggi. Perkara 
ini amatlah dirasai yang kita sering            
kali mendengar atau membaca 
penularan mengenai keluhan, rungutan, 
ketidakpuasan atau cadangan orang 
ramai terhadap kualiti penyampaian 
perkhidmatan agensi-agensi kerajaan 
terutamanya melalui media sosial 
seperti facebook dan whatsapp bahkan 
ia pada masa ini seolah-olah sudah 
menjadi satu trend bagi orang ramai 
untuk meluahkan isu-isu yang 
melibatkan kerajaan. 
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Yang Berhormat Pengerusi, kaola 
percaya salah satu peranan Jabatan 
Perdana Menteri melalui Jabatan 
Perkhidmatan Pengurusan berfungsi 
untuk membuat pemeriksaan terhadap 
kecekapan dan keberkesanan 
perkhidmatan agensi kerajaan 
termasuklah melaksanakan kajian, 
mengemukakan cadangan dan 
sebagainya supaya perkhidmatan awam 
lebih berkesan dan efisien.  
 
Dalam hal yang demikian, kaola ingin 
bertanya; apakah masalah-masalah 
yang dibiarkan atau ditularkan seperti 
yang kerap kali dibaca melalui media 
sosial tersebut yang melibatkan 
pengurusan perkhidmatan mana-mana 
jabatan atau kementerian diambil 
tindakan oleh Jabatan Perkhidmatan 
Pengurusan? Atau ia cuma akan diambil 
tindakan jika ada aduan dibuat secara 
formal sahaja atau melalui perjumpaan 
atau atas arahan pihak atasan?  
 
Apa pun penjelasan yang diberikan 
nanti kaola berharap agar Jabatan 
Perkhidmatan Pengurusan ini akan lebih 
proaktif dalam menangani isu-isu 
kelemahan perkhidmatan kerajaan 
terutamanya yang berhubung kait 
dengan orang ramai. Kaola juga yakin 
tidak banyak ramai orang yang tahu 
Jabatan Perkhidmatan Pengurusan juga 
boleh menerima aduan secara langsung.  
 
Oleh yang demikian, kaola berharap 
talian hotline jabatan akan dapat 
diadakan dan seterusnya talian tersebut 
perlu diberigakan kepada orang ramai 
bagi memudahkan orang ramai 

menghubungi dan membuat aduan 
sekali gus dapat membendung trend 
memviral di media sosial. 
 
Dengan adanya penglibatan langsung 
dengan Jabatan Perkhidmatan 
Pengurusan, kaola percaya dengan 
kaedah whole of nation approach 
Jabatan Perkhidmatan Pengurusan 
sebagai pakar dalam pengurusan 
perkhidmatan akan dapat membantu 
agensi-agensi kerajaan lain dalam 
memantapkan lagi sistem prosedur 
perkhidmatan agensi-agensi kerajaan 
berkenaan. Sekian terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Emran bin Haji Sabtu. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Emran 
bin Haji Sabtu: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

Lebih dahulu saya mengucapkan terima 
kasih kepada Yang Berhormat Dato 
Paduka Dr. Awang Haji Mat Suny bin 
Haji Md. Hussien, Menteri Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian                                  
di Jabatan Perdana Menteri atas 
taklimat yang disampaikan. 
 
Saya ada menyuarakan dua perkara 
seperti mana yang disuarakan oleh               
2 orang Yang Berhormat tadi iaitu 
mengenai Tajuk SA08A, khususnya bagi 
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Daerah Temburong. Slogan RTB 
berbunyi, “Sentiasa Bersama Biskita”, 
memberi petunjuk bahawa RTB sentiasa 
didengari dan dilihat kerana RTB 
berperanan sebagai penghubung dan 
memberi maklumat perkembangan 
semasa di dalam dan luar negara 
terutama maklumat kerajaan kepada 
orang ramai melalui siarannya. 
 
Bagi pancaran radio,  ِ  hampir ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
keseluruhan di Daerah Temburong telah 
dapat menerima dengan baik.  Walau 
bagaimanapun, hasil maklumat dari 
orang ramai didapati masih terdapat             
di kawasan-kawasan tertentu kurang 
jelas penerimaan siaran televisyennya, 
walaupun di kawasan Pekan Bangar 
sendiri seperti di kawasan Kampung 
Sungai Tanit dan mungkin ada sesuatu 
yang tidak kena yang memerlukan 
siasatan dan kajian secara menyeluruh. 
 
Berikutnya Tajuk SA15A - Jabatan 
Tenaga (Energy) dan Perindustrian.  
Salah satu hasil Daerah Temburong 
ialah  batu kelikirnya, walaupun masa 
kini agak berkurangan hasil batu kelikir 
tersebut.  Walaupun demikian, masih 
terdapat batu pasir yang masih banyak 
yang boleh diolah menjadi batu-bata.  
Seperti yang saya difahamkan, ada 
syarikat yang berminat untuk 
mengusahakan batu-bata dari batu pasir 
daripada ia terbiar begitu sahaja dan 
adalah baik ianya diproses dan dijadikan 
sebagai batu-bata yang juga merupakan 
satu lagi hasil produk dari Daerah 
Temburong.  Dipohonkan penjelasan 
mengenainya.  Sekian terima kasih, 
Yang Berhormat Pengerusi.   
 

Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  
Dipersilakan Yang Berhormat Awang 
Haji Ramli bin Haji Lahit. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Ramli 
bin Haji Lahit:  Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi.  Kaola bertanya               
2 Tajuk iaitu Tajuk SA08A - Radio 
Televisyen Brunei, iaitu Tajuk yang telah 
dibawa oleh sahabat-sahabat tadi, tetapi 
agak berlainan sedikit iaitu:-  
 
1. Tajuk Radio Televisyen Brunei – 

003/000 bagi Program dan 
Aktivitinya ialah Operasi dan 
Perkembangan Infrastruktur 
Penyiaran.  Jumlah keseluruhan 
Anggaran Perbelanjaan 2018/2019 
ialah $14,500,870 juta, mengenai 
perubahan penyiaran televisyen 
daripada analog kepada digital telah 
pun dilaksanakan.  Kesannya ada 
sungutan orang ramai 
sebahagiannya tidak menerima 
kualiti gambar yang baik.  Yang 
kaola maksudkan ialah sebahagian 
kawasan di Mukim Kiudang dan 
Mukim Lamunin di Daerah Tutong, 
Radio Televisyen Brunei ada 
meramalkan sasaran Petunjuk 
Prestasi Utama, penerimaan orang 
ramai terhadap siaran televisyen 
digital Brunei 2016/2017 ialah 
anggaran 90% tetapi sebenarnya 
hanyalah 43% dan ramalan sasaran 
2018/2019 adalah 60%.   ُ  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
mudah-mudahan ia akan terlaksana.   

 
Soalan kaola: Apakah ada cadangan 
usaha-usaha untuk memberigakan 
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tatacara penggunaan komponen 
yang diperlukan dengan melakukan 
jerayawara ke kampung-kampung 
berkenaan? dan kalau perlu pegawai 
dan kakitangan teknikal berkenaan 
membantu menunjuk cara 
pemasangan peralatan yang 
diperlukan atau makluman sebab 
musabab kegagalan penyiaran 
tersebut; dan 
 

2. Tajuk SA10A - Jabatan 
Perkhidmatan Awam, 002/002 - 
Program dan Aktiviti Pembangunan 
Sumber Bahagian Perkhidmatan 
Kaunseling iaitu Pembangunan 
Sumber Manusia - Bahagian 
Perkhidmatan Kaunseling.  Jumlah 
peruntukan $447,420,00 bagi 
membantu prestasi dan keupayaan 
perkhidmatan awam dalam 
menjalankan tugas dan 
tanggungjawab Jabatan 
Perkhidmatan Awam agar lebih baik.  
Perkhidmatan Kaunseling adalah 
satu keperluan kerana proses 
kaunseling merupakan satu proses 
perhubungan antara kaunselor 
dengan klien bagi menolong 
menghasilkan perubahan positif 
kepada klien sepanjang hayat secara 
sistematik berasaskan prinsip 
psikologi secara sukarela. Soalan 
kaola:- 

 
i. Apakah pencapaian perubahan 

berkaitan tingkah laku klien               
di perkhidmatan awam sekarang 
ini dan bagaimana peningkatan 
pencapaian prestasi kerja 
mereka sekarang?; dan 

 

ii. Adakah perancangan untuk 
menyerapkan jua pengetahuan 
kaunseling ini kepada ketua-
ketua kampung agar diguna 
pakai untuk membantu 
menangani masalah dengan 
anak-anak buah kampung? 

Sekian terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat Awang Haji Abdul Wahab  
bin Apong. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Wahab bin Apong:  Terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi.  Kaola ingin 
bercakap mengenai Tajuk SA15A - 
Jabatan Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian. 
 
Pada pertengahan tahun 2017 yang lalu, 
hampir 100 orang pengusaha kecil dan 
sederhana seluruh negara yang terpillih 
iaitu yang memenuhi syarat produk 
mereka itu bukan sahaja dipasarkan 
dalam negara tetapi di luar negara yang 
rombongannya itu termasuk juga 
pengusaha-pengusaha dari Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung                   
di seluruh negara iaitu dibawa ke ekspo 
China, Nanning dan sebelum itu mereka 
juga ada yang dibawa ke ekspo Jepun 
dan Pulau Pinang.   
 
Soalan kaola, apakah urutan yang 
dibuat kepada pengusaha-pengusaha ini 
bagi memperkasakan lagi hasil produk 
mereka bukan sahaja mereka ini dapat 
mengeksport dalam negeri tetapi juga 
luar negara?  Sekian terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi. 
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Daerah Temburong. Slogan RTB 
berbunyi, “Sentiasa Bersama Biskita”, 
memberi petunjuk bahawa RTB sentiasa 
didengari dan dilihat kerana RTB 
berperanan sebagai penghubung dan 
memberi maklumat perkembangan 
semasa di dalam dan luar negara 
terutama maklumat kerajaan kepada 
orang ramai melalui siarannya. 
 
Bagi pancaran radio,  ِ  hampir ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
keseluruhan di Daerah Temburong telah 
dapat menerima dengan baik.  Walau 
bagaimanapun, hasil maklumat dari 
orang ramai didapati masih terdapat             
di kawasan-kawasan tertentu kurang 
jelas penerimaan siaran televisyennya, 
walaupun di kawasan Pekan Bangar 
sendiri seperti di kawasan Kampung 
Sungai Tanit dan mungkin ada sesuatu 
yang tidak kena yang memerlukan 
siasatan dan kajian secara menyeluruh. 
 
Berikutnya Tajuk SA15A - Jabatan 
Tenaga (Energy) dan Perindustrian.  
Salah satu hasil Daerah Temburong 
ialah  batu kelikirnya, walaupun masa 
kini agak berkurangan hasil batu kelikir 
tersebut.  Walaupun demikian, masih 
terdapat batu pasir yang masih banyak 
yang boleh diolah menjadi batu-bata.  
Seperti yang saya difahamkan, ada 
syarikat yang berminat untuk 
mengusahakan batu-bata dari batu pasir 
daripada ia terbiar begitu sahaja dan 
adalah baik ianya diproses dan dijadikan 
sebagai batu-bata yang juga merupakan 
satu lagi hasil produk dari Daerah 
Temburong.  Dipohonkan penjelasan 
mengenainya.  Sekian terima kasih, 
Yang Berhormat Pengerusi.   
 

Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  
Dipersilakan Yang Berhormat Awang 
Haji Ramli bin Haji Lahit. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Ramli 
bin Haji Lahit:  Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi.  Kaola bertanya               
2 Tajuk iaitu Tajuk SA08A - Radio 
Televisyen Brunei, iaitu Tajuk yang telah 
dibawa oleh sahabat-sahabat tadi, tetapi 
agak berlainan sedikit iaitu:-  
 
1. Tajuk Radio Televisyen Brunei – 

003/000 bagi Program dan 
Aktivitinya ialah Operasi dan 
Perkembangan Infrastruktur 
Penyiaran.  Jumlah keseluruhan 
Anggaran Perbelanjaan 2018/2019 
ialah $14,500,870 juta, mengenai 
perubahan penyiaran televisyen 
daripada analog kepada digital telah 
pun dilaksanakan.  Kesannya ada 
sungutan orang ramai 
sebahagiannya tidak menerima 
kualiti gambar yang baik.  Yang 
kaola maksudkan ialah sebahagian 
kawasan di Mukim Kiudang dan 
Mukim Lamunin di Daerah Tutong, 
Radio Televisyen Brunei ada 
meramalkan sasaran Petunjuk 
Prestasi Utama, penerimaan orang 
ramai terhadap siaran televisyen 
digital Brunei 2016/2017 ialah 
anggaran 90% tetapi sebenarnya 
hanyalah 43% dan ramalan sasaran 
2018/2019 adalah 60%.   ُ  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
mudah-mudahan ia akan terlaksana.   

 
Soalan kaola: Apakah ada cadangan 
usaha-usaha untuk memberigakan 
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tatacara penggunaan komponen 
yang diperlukan dengan melakukan 
jerayawara ke kampung-kampung 
berkenaan? dan kalau perlu pegawai 
dan kakitangan teknikal berkenaan 
membantu menunjuk cara 
pemasangan peralatan yang 
diperlukan atau makluman sebab 
musabab kegagalan penyiaran 
tersebut; dan 
 

2. Tajuk SA10A - Jabatan 
Perkhidmatan Awam, 002/002 - 
Program dan Aktiviti Pembangunan 
Sumber Bahagian Perkhidmatan 
Kaunseling iaitu Pembangunan 
Sumber Manusia - Bahagian 
Perkhidmatan Kaunseling.  Jumlah 
peruntukan $447,420,00 bagi 
membantu prestasi dan keupayaan 
perkhidmatan awam dalam 
menjalankan tugas dan 
tanggungjawab Jabatan 
Perkhidmatan Awam agar lebih baik.  
Perkhidmatan Kaunseling adalah 
satu keperluan kerana proses 
kaunseling merupakan satu proses 
perhubungan antara kaunselor 
dengan klien bagi menolong 
menghasilkan perubahan positif 
kepada klien sepanjang hayat secara 
sistematik berasaskan prinsip 
psikologi secara sukarela. Soalan 
kaola:- 

 
i. Apakah pencapaian perubahan 

berkaitan tingkah laku klien               
di perkhidmatan awam sekarang 
ini dan bagaimana peningkatan 
pencapaian prestasi kerja 
mereka sekarang?; dan 

 

ii. Adakah perancangan untuk 
menyerapkan jua pengetahuan 
kaunseling ini kepada ketua-
ketua kampung agar diguna 
pakai untuk membantu 
menangani masalah dengan 
anak-anak buah kampung? 

Sekian terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat Awang Haji Abdul Wahab  
bin Apong. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Wahab bin Apong:  Terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi.  Kaola ingin 
bercakap mengenai Tajuk SA15A - 
Jabatan Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian. 
 
Pada pertengahan tahun 2017 yang lalu, 
hampir 100 orang pengusaha kecil dan 
sederhana seluruh negara yang terpillih 
iaitu yang memenuhi syarat produk 
mereka itu bukan sahaja dipasarkan 
dalam negara tetapi di luar negara yang 
rombongannya itu termasuk juga 
pengusaha-pengusaha dari Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung                   
di seluruh negara iaitu dibawa ke ekspo 
China, Nanning dan sebelum itu mereka 
juga ada yang dibawa ke ekspo Jepun 
dan Pulau Pinang.   
 
Soalan kaola, apakah urutan yang 
dibuat kepada pengusaha-pengusaha ini 
bagi memperkasakan lagi hasil produk 
mereka bukan sahaja mereka ini dapat 
mengeksport dalam negeri tetapi juga 
luar negara?  Sekian terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi. 
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Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Putera 
Maharaja Dato Paduka Awang Haji 
Abdul Ghani bin Pehin Datu Pekerma 
Dewa Dato Paduka Haji Abdul Rahim. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka 
Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin 
Datu Pekerma Dewa Dato Paduka 
Haji Abdul Rahim: Terima kasih,  
Yang Berhormat Pengerusi. Kaola ingin 
menyentuh mengenai Tajuk SA08A - 
Radio Televisyen Brunei. Ada beberapa 
perkara yang kaola ingin kongsikan                 
di sini:- 
 
1. Kaola dapati khususnya siaran  

radio, masih menyiarkan rakaman 
lama untuk siarannya.  Ada satu 
rangkaian, tidak perlu kaola 
sebutkan di sini, yang menyiarkan 
bertahun-tahun siaran yang sama.   
 
Maafkan kaola menyebut, khususnya              
di bulan Ramadan, bila kitani 
bangun pagi-pagi pukul 3.30 pagi 
siaran itu sudah bermula. Kitani 
sudah tahu, lepas siaran ini diikuti 
dengan siaran ini, hinggalah sampai 
kepada masa ataupun saat masuk 
waktu Subuh, siaran itu sentiasa 
sama setiap hari.   
 
Kaola pun hairan mengapa perkara 
itu berlaku. Jika sekiranya perkara 
itu berlaku, bukan baru-baru ini, 
Yang Berhormat Pengerusi, sudah 
berpuluh-puluh tahun. Seingat 
kaola, satu siaran itu orang yang 
bernasyid asalnya penuntut 
sekarang sudah jadi doktor.  

Bukanlah kaola ingin 
mempersendakan tetapi yang 
sebenarnya.   
 
Jika sekiranya siaran itu dibuat 
untuk keselesaan ataupun 
kesenangan hanya menggunakan 
kaset atau apa saja bagi 
mengurangkan perbelanjaan atau 
sebagainya. Kaola berharap pihak 
berkenaan dapatlah menambah  
bajet untuk perkara itu kerana 
zaman sekarang ini kita perlu kreatif 
dan inovatif, jadi orang ramai pun 
tahu menilai bagaimana siaran-
siaran yang bermutu tinggi; 
 

2. Masih lagi Radio Televisyen Brunei 
kecenderungan siaran Radio tidak 
menyebut nama pencipta atau 
penulis lirik bagi lagu-lagu tertentu 
khususnya lagu-lagu patriotik pada 
masa-masa sambutan tertentu 
seperti Hari Kebangsaan, Hari 
Keputeraan dan sebagainya. Kerana 
penciptaan satu-satu lagu itu 
ataupun ciptaan seni itu 
harganya/nilainya bukanlah mudah 
bagi penulis lirik, pencipta melodi, 
mereka tidaklah diperlukan untuk 
mengagung-agungkan nama 
mereka, tetapi sekadar disebut pun 
syukur  ِ     .ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
 
Jadi kaola sarankan  jika sekiranya 
dapat perkara ini disemak semula 
dengan memberikan peluang  
kepada juruhebah-juruhebah itu 
menyebutkan bahawasanya lagu ini 
ciptaan, nyanyian, liriknya dicipta 
dan pada tahun sekian-sekian. 
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3. Kaola dapati juga terdapat satu 
rangkaian radio yang menggunakan 
bahasa rojak.  Ada 2 juruhebah iaitu 
satu bahasa Inggeris dan satu 
bahasa Melayu.  Tetapi kaola tidak 
ingat apa nama rangkaiannya, 
mereka bergilir-gilir berkata-kata, 
berbual-bual dalam rancangan itu 
yang kaola rasa tidak begitu sesuai 
perkembangan bahasa kita.  Kalau ia 
bahasa Melayu hendaklah bahasa 
Melayu sahaja berbentuk rojak dan 
kadang-kadang ada juga yang 
mengandungi peibunan-peibunan 
yang kurang sesuai bagi kaola dan 
para pendengar; dan 

 
4. Terakhir kaola cadangkan supaya 

pihak RTB membanyakkan siaran 
dan rancangan tempatan diambil 
khususnya mengenai kehidupan dan 
aktiviti budaya rakyat negara ini.  
Kaola tertarik ada beberapa siaran 
radio rakaman mengenai etnik-etnik 
tertentu, budaya, kehidupan dan 
bahasa mereka dan perkara itu 
adalah perkara yang baik untuk 
menyuburkan khazanah budaya 
bangsa kita dalam memperkenalkan 
kepada generasi baharu aspek-
aspek kehidupan  masyarakat                 
di negara ini.   
 

Sekian Yang Berhormat Pengerusi.  
Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: 
Sekarang saya persilakan Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Pendikar 
Alam Dato Paduka Seri Awang Haji 
Hasrin  bin Dato  Paduka Haji Sabtu. 
 

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Pendikar Alam Dato Paduka Seri 
Awang Haji Hasrin  bin Dato  
Paduka Haji Sabtu: Terima                 
kasih    Yang     Berhormat    Pengerusi.   
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  merujuk   kepada    بسِْمِ ا�ّٰ
Program Pengawasan Kejiranan 
Kampung yang telah diadakan setelah 
sekian lamanya di beberapa buah 
kampung di seluruh negara dengan 
tujuan untuk menanamkan kefahaman 
dan kesedaran dalam kalangan orang 
ramai tentang kepentingan dalam sama-
sama bertanggungjawab menjaga 
keamanan dan kestabilan negara.   
 
Soalan:- 
 
1. Apakah ada strategi ataupun hala 

tuju seterusnya pihak Pasukan          
Polis Diraja Brunei dalam 
meningkatkan lagi keberkesanan 
Program Pengawasan Kejiranan 
Kampung ini khususnya            
dalam mengemaskinikan atau 
memperluaskan lagi fungsi program 
berkenaan sehingga benar-benar 
dapat menyumbang ke arah 
keamanan dan kestabilan negara 
serta dalam mengatasi kejadian-
kejadian jenayah.  Adalah 
diharapkan juga latihan dan tunjuk 
ajar dikhususkan Ahli-Ahli 
Pengawasan Kejiranan Kampung 
yang telah dilantik supaya dapat 
diadakan secara berterusan dari 
masa ke masa dalam memastikan 
agar setiap ahli mengetahui dan 
memahami akan peranan masing-
masing kerana mereka adalah orang 
awam; dan 
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Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Putera 
Maharaja Dato Paduka Awang Haji 
Abdul Ghani bin Pehin Datu Pekerma 
Dewa Dato Paduka Haji Abdul Rahim. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka 
Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin 
Datu Pekerma Dewa Dato Paduka 
Haji Abdul Rahim: Terima kasih,  
Yang Berhormat Pengerusi. Kaola ingin 
menyentuh mengenai Tajuk SA08A - 
Radio Televisyen Brunei. Ada beberapa 
perkara yang kaola ingin kongsikan                 
di sini:- 
 
1. Kaola dapati khususnya siaran  

radio, masih menyiarkan rakaman 
lama untuk siarannya.  Ada satu 
rangkaian, tidak perlu kaola 
sebutkan di sini, yang menyiarkan 
bertahun-tahun siaran yang sama.   
 
Maafkan kaola menyebut, khususnya              
di bulan Ramadan, bila kitani 
bangun pagi-pagi pukul 3.30 pagi 
siaran itu sudah bermula. Kitani 
sudah tahu, lepas siaran ini diikuti 
dengan siaran ini, hinggalah sampai 
kepada masa ataupun saat masuk 
waktu Subuh, siaran itu sentiasa 
sama setiap hari.   
 
Kaola pun hairan mengapa perkara 
itu berlaku. Jika sekiranya perkara 
itu berlaku, bukan baru-baru ini, 
Yang Berhormat Pengerusi, sudah 
berpuluh-puluh tahun. Seingat 
kaola, satu siaran itu orang yang 
bernasyid asalnya penuntut 
sekarang sudah jadi doktor.  

Bukanlah kaola ingin 
mempersendakan tetapi yang 
sebenarnya.   
 
Jika sekiranya siaran itu dibuat 
untuk keselesaan ataupun 
kesenangan hanya menggunakan 
kaset atau apa saja bagi 
mengurangkan perbelanjaan atau 
sebagainya. Kaola berharap pihak 
berkenaan dapatlah menambah  
bajet untuk perkara itu kerana 
zaman sekarang ini kita perlu kreatif 
dan inovatif, jadi orang ramai pun 
tahu menilai bagaimana siaran-
siaran yang bermutu tinggi; 
 

2. Masih lagi Radio Televisyen Brunei 
kecenderungan siaran Radio tidak 
menyebut nama pencipta atau 
penulis lirik bagi lagu-lagu tertentu 
khususnya lagu-lagu patriotik pada 
masa-masa sambutan tertentu 
seperti Hari Kebangsaan, Hari 
Keputeraan dan sebagainya. Kerana 
penciptaan satu-satu lagu itu 
ataupun ciptaan seni itu 
harganya/nilainya bukanlah mudah 
bagi penulis lirik, pencipta melodi, 
mereka tidaklah diperlukan untuk 
mengagung-agungkan nama 
mereka, tetapi sekadar disebut pun 
syukur  ِ     .ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
 
Jadi kaola sarankan  jika sekiranya 
dapat perkara ini disemak semula 
dengan memberikan peluang  
kepada juruhebah-juruhebah itu 
menyebutkan bahawasanya lagu ini 
ciptaan, nyanyian, liriknya dicipta 
dan pada tahun sekian-sekian. 
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3. Kaola dapati juga terdapat satu 
rangkaian radio yang menggunakan 
bahasa rojak.  Ada 2 juruhebah iaitu 
satu bahasa Inggeris dan satu 
bahasa Melayu.  Tetapi kaola tidak 
ingat apa nama rangkaiannya, 
mereka bergilir-gilir berkata-kata, 
berbual-bual dalam rancangan itu 
yang kaola rasa tidak begitu sesuai 
perkembangan bahasa kita.  Kalau ia 
bahasa Melayu hendaklah bahasa 
Melayu sahaja berbentuk rojak dan 
kadang-kadang ada juga yang 
mengandungi peibunan-peibunan 
yang kurang sesuai bagi kaola dan 
para pendengar; dan 

 
4. Terakhir kaola cadangkan supaya 

pihak RTB membanyakkan siaran 
dan rancangan tempatan diambil 
khususnya mengenai kehidupan dan 
aktiviti budaya rakyat negara ini.  
Kaola tertarik ada beberapa siaran 
radio rakaman mengenai etnik-etnik 
tertentu, budaya, kehidupan dan 
bahasa mereka dan perkara itu 
adalah perkara yang baik untuk 
menyuburkan khazanah budaya 
bangsa kita dalam memperkenalkan 
kepada generasi baharu aspek-
aspek kehidupan  masyarakat                 
di negara ini.   
 

Sekian Yang Berhormat Pengerusi.  
Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: 
Sekarang saya persilakan Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Pendikar 
Alam Dato Paduka Seri Awang Haji 
Hasrin  bin Dato  Paduka Haji Sabtu. 
 

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Pendikar Alam Dato Paduka Seri 
Awang Haji Hasrin  bin Dato  
Paduka Haji Sabtu: Terima                 
kasih    Yang     Berhormat    Pengerusi.   
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  merujuk   kepada    بسِْمِ ا�ّٰ
Program Pengawasan Kejiranan 
Kampung yang telah diadakan setelah 
sekian lamanya di beberapa buah 
kampung di seluruh negara dengan 
tujuan untuk menanamkan kefahaman 
dan kesedaran dalam kalangan orang 
ramai tentang kepentingan dalam sama-
sama bertanggungjawab menjaga 
keamanan dan kestabilan negara.   
 
Soalan:- 
 
1. Apakah ada strategi ataupun hala 

tuju seterusnya pihak Pasukan          
Polis Diraja Brunei dalam 
meningkatkan lagi keberkesanan 
Program Pengawasan Kejiranan 
Kampung ini khususnya            
dalam mengemaskinikan atau 
memperluaskan lagi fungsi program 
berkenaan sehingga benar-benar 
dapat menyumbang ke arah 
keamanan dan kestabilan negara 
serta dalam mengatasi kejadian-
kejadian jenayah.  Adalah 
diharapkan juga latihan dan tunjuk 
ajar dikhususkan Ahli-Ahli 
Pengawasan Kejiranan Kampung 
yang telah dilantik supaya dapat 
diadakan secara berterusan dari 
masa ke masa dalam memastikan 
agar setiap ahli mengetahui dan 
memahami akan peranan masing-
masing kerana mereka adalah orang 
awam; dan 
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2. Dengan bertambahnya kawasan-
kawasan Rancangan Perumahan 
Negara di setiap daerah.  Adakah 
perancangan pihak Pasukan Polis  
Diraja Brunei untuk menempatkan 
pos-pos polis di kawasan-kawasan 
berkenaan yang antara lain 
bertujuan untuk membantu 
mengawal dan mencegah kejadian 
jenayah di samping meningkatkan 
response time jika berlakunya 
kejadian jenayah.  Adalah 
dicadangkan supaya  Pasukan Polis 
Diraja Brunei dapat meningkatkan 
lagi keberadaan polis visibility di 
tempat-tempat yang strategik di 
samping menggunakan kaedah 
sistem litar tertutup (CCTV) dalam 
memantau aktiviti-aktiviti kawasan 
persekitaran serta memperbanyak- 
kan lagi kekerapan dengan rondaan-
rondaan khususnya di tempat-
tempat yang dikenal pasti sebagai 
hotspot.  

Sekian terima kasih. 
 

Yang Berhormat Pengerusi: Kita 
telah pun mendengar beberapa soalan 
yang telah dikemukakan oleh Ahli-Ahli 
Yang Berhormat dan saya percaya 
soalan-soalan itu perlu diteliti oleh pihak 
yang berkenaan, maka saya 
berpendapat ada baiknya kita teruskan 
lagi penelitian mengenai Tajuk-Tajuk 
berikutnya supaya kita mengetahui 
soalan-soalan seterusnya dan esok pagi 
 ُ  saya akan memberikan peluang إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
kepada jabatan ataupun Yang 
Berhormat Menteri-Menteri yang 
berkenaan untuk memberikan jawapan 
dan keterangan-keterangan mereka.   
Jika ini dipersetujui oleh Yang 

Berhormat kedua-dua menteri yang 
berkenaan kita akan berbuat 
sedemikian. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Tajuk SA17A - Jabatan Perancangan dan 
Kemajuan Ekonomi hingga Tajuk SA25A 
- Jabatan Penyelidikan Brunei, Jabatan 
Perdana Menteri. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Saya sekarang 
membukakan Tajuk-Tajuk yang 
berkenaan ini untuk dipersoalkan.  Yang 
Berhormat Awang Haji Ramli bin Haji 
Lahit, silakan. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Ramli 
bin Haji Lahit: Terima kasih Yang 
Berhormat. Tajuk SA24A - Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik,  Kod 003/000 
iaitu Penyelenggaraan Sistem 
Penghantaran dan Pembahagian dengan 
jumlah anggaran perbelanjaan                 
$31,661,400.00.   
 
Yang Berhormat Pengerusi.  Sikap 
berjimat cermat dalam penggunaan 
bekalan tenaga elektrik sudah berjalan 
selama lebih kurang 2 tahun.  Antaranya 
ialah penutupan lampu-lampu di jalan 
raya dan lebuh raya termasuk kawasan 
pekan dan bandar. Penutupan  kawasan 
bandar dan pekan menjadi suram tidak 
ada keceriaan. Hal  ini memberi kesan 
kehadiran pelancong yang bersiar pada 
waktu malam di kawasan pekan dan 
bandar khususnya di Daerah Tutong. 
Terdapat lorong dan kawasan kedai 
yang gelap. Soalan kaola:- 
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1. Adakah cadangan untuk 
menghidupkan semula lampu-lampu 
di kawasan yang dimaksudkan itu 
termasuk sebahagian kawasan letak 
kereta waktu kecemasan di lebuh 
raya?; dan 

 
2. Adakah cadangan untuk 

memberikan bekalan tenaga elektrik 
Jalan Long Mayan Merangking 
supaya sebahagian penduduk-
penduduk di kawasan tersebut 
terdapat bekalan elektrik tersebut.  

 
Sekian terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 

Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang 
Iswandy bin Ahmad. 
 
Yang Berhormat Awang Iswandy 
bin Ahmad: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Saya merujuk 
Tajuk SA23A, Kod 1118 - Teknologi 
Maklumat dan Info Komunikasi.  ِ  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
saya menyambut baik usaha pihak 
kerajaan dalam melaksanakan Pusat 
Data Kerajaan dan infrastruktur cloud 
system. Negara Brunei Darussalam 
mempunyai pelbagai sistem pangkalan 
data atau database contohnya rekod 
kad pengenalan, pasport iaitu seperti 
Bru-HIMS dan lesen memandu. Adakah 
usaha untuk menyatukan pangkalan 
data ini dan ia dapat diakses secara 
lebih senang melalui sistem smart card 
kitani iaitu dalam kad pengenalan yang 
mempunyai chip smart card yang pada 
masa ini penggunaannya terhad. Terima 
kasih. 
 

Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila Jasa 
Haji Abdul Rahman. 
 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri 
Laila Jasa Haji Abdul  Rahman: 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. Soalan saya bagi Tajuk 
SA17A - Jabatan Perancangan dan 
Kemajuan Ekonomi, Kod 002/002 -
Penyelidikan Dasar dan Ramalan 
Makroekonomi. Kaola ingin merujuk 
semula soalan yang kaola dikemukakan 
tadi pagi mengenai dengan Laporan 
Perkembangan Ekonomi JPKE. Data 
yang diterima mengenai hasil kerajaan 
2016/2017 iaitu $3.616 bilion, 2017-
2018 - $3.7 bilion dan  merujuk Laporan 
Perkembangan Ekonomi dari JPKE 
bertarikh 30 Januari 2018 semasa sesi 
muzakarah bersama JPKE dijangkakan 
pada tahun 2019 dan 2020 imbangan 
fiskal dijangkakan akan kembali kepada 
lebihan. 
 
Berdasarkan harga minyak yang tidak 
menentu anggaran kenaikan KDNK yang 
dijangkakan tersebut. Saya ingin 
bertanya sekali lagi dari sektor atau 
kluster manakah ianya dianggarkan ada 
kenaikan KDNK sekiranya tidak melihat 
dari sektor oil dan gas?. Ini kerana 
supaya kita dapat mengetahui 
perancangan secara telus dan 
dikongsikan bersama sektor swasta 
sama ada kita mempunyai economic 
blueprint ataupun cluster development 
plan yang dalam jangka masa pendek 
ataupun jangka masa panjang dari 
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2. Dengan bertambahnya kawasan-
kawasan Rancangan Perumahan 
Negara di setiap daerah.  Adakah 
perancangan pihak Pasukan Polis  
Diraja Brunei untuk menempatkan 
pos-pos polis di kawasan-kawasan 
berkenaan yang antara lain 
bertujuan untuk membantu 
mengawal dan mencegah kejadian 
jenayah di samping meningkatkan 
response time jika berlakunya 
kejadian jenayah.  Adalah 
dicadangkan supaya  Pasukan Polis 
Diraja Brunei dapat meningkatkan 
lagi keberadaan polis visibility di 
tempat-tempat yang strategik di 
samping menggunakan kaedah 
sistem litar tertutup (CCTV) dalam 
memantau aktiviti-aktiviti kawasan 
persekitaran serta memperbanyak- 
kan lagi kekerapan dengan rondaan-
rondaan khususnya di tempat-
tempat yang dikenal pasti sebagai 
hotspot.  

Sekian terima kasih. 
 

Yang Berhormat Pengerusi: Kita 
telah pun mendengar beberapa soalan 
yang telah dikemukakan oleh Ahli-Ahli 
Yang Berhormat dan saya percaya 
soalan-soalan itu perlu diteliti oleh pihak 
yang berkenaan, maka saya 
berpendapat ada baiknya kita teruskan 
lagi penelitian mengenai Tajuk-Tajuk 
berikutnya supaya kita mengetahui 
soalan-soalan seterusnya dan esok pagi 
 ُ  saya akan memberikan peluang إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
kepada jabatan ataupun Yang 
Berhormat Menteri-Menteri yang 
berkenaan untuk memberikan jawapan 
dan keterangan-keterangan mereka.   
Jika ini dipersetujui oleh Yang 

Berhormat kedua-dua menteri yang 
berkenaan kita akan berbuat 
sedemikian. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Tajuk SA17A - Jabatan Perancangan dan 
Kemajuan Ekonomi hingga Tajuk SA25A 
- Jabatan Penyelidikan Brunei, Jabatan 
Perdana Menteri. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Saya sekarang 
membukakan Tajuk-Tajuk yang 
berkenaan ini untuk dipersoalkan.  Yang 
Berhormat Awang Haji Ramli bin Haji 
Lahit, silakan. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Ramli 
bin Haji Lahit: Terima kasih Yang 
Berhormat. Tajuk SA24A - Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik,  Kod 003/000 
iaitu Penyelenggaraan Sistem 
Penghantaran dan Pembahagian dengan 
jumlah anggaran perbelanjaan                 
$31,661,400.00.   
 
Yang Berhormat Pengerusi.  Sikap 
berjimat cermat dalam penggunaan 
bekalan tenaga elektrik sudah berjalan 
selama lebih kurang 2 tahun.  Antaranya 
ialah penutupan lampu-lampu di jalan 
raya dan lebuh raya termasuk kawasan 
pekan dan bandar. Penutupan  kawasan 
bandar dan pekan menjadi suram tidak 
ada keceriaan. Hal  ini memberi kesan 
kehadiran pelancong yang bersiar pada 
waktu malam di kawasan pekan dan 
bandar khususnya di Daerah Tutong. 
Terdapat lorong dan kawasan kedai 
yang gelap. Soalan kaola:- 
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1. Adakah cadangan untuk 
menghidupkan semula lampu-lampu 
di kawasan yang dimaksudkan itu 
termasuk sebahagian kawasan letak 
kereta waktu kecemasan di lebuh 
raya?; dan 

 
2. Adakah cadangan untuk 

memberikan bekalan tenaga elektrik 
Jalan Long Mayan Merangking 
supaya sebahagian penduduk-
penduduk di kawasan tersebut 
terdapat bekalan elektrik tersebut.  

 
Sekian terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 

Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang 
Iswandy bin Ahmad. 
 
Yang Berhormat Awang Iswandy 
bin Ahmad: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Saya merujuk 
Tajuk SA23A, Kod 1118 - Teknologi 
Maklumat dan Info Komunikasi.  ِ  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
saya menyambut baik usaha pihak 
kerajaan dalam melaksanakan Pusat 
Data Kerajaan dan infrastruktur cloud 
system. Negara Brunei Darussalam 
mempunyai pelbagai sistem pangkalan 
data atau database contohnya rekod 
kad pengenalan, pasport iaitu seperti 
Bru-HIMS dan lesen memandu. Adakah 
usaha untuk menyatukan pangkalan 
data ini dan ia dapat diakses secara 
lebih senang melalui sistem smart card 
kitani iaitu dalam kad pengenalan yang 
mempunyai chip smart card yang pada 
masa ini penggunaannya terhad. Terima 
kasih. 
 

Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila Jasa 
Haji Abdul Rahman. 
 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri 
Laila Jasa Haji Abdul  Rahman: 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. Soalan saya bagi Tajuk 
SA17A - Jabatan Perancangan dan 
Kemajuan Ekonomi, Kod 002/002 -
Penyelidikan Dasar dan Ramalan 
Makroekonomi. Kaola ingin merujuk 
semula soalan yang kaola dikemukakan 
tadi pagi mengenai dengan Laporan 
Perkembangan Ekonomi JPKE. Data 
yang diterima mengenai hasil kerajaan 
2016/2017 iaitu $3.616 bilion, 2017-
2018 - $3.7 bilion dan  merujuk Laporan 
Perkembangan Ekonomi dari JPKE 
bertarikh 30 Januari 2018 semasa sesi 
muzakarah bersama JPKE dijangkakan 
pada tahun 2019 dan 2020 imbangan 
fiskal dijangkakan akan kembali kepada 
lebihan. 
 
Berdasarkan harga minyak yang tidak 
menentu anggaran kenaikan KDNK yang 
dijangkakan tersebut. Saya ingin 
bertanya sekali lagi dari sektor atau 
kluster manakah ianya dianggarkan ada 
kenaikan KDNK sekiranya tidak melihat 
dari sektor oil dan gas?. Ini kerana 
supaya kita dapat mengetahui 
perancangan secara telus dan 
dikongsikan bersama sektor swasta 
sama ada kita mempunyai economic 
blueprint ataupun cluster development 
plan yang dalam jangka masa pendek 
ataupun jangka masa panjang dari 
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peringkat makroekonomi itu. Adakah 
ianya sudah dilaksanakan? 
 
Menurut laporan tersebut kalau dilihat 
2019-2020 imbangan fiskal dijangkakan 
akan kembali kepada lebihan, bererti 
hasil kerajaan yang dijangkakan akan 
mencecah ke $5.3 bilion dollar. 
Sedangkan pada masa ini hasil kitani 
masih $3.7 bilion berdasarkan 
2017/2018. Bererti pada tahun depan 
kitani memerlukan tambahan $800 juta 
dan kemudian another $800 juta bagi 
2019 dan 2020. Kaola ingin bertanya 
mengenai data-data yang membuat 
imbangan fiskal yang dijangkakan 
kembali kepada lebihan sebab kaola 
percaya perbincangan terbuka dan 
transparency yang melibatkan pelbagai 
pihak adalah penting dalam merancang 
hala tuju perkembangan perekonomian 
negara. Ini dari berbagai-bagai sektor 
sekiranya sasaran bersama ialah untuk 
meningkatkan kemajuan ekonomi 
negara ke arah yang lebih positif.  
 
Soalan kaola tadi sudahkah 
dilaksanakan economic blueprint atau 
cluster development plan dijangka masa 
pendek dan jangka panjang iaitu                
short-term dan long-term yang merujuk 
kembali kepada laporan perkembangan 
ekonomi dari JPKE mengenai imbangan 
fiskal yang dijangkakan akan kembali 
kepada lebihan 2019 dan 2020. Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: 
Sekarang saya persilakan Yang 
Berhormat Awang Haji Mohimin bin Haji 
Johari @ Jahari. 
 

Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari @ Jahari: 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. Kaola membawa Tajuk 
SA24A - Jabatan Perkhidmatan Elektrik.  
 
 ِ -diucapkan tahniah pada usaha ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
usaha jabatan ini dalam memberikan 
perkhidmatan segera bagi menangani 
masalah perkhidmatan elektrik melalui 
group whatsApp yang telah dibuat 
bersama Penghulu dan Ketua Kampung 
yang banyak membantu dan 
memudahkan perhubungan dan laporan 
segera jika terdapat masalah elektrik 
mengikut kawasan masing-masing.          
 ِ  ini adalah satu usaha yang baik ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
dan mudah-mudahan akan dibuat jua 
oleh mana-mana perkhidmatan-
perkhidmatan awam. Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Adakah 
lagi Ahli-Ahli Yang Berhormat yang suka 
untuk bertanya ataupun membuat 
keterangan mengenai Tajuk yang 
berkenaan ini.  Silakan Yang Berhormat 
Pengiran Haji Mohamed bin Pengiran 
Haji Osman @ Othman. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji 
Mohamed bin Pengiran Haji Osman 
@Othman: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  kaola   ingin   بسِْمِ ا�ّٰ
menyentuh mengenai Tajuk SA17A – 
Jabatan Perancangan dan Kemajuan 
Ekonomi. Pada masa ini sudah ramai 
anak-anak kitani lepasan dari institusi-
institusi pengajian tinggi dari dalam dan 
luar negara yang mempunyai kelulusan 
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diploma dan ijazah yang tidak 
mempunyai pekerjaan (menganggur).  
 
Soalan kaola Yang Berhormat Pengerusi, 
adakah pihak Jabatan Perancangan dan 
Kemajuan Ekonomi sudah berfikir untuk 
menyediakan Skim Pinjaman Kewangan 
bagi berniaga seperti kedai-kedai runcit 
atau pun minimart, Kedai Jahit ataupun 
hardware dan lain-lain? atau 
mengendalikan perusahaan sendiri 
seperti bengkel-bengkel kereta dan 
seumpamanya untuk menjadikan modal 
mereka bagi mengendalikan perniagaan 
tersebut.  
 
Perkara seperti ini dahulu sudah pernah 
pihak kerajaan memberikan pinjaman 
kepada peladang muda iaitu lepasan 
dari Pusat Latihan Pertanian Sinaut, 
untuk mengusahakan ladang pertanian 
dan seterusnya berjual di gerai sendiri.  
Begitu juga dengan penuntut-penuntut 
lepasan Pusat Latihan Kesenian dan 
Pertukangan Tangan Brunei di bawah 
Kementerian Kebudayaan,  Belia dan 
Sukan yang pernah memberi pinjaman 
modal kepada mereka bagi 
mengendalikan perusahaan membuat 
tenunan kain, membuat songkok dan 
pertukangan tembaga.  
 
Sekian Yang Berhormat Pengerusi.  
Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Putera 
Maharaja Dato Paduka Awang Haji 
Abdul Ghani bin Pehin Datu Pekerma 
Dewa Dato Paduka Haji Abdul Rahim. 
 

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka 
Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin 
Datu Pekerma Dewa Dato Paduka 
Haji Abdul Rahim:  Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  Kaola hanya 
ingin menyentuh sedikit mengenai Tajuk 
SA17A - Jabatan Perancangan dan 
Kemajuan Ekonomi. Perkara ini 
sebenarnya mengenai kawalan harga.   
 
Kaola harap kaola betul dalam Tajuk 
SA17A - Jabatan Perancangan dan 
Kemajuan Ekonomi ini, termasuk 
jabatan yang mengawal kawalan harga.  
Kaola pernah menimbulkan semasa 
muzakarah di Jabatan Perdana Menteri, 
bahagian yang berkenaan mengenai 
terdapatnya banyak kedai-kedai runcit                     
di kampung-kampung yang menaikkan 
harga sesuka hati tanpa kawalan dan 
perkara itu nampaknya akan ditangani 
oleh jabatan berkenaan.   
 
Tetapi sejauh pengamatan kaola                   
di daerah tempat kaola tinggal masih 
lagi berleluasa, malah antara kedai itu 
terdapat perbezaan harga hingga                     
ke paras yang tinggi sampai ada yang 
seringgit perbezaannya antara sebuah 
kedai dengan kedai yang lain. Jadi                          
kaola harap perkara ini akan ditangani  
sebaik-baiknya dan diadakan 
pemeriksaan yang lebih kerap. 
 
Mengenai Tajuk SA24A - Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik.  Perkara ini 
sudah kaola timbulkan semasa 
muzakarah dengan Jabatan Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian dalam bulan 
Februari tahun lepas iaitu sebelum 
Mesyuarat Musim Ketiga Belas bersama 
dengan Menteri Tenaga (Energy) pada 
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peringkat makroekonomi itu. Adakah 
ianya sudah dilaksanakan? 
 
Menurut laporan tersebut kalau dilihat 
2019-2020 imbangan fiskal dijangkakan 
akan kembali kepada lebihan, bererti 
hasil kerajaan yang dijangkakan akan 
mencecah ke $5.3 bilion dollar. 
Sedangkan pada masa ini hasil kitani 
masih $3.7 bilion berdasarkan 
2017/2018. Bererti pada tahun depan 
kitani memerlukan tambahan $800 juta 
dan kemudian another $800 juta bagi 
2019 dan 2020. Kaola ingin bertanya 
mengenai data-data yang membuat 
imbangan fiskal yang dijangkakan 
kembali kepada lebihan sebab kaola 
percaya perbincangan terbuka dan 
transparency yang melibatkan pelbagai 
pihak adalah penting dalam merancang 
hala tuju perkembangan perekonomian 
negara. Ini dari berbagai-bagai sektor 
sekiranya sasaran bersama ialah untuk 
meningkatkan kemajuan ekonomi 
negara ke arah yang lebih positif.  
 
Soalan kaola tadi sudahkah 
dilaksanakan economic blueprint atau 
cluster development plan dijangka masa 
pendek dan jangka panjang iaitu                
short-term dan long-term yang merujuk 
kembali kepada laporan perkembangan 
ekonomi dari JPKE mengenai imbangan 
fiskal yang dijangkakan akan kembali 
kepada lebihan 2019 dan 2020. Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: 
Sekarang saya persilakan Yang 
Berhormat Awang Haji Mohimin bin Haji 
Johari @ Jahari. 
 

Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari @ Jahari: 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. Kaola membawa Tajuk 
SA24A - Jabatan Perkhidmatan Elektrik.  
 
 ِ -diucapkan tahniah pada usaha ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
usaha jabatan ini dalam memberikan 
perkhidmatan segera bagi menangani 
masalah perkhidmatan elektrik melalui 
group whatsApp yang telah dibuat 
bersama Penghulu dan Ketua Kampung 
yang banyak membantu dan 
memudahkan perhubungan dan laporan 
segera jika terdapat masalah elektrik 
mengikut kawasan masing-masing.          
 ِ  ini adalah satu usaha yang baik ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
dan mudah-mudahan akan dibuat jua 
oleh mana-mana perkhidmatan-
perkhidmatan awam. Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Adakah 
lagi Ahli-Ahli Yang Berhormat yang suka 
untuk bertanya ataupun membuat 
keterangan mengenai Tajuk yang 
berkenaan ini.  Silakan Yang Berhormat 
Pengiran Haji Mohamed bin Pengiran 
Haji Osman @ Othman. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji 
Mohamed bin Pengiran Haji Osman 
@Othman: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  kaola   ingin   بسِْمِ ا�ّٰ
menyentuh mengenai Tajuk SA17A – 
Jabatan Perancangan dan Kemajuan 
Ekonomi. Pada masa ini sudah ramai 
anak-anak kitani lepasan dari institusi-
institusi pengajian tinggi dari dalam dan 
luar negara yang mempunyai kelulusan 
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diploma dan ijazah yang tidak 
mempunyai pekerjaan (menganggur).  
 
Soalan kaola Yang Berhormat Pengerusi, 
adakah pihak Jabatan Perancangan dan 
Kemajuan Ekonomi sudah berfikir untuk 
menyediakan Skim Pinjaman Kewangan 
bagi berniaga seperti kedai-kedai runcit 
atau pun minimart, Kedai Jahit ataupun 
hardware dan lain-lain? atau 
mengendalikan perusahaan sendiri 
seperti bengkel-bengkel kereta dan 
seumpamanya untuk menjadikan modal 
mereka bagi mengendalikan perniagaan 
tersebut.  
 
Perkara seperti ini dahulu sudah pernah 
pihak kerajaan memberikan pinjaman 
kepada peladang muda iaitu lepasan 
dari Pusat Latihan Pertanian Sinaut, 
untuk mengusahakan ladang pertanian 
dan seterusnya berjual di gerai sendiri.  
Begitu juga dengan penuntut-penuntut 
lepasan Pusat Latihan Kesenian dan 
Pertukangan Tangan Brunei di bawah 
Kementerian Kebudayaan,  Belia dan 
Sukan yang pernah memberi pinjaman 
modal kepada mereka bagi 
mengendalikan perusahaan membuat 
tenunan kain, membuat songkok dan 
pertukangan tembaga.  
 
Sekian Yang Berhormat Pengerusi.  
Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Putera 
Maharaja Dato Paduka Awang Haji 
Abdul Ghani bin Pehin Datu Pekerma 
Dewa Dato Paduka Haji Abdul Rahim. 
 

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka 
Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin 
Datu Pekerma Dewa Dato Paduka 
Haji Abdul Rahim:  Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  Kaola hanya 
ingin menyentuh sedikit mengenai Tajuk 
SA17A - Jabatan Perancangan dan 
Kemajuan Ekonomi. Perkara ini 
sebenarnya mengenai kawalan harga.   
 
Kaola harap kaola betul dalam Tajuk 
SA17A - Jabatan Perancangan dan 
Kemajuan Ekonomi ini, termasuk 
jabatan yang mengawal kawalan harga.  
Kaola pernah menimbulkan semasa 
muzakarah di Jabatan Perdana Menteri, 
bahagian yang berkenaan mengenai 
terdapatnya banyak kedai-kedai runcit                     
di kampung-kampung yang menaikkan 
harga sesuka hati tanpa kawalan dan 
perkara itu nampaknya akan ditangani 
oleh jabatan berkenaan.   
 
Tetapi sejauh pengamatan kaola                   
di daerah tempat kaola tinggal masih 
lagi berleluasa, malah antara kedai itu 
terdapat perbezaan harga hingga                     
ke paras yang tinggi sampai ada yang 
seringgit perbezaannya antara sebuah 
kedai dengan kedai yang lain. Jadi                          
kaola harap perkara ini akan ditangani  
sebaik-baiknya dan diadakan 
pemeriksaan yang lebih kerap. 
 
Mengenai Tajuk SA24A - Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik.  Perkara ini 
sudah kaola timbulkan semasa 
muzakarah dengan Jabatan Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian dalam bulan 
Februari tahun lepas iaitu sebelum 
Mesyuarat Musim Ketiga Belas bersama 
dengan Menteri Tenaga (Energy) pada 
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masa itu.  Kaola menimbulkan hanya 
perkara kecil iaitu kaola dapati di DES 
Department of Electrical Services, 
Jabatan Perkhidmatan Elektrik ada 
menempatkan sebuah mesin untuk 
mendapatkan unit bekalan elektrik itu 
hanya sebuah.   
 
Jadi pada masa itu kaola timbulkan                  
di hadapan yang berkenaan dan mereka 
berjanji akan menambah tetapi sudah 
setahun berlalu sekarang masih jua 
kaola lihat dan semalam ke sana 
didapati sudah rosak. Jadi kaola 
harapkan dapat disemak semula dan 
satu senario yang kaola hairan apabila 
orang ramai memasukkan wang untuk 
mendapatkan resit itu balik-balik tidak 
diterima oleh mesin itu, lalu kaola 
dibisikkan oleh seseorang di sana ‘cuba 
pehin lihat keluaran tahun berapa wang 
$100.00?’ dilihat 2013.  Ini tidak boleh, 
2013 tidak akan diterimanya.   
 
Jadi kaola pun hairan bagaimana mesin 
ini tahu tahun itu tidak diterima.  Kaola 
cuba berkali-kali. Tahun yang lain 
diterimanya.  Itu sahaja yang kaola 
minta supaya diambil perhatian dan 
diambil tindakan kerana setiap kali kaola 
pergi ke sana panjang queue sehingga 
20 orang.  Sekian terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  
Sekarang saya persilakan Yang 
Berhormat Awang Hanapi bin Mohd. 
Siput. 
 
Yang Berhormat Awang Hanapi bin 
Mohd. Siput:  Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  Kaola menyentuh 

mengenai Tajuk SA24A - Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik. Dengan 
peruntukan sebanyak $128,722,200.00.   
 
1. Apakah ia termasuk untuk 

meluluskan pembinaan projek 
memasang straight lighting dari 
jalan masuk dari Sungai Liang ke 
Labi?; dan 
 

2. Kaola mengusulkan memohon 
supaya ada perbelanjaan khusus 
bagi Jabatan Perkhidmatan Elektrik 
untuk menangani projek di luar 
jangkaan seperti membina straight 
lighting di highway yang baharu 
yang tidak termasuk dalam 
rancangan yang disebabkan oleh 
kepentingannya tanpa menarik atau 
menggunakan peruntukan bagi 
projek yang sedia dirancang supaya 
projek yang dirancang tidak 
tertangguh.  

 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Ahli-
Ahli Yang Berhormat, untuk memberikan 
peluang kepada Yang Berhormat 
Menteri-Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri, untuk memberikan respons 
mereka masing-masing terhadap soalan-
soalan yang telah dikemukakan yang 
telah disuarakan oleh Ahli-Ahli Yang 
Berhormat sebentar tadi, maka saya 
berpendapat ada baiknya perbincangan 
di Peringkat Jawatankuasa ini kita 
tangguhkan dahulu dan kita bersidang 
semula di Persidangan Majlis Mesyuarat 
Negara.   
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(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

 
(Majlis Mesyuarat bersidang 

semula) 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Ahli-Ahli Yang Berhormat,   ِ  kita ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
telah pun bersidang sehari dan telah 
pun memulakan perbincangan mengenai 
Rang Undang-Undang berhubung 
dengan Perbelanjaan Tahun 2018/2019, 
maka ada baiknya persidangan kita ini 
kita tangguhkan bagi membolehkan kita 
berehat dan kita akan menyambung 
semula perbincangan ini pada esok 
harinya pada hari Khamis,                                    
8 Mac 2018, seperti biasa pukul 9.00 
pagi.   
 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
  

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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masa itu.  Kaola menimbulkan hanya 
perkara kecil iaitu kaola dapati di DES 
Department of Electrical Services, 
Jabatan Perkhidmatan Elektrik ada 
menempatkan sebuah mesin untuk 
mendapatkan unit bekalan elektrik itu 
hanya sebuah.   
 
Jadi pada masa itu kaola timbulkan                  
di hadapan yang berkenaan dan mereka 
berjanji akan menambah tetapi sudah 
setahun berlalu sekarang masih jua 
kaola lihat dan semalam ke sana 
didapati sudah rosak. Jadi kaola 
harapkan dapat disemak semula dan 
satu senario yang kaola hairan apabila 
orang ramai memasukkan wang untuk 
mendapatkan resit itu balik-balik tidak 
diterima oleh mesin itu, lalu kaola 
dibisikkan oleh seseorang di sana ‘cuba 
pehin lihat keluaran tahun berapa wang 
$100.00?’ dilihat 2013.  Ini tidak boleh, 
2013 tidak akan diterimanya.   
 
Jadi kaola pun hairan bagaimana mesin 
ini tahu tahun itu tidak diterima.  Kaola 
cuba berkali-kali. Tahun yang lain 
diterimanya.  Itu sahaja yang kaola 
minta supaya diambil perhatian dan 
diambil tindakan kerana setiap kali kaola 
pergi ke sana panjang queue sehingga 
20 orang.  Sekian terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  
Sekarang saya persilakan Yang 
Berhormat Awang Hanapi bin Mohd. 
Siput. 
 
Yang Berhormat Awang Hanapi bin 
Mohd. Siput:  Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  Kaola menyentuh 

mengenai Tajuk SA24A - Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik. Dengan 
peruntukan sebanyak $128,722,200.00.   
 
1. Apakah ia termasuk untuk 

meluluskan pembinaan projek 
memasang straight lighting dari 
jalan masuk dari Sungai Liang ke 
Labi?; dan 
 

2. Kaola mengusulkan memohon 
supaya ada perbelanjaan khusus 
bagi Jabatan Perkhidmatan Elektrik 
untuk menangani projek di luar 
jangkaan seperti membina straight 
lighting di highway yang baharu 
yang tidak termasuk dalam 
rancangan yang disebabkan oleh 
kepentingannya tanpa menarik atau 
menggunakan peruntukan bagi 
projek yang sedia dirancang supaya 
projek yang dirancang tidak 
tertangguh.  

 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Ahli-
Ahli Yang Berhormat, untuk memberikan 
peluang kepada Yang Berhormat 
Menteri-Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri, untuk memberikan respons 
mereka masing-masing terhadap soalan-
soalan yang telah dikemukakan yang 
telah disuarakan oleh Ahli-Ahli Yang 
Berhormat sebentar tadi, maka saya 
berpendapat ada baiknya perbincangan 
di Peringkat Jawatankuasa ini kita 
tangguhkan dahulu dan kita bersidang 
semula di Persidangan Majlis Mesyuarat 
Negara.   
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(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

 
(Majlis Mesyuarat bersidang 

semula) 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Ahli-Ahli Yang Berhormat,   ِ  kita ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
telah pun bersidang sehari dan telah 
pun memulakan perbincangan mengenai 
Rang Undang-Undang berhubung 
dengan Perbelanjaan Tahun 2018/2019, 
maka ada baiknya persidangan kita ini 
kita tangguhkan bagi membolehkan kita 
berehat dan kita akan menyambung 
semula perbincangan ini pada esok 
harinya pada hari Khamis,                                    
8 Mac 2018, seperti biasa pukul 9.00 
pagi.   
 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
  

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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DEWAN MAJLIS 

 
Khamis, 20 Jamadilakhir 1439/8 Mac 2018 

 
YANG DI-PERTUA 

DAN AHLI-AHLI MAJLIS 
MESYUARAT NEGARA 

 
HADIR: 
 
YANG DI-PERTUA: 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Lela Dato Seri Setia Awang Haji 
Abdul Rahman bin Dato Setia Haji 
Mohamed Taib, PSNB., SLJ., PHBS., 
PJK., PKL., Yang Di-Pertua Majlis 
Mesyuarat Negara, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
AHLI RASMI KERANA JAWATAN 
(PERDANA MENTERI DAN 
MENTERI-MENTERI): 
 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka  
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu‘izzaddin Waddaulah ibni              
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam, Perdana Menteri, 
Menteri Pertahanan, Menteri Kewangan 
dan Menteri Hal Ehwal Luar Negeri               
dan Perdagangan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
 
 
 
 

Duli Yang Teramat Mulia Paduka Seri 
Pengiran Muda Mahkota Pengiran Muda 
Haji Al-Muhtadee Billah ibni Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu‘izzaddin Waddaulah, DKMB., DPKT., 
King Abdul Aziz Ribbon, First Class 
(Saudi Arabia), The Order of the 
Renaissance (First Degree) (Jordan), 
Grand Cross of Crown Order - G.K.K. 
(Netherlands), Medal of Honour (Lao), 
DSO (Singapore), Order of Lakandula 
with the Rank of Grand Cross 
(Philippines), The Order of Prince 
Yaroslav the Wise, Second Class 
(Ukraine), DSO (Military) (Singapore), 
PHBS., Menteri Kanan di Jabatan 
Perdana Menteri, Negara Brunei 
Darussalam. 
                                                                                           
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Diraja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, DK., SPMB., DSNB., PHBS., 
PBLI., PJK., PKL., Yang Di-Pertua, 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri, Negara Brunei 
Darussalam. 
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Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Kerna Dato Seri Setia (Dr.) Haji 
Awang Abu Bakar bin Haji Apong, 
PSNB., DSLJ., SMB., PHBS., PIKB., PKL., 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri, 
Negara Brunei Darussalam. 
              
Yang Berhormat Pehin Udana Khatib 
Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji 
Awang Badaruddin bin Pengarah Dato 
Paduka Haji Othman, PSSUB., DPMB., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Menteri                 
Hal Ehwal Ugama, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Ali bin Haji Apong, PSNB., DPMB., 
PJK., PIKB., PKL., Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan, 
Negara Brunei Darussalam. 
     
Yang Berhormat Pehin Datu Lailaraja 
Mejar Jeneral (B) Dato Paduka Seri              
Haji Awang Halbi bin Haji Mohd.  
Yussof, DPKT., SMB., PHBS., Menteri 
Pertahanan II, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka                       
Dr. Awang Haji Mohammad Isham bin 
Haji Jaafar, DPMB., Menteri Kesihatan, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka 
Awang Haji Abdul Mokti bin Haji Mohd 
Daud, SPMB., PJK., PKL., Menteri                  
di Jabatan Perdana Menteri, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
 
 
 

Yang Berhormat Dato Seri Paduka                
Dr Awang Haji Mohd. Amin Liew                
bin Abdullah, SPMB., SNB., Menteri 
Kewangan II, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka 
Awang Haji Erywan bin Pehin Datu 
Pekerma Jaya Haji Mohd. Yusof, SPMB., 
PSB., PJK., PIKB., Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan II, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka 
Awang Haji Suhaimi bin Haji Gafar, 
SPMB., SNB., PIKB., Menteri 
Pembangunan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka Dr Awang 
Haji Mat Suny bin Haji Mohd Hussein, 
DPMB., PJK., Menteri Tenaga (Energy) 
dan Perindustrian Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka Awang 
Haji Hamzah bin Haji Sulaiman, DPMB.,  
PJK., Menteri Pendidikan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Mutalib 
bin Pehin Orang Kaya Seri Setia Dato 
Paduka Haji Mohammad Yusof, SMB., 
PIKB., Menteri Perhubungan, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Mejar Jeneral (B) Dato 
Paduka Seri Awang Haji Aminuddin 
Ihsan bin Pehin Orang Kaya Saiful Mulok 
Dato  Seri Paduka Haji Abidin, DPKT., 
SMB., Menteri Kebudayaan, Belia dan 
Sukan,   Negara Brunei Darussalam. 
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DEWAN MAJLIS 

 
Khamis, 20 Jamadilakhir 1439/8 Mac 2018 

 
YANG DI-PERTUA 

DAN AHLI-AHLI MAJLIS 
MESYUARAT NEGARA 

 
HADIR: 
 
YANG DI-PERTUA: 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Lela Dato Seri Setia Awang Haji 
Abdul Rahman bin Dato Setia Haji 
Mohamed Taib, PSNB., SLJ., PHBS., 
PJK., PKL., Yang Di-Pertua Majlis 
Mesyuarat Negara, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
AHLI RASMI KERANA JAWATAN 
(PERDANA MENTERI DAN 
MENTERI-MENTERI): 
 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka  
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu‘izzaddin Waddaulah ibni              
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam, Perdana Menteri, 
Menteri Pertahanan, Menteri Kewangan 
dan Menteri Hal Ehwal Luar Negeri               
dan Perdagangan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
 
 
 
 

Duli Yang Teramat Mulia Paduka Seri 
Pengiran Muda Mahkota Pengiran Muda 
Haji Al-Muhtadee Billah ibni Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu‘izzaddin Waddaulah, DKMB., DPKT., 
King Abdul Aziz Ribbon, First Class 
(Saudi Arabia), The Order of the 
Renaissance (First Degree) (Jordan), 
Grand Cross of Crown Order - G.K.K. 
(Netherlands), Medal of Honour (Lao), 
DSO (Singapore), Order of Lakandula 
with the Rank of Grand Cross 
(Philippines), The Order of Prince 
Yaroslav the Wise, Second Class 
(Ukraine), DSO (Military) (Singapore), 
PHBS., Menteri Kanan di Jabatan 
Perdana Menteri, Negara Brunei 
Darussalam. 
                                                                                           
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Diraja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, DK., SPMB., DSNB., PHBS., 
PBLI., PJK., PKL., Yang Di-Pertua, 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri, Negara Brunei 
Darussalam. 
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Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Kerna Dato Seri Setia (Dr.) Haji 
Awang Abu Bakar bin Haji Apong, 
PSNB., DSLJ., SMB., PHBS., PIKB., PKL., 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri, 
Negara Brunei Darussalam. 
              
Yang Berhormat Pehin Udana Khatib 
Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji 
Awang Badaruddin bin Pengarah Dato 
Paduka Haji Othman, PSSUB., DPMB., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Menteri                 
Hal Ehwal Ugama, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Ali bin Haji Apong, PSNB., DPMB., 
PJK., PIKB., PKL., Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan, 
Negara Brunei Darussalam. 
     
Yang Berhormat Pehin Datu Lailaraja 
Mejar Jeneral (B) Dato Paduka Seri              
Haji Awang Halbi bin Haji Mohd.  
Yussof, DPKT., SMB., PHBS., Menteri 
Pertahanan II, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka                       
Dr. Awang Haji Mohammad Isham bin 
Haji Jaafar, DPMB., Menteri Kesihatan, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka 
Awang Haji Abdul Mokti bin Haji Mohd 
Daud, SPMB., PJK., PKL., Menteri                  
di Jabatan Perdana Menteri, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
 
 
 

Yang Berhormat Dato Seri Paduka                
Dr Awang Haji Mohd. Amin Liew                
bin Abdullah, SPMB., SNB., Menteri 
Kewangan II, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka 
Awang Haji Erywan bin Pehin Datu 
Pekerma Jaya Haji Mohd. Yusof, SPMB., 
PSB., PJK., PIKB., Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan II, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka 
Awang Haji Suhaimi bin Haji Gafar, 
SPMB., SNB., PIKB., Menteri 
Pembangunan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka Dr Awang 
Haji Mat Suny bin Haji Mohd Hussein, 
DPMB., PJK., Menteri Tenaga (Energy) 
dan Perindustrian Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka Awang 
Haji Hamzah bin Haji Sulaiman, DPMB.,  
PJK., Menteri Pendidikan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Mutalib 
bin Pehin Orang Kaya Seri Setia Dato 
Paduka Haji Mohammad Yusof, SMB., 
PIKB., Menteri Perhubungan, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Mejar Jeneral (B) Dato 
Paduka Seri Awang Haji Aminuddin 
Ihsan bin Pehin Orang Kaya Saiful Mulok 
Dato  Seri Paduka Haji Abidin, DPKT., 
SMB., Menteri Kebudayaan, Belia dan 
Sukan,   Negara Brunei Darussalam. 
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AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG BERGELAR: 
 
Yang Berhormat Pehin Datu Imam          
Datu Paduka Seri Setia Ustaz Haji 
Awang Abdul Hamid bin Bakal, PSSUB., 
DSNB., PHBS., PBLI., PKL. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Pendikar Alam Dato Paduka Seri Awang 
Haji Hasrin bin Dato Paduka Haji Sabtu, 
DPKT., DPMB., SNB., PBLI., PJK., PKLP. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka Awang 
Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu 
Pekerma Dewa Dato Paduka Awang  
Haji Abdul Rahim, DPMB., SNB., PJK., 
PKL. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG TELAH MENCAPAI 
KECEMERLANGAN: 
 
Yang Berhormat Awang Haji Umarali  
bin Esung, PSB., PIKB., PKL. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid @ Sabli bin Haji Arshad, SMB. 
 
Yang Berhormat Awang Ong Tiong Oh. 
 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila  
Jasa Haji Abdul Rahman. 
 
Yang Berhormat Dayang Nik Hafimi       
binti Abdul Haadii. 
 
Yang Berhormat Dayang Khairunnisa 
binti Haji Ash’ari, PIKB. 
 

Yang Berhormat Awang Iswandy                 
bin Ahmad, PIKB. 
 
AHLI YANG DILANTIK MEWAKILI 
DAERAH-DAERAH: 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Ali           
bin Pengiran Maon, PSB., PIKB., PKL.,                
Penghulu Mukim Berakas ‘B’,                          
Zon 1 - Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Naim bin Haji 
Kamis, PSB., PJK., PIKB., PKL., Penghulu 
Mukim Kota Batu, Zon 3 - Daerah Brunei 
dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Tahamit 
bin Haji Nudin, PIKB., Penghulu Mukim 
Gadong ‘A’, Zon 4 - Daerah Brunei         
dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohimin 
bin Haji Johari @ Jahari, Ketua 
Kampung Limau Manis, Zon 5 - Daerah 
Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Mohamed 
bin Pengiran Haji Osman @ Othman, 
PIKB., PKL., Ketua Kampung Masjid 
Lama, Pekan Muara, Sabun dan 
Pelumpong, Zon 2 - Daerah Brunei           
dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid bin Haji Mumin, PJK., PKL., 
Penghulu Mukim Liang, Zon 1 - Daerah 
Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Hanapi                  
bin Mohd. Siput, PIKB., Ketua Kampung 
Labi I, Zon 2 - Daerah Belait.  
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Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Wahab bin Apong, SUB., PJK., PIKB., 
PKL., Penghulu Mukim Tanjong Maya, 
Zon 1 - Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Ramli           
bin Haji Lahit, PIKB., PKL., Penghulu 
Mukim Telisai, Zon 2 - Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Emran                  
bin Haji Sabtu, SMB., PSB., PIKB., PKL., 
Penghulu Mukim Bokok, Kelima-lima 
Mukim Daerah Temburong. 
 
HADIR BERSAMA: 
 
Yang Dimuliakan Pehin Orang Kaya 
Pekerma Jaya Dato Paduka Awang             
Haji Judin bin Haji Asar, DPMB., SLJ., 
POAS., PHBS., PBLI., PJK., PKL., 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Mulia Dayang Rose Aminah              
binti Haji Ismail, PSB., PIKB., Timbalan 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara  Brunei Darussalam. 
 

Mesyuarat mula bersidang             
pada pukul 9.00 pagi 

 
Yang Dimuliakan Jurutulis:                 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ   Mesyuarat Pertama بسِْمِ ا�ّٰ
Dari Musim Permesyuaratan Keempat 
Belas Bagi Majlis Mesyuarat Negara 
bersidang bagi hari yang keempat                
hari Khamis, 20 Jamadilakhir 1439 
bersamaan dengan 8 Mac 2018, 
didahului dengan Doa Selamat. 
 
 

 

DOA SELAMAT 
 
Doa Selamat dibacakan oleh Yang 
Dimuliakan Pehin Khatib Dato Paduka 
Awang Haji Emran bin Haji Kunchang. 
(Imam Masjid Omar ‘Ali Saifuddien). 
 
Yang  Berhormat  Yang  Di-Pertua:  
حْيم السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَ رَكَاتهُُ  نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بِسْمِ ا�ّٰ
 ِ   segala puji dan syukur kepada ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ

بْحَانَهُ وَتعََالَىٰ سُ    ِ  kerana dengan limpah أَ�ّٰ
rahmat dan kurnia-Nya jua, maka kita 
dapat sekali lagi pada pagi ini bersama-
sama hadir untuk meneruskan 
perbincangan-perbincangan kita dalam 
Majlis Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara dan kita telah pun 
memasuki hari yang keempat. Selawat 
serta salam ke atas Junjungan Besar 
kita   َعَليَْهِ وَسَلَّم ُ دٌ  صَلَّىٰ ا�ّٰ  kaum         مُحَمَّ
kerabat, para sahabat serta pengikut-
pengikut Baginda yang taat lagi setia 
hingga ke akhir zaman. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Semalam, 
kita telah mula membincangkan Perkara 
V iaitu Soalan-Soalan Yang Diberi          
Notis. Sebelum kita menyambung 
soalan-soalan seterusnya, saya ingin 
memberi peluang kepada Yang 
Berhormat Menteri Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian bagi memberikan respons 
terhadap soalan tambahan yang telah 
ditimbulkan oleh Yang Berhormat 
Dayang Siti Rozaimeriyanty binti Dato 
Seri Laila Jasa Haji Abdul Rahman 
mengenai dengan Skim i-Ready pada 
sesi yang kita adakan pada pagi 
kelmarin.  
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AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG BERGELAR: 
 
Yang Berhormat Pehin Datu Imam          
Datu Paduka Seri Setia Ustaz Haji 
Awang Abdul Hamid bin Bakal, PSSUB., 
DSNB., PHBS., PBLI., PKL. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Pendikar Alam Dato Paduka Seri Awang 
Haji Hasrin bin Dato Paduka Haji Sabtu, 
DPKT., DPMB., SNB., PBLI., PJK., PKLP. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka Awang 
Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu 
Pekerma Dewa Dato Paduka Awang  
Haji Abdul Rahim, DPMB., SNB., PJK., 
PKL. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG TELAH MENCAPAI 
KECEMERLANGAN: 
 
Yang Berhormat Awang Haji Umarali  
bin Esung, PSB., PIKB., PKL. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid @ Sabli bin Haji Arshad, SMB. 
 
Yang Berhormat Awang Ong Tiong Oh. 
 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila  
Jasa Haji Abdul Rahman. 
 
Yang Berhormat Dayang Nik Hafimi       
binti Abdul Haadii. 
 
Yang Berhormat Dayang Khairunnisa 
binti Haji Ash’ari, PIKB. 
 

Yang Berhormat Awang Iswandy                 
bin Ahmad, PIKB. 
 
AHLI YANG DILANTIK MEWAKILI 
DAERAH-DAERAH: 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Ali           
bin Pengiran Maon, PSB., PIKB., PKL.,                
Penghulu Mukim Berakas ‘B’,                          
Zon 1 - Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Naim bin Haji 
Kamis, PSB., PJK., PIKB., PKL., Penghulu 
Mukim Kota Batu, Zon 3 - Daerah Brunei 
dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Tahamit 
bin Haji Nudin, PIKB., Penghulu Mukim 
Gadong ‘A’, Zon 4 - Daerah Brunei         
dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohimin 
bin Haji Johari @ Jahari, Ketua 
Kampung Limau Manis, Zon 5 - Daerah 
Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Mohamed 
bin Pengiran Haji Osman @ Othman, 
PIKB., PKL., Ketua Kampung Masjid 
Lama, Pekan Muara, Sabun dan 
Pelumpong, Zon 2 - Daerah Brunei           
dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid bin Haji Mumin, PJK., PKL., 
Penghulu Mukim Liang, Zon 1 - Daerah 
Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Hanapi                  
bin Mohd. Siput, PIKB., Ketua Kampung 
Labi I, Zon 2 - Daerah Belait.  
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Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Wahab bin Apong, SUB., PJK., PIKB., 
PKL., Penghulu Mukim Tanjong Maya, 
Zon 1 - Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Ramli           
bin Haji Lahit, PIKB., PKL., Penghulu 
Mukim Telisai, Zon 2 - Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Emran                  
bin Haji Sabtu, SMB., PSB., PIKB., PKL., 
Penghulu Mukim Bokok, Kelima-lima 
Mukim Daerah Temburong. 
 
HADIR BERSAMA: 
 
Yang Dimuliakan Pehin Orang Kaya 
Pekerma Jaya Dato Paduka Awang             
Haji Judin bin Haji Asar, DPMB., SLJ., 
POAS., PHBS., PBLI., PJK., PKL., 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Mulia Dayang Rose Aminah              
binti Haji Ismail, PSB., PIKB., Timbalan 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara  Brunei Darussalam. 
 

Mesyuarat mula bersidang             
pada pukul 9.00 pagi 

 
Yang Dimuliakan Jurutulis:                 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ   Mesyuarat Pertama بسِْمِ ا�ّٰ
Dari Musim Permesyuaratan Keempat 
Belas Bagi Majlis Mesyuarat Negara 
bersidang bagi hari yang keempat                
hari Khamis, 20 Jamadilakhir 1439 
bersamaan dengan 8 Mac 2018, 
didahului dengan Doa Selamat. 
 
 

 

DOA SELAMAT 
 
Doa Selamat dibacakan oleh Yang 
Dimuliakan Pehin Khatib Dato Paduka 
Awang Haji Emran bin Haji Kunchang. 
(Imam Masjid Omar ‘Ali Saifuddien). 
 
Yang  Berhormat  Yang  Di-Pertua:  
حْيم السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَ رَكَاتهُُ  نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بِسْمِ ا�ّٰ
 ِ   segala puji dan syukur kepada ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ

بْحَانَهُ وَتعََالَىٰ سُ    ِ  kerana dengan limpah أَ�ّٰ
rahmat dan kurnia-Nya jua, maka kita 
dapat sekali lagi pada pagi ini bersama-
sama hadir untuk meneruskan 
perbincangan-perbincangan kita dalam 
Majlis Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara dan kita telah pun 
memasuki hari yang keempat. Selawat 
serta salam ke atas Junjungan Besar 
kita   َعَليَْهِ وَسَلَّم ُ دٌ  صَلَّىٰ ا�ّٰ  kaum         مُحَمَّ
kerabat, para sahabat serta pengikut-
pengikut Baginda yang taat lagi setia 
hingga ke akhir zaman. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Semalam, 
kita telah mula membincangkan Perkara 
V iaitu Soalan-Soalan Yang Diberi          
Notis. Sebelum kita menyambung 
soalan-soalan seterusnya, saya ingin 
memberi peluang kepada Yang 
Berhormat Menteri Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian bagi memberikan respons 
terhadap soalan tambahan yang telah 
ditimbulkan oleh Yang Berhormat 
Dayang Siti Rozaimeriyanty binti Dato 
Seri Laila Jasa Haji Abdul Rahman 
mengenai dengan Skim i-Ready pada 
sesi yang kita adakan pada pagi 
kelmarin.  
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Sekarang saya persilakan Yang 
Berhormat Menteri Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian. 
 
Yang Berhormat Menteri Tenaga 
(Energy)        dan       Perindustrian:                  
حْيم السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بِسْمِ ا�ّٰ
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Peramba/ 
kaola/saya lebih dahulu ingin 
mengucapkan berbanyak-banyak terima 
kasih kerana diberikan kesempatan 
untuk memberikan penjelasan lanjut 
kepada soalan tambahan dan saranan 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila Jasa 
Haji Abdul Rahman mengenai peluang-
peluang mengenai perantis i-Ready 
untuk diberikan latihan atau training           
ke luar negeri.  
 
Pada masa ini, kesemua perantis                     
i-Ready menjalankan program perantis 
mereka di dalam negeri. Walau 
bagaimanapun, program ini tidak terhad 
kepada pendedahan di dalam negeri 
sahaja, malahan program ini mengalu-
alukan apa jenis pendedahan pekerjaan 
dan latihan yang dianggap bersesuaian 
bagi para graduan sama ada di dalam 
atau di luar negeri. Salah satu teras 
utama program ini adalah coaching, 
mentoring dan pendedahan kepada 
alam pekerjaan yang sebenar                       
di organisasi  yang  mengambil graduan 
i-Ready sama ada dari organisasi 
tempatan mahupun antarabangsa.  
 
 
 
 

Justeru itu, penempatan dan latihan 
bagi perantis juga boleh dijalankan               
di luar negeri asal sahaja segala hal-
ehwal kebajikan dan keselamatan 
perantis tersebut terjamin dan 
dikendalikan sepenuhnya oleh organisasi 
berkenaan termasuklah penampungan 
top-up gaji dan kemudahan lain yang 
berpatutan.  
 
Antara peluang pendedahan atau 
internationalization bagi para graduan            
i-Ready adalah melalui program latihan 
ataupun penempatan sepenuh masa 
atau sementara di luar negeri 
terutamanya bagi syarikat-syarikat 
antarabangsa atau multinational 
companies yang akan memberikan 
pendedahan kepada corporate culture 
dan amalan-amalan terbaik syarikat-
syarikat tersebut.  
 
Dalam hal ini pihak Jabatan Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian juga akan 
terus bekerjasama dengan organisasi 
yang berkenaan untuk memberikan 
pendedahan yang bermanfaat dan               
value added agar mereka akan menjadi 
lebih employable dan marketable.                 
Pihak Jabatan Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian juga akan sentiasa 
memantau perkara ini bagi memastikan 
perantis-perantis i-Ready akan 
mendapatkan pengalaman yang 
substantif dan bermakna.  
 
Terima kasih sekali lagi atas saranan 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila Jasa 
Haji Abdul Rahman. Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua, sekian jua yang dapat 
kaola sampaikan mengenai persoalan-
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persoalan Ahli Yang Berhormat tadi. 
Terima kasih.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:   
Terima kasih Yang Berhormat Menteri 
Tenaga (Energy) dan Perindustrian. 
Saya kira respons dan juga kenyataan 
daripada Yang Berhormat Menteri yang 
berkenaan itu sudah cukup jelas. Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Sekarang kita 
akan meneruskan dan menyambung 
semula Soalan-Soalan Yang Telah Diberi 
Notis daripada Ahli-Ahli Yang Berhormat 
Yang Dilantik yang akan dijawab secara 
lisan oleh Yang Berhormat Menteri-
Menteri yang berkenaan.  
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Perkara V. Soalan-soalan Yang Diberi 
Notis. Soalan No.4 daripada Yang 
Berhormat Pengiran Haji Ali bin 
Pengiran Maon kepada Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri.  
 
Yang Berhormat Pengiran Haji            
Ali bin Pengiran Maon: Terima kasih   
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

  
 dan salam السَّلامَُ عَليَْكمُْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبرََكَاتهُُ 
sejahtera. Yang Berhormat Yang         
Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. 
Soalan kaola ditujukan kepada 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri. 
 
 ِ  ”sejak program “Bandarku Ceria ,ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
diadakan pada bulan Oktober 2016 yang 
lalu, menunjukkan sambutan yang 

positif di keempat-empat daerah.  Apa 
lagi setelah Taman Mahkota Jubli Emas 
dibuka di Bandar Seri Begawan, sedikit 
sebanyak menarik orang ramai 
terutamanya pelancong dari luar negara 
melawat taman tersebut.  
 
Di samping itu ianya juga dapat 
memberi peluang kepada peniaga-
peniaga kecil berjaja di kawasan 
tesebut. Malangnya kesempatan yang 
diberikan itu telah disalahgunakan yang 
memberi kesan negatif pada keindahan 
Taman Mahkota Jubli Emas tersebut 
kerana penjaja-penjaja telah 
membangunkan kem-kem dan 
pemasangan elektrik menggunakan 
talian elektrik kerajaan, tali-tali 
penghalang dan bunga-bunga tanaman 
telah dirosakkan yang menyebabkan 
kawasan itu kotor dengan sampah 
sarap. Sedangkan taman tersebut 
sepatutnya sentiasa dijaga keindahan 
dan kebersihannya. 
 
Saya ingin bertanya: 
 
a) Apakah perancangan Kementerian 

Hal Ehwal Dalam Negeri mengenai 
dengan masalah orang yang berjaja 
di kawasan ini yang mengakibatkan 
keindahan taman terjejas?; dan 
 

b) Adakah sebarang perancangan 
kementerian ini untuk melaratkan 
lagi aktiviti peniaga-peniaga sehari 
(malam) sebelum program Bandarku 
Ceria itu diadakan? 

 
Sekian terima kasih Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua. 
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Sekarang saya persilakan Yang 
Berhormat Menteri Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian. 
 
Yang Berhormat Menteri Tenaga 
(Energy)        dan       Perindustrian:                  
حْيم السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بِسْمِ ا�ّٰ
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Peramba/ 
kaola/saya lebih dahulu ingin 
mengucapkan berbanyak-banyak terima 
kasih kerana diberikan kesempatan 
untuk memberikan penjelasan lanjut 
kepada soalan tambahan dan saranan 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila Jasa 
Haji Abdul Rahman mengenai peluang-
peluang mengenai perantis i-Ready 
untuk diberikan latihan atau training           
ke luar negeri.  
 
Pada masa ini, kesemua perantis                     
i-Ready menjalankan program perantis 
mereka di dalam negeri. Walau 
bagaimanapun, program ini tidak terhad 
kepada pendedahan di dalam negeri 
sahaja, malahan program ini mengalu-
alukan apa jenis pendedahan pekerjaan 
dan latihan yang dianggap bersesuaian 
bagi para graduan sama ada di dalam 
atau di luar negeri. Salah satu teras 
utama program ini adalah coaching, 
mentoring dan pendedahan kepada 
alam pekerjaan yang sebenar                       
di organisasi  yang  mengambil graduan 
i-Ready sama ada dari organisasi 
tempatan mahupun antarabangsa.  
 
 
 
 

Justeru itu, penempatan dan latihan 
bagi perantis juga boleh dijalankan               
di luar negeri asal sahaja segala hal-
ehwal kebajikan dan keselamatan 
perantis tersebut terjamin dan 
dikendalikan sepenuhnya oleh organisasi 
berkenaan termasuklah penampungan 
top-up gaji dan kemudahan lain yang 
berpatutan.  
 
Antara peluang pendedahan atau 
internationalization bagi para graduan            
i-Ready adalah melalui program latihan 
ataupun penempatan sepenuh masa 
atau sementara di luar negeri 
terutamanya bagi syarikat-syarikat 
antarabangsa atau multinational 
companies yang akan memberikan 
pendedahan kepada corporate culture 
dan amalan-amalan terbaik syarikat-
syarikat tersebut.  
 
Dalam hal ini pihak Jabatan Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian juga akan 
terus bekerjasama dengan organisasi 
yang berkenaan untuk memberikan 
pendedahan yang bermanfaat dan               
value added agar mereka akan menjadi 
lebih employable dan marketable.                 
Pihak Jabatan Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian juga akan sentiasa 
memantau perkara ini bagi memastikan 
perantis-perantis i-Ready akan 
mendapatkan pengalaman yang 
substantif dan bermakna.  
 
Terima kasih sekali lagi atas saranan 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila Jasa 
Haji Abdul Rahman. Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua, sekian jua yang dapat 
kaola sampaikan mengenai persoalan-
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persoalan Ahli Yang Berhormat tadi. 
Terima kasih.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:   
Terima kasih Yang Berhormat Menteri 
Tenaga (Energy) dan Perindustrian. 
Saya kira respons dan juga kenyataan 
daripada Yang Berhormat Menteri yang 
berkenaan itu sudah cukup jelas. Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Sekarang kita 
akan meneruskan dan menyambung 
semula Soalan-Soalan Yang Telah Diberi 
Notis daripada Ahli-Ahli Yang Berhormat 
Yang Dilantik yang akan dijawab secara 
lisan oleh Yang Berhormat Menteri-
Menteri yang berkenaan.  
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Perkara V. Soalan-soalan Yang Diberi 
Notis. Soalan No.4 daripada Yang 
Berhormat Pengiran Haji Ali bin 
Pengiran Maon kepada Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri.  
 
Yang Berhormat Pengiran Haji            
Ali bin Pengiran Maon: Terima kasih   
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

  
 dan salam السَّلامَُ عَليَْكمُْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبرََكَاتهُُ 
sejahtera. Yang Berhormat Yang         
Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. 
Soalan kaola ditujukan kepada 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri. 
 
 ِ  ”sejak program “Bandarku Ceria ,ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
diadakan pada bulan Oktober 2016 yang 
lalu, menunjukkan sambutan yang 

positif di keempat-empat daerah.  Apa 
lagi setelah Taman Mahkota Jubli Emas 
dibuka di Bandar Seri Begawan, sedikit 
sebanyak menarik orang ramai 
terutamanya pelancong dari luar negara 
melawat taman tersebut.  
 
Di samping itu ianya juga dapat 
memberi peluang kepada peniaga-
peniaga kecil berjaja di kawasan 
tesebut. Malangnya kesempatan yang 
diberikan itu telah disalahgunakan yang 
memberi kesan negatif pada keindahan 
Taman Mahkota Jubli Emas tersebut 
kerana penjaja-penjaja telah 
membangunkan kem-kem dan 
pemasangan elektrik menggunakan 
talian elektrik kerajaan, tali-tali 
penghalang dan bunga-bunga tanaman 
telah dirosakkan yang menyebabkan 
kawasan itu kotor dengan sampah 
sarap. Sedangkan taman tersebut 
sepatutnya sentiasa dijaga keindahan 
dan kebersihannya. 
 
Saya ingin bertanya: 
 
a) Apakah perancangan Kementerian 

Hal Ehwal Dalam Negeri mengenai 
dengan masalah orang yang berjaja 
di kawasan ini yang mengakibatkan 
keindahan taman terjejas?; dan 
 

b) Adakah sebarang perancangan 
kementerian ini untuk melaratkan 
lagi aktiviti peniaga-peniaga sehari 
(malam) sebelum program Bandarku 
Ceria itu diadakan? 

 
Sekian terima kasih Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua. 
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Yang Berhormat Menteri Hal              
Ehwal Dalam Negeri: 
    

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

 Yang Berhormat السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat.  Lebih dahulu bagi pihak 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri, 
saya merakamkan penghargaan dan 
terima kasih atas soalan yang 
dikemukakan oleh Yang Berhormat 
Pengiran Haji Ali bin Pengiran Maon.  
Soalan-soalan tersebut memang tepat 
pada masanya apabila kita pada masa 
ini sedang membincangkan isu 
kebersihan dan juga dalam usaha 
mendukung hasrat menjadikan Bandar 
Seri Begawan sebuah pusat bandar 
yang vibrant, teratur dan bersih bagi 
kegunaan orang ramai dan sebagai satu 
tarikan kepada pelancong-pelancong 
luar negara.   
 
Seperti yang sama-sama dimaklumi, 
pada bulan Januari 2018 yang lepas 
Bandar Seri Begawan telah dipilih 
menerima ASEAN Clean Tourist City 
Standard Award 2018 di Chiang Mai, 
Thailand.  Kriteria penilaian berdasarkan 
pengurusan alam sekitar, environmental 
management, kebersihan, waste 
management dan green spaces.  
Penganugerahan ini, membuktikan hasil 
dan komitmen agensi-agensi kerajaan 
yang berkepentingan, institusi 
pengajian, pihak swasta, NGO’s, individu 
dan seluruh anggota masyarakat dalam 
memastikan Bandar Seri Begawan 

sentiasa dalam keadaan bersih dan 
selamat untuk didiami dan dilawati oleh 
pelancong.   
 
Dengan itu, saya sukacita merakamkan 
setinggi-tinggi penghargaan dan terima 
kasih kepada semua pihak yang terlibat 
atas anugerah yang telah diterima itu.  
Marilah kita bersama-sama berusaha 
untuk memelihara, mengekal dan 
meningkatkan keterampilan Bandar Seri 
Begawan sebagai sebuah bandar yang 
bersih dan vibrant agar industri 
pelancongan di Negara Brunei 
Darussalam akan terus berkembang 
bagi menjana ekonomi pengusaha-
pengusaha kita di negara ini.   
 
Mengenai Taman Mahkota Jubli Emas, 
saya ingin mengongsikan bahawa dalam 
Pelan Mangkin Regenerasi Tebing 
Sungai Kedayan iaitu projek yang 
sekarang ini sudah dikenali sebagai 
Taman Mahkota Jubli Emas memang 
telah disediakan peruntukan satu 
kawasan untuk menempatkan beberapa 
buah tempat berniaga berbentuk kios 
dan bukannya servis berjaja.  
 
Adalah diharapkan reka bentuk kios itu 
diselaraskan dengan keindahan Taman 
Mahkota Jubli Emas ini.  Bagi tujuan ini, 
tawaran bagi kios management and 
sales bagi taman ini telah pun 
dibukakan pada 22 Januari 2018 dan 
ditutup pada 27 Februari 2018.  Kita 
menerima sambutan yang baik.  Bila 
proses tawaran ini selesai, kita berharap 
mereka yang berjaya akan dapat 
memulakan perniagaan mereka.  
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Ini bermakna bahawa tidak ada 
kawasan khas disediakan dalam 
rancangan atau dalam Taman Mahkota 
Jubli Emas untuk berjaja.  Pihak Jabatan 
Bandaran, Bandar Seri Begawan 
memberi peluang peniaga-peniaga 
berniaga secara berjaja di kawasan dan 
waktu tertentu sahaja seperti semasa 
Bandarku Ceria setiap hari Ahad                     
di kawasan Taman Sir Muda Omar ‘Ali 
Saifuddien dan kawasan sekitarnya. 
Begitulah juga apabila diadakan 
perayaan-perayaan tertentu.   
 
Walau bagaimanapun, seperti yang kita 
saksikan sekumpulan peniaga/penjaja 
telah memulakan perniagaan di tempat 
yang bukan dikhaskan untuk berniaga 
dalam keadaan yang dinyatakan oleh 
Yang Berhormat tadi.  Sebagai langkah 
sementara, Jabatan Bandaran, Bandar 
Seri Begawan berusaha untuk 
menempatkan mereka ini di kawasan 
tertentu untuk berniaga secara 
sementara sahaja.  
 
Dalam usaha memperkemaskan 
perniagaan secara berjaja ini            
dan sebagai usaha ke arah 
meningkatkan kesejahteraan orang 
ramai, Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri akan membuat kajian bagi 
mengenalkan satu undang-undang kecil 
di bawah Akta Lembaga Bandaran bagi 
mengawal penjaja-penjaja dari segi 
kesihatan, keselamatan dan 
kesejahteraan pengunjung iaitu melalui 
Lesen Penjaja atau hawkers license.  
Kementerian juga sedang meneroka 
kaedah-kaedah berniaga lain seperti 
menggunakan foodtruck pada masa 
akan datang.  Ini adalah sebagai satu 

langkah untuk memastikan kebersihan 
dan bagi memelihara kesejahteraan dan 
keselamatan orang ramai.  
 
Sehubungan itu, kita ingin 
menasihatkan dan mengingatkan 
peniaga-peniaga untuk sama-sama 
menjunjung tinggi titah Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam bahawa baginda 
menekankan mengenai isu kebersihan 
ini.  Peniaga-peniaga dinasihatkan agar 
sama-sama memberikan komitmen dan 
tanggungjawab menjaga kebersihan dan 
terutamanya sekali di sekitar Taman 
Mahkota Jubli Emas.   
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, izinkan 
kaola untuk meneruskan mengenai 
dengan isu kebersihan. Petang 
semalam, kita telah pun mendengar 
penjelasan oleh Yang Berhormat Dato 
Seri Paduka Haji Awang Abdul Mokti bin 
Haji Mohd. Daud, Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri mengenai beberapa 
peruntukan undang-undang mengenai 
kebersihan.  Izinkan saya pagi ini 
mengongsikan inisiatif-inisiatif kerajaan 
mengenai isu kebersihan.   
 
 ِ  bagi menangani isu kebersihan ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
secara holistik, satu Jawatankuasa 
Induk Isu Kebersihan telah ditubuhkan 
pada bulan Februari 2016. Kementerian 
yang terlibat adalah Kementerian 
Pembangunan, Kementerian Kesihatan 
dan Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri.   
 
Dalam memperkesankan lagi                 
tugas-tugas jawatankuasa ini terdapat 
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Yang Berhormat Menteri Hal              
Ehwal Dalam Negeri: 
    

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ
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pada bulan Januari 2018 yang lepas 
Bandar Seri Begawan telah dipilih 
menerima ASEAN Clean Tourist City 
Standard Award 2018 di Chiang Mai, 
Thailand.  Kriteria penilaian berdasarkan 
pengurusan alam sekitar, environmental 
management, kebersihan, waste 
management dan green spaces.  
Penganugerahan ini, membuktikan hasil 
dan komitmen agensi-agensi kerajaan 
yang berkepentingan, institusi 
pengajian, pihak swasta, NGO’s, individu 
dan seluruh anggota masyarakat dalam 
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tiga taskforce utama yang menjalankan 
tindakan-tindakan ke arah 
mempertingkatkan tahap kebersihan 
seluruh negara iaitu untuk menjadikan 
Negara Brunei Darussalam, negara yang 
bersih, selamat, indah serta menarik.  
Tiga taskforce utama itu ialah:- 
 
1. Kemudahan - kemudahan dan 

perkhidmatan kebersihan (facilities 
and services for cleanliness); 
 

2. Kesedaran stakeholder dan peneraju 
(stakeholders awareness and 
stewardship); dan  

 
3. Undang - undang dan 

penguatkuasaan (legal and 
enforcement). 

 ُ  saya   akan menjelaskan  lagi     إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
dengan lebih lanjut mengenai statistik 
kebersihan ini semasa membincangkan 
anggaran belanjawan nanti.   
 
Pada menjunjung titah Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam mengenai isu 
kebersihan ini, Jawatankuasa Induk Isu 
Kebersihan dan Jawatankuasa Taskforce 
akan meningkatkan lagi usaha dan 
strategi dengan meneliti pelan-pelan 
tindakan agar ia dapat dilaksanakan 
dengan berkesan dan teratur terutama 
sekali dalam menguatkuasakan akta-
akta yang sedia ada. 
 
Mengenai soalan kedua, iaitu 
melaratkan aktiviti-aktiviti peniaga  
sehari malam sebelum Program 
Bandarku Ceria diadakan,  Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri menyambut 

baik cadangan Yang Berhormat itu          
bagi kerajaan membantu penjaja-
penjaja memajukan dan meningkatkan 
pendapatan dan perekonomian mereka. 
Dalam hubungan ini, kementerian akan 
bersedia menimbangkan perkara 
tersebut jika ada permohonan daripada 
peniaga-peniaga mengenai perkara ini. 
Sekian sahaja Yang Berhormat Yang               
Di-Pertua. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Soalan Jawab Mulut No. 5 dan                       
6 daripada Yang Berhormat Awang Haji 
Abdul Wahab bin Apong kepada Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama. 
 
Yang Berhormat Awang Haji                            
Abdul Wahab bin Apong:                      
                  Terima kasih السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.   
Soalan kaola yang pertama yang 
bertajuk Akta Keseksaan Jenayah 
Syariah 2013.   
 
Sebagaimana kita sedia maklum bahawa 
Negara Brunei Darussalam telah 
mengisytiharkan induk melaksanakan 
Hukuman Keseksaan Jenayah yang mula 
berkuat kuasa pada 1 Mei 2014 secara 
berperingkat-peringkat. Pengumuman 
ini dititahkan sendiri oleh Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dalam Majlis 
Deklarasi Perintah Kanun Keseksaan 
Jenayah Syariah 2013 sebagaimana 
titah baginda seperti berikut: 
 
“Beta hari ini redha dengan takdir dan 
bersyukur kepada Allah untuk 
mengumumkan bahawa Khamis                
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1 Mei 2014 akan menyaksikan 
penguatkuasaan undang-undang 
Syariah fasa satu yang akan diikuti fasa-
fasa berikutnya”. 
 
Saya ingin tahu:- 
 
Sejauh manakah perkembangan 
peringkat atau fasa yang telah 
dilaksanakan oleh pihak kerajaan                  
bagi merealisasikan Akta Syariah 
tersebut dikuatkuasakan? 
 
Kedua, Sekolah Arab adalah satu-
satunya institusi pendidikan yang 
dipertaruhkan oleh negara bagi 
menyediakan tunas melahirkan calon 
atau bakal ulama atau bijak pandai 
Islam yang berupaya mewarnai 
kepimpinan keugamaan di Negara 
Brunei Darussalam. Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam telah bertitah sempena 
Majlis Konvokesyen Ke-6 Kolej Universiti 
Perguruan Ugama Seri Begawan 
bahawa bagi penuntut-penuntut sekolah 
Arab yang tidak mampu menguasai 
bahasa Arab hendaklah membuat kajian 
menyeluruh dilakukan bagi mencari 
punca dan penyelesaian dan seterusnya 
melakukan anjakan perubahan agar isu 
ini tidak berlanjutan sehingga 
menjejaskan masa depan pelajar dan 
juga menggagalkan matlamat 
penubuhan Sekolah Arab. 

 
Baginda sekali lagi menyentuh 
mengenai perkara ini pada Majlis 
Konvokesyen Ke-7 Kolej Universiti yang 
sama dengan bertitah: 

 

“Dalam makna ibarat kilang. Sekolah 
Arab adalah sangat perlu untuk 
menghasilkan bahan produknya yang 
berkualiti. Kerana itu beta tidak jemu-
jemu untuk mengingatkan supaya 
Sekolah Arab mestilah terus diperkasa. 
Mana-mana yang kurang ditambah atau 
yang kurang bagus diperbagus atau 
yang masih lemah diperkuat sehingga 
sekolah ini benar-benar jadi unggul dan 
ternama”. 
 
Saya ingin tahu:- 
 
a) Apakah langkah atau program yang 

telah disusun oleh kementerian ini 
untuk memperbaiki ke arah 
mempertingkatkan keberkesanan 
pengajaran dan pembelajaran 
penguasaan bahasa Arab di sekolah-
sekolah Arab supaya isu ini dapat 
diatasi?; dan 
 

b) Kokurikulum Sekolah Arab 
berorentasikan bidang agama 
seperti Syariah, Usuluddin, Dakwah 
dan Lughah. Meninjau dari sudut 
pasaran kerja bidang-bidang yang 
mendominasi pembangunan negara 
adalah di bidang teknikal, 
kewangan, keusahawanan dan 
seumpamanya. Adakah Sekolah 
Arab juga menerapkan keperluan-
keperluan tersebut dalam 
kokurikulumnya agar lepasan dari 
Sekolah Arab mempunyai rakan-
rakan penuntut lepasan dari sekolah 
akademik yang lain yang bukan dari 
sekolah aliran Arab? 

 
Sekian terima kasih. 
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Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Ugama:  Terima kasih Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua. Kaola lebih dahulu 
mengucapkan terima kasih kepada Yang 
Berhormat Awang Haji Abdul Wahab bin 
Apong wakil daerah Tutong kerana 
mengemukakan dua soalan. 
 
Soalan pertama ialah mengenai 
perlaksanaan Kanun Hukuman Jenayah  
Syariah 2013 dan soalan kedua 
berhubung dengan Sekolah Arab yang 
mengandungi dua soalan iaitu 
memperkasa Bahasa Arab dan juga 
adakah sekolah Arab menyediakan  
pelajar untuk dapat memenuhi pasaran 
kerja sebagaimana rakan-rakannya yang 
lain. 
 
Bagaimanapun kaola memohon izin 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua untuk 
menyatakan bahawa kementerian dan 
kaola telah pun menyiapkan rang 
jawapan terhadap kedua-dua soalan 
tersebut.  Walau bagaimanapun untuk 
lebih meyakinkan lagi dan lebih teratur 
serta jawapan yang lengkap khususnya 
berhubung dengan Perintah Kanun 
Jenayah Syariah 2013, kaola mohon izin 
untuk menangguhkan sehingga nanti 
akan kaola beri Notis kepada pihak 
dewan ini. Kaola mohon izin Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, kita telah 
mendengar kenyataan dan sebab-sebab 
yang disampaikan oleh Yang Berhormat 
Menteri Hal Ugama itu maka saya 
izinkan Yang Berhormat untuk 
menangguhkan dulu jawapan kepada 
soalan-soalan yang dikemukakan oleh  

Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Wahab bin Apong. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis:  
Soalan seterusnya Soalan Jawab Mulut 
No. 7 daripada Yang Berhormat Awang 
Iswandy bin Ahmad kepada Yang 
Berhormat Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan.  
 
Yang Berhormat Awang Iswandy 
bin Ahmad: Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua.   
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  
 
Menurut World Economic Forum, di 
mana sekarang memasuki Revolusi 
Perindustrian Pusingan Keempat (Fourth 
Industrial Revolution), di mana Revolusi 
Perindustrian Pertama menggunakan air 
dan wap untuk mempercepatkan 
pengeluaran. 
 
Revolusi Perindustrian Kedua 
menggunakan tenaga elektrik bagi 
pengeluaran besar-besaran (mass 
productions) dan Revolusi Perindustrian 
Ketiga menggunakan elektronik dan 
teknologi informasi bagi pengeluaran 
secara automatik (automated).  
 
Bagi Revolusi Perindustrian pusingan 
keempat pula ianya mengintegrasikan 
teknologi dengan secara fizikal, digital 
dan biologi. Sebagai misal analytic data, 
circular economy (kitar semula), digital 
economy (e-payment), sharing economy 
(uber, Airhub, Open offices), 3-D 
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printing, cryptocurrency, electric cars, 
internet of thing dan lain-lain.  
 
Saya ingin bertanya: 
 
Apakah sudah ada dasar untuk 
mengadaptasikan perubahan ini bagi 
menggalakkan lagi pertumbuhan 
ekonomi di masa hadapan? 
 
Terima kasih Yang Berhormat Yang              
Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan:  
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Yang Berhormat Yang بسِْمِ ا�ّٰ
Di-Pertua, Ahli-Ahli Yang Berhormat. 
Terlebih dahulu diucapkan terima kasih 
atas soalan yang diajukan oleh Yang 
Berhormat Awang Iswandy bin Ahmad. 
 
Bagi menjawab soalan yang diutarakan 
oleh Yang Berhormat Awang Iswandy 
bin Ahmad mengenai Perkembangan 
Revolusi Perindustrian yang sering kita 
saksikan dan ikuti selama ini yang 
sentiasa berubah mengikut arus 
peredaran zaman dan era kemajuan 
sains semata-mata untuk menampung 
keperluan kehidupan sejagat amnya. 
Memang tidak dapat dinafikan 
perkembangan seumpamanya ini sekali 
gus telah dan akan mempengaruhi 
setiap aspek penghidupan. 
 
Dalam konteks Negara Brunei 
Darussalam khususnya menyentuh 
mengenai perkara mengadaptasi 
perubahan ini, terutamanya yang 
berkaitan langsung dengan aplikasi 
teknologi ke arah mengembangmajukan 
sektor sumber-sumber utama dan 

sektor pelancongan amatlah dialu-
alukan dan sangat-sangat digalakkan. 
Malahan lebih daripada itu untuk 
peladang-peladang dan pengusaha-
pengusaha agar sentiasa berinovasi 
dalam mengendalikan operasi ladang 
dan operasi syarikat mereka. 
 
Pihak Kementerian Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan selaras dengan 
Matlamat Strategik dan Teras Utama 
Kementerian Sumber-Sumber Utama 
dan Pelancongan salah satu 
penekanannya ialah mengenai 
peningkatan produktiviti mengenai 
Penggunaan teknologi dan teknik 
moden secara meluas dalam semua 
aktiviti perladangan, pertanian, 
perikanan dan penternakan.  
 
Pendekatan berasaskan adaptasi 
teknologi yang bersesuaian dalam 
aktiviti pengeluaran sumber-sumber 
utama contohnya adalah seperti 
mengaplikasi LED, vertical farming, 
rumah terlindung ataupun green house, 
fertigasi dan hidroponik dalam industri 
pertanian; feedlot dalam industri 
ternakan ruminan; close house system 
dan rumah bertingkat dalam industri 
ayam pedaging dan juga tangki-tangki 
bertingkat bagi pemeliharaan ikan-ikan 
dan udang-udang. 
 
Dari aspek pengurusan transaksi 
kewangan bolehlah barangkali 
mengambil contoh mengenai 
pengadaptasian sistem pembayaran            
e-payment, satu inisiatif yang sudah 
dilaksanakan di bawah sistem Brunei 
Darussalam National Single Window 
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(BDNSW) dan sistem-sistem lain yang 
memudahkan para pengguna. 
 
Sekianlah saja barangkali yang dapat 
kaola sampaikan Yang Berhormat Yang 
Di-Pertua bagi menjawab soalan yang 
diutarakan oleh Yang Berhormat Awang 
Iswandy bin Ahmad sebentar tadi. 
Mungkin ada rakan-rakan ahli yang 
lainnya yang dapat menjelaskan lagi 
berhubung perkara yang diutarakan 
sama di dalam Dewan yang mulia ini. 
Sekian terima kasih. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Adakah Ahli-Ahli Yang Berhormat yang 
lain yang suka untuk memberi 
kenyataan ataupun keterangan 
mengenai soalan Fourth Industrial 
Revolution ataupun Fifth Industrial 
Revolution yang telah dikemukakan tadi. 
Tidak ada? Iya, Yang Berhormat Menteri 
Tenaga (Energy) dan Perindustrian. 
Silakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian: Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua.  
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Lebih dahulu saya بسِْمِ ا�ّٰ
ingin mengucapkan berbanyak-banyak 
terima kasih atas soalan yang 
dikemukakan oleh Yang Berhormat 
Awang Iswandy bin Ahmad mengenai 
Revolusi Perindustrian Keempat. 
 
Tidak dinafikan bahawa Revolusi 
Perindustrian Keempat berpontensi 
untuk membuka peluang di samping 
cabaran baharu pada semua sektor       
di negara ini yang menjadi pendorong 
bagi transformasi digital untuk berdaya 

saing. Ia amatlah berkait rapat dengan 
pencapaian matlamat ketiga di bawah 
Wawasan Brunei 2035 iaitu ekonomi 
yang dinamik dan berdaya tahan. 
 
Revolusi Perindustrian Keempat ini 
merupakan kesinambungan daripada 
Revolusi Perindustrian Ketiga yang 
berteraskan sistem elektronik            
dan teknologi maklumat dengan 
beberapa inisiatif telah dan sedang 
diungkayahkan oleh pihak kerajaan dan 
pihak-pihak berkepentingan. Contohnya 
usaha-usaha Pusat Kebangsaan           
e-Kerajaan, program-program 
peningkatan kemahiran ICT di bawah 
pihak berkuasa industri teknologi info-
komunikasi Negara Brunei Darussalam 
AITI, program-program menggalakkan 
penggunaan e-Commerce di bawah 
kelolaan Darussalam Enterprise, 
pengemaskinian Skim Geran Majlis 
Penyelidikan Brunei atau Brunei 
Research Council bagi mendukung 
perkembangan sains teknologi inovasi 
dan penyelidikan dalam bidang ICT dan 
teknologi digital, kesihatan dan 
bioteknologi, sains dan teknologi 
pemakanan dan juga tenaga. Usaha-
usaha tersebut berperanan sebagai asas 
atau foundation bagi persediaan untuk 
masa akan datang. 
 
Sehubung itu, pembentukan dasar 
khusus bagi menghadapi gelombang 
revolusi perindustrian keempat dan 
mengadaptasi apa jua perubahan akan 
terus dikaji, dibincangkan dan 
ditetapkan bersama kementerian-
kementerian dan pihak-pihak yang 
berkepentingan termasuk orang ramai 
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dengan mengambil kira juga 
pendekatan whole of nation. 
 
 ُ  apa   jua  dasar  yang  akan  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
diwujudkan ia akan bersifat fokus dan 
mampu memberi manfaat kepada 
Negara Brunei Darussalam.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, sekian 
juga yang dapat kaola sampaikan 
mengenai persoalan Yang Berhormat 
tadi, terima kasih. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Soalan seterusnya, Soalan Jawab Mulut  
No. 8 daripada Yang Berhormat Dayang 
Khairunnisa binti Awang Haji Ash'ari 
kepada Yang Berhormat Menteri 
Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan. 
 
Yang Berhormat Dayang 
Khairunnisa binti Awang Haji 
Ash'ari: Terima kasih Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua.  حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ بسِْمِ ا�ّٰ    
 
Adalah difahamkan pada masa ini belum 
ada agensi yang bertanggungjawab            
ke atas haiwan-haiwan sama ada 
peliharaan ataupun yang liar. Banyak 
terdapat kes-kes haiwan peliharaan 
dicuri dari kawasan rumah dan juga 
haiwan peliharaan dibuang sesuka hati 
ataupun didera. Ada juga terdapat 
binatang-binatang ini berkeliaran         
di jalan-jalan raya yang boleh 
menggangu pengguna jalan raya. Oleh 
kerana binatang-binatang seperti anjing 
dan kucing cepat membiak, jumlahnya 
akan meningkat. Jika perkara ini 
dibiarkan ia akan mengakibatkan 
masalah sosial, keselamatan (anjing 

menyerang kanak-kanak), jangkitan 
penyakit anjing gila (rabies) akan 
meningkat dan juga menambahkan 
kekotoran alam sekitar. 
 
Satu cara yang diamalkan untuk 
mengatasi masalah ini ialah trap and 
neuter dan menggalakkan orang ramai 
untuk memelihara (adopt) haiwan liar 
daripada membeli. Pada masa ini ada 
beberapa buah agensi yang bukan 
kerajaan (NGO) menjalankan kedua-dua 
program ini secara sukarela namun 
ianya memerlukan sokongan kuat 
daripada pihak kerajaan bagi 
mengurangkan risiko masalah ini pada 
masa akan datang. 
 
Saya ingin bertanya:- 
 
a. Agensi pihak kerajaan manakah 

yang menangani masalah ini?; 
 
b. Apakah pandangan dari segi Islam 

tentang neutering and spaying 
ataupun mengembiri bagi 
mengurangkan pembiakannya 
supaya dapat dijaga dan mengawal 
selia pemeliharaannya?; dan 

 
c. Adakah pihak yang berkenaan 

terdapat statistik mengenai kes-kes 
kemalangan jalan raya yang 
melibatkan kehidupan liar? 

 
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber  Utama  dan  Pelancongan:  
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Yang Berhormat Yang بسِْمِ ا�ّٰ
Di-Pertua. Terlebih dahulu kaola 
mengucapkan terima kasih kepada Yang 
Berhormat Dayang Khairunnisa binti 
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(BDNSW) dan sistem-sistem lain yang 
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Ash'ari: Terima kasih Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua.  حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ بسِْمِ ا�ّٰ    
 
Adalah difahamkan pada masa ini belum 
ada agensi yang bertanggungjawab            
ke atas haiwan-haiwan sama ada 
peliharaan ataupun yang liar. Banyak 
terdapat kes-kes haiwan peliharaan 
dicuri dari kawasan rumah dan juga 
haiwan peliharaan dibuang sesuka hati 
ataupun didera. Ada juga terdapat 
binatang-binatang ini berkeliaran         
di jalan-jalan raya yang boleh 
menggangu pengguna jalan raya. Oleh 
kerana binatang-binatang seperti anjing 
dan kucing cepat membiak, jumlahnya 
akan meningkat. Jika perkara ini 
dibiarkan ia akan mengakibatkan 
masalah sosial, keselamatan (anjing 

menyerang kanak-kanak), jangkitan 
penyakit anjing gila (rabies) akan 
meningkat dan juga menambahkan 
kekotoran alam sekitar. 
 
Satu cara yang diamalkan untuk 
mengatasi masalah ini ialah trap and 
neuter dan menggalakkan orang ramai 
untuk memelihara (adopt) haiwan liar 
daripada membeli. Pada masa ini ada 
beberapa buah agensi yang bukan 
kerajaan (NGO) menjalankan kedua-dua 
program ini secara sukarela namun 
ianya memerlukan sokongan kuat 
daripada pihak kerajaan bagi 
mengurangkan risiko masalah ini pada 
masa akan datang. 
 
Saya ingin bertanya:- 
 
a. Agensi pihak kerajaan manakah 

yang menangani masalah ini?; 
 
b. Apakah pandangan dari segi Islam 

tentang neutering and spaying 
ataupun mengembiri bagi 
mengurangkan pembiakannya 
supaya dapat dijaga dan mengawal 
selia pemeliharaannya?; dan 

 
c. Adakah pihak yang berkenaan 

terdapat statistik mengenai kes-kes 
kemalangan jalan raya yang 
melibatkan kehidupan liar? 

 
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber  Utama  dan  Pelancongan:  
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Yang Berhormat Yang بسِْمِ ا�ّٰ
Di-Pertua. Terlebih dahulu kaola 
mengucapkan terima kasih kepada Yang 
Berhormat Dayang Khairunnisa binti 
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Awang Haji Ash'ari kerana 
mengutarakan beberapa soalan. 
 
Sebagai makluman bahawa Akta 
Perlindungan Binatang Liar 1978 
Pindaan 1984 di bawah kawalan 
Kementerian Sumber-Sumber Utama 
dan Pelancongan tidaklah termasuk 
pengawalan anjing-anjing  dan kucing-
kucing. Ada pun undang-undang 
berkenaan binatang peliharaan dan 
binatang liar termasuk anjing dan 
kucing berkeliaran (stray dog and cats) 
adalah tidak termasuk dalam akta 
tersebut. Seperti yang diketahui 
perkara-perkara yang berkaitan 
permasalahan dengan anjing yang 
berkeliaran bolehlah dirujuk di bawah 
Peruntukan Akta Anjing Penggal 60 
Pindaan 2012 di bawah bidang kuasa 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri.  
 
Oleh yang demikian, Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua dengan segala hormat 
kaola akan menyerahkan soalan ini 
kepada Yang Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri untuk 
menjawabnya, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan 
menyerahkan kepada Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri. Silakan 
Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ
Terima kasih Yang Berhormat Yang          
Di-Pertua dan terima kasih juga kepada 
Yang Berhormat Dayang Khairunnisa 
binti Awang Haji Ash'ari atas soalan 

yang dikemukakan dan saya di sini 
hanya akan menyentuh mengenai anjing 
di bawah Penggal 60 Akta Anjing. 
 
Pengawalan anjing-anjing peliharaan 
atau liar adalah di bawah kawalan 
Pasukan Polis Diraja Brunei, Jabatan 
Bandaran Bandar Seri Begawan, Jabatan 
Bandaran Kuala Belait dan Seria, 
Jabatan Bandaran Tutong, Jabatan 
Daerah Brunei dan Muara, Jabatan 
Daerah Belait, Jabatan Daerah 
Temburong dan Jabatan Daerah Tutong 
seperti yang diperuntukkan di bawah 
Akta Anjing Penggal 60.  
 
Di bawah Akta Anjing Penggal 60 ini, 
agensi-agensi yang dinyatakan tadi 
diberikan kuasa untuk memusnah 
(destroy) dan merampas (empounce) 
anjing-anjing terbiar yang tidak bertuan. 
 
Di bawah Akta Kesalahan-Kesalahan 
Kecil (minor offences) Penggal             
30 terdapat peruntukan binatang-
binatang berbahaya (dangerous 
animals) termasuk anjing yang pegawai 
polis diberikan tanggungjawab 
mengenainya. Jabatan Bomba dan 
Penyelamat sering kali dihubungi untuk 
menangani binatang-binatang liar 
seperti ular dan sebagainya di tempat 
kediaman awam. 
 
Pada masa ini, tidak ada peruntukan 
perundangan yang khusus dalam 
Jabatan Bomba dan Penyelamat bagi 
menangani isu binatang-binatang liar. 
Bagaimanapun, demi menjaga 
keselamatan dan ketenteraman awam, 
jabatan berkenaan telah menjadi first 
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responder apabila orang awam 
menghubungi jabatan berkenaan.  
 
Sungguhpun terdapat peruntukan 
undang-undang dalam Penggal 60 
mengenai memusnahkan anjing, 
tindakan-tindakan agensi berkenaan 
adalah juga berpandukan kepada Fatwa 
Mufti Kerajaan Negara Brunei 
Darussalam iaitu Fatwa Mufti Kerajaan 
Bilangan 7, 1997 berkaitan dengan 
penghapusan anjing-anjing liar yang 
menyatakan saya petik di sini: 
 
“Membunuh binatang pada dasarnya 
adalah dilarang melainkan yang telah 
ditetapkan atau diharuskan oleh syarak 
boleh dibunuh. Iaitu binatang itu 
membahayakan atau memudaratkan 
sama ada memang tabiat semula jadi 
membahayakan atau sebaliknya. Seperti 
anjing penggigit atau anjing gila.  Maka 
boleh dicegah  bahayanya itu menurut 
kesesuaiannya termasuk dengan 
membunuhnya. Itu pun setelah 
membuat langkah-langkah dan ikhtiar-
ikhtiar bagi menghalang kemudaratan 
tersebut”. 
 
Kita juga difahamkan dari pihak-pihak 
yang berkenaan bahawa sebelum 
langkah-langkah menghapuskan anjing-
anjing itu dilakukan maka ikhtiar lebih 
dahulu dibuat bagi mencari sebab-sebab 
mengapa anjing-anjing itu berkumpul               
di tempat-tempat berkenaan dan 
mengusahakan supaya anjing-anjing 
tidak datang berkumpul di tempat 
tersebut.  
 
Seperti tidak meletakkan sampah-sarap 
merata-rata atau di tempat-tempat yang 

terdedah yang mudah bagi anjing 
mendapatkan sisa-sisa makanan 
berkenaan dan jika semua langkah-
langkah itu telah dilakukan dan ia gagal 
maka pada ketika itu bolehlah dibunuh 
anjing-anjing itu setakat diperlukan.  
 
Berkaitan dengan perkara ini juga saya 
ingin menyatakan bahawa Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri tidak 
mempunyai statistik mengenai kes-kes 
kemalangan jalan raya yang melibatkan 
kehidupan binatang liar. Walau 
bagaimanapun kementerian mempunyai 
statistik bagi Lesen Anjing yang telah 
dikeluarkan oleh Jabatan Bandaran 
Bandar Seri Begawan dan Jabatan 
Bandaran Kuala Belait dan Seria. Seperti 
yang ditetapkan dalam Akta Anjing 
Penggal 60, harga Lesen Anjing ialah   
$5 setahun dan setiap anjing 
didaftarkan perlu dipasangkan label 
kolar dengan bayaran $3. Untuk 
makluman di Jabatan Bandaran Bandar 
Seri Begawan sehingga 31 Januari, 
sebanyak 264 Lesen Anjing telah 
dikeluarkan. Di Jabatan Bandaran Kuala 
Belait dan Seria sebanyak 271 Lesen 
Anjing dan di luar kawasan Bandaran 
Kuala Belait dan Seria terdapat 91 lesen 
telah dikeluarkan. 
 
Yang Berhormat Dayang Khairunnisa 
binti Awang Haji Ash'ari juga ada 
menyatakan cadangan bagi mengembiri 
dalam usaha untuk mengurangkan 
pembiakan supaya dapat dijaga dan 
dikawal pemeliharaan binatang-binatang 
berkenaan.  
 
Berhubungan dengan cadangan ini, 
untuk mengkembiri binatang bagi 
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Awang Haji Ash'ari kerana 
mengutarakan beberapa soalan. 
 
Sebagai makluman bahawa Akta 
Perlindungan Binatang Liar 1978 
Pindaan 1984 di bawah kawalan 
Kementerian Sumber-Sumber Utama 
dan Pelancongan tidaklah termasuk 
pengawalan anjing-anjing  dan kucing-
kucing. Ada pun undang-undang 
berkenaan binatang peliharaan dan 
binatang liar termasuk anjing dan 
kucing berkeliaran (stray dog and cats) 
adalah tidak termasuk dalam akta 
tersebut. Seperti yang diketahui 
perkara-perkara yang berkaitan 
permasalahan dengan anjing yang 
berkeliaran bolehlah dirujuk di bawah 
Peruntukan Akta Anjing Penggal 60 
Pindaan 2012 di bawah bidang kuasa 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri.  
 
Oleh yang demikian, Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua dengan segala hormat 
kaola akan menyerahkan soalan ini 
kepada Yang Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri untuk 
menjawabnya, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan 
menyerahkan kepada Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri. Silakan 
Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ
Terima kasih Yang Berhormat Yang          
Di-Pertua dan terima kasih juga kepada 
Yang Berhormat Dayang Khairunnisa 
binti Awang Haji Ash'ari atas soalan 

yang dikemukakan dan saya di sini 
hanya akan menyentuh mengenai anjing 
di bawah Penggal 60 Akta Anjing. 
 
Pengawalan anjing-anjing peliharaan 
atau liar adalah di bawah kawalan 
Pasukan Polis Diraja Brunei, Jabatan 
Bandaran Bandar Seri Begawan, Jabatan 
Bandaran Kuala Belait dan Seria, 
Jabatan Bandaran Tutong, Jabatan 
Daerah Brunei dan Muara, Jabatan 
Daerah Belait, Jabatan Daerah 
Temburong dan Jabatan Daerah Tutong 
seperti yang diperuntukkan di bawah 
Akta Anjing Penggal 60.  
 
Di bawah Akta Anjing Penggal 60 ini, 
agensi-agensi yang dinyatakan tadi 
diberikan kuasa untuk memusnah 
(destroy) dan merampas (empounce) 
anjing-anjing terbiar yang tidak bertuan. 
 
Di bawah Akta Kesalahan-Kesalahan 
Kecil (minor offences) Penggal             
30 terdapat peruntukan binatang-
binatang berbahaya (dangerous 
animals) termasuk anjing yang pegawai 
polis diberikan tanggungjawab 
mengenainya. Jabatan Bomba dan 
Penyelamat sering kali dihubungi untuk 
menangani binatang-binatang liar 
seperti ular dan sebagainya di tempat 
kediaman awam. 
 
Pada masa ini, tidak ada peruntukan 
perundangan yang khusus dalam 
Jabatan Bomba dan Penyelamat bagi 
menangani isu binatang-binatang liar. 
Bagaimanapun, demi menjaga 
keselamatan dan ketenteraman awam, 
jabatan berkenaan telah menjadi first 
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responder apabila orang awam 
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Sungguhpun terdapat peruntukan 
undang-undang dalam Penggal 60 
mengenai memusnahkan anjing, 
tindakan-tindakan agensi berkenaan 
adalah juga berpandukan kepada Fatwa 
Mufti Kerajaan Negara Brunei 
Darussalam iaitu Fatwa Mufti Kerajaan 
Bilangan 7, 1997 berkaitan dengan 
penghapusan anjing-anjing liar yang 
menyatakan saya petik di sini: 
 
“Membunuh binatang pada dasarnya 
adalah dilarang melainkan yang telah 
ditetapkan atau diharuskan oleh syarak 
boleh dibunuh. Iaitu binatang itu 
membahayakan atau memudaratkan 
sama ada memang tabiat semula jadi 
membahayakan atau sebaliknya. Seperti 
anjing penggigit atau anjing gila.  Maka 
boleh dicegah  bahayanya itu menurut 
kesesuaiannya termasuk dengan 
membunuhnya. Itu pun setelah 
membuat langkah-langkah dan ikhtiar-
ikhtiar bagi menghalang kemudaratan 
tersebut”. 
 
Kita juga difahamkan dari pihak-pihak 
yang berkenaan bahawa sebelum 
langkah-langkah menghapuskan anjing-
anjing itu dilakukan maka ikhtiar lebih 
dahulu dibuat bagi mencari sebab-sebab 
mengapa anjing-anjing itu berkumpul               
di tempat-tempat berkenaan dan 
mengusahakan supaya anjing-anjing 
tidak datang berkumpul di tempat 
tersebut.  
 
Seperti tidak meletakkan sampah-sarap 
merata-rata atau di tempat-tempat yang 

terdedah yang mudah bagi anjing 
mendapatkan sisa-sisa makanan 
berkenaan dan jika semua langkah-
langkah itu telah dilakukan dan ia gagal 
maka pada ketika itu bolehlah dibunuh 
anjing-anjing itu setakat diperlukan.  
 
Berkaitan dengan perkara ini juga saya 
ingin menyatakan bahawa Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri tidak 
mempunyai statistik mengenai kes-kes 
kemalangan jalan raya yang melibatkan 
kehidupan binatang liar. Walau 
bagaimanapun kementerian mempunyai 
statistik bagi Lesen Anjing yang telah 
dikeluarkan oleh Jabatan Bandaran 
Bandar Seri Begawan dan Jabatan 
Bandaran Kuala Belait dan Seria. Seperti 
yang ditetapkan dalam Akta Anjing 
Penggal 60, harga Lesen Anjing ialah   
$5 setahun dan setiap anjing 
didaftarkan perlu dipasangkan label 
kolar dengan bayaran $3. Untuk 
makluman di Jabatan Bandaran Bandar 
Seri Begawan sehingga 31 Januari, 
sebanyak 264 Lesen Anjing telah 
dikeluarkan. Di Jabatan Bandaran Kuala 
Belait dan Seria sebanyak 271 Lesen 
Anjing dan di luar kawasan Bandaran 
Kuala Belait dan Seria terdapat 91 lesen 
telah dikeluarkan. 
 
Yang Berhormat Dayang Khairunnisa 
binti Awang Haji Ash'ari juga ada 
menyatakan cadangan bagi mengembiri 
dalam usaha untuk mengurangkan 
pembiakan supaya dapat dijaga dan 
dikawal pemeliharaan binatang-binatang 
berkenaan.  
 
Berhubungan dengan cadangan ini, 
untuk mengkembiri binatang bagi 
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mengurangkan pembiakannya saya 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua tidak 
bertujuan untuk menjawab soalan ini. 
Walau bagaimanapun, saya ingin 
mengongsikan bahawa pengerusi 
Lembaga Bandaran, Bandar Seri 
Begawan pada 12 Februari 2013 telah 
menghadapkan isu berkaitan dengan 
pengembirian binatang kepada Jabatan 
Mufti Kerajaan Negara Brunei 
Darussalam.  
 
Dalam surat jawapan Jabatan Mufti 
Kerajaan bertarikh 21 Rabiulakhir 1434 
bersamaan 4 Mac 2013 telah 
menyertakan Siri Fatwa Bilangan 
19/1983 berhubung dengan 
pengembirian anjing. Secara ringkasnya 
“pengembirian binatang hanya 
dibolehkan bagi binatang-binatang yang 
halal dimakan sahaja. Ada pun binatang 
yang tidak halal dimakan maka tiadalah 
harus (haram) dilakukan ke atas 
binatang itu”.  
 
Sekianlah saja yang dapat saya jelaskan 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Terima 
kasih. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat kita telah pun 
mendengar kenyataan-kenyataan yang 
telah dibuat oleh Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
mengenai beberapa perkara yang 
menarik perhatian dikemukakan 
pertanyaan oleh Ahli Yang Berhormat 
tadi. Ahli-Ahli Yang Berhormat dengan 
kenyataan-kenyataan yang telah dibuat 
oleh Yang Berhormat Menteri-Menteri 
yang berkenaan itu. Maka saya 
berpendapat eloklah kita berhenti dalam 

membincangkan Perkara V dan kita 
beralih pula perkara yang lain.  
 
Pada petang semalam Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara telah mula 
membincangkan Perkara VII Rang 
Undang-Undang (2018) Perbekalan, 
2018/2019 yang telah dicadangkan oleh 
Yang Berhormat Menteri Kewangan II. 
Rang ini telah mula kita bincangkan di 
peringkat Jawatankuasa. Maka bagi 
membolehkan Rang Undang-Undang ini 
kita bincangkan satu persatu saya 
tangguhkan dahulu Majlis Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara ini. Majlis ini 
akan bersidang semula di Peringkat 
Jawatankuasa sepenuhnya. 
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 

(Mesyuarat bersidang sebagai 
Jawatankuasa) 

 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat sekarang Majlis ini 
bersidang di Peringkat Jawatankuasa 
sepenuhnya bagi menimbangkan Rang 
Undang-Undang (2018) Perbekalan, 
2018/2019 satu persatu yang telah 
dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri Kewangan II.  
 
Pada petang semalam kita telah 
membincangkan atau mula 
membincangkan Tajuk-Tajuk di bawah 
Jabatan Perdana Menteri.  ِ  kita ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
telah meluluskan Tajuk SA01A hingga 
Tajuk SA07A. Kita telah membincangkan 
dan membahaskan Tajuk-Tajuk 
seterusnya SA08A - Radio Televisyen 
Brunei hingga SA25A - Jabatan 
Penyelidikan Brunei, Jabatan Perdana 
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Menteri Ahli-Ahli Yang Berhormat telah 
banyak mengemukakan soalan yang ada 
hubung kaitnya dengan Tajuk-Tajuk          
di bawah jadual Jabatan Perdana 
Menteri.  
 
Oleh yang demikian, sebagaimana yang 
telah saya nyatakan semalam, saya 
sekarang ingin mempersilakan Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri untuk membuat responsnya 
terhadap soalan-soalan yang telah 
dikemukakan pada petang semalam 
oleh Ahli-Ahli Yang Berhormat Yang 
Dilantik bagi Tajuk-Tajuk yang bermula 
dengan  Tajuk SA08A hingga Tajuk 
SA25A. Silakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri:   حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

 
 
Yang Berhormat Pengerusi. Izinkan 
kaola untuk menjawab soalan-soalan 
daripada Ahli-Ahli Yang Berhormat 
secara menyeluruh dengan tidak 
mengira dari bab-bab yang telah 
disebutkan oleh Yang Berhormat 
Pengerusi. Ini bertujuan untuk 
memberigakan pencerahan lagi kepada 
Ahli-Ahli Yang Berhormat yang 
mengemukakan soalan-soalannya.   
 
Soalan daripada Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Pendikar Alam Dato Paduka 
Seri Awang Haji Hasrin bin Dato Paduka 
Awang Haji Sabtu mengenai dengan 
Pengawasan Kejiranan Kampung           

dan Pasukan Polis Diraja Brunei iaitu  
apakah ada strategi atau hala           
tuju seterusnya dari Pasukan Polis  
Diraja Brunei dalam meningkatkan 
keberkesanan Program Pengawasan 
Kejiranan khususnya mengemas kini 
program berkenaan sehingga benar-
benar dapat menyumbang kepada 
keamanan negara dan dapat mengatasi 
aktiviti-aktiviti jenayah. Juga 
mencadangkan supaya Pasukan Polis 
Diraja Brunei dapat meningkatkan 
keberadaan polis “Police Visibility”                   
di tempat-tempat strategik di samping 
menggunakan kamera litar tertutup 
ataupun CCTV bagi memantau aktiviti-
aktiviti persekitaran di samping 
menigkatkan rondaan.   
 
Jawapan yang dapat kaola berikan           
ialah pada masa ini jumlah kampung 
yang menyertai pengawasan kejiranan 
berjumlah 110 buah kampung dari 191 
kampung di seluruh negara.  Jumlah 
keahlian dari 110 kampung ialah 
seramai 1,764 orang ahli.   
 
Pengawasan Kejiranan Kampung 
merupakan salah satu strategi yang 
mendukung Wawasan Negara Brunei 
2035 dalam membantu pengurangan 
kadar jenayah.  Dari itu, seperti mana 
yang dikongsikan sebelum ini strategi 
pada masa ini memfokus kepada 3 
komponen utama bagi memastikan 
keberkesanannya dalam pengurangan 
kadar jenayah iaitu aktiviti pendekatan, 
aktiviti kebajikan dan sosial dan aktiviti 
operasi taktikal.   
 
Dalam usaha mengemas kini fungsi dan 
Program Ahli-Ahli Pengawasan Kejiranan 
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mengurangkan pembiakannya saya 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua tidak 
bertujuan untuk menjawab soalan ini. 
Walau bagaimanapun, saya ingin 
mengongsikan bahawa pengerusi 
Lembaga Bandaran, Bandar Seri 
Begawan pada 12 Februari 2013 telah 
menghadapkan isu berkaitan dengan 
pengembirian binatang kepada Jabatan 
Mufti Kerajaan Negara Brunei 
Darussalam.  
 
Dalam surat jawapan Jabatan Mufti 
Kerajaan bertarikh 21 Rabiulakhir 1434 
bersamaan 4 Mac 2013 telah 
menyertakan Siri Fatwa Bilangan 
19/1983 berhubung dengan 
pengembirian anjing. Secara ringkasnya 
“pengembirian binatang hanya 
dibolehkan bagi binatang-binatang yang 
halal dimakan sahaja. Ada pun binatang 
yang tidak halal dimakan maka tiadalah 
harus (haram) dilakukan ke atas 
binatang itu”.  
 
Sekianlah saja yang dapat saya jelaskan 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Terima 
kasih. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat kita telah pun 
mendengar kenyataan-kenyataan yang 
telah dibuat oleh Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
mengenai beberapa perkara yang 
menarik perhatian dikemukakan 
pertanyaan oleh Ahli Yang Berhormat 
tadi. Ahli-Ahli Yang Berhormat dengan 
kenyataan-kenyataan yang telah dibuat 
oleh Yang Berhormat Menteri-Menteri 
yang berkenaan itu. Maka saya 
berpendapat eloklah kita berhenti dalam 

membincangkan Perkara V dan kita 
beralih pula perkara yang lain.  
 
Pada petang semalam Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara telah mula 
membincangkan Perkara VII Rang 
Undang-Undang (2018) Perbekalan, 
2018/2019 yang telah dicadangkan oleh 
Yang Berhormat Menteri Kewangan II. 
Rang ini telah mula kita bincangkan di 
peringkat Jawatankuasa. Maka bagi 
membolehkan Rang Undang-Undang ini 
kita bincangkan satu persatu saya 
tangguhkan dahulu Majlis Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara ini. Majlis ini 
akan bersidang semula di Peringkat 
Jawatankuasa sepenuhnya. 
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 

(Mesyuarat bersidang sebagai 
Jawatankuasa) 

 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat sekarang Majlis ini 
bersidang di Peringkat Jawatankuasa 
sepenuhnya bagi menimbangkan Rang 
Undang-Undang (2018) Perbekalan, 
2018/2019 satu persatu yang telah 
dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri Kewangan II.  
 
Pada petang semalam kita telah 
membincangkan atau mula 
membincangkan Tajuk-Tajuk di bawah 
Jabatan Perdana Menteri.  ِ  kita ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
telah meluluskan Tajuk SA01A hingga 
Tajuk SA07A. Kita telah membincangkan 
dan membahaskan Tajuk-Tajuk 
seterusnya SA08A - Radio Televisyen 
Brunei hingga SA25A - Jabatan 
Penyelidikan Brunei, Jabatan Perdana 
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Menteri Ahli-Ahli Yang Berhormat telah 
banyak mengemukakan soalan yang ada 
hubung kaitnya dengan Tajuk-Tajuk          
di bawah jadual Jabatan Perdana 
Menteri.  
 
Oleh yang demikian, sebagaimana yang 
telah saya nyatakan semalam, saya 
sekarang ingin mempersilakan Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri untuk membuat responsnya 
terhadap soalan-soalan yang telah 
dikemukakan pada petang semalam 
oleh Ahli-Ahli Yang Berhormat Yang 
Dilantik bagi Tajuk-Tajuk yang bermula 
dengan  Tajuk SA08A hingga Tajuk 
SA25A. Silakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri:   حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

 
 
Yang Berhormat Pengerusi. Izinkan 
kaola untuk menjawab soalan-soalan 
daripada Ahli-Ahli Yang Berhormat 
secara menyeluruh dengan tidak 
mengira dari bab-bab yang telah 
disebutkan oleh Yang Berhormat 
Pengerusi. Ini bertujuan untuk 
memberigakan pencerahan lagi kepada 
Ahli-Ahli Yang Berhormat yang 
mengemukakan soalan-soalannya.   
 
Soalan daripada Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Pendikar Alam Dato Paduka 
Seri Awang Haji Hasrin bin Dato Paduka 
Awang Haji Sabtu mengenai dengan 
Pengawasan Kejiranan Kampung           

dan Pasukan Polis Diraja Brunei iaitu  
apakah ada strategi atau hala           
tuju seterusnya dari Pasukan Polis  
Diraja Brunei dalam meningkatkan 
keberkesanan Program Pengawasan 
Kejiranan khususnya mengemas kini 
program berkenaan sehingga benar-
benar dapat menyumbang kepada 
keamanan negara dan dapat mengatasi 
aktiviti-aktiviti jenayah. Juga 
mencadangkan supaya Pasukan Polis 
Diraja Brunei dapat meningkatkan 
keberadaan polis “Police Visibility”                   
di tempat-tempat strategik di samping 
menggunakan kamera litar tertutup 
ataupun CCTV bagi memantau aktiviti-
aktiviti persekitaran di samping 
menigkatkan rondaan.   
 
Jawapan yang dapat kaola berikan           
ialah pada masa ini jumlah kampung 
yang menyertai pengawasan kejiranan 
berjumlah 110 buah kampung dari 191 
kampung di seluruh negara.  Jumlah 
keahlian dari 110 kampung ialah 
seramai 1,764 orang ahli.   
 
Pengawasan Kejiranan Kampung 
merupakan salah satu strategi yang 
mendukung Wawasan Negara Brunei 
2035 dalam membantu pengurangan 
kadar jenayah.  Dari itu, seperti mana 
yang dikongsikan sebelum ini strategi 
pada masa ini memfokus kepada 3 
komponen utama bagi memastikan 
keberkesanannya dalam pengurangan 
kadar jenayah iaitu aktiviti pendekatan, 
aktiviti kebajikan dan sosial dan aktiviti 
operasi taktikal.   
 
Dalam usaha mengemas kini fungsi dan 
Program Ahli-Ahli Pengawasan Kejiranan 
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Kampung, pihak Pasukan Polis  Diraja 
Brunei sentiasa mengemas kini taklimat 
dan pendedahan mengenai jenayah 
pada ahli-ahli yang ada agar mereka 
mempunyai pengetahuan yang 
mendalam dalam pelaksanaan tugas            
dan tanggungjawab ahli temasuk 
memberigakan strategi pencegahan 
jenayah. Menjadi penyalur maklumat 
dan mendukung usaha-usaha ke arah 
memperkasa keberkesanan menjadikan 
sesebuah kampung sentiasa aman dan 
menjadikan sesebuah kampung selamat 
dari sebarang ancaman keselamatan.   
 
Antara Program-Program Ahli 
Pengawasan Kejiranan Kampung ialah:- 
 
1. Melibatkan diri dalam gandingan 

bersama Pasukan Polis Diraja  
Brunei mengekalkan keamanan, 
keselamatan dan kesejahteraan 
persekitaran;  
 

2. Memata-mematai keselamatan jiran 
dan penduduk di persekitaran 
kejiranan;  
 

3. Mengambil perhatian dan 
mengawasi gerak geri pendatang                 
di persekitaran   kejiranan;  
 

4. Membuat rondaan pada waktu yang 
bersesuaian secara bergilir-gilir 
untuk mencegah dari terjadinya kes-
kes jenayah; dan  
 

5. Membuat kerja kebajikan dan sosial 
scara bergotong-royong seperti 
membersihkan sesebuah kawasan 
atau bangunan supaya tidak 
disalahgunakan oleh anasir-anasir 

yang tidak diingini bagi keselamatan 
penduduk.   

 
Pasukan Polis Diraja Brunei akan sentiasa 
mengemaskinikan program-program 
mahupun strategi-strategi Pengawasan 
Kejiranan agar ia sentiasa relevan dan 
efektif mengikuti keadaan semasa.  Pada 
masa yang sama pengawasan dan juga 
mengambil langkah mengkaji amalan-
amalan baik negara-negara serantau 
untuk dijadikan penanda aras  bagi 
sentiasa mengemas kini Pelan Tindakan 
selaras dengan budaya yang ada pada 
kitani.   
 
Perancangan pasukan Polis Diraja Brunei 
bagi penempatan pos-pos kawasan 
perumahan. Dengan adanya 
pembangunan pesat negara dari segi 
perumahan dan pertumbuhan ekonomi 
pada masa ini, pembinaan balai-balai 
ataupun pos-pos polis merupakan satu 
perancangan strategik yang memerlukan 
feasibility studies dengan mengambil kira 
kriteria-kriteria keselamatan seperti trend 
jenayah, kepadatan penduduk, ancaman 
keselamatan, keperluan sumber tenaga 
manusia dan sokongan infrastruktur.  
Bagi kawasan padat penduduk adalah 
lebih ideal dengan pembinaan Balai Polis 
bagi deployment anggota dan aset            
yang mencukupi untuk memastikan 
kawalan keamanan yang komprehensif 
dan pelayanan perkhidmatan polis yang 
maksimum. 
 
Antara peranan dan fungsi pos polis 
adalah meningkatkan keberadaan             
polis di kawasan berkenaan bagi 
meningkatkan tahap keyakinan 
penduduk setempat akan keadaan 
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keselamatan diri dan harta benda 
mereka serta berperanan sebagai 
penggalak kepada jalinan kerjasama 
antara polis dan masyarakat dalam 
usaha membanteras jenayah.  Pada 
masa ini jumlah keseluruhan pos polis 
adalah sebanyak 38 buah di seluruh 
negara.   
 
Pos polis bukanlah satu-satunya 
mekanisme penyelesaian bagi 
meningkatan keberadaan polis mahupun 
mengurangkan kejadian-kejadian 
jenayah. Pengawasan Kejiranan juga 
turut memainkan peranan penting 
dalam memastikan kesejahteraan dan 
keselamatan penduduk di kawasan-
kawasan perumahan.  
 
Dari itu, Pengawasan Kejiranan 
memerlukan sokongan padu daripada 
lapisan masyarakat terutama dari belia, 
penjawat kerajaan dan orang-orang 
berkepentingan. 
 
Soalan daripada Yang Berhormat 
Dayang Siti Rozaimeriyanty binti Dato 
Seri Laila Jasa Awang Haji Abdul 
Rahman, mengenai dengan 
pemeliharaan aset kerajaan. Ada 
hubung kait soalan Yang Berhormat 
Awang Hanapi bin Mohd. Siput.  Terima 
kasih Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty.   
 
Yang Berhormat Pengerusi.  Kaola 
sukacita memberikan sedikit penjelasan 
lanjut ke atas jawapan-jawapan yang 
telah kaola sampaikan sebelum ini 
mengenai dengan laporan audit ke atas 
bangunan-bangunan kerajaan yang 
terbiar.   

Mengenai dengan data pengauditan 
bangunan kerajaan yang terbiar, 
Jabatan Audit memang mempunyai 
data-data bagi bangunan yang terbiar 
yang digunakan oleh kementerian dan 
jabatan yang berkenaan.  Dalam proses 
pengauditan ia dibuat secara 
menyeluruh berdasarkan pematuhan, 
prestasi, pengurusan dan kewangan.  
 
Dalam pengauditan tersebut Jabatan 
Audit memang menyentuh berbagai-
bagai aspek termasuk health and safety 
yang melibatkan aset-aset kerajaan 
yang perlu diberi keutamaan. Melalui 
penemuan-penemuan tersebut Jabatan 
Audit sentiasa memberikan saranan dan 
nasihat bagi pihak-pihak yang diaudit 
agar bangunan-bangunan yang mereka 
miliki dipeduli dan diperbaiki supaya 
tidak terbiar dan mendatangkan 
masalah seperti mana jua kebimbangan 
yang disampaikan oleh Yang Berhormat 
tersebut.  
 
Maka terpulanglah kepada pihak-pihak 
yang diaudit untuk mengikuti dan 
memeduli apa-apa yang telah disaran, 
dicadang dan ditegur oleh pihak Jabatan 
Audit.  Jabatan Audit juga menyambut 
baik atas saranan Yang Berhormat            
untuk merancang dan meningkatkan 
pengauditan bagi bangunan-bangunan 
terbiar tersebut. Ke arah itu Jabatan 
Audit memang mempunyai perancangan 
untuk meningkatkan skop pengauditan 
ke atas bangunan-bangunan kerajaan.  
 
Dalam kesempatan ini kaola 
mengucapkan terima kasih kepada Yang 
Berhormat Awang Hanafi bin Mohd. 
Siput atas maklumat mengenai 
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Kampung, pihak Pasukan Polis  Diraja 
Brunei sentiasa mengemas kini taklimat 
dan pendedahan mengenai jenayah 
pada ahli-ahli yang ada agar mereka 
mempunyai pengetahuan yang 
mendalam dalam pelaksanaan tugas            
dan tanggungjawab ahli temasuk 
memberigakan strategi pencegahan 
jenayah. Menjadi penyalur maklumat 
dan mendukung usaha-usaha ke arah 
memperkasa keberkesanan menjadikan 
sesebuah kampung sentiasa aman dan 
menjadikan sesebuah kampung selamat 
dari sebarang ancaman keselamatan.   
 
Antara Program-Program Ahli 
Pengawasan Kejiranan Kampung ialah:- 
 
1. Melibatkan diri dalam gandingan 

bersama Pasukan Polis Diraja  
Brunei mengekalkan keamanan, 
keselamatan dan kesejahteraan 
persekitaran;  
 

2. Memata-mematai keselamatan jiran 
dan penduduk di persekitaran 
kejiranan;  
 

3. Mengambil perhatian dan 
mengawasi gerak geri pendatang                 
di persekitaran   kejiranan;  
 

4. Membuat rondaan pada waktu yang 
bersesuaian secara bergilir-gilir 
untuk mencegah dari terjadinya kes-
kes jenayah; dan  
 

5. Membuat kerja kebajikan dan sosial 
scara bergotong-royong seperti 
membersihkan sesebuah kawasan 
atau bangunan supaya tidak 
disalahgunakan oleh anasir-anasir 

yang tidak diingini bagi keselamatan 
penduduk.   

 
Pasukan Polis Diraja Brunei akan sentiasa 
mengemaskinikan program-program 
mahupun strategi-strategi Pengawasan 
Kejiranan agar ia sentiasa relevan dan 
efektif mengikuti keadaan semasa.  Pada 
masa yang sama pengawasan dan juga 
mengambil langkah mengkaji amalan-
amalan baik negara-negara serantau 
untuk dijadikan penanda aras  bagi 
sentiasa mengemas kini Pelan Tindakan 
selaras dengan budaya yang ada pada 
kitani.   
 
Perancangan pasukan Polis Diraja Brunei 
bagi penempatan pos-pos kawasan 
perumahan. Dengan adanya 
pembangunan pesat negara dari segi 
perumahan dan pertumbuhan ekonomi 
pada masa ini, pembinaan balai-balai 
ataupun pos-pos polis merupakan satu 
perancangan strategik yang memerlukan 
feasibility studies dengan mengambil kira 
kriteria-kriteria keselamatan seperti trend 
jenayah, kepadatan penduduk, ancaman 
keselamatan, keperluan sumber tenaga 
manusia dan sokongan infrastruktur.  
Bagi kawasan padat penduduk adalah 
lebih ideal dengan pembinaan Balai Polis 
bagi deployment anggota dan aset            
yang mencukupi untuk memastikan 
kawalan keamanan yang komprehensif 
dan pelayanan perkhidmatan polis yang 
maksimum. 
 
Antara peranan dan fungsi pos polis 
adalah meningkatkan keberadaan             
polis di kawasan berkenaan bagi 
meningkatkan tahap keyakinan 
penduduk setempat akan keadaan 
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keselamatan diri dan harta benda 
mereka serta berperanan sebagai 
penggalak kepada jalinan kerjasama 
antara polis dan masyarakat dalam 
usaha membanteras jenayah.  Pada 
masa ini jumlah keseluruhan pos polis 
adalah sebanyak 38 buah di seluruh 
negara.   
 
Pos polis bukanlah satu-satunya 
mekanisme penyelesaian bagi 
meningkatan keberadaan polis mahupun 
mengurangkan kejadian-kejadian 
jenayah. Pengawasan Kejiranan juga 
turut memainkan peranan penting 
dalam memastikan kesejahteraan dan 
keselamatan penduduk di kawasan-
kawasan perumahan.  
 
Dari itu, Pengawasan Kejiranan 
memerlukan sokongan padu daripada 
lapisan masyarakat terutama dari belia, 
penjawat kerajaan dan orang-orang 
berkepentingan. 
 
Soalan daripada Yang Berhormat 
Dayang Siti Rozaimeriyanty binti Dato 
Seri Laila Jasa Awang Haji Abdul 
Rahman, mengenai dengan 
pemeliharaan aset kerajaan. Ada 
hubung kait soalan Yang Berhormat 
Awang Hanapi bin Mohd. Siput.  Terima 
kasih Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty.   
 
Yang Berhormat Pengerusi.  Kaola 
sukacita memberikan sedikit penjelasan 
lanjut ke atas jawapan-jawapan yang 
telah kaola sampaikan sebelum ini 
mengenai dengan laporan audit ke atas 
bangunan-bangunan kerajaan yang 
terbiar.   

Mengenai dengan data pengauditan 
bangunan kerajaan yang terbiar, 
Jabatan Audit memang mempunyai 
data-data bagi bangunan yang terbiar 
yang digunakan oleh kementerian dan 
jabatan yang berkenaan.  Dalam proses 
pengauditan ia dibuat secara 
menyeluruh berdasarkan pematuhan, 
prestasi, pengurusan dan kewangan.  
 
Dalam pengauditan tersebut Jabatan 
Audit memang menyentuh berbagai-
bagai aspek termasuk health and safety 
yang melibatkan aset-aset kerajaan 
yang perlu diberi keutamaan. Melalui 
penemuan-penemuan tersebut Jabatan 
Audit sentiasa memberikan saranan dan 
nasihat bagi pihak-pihak yang diaudit 
agar bangunan-bangunan yang mereka 
miliki dipeduli dan diperbaiki supaya 
tidak terbiar dan mendatangkan 
masalah seperti mana jua kebimbangan 
yang disampaikan oleh Yang Berhormat 
tersebut.  
 
Maka terpulanglah kepada pihak-pihak 
yang diaudit untuk mengikuti dan 
memeduli apa-apa yang telah disaran, 
dicadang dan ditegur oleh pihak Jabatan 
Audit.  Jabatan Audit juga menyambut 
baik atas saranan Yang Berhormat            
untuk merancang dan meningkatkan 
pengauditan bagi bangunan-bangunan 
terbiar tersebut. Ke arah itu Jabatan 
Audit memang mempunyai perancangan 
untuk meningkatkan skop pengauditan 
ke atas bangunan-bangunan kerajaan.  
 
Dalam kesempatan ini kaola 
mengucapkan terima kasih kepada Yang 
Berhormat Awang Hanafi bin Mohd. 
Siput atas maklumat mengenai 
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beberapa bangunan berdekatan dengan 
Sekolah Rendah Labi dan usaha-usaha 
beliau untuk memaklumkan kepada 
pihak-pihak yang memiliki bangunan-
bangunan tersebut untuk mengambil 
tindakan yang bersesuaian ke atas 
bangunan-bangunan tersebut. 
 
Dalam hubungan hasil pengauditan               
ke atas pemeliharaan aset, antara isu 
yang sering didapati adalah 
pemeliharaan tidak dilaksanakan secara 
timely dan kurang pemantauan               
oleh pihak pengurusan. Walau 
bagaimanapun pihak-pihak berkenaan 
telah sedaya upaya mengambil tindakan 
pembaikan dengan menggunakan 
sumber kewangan secara efisien.  
 
Jabatan Audit menasihatkan kepada 
pihak-pihak yang berkenaan agar 
pengemaskinian database mengenai 
bangunan-bangunan tersebut bagi 
membantu membuat keputusan 
mengenai pemeliharaannya dan 
pemantauan terhadap bangunan-
bangunan yang terbiar dipertingkatkan 
dengan mengadakan jadual lawatan 
oleh pihak-pihak yang berkenaan dan 
juga memikirkan langkah-langkah bagi 
memanfaatkan bangunan-bangunan 
tersebut seperti mana cadangan-
cadangan Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila Jasa 
Haji Abdul Rahman. Ini termasuk 
menawarkan kepada agensi-agensi yang 
lebih memerlukan bangunan-bangunan 
tersebut. 
 
Soalan daripada Yang Berhormat 
Dayang Khairunnisa binti Awang Haji 
Ash'ari mengenai teknologi dan 

maklumat. Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan soalan yang 
diberikan oleh Yang Berhormat Dayang 
Khairunnisa binti Awang Haji Ash’ari. 
Seperti juga saranan Yang Berhormat, 
pihak Pusat Kebangsaan e-Kerajaan 
akan bekerjasama dengan kementerian-
kementerian untuk memasukkan 
maklumat-maklumat yang penting 
termasuk garis panduan atau Standard 
Operational Procedure (SOP) setelah ia 
disediakan ke dalam laman-laman web 
kerajaan. Bagi membantu kementerian-
kementerian dalam menambah baik 
laman sesawang kementerian-
kementerian seperti penubuhan sistem-
sistem online government.bn telah pun 
dilancarkan sebagai portal rasmi 
kerajaan Brunei Darussalam bagi 
mendapatkan maklumat dan 
perkhidmatan-perkhidmatan kerajaan 
yang dapat diakses di mana sahaja dan 
bila-bila masa. 
 
Bagi meningkatkan lagi kesedaran orang 
ramai mengenai e-perkhidmatan dan 
aplikasi mudah alih yang telah 
disediakan oleh Kerajaan Negara Brunei 
Darussalam Pusat Kebangsaan                       
e-Kerajaan sedang dan telah pun 
bekerjasama dengan agensi-agensi 
kerajaan Negara Brunei Darussalam 
dalam beberapa kegiatan promosi 
melalui beberapa platform seperti 
pemberitahuan menggunakan banner 
dan artikel mengenai e-perkhidmatan 
dan aplikasi mudah alih kerajaan                   
di kesemua laman web rasmi 
kementerian-kementerian dan jabatan-
jabatan di bawahnya. 
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Platform media sosial iaitu instagram, 
facebook dan twitter. Penggunaan 
media sosial rasmi Kerajaan Negara 
Brunei Darussalam iaitu gov.bn dan juga 
media sosial rasmi kementerian-
kementerian dan jabatan-jabatan                     
di bawahnya telah pun memainkan 
peranan bagi menyalurkan, 
menyampaikan dan memberi kesedaran 
kepada semua peringkat masyarakat 
dan umur mengenai e-perkhidmatan 
dan aplikasi mudah alih yang telah 
disediakan oleh pihak Kerajaan Negara 
Brunei Darussalam dan juga sekali gus 
berperanan bagi menyampaikan 
maklumat dan berita yang betul lagi 
sahih dari masa ke masa. Penerbitan 
iklan-iklan dalam surat khabar seperti 
“Pelita Brunei” berbentuk infographic 
dan artikel mengenai e-perkhidmatan 
dan aplikasi mudah alih kerajaan dari 
masa ke masa. Temu bual melalui kaca 
televisyen dan radio mengenai 
perkhidmatan dan aplikasi mudah alih 
yang baharu dilancarkan telah pun 
diadakan melalui Rampai Pagi di Radio 
Televisyen Brunei dan melalui 
rangkaian-rangkaian radio seperti Kristal 
FM, Nasional FM dan Pilihan FM yang 
diwakili oleh stakeholders yang 
berkenaan. 

Soalan daripada Yang Berhormat  
Awang Iswandy bin Ahmad mengenai 
perancangan untuk memasukkan             
dalam perancangan kewangan 
memperkenalkan Skim Insurans Nyawa 
untuk semua penjawat awam kerajaan. 
Terima kasih atas soalan ini. 
 
Setakat ini belum ada perancangan 
untuk memperkenalkan Skim Insurans 
Nyawa secara menyeluruh kepada 

warga perkhidmatan awam. Walau 
bagaimanapun, pada masa ini terdapat 
beberapa jabatan penguat kuasa 
undang-undang yang mempunyai skim 
insurans secara berkelompok yang 
tertakluk kepada keperluan kementerian 
dan jabatan berkenaan. 
 
Menambah maklumat berkenaan ini             
juga, kaola/saya ingin mengongsikan 
penjelasan berhubung insurans 
konvensional berdasarkan pandangan 
ulama-ulama Islam bahawa perkara-
perkara ini pernah diterbitkan dalam 
buku Fatwa Mufti Kerajaan tahun 2008. 
Untuk ini kalau dibacakan semua sekali 
isi fatwa-fatwa itu akan memakan masa, 
jadinya kaola menyarankan supaya 
hendaklah dirujuk kepada Jabatan Mufti 
Kerajaan kerana di situlah akan dapat 
penerangan yang lebih jelas mengenai 
hal-ehwal insurans dan sila buat 
penyiasatan dengan pihak takaful juga. 
 
Soalan selanjutnya daripada Yang 
Berhormat Pengiran Haji Ali bin 
Pengiran Maon mengenai keluhan 
bahawa pendapatan tidak mencukupi 
dan tidak stabil dengan masalah 
kenaikan harga barang ditambah lagi 
dengan keperluan-keperluan lain yang 
mendesak dalam menyara kehidupan 
sehari-hari bagi diri sendiri dan ahli 
keluarga di bawah tanggungan.  
 
Kaola lebih dahulu mengucapkan terima 
kasih kepada Yang Berhormat yang 
telah menyuarakan perkara ini. Kerajaan 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia         
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang                     
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
memang sangat peka dan prihatin 
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beberapa bangunan berdekatan dengan 
Sekolah Rendah Labi dan usaha-usaha 
beliau untuk memaklumkan kepada 
pihak-pihak yang memiliki bangunan-
bangunan tersebut untuk mengambil 
tindakan yang bersesuaian ke atas 
bangunan-bangunan tersebut. 
 
Dalam hubungan hasil pengauditan               
ke atas pemeliharaan aset, antara isu 
yang sering didapati adalah 
pemeliharaan tidak dilaksanakan secara 
timely dan kurang pemantauan               
oleh pihak pengurusan. Walau 
bagaimanapun pihak-pihak berkenaan 
telah sedaya upaya mengambil tindakan 
pembaikan dengan menggunakan 
sumber kewangan secara efisien.  
 
Jabatan Audit menasihatkan kepada 
pihak-pihak yang berkenaan agar 
pengemaskinian database mengenai 
bangunan-bangunan tersebut bagi 
membantu membuat keputusan 
mengenai pemeliharaannya dan 
pemantauan terhadap bangunan-
bangunan yang terbiar dipertingkatkan 
dengan mengadakan jadual lawatan 
oleh pihak-pihak yang berkenaan dan 
juga memikirkan langkah-langkah bagi 
memanfaatkan bangunan-bangunan 
tersebut seperti mana cadangan-
cadangan Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila Jasa 
Haji Abdul Rahman. Ini termasuk 
menawarkan kepada agensi-agensi yang 
lebih memerlukan bangunan-bangunan 
tersebut. 
 
Soalan daripada Yang Berhormat 
Dayang Khairunnisa binti Awang Haji 
Ash'ari mengenai teknologi dan 

maklumat. Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan soalan yang 
diberikan oleh Yang Berhormat Dayang 
Khairunnisa binti Awang Haji Ash’ari. 
Seperti juga saranan Yang Berhormat, 
pihak Pusat Kebangsaan e-Kerajaan 
akan bekerjasama dengan kementerian-
kementerian untuk memasukkan 
maklumat-maklumat yang penting 
termasuk garis panduan atau Standard 
Operational Procedure (SOP) setelah ia 
disediakan ke dalam laman-laman web 
kerajaan. Bagi membantu kementerian-
kementerian dalam menambah baik 
laman sesawang kementerian-
kementerian seperti penubuhan sistem-
sistem online government.bn telah pun 
dilancarkan sebagai portal rasmi 
kerajaan Brunei Darussalam bagi 
mendapatkan maklumat dan 
perkhidmatan-perkhidmatan kerajaan 
yang dapat diakses di mana sahaja dan 
bila-bila masa. 
 
Bagi meningkatkan lagi kesedaran orang 
ramai mengenai e-perkhidmatan dan 
aplikasi mudah alih yang telah 
disediakan oleh Kerajaan Negara Brunei 
Darussalam Pusat Kebangsaan                       
e-Kerajaan sedang dan telah pun 
bekerjasama dengan agensi-agensi 
kerajaan Negara Brunei Darussalam 
dalam beberapa kegiatan promosi 
melalui beberapa platform seperti 
pemberitahuan menggunakan banner 
dan artikel mengenai e-perkhidmatan 
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jabatan di bawahnya. 
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Platform media sosial iaitu instagram, 
facebook dan twitter. Penggunaan 
media sosial rasmi Kerajaan Negara 
Brunei Darussalam iaitu gov.bn dan juga 
media sosial rasmi kementerian-
kementerian dan jabatan-jabatan                     
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kepada semua peringkat masyarakat 
dan umur mengenai e-perkhidmatan 
dan aplikasi mudah alih yang telah 
disediakan oleh pihak Kerajaan Negara 
Brunei Darussalam dan juga sekali gus 
berperanan bagi menyampaikan 
maklumat dan berita yang betul lagi 
sahih dari masa ke masa. Penerbitan 
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“Pelita Brunei” berbentuk infographic 
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masa ke masa. Temu bual melalui kaca 
televisyen dan radio mengenai 
perkhidmatan dan aplikasi mudah alih 
yang baharu dilancarkan telah pun 
diadakan melalui Rampai Pagi di Radio 
Televisyen Brunei dan melalui 
rangkaian-rangkaian radio seperti Kristal 
FM, Nasional FM dan Pilihan FM yang 
diwakili oleh stakeholders yang 
berkenaan. 
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terhadap isu seperti yang dibangkitkan 
oleh Yang Berhormat semalam, 
terutamanya dalam meringankan kos 
sara hidup secara menyeluruh.  
 
Ke arah itulah semenjak tahun 1984 
beberapa inisiatif telah diperkenalkan 
bagi menambah pendapatan secara 
langsung atau tidak langsung untuk 
meringankan bebanan warga 
perkhidmatan awam di negara ini. 
Antaranya termasuklah perkara-perkara 
berikut:- 
 
1. Pemberian Elaun Kurnia Khas pada 

tahun 1987 yang jumlahnya telah 
direviu lagi pada tahun 1991; 
 

2. Memperkenalkan Elaun Sara Hidup 
pada tahun 1998 yang kadar bagi 
Bahagian IV ke bawah diperbaharui 
pada tahun 2006; 
 

3. Pengenalan EB Khas pada tahun 
1996; dan 
 

4. Kenaikan Mata Gaji Khas 
(Accelerated Increment) pada tahun 
2006. 

 
Semua usaha ini telah meningkatkan 
pendapatan secara langsung kepada 
para pegawai dan kakitangan dalam  
perkhidmatan awam. Selain itu, Jabatan 
Perkhidmatan Awam juga telah 
mengemaskinikan beberapa skim 
perkhidmatan yang telah melibatkan 
penyelarasan dan semakan pada gaji 
dan juga elaun-elaun yang diterima 
dalam kalangan anggota perkhidmatan 
awam khususnya bagi beberapa jawatan 
tertentu seperti skim perkhidmatan bagi 

perguruan, kejururawatan, doktor, 
tenaga pengajar institusi pengajian 
tinggi dan lain-lain. 
 
Di samping itu, sebagai usaha 
memelihara kesejahteraan warga sektor 
swasta, pihak kerajaan juga telah 
menyediakan beberapa insentif seperti 
berikut:- 
 
1. Peraturan bagi kemudahan Cuti 

Beranak mulai 1 Januari 2011.  
Kerajaan akan menghulurkan 
bayaran gaji penuh kepada pekerja-
pekerja swasta yang beranak dalam 
tempoh 5 minggu selepas tempoh             
8 minggu yang dibayar oleh majikan 
masing-masing; 

 
2. Kerajaan juga menghulurkan Elaun 

Pelajaran bagi ahli-ahli Skim Tabung 
Amanah Pekerja (TAP) termasuklah 
bagi mereka yang bekerja di sektor 
swasta dengan kadar-kadar 
tertentu; 

 
3. Pemberian subsidi perumahan                   

di bawah skim Tabung Amanah 
Pekerja (TAP) yang telah 
diperkenalkan 2 tahun yang lalu, 
juga dapat dinikmati oleh pekerja-
pekerja sektor swasta; 
 

4. Di samping itu, selain mewujudkan 
Tabung Amanah Pekerja                
(TAP), kerajaan juga telah 
memperkenalkan Skim Persaraan 
Caruman Tambahan (SCP), iaitu 
melalui skim ini setiap rakyat dan 
penduduk negara ini yang menjadi 
ahli   SCP,  ُ  akan menerima    إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
bayaran bulanan secara minima 
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sebanyak $400.00 sebulan iaitu 
termasuk $250.00 bagi Elaun 
Pencen Tua; 
 

5. Manakala jika mereka ini menabung 
lebih lagi dengan sendirinya, 
pendapatannya akan lebih.  
Manakala di pihak kerajaan pula, 
kemudahan bagi pegawai dan 
kakitangan wanita diseimbangkan 
dengan pegawai dan kakitangan 
lelaki seperti kemudahan Elaun 
Tambang Cuti 4 tahun dan             
Elaun Tambang Cuti Haji.  Ini 
membolehkan pegawai dan 
kakitangan wanita untuk juga 
dihulurkan Elaun Tambang Cuti bagi 
suaminya yang bekerja di sektor 
swasta seperti mana juga Elaun 
Tambang Cuti yang dihulurkan bagi 
anak-anak mereka; dan 

 
6. Para majikan dan pengusaha-

pengusaha di sektor swasta juga 
mempunyai tanggungjawab untuk 
membantu kerajaan bagi mencapai 
objektif berkenaan.  Ini antara 
lainnya menawarkan pakej                 
gaji  yang lebih menarik, 
memperbaiki persekitaran kerja 
yang kondusif, menyediakan 
kemudahan-kemudahan yang 
bersesuaian dan sebagainya, 
sebagai menghargai sumbangan 
bakti dan perkhidmatan mereka 
kepada majikan masing-masing. 

 
Seterusnya, Yang Berhormat Pengerusi, 
soalan daripada Yang Berhormat  
Awang Naim bin Haji Kamis mengenai 
Jawatankuasa Penilaian Kenaikan 
Pangkat dan lantikan yang dilantik 

menganggotai jawatankuasa berkenaan, 
adakah mereka ini benar-benar arif, 
jujur lagi amanah?   
 
Yang Berhormat Pengerusi, kaola 
mengucapkan terima kasih atas soalan 
daripada Yang Berhormat Awang Naim 
bin Haji Kamis itu dan memaklumkan 
ataupun memberitahu bahawasanya 
pemilihan pegawai-pegawai 
perkhidmatan awam bagi menjawat 
jawatan-jawatan tertentu adalah melalui 
proses lantikan dan kenaikan pangkat 
selaras dengan Akta Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam, peraturan serta 
garis panduan yang berjalan pada masa 
ini.   
 
Proses lantikan calon-calon untuk 
berkhidmat dalam perkhidmatan awam 
adalah melalui proses pengisian jawatan 
kosong dan proses sokongan kenaikan 
pangkat, proses pengambilan ataupun 
pengisian jawatan kosong melalui 
beberapa peringkat saringan yang 
teratur, sistematik dan telus bermula 
dari proses menerima permohonan, 
ujian dan temu duga sebelum 
dipertimbangkan untuk dilantik                
ke jawatan-jawatan tertentu.  
 
Bagi pegawai-pegawai yang sedia 
berkhidmat dalam perkhidmatan awam 
juga boleh dilantik ke satu jawatan 
dalam tangga gaji yang lebih tinggi 
melalui proses-proses pengisian iklan 
jawatan kosong atau sokongan kenaikan 
pangkat.   
 
Sokongan kenaikan pangkat lazimnya 
dihadapkan oleh pihak Setiausaha Tetap 
kepada Suruhanjaya Perkhidmatan 
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terhadap isu seperti yang dibangkitkan 
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dengan pegawai dan kakitangan 
lelaki seperti kemudahan Elaun 
Tambang Cuti 4 tahun dan             
Elaun Tambang Cuti Haji.  Ini 
membolehkan pegawai dan 
kakitangan wanita untuk juga 
dihulurkan Elaun Tambang Cuti bagi 
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6. Para majikan dan pengusaha-

pengusaha di sektor swasta juga 
mempunyai tanggungjawab untuk 
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kemudahan-kemudahan yang 
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kepada majikan masing-masing. 

 
Seterusnya, Yang Berhormat Pengerusi, 
soalan daripada Yang Berhormat  
Awang Naim bin Haji Kamis mengenai 
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Pangkat dan lantikan yang dilantik 

menganggotai jawatankuasa berkenaan, 
adakah mereka ini benar-benar arif, 
jujur lagi amanah?   
 
Yang Berhormat Pengerusi, kaola 
mengucapkan terima kasih atas soalan 
daripada Yang Berhormat Awang Naim 
bin Haji Kamis itu dan memaklumkan 
ataupun memberitahu bahawasanya 
pemilihan pegawai-pegawai 
perkhidmatan awam bagi menjawat 
jawatan-jawatan tertentu adalah melalui 
proses lantikan dan kenaikan pangkat 
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Proses lantikan calon-calon untuk 
berkhidmat dalam perkhidmatan awam 
adalah melalui proses pengisian jawatan 
kosong dan proses sokongan kenaikan 
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pengisian jawatan kosong melalui 
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Bagi pegawai-pegawai yang sedia 
berkhidmat dalam perkhidmatan awam 
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Sokongan kenaikan pangkat lazimnya 
dihadapkan oleh pihak Setiausaha Tetap 
kepada Suruhanjaya Perkhidmatan 
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Awam melalui Jabatan Perkhidmatan 
Awam untuk penilaian, pertimbangan 
dan sokongan. Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam atau Jawatankuasa 
Kenaikan Pangkat dan Pertukaran 
Pegawai Kanan Bahagian I dan II, 
jawatankuasa ini dipengerusikan oleh 
Pengerusi Suruhanjaya Perkhidmatan 
Awam dan keahliannya terdiri daripada 
wakil-wakil daripada Jabatan Perdana 
Menteri, Kementerian Kewangan, 
Kementerian Pembangunan, Ahli-Ahli 
Suruhanjaya Perkhidmatan Awam (SPA) 
dan Jabatan Perkhidmatan Awam (JPA). 
 
Penilaian jawatankuasa bukan hanya 
berasaskan kelayakan dari segi 
memenuhi syarat skim perkhidmatan 
tetapi juga melihat secara keseluruhan 
kepada perbandingan dengan rakan-
rakan sebaya yang berpotensi dan yang 
memegang jawatan atau tangga gaji 
yang sama, bahkan lebih 
mengutamakan sumbangan ataupun 
pencapaian signifikan pegawai yang 
disokong.   
 
Penilaian juga lebih menitikberatkan  
dan mengutamakan kebersihan dari segi 
tapisan keselamatan, prestasi, 
produktiviti, akauntabiliti, daya 
kepimpinan yang telah ditunjukkan, 
kebolehan dalam menjalankan tugas, 
kesejajaran ataupun kesesuaian tugas 
dengan kelulusan, inovasi, 
pembaharuan yang telah dibuat, 
pencapaian serta sumbangan yang 
spesifik menggunakan sukat-sukat 
tertentu seperti Petunjuk Prestasi Utama 
(KPI) dan sebagainya.  Tatacara yang 
dilaksanakan adalah secara telus dan 
sistematik bagi mengelakkan isu 

ketidakadilan dalam menilai kenaikan 
pangkat.   
 
Soalan berikutnya daripada Yang 
Berhormat Awang Haji Mohimin bin Haji 
Johari @ Jahari, yang mengutarakan 
pendapat mengenai ada antara jabatan-
jabatan di bawah Jabatan Perdana 
Menteri menggunakan Bahasa Inggeris 
dalam website rasmi dan media cetak, 
padahal bahasa rasmi negara adalah 
Bahasa Melayu.  Terima kasih atas 
soalan Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari @ Jahari. 
 
Pada kelazimannya, website mempunyai 
2 versi yang disediakan iaitu versi 
bahasa rasmi, Bahasa Melayu dan versi 
seterusnya versi Bahasa Inggeris.  Dari 
segi aspek teknikal, sudah disediakan 
dua bahasa, Bahasa Melayu dan 
Inggeris dan ia tertakluk kepada agensi 
untuk menggunakannya.  Dari aspek 
antarabangsa, website dalam Bahasa 
Inggeris diperlukan bagi pelayar website 
yang tidak memahami Bahasa Melayu.   
 
Soalan seterusnya daripada Yang 
Berhormat Awang Haji Mohimin bin Haji 
Johari @ Jahari juga, mengenai 
pembukuan Adat Istiadat 7 Puak Melayu 
Brunei untuk bahan bacaan dan 
pengetahuan generasi-generasi yang 
akan datang selain Adat Istiadat Melayu 
Brunei.  Sekali lagi, terima kasih Yang 
Berhormat.  Berhubung soalan Ahli Yang 
Berhormat, mengenai perkara itu sama 
ada Jabatan Adat Istiadat Negara 
menerbitkan buku mengenai Adat 
Istiadat 7 Puak Melayu Brunei, abiskaola 
berpendapat bahawa peranan utama 
Jabatan Adat Istiadat Negara lebih 
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menjurus dan tertumpu kepada Adat 
Istiadat Diraja.   
 
Abiskaola difahamkan bahawa Dewan 
Bahasa dan Pustaka Brunei, 
Kementerian Kebudayaan Belia dan 
Sukan telah menerbitkan sebuah buku 
yang berkaitan dengan Adat Resam               
7 Puak Brunei di Pesta Buku Brunei 
2018 baru-baru ini.  Buku tersebut 
berjudul Adat Resam 7 Etnik.  Perkara 
ini mungkin boleh disahkan oleh Yang 
Berhormat Menteri Kebudayaan, Belia 
dan Sukan nanti.  Walau bagaimanapun, 
jika maklumat yang telah disediakan 
tersebut dilihat masih belum mencukupi, 
maka kajian dan pengumpulan 
maklumat yang lebih terperinci boleh 
dilaksanakan dengan kerjasama dan 
penglibatan agensi-agensi yang 
berkepentingan termasuk institusi-
institusi pengajian tinggi dan pada 
pandangan abiskaola, ia lebih 
bersesuaian diselaraskan oleh 
Kementerian Kebudayaan, Belia dan 
Sukan mengenainya.   
 
Soalan daripada Yang Berhormat Awang 
Haji Mohimin bin Haji Johari @ Jahari 
mengenai Radio Televisyen Brunei dan 
beberapa orang Ahli Yang Berhormat 
lain. Dicadangkan kepada Radio 
Televisyen Brunei untuk lebih mendekati 
rakyat dan membuat aktiviti bersama 
orang ramai dan memberi keutamaan 
berita dan dokumentari apa jua aktiviti 
untuk ditayangkan melalui saluran Radio 
Televisyen Brunei. Ini bertujuan 
menunjukkan komitmen Radio 
Televisyen Brunei bukan hanya lebih 
menjurus kepada pihak-pihak tertentu, 

maka bisai ia bersifat as a whole 
opportunity approach. 
 
Sukacita kaola memaklumkan kepada 
Yang Berhormat. Peranan Radio 
Televisyen Brunei selaku media penyiar 
tunggal kerajaan turut mengambil kira 
berbagai-bagai usaha dalam penerbitan 
program-program yang melibatkan 
masyarakat. Antara program yang 
diguna pakai termasuk aktiviti 
jerayawara, berdudun ke daerah-
daerah, mukim-mukim dan kampung-
kampung secara terancang. Melaluinya 
berbagai-bagai program diterbitkan 
sama ada melalui rangkaian radio dan 
televisyen termasuk juga usaha-usaha 
mencari bakat-bakat tempatan.   
 
Di samping itu, berbagai-bagai program 
radio dan televisyen yang melibatkan 
masyarakat juga turut diterbitkan secara 
giat antaranya Program Bermukun, 
Bahasa Mengenali Bangsa, program-
program dalam Rampai Pagi melalui 
laporan daerah-daerah dan berita serta 
rancangan-rancangan televisyen seperti 
rancangan silaturahim dan sebagainya. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli 
Yang Berhormat. Saya kira semalam 
soalan-soalan yang dikemukakan oleh 
Ahli-Ahli Yang Berhormat sebelah sini 
adalah beberapa soalan yang secara 
spesifik. Pada misalannya mengenai 
kualiti program dan juga kualiti sound 
yang dilaksanakan oleh Radio Televisyen 
Brunei. 
 
Ahli Yang Berhormat di sebelah sini 
pada misalannya menyatakan di satu 
kawasan di Daerah Belait kualiti 
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Awam melalui Jabatan Perkhidmatan 
Awam untuk penilaian, pertimbangan 
dan sokongan. Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam atau Jawatankuasa 
Kenaikan Pangkat dan Pertukaran 
Pegawai Kanan Bahagian I dan II, 
jawatankuasa ini dipengerusikan oleh 
Pengerusi Suruhanjaya Perkhidmatan 
Awam dan keahliannya terdiri daripada 
wakil-wakil daripada Jabatan Perdana 
Menteri, Kementerian Kewangan, 
Kementerian Pembangunan, Ahli-Ahli 
Suruhanjaya Perkhidmatan Awam (SPA) 
dan Jabatan Perkhidmatan Awam (JPA). 
 
Penilaian jawatankuasa bukan hanya 
berasaskan kelayakan dari segi 
memenuhi syarat skim perkhidmatan 
tetapi juga melihat secara keseluruhan 
kepada perbandingan dengan rakan-
rakan sebaya yang berpotensi dan yang 
memegang jawatan atau tangga gaji 
yang sama, bahkan lebih 
mengutamakan sumbangan ataupun 
pencapaian signifikan pegawai yang 
disokong.   
 
Penilaian juga lebih menitikberatkan  
dan mengutamakan kebersihan dari segi 
tapisan keselamatan, prestasi, 
produktiviti, akauntabiliti, daya 
kepimpinan yang telah ditunjukkan, 
kebolehan dalam menjalankan tugas, 
kesejajaran ataupun kesesuaian tugas 
dengan kelulusan, inovasi, 
pembaharuan yang telah dibuat, 
pencapaian serta sumbangan yang 
spesifik menggunakan sukat-sukat 
tertentu seperti Petunjuk Prestasi Utama 
(KPI) dan sebagainya.  Tatacara yang 
dilaksanakan adalah secara telus dan 
sistematik bagi mengelakkan isu 

ketidakadilan dalam menilai kenaikan 
pangkat.   
 
Soalan berikutnya daripada Yang 
Berhormat Awang Haji Mohimin bin Haji 
Johari @ Jahari, yang mengutarakan 
pendapat mengenai ada antara jabatan-
jabatan di bawah Jabatan Perdana 
Menteri menggunakan Bahasa Inggeris 
dalam website rasmi dan media cetak, 
padahal bahasa rasmi negara adalah 
Bahasa Melayu.  Terima kasih atas 
soalan Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari @ Jahari. 
 
Pada kelazimannya, website mempunyai 
2 versi yang disediakan iaitu versi 
bahasa rasmi, Bahasa Melayu dan versi 
seterusnya versi Bahasa Inggeris.  Dari 
segi aspek teknikal, sudah disediakan 
dua bahasa, Bahasa Melayu dan 
Inggeris dan ia tertakluk kepada agensi 
untuk menggunakannya.  Dari aspek 
antarabangsa, website dalam Bahasa 
Inggeris diperlukan bagi pelayar website 
yang tidak memahami Bahasa Melayu.   
 
Soalan seterusnya daripada Yang 
Berhormat Awang Haji Mohimin bin Haji 
Johari @ Jahari juga, mengenai 
pembukuan Adat Istiadat 7 Puak Melayu 
Brunei untuk bahan bacaan dan 
pengetahuan generasi-generasi yang 
akan datang selain Adat Istiadat Melayu 
Brunei.  Sekali lagi, terima kasih Yang 
Berhormat.  Berhubung soalan Ahli Yang 
Berhormat, mengenai perkara itu sama 
ada Jabatan Adat Istiadat Negara 
menerbitkan buku mengenai Adat 
Istiadat 7 Puak Melayu Brunei, abiskaola 
berpendapat bahawa peranan utama 
Jabatan Adat Istiadat Negara lebih 
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menjurus dan tertumpu kepada Adat 
Istiadat Diraja.   
 
Abiskaola difahamkan bahawa Dewan 
Bahasa dan Pustaka Brunei, 
Kementerian Kebudayaan Belia dan 
Sukan telah menerbitkan sebuah buku 
yang berkaitan dengan Adat Resam               
7 Puak Brunei di Pesta Buku Brunei 
2018 baru-baru ini.  Buku tersebut 
berjudul Adat Resam 7 Etnik.  Perkara 
ini mungkin boleh disahkan oleh Yang 
Berhormat Menteri Kebudayaan, Belia 
dan Sukan nanti.  Walau bagaimanapun, 
jika maklumat yang telah disediakan 
tersebut dilihat masih belum mencukupi, 
maka kajian dan pengumpulan 
maklumat yang lebih terperinci boleh 
dilaksanakan dengan kerjasama dan 
penglibatan agensi-agensi yang 
berkepentingan termasuk institusi-
institusi pengajian tinggi dan pada 
pandangan abiskaola, ia lebih 
bersesuaian diselaraskan oleh 
Kementerian Kebudayaan, Belia dan 
Sukan mengenainya.   
 
Soalan daripada Yang Berhormat Awang 
Haji Mohimin bin Haji Johari @ Jahari 
mengenai Radio Televisyen Brunei dan 
beberapa orang Ahli Yang Berhormat 
lain. Dicadangkan kepada Radio 
Televisyen Brunei untuk lebih mendekati 
rakyat dan membuat aktiviti bersama 
orang ramai dan memberi keutamaan 
berita dan dokumentari apa jua aktiviti 
untuk ditayangkan melalui saluran Radio 
Televisyen Brunei. Ini bertujuan 
menunjukkan komitmen Radio 
Televisyen Brunei bukan hanya lebih 
menjurus kepada pihak-pihak tertentu, 

maka bisai ia bersifat as a whole 
opportunity approach. 
 
Sukacita kaola memaklumkan kepada 
Yang Berhormat. Peranan Radio 
Televisyen Brunei selaku media penyiar 
tunggal kerajaan turut mengambil kira 
berbagai-bagai usaha dalam penerbitan 
program-program yang melibatkan 
masyarakat. Antara program yang 
diguna pakai termasuk aktiviti 
jerayawara, berdudun ke daerah-
daerah, mukim-mukim dan kampung-
kampung secara terancang. Melaluinya 
berbagai-bagai program diterbitkan 
sama ada melalui rangkaian radio dan 
televisyen termasuk juga usaha-usaha 
mencari bakat-bakat tempatan.   
 
Di samping itu, berbagai-bagai program 
radio dan televisyen yang melibatkan 
masyarakat juga turut diterbitkan secara 
giat antaranya Program Bermukun, 
Bahasa Mengenali Bangsa, program-
program dalam Rampai Pagi melalui 
laporan daerah-daerah dan berita serta 
rancangan-rancangan televisyen seperti 
rancangan silaturahim dan sebagainya. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli 
Yang Berhormat. Saya kira semalam 
soalan-soalan yang dikemukakan oleh 
Ahli-Ahli Yang Berhormat sebelah sini 
adalah beberapa soalan yang secara 
spesifik. Pada misalannya mengenai 
kualiti program dan juga kualiti sound 
yang dilaksanakan oleh Radio Televisyen 
Brunei. 
 
Ahli Yang Berhormat di sebelah sini 
pada misalannya menyatakan di satu 
kawasan di Daerah Belait kualiti 
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soundnya seperti rekod yang 
tersangkut-sangkut, jadi saya harap Ahli 
Yang Berhormat menjawab soalan-
soalan sedemikian secara spesifik dan 
tidaklah payah dilaratkan kepada 
program-program yang lain kerana kita 
mempunyai masa yang sedikit untuk 
mendengar apa jawapan-jawapan 
daripada Ahli Yang Berhormat.  Terima 
kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Perkara itu 
diambil maklum dan akan kaola patuhi 
apa yang dikehendaki dan sambil itu 
kaola akan beredar kepada perkara-
perkara lain jua dan ada  banyak        
lagi soalan yang telah kaola       
sediakan jawapan-jawapannya. Walau 
bagaimanapun, terpulanglah kepada 
Yang Berhormat Pengerusi untuk 
menentukan masa dan sebagainya. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Silakan 
Yang Berhormat untuk meneruskan. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri: Kaola ingin 
mengemukakan soalan yang telah 
dibangkitkan oleh Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Putera Maharaja Dato 
Paduka Awang Haji Abdul Ghani bin 
Pehin Datu Pekerma Dewa Dato Paduka 
Haji Abdul Rahim mengenai Radio 
Televisyen Brunei juga tetapi lebih 
tertumpu kepada pencipta-pencipta, 
penulis lirik lagu.   
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka Awang 
Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu 

Pekerma Dewa Dato Paduka Haji Abdul 
Rahim ada menyatakan bahawasanya 
Radio Televisyen Brunei iaitu siaran 
radio tidak menyebut pencipta atau 
penulis lirik bagi lagu-lagu tertentu 
khususnya lagu-lagu patriotik pada 
masa-masa tertentu seperti Hari 
Kebangsaan dan Hari Keputeraan dan 
sebagainya. 
 
Sebagai jawapannya, Radio Televisyen 
Brunei sebagai ejen pengumpulan dan 
penyiaran lagu-lagu tempatan sentiasa 
akan berusaha mengongsikan kepada 
masyarakat, penonton dan 
pendengarnya tentang latar belakang 
pencipta, penulis lirik atau yang 
berkaitan sebagai rasa penghargaan 
atau penghasilan lagu-lagu berkenaan 
secara menyeluruh atau mengikut 
kesesuaian sesebuah program.   
 
 ُ  perkara   ini   akan  diambil إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
perhatian baik oleh pihak Radio 
Televisyen Brunei untuk memenuhi apa 
yang dihasratkan oleh Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Putera Maharaja Dato 
Paduka Awang Haji Abdul Ghani bin 
Pehin Datu Pekerma Dewa Dato Paduka 
Haji Abdul Rahim dari segi penyebutan 
pencipta-pencipta lagu ataupun lirik-lirik 
bagi lagu-lagu yang tersebut. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Ada baiknya pada 
ketika ini, kita menangguhkan 
Mesyuarat Jawatankuasa ini dan kita 
bermesyuarat balik dalam Majlis 
Mesyuarat Negara. 
 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 
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 (Majlis Mesyuarat bersidang 
semula) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ada baiknya mesyuarat kita ini kita 
tangguhkan dahulu selama 15 minit dan 
kita akan kembali untuk menyambung 
perbincangan kita  nanti  ُ  . إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 

(Majlis Mesyuarat bersidang 
semula) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat bagi 
membolehkan kita untuk meneruskan 
membincangkan Rang Undang-Undang 
satu per satu, maka saya tangguhkan 
Mesyuarat Persidangan Majlis Mesyuarat 
Negara ini dan kita akan bersidang 
semula  di Peringkat Jawatankuasa. 

 
(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 

 
(Mesyuarat Jawatankuasa 

bersidang semula) 
 

Yang      Berhormat     Pengerusi: 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Ahli-Ahli Yang بسِْمِ ا�ّٰ
Berhormat. Sekarang perbincangan 
Rang Undang-Undang (2018) 
Perbekalan, 2018/2019 di Peringkat 
Jawatankuasa disambung semula 
sebelum Mesyuarat Jawatankuasa ini 
ditangguhkan tadi untuk membolehkan 
kita berhenti berehat.  
 
Kita masih lagi membincangkan Jadual 
Jabatan Perdana Menteri bagi Tajuk 
SA08A - Radio Televisyen Brunei hingga 
Tajuk SA25A - Jabatan Penyelidikan 

Brunei, Jabatan Perdana Menteri dan 
kita masih lagi mendengar respons 
daripada Yang Berhormat Menteri di 
Jabatan Perdana Menteri terhadap 
soalan-soalan yang dikemukakan oleh 
Ahli-Ahli Yang Berhormat yang telah 
ditimbulkan pada petang semalam.  
 
Maka saya mempersilakan Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri untuk meneruskan penerangan-
penerangannya. Silakan Yang 
Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri  Jabatan 
Perdana Menteri:   حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. Kaola akan terus sahaja 
menuju kepada masalah siaran 
televisyen yang dikatakan oleh salah 
seorang Ahli Yang Berhormat seperti CD 
rosak dan sebagainya terganggu maka 
kaola sebagai respons mewakili Radio 
Televisyen Brunei mengucapkan terima 
kasih atas persoalan ataupun soalan 
yang diajukan oleh Yang Berhormat-
Yang Berhormat itu. 
 
Berkaitan dengan isu penerimaan siaran 
digital di kawasan-kawasan pedalaman 
di Daerah Belait, Daerah Tutong dan 
Daerah Temburong, Radio dan 
Televisyen mengambil perhatian serius 
mengenai perkara itu bagi 
membolehkan Radio Televisyen Brunei 
membuat siasatan yang terperinci          
ke arah pembaikan dan merancang 
keperluan teknikal dalam mengatasi 
perkara ini. 
 
Adalah diakui bahawa sebahagian 
kawasan terbatas siarannya kerana 
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soundnya seperti rekod yang 
tersangkut-sangkut, jadi saya harap Ahli 
Yang Berhormat menjawab soalan-
soalan sedemikian secara spesifik dan 
tidaklah payah dilaratkan kepada 
program-program yang lain kerana kita 
mempunyai masa yang sedikit untuk 
mendengar apa jawapan-jawapan 
daripada Ahli Yang Berhormat.  Terima 
kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Perkara itu 
diambil maklum dan akan kaola patuhi 
apa yang dikehendaki dan sambil itu 
kaola akan beredar kepada perkara-
perkara lain jua dan ada  banyak        
lagi soalan yang telah kaola       
sediakan jawapan-jawapannya. Walau 
bagaimanapun, terpulanglah kepada 
Yang Berhormat Pengerusi untuk 
menentukan masa dan sebagainya. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Silakan 
Yang Berhormat untuk meneruskan. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri: Kaola ingin 
mengemukakan soalan yang telah 
dibangkitkan oleh Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Putera Maharaja Dato 
Paduka Awang Haji Abdul Ghani bin 
Pehin Datu Pekerma Dewa Dato Paduka 
Haji Abdul Rahim mengenai Radio 
Televisyen Brunei juga tetapi lebih 
tertumpu kepada pencipta-pencipta, 
penulis lirik lagu.   
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka Awang 
Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu 

Pekerma Dewa Dato Paduka Haji Abdul 
Rahim ada menyatakan bahawasanya 
Radio Televisyen Brunei iaitu siaran 
radio tidak menyebut pencipta atau 
penulis lirik bagi lagu-lagu tertentu 
khususnya lagu-lagu patriotik pada 
masa-masa tertentu seperti Hari 
Kebangsaan dan Hari Keputeraan dan 
sebagainya. 
 
Sebagai jawapannya, Radio Televisyen 
Brunei sebagai ejen pengumpulan dan 
penyiaran lagu-lagu tempatan sentiasa 
akan berusaha mengongsikan kepada 
masyarakat, penonton dan 
pendengarnya tentang latar belakang 
pencipta, penulis lirik atau yang 
berkaitan sebagai rasa penghargaan 
atau penghasilan lagu-lagu berkenaan 
secara menyeluruh atau mengikut 
kesesuaian sesebuah program.   
 
 ُ  perkara   ini   akan  diambil إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
perhatian baik oleh pihak Radio 
Televisyen Brunei untuk memenuhi apa 
yang dihasratkan oleh Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Putera Maharaja Dato 
Paduka Awang Haji Abdul Ghani bin 
Pehin Datu Pekerma Dewa Dato Paduka 
Haji Abdul Rahim dari segi penyebutan 
pencipta-pencipta lagu ataupun lirik-lirik 
bagi lagu-lagu yang tersebut. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Ada baiknya pada 
ketika ini, kita menangguhkan 
Mesyuarat Jawatankuasa ini dan kita 
bermesyuarat balik dalam Majlis 
Mesyuarat Negara. 
 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 
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 (Majlis Mesyuarat bersidang 
semula) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ada baiknya mesyuarat kita ini kita 
tangguhkan dahulu selama 15 minit dan 
kita akan kembali untuk menyambung 
perbincangan kita  nanti  ُ  . إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 

(Majlis Mesyuarat bersidang 
semula) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat bagi 
membolehkan kita untuk meneruskan 
membincangkan Rang Undang-Undang 
satu per satu, maka saya tangguhkan 
Mesyuarat Persidangan Majlis Mesyuarat 
Negara ini dan kita akan bersidang 
semula  di Peringkat Jawatankuasa. 

 
(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 

 
(Mesyuarat Jawatankuasa 

bersidang semula) 
 

Yang      Berhormat     Pengerusi: 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Ahli-Ahli Yang بسِْمِ ا�ّٰ
Berhormat. Sekarang perbincangan 
Rang Undang-Undang (2018) 
Perbekalan, 2018/2019 di Peringkat 
Jawatankuasa disambung semula 
sebelum Mesyuarat Jawatankuasa ini 
ditangguhkan tadi untuk membolehkan 
kita berhenti berehat.  
 
Kita masih lagi membincangkan Jadual 
Jabatan Perdana Menteri bagi Tajuk 
SA08A - Radio Televisyen Brunei hingga 
Tajuk SA25A - Jabatan Penyelidikan 

Brunei, Jabatan Perdana Menteri dan 
kita masih lagi mendengar respons 
daripada Yang Berhormat Menteri di 
Jabatan Perdana Menteri terhadap 
soalan-soalan yang dikemukakan oleh 
Ahli-Ahli Yang Berhormat yang telah 
ditimbulkan pada petang semalam.  
 
Maka saya mempersilakan Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri untuk meneruskan penerangan-
penerangannya. Silakan Yang 
Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri  Jabatan 
Perdana Menteri:   حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ
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Pengerusi. Kaola akan terus sahaja 
menuju kepada masalah siaran 
televisyen yang dikatakan oleh salah 
seorang Ahli Yang Berhormat seperti CD 
rosak dan sebagainya terganggu maka 
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Televisyen Brunei mengucapkan terima 
kasih atas persoalan ataupun soalan 
yang diajukan oleh Yang Berhormat-
Yang Berhormat itu. 
 
Berkaitan dengan isu penerimaan siaran 
digital di kawasan-kawasan pedalaman 
di Daerah Belait, Daerah Tutong dan 
Daerah Temburong, Radio dan 
Televisyen mengambil perhatian serius 
mengenai perkara itu bagi 
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membuat siasatan yang terperinci          
ke arah pembaikan dan merancang 
keperluan teknikal dalam mengatasi 
perkara ini. 
 
Adalah diakui bahawa sebahagian 
kawasan terbatas siarannya kerana 
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keadaan tanah yang berbukit-bukau 
menyebabkan sebahagian rumah-rumah 
penduduk di daerah-daerah tersebut 
terselindung ataupun terhadang 
daripada pancaran siaran televisyen, 
Radio Televisyen Brunei. Jabatan Radio 
Televisyen Brunei juga telah dan akan 
melaksanakan beberapa langkah secara 
berterusan bagi memastikan siaran 
televisyen digital dapat diterima.  
 
Antara usaha yang telah dan sedang 
dilakukan adalah pemberigaan siaran 
televisyen digital melalui program-
program yang sudah ditonton selama ini 
juga mengadakan jerayawara                 
ke tempat-tempat ataupun daerah-
daerah berkenaan sambil memeriksa 
siaran-siaran Radio Televisyen Brunei 
sama ada dapat diterima dengan baik 
ataupun tidak. 
 
Hasil pemeriksaan turut mendapati isu 
penerimaan siaran televisyen digital 
bukan sahaja disebabkan kawasan 
lembah ataupun terhadang ataupun 
terhalang. Ada juga isu yang lain iaitu 
kurang pemahaman mengenai peralatan 
termasuk pemasangan antena yang 
salah serta pendawaian yang tidak betul 
atau rosak.  
 
Radio Televisyen Brunei secara 
berterusan akan memberikan khidmat 
nasihat dan tunjuk ajar kepada orang 
ramai jika diperlukan. Orang ramai 
boleh juga menghubungi Radio 
Televisyen Brunei di talian yang telah 
diberikan iaitu 2225967. 
 
Salah satu langkah yang akan diambil 
ialah untuk dipasang peralatan gap 

fillers di kawasan yang betul-betul 
terjejas penerimaan siaran digital yang 
juga memerlukan kos pelaburan yang 
tinggi bagi pihak jabatan sekitar 
$350,000.00 bagi setiap kawasan.  
 
Pada masa yang sama Radio Televisyen 
Brunei juga sentiasa membuat 
pemantauan berterusan dan bersedia 
menerima maklum balas daripada orang 
ramai.  
 
Berkaitan dengan cadangan 
pemberigaan mengenai tatacara 
pemasangan peralatan bagi penerimaan 
siaran digital, Radio Televisyen Brunei 
sering kali menyiarkan promo-promo 
berkaitan melalui televisyen dan media 
sosial Radio Televisyen Brunei yang juga 
ditular melalui aplikasi WhatsApp 
jabatan. Jabatan akan berterusan 
menyiarkannya dari masa ke masa. 
 
Dalam hal ini juga dipohonkan 
kerjasama orang ramai menggunakan 
dan memasang peralatan penerimaan 
yang betul dalam sama-sama 
mendukung slogan Radio Televisyen 
Brunei iaitu “Sentiasa Bersama Biskita”. 
 
Mengenai persaingan siaran Radio 
Televisyen Brunei dengan siaran-siaran 
lain seperti televisyen Astro dan 
televisyen satelit Indonesia ditanyakan 
apakah langkah-langkah yang akan 
diambil oleh Radio Televisyen Brunei 
mengenai perkara ini.  
 
Berdasarkan kajian Audience 2016 
jumlah penonton yang menonton 
saluran Radio Televisyen Brunei ialah 
sebanyak 78% dan akhir-akhir ini 
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jumlah tersebut meningkat kepada 
95%.  
 
Sehubungan dengan itu, Radio 
Televisyen Brunei berusaha untuk 
memperbaiki perisian program dan 
kualiti penerbitan dan pada masa yang 
sama, jabatan juga membeli rancangan 
yang menarik dan terkini dari luar 
negeri untuk menarik lebih ramai 
penonton. Radio Televisyen Brunei juga 
giat memperluas pencapaian audience 
melalui penggunaan media baharu 
seperti facebook RTB, RTB News, 
Rangkaian-rangkaian Radio, Instagram, 
rtb.bn, Youtube, RTB Media Baharu.  
 
Radio Televisyen Brunei juga mengambil 
langkah ke hadapan dengan 
memperkenalkan platform Live 
Streaming melalui media sosial bagi 
acara-acara kenegaraan seperti 
sambutan-sambutan Hari Keputeraan 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang            
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, 
Acara-acara sambutan Jubli Emas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia,       
Hari Kebangsaan Negara Brunei 
Darussalam, Musabaqah-Musabaqah 
Membaca  Al-Quran dan lain-lainnya 
yang mana ianya mendapat jumlah 
tontonan yang tinggi bukan sahaja dari 
dalam negeri bahkan hingga mencapai 
keluar negeri seperti Amerika Syarikat 
dan negara-negara Eropah. 
 
Dalam masalah mana satu yang 
diutamakan ataupun pengaruh-
pengaruh TV Astro dan satelit 
Indonesia. Dalam masalah ini, 
dimaklumi bahawasanya ada kena-

mengena dengan selera ataupun 
kehendak penonton itu sendiri terhadap 
rancangan-rancangan yang diutarakan 
ataupun dikemukakan. 
  
Yang paling penting ialah semangat 
kenegaraan kita, patriotik kita terhadap 
rancangan-rancangan kita sendiri dan 
jangan meninggalkannya kerana ada 
siaran-siaran lain kerana itu mungkin 
menjadi persoalan juga tetapi biarlah 
kitani menggunakan kesedaran 
bahawasanya siaran-siaran kita itu lebih 
berharga dan lebih perlu diberikan 
sokongan dan dukungan. 
 
Soalan daripada Yang Berhormat Awang 
Haji Ramli bin Haji Lahit mengenai 
majlis rasmi yang dianjurkan oleh 
badan-badan dan persatuan-persatuan 
mahupun jabatan-jabatan menjemput 
pembesar-pembesar negara masih 
terdapat kekeliruan dan keraguan untuk 
menentukan tempat duduk, ketertiban 
dan susun acara. Ramai yang belum 
memahami akan cara penggunaan Adat 
Istiadat yang tertentu.  
 
Adakah cadangan Unit Sebaran dan 
Penerbitan untuk menerbitkan buku 
panduan untuk diberi secara percuma 
atau dijual bagi orang ramai?  
 
Pada menjawabnya, Unit Sebaran dan 
Penerbitan di Bahagian Pemberigaan, 
Jabatan Adat Istiadat Negara, sudah 
pernah menerbitkan buku yang bertajuk 
Kertas Kerja Ceramah dan Bengkel Adat 
Istiadat.   
 
Selain kursus-kursus dan taklimat-
taklimat antara tajuk dalam buku-buku 
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apakah langkah-langkah yang akan 
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Kertas Kerja Ceramah dan Bengkel Adat 
Istiadat.   
 
Selain kursus-kursus dan taklimat-
taklimat antara tajuk dalam buku-buku 



PAGI HARI KHAMIS, 20 JAMADILAKHIR 1439 / 8 MAC 2018 
  

180 

ataupun taklimat-taklimat tersebut ada 
menyentuh mengenai persoalan yang 
dikemukakan oleh Yang Berhormat, 
termasuk tajuk susunan kedudukan 
jemputan dalam majlis, ketertiban dan 
persediaan bagi mengadakan majlis.   
 
Untuk pengetahuan semua buku ini 
diberikan secara percuma kepada 
peserta-peserta yang mengikuti kursus 
dan Bengkel Adat Istiadat yang 
dianjurkan oleh Jabatan Adat Istiadat 
Negara atau kerjasama dengan pihak 
lain.  Namun demikian, buku tersebut 
tidak lagi diberikan pada masa           
ini, memandangkan terdapatnya 
perubahan-perubahan yang perlu 
diselaraskan dari semasa ke semasa 
termasuk mengenai susunan kedudukan 
jemputan, terasul dan perkara-perkara 
yang berkaitan. 
 
Berhubung dengan perkara ini, bagi 
memberikan kefahaman tatatertib dan 
susunan protokol dalam majlis 
beristiadat dan majlis-majlis 
kenegaraan, Bahagian Pemberigaan 
secara terus menerus memberikan 
pencerahan dengan memberikan 
taklimat-taklimat mengenainya. 
 
Bagi mana-mana pihak yang ingin 
menganjurkan apa jua majlis rasmi yang 
melibatkan pembesar-pembesar negara, 
Jabatan Adat Istiadat Negara sentiasa 
mengalu-alukan orang ramai atau pihak 
berkenaan datang ke Jabatan Adat 
Istiadat bagi memberikan khidmat 
nasihat dan tunjuk ajar kepada 
penganjur majlis bagi membisaikan dan 
melancarkan lagi majlis yang akan 
diadakan.  

Dalam perkara menentukan tempat 
duduk para jemputan dalam majlis-
majlis rasmi, pihak penganjur bersama 
Jabatan Adat Istiadat pada lazimnya 
akan menubuhkan Jawatankuasa Kerja 
Jemputan dan Protokol bagi setiap 
majlis yang diadakan dengan melantik 
ahli-ahlinya yang akan berperanan 
sebagai menyambut tetamu kepada 
para jemputan yang hadir dan 
seterusnya membawa ke tempat duduk 
yang telah ditentukan bagi 
memudahkan menuju ke tempat 
masing-masing. 
 
Sementara itu pihak jabatan juga ada 
menyertakan garis panduan yang 
berkaitan dengan tatacara menghadiri 
majlis yang penuh beristiadat dalam kad 
jemputan masing-masing sebagai 
rujukan yang perlu dipatuhi dalam 
menghadiri majlis-majlis rasmi seperti 
lampiran contoh pakaian yang dipakai, 
peraturan dalam majlis, larangan 
penggunaan telefon bimbit dalam 
majlis, waktu menghadiri undangan dan 
cara berpakaian dan sebagainya. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka Awang 
Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu 
Pekerma Dewa Dato Paduka Haji Abdul 
Rahim, juga ada membawakan satu 
persoalan mengenai dengan paras 
perbezaan harga dari sebuah kedai ke 
sebuah kedai runcit di kampung 
menaikkan harga sesuka hati sehingga 
melebihi satu ringgit.  
 
Terima kasih kaola ucapkan kepada 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka Awang 
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Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu 
Pekerma Dewa Dato Paduka Haji Abdul 
Rahim.  Untuk makluman, pihak 
kerajaan melalui Jabatan Perancangan 
dan Kemajuan Ekonomi, dimandatkan 
untuk mengawal dan memantau harga 
barangan tertentu di bawah Akta 
Kawalan Harga Penggal 142 iaitu seperti 
gula, beras, susu, tepung fomula dan 
minyak masak. 
 
Untuk makluman Yang Berhormat juga, 
penetapan harga maksimum tidak 
bermaksud kesemua kedai menjual 
pada harga yang ditetapkan, harga 
barangan yang terkawal di pasaran 
adalah ditentukan oleh para peniaga 
masing-masing asalkan tidak melebihi 
harga maksimum yang ditetapkan.   
 
Oleh itu, jika terdapat dan didapati ada 
antara peniaga-peniaga itu 
mengamalkan menaikkan harga barang 
yang melebihi daripada had yang telah 
ditetapkan, maka silalah buat aduan 
kepada pihak yang berwajib seperti    
polis dan kementerian-kementerian 
berkenaan mengenai perkara ini. 
Kerjasama orang ramai dialu-alukan. 
 
Mengenai ada didapati peniaga-peniaga 
itu yang tidak berlesen atau sebagainya 
sekali lagi elok perkara ini diadukan 
kepada pihak-pihak yang berkenaan dan 
kaola rasa perkara ini boleh juga 
diberikan pencerahan oleh pihak 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
untuk memberikan sedikit penerangan. 
 
Kaola tadi ada menyebutkan tentang 
tatacara operasi standard mengenai 
dengan tuduhan-tuduhan mengenai 

perkara-perkara yang tular di media-
media maklumat ataupun media-media 
perhubungan.  Jabatan Perdana Menteri 
mengambil maklum mengenai ketularan 
maklumat yang tidak sahih yang 
semakin berleluasa kebelakangan ini.  
Secara ringkasnya SOP bagi menangani 
perkara ini telah disediakan seperti 
berikut: 
 
1. Kementerian-kementerian telah 

diberikan mandat dan 
bertanggungjawab untuk meneliti 
dan menilai berita atau maklumat 
yang difikirkan palsu berkenaan 
agensi masing-masing yang 
disebarkan melalui laman-laman 
sesawang atau media sosial; 

 
2. Kementerian-kementerian seterus-

nya akan mengambil tindakan 
segera dan mengeluarkan kenyataan 
balas atau response statement serta 
membuat pembetulan-pembetulan 
yang bersesuaian dan 
menyebarkannya melalui media-
media yang ada; 

 
3. Jika ia disebarkan melalui laman-

laman sesawang kementerian-
kementerian akan bekerjasama 
dengan Jabatan Perdana Menteri 
dengan pihak berkuasa Industri 
Teknologi Info Komunikasi IT bagi 
tindakan lanjut; dan 

 
4. Maklum balas yang akan dikeluarkan 

hendaklah antara lain menyatakan 
bahawa berita atau maklumat yang 
disebarkan adalah tidak benar dan 
seterusnya membuat pembetulan  
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ataupun taklimat-taklimat tersebut ada 
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persoalan mengenai dengan paras 
perbezaan harga dari sebuah kedai ke 
sebuah kedai runcit di kampung 
menaikkan harga sesuka hati sehingga 
melebihi satu ringgit.  
 
Terima kasih kaola ucapkan kepada 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka Awang 
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Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu 
Pekerma Dewa Dato Paduka Haji Abdul 
Rahim.  Untuk makluman, pihak 
kerajaan melalui Jabatan Perancangan 
dan Kemajuan Ekonomi, dimandatkan 
untuk mengawal dan memantau harga 
barangan tertentu di bawah Akta 
Kawalan Harga Penggal 142 iaitu seperti 
gula, beras, susu, tepung fomula dan 
minyak masak. 
 
Untuk makluman Yang Berhormat juga, 
penetapan harga maksimum tidak 
bermaksud kesemua kedai menjual 
pada harga yang ditetapkan, harga 
barangan yang terkawal di pasaran 
adalah ditentukan oleh para peniaga 
masing-masing asalkan tidak melebihi 
harga maksimum yang ditetapkan.   
 
Oleh itu, jika terdapat dan didapati ada 
antara peniaga-peniaga itu 
mengamalkan menaikkan harga barang 
yang melebihi daripada had yang telah 
ditetapkan, maka silalah buat aduan 
kepada pihak yang berwajib seperti    
polis dan kementerian-kementerian 
berkenaan mengenai perkara ini. 
Kerjasama orang ramai dialu-alukan. 
 
Mengenai ada didapati peniaga-peniaga 
itu yang tidak berlesen atau sebagainya 
sekali lagi elok perkara ini diadukan 
kepada pihak-pihak yang berkenaan dan 
kaola rasa perkara ini boleh juga 
diberikan pencerahan oleh pihak 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
untuk memberikan sedikit penerangan. 
 
Kaola tadi ada menyebutkan tentang 
tatacara operasi standard mengenai 
dengan tuduhan-tuduhan mengenai 

perkara-perkara yang tular di media-
media maklumat ataupun media-media 
perhubungan.  Jabatan Perdana Menteri 
mengambil maklum mengenai ketularan 
maklumat yang tidak sahih yang 
semakin berleluasa kebelakangan ini.  
Secara ringkasnya SOP bagi menangani 
perkara ini telah disediakan seperti 
berikut: 
 
1. Kementerian-kementerian telah 

diberikan mandat dan 
bertanggungjawab untuk meneliti 
dan menilai berita atau maklumat 
yang difikirkan palsu berkenaan 
agensi masing-masing yang 
disebarkan melalui laman-laman 
sesawang atau media sosial; 

 
2. Kementerian-kementerian seterus-

nya akan mengambil tindakan 
segera dan mengeluarkan kenyataan 
balas atau response statement serta 
membuat pembetulan-pembetulan 
yang bersesuaian dan 
menyebarkannya melalui media-
media yang ada; 

 
3. Jika ia disebarkan melalui laman-

laman sesawang kementerian-
kementerian akan bekerjasama 
dengan Jabatan Perdana Menteri 
dengan pihak berkuasa Industri 
Teknologi Info Komunikasi IT bagi 
tindakan lanjut; dan 

 
4. Maklum balas yang akan dikeluarkan 

hendaklah antara lain menyatakan 
bahawa berita atau maklumat yang 
disebarkan adalah tidak benar dan 
seterusnya membuat pembetulan  
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ke atas kenyataan-kenyataan palsu 
yang disebarkan. 

Selain itu, Jabatan Perdana Menteri dan 
kementerian yang bertanggungjawab 
dengan penerangan dan ICT juga masih 
dalam perancangan untuk merangka 
panduan penggunaan media sosial yang 
berhemah.  Jabatan Perdana Menteri 
juga melalui agensi yang berkenaan 
mempunyai perancangan bagi 
menyediakan satu portal online bagi 
menangani isu berita-berita yang ditular 
di media-media termasuklah melalui 
akaun-akaun media sosial dan 
WhatsApp.   
    
Satu persoalan juga dibawakan oleh 
Yang Berhormat Dayang Khairunnisa 
binti Awang Haji Ash'ari mengenai 
Jabatan Perkhidmatan Awam,   9/008 - 
Sumber Tenaga Manusia, mengenai 
jawatan masih dipangku berpanjangan.   
 
Pada menjawabnya menurut Surat 
Keliling Jabatan Perdana Menteri.  
Bilangan 4/2008, bertarikh 11 Mac 
2008,  dalam apa jua keadaan, ketua 
jabatan hendaklah memastikan hanya 
pegawai yang paling layak dan sesuai 
yang diperakukan sahaja disokong dan 
dibenarkan memangku. Lantikan 
memangku bagi pegawai yang lain 
hanya dapat diberikan jika pegawai 
yang paling layak dan sesuai tersebut 
tidak ada.   
 
Bagi menilai kebolehan dan kesesuaian 
seseorang pegawai untuk ditetapkan 
dalam jawatan yang dipangkunya secara 
berpanjangan substantive acting atau 
melebihi 180 hari hendaklah lebih 
dahulu mendapat kebenaran daripada 

Suruhanjaya Perkhidmatan Awam 
seperti mana kandungan Surat Keliling 
Jabatan Perdana Menteri Bilangan 
4/2008 berkenaan.  
 
Sebab-sebab pegawai berkenaan 
ditetapkan dalam jawatan yang 
dipangku untuk sekian lama. Walaupun 
setelah memangku berpanjangan 
seperti berikut: 
 
1. Belum memenuhi Syarat Skim 

Perkhidmatan dalam jawatan 
berkenaan. Seperti keperluan sijil-
sijil yang dikehendaki iaitu mengikuti 
Program Pembangunan Eksekutif 
bagi Pegawai-Pegawai Kanan 
Kerajaan atau kursus yang 
berkaitan;  

 
2. Prestasi belum mencapai tahap yang 

dikehendaki untuk ditetapkan dalam 
jawatan berkenaan; dan 

 
3. Sokongan dari kementerian atau 

jabatan perlu ada. Walaupun 
sokongan dan penetapan jawatan 
bagi lantikan memangku secara 
substantif ini tertakluk kepada 
berkenaan yang akan dihadapkan 
kepada SPA melalui Ketua Pengarah 
Perkhidmatan Awam. Perkara ini 
perlu juga disemak dari perkara-
perkara yang telah kaola sebutkan 
tadi.  

 
Yang Berhormat Pengerusi. Kaola rasa 
rakan-rakan kaola dari Jabatan Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian akan 
memberikan beberapa tambahan 
kepada perkara-perkara yang 
bersangkut-paut dengan soalan-soalan 
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yang diberikan oleh Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Dipersilakan.   
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri             
di Jabatan Perdana Menteri yang telah 
memberikan keterangan menjawab 
soalan-soalan yang telah pun 
disuarakan oleh Ahli-Ahli Yang 
Berhormat Yang Dilantik pada petang 
semalam dan kita menghargai jawapan-
jawapan yang panjang lebar yang telah 
pun dikemukakan itu. Sekarang saya 
mempersilakan pula Yang Berhormat 
Menteri Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian untuk membuat 
kenyataannya.  
 
Yang Berhormat Menteri Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
  
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  kaola akan menjawab بسِْمِ ا�ّٰ
18 soalan yang dikemukakan oleh 10 
orang Ahli-Ahli Yang Berhormat yang 
menyentuh beberapa isu seperti strategi 
negara,  perubahan  iklim,   kemudahan 
pekerja tempatan, Projek Pembinaan 
Loji Penapis Minyak di Pulau Muara 
Besar, Skim Pinjaman Kewangan 
Peniaga dan hal-ehwal tenaga elektrik. 
Kaola lebih dahulu mengucapkan 
berbanyak-banyak terima kasih atas 
soalan dan saranan yang telah 
dikemukakan oleh Ahli-Ahli Yang 
Berhormat tersebut. 
 
Soalan pertama daripada Yang 
Berhormat Awang Iswandy bin Ahmad. 
Strategi Iklim Perubahan Negara. 
Negara Brunei Darussalam telah 
menandatangani projek pada 22 April 

2016. Soalannya yang dapat diberikan 
ataupun diterangkan apakah strategi 
negara dalam perkara ini sebagai salah 
sebuah ahli sebuah negara 
menandatangani Perjanjian Paris.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kaola akan 
mula menjawab mengenai isu-isu yang 
berkaitan dengan perubahan iklim dan 
Perjanjian Paris yang dikemukakan oleh 
Yang Berhormat Awang Iswandy bin 
Ahmad.  
 
Lebih dahulu izinkan saya memberikan 
sedikit penjelasan terhadap komitmen 
negara terhadap Perjanjian Paris. Pada 
masa ini, negara adalah National 
Determine Contribution kepada 
Sekretariat Persidangan Rangka Kerja 
Pertubuhan Bangsa-Bangsa Bersatu ke 
atas perubahan iklim iaitu United 
Nations Framework Convention on 
Climate Change.  
 
Laporan ini akan menyatakan strategi-
strategi serta sasaran negara bagi 
mengurangkan pelepasan karbon         
ke arah menuju matlamat Perjanjian 
Paris. Dalam persediaan ini, 
perkembangan dan kemajuan industri 
negara akan dititikberatkan.  
 
Sehubungan dengan itu, antara langkah 
yang sudah dikenal pasti bagi 
mengurangkan pelepasan karbon 
negara adalah seperti berikut: 
 
1. Mengenai perancangan gas buangan 

iaitu waste gas. Sasaran adalah 
untuk mengurangkan pengeluaran 
gas rumah hijau sebanyak 25%-
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ke atas kenyataan-kenyataan palsu 
yang disebarkan. 

Selain itu, Jabatan Perdana Menteri dan 
kementerian yang bertanggungjawab 
dengan penerangan dan ICT juga masih 
dalam perancangan untuk merangka 
panduan penggunaan media sosial yang 
berhemah.  Jabatan Perdana Menteri 
juga melalui agensi yang berkenaan 
mempunyai perancangan bagi 
menyediakan satu portal online bagi 
menangani isu berita-berita yang ditular 
di media-media termasuklah melalui 
akaun-akaun media sosial dan 
WhatsApp.   
    
Satu persoalan juga dibawakan oleh 
Yang Berhormat Dayang Khairunnisa 
binti Awang Haji Ash'ari mengenai 
Jabatan Perkhidmatan Awam,   9/008 - 
Sumber Tenaga Manusia, mengenai 
jawatan masih dipangku berpanjangan.   
 
Pada menjawabnya menurut Surat 
Keliling Jabatan Perdana Menteri.  
Bilangan 4/2008, bertarikh 11 Mac 
2008,  dalam apa jua keadaan, ketua 
jabatan hendaklah memastikan hanya 
pegawai yang paling layak dan sesuai 
yang diperakukan sahaja disokong dan 
dibenarkan memangku. Lantikan 
memangku bagi pegawai yang lain 
hanya dapat diberikan jika pegawai 
yang paling layak dan sesuai tersebut 
tidak ada.   
 
Bagi menilai kebolehan dan kesesuaian 
seseorang pegawai untuk ditetapkan 
dalam jawatan yang dipangkunya secara 
berpanjangan substantive acting atau 
melebihi 180 hari hendaklah lebih 
dahulu mendapat kebenaran daripada 

Suruhanjaya Perkhidmatan Awam 
seperti mana kandungan Surat Keliling 
Jabatan Perdana Menteri Bilangan 
4/2008 berkenaan.  
 
Sebab-sebab pegawai berkenaan 
ditetapkan dalam jawatan yang 
dipangku untuk sekian lama. Walaupun 
setelah memangku berpanjangan 
seperti berikut: 
 
1. Belum memenuhi Syarat Skim 

Perkhidmatan dalam jawatan 
berkenaan. Seperti keperluan sijil-
sijil yang dikehendaki iaitu mengikuti 
Program Pembangunan Eksekutif 
bagi Pegawai-Pegawai Kanan 
Kerajaan atau kursus yang 
berkaitan;  

 
2. Prestasi belum mencapai tahap yang 

dikehendaki untuk ditetapkan dalam 
jawatan berkenaan; dan 

 
3. Sokongan dari kementerian atau 

jabatan perlu ada. Walaupun 
sokongan dan penetapan jawatan 
bagi lantikan memangku secara 
substantif ini tertakluk kepada 
berkenaan yang akan dihadapkan 
kepada SPA melalui Ketua Pengarah 
Perkhidmatan Awam. Perkara ini 
perlu juga disemak dari perkara-
perkara yang telah kaola sebutkan 
tadi.  

 
Yang Berhormat Pengerusi. Kaola rasa 
rakan-rakan kaola dari Jabatan Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian akan 
memberikan beberapa tambahan 
kepada perkara-perkara yang 
bersangkut-paut dengan soalan-soalan 
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yang diberikan oleh Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Dipersilakan.   
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri             
di Jabatan Perdana Menteri yang telah 
memberikan keterangan menjawab 
soalan-soalan yang telah pun 
disuarakan oleh Ahli-Ahli Yang 
Berhormat Yang Dilantik pada petang 
semalam dan kita menghargai jawapan-
jawapan yang panjang lebar yang telah 
pun dikemukakan itu. Sekarang saya 
mempersilakan pula Yang Berhormat 
Menteri Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian untuk membuat 
kenyataannya.  
 
Yang Berhormat Menteri Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
  
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  kaola akan menjawab بسِْمِ ا�ّٰ
18 soalan yang dikemukakan oleh 10 
orang Ahli-Ahli Yang Berhormat yang 
menyentuh beberapa isu seperti strategi 
negara,  perubahan  iklim,   kemudahan 
pekerja tempatan, Projek Pembinaan 
Loji Penapis Minyak di Pulau Muara 
Besar, Skim Pinjaman Kewangan 
Peniaga dan hal-ehwal tenaga elektrik. 
Kaola lebih dahulu mengucapkan 
berbanyak-banyak terima kasih atas 
soalan dan saranan yang telah 
dikemukakan oleh Ahli-Ahli Yang 
Berhormat tersebut. 
 
Soalan pertama daripada Yang 
Berhormat Awang Iswandy bin Ahmad. 
Strategi Iklim Perubahan Negara. 
Negara Brunei Darussalam telah 
menandatangani projek pada 22 April 

2016. Soalannya yang dapat diberikan 
ataupun diterangkan apakah strategi 
negara dalam perkara ini sebagai salah 
sebuah ahli sebuah negara 
menandatangani Perjanjian Paris.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kaola akan 
mula menjawab mengenai isu-isu yang 
berkaitan dengan perubahan iklim dan 
Perjanjian Paris yang dikemukakan oleh 
Yang Berhormat Awang Iswandy bin 
Ahmad.  
 
Lebih dahulu izinkan saya memberikan 
sedikit penjelasan terhadap komitmen 
negara terhadap Perjanjian Paris. Pada 
masa ini, negara adalah National 
Determine Contribution kepada 
Sekretariat Persidangan Rangka Kerja 
Pertubuhan Bangsa-Bangsa Bersatu ke 
atas perubahan iklim iaitu United 
Nations Framework Convention on 
Climate Change.  
 
Laporan ini akan menyatakan strategi-
strategi serta sasaran negara bagi 
mengurangkan pelepasan karbon         
ke arah menuju matlamat Perjanjian 
Paris. Dalam persediaan ini, 
perkembangan dan kemajuan industri 
negara akan dititikberatkan.  
 
Sehubungan dengan itu, antara langkah 
yang sudah dikenal pasti bagi 
mengurangkan pelepasan karbon 
negara adalah seperti berikut: 
 
1. Mengenai perancangan gas buangan 

iaitu waste gas. Sasaran adalah 
untuk mengurangkan pengeluaran 
gas rumah hijau sebanyak 25%-
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30% dari industri minyak dan gas 
melalui pengurangan dan 
pemberhentian gas buangan yang 
melalui proses venting and flaring; 

 
2. Sasaran negara untuk 

mengurangkan intensiti tenaga 
kepada 45% menjelang tahun 2035 
berbanding dengan paras tahun 
2005. Pelaksanaan ke arah ini 
adalah melalui inisiatif, kecekapan 
dan perkhidmatan tenaga. Termasuk 
dasar sokongan dan rangka kerja 
pengawalseliaan seperti panduan 
kecekapan dan penjimatan tenaga 
bagi bangunan dan standard 
pelabelan tenaga;  

 
3. Sasaran bagi renewable energy iaitu 

tenaga boleh diperbaharui bagi 
meningkatkan sumbangannya 
kepada sekurang-kurangnya 10% 
dalam campuran penjanaan tenaga 
pada tahun 2035. Salah satu 
pemboleh cara penting bagi 
mencapai sasaran ini dengan 
Program Feed in Tariff. Pihak 
kerajaan pada masa ini masih 
meneliti yang akan membolehkan 
orang ramai menjana kuasa elektrik 
dari renewable energy dan 
seterusnya menyalurkannya semula 
ke gred kebangsaan;  

 
4. Untuk meningkatkan liputan hutan 

simpanan negara dari 41%-55% 
daripada keseluruhan kawasan 
tanah; 

 
5. Terakhir sekali bagi meningkatkan 

kesedaran awam kerjasama akan 
diteruskan dengan kesemua pihak 

berkepentingan terutamanya 
penuntut sekolah dan orang awam 
bagi meningkatkan kesedaran 
tentang pentingnya usaha sama 
dalam menangani isu perubahan 
iklim;  

 
6. Program Pemberigaan untuk 

menyampaikan tatacara dan amalan 
terbaik bagi penggunaan tenaga 
elektrik yang berhemah dan efisien 
sedang dan akan terus dijalankan 
melalui institusi perkhidmatan 
awam, Kementerian Pendidikan dan 
institusi penghulu dan ketua 
kampung.  

 
Di samping itu, beberapa 
pengauditan tenaga juga telah 
dijalankan di jabatan-jabatan 
kerajaan secara berperingkat-
peringkat.  
 
 ِ  dengan adanya kesedaran ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
tersebut penjimatan tenaga elektrik 
di bangunan-bangunan kerajaan 
telah dicapai sebanyak 6.9% 
bersamaan dengan penjimatan 
sebanyak 6 kilowatt /hours atau 6 
juta ringgit Brunei setahun. 
Kesemua langkah-langkah yang 
dinyatakan tadi memainkan peranan 
penting dan menjurus ke arah 
penurunan pelepasan karbon. 
 

Soalan yang kedua daripada Yang 
Berhormat Awang Haji Abdul Hamid bin 
Haji Mumin, Penghulu Mukim Liang Zon 
1 Daerah Belait.  Soalan Yang 
Berhormat ialah mengenai kemudahan-
kemudahan kepada pekerja-pekerja 
tempatan dan diperseimbangkan 
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sebagai satu skim kemudahan dan 
kesejahteraan kepada pekerja-pekerja 
tempatan di sektor swasta di negara ini.   
 
Bagi makluman Dewan yang mulia ini, 
perkara ini juga melibatkan beberapa 
agensi yang lain selain Jabatan Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian.  Di antara 
inisiatif yang diberikan khusus bagi 
pekerja tempatan adalah seperti 
penggubalan dan pelaksanaan Akta 
Caruman Pekerja atau satu Skim 
Kumpulan Wang Pekerja iaitu Caruman 
Tabung Amanah Pekerja (TAP) dan 
Supplemental Contributory Pension 
Scheme (SCP).  
  
Inilah satu usaha yang berkaitan 
dengan kebajikan rakyat dan selaras 
dengan perkembangan anak-anak 
tempatan. Penubuhan skim ini 
memberikan kemudahan perlindungan 
sosial bagi menampung keperluan hari 
tua pekerja tempatan.  
  
Selain Skim TAP dan SCP, skim-skim 
latihan seperti program latihan 
pembinaan di Pusat Pembangunan 
Kapasiti juga menyediakan top-up bagi 
pelatih-pelatih lepasan yang berjaya 
menamatkan latihan bagi tempoh 
selama tiga tahun. Bagi pelatih Pusat 
Pembangunan Kapasiti yang mempunyai 
kelulusan Diploma Kebangsaan Tertinggi 
(Higher National Diploma) mereka akan 
menerima top-up pada gaji bulanan 
sebanyak $500.00.  
 
Manakala mereka yang berkelulusan 
teknikal dan vokasional ke bawah 
menerima sebanyak $300.00.  Top-up 
ini hanyalah khusus bagi pekerja 

tempatan dan tidak dihulurkan kepada 
pekerja asing. Selain daripada yang 
dinyatakan di atas, beberapa agensi 
yang berkepentingan akan mengkaji dan 
meneliti kesesuaian kemudahan-
kemudahan yang lain seperti mana yang 
diterima oleh pekerja asing.   
 
Soalan yang diterima daripada Yang 
Berhormat Pengiran Haji Mohamed bin 
Pengiran Haji Osman @ Othman, Ketua 
Kampung Masjid Lama, Pekan Muara.  
Projek Hengyi di Pulau Muara Besar. 
Ada lapan soalan mengenai Pulau Muara 
Besar dengan Syarikat Hengyi Berhad.  
 
Soalan pertama, apakah langkah-
langkah yang telah diambil oleh pihak 
kerajaan bagi meningkatkan tahap 
keselamatan di Pulau Muara Besar?  
  
Adakah pihak anggota keselamatan 
negara seperti Pasukan Polis Diraja 
Brunei, Angkatan Bersenjata Diraja 
Brunei dan Jabatan Keselamatan Dalam 
Negeri dilibatkan sama bagi 
menguatkan lagi tahap keselamatan 
PMB seperti mana yang telah dibuat 
oleh negara-negara jiran bagi menjaga 
keselamatan pekerja-pekerja dan aset 
negara ini juga?   
 
Untuk makluman Majlis jua, Syarikat 
Hengyi Industri Sendirian Berhad adalah 
usahasama antara Syarikat Zhi Jiang 
Hengyi dari Republik Rakyat China 
selaku pemegang saham sebanyak 70% 
dan Damai Holdings Limited dan 
Strategic Development Capital di bawah 
Kementerian Kewangan memegang 
saham sebanyak 30%.  
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30% dari industri minyak dan gas 
melalui pengurangan dan 
pemberhentian gas buangan yang 
melalui proses venting and flaring; 

 
2. Sasaran negara untuk 

mengurangkan intensiti tenaga 
kepada 45% menjelang tahun 2035 
berbanding dengan paras tahun 
2005. Pelaksanaan ke arah ini 
adalah melalui inisiatif, kecekapan 
dan perkhidmatan tenaga. Termasuk 
dasar sokongan dan rangka kerja 
pengawalseliaan seperti panduan 
kecekapan dan penjimatan tenaga 
bagi bangunan dan standard 
pelabelan tenaga;  

 
3. Sasaran bagi renewable energy iaitu 

tenaga boleh diperbaharui bagi 
meningkatkan sumbangannya 
kepada sekurang-kurangnya 10% 
dalam campuran penjanaan tenaga 
pada tahun 2035. Salah satu 
pemboleh cara penting bagi 
mencapai sasaran ini dengan 
Program Feed in Tariff. Pihak 
kerajaan pada masa ini masih 
meneliti yang akan membolehkan 
orang ramai menjana kuasa elektrik 
dari renewable energy dan 
seterusnya menyalurkannya semula 
ke gred kebangsaan;  

 
4. Untuk meningkatkan liputan hutan 

simpanan negara dari 41%-55% 
daripada keseluruhan kawasan 
tanah; 

 
5. Terakhir sekali bagi meningkatkan 

kesedaran awam kerjasama akan 
diteruskan dengan kesemua pihak 

berkepentingan terutamanya 
penuntut sekolah dan orang awam 
bagi meningkatkan kesedaran 
tentang pentingnya usaha sama 
dalam menangani isu perubahan 
iklim;  

 
6. Program Pemberigaan untuk 

menyampaikan tatacara dan amalan 
terbaik bagi penggunaan tenaga 
elektrik yang berhemah dan efisien 
sedang dan akan terus dijalankan 
melalui institusi perkhidmatan 
awam, Kementerian Pendidikan dan 
institusi penghulu dan ketua 
kampung.  

 
Di samping itu, beberapa 
pengauditan tenaga juga telah 
dijalankan di jabatan-jabatan 
kerajaan secara berperingkat-
peringkat.  
 
 ِ  dengan adanya kesedaran ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
tersebut penjimatan tenaga elektrik 
di bangunan-bangunan kerajaan 
telah dicapai sebanyak 6.9% 
bersamaan dengan penjimatan 
sebanyak 6 kilowatt /hours atau 6 
juta ringgit Brunei setahun. 
Kesemua langkah-langkah yang 
dinyatakan tadi memainkan peranan 
penting dan menjurus ke arah 
penurunan pelepasan karbon. 
 

Soalan yang kedua daripada Yang 
Berhormat Awang Haji Abdul Hamid bin 
Haji Mumin, Penghulu Mukim Liang Zon 
1 Daerah Belait.  Soalan Yang 
Berhormat ialah mengenai kemudahan-
kemudahan kepada pekerja-pekerja 
tempatan dan diperseimbangkan 
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sebagai satu skim kemudahan dan 
kesejahteraan kepada pekerja-pekerja 
tempatan di sektor swasta di negara ini.   
 
Bagi makluman Dewan yang mulia ini, 
perkara ini juga melibatkan beberapa 
agensi yang lain selain Jabatan Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian.  Di antara 
inisiatif yang diberikan khusus bagi 
pekerja tempatan adalah seperti 
penggubalan dan pelaksanaan Akta 
Caruman Pekerja atau satu Skim 
Kumpulan Wang Pekerja iaitu Caruman 
Tabung Amanah Pekerja (TAP) dan 
Supplemental Contributory Pension 
Scheme (SCP).  
  
Inilah satu usaha yang berkaitan 
dengan kebajikan rakyat dan selaras 
dengan perkembangan anak-anak 
tempatan. Penubuhan skim ini 
memberikan kemudahan perlindungan 
sosial bagi menampung keperluan hari 
tua pekerja tempatan.  
  
Selain Skim TAP dan SCP, skim-skim 
latihan seperti program latihan 
pembinaan di Pusat Pembangunan 
Kapasiti juga menyediakan top-up bagi 
pelatih-pelatih lepasan yang berjaya 
menamatkan latihan bagi tempoh 
selama tiga tahun. Bagi pelatih Pusat 
Pembangunan Kapasiti yang mempunyai 
kelulusan Diploma Kebangsaan Tertinggi 
(Higher National Diploma) mereka akan 
menerima top-up pada gaji bulanan 
sebanyak $500.00.  
 
Manakala mereka yang berkelulusan 
teknikal dan vokasional ke bawah 
menerima sebanyak $300.00.  Top-up 
ini hanyalah khusus bagi pekerja 

tempatan dan tidak dihulurkan kepada 
pekerja asing. Selain daripada yang 
dinyatakan di atas, beberapa agensi 
yang berkepentingan akan mengkaji dan 
meneliti kesesuaian kemudahan-
kemudahan yang lain seperti mana yang 
diterima oleh pekerja asing.   
 
Soalan yang diterima daripada Yang 
Berhormat Pengiran Haji Mohamed bin 
Pengiran Haji Osman @ Othman, Ketua 
Kampung Masjid Lama, Pekan Muara.  
Projek Hengyi di Pulau Muara Besar. 
Ada lapan soalan mengenai Pulau Muara 
Besar dengan Syarikat Hengyi Berhad.  
 
Soalan pertama, apakah langkah-
langkah yang telah diambil oleh pihak 
kerajaan bagi meningkatkan tahap 
keselamatan di Pulau Muara Besar?  
  
Adakah pihak anggota keselamatan 
negara seperti Pasukan Polis Diraja 
Brunei, Angkatan Bersenjata Diraja 
Brunei dan Jabatan Keselamatan Dalam 
Negeri dilibatkan sama bagi 
menguatkan lagi tahap keselamatan 
PMB seperti mana yang telah dibuat 
oleh negara-negara jiran bagi menjaga 
keselamatan pekerja-pekerja dan aset 
negara ini juga?   
 
Untuk makluman Majlis jua, Syarikat 
Hengyi Industri Sendirian Berhad adalah 
usahasama antara Syarikat Zhi Jiang 
Hengyi dari Republik Rakyat China 
selaku pemegang saham sebanyak 70% 
dan Damai Holdings Limited dan 
Strategic Development Capital di bawah 
Kementerian Kewangan memegang 
saham sebanyak 30%.  
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Menyentuh kepada soalan  mengenai 
isu-isu keselamatan di Pulau Muara 
Besar. Perkara ini amatlah diambil berat 
dan langkah-langkah pemerhatian oleh 
beberapa agensi keselamatan akan 
sentiasa diperbaiki bagi mengambil kira 
perkembangan PMB agar memelihara 
kedaulatan, keamanan dan kemakmuran 
negara serta rakyat dan penduduk. 
 
Sebuah jawatankuasa khusus bagi hal-
ehwal keselamatan dan kesejahteraan 
pekerja-pekerja di PMB juga telah 
ditubuhkan yang terdiri daripada                  
16 agensi keselamatan dan 
penguatkuasaan serta agensi 
berkepentingan termasuk Pasukan Polis 
Diraja Brunei, Angkatan Bersenjata 
Diraja Brunei dan Jabatan Keselamatan 
Dalam Negeri bagi memantau perkara 
ini secara berterusan.  

 
Antara langkah-langkah yang diambil 
oleh agensi-agensi keselamatan dan 
penguatkuasaan untuk memastikan 
undang-undang negara tetap dipatuhi 
dan dimartabatkan ialah penempatan 
pos kawalan tetap di Pulau Muara Besar 
bagi Pasukan Polis Diraja Brunei dengan 
pengawalan sepanjang 24 jam.   

 
Pihak Pasukan Polis Diraja Brunei 
menjalankan joint-op bersama agensi-
agensi penguatkuasaan beberapa kali.  
Pihak Jabatan Kastam dan Eksais Diraja 
dan Jabatan Imigresen dan Pendaftaran 
Kebangsaan juga ditempatkan di Pulau 
Muara Besar untuk mengawal keluar 
masuk barang dan orang di Pulau Muara 
Besar.  

 

Di samping itu, pihak Polis Marin juga 
kerap kali menjalankan rondaan di 
perairan persekitaran Pulau Muara 
Besar. Taklimat keselamatan, undang-
undang dan peraturan dijalankan oleh 
beberapa agensi keselamatan dan 
penguatkuasaan undang-undang 
termasuk Pasukan Polis Diraja Brunei, 
Biro Kawalan Narkotik, Jabatan Kastam 
dan Eksais Diraja, Jabatan Imigresen 
dan Pendaftaran Kebangsaan dan 
Jabatan Buruh.   
 
Taklimat kepada pekerja-pekerja asing 
di PMB juga telah diadakan di Pulau 
Muara Besar oleh pihak Pasukan Polis 
Diraja Brunei, Jabatan Kastam dan 
Eksais Diraja dan Jabatan Imigresen dan 
Pendaftaran Kebangsaan untuk 
memberikan kefahaman mengenai 
undang-undang dan peraturan Negara 
Brunei Darussalam. 

 
Pihak Kementerian Hal Ehwal            
Dalam Negeri terus menjalankan 
penyaringan pas pekerja-pekerja asing 
yang bekerja di Pulau Muara Besar 
dengan kerjasama pihak Jabatan 
Imigresen dan Pendaftaran Kebangsaan 
dan pihak Jabatan Buruh. Setakat 27 
Februari 2018 terdapat 8,496 orang 
pekerja berada di Pulau Muara Besar.  
Di samping itu, di bawah workplace 
safety dan Health Order 2009 Pulau 
Muara Besar diklasifikasikan sebagai 
workplace dan seterusnya merupakan 
Zon Larangan Minuman Keras. 

 
Soalan kedua, adakah semua 
kemasukan jentera perkakas dan alat-
alat pembangunan serta kapal-kapal 
yang diberi kebenaran terus berlabuh di 
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Pulau Muara Besar diperiksa dengan 
rapi oleh pegawai-pegawai kastam dan 
keselamatan? Mengenai soalan 
pemeriksaan barang-barang dan kapal-
kapal yang keluar masuk di Pulau Muara 
Besar seperti mana dimaklumkan 
Pegawai Kastam telah pun ditempatkan 
di Pulau Muara Besar seperti mana 
dimaklumkan tadi pegawai kastam telah 
pun ditempatkan di Pulau Muara Besar. 
Bagi soalan ini, keterangan lanjut akan 
disampaikan oleh rakan sekerja saya 
oleh Yang Berhormat Menteri Kewangan 
II;  
 
Soalan ketiga, adakah perjanjian 
Syarikat Hengyi bagi memberi peluang 
pekerjaan dan perniagaan bagi anak-
anak tempatan dipantau oleh pihak-
pihak tertentu? Adakah statistik jumlah 
pekerjaan tempatan yang ada buat 
masa ini?   
 
Seterusnya menyentuh pada soalan  
pemantauan peluang pekerjaan hasil 
perjanjian Syarikat Hengyi dan jumlah 
pekerja tempatan pada masa ini di 
bawah perjanjian pelaksanaan yang 
telah ditandatangani dengan Syarikat 
Hengyi. Komitmen telah dibuat untuk 
menyediakan pekerjaan tempatan iaitu 
syarikat berkenaan akan menempatkan 
80% pekerjaan untuk anak tempatan 
dalam masa 15 tahun beroperasi.   

 
Pada masa ini Syarikat Hengyi telah 
menempatkan seramai 180 orang anak 
tempatan iaitu 37% daripada 484 
pekerja. Perkembangan mengenainya 
dipantau oleh Jawatankuasa Local 
Business Development bagi memastikan 
Syarikat Hengyi memaksimumkan 

penggunaan pekerja tempatan serta 
produk dan perkhidmatan dari syarikat-
syarikat tempatan iaitu local content.  

 
Sehubungan dengan itu, usaha-usaha 
sedang dilaksanakan untuk 
mempercepatkan pencapaian sasaran 
80% ini.  Antaranya adalah Syarikat 
Hengyi dengan usaha sama Universiti 
Brunei Darussalam (UBD) telah 
menawarkan program biasiswa kepada 
mahasiswa Program Chemical 
Engineering daripada UBD menyambung 
pelajaran mereka di Universiti Zhejiang 
di Republik Rakyat China selama 
setahun enam bulan. Setakat ini, 
seramai 64 penuntut UBD telah 
ditawarkan biasiswa dari Syarikat 
Hengyi. 

 
Selain itu, Syarikat Hengyi juga telah 
mengambil graduan Industry 
competency framework melalui Program 
Intake Plan Engineering seramai 43 
orang dan Syarikat Hengyi juga telah 
menjanjikan sebanyak 150 tawaran 
pekerjaan bersyarat conditional offer of 
employment melalui pusat 
pembangunan kapasiti untuk menjadi 
pengendali loji atau plan operator.  
Pengambilan pertama seramai 75 
pelajar akan bermula pada Julai 2018.  
Program ini akan dijalankan selama            
2 tahun.  

 
Soalan keempat, berkenaan dengan 
pekerja-pekerja tempatan bagi 
membangun loji penapis minyak ini 
adalah kerja sementara. 

 
Kaola sekarang ingin menjawab soalan 
mengenai pekerja-pekerja anak 
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Menyentuh kepada soalan  mengenai 
isu-isu keselamatan di Pulau Muara 
Besar. Perkara ini amatlah diambil berat 
dan langkah-langkah pemerhatian oleh 
beberapa agensi keselamatan akan 
sentiasa diperbaiki bagi mengambil kira 
perkembangan PMB agar memelihara 
kedaulatan, keamanan dan kemakmuran 
negara serta rakyat dan penduduk. 
 
Sebuah jawatankuasa khusus bagi hal-
ehwal keselamatan dan kesejahteraan 
pekerja-pekerja di PMB juga telah 
ditubuhkan yang terdiri daripada                  
16 agensi keselamatan dan 
penguatkuasaan serta agensi 
berkepentingan termasuk Pasukan Polis 
Diraja Brunei, Angkatan Bersenjata 
Diraja Brunei dan Jabatan Keselamatan 
Dalam Negeri bagi memantau perkara 
ini secara berterusan.  

 
Antara langkah-langkah yang diambil 
oleh agensi-agensi keselamatan dan 
penguatkuasaan untuk memastikan 
undang-undang negara tetap dipatuhi 
dan dimartabatkan ialah penempatan 
pos kawalan tetap di Pulau Muara Besar 
bagi Pasukan Polis Diraja Brunei dengan 
pengawalan sepanjang 24 jam.   

 
Pihak Pasukan Polis Diraja Brunei 
menjalankan joint-op bersama agensi-
agensi penguatkuasaan beberapa kali.  
Pihak Jabatan Kastam dan Eksais Diraja 
dan Jabatan Imigresen dan Pendaftaran 
Kebangsaan juga ditempatkan di Pulau 
Muara Besar untuk mengawal keluar 
masuk barang dan orang di Pulau Muara 
Besar.  

 

Di samping itu, pihak Polis Marin juga 
kerap kali menjalankan rondaan di 
perairan persekitaran Pulau Muara 
Besar. Taklimat keselamatan, undang-
undang dan peraturan dijalankan oleh 
beberapa agensi keselamatan dan 
penguatkuasaan undang-undang 
termasuk Pasukan Polis Diraja Brunei, 
Biro Kawalan Narkotik, Jabatan Kastam 
dan Eksais Diraja, Jabatan Imigresen 
dan Pendaftaran Kebangsaan dan 
Jabatan Buruh.   
 
Taklimat kepada pekerja-pekerja asing 
di PMB juga telah diadakan di Pulau 
Muara Besar oleh pihak Pasukan Polis 
Diraja Brunei, Jabatan Kastam dan 
Eksais Diraja dan Jabatan Imigresen dan 
Pendaftaran Kebangsaan untuk 
memberikan kefahaman mengenai 
undang-undang dan peraturan Negara 
Brunei Darussalam. 

 
Pihak Kementerian Hal Ehwal            
Dalam Negeri terus menjalankan 
penyaringan pas pekerja-pekerja asing 
yang bekerja di Pulau Muara Besar 
dengan kerjasama pihak Jabatan 
Imigresen dan Pendaftaran Kebangsaan 
dan pihak Jabatan Buruh. Setakat 27 
Februari 2018 terdapat 8,496 orang 
pekerja berada di Pulau Muara Besar.  
Di samping itu, di bawah workplace 
safety dan Health Order 2009 Pulau 
Muara Besar diklasifikasikan sebagai 
workplace dan seterusnya merupakan 
Zon Larangan Minuman Keras. 

 
Soalan kedua, adakah semua 
kemasukan jentera perkakas dan alat-
alat pembangunan serta kapal-kapal 
yang diberi kebenaran terus berlabuh di 
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Pulau Muara Besar diperiksa dengan 
rapi oleh pegawai-pegawai kastam dan 
keselamatan? Mengenai soalan 
pemeriksaan barang-barang dan kapal-
kapal yang keluar masuk di Pulau Muara 
Besar seperti mana dimaklumkan 
Pegawai Kastam telah pun ditempatkan 
di Pulau Muara Besar seperti mana 
dimaklumkan tadi pegawai kastam telah 
pun ditempatkan di Pulau Muara Besar. 
Bagi soalan ini, keterangan lanjut akan 
disampaikan oleh rakan sekerja saya 
oleh Yang Berhormat Menteri Kewangan 
II;  
 
Soalan ketiga, adakah perjanjian 
Syarikat Hengyi bagi memberi peluang 
pekerjaan dan perniagaan bagi anak-
anak tempatan dipantau oleh pihak-
pihak tertentu? Adakah statistik jumlah 
pekerjaan tempatan yang ada buat 
masa ini?   
 
Seterusnya menyentuh pada soalan  
pemantauan peluang pekerjaan hasil 
perjanjian Syarikat Hengyi dan jumlah 
pekerja tempatan pada masa ini di 
bawah perjanjian pelaksanaan yang 
telah ditandatangani dengan Syarikat 
Hengyi. Komitmen telah dibuat untuk 
menyediakan pekerjaan tempatan iaitu 
syarikat berkenaan akan menempatkan 
80% pekerjaan untuk anak tempatan 
dalam masa 15 tahun beroperasi.   

 
Pada masa ini Syarikat Hengyi telah 
menempatkan seramai 180 orang anak 
tempatan iaitu 37% daripada 484 
pekerja. Perkembangan mengenainya 
dipantau oleh Jawatankuasa Local 
Business Development bagi memastikan 
Syarikat Hengyi memaksimumkan 

penggunaan pekerja tempatan serta 
produk dan perkhidmatan dari syarikat-
syarikat tempatan iaitu local content.  

 
Sehubungan dengan itu, usaha-usaha 
sedang dilaksanakan untuk 
mempercepatkan pencapaian sasaran 
80% ini.  Antaranya adalah Syarikat 
Hengyi dengan usaha sama Universiti 
Brunei Darussalam (UBD) telah 
menawarkan program biasiswa kepada 
mahasiswa Program Chemical 
Engineering daripada UBD menyambung 
pelajaran mereka di Universiti Zhejiang 
di Republik Rakyat China selama 
setahun enam bulan. Setakat ini, 
seramai 64 penuntut UBD telah 
ditawarkan biasiswa dari Syarikat 
Hengyi. 

 
Selain itu, Syarikat Hengyi juga telah 
mengambil graduan Industry 
competency framework melalui Program 
Intake Plan Engineering seramai 43 
orang dan Syarikat Hengyi juga telah 
menjanjikan sebanyak 150 tawaran 
pekerjaan bersyarat conditional offer of 
employment melalui pusat 
pembangunan kapasiti untuk menjadi 
pengendali loji atau plan operator.  
Pengambilan pertama seramai 75 
pelajar akan bermula pada Julai 2018.  
Program ini akan dijalankan selama            
2 tahun.  

 
Soalan keempat, berkenaan dengan 
pekerja-pekerja tempatan bagi 
membangun loji penapis minyak ini 
adalah kerja sementara. 

 
Kaola sekarang ingin menjawab soalan 
mengenai pekerja-pekerja anak 
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tempatan lepasan Pusat Pembangunan 
Kapasiti selepas tamatnya fasa 
pembinaan Hengyi.  Konsep rollover 
dipraktikkan dalam projek 
pembangunan loji penapis minyak ini.  
Konsep rollover ini adalah penempatan 
pekerja-pekerja ini ke syarikat-syarikat 
lain termasuklah Syarikat Pelaburan 
Langsung Asing yang lain ataupun 
dalam sektor pembinaan secara am 
setelah tamatnya kontrak mereka di 
projek Syarikat Hengyi bagi 
menjaminkan job security.  
 
Proses rollover ini akan dikendalikan 
oleh pihak Jabatan Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian.  Di samping itu, tertakluk 
kepada prestasi pekerja tempatan 
berkenaan pihak Hengyi akan memilih 
dan melatih semula sebahagian 
daripada mereka bagi menyertai tenaga 
kerja pada fasa operasi. 
 
Soalan kelima, apakah sumbangan-
sumbangan jangka panjang dari segi 
ekonomi dan negara khususnya 
penduduk di sekitar Muara oleh Syarikat 
Hengyi selain pekerja atau perniagaan 
dan yang dijanjikan.  Seterusnya kaola 
menyentuh soalan sumbangan jangka 
panjang dari segi ekonomi kepada 
negara khususnya penduduk di sekitar 
Muara oleh Syarikat Hengyi di luar 
perjanjian Syarikat Hengyi.   

 
Semasa fasa pembinaan kilang 
berkenaan jumlah pekerja dijangka akan 
mencapai 10,000 orang yang akan 
meningkatkan aktiviti syarikat 
perkhidmatan tempatan untuk 
menampung keperluan pekerja-pekerja 
di Pulau Muara Besar.  Antara lain, 

perkhidmatan yang sedang digunakan 
termasuk perkhidmatan katering, 
penginapan, pengangkutan, perubatan, 
perkhidmatan telekomunikasi, 
perkhidmatan kerja-kerja sivil dan 
perkhidmatan pembersihan.   

 
Selain itu, perniagaan-perniagaan kedai 
runcit dan kedai makan di Mukim Muara 
juga akan meningkat.  Semasa fasa 
operasi pula, jumlah pekerja dijangka 
akan mencapai  seramai 1,600 orang 
yang juga akan terus memerlukan 
perkhidmatan yang sama  bagi  
penggunaan harian selanjutnya.  
 
Sebanyak sumbangan corporate social 
responsibility. Syarikat Hengyi juga telah 
menawarkan program biasiswa 
kejuruteraan kepada 5 kumpulan pelajar 
68 orang pelajar dari UBD sejak bulan 
Februari 2014 yang program biasiswa 
tersebut termasuk Latihan Industri             
di kilang petrokimia Zhejiang 
Petrochemicals Company Limited                 
di Republik Rakyat China selama 6 
bulan.  Setelah mereka selesai dengan 
program tersebut mereka akan bekerja 
sepenuh masa di Hengyi.  Selain 
daripada itu, pihak Hengyi bekerjasama 
dengan pusat perkembangan kapasiti 
dan Institut Pendidikan Teknikal Brunei 
untuk menawarkan peluang pekerjaan 
untuk pekerja-pekerja tempatan. 
 
Soalan keenam, adakah perbincangan 
dengan orang tempatan dipelawa ikut 
serta bagi membiayai pinjaman 
kewangan untuk projek Syarikat Hengyi.  
Mengenai soalan pembiayaan pinjaman 
kewangan projek Syarikat Hengyi pada 
masa ini  pihak Hengyi sudah dalam 
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perbincangan lanjut dengan salah 
sebuah bank tempatan bagi 
mendapatkan pembiayaan  bagi projek 
kilang penapisan minyak di Pulau Muara 
Besar berkenaan. 
 
Di samping itu jua, pihak Hengyi telah 
berbincang dengan beberapa institusi-
institusi kewangan yang lain di Negara 
Brunei Darussalam untuk turut serta 
dalam pembiayaan projek tersebut. 
Semasa operasi nanti Hengyi juga akan 
memerlukan credit facility bagi 
menampung operasi perniagaan minyak 
mentah dan refined products.  
 
Ini akan memberikan lebih banyak 
peluang lagi bagi institusi-institusi 
kewangan tempatan untuk turut serta 
dalam pembiayaan Hengyi. 
 
Soalan ketujuh, adakah mutu 
pembangunan dari segi penggunaan 
raw materials dan hasil yang dibuat oleh 
kontraktor-kontraktor Cina mengikut 
prestasi antarabangsa dan diluluskan 
menurut standard antarabangsa? 
 
Soalan Yang Berhormat Pengiran Haji 
Mohamed bin Pengiran Haji Osman @ 
Othman mengenai adakah raw materials 
bagi projek Hengyi ini mengikut 
piawaian antarabangsa. Pihak Jabatan 
Tenaga (Energy) dan Perindustrian telah 
mengambil khidmat pakar yang 
berperanan sebagai projek compliance 
team untuk memastikan reka bentuk 
dan peralatan yang digunakan serta 
kualiti bahan fabrikasi adalah setanding 
dengan piawaian antarabangsa.  

 

Ini termasuk membuat pemeriksaan ke 
atas peralatan dan jentera yang kritikal 
yang dibuat di luar negeri. Projek 
compliance steam juga melapor pada 
satu panel review yang terdiri daripada 
agensi-agensi kerajaan yang 
berkepentingan dan diselenggarakan 
oleh FDI Actions and Support Centre 
(FASC). Pada masa yang sama Syarikat 
Hengyi juga diperlukan untuk memenuhi 
peraturan control of major accident 
hazzard di bawah akta Work Health 
Safety Order 2009 bahawa Syarikat 
Hengyi dipertanggungjawabkan untuk 
memastikan keselamatan dan 
kesejahteraan pekerja-pekerja. 

 
Kelapan, adakah Pulau Muara Besar 
akan dijadikan sebagai sebuah Zon 
Bebas Cukai untuk kesenangan pihak 
Syarikat Hengyi dalam jangka panjang? 

 
Menyentuh kepada soalan sama adakah 
Pulau Muara Besar akan dijadikan 
sebagai Zon Bebas Cukai. Bagi soalan 
ini, keterangan lanjut akan disampaikan 
oleh rakan sekerja saya Yang Berhormat 
Menteri Kewangan II. 

 
Soalan kesembilan daripada Yang 
Berhormat Awang Haji Emran bin Haji 
Sabtu, Penghulu Mukim Bokok, 
berkenaan batu kerikil Temburong. 
Salah satu hasil Daerah Temburong 
ialah batu kerikil. Walaupun masa kini 
agak berkurangan hasil batu kerikil 
tersebut.  
 
Walaupun demikian masih terdapat batu 
pasir yang masih banyak yang boleh 
diolah menjadi batu-bata. Seperti yang 
difahamkan ada syarikat yang berminat 
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tempatan lepasan Pusat Pembangunan 
Kapasiti selepas tamatnya fasa 
pembinaan Hengyi.  Konsep rollover 
dipraktikkan dalam projek 
pembangunan loji penapis minyak ini.  
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pekerja-pekerja ini ke syarikat-syarikat 
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berkenaan jumlah pekerja dijangka akan 
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perkhidmatan yang sedang digunakan 
termasuk perkhidmatan katering, 
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PAGI HARI KHAMIS, 20 JAMADILAKHIR 1439 / 8 MAC 2018 
  

189 

perbincangan lanjut dengan salah 
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dalam pembiayaan projek tersebut. 
Semasa operasi nanti Hengyi juga akan 
memerlukan credit facility bagi 
menampung operasi perniagaan minyak 
mentah dan refined products.  
 
Ini akan memberikan lebih banyak 
peluang lagi bagi institusi-institusi 
kewangan tempatan untuk turut serta 
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untuk mengusahakan batu-bata dari 
batu pasir daripada ia terbiar begitu 
saja. 
  
Soalan ini akan diserahkan kepada Yang 
Berhormat Menteri Pembangunan. 
 
Soalan kesepuluh daripada Yang 
Berhormat Awang Haji Abdul Wahab bin 
Apong, Penghulu Mukim Tanjung Maya 
Zon 1 Daerah Tutong. Pada 
pertengahan tahun 2017 yang lalu 
hampir 100 orang pengusaha kecil dan 
sederhana seluruh negara yang terpilih 
iaitu yang memenuhi syarat produk-
produk mereka itu bukan saja 
dipasarkan dalam negara tetapi di luar 
negeri yang rombongan itu termasuk 
pengusaha-pengusaha dari Majlis 
Perundingan Mukim. 

 
Soalan Yang Berhormat, apakah urutan 
yang dibuat kepada pengusaha-
pengusaha ini bagi memperkasakan lagi 
hasil produk mereka bukan sahaja 
mereka ini dapat memasarkannya di 
dalam negeri tetapi juga mengeksport 
ke luar negara. 

 
Kaola sekarang akan menjawab soalan-
soalan berkaitan dengan pengusaha-
pengusaha tempatan bermula dengan 
soalan Yang Berhormat Awang Haji 
Abdul Wahab bin Apong mengenai 
urutan bagi memperkasakan hasil 
produk pengusaha-pengusaha kitani 
bagi tujuan eksport keluar negara. 

 
Selepas pengusaha-pengusaha 
menghadiri ekspo-ekspo antarabangsa, 
pihak Darussalam Enterprise akan 
mendapatkan maklum balas para 

pengusaha dan juga memberi nasihat 
untuk mengikuti kursus-kursus Industry 
Business Academy anjuran Darussalam 
Enterprise yang bersesuaian untuk 
meningkatkan lagi kualiti hasil produk 
mereka. Antara kursus-kursus di bawah 
program ini adalah bengkel-bengkel 
peningkatan kualiti pembungkusan 
produk-produk.  

 
Bengkel-bengkel pembungkusan bagi 
peniaga-peniaga tempatan telah 
dijalankan sebelum ini dengan pakar-
pakar dari Jepun dan telah disertai oleh 
lebih kurang 100 pengusaha mikro, kecil 
dan sederhana termasuk Majlis 
Perundingan Kampung yang 
kebanyakan daripadanya telah 
mengikuti ekspo perdagangan                    
di Republik Rakyat China, Jepun dan 
Pulau Pinang, Malaysia. Kursus logistik 
juga dikendalikan melalui program 
industri  business academy yang 
menyentuh pelbagai aspek logistik 
eksport antarabangsa terutama untuk                     
e-Business.  
 
Pada masa yang sama Darussalam 
Enterprise dan Pusat Standard 
Kebangsaan bekerjasama bagi 
melaksanakan sebuah program yang 
bertujuan bagi pengusaha mikro, kecil 
dan sederhana mendapatkan Piawaian 
Pensijilan Antarabangsa yang akan 
meningkatkan lagi kualiti produk 
tempatan serta potensi industri 
tempatan dan pasaran eksport.  
 
Sebagai contoh, perkhidmatan bantuan 
dalam bidang pemakanan standard yang 
sering diperlukan dalam peringkat 
antarabangsa adalah seperti good 
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manufacturing practices, hazzard 
analysis dan critical control point serta 
ISO 22000 2015 food safety 
management system.  

 
Nasihat juga diberikan oleh Darussalam 
Enterprise secara one-on-one basis 
untuk memperbaiki lagi hasil produk 
mereka. Usaha-usaha ini akan diteliti 
lagi oleh pihak-pihak yang berkenaan 
bagi memastikan bahawa pengusaha 
tempatan akan terus mampu 
meningkatkan kapasiti pengeluaran dan 
pemasaran produk-produk mereka. 

 
Soalan Yang Berhormat Pengiran Haji 
Mohamed bin Pengiran Haji Osman @ 
Othman, adakah pihak Jabatan 
Perancangan dan Kemajuan Ekonomi 
sudah berfikir untuk menyediakan Skim 
Pinjaman Kewangan bagi berniaga 
seperti kedai-kedai runcit ataupun mini-
mart, kedai jahit ataupun hardware dan 
lain-lain? Untuk membantu bakal 
pengusaha untuk memulakan 
perniagaan, Darussalam Enterprise telah 
menyediakan skim pembiayaan mikro 
kredit dengan kerjasama Bank Islam 
Brunei Darussalam PMKS boleh 
memohon pinjaman sebanyak $15 ribu 
maksimum.  

 
Kadar faedah pembayaran balik juga di 
tahap yang rendah iaitu 4% setiap 
tahun dan tiada cagaran diperlukan. 
Objektif skim ini untuk memberi akses 
pembiayaan PMKS yang berpotensi 
untuk membuat pinjaman bagi 
pertumbuhan perniagaan mereka 
seperti pengubahsuaian premis 
perniagaan mereka, pelaburan, 

pembungkusan dan penjenamaan, 
pembelian mesin dan sebagainya. 

 
Setakat ini, ia telah menyalurkan 
pembiayaan berjumlah $563,000.00 
kepada 59 buah PMKS tempatan sejak 
pelancarannya pada Oktober 2016, 
termasuk perusahaan kedai runcit, cuci 
kereta, restoran, perniagaan di Pasar 
Pelbagai Barangan Gadong dan 
sebagainya. Bagi membantu para PMKS 
untuk mendapatkan pembiayaan yang 
diperlukan pihak Darussalam Enterprise 
akan membuka lebih banyak peluang 
pembiayaan melalui saluran-saluran 
pembiayaan yang difikirkan bersesuaian 
dengan keperluan perniagaan. 

 
Selain menyediakan skim-skim pinjaman 
kewangan conventional, pihak 
Darussalam Enterprise akan 
menggalakkan perusahaan-perusahaan 
tempatan untuk mendapatkan 
pembiayaan melalui sumber kewangan 
alternatif seperti venture capital dan 
angel investor  yang pelaburan-
pelaburan seperti ini akan dapat 
meningkatkan keupayaan syarikat 
melalui penyertaan pelabur dalam 
sama-sama membangunkan potensi 
perniagaan ke tahap perkembangan 
yang lebih strategik termasuk potensi 
eksport. 

 
Di samping itu, sebagai salah satu Plan 
Darussalam Enterprise bagi tahun 2018 
dalam usahanya untuk membantu 
memperluaskan pengetahuan kemahiran 
dan keupayaan para PMKS tempatan 
termasuk individu yang berminat untuk 
memulakan perniagaan, Darussalam 
Enterprise juga akan melancarkan 



PAGI HARI KHAMIS, 20 JAMADILAKHIR 1439 / 8 MAC 2018 
  

190 

untuk mengusahakan batu-bata dari 
batu pasir daripada ia terbiar begitu 
saja. 
  
Soalan ini akan diserahkan kepada Yang 
Berhormat Menteri Pembangunan. 
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produk mereka itu bukan saja 
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pengusaha-pengusaha dari Majlis 
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dalam negeri tetapi juga mengeksport 
ke luar negara. 
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meningkatkan lagi kualiti hasil produk 
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program ini adalah bengkel-bengkel 
peningkatan kualiti pembungkusan 
produk-produk.  
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peniaga-peniaga tempatan telah 
dijalankan sebelum ini dengan pakar-
pakar dari Jepun dan telah disertai oleh 
lebih kurang 100 pengusaha mikro, kecil 
dan sederhana termasuk Majlis 
Perundingan Kampung yang 
kebanyakan daripadanya telah 
mengikuti ekspo perdagangan                    
di Republik Rakyat China, Jepun dan 
Pulau Pinang, Malaysia. Kursus logistik 
juga dikendalikan melalui program 
industri  business academy yang 
menyentuh pelbagai aspek logistik 
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e-Business.  
 
Pada masa yang sama Darussalam 
Enterprise dan Pusat Standard 
Kebangsaan bekerjasama bagi 
melaksanakan sebuah program yang 
bertujuan bagi pengusaha mikro, kecil 
dan sederhana mendapatkan Piawaian 
Pensijilan Antarabangsa yang akan 
meningkatkan lagi kualiti produk 
tempatan serta potensi industri 
tempatan dan pasaran eksport.  
 
Sebagai contoh, perkhidmatan bantuan 
dalam bidang pemakanan standard yang 
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manufacturing practices, hazzard 
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ISO 22000 2015 food safety 
management system.  

 
Nasihat juga diberikan oleh Darussalam 
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untuk mendapatkan pembiayaan yang 
diperlukan pihak Darussalam Enterprise 
akan membuka lebih banyak peluang 
pembiayaan melalui saluran-saluran 
pembiayaan yang difikirkan bersesuaian 
dengan keperluan perniagaan. 

 
Selain menyediakan skim-skim pinjaman 
kewangan conventional, pihak 
Darussalam Enterprise akan 
menggalakkan perusahaan-perusahaan 
tempatan untuk mendapatkan 
pembiayaan melalui sumber kewangan 
alternatif seperti venture capital dan 
angel investor  yang pelaburan-
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pembiayaan co-matching grant iaitu 
Darussalam Enterprise akan 
menyumbang lebih dari 50% dari 
jumlah pembiayaan yang diperlukan 
dengan jumlah yang maksimum $20 
ribu. Manakala, selebihnya 
disumbangkan oleh pengusaha itu 
sendiri.  
 
Dengan ini, ia bertujuan meningkatkan 
kadar pengeluaran memperbaiki 
produktiviti dan mempertingkatkan 
kualiti pembungkusan dan penjenamaan 
produk PMKS. 
 
Sekarang, kaola akan beralih kepada 
soalan dan saranan yang berkaitan 
dengan hal-ehwal tenaga elektrik.  
 
Lebih dahulu kaola mengucapkan 
berbanyak-banyak terima kasih atas 
sokongan Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari @ Jahari 
berhubung dengan inisiatif WhatsApp 
group dengan ketua-ketua kampung. Ia 
tidak dapat dijayakan tanpa adanya 
sokongan dan kerjasama padu daripada 
pihak Yang Berhormat, penghulu-
penghulu, ketua-ketua kampung dan 
juga anak buah kampung terutama 
sekali pada melaporkan gangguan 
bekalan atau mengongsikan apa jua isu 
yang berkaitan dengan perkhidmatan 
elektrik. 
 
Diharapkan kerjasama ini akan 
diteruskan pada masa-masa akan 
datang. Dalam kesempatan ini, pihak 
Jabatan Perkhidmatan Elektrik komited 
untuk sentiasa berusaha bagi 
memperbaiki kaedah perkongsian 
maklumat dan menggunakan teknologi 

ICT bagi memberi perkhidmatan 
berkesan tanpa mengabaikan cara-cara 
konvensional yang sedia ada. 
 
Soalan daripada Yang Berhormat Awang 
Haji Ramli bin Haji Lahit, Penghulu 
Mukim Telisai, Daerah Tutong. Soalan 
Yang Berhormat iaitu adakah cadangan 
menghidupkan semula lampu-lampu di 
kawasan yang dimaksudkan termasuk 
sebahagian kawasan letak kereta waktu 
kecemasan di lebuh raya?   dan adakah 
cadangan untuk memberikan bekalan 
tenaga elektrik Jalan Long Mayan, 
Merangking supaya sebahagian 
penduduk-penduduk di kawasan 
tersebut terdapat bekalan elektrik 
tersebut? 
 
Untuk makluman Yang Berhormat, 
penyalaan lampu secara berselang seli 
ini adalah salah satu inisiatif kerajaan 
dalam mengurangkan perbelanjaan       
di samping menjimatkan penggunaan 
tenaga elektrik secara keseluruhan. 
Sehingga kini, pihak kerajaan telah 
berhasil menjimatkan lebih kurang $36 
juta setahun. Inisiatif ini adalah usaha 
minimum dari pihak-pihak kerajaan 
dalam membantu mengurangkan 
perbelanjaan negara dengan 
memastikan keselamatan dan 
kepentingan orang awam tetap dijaga. 
 
Walau bagaimanapun, penutupan 
berselang seli ini tidak melibatkan 
Kawasan-kawasan strategik seperti 
simpang-simpang utama, selekoh tajam, 
simpang masjid, simpang sekolah, 
flyover dan kawasan-kawasan lain yang 
boleh menjejaskan keselamatan 
pengguna jalan raya.  
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Untuk makluman Yang Berhormat juga 
Jabatan Perkhidmatan Elektrik juga 
telah melaksanakan inisiatif bagi 
menyalakan lampu jalan secara 
berselang seli iaitu diubah setiap 6 
bulan sekali yang lampu-lampu yang 
tidak menyala pada masa ini akan 
dinyalakan setelah 6 bulan akan datang. 
 
Merujuk kepada cadangan Yang 
Berhormat untuk menghidupkan semula 
lampu-lampu kawasan bandar bagi 
menceriakan kawasan tersebut. Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik (JPE) akan 
meneliti kesesuaiannya dan akan 
mengambil langkah-langkah yang 
berpatutan.  
 
Hal yang serupa juga akan dibuat bagi 
lampu-lampu di letak kereta sekiranya ia 
di bawah kawalan Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik (JPE). Manakala 
bagi pembekalan tenaga elektrik           
di sepanjang jalan penghubung Long 
Mayan ke Merangking, untuk makluman 
Yang Berhormat Jabatan Perkhidmatan 
Elektrik (JPE) mengenal pasti terdapat 
beberapa buah rumah di kawasan 
tersebut yang terletak dalam rangkaian 
pembahagian jabatan. Jabatan bersedia 
untuk memberi bekalan ke rumah-
rumah tersebut sekiranya menerima 
permohonan mendapatkan bekalan 
elektrik seperti lazimnya. 
 
Kebenaran penyambungan bekalan 
tersebut tertakluk pada kebenaran 
lanjut dari agensi-agensi kerajaan yang 
lainnya seperti Jabatan Tanah, Autoriti 
Kawalan Bangunan Dan Industri 
Pembinaan ABCi dan sebagainya.  
 

Bagi rumah-rumah yang di luar 
rangkaian pembahagian jabatan pula, 
Jabatan Perkhidmatan Elektrik (JPE) 
akan meneliti kesesuaian pemasangan 
sistem alternatif seperti sistem solar, 
seperti yang sedang dalam 
perlaksanaan di Supon Besar dan Ulu 
Belait pada masa ini. 
 
Soalan Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Putera Maharaja Dato Paduka 
Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu 
Pekerma Dewa Dato Paduka Haji Abdul 
Rahim. Jabatan Perkhidmatan Elektrik 
(JPE) ada menempatkan sebuah mesin 
untuk mendapatkan unit bekalan 
elektrik itu hanya sebuah.  
 
Dalam usaha yang berterusan Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik (JPE) bagi 
memudahkan orang ramai membuat 
pembelian kredit prabayar jabatan telah 
menyediakan mesin deposit tunai (cash 
deposit machine/CDM) yang beroperasi 
selama 24 jam. Mesin-mesin tersebut 
kini beroperasi di tempat berikut:  
 
1. Cawangan Ibu Pejabat Berakas; 
2. Cawangan Seria; 
3. Cawangan DST  Tanjung Bunut; dan  
4. Cawangan DST  Tutong iaitu Central 

Mall.  

Di samping itu jabatan juga dalam 
pelaksanaan bagi menambah sebuah 
lagi mesin deposit tunai (cash deposit 
machine/CDM) di cawangan DST Daerah 
Temburong yang dijangka akan 
beroperasi pada bulan April 2018. 
Manakala sebuah lagi mesin deposit 
tunai (cash deposit machine/CDM) 
dicadangkan untuk ditempatkan             
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pembiayaan co-matching grant iaitu 
Darussalam Enterprise akan 
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ini adalah salah satu inisiatif kerajaan 
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di samping menjimatkan penggunaan 
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Sehingga kini, pihak kerajaan telah 
berhasil menjimatkan lebih kurang $36 
juta setahun. Inisiatif ini adalah usaha 
minimum dari pihak-pihak kerajaan 
dalam membantu mengurangkan 
perbelanjaan negara dengan 
memastikan keselamatan dan 
kepentingan orang awam tetap dijaga. 
 
Walau bagaimanapun, penutupan 
berselang seli ini tidak melibatkan 
Kawasan-kawasan strategik seperti 
simpang-simpang utama, selekoh tajam, 
simpang masjid, simpang sekolah, 
flyover dan kawasan-kawasan lain yang 
boleh menjejaskan keselamatan 
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permohonan mendapatkan bekalan 
elektrik seperti lazimnya. 
 
Kebenaran penyambungan bekalan 
tersebut tertakluk pada kebenaran 
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rangkaian pembahagian jabatan pula, 
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Belait pada masa ini. 
 
Soalan Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Putera Maharaja Dato Paduka 
Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu 
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deposit machine/CDM) yang beroperasi 
selama 24 jam. Mesin-mesin tersebut 
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1. Cawangan Ibu Pejabat Berakas; 
2. Cawangan Seria; 
3. Cawangan DST  Tanjung Bunut; dan  
4. Cawangan DST  Tutong iaitu Central 
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Di samping itu jabatan juga dalam 
pelaksanaan bagi menambah sebuah 
lagi mesin deposit tunai (cash deposit 
machine/CDM) di cawangan DST Daerah 
Temburong yang dijangka akan 
beroperasi pada bulan April 2018. 
Manakala sebuah lagi mesin deposit 
tunai (cash deposit machine/CDM) 
dicadangkan untuk ditempatkan             
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di cawangan DST Kampung Rimba dan 
tarikh beroperasi akan dimaklumkan 
kemudian.  
 
Untuk makluman Yang Berhormat 
Pengerusi, sebagai alternatif tambahan 
pada mesin deposit tunai (cash deposit 
machine/CDM) pembelian juga boleh 
dibuat melalui power kad yang boleh 
didapati di kedai-kedai runcit. Online 
banking dan kaunter-kaunter Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik (JPE) di seluruh 
negara. Mengenai wang kertas yang 
ditolak oleh mesin deposit tunai (cash 
deposit machine/CDM) pula 
penaiktarafan kepada mesin deposit 
tunai (cash deposit machine/CDM) perlu 
dibuat bagi membolehkan untuk 
mengenal pasti dan menerima wang 
kertas baharu.  
 
Ini melibatkan kos sebanyak kira-kira 
US$18 ribu iaitu $25 ribu duit Brunei 
bagi sebuah mesin memandangkan kos 
penaiktarafan sangat tinggi Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik (JPE) akan 
meneliti kesesuaiannya dengan 
mengambil kira perbelanjaan dengan 
berhemah dan keperluan sebenar untuk 
ianya dibuat. Mesin deposit tunai (cash 
deposit machine/CDM) ini adakalanya 
perlu diselanggarakan jika sampai 
waktunya. Walau bagaimanapun 
tempoh membaik pulih mesin deposit 
tunai (cash deposit machine/CDM) yang 
mengalami kerosakan pada 
kelazimannya tidak mengambil masa 
yang lama.  
 
Mengikut statistik jabatan jumlah 
pelanggan yang menggunakan mesin 
deposit tunai (cash deposit 

machine/CDM) ini hanyalah ramai pada 
1 hari bulan sahaja setiap bulan dan 
pada hari-hari lain, kadang-kadang tiada 
pelanggan langsung.  
 
Oleh yang demikian, keperluan bagi 
penambahan di tempat lain akan dikaji 
kesesuaiannya dengan mengambil kira 
kos pemeliharaan dan operasi. Orang 
ramai digalakkan untuk turut mengguna 
pakai kaedah pembelian lain seperti 
yang dinyatakan tadi untuk 
mengelakkan kelamaan menunggu 
penggunaan mesin deposit tunai (cash 
deposit machine/CDM). 
 
Soalan Yang Berhormat Awang Hanapi 
bin Mohd. Siput Ketua Kampung Labi 1, 
Zon 2 Daerah Belait street lighting 
highway. Apakah ia termasuk untuk 
meluluskan pembinaan Projek 
Pemasangan Street Lighting dari jalan 
masuk dari Sungai Liang ke Labi? 
Jawapan kaola yang terakhir adalah 
mengenai pemasangan lampu jalan raya 
di jalan masuk dari Sungai Liang ke Labi 
serta saranan-saranan yang diutarakan 
oleh Yang Berhormat Awang Hanapi bin 
Mohd. Siput yang mencerminkan 
keprihatinan  Yang Berhormat terhadap 
kesejahteraan penduduk Mukim Labi. 
  
Projek fasa pertama pemasangan lampu 
di jalan Simpang Sungai Liang, Jalan 
Labi, Jalan Merangking dan Bukit Sawat 
sepanjang 2.4 km siap dilaksanakan 
pada Januari 2018. Fasa kedua 
sepanjang 1.3 km dijangka siap pada 
pertengahan Julai 2018. Manakala fasa 
terakhir dirancang untuk menggunakan 
peruntukan Rancangan Kemajuan 
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Negara (RKN 11) dan dijangka siap 
pada Mac 2019.  
 
Untuk makluman Yang Berhormat,           
7 buah projek pemasangan lampu 
awam telah siap dilaksanakan sepanjang 
tahun 2017 dan awal tahun 2018. 
Sebuah projek lagi  akan dilaksanakan 
yang menggunakan peruntukan Tahun 
Kewangan 2018/2019 iaitu Jalan 
Penghubung Sungai Liang Telisai 
sepanjang 840 meter telah siap 
dilaksanakan pada 19 April 2017. Jalan 
Masjid Luagan Duduk di Kampung 
Simbatang sepanjang 1.04 KM telah siap 
dilaksanakan pada 30 Mei 2017.  
 
Jalan Kecil Serambangun di jalan 
Kampung Lubok Pulau sepanjang 2.4 
km telah siap dilaksanakan pada 27 
Julai 2017. Mumong by pass hingga 
Seria by pass  sepanjang 13 km telah 
siap pada 9 Disember 2017. Jalan 
Batang Duri sepanjang 3 km telah siap 
pada 3 Disember 2017.  
 
Pemasangan 17 unit lampu solar LED    
di Ulu Belait yang siap pada 20 Mei 
2017. Lebuh raya Jerudong Tungku dan 
sebahagian Jalan Pengiran Muda             
Al-Muhtadee Billah sepanjang 6 km 
telah siap dilaksanakan pada 31 Januari 
2018. Sebahagian Jalan Lumapas dari 
Kampung Buang Tengkuruk ke 
Kampung Sungai Kebun sepanjang 1.6 
km. Projek  ini akan bermula pada bulan 
Mei 2018. Jabatan Perkhidmatan Elektrik 
(JPE) akan bekerjasama dengan agensi 
perlaksanaan yang lain seperti Jabatan 
Kerja Raya bagi mengenal pasti 
keperluan pemasangan lampu di jalan-
jalan yang akan dibina.   

Merujuk kepada cadangan Yang 
Berhormat mengenai Peruntukan Khas 
bagi Projek Pemasangan Lampu           
di jalan-jalan baharu untuk makluman 
Yang Berhormat, Jabatan Perkhidmatan 
Elektrik tidak mempuyai peruntukan 
khas tersebut dan menghargai 
cadangan Yang Berhormat bagi 
mengadakan perbelanjaan khusus bagi 
Jabatan Perkhidmatan Elektrik untuk 
menangani projek di luar jangkaan. 
Perkara ini  ُ  akan dibincangkan إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
dengan pihak Kementerian Kewangan 
mengenainya.  
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  Sekian jua yang dapat 
peramba/kaola/saya kongsikan sebagai 
menjawab soalan-soalan yang 
dikemukakan oleh Ahli-Ahli Yang 
Berhormat semalam. Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  Kita telah pun 
mendengar jawapan-jawapan yang 
panjang lebar daripada Yang Berhormat 
Menteri Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian dan kita masih lagi 
mempunyai seorang menteri yang suka 
untuk memberi penerangan dan 
seterusnya beberapa orang ahli telah 
menyuarakan berkeinginan mereka 
untuk mengemukakan beberapa 
pertanyaan mengenai Tajuk-Tajuk yang 
berkenaan.   
 
Walau macam manapun saya ingin 
mengingatkan supaya perbincangan kita 
itu harus ditumpukan kepada perkara-
perkara yang belum lagi disentuh dan 
juga perkara-perkara yang ada 
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di cawangan DST Kampung Rimba dan 
tarikh beroperasi akan dimaklumkan 
kemudian.  
 
Untuk makluman Yang Berhormat 
Pengerusi, sebagai alternatif tambahan 
pada mesin deposit tunai (cash deposit 
machine/CDM) pembelian juga boleh 
dibuat melalui power kad yang boleh 
didapati di kedai-kedai runcit. Online 
banking dan kaunter-kaunter Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik (JPE) di seluruh 
negara. Mengenai wang kertas yang 
ditolak oleh mesin deposit tunai (cash 
deposit machine/CDM) pula 
penaiktarafan kepada mesin deposit 
tunai (cash deposit machine/CDM) perlu 
dibuat bagi membolehkan untuk 
mengenal pasti dan menerima wang 
kertas baharu.  
 
Ini melibatkan kos sebanyak kira-kira 
US$18 ribu iaitu $25 ribu duit Brunei 
bagi sebuah mesin memandangkan kos 
penaiktarafan sangat tinggi Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik (JPE) akan 
meneliti kesesuaiannya dengan 
mengambil kira perbelanjaan dengan 
berhemah dan keperluan sebenar untuk 
ianya dibuat. Mesin deposit tunai (cash 
deposit machine/CDM) ini adakalanya 
perlu diselanggarakan jika sampai 
waktunya. Walau bagaimanapun 
tempoh membaik pulih mesin deposit 
tunai (cash deposit machine/CDM) yang 
mengalami kerosakan pada 
kelazimannya tidak mengambil masa 
yang lama.  
 
Mengikut statistik jabatan jumlah 
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deposit tunai (cash deposit 

machine/CDM) ini hanyalah ramai pada 
1 hari bulan sahaja setiap bulan dan 
pada hari-hari lain, kadang-kadang tiada 
pelanggan langsung.  
 
Oleh yang demikian, keperluan bagi 
penambahan di tempat lain akan dikaji 
kesesuaiannya dengan mengambil kira 
kos pemeliharaan dan operasi. Orang 
ramai digalakkan untuk turut mengguna 
pakai kaedah pembelian lain seperti 
yang dinyatakan tadi untuk 
mengelakkan kelamaan menunggu 
penggunaan mesin deposit tunai (cash 
deposit machine/CDM). 
 
Soalan Yang Berhormat Awang Hanapi 
bin Mohd. Siput Ketua Kampung Labi 1, 
Zon 2 Daerah Belait street lighting 
highway. Apakah ia termasuk untuk 
meluluskan pembinaan Projek 
Pemasangan Street Lighting dari jalan 
masuk dari Sungai Liang ke Labi? 
Jawapan kaola yang terakhir adalah 
mengenai pemasangan lampu jalan raya 
di jalan masuk dari Sungai Liang ke Labi 
serta saranan-saranan yang diutarakan 
oleh Yang Berhormat Awang Hanapi bin 
Mohd. Siput yang mencerminkan 
keprihatinan  Yang Berhormat terhadap 
kesejahteraan penduduk Mukim Labi. 
  
Projek fasa pertama pemasangan lampu 
di jalan Simpang Sungai Liang, Jalan 
Labi, Jalan Merangking dan Bukit Sawat 
sepanjang 2.4 km siap dilaksanakan 
pada Januari 2018. Fasa kedua 
sepanjang 1.3 km dijangka siap pada 
pertengahan Julai 2018. Manakala fasa 
terakhir dirancang untuk menggunakan 
peruntukan Rancangan Kemajuan 
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Negara (RKN 11) dan dijangka siap 
pada Mac 2019.  
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Merujuk kepada cadangan Yang 
Berhormat mengenai Peruntukan Khas 
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di jalan-jalan baharu untuk makluman 
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Elektrik tidak mempuyai peruntukan 
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menjawab soalan-soalan yang 
dikemukakan oleh Ahli-Ahli Yang 
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Yang Berhormat.  Kita telah pun 
mendengar jawapan-jawapan yang 
panjang lebar daripada Yang Berhormat 
Menteri Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian dan kita masih lagi 
mempunyai seorang menteri yang suka 
untuk memberi penerangan dan 
seterusnya beberapa orang ahli telah 
menyuarakan berkeinginan mereka 
untuk mengemukakan beberapa 
pertanyaan mengenai Tajuk-Tajuk yang 
berkenaan.   
 
Walau macam manapun saya ingin 
mengingatkan supaya perbincangan kita 
itu harus ditumpukan kepada perkara-
perkara yang belum lagi disentuh dan 
juga perkara-perkara yang ada 
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hubungannya dengan bajet yang kita 
kemukakan.  
 
Seterusnya bagi jawapan-jawapan yang 
akan diberikan ada baiknya ditumpukan 
kepada soalan-soalan yang 
dikemukakan itu dan sekiranya Yang 
Berhormat Ahli Rasmi Kerana Jawatan 
suka untuk memberikan penerangan 
yang lebih panjang ataupun keterangan-
keterangan yang lebih terperinci maka 
bolehlah dikemukakan perkara tersebut 
secara bertulis kepada Ahli-Ahli Yang 
Berhormat yang berkenaan.  
 
Kita mempunyai kesuntukan masa untuk 
menyelesaikan bajet yang kita hadapi ini 
untuk membolehkan kita meluluskannya 
secepat yang mungkin bagi kepentingan 
kesejahteraan dan perjalanan Kerajaan 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang            
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
iaitu fiskal Tahun Kewangan kita 
bermula dari 1 April 2018 ini. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, cukup sahaja 
dulu kita berbincang di Peringkat 
Jawatankuasa ini dan saya tangguhkan, 
kita akan bersidang semula                          
di Persidangan Majlis Mesyuarat Negara. 
 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

 
(Majlis Mesyuarat bersidang 

semula) 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kita bersidang 
semula di Persidangan Majlis Mesyuarat 
Negara.  Saya berpendapat ada baiknya 

persidangan ini kita tangguhkan dulu 
untuk kita berehat sebelah tengah hari.  
 ُ  kita akan bersidang semula إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
pada pukul 2.30 petang.   
 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
(Majlis  Mesyuarat ditangguhkan) 
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Majlis Mesyuarat disambung 
semula pada pukul 2.30 petang 

 
Yang  Berhormat   Yang  Di-Pertua:    

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ رَكَاتهُُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَ   بِسْمِ ا�ّٰ  
Ahli-Ahli Yang Berhormat kita masih lagi 
membahaskan Perkara VII Rang 
Undang-Undang yang bergelar Rang 
Undang-Undang (2018) Perbekalan, 
2018/2019 yang telah dicadangkan oleh 
Yang Berhormat Menteri Kewangan II 
dan Rang Undang-Undang ini sedang 
kita bincangkan di Peringkat 
Jawatankuasa, maka bagi membolehkan 
kita untuk meneruskan perbincangan 
kita untuk meneliti Rang Undang-
Undang ini satu per satu, saya 
tangguhkan Persidangan Majlis 
Mesyuarat Negara ini dahulu dan kita 
akan bersidang di Peringkat 
Jawatankuasa sepenuhnya. 
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 

(Mesyuarat bersidang  
sebagai Jawatankuasa) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:          
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Ahli-Ahli Yang     بسِْمِ ا�ّٰ
Berhormat. Sekarang Majlis ini 
bersidang di Peringkat Jawatankuasa 
sepenuhnya bagi menimbangkan Rang 
Undang-Undang (2018) Perbekalan, 
2018/2019 satu per satu yang kita 
ketahui bahawa Rang Undang-Undang 
ini telah pun dicadangkan oleh Yang 
Berhormat Menteri Kewangan II. Kita 
masih lagi membahaskan Tajuk-Tajuk 
bagi Jadual Jabatan Perdana Menteri 
bagi Tajuk SA08A hingga Tajuk SA25A. 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, saya 
difahamkan bahawa Yang Berhormat 

Menteri Kewangan II ingin untuk ikut 
serta dalam menjawab beberapa soalan 
yang telah diajukan oleh Yang 
Berhormat Ahli-Ahli Yang Dilantik. 
Silakan Yang Berhormat Menteri 
Kewangan II. 
 
Yang Berhormat Menteri Kewangan 
II: Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
    

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ رَكَاتهُُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Yang Berhormat Pengerusi, izinkan 
kaola menjawab beberapa soalan yang 
isu-isu yang telah pun ditimbulkan oleh 
Ahli-Ahli Yang Berhormat semasa 
membincangkan Belanjawan Negara 
2018/2019 seperti berikut:- 
 
1. Kaola ingin merujuk kepada 

pertanyaan Yang Berhormat Dayang 
Siti Rozaimeriyanty binti Dato Seri 
Laila Jasa Haji Abdul Rahman 
mengenai Economic Blueprint dan 
Cluster Development Plan bagi 
mengukur pencapaian yang 
berkaitan dengan matlamat ketiga 
Wawasan Brunei 2035. Kaola ingin 
mengongsikan bahawa perancangan 
pembangunan ekonomi negara 
adalah bersandarkan kepada 
Kerangka Kerja Wawasan Brunei 
2035. 
 
Bagi mencapai matlamat yang          
telah digariskan dalam Wawasan 
Brunei 2035 beberapa tindakan 
pembangunan ekonomi telah dikenal 
pasti. Ini termasuklah penyediaan 
Pelan Pembangunan Cluster ataupun 
Cluster Development Plan di bawah 
matlamat wawasan ketiga iaitu 



PAGI HARI KHAMIS, 20 JAMADILAKHIR 1439 / 8 MAC 2018 
  

196 

hubungannya dengan bajet yang kita 
kemukakan.  
 
Seterusnya bagi jawapan-jawapan yang 
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adalah bersandarkan kepada 
Kerangka Kerja Wawasan Brunei 
2035. 
 
Bagi mencapai matlamat yang          
telah digariskan dalam Wawasan 
Brunei 2035 beberapa tindakan 
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pasti. Ini termasuklah penyediaan 
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matlamat wawasan ketiga iaitu 
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ekonomi yang dinamik dan berdaya 
tahan. Dalam perkara ini, beberapa 
cluster ekonomi telah pun dikenal 
pasti dan dirangka di bawah strategi 
ekonomi micro economy. Rangka ini 
termasuklah penyediaan strategi dan 
pelan-pelan tindakan serta sebanyak 
4 Key Performance Indicators              
telah ditetapkan bagi mengukur 
keberkesanan pelaksanaan inisiatif-
inisiatif di bawah setiap bidang 
cluster berkenaan iaitu: 

 
i. Sumbangan kepada Keluaran 

Dalam Negeri Kasar (KDNK); 
 

ii. Peningkatan kepada hasil 
pendapatan kerajaan; 
 

iii. Impak kepada penjanaan 
pekerjaan; dan 
 

iv. Sumbangan kepada eksport 
negara. 

 
Antara lain cluster ekonomi ini 
termasuklah cluster tenaga, 
agrimakanan, logistik dan 
pengangkutan, pelancongan, halal 
dan ekonomi digital. 
 
Satu lagi pertanyaan Yang 
Berhormat tersebut mengenai 
sasaran imbangan fiskal Bagi Tahun 
Kewangan 2019/2020. Untuk 
menjawabnya fiskal negara Bagi 
Tahun Kewangan 2019/2020 masih 
mengalami defisit. Ini mengambil 
kira harga pasaran minyak dunia 
yang masih lagi tidak stabil dan 
rendah jika dibandingkan dengan 

harganya pada tahun 2013 dan 
sebelumnya. 
 
Berhubung dengan pertanyaan  
Yang Berhormat mengenai sumber 
pertumbuhan Keluaran Dalam 
Negeri Kasar negara ia diunjur akan 
pulih dan meningkat pada kadar 
positif dalam tempoh jangka masa 
pendek dan sederhana. Untuk 
makluman unjuran ini bersandarkan 
kepada beberapa sektor seperti 
pertanian, perhutanan dan 
perikanan dan sektor industri yang 
masing-masing dijangkakan akan 
mencatatkan pertumbuhan positif 
mengambil kira aktiviti-aktiviti FDI 
yang mula membuahkan hasil. 

 
Sektor perkhidmatan juga 
diunjurkan akan meningkatkan 
secara positif yang didukung oleh 
perkembangan dalam subsektor 
kewangan sejajar dengan jangkaan 
pertumbuhan dalam pemberian 
pinjaman perbankan dan aktiviti 
insurans conventional dan takaful ia 
juga selaras dengan perancangan 
aktiviti yang digariskan dalam 
Financial Sector Blueprint oleh 
Autoriti Monetari Brunei Darussalam; 
 

2. Merujuk kepada cadangan mengenai 
menubuhkan sebuah bank pertanian 
dan peranan Bank Usahawan yang 
dibangkitkan oleh Yang Berhormat 
Awang Naim bin Haji Khamis dan 
Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari @ Jahari, 
sukacita kaola ingin mengongsikan 
bahawa  ِ  Kerajaan Kebawah ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
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Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam telah 
memperkenankan bagi penubuhan 
Bank Usahawan yang syariah 
compliance yang telah mula 
beroperasi pada awal tahun 2018. 
Bank ini berperanan untuk 
menyediakan kemudahan pinjaman 
kewangan kepada pengusaha-
pengusaha Perusahaan Mikro Kecil 
dan Sederhana yang terdiri daripada 
warga negara dan penduduk          
tetap Negara Brunei Darussalam. 
Kelayakan bagi pemohon 
kemudahan-kemudahan antaranya 
seperti berikut: 
 
i. Permohonan hendaklah memiliki 

perniagaan atau syarikat; 
 

ii. Perniagaan tersebut hendaklah 
berdaftar dan berlesen mengikut 
undang-undang dan peraturan-
peraturan di Negara Brunei 
Darussalam; dan 

 
iii. Perniagaan tersebut hendaklah 

beroperasi di Negara Brunei 
Darussalam. 

 
Bank Usahawan dengan kerjasama 
stakeholders yang lain juga 
berperanan untuk memberi nasihat 
dan bimbingan kepada Perusahaan 
Mikro Kecil dan Sederhana. 
Terutamanya mengenai perkara-
perkara asas perniagaan dan 
entrepreneurship. 

 
Dalam hubungan ini sukacita 
mengongsikan bahawa setakat ini 
Bank Usahawan telah menerima 

sebanyak 134 permohonan.  
Sebanyak 11 permohonan 
daripadanya yang berkaitan dengan 
sektor pertanian. 

 
Oleh yang demikian, sangat 
digalakkan bagi petani-petani yang 
berkelayakan untuk menghadapkan 
permohonan pembiayaan kewangan 
kepada Bank Usahawan 
memandangkan sektor pertanian 
merupakan salah satu sektor yang 
termasuk di bawah skop 
pembiayaan kewangan Bank 
Usahawan;  

 
3. Merujuk kepada soalan mengenai 

statistik sebenarnya kedudukan 
orang-orang asing yang berniaga             
di negara secara sah, yang telah pun 
dikemukakan oleh Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Putera Maharaja 
Dato Paduka Awang Haji Abdul 
Ghani bin Pehin Datu Pekerma Dewa 
Dato Paduka Haji Abdul Rahim. 

 
Sejak tahun 2013, pemilik tunggal 
serta perkongsian yang berdaftar  
bawah Akta Nama-Nama Perniagaan 
hanya boleh dimiliki oleh 
Warganegara Brunei dan Penduduk 
Tetap sahaja.  Manakala bagi 
syarikat-syarikat yang berdaftar di 
bawah Akta Syarikat-Syarikat, ia 
tidak menghalang warganegara 
asing untuk menjadi pemegang 
saham selaras dengan praktis 
negara-negara jiran dan juga 
antarabangsa. 
 
Berikut adalah statistik syarikat-
syarikat yang sekurang-kurangnya 
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ekonomi yang dinamik dan berdaya 
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hanya boleh dimiliki oleh 
Warganegara Brunei dan Penduduk 
Tetap sahaja.  Manakala bagi 
syarikat-syarikat yang berdaftar di 
bawah Akta Syarikat-Syarikat, ia 
tidak menghalang warganegara 
asing untuk menjadi pemegang 
saham selaras dengan praktis 
negara-negara jiran dan juga 
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Berikut adalah statistik syarikat-
syarikat yang sekurang-kurangnya 
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seorang pemegang sahamnya 
adalah warganegara asing: 
 
i. Pada tahun 2016, sebanyak 

24.33%; 
 

ii. Pada tahun 2017, sebanyak 
27.32%; dan  

 
iii. Pada tahun 2018, sebanyak 

25.47%. 
 

Bahagian Pendaftaran Syarikat-
Syarikat dan Nama-Nama 
Perniagaan (ROCBN) di bawah 
Kementerian Kewangan telah pun 
membuat kajian dengan 
menggunakan kaedah Data Analytics 
untuk menganalisis purata 
pemegang saham syarikat yang 
berdaftar di negara ini.  Kajian 
tersebut telah dikongsikan dengan 
kementerian-kementerian yang 
berkepentingan di negara ini.  

 
4. Merujuk pula kepada soalan 

daripada Yang Berhormat Dayang 
Nik Hafimi binti Abdul Haadii, 
mengenai cadangan untuk 
menjadikan GLCs atau FDIs sebagai 
platform untuk meningkatkan 
kapasiti dan kemahiran anak-anak 
tempatan. 

 
setakat ini, terdapat 

beberapa inisiatif ke arah 
pembangunan kapasiti dan 
peningkatan keupayaan anak-anak 
tempatan yang sedang dijalankan 
oleh syarikat-syarikat yang berkaitan 
dengan kerajaan (GLCs) dan 
Pelaburan Langsung Asing (FDIs) 

seperti program bimbingan atau 
mentorship, program Management 
Training, dan succession planning.  
Kerjasama ini juga melibatkan 
institusi-institusi pendidikan untuk 
menyesuaikan sukatan-sukatan 
pelajaran untuk memenuhi 
keperluan pihak berkenaan. 

 
Walau bagaimanapun, program-
program dan inisiatif-inisiatif ini  
akan sentiasa diteliti dan dinilai 
untuk memastikan keberkesanannya 
dicapai bagi memastikan 
pembangunan kapasiti anak-anak 
tempatan terus diberi keutamaan.  

 
5. Merujuk kepada cadangan yang 

diusulkan oleh Yang Berhormat 
Awang Haji Mohimin bin Haji Johari 
@ Jahari, iaitu untuk mencipta satu 
amanah saham kebangsaan untuk 
rakyat Negara Brunei Darussalam.   

 
 ِ  Kerajaan Kebawah Duli Yang ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan              
Negara Brunei Darussalam             
melalui Kementerian Kewangan 
bekerjasama dengan Autoriti 
Monetari Brunei Darussalam (AMBD) 
bagi Penubuhan Bursa Saham,             
 ُ  akan   dilancarkan   dalam    إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
tempoh beberapa tahun akan 
datang.  Walau bagaimanapun, 
penubuhan ini tertakluk kepada 
perkembangan dan pelaksanaan 
inisiatif dalam penyediaan-
penyediaan infrastruktur dari segi 
perundangan, sistem operasi dan 
ketersediaan stakeholders terhadap 
bursa saham nanti.  
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Beberapa persediaan awal telah pun 
dibuat seperti penyediaan 
peraturan-peraturan bursa saham, 
sistem dan infrastruktur dan 
pendidikan awal.   
 
Pihak Kementerian Kewangan dan 
Autoriti Monetari Brunei Darussalam 
akan terus mengukuhkan rangka 
dasar-dasar, peraturan-peraturan 
dan prasarana operasi secara 
berterusan.  Antara lain faedah-
faedah tersebut seperti berikut: 

 
i. Membantu dalam membukakan 

lagi peluang-peluang pekerjaan 
kepada anak-anak tempatan dan 
meningkatkan kemahiran dan 
kepakaran khas di negara ini;  

 
ii. Menyediakan landasan bagi 

menggalakkan aktiviti pelaburan 
yang boleh disertai oleh pihak 
institusi dan orang ramai;  

 
iii. Menyediakan platform bagi 

mendapatkan sumber permodalan 
alternatif bagi membantu 
menjana pembangunan dan 
pertumbuhan syarikat-syarikat 
serta membantu dalam 
peningkatan urus tadbir syarikat-
syarikat tersebut; dan 

 
iv. Membantu dalam wealth 

distribution dan aliran modal yang 
berkesan di dalam negeri. 

 
Dengan penubuhan bursa saham ini 
akan membolehkan para pelabur 
menyertai pelaburan-pelaburan 
dalam saham ekuiti dan juga 

alternatif seperti exchange traded 
funds (ETFs), saham ekuiti asing, 
bon, dana pelaburan, securitised 
products dan real estate investment 
trusts (REITs) pada masa yang 
tertentu; dan 

 
6. Berhubung dengan cadangan            

Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila 
Jasa Haji Abdul Rahman mengenai 
penglibatan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat dalam proses Belanjawan 
Negara, adakah kiranya dapat sesi 
perjumpaan dalam penyediaan 
permohonan peruntukan dari setiap 
kementerian itu dapat dibuat awal 
sebelum Mesyuarat Belanjawan 
diadakan bagi memastikan mana-
mana isu atau cadangan yang 
pernah dikemukakan oleh Ahli-Ahli 
Yang Berhormat Majlis Mesyuarat 
Negara telah pun diusahakan. 

 
Kaola menyambut baik mengenai 
cadangan Ahli Yang Berhormat 
tersebut kerana ia setentunya akan 
membantu Ahli-Ahli Yang Berhormat 
dan kementerian-kementerian 
berkenaan dalam mencapai hala tuju 
dan kesepaduan dalam menyediakan 
perbelanjaan kerajaan. 

 
Yang Berhormat Pengerusi.  Akhir sekali 
kaola ingin menambah sedikit 
penjelasan yang disampaikan oleh rakan 
sejawatan kaola, Yang Berhormat Dato 
Paduka Dr. Awang Haji Mat Suny bin 
Haji Mohd. Hussein, Menteri Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian, mengenai 
usulan Yang Berhormat Awang Hanapi 
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bin Mohd. Siput terhadap projek-projek 
di luar jangkaan. 
 
Adalah perlu bagi setiap kementerian 
dan jabatan mempunyai perancangan 
bagi projek-projek yang akan 
dilaksanakan.  Ini untuk memastikan 
peruntukan yang disediakan mengikut 
fokus-fokus utama yang telah 
digariskan.  Dalam pada itu, projek yang 
di luar jangkaan ini pada lazimnya                   
di sebabkan oleh bencana alam seperti 
banjir, tanah susur dan juga wabak 
penyakit. 
 
Kementerian Kewangan ada 
menyediakan peruntukan bagi 
menangani bencana alam dan wabak 
penyakit  berjangkit sejumlah $3 juta 
untuk membiayai keperluan di luar 
jangkaan bagi maksud ini.  Walau 
bagaimanapun, pada lazimnya jika 
terdapat keperluan peruntukan di luar 
jangkaan Kementerian Kewangan             
akan sentiasa bekerjasama dengan 
kementerian-kementerian yang 
berkenaan untuk sama-sama meneliti 
keperluan tersebut.  Ini tertakluk 
kepada keutamaan projek-projek yang 
akan dilaksanakan. 
 
Soalan yang dikemukakan oleh Yang 
Berhormat Pengiran Haji Mohamed bin 
Pengiran Haji Osman @ Othman yang 
berkaitan dengan pembangunan                    
di Pulau Muara Besar.  Antara soalan-
soalan Yang Berhormat tersebut adalah: 
 
1. Kemasukan jentera kapal-kapal 

berlabuh diperiksa dengan teliti 
sebelum mendarat; dan 

2. Pekerja Hengyi dari luar negeri 
untuk memastikan mereka tidak 
membawa masuk barang atau 
benda yang ditegah oleh peraturan 
dan atau undang-undang Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Untuk menjawabnya: 
 

1. Setiap kapal yang mendarat                        
ke perairan Negara Brunei 
Darussalam termasuk Pulau Muara 
Besar, hendaklah menghadapkan 
borang manifest dan mengikrarkan 
apa jua barangan yang dibawa 
masuk atau keluar melalui sistem 
Brunei Darussalam National Single 
Window (BDNSW); 
 

2. Manakala setiap penumpang yang 
datang ke Negara Brunei 
Darussalam sama ada melalui jalan 
darat, udara dan laut tidak akan 
terlepas daripada pemeriksaan 
kastam untuk memastikan tidak ada 
barangan tegahan dibawa dan 
bercukai yang tidak diisytiharkan 
dibawa masuk ke Negara Brunei 
Darussalam; dan 
 

3. Pemeriksaan barangan pihak Hengyi 
yang dibawa melalui kapal laut dan 
berpunggah di Pelabuhan Muara 
akan melalui pemeriksaan kastam 
berdasarkan dokumentasi dan 
barangan diikrarkan. Jabatan 
Kastam Dan Eksais Diraja pada 
lazimnya akan melaksanakan 
pemeriksaan rapi ke atas barangan 
yang dikategorikan sebagai loose 
kargo, manakala barangan dalam 
kontena akan melalui mesin 
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pengimbas (x-ray) sebelum 
dipindahkan ke Pulau Muara Besar 
dengan menggunakan bantun. 

 
Untuk makluman, pegawai kastam masa 
ini telah pun ditempatkan secara tetap 
di Pulau Muara Besar mulai 20 Januari 
2018. 

Satu soalan lagi daripada Yang 
Berhormat tersebut adakah Pulau Muara 
Besar menjadi Zone Bebas Cukai untuk 
kesenangan pihak Hengyi pada masa 
jangka panjang?  
 
Untuk menjawabnya, Pulau Muara Besar 
bukanlah merupakan Zone Bebas            
Cukai (Free Trade Zone).  Walau 
bagaimanapun, sebagai sebuah syarikat 
FDI, Syarikat Hengyi hanya diberikan 
status pioneer yang mana antaranya 
dikecualikan daripada membayar cukai 
import kastam.  
 
Sekian sahaja yang dapat kaola jelaskan 
bagi menjawab soalan-soalan serta 
cadangan-cadangan yang dikemukakan 
oleh Ahli-Ahli Yang Berhormat. Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri 
Kewangan II atas penjelasan-penjelasan 
yang diberikan untuk menjawab 
beberapa soalan yang telah 
dikemukakan oleh Ahli-Ahli Yang 
Berhormat.  Ahli-Ahli Yang Berhormat.  
Saya juga difahamkan bahawa Yang 
Berhormat Menteri Perhubungan ingin 
membuat kenyataan bagi menjawab 
beberapa soalan yang ada hubung 
kaitnya dengan Kementerian Yang 

Berhormat itu yang telah ditimbulkan 
oleh Yang Berhormat Ahli-Ahli Yang 
Dilantik. Saya persilakan Yang 
Berhormat Menteri Perhubungan. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Perhubungan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
حْي  السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ مبِسْمِ ا�ّٰ  
Terima kasih sekali lagi Yang Berhormat 
Pengerusi, kerana memberi kaola 
peluang untuk menyampaikan sedikit 
tambahan kepada jawapan yang 
disampaikan oleh Yang Berhormat Dato 
Seri Paduka Haji Awang Abdul Mokti bin 
Haji Mohd. Daud, Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri pada pagi tadi.   
 
Kaola ingin menambah jawapan kepada 
soalan yang diajukan oleh Yang 
Berhormat Dayang Khairunnisa binti 
Awang Haji Ash'ari merujuk Tajuk 
SA10A, Kod 1118 iaitu mengenai 
Teknologi Maklumat dan Info-
Komunikasi, khususnya mengenai 
saranan jangka masa yang panjang bagi 
pendidikan bagaimana untuk 
mengendalikan mesej tular juga patut 
dibuat iaitu melalui media sosial 
khususnya. 
 
Lebih dahulu kaola/saya mengucapkan 
terima kasih kepada Yang Berhormat 
Dayang Khairunnisa binti Awang Haji 
Ash'ari, di atas saranan tersebut dan 
ianya adalah sangat-sangat diambil 
baik.  ُألَْحَمْد ِ ّٰ�ِ  memang saranan ini 
bertepatan dan selari dengan apa jua 
pemikiran dan usaha-usaha yang 
sedang diungkayahkan oleh satu majlis 
penasihat di peringkat kebangsaan iaitu 
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beberapa soalan yang ada hubung 
kaitnya dengan Kementerian Yang 

Berhormat itu yang telah ditimbulkan 
oleh Yang Berhormat Ahli-Ahli Yang 
Dilantik. Saya persilakan Yang 
Berhormat Menteri Perhubungan. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Perhubungan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
حْي  السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ مبِسْمِ ا�ّٰ  
Terima kasih sekali lagi Yang Berhormat 
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tambahan kepada jawapan yang 
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Seri Paduka Haji Awang Abdul Mokti bin 
Haji Mohd. Daud, Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri pada pagi tadi.   
 
Kaola ingin menambah jawapan kepada 
soalan yang diajukan oleh Yang 
Berhormat Dayang Khairunnisa binti 
Awang Haji Ash'ari merujuk Tajuk 
SA10A, Kod 1118 iaitu mengenai 
Teknologi Maklumat dan Info-
Komunikasi, khususnya mengenai 
saranan jangka masa yang panjang bagi 
pendidikan bagaimana untuk 
mengendalikan mesej tular juga patut 
dibuat iaitu melalui media sosial 
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Dayang Khairunnisa binti Awang Haji 
Ash'ari, di atas saranan tersebut dan 
ianya adalah sangat-sangat diambil 
baik.  ُألَْحَمْد ِ ّٰ�ِ  memang saranan ini 
bertepatan dan selari dengan apa jua 
pemikiran dan usaha-usaha yang 
sedang diungkayahkan oleh satu majlis 
penasihat di peringkat kebangsaan iaitu 
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Majlis Penasihat kepada isu-isu yang 
berhubung kait dengan perisian ataupun 
Content Advisory Council (CAC).   
 
Majlis penasihat tersebut diterajui 
bersama oleh Jabatan Perdana Menteri 
dan Kementerian Perhubungan.  
Dengan mempunyai keahlian yang 
terdiri daripada beberapa kementerian 
dan agensi yang berkepentingan dan 
berperanan antara lainnya memberi 
nasihat dan cadangan mengenai            
isu-isu yang berkaitan dengan 
kandungan perisian termasuk internet 
dan sosial media melalui kerjasama 
antara pelbagai agensi di Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Dalam hal ini, sukacita saya kongsikan 
bahawa di bawah usaha Majlis 
Penasihat melalui kumpulan kerjanya 
dengan kerjasama beberapa pihak 
kerajaan dengan agensi berkenaan, satu 
pakej pembelajaran bagi kesedaran 
awam mengenai penggunaan media 
sosial secara berhemah telah pun 
dihasilkan.  Perkara ini telah dan sedang 
giat dilaksanakan iaitu urusetia pihak 
Majlis Penasihat berperanan memantau 
keberkesanan pelaksanaan inisiatif ini.   
 
Sekian yang kaola/saya dapat 
sampaikan dan diucapkan terima kasih 
sekali lagi kepada Yang Berhormat 
Pengerusi.  Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  Kita telah pun 
mendengar keterangan-keterangan 
daripada beberapa orang Yang 
Berhormat Menteri-Menteri. Namun 
demikian beberapa orang Ahli Yang 

Berhormat masih suka untuk membuat 
pertanyaan.  Maka saya sekarang 
memberikan peluang kepada Yang 
Berhormat Awang Haji Mohimin bin Haji 
Johari @ Jahari. 
 
Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari @ Jahari: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
 ِ نِ      ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ حْمَٰ ِ الرَّ حْي بسِْمِ ا�ّٰ مالرَّ  

Kaola mengajukan Tajuk SA15A - 
Jabatan Tenaga dan Perindustrian 
dengan soalan:- 
 
1. Apakah kemajuan yang dicapai oleh 

koperasi di Brunei Darussalam sejak 
ia ditubuhkan sekitar tahun      
1970-an?; 
 

2. Apakah ada perancangan pihak 
kementerian untuk menjadikan 
koperasi sebagai sumber 
pendapatan rakyat yang signifikan? 
Sebagaimana jua di negara-negara 
yang memajukan bidang koperasi ini 
mampu menjadikan suatu yang 
sangat bermanfaat bagi memajukan 
ekonomi komuniti di negara-negara 
berkenaan; dan 
 

3. Apakah kita sudah mempunyai 
Dasar Koperasi Kebangsaan? Jika 
ianya ada maka dengan dasar ini 
kita boleh menjadikan ia sebagai 
garis panduan bagi memajukan 
ekonomi rakyat secara berkoperasi. 
Kita ingin melihat koperasi menjadi 
satu wadah menjana membangun 
sosioekonomi bangsa sehingga 
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menjadikan koperasi bersifat 
konsortium.  

Dicadangkan penubuhan koperasi 
yang bersifat kebangsaan dengan 
keahliannya terdiri daripada 
penjawat-penjawat awam dan 
rakyat kebanyakan dengan caruman 
serendah $100 hingga $200. Jika 
keahlian mencapai 30 ribu hingga 50 
ribu orang dengan caruman 
sedemikan ia akan mencapai jumlah 
yang berjuta ringgit apa lagi 
caruman sehingga $500 untuk 
seorang. Dengan wang terkumpul 
akan mencapai sekitar $25 juta. 

 
Salah satu aktiviti perniagaan yang 
patut segera dilaksanakan ialah 
perancangan pihak Jabatan Koperasi 
sebelum ini yang pernah 
ditaklimatkan beberapa tahun yang 
lalu kepada Penghulu dan Ketua 
Kampung iaitu penubuhan Pusat 
Edaran. Jika Pusat Edaran ini dapat 
direalisasikan secara kebangsaan ia 
akan menjadi platform, manfaat dan 
sumber pendapatan tambahan 
kepada rakyat kebanyakan. Dengan 
berkoperasi rakyat akan mempunyai 
pendapatan tambahan selain 
pekerjaan dan perniagaan 
persendirian. Mudah-mudahan 
dengan berkoperasi ia akan menjadi 
satu keperluan menunjang 
sosioekonomi rakyat. 

 
Koperasi juga ditubuhkan di 
institusi-institusi pengajian tinggi 
dan menengah yang dikira 
menjadikan penuntut-penuntut 
oriented dalam perniagaan 
berkoperasi. Contohnya koperasi 

buku dan segala keperluan-
keperluan komuniti penuntut. 
Didoakan dengan adanya koperasi 
yang bersifat kebangsaan sebagai 
wadah utama kumpulan wang 
rakyat diperniagakan secara 
koperasi akan menjadikan kita 
sebagai bangsa dan negara maju, 
berpendapatan tinggi dan berjaya 
dalam menuju Wawasan Brunei 
2035. 

 
Seterusnya Tajuk SA17A - Jabatan 
Perancangan dan Kemajuan Ekonomi: 
  
1. Apakah projek-projek RKN10 yang 

telah dilaksanakan dan yang 
tertangguh?;  
 

2. Apakah sebab-sebab perlaksanaan 
projek-projek berkenaan 
tertangguh?; dan 
 

3. Ke manakah peruntukan projek  
yang tertangguh itu disalurkan?  

 
Seterusnya Tajuk SA25A - Jabatan 
Penyelidikan Brunei, Jabatan Perdana 
Menteri:- 

  
1. Apakah peranan Jabatan 

Penyelidikan Brunei, Jabatan 
Perdana Menteri?; dan 
 

2. Apakah peruntukan penyelidikan 
boleh dipohonkan oleh para 
profesional kita bagi membuat kajian 
dan penyelidikan untuk manfaat 
bangsa dan negara. Contohnya, 
kajian dan penyelidikan inovasi?  
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Sekian Yang Berhormat Pengerusi. 
Terima kasih. 

Yang Berhormat Pengerusi: Adakah  
juga Yang Berhormat Menteri yang 
berkenaan suka untuk menjawab 
sekarang? 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri: Yang Berhormat 
Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. 
Kalau boleh ditangguhkan soalan itu. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
benarkan permintaan itu iaitu soalan 
yang   dikemukakan    akan    dijawab 
 ُ  pada   hari   Sabtu.  Saya          إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
persilakan Yang Berhormat Pengiran 
Haji Mohamed bin Pengiran Haji Osman 
@ Othman. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji 
Mohamed bin Pengiran Haji                
Osman @ Othman: Terima kasih      
Yang Berhormat Pengerusi.  
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ تهُُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَا  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera.  

 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat yang dirahmati Allah 
dan yang dihormati sekalian. Saya 
mewakili  Zon 2, Daerah Brunei dan 
Muara.  
 
Saya ingin menyentuh balik Tajuk 
SA15A - Jabatan Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian:- 
  

1. Seperti mana saya telah difahamkan 
bahawa mengikut taklimat Yang 
Berhormat Menteri Tenaga (Energy) 
dan Perindustrian sebelum ini, gaji 
penuntut-penuntut PPK adalah 
sebanyak $800 sebulan. Sedangkan 
bila penuntut-penuntut tersebut 
ditemu duga baru-baru ini gaji yang 
diberikan hanyalah $400 dan             
$400 lebih;  
 

2. Saya juga ingin mengetahui status 
penuntut-penuntut lelaki yang 
bertugas di Pulau Muara Besar            
yang terlibat dalam kegiatan-
kegiatan yang tidak sesuai pada 
masa ini dan sekarang mereka 
masih lagi tidak bekerja; dan 

 
3. Seterusnya Yang Berhormat 

Pengerusi, saya akan menyentuh 
mengenai dengan Tajuk SA08A - 
Radio Televisyen Brunei: 

 
i. Peranan Jawatankuasa Penapis 

Filem RTB bertanggungjawab 
untuk menapis meneliti 
rancangan-rancangan atau 
program televisyen khususnya 
yang dibeli di luar negeri agar 
sesuai untuk tayangan di negara 
ini. Pertanyaan saya berapakah 
jumlah peruntukan yang 
disediakan setiap tahun untuk 
pembelian rancangan-rancangan 
luar negeri?; 
  

ii. Apakah rancangan-rancangan  
TV yang dibeli itu memang 
benar-benar sesuai dan berbaloi         
untuk penonton-penonton 
Negara Brunei Darussalam; dan 
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iii. Dengan pengurangan saluran-
saluran RTB dari 5 kepada                       
3 sahaja dan rancangan luar 
negeri juga tentunya 
berkurangan. Kenapakah jumlah 
pegawai-pegawai penapis filem 
masih sama dan dikekalkan? 

Saya juga akan menyentuh mengenai 
Tajuk SA14A - Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam: 
 
1. Menyentuh mengenai penggunaan 

sistem ujian psikometrik untuk 
pengambilan jawatan B2.  Adakah  
ia relevan dan sesuai untuk 
diperkenalkan dalam konteks Negara 
Brunei Darussalam?  Didapati ramai 
yang mengeluh akan susahnya 
untuk menembusi peringkat ujian 
walaupun mereka sebenarnya 
mempunyai kelulusan akedemik 
yang cemerlang dalam bidang 
mereka. Hanya disebabkan ujian 
psikometrik itu yang berasaskan 
matematik, fahaman teks, mereka 
terbengkalai di peringkat ujian dan 
tidak dapat membuktikan 
pengetahuan mereka di dalam 
peringkat temu duga.  Bolehkah 
dikaji semula kesesuaian sistem ini 
dalam konteks Negara Brunei 
Darussalam dan bolehkah ia 
diperbaiki? 
 

2. Mengenai wakil-wakil jabatan yang 
menemu duga seorang calon untuk 
mendapatkan jawatan contohnya 
jawatan Penolong Pegawai 
Pentadbir.  Perkara ini perlu diambil 
perhatian oleh Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam bahawa soalan-
soalan yang akan dikemukakan atau 

dipertanyakan kepada calon-calon 
yang ditemu duga  hendaklah 
bersesuaian. 

   
Saya juga difahamkan bahawa 
soalan yang dikemukakan kepada 
calon sangat mendukacitakan.  
Sepatutnya wakil-wakil jabatan yang 
menemu duga calon-calon itu adalah 
soalan yang berkenaan dengan 
jawatan yang tersebut ataupun 
soalan berkenaan dengan jawatan-
jawatan yang dipegang oleh calon 
itu. 

 
     Saya tidak menafikan Negara Brunei 

Darussalam adalah Negara Zikir dan 
Melayu Islam Beraja.  Saya sokong 
tetapi soalan berkenaan dengan 
jawatan adalah tidak berkenaan.  
Pada waktu itu calon disuruh azan 
oleh penemu duga itu.  Jadi, saya 
minta pertimbangan Yang 
Berhormat Pengerusi untuk dapat 
dijawab perkara itu. 

 
     Soalan untuk Suruhanjaya 

Perkhidmatan Awam juga.  Sistem 
PSC (Public Service Commission) 
telah diperkenalkan sejak tahun 
2015.  Salah satu cara dan inovasi 
dari Suruhanjaya Perkhidmatan 
Awam, iaitu mengadakan sistem 
PSC, Computerise Accessment 
Management System (CAMS) yang 
secara langsung menggunakan 
komputer dalam sesi ujian yang 
tidak memerlukan sebarang kertas. 

 
     Di sini berpendapat langkah-langkah 

seterusnya untuk Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam membukakan 
menyediakan tempat SPA Centre           
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3 sahaja dan rancangan luar 
negeri juga tentunya 
berkurangan. Kenapakah jumlah 
pegawai-pegawai penapis filem 
masih sama dan dikekalkan? 

Saya juga akan menyentuh mengenai 
Tajuk SA14A - Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam: 
 
1. Menyentuh mengenai penggunaan 

sistem ujian psikometrik untuk 
pengambilan jawatan B2.  Adakah  
ia relevan dan sesuai untuk 
diperkenalkan dalam konteks Negara 
Brunei Darussalam?  Didapati ramai 
yang mengeluh akan susahnya 
untuk menembusi peringkat ujian 
walaupun mereka sebenarnya 
mempunyai kelulusan akedemik 
yang cemerlang dalam bidang 
mereka. Hanya disebabkan ujian 
psikometrik itu yang berasaskan 
matematik, fahaman teks, mereka 
terbengkalai di peringkat ujian dan 
tidak dapat membuktikan 
pengetahuan mereka di dalam 
peringkat temu duga.  Bolehkah 
dikaji semula kesesuaian sistem ini 
dalam konteks Negara Brunei 
Darussalam dan bolehkah ia 
diperbaiki? 
 

2. Mengenai wakil-wakil jabatan yang 
menemu duga seorang calon untuk 
mendapatkan jawatan contohnya 
jawatan Penolong Pegawai 
Pentadbir.  Perkara ini perlu diambil 
perhatian oleh Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam bahawa soalan-
soalan yang akan dikemukakan atau 

dipertanyakan kepada calon-calon 
yang ditemu duga  hendaklah 
bersesuaian. 

   
Saya juga difahamkan bahawa 
soalan yang dikemukakan kepada 
calon sangat mendukacitakan.  
Sepatutnya wakil-wakil jabatan yang 
menemu duga calon-calon itu adalah 
soalan yang berkenaan dengan 
jawatan yang tersebut ataupun 
soalan berkenaan dengan jawatan-
jawatan yang dipegang oleh calon 
itu. 

 
     Saya tidak menafikan Negara Brunei 

Darussalam adalah Negara Zikir dan 
Melayu Islam Beraja.  Saya sokong 
tetapi soalan berkenaan dengan 
jawatan adalah tidak berkenaan.  
Pada waktu itu calon disuruh azan 
oleh penemu duga itu.  Jadi, saya 
minta pertimbangan Yang 
Berhormat Pengerusi untuk dapat 
dijawab perkara itu. 

 
     Soalan untuk Suruhanjaya 

Perkhidmatan Awam juga.  Sistem 
PSC (Public Service Commission) 
telah diperkenalkan sejak tahun 
2015.  Salah satu cara dan inovasi 
dari Suruhanjaya Perkhidmatan 
Awam, iaitu mengadakan sistem 
PSC, Computerise Accessment 
Management System (CAMS) yang 
secara langsung menggunakan 
komputer dalam sesi ujian yang 
tidak memerlukan sebarang kertas. 

 
     Di sini berpendapat langkah-langkah 

seterusnya untuk Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam membukakan 
menyediakan tempat SPA Centre           
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di daerah-daerah lain, selain 
tertumpu di bangunan Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam, untuk 
mengadakan ujian.  Ini adalah bagi 
memudahkan pemohon-pemohon 
atau calon-calon yang akan 
menduduki ujian mengikut daerah-
daerah dan tempat tinggal yang 
berhampiran kerana sistem PSC, 
CAMS  yang serba canggih boleh 
saja di log in melalui internet; 
 

3. Terdapat apabila waktu ujian             
telah ditetapkan oleh Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam kepada 
pemohon dan calon-calon, ada yang 
didapati memohon untuk menukar 
tarikh ujian kerana tidak dapat hadir 
pada waktu yang telah ditetapkan.   
 
Persoalannya adakah pihak 
Suruhanjaya Perkhidmatan Awam 
dapat menyatakan garis panduan 
kepada calon-calon yang memohon 
memindahkan hari kepada hari  
yang lain?  Adakah Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam memberikan 
peluang menduduki ujian setelah 
tidak hadir dari hari yang 
sepatutnya? 

 
Begitu juga dengan temu duga.  
Terdapat calon-calon yang 
dibenarkan untuk menukar tarikh 
temu duga. Ada sebilangannya tidak 
dibenarkan dan  ada sebilangannya 
dibenarkan mengambil ujian pada 
hari yang lain.  Adakah pihak 
Suruhanjaya Perkhidmatan Awam 
mempunyai garis panduan dan 
sebab-sebab untuk menilai keadaan 

seorang calon yang memohon 
menukar tarikh temu duga tersebut? 
 

Saya juga akan menyentuh lagi 
mengenai Tajuk SA24A - Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik. Yang Berhormat 
Pengerusi, penjimatan tenaga elektrik 
melalui Majlis Kebangsaan Keselamatan 
Jalan Raya telah pun berusaha untuk 
menjimatkan tenaga elektrik sebilangan 
lampu-lampu di jalan raya.  Pertanyaan 
saya adakah sudah dipantau setelah 
proses penjimatan?  
 
Adakah sudah dikaji dengan keadaan 
berjimat kerana lampu-lampu yang 
seharusnya terang di waktu malam 
sudah menjadi kurang cahaya               
di jalan raya?  Dengan analisis terutama 
sekali pada waktu keadaan cuaca             
yang hujan lebat. Sebahagian jalan raya 
tidak dapat kelihatan kerana lampu  
jalan raya sudah separuhnya ditutup, 
bahkan membahayakan keselamatan 
pemandu-pemandu jalan raya.  Ini juga 
terlibat di perkarangan jalan bersimpang 
‘T’ atau bersimpang empat, round about  
dan lebih-lebih lagi jalan raya yang 
berbukit dan jalan raya yang ada line.      
 
Di sini, saya berpendapat jika sekiranya 
dapat dibuka lampu-lampu demi 
keselamatan pemandu-pemandu kereta 
di bahagian jalan raya tersebut.  
 
Sekian sahaja Yang Berhormat 
Pengerusi. Terima kasih.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: Seperti 
soalan-soalan  yang  terdahulu,  ُ  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
perkara itu akan diteliti dan akan 
dijawab barangkali pada hari Sabtu              
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 ُ  Sekarang saya jemput Yang . إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
Berhormat Dayang Nik Hafimi binti 
Abdul Haadii.  
 
Yang Berhormat Dayang Nik  
Hafimi binti Abdul Haadii: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi.  
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Pengerusi. Di bawah Tajuk SA25A – 
Pusat Kebangsaan          e-Kerajaan. 
Kaola merujuk kepada Kod 002/000 - 
Penyediaan Perkhidmatan Guna Sama 
dan Kod 005/000 - Keselamatan Siber.  
 
Kesambungan ataupun connectivity 
sebahagian daripada kehidupan 
seharian. Adakah terdapat protokol 
prosedur untuk memastikan sistem-
sistem ini tidak akan terjejas disebabkan 
oleh faktor luaran terutama serangan 
seperti hacking ataupun akses tanpa 
sengaja melalui portable devices.  
 
Dengan perbelanjaan Pusat e-Kerajaan 
untuk menggunakan crowd-based 
platform untuk meluaskan lagi inisiatif  
e-Services  negara, adakah jabatan ini 
mengambil langkah-langkah jangka 
panjang bagi pemantauan keselamatan 
siber? Sekian terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  

 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Putera Maharaja Dato Paduka 
Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu 
Pekerma Dewa Dato Paduka Haji Abdul 
Rahim.  
 
 

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka 
Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin 
Datu Pekerma Dewa Dato Paduka 
Haji Abdul Rahim: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Kaola hanya ingin 
mencelah tadi disebabkan Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri telah memberikan respons 
kepada salah satu daripada 4 soalan 
kaola dan ada 2 lagi belum berjawab, 
ada 3 lagi tapi yang satu itu sama 
dengan soalan Yang Berhormat yang 
tadi yang telah pun direspons oleh Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri.  
 
Soalan kaola yang belum berjawab itu 
ialah: 
 
1. Mengenai isu penggunaan rakaman-

rakaman lama yang sudah 
dirakamkan beberapa tahun yang 
lalu dan diulang-ulang siarannya, 
istimewa khasnya pada bulan 
Ramadan sebulan-bulan; dan 
 

2. Rangkaian rojak. Dua bahasa 
digunakan dalam satu rangkaian,                
2 DJ satu Bahasa Inggeris satu 
Bahasa Melayu cakap dalam dua 
bahasa seorang Bahasa Melayu 
seorang Bahasa Inggeris. 
Terjemahkan yang Bahasa Inggeris 
itu ke Bahasa Melayu. Kaola rasa itu 
satu pembaziran juga dari segi 
sumber kitani dan dari segi 
kedaulatan bahasa pun kaola rasa 
banyak juga kadang-kadang isinya 
yang kurang sesuai. Itu sahaja yang 
kaola ingin mencelah. Mungkin Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan 
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di daerah-daerah lain, selain 
tertumpu di bangunan Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam, untuk 
mengadakan ujian.  Ini adalah bagi 
memudahkan pemohon-pemohon 
atau calon-calon yang akan 
menduduki ujian mengikut daerah-
daerah dan tempat tinggal yang 
berhampiran kerana sistem PSC, 
CAMS  yang serba canggih boleh 
saja di log in melalui internet; 
 

3. Terdapat apabila waktu ujian             
telah ditetapkan oleh Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam kepada 
pemohon dan calon-calon, ada yang 
didapati memohon untuk menukar 
tarikh ujian kerana tidak dapat hadir 
pada waktu yang telah ditetapkan.   
 
Persoalannya adakah pihak 
Suruhanjaya Perkhidmatan Awam 
dapat menyatakan garis panduan 
kepada calon-calon yang memohon 
memindahkan hari kepada hari  
yang lain?  Adakah Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam memberikan 
peluang menduduki ujian setelah 
tidak hadir dari hari yang 
sepatutnya? 

 
Begitu juga dengan temu duga.  
Terdapat calon-calon yang 
dibenarkan untuk menukar tarikh 
temu duga. Ada sebilangannya tidak 
dibenarkan dan  ada sebilangannya 
dibenarkan mengambil ujian pada 
hari yang lain.  Adakah pihak 
Suruhanjaya Perkhidmatan Awam 
mempunyai garis panduan dan 
sebab-sebab untuk menilai keadaan 

seorang calon yang memohon 
menukar tarikh temu duga tersebut? 
 

Saya juga akan menyentuh lagi 
mengenai Tajuk SA24A - Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik. Yang Berhormat 
Pengerusi, penjimatan tenaga elektrik 
melalui Majlis Kebangsaan Keselamatan 
Jalan Raya telah pun berusaha untuk 
menjimatkan tenaga elektrik sebilangan 
lampu-lampu di jalan raya.  Pertanyaan 
saya adakah sudah dipantau setelah 
proses penjimatan?  
 
Adakah sudah dikaji dengan keadaan 
berjimat kerana lampu-lampu yang 
seharusnya terang di waktu malam 
sudah menjadi kurang cahaya               
di jalan raya?  Dengan analisis terutama 
sekali pada waktu keadaan cuaca             
yang hujan lebat. Sebahagian jalan raya 
tidak dapat kelihatan kerana lampu  
jalan raya sudah separuhnya ditutup, 
bahkan membahayakan keselamatan 
pemandu-pemandu jalan raya.  Ini juga 
terlibat di perkarangan jalan bersimpang 
‘T’ atau bersimpang empat, round about  
dan lebih-lebih lagi jalan raya yang 
berbukit dan jalan raya yang ada line.      
 
Di sini, saya berpendapat jika sekiranya 
dapat dibuka lampu-lampu demi 
keselamatan pemandu-pemandu kereta 
di bahagian jalan raya tersebut.  
 
Sekian sahaja Yang Berhormat 
Pengerusi. Terima kasih.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: Seperti 
soalan-soalan  yang  terdahulu,  ُ  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
perkara itu akan diteliti dan akan 
dijawab barangkali pada hari Sabtu              
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 ُ  Sekarang saya jemput Yang . إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
Berhormat Dayang Nik Hafimi binti 
Abdul Haadii.  
 
Yang Berhormat Dayang Nik  
Hafimi binti Abdul Haadii: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi.  
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Pengerusi. Di bawah Tajuk SA25A – 
Pusat Kebangsaan          e-Kerajaan. 
Kaola merujuk kepada Kod 002/000 - 
Penyediaan Perkhidmatan Guna Sama 
dan Kod 005/000 - Keselamatan Siber.  
 
Kesambungan ataupun connectivity 
sebahagian daripada kehidupan 
seharian. Adakah terdapat protokol 
prosedur untuk memastikan sistem-
sistem ini tidak akan terjejas disebabkan 
oleh faktor luaran terutama serangan 
seperti hacking ataupun akses tanpa 
sengaja melalui portable devices.  
 
Dengan perbelanjaan Pusat e-Kerajaan 
untuk menggunakan crowd-based 
platform untuk meluaskan lagi inisiatif  
e-Services  negara, adakah jabatan ini 
mengambil langkah-langkah jangka 
panjang bagi pemantauan keselamatan 
siber? Sekian terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  

 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Putera Maharaja Dato Paduka 
Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu 
Pekerma Dewa Dato Paduka Haji Abdul 
Rahim.  
 
 

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka 
Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin 
Datu Pekerma Dewa Dato Paduka 
Haji Abdul Rahim: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Kaola hanya ingin 
mencelah tadi disebabkan Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri telah memberikan respons 
kepada salah satu daripada 4 soalan 
kaola dan ada 2 lagi belum berjawab, 
ada 3 lagi tapi yang satu itu sama 
dengan soalan Yang Berhormat yang 
tadi yang telah pun direspons oleh Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri.  
 
Soalan kaola yang belum berjawab itu 
ialah: 
 
1. Mengenai isu penggunaan rakaman-

rakaman lama yang sudah 
dirakamkan beberapa tahun yang 
lalu dan diulang-ulang siarannya, 
istimewa khasnya pada bulan 
Ramadan sebulan-bulan; dan 
 

2. Rangkaian rojak. Dua bahasa 
digunakan dalam satu rangkaian,                
2 DJ satu Bahasa Inggeris satu 
Bahasa Melayu cakap dalam dua 
bahasa seorang Bahasa Melayu 
seorang Bahasa Inggeris. 
Terjemahkan yang Bahasa Inggeris 
itu ke Bahasa Melayu. Kaola rasa itu 
satu pembaziran juga dari segi 
sumber kitani dan dari segi 
kedaulatan bahasa pun kaola rasa 
banyak juga kadang-kadang isinya 
yang kurang sesuai. Itu sahaja yang 
kaola ingin mencelah. Mungkin Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan 
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Perdana Menteri boleh merespons 
ataupun bagaimana terpulanglah 
kepada menteri yang berkenaan.  
 

Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kita telah pun 
mendengar kenyataan yang telah dibuat 
oleh beberapa orang Yang Berhormat 
Menteri mengenai soalan-soalan yang 
dikemukakan oleh Ahli-Ahli Yang 
Berhormat mengenai Tajuk Jabatan 
Perdana Menteri.  
 
Maka saya berpendapat cukuplah  
sudah barangkali kita membincangkan 
mengenai Tajuk-Tajuk yang berkenaan 
dan bagi kita untuk beralih kepada 
Tajuk-Tajuk yang lain. Sebelum itu, 
dengan ingatan bahawa mereka akan 
menjawab lagi pada hari Sabtu,  ُ  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
beberapa perkara yang telah 
ditimbulkan tadi. Maka saya sekarang 
ingin untuk meneruskan perjalanan 
mesyuarat kita dengan mengundi Tajuk-
Tajuk di bawah Jabatan Perdana 
Menteri ini.   
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat yang bersetuju 
sila angkat tangan. 
 

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

 
Terima kasih nampaknya semua Ahli 
Yang Berhormat bersetuju.  
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis:  
Jabatan Perdana Menteri bagi Tajuk 

SA08A sehingga Tajuk SA025A dijadikan 
sebahagian daripada Jadual.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  ِ  kita sudah ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
selesai meluluskan Jadual bagi Jabatan 
Perdana Menteri. Saya telah difahamkan 
bahawa Yang Berhormat Menteri 
Kewangan II ingin membuat kenyataan 
seterusnya.  
 
Yang Berhormat Menteri Kewangan 
II: Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera. Terima kasih atas 
kesempatan ini. Kaola memohon izin di 
Dewan yang mulia ini agar Jadual 
Kementerian Kewangan  ini akan lebih 
dahulu dibincangkan dan dibahaskan. 
Permohonan kaola ini bagi memudahkan 
kaola untuk  dapat melaksanakan tugas 
dan tanggungjawab kaola dan atas 
sebab-sebab tertentu.  
 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kita telah pun 
mendengar permohonan yang dibuat 
oleh Yang Berhormat Menteri Kewangan 
II supaya cadangan Belanjawan 
Kementerian Kewangan dibincangkan 
dahulu dan dibahaskan. Maka saya tidak 
ada halangan mengenai perkara itu dan 
kita izinkan Yang Berhormat Menteri 
Kewangan II untuk berbuat demikian.  
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Sekarang, kita akan beralih kepada 
Tajuk yang berkenaan itu.   
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Kementerian Kewangan - Tajuk SD01A 
hingga Tajuk SD09A.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kita sekarang 
membincangkan Kementerian Kewangan 
bagi Tajuk SD1A hingga Tajuk SD9A. 
Sebelum Tajuk - Tajuk ini dibuka untuk 
dibahaskan saya ingin memberi peluang 
kepada Yang Berhormat Menteri 
Kewangan II untuk memberi kenyataan 
pendahuluannya tentang terutamanya 
hala tuju Belanjawan Kementerian 
Kewangan yang disediakan ini. Silakan 
Yang Berhormat.  
 
Yang Berhormat Menteri Kewangan 
II: Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ   
dan salam sejahtera.  
 
Kaola memohon izin bagi 
menyampaikan secara ringkas 
mukadimah mengenai inisiatif-inisiatif 
yang telah dilaksanakan serta tumpuan 
dan keutamaan Kementerian Kewangan 
bagi Tahun Kewangan 2018/2019 ini.  
 
 ِ  sepanjang Tahun Kewangan   ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
2017/2018 Kementerian Kewangan dan 
jabatan-jabatan di dalamnya dengan 
kerjasama agensi-agensi kerajaan yang 
berkenaan telah melaksanakan 
beberapa inisiatif bagi meningkatkan 
lagi tahap produktiviti, keberkesanan 

kutipan hasil dan pemberian 
perkhidmatan kepada orang ramai.   
 
Inisiatif-inisiatif ini termasuklah bagi 
meningkatkan kutipan dan 
memperluaskan pendapatan kerajaan 
dari sektor bukan minyak dan gas oleh 
agensi-agensi kerajaan.  Kementerian 
Kewangan telah antara lainnya 
membuat audit selection dengan 
menggunakan risk-parameter mengikut 
keutamaan dan mempercepatkan 
penyelesaian assessment backlock cukai 
korporat.   
 
Bagi meningkatkan keberkesanan 
proses kutipan hasil kerajaan, 
Kementerian Kewangan akan 
melaksanakan projek One Common 
Billing System’ (OCBS) secara 
berperingkat-peringkat ke atas agensi 
kerajaan yang belum mempunyai billing 
system. Sistem ini bertujuan untuk 
mengeluarkan dan menguruskan bil 
tuntutan serta proses kutipan hasil-hasil 
kerajaan dengan lebih efisien.   
 
Berhubung dengan pembangunan 
modal insan (human capital 
development), beberapa program telah 
dilaksanakan secara berterusan bagi 
mengukuhkan sumber tenaga manusia 
seperti Program Pembangunan 
Pengurusan dan Kepimpinan 
Kementerian Kewangan (MOF Lead 
Program), Program Latihan Berstruktur 
Tahunan Kementerian Kewangan 
(MOFPLB), Program Pembudayaan 
Konsep Organisasi Pembelajaran 
Learning Organisation (MOFLO), siri 
Ceramah Motivasi Talk Series (MOF 
Motivational Talk and Talk Series), 
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Perdana Menteri boleh merespons 
ataupun bagaimana terpulanglah 
kepada menteri yang berkenaan.  
 

Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kita telah pun 
mendengar kenyataan yang telah dibuat 
oleh beberapa orang Yang Berhormat 
Menteri mengenai soalan-soalan yang 
dikemukakan oleh Ahli-Ahli Yang 
Berhormat mengenai Tajuk Jabatan 
Perdana Menteri.  
 
Maka saya berpendapat cukuplah  
sudah barangkali kita membincangkan 
mengenai Tajuk-Tajuk yang berkenaan 
dan bagi kita untuk beralih kepada 
Tajuk-Tajuk yang lain. Sebelum itu, 
dengan ingatan bahawa mereka akan 
menjawab lagi pada hari Sabtu,  ُ  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
beberapa perkara yang telah 
ditimbulkan tadi. Maka saya sekarang 
ingin untuk meneruskan perjalanan 
mesyuarat kita dengan mengundi Tajuk-
Tajuk di bawah Jabatan Perdana 
Menteri ini.   
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat yang bersetuju 
sila angkat tangan. 
 

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

 
Terima kasih nampaknya semua Ahli 
Yang Berhormat bersetuju.  
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis:  
Jabatan Perdana Menteri bagi Tajuk 

SA08A sehingga Tajuk SA025A dijadikan 
sebahagian daripada Jadual.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  ِ  kita sudah ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
selesai meluluskan Jadual bagi Jabatan 
Perdana Menteri. Saya telah difahamkan 
bahawa Yang Berhormat Menteri 
Kewangan II ingin membuat kenyataan 
seterusnya.  
 
Yang Berhormat Menteri Kewangan 
II: Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera. Terima kasih atas 
kesempatan ini. Kaola memohon izin di 
Dewan yang mulia ini agar Jadual 
Kementerian Kewangan  ini akan lebih 
dahulu dibincangkan dan dibahaskan. 
Permohonan kaola ini bagi memudahkan 
kaola untuk  dapat melaksanakan tugas 
dan tanggungjawab kaola dan atas 
sebab-sebab tertentu.  
 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kita telah pun 
mendengar permohonan yang dibuat 
oleh Yang Berhormat Menteri Kewangan 
II supaya cadangan Belanjawan 
Kementerian Kewangan dibincangkan 
dahulu dan dibahaskan. Maka saya tidak 
ada halangan mengenai perkara itu dan 
kita izinkan Yang Berhormat Menteri 
Kewangan II untuk berbuat demikian.  
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Sekarang, kita akan beralih kepada 
Tajuk yang berkenaan itu.   
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Kementerian Kewangan - Tajuk SD01A 
hingga Tajuk SD09A.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kita sekarang 
membincangkan Kementerian Kewangan 
bagi Tajuk SD1A hingga Tajuk SD9A. 
Sebelum Tajuk - Tajuk ini dibuka untuk 
dibahaskan saya ingin memberi peluang 
kepada Yang Berhormat Menteri 
Kewangan II untuk memberi kenyataan 
pendahuluannya tentang terutamanya 
hala tuju Belanjawan Kementerian 
Kewangan yang disediakan ini. Silakan 
Yang Berhormat.  
 
Yang Berhormat Menteri Kewangan 
II: Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ   
dan salam sejahtera.  
 
Kaola memohon izin bagi 
menyampaikan secara ringkas 
mukadimah mengenai inisiatif-inisiatif 
yang telah dilaksanakan serta tumpuan 
dan keutamaan Kementerian Kewangan 
bagi Tahun Kewangan 2018/2019 ini.  
 
 ِ  sepanjang Tahun Kewangan   ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
2017/2018 Kementerian Kewangan dan 
jabatan-jabatan di dalamnya dengan 
kerjasama agensi-agensi kerajaan yang 
berkenaan telah melaksanakan 
beberapa inisiatif bagi meningkatkan 
lagi tahap produktiviti, keberkesanan 

kutipan hasil dan pemberian 
perkhidmatan kepada orang ramai.   
 
Inisiatif-inisiatif ini termasuklah bagi 
meningkatkan kutipan dan 
memperluaskan pendapatan kerajaan 
dari sektor bukan minyak dan gas oleh 
agensi-agensi kerajaan.  Kementerian 
Kewangan telah antara lainnya 
membuat audit selection dengan 
menggunakan risk-parameter mengikut 
keutamaan dan mempercepatkan 
penyelesaian assessment backlock cukai 
korporat.   
 
Bagi meningkatkan keberkesanan 
proses kutipan hasil kerajaan, 
Kementerian Kewangan akan 
melaksanakan projek One Common 
Billing System’ (OCBS) secara 
berperingkat-peringkat ke atas agensi 
kerajaan yang belum mempunyai billing 
system. Sistem ini bertujuan untuk 
mengeluarkan dan menguruskan bil 
tuntutan serta proses kutipan hasil-hasil 
kerajaan dengan lebih efisien.   
 
Berhubung dengan pembangunan 
modal insan (human capital 
development), beberapa program telah 
dilaksanakan secara berterusan bagi 
mengukuhkan sumber tenaga manusia 
seperti Program Pembangunan 
Pengurusan dan Kepimpinan 
Kementerian Kewangan (MOF Lead 
Program), Program Latihan Berstruktur 
Tahunan Kementerian Kewangan 
(MOFPLB), Program Pembudayaan 
Konsep Organisasi Pembelajaran 
Learning Organisation (MOFLO), siri 
Ceramah Motivasi Talk Series (MOF 
Motivational Talk and Talk Series), 
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Program Mentoring Kementerian 
Kewangan (MOF Mentor) dan Program 
Induksi Kementerian Kewangan (MOF 
Induction).  
  
Di samping itu, Kementerian Kewangan 
jua memperkenalkan Brunei Darussalam 
Accounting Standard yang telah berkuat 
kuasa mulai 1 Januari 2018.  Standard 
ini bertujuan untuk meningkatkan 
keputusan laporan kewangan entiti-
entiti yang berkenaan.  
 
Dalam usaha untuk memudahkan 
proses perdagangan pula Jabatan 
Kastam dan Eksais Diraja telah 
memperkenalkan Program Sutra Lane 
Merchant Scheme bermula 2 September 
2017.  Ini merupakan satu program 
pengiktirafan pelanggan yang bertujuan 
untuk memberikan keutamaan dan 
mempercepatkan proses meluluskan 
permit import dan eksport serta 
permohonan deklarasi yang dibuat oleh 
syarikat-syarikat terpilih untuk mengikuti 
program ini.   
 
Program ini juga akan menggalakkan 
peningkatan tahap compliance bagi para 
pengimport, pengeksport atau ejen 
kastam terhadap prosedur, peraturan 
dan perundangan yang berkuat kuasa   
di negara ini.   
 
Seterusnya Jabatan Perbendaharaan 
pula telah memperkenalkan TAFIS       
e-Invoice Portal mulai 4 September 
2017. Portal ini memberikan kemudahan 
kepada pembekal untuk upload invoice 
secara online sekali gus meningkatkan 
transparency kepada pembekal. 
 

Pada masa yang sama sistem ini jua 
boleh membolehkan setiap kementerian 
dan jabatan untuk dinilai dari segi 
pengurusan pembayaran dan 
meningkatkan tahap accountability 
setiap pegawai di kementerian atau 
jabatan berkenaan.   
 
Mulai 23 Oktober 2017, Jabatan 
Perbendaharaan juga telah melaratkan 
perkhidmatan penghantaran Short 
Message Service (SMS Notification) yang 
pada mulanya terhad kepada anggota 
perkhidmatan awam kepada syarikat-
syarikat yang berurusan dengan 
kerajaan untuk memaklumkan status 
pembayaran tuntutan invois yang telah 
mereka hadapkan.  Inisiatif ini untuk 
meningkatkan lagi transparency 
perkhidmatan Kementerian Kewangan 
kepada orang ramai. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Pada Tahun Kewangan 
2018/2019 fokus Belanjawan 
Kementerian Kewangan adalah untuk 
meningkatkan lagi tahap produktiviti 
sektor awam dan swasta melalui 
penyediaan perkhidmatan dan 
kemudahan - kemudahan serta 
infrastruktur yang dapat menyumbang 
kepada sumber ekonomi negara secara 
sustainable.   
 
Oleh yang demikian, Pelan Tindakan 
Kementerian Kewangan akan menjurus 
kepada langkah-langkah seperti berikut: 
 
1. Meningkatkan lagi usaha bagi 

mengurangkan tunggakan hasil 
daripada mana-mana pihak yang 
berkenaan kepada kerajaan; 
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2. Meningkatkan usaha untuk 
menambah hasil pendapatan 
kerajaan dengan mengukuhkan 
pengurusan dan pemantauan 
kutipan hasil serta meneliti sumber-
sumber hasil baharu yang berpotensi 
tanpa menjejaskan golongan yang 
berpendapatan rendah; 

 
3. Memastikan perbelanjaan adalah 

mengikut perancangan dan hasil 
yang diperolehi berpandukan KPI 
yang ditetapkan; dan 

 
4. Memastikan proses pembayaran 

adalah teratur dengan menepati 
Tekad Pemedulian Orang Ramai. 

 
Secara ringkas, pada Tahun Kewangan 
2018/2019 Kementerian Kewangan     
dan jabatan-jabatan di bawahnya     
telah disokong untuk disediakan 
peruntukan keseluruhannya sebanyak 
$747,328,313.00 seperti pecahaan 
berikut: 
 
1. Gaji Kakitangan keseluruhannya 

disokong sebanyak $55,807,405.00; 
dan 

 
2. Perbelanjaan Berulang-ulang 

disokong sebanyak 
$686,520,908,00. 

Antara perbelanjaan di bawah kategori 
ini termasuk Perbelanjaan Berulang-
Ulang di bawah Perkhidmatan  
Rampaian, Kementerian Kewangan 
khusus bagi kegunaan guna sama bagi 
semua kementerian dan jabatan 
kerajaan adalah diperuntukkan 
sebanyak $545,574,383.00 termasuk 
perbelanjaan Elaun Cuti dan Tambang. 

Lawatan Pakar dan Penasihat dan Elaun 
Pelajaran yang dipohonkan oleh 
pegawai dan kakitangan kerajaan. 
 
Akaun fokus perbelanjaan antaranya  
bagi:  
 

1. Melaksanakan pembangunan 
kemajuan Perusahaan Kecil dan 
Sederhana sebanyak $5 juta.   
 

2. Pemeliharaan dan meningkatkan 
taraf infrastruktur tapak-tapak 
industri sebanyak $4 juta; 
 

3. Projek fokus sebanyak $20 juta 
bagi membiayai program atau 
projek yang menjurus kepada 
mendukung fokus perbelanjaan 
negara;  
 

4. Mendatangkan tenaga pakar dan 
pengajar mahir untuk literasi dan 
numerasi sebanyak $15 juta; 
 

5. Perkhidmatan Latihan Pengurusan 
Kecemasan CAE Brunei MPTC 
sebanyak $4 juta; dan 
 

6. Perbelanjaan Kemajuan disokong 
sebanyak $5 juta dengan harga 
rancangan sejumlah $10 juta bagi 
membiayai Projek penubuhan 
Bursa Saham, Negara Brunei 
Darussalam yang sedang dalam 
pelaksanaan.  

 
Yang Berhormat Pengerusi, sebelum 
kaola menutup, kaola memohon izin 
bahawa Jabatan Penerbangan Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
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Program Mentoring Kementerian 
Kewangan (MOF Mentor) dan Program 
Induksi Kementerian Kewangan (MOF 
Induction).  
  
Di samping itu, Kementerian Kewangan 
jua memperkenalkan Brunei Darussalam 
Accounting Standard yang telah berkuat 
kuasa mulai 1 Januari 2018.  Standard 
ini bertujuan untuk meningkatkan 
keputusan laporan kewangan entiti-
entiti yang berkenaan.  
 
Dalam usaha untuk memudahkan 
proses perdagangan pula Jabatan 
Kastam dan Eksais Diraja telah 
memperkenalkan Program Sutra Lane 
Merchant Scheme bermula 2 September 
2017.  Ini merupakan satu program 
pengiktirafan pelanggan yang bertujuan 
untuk memberikan keutamaan dan 
mempercepatkan proses meluluskan 
permit import dan eksport serta 
permohonan deklarasi yang dibuat oleh 
syarikat-syarikat terpilih untuk mengikuti 
program ini.   
 
Program ini juga akan menggalakkan 
peningkatan tahap compliance bagi para 
pengimport, pengeksport atau ejen 
kastam terhadap prosedur, peraturan 
dan perundangan yang berkuat kuasa   
di negara ini.   
 
Seterusnya Jabatan Perbendaharaan 
pula telah memperkenalkan TAFIS       
e-Invoice Portal mulai 4 September 
2017. Portal ini memberikan kemudahan 
kepada pembekal untuk upload invoice 
secara online sekali gus meningkatkan 
transparency kepada pembekal. 
 

Pada masa yang sama sistem ini jua 
boleh membolehkan setiap kementerian 
dan jabatan untuk dinilai dari segi 
pengurusan pembayaran dan 
meningkatkan tahap accountability 
setiap pegawai di kementerian atau 
jabatan berkenaan.   
 
Mulai 23 Oktober 2017, Jabatan 
Perbendaharaan juga telah melaratkan 
perkhidmatan penghantaran Short 
Message Service (SMS Notification) yang 
pada mulanya terhad kepada anggota 
perkhidmatan awam kepada syarikat-
syarikat yang berurusan dengan 
kerajaan untuk memaklumkan status 
pembayaran tuntutan invois yang telah 
mereka hadapkan.  Inisiatif ini untuk 
meningkatkan lagi transparency 
perkhidmatan Kementerian Kewangan 
kepada orang ramai. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Pada Tahun Kewangan 
2018/2019 fokus Belanjawan 
Kementerian Kewangan adalah untuk 
meningkatkan lagi tahap produktiviti 
sektor awam dan swasta melalui 
penyediaan perkhidmatan dan 
kemudahan - kemudahan serta 
infrastruktur yang dapat menyumbang 
kepada sumber ekonomi negara secara 
sustainable.   
 
Oleh yang demikian, Pelan Tindakan 
Kementerian Kewangan akan menjurus 
kepada langkah-langkah seperti berikut: 
 
1. Meningkatkan lagi usaha bagi 

mengurangkan tunggakan hasil 
daripada mana-mana pihak yang 
berkenaan kepada kerajaan; 
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2. Meningkatkan usaha untuk 
menambah hasil pendapatan 
kerajaan dengan mengukuhkan 
pengurusan dan pemantauan 
kutipan hasil serta meneliti sumber-
sumber hasil baharu yang berpotensi 
tanpa menjejaskan golongan yang 
berpendapatan rendah; 

 
3. Memastikan perbelanjaan adalah 

mengikut perancangan dan hasil 
yang diperolehi berpandukan KPI 
yang ditetapkan; dan 

 
4. Memastikan proses pembayaran 

adalah teratur dengan menepati 
Tekad Pemedulian Orang Ramai. 

 
Secara ringkas, pada Tahun Kewangan 
2018/2019 Kementerian Kewangan     
dan jabatan-jabatan di bawahnya     
telah disokong untuk disediakan 
peruntukan keseluruhannya sebanyak 
$747,328,313.00 seperti pecahaan 
berikut: 
 
1. Gaji Kakitangan keseluruhannya 

disokong sebanyak $55,807,405.00; 
dan 

 
2. Perbelanjaan Berulang-ulang 

disokong sebanyak 
$686,520,908,00. 

Antara perbelanjaan di bawah kategori 
ini termasuk Perbelanjaan Berulang-
Ulang di bawah Perkhidmatan  
Rampaian, Kementerian Kewangan 
khusus bagi kegunaan guna sama bagi 
semua kementerian dan jabatan 
kerajaan adalah diperuntukkan 
sebanyak $545,574,383.00 termasuk 
perbelanjaan Elaun Cuti dan Tambang. 

Lawatan Pakar dan Penasihat dan Elaun 
Pelajaran yang dipohonkan oleh 
pegawai dan kakitangan kerajaan. 
 
Akaun fokus perbelanjaan antaranya  
bagi:  
 

1. Melaksanakan pembangunan 
kemajuan Perusahaan Kecil dan 
Sederhana sebanyak $5 juta.   
 

2. Pemeliharaan dan meningkatkan 
taraf infrastruktur tapak-tapak 
industri sebanyak $4 juta; 
 

3. Projek fokus sebanyak $20 juta 
bagi membiayai program atau 
projek yang menjurus kepada 
mendukung fokus perbelanjaan 
negara;  
 

4. Mendatangkan tenaga pakar dan 
pengajar mahir untuk literasi dan 
numerasi sebanyak $15 juta; 
 

5. Perkhidmatan Latihan Pengurusan 
Kecemasan CAE Brunei MPTC 
sebanyak $4 juta; dan 
 

6. Perbelanjaan Kemajuan disokong 
sebanyak $5 juta dengan harga 
rancangan sejumlah $10 juta bagi 
membiayai Projek penubuhan 
Bursa Saham, Negara Brunei 
Darussalam yang sedang dalam 
pelaksanaan.  

 
Yang Berhormat Pengerusi, sebelum 
kaola menutup, kaola memohon izin 
bahawa Jabatan Penerbangan Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
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Negara Brunei Darussalam (HMSS)              
di bawah Kementerian Kewangan yang 
disifatkan sebagai jabatan yang tertutup 
dan dipohonkan tidak dibincangkan. 
 
Sekianlah yang dapat kaola kongsikan 
sebagai makluman dan panduan Ahli-
Ahli Berhormat. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Yang Berhormat 
Menteri Kewangan II telah 
membentangkan Bajet Belanjawan 
Kementerian Kewangan bagi tahun ini 
dan penjelasannya yang diberikan 
adalah secara komprehensif.  
 
Maka, sekarang saya ingin membuka 
Tajuk-Tajuk ini kepada Ahli-Ahli Yang 
Berhormat iaitu bagi Jadual Kementerian 
Kewangan ini untuk dibahaskan.  
  
Saya mempunyai senarai beberapa 
orang Ahli Yang Berhormat yang telah 
menyatakan bahawa mereka suka untuk 
ikut serta dalam perbincangan ini dan 
sekarang saya mulakan dengan 
menjemput Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanti binti Dato Seri Laila Jasa 
Haji Abdul Rahman. 
 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanti binti Dato Seri     
Laila   Jasa   Haji   Abdul   Rahman:  
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ   
dan salam sejahtera.  
 
Yang Berhormat Pengerusi, kaola ingin 
mengucapkan terima kasih kepada Yang 
Berhormat Menteri Kewangan II atas 
mukadimah itu tadi.   

Yang Berhormat Pengerusi. Sebelum 
kaola mengajukan pertanyaan, izinkan 
kaola mengucapkan Selamat Hari 
Wanita Antarabangsa kepada para 
wanita yang berada di dalam Dewan 
yang mulia ini serta seluruh kaum 
wanita di Negara Brunei Darussalam 
dengan tema pada tahun ini “Press for 
Progress”, Selamat Hari Wanita 
Antarabangsa.  
 
Hari Wanita Antarabangsa meraikan 
pencapaian wanita yang bertindak 
sebagai pemangkin ke arah perubahan 
positif dan inovatif yang dapat 
menyatukan komuniti negara.  Tema 
bagi Hari Wanita Antarabangsa pada 
tahun ini, ialah “Press for Progress” 
yang menekankan kepada 
perkembangan wanita seluruh dunia.   
 
Kaola yakin tema Hari Wanita 
Antarabangsa ini memberikan semangat 
yang padu kepada wanita-wanita bukan 
sahaja di seluruh negara bahkan di 
seluruh dunia kerana kaola percaya 
pemerkasaan wanita adalah sangat 
penting dalam mendidik dan 
mewujudkan perubahan dunia dari 
berbagai-bagai aspek.  
 
Kaola juga percaya wanita di seluruh 
dunia mempunyai peluang yang sama 
rata di setiap peringkat termasuk dalam 
dunia sosioekonomi, kepimpinan, politik 
dan sebagainya.  
 
Kaola yakin ia bukan sahaja mengenai 
kebebasan bagi wanita untuk membuat 
pilihan tetapi ia juga mengenai hak-hak 
wanita dengan membenarkan wanita-
wanita untuk mengambil bahagian 
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sepenuhnya dalam masyarakat demi 
mencapai kejayaan. Memperkasakan 
para wanita akan dapat membantu 
dalam perubahan dan perkembangan 
sosioekonomi kerana ianya satu proses 
yang berterusan. 
 
Para wanita seharusnya dipelawa dan 
dibenarkan untuk memberikan pendapat 
dari sudut yang berbeza, tetapi ideal 
untuk mencapai perubahan-perubahan 
yang mapan.  
 
Apa yang penting ialah para wanita 
harus percaya mereka boleh memimpin 
diri mereka untuk melakukan sesuatu 
perubahan jika ada kesungguhan untuk 
menuju ke arah apa yang ingin dicapai.  
 
Lakukan perubahan setiap hari 
walaupun hanya sedikit. “You do you, 
you be you, always stay true to yourself, 
be the best among the best!”.  Kaola 
ingin mengambil petikan dari seorang 
ahli parlimen dari UAE “when women 
unite and work together they can move 
mountains, when women and men work 
together they can change the world”.  
Marilah kita sama-sama empower 
women, empower men, empower youth 
girls and boys and make Brunei great 
again!. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan terima 
kasih Yang Berhormat Menteri 
Kewangan II atas penjelasan Yang 
Berhormat tadi dan merakamkan  
ucapan penghargaan kepada Yang 
Berhormat Menteri Kewangan II atas 
sambutan baik untuk mengadakan sesi 
yang berasingan bersama pihak-pihak 
kementerian untuk membincangkan 

mengenai dengan peruntukan-
peruntukan belanjawan di Tahun 
Kewangan yang akan datang.   
 
Merujuk balik usul kaola pada hari 
kedua mengenai hasil dan perbelanjaan 
negara dan tambahan perbelanjaan 
(supplementary budget). 
 
Petikan titah Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam mengenai langkah berjimat 
iaitu langkah berjimat memang baik dan 
terpuji, tetapi jika ia dilakukan tanpa 
usaha ke arah pertumbuhan adalah 
sikap yang tidak dapat diterima. 
 
Mengikut Petunjuk Prestasi Pertama, 
Jabatan Kementerian Kewangan bagi 
tahun 2016/2017 bajet yang diluluskan 
iaitu $5.6 bilion, perbelanjaan adalah 
$6.252 bilion manakala hasil bajet 
$3.161 bilion iaitu defisit sebanyak 
$2.636 bilion. Dibandingkan dengan 
bajet yang diluluskan serta perbelanjaan 
bagi tahun itu, ia ada melihat difference 
sebanyak $572 juta.  
 
Setiap tahun seperti mana yang 
difahami adanya tambahan 
perbelanjaan yang dipohonkan di bawah 
supplementary budget ia tidak pernah 
dibincangkan atau disuarakan pada sesi 
pembentangan perbelanjaan negara. 
 
Soalan kaola: 
 
1. Bagaimanakah cara untuk mengawal 

perbelanjaan kementerian-
kementerian ini supaya tidak 
melebihi peruntukan yang telah 
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Negara Brunei Darussalam (HMSS)              
di bawah Kementerian Kewangan yang 
disifatkan sebagai jabatan yang tertutup 
dan dipohonkan tidak dibincangkan. 
 
Sekianlah yang dapat kaola kongsikan 
sebagai makluman dan panduan Ahli-
Ahli Berhormat. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Yang Berhormat 
Menteri Kewangan II telah 
membentangkan Bajet Belanjawan 
Kementerian Kewangan bagi tahun ini 
dan penjelasannya yang diberikan 
adalah secara komprehensif.  
 
Maka, sekarang saya ingin membuka 
Tajuk-Tajuk ini kepada Ahli-Ahli Yang 
Berhormat iaitu bagi Jadual Kementerian 
Kewangan ini untuk dibahaskan.  
  
Saya mempunyai senarai beberapa 
orang Ahli Yang Berhormat yang telah 
menyatakan bahawa mereka suka untuk 
ikut serta dalam perbincangan ini dan 
sekarang saya mulakan dengan 
menjemput Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanti binti Dato Seri Laila Jasa 
Haji Abdul Rahman. 
 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanti binti Dato Seri     
Laila   Jasa   Haji   Abdul   Rahman:  
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ   
dan salam sejahtera.  
 
Yang Berhormat Pengerusi, kaola ingin 
mengucapkan terima kasih kepada Yang 
Berhormat Menteri Kewangan II atas 
mukadimah itu tadi.   

Yang Berhormat Pengerusi. Sebelum 
kaola mengajukan pertanyaan, izinkan 
kaola mengucapkan Selamat Hari 
Wanita Antarabangsa kepada para 
wanita yang berada di dalam Dewan 
yang mulia ini serta seluruh kaum 
wanita di Negara Brunei Darussalam 
dengan tema pada tahun ini “Press for 
Progress”, Selamat Hari Wanita 
Antarabangsa.  
 
Hari Wanita Antarabangsa meraikan 
pencapaian wanita yang bertindak 
sebagai pemangkin ke arah perubahan 
positif dan inovatif yang dapat 
menyatukan komuniti negara.  Tema 
bagi Hari Wanita Antarabangsa pada 
tahun ini, ialah “Press for Progress” 
yang menekankan kepada 
perkembangan wanita seluruh dunia.   
 
Kaola yakin tema Hari Wanita 
Antarabangsa ini memberikan semangat 
yang padu kepada wanita-wanita bukan 
sahaja di seluruh negara bahkan di 
seluruh dunia kerana kaola percaya 
pemerkasaan wanita adalah sangat 
penting dalam mendidik dan 
mewujudkan perubahan dunia dari 
berbagai-bagai aspek.  
 
Kaola juga percaya wanita di seluruh 
dunia mempunyai peluang yang sama 
rata di setiap peringkat termasuk dalam 
dunia sosioekonomi, kepimpinan, politik 
dan sebagainya.  
 
Kaola yakin ia bukan sahaja mengenai 
kebebasan bagi wanita untuk membuat 
pilihan tetapi ia juga mengenai hak-hak 
wanita dengan membenarkan wanita-
wanita untuk mengambil bahagian 
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sepenuhnya dalam masyarakat demi 
mencapai kejayaan. Memperkasakan 
para wanita akan dapat membantu 
dalam perubahan dan perkembangan 
sosioekonomi kerana ianya satu proses 
yang berterusan. 
 
Para wanita seharusnya dipelawa dan 
dibenarkan untuk memberikan pendapat 
dari sudut yang berbeza, tetapi ideal 
untuk mencapai perubahan-perubahan 
yang mapan.  
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ahli parlimen dari UAE “when women 
unite and work together they can move 
mountains, when women and men work 
together they can change the world”.  
Marilah kita sama-sama empower 
women, empower men, empower youth 
girls and boys and make Brunei great 
again!. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan terima 
kasih Yang Berhormat Menteri 
Kewangan II atas penjelasan Yang 
Berhormat tadi dan merakamkan  
ucapan penghargaan kepada Yang 
Berhormat Menteri Kewangan II atas 
sambutan baik untuk mengadakan sesi 
yang berasingan bersama pihak-pihak 
kementerian untuk membincangkan 

mengenai dengan peruntukan-
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Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam mengenai langkah berjimat 
iaitu langkah berjimat memang baik dan 
terpuji, tetapi jika ia dilakukan tanpa 
usaha ke arah pertumbuhan adalah 
sikap yang tidak dapat diterima. 
 
Mengikut Petunjuk Prestasi Pertama, 
Jabatan Kementerian Kewangan bagi 
tahun 2016/2017 bajet yang diluluskan 
iaitu $5.6 bilion, perbelanjaan adalah 
$6.252 bilion manakala hasil bajet 
$3.161 bilion iaitu defisit sebanyak 
$2.636 bilion. Dibandingkan dengan 
bajet yang diluluskan serta perbelanjaan 
bagi tahun itu, ia ada melihat difference 
sebanyak $572 juta.  
 
Setiap tahun seperti mana yang 
difahami adanya tambahan 
perbelanjaan yang dipohonkan di bawah 
supplementary budget ia tidak pernah 
dibincangkan atau disuarakan pada sesi 
pembentangan perbelanjaan negara. 
 
Soalan kaola: 
 
1. Bagaimanakah cara untuk mengawal 

perbelanjaan kementerian-
kementerian ini supaya tidak 
melebihi peruntukan yang telah 
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diluluskan untuk tahun kewangan 
yang seterusnya. Ini untuk mencapai 
hasrat ke arah penjimatan 
kewangan dan prudence spending 
negara demi mengelakkan 
berlakunya perbelanjaan yang 
berlebihan; 

 
2. Selepas mendengar penjelasan 

daripada Yang Berhormat, sekiranya 
sasaran iaitu merujuk kepada 
Petunjuk Prestasi Utama sasaran 
2021 terdapat masih mengatakan 
defisit tidak melebihi 3.5%. Bilakah 
agaknya dianggarkan zero deficit 
sekiranya tidak bergantung pada 
sektor minyak dan gas? dan 

 
3. Mengenai keberkesanan dalam 

proses pembayaran. Menyentuh 
mengenai perkhidmatan e-Invoice 
melalui statistik kementerian-
kementerian yang diperolehi melalui 
Jabatan Perbendaharaan, 
Kementerian Kewangan semasa Hari 
Mesra Pelanggan tahun ini, masih 
ada kementerian-kementerian yang 
belum menyelesaikan kebanyakan 
pembayaran kepada pembekal-
pembekal. 

Kaola ingin mengetahui dengan lebih 
lanjut: 
 

i. Setakat manakah keberkesanan   
e-Invoice ini di peringkat 
kementerian-kementerian dan 
juga secara menyeluruh? 

 
ii. Adakah proses-proses yang 

dijalankan dalam penyelesaian 
pembayaran e-Invoice kepada 
pembekal-pembekal yang 
terlibat? 

Sekian saja Yang Berhormat Pengerusi, 
terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat. Adakah Yang 
Berhormat mahu menjawab sekarang 
ataupun menjawab kemudiannya nanti. 
 
Yang Berhormat Menteri Kewangan 
II: Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. Kaola memohon izin supaya 
soalan-soalan itu dijawab pada hari 
Sabtu sekali gus dengan soalan-soalan 
yang lainnya akan dikemukakan nanti, 
terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
juga terlupa agak khuatir untuk tidak 
mencampuri perbincangan yang hangat 
yang sedang berlaku di seluruh dunia 
ketika ini, saya juga ingin mengucapkan 
Selamat Hari Wanita Antarabangsa pada 
yang berkenaan. 
  
Sekarang saya persilakan Yang 
Berhormat Awang Iswandy bin Ahmad. 
 
Yang Berhormat Awang Iswandy 
bin Ahmad:    حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ
 dan salam السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبرََكَاتهُُ 
sejahtera 
 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. Saya ucapkan terima kasih 
atas usaha Kementerian Kewangan 
seperti yang disampaikan secara 
komprehensif tadi oleh Yang Berhormat 
Menteri Kewangan II. 
 
Saya cuma merujuk satu perkara iaitu 
Tajuk SD01A - Kementerian Kewangan 
mengenai Simpanan TAP dan SCP. 
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Sebuah kajian yang dikongsi bersama-
sama saya bersama seorang pakar 
dalam perancangan dan pengurusan 
kewangan serta persaraan di salah 
sebuah institusi pengajian tinggi 
tempatan kitani.  
 
Beliau telah membuat satu simulasi 
kiraan mengenai TAP dan SCP, ia 
membuat saya tertanya-tanya. Apakah 
para pencarum dalam TAP dan SCP di 
seluruh negara mempunyai cukup 
simpanan untuk persaraan kitani nanti? 
Jawapan pendek dari beliau, tidak 
cukup. Namun izinkan saya untuk 
menghuraikannya sedikit.  
 
Kiraan beliau berdasarkan untuk 
pegawai-pegawai di Bahagian III, IV 
dan V di dalam perkhidmatan kerajaan 
dan ini belum lagi termasuk bahagian-
bahagian lain atau pun sektor swasta 
mahupun yang bekerja sendiri.  
 
Kajian jua menyatakan kitani 
memerlukan sekurang-kurangnya 60% 
dari gaji terakhir sebelum bersara untuk 
hidup sederhana sahaja pada masa 
persaraan, sekurang-kurangnya untuk 
20 tahun selepas bersara iaitu kadar 
jangka hayat negara menurut Brunei 
Darussalam Key Indicators 2016  iaitu 
sehingga kira-kira 80 tahun bagi lelaki 
dan wanita. Kiraan ini juga tanpa 
mengira inflasi dan dengan anggapan 
pencarum tidak ada membuat 
pengeluaran awal dan kiraan ini juga 
termasuk sudah pencen tua.  
 
Contohnya bagi Division III, seorang 
perlu mempunyai kira-kira $1,300.00 
sebulan selepas persaraan tetapi ini 

cuma dapat dicapai dengan dividen TAP 
sekurang-kurang 4.48% setahun. 
Manakala bagi Division IV ia 
memerlukan kira-kira $920.00 sebulan 
dengan dividen TAP sekurang-
kurangnya 3.62%. Dan bagi Division V 
mereka memerlukan kira-kira $600.00 
sebulan dan ini cuma boleh dibuat 
dengan kiraan 4.34% dividen setahun. 
  
Rata-rata bagi semua pekerja division ini 
sekiranya kitani masih memakai dividen 
TAP yang dilaporkan pada tahun 2017 
iaitu 2% setahun, untuk mencapai 
jumlah tersebut caruman daripada pihak 
kerajaan dan potongan pencarum 
mestilah 2 kali ganda daripada yang 
kitani pakai sekarang. Adakah yang itu 
yang kitani mahukan? 
 
Sering kali juga dalam permuzakarahan 
kitani, dan juga dalam Dewan Majlis 
yang mulia ini seruan dan cadangan 
untuk dinaikkan dividen ini tapi diharap 
dengan kiraan mudah tadi itu membuka 
mata kitani akan isu TAP ini. 
 
Memanglah ada produk-produk takaful 
dari pihak swasta namun tidak semua 
mampu mengikutinya, juga diambil baik 
program-program celik kewangan yang 
diusahakan di peringkat kebangsaan. 
 
Dengan keterangan ini, sudah tiba 
masanya kitani untuk memikirkan 
semula strategi mengenai TAP dan SCP 
memandangkan pada tahun ini 
genaplah 25 tahun ia diperkenalkan.  
 
Antara strategi yang dapat saya 
cadangkan di sini ialah: 
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diluluskan untuk tahun kewangan 
yang seterusnya. Ini untuk mencapai 
hasrat ke arah penjimatan 
kewangan dan prudence spending 
negara demi mengelakkan 
berlakunya perbelanjaan yang 
berlebihan; 

 
2. Selepas mendengar penjelasan 

daripada Yang Berhormat, sekiranya 
sasaran iaitu merujuk kepada 
Petunjuk Prestasi Utama sasaran 
2021 terdapat masih mengatakan 
defisit tidak melebihi 3.5%. Bilakah 
agaknya dianggarkan zero deficit 
sekiranya tidak bergantung pada 
sektor minyak dan gas? dan 

 
3. Mengenai keberkesanan dalam 

proses pembayaran. Menyentuh 
mengenai perkhidmatan e-Invoice 
melalui statistik kementerian-
kementerian yang diperolehi melalui 
Jabatan Perbendaharaan, 
Kementerian Kewangan semasa Hari 
Mesra Pelanggan tahun ini, masih 
ada kementerian-kementerian yang 
belum menyelesaikan kebanyakan 
pembayaran kepada pembekal-
pembekal. 

Kaola ingin mengetahui dengan lebih 
lanjut: 
 

i. Setakat manakah keberkesanan   
e-Invoice ini di peringkat 
kementerian-kementerian dan 
juga secara menyeluruh? 

 
ii. Adakah proses-proses yang 

dijalankan dalam penyelesaian 
pembayaran e-Invoice kepada 
pembekal-pembekal yang 
terlibat? 

Sekian saja Yang Berhormat Pengerusi, 
terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat. Adakah Yang 
Berhormat mahu menjawab sekarang 
ataupun menjawab kemudiannya nanti. 
 
Yang Berhormat Menteri Kewangan 
II: Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. Kaola memohon izin supaya 
soalan-soalan itu dijawab pada hari 
Sabtu sekali gus dengan soalan-soalan 
yang lainnya akan dikemukakan nanti, 
terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
juga terlupa agak khuatir untuk tidak 
mencampuri perbincangan yang hangat 
yang sedang berlaku di seluruh dunia 
ketika ini, saya juga ingin mengucapkan 
Selamat Hari Wanita Antarabangsa pada 
yang berkenaan. 
  
Sekarang saya persilakan Yang 
Berhormat Awang Iswandy bin Ahmad. 
 
Yang Berhormat Awang Iswandy 
bin Ahmad:    حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ
 dan salam السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبرََكَاتهُُ 
sejahtera 
 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. Saya ucapkan terima kasih 
atas usaha Kementerian Kewangan 
seperti yang disampaikan secara 
komprehensif tadi oleh Yang Berhormat 
Menteri Kewangan II. 
 
Saya cuma merujuk satu perkara iaitu 
Tajuk SD01A - Kementerian Kewangan 
mengenai Simpanan TAP dan SCP. 
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Sebuah kajian yang dikongsi bersama-
sama saya bersama seorang pakar 
dalam perancangan dan pengurusan 
kewangan serta persaraan di salah 
sebuah institusi pengajian tinggi 
tempatan kitani.  
 
Beliau telah membuat satu simulasi 
kiraan mengenai TAP dan SCP, ia 
membuat saya tertanya-tanya. Apakah 
para pencarum dalam TAP dan SCP di 
seluruh negara mempunyai cukup 
simpanan untuk persaraan kitani nanti? 
Jawapan pendek dari beliau, tidak 
cukup. Namun izinkan saya untuk 
menghuraikannya sedikit.  
 
Kiraan beliau berdasarkan untuk 
pegawai-pegawai di Bahagian III, IV 
dan V di dalam perkhidmatan kerajaan 
dan ini belum lagi termasuk bahagian-
bahagian lain atau pun sektor swasta 
mahupun yang bekerja sendiri.  
 
Kajian jua menyatakan kitani 
memerlukan sekurang-kurangnya 60% 
dari gaji terakhir sebelum bersara untuk 
hidup sederhana sahaja pada masa 
persaraan, sekurang-kurangnya untuk 
20 tahun selepas bersara iaitu kadar 
jangka hayat negara menurut Brunei 
Darussalam Key Indicators 2016  iaitu 
sehingga kira-kira 80 tahun bagi lelaki 
dan wanita. Kiraan ini juga tanpa 
mengira inflasi dan dengan anggapan 
pencarum tidak ada membuat 
pengeluaran awal dan kiraan ini juga 
termasuk sudah pencen tua.  
 
Contohnya bagi Division III, seorang 
perlu mempunyai kira-kira $1,300.00 
sebulan selepas persaraan tetapi ini 

cuma dapat dicapai dengan dividen TAP 
sekurang-kurang 4.48% setahun. 
Manakala bagi Division IV ia 
memerlukan kira-kira $920.00 sebulan 
dengan dividen TAP sekurang-
kurangnya 3.62%. Dan bagi Division V 
mereka memerlukan kira-kira $600.00 
sebulan dan ini cuma boleh dibuat 
dengan kiraan 4.34% dividen setahun. 
  
Rata-rata bagi semua pekerja division ini 
sekiranya kitani masih memakai dividen 
TAP yang dilaporkan pada tahun 2017 
iaitu 2% setahun, untuk mencapai 
jumlah tersebut caruman daripada pihak 
kerajaan dan potongan pencarum 
mestilah 2 kali ganda daripada yang 
kitani pakai sekarang. Adakah yang itu 
yang kitani mahukan? 
 
Sering kali juga dalam permuzakarahan 
kitani, dan juga dalam Dewan Majlis 
yang mulia ini seruan dan cadangan 
untuk dinaikkan dividen ini tapi diharap 
dengan kiraan mudah tadi itu membuka 
mata kitani akan isu TAP ini. 
 
Memanglah ada produk-produk takaful 
dari pihak swasta namun tidak semua 
mampu mengikutinya, juga diambil baik 
program-program celik kewangan yang 
diusahakan di peringkat kebangsaan. 
 
Dengan keterangan ini, sudah tiba 
masanya kitani untuk memikirkan 
semula strategi mengenai TAP dan SCP 
memandangkan pada tahun ini 
genaplah 25 tahun ia diperkenalkan.  
 
Antara strategi yang dapat saya 
cadangkan di sini ialah: 
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1. Mengongsikan bersama-sama orang 
awam prestasi kewangan tahunan 
atau annual financial performance 
untuk menilai semula atau review 
prestasinya dan juga membuat 
kajian komparatif atau comparative 
studies bersama-sama negara lain; 
 

2. Difahami kitani membuat pelaburan 
yang cukup low-risk dalam melabur 
TAP dan SCP akan tetapi jika 
ditanda aras dengan salah sebuah 
negara jiran simpanan hari tua 
mereka dividen paling rendah ialah 
4.5% dan paling tinggi ialah 6.9% 
dan puratanya ialah 6.02%. 

Apakah strategi kitani untuk 
meningkatkan dividen TAP dan SCP 
kitani dan tidak hanya mengharap lebih 
kurang dalam 2% setahun itu sahaja 
kerana saya percaya generasi sekarang 
yang akan menghadapi perkara ini pada 
waktu mereka pencen atau akan pencen 
pada tahun 2035 nanti. Sekian terima 
kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Ramli bin Haji Lahit. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Ramli 
bin Haji Lahit: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ   
dan salam sejahtera. Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Lebih dahulu kaola 
merakamkan setinggi-tinggi 
penghargaan dan tahniah kepada Yang 
Berhormat Dato Seri Paduka Dr. Awang 
Haji Mohd. Amin Liew bin Abdullah, 
Menteri Kewangan II atas 

pembentangan Anggaran Perbelanjaan 
2018/2019 sebentar tadi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi. Kaola akan 
mengemukakan Tajuk SD03A - Jabatan 
Kastam dan Eksais Diraja. Mulai dari     
1 April 2017 cukai import beberapa 
barangan telah pun diturunkan dengan 
tujuan untuk meningkatkan 
perkembangan perusahaan dan 
perniagaan serta mengurangkan 
penduduk negara ini untuk membeli 
belah keperluan harian di luar negara 
juga membeli alat-alat ganti kenderaan 
dan membaiki kenderaan di luar negara.  
 
Kini, alat ganti kenderaan berat telah 
diturunkan dari tarif cukai 20% kepada 
5% dan dari 5% menjadi 2.5% dan ada 
yang 0%. Penurunan ini untuk 
mengurangkan harga barangan yang 
berkenaan.  
 
Soalan kaola, kenapakah harga 
sesetengah barangan masih lagi tinggi 
malah lebih mahal daripada 
sebelumnya? Sebagai contoh, harga 
tayar yang dahulunya $90.00 sekarang 
sudah menjadi $98.00 sebiji. 
 
Tajuk SD05A - Jabatan Perbendaharaan. 
Jumlah keseluruhan Anggaran 
Perbelanjaan $21,686,190.00, Kod 
003/00 - Pengurusan Kemudahan-
Kemudahan Kewangan Kerajaan dan 
Perbekalan iaitu Anggaran Perbelanjaan 
2018/2019 berjumlah $4,102,120.00 
sahaja.  
 
1. Elaun Sara Hidup iaitu bagi pesara 

berpencen sememangnya ada 
menerima Pencen Perkhidmatan dan 
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menerima juga Elaun Sara Hidup 
tetapi bagi pesara penerima skim 
TAP tidak ada menerima Elaun Sara 
Hidup sedangkan mereka juga 
adalah sama berbakti dan berjasa 
kepada negara melalui jawatan dan 
tugas masing-masing; 

 
Pesara-pesara penerima skim TAP 
menerima wang persaraan 
berdasarkan gaji pokok masing-
masing. Wang persaraan tersebut 
sekadar boleh bertahan untuk paling 
lama 3 tahun untuk perbelanjaan 
dan keperluan harian. Selepas itu 
tidak ada langsung mereka terima. 
Berbeza dengan pesara berpencen 
yang sentiasa menerima pencen 
mereka sehingga akhir hayat.  
 
Soalan kaola, adakah pemikiran 
untuk memberikan pertimbangan 
bagi melaksanakan penyelarasan 
mengenai Elaun Sara Hidup ini agar 
pesara skim TAP sama-sama 
menikmatinya; dan 

 
2. Skim Pesaraan Caruman Tambahan 

(SCP) yang telah dikuatkuasakan 
pada 1 Januari 2010, Surat Keliling 
Kementerian Kewangan 1/2009. 
Skim ini merupakan skim pesaraan 
tambahan kepada pekerja skim TAP.  
Tujuan utama skim SCP ini untuk 
memastikan semua peserta skim 
SCP yang telah memenuhi syarat-
syarat yang ditetapkan menerima 
bayaran pendapatan bulanan 
minimum annuality $150.00 setelah 
mencapai umur 60 tahun. Melalui 
skim ini yang menjamin bayaran 
sebanyak $150.00 dan dicampur 

dengan bayaran pencen tua 
sebanyak $250.00. 

 
Para peserta akan menerima 
pendapatan bulanan keseluruhan 
menjadi sebanyak $400.00. Tetapi 
pada kenyataannya tidak terlaksana 
sepenuhnya. Contohnya, ada yang 
hanya menerima skim SCP $40.00 
sahaja. Kaola ingin pencerahan 
mengenai permasalahan ini. Sekian, 
terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 

 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Dayang 
Khairunnisa binti Awang Haji Ash'ari. 
 
Yang Berhormat Dayang 
Khairunnisa binti Awang Haji 
Ash'ari:  Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.   
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Merujuk kepada Tajuk بسِْمِ ا�ّٰ
SD03A - Jabatan Kastam dan Eksais 
Diraja.  
 
1. Pada masa ini, barangan elektronik 

dicukai sebanyak 5%. Adakah pihak 
jabatan dapat menimbangkan untuk 
memberi insentif bebas cukai bagi 
produk-produk yang mesra alam 
sekitar (ecofriendly) khususnya 
teknologi panel solar (solar panel). 
Ia mampu untuk menggalakkan 
orang ramai untuk menggunakan 
tenaga solar untuk menyumbang 
kepada penjimatan tenaga dalam 
jangka masa yang panjang. Ini selari 
dengan sasaran pihak kerajaan bagi 
mencapai penggunaan renewal 
energy sebanyak 10% pada tahun 
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1. Mengongsikan bersama-sama orang 
awam prestasi kewangan tahunan 
atau annual financial performance 
untuk menilai semula atau review 
prestasinya dan juga membuat 
kajian komparatif atau comparative 
studies bersama-sama negara lain; 
 

2. Difahami kitani membuat pelaburan 
yang cukup low-risk dalam melabur 
TAP dan SCP akan tetapi jika 
ditanda aras dengan salah sebuah 
negara jiran simpanan hari tua 
mereka dividen paling rendah ialah 
4.5% dan paling tinggi ialah 6.9% 
dan puratanya ialah 6.02%. 

Apakah strategi kitani untuk 
meningkatkan dividen TAP dan SCP 
kitani dan tidak hanya mengharap lebih 
kurang dalam 2% setahun itu sahaja 
kerana saya percaya generasi sekarang 
yang akan menghadapi perkara ini pada 
waktu mereka pencen atau akan pencen 
pada tahun 2035 nanti. Sekian terima 
kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Ramli bin Haji Lahit. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Ramli 
bin Haji Lahit: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ   
dan salam sejahtera. Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Lebih dahulu kaola 
merakamkan setinggi-tinggi 
penghargaan dan tahniah kepada Yang 
Berhormat Dato Seri Paduka Dr. Awang 
Haji Mohd. Amin Liew bin Abdullah, 
Menteri Kewangan II atas 

pembentangan Anggaran Perbelanjaan 
2018/2019 sebentar tadi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi. Kaola akan 
mengemukakan Tajuk SD03A - Jabatan 
Kastam dan Eksais Diraja. Mulai dari     
1 April 2017 cukai import beberapa 
barangan telah pun diturunkan dengan 
tujuan untuk meningkatkan 
perkembangan perusahaan dan 
perniagaan serta mengurangkan 
penduduk negara ini untuk membeli 
belah keperluan harian di luar negara 
juga membeli alat-alat ganti kenderaan 
dan membaiki kenderaan di luar negara.  
 
Kini, alat ganti kenderaan berat telah 
diturunkan dari tarif cukai 20% kepada 
5% dan dari 5% menjadi 2.5% dan ada 
yang 0%. Penurunan ini untuk 
mengurangkan harga barangan yang 
berkenaan.  
 
Soalan kaola, kenapakah harga 
sesetengah barangan masih lagi tinggi 
malah lebih mahal daripada 
sebelumnya? Sebagai contoh, harga 
tayar yang dahulunya $90.00 sekarang 
sudah menjadi $98.00 sebiji. 
 
Tajuk SD05A - Jabatan Perbendaharaan. 
Jumlah keseluruhan Anggaran 
Perbelanjaan $21,686,190.00, Kod 
003/00 - Pengurusan Kemudahan-
Kemudahan Kewangan Kerajaan dan 
Perbekalan iaitu Anggaran Perbelanjaan 
2018/2019 berjumlah $4,102,120.00 
sahaja.  
 
1. Elaun Sara Hidup iaitu bagi pesara 

berpencen sememangnya ada 
menerima Pencen Perkhidmatan dan 
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menerima juga Elaun Sara Hidup 
tetapi bagi pesara penerima skim 
TAP tidak ada menerima Elaun Sara 
Hidup sedangkan mereka juga 
adalah sama berbakti dan berjasa 
kepada negara melalui jawatan dan 
tugas masing-masing; 

 
Pesara-pesara penerima skim TAP 
menerima wang persaraan 
berdasarkan gaji pokok masing-
masing. Wang persaraan tersebut 
sekadar boleh bertahan untuk paling 
lama 3 tahun untuk perbelanjaan 
dan keperluan harian. Selepas itu 
tidak ada langsung mereka terima. 
Berbeza dengan pesara berpencen 
yang sentiasa menerima pencen 
mereka sehingga akhir hayat.  
 
Soalan kaola, adakah pemikiran 
untuk memberikan pertimbangan 
bagi melaksanakan penyelarasan 
mengenai Elaun Sara Hidup ini agar 
pesara skim TAP sama-sama 
menikmatinya; dan 

 
2. Skim Pesaraan Caruman Tambahan 

(SCP) yang telah dikuatkuasakan 
pada 1 Januari 2010, Surat Keliling 
Kementerian Kewangan 1/2009. 
Skim ini merupakan skim pesaraan 
tambahan kepada pekerja skim TAP.  
Tujuan utama skim SCP ini untuk 
memastikan semua peserta skim 
SCP yang telah memenuhi syarat-
syarat yang ditetapkan menerima 
bayaran pendapatan bulanan 
minimum annuality $150.00 setelah 
mencapai umur 60 tahun. Melalui 
skim ini yang menjamin bayaran 
sebanyak $150.00 dan dicampur 

dengan bayaran pencen tua 
sebanyak $250.00. 

 
Para peserta akan menerima 
pendapatan bulanan keseluruhan 
menjadi sebanyak $400.00. Tetapi 
pada kenyataannya tidak terlaksana 
sepenuhnya. Contohnya, ada yang 
hanya menerima skim SCP $40.00 
sahaja. Kaola ingin pencerahan 
mengenai permasalahan ini. Sekian, 
terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 

 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Dayang 
Khairunnisa binti Awang Haji Ash'ari. 
 
Yang Berhormat Dayang 
Khairunnisa binti Awang Haji 
Ash'ari:  Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.   
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Merujuk kepada Tajuk بسِْمِ ا�ّٰ
SD03A - Jabatan Kastam dan Eksais 
Diraja.  
 
1. Pada masa ini, barangan elektronik 

dicukai sebanyak 5%. Adakah pihak 
jabatan dapat menimbangkan untuk 
memberi insentif bebas cukai bagi 
produk-produk yang mesra alam 
sekitar (ecofriendly) khususnya 
teknologi panel solar (solar panel). 
Ia mampu untuk menggalakkan 
orang ramai untuk menggunakan 
tenaga solar untuk menyumbang 
kepada penjimatan tenaga dalam 
jangka masa yang panjang. Ini selari 
dengan sasaran pihak kerajaan bagi 
mencapai penggunaan renewal 
energy sebanyak 10% pada tahun 
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2035 dengan meningkatkan 
penggunaan teknologi tenaga yang 
boleh diperbaharui yang telah 
disebut oleh Yang Berhormat 
Menteri Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian pagi tadi; dan 

 
2. Kaola ingin merujuk pada Tajuk 

SD01A - Jabatan Kementerian 
Kewangan mengenai dengan 
peminjaman wang tidak berlesen. 
Sejauh manakah pemantauan yang 
dibuat oleh pihak kementerian 
dalam mengurangkan masalah ini? 
Terima kasih. 

 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Abdul Hamid bin Haji Mumin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid bin Haji Mumin: Terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi.  
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ   
dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Pengerusi, Ahli-Ahli Yang Berhormat. 
Kaola dengan hormat sukacita 
memohon juga bersama ingin 
menghadapkan persoalan dalam Tajuk 
SD03A - Jabatan Kastam dan Eksais 
Diraja, Kementerian Kewangan.  
 
Yang Berhormat Pengerusi, pada 
menyambut dan menanai titah Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam ketika 
Istiadat Majlis Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara ini yang telah 

menyentuh tentang tindakan tegas 
terhadap penguatkuasaan akta yang 
telah diperkenalkan. 
 
Jabatan Kastam dan Eksais Diraja salah 
satu agensi kerajaan yang berperanan 
antaranya berperanan terhadap kawalan 
masuk barang sama ada yang 
dibolehkan atau yang ditegah.  
 
Yang Berhormat Pengerusi.  ِ  salah ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
satu pos kawalan yang ada di negara ini 
contohnya, ialah Pos Kawalan di 
Sempadan Sungai Tujuh, Pegawai 
Kastam telah turun memeriksa satu 
demi satu kenderaan yang melalui 
kawasan tersebut. 
 
Yang Berhormat Pengerusi, adalah 
dipohonkan supaya pemeriksaan ini 
perlu lagi diperketatkan secara lebih 
konsisten dan bukan sahaja pada 
waktu-waktu musim tertentu sahaja 
dengan gabungan kerjasama agensi-
agensi kerajaan yang lainnya.  
 
Dengan cara ini juga akan dapat 
membantu mencegah kemasukan 
barang-barang yang terlarang seperti 
rokok dan barang-barang yang lainnya 
yang ditegah keras ke Negara Brunei 
Darussalam.  
 
Di samping ketegasan tindakan 
penguatkuasaan perlu dipertingkatkan, 
malahan juga pencegahan dan kawalan 
masuk juga perlu diambil serius secara 
berterusan bukan sahaja di pos kawalan 
malahan juga mungkin ada jalan-jalan 
lain atau disebut “jalan tikus” atau cara 
lainnya jenayah penyeludupan yang 
belum terkesan.  
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Yang Berhormat Pengerusi, sekian 
sahaja permohonan dan pertanyaan 
yang dihadapkan.  
 
Sekian,  ُُوَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاته 
 
Yang Berhormat Pengerusi: 
Seterusnya saya persilakan Yang 
Berhormat Pengiran Haji Mohamed bin 
Pengiran Haji Osman @ Othman. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji 
Mohamed bin Pengiran Haji Osman 
@ Othman: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan salam 
sejahtera.  
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ   
dan salam sejahtera. Kaola mewakili 
Zon 2, Daerah Brunei dan Muara. Lebih 
dahulu kaola merakamkan terima kasih 
atas mukadimah yang disampaikan oleh 
Yang Berhormat Menteri Kewangan II.  
 
Kaola akan menyentuh mengenai Tajuk 
SD01A - Jabatan Kementerian 
Kewangan: 
 
1. Sebagaimana yang pernah 

dititahkan oleh Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam supaya pencari-
pencari pekerjaan tidak sepatutnya 
memilih kerja semata-mata untuk 
berkhidmat dengan kerajaan sahaja.  
 
Seperti yang dimaklumi pada masa 
ini penjawat-penjawat awam atau 
kakitangan kerajaan dihulurkan    
dan menikmati berbagai-bagai 
kemudahan antaranya adalah 

beberapa elaun seperti Elaun Kurnia 
Khas  antara $150 hingga $200 
sebulan dan Elaun Sara Hidup 
antara $80 hingga $120 sebulan.  
 
Oleh kerana kita menggalakkan 
pencari-pencari pekerjaan supaya 
bekerja di mana-mana syarikat 
swasta, maka sudah tiba masanya 
supaya pemberian elaun-elaun 
tertentu seperti Elaun Kurnia Khas 
dan Elaun Sara Hidup berkenaan 
juga dihulurkan kepada pekerja-
pekerja syarikat swasta. Dengan 
cara ini kaola berpendapat tidak 
timbul lagi soal memilih pekerjaan  
di mana-mana juga tempat bekerja 
sama ada dalam perkhidmatan 
pekerjaan ataupun perkhidmatan 
swasta kerana kemudahannya 
adalah sama belaka.  

 
2. Pada masa ini negara terdapat 2 

buah syarikat yang memberikan 
perkhidmatan telefon selular iaitu 
DST dan Progresif. Kedua-dua 
syarikat ini dipunyai oleh pihak 
kerajaan melalui syarikat subsidi. 
Dengan jumlah penduduk di negara 
ini hanya lebih kurang 400 ribu 
orang.  
 
Saya ingin mengetahui adakah perlu 
bagi 2 buah syarikat kerajaan 
bersaingan antara satu sama yang 
lain dan adakah tidak lebih berkesan 
dari segi kos (cost effective), segi 
tenaga kerja (manpower) dari segi 
sistem dan peralatan yang 
digunakan? Jika 2 buah syarikat ini 
digabungkan menjadi satu syarikat 
yang akan dapat menumpukan               



PETANG HARI KHAMIS, 20 JAMADILAKHIR 1439 / 8 MAC 2018 220 
 

2035 dengan meningkatkan 
penggunaan teknologi tenaga yang 
boleh diperbaharui yang telah 
disebut oleh Yang Berhormat 
Menteri Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian pagi tadi; dan 

 
2. Kaola ingin merujuk pada Tajuk 

SD01A - Jabatan Kementerian 
Kewangan mengenai dengan 
peminjaman wang tidak berlesen. 
Sejauh manakah pemantauan yang 
dibuat oleh pihak kementerian 
dalam mengurangkan masalah ini? 
Terima kasih. 

 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Abdul Hamid bin Haji Mumin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid bin Haji Mumin: Terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi.  
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ   
dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Pengerusi, Ahli-Ahli Yang Berhormat. 
Kaola dengan hormat sukacita 
memohon juga bersama ingin 
menghadapkan persoalan dalam Tajuk 
SD03A - Jabatan Kastam dan Eksais 
Diraja, Kementerian Kewangan.  
 
Yang Berhormat Pengerusi, pada 
menyambut dan menanai titah Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam ketika 
Istiadat Majlis Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara ini yang telah 

menyentuh tentang tindakan tegas 
terhadap penguatkuasaan akta yang 
telah diperkenalkan. 
 
Jabatan Kastam dan Eksais Diraja salah 
satu agensi kerajaan yang berperanan 
antaranya berperanan terhadap kawalan 
masuk barang sama ada yang 
dibolehkan atau yang ditegah.  
 
Yang Berhormat Pengerusi.  ِ  salah ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
satu pos kawalan yang ada di negara ini 
contohnya, ialah Pos Kawalan di 
Sempadan Sungai Tujuh, Pegawai 
Kastam telah turun memeriksa satu 
demi satu kenderaan yang melalui 
kawasan tersebut. 
 
Yang Berhormat Pengerusi, adalah 
dipohonkan supaya pemeriksaan ini 
perlu lagi diperketatkan secara lebih 
konsisten dan bukan sahaja pada 
waktu-waktu musim tertentu sahaja 
dengan gabungan kerjasama agensi-
agensi kerajaan yang lainnya.  
 
Dengan cara ini juga akan dapat 
membantu mencegah kemasukan 
barang-barang yang terlarang seperti 
rokok dan barang-barang yang lainnya 
yang ditegah keras ke Negara Brunei 
Darussalam.  
 
Di samping ketegasan tindakan 
penguatkuasaan perlu dipertingkatkan, 
malahan juga pencegahan dan kawalan 
masuk juga perlu diambil serius secara 
berterusan bukan sahaja di pos kawalan 
malahan juga mungkin ada jalan-jalan 
lain atau disebut “jalan tikus” atau cara 
lainnya jenayah penyeludupan yang 
belum terkesan.  
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Yang Berhormat Pengerusi, sekian 
sahaja permohonan dan pertanyaan 
yang dihadapkan.  
 
Sekian,  ُُوَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاته 
 
Yang Berhormat Pengerusi: 
Seterusnya saya persilakan Yang 
Berhormat Pengiran Haji Mohamed bin 
Pengiran Haji Osman @ Othman. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji 
Mohamed bin Pengiran Haji Osman 
@ Othman: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan salam 
sejahtera.  
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ   
dan salam sejahtera. Kaola mewakili 
Zon 2, Daerah Brunei dan Muara. Lebih 
dahulu kaola merakamkan terima kasih 
atas mukadimah yang disampaikan oleh 
Yang Berhormat Menteri Kewangan II.  
 
Kaola akan menyentuh mengenai Tajuk 
SD01A - Jabatan Kementerian 
Kewangan: 
 
1. Sebagaimana yang pernah 

dititahkan oleh Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam supaya pencari-
pencari pekerjaan tidak sepatutnya 
memilih kerja semata-mata untuk 
berkhidmat dengan kerajaan sahaja.  
 
Seperti yang dimaklumi pada masa 
ini penjawat-penjawat awam atau 
kakitangan kerajaan dihulurkan    
dan menikmati berbagai-bagai 
kemudahan antaranya adalah 

beberapa elaun seperti Elaun Kurnia 
Khas  antara $150 hingga $200 
sebulan dan Elaun Sara Hidup 
antara $80 hingga $120 sebulan.  
 
Oleh kerana kita menggalakkan 
pencari-pencari pekerjaan supaya 
bekerja di mana-mana syarikat 
swasta, maka sudah tiba masanya 
supaya pemberian elaun-elaun 
tertentu seperti Elaun Kurnia Khas 
dan Elaun Sara Hidup berkenaan 
juga dihulurkan kepada pekerja-
pekerja syarikat swasta. Dengan 
cara ini kaola berpendapat tidak 
timbul lagi soal memilih pekerjaan  
di mana-mana juga tempat bekerja 
sama ada dalam perkhidmatan 
pekerjaan ataupun perkhidmatan 
swasta kerana kemudahannya 
adalah sama belaka.  

 
2. Pada masa ini negara terdapat 2 

buah syarikat yang memberikan 
perkhidmatan telefon selular iaitu 
DST dan Progresif. Kedua-dua 
syarikat ini dipunyai oleh pihak 
kerajaan melalui syarikat subsidi. 
Dengan jumlah penduduk di negara 
ini hanya lebih kurang 400 ribu 
orang.  
 
Saya ingin mengetahui adakah perlu 
bagi 2 buah syarikat kerajaan 
bersaingan antara satu sama yang 
lain dan adakah tidak lebih berkesan 
dari segi kos (cost effective), segi 
tenaga kerja (manpower) dari segi 
sistem dan peralatan yang 
digunakan? Jika 2 buah syarikat ini 
digabungkan menjadi satu syarikat 
yang akan dapat menumpukan               
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ke arah pembangunan komunikasi 
yang lebih berkesan di negara ini 
dan juga akan dapat memberikan 
khidmat konsultan dan 
perkhidmatan ke luar negeri.  

 
Yang Berhormat Pengerusi. Sejak 
penubuhan TAP yang telah dititahkan 
oleh Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan Haji 
Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin 
Waddaulah, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam pada 15 Julai 
1991, penubuhan skim ini antara lain 
bertujuan memberikan kemudahan 
perlindungan sosial bagi menampung 
keperluan hari tua rakyat dan penduduk 
di negara ini. Sama ada yang 
berkhidmat di sektor awam ataupun di 
sektor swasta.  
 
Soalan kaola:  
 
1. Sejauh manakah sudah pencapaian 

TAP yang dihasratkan oleh Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dapat 
memberikan kepuasan untuk 
keselesaan hidup warga tua yang 
terlibat dalam skim ini; 

 
2. Mengapa kadar keuntungan dana 

TAP tidak begitu menggalakkan iaitu 
hanya antara 1% hingga 2% sahaja. 
Sedangkan umur TAP ini sudah 
melebihi 26 tahun dan ia tidak 
nampak akan perkembangan  TAP 
ini dari segi peningkatan 
ekonominya. Adakah TAP sudah 
mempunyai pakar ekonomi untuk 
mendapatkan keuntungan wang 

yang lebih besar lagi, seperti aktiviti 
Agensi Pelaburan Brunei? 

 
3. Pada masa ini bilangan kereta-

kereta semakin bertambah dari 
setahun ke setahun adakah TAP 
mempunyai cadangan untuk 
memberikan wang pinjaman (loan) 
bagi membeli kenderaan dengan 
had-had harga yang tertentu untuk 
penjawat awam (kakitangan 
kerajaan) dengan kadar faedah 
(interest) yang berpatutan dan 
munasabah? dan 

 
4. Selain pinjaman untuk membeli 

kenderaan, wang kutipan TAP boleh 
juga dilaratkan pembelian bagi alat-
alat perabot rumah dan lain-lain alat 
yang diperlukan untuk rumah 
tangga. Dengan skim pinjaman 
(loan) ini sudah tentu dapat 
menambahkan lagi hasil pendapatan 
TAP yang pada masa ini dan sudah 
tentu pihak kerajaan (TAP) akan 
memberi lebih lagi dari 5% yang ada 
pada masa ini. Sekian Yang 
Berhormat Pengerusi. Terima Kasih. 

 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Putera Maharaja Dato Paduka 
Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu 
Pekerma Dewa Dato Paduka Haji Abdul 
Rahim. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka 
Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin 
Datu Pekerma Dewa Dato Paduka 
Haji  Abdul  Rahim : حْي  نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ مبِسْمِ ا�ّٰ  
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Yang Berhormat Pengerusi.  Dalam 
membincangkan Anggaran Perbelanjaan 
2018 bagi Jabatan Kementerian 
Kewangan.  Kaola ingin rujuk kepada 
Tajuk 001/000 - Pembangunan Sumber 
Manusia dan Hal Ehwal Korporat dalam 
Tajuk 001/002 ada dicatatkan 
Pengurusan Pegawai Pinjaman.  Izinkan 
kaola bertanya, adakah yang 
dimaksudkan dengan Pegawai Pinjaman 
itu sama dengan pegawai luar yang 
dikontrak dalam masa-masa yang 
tertentu?    
 
Kaola ingin mengetahui apakah skop 
yang diliputi dalam peruntukan ini yang 
menunjukkan $1,254,795.000?  Adakah 
ia termasuk keistimewaan-keistimewaan 
yang diberikan oleh pegawai-pegawai 
berkenaan? Kaola ada mendengar 
banyak yang berbeza dengan negara-
negara lain sehingga mereka itu 
menikmati skim perkhidmatan yang baik 
sehingga mampu bertahan di sini 
beberapa lama dan ada juga yang 
sudah menukar status menjadi orang-
orang Brunei.   
 
Kaola hanya ingin penjelasan apa skop 
yang diliputi oleh perbelanjaan ini dan 
apakah ia sama dengan yang 
dimaksudkan dengan Pegawai Kontrak 
itu?  Terima Kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 

Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari @ Jahari. 
 
Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari @ Jahari: 
Terima Kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  ْح نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ يمبِسْمِ ا�ّٰ  

Yang Berhormat Pengerusi.  Saya 
membawa Tajuk SD01A. Sebahagian 
kita mengatakan sebilangan belia kita 
memilih kerja.  Memang diakui orang 
Brunei terpaksa memilih kerja 
disebabkan beberapa sebab.   
 
Gaji yang terlalu rendah ada yang 
sekadar rendah $300 sebulan.  Ini pun 
dengan perbelanjaan pengangkutan 
sendiri, makan sendiri, tanpa sebarang 
insentif, sedangkan pekerja asing 
disediakan pengangkutan, kediaman, 
makan dan sebagainya.   
 
Ini sangat-sangat menyedihkan bagi 
pekerja-pekerja tempatan. Ini 
menjadikan keperluan Negara Brunei 
Darussalam patut menciptakan gaji 
minimum kebangsaan dan juga 
beberapa insentif seperti peruntukan 
makan waktu bekerja, elaun 
pengangkutan dan bonus tahunan.  
Peruntukan makan waktu bekerja 
adalah suatu perkara yang patut 
dimestikan.  
 
Setakat ini selain tawaran gaji yang 
terlalu rendah, apakah ada kelebihan-
kelebihan yang ditawarkan oleh pihak 
swasta bagi membantu survival  rakyat 
Brunei untuk mengisi peluang-peluang 
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ke arah pembangunan komunikasi 
yang lebih berkesan di negara ini 
dan juga akan dapat memberikan 
khidmat konsultan dan 
perkhidmatan ke luar negeri.  

 
Yang Berhormat Pengerusi. Sejak 
penubuhan TAP yang telah dititahkan 
oleh Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan Haji 
Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin 
Waddaulah, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam pada 15 Julai 
1991, penubuhan skim ini antara lain 
bertujuan memberikan kemudahan 
perlindungan sosial bagi menampung 
keperluan hari tua rakyat dan penduduk 
di negara ini. Sama ada yang 
berkhidmat di sektor awam ataupun di 
sektor swasta.  
 
Soalan kaola:  
 
1. Sejauh manakah sudah pencapaian 

TAP yang dihasratkan oleh Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dapat 
memberikan kepuasan untuk 
keselesaan hidup warga tua yang 
terlibat dalam skim ini; 

 
2. Mengapa kadar keuntungan dana 

TAP tidak begitu menggalakkan iaitu 
hanya antara 1% hingga 2% sahaja. 
Sedangkan umur TAP ini sudah 
melebihi 26 tahun dan ia tidak 
nampak akan perkembangan  TAP 
ini dari segi peningkatan 
ekonominya. Adakah TAP sudah 
mempunyai pakar ekonomi untuk 
mendapatkan keuntungan wang 

yang lebih besar lagi, seperti aktiviti 
Agensi Pelaburan Brunei? 

 
3. Pada masa ini bilangan kereta-

kereta semakin bertambah dari 
setahun ke setahun adakah TAP 
mempunyai cadangan untuk 
memberikan wang pinjaman (loan) 
bagi membeli kenderaan dengan 
had-had harga yang tertentu untuk 
penjawat awam (kakitangan 
kerajaan) dengan kadar faedah 
(interest) yang berpatutan dan 
munasabah? dan 

 
4. Selain pinjaman untuk membeli 

kenderaan, wang kutipan TAP boleh 
juga dilaratkan pembelian bagi alat-
alat perabot rumah dan lain-lain alat 
yang diperlukan untuk rumah 
tangga. Dengan skim pinjaman 
(loan) ini sudah tentu dapat 
menambahkan lagi hasil pendapatan 
TAP yang pada masa ini dan sudah 
tentu pihak kerajaan (TAP) akan 
memberi lebih lagi dari 5% yang ada 
pada masa ini. Sekian Yang 
Berhormat Pengerusi. Terima Kasih. 

 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Putera Maharaja Dato Paduka 
Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu 
Pekerma Dewa Dato Paduka Haji Abdul 
Rahim. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka 
Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin 
Datu Pekerma Dewa Dato Paduka 
Haji  Abdul  Rahim : حْي  نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ مبِسْمِ ا�ّٰ  
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Yang Berhormat Pengerusi.  Dalam 
membincangkan Anggaran Perbelanjaan 
2018 bagi Jabatan Kementerian 
Kewangan.  Kaola ingin rujuk kepada 
Tajuk 001/000 - Pembangunan Sumber 
Manusia dan Hal Ehwal Korporat dalam 
Tajuk 001/002 ada dicatatkan 
Pengurusan Pegawai Pinjaman.  Izinkan 
kaola bertanya, adakah yang 
dimaksudkan dengan Pegawai Pinjaman 
itu sama dengan pegawai luar yang 
dikontrak dalam masa-masa yang 
tertentu?    
 
Kaola ingin mengetahui apakah skop 
yang diliputi dalam peruntukan ini yang 
menunjukkan $1,254,795.000?  Adakah 
ia termasuk keistimewaan-keistimewaan 
yang diberikan oleh pegawai-pegawai 
berkenaan? Kaola ada mendengar 
banyak yang berbeza dengan negara-
negara lain sehingga mereka itu 
menikmati skim perkhidmatan yang baik 
sehingga mampu bertahan di sini 
beberapa lama dan ada juga yang 
sudah menukar status menjadi orang-
orang Brunei.   
 
Kaola hanya ingin penjelasan apa skop 
yang diliputi oleh perbelanjaan ini dan 
apakah ia sama dengan yang 
dimaksudkan dengan Pegawai Kontrak 
itu?  Terima Kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 

Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari @ Jahari. 
 
Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari @ Jahari: 
Terima Kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  ْح نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ يمبِسْمِ ا�ّٰ  

Yang Berhormat Pengerusi.  Saya 
membawa Tajuk SD01A. Sebahagian 
kita mengatakan sebilangan belia kita 
memilih kerja.  Memang diakui orang 
Brunei terpaksa memilih kerja 
disebabkan beberapa sebab.   
 
Gaji yang terlalu rendah ada yang 
sekadar rendah $300 sebulan.  Ini pun 
dengan perbelanjaan pengangkutan 
sendiri, makan sendiri, tanpa sebarang 
insentif, sedangkan pekerja asing 
disediakan pengangkutan, kediaman, 
makan dan sebagainya.   
 
Ini sangat-sangat menyedihkan bagi 
pekerja-pekerja tempatan. Ini 
menjadikan keperluan Negara Brunei 
Darussalam patut menciptakan gaji 
minimum kebangsaan dan juga 
beberapa insentif seperti peruntukan 
makan waktu bekerja, elaun 
pengangkutan dan bonus tahunan.  
Peruntukan makan waktu bekerja 
adalah suatu perkara yang patut 
dimestikan.  
 
Setakat ini selain tawaran gaji yang 
terlalu rendah, apakah ada kelebihan-
kelebihan yang ditawarkan oleh pihak 
swasta bagi membantu survival  rakyat 
Brunei untuk mengisi peluang-peluang 
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pekerjaan sebelum ia ditawarkan 
kepada pekerja asing.   
 
Saya kira perkara ini perlu kerjasama 
daripada pihak Jabatan Imigresen dan 
Pendaftaran Kebangsaan dan Jabatan 
Buruh, Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri.  Pada masa ini, insentif-insentif 
hampir tidak ada dan ini membuatkan 
orang-orang tempatan sukar untuk 
mengambil peluang-peluang kerja tetapi 
sebahagian orang kita terpaksa bekerja 
untuk menghidupkan diri dan keluarga 
di samping memohon bantuan MUIB  
dan JAPEM  dan juga Yayasan Sultan 
Haji Hassanal Bolkiah.   
 
Dalam masa yang sama kemudahan-
kemudahan yang dipohonkan kepada 
kerajaan seperti perumahan dan 
sebagainya lebih mengutamakan 
penjawat-penjawat awam, pekerja-
pekerja swasta yang bergaji tinggi.  
Sementara pemohon yang bergaji $500 
ke bawah bagaimana untuk mendapat 
kemudahan yang ada di Negara Brunei 
Darussalam, kerana adanya kesukaran 
untuk pembayaran balik seperti yang 
dipohonkan.   
 
Jika mendapat kemudahan pinjaman 
kewangan loan kereta, masuk universiti 
diperlukan penjamin pegawai kerajaan 
dan pekerja-pekerja swasta yang bergaji 
tinggi, sedangkan untuk mendapatkan 
penjamin-penjamin sangat sukar 
sekarang ini. Ini menunjukkan mereka 
yang bekerja swasta bergaji rendah 
sukar mendapat kemudahan yang ada 
dalam Negara Brunei Darussalam.   
 

Apakah pihak kementerian mempunyai 
perancangan sekurang-kurangnya 
mengimbangi sedikit kemudahan-
kemudahan yang ada dalam sektor 
awam? Sedangkan penjawat awam 
melalui gaji pokok walaupun hanya 
sekadar $500 tetapi mempunyai 
insentif-insentif tertentu. Maka 
dipohonkan perkara ini dapat 
dirundingkan dengan pihak swasta yang 
berniaga di Brunei yang tanpa ada 
cukai-cukai pendapatan dan sebagainya.  
 
Sekian Terima Kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  Adakah lagi Ahli-Ahli 
Yang Berhormat yang suka untuk turut 
serta membahaskan ataupun bertanya 
mengenai Tajuk yang kita bincangkan 
ini.   
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Kita telah 
mendengar banyak soalan yang telah 
dikemukakan oleh Yang Berhormat Ahli-
Ahli Yang Dilantik berkenaan dengan 
bajet belanjawan Kementerian 
Kewangan dan jabatan-jabatan                 
di bawahnya.   
 
Saya percaya Yang Berhormat Menteri 
Kewangan II akan memberikan jawapan 
ataupun responsnya pada hari Sabtu 
yang akan datang  ُ  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
 
Dengan itu saya berpandangan ada 
baiknya kita berhenti dahulu untuk 
membincangkan Rang Undang-Undang 
ini dan kita akan bersidang semula          
di Persidangan Majlis Mesyuarat Negara. 
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(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

 
(Majlis Mesyuarat bersidang 

semula) 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sekarang kita 
bersidang semula di Persidangan Majlis 
Mesyuarat Negara. Kita telah pun 
bersidang sehari suntuk dan telah 
membincangkan banyak perkara serta 
meluluskan Perbelanjaan Jabatan 
Perdana Menteri dan jabatan-jabatan           
di bawahnya.   
 
Kita masih menimbangkan Belanjawan 
Kementerian Kewangan. Saya dengan 
itu ingin mencadangkan supaya kita 
tangguhkan Mesyuarat kita pada petang 
ini  dan   ُ  kita akan bersidang   إنِْ شَاءَ ا�ّٰ
semula pada hari Sabtu, 10 Mac 2018 
pukul 9.00 pagi.   
 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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pekerjaan sebelum ia ditawarkan 
kepada pekerja asing.   
 
Saya kira perkara ini perlu kerjasama 
daripada pihak Jabatan Imigresen dan 
Pendaftaran Kebangsaan dan Jabatan 
Buruh, Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri.  Pada masa ini, insentif-insentif 
hampir tidak ada dan ini membuatkan 
orang-orang tempatan sukar untuk 
mengambil peluang-peluang kerja tetapi 
sebahagian orang kita terpaksa bekerja 
untuk menghidupkan diri dan keluarga 
di samping memohon bantuan MUIB  
dan JAPEM  dan juga Yayasan Sultan 
Haji Hassanal Bolkiah.   
 
Dalam masa yang sama kemudahan-
kemudahan yang dipohonkan kepada 
kerajaan seperti perumahan dan 
sebagainya lebih mengutamakan 
penjawat-penjawat awam, pekerja-
pekerja swasta yang bergaji tinggi.  
Sementara pemohon yang bergaji $500 
ke bawah bagaimana untuk mendapat 
kemudahan yang ada di Negara Brunei 
Darussalam, kerana adanya kesukaran 
untuk pembayaran balik seperti yang 
dipohonkan.   
 
Jika mendapat kemudahan pinjaman 
kewangan loan kereta, masuk universiti 
diperlukan penjamin pegawai kerajaan 
dan pekerja-pekerja swasta yang bergaji 
tinggi, sedangkan untuk mendapatkan 
penjamin-penjamin sangat sukar 
sekarang ini. Ini menunjukkan mereka 
yang bekerja swasta bergaji rendah 
sukar mendapat kemudahan yang ada 
dalam Negara Brunei Darussalam.   
 

Apakah pihak kementerian mempunyai 
perancangan sekurang-kurangnya 
mengimbangi sedikit kemudahan-
kemudahan yang ada dalam sektor 
awam? Sedangkan penjawat awam 
melalui gaji pokok walaupun hanya 
sekadar $500 tetapi mempunyai 
insentif-insentif tertentu. Maka 
dipohonkan perkara ini dapat 
dirundingkan dengan pihak swasta yang 
berniaga di Brunei yang tanpa ada 
cukai-cukai pendapatan dan sebagainya.  
 
Sekian Terima Kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  Adakah lagi Ahli-Ahli 
Yang Berhormat yang suka untuk turut 
serta membahaskan ataupun bertanya 
mengenai Tajuk yang kita bincangkan 
ini.   
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Kita telah 
mendengar banyak soalan yang telah 
dikemukakan oleh Yang Berhormat Ahli-
Ahli Yang Dilantik berkenaan dengan 
bajet belanjawan Kementerian 
Kewangan dan jabatan-jabatan                 
di bawahnya.   
 
Saya percaya Yang Berhormat Menteri 
Kewangan II akan memberikan jawapan 
ataupun responsnya pada hari Sabtu 
yang akan datang  ُ  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
 
Dengan itu saya berpandangan ada 
baiknya kita berhenti dahulu untuk 
membincangkan Rang Undang-Undang 
ini dan kita akan bersidang semula          
di Persidangan Majlis Mesyuarat Negara. 
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(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

 
(Majlis Mesyuarat bersidang 

semula) 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sekarang kita 
bersidang semula di Persidangan Majlis 
Mesyuarat Negara. Kita telah pun 
bersidang sehari suntuk dan telah 
membincangkan banyak perkara serta 
meluluskan Perbelanjaan Jabatan 
Perdana Menteri dan jabatan-jabatan           
di bawahnya.   
 
Kita masih menimbangkan Belanjawan 
Kementerian Kewangan. Saya dengan 
itu ingin mencadangkan supaya kita 
tangguhkan Mesyuarat kita pada petang 
ini  dan   ُ  kita akan bersidang   إنِْ شَاءَ ا�ّٰ
semula pada hari Sabtu, 10 Mac 2018 
pukul 9.00 pagi.   
 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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DEWAN MAJLIS 

 
Sabtu, 22 Jamadilakhir 1439/10 Mac 2018 

  
YANG DI-PERTUA 

DAN AHLI-AHLI MAJLIS 
MESYUARAT NEGARA 

 
HADIR: 
 
YANG DI-PERTUA:  
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Lela Dato Seri Setia Awang Haji 
Abdul Rahman bin Dato Setia Haji 
Mohamed Taib, PSNB., SLJ., PHBS., 
PJK., PKL., Yang Di-Pertua Majlis 
Mesyuarat Negara, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
AHLI RASMI KERANA JAWATAN 
(PERDANA MENTERI DAN 
MENTERI-MENTERI): 
 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka  
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu‘izzaddin Waddaulah ibni              
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam, Perdana Menteri, 
Menteri Pertahanan, Menteri Kewangan 
dan Menteri Hal Ehwal Luar Negeri               
dan Perdagangan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
 
 
 
 

Duli Yang Teramat Mulia Paduka Seri 
Pengiran Muda Mahkota Pengiran Muda 
Haji Al-Muhtadee Billah ibni Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu‘izzaddin Waddaulah, DKMB., DPKT., 
King Abdul Aziz Ribbon, First Class 
(Saudi Arabia), The Order of the 
Renaissance (First Degree) (Jordan), 
Grand Cross of Crown Order - G.K.K. 
(Netherlands), Medal of Honour (Lao), 
DSO (Singapore), Order of Lakandula 
with the Rank of Grand Cross 
(Philippines), The Order of Prince 
Yaroslav the Wise, Second Class 
(Ukraine), DSO (Military) (Singapore), 
PHBS., Menteri Kanan di Jabatan 
Perdana Menteri, Negara Brunei 
Darussalam. 
                                                                                           
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Diraja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, DK., SPMB., DSNB., PHBS., 
PBLI., PJK., PKL., Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri, 
Negara Brunei Darussalam. 
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Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Kerna Dato Seri Setia (Dr.) Haji 
Awang Abu Bakar bin Haji Apong, 
PSNB., DSLJ., SMB., PHBS., PIKB., PKL., 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri, 
Negara Brunei Darussalam. 
              
Yang Berhormat Pehin Udana Khatib 
Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji 
Awang Badaruddin bin Pengarah Dato 
Paduka Haji Othman, PSSUB., DPMB., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Menteri                 
Hal Ehwal Ugama, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Ali bin Apong, PSNB., DPMB., PJK., 
PIKB., PKL., Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan, Negara Brunei 
Darussalam. 
     
Yang Berhormat Pehin Datu Lailaraja 
Mejar Jeneral (B) Dato Paduka Seri              
Haji Awang Halbi bin Haji Mohd.  
Yussof, DPKT., SMB., PHBS., Menteri 
Pertahanan II, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka                       
Dr. Awang Haji Mohammad Isham bin 
Haji Jaafar, DPMB., Menteri Kesihatan, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka           
Haji Awang Abdul Mokti bin Haji Mohd. 
Daud, SPMB., PJK., PKL., Menteri                  
di Jabatan Perdana Menteri, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
 
 

Yang Berhormat Dato Seri Paduka                
Dr. Awang Haji Mohd. Amin Liew                
bin Abdullah, SPMB., SNB., Menteri 
Kewangan II, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka 
Awang Haji Erywan bin Pehin Datu 
Pekerma Jaya Haji Mohd. Yusof, SPMB., 
PSB., PJK., PIKB., Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan II,  
Negara Brunei Darussalam. (Tidak 
hadir atas urusan rasmi) 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka 
Awang Haji Suhaimi bin Haji Gafar, 
SPMB., SNB., PIKB., Menteri 
Pembangunan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka Dr. 
Awang Haji Mat Suny bin Haji Mohd. 
Hussein, DPMB., PJK., Menteri Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka Awang 
Haji Hamzah bin Haji Sulaiman, DPMB.,  
PJK., Menteri Pendidikan, Negara Brunei 
Darussalam.  
 
Yang Berhormat Awang Abdul Mutalib 
bin Pehin Orang Kaya Seri Setia Dato 
Paduka Haji Mohammad Yusof, SMB., 
PIKB., Menteri Perhubungan, Negara 
Brunei Darussalam. 
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DEWAN MAJLIS 

 
Sabtu, 22 Jamadilakhir 1439/10 Mac 2018 

  
YANG DI-PERTUA 

DAN AHLI-AHLI MAJLIS 
MESYUARAT NEGARA 

 
HADIR: 
 
YANG DI-PERTUA:  
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Lela Dato Seri Setia Awang Haji 
Abdul Rahman bin Dato Setia Haji 
Mohamed Taib, PSNB., SLJ., PHBS., 
PJK., PKL., Yang Di-Pertua Majlis 
Mesyuarat Negara, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
AHLI RASMI KERANA JAWATAN 
(PERDANA MENTERI DAN 
MENTERI-MENTERI): 
 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka  
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu‘izzaddin Waddaulah ibni              
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam, Perdana Menteri, 
Menteri Pertahanan, Menteri Kewangan 
dan Menteri Hal Ehwal Luar Negeri               
dan Perdagangan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
 
 
 
 

Duli Yang Teramat Mulia Paduka Seri 
Pengiran Muda Mahkota Pengiran Muda 
Haji Al-Muhtadee Billah ibni Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu‘izzaddin Waddaulah, DKMB., DPKT., 
King Abdul Aziz Ribbon, First Class 
(Saudi Arabia), The Order of the 
Renaissance (First Degree) (Jordan), 
Grand Cross of Crown Order - G.K.K. 
(Netherlands), Medal of Honour (Lao), 
DSO (Singapore), Order of Lakandula 
with the Rank of Grand Cross 
(Philippines), The Order of Prince 
Yaroslav the Wise, Second Class 
(Ukraine), DSO (Military) (Singapore), 
PHBS., Menteri Kanan di Jabatan 
Perdana Menteri, Negara Brunei 
Darussalam. 
                                                                                           
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Diraja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, DK., SPMB., DSNB., PHBS., 
PBLI., PJK., PKL., Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri, 
Negara Brunei Darussalam. 
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Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Kerna Dato Seri Setia (Dr.) Haji 
Awang Abu Bakar bin Haji Apong, 
PSNB., DSLJ., SMB., PHBS., PIKB., PKL., 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri, 
Negara Brunei Darussalam. 
              
Yang Berhormat Pehin Udana Khatib 
Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji 
Awang Badaruddin bin Pengarah Dato 
Paduka Haji Othman, PSSUB., DPMB., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Menteri                 
Hal Ehwal Ugama, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Ali bin Apong, PSNB., DPMB., PJK., 
PIKB., PKL., Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan, Negara Brunei 
Darussalam. 
     
Yang Berhormat Pehin Datu Lailaraja 
Mejar Jeneral (B) Dato Paduka Seri              
Haji Awang Halbi bin Haji Mohd.  
Yussof, DPKT., SMB., PHBS., Menteri 
Pertahanan II, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka                       
Dr. Awang Haji Mohammad Isham bin 
Haji Jaafar, DPMB., Menteri Kesihatan, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka           
Haji Awang Abdul Mokti bin Haji Mohd. 
Daud, SPMB., PJK., PKL., Menteri                  
di Jabatan Perdana Menteri, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
 
 

Yang Berhormat Dato Seri Paduka                
Dr. Awang Haji Mohd. Amin Liew                
bin Abdullah, SPMB., SNB., Menteri 
Kewangan II, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka 
Awang Haji Erywan bin Pehin Datu 
Pekerma Jaya Haji Mohd. Yusof, SPMB., 
PSB., PJK., PIKB., Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan II,  
Negara Brunei Darussalam. (Tidak 
hadir atas urusan rasmi) 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka 
Awang Haji Suhaimi bin Haji Gafar, 
SPMB., SNB., PIKB., Menteri 
Pembangunan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka Dr. 
Awang Haji Mat Suny bin Haji Mohd. 
Hussein, DPMB., PJK., Menteri Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka Awang 
Haji Hamzah bin Haji Sulaiman, DPMB.,  
PJK., Menteri Pendidikan, Negara Brunei 
Darussalam.  
 
Yang Berhormat Awang Abdul Mutalib 
bin Pehin Orang Kaya Seri Setia Dato 
Paduka Haji Mohammad Yusof, SMB., 
PIKB., Menteri Perhubungan, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
 
 
 
 



PAGI HARI SABTU, 22 JAMADILAKHIR 1439 / 10 MAC 2018 
  

228 

Yang Berhormat Mejar Jeneral (B) Dato 
Paduka Seri Awang Haji Aminuddin 
Ihsan bin Pehin Orang Kaya Saiful Mulok 
Dato  Seri Paduka Haji Abidin, DPKT., 
SMB., Menteri Kebudayaan, Belia dan 
Sukan,   Negara Brunei Darussalam. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG BERGELAR: 
 
Yang Berhormat Pehin Datu Imam          
Datu Paduka Seri Setia Ustaz Haji 
Awang Abdul Hamid bin Bakal, PSSUB., 
DSNB., PHBS., PBLI., PKL. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Pendikar Alam Dato Paduka Seri Awang 
Haji Hasrin bin Dato Paduka Haji Sabtu, 
DPKT., DPMB., SNB., PBLI., PJK., PKLP. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka Awang 
Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu 
Pekerma Dewa Dato Paduka Awang  
Haji Abdul Rahim, DPMB., SNB., PJK., 
PKL. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG TELAH MENCAPAI 
KECEMERLANGAN: 
 
Yang Berhormat Awang Haji Umarali  
bin Esung, PSB., PIKB., PKL. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid @ Sabli bin Haji Arshad, SMB. 
 
Yang Berhormat Awang Ong Tiong Oh. 
 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila  
Jasa Haji Abdul Rahman. 

Yang Berhormat Dayang Nik Hafimi       
binti Abdul Haadii. 
 
Yang Berhormat Dayang Khairunnisa 
binti Awang Haji Ash’ari, PIKB. 
 
Yang Berhormat Awang Iswandy                 
bin Ahmad, PIKB. 
 
AHLI YANG DILANTIK MEWAKILI 
DAERAH-DAERAH: 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Ali           
bin Pengiran Maon, PSB., PIKB., PKL.,                
Penghulu Mukim Berakas ‘B’,                          
Zon 1 - Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Naim bin Haji 
Kamis, PSB., PJK., PIKB., PKL., Penghulu 
Mukim Kota Batu, Zon 3 - Daerah Brunei 
dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Tahamit 
bin Haji Nudin, PIKB., Penghulu Mukim 
Gadong ‘A’, Zon 4 - Daerah Brunei         
dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohimin 
bin Haji Johari @ Jahari, Ketua 
Kampung Limau Manis, Zon 5 - Daerah 
Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Mohamed 
bin Pengiran Haji Osman @ Othman, 
PIKB., PKL., Ketua Kampung Masjid 
Lama, Pekan Muara, Sabun dan 
Pelumpong, Zon 2 - Daerah Brunei           
dan Muara. 
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Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid bin Haji Mumin, PJK., PKL., 
Penghulu Mukim Liang, Zon 1 - Daerah 
Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Hanapi                  
bin Mohd. Siput, PIKB., Ketua Kampung 
Labi I, Zon 2 - Daerah Belait.  
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Wahab bin Apong, SUB., PJK., PIKB., 
PKL., Penghulu Mukim Tanjong Maya, 
Zon 1 - Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Ramli           
bin Haji Lahit, PIKB., PKL., Penghulu 
Mukim Telisai, Zon 2 - Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Emran                  
bin Haji Sabtu, SMB., PSB., PIKB., PKL., 
Penghulu Mukim Bokok, Kelima-lima 
Mukim Daerah Temburong. 
 
HADIR BERSAMA: 
 
Yang Dimuliakan Pehin Orang Kaya 
Pekerma Jaya Dato Paduka Awang             
Haji Judin bin Haji Asar, DPMB., SLJ., 
POAS., PHBS., PBLI., PJK., PKL., 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Mulia Dayang Rose Aminah              
binti Haji Ismail, PSB., PIKB., Timbalan 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara  Brunei Darussalam. 

 
Mesyuarat mula bersidang pada 

pukul 9.00 pagi 
 

Yang         Dimuliakan       Jurutulis:  
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  رَكَاتهُُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَ  بِسْمِ ا�ّٰ

 ِ  segala puji dan Mesyuarat ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ

Pertama Dari Musim Permesyuaratan 
Keempat Belas Majlis Mesyuarat Negara 
bersidang hari ini iaitu bagi hari yang 
kelima hari Sabtu, 22 Jamadilakhir 1439 
bersamaan 10 Mac 2018 didahului 
dengan Doa Selamat. 
 

DOA SELAMAT 
 

Doa selamat dibacakan oleh Yang 
Dimuliakan Pehin Khatib Dato Paduka 
Awang Haji Emran bin Haji Kunchang. 
(Imam Masjid Omar ‘Ali Saifuddien) 
 
Yang  Berhormat   Yang  Di-Pertua:    

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  رَكَاتهُُ السَّلامَُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَ   بِسْمِ ا�ّٰ
 ِ  segala puji dan syukur ke hadrat ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
ِ  سُبْحَانهَُ وَتعََالَىٰ   kerana dengan limpah أَ�ّٰ
kurnia, rahmat dan keizinan-Nya jua 
maka kita dapat pada pagi ini bersama-
sama lagi berkumpul hadir bagi 
meneruskan Mesyuarat Pertama Dari 
Musim Permesyuaratan Keempat Belas 
Majlis Mesyuarat Negara. Selawat serta 
salam  ke  atas  Junjungan  Besar  kita  
ُ عَليَْهِ وَسَلَّمَ  دٌ  صَلَّىٰ ا�ّٰ  kita         مُحَمَّ
kaum kerabat, para sahabat serta 
pengikut-pengikut Baginda yang taat 
lagi setia hingga ke akhir zaman. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara kita ini telah 
memasuki hari kelima. Masa berlalu 
begitu cepat sekali manakala di hadapan 
kita masih banyak lagi perkara yang 
perlu kita selesaikan, terutama sekali 
Rang Undang-Undang Belanjawan 
Negara.  
 
Sehingga ke hari ini dalam 
membincangkan Perkara V iaitu Soalan-
Soalan Yang Diberi Notis, kita telah 
menyelesaikan sebanyak 6 Soalan Yang 
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Yang Berhormat Mejar Jeneral (B) Dato 
Paduka Seri Awang Haji Aminuddin 
Ihsan bin Pehin Orang Kaya Saiful Mulok 
Dato  Seri Paduka Haji Abidin, DPKT., 
SMB., Menteri Kebudayaan, Belia dan 
Sukan,   Negara Brunei Darussalam. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG BERGELAR: 
 
Yang Berhormat Pehin Datu Imam          
Datu Paduka Seri Setia Ustaz Haji 
Awang Abdul Hamid bin Bakal, PSSUB., 
DSNB., PHBS., PBLI., PKL. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Pendikar Alam Dato Paduka Seri Awang 
Haji Hasrin bin Dato Paduka Haji Sabtu, 
DPKT., DPMB., SNB., PBLI., PJK., PKLP. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka Awang 
Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu 
Pekerma Dewa Dato Paduka Awang  
Haji Abdul Rahim, DPMB., SNB., PJK., 
PKL. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG TELAH MENCAPAI 
KECEMERLANGAN: 
 
Yang Berhormat Awang Haji Umarali  
bin Esung, PSB., PIKB., PKL. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid @ Sabli bin Haji Arshad, SMB. 
 
Yang Berhormat Awang Ong Tiong Oh. 
 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila  
Jasa Haji Abdul Rahman. 

Yang Berhormat Dayang Nik Hafimi       
binti Abdul Haadii. 
 
Yang Berhormat Dayang Khairunnisa 
binti Awang Haji Ash’ari, PIKB. 
 
Yang Berhormat Awang Iswandy                 
bin Ahmad, PIKB. 
 
AHLI YANG DILANTIK MEWAKILI 
DAERAH-DAERAH: 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Ali           
bin Pengiran Maon, PSB., PIKB., PKL.,                
Penghulu Mukim Berakas ‘B’,                          
Zon 1 - Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Naim bin Haji 
Kamis, PSB., PJK., PIKB., PKL., Penghulu 
Mukim Kota Batu, Zon 3 - Daerah Brunei 
dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Tahamit 
bin Haji Nudin, PIKB., Penghulu Mukim 
Gadong ‘A’, Zon 4 - Daerah Brunei         
dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohimin 
bin Haji Johari @ Jahari, Ketua 
Kampung Limau Manis, Zon 5 - Daerah 
Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Mohamed 
bin Pengiran Haji Osman @ Othman, 
PIKB., PKL., Ketua Kampung Masjid 
Lama, Pekan Muara, Sabun dan 
Pelumpong, Zon 2 - Daerah Brunei           
dan Muara. 
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Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid bin Haji Mumin, PJK., PKL., 
Penghulu Mukim Liang, Zon 1 - Daerah 
Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Hanapi                  
bin Mohd. Siput, PIKB., Ketua Kampung 
Labi I, Zon 2 - Daerah Belait.  
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Wahab bin Apong, SUB., PJK., PIKB., 
PKL., Penghulu Mukim Tanjong Maya, 
Zon 1 - Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Ramli           
bin Haji Lahit, PIKB., PKL., Penghulu 
Mukim Telisai, Zon 2 - Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Emran                  
bin Haji Sabtu, SMB., PSB., PIKB., PKL., 
Penghulu Mukim Bokok, Kelima-lima 
Mukim Daerah Temburong. 
 
HADIR BERSAMA: 
 
Yang Dimuliakan Pehin Orang Kaya 
Pekerma Jaya Dato Paduka Awang             
Haji Judin bin Haji Asar, DPMB., SLJ., 
POAS., PHBS., PBLI., PJK., PKL., 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Mulia Dayang Rose Aminah              
binti Haji Ismail, PSB., PIKB., Timbalan 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara  Brunei Darussalam. 

 
Mesyuarat mula bersidang pada 

pukul 9.00 pagi 
 

Yang         Dimuliakan       Jurutulis:  
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  رَكَاتهُُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَ  بِسْمِ ا�ّٰ

 ِ  segala puji dan Mesyuarat ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ

Pertama Dari Musim Permesyuaratan 
Keempat Belas Majlis Mesyuarat Negara 
bersidang hari ini iaitu bagi hari yang 
kelima hari Sabtu, 22 Jamadilakhir 1439 
bersamaan 10 Mac 2018 didahului 
dengan Doa Selamat. 
 

DOA SELAMAT 
 

Doa selamat dibacakan oleh Yang 
Dimuliakan Pehin Khatib Dato Paduka 
Awang Haji Emran bin Haji Kunchang. 
(Imam Masjid Omar ‘Ali Saifuddien) 
 
Yang  Berhormat   Yang  Di-Pertua:    

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  رَكَاتهُُ السَّلامَُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَ   بِسْمِ ا�ّٰ
 ِ  segala puji dan syukur ke hadrat ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
ِ  سُبْحَانهَُ وَتعََالَىٰ   kerana dengan limpah أَ�ّٰ
kurnia, rahmat dan keizinan-Nya jua 
maka kita dapat pada pagi ini bersama-
sama lagi berkumpul hadir bagi 
meneruskan Mesyuarat Pertama Dari 
Musim Permesyuaratan Keempat Belas 
Majlis Mesyuarat Negara. Selawat serta 
salam  ke  atas  Junjungan  Besar  kita  
ُ عَليَْهِ وَسَلَّمَ  دٌ  صَلَّىٰ ا�ّٰ  kita         مُحَمَّ
kaum kerabat, para sahabat serta 
pengikut-pengikut Baginda yang taat 
lagi setia hingga ke akhir zaman. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara kita ini telah 
memasuki hari kelima. Masa berlalu 
begitu cepat sekali manakala di hadapan 
kita masih banyak lagi perkara yang 
perlu kita selesaikan, terutama sekali 
Rang Undang-Undang Belanjawan 
Negara.  
 
Sehingga ke hari ini dalam 
membincangkan Perkara V iaitu Soalan-
Soalan Yang Diberi Notis, kita telah 
menyelesaikan sebanyak 6 Soalan Yang 
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Diberi Notis yang dikemukakan oleh 
Ahli-Ahli Yang Berhormat dan dijawab 
secara lisan oleh Ahli-Ahli Yang 
Berhormat Menteri-Menteri yang 
berkenaan.  
 
Walau bagaimanapun, sebelum kita 
meneruskan untuk menyambung semula 
mendengarkan dan meneliti jawapan-
jawapan yang akan diberikan, saya 
telah difahamkan bahawa Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri suka untuk memberikan 
kenyataan tambahan terhadap satu 
soalan yang telah dikemukakan oleh 
Yang Berhormat Awang Iswandy bin 
Ahmad berkenaan dengan revolusi 
perindustrian pusingan keempat. 
Silakan. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam   Negeri: حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ
 السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
    
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
memohon izin Yang Berhormat Yang  
Di-Pertua berdiri di sini selaku Timbalan 
Pengerusi Lembaga Pengarah Autoriti 
Monetari Brunei Darussalam (AMBD) 
untuk memberikan penjelasan 
tambahan kepada soalan yang telah 
dikemukakan oleh Yang Berhormat 
Awang Iswandy bin Ahmad mengenai 
antara lainnya jika terdapat sebarang 
dasar mengenai e-payment dan crypto 
currencies selaras dengan industri 
revolution 4.0. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Salah 
satu visi dalam AMBD Financial Sector 
Blueprint ia untuk Brunei menerima 
lebih banyak pembayaran elektronik             

dan pada masa yang sama            
untuk mengurangkan pembayaran 
menggunakan kertas seperti cek dan 
wang tunai.  
 
Adalah penting dalam pasaran yang 
kecil di negara ini bahawa semua jenis 
pembayaran elektronik dari mana-mana 
bank pengendali rangkaian mudah alih 
atau pihak ketiga boleh saling 
beroperasi antara satu dengan yang 
lain.  
 
AMBD telah membuat kajian dan 
mengumpul maklumat bagi mendukung 
inisiatif ini. Hasil daripada kajian ini, 
ianya akan membantu AMBD untuk 
mengenal pasti strategi yang terbaik 
bagi pasaran kecil seperti di negara ini.  
 
Dengan adanya inisiatif ini AMBD 
berharap ia boleh meningkatkan 
penggunaan pembayaran elektronik dan 
implementasi ini akan membabitkan 
pihak-pihak yang berkepentingan seperti 
syarikat-syarikat FanTec, syarikat 
telekomunikasi dan bank-bank.  
 
Sebagaimana yang pernah AMBD 
maklumkan kepada orang ramai 
sebelum ini, mata wang crypto atau 
crypto currencies tidak sah diperlakukan 
di Negara Brunei Darussalam dan tidak 
dikawal selia oleh AMBD. 
 
Walau bagaimanapun, aktiviti-aktiviti 
yang berkaitan dengan penggunaannya, 
berkemungkinan merupakan aktiviti-
aktiviti yang dikawal selia di bawah 
undang-undang AMBD. Ini termasuk 
tetapi tidak terhad kepada penyediaan 
perkhidmatan kewangan kepada orang 
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awam dalam bentuk pengambilan 
deposit, peluasan pinjaman, 
penghantaran dana keluar negeri, 
perkhidmatan pertukaran asing dan 
penerbitan sekuriti.  
 
Individu atau syarikat yang berhasrat 
untuk menjalankan aktiviti-aktiviti 
komersial yang berkaitan dengan mata 
wang crypto dinasihatkan untuk 
mendapatkan nasihat undang-undang 
daripada peguam-peguam sama ada 
aktiviti tersebut termasuk dalam 
perundangan di bawah bidang kuasa 
AMBD. 
 
AMBD juga ingin menekankan bahawa 
orang awam perlu berhati-hati apabila 
berurusan dengan mata wang crypto 
dan memahami risiko yang berkaitan 
dengannya. Melindungi kepentingan 
awam dan integriti sistem kewangan 
Negara Brunei Darussalam tetap 
menjadi keutamaan AMBD.  
 
AMBD dalam kapasiti sebagai agensi 
pengawal selia dan pembangunan akan 
terus memantau perkembangan isu 
mata wang crypto dan akan terus 
mengimbangi keperluan negara untuk 
memupuk inovasi dalam bidang ini 
dengan perlindungan orang ramai. 
Sekian Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Terima kasih Yang Berhormat Menteri 
Hal Ehwal Dalam Negeri atas jawapan 
yang telah diberikan. Saya penuh 
berharap bahawa sebagai orang lama 
AMBD tidak akan meniadakan 
penggunaan cek sebab saya sendiri 

sedang berjinak-jinak mengenai internet 
banking ini. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Saya juga 
telah difahamkan bahawa Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama 
suka untuk mengambil kesempatan ini 
untuk memberikan jawapannya 
terhadap Soalan-Soalan Yang Diberi 
Notis iaitu Soalan No. 5 dan 6 daripada 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Wahab bin Apong, yang telah pun kita 
tangguhkan untuk dijawab pada 
persidangan yang akan datang.  Silakan 
Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Ugama: Terima kasih Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua. 
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ رَكَاتهُُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Soalan No. 5 dan 6 daripada Yang 
Berhormat Awang Haji Abdul Wahab bin 
Apong, yang telah kaola mohon 
ditangguhkan jawapan pada 
persidangan yang lalu ialah berhubung 
dengan perkembangan ataupun fasa 
perkembangan pelaksanaan Perintah 
Kanun Jenayah Syariah 2013 dan 
seterusnya soalan berikut ialah 
berhubung dengan persekolahan Arab 
iaitu ada dua soalan mengenai 
persekolahan Arab yang berhubung 
dengan memperkasakan Bahasa Arab 
dan kedua berhubung dengan adakah 
Sekolah Arab menyediakan penuntut-
penuntutnya untuk masuk ke dalam 
pasaran kerja sebagaimana rakan-rakan 
mereka di sekolah-sekolah yang lain?  
  
Kaola memohon untuk menjawab soalan 
kedua lebih dahulu dengan 
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Diberi Notis yang dikemukakan oleh 
Ahli-Ahli Yang Berhormat dan dijawab 
secara lisan oleh Ahli-Ahli Yang 
Berhormat Menteri-Menteri yang 
berkenaan.  
 
Walau bagaimanapun, sebelum kita 
meneruskan untuk menyambung semula 
mendengarkan dan meneliti jawapan-
jawapan yang akan diberikan, saya 
telah difahamkan bahawa Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri suka untuk memberikan 
kenyataan tambahan terhadap satu 
soalan yang telah dikemukakan oleh 
Yang Berhormat Awang Iswandy bin 
Ahmad berkenaan dengan revolusi 
perindustrian pusingan keempat. 
Silakan. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam   Negeri: حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ
 السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
    
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
memohon izin Yang Berhormat Yang  
Di-Pertua berdiri di sini selaku Timbalan 
Pengerusi Lembaga Pengarah Autoriti 
Monetari Brunei Darussalam (AMBD) 
untuk memberikan penjelasan 
tambahan kepada soalan yang telah 
dikemukakan oleh Yang Berhormat 
Awang Iswandy bin Ahmad mengenai 
antara lainnya jika terdapat sebarang 
dasar mengenai e-payment dan crypto 
currencies selaras dengan industri 
revolution 4.0. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Salah 
satu visi dalam AMBD Financial Sector 
Blueprint ia untuk Brunei menerima 
lebih banyak pembayaran elektronik             

dan pada masa yang sama            
untuk mengurangkan pembayaran 
menggunakan kertas seperti cek dan 
wang tunai.  
 
Adalah penting dalam pasaran yang 
kecil di negara ini bahawa semua jenis 
pembayaran elektronik dari mana-mana 
bank pengendali rangkaian mudah alih 
atau pihak ketiga boleh saling 
beroperasi antara satu dengan yang 
lain.  
 
AMBD telah membuat kajian dan 
mengumpul maklumat bagi mendukung 
inisiatif ini. Hasil daripada kajian ini, 
ianya akan membantu AMBD untuk 
mengenal pasti strategi yang terbaik 
bagi pasaran kecil seperti di negara ini.  
 
Dengan adanya inisiatif ini AMBD 
berharap ia boleh meningkatkan 
penggunaan pembayaran elektronik dan 
implementasi ini akan membabitkan 
pihak-pihak yang berkepentingan seperti 
syarikat-syarikat FanTec, syarikat 
telekomunikasi dan bank-bank.  
 
Sebagaimana yang pernah AMBD 
maklumkan kepada orang ramai 
sebelum ini, mata wang crypto atau 
crypto currencies tidak sah diperlakukan 
di Negara Brunei Darussalam dan tidak 
dikawal selia oleh AMBD. 
 
Walau bagaimanapun, aktiviti-aktiviti 
yang berkaitan dengan penggunaannya, 
berkemungkinan merupakan aktiviti-
aktiviti yang dikawal selia di bawah 
undang-undang AMBD. Ini termasuk 
tetapi tidak terhad kepada penyediaan 
perkhidmatan kewangan kepada orang 
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awam dalam bentuk pengambilan 
deposit, peluasan pinjaman, 
penghantaran dana keluar negeri, 
perkhidmatan pertukaran asing dan 
penerbitan sekuriti.  
 
Individu atau syarikat yang berhasrat 
untuk menjalankan aktiviti-aktiviti 
komersial yang berkaitan dengan mata 
wang crypto dinasihatkan untuk 
mendapatkan nasihat undang-undang 
daripada peguam-peguam sama ada 
aktiviti tersebut termasuk dalam 
perundangan di bawah bidang kuasa 
AMBD. 
 
AMBD juga ingin menekankan bahawa 
orang awam perlu berhati-hati apabila 
berurusan dengan mata wang crypto 
dan memahami risiko yang berkaitan 
dengannya. Melindungi kepentingan 
awam dan integriti sistem kewangan 
Negara Brunei Darussalam tetap 
menjadi keutamaan AMBD.  
 
AMBD dalam kapasiti sebagai agensi 
pengawal selia dan pembangunan akan 
terus memantau perkembangan isu 
mata wang crypto dan akan terus 
mengimbangi keperluan negara untuk 
memupuk inovasi dalam bidang ini 
dengan perlindungan orang ramai. 
Sekian Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Terima kasih Yang Berhormat Menteri 
Hal Ehwal Dalam Negeri atas jawapan 
yang telah diberikan. Saya penuh 
berharap bahawa sebagai orang lama 
AMBD tidak akan meniadakan 
penggunaan cek sebab saya sendiri 

sedang berjinak-jinak mengenai internet 
banking ini. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Saya juga 
telah difahamkan bahawa Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama 
suka untuk mengambil kesempatan ini 
untuk memberikan jawapannya 
terhadap Soalan-Soalan Yang Diberi 
Notis iaitu Soalan No. 5 dan 6 daripada 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Wahab bin Apong, yang telah pun kita 
tangguhkan untuk dijawab pada 
persidangan yang akan datang.  Silakan 
Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Ugama: Terima kasih Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua. 
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ رَكَاتهُُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Soalan No. 5 dan 6 daripada Yang 
Berhormat Awang Haji Abdul Wahab bin 
Apong, yang telah kaola mohon 
ditangguhkan jawapan pada 
persidangan yang lalu ialah berhubung 
dengan perkembangan ataupun fasa 
perkembangan pelaksanaan Perintah 
Kanun Jenayah Syariah 2013 dan 
seterusnya soalan berikut ialah 
berhubung dengan persekolahan Arab 
iaitu ada dua soalan mengenai 
persekolahan Arab yang berhubung 
dengan memperkasakan Bahasa Arab 
dan kedua berhubung dengan adakah 
Sekolah Arab menyediakan penuntut-
penuntutnya untuk masuk ke dalam 
pasaran kerja sebagaimana rakan-rakan 
mereka di sekolah-sekolah yang lain?  
  
Kaola memohon untuk menjawab soalan 
kedua lebih dahulu dengan 
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mengkemudiankan jawapan kepada 
soalan berhubung dengan Perintah 
Kanun Jenayah Syariah.  Terima kasih. 
 
1. Soalan berhubung dengan 

pengemaskinian Bahasa Arab atau 
untuk meningkatkan penggunaan 
Bahasa Arab di sekolah-sekolah 
Arab, kerana perkara ini penting, 
sekolah tersebut itu adalah aliran 
Arab dan pelajaran agama.               
Untuk memperkesankannya itu, 
kementerian ingin menyatakan 
bahawa beberapa langkah ataupun 
program bagi meningkatkan 
keberkesanan penguasaan Bahasa 
Arab telah pun diungkayahkan oleh 
Kementerian Hal Ehwal Ugama 
melalui Jabatan Pengajian Islam 
yang koala dapat sebutkan di sini 
ialah: 

 
i. Mengemaskinikan kurikulum 

mata pelajaran Bahasa Arab 
Sanah 5 hingga Sanah 8, secara 
menyeluruh dengan memberikan 
penekanan kepada kemahiran 
berkomunikasi dalam kalangan 
pelajar-pelajar; 
 

ii. Meningkatkan kompetensi guru, 
ini yang penting, melalui seminar 
pendidikan Bahasa Arab bagi 
semua tenaga pengajar mata 
pelajaran Bahasa Arab                 
di persekolahan agama dan Arab 
termasuklah mengikuti kursus-
kursus yang diadakan iaitu 
pengajaran Bahasa Arab selama 
10 minggu anjuran Kolej 
Universiti Perguruan Ugama Seri 
Begawan (KUPUSB); 

iii. Selain itu, ialah beberapa inisiatif 
yang berbentuk aktiviti ko-
kurikulum bagi pelajar-pelajar 
iaitu melalui beberapa program 
yang telah diadakan seperti: 
 
 Program Hayya Ilal Arabiah, 

yang menggalakkan 
penggunaan Bahasa Arab 
seperti kuiz, perbualan, 
lakonan yang mengikut situasi 
dan apa jua keadaan pun dan 
bicara berirama; 

 
 Selain itu, ialah Program Debat 

Bahasa Arab peringkat 
menengah, sekolah-sekolah 
Arab dan Institut Tahfiz         
Al-Quran, ini dipergiatkan;   
 

 Selain itu lagi, ialah 
mengadakan Peraduan 
Masrahiyah Arabiah iaitu 
drama dalam Bahasa Arab di 
peringkat sekolah-sekolah Arab 
dan Agama di seluruh negara; 
 

 Syarahan mingguan dalam 
Bahasa Arab semasa dalam 
perbarisan pagi diadakan          
di sekolah-sekolah Arab dan 
Hari Bahasa Arab; dan 

 
 Seterusnya ialah Kelab Bahasa 

Arab serta Program Kemahiran 
Komunikasi (Kem-Kom); 

 
iv. Meningkatkan lagi keberkesanan 

sistem penerapan pengajaran 
guru-guru Bahasa Arab bagi 
mencapai tahap kualiti 
pengajaran guru-guru Bahasa 
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Arab sekurang-kurangnya pada 
tahap 3 dalam Teachers 
Performance Appraisal (TPA) 
berdasarkan Brunei Teachers 
Standard  (BTS) dan seterusnya 
akan dapat meningkatkan jumlah 
pencapaian yang telah pun 
diperolehi pada masa ini 
65.23%.; dan 
 

v. Selain itu, pihak Jabatan 
Pengajian Islam dan Kumpulan 
Pengurusan Sekolah (School 
Management Team) secara 
berterusan melaksanakan 
pemantauan pengajaran Bahasa 
Arab kepada guru-guru Bahasa 
Arab. 
 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Masalah 
penggunaan Bahasa Arab                 
di sekolah-Sekolah Arab itu, 
walaupun bahasa perantaraan bagi 
persekolahan Arab tetapi ia 
bukanlah suatu bahasa yang sering 
digunakan di negara ini, berbeza 
dengan bahasa-bahasa lain 
terutama sekali Bahasa Inggeris, 
apabila ia diajarkan dalam sekolah-
sekolah, bahkan mata-mata 
pelajaran melalui medium Bahasa 
Inggeris itu, bahasa itu digunakan 
sampai ke rumah dan di mana-
mana, ia digunakan oleh orang 
awam, berbeza dengan Bahasa 
Arab.   
 
Inilah satu cabaran untuk difikirkan 
oleh ahli pendidikan mengatasinya 
ataupun mengemukakan formula-
formula bagaimana penggunaan 

Bahasa Arab itu dapat digunakan            
di negeri yang bukan berbahasa 
Arab seperti kita ini secara berkesan. 
 

2. Berhubung dengan Sekolah Arab ini, 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Wahab bin Apong, wakil dari Daerah 
Tutong, ingin mengetahui adakah 
Sekolah Arab juga menerapkan 
keperluan-keperluan dalam bidang 
menyediakan kemahiran teknikal, 
kewangan, keusahawanan dan 
seumpamanya bagi penuntut-
penuntut Sekolah Arab supaya dapat 
memenuhi keperluan tenaga kerja 
dalam pasaran?   

 
Kementerian ingin menjelaskan 
bahawa ko-kurikulum sekolah Arab 
tidak hanya memberikan tumpuan 
dalam bidang-bidang yang berkaitan 
dengan keagamaan semata-mata, 
dan kalau Ahli-Ahli Yang Berhormat 
mengingat bahawa Sekolah Arab itu 
ditubuhkan pada tahun 1964 
kemudian pada tahun 1966, jelas 
melalui titah penubuhan semasa 
peletakan batu asas sekolah itu 
bukan sahaja untuk melahirkan 
agamawan bahkan juga profesional 
dalam bidang-bidang lain yang 
berorientasikan agama.   

 
Kerana itu, mata-mata pelajaran 
menerapkan nilai-nilai atau objektif 
tersebut yang menjurus kepada 
sudut   pasaran   kerja   dan  ِ  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
sampai sekarang ini kitani melihat 
hasil persekolahan Arab yang 
sebahagian kecil yang melanjutkan 
pengajian setelah tamat                 
di persekolahan Arab, dalam bidang-
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mengkemudiankan jawapan kepada 
soalan berhubung dengan Perintah 
Kanun Jenayah Syariah.  Terima kasih. 
 
1. Soalan berhubung dengan 

pengemaskinian Bahasa Arab atau 
untuk meningkatkan penggunaan 
Bahasa Arab di sekolah-sekolah 
Arab, kerana perkara ini penting, 
sekolah tersebut itu adalah aliran 
Arab dan pelajaran agama.               
Untuk memperkesankannya itu, 
kementerian ingin menyatakan 
bahawa beberapa langkah ataupun 
program bagi meningkatkan 
keberkesanan penguasaan Bahasa 
Arab telah pun diungkayahkan oleh 
Kementerian Hal Ehwal Ugama 
melalui Jabatan Pengajian Islam 
yang koala dapat sebutkan di sini 
ialah: 

 
i. Mengemaskinikan kurikulum 

mata pelajaran Bahasa Arab 
Sanah 5 hingga Sanah 8, secara 
menyeluruh dengan memberikan 
penekanan kepada kemahiran 
berkomunikasi dalam kalangan 
pelajar-pelajar; 
 

ii. Meningkatkan kompetensi guru, 
ini yang penting, melalui seminar 
pendidikan Bahasa Arab bagi 
semua tenaga pengajar mata 
pelajaran Bahasa Arab                 
di persekolahan agama dan Arab 
termasuklah mengikuti kursus-
kursus yang diadakan iaitu 
pengajaran Bahasa Arab selama 
10 minggu anjuran Kolej 
Universiti Perguruan Ugama Seri 
Begawan (KUPUSB); 

iii. Selain itu, ialah beberapa inisiatif 
yang berbentuk aktiviti ko-
kurikulum bagi pelajar-pelajar 
iaitu melalui beberapa program 
yang telah diadakan seperti: 
 
 Program Hayya Ilal Arabiah, 

yang menggalakkan 
penggunaan Bahasa Arab 
seperti kuiz, perbualan, 
lakonan yang mengikut situasi 
dan apa jua keadaan pun dan 
bicara berirama; 

 
 Selain itu, ialah Program Debat 

Bahasa Arab peringkat 
menengah, sekolah-sekolah 
Arab dan Institut Tahfiz         
Al-Quran, ini dipergiatkan;   
 

 Selain itu lagi, ialah 
mengadakan Peraduan 
Masrahiyah Arabiah iaitu 
drama dalam Bahasa Arab di 
peringkat sekolah-sekolah Arab 
dan Agama di seluruh negara; 
 

 Syarahan mingguan dalam 
Bahasa Arab semasa dalam 
perbarisan pagi diadakan          
di sekolah-sekolah Arab dan 
Hari Bahasa Arab; dan 

 
 Seterusnya ialah Kelab Bahasa 

Arab serta Program Kemahiran 
Komunikasi (Kem-Kom); 

 
iv. Meningkatkan lagi keberkesanan 

sistem penerapan pengajaran 
guru-guru Bahasa Arab bagi 
mencapai tahap kualiti 
pengajaran guru-guru Bahasa 
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Arab sekurang-kurangnya pada 
tahap 3 dalam Teachers 
Performance Appraisal (TPA) 
berdasarkan Brunei Teachers 
Standard  (BTS) dan seterusnya 
akan dapat meningkatkan jumlah 
pencapaian yang telah pun 
diperolehi pada masa ini 
65.23%.; dan 
 

v. Selain itu, pihak Jabatan 
Pengajian Islam dan Kumpulan 
Pengurusan Sekolah (School 
Management Team) secara 
berterusan melaksanakan 
pemantauan pengajaran Bahasa 
Arab kepada guru-guru Bahasa 
Arab. 
 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Masalah 
penggunaan Bahasa Arab                 
di sekolah-Sekolah Arab itu, 
walaupun bahasa perantaraan bagi 
persekolahan Arab tetapi ia 
bukanlah suatu bahasa yang sering 
digunakan di negara ini, berbeza 
dengan bahasa-bahasa lain 
terutama sekali Bahasa Inggeris, 
apabila ia diajarkan dalam sekolah-
sekolah, bahkan mata-mata 
pelajaran melalui medium Bahasa 
Inggeris itu, bahasa itu digunakan 
sampai ke rumah dan di mana-
mana, ia digunakan oleh orang 
awam, berbeza dengan Bahasa 
Arab.   
 
Inilah satu cabaran untuk difikirkan 
oleh ahli pendidikan mengatasinya 
ataupun mengemukakan formula-
formula bagaimana penggunaan 

Bahasa Arab itu dapat digunakan            
di negeri yang bukan berbahasa 
Arab seperti kita ini secara berkesan. 
 

2. Berhubung dengan Sekolah Arab ini, 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Wahab bin Apong, wakil dari Daerah 
Tutong, ingin mengetahui adakah 
Sekolah Arab juga menerapkan 
keperluan-keperluan dalam bidang 
menyediakan kemahiran teknikal, 
kewangan, keusahawanan dan 
seumpamanya bagi penuntut-
penuntut Sekolah Arab supaya dapat 
memenuhi keperluan tenaga kerja 
dalam pasaran?   

 
Kementerian ingin menjelaskan 
bahawa ko-kurikulum sekolah Arab 
tidak hanya memberikan tumpuan 
dalam bidang-bidang yang berkaitan 
dengan keagamaan semata-mata, 
dan kalau Ahli-Ahli Yang Berhormat 
mengingat bahawa Sekolah Arab itu 
ditubuhkan pada tahun 1964 
kemudian pada tahun 1966, jelas 
melalui titah penubuhan semasa 
peletakan batu asas sekolah itu 
bukan sahaja untuk melahirkan 
agamawan bahkan juga profesional 
dalam bidang-bidang lain yang 
berorientasikan agama.   

 
Kerana itu, mata-mata pelajaran 
menerapkan nilai-nilai atau objektif 
tersebut yang menjurus kepada 
sudut   pasaran   kerja   dan  ِ  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
sampai sekarang ini kitani melihat 
hasil persekolahan Arab yang 
sebahagian kecil yang melanjutkan 
pengajian setelah tamat                 
di persekolahan Arab, dalam bidang-
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bidang yang lain telah pun 
memberikan khidmat kepada negara 
dalam jurusan-jurusan yang kitani 
ketahui sampai sekarang ini bahawa 
mereka itu tidak terhad untuk 
berkhidmat semula dalam 
perkhidmatan agama dan sebaliknya 
ada yang berkhidmat dalam bidang 
diplomatik, kewangan malah juga 
dalam bidang pertahanan dan 
sebagainya.   
 
Ada beberapa program yang dibuat 
untuk menyediakan penuntut-
penuntut memasuki pasaran kerja 
antaranya: 

 
i. Program Keusahawanan, 

Kewangan dan bidang yang lain 
seperti program melahirkan para 
pelajar yang mempunyai 
kemahiran iaitu kemahiran asas 
misalannya Kemahiran Kaligrafi 
Islam, Kraf Tangan, Urusan 
Rumah Tangga kalau disebut 
istilah lamanya dan menyediakan 
makanan minuman dengan 
bimbingan guru-guru yang 
berpengalaman; 

 
ii. Penyertaan dalam beberapa 

pertandingan di peringkat 
kebangsaan yang berkaitan 
dengan keusahawanan seperti 
Program BEES, Program Sains 
yang disebut PRYNSA, kemudian 
bidang reka cipta iaitu BICTA, 
bidang teknologi iaitu ROBOTECH  
dan lainnya.  Mereka juga 
didedahkan kepada kegiatan-
kegiatan seperti ini; 
 

iii. Pelajar-pelajar persekolahan Arab 
juga dilibatkan dalam aktiviti 
persatuan-persatuan beruniform 
seperti Pasukan Kadet Tentera, 
Pasukan Bulan Sabit Merah, 
Pasukan Pandu Puteri, Pasukan 
Pengakap dan Pasukan Kadet 
Polis Diraja Brunei; dan 
 

iv. Pendedahan dari sudut pasaran 
kerja bukan hanya dari segi             
ko-kurikulumnya malah 
sebagaimana yang kaola jelaskan 
tadi, persekolahan Arab daripada 
mulanya memberikan tumpuan 
dari segi ko-kurikulumnya mata-
mata pelajaran umum turut 
ditawarkan kepada pelajar-pelajar 
seperti Matematik, Sains, 
Acounting, Physics, Economics 
dan Business, Arts and 
Technology sebagaimana Sistem 
Pendidikan Negara Abad Ke-21 
(SPN21) yang ditawarkan kepada 
pelajar-pelajar persekolahan 
umum di bawah Kementerian 
Pendidikan.  

 
Secara umumnya, Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua, inisiatif-inisiatif    
ko-kurikulum dan kurikulum                  
di persekolahan Arab yang telah 
dilaksanakan pada masa ini, pada 
dasarnya menepati keperluan-
keperluan dari sudut pasaran kerja 
yang juga secara langsung turut 
menyumbang kepada pembangunan 
negara bukan hanya dalam bidang 
keagamaan dan bidang-bidang lain 
yang diperlukan, bahkan kedua-
duanya ada yang dalam bidang 
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agama berserta dengan bidang-
bidang lain.  

 
Demikian penjelasan atau jawapan 
mengenai persekolahan Arab kepada 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Wahab bin Apong wakil Daerah Tutong.   
 
Kaola kembali kepada soalan berhubung 
dengan sejauh manakah perkembangan 
peringkat atau fasa-fasa yang telah 
dilaksanakan oleh pihak kerajaan bagi 
mereliasasikan Akta Syariah ataupun 
Perintah Kanun Hukuman Jenayah 
Syariah yang telah dikuatkuasakan fasa 
pertamanya itu?   
 
Kaola sukacita menjelaskan bahawa 
Perintah Kanun Hukuman Jenayah 
Syariah 2013 yang dikuatkuasakan 
berperingkat-peringkat atau berfasa-
fasa itu tetap kontraknya atau pada 
landasannya.  Pelaksanaan pertama 
telah bermula pada 1 Mei 2014, 
manakala fasa-fasa berikutnya akan 
dilaksanakan seperti mana yang akan 
ditetapkan kemudian pada masa dan 
ketika yang sesuai secara pentadbiran.    
 
Fasa-fasa yang disebutkan dalam waktu 
pelaksanaan awalnya itu misalannya 
setahun selepas pelaksanaan fasa 
pertama dan sebagainya bukanlah 
ketetapan undang-undang tetapi itu 
secara pentadbiran  berdasarkan apa 
yang dapat disiapkan. 

Pelaksanaan Perintah Kanun Hukuman 
Jenayah Syariah secara berfasa ini 
dengan tujuan untuk membolehkan 
perancangan dan persediaan awal yang 
strategik, teratur, kemas serta tindakan 
yang konkrit dapat diambil lebih dahulu 

oleh semua agensi yang berkenaan, 
bukan sahaja agensi-agensi dalam 
perkhidmatan agama ataupun 
perkhidmatan kehakiman syariah tetapi 
oleh semua agensi yang berkenaan 
termasuk dalam perkhidmatan 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
umpamanya perkhidmatan Jabatan 
Penjara, perkhidmatan Polis Diraja 
Brunei, perkhidmatan Kementerian 
Kesihatan dan seterusnya yang lain-lain 
bahkan dalam hal ini perkhidmatan 
undang-undang Pejabat Peguam 
Negara.   

 
Semua agensi yang berkenaan seperti 
penyiasatan, pendakwaan, kehakiman 
dan pelaksanaan hukum serta agensi-
agensi lain yang berkenaan tidak 
semata-mata terhad kepada 
perkhidmatan agama.   

 
Jadi ke arah pelaksanaan Perintah 
Kanun Hukuman Jenayah Syariah 2013 
bagi fasa  seterusnya, satu draf perintah 
ini yang penting.  Semasa Perintah itu 
dilaksanakan fasa pertamanya, CPC 
ataupun Criminal Procedure Court bagi 
syariah bagi kanun tersebut belum siap.  
Jadi proses fasa pertama itu lebih 
banyak tertumpu kepada menyiapkan 
CPC Syariah.   

 
 ِ  CPC itu telah siap dan telah pun ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
diluluskan oleh majlis dan 
diperkenankan oleh Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam yang telah pun 
memperkenankannya untuk diwartakan, 
sekarang dalam proses pewartaan.  
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bidang yang lain telah pun 
memberikan khidmat kepada negara 
dalam jurusan-jurusan yang kitani 
ketahui sampai sekarang ini bahawa 
mereka itu tidak terhad untuk 
berkhidmat semula dalam 
perkhidmatan agama dan sebaliknya 
ada yang berkhidmat dalam bidang 
diplomatik, kewangan malah juga 
dalam bidang pertahanan dan 
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Ada beberapa program yang dibuat 
untuk menyediakan penuntut-
penuntut memasuki pasaran kerja 
antaranya: 

 
i. Program Keusahawanan, 

Kewangan dan bidang yang lain 
seperti program melahirkan para 
pelajar yang mempunyai 
kemahiran iaitu kemahiran asas 
misalannya Kemahiran Kaligrafi 
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mulanya memberikan tumpuan 
dari segi ko-kurikulumnya mata-
mata pelajaran umum turut 
ditawarkan kepada pelajar-pelajar 
seperti Matematik, Sains, 
Acounting, Physics, Economics 
dan Business, Arts and 
Technology sebagaimana Sistem 
Pendidikan Negara Abad Ke-21 
(SPN21) yang ditawarkan kepada 
pelajar-pelajar persekolahan 
umum di bawah Kementerian 
Pendidikan.  

 
Secara umumnya, Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua, inisiatif-inisiatif    
ko-kurikulum dan kurikulum                  
di persekolahan Arab yang telah 
dilaksanakan pada masa ini, pada 
dasarnya menepati keperluan-
keperluan dari sudut pasaran kerja 
yang juga secara langsung turut 
menyumbang kepada pembangunan 
negara bukan hanya dalam bidang 
keagamaan dan bidang-bidang lain 
yang diperlukan, bahkan kedua-
duanya ada yang dalam bidang 
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agama berserta dengan bidang-
bidang lain.  
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mengenai persekolahan Arab kepada 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Wahab bin Apong wakil Daerah Tutong.   
 
Kaola kembali kepada soalan berhubung 
dengan sejauh manakah perkembangan 
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dilaksanakan oleh pihak kerajaan bagi 
mereliasasikan Akta Syariah ataupun 
Perintah Kanun Hukuman Jenayah 
Syariah yang telah dikuatkuasakan fasa 
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banyak tertumpu kepada menyiapkan 
CPC Syariah.   
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Darussalam yang telah pun 
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Sebelum CPC Syariah itu 
dikuatkuasakan, ini juga diketahui oleh 
pengamal undang-undang betapa 
perlunya satu period atau jangka waktu 
yang cukup untuk semua pengamal 
undang-undang dan yang berkenaan 
mengenai undang-undang Perintah 
Kanun Hukuman Jenayah Syariah 2013 
itu memahami selok-belok 
pelaksanaannya menurut peruntukan-
peruntukan yang ada, maka satu 
tempoh yang bersesuaian akan 
diberikan bagi mereka itu 
memahaminya.  

 
Ia penting, CPC ini kalaukan dikira 
barangkali Yang Berhormat Yang             
Di-Pertua adalah Brunei satu-satunya 
yang dapat membuat satu CPC Syariah. 

 
Ia lengkap dan terperinci dengan 
memperuntukkan segala peraturan dan 
prosedur yang akan menjadi panduan 
yang jelas bagi setiap agensi serta pihak 
berkenaan dalam melaksanakan tugas 
dan tanggungjawab menegakkan 
keadilan.  Selain  CPC Syariah itu, kita 
sudah ada CPC Syariah dan  ِ  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
dalam proses pewartaan, yang penting 
lagi ialah penyediaan beberapa Standard 
Operating Procedure atau SOP.   

 
Ini juga  ِ  telah disediakan oleh ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
semua pihak berkenaan bukan pihak 
perkhidmatan agama sahaja, semua 
pihak yang berkenaan  dalam undang-
undang itu menyediakan SOP dalam 
pelaksanaannya, dan SOP ini setakat 
bersifat pentadbiran. 
 
Walau bagaimanapun, ia perlu dibuat, ia 
perlu difahami apabila ia sudah dibuat 

dan telah pun diluluskan, maka SOP  ini 
telah disediakan dalam bentuk-bentuk 
seperti yang dapat kaola nyatakan 
antaranya: 

 
i. SOP bagi penyelarasan kerjasama 

Bahagian Penguat Kuasa Agama 
dengan Pasukan Polis Diraja 
Brunei yang berkaitan dengan 
penyiasatan penguatkuasaan; 

   
ii. SOP yang berkaitan dengan 

pendakwaan serta penyelarasan 
kerjasama Bahagian Pendakwa 
Syarie dengan pihak Peguam 
Negara; 

 
iii. SOP bagi kesalahan hudud dan 

qisas yang berkaitan dengan 
perbicaraan di Mahkamah Syariah; 

 
iv. SOP bagi pelaksanaan hukuman-

hukuman di bawah  Perintah 
Kanun Hukuman Jenayah Syariah 
2013 ini yang meliputi SOP 
hukuman sebat, SOP hukuman 
mati dengan cara digantung, SOP 
hukuman penjara, SOP hukuman 
potong tangan dan kaki, SOP 
hukuman rejam, SOP hukuman 
qisas (kecederaan); 

 
v. SOP seterusnya ialah bagi 

kegunaan dan panduan pegawai-
pegawai perubatan di Kementerian 
Kesihatan iaitu Manual Prosedur 
Kerja dan Terma Rujukan 
Kementerian Kesihatan dalam 
mengimplementasikan hukuman 
syariah; dan 
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vi. SOP for Syariah Capital 
Punishment. 

Seterusnya di samping 
mengemaskinikan infastruktur SOP’s ini 
ialah langkah mengemaskinikan 
infrastruktur penyediaan prasarana 
bangunan, peralatan dan bahan-bahan 
yang diperlukan, malah dari segi 
persediaan sumber tenaga manusia 
serta tahap kemahiran mereka juga 
telah diambil perhatian yang 
sewajarnya.   
 
Tindakan juga sedang berjalan pada 
masa ini bagi memberigakan SOP’s 
berkenaan itu kepada semua peringkat 
pegawai dan kakitangan di bawah 
agensi yang terlibat bagi memastikan 
mereka benar-benar dapat memahami 
dengan mendalami kehendak yang 
disebutkan di bawah Perintah Kanun 
Hukuman Jenayah Syariah 2013 itu, 
memahami itu ialah memahami CPC dan 
SOP’s berkenaan sama ada dari segi 
teori mahupun latihan-latihan praktikal. 
 
Perlu diingat bahawa menegakkan 
Perintah Kanun Hukuman Jenayah 
Syariah 2013 adalah undang-undang 
negara kerana itu pelaksanaannya 
melibatkan semua pihak yang 
berkenaan dalam menegakkan hukum 
dan keadilan di negara ini.   
 
Demikianlah Yang Berhormat Yang                
Di-Pertua. Kaola sekali lagi 
mengucapkan terima kasih kepada Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua dan terima 
kasih kepada ahli-ahli khususnya kepada 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Wahab bin Apong dari Daerah Tutong 
yang mengemukakan perkara ini untuk 

kepentingan umum.  Terima kasih Yang 
Berhormat. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat begitulah 
keterangan ataupun kenyataan yang 
telah diberikan oleh Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Ugama mengenai 
soalan yang dikemukakan oleh Ahli 
Yang Berhormat Yang Dilantik.  
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, saya juga 
difahamkan bahawa Yang Berhormat 
Menteri Perhubungan semasa 
perbincangan mengenai soalan yang 
telah ditimbulkan oleh Yang Berhormat 
Dayang Khairunnisa binti Awang Haji 
Ash'ari mengenai statistik kemalangan 
yang melibatkan kehidupan liar, ingin 
untuk memberikan keterangan lanjut 
dan saya sekarang persilakan Yang 
Berhormat Menteri Perhubungan. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Perhubungan: Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua.  
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Terima kasih Yang Berhormat Yang               
Di-Pertua kerana memberi kaola 
peluang untuk menyampaikan sedikit 
tambahan kepada jawapan seperti yang 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua 
sebutkan tadi, soalan Yang Berhormat 
Dayang Khairunnisa binti Awang Haji 
Ash'ari yang diajukan kepada Yang 
Berhormat Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan pada sesi pagi 
Khamis yang lepas yang juga disentuh 
sedikit oleh Yang Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri.  
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Sebelum CPC Syariah itu 
dikuatkuasakan, ini juga diketahui oleh 
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seperti yang dapat kaola nyatakan 
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pendakwaan serta penyelarasan 
kerjasama Bahagian Pendakwa 
Syarie dengan pihak Peguam 
Negara; 

 
iii. SOP bagi kesalahan hudud dan 

qisas yang berkaitan dengan 
perbicaraan di Mahkamah Syariah; 

 
iv. SOP bagi pelaksanaan hukuman-

hukuman di bawah  Perintah 
Kanun Hukuman Jenayah Syariah 
2013 ini yang meliputi SOP 
hukuman sebat, SOP hukuman 
mati dengan cara digantung, SOP 
hukuman penjara, SOP hukuman 
potong tangan dan kaki, SOP 
hukuman rejam, SOP hukuman 
qisas (kecederaan); 

 
v. SOP seterusnya ialah bagi 

kegunaan dan panduan pegawai-
pegawai perubatan di Kementerian 
Kesihatan iaitu Manual Prosedur 
Kerja dan Terma Rujukan 
Kementerian Kesihatan dalam 
mengimplementasikan hukuman 
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yang mengemukakan perkara ini untuk 

kepentingan umum.  Terima kasih Yang 
Berhormat. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat begitulah 
keterangan ataupun kenyataan yang 
telah diberikan oleh Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Ugama mengenai 
soalan yang dikemukakan oleh Ahli 
Yang Berhormat Yang Dilantik.  
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, saya juga 
difahamkan bahawa Yang Berhormat 
Menteri Perhubungan semasa 
perbincangan mengenai soalan yang 
telah ditimbulkan oleh Yang Berhormat 
Dayang Khairunnisa binti Awang Haji 
Ash'ari mengenai statistik kemalangan 
yang melibatkan kehidupan liar, ingin 
untuk memberikan keterangan lanjut 
dan saya sekarang persilakan Yang 
Berhormat Menteri Perhubungan. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Perhubungan: Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua.  
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Terima kasih Yang Berhormat Yang               
Di-Pertua kerana memberi kaola 
peluang untuk menyampaikan sedikit 
tambahan kepada jawapan seperti yang 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua 
sebutkan tadi, soalan Yang Berhormat 
Dayang Khairunnisa binti Awang Haji 
Ash'ari yang diajukan kepada Yang 
Berhormat Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan pada sesi pagi 
Khamis yang lepas yang juga disentuh 
sedikit oleh Yang Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri.  
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Sehubungan dengan soalan yang kalau 
dapat kaola tekankan semula “Adakah 
pihak yang berkenaan terdapat statistik 
mengenai kes-kes kemalangan jalan 
raya yang melibatkan kehidupan liar?”. 
 
 ِ  melalui satu majlis kebangsaan ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
iaitu Majlis Kebangsaan Keselamatan 
Jalan Raya (MKKJR) dengan kerjasama 
dengan pihak-pihak berkuasa dan 
agensi-agensi kerajaan yang berkenaan 
seperti pihak Pasukan Polis Diraja Brunei 
dan juga Brunei Insurance Takaful 
Association (BITA), memang ada 
pengendalian statistik kemalangan jalan 
raya secara umumnya dan ini 
termasuklah juga statistik mengenai 
kemalangan jalan raya yang melibatkan 
kenderaan dan binatang ataupun 
haiwan di jalan raya.  
 
Walaupun tidak didefinisikan di sini, ia 
mengenai kenderaan dan binatang liar. 
Tetapi izinkan sahaja kaola memberikan 
sedikit gambaran berpandukan kepada 
statistik yang ada. Secara umumnya 
kaola ingin mengongsikan trend 
kejadian kemalangan yang melibatkan 
kenderaan dan haiwan.  
 
Memang ada berlaku dan keprihatinan 
Yang Berhormat Dayang Khairunnisa 
binti Awang Haji Ash'ari memang dikira 
relevan kerana semenjak tahun 2010 
hinggalah ke tahun 2017 dalam jangka 
masa 7 tahun, memang ada 
peningkatan yang sangat ketara iaitu 
statistik menunjukkan kes yang 
dilaporkan mengenai kenderaan dengan 
haiwan yang terlibat dengan 
kemalangan jalan raya adalah sebanyak 
15 kes pada 2010 dan meningkat dalam 

5 tahun. Meningkat kepada 23 kes pada 
tahun 2015 dan seterusnya meningkat 
lagi kepada 43 kes yang dilaporkan 
pada 2016 dan pada tahun lepas 2017 
kes semakin meningkat menjadi 54 kes. 
 
Sehubungan dengan itu, sepertinya 
kaola tadi, soalan yang diajukan oleh 
Yang Berhormat Dayang Khairunnisa 
atas keprihatinan Yang Berhormat 
memang diambil baik dan kerajaan 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang                   
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
melalui Majlis Kebangsaan Keselamatan 
Jalan Raya (MKKJR) memang 
mengambil berat dan perhatian dengan 
apa sahaja yang berhubung kait dengan 
keselamatan jalan raya khususnya yang  
melibatkan fatality ataupun serious 
injuries caused by accidents. 
 
Dalam hubungan ini, MKKJR mengalu-
alukan kerjasama dari berbagai-bagai 
pihak termasuklah juga pihak-pihak 
swasta, pihak-pihak bukan kerajaan, 
NGO’s dan khususnya pihak-pihak 
kesukarelawan dalam sama-sama 
menangani isu-isu keselamatan jalan 
raya secara umumnya.  
 
Kaola juga ingin mengambil kesempatan 
untuk memaklumkan di sini bahawa 
MKKJR pada masa ini  ِ  telah pun ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
mula mengorak langkah dengan 
membuat beberapa strategi untuk 
memantapkan lagi usaha ke arah  
menangani isu keselamatan jalan raya 
di mana antaranya termasuk juga: 
 
1. Untuk memperkemaskan dan 

memantapkan lagi perkumpulan 
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data dan statistik dengan adanya 
data analytics ; dan 
 

2. Satu usaha ke arah untuk 
memantapkan lagi kolaborasi 
ataupun kerjasama dengan 
membawa bersama-sama pihak-
pihak yang kaola telah sebutkan tadi 
iaitu pihak NGOs, swasta dan 
sukarelawan kerana Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua, keselamatan jalan 
raya adalah tanggungjawab bersama 
Berhormat Yang Di-Pertua.   
 

Mudah-mudahan dengan apa juga 
soalan dan keprihatinan yang telah 
disuarakan oleh Yang Berhormat 
Dayang Khairunnisa tadi dapat diambil 
penekanan dan perhatian. 

Sekian sahaja yang kaola/saya dapat 
sampaikan dan diucapkan terima kasih 
sekali lagi kepada Yang Berhormat Yang 
Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Terima kasih Yang Berhormat Menteri 
Perhubungan. Ahli-Ahli Yang Berhormat. 
Sebelum kita menyambung untuk 
mendengar soalan-soalan seterusnya, 
saya ingin menyatakan bahawa saya 
telah pun difahamkan bahawa Yang 
Berhormat Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan tidak dapat 
hadir pada persidangan kita pada pagi 
ini atas urusan rasmi yang lain dan 
dengan sebab itu kita tidak dapat 
menyelesaikan Soalan No. 9. Kita 
memohonkan supaya kita beralih untuk 
melihat ataupun mendengar soalan 
berikutnya. 
 

Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Perkara V, Soalan-Soalan Yang Diberi 
Notis. Soalan Jawab Mulut No. 10 
daripada Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Pendikar Alam Dato Paduka Seri 
Awang Haji Hasrin  bin Dato  Paduka 
Haji Sabtu kepada Yang Berhormat 
Menteri Kebudayaan, Belia dan Sukan. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Pendikar Alam Dato Paduka Seri 
Awang Haji Hasrin bin Dato  
Paduka Haji Sabtu: حْي  نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ مبسِْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera.  
 
Kaola akan membawakan perkara Tajuk 
SL03A-Jabatan Belia dan Sukan. 
Program Khidmat Bakti Negara (PKBN) 
adalah sebuah aspirasi kerajaan 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang                    
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
dan menjadi suatu keperluan bagi 
negara untuk melahirkan dan 
mewujudkan Belia Brunei Cemerlang 
selaras dengan matlamat Dasar Belia 
Negara.  
 
Menyentuh kembali kepada Titah 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang                    
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
pada Upacara Perbarisan Tamat Latihan 
Program Khidmat Bakti Negara           
(PKBN) Pengambilan Ke-6 di Kem 
Latihan PKBN Kampung Batu Apoi, 
Daerah Temburong pada 13 Mac 2017 
yang lalu, antara  lain baginda 
menekankan akan kepentingan Task 
Force PKBN untuk melipatgandakan 
usaha dalam menyediakan program-
program bermanfaat bagi lepasan para 
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Sehubungan dengan soalan yang kalau 
dapat kaola tekankan semula “Adakah 
pihak yang berkenaan terdapat statistik 
mengenai kes-kes kemalangan jalan 
raya yang melibatkan kehidupan liar?”. 
 
 ِ  melalui satu majlis kebangsaan ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
iaitu Majlis Kebangsaan Keselamatan 
Jalan Raya (MKKJR) dengan kerjasama 
dengan pihak-pihak berkuasa dan 
agensi-agensi kerajaan yang berkenaan 
seperti pihak Pasukan Polis Diraja Brunei 
dan juga Brunei Insurance Takaful 
Association (BITA), memang ada 
pengendalian statistik kemalangan jalan 
raya secara umumnya dan ini 
termasuklah juga statistik mengenai 
kemalangan jalan raya yang melibatkan 
kenderaan dan binatang ataupun 
haiwan di jalan raya.  
 
Walaupun tidak didefinisikan di sini, ia 
mengenai kenderaan dan binatang liar. 
Tetapi izinkan sahaja kaola memberikan 
sedikit gambaran berpandukan kepada 
statistik yang ada. Secara umumnya 
kaola ingin mengongsikan trend 
kejadian kemalangan yang melibatkan 
kenderaan dan haiwan.  
 
Memang ada berlaku dan keprihatinan 
Yang Berhormat Dayang Khairunnisa 
binti Awang Haji Ash'ari memang dikira 
relevan kerana semenjak tahun 2010 
hinggalah ke tahun 2017 dalam jangka 
masa 7 tahun, memang ada 
peningkatan yang sangat ketara iaitu 
statistik menunjukkan kes yang 
dilaporkan mengenai kenderaan dengan 
haiwan yang terlibat dengan 
kemalangan jalan raya adalah sebanyak 
15 kes pada 2010 dan meningkat dalam 

5 tahun. Meningkat kepada 23 kes pada 
tahun 2015 dan seterusnya meningkat 
lagi kepada 43 kes yang dilaporkan 
pada 2016 dan pada tahun lepas 2017 
kes semakin meningkat menjadi 54 kes. 
 
Sehubungan dengan itu, sepertinya 
kaola tadi, soalan yang diajukan oleh 
Yang Berhormat Dayang Khairunnisa 
atas keprihatinan Yang Berhormat 
memang diambil baik dan kerajaan 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang                   
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
melalui Majlis Kebangsaan Keselamatan 
Jalan Raya (MKKJR) memang 
mengambil berat dan perhatian dengan 
apa sahaja yang berhubung kait dengan 
keselamatan jalan raya khususnya yang  
melibatkan fatality ataupun serious 
injuries caused by accidents. 
 
Dalam hubungan ini, MKKJR mengalu-
alukan kerjasama dari berbagai-bagai 
pihak termasuklah juga pihak-pihak 
swasta, pihak-pihak bukan kerajaan, 
NGO’s dan khususnya pihak-pihak 
kesukarelawan dalam sama-sama 
menangani isu-isu keselamatan jalan 
raya secara umumnya.  
 
Kaola juga ingin mengambil kesempatan 
untuk memaklumkan di sini bahawa 
MKKJR pada masa ini  ِ  telah pun ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
mula mengorak langkah dengan 
membuat beberapa strategi untuk 
memantapkan lagi usaha ke arah  
menangani isu keselamatan jalan raya 
di mana antaranya termasuk juga: 
 
1. Untuk memperkemaskan dan 

memantapkan lagi perkumpulan 
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data dan statistik dengan adanya 
data analytics ; dan 
 

2. Satu usaha ke arah untuk 
memantapkan lagi kolaborasi 
ataupun kerjasama dengan 
membawa bersama-sama pihak-
pihak yang kaola telah sebutkan tadi 
iaitu pihak NGOs, swasta dan 
sukarelawan kerana Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua, keselamatan jalan 
raya adalah tanggungjawab bersama 
Berhormat Yang Di-Pertua.   
 

Mudah-mudahan dengan apa juga 
soalan dan keprihatinan yang telah 
disuarakan oleh Yang Berhormat 
Dayang Khairunnisa tadi dapat diambil 
penekanan dan perhatian. 

Sekian sahaja yang kaola/saya dapat 
sampaikan dan diucapkan terima kasih 
sekali lagi kepada Yang Berhormat Yang 
Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Terima kasih Yang Berhormat Menteri 
Perhubungan. Ahli-Ahli Yang Berhormat. 
Sebelum kita menyambung untuk 
mendengar soalan-soalan seterusnya, 
saya ingin menyatakan bahawa saya 
telah pun difahamkan bahawa Yang 
Berhormat Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan tidak dapat 
hadir pada persidangan kita pada pagi 
ini atas urusan rasmi yang lain dan 
dengan sebab itu kita tidak dapat 
menyelesaikan Soalan No. 9. Kita 
memohonkan supaya kita beralih untuk 
melihat ataupun mendengar soalan 
berikutnya. 
 

Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Perkara V, Soalan-Soalan Yang Diberi 
Notis. Soalan Jawab Mulut No. 10 
daripada Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Pendikar Alam Dato Paduka Seri 
Awang Haji Hasrin  bin Dato  Paduka 
Haji Sabtu kepada Yang Berhormat 
Menteri Kebudayaan, Belia dan Sukan. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Pendikar Alam Dato Paduka Seri 
Awang Haji Hasrin bin Dato  
Paduka Haji Sabtu: حْي  نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ مبسِْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera.  
 
Kaola akan membawakan perkara Tajuk 
SL03A-Jabatan Belia dan Sukan. 
Program Khidmat Bakti Negara (PKBN) 
adalah sebuah aspirasi kerajaan 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang                    
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
dan menjadi suatu keperluan bagi 
negara untuk melahirkan dan 
mewujudkan Belia Brunei Cemerlang 
selaras dengan matlamat Dasar Belia 
Negara.  
 
Menyentuh kembali kepada Titah 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang                    
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
pada Upacara Perbarisan Tamat Latihan 
Program Khidmat Bakti Negara           
(PKBN) Pengambilan Ke-6 di Kem 
Latihan PKBN Kampung Batu Apoi, 
Daerah Temburong pada 13 Mac 2017 
yang lalu, antara  lain baginda 
menekankan akan kepentingan Task 
Force PKBN untuk melipatgandakan 
usaha dalam menyediakan program-
program bermanfaat bagi lepasan para 
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Pelatih PKBN mencurahkan khidmat. 
Baginda juga bertitah sudah tiba 
masanya untuk kita menuai hasil 
daripada pelaburan dalam PKBN… 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Ahli-Ahli Yang Berhormat, menurut 
agenda kita bahawa soalan Yang 
Berhormat adalah Soalan No. 10 iaitu 
Warga Emas. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Pendikar Alam Dato Paduka Seri 
Awang Haji Hasrin bin Dato  
Paduka Haji Sabtu: Kaola mohon 
maaf Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Iya betul. Tapi soalannya yang No.10.  
Sebagai warga emas di Dewan ini, saya 
juga mempunyai kepentingan mengenai 
soalan ini.   
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Pendikar Alam Dato Paduka Seri 
Awang Haji Hasrin bin Dato  
Paduka Haji Sabtu: Kaola mohon 
maaf, Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Jadi kaola bacakan semula lagi 
mengenai warga emas.   
 
Mengikut laporan Second World 
Assembly on Aging, Madrid, Spain 2002, 
negara-negara yang sedang 
membangun menghadapi masalah 
mengenai dengan masyarakat warga 
emas (aging population) di mana pada 
separuh abad pertama di abad Ke-20 
jangka hayat penduduk bertambah 20 
tahun dari sejak 1950 dan meningkat 
lagi 10 tahun pada 2050.  Nisbah 
masyarakat tua adalah dijangka akan 

meningkat dari 8 hingga 19 peratus 
pada 2050.  Disebabkan memerlukan 
perbelanjaan yang banyak bagi 
memberikan perkhidmatan, kebanyakan 
negara-negara sedang membangun 
telah tidak prihatin kepada 
kesejahteraan penduduk warga emas 
(aging population),  walaupun              
di sepanjang hayat mereka, mereka 
telah pun memberikan sumbangan jasa 
bakti kepada negara, agama dan bangsa 
dalam berbagai bentuk yang mana 
sepatutnya dikenang dan diberikan 
perhatian yang setimpal di akhir hayat 
mereka.  The second World Asssembly 
on Aging telah mengadakan 
mesyuaratnya di Madrid, Spain pada            
8 hingga 12 April 2002 dan merangka 
plan tindakan antarabangsa untuk 
menangani masalah ini yang bergelar 
Political Declaration and Madrid 
International Plan of Action on Aging” 
yang menggariskan tiga tuju arah utama 
seperti berikut:- 
 

a) Warga emas dan kemajuan; 
 

b) Kemaraan kesihatan dan 
kesejahteraan; dan 
 

c) Memastikan pemberian 
persekitaran yang selesa dan 
kondusif. 

Di Negara Brunei Darussalam  ِ  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
warga emas telah pun diberi perhatian 
yang baik oleh Kerajaan Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dengan diberikan 
beberapa kemudahan. 
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Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang                      
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
telah menyentuh tentang pengorbanan 
dan jasa warga emas semasa baginda 
bertitah di Majlis Sambutan Nuzul        
Al-Quran Peringkat Negara tahun 1427 
Hijrah/2006 Masihi yang antara lain 
berbunyi: 
 
 “Kita di Negara Brunei Darussalam 
sudah pun nampak kasih sayang Allah 
itu melimpah ruah.  Kita telah 
menikmatinya semenjak sekian lama 
lagi yang berupa keamanan, 
keselamatan dan kemakmuran.  Semua 
ini adalah berkat kebajikan yang terbit 
daripada niat baik semua peringkat, 
terutama dalam kalangan orang tua-tua 
kita yang menjadi pengasas kepada 
kebajikan yang ada.  Mereka itu 
dikenang dan akan terus dikenang.  
Kerana di antara sekian ramai warga tua 
itu, tentu sahaja terdapat sekian ramai 
pula mereka yang berjasa”. 
 
Saya ingin bertanya:- 
 
a) Sejauh manakah perkembangan 

perlaksanaan inisiatif-inisiatif              
di bawah Rancangan Tindakan The 
Political Declaration and Madrid 
International Plan of Action on Aging 
(2002) yang antara lain bukan saja 
untuk memberi keutamaan ke arah 
penglibatan dan integrasi warga 
emas dalam pembangunan 
masyarakat, peningkatan 
perkhidmatan kesihatan dan 
penyediaan persekitaran yang 
kondusif khusus bagi warga-warga 
emas, tetapi juga selaras dengan 
hasrat negara untuk menjadikan 

warga emas di negara ini sebagai 
warga sihat yang bergiat aktif serta 
dapat meneruskan memberi 
sumbangan kepada pembangunan 
bangsa dan negara? 
 

b) Adalah tidak dinafikan, bahawa              
di negara kita juga terdapat warga 
emas yang kurang bernasib baik 
disebabkan oleh kesihatan yang 
terjejas, kurang upaya ataupun yang 
tidak mempunyai dukungan keluarga 
yang mantap. Apakah tindakan atau 
perancangan pihak-pihak yang 
berkenaan dalam sama-sama 
membantu warga emas di dalam 
golongan ini? 

 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Yang Berhormat Menteri 
Kebudayaan, Belia dan Sukan:  
Terima kasih Yang Berhormat Yang             
Di-Pertua.     
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ اتُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Lebih dahulu kaola 
merakamkan ucapan penghargaan dan 
terima kasih di atas soalan yang telah 
diutarakan oleh Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Pendikar Alam Dato Paduka 
Seri Awang Haji Hasrin bin Dato  Paduka 
Haji Sabtu.   
 
Untuk menjawabnya, kaola menilai 
bahawa kedua-dua soalan ini 
mempunyai kesinambungan, ianya 
menghubungkaitkan dua isu mengenai 
warga emas khususnya peranan mereka 
dalam pembangunan masyarakat dan 
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Pelatih PKBN mencurahkan khidmat. 
Baginda juga bertitah sudah tiba 
masanya untuk kita menuai hasil 
daripada pelaburan dalam PKBN… 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Ahli-Ahli Yang Berhormat, menurut 
agenda kita bahawa soalan Yang 
Berhormat adalah Soalan No. 10 iaitu 
Warga Emas. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Pendikar Alam Dato Paduka Seri 
Awang Haji Hasrin bin Dato  
Paduka Haji Sabtu: Kaola mohon 
maaf Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Iya betul. Tapi soalannya yang No.10.  
Sebagai warga emas di Dewan ini, saya 
juga mempunyai kepentingan mengenai 
soalan ini.   
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Pendikar Alam Dato Paduka Seri 
Awang Haji Hasrin bin Dato  
Paduka Haji Sabtu: Kaola mohon 
maaf, Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Jadi kaola bacakan semula lagi 
mengenai warga emas.   
 
Mengikut laporan Second World 
Assembly on Aging, Madrid, Spain 2002, 
negara-negara yang sedang 
membangun menghadapi masalah 
mengenai dengan masyarakat warga 
emas (aging population) di mana pada 
separuh abad pertama di abad Ke-20 
jangka hayat penduduk bertambah 20 
tahun dari sejak 1950 dan meningkat 
lagi 10 tahun pada 2050.  Nisbah 
masyarakat tua adalah dijangka akan 

meningkat dari 8 hingga 19 peratus 
pada 2050.  Disebabkan memerlukan 
perbelanjaan yang banyak bagi 
memberikan perkhidmatan, kebanyakan 
negara-negara sedang membangun 
telah tidak prihatin kepada 
kesejahteraan penduduk warga emas 
(aging population),  walaupun              
di sepanjang hayat mereka, mereka 
telah pun memberikan sumbangan jasa 
bakti kepada negara, agama dan bangsa 
dalam berbagai bentuk yang mana 
sepatutnya dikenang dan diberikan 
perhatian yang setimpal di akhir hayat 
mereka.  The second World Asssembly 
on Aging telah mengadakan 
mesyuaratnya di Madrid, Spain pada            
8 hingga 12 April 2002 dan merangka 
plan tindakan antarabangsa untuk 
menangani masalah ini yang bergelar 
Political Declaration and Madrid 
International Plan of Action on Aging” 
yang menggariskan tiga tuju arah utama 
seperti berikut:- 
 

a) Warga emas dan kemajuan; 
 

b) Kemaraan kesihatan dan 
kesejahteraan; dan 
 

c) Memastikan pemberian 
persekitaran yang selesa dan 
kondusif. 

Di Negara Brunei Darussalam  ِ  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
warga emas telah pun diberi perhatian 
yang baik oleh Kerajaan Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dengan diberikan 
beberapa kemudahan. 
 

PAGI HARI SABTU, 22 JAMADILAKHIR 1439 / 10 MAC 2018 
  

241 

Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang                      
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
telah menyentuh tentang pengorbanan 
dan jasa warga emas semasa baginda 
bertitah di Majlis Sambutan Nuzul        
Al-Quran Peringkat Negara tahun 1427 
Hijrah/2006 Masihi yang antara lain 
berbunyi: 
 
 “Kita di Negara Brunei Darussalam 
sudah pun nampak kasih sayang Allah 
itu melimpah ruah.  Kita telah 
menikmatinya semenjak sekian lama 
lagi yang berupa keamanan, 
keselamatan dan kemakmuran.  Semua 
ini adalah berkat kebajikan yang terbit 
daripada niat baik semua peringkat, 
terutama dalam kalangan orang tua-tua 
kita yang menjadi pengasas kepada 
kebajikan yang ada.  Mereka itu 
dikenang dan akan terus dikenang.  
Kerana di antara sekian ramai warga tua 
itu, tentu sahaja terdapat sekian ramai 
pula mereka yang berjasa”. 
 
Saya ingin bertanya:- 
 
a) Sejauh manakah perkembangan 

perlaksanaan inisiatif-inisiatif              
di bawah Rancangan Tindakan The 
Political Declaration and Madrid 
International Plan of Action on Aging 
(2002) yang antara lain bukan saja 
untuk memberi keutamaan ke arah 
penglibatan dan integrasi warga 
emas dalam pembangunan 
masyarakat, peningkatan 
perkhidmatan kesihatan dan 
penyediaan persekitaran yang 
kondusif khusus bagi warga-warga 
emas, tetapi juga selaras dengan 
hasrat negara untuk menjadikan 

warga emas di negara ini sebagai 
warga sihat yang bergiat aktif serta 
dapat meneruskan memberi 
sumbangan kepada pembangunan 
bangsa dan negara? 
 

b) Adalah tidak dinafikan, bahawa              
di negara kita juga terdapat warga 
emas yang kurang bernasib baik 
disebabkan oleh kesihatan yang 
terjejas, kurang upaya ataupun yang 
tidak mempunyai dukungan keluarga 
yang mantap. Apakah tindakan atau 
perancangan pihak-pihak yang 
berkenaan dalam sama-sama 
membantu warga emas di dalam 
golongan ini? 

 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Yang Berhormat Menteri 
Kebudayaan, Belia dan Sukan:  
Terima kasih Yang Berhormat Yang             
Di-Pertua.     
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ اتُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Lebih dahulu kaola 
merakamkan ucapan penghargaan dan 
terima kasih di atas soalan yang telah 
diutarakan oleh Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Pendikar Alam Dato Paduka 
Seri Awang Haji Hasrin bin Dato  Paduka 
Haji Sabtu.   
 
Untuk menjawabnya, kaola menilai 
bahawa kedua-dua soalan ini 
mempunyai kesinambungan, ianya 
menghubungkaitkan dua isu mengenai 
warga emas khususnya peranan mereka 
dalam pembangunan masyarakat dan 
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tindakan-tindakan yang diambil oleh 
pihak kementerian dalam memeduli 
warga emas terutamanya yang kurang 
bernasib baik. 
 
 ِ  Kerajaan Kebawah Duli Yang ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam, sentiasa peka dan sangat 
mementingkan kebajikan golongan 
sasaran termasuklah warga emas yang 
merangkumi hampir 10% daripada 
jumlah keseluruhan penduduk Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Kementerian Kebudayaan, Belia dan 
Sukan dengan kerjasama kementerian-
kementerian dan agensi-agensi yang 
berkepentingan telah menilai dan 
melaksanakan dasar-dasar yang 
menyokong hak dan perlindungan 
warga emas di samping menggalakkan 
penglibatan mereka dalam memajukan 
negara ini.   
 
Ke arah ini Pelan Tindakan Isu Warga 
Emas yang mempunyai visi “Ke arah 
warga emas yang sihat, aktif dan 
menyumbang kepada kemajuan negara” 
telah pun di reviu dan diluluskan oleh 
Majlis Kebangsaan Isu Sosial ataupun 
MKIS pada Mei 2017. 
 
Pelan tindakan ini di bawah 
Jawatankuasa Khas Orang Kelainan 
Upaya dan Warga Emas telah 
diselaraskan dengan strategi-strategi 
Wawasan Brunei 2035 dan mengikut 
kesesuaian Madrid International Plan of 
Action on Ageing dan Global Strategy of 
Action Plan on Ageing and Health 
seperti mana yang telah pun 

diketengahkan oleh Yang Berhormat 
tadi. 
 
Untuk makluman Ahli-Ahli Yang 
Berhormat, Pelan Tindakan Warga Emas 
mempunyai tiga matlamat utama iaitu: 
 
1. Pembangunan warga emas, demi 

membangunkan warga emas yang 
produktif dan berdikari; 

 
2. Kebajikan dan kesejahteraan warga 

emas, demi memastikan skop 
jaringan sosial merangkumi 
perlindungan warga emas dan 
penuaan sihat; dan 

 
3. Sistem sokongan mesra warga 

emas, demi memastikan 
persekitaran dalaman dan luaran 
yang mesra bagi mengurangkan 
ketidakupayaan yang dialami oleh 
warga emas dan menggalakkan 
penglibatan mereka dalam 
masyarakat.  

 
Ketiga-tiga ini selari seperti mana yang 
diketengahkan oleh Yang Berhormat 
tadi.   
 
 ِ  pada masa ini, pelaksanaan pelan ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
tindakan ini berjalan dengan baiknya.  
Sebagai contoh Pusat Kegiatan Warga 
Emas telah dilancarkan di tiga daerah 
dan yang terkini pada 13 Februari 2018 
di Kampung Pandan Daerah Belait. 
Pusat terbaharu ini menyerapkan Pusat 
Kegiatan Warga Emas ataupun PKWE 
dan Perpustakaan Dewan Bahasa dan 
Pustaka Kampung Pandan di bawah satu 
bumbung dan dinamakan Pusat 
Masyarakat Bestari ataupun PMB.  
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Pusat ini berfungsi sebagai satu 
kemudahan bagi warga emas untuk 
berinteraksi dengan pelbagai golongan 
masyarakat terutamanya para belia. Ia 
juga bertujuan memberi peluang kepada 
warga emas untuk menyumbang 
khidmat kepada masyarakat.  
 
 ِ  sejak perasmiannya seramai 25 ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
orang warga emas telah mendaftar dan 
menyertai aktiviti-aktiviti dalam pusat 
ini. Dikongsikan juga bahawa Pusat 
Kegiatan Warga Emas Daerah Brunei 
Muara di Kampung Lambak Kanan 
mempunyai keahlian seramai 267 orang, 
sementara Pusat Kegiatan Warga Emas 
Daerah Tutong mempunyai keahlian 
seramai 165 orang.  
 
Antara aktiviti yang dijalankan adalah 
secara menyeluruh daripada ilmuan, 
keagamaan, kebajikan, kraf tangan, 
kesukanan dan yang paling penting 
ialah kenegaraan.  
 
 ُ  kaola  percaya jumlah ini akan   إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
terus meningkat. Memang ia masih kecil 
jika dibandingkan dengan 10% warga 
emas di Negara Brunei Darussalam. 
Sebagai usaha dalam memastikan 
pelaksanaan Strategi Whole of Nations 
berjalan dengan lancar, beberapa 
maklum balas mengenai pelan tindakan 
ini telah pun didengarkan semasa sesi 
muzakarah dengan Kumpulan Warga 
Emas yang telah dihadiri oleh kira-kira 
50 orang warga emas dari seluruh 
negara pada 1 Mac 2018 demi 
memperhalusi perlaksanaannya.  
 
Kementerian ini juga mengambil 
maklum bahawa Kumpulan Warga Emas 

berhasrat untuk menubuhkan Majlis 
Warga Emas dan telah menyediakan 
Draf Perlembagaan Majlis yang 
diselaraskan dengan Pelan Tindakan 
Warga Emas. Kita sangat mengalu-
alukan hasrat murni Penubuhan Majlis 
Warga Emas ini nanti demi membuka 
lebih banyak peluang bagi warga       
emas untuk menyumbang ke arah 
pembangunan  negara.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Izinkan 
kaola meneruskan bagi menyentuh 
mengenai tindakan-tindakan yang 
diambil kementerian ini dalam memeduli 
warga emas khususnya membantu 
mereka yang kurang bernasib baik.  
 
Sebagai sebuah negara Melayu Islam 
Beraja, sistem dukungan kekeluargaan 
yang erat tetap diutamakan. Oleh itu, 
semua lapisan masyarakat apatah lagi 
ahli-ahli keluarga memainkan peranan 
penting dalam sama-sama memeduli 
dan memastikan kesejahteraan warga 
emas. Untuk makluman bagi warga 
emas yang kurang bernasib baik, 
kementerian ini mempunyai pendekatan 
secara 2 cabang sistem jaminan sosial 
iaitu: 
 
1. Bantuan Kebajikan Bulanan. 

Pertimbangan khas diberikan kepada 
warga emas yang uzur dan terlantar 
walaupun warga emas berkenaan 
telah menerima pencen umur tua 
secara case by case (melalui 
Jawatankuasa Menilai Permohonan 
Bantuan Kebajikan Bulanan). Pada 
bulan Disember 2017, seramai 910 
warga emas yang juga penerima 
Pencen Umur Tua telah diluluskan 
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tindakan-tindakan yang diambil oleh 
pihak kementerian dalam memeduli 
warga emas terutamanya yang kurang 
bernasib baik. 
 
 ِ  Kerajaan Kebawah Duli Yang ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam, sentiasa peka dan sangat 
mementingkan kebajikan golongan 
sasaran termasuklah warga emas yang 
merangkumi hampir 10% daripada 
jumlah keseluruhan penduduk Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Kementerian Kebudayaan, Belia dan 
Sukan dengan kerjasama kementerian-
kementerian dan agensi-agensi yang 
berkepentingan telah menilai dan 
melaksanakan dasar-dasar yang 
menyokong hak dan perlindungan 
warga emas di samping menggalakkan 
penglibatan mereka dalam memajukan 
negara ini.   
 
Ke arah ini Pelan Tindakan Isu Warga 
Emas yang mempunyai visi “Ke arah 
warga emas yang sihat, aktif dan 
menyumbang kepada kemajuan negara” 
telah pun di reviu dan diluluskan oleh 
Majlis Kebangsaan Isu Sosial ataupun 
MKIS pada Mei 2017. 
 
Pelan tindakan ini di bawah 
Jawatankuasa Khas Orang Kelainan 
Upaya dan Warga Emas telah 
diselaraskan dengan strategi-strategi 
Wawasan Brunei 2035 dan mengikut 
kesesuaian Madrid International Plan of 
Action on Ageing dan Global Strategy of 
Action Plan on Ageing and Health 
seperti mana yang telah pun 

diketengahkan oleh Yang Berhormat 
tadi. 
 
Untuk makluman Ahli-Ahli Yang 
Berhormat, Pelan Tindakan Warga Emas 
mempunyai tiga matlamat utama iaitu: 
 
1. Pembangunan warga emas, demi 

membangunkan warga emas yang 
produktif dan berdikari; 

 
2. Kebajikan dan kesejahteraan warga 

emas, demi memastikan skop 
jaringan sosial merangkumi 
perlindungan warga emas dan 
penuaan sihat; dan 

 
3. Sistem sokongan mesra warga 

emas, demi memastikan 
persekitaran dalaman dan luaran 
yang mesra bagi mengurangkan 
ketidakupayaan yang dialami oleh 
warga emas dan menggalakkan 
penglibatan mereka dalam 
masyarakat.  

 
Ketiga-tiga ini selari seperti mana yang 
diketengahkan oleh Yang Berhormat 
tadi.   
 
 ِ  pada masa ini, pelaksanaan pelan ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
tindakan ini berjalan dengan baiknya.  
Sebagai contoh Pusat Kegiatan Warga 
Emas telah dilancarkan di tiga daerah 
dan yang terkini pada 13 Februari 2018 
di Kampung Pandan Daerah Belait. 
Pusat terbaharu ini menyerapkan Pusat 
Kegiatan Warga Emas ataupun PKWE 
dan Perpustakaan Dewan Bahasa dan 
Pustaka Kampung Pandan di bawah satu 
bumbung dan dinamakan Pusat 
Masyarakat Bestari ataupun PMB.  
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Pusat ini berfungsi sebagai satu 
kemudahan bagi warga emas untuk 
berinteraksi dengan pelbagai golongan 
masyarakat terutamanya para belia. Ia 
juga bertujuan memberi peluang kepada 
warga emas untuk menyumbang 
khidmat kepada masyarakat.  
 
 ِ  sejak perasmiannya seramai 25 ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
orang warga emas telah mendaftar dan 
menyertai aktiviti-aktiviti dalam pusat 
ini. Dikongsikan juga bahawa Pusat 
Kegiatan Warga Emas Daerah Brunei 
Muara di Kampung Lambak Kanan 
mempunyai keahlian seramai 267 orang, 
sementara Pusat Kegiatan Warga Emas 
Daerah Tutong mempunyai keahlian 
seramai 165 orang.  
 
Antara aktiviti yang dijalankan adalah 
secara menyeluruh daripada ilmuan, 
keagamaan, kebajikan, kraf tangan, 
kesukanan dan yang paling penting 
ialah kenegaraan.  
 
 ُ  kaola  percaya jumlah ini akan   إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
terus meningkat. Memang ia masih kecil 
jika dibandingkan dengan 10% warga 
emas di Negara Brunei Darussalam. 
Sebagai usaha dalam memastikan 
pelaksanaan Strategi Whole of Nations 
berjalan dengan lancar, beberapa 
maklum balas mengenai pelan tindakan 
ini telah pun didengarkan semasa sesi 
muzakarah dengan Kumpulan Warga 
Emas yang telah dihadiri oleh kira-kira 
50 orang warga emas dari seluruh 
negara pada 1 Mac 2018 demi 
memperhalusi perlaksanaannya.  
 
Kementerian ini juga mengambil 
maklum bahawa Kumpulan Warga Emas 

berhasrat untuk menubuhkan Majlis 
Warga Emas dan telah menyediakan 
Draf Perlembagaan Majlis yang 
diselaraskan dengan Pelan Tindakan 
Warga Emas. Kita sangat mengalu-
alukan hasrat murni Penubuhan Majlis 
Warga Emas ini nanti demi membuka 
lebih banyak peluang bagi warga       
emas untuk menyumbang ke arah 
pembangunan  negara.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Izinkan 
kaola meneruskan bagi menyentuh 
mengenai tindakan-tindakan yang 
diambil kementerian ini dalam memeduli 
warga emas khususnya membantu 
mereka yang kurang bernasib baik.  
 
Sebagai sebuah negara Melayu Islam 
Beraja, sistem dukungan kekeluargaan 
yang erat tetap diutamakan. Oleh itu, 
semua lapisan masyarakat apatah lagi 
ahli-ahli keluarga memainkan peranan 
penting dalam sama-sama memeduli 
dan memastikan kesejahteraan warga 
emas. Untuk makluman bagi warga 
emas yang kurang bernasib baik, 
kementerian ini mempunyai pendekatan 
secara 2 cabang sistem jaminan sosial 
iaitu: 
 
1. Bantuan Kebajikan Bulanan. 

Pertimbangan khas diberikan kepada 
warga emas yang uzur dan terlantar 
walaupun warga emas berkenaan 
telah menerima pencen umur tua 
secara case by case (melalui 
Jawatankuasa Menilai Permohonan 
Bantuan Kebajikan Bulanan). Pada 
bulan Disember 2017, seramai 910 
warga emas yang juga penerima 
Pencen Umur Tua telah diluluskan 
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untuk menerima Bantuan Kebajikan 
Bulanan bagi menampung 
perbelanjaan mereka; dan 

 
2. Perkhidmatan Sosial. Bagi warga 

emas yang kurang mendapat 
penjagaan dan pemedulian                
ahli keluarga, Jabatan Pembangunan 
Masyarakat dengan kerjasama 
agensi-agensi yang berkepentingan 
membuat pelbagai intervensi seperti 
kaunseling keluarga. Ini memastikan 
ahli-ahli keluarga tetap menjalankan 
tanggungjawab mereka untuk 
memeduli warga emas berkenaan.  
 
Bagi warga emas yang tidak 
mempunyai dukungan keluarga, 
Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam melalui Jabatan 
Pembangunan Masyarakat akan 
berusaha demi memastikan kebajikan 
mereka tidak terabai. Usaha ini turut 
dibantu oleh para sukarelawan 
melalui Projek Memeduli Warga Emas 
atau PMWE.  
 
Pada masa ini seramai  9 orang 
warga emas dipeduli oleh 7 orang 
sukarelawan yang aktif dalam projek 
ini. Dikongsikan di sini bahawa 
jumlah sukarelawan projek memeduli 
warga emas yang berdaftar adalah 
seramai 124 orang.  
 

Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kementerian 
ini menyedari keperluan untuk 
mempertingkatkan usaha dalam 
memeduli warga emas di samping 

menanai cabaran-cabaran yang dihadapi 
pada masa ini.  
 
Antaranya Jabatan Pembangunan 
Masyarakat memerlukan lebih ramai 
tenaga kerja profesional dan 
sukarelawan yang komited serta dapat 
meluangkan masa secara konsisten.  
 
Namun demikian, kementerian ini tidak 
dapat bergerak secara bersendirian. 
Seperti yang dinyatakan tadi ialah 
penglibatan dan usaha yang bersepadu 
seluruh negara melalui pendekatan 
whole of nation termasuk semua 
peringkat masyarakat dan pemimpin-
pemimpin akar umbi selaku mata dan 
telinga kerana ini adalah tanggungjawab 
sosial kita bersama. Kita amat 
menghargai warga emas seperti mana 
jua ia adalah permata dalam kehidupan 
kita.  
 
Sekian sahaja Yang Berhormat Yang              
Di-Pertua. Sekian, terima kasih.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kita telah 
mendengar jawapan dan penerangan 
daripada Yang Berhormat Menteri 
Kebudayaan, Belia dan Sukan mengenai 
dengan soalan yang telah pun 
ditimbulkan oleh Ahli Yang Berhormat 
sebentar tadi.  
 
Maka saya berpendapat bahawa eloklah 
kita beralih dari membincangkan 
Perkara V ini dan kita beralih kepada 
agenda seterusnya iaitu untuk 
membincangkan Rang Undang-Undang 
yang bergelar Rang Undang-Undang 
(2018) Perbekalan, 2018/2019 yang 
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telah dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri Kewangan II. Rang Undang-
Undang ini telah mula kita bincangkan 
dalam Peringkat Jawatankuasa. Maka 
bagi membolehkan kita meneruskan 
usaha kita untuk meneliti Rang Undang-
Undang ini satu persatu, maka saya 
tangguhkan Persidangan Majlis 
Mesyuarat Negara ini dahulu dan kita 
akan bersidang semula dalam 
Jawatankuasa sepenuhnya.  
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 

(Mesyuarat bersidang sebagai 
Jawatankuasa) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:               
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Ahli-Ahli Yang بسِْمِ ا�ّٰ
Berhormat.  Saya kira keterangan-
keterangan yang disampaikan oleh Ahli-
Ahli Yang Berhormat Menteri-Menteri 
tadi cukup jelas dalam menjawab 
soalan-soalan yang ditimbulkan oleh 
Ahli-Ahli Yang Berhormat Yang Dilantik.   
 
Sekarang kita akan berpindah untuk 
menyambung semula perbincangan dan 
perbahasan Jadual Kementerian 
Kewangan dan jabatan-jabatan                  
di bawahnya.  
 
Yang Berhormat Menteri Kewangan II 
telah memberikan kenyataannya yang 
komprehensif dan begitu jelas dan 
terperinci mengenai hala tuju              
serta perancangan-perancangan 
terhadap bajet Belanjawan Kementerian 
Kewangan pada mesyuarat kita yang 
telah diadakan sebelah petang hari 
Khamis yang lepas.   
 

Seramai 6 orang Ahli Yang Berhormat 
telah ikut serta dalam mengemukakan 
soalan dan memohon penjelasan 
daripada Yang Berhormat Menteri 
Kewangan II mengenai perkara-perkara 
yang menjadi kewahaman kepada 
mereka.  
 
Sekarang saya ingin menjemput Yang 
Berhormat Menteri Kewangan II untuk 
mengemukakan jawapan atau respons 
terhadap soalan-soalan yang telah 
ditimbulkan itu. Silakan. 
 
Yang Berhormat Menteri Kewangan 
II: حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بسِْمِ ا�ّٰ  
Yang Berhormat Yang Yang Berhormat 
Pengerusi. Kaola mengucapkan terima 
kasih atas keizinan Yang Berhormat 
Pengerusi bagi kaola menjawab soalan-
soalan pada hari ini yang telah diajukan 
sebenarnya oleh 8 orang Ahli Yang 
Berhormat semasa membincangkan 
Belanjawan Kementerian Kewangan bagi 
Tahun Kewangan 2018/2019 iaitu pada               
hari Khamis, 20 Jamadilakhir 1439 
bersamaan 8 Mac 2018.   
 
Kaola juga mengucapkan terima kasih 
kepada Ahli-Ahli Yang Berhormat atas 
soalan dan cadangan yang telah 
diajukan dan dikemukakan.   
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Berkenaan dengan 
soalan yang berkaitan dengan Tabung 
Amanah Pekerja dan SCP, kaola akan 
menyerahkan kepada Yang Berhormat 
Menteri Pertahanan II selaku Pengerusi 
Lembaga Tabung Amanah Pekerja bagi 
menjelaskan pada masa yang 
bersesuaian nanti.   
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untuk menerima Bantuan Kebajikan 
Bulanan bagi menampung 
perbelanjaan mereka; dan 

 
2. Perkhidmatan Sosial. Bagi warga 

emas yang kurang mendapat 
penjagaan dan pemedulian                
ahli keluarga, Jabatan Pembangunan 
Masyarakat dengan kerjasama 
agensi-agensi yang berkepentingan 
membuat pelbagai intervensi seperti 
kaunseling keluarga. Ini memastikan 
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mempunyai dukungan keluarga, 
Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam melalui Jabatan 
Pembangunan Masyarakat akan 
berusaha demi memastikan kebajikan 
mereka tidak terabai. Usaha ini turut 
dibantu oleh para sukarelawan 
melalui Projek Memeduli Warga Emas 
atau PMWE.  
 
Pada masa ini seramai  9 orang 
warga emas dipeduli oleh 7 orang 
sukarelawan yang aktif dalam projek 
ini. Dikongsikan di sini bahawa 
jumlah sukarelawan projek memeduli 
warga emas yang berdaftar adalah 
seramai 124 orang.  
 

Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kementerian 
ini menyedari keperluan untuk 
mempertingkatkan usaha dalam 
memeduli warga emas di samping 

menanai cabaran-cabaran yang dihadapi 
pada masa ini.  
 
Antaranya Jabatan Pembangunan 
Masyarakat memerlukan lebih ramai 
tenaga kerja profesional dan 
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Sekian sahaja Yang Berhormat Yang              
Di-Pertua. Sekian, terima kasih.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kita telah 
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Maka saya berpendapat bahawa eloklah 
kita beralih dari membincangkan 
Perkara V ini dan kita beralih kepada 
agenda seterusnya iaitu untuk 
membincangkan Rang Undang-Undang 
yang bergelar Rang Undang-Undang 
(2018) Perbekalan, 2018/2019 yang 

PAGI HARI SABTU, 22 JAMADILAKHIR 1439 / 10 MAC 2018 
  

245 

telah dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri Kewangan II. Rang Undang-
Undang ini telah mula kita bincangkan 
dalam Peringkat Jawatankuasa. Maka 
bagi membolehkan kita meneruskan 
usaha kita untuk meneliti Rang Undang-
Undang ini satu persatu, maka saya 
tangguhkan Persidangan Majlis 
Mesyuarat Negara ini dahulu dan kita 
akan bersidang semula dalam 
Jawatankuasa sepenuhnya.  
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 

(Mesyuarat bersidang sebagai 
Jawatankuasa) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:               
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Ahli-Ahli Yang بسِْمِ ا�ّٰ
Berhormat.  Saya kira keterangan-
keterangan yang disampaikan oleh Ahli-
Ahli Yang Berhormat Menteri-Menteri 
tadi cukup jelas dalam menjawab 
soalan-soalan yang ditimbulkan oleh 
Ahli-Ahli Yang Berhormat Yang Dilantik.   
 
Sekarang kita akan berpindah untuk 
menyambung semula perbincangan dan 
perbahasan Jadual Kementerian 
Kewangan dan jabatan-jabatan                  
di bawahnya.  
 
Yang Berhormat Menteri Kewangan II 
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komprehensif dan begitu jelas dan 
terperinci mengenai hala tuju              
serta perancangan-perancangan 
terhadap bajet Belanjawan Kementerian 
Kewangan pada mesyuarat kita yang 
telah diadakan sebelah petang hari 
Khamis yang lepas.   
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daripada Yang Berhormat Menteri 
Kewangan II mengenai perkara-perkara 
yang menjadi kewahaman kepada 
mereka.  
 
Sekarang saya ingin menjemput Yang 
Berhormat Menteri Kewangan II untuk 
mengemukakan jawapan atau respons 
terhadap soalan-soalan yang telah 
ditimbulkan itu. Silakan. 
 
Yang Berhormat Menteri Kewangan 
II: حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بسِْمِ ا�ّٰ  
Yang Berhormat Yang Yang Berhormat 
Pengerusi. Kaola mengucapkan terima 
kasih atas keizinan Yang Berhormat 
Pengerusi bagi kaola menjawab soalan-
soalan pada hari ini yang telah diajukan 
sebenarnya oleh 8 orang Ahli Yang 
Berhormat semasa membincangkan 
Belanjawan Kementerian Kewangan bagi 
Tahun Kewangan 2018/2019 iaitu pada               
hari Khamis, 20 Jamadilakhir 1439 
bersamaan 8 Mac 2018.   
 
Kaola juga mengucapkan terima kasih 
kepada Ahli-Ahli Yang Berhormat atas 
soalan dan cadangan yang telah 
diajukan dan dikemukakan.   
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Berkenaan dengan 
soalan yang berkaitan dengan Tabung 
Amanah Pekerja dan SCP, kaola akan 
menyerahkan kepada Yang Berhormat 
Menteri Pertahanan II selaku Pengerusi 
Lembaga Tabung Amanah Pekerja bagi 
menjelaskan pada masa yang 
bersesuaian nanti.   
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Mengenai pemantauan peminjaman 
wang tidak berlesen iaitu perkara kedua 
yang dibangkitkan oleh Yang Berhormat 
Dayang Khairunnisa binti Awang Haji 
Ash'ari, kaola akan menyerahkan 
kepada Yang Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri selaku Timbalan 
Pengerusi Autoriti Monetari Brunei 
Darussalam (AMBD) memandangkan 
perkara ini di bawah kawalan AMBD.   
 
Mengenai perkara yang dibangkitkan 
oleh Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari @ Jahari iaitu 
keperluan Negara Brunei Darussalam 
untuk mengadakan gaji minimum 
kebangsaan dan jua beberapa insentif 
seperti peruntukan makan waktu 
bekerja, elaun pengangkutan dan bonus 
tahunan oleh sektor swasta, kaola           
akan menyerahkan jua kepada Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri bagi menjelaskan pada masa 
yang bersesuaian nanti.    
 
Yang Berhormat Pengerusi. 
 
1. Kaola ingin merujuk kepada 

beberapa pertanyaan daripada Yang 
Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila 
Jasa Haji Abdul Rahman iaitu cara 
untuk mengawal perbelanjaan 
kementerian-kementerian supaya 
tidak melebihi peruntukan yang 
telah diluluskan bagi mencapai 
hasrat ke arah penjimatan 
kewangan dan prudent spending 
negara demi mengelakkan berlaku 
perbelanjaan yang berlebihan 
sebagaimana peruntukan yang telah 
diberikan.   

Dalam usaha untuk mengawal 
perbelanjaan supaya tidak melebihi 
peruntukan yang diberikan, 
kementerian dan jabatan hendaklah 
memastikan setiap perbelanjaan 
akan dibuat mengikut keutamaan 
bukannya ‘nice to have’ serta 
mengikut peraturan-peraturan yang 
telah digariskan.  Dalam pada itu, 
setiap komitmen perbelanjaan 
hendaklah disertakan dengan 
purchase order bukannya hanya 
sekadar mengeluarkan surat 
tawaran. Ini adalah untuk 
memastikan tuntutan yang dibuat 
oleh pembekal dapat dibayar 
mengikut Tekad Pemedulian Orang 
Ramai (TPOR) yang telah 
ditetapkan.   
 
Program Performance Budgeting 
yang telah diperkenalkan sejak 
Tahun Kewangan 2016/2017 adalah 
untuk memastikan setiap 
kementerian dan jabatan 
mempunyai perancangan 
perbelanjaan untuk tahun-tahun 
berikutnya dengan mengutamakan 
outcome berdasarkan Key 
Performance Indicators.   
 
Untuk makluman Kementerian 
Kewangan telah menubuhkan 
Jawatankuasa Mempertimbangkan 
Surcaj yang dipengerusikan bersama 
oleh Setiausaha-Setiausaha Tetap 
Kementerian Kewangan dan Jabatan 
Perdana Menteri untuk 
mempertimbangkan dan mengenal 
pasti pegawai-pegawai yang boleh 
dikenakan surcaj kerana tidak 
mematuhi peraturan-peraturan 
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kewangan sama ada hanya untuk 
memutik hasil hal ehwal 
pembayaran dan procurement.  

  
2. Mengenai bilakah agaknya 

dianggarkan zero deficit sekiranya 
tidak bergantung pada hasil sektor 
minyak dan gas?  Kaola 
mengucapkan terima kasih kepada 
Yang Berhormat telah mengusulkan 
pertanyaan yang sangat penting 
bagi kitani sama-sama memikirkan 
kedudukan fiskal negara. Mendapat 
fiskal yang seimbang (balance fiscal 
budget) atau fiskal yang berlebihan 
fiskal budget surplus adalah 
pencapaian positif yang diharapkan 
oleh mana-mana ekonomi di dunia 
ini.  Sebahagian besar daripada 
mereka, pada lazimnya terdapat 
fiskal policy tools dan money             
policy tools bagi menolong 
menyeimbangkan fiskal mereka 
masing-masing terutamanya bagi 
negara-negara yang tidak terdapat 
natural resources.   
 
Di Negara Brunei Darussalam, 
ekonomi kita adalah berlainan 
daripada negara-negara yang lain. 
Oleh sebab kita terlebih bergantung 
pada hasil sumber minyak dan gas 
pada masa ini.  
 
Dalam pada itu, kita perlu 
memahami apakah dasar-dasar 
fiskal dan monetari yang boleh 
diguna pakai di Negara Brunei 
Darussalam. Pada masa yang sama, 
memikirkan jua implikasi dasar-dasar 
tersebut jika digunakan untuk 
mencapai objektif fiskal yang 

seimbang sama ada dengan hasil 
dari sumber minyak dan gas atau 
tidak.  
 
Adalah mustahak bagi negara kita 
untuk lebih dahulu mencapai 
kepelbagaian ekonomi yang pesat 
secara berterusan dan jua 
memperluaskan lagi hasil dari 
sektor-sektor bukan minyak dan gas 
ke tahap yang memuaskan seperti 
yang telah kita tekankan pada 
tahun-tahun sebelumnya. 
 
Oleh itu, untuk mencapai zero deficit  
dengan tidak bergantung pada hasil 
sumber minyak dan gas yang 
disoalkan oleh Yang Berhormat 
bukanlah satu perkara yang dapat  
diatasi secara straight forward. 
 
Yang Berhormat juga ada 
membangkitkan mengenai dengan 
cluster  development plan. Kaola 
bersetuju perkara ini penting untuk 
dilaksanakan bagi mencapai 
matlamat kerajaan dalam 
mempelbagaikan ekonomi sekali gus 
meningkatkan KDNK dan menjana 
banyak peluang pekerjaan tanpa 
perlu bersandarkan kepada minyak 
dan gas. 
 
Dalam hubungan ini, peningkatan 
KDNK  tidak semestinya positively 
co-related dengan kedudukan 
imbangan fiskal sebagai contoh, 
JPKE telah mengunjurkan 
pertumbuhan ekonomi negara pada 
kadar 0.8% pada tahun 2017 iaitu 
pertumbuhan yang positif sejak 
tahun 2013, namun realitinya 
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kementerian dan jabatan 
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negara masih mengalami defisit              
di sebalik perkembangan-
perkembangan KDNK. 
 
Yang Berhormat Pengerusi, kaola 
berpandangan bahawa topik ini 
memerlukan masa penerangan yang 
lebih panjang. Maka, kaola 
mencadangkan agar perkara ini 
dibincangkan dalam sesi-sesi secara 
berasingan di luar Dewan yang 
mulia ini.  
 

3. Mengenai keberkesanan e-Invoice  
di peringkat kementerian-
kementerian dan jua secara 
menyeluruh dalam menyelesaikan 
pembayaran kepada pembekal-
pembekal yang terlibat. 
 
Yang Berhormat Pengerusi,            
e-Invoice telah diterangkan semasa 
kaola memberikan mukadimah 
dalam pembentangan Belanjawan 
Kementerian Kewangan tempoh 
hari. Keberkesanan pelaksanaan 
tertakluk kepada proses yang 
dikendalikan oleh setiap 
kementerian dan jabatan yang 
menguruskan pembayaran kepada 
pembekal. 
 
Apa yang kaola maksudkan setiap 
pesanan hendaklah mengikut 
peraturan yang telah ditetapkan 
seperti mengeluarkan purchase 
order dari sistem TAFIS, 
mendapatkan kebenaran-kebenaran 
tertentu mengikut threshold yang 
telah ditetapkan.   
 

Kaola ingin menkongsikan bahawa 
sejak 4 September 2017 hingga 28 
Februari 2018 sebanyak 85.6% iaitu 
15,038 invois dari 23,761 invois 
telah dibayar dalam tempoh  TPOR 
iaitu dalam 30 hari.   
 
Laporan prestasi pembayaran 
bulanan setiap kementerian akan 
dihadapkan kepada Setiausaha 
Tetap masing-masing bagi 
memastikan tindakan-tindakan yang 
bersesuaian diambil bagi tuntutan 
yang masih belum diambil tindakan 
dan seterusnya mengelakkan 
tunggakan pembayaran.   
 

ُ إِ  نْ شَاءَ ا�ّٰ     Kementerian Kewangan 
akan meneroka dengan aktif ke atas 
penggunaan teknologi maklumat 
dengan memastikan perkhidmatan 
yang diberikan kepada orang ramai 
khasnya dan kementerian-
kementerian dan jabatan amnya 
dapat ditingkatkan.  
 

4. Seterusnya, kaola ingin merujuk 
kepada beberapa soalan dari Yang 
Berhormat Awang Haji Ramli bin 
Haji Lahit iaitu: 
 
i. Kenapakah harga sesetengah 

barangan masih lagi tinggi malah 
lebih mahal daripada sebelumnya 
iaitu selepas perubahan kadar 
cukai yang diperkenalkan oleh 
Jabatan Kastam dan Eksais Diraja 
sejak 1 April 2017. Sebagai 
contoh, harga tayar yang 
dahulunya $90.00 sekarang 
sudah menjadi $98.00 sebiji. 
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Kaola sukacita memaklumkan 
bahawa sebelum perubahan 
kadar cukai import kastam, kadar 
cukai import dari negara-negara 
yang tidak menandatangani 
perjanjian Free Trade Agreement 
(FTA) bagi alat ganti kenderaan 
berat dan jentera berat seperti 
tayar adalah antara 15% dan 
20%.  Sementara itu, kadar cukai 
import dari negara-negara yang 
menandatangani perjanjian Free 
Trade Agreement (FTA) dengan 
Negara Brunei Darussalam ialah 
0%.  
 

Sejak 1 April 2017, cukai bagi alat 
ganti kenderaan berat dan jentera 
berat termasuk tayar adalah 
dikenakan cukai eksais sebanyak 
5% iaitu kadar differential tariff 
bagi  perjanjian FTA tidak akan 
digunakan.   
 
Antara faktor lain yang boleh 
memberikan kenaikan harga 
besar kemungkinan juga 
disebabkan oleh kenaikan harga 
bahan mentah dan seterusnya 
harga produk-produk berkenaan. 

 
Kaola juga menyarankan kepada 
Yang Berhormat untuk 
melaporkan mana-mana kenaikan 
harga yang kurang berpatutan 
dan unsur-unsur penipuan kepada 
JPKE; dan 

 
ii. Adakah pemikiran untuk 

memberikan pertimbangan bagi 
melaksanakan penyelarasan 
mengenai Elaun Sara hidup ini 

agar pesara Skim TAP sama-sama 
menikmati. 
 
Yang Berhormat Pengerusi.  
Perkara ini perlu diteliti secara 
mendalam terutamanya dari segi 
kemampuan kewangan kerajaan 
dalam jangka masa panjang           
jika pemberian kemudahan-
kemudahan tersebut dilaratkan 
kepada pesara Skim TAP.  Kaola 
ingin mengkongsikan bahawa 
kerajaan membelanjakan lebih 
kurang $250 juta setahun untuk 
membayar elaun-elaun kepada 
pegawai dan kakitangan kerajaan 
termasuk mereka yang menerima 
pencen perkhidmatan.   

 
Apa yang penting ialah kita sama-
sama merealisasikan tujuan 
penubuhan Skim TAP ini yang 
antara lainnya untuk memberikan 
kemudahan perlindungan sosial 
bagi menampung keperluan hari 
persaraan bagi rakyat dan 
penduduk negara ini sama ada 
mereka yang berkhidmat di sektor 
awam ataupun sector swasta.  

5. Kaola seterusnya merujuk kepada 
soalan Yang Berhormat Dayang 
Khairunnisa binti Awang Haji Ash’ari 
iaitu  adakah pihak jabatan dapat 
menimbangkan untuk memberi 
insentif bebas cukai bagi produk-
produk yang mesra alam sekitar 
eco-friendly  khususnya teknologi 
panel solar bagi menggalakkan 
orang ramai  menggunakan tenaga 
solar untuk menyumbang kepada 
penjimatan tenaga dalam jangka 
masa yang panjang. Kaola 
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negara masih mengalami defisit              
di sebalik perkembangan-
perkembangan KDNK. 
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ُ إِ  نْ شَاءَ ا�ّٰ     Kementerian Kewangan 
akan meneroka dengan aktif ke atas 
penggunaan teknologi maklumat 
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khasnya dan kementerian-
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dapat ditingkatkan.  
 

4. Seterusnya, kaola ingin merujuk 
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lebih mahal daripada sebelumnya 
iaitu selepas perubahan kadar 
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dahulunya $90.00 sekarang 
sudah menjadi $98.00 sebiji. 
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menyambut baik cadangan Yang 
Berhormat. 
 
Kaola ingin mengongsikan bahawa 
melalui komitmen dalam perjanjian 
APEC sejak 1 April 2012, Negara 
Brunei Darussalam telah 
menyenaraikan sebanyak 78 barisan 
produk environmental good services 
yang dikategorikan boleh melindungi 
alam sekitar dan mesra alam dengan  
tidak ada cukai import dikenakan 
dan ini termasuk solar panel.  
 
Dalam pada itu, Jabatan Kastam dan 
Eksais Diraja telah bekerjasama 
dengan Jabatan Tenaga dan 
Perindustrian bagi mengurangkan 
intensity tenaga kepada 45% tidak 
ada cukai dikenakan bagi turbine 
yang menggunakan aliran wap, 
manakala bagi kenderaan kereta 
hybrid akan ditolak 5% dari kadar 
cukai yang dikenakan. 
 

6. Mengenai permohonan Yang 
Berhormat Awang Haji Abdul Hamid 
bin Haji Mumin supaya pemeriksaan 
Jabatan Kastam dan Eksais Diraja 
diperketatkan secara lebih konsisten 
dan bukan sahaja pada waktu-waktu 
musim tertentu bagi mencegah 
kemasukan barang-barang yang 
terlarang seperti rokok dan barang-
barang lainnya yang ditegah keras 
ke Negara Brunei Darussalam 
melalui  pos-pos kawalan dan ‘jalan-
jalan tikus’.  
 
Kaola mengucapkan terima kasih 
atas keprihatinan Ahli Yang 
Berhormat   dan  ُ  Jabatan   إِنْ شَاءَ ا�ّٰ

Kastam dan Eksais Diraja bersama 
dengan agensi-agensi penguat- 
kuasaan undang-undang yang lain 
akan terus komited dalam sama-
sama menjaga keselamatan, 
keamanan dan kedaulatan Negara 
Brunei Darussalam.  
 
Jabatan Kastam dan Eksais Diraja 
telah mengambil langkah-langkah 
seperti mengadakan operasi 
bersepadu dengan agensi-agensi 
penguatkuasaan yang lain. 
Meningkatkan kekerapan rondaan             
di ‘lorong-lorong tikus’ dan tempat 
yang dikenal pasti berisiko            
tinggi. Memperketatkan kawalan 
pemeriksaan di pos-pos kawalan 
darat dan perairan negara ini.           
 
Kaola ingin mengongsikan 
perangkaan operasi Jabatan Kastam 
dan Eksais Diraja termasuk operasi 
bersepadu dengan agensi-agensi 
penguatkuasaan yang lain iaitu pada 
tahun 2016 sejumlah 1,263 operasi 
telah dilaksanakan, manakala 1,242 
operasi pada tahun 2017. 

 
7. Mengenai beberapa soalan yang 

dibangkitkan oleh Yang Berhormat 
Pengiran Haji Mohamed bin 
Pengiran Haji Osman @ Othman 
iaitu: 

 
i. Supaya pemberian elaun-elaun 

tertentu seperti Elaun Kurnia 
Khas dan Elaun Sara Hidup 
berkenaan juga dihulurkan 
kepada pekerja-pekerja syarikat 
swasta bagi mengelakkan soal 
memilih pekerjaan di sektor 
kerajaan. 
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Kaola mengucapkan terima kasih 
atas soalan dan saranan Ahli 
Yang Berhormat dan kaola 
menghargai keprihatinan Ahli 
Yang Berhormat terhadap 
kesejahteraan pekerja di sektor 
swasta. 
 
Yang Berhormat Pengerusi. 
Perkara ini pernah dibangkitkan 
di musim mesyuarat yang lalu 
iaitu semasa Pembentangan 
Belanjawan Tahun Kewangan 
2014/2015. Pemberian Elaun 
Kurnia Khas dan Elaun Sara 
Hidup oleh kerajaan kepada 
pekerja-pekerja sektor kerajaan 
adalah selaku fungsi kerajaan 
sebagai majikan.  
 

Oleh itu kita tidaklah sepatutnya 
meletakkan beban untuk 
menghulurkan elaun-elaun 
tersebut kepada kerajaan 
semata-mata. Para majikan dan 
pengusaha-pengusaha di sektor 
swasta juga seharusnya 
mempunyai tanggungjawab 
sosial kepada pekerja-pekerja 
mereka dengan menawarkan 
pakej gaji yang lebih menarik, 
memperbaiki persekitaran kerja 
yang kondusif, menyediakan 
kemudahan-kemudahan yang 
bersesuaian dan sebagainya. Ini 
adalah untuk menghargai 
sumbangan bakti dan 
perkhidmatan mereka. 

 
Walau bagaimanapun, terdapat 
beberapa sektor swasta telah 
memberi tahap ganjaran 

perkhidmatan yang lebih baik 
daripada apa yang diberikan oleh 
kerajaan. Seperti yang kita 
maklum terdapat beberapa 
kemudahan yang telah 
dihulurkan oleh kerajaan yang 
juga turut dinikmati oleh 
pekerja-pekerja di sektor swasta 
seperti kemudahan Cuti Bersalin 
mulai 1 Januari 2011 iaitu 
kerajaan akan membayar balik 
kepada majikan gaji bagi minggu 
Ke-9 hingga Ke-13 percutian 
pekerja-pekerja swasta yang 
bercuti bersalin itu. 
 
Elaun Pelajaran Treasury bagi 
ahli-ahli TAP yang bekerja             
di sektor swasta dan bantuan 
kewangan sebanyak $25,000 
kepada ahli-ahli TAP yang 
mencarum ke dalam Skim 
Tabung Perumahan TAP. 
Kerajaan akan terus berusaha 
untuk mempelbagaikan 
ekonominya, menambah peluang 
pekerjaan, membuka peluang-
peluang kepada syarikat-syarikat 
tempatan termasuk MSME. Jika 
usaha-usaha ini berjaya, ia akan 
dapat meningkatkan lagi taraf 
dan kualiti kehidupan penduduk 
negara ini selaras dengan visi 
Wawasan Brunei 2035. 

Untuk mencapai kejayaan ini 
memerlukan kerjasama dari 
semua pihak di sektor swasta 
dan sektor awam. Komitmen dan 
dukungan bersama adalah perlu 
untuk meningkatkan taraf dan 
kualiti kehidupan setiap rakyat 
dan penduduk di Negara Brunei 
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menyambut baik cadangan Yang 
Berhormat. 
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Darussalam termasuk pekerja 
sektor swasta. 
 

ii. Mengenai adakah perlu untuk 
syarikat telefon selular DST dan 
Progressive Cellular bersaing 
antara satu sama yang lain dan 
adakah tidak lebih berkesan dari 
segi kos tenaga kerja, sistem 
dan peralatan yang digunakan 
jika 2 buah syarikat ini 
digabungkan menjadi satu 
syarikat? 

 
Yang Berhormat Pengerusi. 
Kaola bersetuju dengan 
pendapat Ahli Yang Berhormat 
itu, memang ada terdapat 
penjimatan kos, jika sekiranya 
kedua-dua buah syarikat 
pembekal perkhidmatan 
telekomunikasi disatukan.  

 
Walau bagaimanapun, apa yang 
lebih penting ialah dalam dunia 
perniagaan, pesaingan satu 
perkara yang dapat memberikan 
manfaat kepada pengguna iaitu 
dengan memberikan harga yang 
kompetitif serta produk-produk 
perkhidmatan pelanggan yang 
lebih berkualiti. 
 
Ke arah itu, Darussalam Asset 
Sdn. Bhd. sebagai pemegang 
saham syarikat - syarikat 
pembekal telekomunikasi selular 
di negara ini sedang mengkaji 
semula struktur portfolio dan 
prestasi sektor telekomunikasi 
dengan bertujuan antaranya 
untuk meningkatkan kelajuan 

connectivity dan reliability 
perkhidmatan mobile dan fax. 
Meningkatkan liputan atau 
coverage, pilihan kualiti dan 
kepelbagaiaan tawaran produk 
dan perkhidmatan pada harga 
yang lebih rendah untuk semua 
pengguna dan perniagaan. 

 
Mengoptimumkan kos, 
mempercepatkan pelaburan 
dalam infrastruktur 
telekomunikasi yang canggih  
dan state of the art  untuk 
menyediakan asas bagi 
perkhidmatan 5G dan internet of 
things.  
 
Meningkatkan bilangan dan 
kemahiran para profesional 
telekom tempatan di peringkat 
pengurusan kanan dan teknikal 
dengan     tujuan   supaya 
syarikat-syarikat telekomunikasi 
diketuai dan diuruskan oleh 
eksekutif dan kakitangan yang 
terdiri daripada anak-anak 
tempatan.  

 
Seperti jua negara-negara lain 
sektor komunikasi adalah 
pemangkin atau catalyst untuk 
meningkatkan inovasi khususnya 
untuk mewujudkan peluang-
peluang pekerjaan baharu yang 
berkualiti tinggi bagi para belia              
di negara ini. 

Prestasi sektor telekomunikasi 
pada masa ini berfungsi dengan 
baik. Walau bagaimanapun, 
boleh diperbaiki lagi untuk 
memberikan manfaat yang lebih 
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besar kepada negara berbanding 
sekarang. 

 
Ke arah ini, matlamat utama 
adalah untuk mengoptimumkan 
structure sector dan tahap 
perkhidmatan untuk 
memaksimumkan nilai wang atau 
value for money kepada pengguna 
serta mendukung kemajuan 
ekonomi negara. 

 
8. Mengenai dengan soalan Yang 

Berhormat Pehin Orang Kaya Putera 
Maharaja Dato Paduka Awang Haji 
Abdul Ghani bin Pehin Datu Pekerma 
Dewa Dato Paduka Awang Haji 
Abdul Rahim iaitu mengenai 
penjelasan maksud Pegawai 
Pinjaman dalam Tajuk 001/002. 
Adakah sama dengan pegawai luar 
yang dikontrak secara masa-masa 
yang tertentu? dan penjelasan skop 
yang diliputi oleh perbelanjaan 
sebanyak $1,254,795.00 Adakah ia 
sama dengan yang dimaksudkan 
dengan pegawai kontrak itu? 

 
Kaola mengucapkan terima kasih 
atas soalan Ahli Yang Berhormat  
itu. Pegawai pinjaman yang 
dimaksudkan bukanlah pegawai 
pinjaman dari luar negara yang 
diambil secara berkontrak, tetapi 
adalah pegawai-pegawai yang 
ditempatkan atau dipinjamkan 
(seconded) ke kementerian dan 
jabatan kerajaan lain yang antara 
lainnya bertujuan untuk membantu 
kementerian berkenaan dalam 
pengurusan hal ehwal kewangan.   
            

Di samping untuk memberikan 
pendedahan dan pengalaman 
kepada pegawai-pegawai 
berkenaan. Peruntukan yang 
dimaksudkan oleh Yang Berhormat  
iaitu sejumlah $1.39 juta bagi Tahun 
Kewangan 2018/2019 adalah untuk 
pembayaran gaji dan elaun-elaun; 
 

9. Perkara yang dibangkitkan oleh 
Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari @ Jahari 
iaitu untuk Kementerian Kewangan 
merundingkan dengan pihak swasta 
yang berniaga dengan Brunei             
yang tidak dikenakan cukai-cukai 
pendapatan dan sebagainya. 
Mengenai kemudahan-kemudahan 
yang ditawarkan bagi mengimbangi 
apa yang ada dalam sektor awam, 
kaola mengucapkan terima kasih 
atas saranan ini  ِ  pihak kaola ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
akan berunding dengan agensi-
agensi yang berkepentingan. 

Sekian sahaja yang dapat kaola 
sampaikan Yang Berhormat Pengerusi. 
Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kita telah pun 
mendengar kenyataan yang dibuat            
oleh Yang Berhormat Menteri Kewangan 
II mengenai ataupun sebagai respons 
kepada soalan-soalan yang telah 
dikemukakan terdahulu daripada Ahli-
Ahli Yang Berhormat Yang Dilantik. 
 
Sebelum pandangan ini kita teruskan, 
saya telah difahamkan bahawa Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
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Darussalam termasuk pekerja 
sektor swasta. 
 

ii. Mengenai adakah perlu untuk 
syarikat telefon selular DST dan 
Progressive Cellular bersaing 
antara satu sama yang lain dan 
adakah tidak lebih berkesan dari 
segi kos tenaga kerja, sistem 
dan peralatan yang digunakan 
jika 2 buah syarikat ini 
digabungkan menjadi satu 
syarikat? 

 
Yang Berhormat Pengerusi. 
Kaola bersetuju dengan 
pendapat Ahli Yang Berhormat 
itu, memang ada terdapat 
penjimatan kos, jika sekiranya 
kedua-dua buah syarikat 
pembekal perkhidmatan 
telekomunikasi disatukan.  

 
Walau bagaimanapun, apa yang 
lebih penting ialah dalam dunia 
perniagaan, pesaingan satu 
perkara yang dapat memberikan 
manfaat kepada pengguna iaitu 
dengan memberikan harga yang 
kompetitif serta produk-produk 
perkhidmatan pelanggan yang 
lebih berkualiti. 
 
Ke arah itu, Darussalam Asset 
Sdn. Bhd. sebagai pemegang 
saham syarikat - syarikat 
pembekal telekomunikasi selular 
di negara ini sedang mengkaji 
semula struktur portfolio dan 
prestasi sektor telekomunikasi 
dengan bertujuan antaranya 
untuk meningkatkan kelajuan 

connectivity dan reliability 
perkhidmatan mobile dan fax. 
Meningkatkan liputan atau 
coverage, pilihan kualiti dan 
kepelbagaiaan tawaran produk 
dan perkhidmatan pada harga 
yang lebih rendah untuk semua 
pengguna dan perniagaan. 

 
Mengoptimumkan kos, 
mempercepatkan pelaburan 
dalam infrastruktur 
telekomunikasi yang canggih  
dan state of the art  untuk 
menyediakan asas bagi 
perkhidmatan 5G dan internet of 
things.  
 
Meningkatkan bilangan dan 
kemahiran para profesional 
telekom tempatan di peringkat 
pengurusan kanan dan teknikal 
dengan     tujuan   supaya 
syarikat-syarikat telekomunikasi 
diketuai dan diuruskan oleh 
eksekutif dan kakitangan yang 
terdiri daripada anak-anak 
tempatan.  

 
Seperti jua negara-negara lain 
sektor komunikasi adalah 
pemangkin atau catalyst untuk 
meningkatkan inovasi khususnya 
untuk mewujudkan peluang-
peluang pekerjaan baharu yang 
berkualiti tinggi bagi para belia              
di negara ini. 

Prestasi sektor telekomunikasi 
pada masa ini berfungsi dengan 
baik. Walau bagaimanapun, 
boleh diperbaiki lagi untuk 
memberikan manfaat yang lebih 
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besar kepada negara berbanding 
sekarang. 

 
Ke arah ini, matlamat utama 
adalah untuk mengoptimumkan 
structure sector dan tahap 
perkhidmatan untuk 
memaksimumkan nilai wang atau 
value for money kepada pengguna 
serta mendukung kemajuan 
ekonomi negara. 

 
8. Mengenai dengan soalan Yang 

Berhormat Pehin Orang Kaya Putera 
Maharaja Dato Paduka Awang Haji 
Abdul Ghani bin Pehin Datu Pekerma 
Dewa Dato Paduka Awang Haji 
Abdul Rahim iaitu mengenai 
penjelasan maksud Pegawai 
Pinjaman dalam Tajuk 001/002. 
Adakah sama dengan pegawai luar 
yang dikontrak secara masa-masa 
yang tertentu? dan penjelasan skop 
yang diliputi oleh perbelanjaan 
sebanyak $1,254,795.00 Adakah ia 
sama dengan yang dimaksudkan 
dengan pegawai kontrak itu? 

 
Kaola mengucapkan terima kasih 
atas soalan Ahli Yang Berhormat  
itu. Pegawai pinjaman yang 
dimaksudkan bukanlah pegawai 
pinjaman dari luar negara yang 
diambil secara berkontrak, tetapi 
adalah pegawai-pegawai yang 
ditempatkan atau dipinjamkan 
(seconded) ke kementerian dan 
jabatan kerajaan lain yang antara 
lainnya bertujuan untuk membantu 
kementerian berkenaan dalam 
pengurusan hal ehwal kewangan.   
            

Di samping untuk memberikan 
pendedahan dan pengalaman 
kepada pegawai-pegawai 
berkenaan. Peruntukan yang 
dimaksudkan oleh Yang Berhormat  
iaitu sejumlah $1.39 juta bagi Tahun 
Kewangan 2018/2019 adalah untuk 
pembayaran gaji dan elaun-elaun; 
 

9. Perkara yang dibangkitkan oleh 
Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari @ Jahari 
iaitu untuk Kementerian Kewangan 
merundingkan dengan pihak swasta 
yang berniaga dengan Brunei             
yang tidak dikenakan cukai-cukai 
pendapatan dan sebagainya. 
Mengenai kemudahan-kemudahan 
yang ditawarkan bagi mengimbangi 
apa yang ada dalam sektor awam, 
kaola mengucapkan terima kasih 
atas saranan ini  ِ  pihak kaola ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
akan berunding dengan agensi-
agensi yang berkepentingan. 

Sekian sahaja yang dapat kaola 
sampaikan Yang Berhormat Pengerusi. 
Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kita telah pun 
mendengar kenyataan yang dibuat            
oleh Yang Berhormat Menteri Kewangan 
II mengenai ataupun sebagai respons 
kepada soalan-soalan yang telah 
dikemukakan terdahulu daripada Ahli-
Ahli Yang Berhormat Yang Dilantik. 
 
Sebelum pandangan ini kita teruskan, 
saya telah difahamkan bahawa Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
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Negeri ingin untuk membuat kenyataan 
terhadap perkara yang berkenaan. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Kaola ingin 
memberi penjelasan kepada soalan yang 
telah dikemukakan oleh Yang Berhormat 
Dayang Khairunnisa binti Awang Haji 
Ash'ari mengenai pemantauan 
pinjaman-pinjaman wang yang tidak 
berlesen.  
 
1. Pihak Autoriti Monetori Brunei 

Darussalam (AMBD) sentiasa 
memantau aktiviti-aktiviti pinjaman 
wang yang tidak berlesen di negara 
ini. Antara langkah-langkah yang 
telah dilaksanakan oleh pihak AMBD 
bagi menangani perkara ini            
ialah pihak AMBD sentiasa 
bekerjasama dengan agensi-agensi 
penguatkuasaan yang berkenaan 
khususnya Pasukan Polis Diraja 
Brunei bagi penyiasatan terhadap 
mana-mana individu dan syarikat                
yang disyaki menjalankan aktiviti 
pinjaman wang yang tidak berlesen; 
 

2. Pihak AMBD juga dari masa               
ke masa menerbitkan senarai dalam 
laman sesawang AMBD bagi 
menyenaraikan mana-mana individu 
atau syarikat yang disyaki 
menjalankan kegiatan kewangan 
yang tidak berlesen termasuk aktiviti 
pinjaman wang yang tidak berlesen; 
 

3. Pihak AMBD telah dan akan terus 
memberikan kesedaran awam 
melalui program-program celik 
kewangan seperti jerayawara-

jerayawara dan penerbitan-
penerbitan maklumat kesedaran di 
media massa dan media               
sosial bertujuan bagi mengingatkan 
orang ramai agar tidak menjadi 
mangsa kepada kegiatan kewangan 
yang tidak berlesen dan risiko             
yang berkaitan dengannya; dan 
 

4. Dalam hubungan ini, orang ramai 
adalah dinasihatkan untuk sentiasa 
berwaspada agar tidak terlibat 
dalam aktiviti-aktiviti kewangan  
yang tidak berlesen. Untuk sebarang 
aduan, orang ramai bolehlah 
menghubungi pihak AMBD atau 
melaporkan terus kepada pihak 
Pasukan Polis Diraja Brunei.  

 
Kaola juga suka untuk merespons 
kepada soalan yang dikemukakan Yang 
Berhormat Awang Haji Mohimin bin Haji 
Johari @ Jahari mengenai isu gaji 
minimum yang diusulkan. Dalam 
perkara ini, Jabatan Buruh dengan 
bantuan Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri dan Perdagangan telah 
mendapatkan khidmat pakar dari pihak 
Institute for ASEAN and East Asia (ERIA) 
untuk melaksanakan kajian dan 
seterusnya mencadangkan kadar bagi 
gaji minimum bagi Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Kajian yang dibuat oleh pihak ini ERIA 
mengambil kira amalan-amalan terbaik 
dari negara-negara ASEAN yang lain, 
penganalisisan ke atas Kaji Selidik 
Tenaga Buruh (Labour Force Survey) 
dan Kaji Selidik Perbelanjaan Isi Rumah 
yang diperolehi dari pihak Jabatan 
Perancangan dan Kemajuan Ekonomi 
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serta statistik lain yang relevan. Dari 
kajian berkenaan pihak ERIA telah 
mengemukakan satu cadangan kadar 
gaji minimum berdasarkan kepada 
prinsip bahawa dengan kadar berkenaan 
setiap pekerja akan dapat mengekalkan 
taraf hidup minimum (maintain 
minimum standard of living). 
 
Dalam masa yang sama, Jabatan Buruh 
juga telah mengadakan dialog berskala 
kecil di peringkat awal dengan 65 buah 
syarikat yang terpilih berasaskan saiz 
dalam 18 sektor industri seperti 
pembinaan, pertanian, pendidikan, 
perbankan, perhutanan dan borong 
serta runcit untuk melihat industri 
secara ringkas kadar gaji terendah yang 
ditawarkan dan bagi mengetahui                 
di peringkat awal ini sektor industri yang 
akan merasai kesan yang ketara dengan 
pelaksanaan dasar ini. 
 
Langkah seterusnya adalah bagi Jabatan 
Buruh untuk meneruskan pelan 
komunikasi (communication plan) 
melalui sesi dialog bersama agensi-
agensi kerajaan yang berkepentingan 
dan sektor swasta dengan skala yang 
lebih besar khasnya bagi sektor industri 
yang dipercayai merasakan kesan ketara 
daripada pelaksanaan dasar gaji  
minimum ini.   
 
Perkara ini perlu dilaksanakan lebih 
dahulu dengan berkesan untuk 
mendapatkan tindak balas dan 
persetujuan meluas jika kesemua pihak 
supaya kadar yang akan ditetapkan 
nanti adalah seimbang iaitu akan dapat 
mengekalkan keupayaan syarikat-
syarikat untuk terus menggaji pekerja 

dan dalam pada masa yang sama 
mengekalkan keupayaan setiap pekerja 
untuk menyara diri masing-masing.  
 
Sekian saja penjelasan dari pada kaola, 
Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri terhadap 
kenyataan tambahan yang diberikan 
sebagai jawapan kepada soalan-soalan 
yang telah dikemukakan itu. 
 
Saya kira dengan jawapan-jawapan 
yang telah diberikan terhadap soalan-
soalan yang telah dikemukakan itu, 
maka cukuplah sudah perkara ini kita 
bincangkan secara mendalam dan 
terperinci. Perkara ini sekarang saya kira 
sampailah ke peringkatnya untuk 
mengundi Tajuk SD01A - hingga SD09A 
bagi Kementerian Kewangan. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat yang bersetuju 
sila angkat tangan? 
 

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

 
Terima kasih nampaknya semua Ahli 
yang bersetuju dengan Peruntukan 
Belanjawan Kementerian Kewangan. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Kementerian Kewangan dan jabatan-
jabatan di bawahnya bagi Tajuk             
SD01A hingga SD09A dijadikan 
sebahagian daripada Jadual. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat pada  hari Khamis juga 
kita telah pun mendengar beberapa 
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Negeri ingin untuk membuat kenyataan 
terhadap perkara yang berkenaan. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Kaola ingin 
memberi penjelasan kepada soalan yang 
telah dikemukakan oleh Yang Berhormat 
Dayang Khairunnisa binti Awang Haji 
Ash'ari mengenai pemantauan 
pinjaman-pinjaman wang yang tidak 
berlesen.  
 
1. Pihak Autoriti Monetori Brunei 

Darussalam (AMBD) sentiasa 
memantau aktiviti-aktiviti pinjaman 
wang yang tidak berlesen di negara 
ini. Antara langkah-langkah yang 
telah dilaksanakan oleh pihak AMBD 
bagi menangani perkara ini            
ialah pihak AMBD sentiasa 
bekerjasama dengan agensi-agensi 
penguatkuasaan yang berkenaan 
khususnya Pasukan Polis Diraja 
Brunei bagi penyiasatan terhadap 
mana-mana individu dan syarikat                
yang disyaki menjalankan aktiviti 
pinjaman wang yang tidak berlesen; 
 

2. Pihak AMBD juga dari masa               
ke masa menerbitkan senarai dalam 
laman sesawang AMBD bagi 
menyenaraikan mana-mana individu 
atau syarikat yang disyaki 
menjalankan kegiatan kewangan 
yang tidak berlesen termasuk aktiviti 
pinjaman wang yang tidak berlesen; 
 

3. Pihak AMBD telah dan akan terus 
memberikan kesedaran awam 
melalui program-program celik 
kewangan seperti jerayawara-

jerayawara dan penerbitan-
penerbitan maklumat kesedaran di 
media massa dan media               
sosial bertujuan bagi mengingatkan 
orang ramai agar tidak menjadi 
mangsa kepada kegiatan kewangan 
yang tidak berlesen dan risiko             
yang berkaitan dengannya; dan 
 

4. Dalam hubungan ini, orang ramai 
adalah dinasihatkan untuk sentiasa 
berwaspada agar tidak terlibat 
dalam aktiviti-aktiviti kewangan  
yang tidak berlesen. Untuk sebarang 
aduan, orang ramai bolehlah 
menghubungi pihak AMBD atau 
melaporkan terus kepada pihak 
Pasukan Polis Diraja Brunei.  

 
Kaola juga suka untuk merespons 
kepada soalan yang dikemukakan Yang 
Berhormat Awang Haji Mohimin bin Haji 
Johari @ Jahari mengenai isu gaji 
minimum yang diusulkan. Dalam 
perkara ini, Jabatan Buruh dengan 
bantuan Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri dan Perdagangan telah 
mendapatkan khidmat pakar dari pihak 
Institute for ASEAN and East Asia (ERIA) 
untuk melaksanakan kajian dan 
seterusnya mencadangkan kadar bagi 
gaji minimum bagi Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Kajian yang dibuat oleh pihak ini ERIA 
mengambil kira amalan-amalan terbaik 
dari negara-negara ASEAN yang lain, 
penganalisisan ke atas Kaji Selidik 
Tenaga Buruh (Labour Force Survey) 
dan Kaji Selidik Perbelanjaan Isi Rumah 
yang diperolehi dari pihak Jabatan 
Perancangan dan Kemajuan Ekonomi 
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serta statistik lain yang relevan. Dari 
kajian berkenaan pihak ERIA telah 
mengemukakan satu cadangan kadar 
gaji minimum berdasarkan kepada 
prinsip bahawa dengan kadar berkenaan 
setiap pekerja akan dapat mengekalkan 
taraf hidup minimum (maintain 
minimum standard of living). 
 
Dalam masa yang sama, Jabatan Buruh 
juga telah mengadakan dialog berskala 
kecil di peringkat awal dengan 65 buah 
syarikat yang terpilih berasaskan saiz 
dalam 18 sektor industri seperti 
pembinaan, pertanian, pendidikan, 
perbankan, perhutanan dan borong 
serta runcit untuk melihat industri 
secara ringkas kadar gaji terendah yang 
ditawarkan dan bagi mengetahui                 
di peringkat awal ini sektor industri yang 
akan merasai kesan yang ketara dengan 
pelaksanaan dasar ini. 
 
Langkah seterusnya adalah bagi Jabatan 
Buruh untuk meneruskan pelan 
komunikasi (communication plan) 
melalui sesi dialog bersama agensi-
agensi kerajaan yang berkepentingan 
dan sektor swasta dengan skala yang 
lebih besar khasnya bagi sektor industri 
yang dipercayai merasakan kesan ketara 
daripada pelaksanaan dasar gaji  
minimum ini.   
 
Perkara ini perlu dilaksanakan lebih 
dahulu dengan berkesan untuk 
mendapatkan tindak balas dan 
persetujuan meluas jika kesemua pihak 
supaya kadar yang akan ditetapkan 
nanti adalah seimbang iaitu akan dapat 
mengekalkan keupayaan syarikat-
syarikat untuk terus menggaji pekerja 

dan dalam pada masa yang sama 
mengekalkan keupayaan setiap pekerja 
untuk menyara diri masing-masing.  
 
Sekian saja penjelasan dari pada kaola, 
Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri terhadap 
kenyataan tambahan yang diberikan 
sebagai jawapan kepada soalan-soalan 
yang telah dikemukakan itu. 
 
Saya kira dengan jawapan-jawapan 
yang telah diberikan terhadap soalan-
soalan yang telah dikemukakan itu, 
maka cukuplah sudah perkara ini kita 
bincangkan secara mendalam dan 
terperinci. Perkara ini sekarang saya kira 
sampailah ke peringkatnya untuk 
mengundi Tajuk SD01A - hingga SD09A 
bagi Kementerian Kewangan. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat yang bersetuju 
sila angkat tangan? 
 

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

 
Terima kasih nampaknya semua Ahli 
yang bersetuju dengan Peruntukan 
Belanjawan Kementerian Kewangan. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Kementerian Kewangan dan jabatan-
jabatan di bawahnya bagi Tajuk             
SD01A hingga SD09A dijadikan 
sebahagian daripada Jadual. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat pada  hari Khamis juga 
kita telah pun mendengar beberapa 
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soalan yang telah dikemukakan oleh 
Ahli-Ahli Yang Berhormat yang ditujukan 
kepada Yang Berhormat Menteri-Menteri 
berkenaan di Jabatan Perdana Menteri. 
Sungguhpun kita telah pun meluluskan 
Belanjawan Jabatan Perdana Menteri 
dan jabatan-jabatan di bawahnya,           
saya kira adalah perlu ataupun elok  
soalan-soalan yang berkenaan itu 
diberikan jawapannya sebagai asas  
atau pun dasar bagi kita untuk 
menerangkan bagi kepentingan umum 
di Negara Brunei Darussalam.  
 
Sekarang saya persilakan Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan             
Perdana Menteri bagi mengemukakan 
keterangan-keterangan ini. Silakan Yang 
Berhormat.  
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri: Terima  kasih  Yang 
Berhormat Pengerusi. حْي نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ مبسِْمِ ا�ّٰ  

Ahli-Ahli Yang Berhormat, saya mulakan 
jawapan-jawapan kepada soalan-soalan 
yang diberikan pada hari Khamis yang 
lepas. Mula-mula sekali ialah: 
 
1. Soalan daripada Yang Berhormat 

Awang Haji Mohimin bin Haji Johari 
@ Jahari mengenai apakah  peranan 
Jabatan Penyelidik Brunei, Jabatan 
Perdana Menteri? Adakah 
peruntukan ke arah profesional 
untuk memperkuat bangsa dan 
negara? 

Sebagai merujuk kepada mukadimah 
kaola pada di awal-awal 

pembentangan peruntukan, kaola 
telah memberikan pandangan 
sebanyak 5 buah jabatan di Jabatan 
Perdana Menteri yang dikirakan 
tertutup disebabkan jabatan-jabatan 
ini berkaitan langsung dengan hal 
ehwal strategik keselamatan negara 
iaitu isu-isu yang akan dibincangkan 
mungkin perkara yang sensitif dan 
tidak bersesuaian untuk 
dibincangkan secara terbuka. Maka 
Jabatan Penyelidikan Brunei salah 
satu daripada 5 jabatan itu; 
 

2. Soalan-soalan daripada Yang 
Berhormat  Pehin Orang Kaya Putera 
Maharaja Dato Paduka Awang Haji 
Abdul Ghani bin Pehin Datu Pekerma 
Dewa Dato Paduka Haji Abdul Rahim 
ada 3 perkara:- 

 
i. Yang Berhormat menyarankan 

supaya ditambah peruntukan 
untuk Radio Televisen Brunei 
bagi perkara kreatif dan inovatif. 
Kaola berterima kasih atas 
keprihatinan Yang Berhormat 
dalam perkara ini. Bagi apa jua 
rancangan dan perancangan 
Radio Televisen Brunei dengan 
pertambahan peruntukan, 
Seperti yang kaola sampaikan 
dalam mukadimah kaola yang 
awal-awal lagi yang Jabatan 
Perdana Menteri khususnya 
Radio Televisen Brunei 
memegang prinsip “berpada-
pada pada yang ada”, “berjimat 
sebelum habis” dan “biar  
cangkik jangan putus”. Maka 
persembahan abis kaola adalah 
atas asas-asas yang ada, tetapi 
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tidak pula menghilangkan 
semangat kreatif dan inovatif itu. 
Abiskaola akan begerak dengan 
bersemangat dengan bekal yang 
ada diberikan kepada abiskaola;  
 

ii. Mengenai siaran radio yang 
menyiarkan rakaman-rakaman 
lama kaola menghargai maksud 
Yang Berhormat itu. Walau 
bagaimanapun, teguran daripada 
Yang Berhormat itu akan diambil 
perhatian dan akan menjalankan 
apa yang dikehendaki. Walau 
bagaimanapun, dalam perkara 
ulang-mengulang rakaman lama 
ini kaola masih teringat kepada 
kegemaran Yang Berhormat 
sendiri iaitu lagu lama iaitu ada 
nostalgianya. Jadi abiskola 
ulangtah juga lagi; dan  

 
iii. Ketiga mengenai “bahasa rojak”. 

Kaola kurang faham rojak apa 
yang dimaksudkan oleh Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka 
Awang Haji Abdul Ghani. Walau 
bagaimanapun berkaitan dengan 
penggunaan “bahasa rojak” 
Radio Televisen Brunei memang 
sentiasa membuat pemantauan 
dan teguran terhadap penyiar-
penyiar radio supaya tidak akan 
menggunakan bahasa yang 
kurang sesuai.  
 
Berkemungkinan besar bahasa 
rojak yang didengar bukannya 
saluran di bawah rangkaian 
Radio Televisen Brunei kerana 
setakat ini hasil tinjauan jabatan 

tidak mendapati sebarang 
penggunaan “bahasa rojak”                 
di rangkaian Radio Televisyen 
Brunei. Sejak perkara ini 
dibangkitkan dalam Majlis 
Mesyuarat Negara pada tahun 
2012.  

Dalam pada itu, Radio Televisyen 
Brunei secara berterusan 
mengendalikan aktiviti latihan 
penyampaian radio dan 
televisyen dan kerjasama agensi 
kerajaan seperti Dewan Bahasa 
dan Pustaka dan institusi 
pengajian tinggi seperti 
Universiti Brunei Darussalam 
khusus dari segi pengunaan 
bahasa, sebutan dan 
penyampaian yang diguna pakai 
dan diterima pakai dalam bidang 
penyiaran.  
 
Jabatan juga mengendalikan 
beberapa aktiviti latihan dalam 
jabatan berbentuk klinik dan 
bengkel yang bertujuan 
mempertingkatkan pengetahuan 
dan kemahiran secara khusus 
isu-isu yang berkaitan dengan 
penyampaian televisyen dan 
radio. Langkah ini adalah wajar 
dalam memastikan mutu 
penyampaian televisyen dan 
radio pada tahap yang 
cemerlang.Walau bagaimanapun 
kaola menyambut baik               
akan peringatan mengenai 
penggunaan bahasa tersebut 
dan Radio Televisyen akan 
sentiasa memantau akan perkara 
ini dari masa ke semasa; 
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soalan yang telah dikemukakan oleh 
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1. Soalan daripada Yang Berhormat 

Awang Haji Mohimin bin Haji Johari 
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Jabatan Penyelidikan Brunei salah 
satu daripada 5 jabatan itu; 
 

2. Soalan-soalan daripada Yang 
Berhormat  Pehin Orang Kaya Putera 
Maharaja Dato Paduka Awang Haji 
Abdul Ghani bin Pehin Datu Pekerma 
Dewa Dato Paduka Haji Abdul Rahim 
ada 3 perkara:- 

 
i. Yang Berhormat menyarankan 

supaya ditambah peruntukan 
untuk Radio Televisen Brunei 
bagi perkara kreatif dan inovatif. 
Kaola berterima kasih atas 
keprihatinan Yang Berhormat 
dalam perkara ini. Bagi apa jua 
rancangan dan perancangan 
Radio Televisen Brunei dengan 
pertambahan peruntukan, 
Seperti yang kaola sampaikan 
dalam mukadimah kaola yang 
awal-awal lagi yang Jabatan 
Perdana Menteri khususnya 
Radio Televisen Brunei 
memegang prinsip “berpada-
pada pada yang ada”, “berjimat 
sebelum habis” dan “biar  
cangkik jangan putus”. Maka 
persembahan abis kaola adalah 
atas asas-asas yang ada, tetapi 

PAGI HARI SABTU, 22 JAMADILAKHIR 1439 / 10 MAC 2018 
  

257 

tidak pula menghilangkan 
semangat kreatif dan inovatif itu. 
Abiskaola akan begerak dengan 
bersemangat dengan bekal yang 
ada diberikan kepada abiskaola;  
 

ii. Mengenai siaran radio yang 
menyiarkan rakaman-rakaman 
lama kaola menghargai maksud 
Yang Berhormat itu. Walau 
bagaimanapun, teguran daripada 
Yang Berhormat itu akan diambil 
perhatian dan akan menjalankan 
apa yang dikehendaki. Walau 
bagaimanapun, dalam perkara 
ulang-mengulang rakaman lama 
ini kaola masih teringat kepada 
kegemaran Yang Berhormat 
sendiri iaitu lagu lama iaitu ada 
nostalgianya. Jadi abiskola 
ulangtah juga lagi; dan  

 
iii. Ketiga mengenai “bahasa rojak”. 

Kaola kurang faham rojak apa 
yang dimaksudkan oleh Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka 
Awang Haji Abdul Ghani. Walau 
bagaimanapun berkaitan dengan 
penggunaan “bahasa rojak” 
Radio Televisen Brunei memang 
sentiasa membuat pemantauan 
dan teguran terhadap penyiar-
penyiar radio supaya tidak akan 
menggunakan bahasa yang 
kurang sesuai.  
 
Berkemungkinan besar bahasa 
rojak yang didengar bukannya 
saluran di bawah rangkaian 
Radio Televisen Brunei kerana 
setakat ini hasil tinjauan jabatan 

tidak mendapati sebarang 
penggunaan “bahasa rojak”                 
di rangkaian Radio Televisyen 
Brunei. Sejak perkara ini 
dibangkitkan dalam Majlis 
Mesyuarat Negara pada tahun 
2012.  

Dalam pada itu, Radio Televisyen 
Brunei secara berterusan 
mengendalikan aktiviti latihan 
penyampaian radio dan 
televisyen dan kerjasama agensi 
kerajaan seperti Dewan Bahasa 
dan Pustaka dan institusi 
pengajian tinggi seperti 
Universiti Brunei Darussalam 
khusus dari segi pengunaan 
bahasa, sebutan dan 
penyampaian yang diguna pakai 
dan diterima pakai dalam bidang 
penyiaran.  
 
Jabatan juga mengendalikan 
beberapa aktiviti latihan dalam 
jabatan berbentuk klinik dan 
bengkel yang bertujuan 
mempertingkatkan pengetahuan 
dan kemahiran secara khusus 
isu-isu yang berkaitan dengan 
penyampaian televisyen dan 
radio. Langkah ini adalah wajar 
dalam memastikan mutu 
penyampaian televisyen dan 
radio pada tahap yang 
cemerlang.Walau bagaimanapun 
kaola menyambut baik               
akan peringatan mengenai 
penggunaan bahasa tersebut 
dan Radio Televisyen akan 
sentiasa memantau akan perkara 
ini dari masa ke semasa; 

 



PAGI HARI SABTU, 22 JAMADILAKHIR 1439 / 10 MAC 2018 
  

258 

3. Soalan daripada Yang Berhormat 
Awang Haji Abdul Hamid @ Sabli bin 
Haji Arshad mengenai jumlah 
peruntukan setiap tahun untuk 
pembelian rancangan-rancangan 
luar negeri:-  

 
i. Apakah rancangan-rancangan 

yang akan dibeli memang benar-
benar sesuai dan berbaloi untuk 
penonton-penonton Brunei?  

 
Untuk makluman Yang 
Berhormat. Radio Televisyen 
Brunei memperuntukkan 
sejumlah $700 ribu bagi Tahun 
Kewangan 2017/2018 bagi 
membeli rancangan-rancangan 
luar negeri berbanding dengan 
peruntukan jumlah $1.4 juta 
bagi tahun 2016/2017 dan 
mungkin dalam 2018/2019 ini 
mungkin akan berkurangan.   
 
Walau bagaimanapun, mengenai 
sama ada rancangan itu               
benar-benar sesuai berbaloi 
untuk penonton Brunei             
tidaklah dinafikan bahawasanya 
rancangan - rancangan itu 
mendapat sambutan daripada 
orang ramai.  

Untuk makluman Yang 
Berhormat, saya telah pergi                  
ke Hollywood bukan untuk 
berlakon Yang Berhormat 
Pengerusi. Setelah pergi ke 
Hollywood, ke Studio Universal, 
ke Studio Paramount dan 
sebagainya untuk menemui 
vendor-vendor atau penjual-
penjual rancangan televisyen.  

Mudah-mudahan biskita ingat 
dulu rancangan-rancangan atau 
siri-siri Knight Riders, The          
A-Team, MacGyver, Dynasty, 
Dallas, Falcon Crest , Air wolf.  
Adalah hasil daripada kerja abis 
kaola bersama dengan Pengarah 
RTB pada masa itu Yang Mulia 
Pengiran Dato Haji Asmalee, 
mencari siri-siri ataupun            
filem-filem yang boleh jadi 
kegemaran ramai dan  ِ  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
sambutan orang ramai begitu 
menggalakkan sekali dan jadilah 
Knight Riders, The A-Team 
begitu popular antara                          
di khalayak orang ramai 
terutama muda-muda.  Tidak 
lupa Hawaii Five ‘O’  dan Love 
Series;   

 
ii Mengenai pengurangan saluran 

RTB dari 5 kepada 3, 
memanglah dimaklumi 
bahawasanya kita dalam 
keadaan hemat dan bercermat, 
maka saluran-saluran tersebut 
sementara waktu ditiadakan 
dulu.   

 
iii. Mengenai kenapa jumlah 

pegawai-pegawai penapis filem 
masih sama dan dikekalkan, 
untuk makluman Yang 
Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid @ Sabli bin Haji Arshad, 
pegawai-pegawai penapis filem 
yang sebenarnya pada masa ini 
tidak lagi 6 orang cuma tinggal 3 
orang sahaja dan tidak boleh 
dikurangi lagi kerana untuk 
menapis filem itu menggunakan 

PAGI HARI SABTU, 22 JAMADILAKHIR 1439 / 10 MAC 2018 
  

259 

atau memerlukan masa yang 
panjang dan bilangan penapis 
jangan kurang. Maklumlah filem-
filem itu kadang-kadang  
panjang-panjang ada antara 
penapis itu mungkin mengantuk.   

 
4. Soalan berikut daripada Yang 

Berhormat Dayang Nik Hafimi binti 
Abdul Haadii mengenai Pusat 
Kebangsaan e-Kerajaan:-   

 
i. Adakah terdapat protokol untuk 

memastikan sistem-sistem ini 
tidak terjejas terutama dari segi 
hacking  atau akses tanpa 
sengaja melalui portable device?   

 
Untuk menjawabnya bermula 
tahun 2014 e-Government  telah 
menjalankan program sekuriti 
bagi sistem e-Kerajaan untuk 
mengatasi isiu-isu keselamatan 
siber. Progam ini merangkumi 
beberapa aspek termasuk Sistem 
Proses Urus Tadbir dan Sumber 
Manusia.  Selain inisiatif di atas 
beberapa aktiviti keselamatan 
lain juga diperkenalkan.  Salah 
satunya ialah piawaian 
keselamatan bagi web aplikasi 
WAC  telah diperkenalkan 
sebagai garis panduan 
pelaksanaan dan pengauditan 
sistem.   

 
Semua web aplikasi kerajaan 
hendaklah diuji keselamatannya 
menggunakan piawaian tersebut 
sebelum ia dilancarkan.              
Pada tahun yang sama pihak               
e-Government telah 

menyediakan satu Standard 
Platform  bagi Laman web 
Kerajaan. Platform ini 
membolehkan pengurusan yang 
lebih teratur dan mudah 
dipantau terutama sekali dalam 
aspek keselamatan IT.  
 
Sementara itu pada tahun 2016 
pihak e-Government telah 
melaksanakan Project Manage 
Security Services dengan 
kerjasama ITPSS. Tujuan  projek 
ini adalah untuk memantau,             
melindungi dan  menubuhkan 
infrastruktur e-Government dan 
aset-aset kerajaan. Aktiviti-
aktiviti seperti memantau 
Network Environment EGNC dan 
perlindungan laman sesawang 
kerajaan bertujuan untuk 
memelihara daripada risiko-risiko 
yang secara berterusan yang 
tidak dijangka-jangka.  Manakala 
aktiviti untuk mengukuhkan 
aset-aset kerajaan Vulnerability  
Management  seperti server  
atau peralatan network  
dilakukan secara suku tahunan; 
dan  

 
ii. Soalan daripada Yang Berhormat 

Dayang Nik Hafimi binti Abdul 
Haadii ialah dengan 
perbelanjaan Pusat e-Kerajaan 
untuk menggunakkan Cloud 
Base Platform untuk meluaskan 
lagi e-service, adakah 
mempunyai langkah dalam 
berjaga-jaga dalam pemantauan 
keselamatan?  
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Sebagai langkah jangka             
masa panjang pihak                                 
e-Government sedang 
melaksanakan aktiviti untuk 
memperkukuhkan keselamatan 
ICT melalui Projek Cyber, 
Security Framework.   

 
Bagi mengukuhkan sekuriti pada 
sistem-sistem e-Kerajaan untuk 
mengatasi isu-isu keselamatan 
Siber, dalam hal ini, pihak                 
e-Government bekerjasama 
dengan Jawatankuasa Kerja 
Keselamatan Siber DKKS                
di bawah Jawatankuasa 
Keselamatan Negara. Rangka 
kerja ini juga akan menentukan 
skop fungsi dan tugas serta 
peranan agensi-agensi masing-
masing dari kerajaan dan swasta 
yang berkepentingan bagi 
peningkatan kerjasama serta 
memastikan Whole of Nation 
Approach dalam menangani 
sebarang isu berkaitan 
keselamatan Siber.   
 
Antara lain rangka kerja ini juga 
akan mengenal pasti undang-
undang dan peraturan yang 
diperlukan termasuklah langkah-
langkah bagi melindungi orang 
ramai daripada ancaman 
keselamatan Siber;   

 
5. Soalan daripada Yang Berhormat 

Pengiran Haji Mohamed bin Pengiran 
Haji Osman @ Othman mengenai:- 

 
i. Sistem Ujian Psikometrik 

pengambilan Jawatan B2.   

Adakah sistem itu relevan sesuai 
diperkenalkan dalam konteks 
Negara Brunei Darussalam yang 
mengatakan didapati ramai yang 
mengeluh akan susahnya 
peringkat ujian, walaupun 
mereka mempunyai kelulusan 
akademik yang cemerlang  
dalam bidang mereka. Hanya 
disebabkan oleh psikometrik itu, 
ada antara calon-calon menemui 
kegagalan.   

 
Sebagai jawapannya, ujian 
psikometrik yang mula 
digunakan oleh Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam pada 25 
Mei 2015 adalah satu kaedah 
standard yang diuji dan 
dihasilkan secara saintifik bagi 
mengukurkan kebolehan semula 
jadi a need ability yang 
diperolehi atau dipelajari 
acquired ability seperti 
pemahaman, kemahiran berfikir 
dan kemahiran menyelesaikan 
masalah  mengikut keperluan 
sesuatu jawatan dalam Bahagian 
II dan ke atas.   

 
Ia digunakan sebagai penilai                
di peringkat awal bagi memilih 
pemohon yang mempunyai 
kebolehan dan kemampuan     
yang diperlukan untuk 
kemahiran utama dalam sesuatu 
jawatan. Selain ujian psikometrik 
ujian biasa dalam bentuk 
Multiple Choice Question juga 
digunakan untuk menilai 3 aspek 
utama iaitu pengetahuan am dan 
kenegaraan, hal ehwal 
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pengurusan dan pengetahuan 
teknikal berkaitan jawatan yang 
diuji. 
   
Keputusan yang diperolehi dari 
kedua-dua jenis ujian tersebut 
digunakan sebagai kaedah untuk 
menyenarai pendek short listing 
bagi memilih sejumlah calon 
yang akan menjalani proses 
selanjutnya. Setakat ini kedua-
dua jenis ujian telah dinilai dapat 
memberikan hasil yang positif 
kepada kualiti calon yang 
dilantik.  
 
Ini menunjukkan bahawa sistem 
ujian yang digunakan oleh 
Suruhanjaya Perkhidmatan 
Awam masih relevan dan sesuai 
untuk diguna pakai dalam 
konteks Negara Brunei 
Darussalam bagi memilih          
calon-calon bersesuaian yang 
mempunyai kemahiran, 
keupayaan mental dan gaya 
tingkah laku serta kebolehan 
menerima  dan memproses 
maklumat untuk membuat 
keputusan dalam  masa yang 
terhad yang ciri-ciri sedemikian 
diperlukan dalam jawatan-
jawatan di Peringkat Bahagian II 
ke atas.  
 
Walau bagaimanapun mengikut 
keperluan dan kesesuaian         
masa semasa SPA sedang 
menjalankan kajian bagi tujuan 
untuk mereviu penggunaan ujian 
psikometrik sebagai kaedah 
candidate profiling dan bukannya 

digunakan sebagai candidate 
shortlisting seperti yang 
dijalankan pada masa ini; 

 
ii. Mengenai wakil jabatan yang 

menginterviu seseorang calon 
untuk mendapat jawatan, 
contohnya jawatan Pegawai 
Pentadbir. Perkara ini perlu 
diambil perhatian oleh SPA 
bahawa soalan-soalan yang 
dikemukakan dan ditanyakan 
hendaklah bersesuaian. Saya 
juga difahamkan bahawa           
soalan yang dikemukakan pada 
calon adalah sangat 
mendukacitakan. Sepatutnya 
wakil-wakil jabatan yang 
menemuduga soalan berkenaan 
dengan jawatan tersebut.  
 
Pada menjawabnya proses temu 
duga bertujuan untuk melihat, 
meneliti, mengesahkan dan 
menilai  calon-calon dari                 
segi kelulusan akademik, 
pengalaman, personaliti, 
kebolehan dan kesesuaian 
menjawat jawatan yang 
berkenaan untuk menentukan 
seseorang calon itu benar-benar 
sesuai bagi jawatan yang 
berkenaan atau the best fit. 
 
Kaedah Competency Based 
Interview (CBI) telah digunakan 
di SPA sebagai teknik temuduga 
bahawa penemuduga bertanya 
soalan-soalan yang menjurus 
kepada kompetensi calon dalam 
keadaan tertentu.  
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Sebagai langkah jangka             
masa panjang pihak                                 
e-Government sedang 
melaksanakan aktiviti untuk 
memperkukuhkan keselamatan 
ICT melalui Projek Cyber, 
Security Framework.   

 
Bagi mengukuhkan sekuriti pada 
sistem-sistem e-Kerajaan untuk 
mengatasi isu-isu keselamatan 
Siber, dalam hal ini, pihak                 
e-Government bekerjasama 
dengan Jawatankuasa Kerja 
Keselamatan Siber DKKS                
di bawah Jawatankuasa 
Keselamatan Negara. Rangka 
kerja ini juga akan menentukan 
skop fungsi dan tugas serta 
peranan agensi-agensi masing-
masing dari kerajaan dan swasta 
yang berkepentingan bagi 
peningkatan kerjasama serta 
memastikan Whole of Nation 
Approach dalam menangani 
sebarang isu berkaitan 
keselamatan Siber.   
 
Antara lain rangka kerja ini juga 
akan mengenal pasti undang-
undang dan peraturan yang 
diperlukan termasuklah langkah-
langkah bagi melindungi orang 
ramai daripada ancaman 
keselamatan Siber;   

 
5. Soalan daripada Yang Berhormat 

Pengiran Haji Mohamed bin Pengiran 
Haji Osman @ Othman mengenai:- 

 
i. Sistem Ujian Psikometrik 

pengambilan Jawatan B2.   

Adakah sistem itu relevan sesuai 
diperkenalkan dalam konteks 
Negara Brunei Darussalam yang 
mengatakan didapati ramai yang 
mengeluh akan susahnya 
peringkat ujian, walaupun 
mereka mempunyai kelulusan 
akademik yang cemerlang  
dalam bidang mereka. Hanya 
disebabkan oleh psikometrik itu, 
ada antara calon-calon menemui 
kegagalan.   

 
Sebagai jawapannya, ujian 
psikometrik yang mula 
digunakan oleh Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam pada 25 
Mei 2015 adalah satu kaedah 
standard yang diuji dan 
dihasilkan secara saintifik bagi 
mengukurkan kebolehan semula 
jadi a need ability yang 
diperolehi atau dipelajari 
acquired ability seperti 
pemahaman, kemahiran berfikir 
dan kemahiran menyelesaikan 
masalah  mengikut keperluan 
sesuatu jawatan dalam Bahagian 
II dan ke atas.   

 
Ia digunakan sebagai penilai                
di peringkat awal bagi memilih 
pemohon yang mempunyai 
kebolehan dan kemampuan     
yang diperlukan untuk 
kemahiran utama dalam sesuatu 
jawatan. Selain ujian psikometrik 
ujian biasa dalam bentuk 
Multiple Choice Question juga 
digunakan untuk menilai 3 aspek 
utama iaitu pengetahuan am dan 
kenegaraan, hal ehwal 
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pengurusan dan pengetahuan 
teknikal berkaitan jawatan yang 
diuji. 
   
Keputusan yang diperolehi dari 
kedua-dua jenis ujian tersebut 
digunakan sebagai kaedah untuk 
menyenarai pendek short listing 
bagi memilih sejumlah calon 
yang akan menjalani proses 
selanjutnya. Setakat ini kedua-
dua jenis ujian telah dinilai dapat 
memberikan hasil yang positif 
kepada kualiti calon yang 
dilantik.  
 
Ini menunjukkan bahawa sistem 
ujian yang digunakan oleh 
Suruhanjaya Perkhidmatan 
Awam masih relevan dan sesuai 
untuk diguna pakai dalam 
konteks Negara Brunei 
Darussalam bagi memilih          
calon-calon bersesuaian yang 
mempunyai kemahiran, 
keupayaan mental dan gaya 
tingkah laku serta kebolehan 
menerima  dan memproses 
maklumat untuk membuat 
keputusan dalam  masa yang 
terhad yang ciri-ciri sedemikian 
diperlukan dalam jawatan-
jawatan di Peringkat Bahagian II 
ke atas.  
 
Walau bagaimanapun mengikut 
keperluan dan kesesuaian         
masa semasa SPA sedang 
menjalankan kajian bagi tujuan 
untuk mereviu penggunaan ujian 
psikometrik sebagai kaedah 
candidate profiling dan bukannya 

digunakan sebagai candidate 
shortlisting seperti yang 
dijalankan pada masa ini; 

 
ii. Mengenai wakil jabatan yang 

menginterviu seseorang calon 
untuk mendapat jawatan, 
contohnya jawatan Pegawai 
Pentadbir. Perkara ini perlu 
diambil perhatian oleh SPA 
bahawa soalan-soalan yang 
dikemukakan dan ditanyakan 
hendaklah bersesuaian. Saya 
juga difahamkan bahawa           
soalan yang dikemukakan pada 
calon adalah sangat 
mendukacitakan. Sepatutnya 
wakil-wakil jabatan yang 
menemuduga soalan berkenaan 
dengan jawatan tersebut.  
 
Pada menjawabnya proses temu 
duga bertujuan untuk melihat, 
meneliti, mengesahkan dan 
menilai  calon-calon dari                 
segi kelulusan akademik, 
pengalaman, personaliti, 
kebolehan dan kesesuaian 
menjawat jawatan yang 
berkenaan untuk menentukan 
seseorang calon itu benar-benar 
sesuai bagi jawatan yang 
berkenaan atau the best fit. 
 
Kaedah Competency Based 
Interview (CBI) telah digunakan 
di SPA sebagai teknik temuduga 
bahawa penemuduga bertanya 
soalan-soalan yang menjurus 
kepada kompetensi calon dalam 
keadaan tertentu.  
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Soalan-soalan yang ditanyakan 
adalah menjurus kepada kaedah 
event, action and result            
(EAR) bagi menilai 6 kompetensi 
utama  iaitu kerja berpasukan, 
kepimpinan, komunikasi, 
membuat keputusan, pemikiran 
strategik dan pengetahuan 
teknikal dan 4 kompetensi 
tambahan iaitu pengetahuan am, 
penampilan/keterampilan dan 
kesesuaian menggunakan sistem 
pemarkahan yang ditentukan 
mengikut kesesuaian jawatan 
yang ditemuduga. Melalui 
kaedah ini penemuduga dapat 
membuat penilaian terbaik (best 
assessment). 
 
Dalam pada itu SPA juga 
menyediakan garis panduan 
tatacara etika temu duga soalan-
soalan yang sesuai dan tidak 
sesuai untuk digunakan oleh 
penemuduga bagi memastikan 
temuduga yang dijalankan 
adalah adil, teratur, sistematik 
dan berkesan.  
 
Jadi Yang Berhormat Pengerusi, 
permasalahan yang ditimbulkan 
bagi kaola perlu diselidiki kerana 
tidaklah patut seperti yang 
dikatakan kenapa azan pun 
dijadikan soalan. Tidaklah patut 
hanya kerana soalan azan 
menyebabkan calon itu gagal 
kecuali calon itu bukan 
beragama Islam; 
 

iii. Soalan seterusnya Sistem PSC 
Recruitment. Sistem PSC 

Recruitment telah diperkenalkan 
sejak tahun 2015. Salah satu 
cara ialah menggunakan PSC 
Computerised Management 
System (CMS) menggunakan 
Komputer Sistem Ujian. 
Langkah-langkah SPA untuk 
menyediakan SPA centre                    
di daerah lain selain tertumpu               
di bangunan SPA bagi 
memudahkan pemohon 
mengikutinya di daerah-daerah 
tempat tinggal masing-masing. 
 
Sebagai jawapannya SPA telah 
memperkenalkan kaedah baru 
ujian bertulis secara 
berkomputer yang diberi nama 
Public Service Commission 
Computerised Assessment 
Management System dan lebih 
dikenali dengan singkatan PSC 
CMS. Sistem tersebut telah 
digunakan sepenuhnya pada 
bulan November 2017.  
 
Memandangkan PSC CMS baru 
mencapai kira-kira 4 bulan 
pelaksanaannya maka pada 
masa ini sesi ujian dihadkan 
untuk diadakan di bangunan SPA 
sahaja bagi memantau 
kestabilan dan keberkesanan 
sistem sebelum dilaratkan untuk 
diadakan di tempat-tempat lain 
jika diperlukan. 
 
Mengenai cadangan Yang 
Berhormat untuk mewujudkan 
SPA Centre di daerah-daerah 
lain, buat masa ini difikirkan 
belum berkesesuaian dan belum 
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ada keperluan ke arah itu 
dengan mengambil kira majoriti 
calon yang mengambil ujian 
adalah calon-calon dari Daerah 
Brunei dan Muara. Di samping 
keadaan geografi negara ini 
yang begitu kecil untuk 
dikunjungi, masa perjalanan dari 
satu destinasi  ke satu destinasi 
yang lain tidak jauh hanya 
mengambil masa maksimum 
dalam 2 jam sahaja itu pun 
boleh kurang lagi.  
 
Dalam pada itu sukacita juga 
menarik perhatian Yang 
Berhormat dan semua hadirin 
bahawa SPA pernah 
menyediakan kemudahan 
kaunter khidmat nasihat 
dilengkapi dengan peralatan               
di setiap Pejabat Daerah kecuali 
Pejabat Daerah Brunei dan 
Muara bagi memudahkan calon-
calon di ketiga-tiga daerah 
berurusan dengan hal ehwal 
permohonan jawatan yang 
dikendalikan oleh SPA.  
 
Tetapi projek tersebut tidak          
lagi diteruskan kerana kurang 
mendapat sambutan daripada 
pengguna di daerah-daerah 
berkenaan memandangkan para 
pencari kerja lebih cenderung 
untuk datang sendiri berurusan                  
ke bangunan SPA di Bandar Seri 
Begawan; 
 

iv. Mengenai waktu ujian telah 
ditetapkan oleh SPA, ada calon 

yang didapati memohon untuk 
menukar tarikh dan sebagainya.  

 
Pada menjawabnya, pada 
kelazimannya Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam akan 
mempertimbangkan permohonan 
calon-calon untuk menukar 
tarikh ujian atau temuduga 
tertakluk kepada sebab-sebab 
tidak dapat hadir pada tarikh 
yang telah ditetapkan dan tarikh 
yang dicadangkan.  
 
Setakat ini mana-mana calon 
yang tidak dapat hadir atas 
urusan rasmi kerajaan atau 
peribadi jika memohon                  
calon-calon berkenaan akan 
dipertimbangkan untuk 
menduduki ujian atau temuduga 
pada tarikh lain yang 
bersesuaian. 
 
Calon-calon yang dipertimbang-
kan itu adalah mereka yang 
membuat urusan arrangement 
yang terdahulu sebelum tarikh 
temuduga atau ujian yang 
ditetapkan.Walau bagaimanapun 
perubahan tarikh hendaklah 
dalam tempoh yang ditetapkan 
bagi tidak menjejaskan TPOR 
proses ujian dan proses-proses 
pengambilan seterusnya.  
 
Inisiatif SPA untuk mengatasi 
perkara ini ialah untuk 
menyediakan prasarana dan 
kemudahan yang membolehkan 
calon-calon yang dipanggil untuk 
menghadiri ujian dan temuduga 
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Soalan-soalan yang ditanyakan 
adalah menjurus kepada kaedah 
event, action and result            
(EAR) bagi menilai 6 kompetensi 
utama  iaitu kerja berpasukan, 
kepimpinan, komunikasi, 
membuat keputusan, pemikiran 
strategik dan pengetahuan 
teknikal dan 4 kompetensi 
tambahan iaitu pengetahuan am, 
penampilan/keterampilan dan 
kesesuaian menggunakan sistem 
pemarkahan yang ditentukan 
mengikut kesesuaian jawatan 
yang ditemuduga. Melalui 
kaedah ini penemuduga dapat 
membuat penilaian terbaik (best 
assessment). 
 
Dalam pada itu SPA juga 
menyediakan garis panduan 
tatacara etika temu duga soalan-
soalan yang sesuai dan tidak 
sesuai untuk digunakan oleh 
penemuduga bagi memastikan 
temuduga yang dijalankan 
adalah adil, teratur, sistematik 
dan berkesan.  
 
Jadi Yang Berhormat Pengerusi, 
permasalahan yang ditimbulkan 
bagi kaola perlu diselidiki kerana 
tidaklah patut seperti yang 
dikatakan kenapa azan pun 
dijadikan soalan. Tidaklah patut 
hanya kerana soalan azan 
menyebabkan calon itu gagal 
kecuali calon itu bukan 
beragama Islam; 
 

iii. Soalan seterusnya Sistem PSC 
Recruitment. Sistem PSC 

Recruitment telah diperkenalkan 
sejak tahun 2015. Salah satu 
cara ialah menggunakan PSC 
Computerised Management 
System (CMS) menggunakan 
Komputer Sistem Ujian. 
Langkah-langkah SPA untuk 
menyediakan SPA centre                    
di daerah lain selain tertumpu               
di bangunan SPA bagi 
memudahkan pemohon 
mengikutinya di daerah-daerah 
tempat tinggal masing-masing. 
 
Sebagai jawapannya SPA telah 
memperkenalkan kaedah baru 
ujian bertulis secara 
berkomputer yang diberi nama 
Public Service Commission 
Computerised Assessment 
Management System dan lebih 
dikenali dengan singkatan PSC 
CMS. Sistem tersebut telah 
digunakan sepenuhnya pada 
bulan November 2017.  
 
Memandangkan PSC CMS baru 
mencapai kira-kira 4 bulan 
pelaksanaannya maka pada 
masa ini sesi ujian dihadkan 
untuk diadakan di bangunan SPA 
sahaja bagi memantau 
kestabilan dan keberkesanan 
sistem sebelum dilaratkan untuk 
diadakan di tempat-tempat lain 
jika diperlukan. 
 
Mengenai cadangan Yang 
Berhormat untuk mewujudkan 
SPA Centre di daerah-daerah 
lain, buat masa ini difikirkan 
belum berkesesuaian dan belum 

PAGI HARI SABTU, 22 JAMADILAKHIR 1439 / 10 MAC 2018 
  

263 

ada keperluan ke arah itu 
dengan mengambil kira majoriti 
calon yang mengambil ujian 
adalah calon-calon dari Daerah 
Brunei dan Muara. Di samping 
keadaan geografi negara ini 
yang begitu kecil untuk 
dikunjungi, masa perjalanan dari 
satu destinasi  ke satu destinasi 
yang lain tidak jauh hanya 
mengambil masa maksimum 
dalam 2 jam sahaja itu pun 
boleh kurang lagi.  
 
Dalam pada itu sukacita juga 
menarik perhatian Yang 
Berhormat dan semua hadirin 
bahawa SPA pernah 
menyediakan kemudahan 
kaunter khidmat nasihat 
dilengkapi dengan peralatan               
di setiap Pejabat Daerah kecuali 
Pejabat Daerah Brunei dan 
Muara bagi memudahkan calon-
calon di ketiga-tiga daerah 
berurusan dengan hal ehwal 
permohonan jawatan yang 
dikendalikan oleh SPA.  
 
Tetapi projek tersebut tidak          
lagi diteruskan kerana kurang 
mendapat sambutan daripada 
pengguna di daerah-daerah 
berkenaan memandangkan para 
pencari kerja lebih cenderung 
untuk datang sendiri berurusan                  
ke bangunan SPA di Bandar Seri 
Begawan; 
 

iv. Mengenai waktu ujian telah 
ditetapkan oleh SPA, ada calon 

yang didapati memohon untuk 
menukar tarikh dan sebagainya.  

 
Pada menjawabnya, pada 
kelazimannya Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam akan 
mempertimbangkan permohonan 
calon-calon untuk menukar 
tarikh ujian atau temuduga 
tertakluk kepada sebab-sebab 
tidak dapat hadir pada tarikh 
yang telah ditetapkan dan tarikh 
yang dicadangkan.  
 
Setakat ini mana-mana calon 
yang tidak dapat hadir atas 
urusan rasmi kerajaan atau 
peribadi jika memohon                  
calon-calon berkenaan akan 
dipertimbangkan untuk 
menduduki ujian atau temuduga 
pada tarikh lain yang 
bersesuaian. 
 
Calon-calon yang dipertimbang-
kan itu adalah mereka yang 
membuat urusan arrangement 
yang terdahulu sebelum tarikh 
temuduga atau ujian yang 
ditetapkan.Walau bagaimanapun 
perubahan tarikh hendaklah 
dalam tempoh yang ditetapkan 
bagi tidak menjejaskan TPOR 
proses ujian dan proses-proses 
pengambilan seterusnya.  
 
Inisiatif SPA untuk mengatasi 
perkara ini ialah untuk 
menyediakan prasarana dan 
kemudahan yang membolehkan 
calon-calon yang dipanggil untuk 
menghadiri ujian dan temuduga 
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dapat memilih mana-mana  
tarikh atau slot sesi ujian atau 
temuduga mengikut pilihan 
(preference) masing-masing 
secara dalam talian online 
application pada masa akan 
datang  ُ  ;إِنْ شَاءَ ا�ّٰ

6. Soalan berikut daripada Yang 
Berhormat Awang Haji Mohimin            
bin Haji Johari @ Jahari mengenai 
projek-projek yang telah 
dilaksanakan, projek-projek 
tertangguh, apakah projek-projek 
yang tertangguh? ke manakah 
peruntukan untuk projek-projek 
yang tertangguh itu disalurkan? 

Terima kasih Yang Berhormat 
Awang Haji Mohimin bin Haji Johari 
@ Jahari atas soalan berhubung 
dengan projek-projek RKN10 yang 
telah dilaksanakan dan tertangguh 
serta sebab-sebab ia tertangguh  
dan ke manakah peruntukan itu 
disalurkan?  

Dalam RKN10 dari keseluruhan 568 
projek, sebanyak 462 projek iaitu 
81% telah siap dilaksanakan. 
Pencapaian pelaksanaan projek ini 
adalah jauh lebih baik berbanding 
pencapaian semasa RKN-RKN 
sebelumnya yang hanya 
merekodkan kadar penyiapan projek 
sekitar 35% sahaja. Antara projek 
yang telah siap dilaksanakan dalam 
tempoh RKN10 seperti berikut:- 

i. Bagi meningkatkan pengetahuan 
dan inovasi termasuk pembinaan 
4 sekolah rendah; 

ii. Pembinaan semula Maktab Sains 
Paduka Seri Begawan Sultan; 

iii. Pembinaan 2 pusat tingkatan 
enam; 

iv. Pengubahsuaian dan penaik 
tarafan 3 institut tertinggi; 

v. Menyedia dana sumber manusia; 
dan 

vi. Projek-projek pendidikan. 

Projek-projek ICT yang boleh 
menyumbang kepada urus tadbir 
kerajaan yang efisien dan efektif 
dalam membantu peningkatan 
produktiviti juga telah dilaksanakan. 
Bagi mendukung inisiatif 
perindustrian negara, penyediaan 
beberapa tapak perindustrian seperti 
Tapak Perindustrian Serambangun, 
Tapak Perindustrian Lambak Kanan 
Timur. Tapak Perindustrian 
Salambigar dan Koridor Bioinovasi 
Brunei (BBC).  

Terdapat beberapa projek yang 
tertangguh antara lainnya 
disebabkan oleh faktor seperti 
pengendalian projek-projek yang 
berskala besar yang setentunya 
memerlukan perancangan yang teliti 
serta cabaran dalam melaksanakan 
projek termasuk di pihak konsultan 
dan kontraktor serta kapasiti jabatan 
pelaksana. 

Antara lain projek RKN yang 
tertangguh tetapi akan dibawa                
ke RKN11 seperti berikut:- 
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i. Projek Elektrik seperti 
pengawasan kawalan dan 
sistem-sistem dan janakuasa dan 
kawat; 

 
ii. Kemudahan infrastruktur dan 

perkhidmatan seperti tapak 
perindustrian industri, jalan-jalan 
raya dan bangunan-bangunan 
pejabat-pejabat  kerajaan di 
dalam dan di luar negeri;                                                     
 

iii. Skim-skim pembetungan; 
 

iv. Sekolah-sekolah; dan 
 

v. Pembesaran dan pembinaan 
jalan-jalan raya. 
 

Peruntukan bagi projek-projek 
tertangguh ini disalurkan                        
ke Simpanan Gagasan RKN untuk 
membiayai projek-projek lain yang 
memerlukan dan berkeutamaan;   

 
7. Soalan berikutnya daripada Yang 

Berhormat Awang Iswandy bin 
Ahmad mengenai menyatukan 
pangkalan data melalui smart card.  
Terima kasih Yang Berhormat 
Awang Iswandy. Mengenai 
cadangan bagi menyatukan 
informasi semua data yang 
berkaitan memang diakui pada masa 
ini terdapat banyak duplikasi dan 
data-data yang tidak terurus.  Pada 
masa ini, perkongsian data antara 
agensi-agensi kerajaan sudah 
dilaksanakan tetapi ia masih                    
di peringkat yang terhad.   

                   

Bagi langkah seterusnya 
perancangan telah pun dibuat          
untuk melaksanakan satu inisiatif 
iaitu mengenal pasti data-data yang 
sama, common data, yang boleh 
dikongsikan dalam kalangan agensi 
kerajaan yang berkenaan seperti 
nama, nombor kad pengenalan, 
tarikh lahir dan alamat. Melalui 
inisiatif ini, kerajaan akan dapat 
menentukan data standard dan 
format bagi memudahkan agensi-
agensi untuk berkongsi maklumat 
yang relevan.   

 
Inisiatif yang dimaksudkan ialah 
Projek National Centralised Database 
di bawah RKN11 yang akan 
memperkenalkan perkhidmatan 
Database as a Service sebagai 
tambahan kepada perkhidmatan 
yang sedia ada iaitu Infrastructure 
as a Service dan ia akan 
diselenggarakan secara pusat.  
Manakala usaha untuk 
menggunakan kad pengenalan atau 
smart chip bagi kegunaan yang                
lain adalah tertakluk kepada akta-
akta  yang berkaitan di kementerian-
kementerian berkenaan; dan 

 
8. Yang Berhormat Awang Hanapi              

bin Mohd. Siput, mengenai Jabatan 
Adat Istiadat iaitu jemputan 
pegawai-pegawai Bahagian II dan 
III, untuk menghadiri majlis-majlis 
tertentu. Terima kasih kepada Yang 
Berhormat Awang Hanapi bin Mohd. 
Siput. Kaola mengambil baik saranan 
daripada Ahli Yang Berhormat untuk 
mengkaji atau disemak balik 
jemputan untuk memberi peluang 
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dapat memilih mana-mana  
tarikh atau slot sesi ujian atau 
temuduga mengikut pilihan 
(preference) masing-masing 
secara dalam talian online 
application pada masa akan 
datang  ُ  ;إِنْ شَاءَ ا�ّٰ

6. Soalan berikut daripada Yang 
Berhormat Awang Haji Mohimin            
bin Haji Johari @ Jahari mengenai 
projek-projek yang telah 
dilaksanakan, projek-projek 
tertangguh, apakah projek-projek 
yang tertangguh? ke manakah 
peruntukan untuk projek-projek 
yang tertangguh itu disalurkan? 

Terima kasih Yang Berhormat 
Awang Haji Mohimin bin Haji Johari 
@ Jahari atas soalan berhubung 
dengan projek-projek RKN10 yang 
telah dilaksanakan dan tertangguh 
serta sebab-sebab ia tertangguh  
dan ke manakah peruntukan itu 
disalurkan?  

Dalam RKN10 dari keseluruhan 568 
projek, sebanyak 462 projek iaitu 
81% telah siap dilaksanakan. 
Pencapaian pelaksanaan projek ini 
adalah jauh lebih baik berbanding 
pencapaian semasa RKN-RKN 
sebelumnya yang hanya 
merekodkan kadar penyiapan projek 
sekitar 35% sahaja. Antara projek 
yang telah siap dilaksanakan dalam 
tempoh RKN10 seperti berikut:- 

i. Bagi meningkatkan pengetahuan 
dan inovasi termasuk pembinaan 
4 sekolah rendah; 

ii. Pembinaan semula Maktab Sains 
Paduka Seri Begawan Sultan; 

iii. Pembinaan 2 pusat tingkatan 
enam; 

iv. Pengubahsuaian dan penaik 
tarafan 3 institut tertinggi; 

v. Menyedia dana sumber manusia; 
dan 

vi. Projek-projek pendidikan. 

Projek-projek ICT yang boleh 
menyumbang kepada urus tadbir 
kerajaan yang efisien dan efektif 
dalam membantu peningkatan 
produktiviti juga telah dilaksanakan. 
Bagi mendukung inisiatif 
perindustrian negara, penyediaan 
beberapa tapak perindustrian seperti 
Tapak Perindustrian Serambangun, 
Tapak Perindustrian Lambak Kanan 
Timur. Tapak Perindustrian 
Salambigar dan Koridor Bioinovasi 
Brunei (BBC).  

Terdapat beberapa projek yang 
tertangguh antara lainnya 
disebabkan oleh faktor seperti 
pengendalian projek-projek yang 
berskala besar yang setentunya 
memerlukan perancangan yang teliti 
serta cabaran dalam melaksanakan 
projek termasuk di pihak konsultan 
dan kontraktor serta kapasiti jabatan 
pelaksana. 

Antara lain projek RKN yang 
tertangguh tetapi akan dibawa                
ke RKN11 seperti berikut:- 
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i. Projek Elektrik seperti 
pengawasan kawalan dan 
sistem-sistem dan janakuasa dan 
kawat; 

 
ii. Kemudahan infrastruktur dan 

perkhidmatan seperti tapak 
perindustrian industri, jalan-jalan 
raya dan bangunan-bangunan 
pejabat-pejabat  kerajaan di 
dalam dan di luar negeri;                                                     
 

iii. Skim-skim pembetungan; 
 

iv. Sekolah-sekolah; dan 
 

v. Pembesaran dan pembinaan 
jalan-jalan raya. 
 

Peruntukan bagi projek-projek 
tertangguh ini disalurkan                        
ke Simpanan Gagasan RKN untuk 
membiayai projek-projek lain yang 
memerlukan dan berkeutamaan;   

 
7. Soalan berikutnya daripada Yang 

Berhormat Awang Iswandy bin 
Ahmad mengenai menyatukan 
pangkalan data melalui smart card.  
Terima kasih Yang Berhormat 
Awang Iswandy. Mengenai 
cadangan bagi menyatukan 
informasi semua data yang 
berkaitan memang diakui pada masa 
ini terdapat banyak duplikasi dan 
data-data yang tidak terurus.  Pada 
masa ini, perkongsian data antara 
agensi-agensi kerajaan sudah 
dilaksanakan tetapi ia masih                    
di peringkat yang terhad.   

                   

Bagi langkah seterusnya 
perancangan telah pun dibuat          
untuk melaksanakan satu inisiatif 
iaitu mengenal pasti data-data yang 
sama, common data, yang boleh 
dikongsikan dalam kalangan agensi 
kerajaan yang berkenaan seperti 
nama, nombor kad pengenalan, 
tarikh lahir dan alamat. Melalui 
inisiatif ini, kerajaan akan dapat 
menentukan data standard dan 
format bagi memudahkan agensi-
agensi untuk berkongsi maklumat 
yang relevan.   

 
Inisiatif yang dimaksudkan ialah 
Projek National Centralised Database 
di bawah RKN11 yang akan 
memperkenalkan perkhidmatan 
Database as a Service sebagai 
tambahan kepada perkhidmatan 
yang sedia ada iaitu Infrastructure 
as a Service dan ia akan 
diselenggarakan secara pusat.  
Manakala usaha untuk 
menggunakan kad pengenalan atau 
smart chip bagi kegunaan yang                
lain adalah tertakluk kepada akta-
akta  yang berkaitan di kementerian-
kementerian berkenaan; dan 

 
8. Yang Berhormat Awang Hanapi              

bin Mohd. Siput, mengenai Jabatan 
Adat Istiadat iaitu jemputan 
pegawai-pegawai Bahagian II dan 
III, untuk menghadiri majlis-majlis 
tertentu. Terima kasih kepada Yang 
Berhormat Awang Hanapi bin Mohd. 
Siput. Kaola mengambil baik saranan 
daripada Ahli Yang Berhormat untuk 
mengkaji atau disemak balik 
jemputan untuk memberi peluang 
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serta laluan kepada pegawai-
pegawai baharu yang berkeinginan 
menghadiri majlis-majlis beristiadat 
dan kenegaraan.  

 
Untuk pengetahuan Ahli Yang 
Berhormat, jumlah jemputan 
berkuota yang dikeluarkan tertakluk 
kepada ketetapan pihak penganjur 
majlis yang berpandukan kepada 
jenis-jenis majlis dan tempat majlis 
diadakan.  Sementara pihak Jabatan 
Adat Istiadat Negara membantu 
menyelaras dari segi jumlah 
jemputan yang dikeluarkan 
termasuklah juga susunan 
kedudukan jemputan dan protokol.   

 
Dalam perkara ini juga, 
dimaklumkan bahawa Setiausaha-
Setiausaha Tetap dan ketua-ketua 
jabatan akan sentiasa mengambil 
langkah-langkah yang bersesuaian 
bagi memastikan kehadiran pegawai 
dan kakitangan kerajaan ke majlis-
majlis yang diadakan. Pada masa 
yang sama, Setiausaha-Setiausaha 
Tetap dan ketua-ketua jabatan juga 
disarankan untuk memastikan 
jemputan berkuota diedarkan secara 
bergilir.   

 
Begitulah saja dulu, Yang Berhormat 
Pengerusi, jawapan-jawapan saya 
kepada soalan-soalan yang telah 
dikemukakan, manakala soalan-soalan 
yang menghendaki jawapan yang 
panjang lebar akan kaola berikan secara  
jawapan bertulis.  Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Ada baiknya kita 

berhenti dulu untuk berehat.  Oleh yang 
demikian, saya tangguhkan Mesyuarat 
Jawatankuasa ini selama 15 minit. 
 
(Mesyuarat Jawatankuasa berehat 

sebentar)  
 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
bersidang semula) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:             
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kita bersidang 
lagi  di Peringkat Jawatankuasa.  Kita 
masih lagi membincangkan Rang 
Undang-Undang Perbekalan.  Kita telah 
pun mendengar tadi sebelum kita 
berehat, penjelasan-penjelasan daripada 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri untuk memberikan 
kenyataan tambahan terhadap Tajuk di 
bawah Jadual Jabatan Perdana Menteri.   
 
Seperti yang saya maklumkan, 
walaupun Jabatan Perdana Menteri            
dan jabatan-jabatan di bawahnya            
telah selesai kita luluskan disebabkan 
ada beberapa soalan yang perlu dijawab 
dalam Dewan ini maka sekarang               
saya ingin memberikan peluang kepada 
Menteri Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian untuk memberikan 
responsnya terhadap soalan-soalan 
yang belum sempat dijawabnya.  
Silakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian: Terima 
kasih Yang Behormat Pengerusi dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat.     
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
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Terima kasih kepada Yang Berhormat 
Awang Haji Mohimin bin Haji Johari             
@ Jahari dan juga Yang Berhormat 
Awang Naim bin Haji Kamis yang            
telah membangkitkan isu mengenai 
pembangunan koperasi.  Soalannya 
ialah:- 
 
1. Apakah kemajuan yang dicapai              

oleh koperasi di Brunei Darussalam 
sejak ia ditubuhkan sekitar tahun                       
1970an? 

Gerakan Koperasi telah mula 
diperkenalkan secara rasminya pada               
1 Ogos 1974 dengan pewartaan 
undang-undang syarikat kerjasama 
yang dikuatkuasakan pada              
1 Julai 1975. Sekarang digelar 
Cooperative Societies Act, Chapter 
84.   

 
Terdapat 161 buah koperasi yang 
berdaftar dengan Pendaftar 
Koperasi-Koperasi sejak 1976.  
Koperasi-koperasi ini termasuklah 22 
buah koperasi  yang ditubuhkan di 
kementerian-kementerian dan 
agensi-agensi kerajaan dan 15 buah 
dari koperasi institusi pendidikan. 
Sebanyak 60 buah dari koperasi-
koperasi ini dikategorikan sebagai 
aktif yang menjalankan pelbagai 
aktiviti perniagaan, manakala 101 
buah koperasi berstatus tidak aktif 
dan didapati tidak lagi beroperasi 
sehingga sekarang. 

 
Bagi tahun 2017, pendapatan 
koperasi-koperasi secara 
keseluruhan sebanyak $38 juta dan 
jumlah pekerja di koperasi sebanyak 
1,264 orang, iaitu 80% terdiri 

daripada pekerja tempatan.  Jumlah 
ahli koperasi pada masa kini 
sebanyak 33,143 orang; 

 
2. Apakah ada perancangan pihak 

kementerian untuk menjadikan 
koperasi sebagai sumber 
pendapatan rakyat yang signifikan? 
 
Peramba/kaola saya lebih dahulu 
ingin mengongsikan bahawa 
cabaran-cabaran yang dihadapi oleh 
koperasi-koperasi di Negara Brunei 
Darussalam adalah tadbir urus yang 
kurang efisien dalam melaksanakan 
aktiviti koperasi, kurang kefahaman 
tentang konsep dan prinsip koperasi, 
tidak mematuhi peruntukan 
perundangan di bawah Cooperative 
Societies Act Chapter 84, kurang 
komitmen dalam kalangan ahli 
dalam menyumbangkan modal dan 
juga kekurangan minat dalam 
kalangan belia. 
 
Oleh itu, dengan mengambil kira 
perkara-perkara ini Perancangan dan 
Pelan Pembangunan Koperasi pada 
masa ini bertumpukan kepada                  
6 perkara yang ada hubung kaitnya 
dengan saranan dan soalan                  
Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari @ Jahari 
mengenai koperasi yang terlibat 
dalam aktiviti pusat edaran koperasi 
bersifat kebangsaan dan juga                
yang di peringkat institusi-institusi 
pengajian tinggi dan menengah:- 
 
i. Mempromosikan gerakan 

koperasi; 
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serta laluan kepada pegawai-
pegawai baharu yang berkeinginan 
menghadiri majlis-majlis beristiadat 
dan kenegaraan.  

 
Untuk pengetahuan Ahli Yang 
Berhormat, jumlah jemputan 
berkuota yang dikeluarkan tertakluk 
kepada ketetapan pihak penganjur 
majlis yang berpandukan kepada 
jenis-jenis majlis dan tempat majlis 
diadakan.  Sementara pihak Jabatan 
Adat Istiadat Negara membantu 
menyelaras dari segi jumlah 
jemputan yang dikeluarkan 
termasuklah juga susunan 
kedudukan jemputan dan protokol.   

 
Dalam perkara ini juga, 
dimaklumkan bahawa Setiausaha-
Setiausaha Tetap dan ketua-ketua 
jabatan akan sentiasa mengambil 
langkah-langkah yang bersesuaian 
bagi memastikan kehadiran pegawai 
dan kakitangan kerajaan ke majlis-
majlis yang diadakan. Pada masa 
yang sama, Setiausaha-Setiausaha 
Tetap dan ketua-ketua jabatan juga 
disarankan untuk memastikan 
jemputan berkuota diedarkan secara 
bergilir.   

 
Begitulah saja dulu, Yang Berhormat 
Pengerusi, jawapan-jawapan saya 
kepada soalan-soalan yang telah 
dikemukakan, manakala soalan-soalan 
yang menghendaki jawapan yang 
panjang lebar akan kaola berikan secara  
jawapan bertulis.  Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Ada baiknya kita 

berhenti dulu untuk berehat.  Oleh yang 
demikian, saya tangguhkan Mesyuarat 
Jawatankuasa ini selama 15 minit. 
 
(Mesyuarat Jawatankuasa berehat 

sebentar)  
 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
bersidang semula) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:             
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kita bersidang 
lagi  di Peringkat Jawatankuasa.  Kita 
masih lagi membincangkan Rang 
Undang-Undang Perbekalan.  Kita telah 
pun mendengar tadi sebelum kita 
berehat, penjelasan-penjelasan daripada 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri untuk memberikan 
kenyataan tambahan terhadap Tajuk di 
bawah Jadual Jabatan Perdana Menteri.   
 
Seperti yang saya maklumkan, 
walaupun Jabatan Perdana Menteri            
dan jabatan-jabatan di bawahnya            
telah selesai kita luluskan disebabkan 
ada beberapa soalan yang perlu dijawab 
dalam Dewan ini maka sekarang               
saya ingin memberikan peluang kepada 
Menteri Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian untuk memberikan 
responsnya terhadap soalan-soalan 
yang belum sempat dijawabnya.  
Silakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian: Terima 
kasih Yang Behormat Pengerusi dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat.     
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
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Terima kasih kepada Yang Berhormat 
Awang Haji Mohimin bin Haji Johari             
@ Jahari dan juga Yang Berhormat 
Awang Naim bin Haji Kamis yang            
telah membangkitkan isu mengenai 
pembangunan koperasi.  Soalannya 
ialah:- 
 
1. Apakah kemajuan yang dicapai              

oleh koperasi di Brunei Darussalam 
sejak ia ditubuhkan sekitar tahun                       
1970an? 

Gerakan Koperasi telah mula 
diperkenalkan secara rasminya pada               
1 Ogos 1974 dengan pewartaan 
undang-undang syarikat kerjasama 
yang dikuatkuasakan pada              
1 Julai 1975. Sekarang digelar 
Cooperative Societies Act, Chapter 
84.   

 
Terdapat 161 buah koperasi yang 
berdaftar dengan Pendaftar 
Koperasi-Koperasi sejak 1976.  
Koperasi-koperasi ini termasuklah 22 
buah koperasi  yang ditubuhkan di 
kementerian-kementerian dan 
agensi-agensi kerajaan dan 15 buah 
dari koperasi institusi pendidikan. 
Sebanyak 60 buah dari koperasi-
koperasi ini dikategorikan sebagai 
aktif yang menjalankan pelbagai 
aktiviti perniagaan, manakala 101 
buah koperasi berstatus tidak aktif 
dan didapati tidak lagi beroperasi 
sehingga sekarang. 

 
Bagi tahun 2017, pendapatan 
koperasi-koperasi secara 
keseluruhan sebanyak $38 juta dan 
jumlah pekerja di koperasi sebanyak 
1,264 orang, iaitu 80% terdiri 

daripada pekerja tempatan.  Jumlah 
ahli koperasi pada masa kini 
sebanyak 33,143 orang; 

 
2. Apakah ada perancangan pihak 

kementerian untuk menjadikan 
koperasi sebagai sumber 
pendapatan rakyat yang signifikan? 
 
Peramba/kaola saya lebih dahulu 
ingin mengongsikan bahawa 
cabaran-cabaran yang dihadapi oleh 
koperasi-koperasi di Negara Brunei 
Darussalam adalah tadbir urus yang 
kurang efisien dalam melaksanakan 
aktiviti koperasi, kurang kefahaman 
tentang konsep dan prinsip koperasi, 
tidak mematuhi peruntukan 
perundangan di bawah Cooperative 
Societies Act Chapter 84, kurang 
komitmen dalam kalangan ahli 
dalam menyumbangkan modal dan 
juga kekurangan minat dalam 
kalangan belia. 
 
Oleh itu, dengan mengambil kira 
perkara-perkara ini Perancangan dan 
Pelan Pembangunan Koperasi pada 
masa ini bertumpukan kepada                  
6 perkara yang ada hubung kaitnya 
dengan saranan dan soalan                  
Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari @ Jahari 
mengenai koperasi yang terlibat 
dalam aktiviti pusat edaran koperasi 
bersifat kebangsaan dan juga                
yang di peringkat institusi-institusi 
pengajian tinggi dan menengah:- 
 
i. Mempromosikan gerakan 

koperasi; 
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ii. Membuka peluang-peluang 
pekerjaan kepada anak-anak 
tempatan; 
 

iii. Menggalakkan penglibatan belia 
dalam koperasi; 

 
iv. Menggalakkan para koperasi 

untuk menerokai bidang-bidang 
perniagaan yang berpotensi bagi 
pasaran dalam dan luar negeri; 

 
v. Meningkatkan pembangunan 

modal insan koperasi; dan 
 
vi. Menguatkuasakan urus tadbir 

koperasi-koperasi agar lebih 
telus dan teratur. 
 

 Koperasi sebagai sumber 
pendapatan rakyat yang signifikan. 
Seterusnya dalam usaha-usaha 
untuk menggalakkan para koperasi 
untuk menerokai bidang-bidang 
perniagaan yang berpotensi bagi 
pasaran dalam  dan luar negeri. 
Projek-projek yang sedang 
dipromosikan adalah projek madu 
kelulut dan akuakultur.   Di samping 
itu juga terdapat perbincangan 
dengan syarikat-syarikat ejen 
pemasaran ke luar negara untuk 
pengeksportan ke luar negeri;   
 
Pusat edaran dan koperasi 
pertanian. Dalam usaha ini   juga, 
peluang-peluang untuk penubuhan 
satu pusat edaran pernah diuar-
uarkan sejak tahun 2016 seperti 
yang dikemukakan oleh Yang 
Berhormat Awang Haji Mohimin bin 
Haji Johari @ Jahari.  Jabatan ini 

menyambut baik cadangan Yang 
Berhormat dan akan terus berusaha 
untuk meningkatkan minat dalam 
kalangan koperasi dan rakyat 
tempatan dalam sektor ini. 
 
Ia tidak terhad kepada industri 
peruncitan sahaja malah ia 
digalakkan untuk mengambil apa 
sahaja bentuk yang mendatangkan 
manfaat kepada orang ramai dalam 
bidang-bidang keperluan seperti 
pemborong dan pembekal bagi para 
petani sehingga memudahkan bagi 
para petani seperti yang telah 
diutarakan oleh Yang Berhormat 
Awang Naim bin Haji Khamis dalam 
ucapannya pada hari Selasa lepas. 

 
Untuk makluman Yang Berhormat, 
sebanyak 9 buah koperasi kini aktif 
menjalankan aktiviti pertanian.  
Kebanyakan koperasi-koperasi ini 
menyalahkan aktiviti pertanian di 
bawah Program Kemajuan Pertanian 
Luar Bandar. Pembangunan koperasi 
dalam pelbagai bentuk amatlah 
digalakkan untuk membantu pihak 
kerajaan bagi menjayakan bersama 
usaha-usaha dan matlamat-
matlamat pertumbuhan ekonomi 
negara demi kesejahteraan orang 
ramai.  Di samping itu, disarankan 
juga kepada para koperasi untuk 
mencari modal-modal yang inovatif 
dan bercita-cita tinggi. 
 
Koperasi bersifat kebangsaan: Ini 
termasuk juga koperasi-koperasi 
berskala besar seperti Koperasi 
Kebangsaan yang dicadangkan oleh 
Yang Berhormat Awang Haji 
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Mohimin bin Haji Johari @ Jahari, 
yang mampu berdaya tahan dan 
menjaga kepentingan orang ramai.  
Cadangan Yang Berhormat akan 
diteliti lagi dan peramba/kaola/           
saya juga ingin menekankan juga 
bahawa kejayaan koperasi itu juga 
bergantung pada kerjasama dan 
komitmen dan keupayaan ahli-ahli 
koperasi itu sendiri dan semua 
pihak-pihak berkepentingan. 

 
3. Apakah kita sudah mempunyai dasar 

koperasi kebangsaan. Seterusnya 
peramba/ kaola/saya menyambut 
baik soalan Yang Berhormat 
mengenai garis panduan yang 
memajukan ekonomi melalui 
koperasi. Dasar dan strategi bagi 
menggunakan koperasi bagi 
membangunkan sosioekonomi 
negara masih dalam penelitian.  
 
Walau bagaimanapun ianya 
termasuk inisiatif-inisiatif yang 
dilaksanakan oleh pihak Jabatan 
Tenaga (Energy) dan Perindustrian 
seperti yang diterangkan sebentar 
tadi. 
 

4. Soalan daripada Yang Berhormat 
Pengiran Haji Mohamed bin Pengiran 
Haji Osman @ Othman mengenai 
Pusat Pembangunan Kapasiti: 
 
i. Berkenaan dengan gaji-gaji 

penuntut-penuntut PPK $800 
sebulan dan hanya diterima  
$400 sebulan. Seperti mana               
jua yang peramba/kaola/saya 
bentangkan pada sesi Mesyuarat 
Jawatankuasa pada 8 Mac 2018 

setelah tamat latihan di Pusat 
Pembangunan Kapasiti, para 
pelatih akan diambil bekerja 
dengan syarat mereka lulus 
latihan serta mempunyai prestasi 
yang baik.  ُ  Projek Pulau  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
Muara Besar ini membukakan 
peluang pekerjaan bagi anak-
anak tempatan. Dalam perkara 
ini, Jabatan Tenaga (Energy) 
dan Perindustrian akan 
mengambil berat terhadap 
kesejahteraan pekerja-pekerja 
tempatan di Pulau Muara Besar.  

Sebaik sahaja mula bekerja, 
mereka akan menerima gaji 
bulanan dari pihak syarikat dan 
juga top-up allowance dari pihak 
kerajaan yang berdasarkan 
peringkat kelulusan mereka iaitu 
bagi pekerja lepasan PPK 
berkelulusan teknikal, vokasional 
dan ke bawah, syarikat akan 
memberikan gaji pokok 
sebanyak $500 sebelum 
potongan caruman dan TAP 
sebanyak 5% dan SCP sebanyak 
3.5%.  
 
Setelah caruman tersebut gaji 
bersih berjumlah dalam 
lingkungan $450 yang tertakluk 
juga kepada rekod kedatangan 
dan kehadiran mereka. Jumlah 
ini konsisten seperti yang 
dinyatakan oleh Yang Berhormat 
Pengiran Haji Mohamed bin 
Pengiran Haji Osman @ Othman. 
 
Namun di samping itu pihak 
kerajaan juga memberikan             
Top up sebanyak $300 setiap 
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ii. Membuka peluang-peluang 
pekerjaan kepada anak-anak 
tempatan; 
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bulan bagi tempoh 3 tahun 
mereka bekerja. Jumlah 
keseluruhannya dalam tempoh 3 
tahun adalah kira-kira $750. 
Manakala bagi pihak pekerja 
lepasan PPK  yang mempunyai 
kelulusan HND  ke atas. Pihak 
syarikat akan memberikan gaji 
pokok sebanyak $800. Setelah 
caruman TAP dan SCP, gaji 
bersih berjumlah sekitar $730. 
Pihak kerajaan juga memberikan 
top up sebanyak $500, jumlah 
keseluruhannya dalam tempoh   
3 tahun kira-kira $1,230.00.  
 
Pihak Jabatan Tenaga (Energy) 
dan Perindustrian akan sentiasa 
bekerjasama dengan agensi-
agensi berkepentingan dalam 
memastikan bahawa peruntukan 
dan penerimaan gaji, elaun dan 
apa juga kemudahan yang 
diterima pekerja-pekerja lepasan 
PPK adalah selaras dengan 
jumlah yang telah dijanjikan;  

 
ii. Menyentuh pula mengenai 

soalan Yang Berhormat berkaitan 
dengan status penuntut-
penuntut lelaki yang diberikan 
tugas di Pulau Muara Besar yang 
terlibat dalam kegiatan-kegiatan 
yang tidak sesuai dan sekarang         
masih lagi tidak bekerja, hal 
yang dibangkitkan oleh Yang 
Berhormat kurang jelas bagi 
pihak peramba/kaola/saya 
menjawabnya. 

Walau bagaimanapun, peramba/ 
kaola / saya juga ingin 
mengetengahkan bahawa 

pekerja-pekerja tempatan sama 
ada lulusan PPK atau tidak 
bolehlah membangkitkan secara 
langsung apa jua isu yang 
dihadapi secara spesifik kepada 
Pejabat Hal Ehwal Kebajikan 
Syarikat Hengyi serta talian-
talian hotline, Local Business 
Development di bawah Jabatan 
Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian, Pasukan Polis 
Diraja Brunei, Syarikat Hengyi 
dan syarikat-syarikat Kontraktor 
Hengyi. 
 
Di samping itu pegawai-pegawai 
Jabatan Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian juga berpejabat              
di Pulau Muara Besar jika 
pekerja tempatan ingin bersua 
muka secara langsung. 
Maklumat bagi saluran-saluran 
komunikasi ini juga telah 
dikongsikan dan diedarkan 
kepada semua pekerja tempatan 
yang bertugas di Pulau Muara 
Besar.  
 
Justeru, peramba/kaola/saya 
sekali ingin lagi berterima kasih 
kepada Yang Berhormat 
Pengiran Haji Mohamed bin 
Pengiran Haji Osman @ Othman 
kerana mengutarakan hal ini  
dan mempelawa Yang Berhormat 
dan mana-mana pihak yang 
berkenaan yang mempunyai 
sebarang pertanyaan atau 
maklum balas untuk 
menghubungi pihak jabatan 
secara langsung mengenai 
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perkembangan Pusat 
Pembangunan Kapasiti; dan 
 

iii. Soalan Yang Berhormat Pengiran 
Haji Mohamed berkenaan 
penjimatan penggunaan tenaga 
elektrik melalui Majlis 
Kebangsaan Keselamatan Jalan 
Raya telah pun berhasil 
menjimatkan tenaga elektrik. 
Soalan tersebut “Adakah sudah 
dipantau setelah proses 
penjimatan?.”  

 
Untuk makluman Yang 
Berhormat, penutupan lampu 
jalan raya berselang-seli ini tidak 
melibatkan kawasan-kawasan 
strategik seperti simpang-
simpang utama, selekoh tajam, 
simpang masjid, simpang 
sekolah, fly over, round about 
dan kawasan-kawasan  lain yang 
boleh menjejaskan keselamatan 
pengguna jalan raya.  
 
Melalui sesi muzakarah yang 
kerap dibuat bersama Penghulu 
dan Ketua Kampung, Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik boleh dan 
telah mengenal pasti lokasi-
lokasi yang perlu dinyalakan dan 
perkara ini ada yang telah pun 
ditangani.  

Dipohonkan kerjasama pihak 
Yang Berhormat, penghulu-
penghulu, ketua-ketua kampung, 
jika ada masalah lampu jalan 
yang difikirkan melibatkan 
keselamatan awam, maka pihak 
Jabatan Perkhidmatan Elektrik 
memohon supaya ia dilaporkan 

sesegeranya melalui saluran 
rasmi jabatan seperti yang 
lazimnya dipraktikkan sebelum 
ini.  
 
Keselamatan di jalan raya adalah 
tanggungjawab kitani semua. 
Oleh yang demikian, dipohon- 
kan juga bagi pengguna-
pengguna jalan raya untuk 
senantiasa berhati-hati semasa 
menggunakan jalan raya pada 
setiap masa, terutamanya pada 
waktu hujan. 

 
Jabatan Perkhidmatan Elektrik 
akan terus memantau isu           
ini, dan  ِ           setakat ini   ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
belum ada masalah serius            
yang timbul daripadanya.    
Walau bagaimanapun, Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik 
menyambut baik apa                      
jua cadangan pembaikan bagi 
kesejahteraan orang ramai.  
 

Setakat itu sahaja Yang Berhormat 
Pengerusi yang dapat kaola kongsikan. 
Sekian terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian atas 
kenyataan-kenyataan bagi menjawab 
soalan-soalan yang telah dikemukakan 
oleh Ahli Yang Berhormat Yang Dilantik. 
Sekarang kita terus berpindah ke Tajuk 
Jadual seterusnya.  
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Jadual seterusnya Tajuk Kementerian 
Pertahanan bagi Tajuk SB01A - 
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Kementerian Pertahanan dan Tajuk 
SB04A - Jabatan Menteri Pertahanan 
dan Jabatanarah Perancangan Strategik. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Sekarang kita 
berpindah ke Jadual Kementerian 
Pertahanan. Walau bagaimanapun, 
sebagaimana yang telah kita maklumi 
bahawa pada kebiasaannya Tajuk 
Belanjawan Kementerian Pertahanan ini 
tidak dibincangkan memandangkan 
Tajuk ini berkait rapat dengan hal-ehwal 
strategi keselamatan negara, iaitu isu-
isu dan perkara-perkara di dalamnya 
sensitif dan sangat tidak sesuai untuk 
dibincangkan dalam majlis yang terbuka 
ini.  
 
Walau bagaimanapun, saya ingin 
memberikan peluang kepada Yang 
Berhormat Menteri Pertahanan II             
untuk menyampaikan mukadimahnya 
dalam penyediaan Belanjawan 
Kementerian Pertahanan. Silakan Yang 
Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pertahanan II: اتهُُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَ    
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.   

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ   بسِْمِ ا�ّٰ

Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat yang dirahmati  ِ  .أَ�ّٰ

 
Lebih dahulu peramba/kaola/saya bagi 
pihak Kementerian Pertahanan dan 
jabatan-jabatan di dalamnya termasuk 

Angkatan Bersenjata Diraja Brunei, 
dengan penuh hormat dan takzimnya 
sukacita menyembahkan ucapan 
setinggi-tinggi menjunjung kasih 
Kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
Haji Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam, atas kurnia 
cadangan bagi Tahun Kewangan 
2018/2019, untuk meneruskan misi  
bagi mempertahankan, kedaulatan, 
keamanan dan kemakmuran Negara 
Brunei Darussalam yang sama-sama kita 
cintai ini. 
 
 ِ  bagi Tahun Kewangan 2018/2019 ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
cadangan peruntukan untuk 
Kementerian Pertahanan dan jabatan-
jabatan di dalamnya adalah              
sebanyak $492,754,700.00  jumlah ini 
merupakan peningkatan sebanyak 
$56,319,550.00, atau lebih kurang 
12.9% kepada peruntukan yang telah 
diluluskan pada Tahun Kewangan yang 
lalu. 
 
Dengan   peruntukan    ini    ُ  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
Kementerian Pertahanan akan terus 
berusaha dengan gigih dengan 
memberikan fokus kepada penggunaan 
peruntukan mengikut keperluan dan 
keutamaan ke arah pencapaian sasaran-
sasaran kemajuan pertahanan. 
 
Berkat kepimpinan bijaksana lagi 
berdaulat Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan              
Haji Hassanal Bolkiah Mu‘izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
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Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam, Selaku 
Menteri Pertahanan dan Pemerintah 
Tertinggi Angkatan Bersenjata Diraja 
Brunei, khususnya melalui titah-titah 
dan keberangkatan baginda                          
ke Kementerian Pertahanan serta 
keberangkatan lawatan-lawatan baginda 
ke Unit-Unit Angkatan Bersenjata Diraja 
Brunei, terus menjadi panduan bagi hala 
tuju rancangan perkembangan 
Kementerian Pertahanan dan ABDB.   
 
Pada masa yang sama Kementerian 
Pertahanan dan ABDB juga 
menggunakan beberapa dokumen 
seperti Kertas Putih Pertahanan, Pelan 
Perancangan Strategik dan Garis 
Panduan Strategik Pertahanan Tahunan 
sebagai panduan dalam mencapai visi 
dan melaksanakan misi pertahanan 
dengan lebih berkesan.   
 
Outcomes Strategik Utama Pertahanan 
adalah kedaulatan negara yang kekal 
utuh, kukuh dan keselamatan serta 
kestabilan negara yang mampan.  
Negara dan rakyat mendapat 
perlindungan keselamatan dengan 
kewujudan ketumbukan tentera yang 
credible dilengkapi peralatan, prasarana 
dukungan dan anggota-anggota terlatih, 
cekap dan siaga. Ini adalah precondition 
utama bagi memastikan kemajuan 
politik, ekonomi dan agenda 
pembangunan negara berjalan lancar 
serta kemakmuran negara dikecapi 
secara menyeluruh dan berpanjangan.   
 
Oleh itu, pertahanan negara adalah  
sesuatu yang tidak boleh dikompromi.  

Ke arah ini Stakeholders Values ataupun 
Key Results Areas bagi pertahanan-
pertahanan adalah:-  
 
1. Integriti Wilayah Yang Kukuh.  

Integriti wilayah yang kukuh bebas 
daripada pencerobohan anasir-anasir 
ancaman conventional.  Ini dicapai 
dengan pelaksanaan rondaan serta 
pemantauan perbatasan dan 
sempadan daratan, maritim dan 
udara dengan kerap dan rapi; 

 
2. Tahap Keupayaan Tempur dan 

Kesiagaan Yang Tinggi.  Tahap 
keupayaan tempur dan kesiagaan 
angkatan tentera yang tinggi bagi 
mewujudkan impak cegah rintang 
(deterrent) dan respons secara 
efektif kepada sebarang ancaman 
keselamatan yang boleh 
menjejaskan kepentingan dan 
kestabilan negara serta kualiti hidup 
rakyat yang boleh menjejaskan 
kepentingan dan kestabilan negara 
serta kualiti hidup rakyat.  Ini 
dicapai dengan pelaksanaan, latihan 
yang mantap serta peralatan aset 
dan infrastruktur yang memenuhi 
keperluan pertahanan semasa; 
 

3. Mendukung Pendekatan Whole of 
Nation. Koordinasi yang berkesan 
dengan agensi-agensi keselamatan 
dan pihak-pihak berkuasa kerajaan 
yang lain dalam memastikan 
keselamatan negara dan 
pemeliharaan ketenteraman awam 
dilaksanakan dengan cara whole of 
nation approach yang ditanai oleh 
semua pihak yang berkepentingan.  
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Kementerian Pertahanan dan Tajuk 
SB04A - Jabatan Menteri Pertahanan 
dan Jabatanarah Perancangan Strategik. 
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bahawa pada kebiasaannya Tajuk 
Belanjawan Kementerian Pertahanan ini 
tidak dibincangkan memandangkan 
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حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ   بسِْمِ ا�ّٰ
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Pendekatan ini akan melihat 
Kementerian Pertahanan dan 
Angkatan Bersenjata Diraja Brunei 
bekerjasama rapat dengan 
kementerian dan agensi-agensi 
kerajaan termasuk institusi-institusi 
kepimpinan akar umbi orang-orang 
awam dan jika perlu pihak-pihak 
sektor swasta.  Selaras dengan 
matlamat Wawasan Brunei 2035 
melalui Strategi Keselamatan Negara 
dicapai dengan penglibatan           
dalam Jawatankuasa Keselamatan 
Negara (JKN) dan jawatankuasa-
jawatankuasa kerja di bawahnya 
termasuk sumbangan kepakaran 
khusus dan keupayaan aset operasi 
berbilang agensi; 

 
4. Diplomasi Pertahanan Yang Efektif.  

Tahap hubungan pertahanan dan 
ketenteraan yang baik dengan 
negara luar bagi meningkatkan 
kefahaman, keyakinan, ketelusan 
dan keterbukaan sesama pihak 
seterusnya mewujudkan rasa saling 
percaya (mutual trust) dan saling 
hormat-menghormati (mutual 
respect) pulangannya adalah 
penghindaran konflik daripada 
tercetus dan jaminan bahawa 
sebarang ketidakfahaman atau 
kepentingan berbeza akan ditangani 
dengan cara aman.  Ini dicapai 
melalui kegiatan-kegiatan diplomasi 
pertahanan termasuk menjalin 
kerjasama melalui memorandum 
persefahaman perjanjian dalam 
bidang pertahanan dan interaksi-
interaksi latihan ketenteraan, 
pertukaran lawatan dan sebagainya 

baik secara dua hala mahupun 
pelbagai hala.   
 
Usaha-usaha diplomasi pertahanan 
juga secara langsung memberikan 
faedah-faedah tambah nilai kepada 
pembangunan kapasiti dan 
keupayaan Kementerian Pertahanan 
dan ABDB melalui kegiatan-kegiatan 
kerjasama yang dilaksanakan 
termasuk bantuan latihan, 
pertukaran maklumat dan 
perkongsian amalan-amalan terbaik 
(best practices).   
 
Penglibatan aktif Kementerian 
Pertahanan dalam kegiatan-kegiatan 
di bawah rangka kerja Mesyuarat 
Menteri-Menteri Pertahanan ASEAN, 
Defence Ministers Meeting  (ADMM) 
atau ADMM Plus telah melonjakkan 
imej dan peranan negara sebagai 
salah satu significant players dalam 
mengekalkan kestabilan serantau 
dan antarabangsa.   
 
Antara sumbangan signifikan 
termasuk peranan sebagai Pengerusi 
Bersama bagi ADMM Plus Experts 
Working Group  (EWG) On Maritime 
Security semasa kitaran tahun 2014                    
hingga 2017, menghoskan                                   
di Negara Brunei Darussalam dua 
latihan besar iaitu ADMM Plus HADR/ 
Maritime Security Exercise pada 
tahun 2013 dan ADMM Plus Maritime 
Security Counter Terrorism Exercise 
pada tahun 2016 dan menjadi 
peneraju atau champion                 
kepada inisiatif penubuhan             
ASEAN Direct Communications 
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Infrastructure (ADI) antara Menteri-
Menteri Pertahanan ASEAN; 
 

5. Penglibatan Ketenteraan Dalam  
Misi-Misi Antarabangsa.  Tahap 
kemampuan yang credible untuk 
melaksanakan semua misi dan 
operasi bukan perang (Military 
Operations Other than War) dalam 
mendukung agenda negara di 
peringkat antarabangsa dan 
komitmen negara dalam 
mengekalkan kestabilan dan 
keamanan sejagat.   
 
Ini termasuk penglibatan dalam misi 
pemantau, operasi pengamanan dan 
bantuan operasi kemanusiaan dan 
bencana alam di luar negara.  Ini 
dicapai dengan meningkatkan 
kepakaran anggota melalui latihan 
disertakan dengan keupayaan dan 
peralatan kepakaran khas yang 
berkaitan.   
 
Latihan dan operasi tentera  
bersama dua hala dan pelbagai hala 
yang dilaksanakan di bawah rangka 
kerja diplomasi selain meningkatkan 
hubungan kerjasama akan juga 
secara signifikan menghasilkan 
koordinasi dan interoperability dalam 
menangani ancaman-ancaman yang 
dihadapi bersama.    
 
Pada era globalisasi dan 
interdependence ini setentunya 
kemampanan keselamatan negara 
bergantung rapat kepada 
persekitaran rantau dan 
antarabangsa yang stabil dan 
selamat.  Dalam konteks ini 

penglibatan Angkatan Bersenjata 
Diraja Brunei dalam pasukan 
pemantau antarabangsa atau 
International Monitoring Team (IMT) 
dalam rangka kerja proses damai              
di Mindanao, Selatan Filipina sejak 
tahun 2004, Acheh Monitoring 
Mission (AMM) pada tahun 2005 dan 
Pasukan Interim Pertubuhan 
Bangsa-Bangsa Bersatu di Lubnan, 
(UNIFIL) sejak tahun 2008 
menggambarkan komitmen ini.   
 
Begitu juga penempatan para 
pegawai Angkatan Bersenjata Diraja 
Brunei sebagai International Liaison 
Officer (ILO) di Information Fusion 
Centre dan Regional Humanitarian 
Assistance Disaster Relief 
Coordination Centre (RHCC),           
di Singapura, bermula tahun 2013 
dan 2015; 
 

6. Sumber Tenaga Manusia Yang 
Berkualiti Tinggi.  Mempunyai modal 
insan yang profesional, takwa, setia 
dan berani yang berteraskan nilai-
nilai Melayu Islam Beraja serta 
berpengetahuan, terlatih, kreatif dan 
inovatif mampu menghadapi 
pelbagai bentuk ancaman dan 
gejala-gejala negatif termasuk 
kemampuan untuk mengendalikan 
peralatan sophisticated dan 
berteknologi tinggi.   
 
Pelancaran Skim Biasiswa 
Kementerian Pertahanan melalui 
Biasiswa Pemerintah Tertinggi 
Angkatan Bersenjata Diraja Brunei 
dan Biasiswa Angkatan Bersenjata 
Diraja Brunei.  Penubuhan Institut 
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Pengajian Pertahanan dan Strategik 
Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
(SHHBIDSS), Akademi Pertahanan 
ABDB, Pusat Penyelidikan dan 
Perkembangan Sains dan Teknologi 
dan peningkatan profil Institut 
Latihan Angkatan Bersenjata Diraja 
Brunei adalah antara langkah-
langkah yang mengoptimumkan 
keupayaan Sumber Tenaga Manusia, 
Kementerian Pertahanan.   
 
Usaha-usaha ini seterusnya 
melahirkan warga kerja secara 
keseluruhan yang inovatif serta 
produktif yang akan secara 
signifikan menyumbang kepada 
matlamat kemajuan negara dan juga 
pencapaian Wawasan Negara 2035; 
dan  
 

7. Imej Pertahanan Yang Berwibawa 
dan Kredibel. Mengekalkan imej 
sebagai sebuah organisasi 
pertahanan yang berwibawa dan 
kredibel terus dipandang tinggi dan 
mendapat kepercayaan dan 
keyakinan rakyat dalam 
melaksanakan tanggungjawab 
mempertahankan kedaulatan 
negara.  
 
Penglibatan dan peranan 
Kementerian Pertahanan                   
di arena antarabangsa selain 
menggambarkan komitmen negara 
ianya juga meningkatkan profil 
ABDB di mata dunia sebagai 
Angkatan Tentera yang credible, 
professional, cekap dan 
berkemampuan dan ini turut 

menyumbang kepada efek cegah 
rentang yang dihasratkan.   

 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
yang sehingga kini,  ُألَْحَمْد  ِ ّٰ�ِ  dengan 
kurnia rahmat dan nikmat daripada   
ِ  سُبْحَانَهُ وَتعََالَىٰ   dan berkat daulat Kebawah أَ�ّٰ
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu‘izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi   Waddien,  Sultan   dan  Yang  
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
kegiatan-kegiatan pertahanan telah 
berjaya memastikan negara bebas 
daripada ancaman konvensional.  
 
Justeru, Kementerian Pertahanan akan 
terus menyasarkan pelaksanaan 
program-program peningkatan dengan 
penambahbaikan kapasiti ke arah 
memperkasakan keupayaan sejajar 
dengan pencapaian key result areas dan 
outcomes strategic yang disebutkan 
tadi.  
 
Aspek pengurusan strategi dan prestasi 
akan terus diberi keutamaan dalam 
memantau pelaksanaan strategi dan 
pencapaian sasaran dengan 
menggunakan kaedah Petunjuk-
Petunjuk Prestasi Utama atau KPI’s  
yang tertentu.  
 
Ini termasuk secara berterusan 
melaksanakan reviu bagi memastikan 
strategi, organisasi akan terus mantap 
dan responsif kepada perkembangan-
perkembangan di persekitaran dan 
lanskap strategik yang berubah-ubah. 
Perangkaan dan pelaksanaan strategi 
juga akan terus mengambil kira agenda 
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dan tren-nasional  ke arah pengurusan 
cekap dan bijak. Ini termasuk juga 
pengurusan kewangan yang rapi, 
memanfaatkan teknologi maklumat dan 
pengurusan bijak alam sekitar.  
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Dalam menutup 
mukadimah ini, kaola ingin menyatakan 
bahawa pertahanan negara adalah 
tanggungjawab bersama. Ahli-Ahli            
Yang Berhormat juga dan semua               
yang hadir dalam Dewan ini sama-sama 
berperanan mengenainya. Saranan Yang 
Berhormat Pengerusi awal tadi 
Peruntukan Kewangan Kementerian 
Pertahanan tidak akan dibahaskan 
secara terbuka memandangkan ia boleh 
mendedahkan isu-isu keselamatan dan 
pertahanan strategik negara.  
 
Sekian, terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  
 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri 
Pertahanan II atas kenyataan yang 
begitu komprehensif mengenai 
Belanjawan Kementeriannya. Maka, 
saya sekarang ingin mencadangkan 
supaya Tajuk Kementerian Pertahanan 
ini kita undi.  
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat yang  
bersetuju untuk meluluskan Belanjawan 
Kementerian Pertahanan ini, sila angkat 
tangan.  
 

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda setuju) 

 
Nampaknya semua Ahli Yang Berhormat 
bersetuju. Maka Kementerian 
Pertahanan iaitu Tajuk SB01A hingga 
Tajuk SB04A diluluskan.  
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Kementerian Pertahanan bagi Tajuk - 
SB01A dan Tajuk - SB04A dijadikan 
sebahagian daripada Jadual.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Saya kira cukuplah 
dahulu kita berbincang pada pagi ini 
mengenai Jadual di Peringkat 
Jawatankuasa, maka ada baiknya 
Mesyuarat Jawatankuasa ini kita 
tangguhkan dan kita bersidang semula 
di Persidangan Majlis Mesyuarat Negara.  
 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

 
(Majlis Mesyuarat bersidang 

semula) 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Saya ingin 
mencadangkan supaya Majlis Mesyuarat 
Negara ini kita tangguhkan bagi 
membolehkan kita berehat dan  ُ  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
kita akan menyambung semula 
persidangan kita pada petang nanti 
pukul 2.30 petang.  
 
Sekian  

مُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ وَ السَّلاَ   
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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Pengajian Pertahanan dan Strategik 
Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
(SHHBIDSS), Akademi Pertahanan 
ABDB, Pusat Penyelidikan dan 
Perkembangan Sains dan Teknologi 
dan peningkatan profil Institut 
Latihan Angkatan Bersenjata Diraja 
Brunei adalah antara langkah-
langkah yang mengoptimumkan 
keupayaan Sumber Tenaga Manusia, 
Kementerian Pertahanan.   
 
Usaha-usaha ini seterusnya 
melahirkan warga kerja secara 
keseluruhan yang inovatif serta 
produktif yang akan secara 
signifikan menyumbang kepada 
matlamat kemajuan negara dan juga 
pencapaian Wawasan Negara 2035; 
dan  
 

7. Imej Pertahanan Yang Berwibawa 
dan Kredibel. Mengekalkan imej 
sebagai sebuah organisasi 
pertahanan yang berwibawa dan 
kredibel terus dipandang tinggi dan 
mendapat kepercayaan dan 
keyakinan rakyat dalam 
melaksanakan tanggungjawab 
mempertahankan kedaulatan 
negara.  
 
Penglibatan dan peranan 
Kementerian Pertahanan                   
di arena antarabangsa selain 
menggambarkan komitmen negara 
ianya juga meningkatkan profil 
ABDB di mata dunia sebagai 
Angkatan Tentera yang credible, 
professional, cekap dan 
berkemampuan dan ini turut 

menyumbang kepada efek cegah 
rentang yang dihasratkan.   

 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
yang sehingga kini,  ُألَْحَمْد  ِ ّٰ�ِ  dengan 
kurnia rahmat dan nikmat daripada   
ِ  سُبْحَانَهُ وَتعََالَىٰ   dan berkat daulat Kebawah أَ�ّٰ
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu‘izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi   Waddien,  Sultan   dan  Yang  
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
kegiatan-kegiatan pertahanan telah 
berjaya memastikan negara bebas 
daripada ancaman konvensional.  
 
Justeru, Kementerian Pertahanan akan 
terus menyasarkan pelaksanaan 
program-program peningkatan dengan 
penambahbaikan kapasiti ke arah 
memperkasakan keupayaan sejajar 
dengan pencapaian key result areas dan 
outcomes strategic yang disebutkan 
tadi.  
 
Aspek pengurusan strategi dan prestasi 
akan terus diberi keutamaan dalam 
memantau pelaksanaan strategi dan 
pencapaian sasaran dengan 
menggunakan kaedah Petunjuk-
Petunjuk Prestasi Utama atau KPI’s  
yang tertentu.  
 
Ini termasuk secara berterusan 
melaksanakan reviu bagi memastikan 
strategi, organisasi akan terus mantap 
dan responsif kepada perkembangan-
perkembangan di persekitaran dan 
lanskap strategik yang berubah-ubah. 
Perangkaan dan pelaksanaan strategi 
juga akan terus mengambil kira agenda 
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dan tren-nasional  ke arah pengurusan 
cekap dan bijak. Ini termasuk juga 
pengurusan kewangan yang rapi, 
memanfaatkan teknologi maklumat dan 
pengurusan bijak alam sekitar.  
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Dalam menutup 
mukadimah ini, kaola ingin menyatakan 
bahawa pertahanan negara adalah 
tanggungjawab bersama. Ahli-Ahli            
Yang Berhormat juga dan semua               
yang hadir dalam Dewan ini sama-sama 
berperanan mengenainya. Saranan Yang 
Berhormat Pengerusi awal tadi 
Peruntukan Kewangan Kementerian 
Pertahanan tidak akan dibahaskan 
secara terbuka memandangkan ia boleh 
mendedahkan isu-isu keselamatan dan 
pertahanan strategik negara.  
 
Sekian, terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  
 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri 
Pertahanan II atas kenyataan yang 
begitu komprehensif mengenai 
Belanjawan Kementeriannya. Maka, 
saya sekarang ingin mencadangkan 
supaya Tajuk Kementerian Pertahanan 
ini kita undi.  
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat yang  
bersetuju untuk meluluskan Belanjawan 
Kementerian Pertahanan ini, sila angkat 
tangan.  
 

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda setuju) 

 
Nampaknya semua Ahli Yang Berhormat 
bersetuju. Maka Kementerian 
Pertahanan iaitu Tajuk SB01A hingga 
Tajuk SB04A diluluskan.  
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Kementerian Pertahanan bagi Tajuk - 
SB01A dan Tajuk - SB04A dijadikan 
sebahagian daripada Jadual.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Saya kira cukuplah 
dahulu kita berbincang pada pagi ini 
mengenai Jadual di Peringkat 
Jawatankuasa, maka ada baiknya 
Mesyuarat Jawatankuasa ini kita 
tangguhkan dan kita bersidang semula 
di Persidangan Majlis Mesyuarat Negara.  
 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

 
(Majlis Mesyuarat bersidang 

semula) 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Saya ingin 
mencadangkan supaya Majlis Mesyuarat 
Negara ini kita tangguhkan bagi 
membolehkan kita berehat dan  ُ  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
kita akan menyambung semula 
persidangan kita pada petang nanti 
pukul 2.30 petang.  
 
Sekian  

مُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ وَ السَّلاَ   
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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(Majlis Mesyuarat disambung 
semula pada pukul 2.30 petang) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Persidangan 
ini masih lagi membincangkan dan 
membahaskan Rang Undang-Undang 
yang bergelar Rang Undang-Undang 
(2018) Perbekalan, 2018/2019 yang 
telah dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri Kewangan II dan kita masih lagi 
membincangkan Rang Undang-Undang 
ini satu persatu dalam Peringkat 
Jawatankuasa.   
 
Maka bagi membolehkan kita untuk 
meneruskan usaha kita ini supaya Rang 
Undang-Undang ini dapat dibahaskan 
dan dibincangkan satu persatu,           
saya tangguhkan Persidangan Majlis 
Mesyuarat Negara ini dahulu bagi Majlis 
ini bersidang semula di Peringkat 
Jawatankuasa sepenuhnya.   
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 

(Mesyuarat bersidang sebagai 
Jawatankuasa) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:             
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Ahli-Ahli Yang بسِْمِ ا�ّٰ
Berhormat.  Kita sekarang duduk di 
Peringkat Jawatankuasa sepenuhnya 
bagi membincangkan dan 
membahaskan Rang Undang-Undang 
(2018) Perbekalan, 2018/2019 yang 
telah dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri Kewangan II.  Pada Mesyuarat 
yang telah kita adakan pada sebelah 
pagi tadi, kita telah meluluskan Jadual 

Kementerian Kewangan dan juga 
Kementerian Pertahanan.  
  
Walau bagaimanapun, sebelum kita 
menyambung Tajuk Jadual seterusnya 
saya difahamkan Yang Berhormat 
Menteri Pembangunan ingin membuat 
kenyataan.  Saya persilakan Yang 
Berhormat Menteri Pembangunan. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan:     حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ   بسِْمِ ا�ّٰ
 dan salam السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبرََكَاتهُُ 
sejahtera.  Yang Berhormat Pengerusi. 
Terima kasih atas kesempatan yang 
diberikan ini. Yang Berhormat 
Pengerusi, sukacita di dalam Dewan 
yang mulia ini kaola ingin memohon izin 
dan pertimbangan Yang Berhormat 
Pengerusi supaya Kementerian 
Pembangunan dan jabatan-jabatan                
di bawahnya akan dapat lebih dahulu 
dibincangkan dan dibahaskan daripada 
kementerian-kementerian yang lain.   
 
Perkara ini dipohonkan atas sebab-
sebab yang tertentu dan tugas-tugas 
rasmi yang tidak dapat kaola elakkan.  
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  Setelah mendengar 
kenyataan yang dibuat oleh Yang 
Berhormat Menteri Pembangunan itu 
tadi, maka saya izinkan bagi Tajuk 
Kementerian Pembangunan ini untuk 
lebih dahulu dibincangkan dan 
dibahaskan daripada kementerian-
kementerian yang lain.   
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Yang Mulia Timbalan Jurutulis:  
Tajuk SK01A hingga Tajuk SK08A. 
Kementerian Pembangunan dan 
jabatan-jabatan di bawahnya. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Sekarang kita 
mula membincangkan Jadual 
Kementerian Pembangunan dan 
jabatan-jabatan di bawahnya.  
 
Walau bagaimanapun, sebelum Jadual 
ini dibuka seperti biasa untuk 
dibahaskan dan diteliti, saya ingin 
memberikan peluang kepada Yang 
Berhormat Menteri Pembangunan untuk 
menyampaikan mukadimahnya tentang 
penyediaan bajet Belanjawan 
Kementerian Pembangunan dan 
jabatan-jabatan di bawahnya.  Silakan 
Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan:  Yang Berhormat 
Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang Berhormat.   
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

   
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
bagi memberikan kaola peluang 
menyampaikan mukadimah Belanjawan 
Kementerian Pembangunan bagi tahun 
2018/2019 untuk dikongsikan bersama 
di Dewan yang mulia ini. 
   
Mukadimah ini di antara lain akan 
menjelaskan mengenai Peruntukan 
Kewangan 2018/2019, Kutipan Hasil dan 
Tunggakan, Kertas Rangka Dasar (hala 

tuju dan perancangan kementerian), 
pencapaian dan cabaran kementerian ini 
dalam menangani isu-isu semasa dan 
yang akan datang. 
  
Peruntukan Kewangan 2018/2019.  
 
 bagi  pihak  Kementerian   ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ 
Pembangunan kaola mengucapkan 
terima kasih kepada Kerajaan Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam yang telah 
menyokong peruntukan sejumlah 
$807,279,690.00 bagi perbelanjaan 
Tahun Kewangan 2018/2019 
Kementerian Pembangunan yang 
disenaraikan seperti berikut: 
 
1. $101 juta disediakan untuk Gaji 

Kakitangan.; 
 
2. $186 juta untuk Perbelanjaan 

Berulang-ulang iaitu bertambah kira-
kira sebanyak $8.2 juta dari Tahun 
Kewangan 2017/2018 yang antara 
lainnya mengambil kira penambahan 
peruntukan di bawah akaun-akaun 
berikut: 

 
i. $1.12 juta untuk Pemeliharaan 

Jalan Raya dan Pengurusan Estet 
di bawah kawalan Jabatan 
Kemajuan Perumahan iaitu 
bertambah sebanyak $1 juta; 
 

ii. $37.2 juta untuk Pemeliharaan 
Kemudahan Awam dan 
Infrastruktur seperti bekalan air, 
jalan raya, saliran dan 
pembetungan bagi kerja-kerja 
kemudahan awam di seluruh 
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(Majlis Mesyuarat disambung 
semula pada pukul 2.30 petang) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Persidangan 
ini masih lagi membincangkan dan 
membahaskan Rang Undang-Undang 
yang bergelar Rang Undang-Undang 
(2018) Perbekalan, 2018/2019 yang 
telah dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri Kewangan II dan kita masih lagi 
membincangkan Rang Undang-Undang 
ini satu persatu dalam Peringkat 
Jawatankuasa.   
 
Maka bagi membolehkan kita untuk 
meneruskan usaha kita ini supaya Rang 
Undang-Undang ini dapat dibahaskan 
dan dibincangkan satu persatu,           
saya tangguhkan Persidangan Majlis 
Mesyuarat Negara ini dahulu bagi Majlis 
ini bersidang semula di Peringkat 
Jawatankuasa sepenuhnya.   
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 

(Mesyuarat bersidang sebagai 
Jawatankuasa) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:             
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Ahli-Ahli Yang بسِْمِ ا�ّٰ
Berhormat.  Kita sekarang duduk di 
Peringkat Jawatankuasa sepenuhnya 
bagi membincangkan dan 
membahaskan Rang Undang-Undang 
(2018) Perbekalan, 2018/2019 yang 
telah dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri Kewangan II.  Pada Mesyuarat 
yang telah kita adakan pada sebelah 
pagi tadi, kita telah meluluskan Jadual 

Kementerian Kewangan dan juga 
Kementerian Pertahanan.  
  
Walau bagaimanapun, sebelum kita 
menyambung Tajuk Jadual seterusnya 
saya difahamkan Yang Berhormat 
Menteri Pembangunan ingin membuat 
kenyataan.  Saya persilakan Yang 
Berhormat Menteri Pembangunan. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan:     حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ   بسِْمِ ا�ّٰ
 dan salam السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبرََكَاتهُُ 
sejahtera.  Yang Berhormat Pengerusi. 
Terima kasih atas kesempatan yang 
diberikan ini. Yang Berhormat 
Pengerusi, sukacita di dalam Dewan 
yang mulia ini kaola ingin memohon izin 
dan pertimbangan Yang Berhormat 
Pengerusi supaya Kementerian 
Pembangunan dan jabatan-jabatan                
di bawahnya akan dapat lebih dahulu 
dibincangkan dan dibahaskan daripada 
kementerian-kementerian yang lain.   
 
Perkara ini dipohonkan atas sebab-
sebab yang tertentu dan tugas-tugas 
rasmi yang tidak dapat kaola elakkan.  
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  Setelah mendengar 
kenyataan yang dibuat oleh Yang 
Berhormat Menteri Pembangunan itu 
tadi, maka saya izinkan bagi Tajuk 
Kementerian Pembangunan ini untuk 
lebih dahulu dibincangkan dan 
dibahaskan daripada kementerian-
kementerian yang lain.   
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Yang Mulia Timbalan Jurutulis:  
Tajuk SK01A hingga Tajuk SK08A. 
Kementerian Pembangunan dan 
jabatan-jabatan di bawahnya. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Sekarang kita 
mula membincangkan Jadual 
Kementerian Pembangunan dan 
jabatan-jabatan di bawahnya.  
 
Walau bagaimanapun, sebelum Jadual 
ini dibuka seperti biasa untuk 
dibahaskan dan diteliti, saya ingin 
memberikan peluang kepada Yang 
Berhormat Menteri Pembangunan untuk 
menyampaikan mukadimahnya tentang 
penyediaan bajet Belanjawan 
Kementerian Pembangunan dan 
jabatan-jabatan di bawahnya.  Silakan 
Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan:  Yang Berhormat 
Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang Berhormat.   
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

   
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
bagi memberikan kaola peluang 
menyampaikan mukadimah Belanjawan 
Kementerian Pembangunan bagi tahun 
2018/2019 untuk dikongsikan bersama 
di Dewan yang mulia ini. 
   
Mukadimah ini di antara lain akan 
menjelaskan mengenai Peruntukan 
Kewangan 2018/2019, Kutipan Hasil dan 
Tunggakan, Kertas Rangka Dasar (hala 

tuju dan perancangan kementerian), 
pencapaian dan cabaran kementerian ini 
dalam menangani isu-isu semasa dan 
yang akan datang. 
  
Peruntukan Kewangan 2018/2019.  
 
 bagi  pihak  Kementerian   ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ 
Pembangunan kaola mengucapkan 
terima kasih kepada Kerajaan Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam yang telah 
menyokong peruntukan sejumlah 
$807,279,690.00 bagi perbelanjaan 
Tahun Kewangan 2018/2019 
Kementerian Pembangunan yang 
disenaraikan seperti berikut: 
 
1. $101 juta disediakan untuk Gaji 

Kakitangan.; 
 
2. $186 juta untuk Perbelanjaan 

Berulang-ulang iaitu bertambah kira-
kira sebanyak $8.2 juta dari Tahun 
Kewangan 2017/2018 yang antara 
lainnya mengambil kira penambahan 
peruntukan di bawah akaun-akaun 
berikut: 

 
i. $1.12 juta untuk Pemeliharaan 

Jalan Raya dan Pengurusan Estet 
di bawah kawalan Jabatan 
Kemajuan Perumahan iaitu 
bertambah sebanyak $1 juta; 
 

ii. $37.2 juta untuk Pemeliharaan 
Kemudahan Awam dan 
Infrastruktur seperti bekalan air, 
jalan raya, saliran dan 
pembetungan bagi kerja-kerja 
kemudahan awam di seluruh 
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negara di bawah kawalan 
Jabatan Kerja Raya iaitu 
bertambah sebanyak $4.45 juta; 
dan 
 

iii. $7.29 juta bagi membiayai 
Pengutipan Sampah di seluruh 
negara dan pengurusannya di 
Sungai Paku di bawah kawalan 
Jabatan Alam Sekitar, Taman 
dan Rekreasi (JASTRE) iaitu 
bertambah sebanyak $1.7 juta. 
 

iv. Manakala sejumlah $597.5 juta 
bagi Rancangan Kemajuan 
Negara (RKN) dengan sejumlah 
$530 juta bagi membiayai 
Perbelanjaan Projek Jambatan 
Penghubung Daerah Brunei 
Muara dan Daerah Temburong. 

Bertepatan dengan tema tahun 
belanjawan pada tahun ini 2018/2019 
iaitu “Perbelanjaan Produktif dan 
Berinovasi Memelihara Kemakmuran 
Negara”, Kementerian Pembangunan 
berperanan penting bagi 
memperkukuhkan keutamaan usaha-
usaha strategi bagi mendukung 
pertumbuhan sosioekonomi negara 
melalui perbelanjaan secara inovatif dan 
produktif dengan mengutamakan sifat 
berhemah.   
 
Dengan peruntukan yang diluluskan, 
Kementerian Pembangunan akan 
meneruskan usaha secara  whole nation 
approach dalam melaksanakan 
pembangunan infrastruktur, 
mempraktikkan metodologi inovatif, 
value for money dan cost effective bagi 
menanggani isu-isu  dan cabaran 
semasa seperti isu-isu banjir, tanah 

susur, pengurusan sampah, bekalan air 
dan pemeliharaan infrastruktur seperti 
sistem saliran  jalan raya, pembetungan, 
alam sekitar secara holistik. 
 
Penekanan juga diberikan kepada 
penelitian dan pengemaskinian dasar-
dasar mengikut kesesuaiannya bagi 
menangani isu-isu semasa dan 
mendukung persekitaran perniagaan 
yang kondusif serta pelaksanaan projek-
projek yang berimpak tinggi dan 
bermanfaat kepada rakyat dan 
pertumbuhan ekonomi secara berdaya 
tahan. 
   
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat sekalian. Kutipan hasil 
dan tunggakan. Dalam meningkatkan 
kutipan hasil  ّٰ�ِ ُألَْحَمْد setakat ini melalui 
inisiatif-inisiatif yang telah dijalankan 
Kementerian Pembangunan telah 
menghasilkan kutipan sebanyak $87.97 
juta iaitu 75.8% daripada anggaran 
hasil kesuluruhan bagi bulan Mac Tahun 
Kewangan 2017/2018. Antara usaha-
usaha tersebut ialah: 
 
1. Memperkenalkan perkhidmatan 

(administrative charges) bagi 
permohonan dan pendaftaran; dan 

 
2. Langkah-langkah  penguatkuasaan 

dan memperkenalkan sub-mission 
fees bagi setiap permohonan yang 
dihadapkan secara online atau 
melalui kaunter permohonan. 

 
Manakala tunggakan hasil Kementerian 
Pembangunan sehingga Mac bagi tahun 
2017/2018 berjumlah $54.0 juta iaitu 

PETANG  HARI SABTU, 22 JAMADILAKHIR 1439 / 10 MAC 2018 281 
 

24.2% pengurangan dibandingkan 
dengan tunggakan hasil sebelumnya. 
 
Kertas Rangka Dasar Kementerian 
Pembangunan (hala tuju dan 
perancangan).  Ke arah mendukung dan 
menuju pencapaian matlamat Wawasan 
Brunei 2035, khususnya bagi sektor 
infrastruktur, guna tanah dan alam 
sekitar, satu Kertas Rangka Dasar 
Kementerian Pembangunan iaitu 
Ministry of Development Policy Frame 
Work Paper telah pun disediakan.   
 
Antara lainnya, mengandungi hala tuju 
dan komitmen-komitmen kementerian 
dalam bidang-bidang yang menjadi 
keutamaan (focus area) iaitu dalam 
sektor guna tanah dan perancangan, 
perumahan yang mampan, 
pembangunan infrastruktur, alam 
sekitar yang mampan, pembangunan 
kapisiti industri pembinaan dan 
pembiayaian insfrastuktur melalui 
kaedah-kaedah lain.  
 
Sektor guna tanah dan perancangan. 
Mengenai hala tuju perancangan dan 
guna tanah, teras utama kementerian 
ini memastikan perancangan dan 
penggunaan tanah adalah secara 
optimum dengan memfokuskan 
terhadap mendukung kegiatan 
sosioekonomi.  Selaras dengan hasrat 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang                  
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
dalam titah baginda semasa Majlis 
Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Pertama Dari Musim Permesyuaratan 
Keempat Belas Majlis Mesyuarat Negara 
iaitu untuk menggerakkan pertumbuhan 

pertanian, Kementerian Pembangunan 
telah menggazetkan sejumlah 3,041.65 
hektar tanah bagi pertumbuhan bidang 
pertanian. Untuk tempoh sehingga   
tahun 2025 dan seterusnya Pelan Induk 
Negara Brunei Darussalam 
menyarankan kemajuan ditumpukan 
dalam kawasan yang digelar urban  
footprint atau kawasan bandar sahaja 
dengan kemajuan yang lebih mantap 
atau compact. 
 
Sementara antara strategi utama yang 
dikenal pasti bagi memastikan 
penggunaan tanah yang lebih optimum 
adalah meningkatkan kepadatan tanah, 
menggalakkan kemajuan sisipan (infill 
development) dan kemajuan menegak 
(vertical development).  
 
Dalam hal meningkatkan kepadatan 
tanah, Jabatan Perancangan Bandar dan 
Desa sedang giat mengkaji semua kadar 
kepadatan tanah perumahan yang sedia 
ada termasuklah nisbah plot atau plot 
ratio kemajuan.   
 
Mengemaskinikan kapasiti undang-
undang yang sedia ada untuk 
memperkesankan tugas-tugas utama 
jabatan supaya lebih efektif juga sedang 
dilaksanakan dan Peraturan-Peraturan 
Perancang Bandar dan Desa (kompisisi 
kesalahan) telah digubal yang telah 
diperkenankan pada bulan Mei 2017.  
 
Peraturan-peraturan ini memberi bidang 
kuasa kepada jabatan untuk 
mengenakan kompaun bagi sebarang 
kesalahan di bawah Bab 23 Akta 
Perancang Bandar dan Desa. 
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negara di bawah kawalan 
Jabatan Kerja Raya iaitu 
bertambah sebanyak $4.45 juta; 
dan 
 

iii. $7.29 juta bagi membiayai 
Pengutipan Sampah di seluruh 
negara dan pengurusannya di 
Sungai Paku di bawah kawalan 
Jabatan Alam Sekitar, Taman 
dan Rekreasi (JASTRE) iaitu 
bertambah sebanyak $1.7 juta. 
 

iv. Manakala sejumlah $597.5 juta 
bagi Rancangan Kemajuan 
Negara (RKN) dengan sejumlah 
$530 juta bagi membiayai 
Perbelanjaan Projek Jambatan 
Penghubung Daerah Brunei 
Muara dan Daerah Temburong. 

Bertepatan dengan tema tahun 
belanjawan pada tahun ini 2018/2019 
iaitu “Perbelanjaan Produktif dan 
Berinovasi Memelihara Kemakmuran 
Negara”, Kementerian Pembangunan 
berperanan penting bagi 
memperkukuhkan keutamaan usaha-
usaha strategi bagi mendukung 
pertumbuhan sosioekonomi negara 
melalui perbelanjaan secara inovatif dan 
produktif dengan mengutamakan sifat 
berhemah.   
 
Dengan peruntukan yang diluluskan, 
Kementerian Pembangunan akan 
meneruskan usaha secara  whole nation 
approach dalam melaksanakan 
pembangunan infrastruktur, 
mempraktikkan metodologi inovatif, 
value for money dan cost effective bagi 
menanggani isu-isu  dan cabaran 
semasa seperti isu-isu banjir, tanah 

susur, pengurusan sampah, bekalan air 
dan pemeliharaan infrastruktur seperti 
sistem saliran  jalan raya, pembetungan, 
alam sekitar secara holistik. 
 
Penekanan juga diberikan kepada 
penelitian dan pengemaskinian dasar-
dasar mengikut kesesuaiannya bagi 
menangani isu-isu semasa dan 
mendukung persekitaran perniagaan 
yang kondusif serta pelaksanaan projek-
projek yang berimpak tinggi dan 
bermanfaat kepada rakyat dan 
pertumbuhan ekonomi secara berdaya 
tahan. 
   
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat sekalian. Kutipan hasil 
dan tunggakan. Dalam meningkatkan 
kutipan hasil  ّٰ�ِ ُألَْحَمْد setakat ini melalui 
inisiatif-inisiatif yang telah dijalankan 
Kementerian Pembangunan telah 
menghasilkan kutipan sebanyak $87.97 
juta iaitu 75.8% daripada anggaran 
hasil kesuluruhan bagi bulan Mac Tahun 
Kewangan 2017/2018. Antara usaha-
usaha tersebut ialah: 
 
1. Memperkenalkan perkhidmatan 

(administrative charges) bagi 
permohonan dan pendaftaran; dan 

 
2. Langkah-langkah  penguatkuasaan 

dan memperkenalkan sub-mission 
fees bagi setiap permohonan yang 
dihadapkan secara online atau 
melalui kaunter permohonan. 

 
Manakala tunggakan hasil Kementerian 
Pembangunan sehingga Mac bagi tahun 
2017/2018 berjumlah $54.0 juta iaitu 

PETANG  HARI SABTU, 22 JAMADILAKHIR 1439 / 10 MAC 2018 281 
 

24.2% pengurangan dibandingkan 
dengan tunggakan hasil sebelumnya. 
 
Kertas Rangka Dasar Kementerian 
Pembangunan (hala tuju dan 
perancangan).  Ke arah mendukung dan 
menuju pencapaian matlamat Wawasan 
Brunei 2035, khususnya bagi sektor 
infrastruktur, guna tanah dan alam 
sekitar, satu Kertas Rangka Dasar 
Kementerian Pembangunan iaitu 
Ministry of Development Policy Frame 
Work Paper telah pun disediakan.   
 
Antara lainnya, mengandungi hala tuju 
dan komitmen-komitmen kementerian 
dalam bidang-bidang yang menjadi 
keutamaan (focus area) iaitu dalam 
sektor guna tanah dan perancangan, 
perumahan yang mampan, 
pembangunan infrastruktur, alam 
sekitar yang mampan, pembangunan 
kapisiti industri pembinaan dan 
pembiayaian insfrastuktur melalui 
kaedah-kaedah lain.  
 
Sektor guna tanah dan perancangan. 
Mengenai hala tuju perancangan dan 
guna tanah, teras utama kementerian 
ini memastikan perancangan dan 
penggunaan tanah adalah secara 
optimum dengan memfokuskan 
terhadap mendukung kegiatan 
sosioekonomi.  Selaras dengan hasrat 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang                  
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
dalam titah baginda semasa Majlis 
Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Pertama Dari Musim Permesyuaratan 
Keempat Belas Majlis Mesyuarat Negara 
iaitu untuk menggerakkan pertumbuhan 

pertanian, Kementerian Pembangunan 
telah menggazetkan sejumlah 3,041.65 
hektar tanah bagi pertumbuhan bidang 
pertanian. Untuk tempoh sehingga   
tahun 2025 dan seterusnya Pelan Induk 
Negara Brunei Darussalam 
menyarankan kemajuan ditumpukan 
dalam kawasan yang digelar urban  
footprint atau kawasan bandar sahaja 
dengan kemajuan yang lebih mantap 
atau compact. 
 
Sementara antara strategi utama yang 
dikenal pasti bagi memastikan 
penggunaan tanah yang lebih optimum 
adalah meningkatkan kepadatan tanah, 
menggalakkan kemajuan sisipan (infill 
development) dan kemajuan menegak 
(vertical development).  
 
Dalam hal meningkatkan kepadatan 
tanah, Jabatan Perancangan Bandar dan 
Desa sedang giat mengkaji semua kadar 
kepadatan tanah perumahan yang sedia 
ada termasuklah nisbah plot atau plot 
ratio kemajuan.   
 
Mengemaskinikan kapasiti undang-
undang yang sedia ada untuk 
memperkesankan tugas-tugas utama 
jabatan supaya lebih efektif juga sedang 
dilaksanakan dan Peraturan-Peraturan 
Perancang Bandar dan Desa (kompisisi 
kesalahan) telah digubal yang telah 
diperkenankan pada bulan Mei 2017.  
 
Peraturan-peraturan ini memberi bidang 
kuasa kepada jabatan untuk 
mengenakan kompaun bagi sebarang 
kesalahan di bawah Bab 23 Akta 
Perancang Bandar dan Desa. 
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Bagi mendukung pembangunan yang 
berterusan yang boleh menyumbang 
kepada keluaran Dalam Negara Kasar 
(KDNK),  pusat-pusat pertumbuhan atau 
growth center  di kawasan-kawasan 
bandar, di pinggir bandar dan luar 
bandar telah dikenal pasti dalam pelan-
pelan daerah (District Plan) untuk 
disediakan konsep kemajuan dan 
potensi pelaksanaannya. 
 
Sebagai kesinambungan kepada usaha 
berterusan ini pihak jabatan telah pun 
mengenal pasti lima kawasan untuk 
disediakan skim-skim perancangan yang 
dijangkakan siap pada tahun ini. Tujuan 
utama skim-skim perancangan ini bagi 
kegunaan pihak-pihak berkenaan dalam 
mengawal atau menyelaras kemajuan di 
kawasan berkenaan.  
 
Bagi mendukung ease of doing business 
dan perkhidmatan yang lebih mantap 
kepada orang ramai secara amnya 
kebenaran perancangan pelan 
bangunan secara proses kebenaran 
kesiapan kemajuan (occupation permit), 
jumlah 20 prosedur dalam tempoh 83 
hari seperti yang dilaporkan oleh World 
Bank of Ease of Doing Business Report 
2018 adalah di dalam proses 
penyelarasan (streamlining) dengan 
sasaran 12 prosedur sahaja dalam 
tempoh 60 hari melalui 6 peringkat 
perlaksanaan.  
 
Secara purata tempoh kebenaran 
sepanjang tahun 2017 bagi permohonan 
kebenaran perancangan ialah 13 hari 
jika dibandingkan dengan tempoh TPOR 
14 hari. Sementara itu, tempoh purata 
bagi kebenaran pelan bangunan iaitu 9 

hari bagi tempoh 14 hari TPOR dan 4.5 
hari bagi kesiapan kemajuan jika 
dibandingkan dengan tempoh TPOR           
7 hari.  
 
Dalam masa yang sama, Kementerian 
Pembangunan sedang berusaha dalam 
meneliti dan mengemaskinikan 
perancangan dasar dan undang-undang 
yang berkaitan agar selaras bagi 
menangani isu masa kini.   
 
Jabatan Tanah juga dalam usaha 
meningkatkan keberkesanan  proses 
dan sistem maklumat permohonan 
pendaftaran tanah atau dikenali sebagai 
Land Application and Registration 
Information System (LARIS) yang 
bermula sejak Februari 2017 yang 
membolehkan pemilik tanah atau pihak 
peguam menghadapkan permohonan 
hal ehwal tanah secara online (Land 
Application). 
 
Statistik sehingga Mac 2018 
menunjukkan permohonan tanah 
melalui LARIS  telah mencatat 90% 
penggunaannya dibandingkan dengan 
melalui kaunter perkhidmatan.  
Keberkesanannya sedang dalam kajian.  
Mengikut perangkaan Jabatan Tanah 
sehingga bulan Mac 2018 sejumlah 
79,767 lot tanah bergeran telah 
didaftarkan di seluruh negara iaitu cukai 
tanah yang sepatutnya dikutip oleh 
kerajaan bagi jumlah tersebut 
dianggarkan berjumlah $6.7 juta.   
 
Tunggakan cukai tanah adalah 
sebahagian besar daripada tunggakan 
hasil Jabatan Tanah yang mengandungi 
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jumlah yang terkumpul dari tahun-tahun 
kebelakangan. 
 
Jabatan Tanah telah menjalankan 
pelbagai usaha untuk mengutip 
tunggakan hasil cukai tanah melalui 
pembayaran online, penggunaan media 
massa, iklan papan tanda, notis 
tuntutan, sekatan permohonan 
kemajuan tanah, pemotongan baksis 
dan  sebagainya.  ّٰ�ِ ُألَْحَمْد  melalui 
perlaksanaan pelbagai inisiatif ini 
sebanyak 32% penurunan tunggakan 
telah dicapai pada Tahun Kewangan 
2017/2018. 
 
Perumahan Negara yang mampan.  
Penyediaan Skim Perumahan yang 
mampan dan berdaya tahan kepada 
rakyat yang memerlukan bantuan 
perumahan adalah satu keutamaan 
kerajaan untuk meningkatkan kualiti 
hidup dan menyumbang ke arah 
kestabilan politik dan sosial.  Dalam 
menyediakan skim perumahan yang 
mampan sehingga Februari 2018, 
Rancangan Perumahan Negara telah 
memperuntukkan 26,952 buah rumah 
terdiri daripada 22,139 buah di bawah 
Skim Rancangan Perumahan Negara 
dan 4,813 buah rumah di bawah Skim 
Tanah Kurnia Rakyat Jati.  
 
Manakala sejumlah keseluruhan 1,932 
lot tanah juga telah diperuntukkan 
terdiri daripada 1,888 di Rancangan 
Perumahan Negara dan 48 lot di bawah 
STKRJ. Housing Focus Group (HFG) 
sebuah taskforce yang telah ditubuhkan 
pada tahun 2016 dan dianggotai oleh 
agensi-agensi kerajaan yang terlibat 
dalam program-program bantuan 

perumahan dan bertujuan untuk 
menangani isu-isu bantuan perumahan 
secara bersepadu telah mengenal pasti 
beberapa tindakan utama yang telah 
dilaksanakan seperti berikut: 
 
1. Penyejajaran antara Skim Bantuan 

yang sedia ada yang dikendalikan 
oleh beberapa agensi kerajaan 
untuk menghasilkan bantuan 
perumahan yang holistik dan inklusif 
kepada rakyat yang memerlukan 
bantuan perumahan; 

 
2. Mereviu syarat-syarat kelayakan 

bagi mendapatkan bantuan              
di bawah Skim Perumahan Negara 
untuk memastikan ia selaras dengan 
objektif kerajaan untuk membantu 
rakyat yang memerlukan bantuan 
untuk mendapatkan perumahan.  
Antara persyaratan yang diteliti 
semula ialah dari segi kelayakan 
umur, taraf kelamin, tahap 
pendapatan pemohon dan keperluan 
untuk menabung perumahan; 

 
3. Menerokai mekanisme alternatif bagi 

penghasilan perumahan yang lebih 
berdaya tahan di samping 
berpotensi dalam melibatkan kos 
kepada kerajaan. Antara mekanisme 
yang telah dinilai ialah kaedah Public 
Private Partnership (PPP)               
di beberapa kawasan perumahan 
yang ada termasuk di kawasan 
perumahan Kampung Lugu; dan 

 
4. Meneliti peralihan Jabatan Kemajuan 

Perumahan kepada Lembaga 
Perbadanan untuk menyelaras 
pelaksanaan dasar dan pengurusan 
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Bagi mendukung pembangunan yang 
berterusan yang boleh menyumbang 
kepada keluaran Dalam Negara Kasar 
(KDNK),  pusat-pusat pertumbuhan atau 
growth center  di kawasan-kawasan 
bandar, di pinggir bandar dan luar 
bandar telah dikenal pasti dalam pelan-
pelan daerah (District Plan) untuk 
disediakan konsep kemajuan dan 
potensi pelaksanaannya. 
 
Sebagai kesinambungan kepada usaha 
berterusan ini pihak jabatan telah pun 
mengenal pasti lima kawasan untuk 
disediakan skim-skim perancangan yang 
dijangkakan siap pada tahun ini. Tujuan 
utama skim-skim perancangan ini bagi 
kegunaan pihak-pihak berkenaan dalam 
mengawal atau menyelaras kemajuan di 
kawasan berkenaan.  
 
Bagi mendukung ease of doing business 
dan perkhidmatan yang lebih mantap 
kepada orang ramai secara amnya 
kebenaran perancangan pelan 
bangunan secara proses kebenaran 
kesiapan kemajuan (occupation permit), 
jumlah 20 prosedur dalam tempoh 83 
hari seperti yang dilaporkan oleh World 
Bank of Ease of Doing Business Report 
2018 adalah di dalam proses 
penyelarasan (streamlining) dengan 
sasaran 12 prosedur sahaja dalam 
tempoh 60 hari melalui 6 peringkat 
perlaksanaan.  
 
Secara purata tempoh kebenaran 
sepanjang tahun 2017 bagi permohonan 
kebenaran perancangan ialah 13 hari 
jika dibandingkan dengan tempoh TPOR 
14 hari. Sementara itu, tempoh purata 
bagi kebenaran pelan bangunan iaitu 9 

hari bagi tempoh 14 hari TPOR dan 4.5 
hari bagi kesiapan kemajuan jika 
dibandingkan dengan tempoh TPOR           
7 hari.  
 
Dalam masa yang sama, Kementerian 
Pembangunan sedang berusaha dalam 
meneliti dan mengemaskinikan 
perancangan dasar dan undang-undang 
yang berkaitan agar selaras bagi 
menangani isu masa kini.   
 
Jabatan Tanah juga dalam usaha 
meningkatkan keberkesanan  proses 
dan sistem maklumat permohonan 
pendaftaran tanah atau dikenali sebagai 
Land Application and Registration 
Information System (LARIS) yang 
bermula sejak Februari 2017 yang 
membolehkan pemilik tanah atau pihak 
peguam menghadapkan permohonan 
hal ehwal tanah secara online (Land 
Application). 
 
Statistik sehingga Mac 2018 
menunjukkan permohonan tanah 
melalui LARIS  telah mencatat 90% 
penggunaannya dibandingkan dengan 
melalui kaunter perkhidmatan.  
Keberkesanannya sedang dalam kajian.  
Mengikut perangkaan Jabatan Tanah 
sehingga bulan Mac 2018 sejumlah 
79,767 lot tanah bergeran telah 
didaftarkan di seluruh negara iaitu cukai 
tanah yang sepatutnya dikutip oleh 
kerajaan bagi jumlah tersebut 
dianggarkan berjumlah $6.7 juta.   
 
Tunggakan cukai tanah adalah 
sebahagian besar daripada tunggakan 
hasil Jabatan Tanah yang mengandungi 
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jumlah yang terkumpul dari tahun-tahun 
kebelakangan. 
 
Jabatan Tanah telah menjalankan 
pelbagai usaha untuk mengutip 
tunggakan hasil cukai tanah melalui 
pembayaran online, penggunaan media 
massa, iklan papan tanda, notis 
tuntutan, sekatan permohonan 
kemajuan tanah, pemotongan baksis 
dan  sebagainya.  ّٰ�ِ ُألَْحَمْد  melalui 
perlaksanaan pelbagai inisiatif ini 
sebanyak 32% penurunan tunggakan 
telah dicapai pada Tahun Kewangan 
2017/2018. 
 
Perumahan Negara yang mampan.  
Penyediaan Skim Perumahan yang 
mampan dan berdaya tahan kepada 
rakyat yang memerlukan bantuan 
perumahan adalah satu keutamaan 
kerajaan untuk meningkatkan kualiti 
hidup dan menyumbang ke arah 
kestabilan politik dan sosial.  Dalam 
menyediakan skim perumahan yang 
mampan sehingga Februari 2018, 
Rancangan Perumahan Negara telah 
memperuntukkan 26,952 buah rumah 
terdiri daripada 22,139 buah di bawah 
Skim Rancangan Perumahan Negara 
dan 4,813 buah rumah di bawah Skim 
Tanah Kurnia Rakyat Jati.  
 
Manakala sejumlah keseluruhan 1,932 
lot tanah juga telah diperuntukkan 
terdiri daripada 1,888 di Rancangan 
Perumahan Negara dan 48 lot di bawah 
STKRJ. Housing Focus Group (HFG) 
sebuah taskforce yang telah ditubuhkan 
pada tahun 2016 dan dianggotai oleh 
agensi-agensi kerajaan yang terlibat 
dalam program-program bantuan 

perumahan dan bertujuan untuk 
menangani isu-isu bantuan perumahan 
secara bersepadu telah mengenal pasti 
beberapa tindakan utama yang telah 
dilaksanakan seperti berikut: 
 
1. Penyejajaran antara Skim Bantuan 

yang sedia ada yang dikendalikan 
oleh beberapa agensi kerajaan 
untuk menghasilkan bantuan 
perumahan yang holistik dan inklusif 
kepada rakyat yang memerlukan 
bantuan perumahan; 

 
2. Mereviu syarat-syarat kelayakan 

bagi mendapatkan bantuan              
di bawah Skim Perumahan Negara 
untuk memastikan ia selaras dengan 
objektif kerajaan untuk membantu 
rakyat yang memerlukan bantuan 
untuk mendapatkan perumahan.  
Antara persyaratan yang diteliti 
semula ialah dari segi kelayakan 
umur, taraf kelamin, tahap 
pendapatan pemohon dan keperluan 
untuk menabung perumahan; 

 
3. Menerokai mekanisme alternatif bagi 

penghasilan perumahan yang lebih 
berdaya tahan di samping 
berpotensi dalam melibatkan kos 
kepada kerajaan. Antara mekanisme 
yang telah dinilai ialah kaedah Public 
Private Partnership (PPP)               
di beberapa kawasan perumahan 
yang ada termasuk di kawasan 
perumahan Kampung Lugu; dan 

 
4. Meneliti peralihan Jabatan Kemajuan 

Perumahan kepada Lembaga 
Perbadanan untuk menyelaras 
pelaksanaan dasar dan pengurusan 
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program-program bantuan 
perumahan sesuai dengan 
pembaharuan-pembaharuan yang 
sedang dirancang.  

Bagi menangani isu-isu pelanggaran 
peraturan dan syarat-syarat perumahan 
seperti penambahan rumah tanpa 
kebenaran, membina bangunan yang 
berasingan yang berbentuk kekal mulai 
bulan Oktober 2017, Jabatan Kemajuan 
Perumahan telah diberi mandat              
bagi melaksanakan aktiviti-aktiviti 
penguatkuasaan mengikut peraturan             
di bawah Akta Seksyen 23 dan Seksyen 
24 Building Control Order (BCO). 
  
Pihak orang ramai dinasihatkan bagi 
memohon kebenaran dari pihak ABCi 
bagi sebarang penambahan rumah. 
Setakat ini sebanyak 378 kes 
penguatkuasaan pelanggaran peraturan 
dan syarat telah dijalankan yang 
berhubung kait dengan pengubahsuaian 
dan penambahan rumah tanpa 
kebenaran daripada pihak yang 
berkenaan. 
 
Usaha yang sama juga dijalankan 
terhadap penguatkuasaan penyewaan 
dan penjualan rumah Perumahan 
Perancangan Negara kepada pihak 
ketiga dalam menjalankan perniagaan. 
Usaha bagi mengurangkan tunggakan 
juga diteruskan dengan pencapaian 
pengurangan tunggakan sebanyak 
$31.5 juta pada tahun ini dibandingkan 
dengan tahun lepas. 
 
Bagi kawasan perumahan, 
perkhidmatan pengutipan sampah 
secara berlanggan telah diperkenalkan 
di Rancangan Perpindahan Negara 

Kampung Lugu bermula bulan Ogos 
2017 dan dikuatkuasakan dalam terma 
persetujuan mendiami rumah untuk 
dilaratkan kepada kawasan perumahan 
yang lain. 
 
Mengenai isu kebersihan dalam kawasan 
perumahan negara, salah satu langkah 
adaptasi yang dijalankan masa kini 
adalah dengan menggalakkan 
penglibatan penghuni-penghuni 
perumahan melalui ketua-ketua 
kampung dalam sama-sama memelihara 
kebersihan persekitaran seperti 
memotong rumput di kawasan 
perumahan dan pembersihan longkang 
tanpa bergantung sepenuhnya pada 
pihak kerajaan.  
 
Contoh-contoh kejayaan langkah 
kerjasama ini dapat dilihat dari kawasan 
perumahan seperti Skim Perumahan 
Meragang, Bukit Beruang di Tutong, 
Perumahan Rataie di Temburong, 
Perumahan Panchor di Mengkubau dan 
Rimba. Usaha ini telah pun 
menunjukkan kepimpinan dan mindset 
serta semangat yang positif daripada 
ketua-ketua kampung terutama sekali 
bagi yang bertanggungjawab                   
di kawasan skim-skim perumahan 
berkenaan yang dijadikan sebagai 
inspirasi bagi penghulu-penghulu, 
ketua-ketua kampung dan majlis-majlis 
perundingan kampung yang lain untuk 
mencontohinya. 
 
Pembangunan infrastruktur. 
Pembangunan infrastruktur memainkan 
peranan penting dalam memperkaya 
kualiti hidup rakyat dan juga 
pertumbuhan ekonomi negara. 

PETANG  HARI SABTU, 22 JAMADILAKHIR 1439 / 10 MAC 2018 285 
 

Menyentuh tentang pembangunan dan 
pengurusan prasarana jalan raya di 
negara ini, Kementerian Pembangunan 
amat mengambil berat tentang aspek 
keselamatan dan keselesaan para 
pengguna jalan raya.  
 
Sejauh ini Kementerian Pembangunan 
telah mencatatkan sejumlah kira-kira 
3,100 km panjang jalan raya bagi 
seluruh negara dan jumlah ini akan 
dijangka meningkat pada masa akan 
datang. 
  
Ke arah ini berbagai-bagai program 
penambahbaikan, pemeliharaan dan 
peningkatan telah pun diatur menerusi 
program tahunan yang juga jangka 
panjang melalui Rancangan Kemajuan 
Negara bagi rangkaian sistem jalan 
raya.  
 
Dalam pada itu, Kementerian 
Pembangunan juga melaksanakan 
program ke arah peningkatan 
perhubungan (connectivity) bagi 
membuka peluang perkembangan 
aktiviti sosioekonomi dan juga 
penyelesaian isu kesesakan jalan raya 
yang kian meningkat melalui 
pembangunan prasarana jalan raya dan 
jambatan dengan beberapa projek mega 
telah pun siap dilaksanakan dan dibuka 
kepada lalu lintas.  
 
Antaranya ialah projek pembinaan 
jejambat-jejambat di persimpangan 
Jalan Gadong dan Jalan Telanai, Jalan 
Raja Isteri Pengiran Anak Saleha dan 
Jalan Pengiran Babu Raja, Lebuhraya 
Muara Tutong, Meragang dan projek 
pembinaan lorong kedua Seria by pass 

Fasa 2 serta Jambatan Raja Isteri 
Pengiran Anak Hajah Saleha. 
 
Dengan terbinanya projek-projek 
sedemikian, maka jelas kelihatan impak-
impak positif yang ketara iaitu kawasan-
kawasan yang terlibat telah 
menunjukkan kelancaran pergerakan 
lalulintas yang sebelum ini menjadi 
keluhan para pengguna jalan raya.  
 
 ُ  ,untuk tahun-tahun mendatang  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
program-program peningkatan dan 
perkembangan infrastruktur jalan raya 
sudah pun diatur dalam menampung isu 
kesesakan lalulintas terutama                      
di kawasan perumahan negara dan 
kawasan persekolahan. 
 
Seterusnya dalam menangani isu 
mitigasi banjir, meningkatkan sanitasi 
perlindungan pesisiran pantai dari 
hakisan, Kementerian Pembangunan 
meneruskan usaha dalam 
mengutamakan langkah-langkah 
peningkatan secara holistik dan integrasi 
bersama agensi-agensi lain. Melalui 
projek-projek yang telah dilaksanakan 
selama ini, kerajaan telah berhasil 
mengurangkan kawasan banjir berisiko 
ke-55%, meningkatkan perlindungan 
pantai dan hakisan ke-60% dan 
meningkatan sistem sanitasi ke-93% 
dan berhasrat untuk terus 
meningkatkan perkhidmatan melalui 
projek-projek yang dicadangkan dalam 
Rancangan Kemajuan Negara Ke-11 
(RKN 11). 
 
Dalam menangani cabaran perubahan 
iklim, selaras dengan pelan strategik 
Jabatan Saliran dan Pembetungan untuk 
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program-program bantuan 
perumahan sesuai dengan 
pembaharuan-pembaharuan yang 
sedang dirancang.  
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bulan Oktober 2017, Jabatan Kemajuan 
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bagi melaksanakan aktiviti-aktiviti 
penguatkuasaan mengikut peraturan             
di bawah Akta Seksyen 23 dan Seksyen 
24 Building Control Order (BCO). 
  
Pihak orang ramai dinasihatkan bagi 
memohon kebenaran dari pihak ABCi 
bagi sebarang penambahan rumah. 
Setakat ini sebanyak 378 kes 
penguatkuasaan pelanggaran peraturan 
dan syarat telah dijalankan yang 
berhubung kait dengan pengubahsuaian 
dan penambahan rumah tanpa 
kebenaran daripada pihak yang 
berkenaan. 
 
Usaha yang sama juga dijalankan 
terhadap penguatkuasaan penyewaan 
dan penjualan rumah Perumahan 
Perancangan Negara kepada pihak 
ketiga dalam menjalankan perniagaan. 
Usaha bagi mengurangkan tunggakan 
juga diteruskan dengan pencapaian 
pengurangan tunggakan sebanyak 
$31.5 juta pada tahun ini dibandingkan 
dengan tahun lepas. 
 
Bagi kawasan perumahan, 
perkhidmatan pengutipan sampah 
secara berlanggan telah diperkenalkan 
di Rancangan Perpindahan Negara 

Kampung Lugu bermula bulan Ogos 
2017 dan dikuatkuasakan dalam terma 
persetujuan mendiami rumah untuk 
dilaratkan kepada kawasan perumahan 
yang lain. 
 
Mengenai isu kebersihan dalam kawasan 
perumahan negara, salah satu langkah 
adaptasi yang dijalankan masa kini 
adalah dengan menggalakkan 
penglibatan penghuni-penghuni 
perumahan melalui ketua-ketua 
kampung dalam sama-sama memelihara 
kebersihan persekitaran seperti 
memotong rumput di kawasan 
perumahan dan pembersihan longkang 
tanpa bergantung sepenuhnya pada 
pihak kerajaan.  
 
Contoh-contoh kejayaan langkah 
kerjasama ini dapat dilihat dari kawasan 
perumahan seperti Skim Perumahan 
Meragang, Bukit Beruang di Tutong, 
Perumahan Rataie di Temburong, 
Perumahan Panchor di Mengkubau dan 
Rimba. Usaha ini telah pun 
menunjukkan kepimpinan dan mindset 
serta semangat yang positif daripada 
ketua-ketua kampung terutama sekali 
bagi yang bertanggungjawab                   
di kawasan skim-skim perumahan 
berkenaan yang dijadikan sebagai 
inspirasi bagi penghulu-penghulu, 
ketua-ketua kampung dan majlis-majlis 
perundingan kampung yang lain untuk 
mencontohinya. 
 
Pembangunan infrastruktur. 
Pembangunan infrastruktur memainkan 
peranan penting dalam memperkaya 
kualiti hidup rakyat dan juga 
pertumbuhan ekonomi negara. 
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telah mencatatkan sejumlah kira-kira 
3,100 km panjang jalan raya bagi 
seluruh negara dan jumlah ini akan 
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di kawasan perumahan negara dan 
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mitigasi banjir, meningkatkan sanitasi 
perlindungan pesisiran pantai dari 
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projek-projek yang telah dilaksanakan 
selama ini, kerajaan telah berhasil 
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pantai dan hakisan ke-60% dan 
meningkatan sistem sanitasi ke-93% 
dan berhasrat untuk terus 
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Jabatan Saliran dan Pembetungan untuk 



PETANG  HARI SABTU, 22 JAMADILAKHIR 1439 / 10 MAC 2018 286 
 

mengurangkan kawasan banjir, usaha 
bagi membina kolam tadahan, 
menaikkan taraf system connectivity 
serta mendalami dan membesarkan 
saliran sungai akan diteruskan. 
 
Di samping itu juga, kerja-kerja 
pemeliharan juga diberi perhatian bagi 
memastikan fungsi sistem saliran utama 
(storm drain) yang memuaskan melalui 
kerja-kerja pemeliharaan secara kontrak 
penggal. Penekanan juga diberikan 
kepada tahap pemantauan dan proses 
peningkatan dalaman dalam pengurusan 
pengawalan kemajuan tanah dan impak 
kemajuan isu kebanjiran. 
  
Dalam pencapaian pembekalan air, 
hampir 100% kepada penduduk dan 
rakyat negara ini, Kementerian 
Pembangunan juga memberikan 
tumpuan dalam RKN Ke-11 bagi 
memastikan pengurusan sumber air 
yang efisien dan pengeluaran air bersih 
mengikut piawaian World Health 
Organization serta mengurangkan kadar 
pembaziran air dari 45% ke tahap yang 
lebih rendah melalui penggantian paip-
paip air lama.  
 
Kos pengeluaran air bagi setiap meter 
padu adalah 90 sen permeter padu, 
manakala kos bayaran pemakaian setiap 
meter padu ialah hanya 11 sen sahaja 
setiap pemakaian sehingga 54 meter 
padu.  
 
Ini bermakna sejumlah besar bekalan 
air disubsidi oleh kerajaan. Dengan 
penggunaan air di Negara Brunei yang 
masih antara yang tertinggi di rantau 
Asia dengan pemakaian 380 liter 

seorang sehari. Mengikut kajian 
terbaharu Jabatan Perkhidmatan Air 
ketahanan sumber air kita bagi generasi 
yang akan datang akan terjejas jika 
kesedaran dalam penggunaan air secara 
bijak dan berjimat masih pada tahap 
rendah. 
 
Ke arah ini, usaha-usaha berterusan 
dalam memberi kesedaran kepada 
orang ramai untuk mengamalkan 
budaya berjimat dan penggunaan air 
secara bijaksana serta usaha 
kementerian dalam penggantian paip-
paip lama termasuk penelitian harga 
tarif air juga telah dan sedang 
dilaksanakan.  
 
Berikutan itu, Kementerian 
Pembangunan telah menyiapkan  
pengkajian dan penelitian mengenai 
harga tarif air yang ada pada masa ini 
dengan bertujuan bukan sahaja untuk 
mengurangkan subsidi kerajaan tetapi 
juga untuk mengubah minda 
masyarakat kita supaya penggunaan air 
yang lebih optimum malahan juga 
mengurangkan pembaziran tanpa 
menjejaskan pihak yang berpendapatan 
rendah. 
 
Manakala penggunaan meter air 
prabayar (prepaid metre) bagi 
menggantikan sistem meter air 
conventional yang sedia ada, juga 
sedang dalam rancangan untuk 
dilaksanakan secara berperingkat-
peringkat bertujuan untuk menangani 
isu-isu pembayaran bil air dan 
tunggakan.  
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Alam sekitar yang mampan. Dalam 
pembangunan negara perlindungan 
pemeliharaan dan pengawalan impak 
projek-projek kepada alam sekitar bagi 
yang dijalankan oleh pihak pemborong, 
industri, pengusaha mahupun 
pertubuhan bukan kerajaan juga 
ditekankan melalui pengawasan alam 
sekitar (environmental stewardship). Ini 
bagi mencapai kualiti alam sekitar yang 
tinggi di samping mempertingkatkan 
ekonomi negara. 
 
Selain daripada itu, selaku pengguna 
pula kita perlu memainkan peranan 
dalam memastikan keindahan alam 
sekitar sentiasa terpelihara, menjaga 
kebersihan alam sekitar, memerlukan 
komitmen dari semua pihak.  
 
Dengan penubuhan Jawatankuasa Induk 
Kebersihan yang diterajui oleh 
Kementerian Pembangunan bersama 
dengan Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri dan Kementerian Kesihatan yang 
memfokuskan kepada 3 bidang jurusan 
iaitu infrastruktur, kesedaran dan 
undang-undang.  
 
Ia menjurus kepada pelaksanaan usaha-
usaha bagi menangani isu-isu 
kebersihan melalui agensi-agensi 
kerajaan, bukan kerajaan, ketua-ketua 
kampung dan orang ramai secara 
bersepadu. 
 
Pada tahun 2017, kerajaan telah 
membelanjakan lebih kurang $5.4 juta 
bagi pengurusan sampah termasuk 
pemeliharaan sistem infrastrukturnya. 
Kementerian Pembangunan akan terus 
berusaha bagi meningkatkan sistem 

pembersihan sampah secara 
berintegrasi dengan agensi-agensi yang 
berkaitan terutama sekali dalam hal 
penguatkuasaan. 
 
Pembangunan Kapasiti Industri 
Pembinaan. Bagi mencapai matlamat 
Kementerian Pembangunan dalam 
mewujudkan industri pembinaan yang 
produktif dan kompeten adalah menjadi 
keutamaan bagi menekankan usaha 
pada perubahan asas secara industri 
pembinaan beroperasi.  
 
Antara usaha ialah penekanan dalam 
penggunaan barangan perkhidmatan 
dan peluang pekerjaan tempatan (local 
business development) melalui projek-
projek yang dilaksanakan. Penekanan 
dan keutamaan terhadap local content 
dalam pendaftaran pemborong, 
pelantikan konsultan dan pemborong 
bagi pelaksanaan projek-projek 
kementerian telah pun dilaksanakan 
sejak dahulu lagi hingga sekarang.  
 
Pembiayaan infrastruktur atau 
infrastructure financing. Sebagai salah 
satu fokus utama di bawah Kertas 
Kerangka Dasar Kementerian 
Pembangunan perlu memperluaskan 
sumber pembiayaan alternatif dengan 
memudah cara pembiayaan infrastruktur 
yang lebih efektif.  
 
Ia sangat penting dengan mengambil 
kira komitmen kerajaan untuk 
menampung perbelanjaan pembinaan 
infrastruktur yang semakin meningkat 
demi untuk menjamin kepesatan 
pertumbuhan sosioekonomi negara.  
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mengurangkan kawasan banjir, usaha 
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padu adalah 90 sen permeter padu, 
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meter padu ialah hanya 11 sen sahaja 
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padu.  
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seorang sehari. Mengikut kajian 
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menjejaskan pihak yang berpendapatan 
rendah. 
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isu-isu pembayaran bil air dan 
tunggakan.  
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Alam sekitar yang mampan. Dalam 
pembangunan negara perlindungan 
pemeliharaan dan pengawalan impak 
projek-projek kepada alam sekitar bagi 
yang dijalankan oleh pihak pemborong, 
industri, pengusaha mahupun 
pertubuhan bukan kerajaan juga 
ditekankan melalui pengawasan alam 
sekitar (environmental stewardship). Ini 
bagi mencapai kualiti alam sekitar yang 
tinggi di samping mempertingkatkan 
ekonomi negara. 
 
Selain daripada itu, selaku pengguna 
pula kita perlu memainkan peranan 
dalam memastikan keindahan alam 
sekitar sentiasa terpelihara, menjaga 
kebersihan alam sekitar, memerlukan 
komitmen dari semua pihak.  
 
Dengan penubuhan Jawatankuasa Induk 
Kebersihan yang diterajui oleh 
Kementerian Pembangunan bersama 
dengan Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri dan Kementerian Kesihatan yang 
memfokuskan kepada 3 bidang jurusan 
iaitu infrastruktur, kesedaran dan 
undang-undang.  
 
Ia menjurus kepada pelaksanaan usaha-
usaha bagi menangani isu-isu 
kebersihan melalui agensi-agensi 
kerajaan, bukan kerajaan, ketua-ketua 
kampung dan orang ramai secara 
bersepadu. 
 
Pada tahun 2017, kerajaan telah 
membelanjakan lebih kurang $5.4 juta 
bagi pengurusan sampah termasuk 
pemeliharaan sistem infrastrukturnya. 
Kementerian Pembangunan akan terus 
berusaha bagi meningkatkan sistem 

pembersihan sampah secara 
berintegrasi dengan agensi-agensi yang 
berkaitan terutama sekali dalam hal 
penguatkuasaan. 
 
Pembangunan Kapasiti Industri 
Pembinaan. Bagi mencapai matlamat 
Kementerian Pembangunan dalam 
mewujudkan industri pembinaan yang 
produktif dan kompeten adalah menjadi 
keutamaan bagi menekankan usaha 
pada perubahan asas secara industri 
pembinaan beroperasi.  
 
Antara usaha ialah penekanan dalam 
penggunaan barangan perkhidmatan 
dan peluang pekerjaan tempatan (local 
business development) melalui projek-
projek yang dilaksanakan. Penekanan 
dan keutamaan terhadap local content 
dalam pendaftaran pemborong, 
pelantikan konsultan dan pemborong 
bagi pelaksanaan projek-projek 
kementerian telah pun dilaksanakan 
sejak dahulu lagi hingga sekarang.  
 
Pembiayaan infrastruktur atau 
infrastructure financing. Sebagai salah 
satu fokus utama di bawah Kertas 
Kerangka Dasar Kementerian 
Pembangunan perlu memperluaskan 
sumber pembiayaan alternatif dengan 
memudah cara pembiayaan infrastruktur 
yang lebih efektif.  
 
Ia sangat penting dengan mengambil 
kira komitmen kerajaan untuk 
menampung perbelanjaan pembinaan 
infrastruktur yang semakin meningkat 
demi untuk menjamin kepesatan 
pertumbuhan sosioekonomi negara.  
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Ke arah ini kementerian telah mengenal 
pasti betapa pentingnya untuk 
melaksanakan beberapa pembaharuan 
institusi serta reformasi dasar 
(institutional and regulatory reform) 
untuk membolehkan kementerian ini 
bergerak ke hadapan bagi 
melaksanakan kepelbagaian dalam 
pembiayaan infrastruktur yang lebih 
berdaya saing. 
 
Keperluan bagi meningkatkan pelaburan 
perkongsian awam swasta (PPP) pula 
adalah untuk merangka garis panduan 
yang jelas dalam bidang utama projek-
projek infrastruktur yang berpotensi 
tinggi serta bankable yang dapat 
disasarkan bagi pelaburan PPP. 
 
Pencapaian. Mengenai pencapaian               
di kementerian dalam sepanjang tahun 
2017  beberapa buah projek mega telah 
pun siap dilaksanakan bagi mendukung 
pelaburan ekonomi dalam sosial dengan 
2 daripada projek telah dibuka rasmi 
oleh Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
pada bulan Oktober 2017 iaitu sempena 
Sambutan Jubli Emas Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam Menaiki Takhta 
seperti berikut: 
 
1. Pembinaan Taman Mahkota Jubli 

Emas yang merupakan sebuah 
taman rekreasi yang mencerminkan 
identiti dan budaya negara yang 
berkonsepkan MIB. Ia turut 
menyumbang kepada landasan 
perekonomian dalam negara dan 

sebagai tarikan pelancong dan 
pelabur; dan 

 
2. Pembinaan Jambatan Raja Isteri 

Pengiran Anak Hajah Saleha yang 
merupakan cable stair bridge yang 
pertama di negara ini sebagai 
penghubung di antara Sungai Kebun 
dan Jalan Residency di Kawasan 
Bandar Seri Begawan. Jambatan           
ini dibina bagi meningkatkan 
pergerakan penduduk, perdagangan 
dan accessibility serta penggalakkan 
integrasi ekonomi tempatan. 

 
Kedua-dua projek ini merupakan tanda 
selaras dengan perancangan induk 
Bandar Seri Begawan untuk menjadikan 
pusat bandar yang dinamik, kompetitif, 
cantik dan berdaya tahan di samping 
menjana aktiviti perekonomian untuk 
dijadikan legasi kepada generasi masa 
akan datang. 
 
Manakala projek Empangan Ulu Tutong 
yang telah siap pada hujung bulan Jun 
2017 merupakan sumber bekalan air 
bagi Daerah Brunei Muara dan Tutong 
dijangkakan dapat bertahan hingga            
ke tahun 2040 dan seterusnya, jika 
kadar penggunaan air dapat 
dikurangkan melalui kesedaran orang 
ramai dan usaha kerajaan dalam 
mengawal penggunaan air.  
 
Begitu juga dengan peningkatan 
bekalan air bersih Daerah Brunei Muara, 
terutama sekali bagi Perumahan Mentiri 
dan kawasan Muara dengan 
menyiapkan projek pemasangan paip 
utama dari Bukit Barun ke Daerah 
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Brunei Muara  di sepanjang Lebuhraya 
Muara Tutong.  
 
Di sinilah pentingnya kesedaran 
menggunakan air dengan bijaksana 
membaiki kebocoran paip dan 
meningkatkan amalan penjimatan air, 
antaranya melalui rain water harvesting 
(pengumpulan air hujan) agar bekalan 
air dapat diteruskan sehingga generasi 
yang akan datang. 
 
Projek Skim Pencegahan Banjir di 
Kawasan Penaga, Daerah Belait juga 
turut menyumbang kepada 
pengurangan masalah banjir                       
di kawasan-kawasan rendah yang sering 
dilanda banjir antara projek yang 
baharu disiapkan.  
 
Manakala, projek pembinaan Jambatan 
Penghubung Daerah Brunei Muara dan 
Temburong sepanjang 26 kilometer 
sedang giat dilaksanakan dan   ِ  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
kemajuan keseluruhan projek masa ini 
ialah 43.8% iaitu 50 hari lebih awal 
daripada tarikh yang dijadualkan.  
 
 ُ  keseluruhan  projek  ini  akan  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
dijangkakan siap pada penghujung 
tahun 2019 dan penggunaannya akan 
bermula pada suku tahun pertama 
tahun 2020 tertakluk kepada kajian 
aliran trafik dan kerja-kerja urusan dan 
penyelarasan sempurna dilaksanakan. 
 
Kesan spend of project ini terhadap 
negara adalah menggalakkan. Setakat 
ini seramai 192 orang anak tempatan 
yang bekerja terdiri daripada 63 orang 
bertaraf pengurusan (managerial level) 
dan 129 orang bertaraf mahir dan 

separuh mahir. Jumlah keseluruhan 
pekerja anak tempatan melebihi 
daripada jumlah awal yang dinyatakan 
semasa peringkat tawaran. 
 
Begitu juga dengan pelantikan kosultan 
dan pemborong yang berdaftar yang 
terdiri daripada anak tempatan 
memegang jawatan pengurusan yang 
tinggi dan menggalakkan gabungan 
(joint venture) antara pemborong anak 
tempatan dengan luar negeri. Ini selaras 
dalam memenuhi hasrat Kerajaan 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang                    
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
dalam meningkatkan penglibatan anak 
tempatan secara mahir dan profesional. 
 
Manakala penglibatan kontraktor 
tempatan (subkontrak) bagi 3 pakej 
kontrak utama ialah sejumlah 47.1% 
daripada jumlah harga kontrak dan 
25.3% penggunaan bahan pembinaan 
yang dibekalkan dari pembekal 
tempatan.  
 
Impak penyiapan projek jambatan ini 
nanti juga akan menyumbang kepada  
pertumbuhan sosioekonomi bagi Daerah 
Temburong melalui pusat-pusat 
pertubuhan di kawasan bandar dan 
lingkungan kawasan jambatan selaras 
dengan perancangan dan pelan-pelan 
kemajuan bandar dan desa bagi Daerah 
Temburong. 
 
Mengenai pengurusan dan sumber 
tenaga program perkembangan 
profesional juga giat dijalankan kepada 
pegawai-pegawai profesional (arkitek, 
jurutera, juruukur, pegawai perancang, 
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pegawai tanah) untuk mengikuti kursus 
latihan dan mendapatkan pengalaman 
dan bimbingan secara berterusan bagi 
membolehkan mereka memperolehi 
kompetensi dan pengalaman yang 
diperlukan untuk menjadi ahli 
profesional badan berkanun (chartered 
membership) yang diiktiraf.  
 
Setakat ini terdapat 73 orang pegawai 
profesional kementerian ini telah 
menjadi ahli badan berkanun kepada 
badan-badan profesional yang tersebut.  
 
Manakala seramai 12 orang lagi 
dijangka akan menduduki peperiksaan 
dan temuduga untuk mendapatkan 
keahlian Chartered Institution of Civil 
Engineers (ICE)  dalam bidang 
kejuruteraan pada bulan September 
tahun ini.  
 
Di samping itu, kementerian ini juga giat 
mengadakan pelbagai jenis kursus 
teknikal dan bukan teknikal pada tahun 
2017 seperti teknikal development 
program secara in house bagi 
kakitangan teknikal dalam Bahagian IV 
dan V dan akan meneruskan usaha-
usaha bagi tahun 2018/2019 dalam 
memperkembangkan pegawai dan 
kakitangan yang berkemahiran dan 
berprofesional.  
 
Akhir sekali Yang Berhormat Pengerusi, 
cabaran, dalam mengharungi cabaran 
masa kini dan bagi memenuhi 
ekspektasi orang ramai, Kementerian 
Pembangunan akan terus memfokuskan 
usaha-usaha secara berhemah dalam 
menangani isu-isu pemeliharaan dan 
penggantian aset yang lama (ageing) 

mitigasi banjir disebabkan oleh 
perubahan iklim, mempromosikan 
kesedaran penjimatan air dan 
kebersihan serta melaksanakan 
penguatkuasaan secara bersepadu dan 
mengurangkan tunggakan.  
 
Di samping itu, usaha diteruskan bagi 
memperkukuhkan kesediaan organisasi 
agar menjadi dinamik dan beradaptasi 
bagi menjayakan setiap usaha 
pembaikan secara berdaya tahan selaras 
dengan moto Kementerian 
Pembangunan iaitu “ Sedia Berkhidmat”. 
 
Semua perancangan dan usaha-usaha 
berterusan kementerian ini dalam 
menjalankan Pelan Strategik 
berpandukan Policy Framework sebagai 
hala tuju yang memfokuskan kepada 
sektor guna tanah perumahan yang 
mampan pembangunan infrastruktur 
dan penjagaan alam sekitar adalah 
semata-mata bagi mendukung hasrat 
murni Kerajaan Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam mencapai wawasan Brunei 
2035 nanti   ُ إِنْ شَاءَ ا�ّٰ . 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  
 
Sekianlah saja secara ringkas yang 
dapat kaola terangkan mengenai 
tumpuan-tumpuan dan perkara-perkara 
keutamaan Kementerian Pembangunan 
dan jabatan-jabatan di bawahnya bagi 
Tahun Kewangan 2018/2019 untuk 
kegunaan dan pengetahuan bersama.  
 
Sekian  ُُوَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاته  
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Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, kita telah pun 
mendengar penerangan daripada Yang 
Berhormat Menteri Pembangunan yang 
dibuatnya secara terperinci dan 
komperhensif mengenai hala tuju bajet 
kementeriannya. 
 
Sebelum Tajuk ini dibuka untuk 
dibahaskan, saya ingin menarik 
perhatian Ahli-Ahli Yang Berhormat 
supaya pertanyaan-pertanyaan atau 
soalan-soalan yang akan ditimbulkan itu 
ada lebih baik ditumpukan atau 
difokuskan kepada bajet belanjawan kita 
ini.  
 
Begitu juga dengan jawapan-jawapan 
atau pun respons-respons yang akan 
dibuat nanti biarlah menumpukan 
kepada soalan-soalan yang ditimbulkan 
sahaja kerana saya kesal kita masih lagi 
mempunyai banyak Tajuk-Tajuk yang 
perlu kita bincangkan yang memerlukan 
perhatian kita seterusnya.  
 
Saya mempunyai senarai yang agak 
panjang Yang Berhormat dan saya 
persilakan Yang Berhormat Awang 
Iswandy bin Ahmad. 
 
Yang Berhormat Awang Iswandy 
bin Ahmad: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Ahli-Ahli Yang Berhormat yang berada  
di Dewan majlis yang mulia ini. Saya 
ucapkan tahniah dan terima kasih atas 

usaha Kementerian Pembangunan 
seperti yang disampaikan oleh Yang 
Berhormat Menteri Pembangunan. Saya 
ingin menyentuh beberapa perkara       
di bawah 3 Tajuk iaitu: 
 

1. Perancangan Bandar dan Desa 
iaitu di bawah pengurusan projek 
dan pembangunan prasarana 
kemudahan  ِ  ,disambut baik ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
pihak kerajaan dalam 
menyediakan usaha-usaha untuk 
memastikan kebersihan terutama 
sekali dalam penyediaan tong-tong 
sampah di taman rekreasi kitani 
termasuk Taman Mahkota Jubli 
Emas dan diharap orang kitani 
dapat manfaatkannya tahniah 
diucapkan.  

 
Di sini perkara saya ingin ketahui 
ialah akan connectivity            
antara infrastruktur-infrastruktur 
bangunan kawasan letak kereta 
dan kemudahan awam untuk 
memudahkan lagi orang ramai 
untuk berjalan kaki. Antara 
maklum balas orang ramai adalah 
bukanlah jarak yang jauh menjadi 
masalah akan tetapi kawasan 
untuk berjalan kaki adalah terhad, 
walaupun hanya untuk bangunan 
sebelah. Apakah kiranya 
peruntukan dan perancangan 
dalam pembinaan bangunan dan 
perancangan kawasan sekurang-
kurangannya di  Bandar Seri 
Begawan sebagai usaha awal. 
Kitani bagi fokus kepada pengguna 
pejalan kaki akan tetapi biarlah ia 
selesa dan kondusif contohnya 
kawasan walkway  yang tertutup 
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pegawai tanah) untuk mengikuti kursus 
latihan dan mendapatkan pengalaman 
dan bimbingan secara berterusan bagi 
membolehkan mereka memperolehi 
kompetensi dan pengalaman yang 
diperlukan untuk menjadi ahli 
profesional badan berkanun (chartered 
membership) yang diiktiraf.  
 
Setakat ini terdapat 73 orang pegawai 
profesional kementerian ini telah 
menjadi ahli badan berkanun kepada 
badan-badan profesional yang tersebut.  
 
Manakala seramai 12 orang lagi 
dijangka akan menduduki peperiksaan 
dan temuduga untuk mendapatkan 
keahlian Chartered Institution of Civil 
Engineers (ICE)  dalam bidang 
kejuruteraan pada bulan September 
tahun ini.  
 
Di samping itu, kementerian ini juga giat 
mengadakan pelbagai jenis kursus 
teknikal dan bukan teknikal pada tahun 
2017 seperti teknikal development 
program secara in house bagi 
kakitangan teknikal dalam Bahagian IV 
dan V dan akan meneruskan usaha-
usaha bagi tahun 2018/2019 dalam 
memperkembangkan pegawai dan 
kakitangan yang berkemahiran dan 
berprofesional.  
 
Akhir sekali Yang Berhormat Pengerusi, 
cabaran, dalam mengharungi cabaran 
masa kini dan bagi memenuhi 
ekspektasi orang ramai, Kementerian 
Pembangunan akan terus memfokuskan 
usaha-usaha secara berhemah dalam 
menangani isu-isu pemeliharaan dan 
penggantian aset yang lama (ageing) 

mitigasi banjir disebabkan oleh 
perubahan iklim, mempromosikan 
kesedaran penjimatan air dan 
kebersihan serta melaksanakan 
penguatkuasaan secara bersepadu dan 
mengurangkan tunggakan.  
 
Di samping itu, usaha diteruskan bagi 
memperkukuhkan kesediaan organisasi 
agar menjadi dinamik dan beradaptasi 
bagi menjayakan setiap usaha 
pembaikan secara berdaya tahan selaras 
dengan moto Kementerian 
Pembangunan iaitu “ Sedia Berkhidmat”. 
 
Semua perancangan dan usaha-usaha 
berterusan kementerian ini dalam 
menjalankan Pelan Strategik 
berpandukan Policy Framework sebagai 
hala tuju yang memfokuskan kepada 
sektor guna tanah perumahan yang 
mampan pembangunan infrastruktur 
dan penjagaan alam sekitar adalah 
semata-mata bagi mendukung hasrat 
murni Kerajaan Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam mencapai wawasan Brunei 
2035 nanti   ُ إِنْ شَاءَ ا�ّٰ . 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  
 
Sekianlah saja secara ringkas yang 
dapat kaola terangkan mengenai 
tumpuan-tumpuan dan perkara-perkara 
keutamaan Kementerian Pembangunan 
dan jabatan-jabatan di bawahnya bagi 
Tahun Kewangan 2018/2019 untuk 
kegunaan dan pengetahuan bersama.  
 
Sekian  ُُوَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاته  
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Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, kita telah pun 
mendengar penerangan daripada Yang 
Berhormat Menteri Pembangunan yang 
dibuatnya secara terperinci dan 
komperhensif mengenai hala tuju bajet 
kementeriannya. 
 
Sebelum Tajuk ini dibuka untuk 
dibahaskan, saya ingin menarik 
perhatian Ahli-Ahli Yang Berhormat 
supaya pertanyaan-pertanyaan atau 
soalan-soalan yang akan ditimbulkan itu 
ada lebih baik ditumpukan atau 
difokuskan kepada bajet belanjawan kita 
ini.  
 
Begitu juga dengan jawapan-jawapan 
atau pun respons-respons yang akan 
dibuat nanti biarlah menumpukan 
kepada soalan-soalan yang ditimbulkan 
sahaja kerana saya kesal kita masih lagi 
mempunyai banyak Tajuk-Tajuk yang 
perlu kita bincangkan yang memerlukan 
perhatian kita seterusnya.  
 
Saya mempunyai senarai yang agak 
panjang Yang Berhormat dan saya 
persilakan Yang Berhormat Awang 
Iswandy bin Ahmad. 
 
Yang Berhormat Awang Iswandy 
bin Ahmad: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Ahli-Ahli Yang Berhormat yang berada  
di Dewan majlis yang mulia ini. Saya 
ucapkan tahniah dan terima kasih atas 

usaha Kementerian Pembangunan 
seperti yang disampaikan oleh Yang 
Berhormat Menteri Pembangunan. Saya 
ingin menyentuh beberapa perkara       
di bawah 3 Tajuk iaitu: 
 

1. Perancangan Bandar dan Desa 
iaitu di bawah pengurusan projek 
dan pembangunan prasarana 
kemudahan  ِ  ,disambut baik ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
pihak kerajaan dalam 
menyediakan usaha-usaha untuk 
memastikan kebersihan terutama 
sekali dalam penyediaan tong-tong 
sampah di taman rekreasi kitani 
termasuk Taman Mahkota Jubli 
Emas dan diharap orang kitani 
dapat manfaatkannya tahniah 
diucapkan.  

 
Di sini perkara saya ingin ketahui 
ialah akan connectivity            
antara infrastruktur-infrastruktur 
bangunan kawasan letak kereta 
dan kemudahan awam untuk 
memudahkan lagi orang ramai 
untuk berjalan kaki. Antara 
maklum balas orang ramai adalah 
bukanlah jarak yang jauh menjadi 
masalah akan tetapi kawasan 
untuk berjalan kaki adalah terhad, 
walaupun hanya untuk bangunan 
sebelah. Apakah kiranya 
peruntukan dan perancangan 
dalam pembinaan bangunan dan 
perancangan kawasan sekurang-
kurangannya di  Bandar Seri 
Begawan sebagai usaha awal. 
Kitani bagi fokus kepada pengguna 
pejalan kaki akan tetapi biarlah ia 
selesa dan kondusif contohnya 
kawasan walkway  yang tertutup 
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dari matahari dan hujan, mesra 
Orang Kurang Upaya (OKU). 
Kawasan tempat duduk yang 
strategik untuk warga emas dan 
orang yang memerlukan 
menggunakannya serta 
bermacam-macam lagi features 
ataupun cara-cara lain untuk 
membuatkannya kondusif;  

 
2. Perkara SK08A - Jabatan Alam 

Sekitar, Taman dan Rekreasi.           
Di sini saya ingin bertanyakan 
apakah usaha pihak kementerian 
bila memastikan sisa pepejal dan 
pencemaran bagi e-Waste (sisa 
elektronik) dapat diusahakan 
memandangkan menurut laporan 
dari United Nations University 
Institute For The Advanced Study 
Of Sustainability  iaitu laporan 
mereka Global e-Waste Negara 
Brunei Darussalam mengeluarkan 
18.1 kilogram per heavy ton untuk 
e-Waste mereka berbanding 
dengan Hong Kong iaitu 21.5 
kilogram per heavy ton dan 
Singapore 19.6 kilogram per heavy 
ton iaitu kitani ketiga tertinggi; 
dan 

 
3. Terakhir sekali ialah perkara, 

005/000 di bawah Tajuk yang 
sama iaitu Jabatan Alam Sekitar 
dan Taman Rekreasi. Apakah 
usaha dalam environment impact 
assessment kitani  dalam 
memastikan ekosistem marin kitani 
tidak terjejas dengan usaha sektor 
perikanan kitani memandangkan 
sektor perikanan satu usaha untuk 

memastikan dalam food security  
kitani.  

 
Antara cadangan-cadangan yang 
dapat diberikan ialah contohnya 
pemasangan permanent buoy atau 
menghadkan beberapa kawasan 
tidak dibenarkan untuk membuat 
aktiviti perikanan serta dasar-dasar 
yang lain yang bersesuaian. 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 

 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan untuk membuat 
responsnya. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi, terima kasih Yang 
Berhormat Awang Iswandy bin Ahmad 
mengenai dengan 3 soalan tadi iaitu: 
 
1. Menyediakan pejalan kaki bagi 

kemudahan orang awam. Perkara ini 
telah pun dalam rancangan apabila 
provision pembinaan jalan raya dan 
juga pembangunan-pembangunan 
secara private. Keperluan-keperluan 
ini memang tertakluk kepada tempat-
tempat dan keadaan-keadaannya. 
Kalau ada keperluan memang akan 
dimasukkan.   
 

Mengenai OPKE ialah salah satu 
daripada syarat bagi kemajuan-
kemajuan persendirian ataupun 
future development untuk 
dimasukkan sebagai satu syarat di 
bawah peraturan, Autoriti Kawalan 
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Bangunan dan Industri Pembinaan 
(ABCi).   
 

Mengenai e-Waste  dan 
Environtmental Impact Assesstment 
(EIA), perkara ini kalau dapat 
ditangguhkan dulu kerana 
information perlu juga diperolehi 
sebelum menjawab soalan ini.  

 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 

Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan. Sekarang saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Ramli bin Haji Lahit. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Ramli 
bin Haji Lahit: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Pengerusi, Ahli-Ahli Yang Berhormat.  
Lebih dahulu kaola merakamkan 
penghargaan dan tahniah                   
atas pembentangan mukadimah 
Anggaran Perbelanjaan Kementerian 
Pembangunan 2018/2019 yang telah 
disampaikan oleh Yang Berhormat 
Menteri Pembangunan sebentar tadi. 
 
 ِ  dari pembentangan tadi ada ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
dinyatakan peningkatan peruntukan 
kepada Kementerian Pembangunan.  
Semoga ia dapat dimanfaatkan dengan 
sebaik mungkin. Yang Berhormat 
Pengerusi, ada beberapa persoalan akan 
kaola bawa iaitu: 
  

1. Kaola akan membawa Tajuk SK02A - 
Jabatan Kemajuan Perumahan,           
Kod Akaun 002/000                    
iaitu Pengurusan Projek dan 
Pembangunan Prasarana 
Kemudahan berjumlah 
$4,456,166.00.  
 
Soalan, adakah rancangan untuk 
menyediakan tapak perusahaan 
seperti kawasan berkebun, bengkel 
dan perusahaan lain yang 
bersesuaian?  Tujuannya ialah 
memberi peluang kepada penghuni, 
pengusaha, kerana kita maklum 
bahawa setiap orang akan 
menghadapi hari persaraan yang 
sudah pasti tidak lagi menerima 
pendapatan bulanan terutama Skim 
TAP, sukar menghadapi kehidupan 
kalau tidak ada usaha dan 
sampingan yang lain.   

 
Permasalahan ini sudah pun 
dihadapi sekarang iaitu yang tinggal              
di skim perumahan perpindahaan. 
Dicadangkan jika boleh difikirkan 
memberi peluang pembinaan rumah 
di tanah milik sendiri di kampung 
masing-masing menurut dengan 
syarat-syarat pembinaan dan 
pembayaran balik seperti skim 
perpindahan juga. Dengan cara ini 
kampung-kampung berkenaan tidak 
lagi tinggal sunyi dengan 
perpindahan masyarakat kampung 
keluar meninggalkan kampung. 

 
2. Tajuk SK03A – Jabatan Kerja Raya,  

Kod Akaun 002/000.  Pengurusan 
Pembangunan Rangkaian 
Infrastruktur.  Jumlah Anggaran 
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dari matahari dan hujan, mesra 
Orang Kurang Upaya (OKU). 
Kawasan tempat duduk yang 
strategik untuk warga emas dan 
orang yang memerlukan 
menggunakannya serta 
bermacam-macam lagi features 
ataupun cara-cara lain untuk 
membuatkannya kondusif;  

 
2. Perkara SK08A - Jabatan Alam 

Sekitar, Taman dan Rekreasi.           
Di sini saya ingin bertanyakan 
apakah usaha pihak kementerian 
bila memastikan sisa pepejal dan 
pencemaran bagi e-Waste (sisa 
elektronik) dapat diusahakan 
memandangkan menurut laporan 
dari United Nations University 
Institute For The Advanced Study 
Of Sustainability  iaitu laporan 
mereka Global e-Waste Negara 
Brunei Darussalam mengeluarkan 
18.1 kilogram per heavy ton untuk 
e-Waste mereka berbanding 
dengan Hong Kong iaitu 21.5 
kilogram per heavy ton dan 
Singapore 19.6 kilogram per heavy 
ton iaitu kitani ketiga tertinggi; 
dan 

 
3. Terakhir sekali ialah perkara, 

005/000 di bawah Tajuk yang 
sama iaitu Jabatan Alam Sekitar 
dan Taman Rekreasi. Apakah 
usaha dalam environment impact 
assessment kitani  dalam 
memastikan ekosistem marin kitani 
tidak terjejas dengan usaha sektor 
perikanan kitani memandangkan 
sektor perikanan satu usaha untuk 

memastikan dalam food security  
kitani.  

 
Antara cadangan-cadangan yang 
dapat diberikan ialah contohnya 
pemasangan permanent buoy atau 
menghadkan beberapa kawasan 
tidak dibenarkan untuk membuat 
aktiviti perikanan serta dasar-dasar 
yang lain yang bersesuaian. 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 

 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan untuk membuat 
responsnya. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi, terima kasih Yang 
Berhormat Awang Iswandy bin Ahmad 
mengenai dengan 3 soalan tadi iaitu: 
 
1. Menyediakan pejalan kaki bagi 

kemudahan orang awam. Perkara ini 
telah pun dalam rancangan apabila 
provision pembinaan jalan raya dan 
juga pembangunan-pembangunan 
secara private. Keperluan-keperluan 
ini memang tertakluk kepada tempat-
tempat dan keadaan-keadaannya. 
Kalau ada keperluan memang akan 
dimasukkan.   
 

Mengenai OPKE ialah salah satu 
daripada syarat bagi kemajuan-
kemajuan persendirian ataupun 
future development untuk 
dimasukkan sebagai satu syarat di 
bawah peraturan, Autoriti Kawalan 

PETANG  HARI SABTU, 22 JAMADILAKHIR 1439 / 10 MAC 2018 293 
 

Bangunan dan Industri Pembinaan 
(ABCi).   
 

Mengenai e-Waste  dan 
Environtmental Impact Assesstment 
(EIA), perkara ini kalau dapat 
ditangguhkan dulu kerana 
information perlu juga diperolehi 
sebelum menjawab soalan ini.  

 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 

Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan. Sekarang saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Ramli bin Haji Lahit. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Ramli 
bin Haji Lahit: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Pengerusi, Ahli-Ahli Yang Berhormat.  
Lebih dahulu kaola merakamkan 
penghargaan dan tahniah                   
atas pembentangan mukadimah 
Anggaran Perbelanjaan Kementerian 
Pembangunan 2018/2019 yang telah 
disampaikan oleh Yang Berhormat 
Menteri Pembangunan sebentar tadi. 
 
 ِ  dari pembentangan tadi ada ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
dinyatakan peningkatan peruntukan 
kepada Kementerian Pembangunan.  
Semoga ia dapat dimanfaatkan dengan 
sebaik mungkin. Yang Berhormat 
Pengerusi, ada beberapa persoalan akan 
kaola bawa iaitu: 
  

1. Kaola akan membawa Tajuk SK02A - 
Jabatan Kemajuan Perumahan,           
Kod Akaun 002/000                    
iaitu Pengurusan Projek dan 
Pembangunan Prasarana 
Kemudahan berjumlah 
$4,456,166.00.  
 
Soalan, adakah rancangan untuk 
menyediakan tapak perusahaan 
seperti kawasan berkebun, bengkel 
dan perusahaan lain yang 
bersesuaian?  Tujuannya ialah 
memberi peluang kepada penghuni, 
pengusaha, kerana kita maklum 
bahawa setiap orang akan 
menghadapi hari persaraan yang 
sudah pasti tidak lagi menerima 
pendapatan bulanan terutama Skim 
TAP, sukar menghadapi kehidupan 
kalau tidak ada usaha dan 
sampingan yang lain.   

 
Permasalahan ini sudah pun 
dihadapi sekarang iaitu yang tinggal              
di skim perumahan perpindahaan. 
Dicadangkan jika boleh difikirkan 
memberi peluang pembinaan rumah 
di tanah milik sendiri di kampung 
masing-masing menurut dengan 
syarat-syarat pembinaan dan 
pembayaran balik seperti skim 
perpindahan juga. Dengan cara ini 
kampung-kampung berkenaan tidak 
lagi tinggal sunyi dengan 
perpindahan masyarakat kampung 
keluar meninggalkan kampung. 

 
2. Tajuk SK03A – Jabatan Kerja Raya,  

Kod Akaun 002/000.  Pengurusan 
Pembangunan Rangkaian 
Infrastruktur.  Jumlah Anggaran 



PETANG  HARI SABTU, 22 JAMADILAKHIR 1439 / 10 MAC 2018 294 
 

Perbelanjaan 2018/2019 sebanyak 
$54,307,069.00.  Soalan kaola: 

 
i. Adalah dicadangkan untuk 

membaik pulih atau membina 
jalan-jalan, mengubah suai dan 
membina pembahagi jalan dan 
tanda-tanda jalan yang sesuai di 
kawasan Daerah Tutong.  Jalan-
jalan tersebut ialah Jalan Utama 
lama yang umurnya sudah 
berdekad-dekad dari Jalan Keriam 
hingga jalan sempadan Kampung 
Katimahar yang sudah banyak 
pecah, berlubang dan bertingkat-
tingkat; 
 

ii. Jalan Telisai hingga sempadan 
terakhir Daerah Tutong 
berdekatan Balai Bomba dan 
Penyelamat Sungai Liang.  Jalan 
ini juga perlu  dibaik pulih 
daripada lubang-lubang kerana 
jalan ini sentiasa dilalui oleh 
kenderaan berat seperti lori 
pengangkut sampah, pengangkut 
pasir, trailer pengangkut  
peralatan binaan.  Untuk perhatian 
kenderaan berat nampaknya kini 
lebih suka menggunakan jalan 
lama dari menggunakan Lebuh- 
raya Telisai-Lumut kerana ia lebih 
hampir.   

 
Hal ini menyebabkan kawasan 
perumahan di sepanjang jalan ini 
terasa gegaran setiap kali laluan 
jentera berat dipandu laju melalui 
garis-garis kuning kawasan 
sekolah.  Oleh itu, garis kuning 
dan garis putih zebra crossing 
dipohonkan untuk dicat semula, 

jalan depan sekolah dan jalan 
depan masjid.  

 
Selain itu, dipohonkan juga 
pemasangan tanda jalan seperti 
had laju di kawasan yang belum 
ada di Lebuhraya Telisai-Lumut 
dan Jalan Lama Telisai-Sungai 
Liang. Juga pemasangan tanda 
menunjukkan beberapa jauh Pusat 
Kesihatan, tempat rehat dan 
mungkin juga hubungan-hubungan 
telefon dan sebagainya;  

 
iii. Benteng pambahagi jalan lampu 

isyarat simpang Jalan Pengkalan 
Dalai, Sungai Paku berdekatan 
Balai Bomba dan Penyelamat 
Sungai Liang supaya dicat bergaris 
kuning yang reflex atau memantul 
cahaya atau diubah suai supaya 
dikecilkan dari arah Sungai Liang 
dan dipasang tanda arrow atau 
petunjuk.   
 
Apa yang ada keadaan sekarang 
ini, cat garis-garis berbelang putih 
di benteng berkenaan tidak 
kelihatan pada waktu malam dan 
waktu hujan menyebabkan 
beberapa kejadian kemalangan 
seperti kenderaan naik tersadai     
di atas benteng berkenaan 
sehingga sekarang tanda arrow 
atau tanda petunjuk anak 
panahnya tidak ada lagi dan tiada 
diganti. 

 
iv. Jambatan Telamba yang dibina 

pada tahun 1956 sudah terlalu 
lama.  Sedangkan jambatan yang 
seumur dan yang termuda 

PETANG  HARI SABTU, 22 JAMADILAKHIR 1439 / 10 MAC 2018 295 
 

kemudian  sudah dinaik taraf atau 
sudah ada sudah jambatan 
alternatif. Oleh itu, perlu diambil 
perhatian akan ketahanannya. Jika 
perlu berdasarkan sebab-sebab 
keselamatan yang memerlukan 
hubungan cepat, adakah cadangan 
untuk membina jambatan 
merentang Kuala Tutong untuk 
menghubung hujung Jalan 
Kampung Kuala Tutong dengan 
hujung Jalan Kampung Ujung 
Tanjung Danau iaitu perjalanan 
yang lebih singkat; dan 

  
v. Dicadangkan menurap lebuhraya 

yang licin dan berlopak mudah 
bertakung air semasa hujan         
di lebuhraya yang sering berulang-
ulang terjadi kemalangan di 
tempat yang sama.  Contohnya 
lebuhraya dari Telisai berhampiran 
Jambatan Bukit Beruang dan 
Lebuhraya Bukit Udal berhampiran 
tempat pelupusan tayar Bukit 
Udal.   

 
3. Jabatan Alam Sekitar, Taman dan 

Rekreasi, Kod 004/000 iaitu Kawalan 
dan Pencemaran.  Jumlah Anggaran 
Perbelanjaan 2018/2019 iaitu 
$8,065,869.00. 

 
i. Kaola ingin tahu perkembangan 

tempat-tempat pembuangan 
sampah yang telah dipohonkan 
oleh mukim-mukim dan kampung-
kampung Daerah Tutong.  
Contohnya permohonan 
pemindahaan tempat pembuangan 
sampah di Simpang Jalan Kecil 
Kampung Telabat Telisai, 

permohonan Kampung Kiudang 
dan Mukim Rambai, tempat 
pembuangan sampah Kampung 
Bukit Beruang yang sering dibakar 
kontenanya; 
 

ii. Apakah perkembangan proses 
menangani tebing Pantai Danau 
yang susur.  

 
4. Yang Berhormat Pengerusi. Tajuk 

terakhir iaitu Jabatan Tanah, Kod 
akaun 003/000 – Peraturan dan 
Undang-Undang Tanah. Jumlah 
Anggaran Perbelanjaan 2018/2019 
sebanyak $850,052.00 sahaja. 
Soalan kaola: 

 
i. Adakah cadangan memberi pilihan 

bagi yang mahu kepada pemilik 
tanah bagi menggantikan tanah 
bagi kawasan yang sering dilanda 
banjir dengan memindahkan             
di tempat lain dengan disediakan 
perumahan?; 
 

ii. Apakah ada cadangan dari jabatan 
ini untuk membantu 
menyelesaikan pemilik yang 
tanahnya tersepit? Yang 
dimaksudkan tersepit ialah 
kedudukan tanah di belakang 
pemilik orang lain yang tidak 
membenarkan pemilik di belakang 
melebihi tanahnya. Hal ini sering 
menjadi perselisihan faham malah 
menjadi pergaduhan; dan 

 
iii. Adakah pemikiran memberi 

kelonggaran syarat dan 
pertimbangan menembok tanah 
persendirian bagi kawasan-
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Perbelanjaan 2018/2019 sebanyak 
$54,307,069.00.  Soalan kaola: 

 
i. Adalah dicadangkan untuk 

membaik pulih atau membina 
jalan-jalan, mengubah suai dan 
membina pembahagi jalan dan 
tanda-tanda jalan yang sesuai di 
kawasan Daerah Tutong.  Jalan-
jalan tersebut ialah Jalan Utama 
lama yang umurnya sudah 
berdekad-dekad dari Jalan Keriam 
hingga jalan sempadan Kampung 
Katimahar yang sudah banyak 
pecah, berlubang dan bertingkat-
tingkat; 
 

ii. Jalan Telisai hingga sempadan 
terakhir Daerah Tutong 
berdekatan Balai Bomba dan 
Penyelamat Sungai Liang.  Jalan 
ini juga perlu  dibaik pulih 
daripada lubang-lubang kerana 
jalan ini sentiasa dilalui oleh 
kenderaan berat seperti lori 
pengangkut sampah, pengangkut 
pasir, trailer pengangkut  
peralatan binaan.  Untuk perhatian 
kenderaan berat nampaknya kini 
lebih suka menggunakan jalan 
lama dari menggunakan Lebuh- 
raya Telisai-Lumut kerana ia lebih 
hampir.   

 
Hal ini menyebabkan kawasan 
perumahan di sepanjang jalan ini 
terasa gegaran setiap kali laluan 
jentera berat dipandu laju melalui 
garis-garis kuning kawasan 
sekolah.  Oleh itu, garis kuning 
dan garis putih zebra crossing 
dipohonkan untuk dicat semula, 

jalan depan sekolah dan jalan 
depan masjid.  

 
Selain itu, dipohonkan juga 
pemasangan tanda jalan seperti 
had laju di kawasan yang belum 
ada di Lebuhraya Telisai-Lumut 
dan Jalan Lama Telisai-Sungai 
Liang. Juga pemasangan tanda 
menunjukkan beberapa jauh Pusat 
Kesihatan, tempat rehat dan 
mungkin juga hubungan-hubungan 
telefon dan sebagainya;  

 
iii. Benteng pambahagi jalan lampu 

isyarat simpang Jalan Pengkalan 
Dalai, Sungai Paku berdekatan 
Balai Bomba dan Penyelamat 
Sungai Liang supaya dicat bergaris 
kuning yang reflex atau memantul 
cahaya atau diubah suai supaya 
dikecilkan dari arah Sungai Liang 
dan dipasang tanda arrow atau 
petunjuk.   
 
Apa yang ada keadaan sekarang 
ini, cat garis-garis berbelang putih 
di benteng berkenaan tidak 
kelihatan pada waktu malam dan 
waktu hujan menyebabkan 
beberapa kejadian kemalangan 
seperti kenderaan naik tersadai     
di atas benteng berkenaan 
sehingga sekarang tanda arrow 
atau tanda petunjuk anak 
panahnya tidak ada lagi dan tiada 
diganti. 

 
iv. Jambatan Telamba yang dibina 

pada tahun 1956 sudah terlalu 
lama.  Sedangkan jambatan yang 
seumur dan yang termuda 
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kemudian  sudah dinaik taraf atau 
sudah ada sudah jambatan 
alternatif. Oleh itu, perlu diambil 
perhatian akan ketahanannya. Jika 
perlu berdasarkan sebab-sebab 
keselamatan yang memerlukan 
hubungan cepat, adakah cadangan 
untuk membina jambatan 
merentang Kuala Tutong untuk 
menghubung hujung Jalan 
Kampung Kuala Tutong dengan 
hujung Jalan Kampung Ujung 
Tanjung Danau iaitu perjalanan 
yang lebih singkat; dan 

  
v. Dicadangkan menurap lebuhraya 

yang licin dan berlopak mudah 
bertakung air semasa hujan         
di lebuhraya yang sering berulang-
ulang terjadi kemalangan di 
tempat yang sama.  Contohnya 
lebuhraya dari Telisai berhampiran 
Jambatan Bukit Beruang dan 
Lebuhraya Bukit Udal berhampiran 
tempat pelupusan tayar Bukit 
Udal.   

 
3. Jabatan Alam Sekitar, Taman dan 

Rekreasi, Kod 004/000 iaitu Kawalan 
dan Pencemaran.  Jumlah Anggaran 
Perbelanjaan 2018/2019 iaitu 
$8,065,869.00. 

 
i. Kaola ingin tahu perkembangan 

tempat-tempat pembuangan 
sampah yang telah dipohonkan 
oleh mukim-mukim dan kampung-
kampung Daerah Tutong.  
Contohnya permohonan 
pemindahaan tempat pembuangan 
sampah di Simpang Jalan Kecil 
Kampung Telabat Telisai, 

permohonan Kampung Kiudang 
dan Mukim Rambai, tempat 
pembuangan sampah Kampung 
Bukit Beruang yang sering dibakar 
kontenanya; 
 

ii. Apakah perkembangan proses 
menangani tebing Pantai Danau 
yang susur.  

 
4. Yang Berhormat Pengerusi. Tajuk 

terakhir iaitu Jabatan Tanah, Kod 
akaun 003/000 – Peraturan dan 
Undang-Undang Tanah. Jumlah 
Anggaran Perbelanjaan 2018/2019 
sebanyak $850,052.00 sahaja. 
Soalan kaola: 

 
i. Adakah cadangan memberi pilihan 

bagi yang mahu kepada pemilik 
tanah bagi menggantikan tanah 
bagi kawasan yang sering dilanda 
banjir dengan memindahkan             
di tempat lain dengan disediakan 
perumahan?; 
 

ii. Apakah ada cadangan dari jabatan 
ini untuk membantu 
menyelesaikan pemilik yang 
tanahnya tersepit? Yang 
dimaksudkan tersepit ialah 
kedudukan tanah di belakang 
pemilik orang lain yang tidak 
membenarkan pemilik di belakang 
melebihi tanahnya. Hal ini sering 
menjadi perselisihan faham malah 
menjadi pergaduhan; dan 

 
iii. Adakah pemikiran memberi 

kelonggaran syarat dan 
pertimbangan menembok tanah 
persendirian bagi kawasan-
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kawasan yang sering dilanda 
banjir, khususnya kawasan Mukim 
Rambai dan Mukim Bokok? 

 
Sekian sahaja Yang Berhormat 
Pengerusi. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Sebelum 
saya meminta Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan untuk menjawab, saya 
kira beberapa perkara yang ditimbulkan 
dalam soalan-soalan itu tadi ada lebih 
baiknya di daerah yang berkenaan yang 
mempunyai Pegawai Daerah dan juga 
jurutera yang berkenaan yang bertugas 
di daerah yang berkenaan itu berunding 
bersama-sama dengan Ahli Yang 
Berhormat supaya perkara-perkara 
detail seperti itu akan dapat 
dilaksanakan. 
 
Setiap tahun kita berhadapan dengan 
perkara seperti ini yang tidak ada 
kesudahannya sebab kita di sini tidak 
dapat membuat pertimbangan “Ya” 
ataupun “Tidak” mengenai perkara-
perkara yang ditimbulkan.  
 
Jadi untuk menjadikan cadangan-
cadangan saya bersetuju dengan 
cadangan-cadangan yang dikemukakan 
oleh Ahli Yang Berhormat tadi yang 
merupakan cadangan-cadangan dari 
pihak-pihak akar umbi yang 
memerlukan perhatian. Tapi saya kira 
mungkin bukan perhatian kementerian 
tetapi lebih daripada kementerian 
departmental. Silakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan Ahli Yang 

Berhormat Awang Haji Ramli bin Haji 
Lahit. Mungkin soalan-soalan itu secara 
departmental boleh dijawab tetapi yang 
kaola ingin menjawab ialah mengenai 
beberapa soalan seperti mengenai 
tebing pantai susur di Danau.  
 
Bagi penjelasan, untuk makluman 
bahawa Kementerian Pembangunan 
memang mengambil maklum mengenai 
hakisan di Pantai Danau, Telisai.  
 
Untuk makluman juga pihak 
kementerian telah pun membuat 
beberapa langkah termasuk langkah-
langkah jangka pendek dan panjang 
bagi mengawal hakisan di pantai 
tersebut dengan melaksanakan 
beberapa pecahan projek mengikut 
peruntukan dan kebenaran yang 
diberikan. 
 
Projek mengawal hakisan pantai           
di Kampung Danau sudah pun mula 
dilaksanakan pada tahun 2008 yang 
mana projek ini telah pun berjaya 
mengawal hakisan pasir pesisir pantai 
sepanjang 2.3 kilometer dengan 
membina 8 buah headland atau struktur 
pemecah ombak. Pihak kementerian 
telah merancang untuk melaksanakan 
projek pengawalan hakisan pantai 
sepanjang 2.5 kilometer lagi iaitu projek 
pengawalan hakisan diteruskan 
sepanjang 600 meter selaras dengan 
projek-projek yang telah dilaksanakan. 
 
Bagi menangani keadaan hakisan 
seterusnya, pihak Kementerian 
Pembangunan melalui Rancangan 
Kemajuan Negara Ke-11 akan berusaha 
untuk mengeluarkan tawaran bagi 
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kawalan pesisiran sepanjang pantai 
Kampung Danau yang dijadualkan akan 
dikeluarkan tawaran pada sedikit masa 
saja lagi, bagi menangani hakisan               
di kawasan pesisir Pantai Telisai Danau.  
 
Mudah-mudahan dengan penyiapan 
projek ini nanti akan dapat mengawal 
dan menstabilkan hakisan di kawasan 
tersebut yang melibatkan kira-kira               
2 kilometer pesisir pantai dan ini 
termasuklah juga kawasan Keramut 
yang melibatkan kawasan pam bagi 
pengambilan air masin untuk ternakan 
udang hidup juga ikut terhakis sama. 
 
Mengenai soalan keadaan tapak 
pembuangan sampah yang memerlukan 
pengawasan. Keadaan tapak-tapak 
pembuangan sampah yang disediakan 
oleh pihak kerajaan akan sentiasa dan 
secara rutin dipantau dan diawasi oleh 
pihak Jabatan Alam Sekitar, Taman dan 
Rekreasi. Ini termasuklah dari segi 
perkhidmatan kutipan sampah yang 
dilaksanakan setiap hari. Keadaan 
sekeliling tapak kondisi kontena-kontena 
atau tong-tong sampah yang disediakan 
dan yang lainnya. 
 
Pihak jabatan juga ada merancang 
untuk menambah baik keadaan tapak-
tapak pembuangan sampah yang 
difikirkan perlu bagi keselesaan dan 
kemudahan pengguna-penggunanya. Ini 
termasuklah mengganti kontena-
kontena dan tong-tong sampah yang 
sudah rosak dan tidak dapat diperbaiki 
lagi. Menambah kapasiti tempat 
pembuangan sampah berkenaan, 
membisaikan dan mencantikkan 
keusulan dan penampilan tapak seperti 

menyimpan landskap di sekeliling tapak 
dan juga menempatkan penjaga bagi 
mengawasi tapak-tapak berkenaan. 
 
Dalam hal ini bagi sama-sama menjaga 
kemudahan yang telah disediakan oleh 
pihak kerajaan, penduduk-penduduk 
kampung dan pengguna-pengguna 
lainnya adalah ditegaskan untuk 
menggunakan tapak pembuangan 
sampah dengan sebaiknya. Terdapat 
segelintir mereka yang tidak 
bertanggungjawab dengan hanya 
mencampakkan sampah di permukaan 
dan di sekeliling tapak pembuangan 
sampah bukannya ke dalam kontena 
atau tong-tong sampah yang 
disediakan.  
 
Yang lebih menyedihkan lagi ada yang 
membakar sampah-sampah yang 
dibuang di dalam kontena atau tong 
sampah. Ini menyebabkan kerosakan 
kepada kontena atau tong sampah 
berkenaan. Padahal memajukan tapak-
tapak pembuangan sampah dengan 
kemudahan-kemudahan yang 
disediakan memerlukan pihak kerajaan 
berbelanja melaksanakan dan 
memeliharanya. 
 
Soalan-soalan lain, kalau dapat Yang 
Berhormat Pengerusi akan dijawab 
setelah mendapat makluman yang 
terperinci nanti. Terima kasih Yang 
Berhormat. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Abdul Wahab bin Apong. 
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kawasan yang sering dilanda 
banjir, khususnya kawasan Mukim 
Rambai dan Mukim Bokok? 

 
Sekian sahaja Yang Berhormat 
Pengerusi. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Sebelum 
saya meminta Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan untuk menjawab, saya 
kira beberapa perkara yang ditimbulkan 
dalam soalan-soalan itu tadi ada lebih 
baiknya di daerah yang berkenaan yang 
mempunyai Pegawai Daerah dan juga 
jurutera yang berkenaan yang bertugas 
di daerah yang berkenaan itu berunding 
bersama-sama dengan Ahli Yang 
Berhormat supaya perkara-perkara 
detail seperti itu akan dapat 
dilaksanakan. 
 
Setiap tahun kita berhadapan dengan 
perkara seperti ini yang tidak ada 
kesudahannya sebab kita di sini tidak 
dapat membuat pertimbangan “Ya” 
ataupun “Tidak” mengenai perkara-
perkara yang ditimbulkan.  
 
Jadi untuk menjadikan cadangan-
cadangan saya bersetuju dengan 
cadangan-cadangan yang dikemukakan 
oleh Ahli Yang Berhormat tadi yang 
merupakan cadangan-cadangan dari 
pihak-pihak akar umbi yang 
memerlukan perhatian. Tapi saya kira 
mungkin bukan perhatian kementerian 
tetapi lebih daripada kementerian 
departmental. Silakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan Ahli Yang 

Berhormat Awang Haji Ramli bin Haji 
Lahit. Mungkin soalan-soalan itu secara 
departmental boleh dijawab tetapi yang 
kaola ingin menjawab ialah mengenai 
beberapa soalan seperti mengenai 
tebing pantai susur di Danau.  
 
Bagi penjelasan, untuk makluman 
bahawa Kementerian Pembangunan 
memang mengambil maklum mengenai 
hakisan di Pantai Danau, Telisai.  
 
Untuk makluman juga pihak 
kementerian telah pun membuat 
beberapa langkah termasuk langkah-
langkah jangka pendek dan panjang 
bagi mengawal hakisan di pantai 
tersebut dengan melaksanakan 
beberapa pecahan projek mengikut 
peruntukan dan kebenaran yang 
diberikan. 
 
Projek mengawal hakisan pantai           
di Kampung Danau sudah pun mula 
dilaksanakan pada tahun 2008 yang 
mana projek ini telah pun berjaya 
mengawal hakisan pasir pesisir pantai 
sepanjang 2.3 kilometer dengan 
membina 8 buah headland atau struktur 
pemecah ombak. Pihak kementerian 
telah merancang untuk melaksanakan 
projek pengawalan hakisan pantai 
sepanjang 2.5 kilometer lagi iaitu projek 
pengawalan hakisan diteruskan 
sepanjang 600 meter selaras dengan 
projek-projek yang telah dilaksanakan. 
 
Bagi menangani keadaan hakisan 
seterusnya, pihak Kementerian 
Pembangunan melalui Rancangan 
Kemajuan Negara Ke-11 akan berusaha 
untuk mengeluarkan tawaran bagi 
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kawalan pesisiran sepanjang pantai 
Kampung Danau yang dijadualkan akan 
dikeluarkan tawaran pada sedikit masa 
saja lagi, bagi menangani hakisan               
di kawasan pesisir Pantai Telisai Danau.  
 
Mudah-mudahan dengan penyiapan 
projek ini nanti akan dapat mengawal 
dan menstabilkan hakisan di kawasan 
tersebut yang melibatkan kira-kira               
2 kilometer pesisir pantai dan ini 
termasuklah juga kawasan Keramut 
yang melibatkan kawasan pam bagi 
pengambilan air masin untuk ternakan 
udang hidup juga ikut terhakis sama. 
 
Mengenai soalan keadaan tapak 
pembuangan sampah yang memerlukan 
pengawasan. Keadaan tapak-tapak 
pembuangan sampah yang disediakan 
oleh pihak kerajaan akan sentiasa dan 
secara rutin dipantau dan diawasi oleh 
pihak Jabatan Alam Sekitar, Taman dan 
Rekreasi. Ini termasuklah dari segi 
perkhidmatan kutipan sampah yang 
dilaksanakan setiap hari. Keadaan 
sekeliling tapak kondisi kontena-kontena 
atau tong-tong sampah yang disediakan 
dan yang lainnya. 
 
Pihak jabatan juga ada merancang 
untuk menambah baik keadaan tapak-
tapak pembuangan sampah yang 
difikirkan perlu bagi keselesaan dan 
kemudahan pengguna-penggunanya. Ini 
termasuklah mengganti kontena-
kontena dan tong-tong sampah yang 
sudah rosak dan tidak dapat diperbaiki 
lagi. Menambah kapasiti tempat 
pembuangan sampah berkenaan, 
membisaikan dan mencantikkan 
keusulan dan penampilan tapak seperti 

menyimpan landskap di sekeliling tapak 
dan juga menempatkan penjaga bagi 
mengawasi tapak-tapak berkenaan. 
 
Dalam hal ini bagi sama-sama menjaga 
kemudahan yang telah disediakan oleh 
pihak kerajaan, penduduk-penduduk 
kampung dan pengguna-pengguna 
lainnya adalah ditegaskan untuk 
menggunakan tapak pembuangan 
sampah dengan sebaiknya. Terdapat 
segelintir mereka yang tidak 
bertanggungjawab dengan hanya 
mencampakkan sampah di permukaan 
dan di sekeliling tapak pembuangan 
sampah bukannya ke dalam kontena 
atau tong-tong sampah yang 
disediakan.  
 
Yang lebih menyedihkan lagi ada yang 
membakar sampah-sampah yang 
dibuang di dalam kontena atau tong 
sampah. Ini menyebabkan kerosakan 
kepada kontena atau tong sampah 
berkenaan. Padahal memajukan tapak-
tapak pembuangan sampah dengan 
kemudahan-kemudahan yang 
disediakan memerlukan pihak kerajaan 
berbelanja melaksanakan dan 
memeliharanya. 
 
Soalan-soalan lain, kalau dapat Yang 
Berhormat Pengerusi akan dijawab 
setelah mendapat makluman yang 
terperinci nanti. Terima kasih Yang 
Berhormat. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Abdul Wahab bin Apong. 
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Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Wahab bin Apong: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Di sini kaola akan 
menyentuh beberapa perkara: 
 
1. Tajuk SK01A - Jabatan Kementerian 

Pembangunan iaitu masalah banjir di 
Daerah Tutong. Banjir ini maksud 
saya Daerah Tutong memanglah 
tidak dinafikan banjir sudah menjadi 
darah daging di Daerah Tutong. 
Setiap tahun mesti mengalami 
banjir. Masalah yang kaola 
timbulkan ini ialah masalah banjir 
kilat yang jarang berlaku sebelum 
ini, kalau banjir yang biasa terjadi di 
hujung tahun itu memang dapat 
bersedia.  

 
Banjir ini banjir yang tidak menentu, 
asal hujan banjir maka ia melibatkan 
juga kerosakan dalam rumah kerana 
air itu masuk ke dalam rumah. Ini 
terjadi kerana sepanjang dua tiga 
tahun ini, longkang kebanyakannya 
pengaliran air tidak lancar 
disebabkan rumput dalam longkang 
berkenaan tidak dibersihkan.   

 
Anak-anak sungai kurang dipelihara 
dan jarang dibersihkan 
menyebabkan sungai berkenaan 
penuh dengan mendapan air, pasir 
dan tanah.  Pemotongan rumput          
di tepi jalan raya kurang 
memuaskan, masih panjang 
menyebabkan apabila musim hujan, 
air hujan tersebut bertakung di atas 
jalan raya iaitu tidak mengalir ke 
dalam longkang.   

 

Dalam Dewan yang mulia ini, saya 
mewakili penduduk kampung Zon 2, 
yang rumah-rumah mereka banyak 
yang terlibat dalam banjir kilat ini, 
sama juga Zon 1, supaya pada bajet 
yang ada sekarang ini dapatlah 
diusahakan terutama sekali 
mendalamkan longkang-longkang 
yang sekarang ini, bukan lagi 
rumput, kayu pun sudah tumbuh. 

 
2. Kaola menyentuh mengenai jalan 

raya. Saya menyokong tadi apa 
yang dipohonkan atau disampaikan 
oleh sahabat saya, Yang Berhormat 
Awang Haji Ramli. Kalau sepanjang 
tahun, setiap Majlis Mesyuarat ada 
memohon untuk peruntukan menaik 
taraf jalan utama dari simpang 
Penanjong sampai ke simpang 
Jerudong iaitu melihat semua jalan-
jalan utama di daerah-daerah lain 
sudah pun dinaik taraf. 
   
Sebenarnya, jalan utama Tutong ini 
jalan yang sudah lama dan ia 
sebagai jalan penghubung utama 
bagi penduduk-penduduk Daerah 
Tutong selain menggunakan 
highway, selain untuk bekerja juga 
untuk membawa hasil pertanian 
mereka ke bandar, diharap untuk 
dapat disegerakan peruntukannya. 

 
3. Memohon juga supaya dibina cepat 

iaitu pembinaan flyover di Simpang 
“4”, Highway Tutong, Muara, Kuala 
Belait, Pekan Tutong kerana 
nampaknya, memandangkan 
peningkatan jumlah perumahan dan 
kenderaan yang menggunakan 
highway tersebut menyebabkan 
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kesesakan lalulintas bukan sahaja 
untuk orang yang menggunakan 
highway dari Kuala Belait ke Bandar 
Seri Begawan tetapi juga melibatkan 
penduduk di Daerah Tutong. 

 
4. Juga dipohonkan disegerakan iaitu 

supaya pembinaan flyover Tutong-
Muara-Tutong iaitu Persimpangan 
Tanjung Maya, memandangkan 
persimpangan ini tempat keluar 
masuk kenderaan bukan sahaja 
penduduk Mukim Tanjung Maya 
tetapi mukim-mukim pedalaman 
iaitu Mukim Ukong, Mukim Rambai, 
Mukim Lamunin yang berurusan 
bukan saja untuk urusan kerja tetapi 
juga urusan anak sekolah yang ada 
yang bersekolah di bandar dan          
di Kuala Belait.  Begitu juga urusan 
kerja di pusat bandar dan di Kuala 
Belait yang mereka ini terpaksa 
menggunakan U-Turn yang 
berbahaya dan diharap pada tahun-
tahun akan datang, jika ada 
peruntukan untuk disegerakan. 

 
5. Seterusnya, kaola memohon supaya 

jambatan-jambatan besi yang masih 
terdapat di kawasan Tutong 1 iaitu 
Sungai Damit Pamadang iaitu 
menggunakan jambatan besi yang 
sudah lama mungkin dalam 30 
tahun.  Begitu juga jambatan besi 
yang ada di Lubok Pulau yang 
mungkin tidak ada lagi terdapat 
jambatan ini di daerah lain, hanya 
mungkin di Daerah Tutong sahaja.  
Dipohonkan supaya dibina jambatan 
konkrit. 

 

6.  ِ  Mengenai perumahan  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
perpindahan,  penduduk di Daerah 
Tutong seperti di daerah-daerah lain 
telah menikmati rumah perpindahan 
negara iaitu Perumahan Kampung 
Bukit Beruang kaola mencadangkan: 

 
i. Supaya dibina musolla (surau)     

di mana-mana perumahan yang 
jauh dari masjid terutama sekali 
berdekatan dengan rumah-
rumah yang dibina secara teres 
yang tujuannya untuk 
memudahkan mereka ini 
berkumpul sama ada 
mengadakan acara keagamaan, 
kemasyarakatan dan juga 
sebagai tempat belajar bagi 
kelas-kelas Al-Quran dan 
menghubungkan silaturahim dan 
tempat kegunaan mungkin anak-
anak mereka untuk belajar 
mengulang kaji pelajaran 
memandangkan bilik-bilik rumah 
teres ini tidak sesuai kerana 
sempit lebih-lebih lagi bagi 
keluarga yang ramai; 
 

ii. Mana-mana agensi yang 
berkepentingan supaya 
mengadakan kaji selidik 
berhubung dengan pencapaian 
akademik anak-anak atau 
pelajar-pelajar yang tinggal            
di rumah-rumah teres 
memandangkan tempat mereka 
belajar di rumah tersebut terhad 
yang cuma ada 3 bilik terdiri 
daripada bilik-bilik tidur dan bilik 
tamu yang begitu sempit. 
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Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Wahab bin Apong: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Di sini kaola akan 
menyentuh beberapa perkara: 
 
1. Tajuk SK01A - Jabatan Kementerian 

Pembangunan iaitu masalah banjir di 
Daerah Tutong. Banjir ini maksud 
saya Daerah Tutong memanglah 
tidak dinafikan banjir sudah menjadi 
darah daging di Daerah Tutong. 
Setiap tahun mesti mengalami 
banjir. Masalah yang kaola 
timbulkan ini ialah masalah banjir 
kilat yang jarang berlaku sebelum 
ini, kalau banjir yang biasa terjadi di 
hujung tahun itu memang dapat 
bersedia.  

 
Banjir ini banjir yang tidak menentu, 
asal hujan banjir maka ia melibatkan 
juga kerosakan dalam rumah kerana 
air itu masuk ke dalam rumah. Ini 
terjadi kerana sepanjang dua tiga 
tahun ini, longkang kebanyakannya 
pengaliran air tidak lancar 
disebabkan rumput dalam longkang 
berkenaan tidak dibersihkan.   

 
Anak-anak sungai kurang dipelihara 
dan jarang dibersihkan 
menyebabkan sungai berkenaan 
penuh dengan mendapan air, pasir 
dan tanah.  Pemotongan rumput          
di tepi jalan raya kurang 
memuaskan, masih panjang 
menyebabkan apabila musim hujan, 
air hujan tersebut bertakung di atas 
jalan raya iaitu tidak mengalir ke 
dalam longkang.   

 

Dalam Dewan yang mulia ini, saya 
mewakili penduduk kampung Zon 2, 
yang rumah-rumah mereka banyak 
yang terlibat dalam banjir kilat ini, 
sama juga Zon 1, supaya pada bajet 
yang ada sekarang ini dapatlah 
diusahakan terutama sekali 
mendalamkan longkang-longkang 
yang sekarang ini, bukan lagi 
rumput, kayu pun sudah tumbuh. 

 
2. Kaola menyentuh mengenai jalan 

raya. Saya menyokong tadi apa 
yang dipohonkan atau disampaikan 
oleh sahabat saya, Yang Berhormat 
Awang Haji Ramli. Kalau sepanjang 
tahun, setiap Majlis Mesyuarat ada 
memohon untuk peruntukan menaik 
taraf jalan utama dari simpang 
Penanjong sampai ke simpang 
Jerudong iaitu melihat semua jalan-
jalan utama di daerah-daerah lain 
sudah pun dinaik taraf. 
   
Sebenarnya, jalan utama Tutong ini 
jalan yang sudah lama dan ia 
sebagai jalan penghubung utama 
bagi penduduk-penduduk Daerah 
Tutong selain menggunakan 
highway, selain untuk bekerja juga 
untuk membawa hasil pertanian 
mereka ke bandar, diharap untuk 
dapat disegerakan peruntukannya. 

 
3. Memohon juga supaya dibina cepat 

iaitu pembinaan flyover di Simpang 
“4”, Highway Tutong, Muara, Kuala 
Belait, Pekan Tutong kerana 
nampaknya, memandangkan 
peningkatan jumlah perumahan dan 
kenderaan yang menggunakan 
highway tersebut menyebabkan 

PETANG  HARI SABTU, 22 JAMADILAKHIR 1439 / 10 MAC 2018 299 
 

kesesakan lalulintas bukan sahaja 
untuk orang yang menggunakan 
highway dari Kuala Belait ke Bandar 
Seri Begawan tetapi juga melibatkan 
penduduk di Daerah Tutong. 

 
4. Juga dipohonkan disegerakan iaitu 

supaya pembinaan flyover Tutong-
Muara-Tutong iaitu Persimpangan 
Tanjung Maya, memandangkan 
persimpangan ini tempat keluar 
masuk kenderaan bukan sahaja 
penduduk Mukim Tanjung Maya 
tetapi mukim-mukim pedalaman 
iaitu Mukim Ukong, Mukim Rambai, 
Mukim Lamunin yang berurusan 
bukan saja untuk urusan kerja tetapi 
juga urusan anak sekolah yang ada 
yang bersekolah di bandar dan          
di Kuala Belait.  Begitu juga urusan 
kerja di pusat bandar dan di Kuala 
Belait yang mereka ini terpaksa 
menggunakan U-Turn yang 
berbahaya dan diharap pada tahun-
tahun akan datang, jika ada 
peruntukan untuk disegerakan. 

 
5. Seterusnya, kaola memohon supaya 

jambatan-jambatan besi yang masih 
terdapat di kawasan Tutong 1 iaitu 
Sungai Damit Pamadang iaitu 
menggunakan jambatan besi yang 
sudah lama mungkin dalam 30 
tahun.  Begitu juga jambatan besi 
yang ada di Lubok Pulau yang 
mungkin tidak ada lagi terdapat 
jambatan ini di daerah lain, hanya 
mungkin di Daerah Tutong sahaja.  
Dipohonkan supaya dibina jambatan 
konkrit. 

 

6.  ِ  Mengenai perumahan  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
perpindahan,  penduduk di Daerah 
Tutong seperti di daerah-daerah lain 
telah menikmati rumah perpindahan 
negara iaitu Perumahan Kampung 
Bukit Beruang kaola mencadangkan: 

 
i. Supaya dibina musolla (surau)     

di mana-mana perumahan yang 
jauh dari masjid terutama sekali 
berdekatan dengan rumah-
rumah yang dibina secara teres 
yang tujuannya untuk 
memudahkan mereka ini 
berkumpul sama ada 
mengadakan acara keagamaan, 
kemasyarakatan dan juga 
sebagai tempat belajar bagi 
kelas-kelas Al-Quran dan 
menghubungkan silaturahim dan 
tempat kegunaan mungkin anak-
anak mereka untuk belajar 
mengulang kaji pelajaran 
memandangkan bilik-bilik rumah 
teres ini tidak sesuai kerana 
sempit lebih-lebih lagi bagi 
keluarga yang ramai; 
 

ii. Mana-mana agensi yang 
berkepentingan supaya 
mengadakan kaji selidik 
berhubung dengan pencapaian 
akademik anak-anak atau 
pelajar-pelajar yang tinggal            
di rumah-rumah teres 
memandangkan tempat mereka 
belajar di rumah tersebut terhad 
yang cuma ada 3 bilik terdiri 
daripada bilik-bilik tidur dan bilik 
tamu yang begitu sempit. 
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Itulah sahaja yang kaola sampaikan.  
Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Terima kasih, 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Wahab bin Apong mengenai 
persoalannya. Kaola akan cuba 
menjawabnya.   
 
Mengenai isu banjir memanglah satu 
perkara yang kita alami pada masa ini 
dan Jabatan Saliran dan Pembetungan 
sentiasa akan meneruskan kerja-kerja 
pemeliharaan dan juga pembersihan 
longkang-longkang seperti yang 
disebutkan tadi.  
 
Projek-projek bagi mengurangkan 
kejadian-kejadian banjir di tempat-
tempat yang mudah banjir telah pun 
banyak dilaksanakan di Daerah Tutong 
dan mengikut keutamaan tempat-
tempat yang memang selalu dilanda 
banjir menjadi tumpuan untuk 
diteruskan kerja-kerja pembersihan 
ataupun routine maintenance.   
 
Mengenai cadangan-cadangan seperti 
yang telah ditimbulkan tadi, Jabatan 
Kerja Raya akan mengambil maklum 
dengan cadangan-cadangan tersebut 
seperti membina jambatan besi ke 
konkrit. Ini memerlukan peruntukan 
yang agak tinggi. Jika ada keperluan-
keperluan utama, keutamaan akan 
diusahakan. 
 
Mengenai Perumahan Kampung Bukit 
Beruang iaitu cadangan bagi membina 
surau dan masjid, mungkin perkara ini 

akan dibincangkan dengan pihak-pihak 
yang berkenaan. Kaji selidik mengenai 
anak-anak yang tinggal di perumahan 
berkenaan akan dibincangkan dengan 
kementerian-kementerian berkenaan.  
Terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan, Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari @ Jahari. 
 
Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari @ Jahari:  
Terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi.  

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang  Berhormat.  ِ  kaola  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
membawa Tajuk SK02A – Jabatan 
Kemajuan Perumahan.  
 
Sebagaimana rakyat Negara Brunei 
Darussalam telah mendapat  ِ  Skim ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
Perumahan Negara dan bermacam-
macam perumahan yang telah 
dibangunkan serta dimajukan tetapi 
Yang Berhormat Pengerusi, kaola 
melihat adanya tidak keseimbangan 
dalam pembangunan perumahan negara 
pada tahun 1980-an sehingga masa ini.  
Pada awal skim-skim perumahan 
keluasan tapak rumah seluas 0.25 ekar 
tetapi sekarang makin mengecil.  
 
Pembinaan rumah juga berbeza, pada 
awalnya rumah-rumah dibina sebuah-
sebuah kemudian kembar, rumah teres 
dan kluster, sementara skim tapak 
tanah untuk membina rumah juga 
diadakan pada awalnya.  Pada awalnya, 
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rakyat tiada pilihan dan terpaksa 
menerima rumah-rumah kluster, teres 
dan sebagainya.   
 
Dilihat ini membuka ruang perbezaan 
yang ketara pada orang-orang yang 
berkemampuan dan orang yang kurang 
berkemampuan.  Sebenarnya rakyat 
yang kurang berpendapatan pun ingin 
untuk mendapat rumah sebuah-sebuah 
seperti mana contohnya perumahan di 
Kampung Lumapas, walaupun ia kecil 
tetapi  ia tetap sebuah-sebuah.  
 
Maka, dipohonkan kemungkinan jika ia 
masih dapat diberikan supaya 
perumahan-perumahan diberikan 
sebuah-sebuah.  
 
Seterusnya, ialah Tajuk SK03A - Jabatan 
Kerja Raya. Apakah perancangan pihak 
jabatan dalam menangani masalah 
banjir as a whole nation, seperti 
masalah banjir di Zon 5 yang masih 
menjadi masalah setiap kali hujan turun.    
Walaupun hanya dengan hujan 
semalaman iaitu di Kampung Lumapas 
dan sebahagian Kampung Batu Ampar, 
Pangkalan Batu,  ِ  Jabatan Daerah ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
Brunei dan Muara dan Jabatan Saliran 
dan Pembetungan terdapat group 
WhatsApp bersama Penghulu dan Ketua 
Kampung.  
 
Seterusnya ialah Tajuk SK06A - Jabatan 
Tanah:-   
 
1. Apakah ada perancangan untuk 

membukakan semula Tanah 
Tumpang Sementara (TOL) ? Bagi 
pembinaan rumah di kampung-
kampung dan mukim-mukim, seperti 
yang dinyatakan oleh Ahli-Ahli Yang 

Berhormat yang awal kerana ia 
menjadi permintaan dalam kalangan 
orang kitani pada masa kini yang 
merasakan tetap mahu tinggal                    
di kampung asal masing-masing dan 
sangat berharap dibukakan semula 
supaya mereka tidak meninggalkan 
kampung sendiri.   

 
2. Dicadangkan juga supaya taskforce 

bahagian undang-undang Jabatan 
Tanah untuk menubuhkan unit 
bergerak yang bertugas memantau 
kesalahan-kesalahan berkaitan 
dengan Jabatan Tanah, seperti 
penggunaan tanah tanpa kebenaran 
oleh syarikat-syarikat orang asing 
yang tidak berdaftar dan tidak ada 
tanda nama pengenalan syarikat               
di hadapan perniagaan mereka;   

 
3. Penggunaan tanah kebun oleh orang 

asing secara sewa yang tidak ada 
kebenaran dari Jabatan Tanah dan 
juga sebilangan pekebun tersebut 
melebihi had kawasan tanah                 
yang disewakan. Adakah dasar 
pengurniaan tanah masih diteruskan 
seperti tanah tol yang sudah 
dibangunkan rumah melebihi                     
5 ke 10 tahun?; dan 
 

4. Berkenaan pemilikan tanah strata 99 
tahun kaola ingin merista perspektif 
sejarah Sultan Abdul Mumin yang 
pernah membuat amanah pada 
tahun 1885 dalam penyewaan atau 
penjualan tanah kepada orang-
orang asing.   

 
Sekian terima kasih. Yang Berhormat 
Pengerusi.  
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Itulah sahaja yang kaola sampaikan.  
Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Terima kasih, 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Wahab bin Apong mengenai 
persoalannya. Kaola akan cuba 
menjawabnya.   
 
Mengenai isu banjir memanglah satu 
perkara yang kita alami pada masa ini 
dan Jabatan Saliran dan Pembetungan 
sentiasa akan meneruskan kerja-kerja 
pemeliharaan dan juga pembersihan 
longkang-longkang seperti yang 
disebutkan tadi.  
 
Projek-projek bagi mengurangkan 
kejadian-kejadian banjir di tempat-
tempat yang mudah banjir telah pun 
banyak dilaksanakan di Daerah Tutong 
dan mengikut keutamaan tempat-
tempat yang memang selalu dilanda 
banjir menjadi tumpuan untuk 
diteruskan kerja-kerja pembersihan 
ataupun routine maintenance.   
 
Mengenai cadangan-cadangan seperti 
yang telah ditimbulkan tadi, Jabatan 
Kerja Raya akan mengambil maklum 
dengan cadangan-cadangan tersebut 
seperti membina jambatan besi ke 
konkrit. Ini memerlukan peruntukan 
yang agak tinggi. Jika ada keperluan-
keperluan utama, keutamaan akan 
diusahakan. 
 
Mengenai Perumahan Kampung Bukit 
Beruang iaitu cadangan bagi membina 
surau dan masjid, mungkin perkara ini 

akan dibincangkan dengan pihak-pihak 
yang berkenaan. Kaji selidik mengenai 
anak-anak yang tinggal di perumahan 
berkenaan akan dibincangkan dengan 
kementerian-kementerian berkenaan.  
Terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan, Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari @ Jahari. 
 
Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari @ Jahari:  
Terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi.  

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang  Berhormat.  ِ  kaola  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
membawa Tajuk SK02A – Jabatan 
Kemajuan Perumahan.  
 
Sebagaimana rakyat Negara Brunei 
Darussalam telah mendapat  ِ  Skim ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
Perumahan Negara dan bermacam-
macam perumahan yang telah 
dibangunkan serta dimajukan tetapi 
Yang Berhormat Pengerusi, kaola 
melihat adanya tidak keseimbangan 
dalam pembangunan perumahan negara 
pada tahun 1980-an sehingga masa ini.  
Pada awal skim-skim perumahan 
keluasan tapak rumah seluas 0.25 ekar 
tetapi sekarang makin mengecil.  
 
Pembinaan rumah juga berbeza, pada 
awalnya rumah-rumah dibina sebuah-
sebuah kemudian kembar, rumah teres 
dan kluster, sementara skim tapak 
tanah untuk membina rumah juga 
diadakan pada awalnya.  Pada awalnya, 
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rakyat tiada pilihan dan terpaksa 
menerima rumah-rumah kluster, teres 
dan sebagainya.   
 
Dilihat ini membuka ruang perbezaan 
yang ketara pada orang-orang yang 
berkemampuan dan orang yang kurang 
berkemampuan.  Sebenarnya rakyat 
yang kurang berpendapatan pun ingin 
untuk mendapat rumah sebuah-sebuah 
seperti mana contohnya perumahan di 
Kampung Lumapas, walaupun ia kecil 
tetapi  ia tetap sebuah-sebuah.  
 
Maka, dipohonkan kemungkinan jika ia 
masih dapat diberikan supaya 
perumahan-perumahan diberikan 
sebuah-sebuah.  
 
Seterusnya, ialah Tajuk SK03A - Jabatan 
Kerja Raya. Apakah perancangan pihak 
jabatan dalam menangani masalah 
banjir as a whole nation, seperti 
masalah banjir di Zon 5 yang masih 
menjadi masalah setiap kali hujan turun.    
Walaupun hanya dengan hujan 
semalaman iaitu di Kampung Lumapas 
dan sebahagian Kampung Batu Ampar, 
Pangkalan Batu,  ِ  Jabatan Daerah ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
Brunei dan Muara dan Jabatan Saliran 
dan Pembetungan terdapat group 
WhatsApp bersama Penghulu dan Ketua 
Kampung.  
 
Seterusnya ialah Tajuk SK06A - Jabatan 
Tanah:-   
 
1. Apakah ada perancangan untuk 

membukakan semula Tanah 
Tumpang Sementara (TOL) ? Bagi 
pembinaan rumah di kampung-
kampung dan mukim-mukim, seperti 
yang dinyatakan oleh Ahli-Ahli Yang 

Berhormat yang awal kerana ia 
menjadi permintaan dalam kalangan 
orang kitani pada masa kini yang 
merasakan tetap mahu tinggal                    
di kampung asal masing-masing dan 
sangat berharap dibukakan semula 
supaya mereka tidak meninggalkan 
kampung sendiri.   

 
2. Dicadangkan juga supaya taskforce 

bahagian undang-undang Jabatan 
Tanah untuk menubuhkan unit 
bergerak yang bertugas memantau 
kesalahan-kesalahan berkaitan 
dengan Jabatan Tanah, seperti 
penggunaan tanah tanpa kebenaran 
oleh syarikat-syarikat orang asing 
yang tidak berdaftar dan tidak ada 
tanda nama pengenalan syarikat               
di hadapan perniagaan mereka;   

 
3. Penggunaan tanah kebun oleh orang 

asing secara sewa yang tidak ada 
kebenaran dari Jabatan Tanah dan 
juga sebilangan pekebun tersebut 
melebihi had kawasan tanah                 
yang disewakan. Adakah dasar 
pengurniaan tanah masih diteruskan 
seperti tanah tol yang sudah 
dibangunkan rumah melebihi                     
5 ke 10 tahun?; dan 
 

4. Berkenaan pemilikan tanah strata 99 
tahun kaola ingin merista perspektif 
sejarah Sultan Abdul Mumin yang 
pernah membuat amanah pada 
tahun 1885 dalam penyewaan atau 
penjualan tanah kepada orang-
orang asing.   

 
Sekian terima kasih. Yang Berhormat 
Pengerusi.  
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Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan:  َاتهُُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَك  
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. Terima kasih Yang 
Berhormat Awang Haji Mohimin bin              
Haji Johari @ Jahari.  
  
Mengenai beberapa persoalan tadi: 
 
1. Apakah perancangan pihak jabatan 

dalam menangani masalah banjir as 
a whole nation.  Jabatan Saliran dan 
Pembetungan memang mempunyai 
strategi bagi mengatasi masalah-
masalah banjir. Beberapa langkah 
telah pun dilaksanakan melalui 
projek-projek yang di bawah 
peruntukan Rancangan Kemajuan 
Negara Ke-10 dan permohonan RKN 
11 termasuk peruntukan jabatan.   
 
Bagi jangka pendek menjalankan 
kerja-kerja pemeliharaan dan 
pemantauan ke atas sistem saliran 
termasuklah longkang, any out fall 
menuju ke laut yang ada secara 
berancang dan berterusan, 
mempertingkatkan sistem saliran 
bagi kawasan-kawasan yang 
mengalami masalah kebanjiran dan 
juga membina tembok banjir                     
di beberapa tempat yang dilanda 
banjir. 
 
Bagi jangka masa panjang, selaras 
dengan hasil kajian Pelan Induk  
bagi meningkatkan sistem saliran                     
di kesemua daerah bagi menangani 
masalah banjir permohonan projek-
projek baharu akan diteruskan 
dalam Rancangan Kemajuan             
Negara Ke-11 dan seterusnya.  Juga 

rancangan jabatan bagi 
mengurangkan kos di kawasan-
kawasan yang mengalami masalah 
banjir.  Projek-projek tersebut 
merangkumi kerja-kerja pembinaan 
tadahan, tembok flood wall, 
pembinaan storm drain, longkang-
longkang (earthdrains) dan konkrit, 
pembinaan babang serta kajian-
kajian yang berterusan bagi 
menganalisa fungsi sistem saliran 
yang ada dan menjalankan 
perubahan mengikut situasi terkini; 
dan   

 
2. Memastikan kemampanan Skim 

Perumahan Negara bagi memenuhi 
permohonan yang semakin 
meningkat. Menurut perangkaan 
Jabatan Kemajuan Perumahan, lebih 
12 ribu pemohon masih menunggu 
untuk diperuntukkan rumah.  Secara 
logik dari jumlah berkenaan kita 
masih memerlukan tanah yang luas 
untuk menampung permintaan ini.  
Oleh sebab itu, Kementerian 
Pembangunan telah pun membuat 
perancangan jangka masa panjang 
antaranya ialah mengoptimumkan 
penggunaan tanah dengan meneliti 
semula plot saiz tanah dan juga 
jenis rumah yang dibina.   

 
Walaupun reka bentuk dan saiz 
berbeza dari sebelumnya, tetapi ia 
tetap mengikut piawaian Brunei 
Darussalam PD 12 Fasal 491/(D), 
iaitu kamar mandi suka duka dan 
keluasan minimum 4.7 meter 
persegi.  Juga reka bentuk ini 
menepati garis panduan dan 
piawaian perancangan bagi 
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kemajuan perumahan Fasal 19.8.6 
iaitu menyediakan sebuah bilik 
mandi yang cukup besar untuk 
tujuan berkenaan.  
 
Ia juga mengambil kira keperluan 
permohonan  pemohon selaras 
dengan kemampuan memiliki rumah 
(affordability) dan mengambil kira 
keperluan-keperluan permohonan 
secara whole life cycle kerana 
pemohon-pemohon pada satu masa 
nanti mungkin tidak memerlukan 
rumah yang terlalu besar untuk 
dijaga  dan dipelihara. Jika sekiranya 
ahli keluarganya berkembang dan 
juga memohon untuk mendapatkan 
perumahan penggunaan tanah            
yang optimum selaras dengan 
pembangunan berdaya tahan demi 
untuk kepentingan generasi yang 
akan datang.   

 
Apa yang penting ialah keselesaan 
dan kesejahteraan kawasan 
perumahan berkenaan yang 
Kementerian Pembangunan melalui 
Jabatan Kemajuan Perumahan akan 
sentiasa berusaha menanganinya 
dari masa ke masa; dan   

 
3. Apakah dasar pengurniaan tanah 

masih diteruskan? 
 

Untuk menjawab soalan ini Yang 
Berhormat Pengerusi. Saya akan  
menfokuskan skop jawapan khusus 
berkenaan dengan bidang tugas 
Kementerian Pembangunan  iaitu 
dasar pengurniaan tanah bagi tujuan 
perumahan sahaja, kerana 
peruntukan tanah bagi kegunaan 

lain seperti industri, perusahaan dan 
pertanian di bawah kementerian 
lain. 
 
Berhubung dengan dasar 
pengurniaan tanah bagi perumahan 
dimaklumkan bahawa pengurniaan 
tanah bagi rumah kediaman yang 
masih dijalankan pada masa ini 
adalah melalui Skim Perumahan 
Rancangan Perumahan Negara, 
Skim Pengeranan Tanah LTS. Bagi 
skim perumahan RPN hanya 
beberapa perubahan telah 
diperkenalkan iaitu keluasan tanah 
yang diperuntukkan dikurangkan 
kepada 0.125 ekar selain itu pihak 
kementerian juga telah meneliti 
kaedah alternatif bagi pembiayaan 
skim perumahan. 

 
Mengenai Skim Penggeranan LTS 
pihak kementerian sedang meneliti 
semula syarat-syarat kelayakan bagi 
Skim Penggeranan LTS bagi 
memastikan supaya skim ini dapat 
dimanfaatkan bagi mereka yang 
benar-benar memerlukan tanah bagi 
rumah kediaman dan mereka yang 
tidak berkemampuan memiliki tanah 
dan rumah di pasaran terbuka. 
Ringkasnya dasar dan program 
pengurniaan masih berjalan pada 
masa ini; dan 
 
Mengenai soalan, apakah 
perancangan membukakan semula 
Tanah TOL (Tanah Tumpang 
Sementara) di kampung dan mukim? 
Pihak kerajaan telah mengambil 
keputusan untuk tidak 
membenarkan menduduki tanah 
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Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan:  َاتهُُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَك  
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. Terima kasih Yang 
Berhormat Awang Haji Mohimin bin              
Haji Johari @ Jahari.  
  
Mengenai beberapa persoalan tadi: 
 
1. Apakah perancangan pihak jabatan 

dalam menangani masalah banjir as 
a whole nation.  Jabatan Saliran dan 
Pembetungan memang mempunyai 
strategi bagi mengatasi masalah-
masalah banjir. Beberapa langkah 
telah pun dilaksanakan melalui 
projek-projek yang di bawah 
peruntukan Rancangan Kemajuan 
Negara Ke-10 dan permohonan RKN 
11 termasuk peruntukan jabatan.   
 
Bagi jangka pendek menjalankan 
kerja-kerja pemeliharaan dan 
pemantauan ke atas sistem saliran 
termasuklah longkang, any out fall 
menuju ke laut yang ada secara 
berancang dan berterusan, 
mempertingkatkan sistem saliran 
bagi kawasan-kawasan yang 
mengalami masalah kebanjiran dan 
juga membina tembok banjir                     
di beberapa tempat yang dilanda 
banjir. 
 
Bagi jangka masa panjang, selaras 
dengan hasil kajian Pelan Induk  
bagi meningkatkan sistem saliran                     
di kesemua daerah bagi menangani 
masalah banjir permohonan projek-
projek baharu akan diteruskan 
dalam Rancangan Kemajuan             
Negara Ke-11 dan seterusnya.  Juga 

rancangan jabatan bagi 
mengurangkan kos di kawasan-
kawasan yang mengalami masalah 
banjir.  Projek-projek tersebut 
merangkumi kerja-kerja pembinaan 
tadahan, tembok flood wall, 
pembinaan storm drain, longkang-
longkang (earthdrains) dan konkrit, 
pembinaan babang serta kajian-
kajian yang berterusan bagi 
menganalisa fungsi sistem saliran 
yang ada dan menjalankan 
perubahan mengikut situasi terkini; 
dan   

 
2. Memastikan kemampanan Skim 

Perumahan Negara bagi memenuhi 
permohonan yang semakin 
meningkat. Menurut perangkaan 
Jabatan Kemajuan Perumahan, lebih 
12 ribu pemohon masih menunggu 
untuk diperuntukkan rumah.  Secara 
logik dari jumlah berkenaan kita 
masih memerlukan tanah yang luas 
untuk menampung permintaan ini.  
Oleh sebab itu, Kementerian 
Pembangunan telah pun membuat 
perancangan jangka masa panjang 
antaranya ialah mengoptimumkan 
penggunaan tanah dengan meneliti 
semula plot saiz tanah dan juga 
jenis rumah yang dibina.   

 
Walaupun reka bentuk dan saiz 
berbeza dari sebelumnya, tetapi ia 
tetap mengikut piawaian Brunei 
Darussalam PD 12 Fasal 491/(D), 
iaitu kamar mandi suka duka dan 
keluasan minimum 4.7 meter 
persegi.  Juga reka bentuk ini 
menepati garis panduan dan 
piawaian perancangan bagi 
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kemajuan perumahan Fasal 19.8.6 
iaitu menyediakan sebuah bilik 
mandi yang cukup besar untuk 
tujuan berkenaan.  
 
Ia juga mengambil kira keperluan 
permohonan  pemohon selaras 
dengan kemampuan memiliki rumah 
(affordability) dan mengambil kira 
keperluan-keperluan permohonan 
secara whole life cycle kerana 
pemohon-pemohon pada satu masa 
nanti mungkin tidak memerlukan 
rumah yang terlalu besar untuk 
dijaga  dan dipelihara. Jika sekiranya 
ahli keluarganya berkembang dan 
juga memohon untuk mendapatkan 
perumahan penggunaan tanah            
yang optimum selaras dengan 
pembangunan berdaya tahan demi 
untuk kepentingan generasi yang 
akan datang.   

 
Apa yang penting ialah keselesaan 
dan kesejahteraan kawasan 
perumahan berkenaan yang 
Kementerian Pembangunan melalui 
Jabatan Kemajuan Perumahan akan 
sentiasa berusaha menanganinya 
dari masa ke masa; dan   

 
3. Apakah dasar pengurniaan tanah 

masih diteruskan? 
 

Untuk menjawab soalan ini Yang 
Berhormat Pengerusi. Saya akan  
menfokuskan skop jawapan khusus 
berkenaan dengan bidang tugas 
Kementerian Pembangunan  iaitu 
dasar pengurniaan tanah bagi tujuan 
perumahan sahaja, kerana 
peruntukan tanah bagi kegunaan 

lain seperti industri, perusahaan dan 
pertanian di bawah kementerian 
lain. 
 
Berhubung dengan dasar 
pengurniaan tanah bagi perumahan 
dimaklumkan bahawa pengurniaan 
tanah bagi rumah kediaman yang 
masih dijalankan pada masa ini 
adalah melalui Skim Perumahan 
Rancangan Perumahan Negara, 
Skim Pengeranan Tanah LTS. Bagi 
skim perumahan RPN hanya 
beberapa perubahan telah 
diperkenalkan iaitu keluasan tanah 
yang diperuntukkan dikurangkan 
kepada 0.125 ekar selain itu pihak 
kementerian juga telah meneliti 
kaedah alternatif bagi pembiayaan 
skim perumahan. 

 
Mengenai Skim Penggeranan LTS 
pihak kementerian sedang meneliti 
semula syarat-syarat kelayakan bagi 
Skim Penggeranan LTS bagi 
memastikan supaya skim ini dapat 
dimanfaatkan bagi mereka yang 
benar-benar memerlukan tanah bagi 
rumah kediaman dan mereka yang 
tidak berkemampuan memiliki tanah 
dan rumah di pasaran terbuka. 
Ringkasnya dasar dan program 
pengurniaan masih berjalan pada 
masa ini; dan 
 
Mengenai soalan, apakah 
perancangan membukakan semula 
Tanah TOL (Tanah Tumpang 
Sementara) di kampung dan mukim? 
Pihak kerajaan telah mengambil 
keputusan untuk tidak 
membenarkan menduduki tanah 
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kerajaan secara LTS bagi syarat 
perumahan dan begitu juga syarat 
pertanian, setelah mendapati banyak 
tanah-tanah LTS disalahgunakan, 
tidak dimanfaatkan secara jujur 
seperti disewakan atau dijual kepada 
orang lain, kemajuan tidak teratur 
dan kedudukannya tidak lagi 
bersesuaian dan tidak lagi menepati 
zoning Perancangan Guna Tanah. 
 
Sebahagian besar tanah-tanah LTS  
tidak diperbaharui lesen, cukai tidak 
dijelaskan sehingga tertunggak 
malahan tidak lagi selaras dengan 
tujuan asal pendudukan secara LTS 
iaitu penggunaan sementara dan 
kemajuan tidak berbentuk kekal.  

 
Memandangkan pada masa ini 
sudah ada agensi-agensi yang 
ditubuhkan dan skim-skim yang 
bersesuaian untuk menangani isu-
isu keperluan perumahan rakyat, 
sudah ada agensi-agensi kerajaan 
yang diberi tanggungjawab untuk 
mengawal kemajuan tanah-tanah 
tersebut. Walaupun pada masa ini                
LTS yang sudah dibenarkan masih 
dikawal dan dipantau oleh Jabatan 
Tanah supaya tidak disalahgunakan 
keperluannya.  

 
Sekian Yang Berhormat Pengerusi, 
terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Emran bin Haji Sabtu. 
 

Yang Berhormat Awang Haji Emran 
bin Haji Sabtu: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. حْي  نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ مبسِْمِ ا�ّٰ    

 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Lebih dahulu saya 
mengucapkan terima kasih atas taklimat 
yang disampaikan oleh Yang Berhormat 
Menteri Pembangunan sebentar tadi.  
 
Saya juga ingin bercakap mengenai 
Rancangan Perumahan Negara iaitu 
melihat dari sudut isu dan masalah  
yang berbeza iaitu Tajuk SK02A - 
Jabatan Kemajuan Perumahan:- 
 
1. Melihat kedudukan Rancangan 

Perumahan Negara di negara kita 
telah ditetapkan kawasan-kawasan 
RPN di seluruh negara mengikut 
kesesuaian dan kepentingan semua 
pihak iaitu bagi meningkatkan kualiti 
hidup dan menyediakan skim 
perumahan yang mampan. 
  
 ِ  kita bersyukur  ke hadrat ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
ِ  سُبْحَانهَُ وَتعََالَىٰ   kerana keprihatinan أَ�ّٰ
Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dalam menyediakan 
perumahan kepada rakyat dan 
penduduk di negara ini dapat 
disediakan dengan baik dan selesa. 
 
Bagi Daerah Temburong, Rancangan 
Perumahan Negara berpusat                     
di Kampung Rataie, Mukim Bokok. 
Menyebabkan keramaian penduduk 
di mukim lain berkurangan dan bagi 
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mengelakkan ketidakseimbangan 
dari segi taburan penduduk dan  
dari segi statistik keselamatan, 
dicadangkan supaya ia dapat 
difikirkan untuk dikaji semula 
khususnya bagi Daerah Temburong 
pada masa akan datang supaya ia 
dapat juga dibina di mukim-mukim 
lain umpamanya di Mukim Labu.  
 
Walaupun di kawasan berkenaan 
Kampung Labu Estet dan Kampung 
Senukoh sudah terdapat tanah 
kurnia Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam tetapi antara 
sebahagian mereka tidak mampu 
membina rumah. Jika sekiranya 
mereka layak menerima Skim RPN, 
maka bolehlah ia didirikan di tapak 
tanah kurnia tersebut sebagai Projek 
Rintis bagi membangun perumahan 
di kawasan berkenaan; 

 
Menyentuh bangunan rumah yang 
dibina seperti yang ditularkan dalam 
media massa, perumahan yang 
dibina ada mengalami kerosakan 
seperti pintu, tile dan 
seumpamanya. Mungkin pihak 
pemborong menggunakan bahan-
bahan binaan yang kurang bermutu.  
 
Oleh yang demikian, saya percaya 
pihak yang berkenaan dalam 
kerajaan sudah pun membuat 
langkah-langkah pengawalan dan 
pemantauan mengenainya. Walau 
bagaimanapun, saya berharap dan 
menjadi harapan orang ramai yang 
berkenaan akan dapat lagi 

diteruskan sehingga dapat diatasi 
dengan berkesan.  
 
Jika berlaku kecuaian dan tidak 
sesuai dengan perjanjian kontrak, 
perlu diambil tindakan yang 
bersesuaian mengikut akta atau 
peraturan-peraturan yang sedia ada 
supaya ia tidak menjadi bebanan 
yang berpanjangan kepada tuan 
rumah;  
 

2. Saya ingin meneruskan bercakap 
mengenai Tajuk SK03A-Jabatan 
Kerja Raya mengenai benteng 
tembok di tebing Sungai 
Temburong. Seperti dalam 
mukadimah Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan sebentar tadi ada 
beberapa kawasan di daerah lain 
contoh di Daerah Belait dibuat 
benteng dan tembok penghalang 
banjir dan bagi Daerah Temburong, 
sebenarnya pembinaan benteng dan 
tembok di kawasan Sungai 
Temburong sebahagian telah dibina 
dari Pekan Bangar ke Kampung 
Menengah telah berkesan menahan 
tebing sungai dari hakisan dan 
runtuh dan juga mengurangkan 
berlakunya banjir. 

 
Projek berkenaan terhenti hanya 
sehingga ke Kampung Sungai Tanit. 
Memandangkan projek ini sangat 
membantu keselesaan, keselamatan 
dan memelihara alam sekitar dan 
menggantikan kawasan berkenaan, 
dicadangkan supaya ia dapat 
disambung semula hingga                  
ke penghujung kampung kira-kira 
setengah kilometer jauhnya; dan 
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kerajaan secara LTS bagi syarat 
perumahan dan begitu juga syarat 
pertanian, setelah mendapati banyak 
tanah-tanah LTS disalahgunakan, 
tidak dimanfaatkan secara jujur 
seperti disewakan atau dijual kepada 
orang lain, kemajuan tidak teratur 
dan kedudukannya tidak lagi 
bersesuaian dan tidak lagi menepati 
zoning Perancangan Guna Tanah. 
 
Sebahagian besar tanah-tanah LTS  
tidak diperbaharui lesen, cukai tidak 
dijelaskan sehingga tertunggak 
malahan tidak lagi selaras dengan 
tujuan asal pendudukan secara LTS 
iaitu penggunaan sementara dan 
kemajuan tidak berbentuk kekal.  

 
Memandangkan pada masa ini 
sudah ada agensi-agensi yang 
ditubuhkan dan skim-skim yang 
bersesuaian untuk menangani isu-
isu keperluan perumahan rakyat, 
sudah ada agensi-agensi kerajaan 
yang diberi tanggungjawab untuk 
mengawal kemajuan tanah-tanah 
tersebut. Walaupun pada masa ini                
LTS yang sudah dibenarkan masih 
dikawal dan dipantau oleh Jabatan 
Tanah supaya tidak disalahgunakan 
keperluannya.  

 
Sekian Yang Berhormat Pengerusi, 
terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Emran bin Haji Sabtu. 
 

Yang Berhormat Awang Haji Emran 
bin Haji Sabtu: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. حْي  نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ مبسِْمِ ا�ّٰ    

 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Lebih dahulu saya 
mengucapkan terima kasih atas taklimat 
yang disampaikan oleh Yang Berhormat 
Menteri Pembangunan sebentar tadi.  
 
Saya juga ingin bercakap mengenai 
Rancangan Perumahan Negara iaitu 
melihat dari sudut isu dan masalah  
yang berbeza iaitu Tajuk SK02A - 
Jabatan Kemajuan Perumahan:- 
 
1. Melihat kedudukan Rancangan 

Perumahan Negara di negara kita 
telah ditetapkan kawasan-kawasan 
RPN di seluruh negara mengikut 
kesesuaian dan kepentingan semua 
pihak iaitu bagi meningkatkan kualiti 
hidup dan menyediakan skim 
perumahan yang mampan. 
  
 ِ  kita bersyukur  ke hadrat ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
ِ  سُبْحَانهَُ وَتعََالَىٰ   kerana keprihatinan أَ�ّٰ
Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dalam menyediakan 
perumahan kepada rakyat dan 
penduduk di negara ini dapat 
disediakan dengan baik dan selesa. 
 
Bagi Daerah Temburong, Rancangan 
Perumahan Negara berpusat                     
di Kampung Rataie, Mukim Bokok. 
Menyebabkan keramaian penduduk 
di mukim lain berkurangan dan bagi 
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mengelakkan ketidakseimbangan 
dari segi taburan penduduk dan  
dari segi statistik keselamatan, 
dicadangkan supaya ia dapat 
difikirkan untuk dikaji semula 
khususnya bagi Daerah Temburong 
pada masa akan datang supaya ia 
dapat juga dibina di mukim-mukim 
lain umpamanya di Mukim Labu.  
 
Walaupun di kawasan berkenaan 
Kampung Labu Estet dan Kampung 
Senukoh sudah terdapat tanah 
kurnia Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam tetapi antara 
sebahagian mereka tidak mampu 
membina rumah. Jika sekiranya 
mereka layak menerima Skim RPN, 
maka bolehlah ia didirikan di tapak 
tanah kurnia tersebut sebagai Projek 
Rintis bagi membangun perumahan 
di kawasan berkenaan; 

 
Menyentuh bangunan rumah yang 
dibina seperti yang ditularkan dalam 
media massa, perumahan yang 
dibina ada mengalami kerosakan 
seperti pintu, tile dan 
seumpamanya. Mungkin pihak 
pemborong menggunakan bahan-
bahan binaan yang kurang bermutu.  
 
Oleh yang demikian, saya percaya 
pihak yang berkenaan dalam 
kerajaan sudah pun membuat 
langkah-langkah pengawalan dan 
pemantauan mengenainya. Walau 
bagaimanapun, saya berharap dan 
menjadi harapan orang ramai yang 
berkenaan akan dapat lagi 

diteruskan sehingga dapat diatasi 
dengan berkesan.  
 
Jika berlaku kecuaian dan tidak 
sesuai dengan perjanjian kontrak, 
perlu diambil tindakan yang 
bersesuaian mengikut akta atau 
peraturan-peraturan yang sedia ada 
supaya ia tidak menjadi bebanan 
yang berpanjangan kepada tuan 
rumah;  
 

2. Saya ingin meneruskan bercakap 
mengenai Tajuk SK03A-Jabatan 
Kerja Raya mengenai benteng 
tembok di tebing Sungai 
Temburong. Seperti dalam 
mukadimah Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan sebentar tadi ada 
beberapa kawasan di daerah lain 
contoh di Daerah Belait dibuat 
benteng dan tembok penghalang 
banjir dan bagi Daerah Temburong, 
sebenarnya pembinaan benteng dan 
tembok di kawasan Sungai 
Temburong sebahagian telah dibina 
dari Pekan Bangar ke Kampung 
Menengah telah berkesan menahan 
tebing sungai dari hakisan dan 
runtuh dan juga mengurangkan 
berlakunya banjir. 

 
Projek berkenaan terhenti hanya 
sehingga ke Kampung Sungai Tanit. 
Memandangkan projek ini sangat 
membantu keselesaan, keselamatan 
dan memelihara alam sekitar dan 
menggantikan kawasan berkenaan, 
dicadangkan supaya ia dapat 
disambung semula hingga                  
ke penghujung kampung kira-kira 
setengah kilometer jauhnya; dan 
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3. Dalam Tajuk yang sama saya juga 
ingin bercakap iaitu mengenai jalan 
raya. Di Daerah Temburong juga 
terdapat jalan-jalan raya yang kecil 
yang masih lagi terbiar yang telah 
pun dibina beberapa tahun yang 
lalu. Seperti mana yang terdapat            
di Kampung Belais dan (Jalan Tanah 
Tumpuk, Jalan RPN Rataie) menuju 
ke Rancangan Perumahan Rataie 
dan termasuklah juga jalan dari 
Kampung Lepong Lama menuju              
ke Kampung Sibut dan 
seumpamanya. Jalan-jalan yang 
disebutkan ini  ada keperluannya 
terutama sebagai jalan alternatif jika 
berlaku bencana alam seperti banjir 
dan sebagai jalan kemudahan keluar 
dari kawasan berkenaan.  

Diharapkan jalan-jalan yang 
disebutkan akan dapat dilihat 
semula kerana ada kepentingannya 
iaitu bagi menjaga keamanan dan 
kesejahteraan masyarakat ramai 
walaupun sementaranya hanya 
dibubuh dengan batu pasir            
pun   ِ   ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ

 
Pemeliharaan jalan-jalan utama, 
begitu juga keadaannya                
di tempat-tempat lain keadaan             
jalan utama seperti Jalan Amo, 
Batang Duri dan Jalan Bokok 
Temada, Jalan Batu Apoi dan 
seumpamanya didapati berlubang-
lubang disebabkan oleh kenderaan-
kenderaan berat.   

Walaupun pihak yang berkenaan 
telah pun membuat usaha-usaha 
untuk menangani masalah tersebut 
tetapi ia kembali lagi berulang 

berlubang.  Perkara tersebut perlu 
diambil perhatian kerana                        
ia membahayakan pengguna-
pengguna jalan raya dan boleh 
mengakibatkan kemalangan berlaku.  
Diharapkan ia dapat dilaksanakan 
dalam masa yang singkat.   
 

Sekian  
 وَالسَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi, terima kasih Yang 
Berhormat Awang Haji Emran bin Haji 
Sabtu, mengenai beberapa soalan:- 
 
1. Mengenai perumahan di Kampung 

Rataie supaya dapat dilaratkan juga 
di tempat-tempat lain. Perkara ini 
mengikut kawasan-kawasan yang 
telah dikenal pasti di Daerah 
Temburong dan mengikut juga 
pelan-pelan tempat yang dirancang 
atau dibuat oleh Jabatan Perancang            
Bandar dan Desa. Kalau ada 
keperluan memang akan diteruskan 
memandangkan Temburong 
merupakan satu tempat yang 
mempunyai penduduk yang tidak 
begitu ramai tetapi sekiranya 
Jambatan Temburong nanti             
akan siap  satu masa nanti Daerah 
Temburong akan mempunyai ramai 
penduduk; dan  
 

2. Mengenai pemeliharaan jalan raya, 
memang diambil maklum dan 
memang akan diusahakan                      
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untuk memperbaikinya kerana  
peruntukan bagi pemeliharaan 
infrastruktur pada tahun kewangan 
ini nampaknya bertambah. Mudah-
mudahan dapat diteruskan usaha-
usaha untuk pemeliharaannya dan 
mengenai Jalan Belais iaitu jalan-
jalan alternatif memang diakui perlu 
untuk mengadakan satu jalan 
alternatif dan ini akan perlu dibuat 
kajian  lebih dahulu.  

 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Abdul Hamid @ Sabli bin Haji Arshad. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid @ Sabli bin Haji Arshad:  
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
  

ِ ال حْيمبِسْمِ ا�ّٰ نِ الرَّ حْمَٰ رَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ    
Lebih dahulu barangkali dalam 
kesempatan ini, kaola ingin 
mengucapkan tahniah kepada Yang 
Berhormat Dato Seri Paduka Awang Haji 
Suhaimi bin Haji Gafar, Menteri 
Pembangunan, atas lantikan menjadi 
Menteri Pembangunan.  Makluman Yang 
Berhormat Pengerusi, kaola ada                    
6 soalan, tapi kerana masa, kaola hanya 
akan membawa 2 cadangan. Manakala 
selebihnya jika tidak dibawa oleh          
mana-mana Yang Berhormat yang lain      
 ُ  kaola akan menyampaikannya إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
secara bertulis kepada menteri 
berkenaan:- 
 

1. Apa yang kita lihat pada masa ini, 
belum begitu nampak orang-orang 
kita berjaya atau kita banggakan 
sebagai pemborong berjaya. Kita 
belum dapat mengatasi masalah “Ali 
Baba”, walaupun perkara ini telah 
dibangkitkan beberapa kali dalam 
muzakarah dan permesyuaratan 
negara dan acara lain. Dalam 
perkara ini, kaola mencadangkan 
supaya satu Jawatankuasa Taskforce 
akan dapat ditubuhkan untuk 
membincangkan perkara ini          
dengan lebih mendalam dan            
kaola cadangkan supaya Dewan 
Perniagaan Melayu Brunei                
dan juga Dewan Perniagaan Tiong 
Hua akan dilibatkan  dalam 
Jawatankuasa Taskforce berkenaan, 
jika dipersetujui dan 
dipertimbangkan; dan 

 
2. Mengenai Tajuk SK02A - Jabatan 

Kemajuan Perumahan.                        
Di Kawasan projek perumahan pada 
masa ini ada terdapat bengkel-
bengkel, gerai-gerai kecil, demikian 
juga gerai di tepi jalan. Usaha 
pengusaha-pengusaha berkenaan 
mestilah kitani galakan dan kita 
doakan semoga mereka akan 
berjaya. Kalau tidak salah bahawa 
dalam kawasan atau tapak 
perumahan ada terdapat tanah 
khusus untuk perniagaan.   

 
Maka dalam perkara itu, adakah pihak 
berkenaan ada memikirkan untuk 
mereka ini ditempatkan ke tempat 
tersebut memandangkan mereka                   
ini juga perlu untuk membangun 
negara?  Terima kasih  
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3. Dalam Tajuk yang sama saya juga 
ingin bercakap iaitu mengenai jalan 
raya. Di Daerah Temburong juga 
terdapat jalan-jalan raya yang kecil 
yang masih lagi terbiar yang telah 
pun dibina beberapa tahun yang 
lalu. Seperti mana yang terdapat            
di Kampung Belais dan (Jalan Tanah 
Tumpuk, Jalan RPN Rataie) menuju 
ke Rancangan Perumahan Rataie 
dan termasuklah juga jalan dari 
Kampung Lepong Lama menuju              
ke Kampung Sibut dan 
seumpamanya. Jalan-jalan yang 
disebutkan ini  ada keperluannya 
terutama sebagai jalan alternatif jika 
berlaku bencana alam seperti banjir 
dan sebagai jalan kemudahan keluar 
dari kawasan berkenaan.  

Diharapkan jalan-jalan yang 
disebutkan akan dapat dilihat 
semula kerana ada kepentingannya 
iaitu bagi menjaga keamanan dan 
kesejahteraan masyarakat ramai 
walaupun sementaranya hanya 
dibubuh dengan batu pasir            
pun   ِ   ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ

 
Pemeliharaan jalan-jalan utama, 
begitu juga keadaannya                
di tempat-tempat lain keadaan             
jalan utama seperti Jalan Amo, 
Batang Duri dan Jalan Bokok 
Temada, Jalan Batu Apoi dan 
seumpamanya didapati berlubang-
lubang disebabkan oleh kenderaan-
kenderaan berat.   

Walaupun pihak yang berkenaan 
telah pun membuat usaha-usaha 
untuk menangani masalah tersebut 
tetapi ia kembali lagi berulang 

berlubang.  Perkara tersebut perlu 
diambil perhatian kerana                        
ia membahayakan pengguna-
pengguna jalan raya dan boleh 
mengakibatkan kemalangan berlaku.  
Diharapkan ia dapat dilaksanakan 
dalam masa yang singkat.   
 

Sekian  
 وَالسَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi, terima kasih Yang 
Berhormat Awang Haji Emran bin Haji 
Sabtu, mengenai beberapa soalan:- 
 
1. Mengenai perumahan di Kampung 

Rataie supaya dapat dilaratkan juga 
di tempat-tempat lain. Perkara ini 
mengikut kawasan-kawasan yang 
telah dikenal pasti di Daerah 
Temburong dan mengikut juga 
pelan-pelan tempat yang dirancang 
atau dibuat oleh Jabatan Perancang            
Bandar dan Desa. Kalau ada 
keperluan memang akan diteruskan 
memandangkan Temburong 
merupakan satu tempat yang 
mempunyai penduduk yang tidak 
begitu ramai tetapi sekiranya 
Jambatan Temburong nanti             
akan siap  satu masa nanti Daerah 
Temburong akan mempunyai ramai 
penduduk; dan  
 

2. Mengenai pemeliharaan jalan raya, 
memang diambil maklum dan 
memang akan diusahakan                      
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untuk memperbaikinya kerana  
peruntukan bagi pemeliharaan 
infrastruktur pada tahun kewangan 
ini nampaknya bertambah. Mudah-
mudahan dapat diteruskan usaha-
usaha untuk pemeliharaannya dan 
mengenai Jalan Belais iaitu jalan-
jalan alternatif memang diakui perlu 
untuk mengadakan satu jalan 
alternatif dan ini akan perlu dibuat 
kajian  lebih dahulu.  

 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Abdul Hamid @ Sabli bin Haji Arshad. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid @ Sabli bin Haji Arshad:  
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
  

ِ ال حْيمبِسْمِ ا�ّٰ نِ الرَّ حْمَٰ رَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ    
Lebih dahulu barangkali dalam 
kesempatan ini, kaola ingin 
mengucapkan tahniah kepada Yang 
Berhormat Dato Seri Paduka Awang Haji 
Suhaimi bin Haji Gafar, Menteri 
Pembangunan, atas lantikan menjadi 
Menteri Pembangunan.  Makluman Yang 
Berhormat Pengerusi, kaola ada                    
6 soalan, tapi kerana masa, kaola hanya 
akan membawa 2 cadangan. Manakala 
selebihnya jika tidak dibawa oleh          
mana-mana Yang Berhormat yang lain      
 ُ  kaola akan menyampaikannya إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
secara bertulis kepada menteri 
berkenaan:- 
 

1. Apa yang kita lihat pada masa ini, 
belum begitu nampak orang-orang 
kita berjaya atau kita banggakan 
sebagai pemborong berjaya. Kita 
belum dapat mengatasi masalah “Ali 
Baba”, walaupun perkara ini telah 
dibangkitkan beberapa kali dalam 
muzakarah dan permesyuaratan 
negara dan acara lain. Dalam 
perkara ini, kaola mencadangkan 
supaya satu Jawatankuasa Taskforce 
akan dapat ditubuhkan untuk 
membincangkan perkara ini          
dengan lebih mendalam dan            
kaola cadangkan supaya Dewan 
Perniagaan Melayu Brunei                
dan juga Dewan Perniagaan Tiong 
Hua akan dilibatkan  dalam 
Jawatankuasa Taskforce berkenaan, 
jika dipersetujui dan 
dipertimbangkan; dan 

 
2. Mengenai Tajuk SK02A - Jabatan 

Kemajuan Perumahan.                        
Di Kawasan projek perumahan pada 
masa ini ada terdapat bengkel-
bengkel, gerai-gerai kecil, demikian 
juga gerai di tepi jalan. Usaha 
pengusaha-pengusaha berkenaan 
mestilah kitani galakan dan kita 
doakan semoga mereka akan 
berjaya. Kalau tidak salah bahawa 
dalam kawasan atau tapak 
perumahan ada terdapat tanah 
khusus untuk perniagaan.   

 
Maka dalam perkara itu, adakah pihak 
berkenaan ada memikirkan untuk 
mereka ini ditempatkan ke tempat 
tersebut memandangkan mereka                   
ini juga perlu untuk membangun 
negara?  Terima kasih  
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Sekian  
السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ وَ   

 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Mengenai 
beberapa soalan daripada Yang 
Berhormat  Awang  Haji  Abdul  Hamid 
@ Sabli bin Haji Arshad.  
  
Mengenai soalan pertama, menubuhkan 
satu Jawatankuasa Taskforce               
untuk memastikan bahawa pemborong-
pemborong akan berjaya inShaa Allah 
akan dirundingkan bersama pihak-pihak 
yang berkenaan kerana perkara ini 
melibatkan agensi ataupun pihak-pihak 
yang berkepentingan untuk sama-sama 
diteliti keperluannya.   
 
Mengenai perumahan iaitu dengan 
mengadakan bengkel-bengkel dan juga 
tempat-tempat perniagaan perkara ini 
juga memang di dalam rancangan 
mana-mana skim perumahan pun ada 
disediakan ataupun ditempatkan                                
di kawasan-kawasan untuk perniagaan 
tapi akan diselaraskan dengan agensi-
agensi lain seperti Darussalam Asset 
untuk membukakan peluang secara  
PPP. Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.   
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Pendikar Alam Dato 
Paduka Seri Awang Haji Hasrin  bin Dato  
Paduka Haji Sabtu. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Pendikar Alam Dato Paduka Seri 
Awang Haji Hasrin bin Dato  

Paduka Haji Sabtu: Terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi. 
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ تهُُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاوَ  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera.   
 
Kaola akan hanya menyentuh perkara              
di bawah Tajuk SK02A - Jabatan 
Kemajuan Perumahan.  ِ -projek   ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
projek Skim Rancangan Perumahan 
Negara yang telah dilaksanakan untuk 
sekian lamanya yang bertujuan memberi 
peluang kepada semua rakyat Negara 
Brunei Darussalam untuk memiliki 
ataupun mendirikan rumah kediaman 
sendiri mengikut giliran.  Skim 
Perumahan Negara ini juga dilihat 
mempunyai peranan yang penting 
dalam menjamin kesejahteraan rakyat 
dan penduduk negara ini ke arah 
mendukung matlamat Wawasan Brunei 
2035.  
 
Adalah diambil maklum bahawa Skim 
Perumahan Negara meliputi banyak 
kawasan di negara ini khususnya                   
di kawasan-kawasan baharu seperti 
Kawasan Rancangan Perumahan  
Negara Kampung Mengkubau, Kampung 
Meragang, Kampung Rataie, Kampung 
Bukit Beruang dan sebagainya.  
 
Soalan kaola, mengapakah masih 
terdapatnya rumah-rumah di bawah 
Skim Perumahan Negara masa ini yang 
telah didapati terbiar kosong tanpa            
diisi dan didiami  khususnya di kawasan-
kawasan yang telah kaola nyatakan tadi.   
 
Walhal rumah-rumah berkenaan 
nampak sudah siap untuk didiami tetapi 
terbiar tanpa diduduki untuk sekian 
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masa yang lama. Adalah dikhuatiri 
rumah-rumah kosong dan tidak didiami 
ini boleh rosak begitu sahaja. Malah  
ada yang sudah rosak dan terbiar                       
di samping diambil kesempatan                  
oleh orang-orang yang tidak 
bertanggungjawab untuk melakukan 
aktiviti jenayah dan juga di samping 
merugikan kerajaan yang mana sudah 
menjadi suatu yang boleh dilihat 
sebagai standby and eye-sore.  
 
Jadi kaola hanya bertanya, kenapa 
rumah-rumah tersebut terbiar begitu 
sahaja? Terima kasih.  
 وَالسَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 

 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Pendikar Alam Dato Paduka Seri Awang 
Haji Hasrin bin Dato  Paduka Haji Sabtu 
mengenai isu rumah-rumah kosong               
di kawasan perumahan. Mungkin yang 
disebutkan itu di kawasan Kampung 
Mengkubau barangkali dan juga                    
di Kampung Bukit Beruang, Tutong.  
 
Kementerian Pembangungan melalui 
Jabatan Kemajuan Perumahan telah pun 
mengadakan beberapa perundingan 
dengan pihak-pihak tertentu yang 
membina rumah sebelum ini iaitu pihak 
BEDB dan mengenal pasti sebanyak 
lebih kurang 470 unit teres rumah yang 
kosong yang bukan terbiar tetapi 
mungkin disebabkan ada masalah-
masalah isu kerosakan dan sebagainya. 
Perkara ini telah pun dirundingkan 
bersama dengan pihak-pihak                   
yang berkenaan supaya kontraktor-

kontraktor, pemborong-pemborong 
yang telah membina perumahan 
sebelumnya akan bertanggungjawab 
memastikan bahawa perumahan ini 
akan dibaiki.  
 
Manakala, memandangkan perumahan-
perumahan ini banyak kosong dan 
terbiar, maka banyak kerosakan yang 
didapati kerana ia telah pun                             
di-vandalised dan banyak perkara yang 
kurang elok yang telah pun dibuat                 
di  rumah-rumah    yang   kosong ini.    
 ُ  Kementerian Pembangunan إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
melalui Jabatan Kemajuan Perumahan 
akan memastikan bahawa unit-unit                   
yang kosong ini akan sentiasa dibaiki 
dan setelah ia dibaiki akan diberikan 
kepada pemohon perumahan 
selanjutnya.   
 
Sekian, terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan. Kalau saya tidak silap 
perkara ini juga telah ditimbulkan pada 
tahun lepas mengenai beberapa buah 
rumah perpindahan masih dibiarkan 
kosong dan belum didiami. Jadi, ada 
baiknya perkara seperti itu diambil 
tindakan yang segera.  
 
Saya teruskan perbincangan kita dengan 
menjemput Yang Berhormat Awang Haji 
Abdul Hamid bin Haji Mumin.   
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid bin Haji Mumin: Terima              
kasih    Yang    Berhormat    Pengerusi.  
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Sekian  
السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ وَ   

 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Mengenai 
beberapa soalan daripada Yang 
Berhormat  Awang  Haji  Abdul  Hamid 
@ Sabli bin Haji Arshad.  
  
Mengenai soalan pertama, menubuhkan 
satu Jawatankuasa Taskforce               
untuk memastikan bahawa pemborong-
pemborong akan berjaya inShaa Allah 
akan dirundingkan bersama pihak-pihak 
yang berkenaan kerana perkara ini 
melibatkan agensi ataupun pihak-pihak 
yang berkepentingan untuk sama-sama 
diteliti keperluannya.   
 
Mengenai perumahan iaitu dengan 
mengadakan bengkel-bengkel dan juga 
tempat-tempat perniagaan perkara ini 
juga memang di dalam rancangan 
mana-mana skim perumahan pun ada 
disediakan ataupun ditempatkan                                
di kawasan-kawasan untuk perniagaan 
tapi akan diselaraskan dengan agensi-
agensi lain seperti Darussalam Asset 
untuk membukakan peluang secara  
PPP. Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.   
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Pendikar Alam Dato 
Paduka Seri Awang Haji Hasrin  bin Dato  
Paduka Haji Sabtu. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Pendikar Alam Dato Paduka Seri 
Awang Haji Hasrin bin Dato  

Paduka Haji Sabtu: Terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi. 
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ تهُُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاوَ  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera.   
 
Kaola akan hanya menyentuh perkara              
di bawah Tajuk SK02A - Jabatan 
Kemajuan Perumahan.  ِ -projek   ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
projek Skim Rancangan Perumahan 
Negara yang telah dilaksanakan untuk 
sekian lamanya yang bertujuan memberi 
peluang kepada semua rakyat Negara 
Brunei Darussalam untuk memiliki 
ataupun mendirikan rumah kediaman 
sendiri mengikut giliran.  Skim 
Perumahan Negara ini juga dilihat 
mempunyai peranan yang penting 
dalam menjamin kesejahteraan rakyat 
dan penduduk negara ini ke arah 
mendukung matlamat Wawasan Brunei 
2035.  
 
Adalah diambil maklum bahawa Skim 
Perumahan Negara meliputi banyak 
kawasan di negara ini khususnya                   
di kawasan-kawasan baharu seperti 
Kawasan Rancangan Perumahan  
Negara Kampung Mengkubau, Kampung 
Meragang, Kampung Rataie, Kampung 
Bukit Beruang dan sebagainya.  
 
Soalan kaola, mengapakah masih 
terdapatnya rumah-rumah di bawah 
Skim Perumahan Negara masa ini yang 
telah didapati terbiar kosong tanpa            
diisi dan didiami  khususnya di kawasan-
kawasan yang telah kaola nyatakan tadi.   
 
Walhal rumah-rumah berkenaan 
nampak sudah siap untuk didiami tetapi 
terbiar tanpa diduduki untuk sekian 
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masa yang lama. Adalah dikhuatiri 
rumah-rumah kosong dan tidak didiami 
ini boleh rosak begitu sahaja. Malah  
ada yang sudah rosak dan terbiar                       
di samping diambil kesempatan                  
oleh orang-orang yang tidak 
bertanggungjawab untuk melakukan 
aktiviti jenayah dan juga di samping 
merugikan kerajaan yang mana sudah 
menjadi suatu yang boleh dilihat 
sebagai standby and eye-sore.  
 
Jadi kaola hanya bertanya, kenapa 
rumah-rumah tersebut terbiar begitu 
sahaja? Terima kasih.  
 وَالسَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 

 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Pendikar Alam Dato Paduka Seri Awang 
Haji Hasrin bin Dato  Paduka Haji Sabtu 
mengenai isu rumah-rumah kosong               
di kawasan perumahan. Mungkin yang 
disebutkan itu di kawasan Kampung 
Mengkubau barangkali dan juga                    
di Kampung Bukit Beruang, Tutong.  
 
Kementerian Pembangungan melalui 
Jabatan Kemajuan Perumahan telah pun 
mengadakan beberapa perundingan 
dengan pihak-pihak tertentu yang 
membina rumah sebelum ini iaitu pihak 
BEDB dan mengenal pasti sebanyak 
lebih kurang 470 unit teres rumah yang 
kosong yang bukan terbiar tetapi 
mungkin disebabkan ada masalah-
masalah isu kerosakan dan sebagainya. 
Perkara ini telah pun dirundingkan 
bersama dengan pihak-pihak                   
yang berkenaan supaya kontraktor-

kontraktor, pemborong-pemborong 
yang telah membina perumahan 
sebelumnya akan bertanggungjawab 
memastikan bahawa perumahan ini 
akan dibaiki.  
 
Manakala, memandangkan perumahan-
perumahan ini banyak kosong dan 
terbiar, maka banyak kerosakan yang 
didapati kerana ia telah pun                             
di-vandalised dan banyak perkara yang 
kurang elok yang telah pun dibuat                 
di  rumah-rumah    yang   kosong ini.    
 ُ  Kementerian Pembangunan إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
melalui Jabatan Kemajuan Perumahan 
akan memastikan bahawa unit-unit                   
yang kosong ini akan sentiasa dibaiki 
dan setelah ia dibaiki akan diberikan 
kepada pemohon perumahan 
selanjutnya.   
 
Sekian, terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan. Kalau saya tidak silap 
perkara ini juga telah ditimbulkan pada 
tahun lepas mengenai beberapa buah 
rumah perpindahan masih dibiarkan 
kosong dan belum didiami. Jadi, ada 
baiknya perkara seperti itu diambil 
tindakan yang segera.  
 
Saya teruskan perbincangan kita dengan 
menjemput Yang Berhormat Awang Haji 
Abdul Hamid bin Haji Mumin.   
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid bin Haji Mumin: Terima              
kasih    Yang    Berhormat    Pengerusi.  
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Yang Berhormat Pengerusi dan Yang 
Berhormat Ahli Rasmi Kerana Jawatan 
dan Ahli-Ahli Yang Dilantik.  
 
حْي نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ مبِسْمِ ا�ّٰ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ    

Dengan penuh hormat kaola sukacita 
juga mengambil bahagian dan 
seterusnya bercakap dalam Tajuk  
SK02A - Jabatan Kemajuan Perumahan 
dan Tajuk SK03A - Jabatan Kerja Raya.  
 
Yang Berhormat Pengerusi. Kaola amat 
bersetuju atas cadangan Yang 
Berhormat Awang Haji Abdul Hamid           
bin Haji Mumin tadi bagi menyediakan 
tempat-tempat berniaga di Rancangan 
Perumahan Negara yang mana 
kebetulan juga hamba menyediakan 
sedikit cadangan mohon dibenarkan.  
 
Kaola juga bercadang, jelas antara 
masyarakat begitu menunjukkan minat 
dalam lapangan berniaga di kawasan 
Rancangan Perumahan Negara terutama 
sekali yang ketara nampak dilihat 
kawasan Daerah Belait, di Rancangan 
Perumahan Negara Lumut, Lorong Tiga 
Seria, Rancangan Perumahan Negara 
Panaga, juga di Kampung Pandan, Kuala 
Belait. Rasanya dalam perhatian kaola, 
bukan sahaja di daerah ini malah                    
di seluruh daerah dalam Rancangan 
Perumahan Negara ini nampak jelas 
bahawa begitu berminat dalam berniaga 
walaupun secara kecil-kecilan.  
 
Hal ini terbuktilah hampir keseluruhan 
penduduk di Rancangan Perumahan 
Negara ini seperti mana yang kaola 
katakan beroperasi menjalankan 
perniagaan secara kecil-kecilan                      
di kawasan berdekatan rumah dan                   

di hadapan jalan-jalan di kawasan 
perumahan. Kegiatan berniaga ini  
dalam tinjauan kaola boleh dikatakan 
secara umumnya adalah kegiatan 
berniaga bagi menampung pendapatan 
keluarga. Kegiatan-kegiatan berniaga ini 
amat baik dan ia juga terkandung 
sebagai satu sunnah   ِعَليَْه ُ صَلَّىٰ ا�ّٰ رَسُولُ ا�ّٰ      
 
Yang Berhormat Pengerusi. 
 
1. Soalan/cadangan kaola ialah bagi 

kesungguhan dan minat masyarakat 
berniaga khusus di Rancangan 
Perumahan Negara  di mana juga 
kawasannya bolehlah disediakan    
dan dibantu diberi kemudahan yang 
membolehkan mereka ini dibenarkan 
berniaga secara peraturan yang 
dibenarkan oleh Jabatan Kemajuan 
Perumahan dan agensi kerajaan 
termasuklah menyediakan tempat 
atau gerai-gerai jualan supaya ia 
nampak teratur dan di satu tempat 
yang selamat dalam kawasan 
perumahan masyarakat tersebut;  

 
2.  Kaola sukacita jua merujuk cadangan 

yang lalu mengenai pembinaan 
dewan-dewan masyarakat dan serba 
guna di RPN Lumut, RPN Lorong 3, 
Seria dan RPN Panaga, Seria supaya 
dapat dibina bagi kepentingan 
masyarakat seperti majlis 
perjumpaan kegiatan-kegiatan dan 
apa juga yang berunsur tidak  
diduga berlaku dan jua ia 
memudahkan agensi - agensi 
kerajaan menggunakannya atas 
urusan-urusan kerajaan jua pada 
bila-bila masa sahaja ia boleh 
digunakan; 
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3. Seterusnya dalam Tajuk SK03A - 
Jabatan Kerja Raya.  Kaola lebih 
dahulu sukacita merakamkan 
ucapan tahniah atas peruntukan 
yang telah diperuntukkan sejumlah 
$138,558,040 kepada Jabatan Kerja 
Raya. Terima kasih jua kepada 
Jabatan Kerja Raya, Kementerian 
Pembangunan, atas usaha-usaha 
berterusan dalam pemeliharaan dan 
pembaikan hubungan jalan raya                     
di Negara Brunei Darussalam; 

 
Yang Berhormat Pengerusi, jadi 
nampaknya lebuhraya di Negara  
Brunei Darussalam sentiasa dalam 
pemeliharaan di bawah Jabatan 
Pemeliharaan Lebuhraya.  Begitu 
juga di jalan-jalan utama yang 
menuju ke bandar dan pekan-pekan 
dipelihara oleh Jabatan Kerja Raya. 
Ini termasuklah jua jalan-jalan kecil 
di kawasan kampung-kampung 
sama ada dalam bandar, pinggir 
bandar dan pedalaman secara 
amnya di Negara Brunei 
Darussalam; dan  
 
Kaola sukacita menghadapkan 
sebagai satu cadangan supaya jalan-
jalan kecil di kampung-kampung 
tidak akan terlalu lama terbiar dalam 
usaha-usaha pembaikan bagi tujuan 
laluan-laluan tersebut tidak 
menimbulkan kesusahan pada 
penduduk-penduduk yang 
menggunakan jalan tersebut untuk 
keluar menuju ke destinasi-destinasi 
terutama sekali mukim-mukim               
di Daerah Belait. Yang Berhormat 
Pengerusi.  

Sekian sahaja yang dapat kaola 
sampaikan.  ُُوَالسَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاته 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan:   Yang Berhormat 
Pengerusi. Terima kasih Yang 
Berhormat Awang Haji Abdul Hamid bin 
Haji Mumin mengenai beberapa soalan: 
 
1. Iaitu mengenai kawasan-kawasan 

RPN atau Rancangan Perumahan 
Negara, tapak-tapak komersial 
ataupun menyediakan untuk 
tempat-tempat dewan 
kemasyarakatan bagi penduduk                
di sana. Kawasan RPN memang 
disediakan tapak komersial ataupun 
local centre dan juga perindustrian 
kecil.  Tapak-tapak tersebut adalah 
untuk dimajukan oleh agensi-agensi 
berkenaan melalui dasar Jabatan 
Perancang Bandar dan Desa.   

 
Hampir ke semua kawasan RPN 
adalah berhampiran tapak 
perindustrian untuk digunakan 
sebagai Perusahaan Kecil dan 
Sederhana seperti Tapak 
Perindustrian Jalan Pasir Berakas 
berhampiran dengan RPN Lambak 
Kanan dan STKRJ Lambak Kiri, 
Kompleks Perindustrian Anggerek 
Desa, Tapak Industri Kecil Kompleks 
Madang, Tapak Perindustrian 
Salambigar berhampiran dengan 
STKRJ Tanah Jambu, RPN Tanah 
Jambu, RPN Mengkubau dan STKRJ 
Sungai Buloh, Tapak Perusahaan 
Perikanan di Kampung Mentiri iaitu 
berhampiran dengan RPN Mentiri, 
Tapak        Perindustrian        Muara  
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Yang Berhormat Pengerusi dan Yang 
Berhormat Ahli Rasmi Kerana Jawatan 
dan Ahli-Ahli Yang Dilantik.  
 
حْي نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ مبِسْمِ ا�ّٰ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ    

Dengan penuh hormat kaola sukacita 
juga mengambil bahagian dan 
seterusnya bercakap dalam Tajuk  
SK02A - Jabatan Kemajuan Perumahan 
dan Tajuk SK03A - Jabatan Kerja Raya.  
 
Yang Berhormat Pengerusi. Kaola amat 
bersetuju atas cadangan Yang 
Berhormat Awang Haji Abdul Hamid           
bin Haji Mumin tadi bagi menyediakan 
tempat-tempat berniaga di Rancangan 
Perumahan Negara yang mana 
kebetulan juga hamba menyediakan 
sedikit cadangan mohon dibenarkan.  
 
Kaola juga bercadang, jelas antara 
masyarakat begitu menunjukkan minat 
dalam lapangan berniaga di kawasan 
Rancangan Perumahan Negara terutama 
sekali yang ketara nampak dilihat 
kawasan Daerah Belait, di Rancangan 
Perumahan Negara Lumut, Lorong Tiga 
Seria, Rancangan Perumahan Negara 
Panaga, juga di Kampung Pandan, Kuala 
Belait. Rasanya dalam perhatian kaola, 
bukan sahaja di daerah ini malah                    
di seluruh daerah dalam Rancangan 
Perumahan Negara ini nampak jelas 
bahawa begitu berminat dalam berniaga 
walaupun secara kecil-kecilan.  
 
Hal ini terbuktilah hampir keseluruhan 
penduduk di Rancangan Perumahan 
Negara ini seperti mana yang kaola 
katakan beroperasi menjalankan 
perniagaan secara kecil-kecilan                      
di kawasan berdekatan rumah dan                   

di hadapan jalan-jalan di kawasan 
perumahan. Kegiatan berniaga ini  
dalam tinjauan kaola boleh dikatakan 
secara umumnya adalah kegiatan 
berniaga bagi menampung pendapatan 
keluarga. Kegiatan-kegiatan berniaga ini 
amat baik dan ia juga terkandung 
sebagai satu sunnah   ِعَليَْه ُ صَلَّىٰ ا�ّٰ رَسُولُ ا�ّٰ      
 
Yang Berhormat Pengerusi. 
 
1. Soalan/cadangan kaola ialah bagi 

kesungguhan dan minat masyarakat 
berniaga khusus di Rancangan 
Perumahan Negara  di mana juga 
kawasannya bolehlah disediakan    
dan dibantu diberi kemudahan yang 
membolehkan mereka ini dibenarkan 
berniaga secara peraturan yang 
dibenarkan oleh Jabatan Kemajuan 
Perumahan dan agensi kerajaan 
termasuklah menyediakan tempat 
atau gerai-gerai jualan supaya ia 
nampak teratur dan di satu tempat 
yang selamat dalam kawasan 
perumahan masyarakat tersebut;  

 
2.  Kaola sukacita jua merujuk cadangan 

yang lalu mengenai pembinaan 
dewan-dewan masyarakat dan serba 
guna di RPN Lumut, RPN Lorong 3, 
Seria dan RPN Panaga, Seria supaya 
dapat dibina bagi kepentingan 
masyarakat seperti majlis 
perjumpaan kegiatan-kegiatan dan 
apa juga yang berunsur tidak  
diduga berlaku dan jua ia 
memudahkan agensi - agensi 
kerajaan menggunakannya atas 
urusan-urusan kerajaan jua pada 
bila-bila masa sahaja ia boleh 
digunakan; 
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3. Seterusnya dalam Tajuk SK03A - 
Jabatan Kerja Raya.  Kaola lebih 
dahulu sukacita merakamkan 
ucapan tahniah atas peruntukan 
yang telah diperuntukkan sejumlah 
$138,558,040 kepada Jabatan Kerja 
Raya. Terima kasih jua kepada 
Jabatan Kerja Raya, Kementerian 
Pembangunan, atas usaha-usaha 
berterusan dalam pemeliharaan dan 
pembaikan hubungan jalan raya                     
di Negara Brunei Darussalam; 

 
Yang Berhormat Pengerusi, jadi 
nampaknya lebuhraya di Negara  
Brunei Darussalam sentiasa dalam 
pemeliharaan di bawah Jabatan 
Pemeliharaan Lebuhraya.  Begitu 
juga di jalan-jalan utama yang 
menuju ke bandar dan pekan-pekan 
dipelihara oleh Jabatan Kerja Raya. 
Ini termasuklah jua jalan-jalan kecil 
di kawasan kampung-kampung 
sama ada dalam bandar, pinggir 
bandar dan pedalaman secara 
amnya di Negara Brunei 
Darussalam; dan  
 
Kaola sukacita menghadapkan 
sebagai satu cadangan supaya jalan-
jalan kecil di kampung-kampung 
tidak akan terlalu lama terbiar dalam 
usaha-usaha pembaikan bagi tujuan 
laluan-laluan tersebut tidak 
menimbulkan kesusahan pada 
penduduk-penduduk yang 
menggunakan jalan tersebut untuk 
keluar menuju ke destinasi-destinasi 
terutama sekali mukim-mukim               
di Daerah Belait. Yang Berhormat 
Pengerusi.  

Sekian sahaja yang dapat kaola 
sampaikan.  ُُوَالسَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاته 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan:   Yang Berhormat 
Pengerusi. Terima kasih Yang 
Berhormat Awang Haji Abdul Hamid bin 
Haji Mumin mengenai beberapa soalan: 
 
1. Iaitu mengenai kawasan-kawasan 

RPN atau Rancangan Perumahan 
Negara, tapak-tapak komersial 
ataupun menyediakan untuk 
tempat-tempat dewan 
kemasyarakatan bagi penduduk                
di sana. Kawasan RPN memang 
disediakan tapak komersial ataupun 
local centre dan juga perindustrian 
kecil.  Tapak-tapak tersebut adalah 
untuk dimajukan oleh agensi-agensi 
berkenaan melalui dasar Jabatan 
Perancang Bandar dan Desa.   

 
Hampir ke semua kawasan RPN 
adalah berhampiran tapak 
perindustrian untuk digunakan 
sebagai Perusahaan Kecil dan 
Sederhana seperti Tapak 
Perindustrian Jalan Pasir Berakas 
berhampiran dengan RPN Lambak 
Kanan dan STKRJ Lambak Kiri, 
Kompleks Perindustrian Anggerek 
Desa, Tapak Industri Kecil Kompleks 
Madang, Tapak Perindustrian 
Salambigar berhampiran dengan 
STKRJ Tanah Jambu, RPN Tanah 
Jambu, RPN Mengkubau dan STKRJ 
Sungai Buloh, Tapak Perusahaan 
Perikanan di Kampung Mentiri iaitu 
berhampiran dengan RPN Mentiri, 
Tapak        Perindustrian        Muara  
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berhampiran RPN Serasa dan RPN 
Meragang dan Tapak Perindustrian 
Sungai Bera berhampiran RPN 
Lorong Tengah Seria dan RPN 
Lumut dan juga Tapak Perindustrian 
Sungai Duhun Kuala Belait 
berhampiran dengan RPN Pandan.   
 
Penempatan tapak perindustrian ini 
di kawasan strategik menurut 
penggunaan tanah kebangsaan dan 
merangkumi tadahan kawasan 
perumahan untuk memberikan 
kemudahan pengangkutan.  Terlalu 
banyak kawasan industri di kawasan 
perumahan secara kelompok akan 
menjejaskan penggunaan tanah 
yang optimum. Ke semua 
perancangan perumahan mengikut 
keperluan masyarakat dan 
penduduk, piawaian yang ketat juga 
untuk menyediakan tapak 
perindustrian mesti disediakan dan 
diselaraskan.   
 
Pada masa ini semua tapak kawasan 
industri adalah di bawah kawalan 
BINA dan agensi lain termasuk tapak 
di kawasan perumahan diambil oleh 
DARe; dan 
   

2. Mengenai soalan perancangan untuk 
mengupgrade jalan-jalan dan 
simpang, memang Jabatan Kerja 
Raya mempunyai program-program 
tertentu untuk melaksanakan apa-
apa jua rancangan menaik taraf 
jalan raya dan program-program 
seperti melapis semula aspal                    
di rangkaian jalan raya di seluruh 
negara, program menaik taraf jalan 
raya, jalan-jalan kecil, jalan daerah 

dan program menaik taraf jalan-
jalan simpang di seluruh negara.   

Walaupun keadaan ekonomi negara 
sejak akhir-akhir ini telah sedikit 
sebanyak menjejaskan program-
program tersebut, Kementerian 
Pembangunan akan terus berusaha 
untuk memastikan peruntukan-
peruntukan bagi kerja-kerja 
pemeliharaan dan juga kerja-kerja 
upgrading sebagai keutamaan dan 
juga akan mengkaji semula projek-
projek yang telah dilaksanakan 
sebelum ini terutama sekali 
program-program pengurusan dan 
pemeliharaan jalan raya untuk diberi 
keutamaan.   
 
Antara langkah-langkah yang telah 
diambil ialah dengan meneliti 
keutamaan bagi satu-satu projek 
yang lebih menjurus kepada 
keselamatan dan kesejahteraan 
bersama di samping meneliti 
kaedah-kaedah yang sesuai untuk 
diguna pakai dalam melaksanakan 
program-program tersebut.   
 

Sekian sahaja Yang Berhormat 
Pengerusi.  Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Naim 
bin Haji Kamis. 
 
Yang Berhormat Awang Naim bin 
Haji Kamis:  Terima kasih                        
Yang Berhormat Pengerusi.   
 
 dan salam  السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
sejahtera.  
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Yang Berhormat Pengerusi, saya akan 
menyentuh di bawah Tajuk SK01A - 
Jabatan Kementerian Pembangunan:- 
 
1. Apakah Kementerian Pembangunan 

dan jabatan-jabatan di bawahnya 
khususnya ada memiliki sistem 
pengawalan kewangan ke atas 
projek-projek pembangunan negara 
dan jika ada apakah gelarannya dan 
bagaimana keberkesanannya?  Isu 
ini dibangkitkan memandangkan 
kejadian isu-isu ketirisan dan 
penyelewengan; dan 

 
2. Saya ingin juga menyentuh di bawah 

Tajuk SK03A - Jabatan Kerja Raya.  
Pada akhir-akhir ini bil-bil tuntutan 
air tidak lagi diberikan dan dihantar 
kepada tuan-tuan rumah 
sehinggakan tuan-tuan rumah 
terlupa untuk membuat pembayaran 
bagi tempoh yang lama sehinggakan 
jumlah tuntutan yang banyak dan 
tertunggak beberapa bulan.  
Sehubungan dengan itu, sukacita 
memohon penjelasan mengenainya, 
mengapakah ia ditiadakan 
sedangkan ia memudahkan kepada 
pembayar? 

Sekian    Yang    Berhormat   Pengerusi,  
 وَالسَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Mengenai soalan 
daripada Yang Berhormat Awang Naim 
bin Haji Kamis iaitu adakah Kementerian 
Pembangunan mempunyai sistem 
kawalan-kawalan projek? Memang 
diakui projek-projek yang dijalankan 
oleh Kementerian Pembangunan 

mengandungi kriteria-kriteria 
pengawasan dipersyaratkan dalam 
kontrak.   
 
Jadinya segala apa jua ketirisan ataupun 
projek-projek yang mungkin tidak dapat 
dikawal akan dapat dilaksanakan 
ataupun dapat disemak semula seperti 
apa yang terdapat dalam kontrak.  
Mengenai pengawalan-pengawalan ini 
memang terdapat isu-isu ketirisan dan 
melalui pengawasan-pengawasan yang 
rapi, Kementerian Pembangunan akan 
sentiasa mengawal selia projek-projek 
ini supaya ia jangan berlaku ketirisan 
seperti apa yang dimaksudkan tadi. 
   
Mengenai bil-bil air yang pada masa ini 
tidak lagi dibaca kemungkinan perkara 
ini akan dikaji semula dengan Jabatan 
Perkhidmatan Air kerana ada terdapat 
kawasan-kawasan yang mungkin tidak 
menepati ataupun tidak dibaca bil-bil 
dan tidak dapat dihantar, kaola                
akan menjawab soalan ini pada hari 
Isnin  ُ  Terima  kasih  Yang   .إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila Jasa 
Haji Abdul Rahman. 
 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri 
Laila   Jasa   Haji    Abdul   Rahman:   
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Yang Berhormat Pengerusi.  Kaola ingin 
mengucapkan tahniah dan terima kasih 
atas mukadimah Yang Berhormat 
Menteri Pembangunan. Kaola ingin 
mengemukakan beberapa perkara                  
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berhampiran RPN Serasa dan RPN 
Meragang dan Tapak Perindustrian 
Sungai Bera berhampiran RPN 
Lorong Tengah Seria dan RPN 
Lumut dan juga Tapak Perindustrian 
Sungai Duhun Kuala Belait 
berhampiran dengan RPN Pandan.   
 
Penempatan tapak perindustrian ini 
di kawasan strategik menurut 
penggunaan tanah kebangsaan dan 
merangkumi tadahan kawasan 
perumahan untuk memberikan 
kemudahan pengangkutan.  Terlalu 
banyak kawasan industri di kawasan 
perumahan secara kelompok akan 
menjejaskan penggunaan tanah 
yang optimum. Ke semua 
perancangan perumahan mengikut 
keperluan masyarakat dan 
penduduk, piawaian yang ketat juga 
untuk menyediakan tapak 
perindustrian mesti disediakan dan 
diselaraskan.   
 
Pada masa ini semua tapak kawasan 
industri adalah di bawah kawalan 
BINA dan agensi lain termasuk tapak 
di kawasan perumahan diambil oleh 
DARe; dan 
   

2. Mengenai soalan perancangan untuk 
mengupgrade jalan-jalan dan 
simpang, memang Jabatan Kerja 
Raya mempunyai program-program 
tertentu untuk melaksanakan apa-
apa jua rancangan menaik taraf 
jalan raya dan program-program 
seperti melapis semula aspal                    
di rangkaian jalan raya di seluruh 
negara, program menaik taraf jalan 
raya, jalan-jalan kecil, jalan daerah 

dan program menaik taraf jalan-
jalan simpang di seluruh negara.   

Walaupun keadaan ekonomi negara 
sejak akhir-akhir ini telah sedikit 
sebanyak menjejaskan program-
program tersebut, Kementerian 
Pembangunan akan terus berusaha 
untuk memastikan peruntukan-
peruntukan bagi kerja-kerja 
pemeliharaan dan juga kerja-kerja 
upgrading sebagai keutamaan dan 
juga akan mengkaji semula projek-
projek yang telah dilaksanakan 
sebelum ini terutama sekali 
program-program pengurusan dan 
pemeliharaan jalan raya untuk diberi 
keutamaan.   
 
Antara langkah-langkah yang telah 
diambil ialah dengan meneliti 
keutamaan bagi satu-satu projek 
yang lebih menjurus kepada 
keselamatan dan kesejahteraan 
bersama di samping meneliti 
kaedah-kaedah yang sesuai untuk 
diguna pakai dalam melaksanakan 
program-program tersebut.   
 

Sekian sahaja Yang Berhormat 
Pengerusi.  Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Naim 
bin Haji Kamis. 
 
Yang Berhormat Awang Naim bin 
Haji Kamis:  Terima kasih                        
Yang Berhormat Pengerusi.   
 
 dan salam  السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
sejahtera.  
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Yang Berhormat Pengerusi, saya akan 
menyentuh di bawah Tajuk SK01A - 
Jabatan Kementerian Pembangunan:- 
 
1. Apakah Kementerian Pembangunan 

dan jabatan-jabatan di bawahnya 
khususnya ada memiliki sistem 
pengawalan kewangan ke atas 
projek-projek pembangunan negara 
dan jika ada apakah gelarannya dan 
bagaimana keberkesanannya?  Isu 
ini dibangkitkan memandangkan 
kejadian isu-isu ketirisan dan 
penyelewengan; dan 

 
2. Saya ingin juga menyentuh di bawah 

Tajuk SK03A - Jabatan Kerja Raya.  
Pada akhir-akhir ini bil-bil tuntutan 
air tidak lagi diberikan dan dihantar 
kepada tuan-tuan rumah 
sehinggakan tuan-tuan rumah 
terlupa untuk membuat pembayaran 
bagi tempoh yang lama sehinggakan 
jumlah tuntutan yang banyak dan 
tertunggak beberapa bulan.  
Sehubungan dengan itu, sukacita 
memohon penjelasan mengenainya, 
mengapakah ia ditiadakan 
sedangkan ia memudahkan kepada 
pembayar? 

Sekian    Yang    Berhormat   Pengerusi,  
 وَالسَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Mengenai soalan 
daripada Yang Berhormat Awang Naim 
bin Haji Kamis iaitu adakah Kementerian 
Pembangunan mempunyai sistem 
kawalan-kawalan projek? Memang 
diakui projek-projek yang dijalankan 
oleh Kementerian Pembangunan 

mengandungi kriteria-kriteria 
pengawasan dipersyaratkan dalam 
kontrak.   
 
Jadinya segala apa jua ketirisan ataupun 
projek-projek yang mungkin tidak dapat 
dikawal akan dapat dilaksanakan 
ataupun dapat disemak semula seperti 
apa yang terdapat dalam kontrak.  
Mengenai pengawalan-pengawalan ini 
memang terdapat isu-isu ketirisan dan 
melalui pengawasan-pengawasan yang 
rapi, Kementerian Pembangunan akan 
sentiasa mengawal selia projek-projek 
ini supaya ia jangan berlaku ketirisan 
seperti apa yang dimaksudkan tadi. 
   
Mengenai bil-bil air yang pada masa ini 
tidak lagi dibaca kemungkinan perkara 
ini akan dikaji semula dengan Jabatan 
Perkhidmatan Air kerana ada terdapat 
kawasan-kawasan yang mungkin tidak 
menepati ataupun tidak dibaca bil-bil 
dan tidak dapat dihantar, kaola                
akan menjawab soalan ini pada hari 
Isnin  ُ  Terima  kasih  Yang   .إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila Jasa 
Haji Abdul Rahman. 
 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri 
Laila   Jasa   Haji    Abdul   Rahman:   
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Yang Berhormat Pengerusi.  Kaola ingin 
mengucapkan tahniah dan terima kasih 
atas mukadimah Yang Berhormat 
Menteri Pembangunan. Kaola ingin 
mengemukakan beberapa perkara                  
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di bawah pengawalan dan penyeliaan 
Kementerian Pembangunan di bawah 
Kod 002/000 - Perancangan dan 
Pengurusan Polisi.  
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kaola ingin menyentuh 
mengenai beberapa akta di bawah 
Kementerian Pembangunan yang belum 
sepenuhnya dikuatkuasakan walaupun 
telah diaktakan. Seperti Town Planning 
Country Order 2015 dan Housing 
Developers Control and Licensing Order 
2012.  
 
Sekali lagi kaola ingin menekankan  
titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
semasa Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara yang berlangsung 
pada 5 Mac 2018 yang lalu. Baginda 
bertitah:  
 
“Bahawa pembangunan tidak akan 
berjalan lancar kiranya peraturan         
dan undang-undang tidak dilaksanakan 
dengan sempurna kerana                      
itu langkah menguatkuasakan peraturan 
dan undang-undang amatlah perlu.  
Adalah tidak wajar untuk selalu-selalu 
ketirisan dalam melaksanakan sebarang 
undang-undang atau peraturan”. 
 
Di sini kaola ingin menyuarakan 
kebimbangan akta-akta yang masih 
belum dikuatkuasakan dengan 
sempurna kerana akta-akta tersebut  
bukan sahaja memberi impak kepada 
pihak kerajaan bahkan impak yang 

besar kepada pihak-pihak awam yang 
mudah terdedah keada pemaju-pemaju 
bangunan mungkin tidak berdaftar                 
di bawah Kementerian Pembangunan.  
 
Telah banyak tular mengenai penipuan-
penipuan yang dilakukan oleh pemaju-
pemaju tanah terhadap pembeli-pembeli 
rumah iaitu pembinaan belum juga 
dimulakan walaupun pembeli-pembeli 
milik bangunan atau rumah komersial      
ini telah membayar wang pendahuluan 
yang berjumlah besar kepada pemaju-
pemaju tanah. Perkara ini boleh saja 
dielakkan dengan memperkasakan  
penguatkuasaan akta-akta yang tertentu 
untuk menjamin keselamatan pemilik 
rumah seperti ini dalam sektor 
pembinaan di negara ini.  
 
Seperti yang dititahkan oleh Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam: 
 
“Kita tidak mahu orang 
mempersendakan akta kerana 
kelemahan kita. Ada akta sahaja belum 
memadai tanpa ianya didaulatkan 
melalui perlaksanaan.  Perlaksanaanlah 
harga bagi sesuatu akta itu”. 
 
Soalan kaola:- 
  
1. Apakah perancangan yang sudah 

dibuat oleh pihak kementerian 
dalam menguatkuasakan lagi akta-
akta seperti Town and Country 
Planning Order 2015 dan Housing 
Developers Control and Licensing 
Order 2012 yang telah kaola 
nyatakan tadi untuk kepentingan, 
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kesejahteraan dan keselamatan 
rakyat tempatan dalam melakukan 
pembelian ke atas bangunan di atas 
tanah-tanah kemajuan yang 
dikendalikan oleh para pemaju dan 
pembina tanah bangunan mahupun 
rumah-rumah kediaman di negara 
kita; 
 

2. Apakah langkah-langkah pihak 
kementerian dalam mengawal 
pemaju-pemaju yang tidak berdaftar 
daripada melakukan aktiviti 
pemajuan tanah? kerana ia akan 
memberi impak kepada proses-
proses dan aktiviti-aktiviti 
pembinaan di negara kita secara 
menyeluruh.  Bilakah dapat akta-
akta ini dkuatkuasakan dengan lebih 
sempurna sama ada secara berfasa  
atau berperingkat-peringkat?; 
 

3. Kaola ingin mengucapkan tahniah 
atas pencapaian Kementerian 
Pembangunan bagi dua projek yang 
telah dirasmikan pembukaannya 
oleh Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam semasa Jubli Emas, 
Taman Mahkota Jubli Emas dan 
Jambatan Raja Isteri Pengiran Anak 
Hajah Saleha. Tahniah juga atas 
usaha berterusan pihak kementerian 
dalam mengambil langkah-langkah 
yang padu dengan menangani isu 
tambahan bangunan tanpa kelulusan 
iaitu illegal extension bagi tujuan 
keselamatan pihak awam;  
 

4. Seterusnya kaola ingin menyentuh 
mengenai dengan projek perumahan 

apartment bertingkat tinggi yang 
telah siap dibina di atas tapak 
kawasan Lambak Kanan pada bulan 
November yang lepas.  Projek ini 
memakan peruntukan perbelanjaan 
sebanyak $55 juta pembinaannya;    

 
Lebih dahulu projek ini dibina bagi 
mereka yang memohon untuk 
mendapatkan skim perumahan 
kerajaan dan kaola turut 
menyambut baik inisiatif pihak 
kementerian untuk memeduli 
kebajikan rakyat.   
 
Kaola ingin sekali mengetahui 
dengan lebih lanjut mengenai status 
perumahan apartment ini.  Kaola 
berharap pihak kementerian dapat 
memberikan gambaran yang lebih 
jelas mengenai dengan 
perkembangan terkini mengenai 
dengan perumahan apartment ini 
sama ada telah diberikan 
pengurusan kepada pihak-pihak 
swasta atau masih dalam penelitian 
pihak kementerian;  

 
5. Kaola juga terpanggil untuk 

mengaitkan hal ini dengan aktiviti 
Private Public Partnership (PPP) 
yang masih samar-samar 
perkembangannya di negara kita.  
Walau bagaimanapun, kaola percaya 
akan keberkesanan penggunaan 
keadah PPP bagi skim-skim 
rancangan perumahan negara masa 
akan datang. PPP merujuk kepada 
perjanjian kontrak jangka panjang 
untuk menyampaikan perkhidmatan 
awam iaitu terdapat tahap 
perkongsian risiko yang ketara 
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di bawah pengawalan dan penyeliaan 
Kementerian Pembangunan di bawah 
Kod 002/000 - Perancangan dan 
Pengurusan Polisi.  
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kaola ingin menyentuh 
mengenai beberapa akta di bawah 
Kementerian Pembangunan yang belum 
sepenuhnya dikuatkuasakan walaupun 
telah diaktakan. Seperti Town Planning 
Country Order 2015 dan Housing 
Developers Control and Licensing Order 
2012.  
 
Sekali lagi kaola ingin menekankan  
titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
semasa Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara yang berlangsung 
pada 5 Mac 2018 yang lalu. Baginda 
bertitah:  
 
“Bahawa pembangunan tidak akan 
berjalan lancar kiranya peraturan         
dan undang-undang tidak dilaksanakan 
dengan sempurna kerana                      
itu langkah menguatkuasakan peraturan 
dan undang-undang amatlah perlu.  
Adalah tidak wajar untuk selalu-selalu 
ketirisan dalam melaksanakan sebarang 
undang-undang atau peraturan”. 
 
Di sini kaola ingin menyuarakan 
kebimbangan akta-akta yang masih 
belum dikuatkuasakan dengan 
sempurna kerana akta-akta tersebut  
bukan sahaja memberi impak kepada 
pihak kerajaan bahkan impak yang 

besar kepada pihak-pihak awam yang 
mudah terdedah keada pemaju-pemaju 
bangunan mungkin tidak berdaftar                 
di bawah Kementerian Pembangunan.  
 
Telah banyak tular mengenai penipuan-
penipuan yang dilakukan oleh pemaju-
pemaju tanah terhadap pembeli-pembeli 
rumah iaitu pembinaan belum juga 
dimulakan walaupun pembeli-pembeli 
milik bangunan atau rumah komersial      
ini telah membayar wang pendahuluan 
yang berjumlah besar kepada pemaju-
pemaju tanah. Perkara ini boleh saja 
dielakkan dengan memperkasakan  
penguatkuasaan akta-akta yang tertentu 
untuk menjamin keselamatan pemilik 
rumah seperti ini dalam sektor 
pembinaan di negara ini.  
 
Seperti yang dititahkan oleh Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam: 
 
“Kita tidak mahu orang 
mempersendakan akta kerana 
kelemahan kita. Ada akta sahaja belum 
memadai tanpa ianya didaulatkan 
melalui perlaksanaan.  Perlaksanaanlah 
harga bagi sesuatu akta itu”. 
 
Soalan kaola:- 
  
1. Apakah perancangan yang sudah 

dibuat oleh pihak kementerian 
dalam menguatkuasakan lagi akta-
akta seperti Town and Country 
Planning Order 2015 dan Housing 
Developers Control and Licensing 
Order 2012 yang telah kaola 
nyatakan tadi untuk kepentingan, 
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kesejahteraan dan keselamatan 
rakyat tempatan dalam melakukan 
pembelian ke atas bangunan di atas 
tanah-tanah kemajuan yang 
dikendalikan oleh para pemaju dan 
pembina tanah bangunan mahupun 
rumah-rumah kediaman di negara 
kita; 
 

2. Apakah langkah-langkah pihak 
kementerian dalam mengawal 
pemaju-pemaju yang tidak berdaftar 
daripada melakukan aktiviti 
pemajuan tanah? kerana ia akan 
memberi impak kepada proses-
proses dan aktiviti-aktiviti 
pembinaan di negara kita secara 
menyeluruh.  Bilakah dapat akta-
akta ini dkuatkuasakan dengan lebih 
sempurna sama ada secara berfasa  
atau berperingkat-peringkat?; 
 

3. Kaola ingin mengucapkan tahniah 
atas pencapaian Kementerian 
Pembangunan bagi dua projek yang 
telah dirasmikan pembukaannya 
oleh Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam semasa Jubli Emas, 
Taman Mahkota Jubli Emas dan 
Jambatan Raja Isteri Pengiran Anak 
Hajah Saleha. Tahniah juga atas 
usaha berterusan pihak kementerian 
dalam mengambil langkah-langkah 
yang padu dengan menangani isu 
tambahan bangunan tanpa kelulusan 
iaitu illegal extension bagi tujuan 
keselamatan pihak awam;  
 

4. Seterusnya kaola ingin menyentuh 
mengenai dengan projek perumahan 

apartment bertingkat tinggi yang 
telah siap dibina di atas tapak 
kawasan Lambak Kanan pada bulan 
November yang lepas.  Projek ini 
memakan peruntukan perbelanjaan 
sebanyak $55 juta pembinaannya;    

 
Lebih dahulu projek ini dibina bagi 
mereka yang memohon untuk 
mendapatkan skim perumahan 
kerajaan dan kaola turut 
menyambut baik inisiatif pihak 
kementerian untuk memeduli 
kebajikan rakyat.   
 
Kaola ingin sekali mengetahui 
dengan lebih lanjut mengenai status 
perumahan apartment ini.  Kaola 
berharap pihak kementerian dapat 
memberikan gambaran yang lebih 
jelas mengenai dengan 
perkembangan terkini mengenai 
dengan perumahan apartment ini 
sama ada telah diberikan 
pengurusan kepada pihak-pihak 
swasta atau masih dalam penelitian 
pihak kementerian;  

 
5. Kaola juga terpanggil untuk 

mengaitkan hal ini dengan aktiviti 
Private Public Partnership (PPP) 
yang masih samar-samar 
perkembangannya di negara kita.  
Walau bagaimanapun, kaola percaya 
akan keberkesanan penggunaan 
keadah PPP bagi skim-skim 
rancangan perumahan negara masa 
akan datang. PPP merujuk kepada 
perjanjian kontrak jangka panjang 
untuk menyampaikan perkhidmatan 
awam iaitu terdapat tahap 
perkongsian risiko yang ketara 
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antara sektor awam dan swasta dan 
ia lebih berpotensi untuk dimajukan 
melalui kaedah ini.  

Merujuk kembali kepada mukadimah 
mantan Menteri Pembangunan 
semasa persidangan tahun lepas 
mengenai sektor PPP. Beliau telah 
mengkongsikan beberapa kawasan 
yang telah dikenal pasti yang 
berpotensi untuk dimajukan melalui 
kaedah PPP bagi perumahan am 
dengan menyediakan kawasan 
komersial.  Kawasan-kawasan 
tersebut ialah seperti Rancangan 
Perumahan Negara Lugu Fasa 2, 
Rancangan Perumahan Negara 
Meragang, Rancangan Perumahan 
Negara Serasa, Panaga, Lorong 
Tengah dan Skim Tanah Kurnia 
Rakyat Jati, Katok. 
 
Apakah perkembangan rancangan-
rancangan PPP di atas tapak-tapak  
yang berpotensi ini telah pun 
dimulakan secara berperingkat?  
Kaedah PPP juga sering sahaja 
dibangkitkan pada tahun-tahun yang 
lepas tetapi perlaksanaannya sangat 
kabur pada mata umum.  Kaola 
berharap pihak kementerian dapat 
mengkongsikan aktiviti-aktiviti PPP 
yang telah dijalankan setakat ini  
dan apakah perkembangan yang 
dapat dilihat melalui kejayaan 
perlaksanaannya? 
 
Kaola berasa bahawa perkara ini 
seharusnya sudah dilaksanakan 
kerana kita sudah mempunyai 
Brunei Darussalam National Public 
Private Partnership Guidelines 
terbitan Jabatan Perancangan dan 

Kemajuan Ekonomi pada tahun 
2015. Kaola yakin ada dinyatakan 
yang buku berkenaan tentang 
manfaat-manfaat utama bagi           
sektor kerajaan dan swasta untuk 
penelitian lebih lanjut. PPP 
mempunyai potensi yang cerah dan 
sekiranya ia memerlukan pembaikan 
maka karihilah dan perbaikilah lagi 
kelemahannya. 
 
Kaola berharap kaedah PPP ini akan 
lebih diperkasakan dan diusahakan 
kerana memandu perkembangan 
sektor pembangunan di negara ini 
dengan lebih dinamik dan inovatif, 
secara langsung juga ini akan dapat 
membantu dalam meningkatkan 
penjanaan pendapatan serta 
pengurangan perbelanjaan negara 
melalui pihak Kementerian 
Pembangunan yang menerajui 
sektor pembangunan dalam negara; 
dan 
 

6. Mengenai Pengurusan Aset.                       
Di bawah Tajuk Pengurusan Aset 
yang gelaran asalnya ialah 
pemeliharaan aset kediaman rasmi 
dan bangunan kerajaan telah 
dikurangkan dari $988,299.00 bagi 
tahun 2017/2018 ke $160,878.00 
iaitu penurunan sebanyak 
$827,421.00.  

Apakah yang menyebabkan 
peruntukan bagi pengurusan aset ini 
dikurangkan? dan Apakah status  
aset-aset bangunan kerajaan 
tersebut dengan penurunan 
peruntukan perbelanjaan 
pengurusan aset ini?  
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Sekian sahaja dari kaola, terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi, terima kasih  
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila Jasa 
Haji Abdul Rahman mengenai dengan 
beberapa soalan:- 
 
1. TCPO Order 2015, itu ialah 

merupakan kajian semula akta 1972 
supaya ia lebih komprehensif 
khususnya dalam penyediaan  
pelan-pelan pembangunan dan   
pada masa ini TCPO dalam proses 
untuk di notification; 
 

2. Mengenai Developers Order atau 
Perintah Pemaju Perumahan 
Kawalan dan Pelesenan 2012 adalah 
satu perintah yang mengawal 
pemaju-pemaju perumahan yang 
menyediakan perumahan dengan 
tujuan untuk melindungi 
kepentingan orang ramai khususnya 
para pembeli rumah-rumah             
di negara ini. Untuk makluman, 
Kementerian Pembangunan telah 
meneliti kesesuaian bagi perintah ini                      
mula untuk dikuatkuasakan 
memandangkan perintah ini 
memerlukan penyediaan peraturan-
peraturan yang membolehkan 
pelaksanaan atau implementasi  
yang berkesan dan memenuhi 
objektifnya.  

Dalam pada itu, kementerian sedang 
dalam proses penubuhan Lembaga 
Pemaju Perumahan yang seterusnya 
akan dimandatkan peraturan-

peraturan tersebut. Adalah 
dihasratkan dengan adanya perintah 
ini nanti akan dapat dikuatkuasakan 
pada tahun 2019 apabila semua 
peraturan-peraturan sudah sedia; 
 

3. Mengenai soalan H40 iaitu sebanyak 
300 unit jenis rumah pangsa                     
di kawasan RPN Lambak Kanan 
sudah siap dibina seperti yang 
dinyatakan tadi pada bulan Februari 
tahun 2018. H40 apartment 
mempunyai 7 tingkat dengan 
kemudahan 4 bilik tidur dan setiap 
ruang unit ruang untuk letak kereta, 
kawasan riadah, surau dan juga ada 
lif bagi setiap blok. Pada masa           
ini Kementerian Pembangunan 
melalui Jabatan Kemajuan 
Perumahan masih dalam proses 
penelitian sebelum ia diserahkan.  
 
Kemungkinan H40 berkenaan untuk 
di out-source ataupun diPPP                   
dan juga diambil kira dan masih 
dalam proses perbincangan awal 
bersama dengan agensi-agensi 
berkepentingan; dan 

 
4. Mengenai Projek PPP, memang 

kaola bersetuju bahawa satu kaedah 
bagi membiayai infrastruktur institusi 
perumahan adalah melalui PPP dan 
 ُ  pada masa ini kementerian إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
mencuba untuk satu tapak iaitu            
di Kampung Lugu, kalau ia sukses 
mungkin akan dilaratkan lagi kepada 
tapak-tapak lain. Untuk makluman 
juga pada masa ini penyediaan 
untuk menawarkan kepada pihak 
yang berkeinginan untuk ikut serta 
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antara sektor awam dan swasta dan 
ia lebih berpotensi untuk dimajukan 
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mengkongsikan aktiviti-aktiviti PPP 
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dalam PPP akan dikeluarkan dalam 
sedikit masa lagi 
 

Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 

Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat saya kira cukuplah 
dahulu kita membincangkan dan 
membahaskan Jadual Kementerian 
Pembangunan setakat ini. Ada baiknya 
perbincangan di Peringkat Jawatankuasa 
ini kita tangguhkan dan kita bersidang 
semula di Persidangan Majlis Mesyuarat 
Negara. 
 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

 
(Majlis Mesyuarat bersidang 

semula) 
 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, saya 
berpendapat ada baiknya persidangan 
kita tangguhkan dahulu bagi 
membolehkan kita berehat kerana 
setelah hampir sehari suntuk kita 
menumpukan perhatian sepenuhnya 
mengenai perbincangan khusus 
berhubung dengan Rang Undang-
Undang (2018) Perbekalan, 2018/2019.  
 ُ  kita akan bersidang semula إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
pada hari Isnin, 12 Mac 2018 pada 
pukul 9.00 pagi seperti biasa. 
 
Sekian  
 والسَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
  

 (Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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DEWAN MAJLIS 
 

Isnin, 24 Jamadilakhir 1439/12 Mac 2018 
 

YANG DI-PERTUA 
DAN AHLI-AHLI MAJLIS 

MESYUARAT NEGARA 
 
HADIR: 
 
YANG DI-PERTUA:  
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Lela Dato Seri Setia Awang Haji 
Abdul Rahman bin Dato Setia Haji 
Mohamed Taib, PSNB., SLJ., PHBS., 
PJK., PKL., Yang Di-Pertua Majlis 
Mesyuarat Negara, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
AHLI RASMI KERANA JAWATAN 
(PERDANA MENTERI DAN 
MENTERI-MENTERI): 
 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka  
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu‘izzaddin Waddaulah ibni              
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam, Perdana Menteri, 
Menteri Pertahanan, Menteri Kewangan 
dan Menteri Hal Ehwal Luar Negeri               
dan Perdagangan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
 
 
 
 

Duli Yang Teramat Mulia Paduka Seri 
Pengiran Muda Mahkota Pengiran Muda 
Haji Al-Muhtadee Billah ibni Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu‘izzaddin Waddaulah, DKMB., DPKT., 
King Abdul Aziz Ribbon, First Class 
(Saudi Arabia), The Order of the 
Renaissance (First Degree) (Jordan), 
Grand Cross of Crown Order - G.K.K. 
(Netherlands), Medal of Honour (Lao), 
DSO (Singapore), Order of Lakandula 
with the Rank of Grand Cross 
(Philippines), The Order of Prince 
Yaroslav the Wise, Second Class 
(Ukraine), DSO (Military) (Singapore), 
PHBS., Menteri Kanan di Jabatan 
Perdana Menteri, Negara Brunei 
Darussalam. 
                                                                                           
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Diraja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, DK., SPMB., DSNB., PHBS., 
PBLI., PJK., PKL., Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri, 
Negara Brunei Darussalam.  
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Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Kerna Dato Seri Setia (Dr.) Haji 
Awang Abu Bakar bin Haji Apong, 
PSNB., DSLJ., SMB., PHBS., PIKB., PKL., 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri, 
Negara Brunei Darussalam. 
              
Yang Berhormat Pehin Udana Khatib 
Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji 
Awang Badaruddin bin Pengarah Dato 
Paduka Haji Othman, PSSUB., DPMB., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Menteri                 
Hal Ehwal Ugama, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Ali bin Apong, PSNB., DPMB., PJK., 
PIKB., PKL., Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan, Negara Brunei 
Darussalam. 
     
Yang Berhormat Pehin Datu Lailaraja 
Mejar Jeneral (B) Dato Paduka Seri              
Haji Awang Halbi bin Haji Mohd.  
Yussof, DPKT., SMB., PHBS., Menteri 
Pertahanan II, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka                       
Dr. Awang Haji Mohammad Isham bin 
Haji Jaafar, DPMB., Menteri Kesihatan, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka           
Haji Awang Abdul Mokti bin Haji Mohd 
Daud, SPMB., PJK., PKL., Menteri                  
di Jabatan Perdana Menteri, Negara 
Brunei Darussalam.  
 
 
 

Yang Berhormat Dato Seri Paduka                
Dr. Awang Haji Mohd. Amin Liew                
bin Abdullah, SPMB., SNB., Menteri 
Kewangan II, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka 
Awang Haji Erywan bin Pehin Datu 
Pekerma Jaya Haji Mohd. Yusof, SPMB., 
PSB., PJK., PIKB., Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan II,  
Negara Brunei Darussalam.  
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka 
Awang Haji Suhaimi bin Haji Gafar, 
SPMB., SNB., PIKB., Menteri 
Pembangunan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka Dr. 
Awang Haji Mat Suny bin Haji Mohd 
Hussein, DPMB., PJK., Menteri Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka Awang 
Haji Hamzah bin Haji Sulaiman, DPMB.,  
PJK., Menteri Pendidikan, Negara Brunei 
Darussalam.  
 
Yang Berhormat Awang Abdul Mutalib 
bin Pehin Orang Kaya Seri Setia Dato 
Paduka Haji Mohammad Yusof, SMB., 
PIKB., Menteri Perhubungan, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Mejar Jeneral (B) Dato 
Paduka Seri Awang Haji Aminuddin 
Ihsan bin Pehin Orang Kaya Saiful Mulok 
Dato  Seri Paduka Haji Abidin, DPKT., 
SMB., Menteri Kebudayaan, Belia dan 
Sukan,   Negara Brunei Darussalam. 
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AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG BERGELAR: 
 
Yang Berhormat Pehin Datu Imam          
Datu Paduka Seri Setia Ustaz Haji 
Awang Abdul Hamid bin Bakal, PSSUB., 
DSNB., PHBS., PBLI., PKL. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Pendikar Alam Dato Paduka Seri Awang 
Haji Hasrin bin Dato Paduka Haji Sabtu, 
DPKT., DPMB., SNB., PBLI., PJK., PKLP. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka Awang 
Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu 
Pekerma Dewa Dato Paduka Awang  
Haji Abdul Rahim, DPMB., SNB., PJK., 
PKL. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG TELAH MENCAPAI 
KECEMERLANGAN: 
 
Yang Berhormat Awang Haji Umarali  
bin Esung, PSB., PIKB., PKL. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid @ Sabli bin Haji Arshad, SMB. 
 
Yang Berhormat Awang Ong Tiong Oh. 
 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila  
Jasa Haji Abdul Rahman. 
 
Yang Berhormat Dayang Nik Hafimi       
binti Abdul Haadii. 
 
Yang Berhormat Dayang Khairunnisa 
binti Haji Ash’ari, PIKB. 
 

Yang Berhormat Awang Iswandy                 
bin Ahmad, PIKB. 
 
AHLI YANG DILANTIK MEWAKILI 
DAERAH-DAERAH: 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Ali           
bin Pengiran Maon, PSB., PIKB., PKL.,                
Penghulu Mukim Berakas ‘B’,                          
Zon 1 - Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Naim bin Haji 
Kamis, PSB., PJK., PIKB., PKL., Penghulu 
Mukim Kota Batu, Zon 3 - Daerah Brunei 
dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Tahamit 
bin Haji Nudin, PIKB., Penghulu Mukim 
Gadong ‘A’, Zon 4 - Daerah Brunei         
dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohimin 
bin Haji Johari @ Jahari, Ketua 
Kampung Limau Manis, Zon 5 - Daerah 
Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Mohamed 
bin Pengiran Haji Osman @ Othman, 
PIKB., PKL., Ketua Kampung Masjid 
Lama, Pekan Muara, Sabun dan 
Pelumpong, Zon 2 - Daerah Brunei           
dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid bin Haji Mumin, PJK., PKL., 
Penghulu Mukim Liang, Zon 1 - Daerah 
Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Hanapi                  
bin Mohd. Siput, PIKB., Ketua Kampung 
Labi I, Zon 2 - Daerah Belait.  
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Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Kerna Dato Seri Setia (Dr.) Haji 
Awang Abu Bakar bin Haji Apong, 
PSNB., DSLJ., SMB., PHBS., PIKB., PKL., 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri, 
Negara Brunei Darussalam. 
              
Yang Berhormat Pehin Udana Khatib 
Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji 
Awang Badaruddin bin Pengarah Dato 
Paduka Haji Othman, PSSUB., DPMB., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Menteri                 
Hal Ehwal Ugama, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Ali bin Apong, PSNB., DPMB., PJK., 
PIKB., PKL., Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan, Negara Brunei 
Darussalam. 
     
Yang Berhormat Pehin Datu Lailaraja 
Mejar Jeneral (B) Dato Paduka Seri              
Haji Awang Halbi bin Haji Mohd.  
Yussof, DPKT., SMB., PHBS., Menteri 
Pertahanan II, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka                       
Dr. Awang Haji Mohammad Isham bin 
Haji Jaafar, DPMB., Menteri Kesihatan, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka           
Haji Awang Abdul Mokti bin Haji Mohd 
Daud, SPMB., PJK., PKL., Menteri                  
di Jabatan Perdana Menteri, Negara 
Brunei Darussalam.  
 
 
 

Yang Berhormat Dato Seri Paduka                
Dr. Awang Haji Mohd. Amin Liew                
bin Abdullah, SPMB., SNB., Menteri 
Kewangan II, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka 
Awang Haji Erywan bin Pehin Datu 
Pekerma Jaya Haji Mohd. Yusof, SPMB., 
PSB., PJK., PIKB., Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan II,  
Negara Brunei Darussalam.  
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka 
Awang Haji Suhaimi bin Haji Gafar, 
SPMB., SNB., PIKB., Menteri 
Pembangunan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka Dr. 
Awang Haji Mat Suny bin Haji Mohd 
Hussein, DPMB., PJK., Menteri Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka Awang 
Haji Hamzah bin Haji Sulaiman, DPMB.,  
PJK., Menteri Pendidikan, Negara Brunei 
Darussalam.  
 
Yang Berhormat Awang Abdul Mutalib 
bin Pehin Orang Kaya Seri Setia Dato 
Paduka Haji Mohammad Yusof, SMB., 
PIKB., Menteri Perhubungan, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Mejar Jeneral (B) Dato 
Paduka Seri Awang Haji Aminuddin 
Ihsan bin Pehin Orang Kaya Saiful Mulok 
Dato  Seri Paduka Haji Abidin, DPKT., 
SMB., Menteri Kebudayaan, Belia dan 
Sukan,   Negara Brunei Darussalam. 
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AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG BERGELAR: 
 
Yang Berhormat Pehin Datu Imam          
Datu Paduka Seri Setia Ustaz Haji 
Awang Abdul Hamid bin Bakal, PSSUB., 
DSNB., PHBS., PBLI., PKL. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Pendikar Alam Dato Paduka Seri Awang 
Haji Hasrin bin Dato Paduka Haji Sabtu, 
DPKT., DPMB., SNB., PBLI., PJK., PKLP. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka Awang 
Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu 
Pekerma Dewa Dato Paduka Awang  
Haji Abdul Rahim, DPMB., SNB., PJK., 
PKL. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG TELAH MENCAPAI 
KECEMERLANGAN: 
 
Yang Berhormat Awang Haji Umarali  
bin Esung, PSB., PIKB., PKL. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid @ Sabli bin Haji Arshad, SMB. 
 
Yang Berhormat Awang Ong Tiong Oh. 
 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila  
Jasa Haji Abdul Rahman. 
 
Yang Berhormat Dayang Nik Hafimi       
binti Abdul Haadii. 
 
Yang Berhormat Dayang Khairunnisa 
binti Haji Ash’ari, PIKB. 
 

Yang Berhormat Awang Iswandy                 
bin Ahmad, PIKB. 
 
AHLI YANG DILANTIK MEWAKILI 
DAERAH-DAERAH: 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Ali           
bin Pengiran Maon, PSB., PIKB., PKL.,                
Penghulu Mukim Berakas ‘B’,                          
Zon 1 - Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Naim bin Haji 
Kamis, PSB., PJK., PIKB., PKL., Penghulu 
Mukim Kota Batu, Zon 3 - Daerah Brunei 
dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Tahamit 
bin Haji Nudin, PIKB., Penghulu Mukim 
Gadong ‘A’, Zon 4 - Daerah Brunei         
dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohimin 
bin Haji Johari @ Jahari, Ketua 
Kampung Limau Manis, Zon 5 - Daerah 
Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Mohamed 
bin Pengiran Haji Osman @ Othman, 
PIKB., PKL., Ketua Kampung Masjid 
Lama, Pekan Muara, Sabun dan 
Pelumpong, Zon 2 - Daerah Brunei           
dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid bin Haji Mumin, PJK., PKL., 
Penghulu Mukim Liang, Zon 1 - Daerah 
Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Hanapi                  
bin Mohd. Siput, PIKB., Ketua Kampung 
Labi I, Zon 2 - Daerah Belait.  
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Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Wahab bin Apong, SUB., PJK., PIKB., 
PKL., Penghulu Mukim Tanjong Maya, 
Zon 1 - Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Ramli           
bin Haji Lahit, PIKB., PKL., Penghulu 
Mukim Telisai, Zon 2 - Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Emran                  
bin Haji Sabtu, SMB., PSB., PIKB., PKL., 
Penghulu Mukim Bokok, Kelima-lima 
Mukim Daerah Temburong. 
 
HADIR BERSAMA: 
 
Yang Dimuliakan Pehin Orang Kaya 
Pekerma Jaya Dato Paduka Awang             
Haji Judin bin Haji Asar, DPMB., SLJ., 
POAS., PHBS., PBLI., PJK., PKL., 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Mulia Dayang Rose Aminah              
binti Haji Ismail, PSB., PIKB., Timbalan 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara  Brunei Darussalam. 
 

Mesyuarat mula bersidang                 
pada pukul 9.00 pagi 

 
Yang Dimuliakan Jurutulis:            
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Meyuarat Pertama بسِْمِ ا�ّٰ
Dari Musim Permesyuaratan Keempat 
Belas Majlis Mesyuarat Negara 
bersidang pada hari ini, iaitu hari yang 
keenam, Isnin, 24 Jamadilakhir 1439 
bersamaan 12 Mac 2018 didahului 
dengan Doa Selamat. 
 

 
 

DOA SELAMAT 
 

Doa Selamat dibacakan oleh Yang 
Dimuliakan Begawan Pehin Khatib Dato 
Paduka Awang Haji Mustapa bin Haji 
Murad (Imam Jame’ ‘Asr Hassanil 
Bolkiah). 
 
Yang  Berhormat  Yang  Di-Pertua:  
حْيم السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَ رَكَاتهُُ  نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بِ سْمِ ا�ّٰ
 ِ    segala puji dan syukur kepada ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
ke hadrat  ُبْحَانَهُ وَتعََالَىٰ س   ِ  kerana dengan أَ�ّٰ
limpah kurnia dan rahmat keizinan-Nya, 
jua kita dapat lagi pada pagi ini 
bersama-sama berkumpul untuk 
meneruskan Mesyuarat Pertama Dari 
Musim Permesyuaratan Keempat Belas 
Majlis Mesyuarat Negara yang pada  
hari ini telah masuk hari keenam.  
 
Selawat serta salam ke atas Junjungan 
Besar kita   َْعَلي ُ هِ وَسَلَّمَ صَلَّىٰ ا�ّٰ دٌ     مُحَمَّ
kaum kaum kerabat para sahabat serta 
pengikut-pengikut Baginda yang taat 
lagi setia hingga ke akhir zaman. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Persidangan 
yang diadakan pada pagi ini, kita masih 
lagi membincangkan Perkara V iaitu 
Soalan-Soalan Yang Diberi Notis. Saya 
berpendapat, ada baiknya kita terus 
sahaja menyelesaikan beberapa soalan 
lagi dalam Tajuk ini. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Perkara V Soalan-Soalan Yang                  
Diberi Notis, Soalan Jawab Mulut                           
No. 9 daripada Yang Berhormat Awang              
Haji Emran bin Haji Sabtu kepada Yang 
Berhormat Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan. 
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Yang Berhormat Awang Haji Emran 
bin    Haji     Sabtu : حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بِسْمِ ا�ّٰ
Terima   kasih   Yang   Berhormat  Yang             
Di-Pertua.  ُُالسَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاته      dan 
salam sejahtera. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sebagaimana 
yang kita ketahui di Daerah Temburong 
banyak terdapat taman-taman rekreasi 
seperti Taman Rekreasi Hutan Bukit 
Patoi, Hutan Simpan Ulu Belalong, Mini 
Zoo Batang Duri dan bangunan 
bersejarah seperti Tapak Ladang Getah 
Labu Estate dan bangunan lama Jabatan 
Daerah yang boleh menarik pelancong 
datang ke Daerah Temburong jika 
prasarananya ditingkatkan.  
 
Selain daripada itu untuk menambah 
lagi minat pelancong-pelancong dan 
orang ramai dari daerah lain berkunjung 
ke Daerah Temburong, prasarana 
seperti padang golf, trek-trek baharu 
bagi meredah hutan (jungle trekking), 
laluan basikal, pusat-pusat peranginan, 
tempat-tempat tinggal dan sistem 
pengangkutan yang efisien perlu 
diadakan. 
 
Untuk mengadakan kemudahan-
kemudahan seperti ini memerlukan 
perbelanjaan yang banyak dan tidak 
semestinya akan ditanggung oleh 
kerajaan sepenuhnya. Ianya boleh 
diungkayahkan melalui usahasama 
Public and Private Partnership (PPP) 
ataupun dikendalikan oleh pihak swasta 
melalui pelaburan terus dari luar 

(Foreign Direct Investment (FDI)) 
dengan kerajaan memainkan peranan 
secara memberikan kemudahan-
kemudahan bagi kelancaran projek-
projek tersebut. 
 
Peramba/kaola/saya ingin tahu:- 
 
Apakah usaha-usaha kementerian 
berkenaan bagi menarik lagi pelancong-
pelancong untuk datang ke Negara 
Brunei Darussalam terutama sekali           
ke Daerah Temburong? 
 
Sekian  
  .Terima kasih   وَالسَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber  Utama  dan Pelancongan:  
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Yang Berhormat Yang بسِْمِ ا�ّٰ
Di-Pertua, Yang Berhormat Ahli-Ahli 
Majlis Majlis Mesyuarat Negara. Lebih 
dahulu kaola mengucapkan terima kasih 
kepada Yang Berhormat Awang Haji 
Emran bin Haji Sabtu kerana 
mengajukan soalan berkenaan dengan 
isu-isu peningkatan prasarana di taman-
taman rekreasi di Daerah Temburong 
bagi tujuan menarik pelancong-
pelancong ke daerah berkenaan. 
 
Kementerian Sumber-Sumber Utama 
dan Pelancongan melalui Jabatan 
Kemajuan Pelancongan akan 
melaksanakan beberapa inisiatif dan 
program bagi menarik pelancong-
pelancong untuk datang ke Negara 
Brunei Darussalam terutama sekali            
ke Daerah Temburong. Usaha-usaha 
yang sedang dan akan dilaksanakan 
termasuklah:- 
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Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Wahab bin Apong, SUB., PJK., PIKB., 
PKL., Penghulu Mukim Tanjong Maya, 
Zon 1 - Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Ramli           
bin Haji Lahit, PIKB., PKL., Penghulu 
Mukim Telisai, Zon 2 - Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Emran                  
bin Haji Sabtu, SMB., PSB., PIKB., PKL., 
Penghulu Mukim Bokok, Kelima-lima 
Mukim Daerah Temburong. 
 
HADIR BERSAMA: 
 
Yang Dimuliakan Pehin Orang Kaya 
Pekerma Jaya Dato Paduka Awang             
Haji Judin bin Haji Asar, DPMB., SLJ., 
POAS., PHBS., PBLI., PJK., PKL., 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Mulia Dayang Rose Aminah              
binti Haji Ismail, PSB., PIKB., Timbalan 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara  Brunei Darussalam. 
 

Mesyuarat mula bersidang                 
pada pukul 9.00 pagi 

 
Yang Dimuliakan Jurutulis:            
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Meyuarat Pertama بسِْمِ ا�ّٰ
Dari Musim Permesyuaratan Keempat 
Belas Majlis Mesyuarat Negara 
bersidang pada hari ini, iaitu hari yang 
keenam, Isnin, 24 Jamadilakhir 1439 
bersamaan 12 Mac 2018 didahului 
dengan Doa Selamat. 
 

 
 

DOA SELAMAT 
 

Doa Selamat dibacakan oleh Yang 
Dimuliakan Begawan Pehin Khatib Dato 
Paduka Awang Haji Mustapa bin Haji 
Murad (Imam Jame’ ‘Asr Hassanil 
Bolkiah). 
 
Yang  Berhormat  Yang  Di-Pertua:  
حْيم السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَ رَكَاتهُُ  نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بِ سْمِ ا�ّٰ
 ِ    segala puji dan syukur kepada ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
ke hadrat  ُبْحَانَهُ وَتعََالَىٰ س   ِ  kerana dengan أَ�ّٰ
limpah kurnia dan rahmat keizinan-Nya, 
jua kita dapat lagi pada pagi ini 
bersama-sama berkumpul untuk 
meneruskan Mesyuarat Pertama Dari 
Musim Permesyuaratan Keempat Belas 
Majlis Mesyuarat Negara yang pada  
hari ini telah masuk hari keenam.  
 
Selawat serta salam ke atas Junjungan 
Besar kita   َْعَلي ُ هِ وَسَلَّمَ صَلَّىٰ ا�ّٰ دٌ     مُحَمَّ
kaum kaum kerabat para sahabat serta 
pengikut-pengikut Baginda yang taat 
lagi setia hingga ke akhir zaman. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Persidangan 
yang diadakan pada pagi ini, kita masih 
lagi membincangkan Perkara V iaitu 
Soalan-Soalan Yang Diberi Notis. Saya 
berpendapat, ada baiknya kita terus 
sahaja menyelesaikan beberapa soalan 
lagi dalam Tajuk ini. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Perkara V Soalan-Soalan Yang                  
Diberi Notis, Soalan Jawab Mulut                           
No. 9 daripada Yang Berhormat Awang              
Haji Emran bin Haji Sabtu kepada Yang 
Berhormat Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan. 
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Yang Berhormat Awang Haji Emran 
bin    Haji     Sabtu : حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بِسْمِ ا�ّٰ
Terima   kasih   Yang   Berhormat  Yang             
Di-Pertua.  ُُالسَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاته      dan 
salam sejahtera. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sebagaimana 
yang kita ketahui di Daerah Temburong 
banyak terdapat taman-taman rekreasi 
seperti Taman Rekreasi Hutan Bukit 
Patoi, Hutan Simpan Ulu Belalong, Mini 
Zoo Batang Duri dan bangunan 
bersejarah seperti Tapak Ladang Getah 
Labu Estate dan bangunan lama Jabatan 
Daerah yang boleh menarik pelancong 
datang ke Daerah Temburong jika 
prasarananya ditingkatkan.  
 
Selain daripada itu untuk menambah 
lagi minat pelancong-pelancong dan 
orang ramai dari daerah lain berkunjung 
ke Daerah Temburong, prasarana 
seperti padang golf, trek-trek baharu 
bagi meredah hutan (jungle trekking), 
laluan basikal, pusat-pusat peranginan, 
tempat-tempat tinggal dan sistem 
pengangkutan yang efisien perlu 
diadakan. 
 
Untuk mengadakan kemudahan-
kemudahan seperti ini memerlukan 
perbelanjaan yang banyak dan tidak 
semestinya akan ditanggung oleh 
kerajaan sepenuhnya. Ianya boleh 
diungkayahkan melalui usahasama 
Public and Private Partnership (PPP) 
ataupun dikendalikan oleh pihak swasta 
melalui pelaburan terus dari luar 

(Foreign Direct Investment (FDI)) 
dengan kerajaan memainkan peranan 
secara memberikan kemudahan-
kemudahan bagi kelancaran projek-
projek tersebut. 
 
Peramba/kaola/saya ingin tahu:- 
 
Apakah usaha-usaha kementerian 
berkenaan bagi menarik lagi pelancong-
pelancong untuk datang ke Negara 
Brunei Darussalam terutama sekali           
ke Daerah Temburong? 
 
Sekian  
  .Terima kasih   وَالسَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber  Utama  dan Pelancongan:  
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Yang Berhormat Yang بسِْمِ ا�ّٰ
Di-Pertua, Yang Berhormat Ahli-Ahli 
Majlis Majlis Mesyuarat Negara. Lebih 
dahulu kaola mengucapkan terima kasih 
kepada Yang Berhormat Awang Haji 
Emran bin Haji Sabtu kerana 
mengajukan soalan berkenaan dengan 
isu-isu peningkatan prasarana di taman-
taman rekreasi di Daerah Temburong 
bagi tujuan menarik pelancong-
pelancong ke daerah berkenaan. 
 
Kementerian Sumber-Sumber Utama 
dan Pelancongan melalui Jabatan 
Kemajuan Pelancongan akan 
melaksanakan beberapa inisiatif dan 
program bagi menarik pelancong-
pelancong untuk datang ke Negara 
Brunei Darussalam terutama sekali            
ke Daerah Temburong. Usaha-usaha 
yang sedang dan akan dilaksanakan 
termasuklah:- 
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1. Pelancaran semula Package 
Temburong Holiday Destination. 
Package Temburong Holiday 
Destination telah diadakan pada              
1 September 2016 bertujuan 
mengukuhkan Daerah Temburong 
sebagai produk pelancongan premier 
dan destinasi tarikan utama 
pelancongan bagi penduduk negara 
ini dan bagi pelancong dari luar 
negara. Sebanyak 8 pakej bagi                 
3 hari 2 malam yang berkonsepkan 
kebudayaan, pengembaraan dan 
ekopelancongan telah dilaksanakan 
melalui kerjasama 6 syarikat 
pengendali pelancongan bermula 
dari bulan Disember 2016 dan 
berterusan sehingga kini. 
 
Dari penelitian yang dibuat terdapat 
peningkatan jumlah pelancong dan 
pelawat dari dalam dan luar negara  
ke Daerah Temburong. Sebanyak 
8.6% iaitu seramai 1,304 pelancong 
pada bulan September hingga 
Disember 2015 kepada 1,416 
pelancong pada bulan September  
ke Disember 2016.  
 
Pakej ini akan dipertingkatkan lagi 
dari segi pilihan pakej yang 
dirancang akan dipromosikan pada 
bulan April 2018 ini. Pakej ini akan 
menawarkan pakej pelancongan 
yang lebih menarik seperti pakej 2 
hari 1 malam Package Day Trip dan 
Night Jungle Trekking. Pakej ini 
berdasarkan maklum balas yang 
diterima daripada ejen-ejen 
pelancongan dan daripada orang 
ramai yang pakej seperti ini lebih 

menarik daripada harga dan pilihan; 
dan 
 

2. Pembangunan Bangar Walking  
Trail. Projek ini bertujuan 
mengetengahkan tempat-tempat 
menarik dan bersejarah di sekitar 
kawasan Pekan Bangar dengan 
memberikan peta jalan dan papan 
tanda maklumat bagi memudahkan 
para pelancong melawat ke tempat-
tempat yang berkenaan;  
 
Selain itu, ke arah peningkatan 
prasarana di Daerah Temburong ini, 
Jabatan Kemajuan Pelancongan juga 
telah menawarkan beberapa projek 
melalui PPP  iaitu melalui request for 
proposal (RFP) dan Projek Rintis, 
(Pilot Project) seperti berikut: 
 

i. Request for Proposal bagi 
melabur, membina, mengurus, 
mengendali dan memelihara 
resort berkonsepkan ecochalet  
di Batang Duri, Temburong             
dan juga RFP bagi                
melabur, membina, mengurus, 
mengendali dan memelihara 
river centre di Batang Duri, 
Temburong yang telah pun 
dibuka tawarannya pada                 
11 Disember 2017 dan tarikh 
tutup pada 6 Februari 2018.  
 
Walau bagaimanapun, tiada 
penyertaan diterima bagi kedua-
dua projek tersebut. Projek ini 
akan ditawarkan semula pada 
bulan April 2018 ini. Adalah 
diharap kedua-dua projek ini 
akan dapat menyediakan pilihan 
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tempat penginapan di Daerah 
Temburong dan juga dapat 
menaik taraf jika jeti ke Taman 
Ulu Temburong yang sedia            
ada dan seterusnya dapat 
meningkatkan lagi jumlah 
pengunjung ke Daerah 
Temburong amnya; dan 

 
ii. Pakej Projek Rintis (Pilot Project)                    

di Kampung Perdayan, Daerah 
Temburong seluas 2 hektar juga 
akan dilaksanakan bagi membina 
resort yang mengandungi                  
30 unit kem penginapan mewah, 
restoran find dining, kolam 
renang dan kemudahan lain. 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Sekianlah saja kaola nyatakan sebagai 
menjawab soalan yang diajukan oleh 
Yang Berhormat Awang Haji Emran bin 
Haji Sabtu. Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Soalan seterusnya Soalan Jawab Mulut 
No. 11 daripada Yang Berhormat Awang 
Haji Ramli bin Haji Lahit kepada Yang 
Berhormat Menteri Kebudayaan, Belia 
dan Sukan. 
 
Yang Berhormat Awang Haji               
Ramli bin Haji Lahit : Terima kasih, 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. 
 
Kaola akan mengajukan Soalan-Soalan 
Yang Diberi Notis yang ditujukan kepada 

Kementerian Kebudayaan, Belia dan 
Sukan.  
 
Masyakarat Brunei masih ramai yang 
belum memahami tentang takrif 
kebudayaan.  Mereka menganggap 
bahawa kebudayaan itu hanya berunsur 
nyanyian, tarian dan muzik sahaja 
sedangkan kebudayaan itu berkait rapat 
dengan kesenian dan adat.  Sebagai 
misal bahasa-bahasa puak, adat istiadat 
perkahwinan, kesusasteraan Brunei, 
seni pertukangan tangan, mesin-mesin 
dan peralatan mekanikal Melayu Brunei, 
nama-nama gelaran, bertuturan, 
perhiasan, pakaian puak dan termasuk 
juga cara berbahasa dan berawar 
galat.             
 

ِ  ألَْحَمْدُ  ا�ّٰ  ugama Islam telah pun 
dimasukkan di dalam Perlembagaan 
Negara Brunei Darussalam sebagai 
ugama rasmi (Perkara 3), Bahasa 
Melayu sebagai bahasa rasmi (Perkara 
82) dan majlis beristiadat di bawah Adat 
Istiadat Negara (Perkara 3 (2)).  Tetapi 
ianya hanya meliputi dengan perkara-
perkara yang berhubung dengan adat 
istiadat Negara, tetapi tidak 
menyuluruh. 
 
Sungguhpun kita sudah ada mempunyai 
kebudayaan yang tinggi nilainya akan 
tetapi masih belum jelas akan 
kewujudannya terutamannya dalam 
pelaksanaannya kerana tidak  ada satu 
dasar yang dijadikan sebagai panduan 
untuk digunakan sebagai sukat-sukat 
sama ada kebudayaan itu berkembang 
dengan baik.  Apatah lagi di zaman 
yang serba modern ini sedikit sebanyak 
telah menjejaskan keutuhan 
kebudayaan yang kadang kala terdapat 
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1. Pelancaran semula Package 
Temburong Holiday Destination. 
Package Temburong Holiday 
Destination telah diadakan pada              
1 September 2016 bertujuan 
mengukuhkan Daerah Temburong 
sebagai produk pelancongan premier 
dan destinasi tarikan utama 
pelancongan bagi penduduk negara 
ini dan bagi pelancong dari luar 
negara. Sebanyak 8 pakej bagi                 
3 hari 2 malam yang berkonsepkan 
kebudayaan, pengembaraan dan 
ekopelancongan telah dilaksanakan 
melalui kerjasama 6 syarikat 
pengendali pelancongan bermula 
dari bulan Disember 2016 dan 
berterusan sehingga kini. 
 
Dari penelitian yang dibuat terdapat 
peningkatan jumlah pelancong dan 
pelawat dari dalam dan luar negara  
ke Daerah Temburong. Sebanyak 
8.6% iaitu seramai 1,304 pelancong 
pada bulan September hingga 
Disember 2015 kepada 1,416 
pelancong pada bulan September  
ke Disember 2016.  
 
Pakej ini akan dipertingkatkan lagi 
dari segi pilihan pakej yang 
dirancang akan dipromosikan pada 
bulan April 2018 ini. Pakej ini akan 
menawarkan pakej pelancongan 
yang lebih menarik seperti pakej 2 
hari 1 malam Package Day Trip dan 
Night Jungle Trekking. Pakej ini 
berdasarkan maklum balas yang 
diterima daripada ejen-ejen 
pelancongan dan daripada orang 
ramai yang pakej seperti ini lebih 

menarik daripada harga dan pilihan; 
dan 
 

2. Pembangunan Bangar Walking  
Trail. Projek ini bertujuan 
mengetengahkan tempat-tempat 
menarik dan bersejarah di sekitar 
kawasan Pekan Bangar dengan 
memberikan peta jalan dan papan 
tanda maklumat bagi memudahkan 
para pelancong melawat ke tempat-
tempat yang berkenaan;  
 
Selain itu, ke arah peningkatan 
prasarana di Daerah Temburong ini, 
Jabatan Kemajuan Pelancongan juga 
telah menawarkan beberapa projek 
melalui PPP  iaitu melalui request for 
proposal (RFP) dan Projek Rintis, 
(Pilot Project) seperti berikut: 
 

i. Request for Proposal bagi 
melabur, membina, mengurus, 
mengendali dan memelihara 
resort berkonsepkan ecochalet  
di Batang Duri, Temburong             
dan juga RFP bagi                
melabur, membina, mengurus, 
mengendali dan memelihara 
river centre di Batang Duri, 
Temburong yang telah pun 
dibuka tawarannya pada                 
11 Disember 2017 dan tarikh 
tutup pada 6 Februari 2018.  
 
Walau bagaimanapun, tiada 
penyertaan diterima bagi kedua-
dua projek tersebut. Projek ini 
akan ditawarkan semula pada 
bulan April 2018 ini. Adalah 
diharap kedua-dua projek ini 
akan dapat menyediakan pilihan 
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tempat penginapan di Daerah 
Temburong dan juga dapat 
menaik taraf jika jeti ke Taman 
Ulu Temburong yang sedia            
ada dan seterusnya dapat 
meningkatkan lagi jumlah 
pengunjung ke Daerah 
Temburong amnya; dan 

 
ii. Pakej Projek Rintis (Pilot Project)                    

di Kampung Perdayan, Daerah 
Temburong seluas 2 hektar juga 
akan dilaksanakan bagi membina 
resort yang mengandungi                  
30 unit kem penginapan mewah, 
restoran find dining, kolam 
renang dan kemudahan lain. 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Sekianlah saja kaola nyatakan sebagai 
menjawab soalan yang diajukan oleh 
Yang Berhormat Awang Haji Emran bin 
Haji Sabtu. Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Soalan seterusnya Soalan Jawab Mulut 
No. 11 daripada Yang Berhormat Awang 
Haji Ramli bin Haji Lahit kepada Yang 
Berhormat Menteri Kebudayaan, Belia 
dan Sukan. 
 
Yang Berhormat Awang Haji               
Ramli bin Haji Lahit : Terima kasih, 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. 
 
Kaola akan mengajukan Soalan-Soalan 
Yang Diberi Notis yang ditujukan kepada 

Kementerian Kebudayaan, Belia dan 
Sukan.  
 
Masyakarat Brunei masih ramai yang 
belum memahami tentang takrif 
kebudayaan.  Mereka menganggap 
bahawa kebudayaan itu hanya berunsur 
nyanyian, tarian dan muzik sahaja 
sedangkan kebudayaan itu berkait rapat 
dengan kesenian dan adat.  Sebagai 
misal bahasa-bahasa puak, adat istiadat 
perkahwinan, kesusasteraan Brunei, 
seni pertukangan tangan, mesin-mesin 
dan peralatan mekanikal Melayu Brunei, 
nama-nama gelaran, bertuturan, 
perhiasan, pakaian puak dan termasuk 
juga cara berbahasa dan berawar 
galat.             
 

ِ  ألَْحَمْدُ  ا�ّٰ  ugama Islam telah pun 
dimasukkan di dalam Perlembagaan 
Negara Brunei Darussalam sebagai 
ugama rasmi (Perkara 3), Bahasa 
Melayu sebagai bahasa rasmi (Perkara 
82) dan majlis beristiadat di bawah Adat 
Istiadat Negara (Perkara 3 (2)).  Tetapi 
ianya hanya meliputi dengan perkara-
perkara yang berhubung dengan adat 
istiadat Negara, tetapi tidak 
menyuluruh. 
 
Sungguhpun kita sudah ada mempunyai 
kebudayaan yang tinggi nilainya akan 
tetapi masih belum jelas akan 
kewujudannya terutamannya dalam 
pelaksanaannya kerana tidak  ada satu 
dasar yang dijadikan sebagai panduan 
untuk digunakan sebagai sukat-sukat 
sama ada kebudayaan itu berkembang 
dengan baik.  Apatah lagi di zaman 
yang serba modern ini sedikit sebanyak 
telah menjejaskan keutuhan 
kebudayaan yang kadang kala terdapat 
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sikap-sikap negatif  mempengaruhi nilai-
nilai adat resam Brunei yang boleh 
menjejaskan falsafah negara “Melayu 
Islam Beraja”. 
 
Soalan saya: 
 
Adakah pihak-pihak berkenaan akan 
membuat Dasar Kebudayaan 
Kebangsaan Brunei untuk dijadikan 
panduan konkrit dalam apa jua aktiviti 
yang berkaitan dengan kebudayaan 
berpandukan falsafah “Melayu Islam 
Beraja”? 
 
Sekian terima kasih, Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Kebudayaan, Belia dan Sukan: 
Terima kasih, Yang Berhormat Yang             
Di-Pertua. حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Yang بِسْمِ ا�ّٰ
Berhormat Yang Di-Pertua, Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. تهُُ السَّلامَُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَا  
terima kasih atas persoalan yang telah 
diajukan oleh Yang Berhormat Awang 
Haji Ramli bin Haji Lahit mengenai 
Dasar Kebudayaan Negara. Untuk 
menjawabnya dan untuk makluman 
bersama sukacita dimaklumkan bahawa 
Dasar Kebudayaan Negara telah pun 
diluluskan dalam Mesyuarat Menteri-
Menteri Kabinet No. 16 pada tahun 
1991.  
 
Dasar ini bertulangbelakangkan falsafah 
Negara Melayu Islam Beraja yang 
bertindak kepada keperluan untuk 
mempertahankan bangsa dan identiti 
bangsa dari dihakis oleh pengaruh luar 
yang difikirkan membahayakan bangsa 
dan masyarakat. Ia dilakar bagi 

merespons pada isu yang dibawa oleh 
budaya popular dan kesan negatifnya. 
Dasar ini juga memelihara ketahanan 
bangsa dari aspek nilai identiti, nilai 
budaya, sosioekonomi budaya dan ke 
arah masyarakat bersatu padu dan 
madani.  
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, Kementerian 
Kebudayaan, Belia dan Sukan telah dan 
sedang meneliti keperluan menggubal 
semula Dasar Kebudayaan Negara dan 
keberkesanan pelaksanaannya. Dapatan 
daripada hasil penelitian secara ilmiah 
dan perbincangan dengan pemegang 
taruh (stake holders) mendapati                     
3 perkara: 
 
1. Dasar Kebudayaan Negara masih 

relevan dan dapat diguna pakai 
kerana matlamat dan tujuan dasar 
berlatarbelakangkan falsafah Negara 
Melayu Islam Beraja; 
 

2. Perlaksanaan dasar memerlukan 
penambahbaikan dan penyejajaran 
agar selaras dengan matlamat 
Wawasan Brunei 2035; dan 
 

3. Cadangan bagi beberapa dasar 
tambahan sebagai misalan, dasar 
bagi industri perfileman dan 
ekonomi kreatif. Ini memerlukan 
untuk ditunduki bersama dengan 
agensi-agensi yang berkepentingan. 

 
Sekian sahaja Yang Berhormat Yang                
Di-Pertua dan sekali lagi diucapkan 
ribuan terima kasih atas soalan yang 
telah pun diajukan oleh Yang Berhormat 
Awang Haji Ramli bin Haji Lahit. Sekian. 
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Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Soalan seterusnya Soalan Jawab Mulut 
No. 12 daripada Yang Berhormat 
Dayang Nik Hafimi binti Abdul Haadii 
kepada Yang Berhormat Menteri 
Kebudayaan, Belia dan Sukan. 
 
Yang Berhormat Dayang                   
Nik  Hafimi  binti    Abdul     Haadii:               

نِ ا السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ   حْمَٰ ِ الرَّ حْيمبسِْمِ ا�ّٰ لرَّ  
terima kasih, Yang Berhormat Yang          
Di-Pertua.  
 
Ungkapan belia-belia adalah  harapan 
bangsa dan tiang negara tidak akan 
lapok dimakan zaman.  Mereka juga 
bukan saja jadi pemimpin Negara tetapi 
juga di semua bidang termasuk 
sukarelawan bahkan tidak mustahil 
menjadi usahawan yang berjaya pada 
masa hadapan jika diasuh, dididik 
dengan sempurna dan diberi 
pendedahan (exposure) yang sesuai.                                                                                                                                                                                                         
 
Soalan kaola: 

 
a) Bagaimanakah pemboleh ubah 

pemberdayaan belia (enables           
of youth empowerment) 
menyediakan belia untuk 
menguruskan jalan ekonomi mereka 
sendiri?; 

 
b) Mungkinkah dengan membuat 

terlalu banyak perancangan boleh 
menjadi satu paradoks bagi belia 
untuk benar-benar meneroka dan 
mengambil peluang dan risiko yang 
terdapat di dalam mana-mana 
aktiviti ekonomi?; 

 

c) Adakah jangkaan terhadap 
pemberdayaan akan mempengaruhi 
kebebasan ekonomi?; 

 
d) Adakah badan sukarelawan             

di tahap nasional dapat mendirikan 
sektor-sektor kesihatan dan 
pendidikan dengan menggunakan 
model PKBN?; dan 

 
e) Untuk mengurangkan beban 

pekerjaan yang tidak berkaitan 
dengan perubatan dan juga bagi 
mengukuhkan lagi sifat 
kemasyarakatan di dalam 
masyarakat, dapatkah belia-belia 
didedahkan kepada perkhidmatan di 
pusat kesihatan bagi membantu 
pekerja dan pakar di sektor 
kesihatan sebagai pembantu bagi 
merawat pesakit-pesakit dalam hal-
hal yang bukan berkait dengan  
perubatan (non medical decision 
making)?   Pengalaman ini juga 
berpotensi untuk menggalakkan 
para belia untuk mempertimbangkan 
pilihan kerjaya atau peluang 
berniaga. 

 
Sekian Terima Kasih. 

Yang Berhormat Menteri 
Kebudayaan, Belia dan Sukan: 
Terima kasih Yang Berhormat Yang                 
Di-Petua dan terima kasih soalan-soalan 
yang diutarakan oleh Yang Berhormat 
Dayang Nik Hafimi binti Abdul Haadii.  
Soalan-soalan ini amat penting             
kerana ia menjurus kepada penglibatan 
belia ke arah pembangunan negara                       
dan penjanaan ekonomi dan 
kesukarelawanan.   
 



PAGI HARI ISNIN, 24 JAMADILAKHIR 1439 / 12 MAC 2018 
  

326 

sikap-sikap negatif  mempengaruhi nilai-
nilai adat resam Brunei yang boleh 
menjejaskan falsafah negara “Melayu 
Islam Beraja”. 
 
Soalan saya: 
 
Adakah pihak-pihak berkenaan akan 
membuat Dasar Kebudayaan 
Kebangsaan Brunei untuk dijadikan 
panduan konkrit dalam apa jua aktiviti 
yang berkaitan dengan kebudayaan 
berpandukan falsafah “Melayu Islam 
Beraja”? 
 
Sekian terima kasih, Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Kebudayaan, Belia dan Sukan: 
Terima kasih, Yang Berhormat Yang             
Di-Pertua. حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Yang بِسْمِ ا�ّٰ
Berhormat Yang Di-Pertua, Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. تهُُ السَّلامَُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَا  
terima kasih atas persoalan yang telah 
diajukan oleh Yang Berhormat Awang 
Haji Ramli bin Haji Lahit mengenai 
Dasar Kebudayaan Negara. Untuk 
menjawabnya dan untuk makluman 
bersama sukacita dimaklumkan bahawa 
Dasar Kebudayaan Negara telah pun 
diluluskan dalam Mesyuarat Menteri-
Menteri Kabinet No. 16 pada tahun 
1991.  
 
Dasar ini bertulangbelakangkan falsafah 
Negara Melayu Islam Beraja yang 
bertindak kepada keperluan untuk 
mempertahankan bangsa dan identiti 
bangsa dari dihakis oleh pengaruh luar 
yang difikirkan membahayakan bangsa 
dan masyarakat. Ia dilakar bagi 

merespons pada isu yang dibawa oleh 
budaya popular dan kesan negatifnya. 
Dasar ini juga memelihara ketahanan 
bangsa dari aspek nilai identiti, nilai 
budaya, sosioekonomi budaya dan ke 
arah masyarakat bersatu padu dan 
madani.  
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, Kementerian 
Kebudayaan, Belia dan Sukan telah dan 
sedang meneliti keperluan menggubal 
semula Dasar Kebudayaan Negara dan 
keberkesanan pelaksanaannya. Dapatan 
daripada hasil penelitian secara ilmiah 
dan perbincangan dengan pemegang 
taruh (stake holders) mendapati                     
3 perkara: 
 
1. Dasar Kebudayaan Negara masih 

relevan dan dapat diguna pakai 
kerana matlamat dan tujuan dasar 
berlatarbelakangkan falsafah Negara 
Melayu Islam Beraja; 
 

2. Perlaksanaan dasar memerlukan 
penambahbaikan dan penyejajaran 
agar selaras dengan matlamat 
Wawasan Brunei 2035; dan 
 

3. Cadangan bagi beberapa dasar 
tambahan sebagai misalan, dasar 
bagi industri perfileman dan 
ekonomi kreatif. Ini memerlukan 
untuk ditunduki bersama dengan 
agensi-agensi yang berkepentingan. 

 
Sekian sahaja Yang Berhormat Yang                
Di-Pertua dan sekali lagi diucapkan 
ribuan terima kasih atas soalan yang 
telah pun diajukan oleh Yang Berhormat 
Awang Haji Ramli bin Haji Lahit. Sekian. 
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Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Soalan seterusnya Soalan Jawab Mulut 
No. 12 daripada Yang Berhormat 
Dayang Nik Hafimi binti Abdul Haadii 
kepada Yang Berhormat Menteri 
Kebudayaan, Belia dan Sukan. 
 
Yang Berhormat Dayang                   
Nik  Hafimi  binti    Abdul     Haadii:               

نِ ا السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ   حْمَٰ ِ الرَّ حْيمبسِْمِ ا�ّٰ لرَّ  
terima kasih, Yang Berhormat Yang          
Di-Pertua.  
 
Ungkapan belia-belia adalah  harapan 
bangsa dan tiang negara tidak akan 
lapok dimakan zaman.  Mereka juga 
bukan saja jadi pemimpin Negara tetapi 
juga di semua bidang termasuk 
sukarelawan bahkan tidak mustahil 
menjadi usahawan yang berjaya pada 
masa hadapan jika diasuh, dididik 
dengan sempurna dan diberi 
pendedahan (exposure) yang sesuai.                                                                                                                                                                                                         
 
Soalan kaola: 

 
a) Bagaimanakah pemboleh ubah 

pemberdayaan belia (enables           
of youth empowerment) 
menyediakan belia untuk 
menguruskan jalan ekonomi mereka 
sendiri?; 

 
b) Mungkinkah dengan membuat 

terlalu banyak perancangan boleh 
menjadi satu paradoks bagi belia 
untuk benar-benar meneroka dan 
mengambil peluang dan risiko yang 
terdapat di dalam mana-mana 
aktiviti ekonomi?; 

 

c) Adakah jangkaan terhadap 
pemberdayaan akan mempengaruhi 
kebebasan ekonomi?; 

 
d) Adakah badan sukarelawan             

di tahap nasional dapat mendirikan 
sektor-sektor kesihatan dan 
pendidikan dengan menggunakan 
model PKBN?; dan 

 
e) Untuk mengurangkan beban 

pekerjaan yang tidak berkaitan 
dengan perubatan dan juga bagi 
mengukuhkan lagi sifat 
kemasyarakatan di dalam 
masyarakat, dapatkah belia-belia 
didedahkan kepada perkhidmatan di 
pusat kesihatan bagi membantu 
pekerja dan pakar di sektor 
kesihatan sebagai pembantu bagi 
merawat pesakit-pesakit dalam hal-
hal yang bukan berkait dengan  
perubatan (non medical decision 
making)?   Pengalaman ini juga 
berpotensi untuk menggalakkan 
para belia untuk mempertimbangkan 
pilihan kerjaya atau peluang 
berniaga. 

 
Sekian Terima Kasih. 

Yang Berhormat Menteri 
Kebudayaan, Belia dan Sukan: 
Terima kasih Yang Berhormat Yang                 
Di-Petua dan terima kasih soalan-soalan 
yang diutarakan oleh Yang Berhormat 
Dayang Nik Hafimi binti Abdul Haadii.  
Soalan-soalan ini amat penting             
kerana ia menjurus kepada penglibatan 
belia ke arah pembangunan negara                       
dan penjanaan ekonomi dan 
kesukarelawanan.   
 



PAGI HARI ISNIN, 24 JAMADILAKHIR 1439 / 12 MAC 2018 
  

328 

Ini juga selaras dengan titah Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam sempena 
Sambutan Ulang Tahun Hari 
Kebangsaan Yang Ke 34, Tahun 2018 
bahawa negara sangat memerlukan 
generasi muda untuk berani tampil 
menerajui pembangunan.  Baginda juga 
bertitah bahawa para belia sepatutnya 
lebih terpanggil untuk menerajui pucuk 
pimpinan badan-badan sukarela 
mahupun syarikat-syarikat.  Perkara ini 
juga selaras dengan 2 daripada                         
6 strategi di bawah Dasar Belia Negara 
iaitu Daya Usaha Belia dan 
Perkhidmatan Para Belia kepada orang 
lain serta negara.   
 
Sebagai enablers of youth enpowerment 
atau pemboleh pemberdayaan belia, 
Kementerian Kebudayaan, Belia dan 
Sukan sedang dan akan terus 
merancang dan melaksanakan program-
program pembangunan belia dalam 
bidang ekonomi. Memang diakui 
merangka terlalu banyak perancangan 
adalah paradoks bagi para belia untuk 
benar-benar melibatkan diri mereka 
dalam aktiviti ekonomi kerana lebih 
banyak masa digunakan untuk 
merancang program-program daripada 
melaksanakannya.   
 
Oleh itu, kementerian menyedari 
bahawa apa jua program harus 
dilaksanakan bersama-sama belia 
sendiri dan stakeholders yang 
berkepentingan demi memastikan 
inisiatif-inisiatif benar-benar inklusif         
dan berimpak tinggi bagi para belia.  
Setakat ini antara strategi youth 

enpowerment ke arah hasrat economic 
independence  atau kebebasan ekonomi 
melalui usaha padu Pusat Pembangunan 
Belia ataupun PBB dan Pusat Belia 
dengan kerjasama pelbagai agensi 
kerajaan dan bukan kerajaan adalah: 
 
1. Pembentukan kursus-kursus 

kemahiran yang boleh meningkatan 
marketability, employability serta 
sikap berdikari dalam para             
pelatih Di Pusat Pembangunan  
Belia. 2 contoh lepasan Pusat 
Pembangunan Belia yang telah 
mencapai kejayaan dan mencapai 
role model adalah:- 
 
a) Awang Mohammad Aizat bin 

Jumat yang telah membuka 
sebuah syarikat bernama Isaac 
Spade Clothline yang 
mengkhususkan mencetak             
baju dan beg; dan  

 
b) Dayang Salmiah binti Haji      

Tarang yang telah berjaya 
mengusahakan perkhidmatan 
tempahan makanan dan 
katering, mengusahakan 
homestay serta perkhidmatan 
pembuatan keropok kering            
hasil tangkapan laut dengan 
bantuan Program Pengupayaan 
Asnaf Zakat di antara Pusat 
Pembangunan Belia dan Majlis 
Ugama Islam;   

 
2. Mengadakan aktiviti yang melibatkan 

syarikat swasta seperti Taklimat 
Youth Business Talk, Projek Kicks 
Start serta Program Mini Kerjaya 
yang telah mengumpulkan para 
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majikan swasta yang mempunyai 
kekosongan jawatan untuk 
ditawarkan kepada lepasan-lepasan 
pelatih Pusat Pembangunan Belia.   
 
Menurut data yang terkini seramai 
141 orang daripada 541 orang 
lepasan pelatih Pusat Pembanguan 
Belia sejak tahun 2015 sedang 
berniaga atau bekerja di sektor 
swasta.  Sementara statistik pada 
tahun 2016 menunjukkan 55% 
lepasan Pelatih yang menamatkan 
latihan pada tahun tersebut              
telah beroleh pekerjaan sama ada 
dalam sektor kerajaan atau swasta 
atau berniaga atau menyambung 
pelajaran di peringkat lebih tinggi; 

 
3. Pelaksanaan 38 Memorandum 

Persefahaman dengan syarikat-
syarikat swasta dalam pelbagai 
bidang termasuk Mashor Group of 
Companies, Petrojaya Sendirian 
Berhad, Syarikat Megamas, Amherst 
Envirotech, Mobitech Solution dan 
Brunei Transportation Company;   
 

4. Penubuhan koperasi Pusat 
Pembangunan Belia Berhad yang 
beroperasi sejak tahun 2004 yang 
berfungsi sebagai incubator untuk 
melatih belia dalam bidang 
perniagaan dan menimba 
pengalaman; 
 

5. Penyediaan tempat bagi ekspo-
ekspo jualan seperti Weekend Space 
di Pusat Belia dan Program Tahunan 
Gerai Ramadhan Belia yang 
memberikan ruang bagi belia untuk 
berniaga; dan 

6. Perlaksanaan satu program khusus 
yang dinamakan Belia Berdikari yang 
melibatkan Program Bantuan 
Kewangan sebanyak $2,000.00 
seorang.  Sehingga kini, program ini 
telah berjaya membantu seramai 67 
orang belia dalam menubuhkan 
perusahaan dan perniagaan secara 
kecil-kecilan. Seramai 57 orang 
daripada belia ini masih aktif 
menjalankan perniagaan dan 
perusahaan mereka.   

 
Manakala antara program yang akan 
diusahakan oleh kementerian ini 
bersama agensi-agensi yang lain 
demi memperkesankan lagi youth 
empowerment dalam bidang 
ekonomi ialah: 
 
i. Penglibatan Darussalam 

Enterprise bersama Pusat               
Belia bagi merealisasikan 
peningkatan Produk Halal Brunei 
dengan Pengiktirafan Sijil Halal 
Brunei untuk peniaga-peniaga 
kecil di samping membantu 
meningkatkan kutipan hasil 
prasarana Pusat Belia; 

 
ii. Mempertingkatkan perkongsian 

pintar atau Smart Partnerships 
dengan sektor swasta bagi 
menambah nilai program-
program yang ada; dan 

  
iii. Seperti yang diutarakan tadi, 

melibatkan lebih ramai belia 
dalam pelaksanaan program-
program melalui sesi-sesi dialog 
dan permuzakarahan demi 
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Ini juga selaras dengan titah Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam sempena 
Sambutan Ulang Tahun Hari 
Kebangsaan Yang Ke 34, Tahun 2018 
bahawa negara sangat memerlukan 
generasi muda untuk berani tampil 
menerajui pembangunan.  Baginda juga 
bertitah bahawa para belia sepatutnya 
lebih terpanggil untuk menerajui pucuk 
pimpinan badan-badan sukarela 
mahupun syarikat-syarikat.  Perkara ini 
juga selaras dengan 2 daripada                         
6 strategi di bawah Dasar Belia Negara 
iaitu Daya Usaha Belia dan 
Perkhidmatan Para Belia kepada orang 
lain serta negara.   
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majikan swasta yang mempunyai 
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pintar atau Smart Partnerships 
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menambah nilai program-
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dalam pelaksanaan program-
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menghubung hasrat mereka 
dengan keperluan negara.   
 
Memang faktor penting dalam 
menjayakan program-program 
ini adalah belia itu sendiri. Belia 
perlu menukar minda untuk 
menjadi lebih positif, berani dan 
tidak takut gagal malah bangkit 
semula untuk terus berusaha.   
 
Di sini kaola ingin mengongsikan 
mengenai Program Belia Berpadi 
di bawah Pusat Pembangunan 
Belia dengan kerjasama Jabatan 
Pertanian IBTE Kampus Agro-
Teknologi Wasan yang bermula 
pada tahun 2015 dengan 14 
orang belia telah menyertainya.   
 
 ِ  pada masa ini 8 orang ,ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
belia masih mengusahakan 
penanaman padi. Walaupun 
gagal dalam penuaian pertama 
dan kedua, mereka terus berani 
sehingga berjaya menghasilkan 
penuaian yang pertama pada 
tahun ini, seramai 3 orang 
daripada mereka telah terpilih 
untuk mengikuti kursus 
mengenai teknologi padi hybrid                        
di China. Ini menunjukkan            
belia kita berupaya untuk 
menjadi insan yang cekal dan 
yakin boleh seperti mana          
yang kita hasratkan.   

 
Ahli-Ahli Yang Berhomat, mengenai 
penglibatan belia dalam 
kesukarelawanan, ketika ini pihak 
kementerian berganding bahu dengan 
persatuan-persatuan belia dalam sama-

sama melaksanakan aktiviti-aktiviti 
kesukarelawanan yang terbahagi 
kepada 9 kluster.  ِ  Lebih daripada ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
6,000 orang sukarelawan dalam 
pelbagai bidang telah berdaftar dengan 
kementerian ini pada tahun 2016. 
Antara lain kluster-kluster ini termasuk 
dalam bidang-bidang pendidikan dan 
kesihatan. Walaupun jumlah ini tinggi 
apa yang lebih penting bagi para belia 
untuk terus aktif dan komited dalam 
kerja-kerja sukarelawan.   
 
Bagi kluster Pendidikan penerima-
penerima Anugerah Belia semasa Hari 
Kebangsaan Kali Ke-12 Tahun 2017, 
telah banyak memfokus bidang ini              
iaitu Kategori Belia Cemerlang telah  
dianugerahkan kepada Dayang 
Norliyana Fatin binti Ariffin yang telah 
mengharumkan nama negara dalam 
kerja sukarelawan dalam bidang 
Pendidikan dan Keusahawanan                      
di Kemboja dan Negara Brunei 
Darussalam. Ini menunjukkan bahawa 
pengiktirafan telah diberikan kepada 
pergerakan sukarelawan dalam bidang 
pendidikan di Peringkat Nasional. 
 
Manakala dalam kluster kesihatan 
terdapat beberapa buah persatuan 
sukarelawan yang memberikan 
perkhidmatan dalam bidang ini, seperti 
Persatuan Humanitarian Emergency Aid 
Response Team (H.E.A.R.T) dan 
Persatuan Bulan Sabit Merah yang 
sering kali membantu dan bekerjasama 
dengan Kementerian Kesihatan dalam 
menghulurkan bantuan first aid semasa 
acara-acara besar negara.  
 
Walaupun kerja-kerja dalam 
sukarelawan ini diakui belum menyerlah, 
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kementerian ini akan terus berusaha 
bagi meningkatkan semangat 
kesukarelawanan dalam apa jua bidang 
yang berpotensi untuk memberikan 
faedah kerana ia juga sudah 
dilaksanakan di negara-negara jiran. 
 
Khusus bagi perkembangan dalam 
sektor kesihatan dengan menggunakan 
model PKBN yang telah ditekankan oleh 
Ahli Yang Berhormat tadi, perkara ini 
akan diberikan penelitian lanjut bersama 
pihak-pihak tertentu khususnya 
Kementerian Kesihatan kerana ia 
berhubung rapat dengan kemahiran 
profesional hal-ehwal kesihatan dalam 
melaksanakan aktiviti kesukarelawanan 
tersebut. Kaola mengambil maklum 
bahawa Yang Berhormat Menteri 
Kesihatan berhasrat untuk memberikan 
apa jua maklumat tambahan mengenai 
perkara ini sebentar lagi. 
 
Secara ringkasnya, demi membangun 
belia yang cemerlang melalui 
penglibatan mereka dalam ekonomi  
dan kesukarelawanan, kementerian             
ini akan sentiasa berusaha dan 
berganding bahu dengan pihak-pihak 
berkepentingan agar para belia lebih 
marketable, lebih berdikari dan tidak 
bergantung pada pekerjaan dalam 
kerajaan melalui youth empowerment. 
Secara keseluruhannya juga hasrat 
utama kita adalah pewujudan belia yang 
benar-benar menepati keperluan negara 
termasuk penjanaan belia yang bersifat 
sukarelawan dalam pelbagai bidang. 
 
Sekian sahaja Yang Berhormat Yang               
Di-Pertua. Terima kasih. 
 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Saya 
difahamkan bahawa Yang Berhormat 
Menteri Kesihatan suka untuk membuat 
kenyataan tambahan terhadap soalan-
soalan yang dikemukakan, silakan. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Kesihatan: حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Terima بسِْمِ ا�ّٰ
kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  
 

وَرَحْمَةُ اللهِ وَبرََكَاتهُُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ   dan salam 
sejahtera. Lebih dahulu kaola ingin 
mengucapkan terima kasih kepada Yang 
Berhormat atas soalan yang diutarakan. 
Kementerian Kesihatan sangat mengalu-
alukan dan menyambut baik usulan 
Yang Berhormat Dayang Nik Hafimi binti 
Abdul Haadii iaitu dalam mencadangkan 
bagi belia mendapat pendedahan 
ataupun exposure kepada 
perkhidmatan-perkhidmatan dalam 
pelbagai sektor khususnya 
perkhidmatan kesihatan melalui khidmat 
sukarelawan dalam mengukuhkan                
lagi sifat kemasyarakatan di samping 
memberi galakan kepada belia-belia 
untuk mempertimbangkan kerjaya 
dalam perkhidmatan kesihatan. 
 
 ِ  kita di Negara Brunei Darussalam ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
ini mempunyai sukarelawan-
sukarelawan dari pelbagai pihak 
organisasi bukan kerajaan ataupun 
NGO’s  seperti yang diterangkan oleh 
Yang Berhormat Menteri Kebudayaan, 
Belia dan Sukan tadi dan pihak-pihak 
sekolah dan juga institusi-institusi 
pendidikan tinggi   di negara ini.  
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menghubung hasrat mereka 
dengan keperluan negara.   
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telah banyak memfokus bidang ini              
iaitu Kategori Belia Cemerlang telah  
dianugerahkan kepada Dayang 
Norliyana Fatin binti Ariffin yang telah 
mengharumkan nama negara dalam 
kerja sukarelawan dalam bidang 
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Darussalam. Ini menunjukkan bahawa 
pengiktirafan telah diberikan kepada 
pergerakan sukarelawan dalam bidang 
pendidikan di Peringkat Nasional. 
 
Manakala dalam kluster kesihatan 
terdapat beberapa buah persatuan 
sukarelawan yang memberikan 
perkhidmatan dalam bidang ini, seperti 
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Response Team (H.E.A.R.T) dan 
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kementerian ini akan terus berusaha 
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 ِ  kita di Negara Brunei Darussalam ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
ini mempunyai sukarelawan-
sukarelawan dari pelbagai pihak 
organisasi bukan kerajaan ataupun 
NGO’s  seperti yang diterangkan oleh 
Yang Berhormat Menteri Kebudayaan, 
Belia dan Sukan tadi dan pihak-pihak 
sekolah dan juga institusi-institusi 
pendidikan tinggi   di negara ini.  
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Di negara-negara maju kerja-kerja 
sukarelawan dalam perkhidmatan 
kesihatan bukanlah satu perkara 
baharu. Sehubungan itu, dalam proses 
pengambilan perkhidmatan sukarelawan 
dari mana-mana pihak adalah sebaiknya 
ia dilakukan melalui mekanisme yang 
formal menurut tatacara yang yang 
dipersetujui oleh pihak Kementerian 
Kesihatan dan juga pihak-pihak yang 
berkenaan. 
 
Mekanisme formal yang dimaksudkan 
ialah untuk mengambil kira perkara-
perkara yang penting terutama sekali 
isu-isu confidentiality serta keselamatan 
pesakit bagi memastikan ia terjaga. 
Sukarelawan sebaiknya hendaklah 
menjalani pemeriksaan ataupun 
screening serta latihan yang sewajarnya 
bagi mengelakkan sebarang 
pendedahan bahaya kepada pesakit 
mahupun dari segi kesihatan ataupun 
segi fizikal contohnya risiko jangkitan 
penyakit, fall prevention dan 
sebagainya, terutama sekali dalam 
melibatkan pesakit kanak-kanak atau 
pesakit-pesakit yang kurang berupaya. 
 
Antara contoh-contoh kerja sukarelawan 
yang dimaksudkan dalam perkhidmatan 
kesihatan seperti berikut:- 
 
1. Membantu pesakit dalam 

menguruskan temu janji ataupun 
appointments. Ini termasuk 
menghantar dan mengambil pesakit 
ke hospital atau pusat-pusat 
kesihatan terdekat; 
 

2. Memberikan sokongan moral kepada 
pesakit-pesakit seperti penghidap 

penyakit kanser bagi meringankan 
tekanan dan kekhuatiran mereka 
berkenaan dengan penyakit yang 
mereka hadapi;  
 

3. Membantu dan menemani pesakit 
pediatrik atau kanak-kanak dalam 
rawatan-rawatan terapi yang 
memerlukan pemerhatian dan 
dukungan terutamanya dalam 
rawatan Play Theraphy; dan 
 

4. Sukarewalan juga boleh memberikan 
khidmat bantuan  di bahagian 
rehabilitasi seperti dalam pemberian 
rawatan fisioterapi. 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Pada 
dasarnya pihak-pihak sukarelawan               
dari organisasi-organisasi bukan 
kerajaan ataupun NGO’s sangat-sangat 
digalakkan untuk terlibat sama              
dalam membantu meningkatkan 
keberkesanan pemberian perkhidmatan 
kesihatan di negara ini. Walau 
bagaimanapun, adalah wajar bagi 
proses pengambilan sukarelawan 
tersebut diperbincangkan bersama 
pihak-pihak yang berkepentingan pada 
satu sesi di luar nanti dalam sama-sama 
mempersetujui tatacara yang terbaik 
bagi menangani perkara-perkara yang 
kaola bentangkan tadi.  
 
Sekian Yang Berhormat Yang               
Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kita telah pun 
mendengar 3 soalan yang dikemukakan 
oleh Ahli-Ahli Yang Berhormat Yang 
Dilantik di bawah Tajuk Soalan-Soalan 
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Yang Diberi Notis. Nampaknya saya 
difahamkan bahawa 1 soalan lagi 
ketinggalan. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Soalan Jawab Mulut seterusnya No.13 
daripada Yang Berhormat Pengiran Haji 
Ali bin Pengiran Haji Maon kepada Yang 
Berhormat Menteri Kebudayaan, Belia 
dan Sukan. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Ali 
bin Pengiran Maon: Terima kasih 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.   
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
lstana Darussalam yang letaknya             
di Bandar Seri Begawan adalah sebuah 
bangunan yang banyak melakar sejarah 
dan antara satu-satunya bangunan lama 
yang masih terpelihara.  
 
Ianya berpotensi besar untuk menarik 
pelancong terutama sekali mereka yang 
berminat untuk mengkaji sejarah jika 
sekiranya ia dimasukkan dalam Buku 
Panduan Pelancong (Tourist Guide 
Book) dengan memasukkan sejarah 
bangunan tesebut, seperti tarikh ianya 
dibina, material yang digunakan, sultan-
sultan yang pernah bersemayam, 
diputerakan dan yang telah lindung di 
istana tersebut.  
 
Kaola ingin bertanya: 
 
Adakah sebarang perancangan 
kementerian berkenaan untuk berbuat 
demikian?  
 
Sekian saja pertanyaan kaola. 
 

Yang Berhormat Menteri 
Kebudayaan,  Belia dan Sukan: 
Terima kasih Yang Berhormat Yang               
Di-Pertua dan Yang Berhormat Pengiran 
Haji Ali bin Pengiran Haji Maon atas 
soalan yang diketengahkan. Seperti 
mana yang kita sama-sama maklumi 
Istana Darussalam memiliki nilai sejarah 
yang tinggi dan penting bagi negara.  
Ke arah tersebut untuk makluman 
bersama Istana Darussalam telah 
diwartakan sebagai salah sebuah 
monumen yang dilindungi di bawah 
Akta Purbakala dan Harta Terpendam 
1967 - Edisi Semakan 1984/1991 dan 
2002. 
 
Kementerian Kebudayaan, Belia dan 
Sukan melalui Jabatan Muzium-Muzium 
secara terus-menerus memberigakan 
tempat yang bersejarah ini melalui 
“Jejak Warisan (Heritage Trail)          
Bandar Seri Begawan”.   
 
Ke arah ini, monumen-monumen tapak-
tapak warisan bersejarah diberikan 
papan tanda yang mesra pelancong.  
Kementerian Kebudayaan, Belia dan 
Sukan melalui Pusat Sejarah Brunei  
juga telah membuat pendokumentasian 
bahan mengenai istana-istana yang 
terdapat di Negara Brunei Darussalam.   
 
Bahan-bahan tersebut termasuk 
penerangan mengenai Istana 
Darussalam menjadi maklumat atau 
bahan panduan untuk para pelawat 
khususnya Juru Pandu Pelancong 
dengan kerjasama Jabatan Kemajuan 
Pelancongan, Kementerian Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan.   
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Di negara-negara maju kerja-kerja 
sukarelawan dalam perkhidmatan 
kesihatan bukanlah satu perkara 
baharu. Sehubungan itu, dalam proses 
pengambilan perkhidmatan sukarelawan 
dari mana-mana pihak adalah sebaiknya 
ia dilakukan melalui mekanisme yang 
formal menurut tatacara yang yang 
dipersetujui oleh pihak Kementerian 
Kesihatan dan juga pihak-pihak yang 
berkenaan. 
 
Mekanisme formal yang dimaksudkan 
ialah untuk mengambil kira perkara-
perkara yang penting terutama sekali 
isu-isu confidentiality serta keselamatan 
pesakit bagi memastikan ia terjaga. 
Sukarelawan sebaiknya hendaklah 
menjalani pemeriksaan ataupun 
screening serta latihan yang sewajarnya 
bagi mengelakkan sebarang 
pendedahan bahaya kepada pesakit 
mahupun dari segi kesihatan ataupun 
segi fizikal contohnya risiko jangkitan 
penyakit, fall prevention dan 
sebagainya, terutama sekali dalam 
melibatkan pesakit kanak-kanak atau 
pesakit-pesakit yang kurang berupaya. 
 
Antara contoh-contoh kerja sukarelawan 
yang dimaksudkan dalam perkhidmatan 
kesihatan seperti berikut:- 
 
1. Membantu pesakit dalam 

menguruskan temu janji ataupun 
appointments. Ini termasuk 
menghantar dan mengambil pesakit 
ke hospital atau pusat-pusat 
kesihatan terdekat; 
 

2. Memberikan sokongan moral kepada 
pesakit-pesakit seperti penghidap 

penyakit kanser bagi meringankan 
tekanan dan kekhuatiran mereka 
berkenaan dengan penyakit yang 
mereka hadapi;  
 

3. Membantu dan menemani pesakit 
pediatrik atau kanak-kanak dalam 
rawatan-rawatan terapi yang 
memerlukan pemerhatian dan 
dukungan terutamanya dalam 
rawatan Play Theraphy; dan 
 

4. Sukarewalan juga boleh memberikan 
khidmat bantuan  di bahagian 
rehabilitasi seperti dalam pemberian 
rawatan fisioterapi. 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Pada 
dasarnya pihak-pihak sukarelawan               
dari organisasi-organisasi bukan 
kerajaan ataupun NGO’s sangat-sangat 
digalakkan untuk terlibat sama              
dalam membantu meningkatkan 
keberkesanan pemberian perkhidmatan 
kesihatan di negara ini. Walau 
bagaimanapun, adalah wajar bagi 
proses pengambilan sukarelawan 
tersebut diperbincangkan bersama 
pihak-pihak yang berkepentingan pada 
satu sesi di luar nanti dalam sama-sama 
mempersetujui tatacara yang terbaik 
bagi menangani perkara-perkara yang 
kaola bentangkan tadi.  
 
Sekian Yang Berhormat Yang               
Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kita telah pun 
mendengar 3 soalan yang dikemukakan 
oleh Ahli-Ahli Yang Berhormat Yang 
Dilantik di bawah Tajuk Soalan-Soalan 
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Yang Diberi Notis. Nampaknya saya 
difahamkan bahawa 1 soalan lagi 
ketinggalan. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Soalan Jawab Mulut seterusnya No.13 
daripada Yang Berhormat Pengiran Haji 
Ali bin Pengiran Haji Maon kepada Yang 
Berhormat Menteri Kebudayaan, Belia 
dan Sukan. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Ali 
bin Pengiran Maon: Terima kasih 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.   
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
lstana Darussalam yang letaknya             
di Bandar Seri Begawan adalah sebuah 
bangunan yang banyak melakar sejarah 
dan antara satu-satunya bangunan lama 
yang masih terpelihara.  
 
Ianya berpotensi besar untuk menarik 
pelancong terutama sekali mereka yang 
berminat untuk mengkaji sejarah jika 
sekiranya ia dimasukkan dalam Buku 
Panduan Pelancong (Tourist Guide 
Book) dengan memasukkan sejarah 
bangunan tesebut, seperti tarikh ianya 
dibina, material yang digunakan, sultan-
sultan yang pernah bersemayam, 
diputerakan dan yang telah lindung di 
istana tersebut.  
 
Kaola ingin bertanya: 
 
Adakah sebarang perancangan 
kementerian berkenaan untuk berbuat 
demikian?  
 
Sekian saja pertanyaan kaola. 
 

Yang Berhormat Menteri 
Kebudayaan,  Belia dan Sukan: 
Terima kasih Yang Berhormat Yang               
Di-Pertua dan Yang Berhormat Pengiran 
Haji Ali bin Pengiran Haji Maon atas 
soalan yang diketengahkan. Seperti 
mana yang kita sama-sama maklumi 
Istana Darussalam memiliki nilai sejarah 
yang tinggi dan penting bagi negara.  
Ke arah tersebut untuk makluman 
bersama Istana Darussalam telah 
diwartakan sebagai salah sebuah 
monumen yang dilindungi di bawah 
Akta Purbakala dan Harta Terpendam 
1967 - Edisi Semakan 1984/1991 dan 
2002. 
 
Kementerian Kebudayaan, Belia dan 
Sukan melalui Jabatan Muzium-Muzium 
secara terus-menerus memberigakan 
tempat yang bersejarah ini melalui 
“Jejak Warisan (Heritage Trail)          
Bandar Seri Begawan”.   
 
Ke arah ini, monumen-monumen tapak-
tapak warisan bersejarah diberikan 
papan tanda yang mesra pelancong.  
Kementerian Kebudayaan, Belia dan 
Sukan melalui Pusat Sejarah Brunei  
juga telah membuat pendokumentasian 
bahan mengenai istana-istana yang 
terdapat di Negara Brunei Darussalam.   
 
Bahan-bahan tersebut termasuk 
penerangan mengenai Istana 
Darussalam menjadi maklumat atau 
bahan panduan untuk para pelawat 
khususnya Juru Pandu Pelancong 
dengan kerjasama Jabatan Kemajuan 
Pelancongan, Kementerian Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan.   
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Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Dimaklumkan 
juga maklumat Istana Darussalam 
sudah pun dimasukkan dalam pamflet 
dan risalah yang diberikan kepada 
pelancong. Kementerian ini difahamkan 
sebanyak 15 agensi pelancongan telah 
memasukkan Istana Darussalam 
sebagai photo stop dalam pakej BSB 
City Tour mereka bagi para pelancong 
merakam memori dan bergambar.  Kita 
amat berterima kasih kepada 
Kementerian Sumber-Sumber Utama 
dan Pelancongan atas inisiatif bersama 
dengan Kementerian Kebudayaan, Belia 
dan Sukan.  
 
Jadinya untuk menjawab soalan Yang 
Berhormat Pengiran Haji Ali bin 
Pengiran Haji Maon bahawa perkara ini 
telah pun dilaksanakan.   
 
Sekian sahaja, Yang Berhormat Yang                   
Di-Pertua.  Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kita telah 
mendengar 4 soalan, bukan 3 daripada 
Ahli-Ahli Yang Berhormat Yang Dilantik.   
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Saya kira   
kita masih berhadapan dengan perkara 
mengenai bajet yang memerlukan 
tenaga kita sepenuhnya untuk 
ditumpukan dan ada permintaan 
daripada Yang Berhormat Menteri-
Menteri berkenaan untuk membolehkan 
perkara ini kita cepatkan. Jadi, saya  
kira ada baiknya kita menumpukan 
perhatian kita kepada perkara-perkara 
yang kita hadapi ketika ini dan sekiranya 
ada soalan tambahan, kita akan 
perdengarkan kemudian nanti,  ُ  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ

Ahli-Ahli Yang Berhormat. Soalan-soalan 
yang berkenaan telah pun dijawab 
dengan jelas oleh Yang Berhormat 
Menteri-Menteri yang berkenaan.   
 
Maka saya kira cukuplah dalam 
membincangkan perkara ini dan            
eloklah kita seterusnya menumpukan 
sebagaimana yang saya nyatakan 
kepada perkara-perkara iaitu untuk 
membincangkan Rang Undang-Undang 
yang bergelar Rang Undang-Undang 
(2018) Perbekalan, 2018/2019 yang 
telah dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri Kewangan II. Maka bagi 
membolehkan Rang Undang-Undang ini 
dibincangkan satu persatu. 
 
Maka saya tangguhkan Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara ini dulu dan 
kita akan bersidang semula di Peringkat 
Jawatankuasa sepenuhnya. 
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 

(Mesyuarat bersidang sebagai 
Jawatankuasa) 

 
Yang        Berhormat        Pengerusi:                  
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sekarang 
Majlis ini bersidang di Peringkat 
Jawatankuasa sepenuhnya bagi 
menimbangkan Rang Undang-Undang 
(2018) Perbekalan, 2018/2019 satu 
persatu yang mana kita ketahui Rang 
Undang-Undang  ini telah dicadangkan 
oleh Yang Berhormat Menteri Kewangan 
II. 
 
Pada sebelah petang hari Sabtu yang 
lepas, kita telah mula membincangkan 
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dan membahaskan Jadual Kementerian 
Pembangunan dan jabatan-jabatan              
di bawahnya, atas permintaannya 
sendiri, maka kita dahulukan 
kementerian yang berkenaan itu. 
 
Walau bagaimanapun, sebelum saya 
menyambung semula untuk membuka 
Jadual ini untuk dibahaskan, saya 
difahamkan bahawa Yang Berhormat 
Menteri Pertahanan II ingin untuk 
membuat kenyataan tambahan bagi 
menjawab soalan yang telah 
dikemukakan oleh Yang Berhormat 
Awang Iswandy bin Ahmad, tentang            
isu Tabung Amanah Pekerja (TAP)             
yang telah ditimbulkan semasa 
membincangkan Jadual Kementerian 
Kewangan.  
 
Saya persilakan, Yang Berhormat 
Menteri Pertahanan II.   
 
Yang Berhormat Menteri 
Pertahanan II:  Terima kasih,                 
Yang Berhormat Pengerusi.   
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Kaola sukacita mengucapkan 
berbanyak-banyak terima kasih atas 
kesempatan untuk memberikan 
pencerahan mengenai beberapa soalan-
soalan yang telah pun dikemukakan 
oleh, bukan sahaja Yang Berhormat 
Awang Iswandy bin Ahmad, malahan 
ada lagi jua Yang Berhormat Pengerusi, 
maka banyak-banyak terima kasih juga 
kepada Ahli-Ahli Yang Berhormat yang 
telah mengutarakan soalan ini.   
 
Mula-mula kaola ingin merujuk kepada 
perkara yang dibangkitkan oleh Yang 

Berhormat Awang Iswandy bin Ahmad. 
Pertama mengenai strategi untuk 
mengongsikan bersama-sama orang 
awam Prestasi Kewangan Tahunan atau 
Annual Financial Performance  untuk 
menilai semula atau review  dengan 
juga membuat kajian komparatif 
(comparative studies) bersama-sama 
dengan negara lain.  Berkenaan dengan 
Laporan Kewangan Tabung Amanah 
Pekerja (TAP), ia dapat diakses melalui 
laman sesawang Tabung Amanah 
Pekerja (TAP), www.tap.com.bn.   
 
Bermula Tahun Kewangan 2016/2017, 
Laporan Kewangan mematuhi 
International Financial Reporting 
Standard  (IFRS), sebagaimana            
yang dikehendaki oleh Kementerian 
Kewangan bagi meningkatkan ketelusan 
aktiviti pengurusan dana TAP dan SCP.  
Mengenai dengan penilaian semula atau 
review dengan membuat kajian 
komparatif dengan negara-negara lain, 
 ِ  pihak Kementerian Kewangan ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
dan Tabung Amanah Pekerja (TAP) 
sentiasa membuat kajian secara holistik 
sama ada dari segi struktur dan 
strategik pelaburan.  Kajian juga dibuat 
dengan mengambil kira comparative 
study dengan skim-skim persaraan  
yang ada di negara-negara jiran.   
 
Misalannya pada tahun 2006, Tabung 
Amanah Pekerja (TAP) menggunakan 
khidmat Universiti Brunei Darussalam 
untuk meneliti keupayaan skim Tabung 
Amanah Pekerja (TAP) dalam jangka 
masa panjang. Kaola sukacita 
memaklumkan bahawa perkara yang 
telah dikongsikan oleh Ahli Yang 
Berhormat itu adalah kajian yang 
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Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Dimaklumkan 
juga maklumat Istana Darussalam 
sudah pun dimasukkan dalam pamflet 
dan risalah yang diberikan kepada 
pelancong. Kementerian ini difahamkan 
sebanyak 15 agensi pelancongan telah 
memasukkan Istana Darussalam 
sebagai photo stop dalam pakej BSB 
City Tour mereka bagi para pelancong 
merakam memori dan bergambar.  Kita 
amat berterima kasih kepada 
Kementerian Sumber-Sumber Utama 
dan Pelancongan atas inisiatif bersama 
dengan Kementerian Kebudayaan, Belia 
dan Sukan.  
 
Jadinya untuk menjawab soalan Yang 
Berhormat Pengiran Haji Ali bin 
Pengiran Haji Maon bahawa perkara ini 
telah pun dilaksanakan.   
 
Sekian sahaja, Yang Berhormat Yang                   
Di-Pertua.  Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kita telah 
mendengar 4 soalan, bukan 3 daripada 
Ahli-Ahli Yang Berhormat Yang Dilantik.   
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Saya kira   
kita masih berhadapan dengan perkara 
mengenai bajet yang memerlukan 
tenaga kita sepenuhnya untuk 
ditumpukan dan ada permintaan 
daripada Yang Berhormat Menteri-
Menteri berkenaan untuk membolehkan 
perkara ini kita cepatkan. Jadi, saya  
kira ada baiknya kita menumpukan 
perhatian kita kepada perkara-perkara 
yang kita hadapi ketika ini dan sekiranya 
ada soalan tambahan, kita akan 
perdengarkan kemudian nanti,  ُ  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ

Ahli-Ahli Yang Berhormat. Soalan-soalan 
yang berkenaan telah pun dijawab 
dengan jelas oleh Yang Berhormat 
Menteri-Menteri yang berkenaan.   
 
Maka saya kira cukuplah dalam 
membincangkan perkara ini dan            
eloklah kita seterusnya menumpukan 
sebagaimana yang saya nyatakan 
kepada perkara-perkara iaitu untuk 
membincangkan Rang Undang-Undang 
yang bergelar Rang Undang-Undang 
(2018) Perbekalan, 2018/2019 yang 
telah dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri Kewangan II. Maka bagi 
membolehkan Rang Undang-Undang ini 
dibincangkan satu persatu. 
 
Maka saya tangguhkan Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara ini dulu dan 
kita akan bersidang semula di Peringkat 
Jawatankuasa sepenuhnya. 
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 

(Mesyuarat bersidang sebagai 
Jawatankuasa) 

 
Yang        Berhormat        Pengerusi:                  
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sekarang 
Majlis ini bersidang di Peringkat 
Jawatankuasa sepenuhnya bagi 
menimbangkan Rang Undang-Undang 
(2018) Perbekalan, 2018/2019 satu 
persatu yang mana kita ketahui Rang 
Undang-Undang  ini telah dicadangkan 
oleh Yang Berhormat Menteri Kewangan 
II. 
 
Pada sebelah petang hari Sabtu yang 
lepas, kita telah mula membincangkan 
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dan membahaskan Jadual Kementerian 
Pembangunan dan jabatan-jabatan              
di bawahnya, atas permintaannya 
sendiri, maka kita dahulukan 
kementerian yang berkenaan itu. 
 
Walau bagaimanapun, sebelum saya 
menyambung semula untuk membuka 
Jadual ini untuk dibahaskan, saya 
difahamkan bahawa Yang Berhormat 
Menteri Pertahanan II ingin untuk 
membuat kenyataan tambahan bagi 
menjawab soalan yang telah 
dikemukakan oleh Yang Berhormat 
Awang Iswandy bin Ahmad, tentang            
isu Tabung Amanah Pekerja (TAP)             
yang telah ditimbulkan semasa 
membincangkan Jadual Kementerian 
Kewangan.  
 
Saya persilakan, Yang Berhormat 
Menteri Pertahanan II.   
 
Yang Berhormat Menteri 
Pertahanan II:  Terima kasih,                 
Yang Berhormat Pengerusi.   
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Kaola sukacita mengucapkan 
berbanyak-banyak terima kasih atas 
kesempatan untuk memberikan 
pencerahan mengenai beberapa soalan-
soalan yang telah pun dikemukakan 
oleh, bukan sahaja Yang Berhormat 
Awang Iswandy bin Ahmad, malahan 
ada lagi jua Yang Berhormat Pengerusi, 
maka banyak-banyak terima kasih juga 
kepada Ahli-Ahli Yang Berhormat yang 
telah mengutarakan soalan ini.   
 
Mula-mula kaola ingin merujuk kepada 
perkara yang dibangkitkan oleh Yang 

Berhormat Awang Iswandy bin Ahmad. 
Pertama mengenai strategi untuk 
mengongsikan bersama-sama orang 
awam Prestasi Kewangan Tahunan atau 
Annual Financial Performance  untuk 
menilai semula atau review  dengan 
juga membuat kajian komparatif 
(comparative studies) bersama-sama 
dengan negara lain.  Berkenaan dengan 
Laporan Kewangan Tabung Amanah 
Pekerja (TAP), ia dapat diakses melalui 
laman sesawang Tabung Amanah 
Pekerja (TAP), www.tap.com.bn.   
 
Bermula Tahun Kewangan 2016/2017, 
Laporan Kewangan mematuhi 
International Financial Reporting 
Standard  (IFRS), sebagaimana            
yang dikehendaki oleh Kementerian 
Kewangan bagi meningkatkan ketelusan 
aktiviti pengurusan dana TAP dan SCP.  
Mengenai dengan penilaian semula atau 
review dengan membuat kajian 
komparatif dengan negara-negara lain, 
 ِ  pihak Kementerian Kewangan ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
dan Tabung Amanah Pekerja (TAP) 
sentiasa membuat kajian secara holistik 
sama ada dari segi struktur dan 
strategik pelaburan.  Kajian juga dibuat 
dengan mengambil kira comparative 
study dengan skim-skim persaraan  
yang ada di negara-negara jiran.   
 
Misalannya pada tahun 2006, Tabung 
Amanah Pekerja (TAP) menggunakan 
khidmat Universiti Brunei Darussalam 
untuk meneliti keupayaan skim Tabung 
Amanah Pekerja (TAP) dalam jangka 
masa panjang. Kaola sukacita 
memaklumkan bahawa perkara yang 
telah dikongsikan oleh Ahli Yang 
Berhormat itu adalah kajian yang 
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dibiayai oleh Tabung Amanah Pekerja 
(TAP) untuk kegunaan Tabung Amanah 
Pekerja (TAP) sahaja, untuk mencapai 
hala tuju yang strategik dalam 
pengurusan dana TAP dan SCP.   
 
Seterusnya skim SCP yang ditubuhkan 
pada 1 Januari 2010, sebagai tambahan 
kepada skim TAP adalah juga                    
hasil kajian-kajian oleh Kementerian 
Kewangan dengan Tabung Amanah 
Pekerja (TAP). Dengan SCP ini, kerajaan 
telah membuat bayaran catch-up 
sebanyak $30.00 sebulan kepada ahli 
SCP yang telah menjadi ahli TAP sejak 
Januari 1993 atau sejak ahli mencapai 
umur 25 tahun, mana-mana yang 
kemudian. 
 
Jumlah perbelanjaan kerajaan dengan 
membuat pembayaran catch-up secara 
keseluruhan adalah sebanyak $283.48 
juta.  Di samping itu, bagi mereka yang 
bergaji kurang dari $500.00 sebulan, 
kerajaan juga  ada membuat caruman 
top-up ke akaun SCP ahli setiap             
bulan bagi mencukupkan caruman 
bulanannya.  
 
Seterusnya pada tahun 2012 untuk 
membantu ahli-ahli TAP untuk memiliki 
rumah seawal yang boleh supaya 
simpanan TAP dapat digunakan 
sepenuhnya untuk simpanan pada hari 
persaraan, kerajaan telah 
memperkenalkan skim Tabungan 
Perumahan TAP.  
 
Kerajaan akan memberikan bantuan 
kewangan maksimum sebanyak 
$25,000.00 kepada ahli-ahli TAP yang 
mencarum ke dalam Skim Tabungan  

tertakluk kepada persyaratan yang 
ditetapkan. Secara keseluruhannya 
pihak kerajaan telah pun membuat 
pembayaran bantuan kewangan 
sebanyak $6.5 juta. 
 
Berkenaan dengan strategi pelaburan 
pula, ia dilaksanakan dengan objektif 
utama untuk melindungi simpanan             
ahli-ahlinya. Aktiviti pelaburan TAP 
mengutamakan pelaburan secara 
berhemah dengan memberikan 
keutamaan kepada perlindungan modal 
di samping memastikan terdapat 
kecairan atau liquidity dan dapat 
memberikan kadar pulangan yang stabil 
yang mampu melebihi kadar inflasi dan 
deposit tunai dalam jangka masa 
panjang. 
 
TAP telah mempelbagaikan 
pelaburannya dalam bentuk, sukuk, 
bon, money market instruments dan 
ekuiti di pasaran serantau dan global.  
Prestasi pelaburan TAP tertakluk juga 
kepada keadaan pelaburan dunia dan 
serantau.  Kadar purata dividen TAP 
sejak 25 tahun penubuhan adalah pada 
kadar 2.5%.   
 
Sebelum krisis kewangan dunia pada 
2008 hingga 2009, kadar pulangan            
TAP sangat memberangsangkan yang 
mencecah pada kadar 4.25% untuk               
4 tahun berturut-turut.  Pelaburan TAP 
juga tidak terkecuali daripada 
mengalami risiko turun naik (volatility) 
prestasi pasaran semasa dan juga 
kepada risiko-risiko pelaburan yang             
lain akan mempengaruhi pulangan 
pelaburan.  
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Sebagai contoh, semasa ekonomi dunia 
dilanda krisis kewangan yang teruk pada 
tahun 2008 hingga 2009,  pasaran 
saham dunia menjunam ke negatif 
50%. Walau bagaimanapun, jumlah 
simpanan ahli TAP tidak terjejas kerana 
strategi pelaburan TAP telah mengambil 
kira usaha untuk mengimbangi risiko 
untuk memastikan modal simpanan ahli 
terlindung daripada impak pasaran. 
 
Sehubungan dengan itu, pada tahun 
2008, polisi rizab telah ditubuhkan 
sebagai persediaan semasa pasaran 
menurun dan rizab ini dapat 
mengimbangi pulangan yang konsisten 
dan stabil kepada ahli-ahlinya, iaitu 
semasa keadaan pasaran yang baik 
sebahagian daripada pulangan akan 
disimpan bagi mengimbal pulangan 
pasaran yang menurun. 
 
Dalam membuat perbandingan dengan 
skim-skim persaraan yang terdapat               
di beberapa buah negara jiran, masing-
masingnya mengenakan kadar caruman 
yang jauh lebih tinggi daripada TAP 
seperti 17% daripada majikan dan 20% 
daripada pekerja atau 13% daripada 
majikan dan 11% daripada pekerja.   
Kadar caruman TAP dan SCP adalah 
sebanyak 5% dari majikan dan 5% 
daripada pekerja bagi skim TAP dan 
3.5% daripada majikan dan 3.5% 
daripada pekerja bagi skim SCP. 
 
Seterusnya sebahagian negara ada 
mempunyai Bursa Saham tersendiri 
yang membolehkan dana dari Skim 
Persaraan dapat melabur ke dalam 
pasaran equity dan bond tempatan, 
tanpa perlu ke luar negara justeru 

mengelakkan risiko pendedahan kepada 
pertukaran mata wang.   
 
Selanjutnya kaola ingin merujuk kepada 
perkara yang dibangkitkan oleh Yang 
Berhormat Awang Haji Ramli bin Haji 
Lahit, mengenai pengeluaran bulanan 
skim SCP sebanyak minimum $150.00 
sebulan setelah mencapai umur              
60 tahun.   
 
Sebagaimana Yang Berhormat sebutkan 
semasa membangkitkan perkara ini 
pada hari Khamis, iaitu tujuan utama 
SCP ialah untuk memastikan semua 
peserta skim SCP yang telah memenuhi 
syarat-syarat yang ditetapkan menerima 
bayaran pendapatan bulanan minimum 
anuiti $150.00 setelah mencapai umur 
60 tahun.   
 
Dalam hubungan ini, persyaratan yang 
telah ditetapkan  untuk mendapatkan 
$150.00 sebulan ini adalah mencarum 
dengan skim TAP tidak kurang daripada                 
35 tahun. Jika persyaratan di atas tidak 
dipenuhi, maka jumlah anuiti bulanan 
tertakluk kepada jumlah simpanan          
yang terkumpul dalam akaun ahli 
dengan jumlah ambang threshold 
simpanan yang membolehkan bayaran 
bulanan ialah $12,000.00 iaitu 
pembayaran minimum $50.00 sebulan 
bagi tempoh 20 tahun.  Jika jumlah ini 
dicampur dengan pencen tua iaitu 
$250.00 sebulan, ahli akan mendapat 
$300.00 sebulan.  
 
Oleh yang demikian, dengan jumlah 
ambang ini, jumlah pembayaran anuiti 
terendah sebanyak $50.00 sebulan dan 
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dibiayai oleh Tabung Amanah Pekerja 
(TAP) untuk kegunaan Tabung Amanah 
Pekerja (TAP) sahaja, untuk mencapai 
hala tuju yang strategik dalam 
pengurusan dana TAP dan SCP.   
 
Seterusnya skim SCP yang ditubuhkan 
pada 1 Januari 2010, sebagai tambahan 
kepada skim TAP adalah juga                    
hasil kajian-kajian oleh Kementerian 
Kewangan dengan Tabung Amanah 
Pekerja (TAP). Dengan SCP ini, kerajaan 
telah membuat bayaran catch-up 
sebanyak $30.00 sebulan kepada ahli 
SCP yang telah menjadi ahli TAP sejak 
Januari 1993 atau sejak ahli mencapai 
umur 25 tahun, mana-mana yang 
kemudian. 
 
Jumlah perbelanjaan kerajaan dengan 
membuat pembayaran catch-up secara 
keseluruhan adalah sebanyak $283.48 
juta.  Di samping itu, bagi mereka yang 
bergaji kurang dari $500.00 sebulan, 
kerajaan juga  ada membuat caruman 
top-up ke akaun SCP ahli setiap             
bulan bagi mencukupkan caruman 
bulanannya.  
 
Seterusnya pada tahun 2012 untuk 
membantu ahli-ahli TAP untuk memiliki 
rumah seawal yang boleh supaya 
simpanan TAP dapat digunakan 
sepenuhnya untuk simpanan pada hari 
persaraan, kerajaan telah 
memperkenalkan skim Tabungan 
Perumahan TAP.  
 
Kerajaan akan memberikan bantuan 
kewangan maksimum sebanyak 
$25,000.00 kepada ahli-ahli TAP yang 
mencarum ke dalam Skim Tabungan  

tertakluk kepada persyaratan yang 
ditetapkan. Secara keseluruhannya 
pihak kerajaan telah pun membuat 
pembayaran bantuan kewangan 
sebanyak $6.5 juta. 
 
Berkenaan dengan strategi pelaburan 
pula, ia dilaksanakan dengan objektif 
utama untuk melindungi simpanan             
ahli-ahlinya. Aktiviti pelaburan TAP 
mengutamakan pelaburan secara 
berhemah dengan memberikan 
keutamaan kepada perlindungan modal 
di samping memastikan terdapat 
kecairan atau liquidity dan dapat 
memberikan kadar pulangan yang stabil 
yang mampu melebihi kadar inflasi dan 
deposit tunai dalam jangka masa 
panjang. 
 
TAP telah mempelbagaikan 
pelaburannya dalam bentuk, sukuk, 
bon, money market instruments dan 
ekuiti di pasaran serantau dan global.  
Prestasi pelaburan TAP tertakluk juga 
kepada keadaan pelaburan dunia dan 
serantau.  Kadar purata dividen TAP 
sejak 25 tahun penubuhan adalah pada 
kadar 2.5%.   
 
Sebelum krisis kewangan dunia pada 
2008 hingga 2009, kadar pulangan            
TAP sangat memberangsangkan yang 
mencecah pada kadar 4.25% untuk               
4 tahun berturut-turut.  Pelaburan TAP 
juga tidak terkecuali daripada 
mengalami risiko turun naik (volatility) 
prestasi pasaran semasa dan juga 
kepada risiko-risiko pelaburan yang             
lain akan mempengaruhi pulangan 
pelaburan.  
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Sebagai contoh, semasa ekonomi dunia 
dilanda krisis kewangan yang teruk pada 
tahun 2008 hingga 2009,  pasaran 
saham dunia menjunam ke negatif 
50%. Walau bagaimanapun, jumlah 
simpanan ahli TAP tidak terjejas kerana 
strategi pelaburan TAP telah mengambil 
kira usaha untuk mengimbangi risiko 
untuk memastikan modal simpanan ahli 
terlindung daripada impak pasaran. 
 
Sehubungan dengan itu, pada tahun 
2008, polisi rizab telah ditubuhkan 
sebagai persediaan semasa pasaran 
menurun dan rizab ini dapat 
mengimbangi pulangan yang konsisten 
dan stabil kepada ahli-ahlinya, iaitu 
semasa keadaan pasaran yang baik 
sebahagian daripada pulangan akan 
disimpan bagi mengimbal pulangan 
pasaran yang menurun. 
 
Dalam membuat perbandingan dengan 
skim-skim persaraan yang terdapat               
di beberapa buah negara jiran, masing-
masingnya mengenakan kadar caruman 
yang jauh lebih tinggi daripada TAP 
seperti 17% daripada majikan dan 20% 
daripada pekerja atau 13% daripada 
majikan dan 11% daripada pekerja.   
Kadar caruman TAP dan SCP adalah 
sebanyak 5% dari majikan dan 5% 
daripada pekerja bagi skim TAP dan 
3.5% daripada majikan dan 3.5% 
daripada pekerja bagi skim SCP. 
 
Seterusnya sebahagian negara ada 
mempunyai Bursa Saham tersendiri 
yang membolehkan dana dari Skim 
Persaraan dapat melabur ke dalam 
pasaran equity dan bond tempatan, 
tanpa perlu ke luar negara justeru 

mengelakkan risiko pendedahan kepada 
pertukaran mata wang.   
 
Selanjutnya kaola ingin merujuk kepada 
perkara yang dibangkitkan oleh Yang 
Berhormat Awang Haji Ramli bin Haji 
Lahit, mengenai pengeluaran bulanan 
skim SCP sebanyak minimum $150.00 
sebulan setelah mencapai umur              
60 tahun.   
 
Sebagaimana Yang Berhormat sebutkan 
semasa membangkitkan perkara ini 
pada hari Khamis, iaitu tujuan utama 
SCP ialah untuk memastikan semua 
peserta skim SCP yang telah memenuhi 
syarat-syarat yang ditetapkan menerima 
bayaran pendapatan bulanan minimum 
anuiti $150.00 setelah mencapai umur 
60 tahun.   
 
Dalam hubungan ini, persyaratan yang 
telah ditetapkan  untuk mendapatkan 
$150.00 sebulan ini adalah mencarum 
dengan skim TAP tidak kurang daripada                 
35 tahun. Jika persyaratan di atas tidak 
dipenuhi, maka jumlah anuiti bulanan 
tertakluk kepada jumlah simpanan          
yang terkumpul dalam akaun ahli 
dengan jumlah ambang threshold 
simpanan yang membolehkan bayaran 
bulanan ialah $12,000.00 iaitu 
pembayaran minimum $50.00 sebulan 
bagi tempoh 20 tahun.  Jika jumlah ini 
dicampur dengan pencen tua iaitu 
$250.00 sebulan, ahli akan mendapat 
$300.00 sebulan.  
 
Oleh yang demikian, dengan jumlah 
ambang ini, jumlah pembayaran anuiti 
terendah sebanyak $50.00 sebulan dan 
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bukannya $40.00 seperti contoh Yang 
Berhormat berikan terdahulu.  
 
Seterusnya kaola ingin merujuk kepada 
perkara yang dibangitkan oleh Yang 
Berhormat Pengiran Haji Mohamed bin 
Pengiran Haji Osman @ Othman, iaitu:- 
 
1. Pencapaian Pelaksanaan Skim 

Tabung Amanah Pekerja dalam 
memberikan keselesaan kepada 
pencarum yang terlibat dalam skim 
ini.  Antara pencapaian pelaksanaan 
skim ini termasuklah pekerja sektor 
swasta dan awam yang bukan dalam 
jawatan berpencen telah ada 
simpanan persaraan berbanding 
sebelum TAP ditubuhkan.  Ahli-ahli 
telah mempunyai simpanan SCP 
yang antara manfaatnya ialah 
tanggungan (balu dan anak-anak), 
ahli yang meninggal sebelum 
mencapai umur 60 tahun akan 
menerima pembayaran $400.00 
sebulan secara terkumpul untuk 
jangka masa 15 tahun bermula dari 
tarikh ahli meninggal dunia. Setakat 
ini seramai 628 waris telah 
mendapat bantuan ini. 

 
Ahli-ahli yang mengikuti skim STP 
boleh mendapatkan bantuan 
kewangan maksimum $25,000.00 
untuk membeli sebuah rumah dan 
jaminan pulangan 3% ke atas 
simpanan SCP mereka. Ahli-ahli 
yang bekerja di sektor swasta boleh 
mendapatkan Elaun Pelajaran bagi 
anak-anak mereka yang belajar                    
di institusi-institusi pengajian tinggi 
tempatan dan ahli-ahli dari sektor 
swasta yang beranak boleh 

mendapat Cuti Beranak selama               
13 minggu dengan gaji dibayar 
penuh iaitu kerajaan akan membuat 
bayaran balik kepada majikan ahli 
berkenaan bagi gaji minggu                     
9 hingga 13.  Semua ini disediakan 
adalah untuk keselesaan para 
pencarum juga; 
 

2. Mengenai kadar keuntungan dana 
TAP, tidak begitu menggalakkan 
iaitu 1% hingga 2% sahaja.  Adakah 
TAP sudah mempunyai pakar 
ekonomi untuk mendapatkan 
keuntungan wang lebih besar lagi? 
Seperti aktiviti Agensi Pelaburan 
Brunei.   Perkara ini ada hubung 
kaitnya dengan pencerahan kaola 
kepada perkara yang dibincangkan 
oleh Yang Berhormat Awang 
Iswandy bin Ahmad sebentar tadi.  
Kaola hanya akan menambah 
pelaburan TAP diuruskan oleh 
beberapa pengurus dana yang arif 
dalam pelaburan dan dipantau oleh 
ahli panel pelaburan TAP yang ahli-
ahlinya terdiri daripada pegawai 
Agensi Pelaburan Brunei dan institusi 
kewangan tempatan; dan   

 
3. Mengenai cadangan untuk 

memberikan pinjaman atau loan 
bagi membeli kenderaan dengan 
had-had harga yang tertentu untuk 
penjawat awam (kakitangan 
kerajaan) dengan kadar faedah 
(interest) yang berpatutan dan 
munasabah, dan pembelian                  
bagi alat-alat perabot rumah dan 
alat-alat lain yang diperlukan oleh 
rumah tangga.  
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Dalam menimbangkan apa jua 
inisiatif atau cadangan, pihak 
Kementerian Kewangan dan TAP 
akan merujuk kepada objektif 
penubuhan TAP. Akhirnya kaola 
penuh percaya bahawa Kementerian 
Kewangan dan TAP akan terus 
membuat kajian-kajian yang 
tertentu bagi mengenal pasti 
inisiatif-inisiatif yang akan 
menambahbaikkan lagi skim ini.  
Namun persoalan simpanan yang 
mencukupi untuk menyara 
persaraan adalah subjektif dan ia 
memerlukan kerjasama daripada 
kerajaan, majikan dan pekerja                
itu sendiri.   
 

Sekian Yang Berhormat Pengerusi yang 
dapat kaola jelaskan bagi menjawab 
soalan-soalan yang telah dikemukakan 
oleh Yang Berhormat tadi. 
 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
   
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri 
Pertahanan II. Saya kira perkara yang 
dikemukakan atau yang diberikan 
penjelasan oleh Yang Berhormat Menteri 
Pertahanan II itu, telah pun ditimbulkan 
bertahun-tahun. Jadi saya kira ada 
baiknya barangkali kalau rekod seperti 
itu akan kita cetak supaya ia akan          
dapat diberikan kepada Ahli-Ahli Yang 
Berhormat Yang Dilantik supaya mereka 
terus mengingati perkara-perkara 
seperti yang berkenaan jika sekiranya 
timbul daripada kawasan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat masing-masing. 
 

Ahli-Ahli Yang Berhormat. Seramai                 
10 orang Ahli Yang Berhormat telah ikut 
serta dalam membincangkan Jadual 
Kementerian Pembangunan dan Yang 
Berhormat Menteri Pembangunan telah 
juga memberikan respons yang sangat 
jelas dan ringkas terhadap beberapa 
soalan yang telah dikemukakan.  
 
Walau bagaimanapun, sebelum Jadual 
Kementerian Pembangunan disambung 
semula untuk dibincangkan dan 
dibahaskan, bersama ini masih lagi ada 
senarai Ahli Yang Berhormat yang suka 
untuk turut serta dalam perbincangan 
ini, tetapi sebelum itu saya ingin 
memberikan laluan kepada Yang 
Berhormat Menteri Pembangunan           
untuk memberikan beberapa respons 
tambahan terhadap beberapa soalan 
yang telah ditimbulkan yang tidak 
dijawabnya ataupun dijawabnya 
barangkali dengan tidak begitu lengkap. 
Maka saya memberikan peluang ini 
kepada Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan untuk berbuat 
sedemikian, silakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan: حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ   بسِْمِ ا�ّٰ
 Terima kasih السَّلامَُ عَليَْكمُْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
Yang Berhormat Pengerusi. Kaola akan 
menjelaskan beberapa soalan yang 
belum sempat dijawab pada hari Sabtu 
lepas:- 
 
1. Soalan daripada Yang Berhormat 

Awang Iswandy bin Ahmad sebagai 
tambahan mengenai maklumat 
tambahan Orang Kurang Upaya 
(OKU) bagi keperluan OKU.             
Building Control Order (BCO) 2014 
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bukannya $40.00 seperti contoh Yang 
Berhormat berikan terdahulu.  
 
Seterusnya kaola ingin merujuk kepada 
perkara yang dibangitkan oleh Yang 
Berhormat Pengiran Haji Mohamed bin 
Pengiran Haji Osman @ Othman, iaitu:- 
 
1. Pencapaian Pelaksanaan Skim 

Tabung Amanah Pekerja dalam 
memberikan keselesaan kepada 
pencarum yang terlibat dalam skim 
ini.  Antara pencapaian pelaksanaan 
skim ini termasuklah pekerja sektor 
swasta dan awam yang bukan dalam 
jawatan berpencen telah ada 
simpanan persaraan berbanding 
sebelum TAP ditubuhkan.  Ahli-ahli 
telah mempunyai simpanan SCP 
yang antara manfaatnya ialah 
tanggungan (balu dan anak-anak), 
ahli yang meninggal sebelum 
mencapai umur 60 tahun akan 
menerima pembayaran $400.00 
sebulan secara terkumpul untuk 
jangka masa 15 tahun bermula dari 
tarikh ahli meninggal dunia. Setakat 
ini seramai 628 waris telah 
mendapat bantuan ini. 

 
Ahli-ahli yang mengikuti skim STP 
boleh mendapatkan bantuan 
kewangan maksimum $25,000.00 
untuk membeli sebuah rumah dan 
jaminan pulangan 3% ke atas 
simpanan SCP mereka. Ahli-ahli 
yang bekerja di sektor swasta boleh 
mendapatkan Elaun Pelajaran bagi 
anak-anak mereka yang belajar                    
di institusi-institusi pengajian tinggi 
tempatan dan ahli-ahli dari sektor 
swasta yang beranak boleh 

mendapat Cuti Beranak selama               
13 minggu dengan gaji dibayar 
penuh iaitu kerajaan akan membuat 
bayaran balik kepada majikan ahli 
berkenaan bagi gaji minggu                     
9 hingga 13.  Semua ini disediakan 
adalah untuk keselesaan para 
pencarum juga; 
 

2. Mengenai kadar keuntungan dana 
TAP, tidak begitu menggalakkan 
iaitu 1% hingga 2% sahaja.  Adakah 
TAP sudah mempunyai pakar 
ekonomi untuk mendapatkan 
keuntungan wang lebih besar lagi? 
Seperti aktiviti Agensi Pelaburan 
Brunei.   Perkara ini ada hubung 
kaitnya dengan pencerahan kaola 
kepada perkara yang dibincangkan 
oleh Yang Berhormat Awang 
Iswandy bin Ahmad sebentar tadi.  
Kaola hanya akan menambah 
pelaburan TAP diuruskan oleh 
beberapa pengurus dana yang arif 
dalam pelaburan dan dipantau oleh 
ahli panel pelaburan TAP yang ahli-
ahlinya terdiri daripada pegawai 
Agensi Pelaburan Brunei dan institusi 
kewangan tempatan; dan   

 
3. Mengenai cadangan untuk 

memberikan pinjaman atau loan 
bagi membeli kenderaan dengan 
had-had harga yang tertentu untuk 
penjawat awam (kakitangan 
kerajaan) dengan kadar faedah 
(interest) yang berpatutan dan 
munasabah, dan pembelian                  
bagi alat-alat perabot rumah dan 
alat-alat lain yang diperlukan oleh 
rumah tangga.  
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Dalam menimbangkan apa jua 
inisiatif atau cadangan, pihak 
Kementerian Kewangan dan TAP 
akan merujuk kepada objektif 
penubuhan TAP. Akhirnya kaola 
penuh percaya bahawa Kementerian 
Kewangan dan TAP akan terus 
membuat kajian-kajian yang 
tertentu bagi mengenal pasti 
inisiatif-inisiatif yang akan 
menambahbaikkan lagi skim ini.  
Namun persoalan simpanan yang 
mencukupi untuk menyara 
persaraan adalah subjektif dan ia 
memerlukan kerjasama daripada 
kerajaan, majikan dan pekerja                
itu sendiri.   
 

Sekian Yang Berhormat Pengerusi yang 
dapat kaola jelaskan bagi menjawab 
soalan-soalan yang telah dikemukakan 
oleh Yang Berhormat tadi. 
 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
   
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri 
Pertahanan II. Saya kira perkara yang 
dikemukakan atau yang diberikan 
penjelasan oleh Yang Berhormat Menteri 
Pertahanan II itu, telah pun ditimbulkan 
bertahun-tahun. Jadi saya kira ada 
baiknya barangkali kalau rekod seperti 
itu akan kita cetak supaya ia akan          
dapat diberikan kepada Ahli-Ahli Yang 
Berhormat Yang Dilantik supaya mereka 
terus mengingati perkara-perkara 
seperti yang berkenaan jika sekiranya 
timbul daripada kawasan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat masing-masing. 
 

Ahli-Ahli Yang Berhormat. Seramai                 
10 orang Ahli Yang Berhormat telah ikut 
serta dalam membincangkan Jadual 
Kementerian Pembangunan dan Yang 
Berhormat Menteri Pembangunan telah 
juga memberikan respons yang sangat 
jelas dan ringkas terhadap beberapa 
soalan yang telah dikemukakan.  
 
Walau bagaimanapun, sebelum Jadual 
Kementerian Pembangunan disambung 
semula untuk dibincangkan dan 
dibahaskan, bersama ini masih lagi ada 
senarai Ahli Yang Berhormat yang suka 
untuk turut serta dalam perbincangan 
ini, tetapi sebelum itu saya ingin 
memberikan laluan kepada Yang 
Berhormat Menteri Pembangunan           
untuk memberikan beberapa respons 
tambahan terhadap beberapa soalan 
yang telah ditimbulkan yang tidak 
dijawabnya ataupun dijawabnya 
barangkali dengan tidak begitu lengkap. 
Maka saya memberikan peluang ini 
kepada Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan untuk berbuat 
sedemikian, silakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan: حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ   بسِْمِ ا�ّٰ
 Terima kasih السَّلامَُ عَليَْكمُْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
Yang Berhormat Pengerusi. Kaola akan 
menjelaskan beberapa soalan yang 
belum sempat dijawab pada hari Sabtu 
lepas:- 
 
1. Soalan daripada Yang Berhormat 

Awang Iswandy bin Ahmad sebagai 
tambahan mengenai maklumat 
tambahan Orang Kurang Upaya 
(OKU) bagi keperluan OKU.             
Building Control Order (BCO) 2014 
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telah pun menambah keperluan 
untuk mengadakan kemudahan-
kemudahan OKU di semua 
bangunan dan gedung-gedung 
perniagaan akan dikuatkuasakan 
bermula pada 1 November 2018 
nanti; 
 

2. Mengenai soalan e-Waste.            
Masalah yang berkaitan dengan 
perkembangan elektronik dan IT 
iaitu pembuangan sisa elektronik 
ataupun e-Waste yang semakin 
bertambah di negara kita ini. Ini 
merupakan masalah sejagat yang 
perlu diberi perhatian khusus 
termasuk negara kitani.  

 
Walaupun setakat ini belum ada 
disediakan tempat yang khas di 
setiap daerah bagi pembuangan 
barang-barang elektrikal dan 
elektronik akan tetapi ada syarikat-
syarikat kitar semula yang berdaftar 
di Jabatan Alam Sekitar, Taman dan 
Rekreasi yang boleh menerima sisa-
sisa e-Waste tersebut yang 
kemudiannya akan memilih bahan-
bahan yang boleh dikitar semula 
supaya pelupusan barang-barang 
buangan jenis kitar semula tersebut 
dilaksanakan secara teratur. 

 
Langkah ini sejajar dengan dasar 
Jabatan Alam Sekitar, Taman dan 
Rekreasi untuk mempertingkatkan 
kaedah sistem pengurusan 3R            
iaitu reduce, reused, recycle. 
Jabatan berkenaan telah pun 
melaksanakan beberapa inisiatif bagi 
pengurangan pembuangan sampah-
sampah termasuklah barang-barang 

yang boleh dikitar semula daripada 
barang-barang elektronik dengan 
melaksanakan beberapa aktiviti 
seperti jerayawara, pendidikan, 
kempen dan informasi melalui laman 
sosial dan media bersama individu, 
persatuan-persatuan, badan-badan 
NGO’s dan agensi-agensi kerajaan. 
 

Tujuan inisiatif ini dibuat untuk 
meningkatkan tahap kesedaran 
dalam kalangan orang ramai                    
di negara ini mengenai bahan-bahan 
buangan daripada perkakas 
elektronik (e-waste). Bagi jangka 
masa panjang Jabatan Alam Sekitar, 
Taman dan Rekreasi akan meneroka 
kesesuaian untuk menyediakan 
tapak yang khusus untuk 
menyimpan dan memproses 
dismantling perkakas elektronik bagi 
memilih bahan-bahan yang boleh 
dikitar semula sebelum dibuang 
untuk dilupuskan; 
 

3. Mengenai soalan di bawah Tajuk 
SK08A-Jabatan Alam Sekitar, Taman 
dan Rekreasi. Apakah usaha dalam 
Environment Impact Assessment 
kitani dalam memastikan ecosystem 
marine kitani tidak terjejas dengan 
usaha sektor perikanan kitani 
memandangkan sektor perikanan 
salah satu usaha untuk 
mempastikan dalam food security 
kitani? 

Di bawah Perintah Perlindungan dan 
Pengurusan Alam Sekitar 2016 
(Environmental Protection and 
Management Order 2016) 
menghendaki semua aktiviti 
terjadual (Jadual 1 di bawah 
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perenggan 9 perintah tersebut) 
bahawa setiap pemaju yang 
bercadang untuk melaksanakan 
aktiviti terjadual hendaklah 
menghadapkan pemberitahuan 
bertulis (written notification) 
sebelum menjalankan aktiviti 
tersebut.  
 
Ini termasuklah sektor perikanan 
(aquaculture). Pemberitahuan 
bertulis tersebut hendaklah 
disertakan dengan keterangan-
keterangan terperinci seperti mana 
yang dikehendaki dalam Jadual 2             
di bawah perintah berkenaan 
termasuklah laporan penilaian kesan 
projek terhadap alam sekitar 
(Environmental Impact Assessment) 
EIA yang menggariskan langkah-
langkah pencegahan, pengurangan 
dan cara-cara menangani serta 
membaik pulih kesan-kesan negatif 
sesuatu projek terhadap alam 
sekitar. 
 
Sebagai langkah pemantauan, pihak 
pemaju hendaklah mematuhi garis 
panduan pengeluaran sisa-sisa 
buangan bagi mengelakkan 
pencemaran terhadap alam sekitar.  
 
Dalam penyediaan laporan impak 
alam sekitar bagi projek perikanan, 
penyediaan base line bagi kualiti air 
perlu dibuat untuk mengetahui 
tahap kualiti air di kawasan 
berkenaan, sebelum projek 
dilaksanakan bagi memudahkan 
proses pemantauan. Semasa projek 
dilaksanakan, pemantauan yang 
berterusan perlu dibuat oleh pihak 

pemaju bagi memastikan tiada 
pencemaran terjadi berpandukan 
kepada garis panduan dan piawaian 
yang telah ditetapkan.  
 
Jabatan Alam Sekitar, Taman dan 
Rekreasi juga akan meneliti tahap 
compliance activity berkenaan.          
 ُ  sekiranya   pihak pemaju   إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
mematuhi segala garis panduan           
dan piawaian yang telah ditetapkan 
dan mempraktikkan pengurusan 
yang telah digariskan dalam 
Environmental Impact Assessment 
dan pelan pengurusan dan 
pemantauan alam sekitar dengan 
betul, ecosystem perairan laut atau 
sungai kita di Negara Brunei 
Darussalam dapat dikekalkan dan 
dipelihara untuk generasi akan 
datang; 
 

4. Mengenai soalan daripada Yang 
Berhormat Awang Haji Ramli            
bin Lahit iaitu Jabatan Kemajuan 
Perumahan. Adakah rancangan 
untuk menyediakan tapak 
perusahaan seperti kawasan 
berkebun, bengkel dan perusahaan 
lain yang bersesuaian? Seperti    
yang diterangkan semalam,                  
setiap kawasan skim perumahan 
telah pun disediakan kawasan-
kawasan tertentu untuk perusahaan-
perusahaan ringan atau perniagaan. 
Tinggal sahaja lagi adalah            
untuk pihak-pihak yang berkenaan               
untuk meneruskan mengusahakan 
kawasan tersebut.  

Perlu diingat juga bahawa membuat 
perusahaan atau perniagaan seperti 
bengkel kereta di rumah-rumah 
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telah pun menambah keperluan 
untuk mengadakan kemudahan-
kemudahan OKU di semua 
bangunan dan gedung-gedung 
perniagaan akan dikuatkuasakan 
bermula pada 1 November 2018 
nanti; 
 

2. Mengenai soalan e-Waste.            
Masalah yang berkaitan dengan 
perkembangan elektronik dan IT 
iaitu pembuangan sisa elektronik 
ataupun e-Waste yang semakin 
bertambah di negara kita ini. Ini 
merupakan masalah sejagat yang 
perlu diberi perhatian khusus 
termasuk negara kitani.  

 
Walaupun setakat ini belum ada 
disediakan tempat yang khas di 
setiap daerah bagi pembuangan 
barang-barang elektrikal dan 
elektronik akan tetapi ada syarikat-
syarikat kitar semula yang berdaftar 
di Jabatan Alam Sekitar, Taman dan 
Rekreasi yang boleh menerima sisa-
sisa e-Waste tersebut yang 
kemudiannya akan memilih bahan-
bahan yang boleh dikitar semula 
supaya pelupusan barang-barang 
buangan jenis kitar semula tersebut 
dilaksanakan secara teratur. 

 
Langkah ini sejajar dengan dasar 
Jabatan Alam Sekitar, Taman dan 
Rekreasi untuk mempertingkatkan 
kaedah sistem pengurusan 3R            
iaitu reduce, reused, recycle. 
Jabatan berkenaan telah pun 
melaksanakan beberapa inisiatif bagi 
pengurangan pembuangan sampah-
sampah termasuklah barang-barang 

yang boleh dikitar semula daripada 
barang-barang elektronik dengan 
melaksanakan beberapa aktiviti 
seperti jerayawara, pendidikan, 
kempen dan informasi melalui laman 
sosial dan media bersama individu, 
persatuan-persatuan, badan-badan 
NGO’s dan agensi-agensi kerajaan. 
 

Tujuan inisiatif ini dibuat untuk 
meningkatkan tahap kesedaran 
dalam kalangan orang ramai                    
di negara ini mengenai bahan-bahan 
buangan daripada perkakas 
elektronik (e-waste). Bagi jangka 
masa panjang Jabatan Alam Sekitar, 
Taman dan Rekreasi akan meneroka 
kesesuaian untuk menyediakan 
tapak yang khusus untuk 
menyimpan dan memproses 
dismantling perkakas elektronik bagi 
memilih bahan-bahan yang boleh 
dikitar semula sebelum dibuang 
untuk dilupuskan; 
 

3. Mengenai soalan di bawah Tajuk 
SK08A-Jabatan Alam Sekitar, Taman 
dan Rekreasi. Apakah usaha dalam 
Environment Impact Assessment 
kitani dalam memastikan ecosystem 
marine kitani tidak terjejas dengan 
usaha sektor perikanan kitani 
memandangkan sektor perikanan 
salah satu usaha untuk 
mempastikan dalam food security 
kitani? 

Di bawah Perintah Perlindungan dan 
Pengurusan Alam Sekitar 2016 
(Environmental Protection and 
Management Order 2016) 
menghendaki semua aktiviti 
terjadual (Jadual 1 di bawah 
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perenggan 9 perintah tersebut) 
bahawa setiap pemaju yang 
bercadang untuk melaksanakan 
aktiviti terjadual hendaklah 
menghadapkan pemberitahuan 
bertulis (written notification) 
sebelum menjalankan aktiviti 
tersebut.  
 
Ini termasuklah sektor perikanan 
(aquaculture). Pemberitahuan 
bertulis tersebut hendaklah 
disertakan dengan keterangan-
keterangan terperinci seperti mana 
yang dikehendaki dalam Jadual 2             
di bawah perintah berkenaan 
termasuklah laporan penilaian kesan 
projek terhadap alam sekitar 
(Environmental Impact Assessment) 
EIA yang menggariskan langkah-
langkah pencegahan, pengurangan 
dan cara-cara menangani serta 
membaik pulih kesan-kesan negatif 
sesuatu projek terhadap alam 
sekitar. 
 
Sebagai langkah pemantauan, pihak 
pemaju hendaklah mematuhi garis 
panduan pengeluaran sisa-sisa 
buangan bagi mengelakkan 
pencemaran terhadap alam sekitar.  
 
Dalam penyediaan laporan impak 
alam sekitar bagi projek perikanan, 
penyediaan base line bagi kualiti air 
perlu dibuat untuk mengetahui 
tahap kualiti air di kawasan 
berkenaan, sebelum projek 
dilaksanakan bagi memudahkan 
proses pemantauan. Semasa projek 
dilaksanakan, pemantauan yang 
berterusan perlu dibuat oleh pihak 

pemaju bagi memastikan tiada 
pencemaran terjadi berpandukan 
kepada garis panduan dan piawaian 
yang telah ditetapkan.  
 
Jabatan Alam Sekitar, Taman dan 
Rekreasi juga akan meneliti tahap 
compliance activity berkenaan.          
 ُ  sekiranya   pihak pemaju   إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
mematuhi segala garis panduan           
dan piawaian yang telah ditetapkan 
dan mempraktikkan pengurusan 
yang telah digariskan dalam 
Environmental Impact Assessment 
dan pelan pengurusan dan 
pemantauan alam sekitar dengan 
betul, ecosystem perairan laut atau 
sungai kita di Negara Brunei 
Darussalam dapat dikekalkan dan 
dipelihara untuk generasi akan 
datang; 
 

4. Mengenai soalan daripada Yang 
Berhormat Awang Haji Ramli            
bin Lahit iaitu Jabatan Kemajuan 
Perumahan. Adakah rancangan 
untuk menyediakan tapak 
perusahaan seperti kawasan 
berkebun, bengkel dan perusahaan 
lain yang bersesuaian? Seperti    
yang diterangkan semalam,                  
setiap kawasan skim perumahan 
telah pun disediakan kawasan-
kawasan tertentu untuk perusahaan-
perusahaan ringan atau perniagaan. 
Tinggal sahaja lagi adalah            
untuk pihak-pihak yang berkenaan               
untuk meneruskan mengusahakan 
kawasan tersebut.  

Perlu diingat juga bahawa membuat 
perusahaan atau perniagaan seperti 
bengkel kereta di rumah-rumah 
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persendirian adalah menyalahi dari 
segi persyaratan khas tanah yang 
diberikan oleh Jabatan Kemajuan 
Perumahan. Patuhilah peraturan-
peraturan dan persyaratan 
perjanjian perumahan semasa 
pengundian untuk mendapatkan 
rumah tersebut; 
 

5. Soalan-soalan mengenai rangkaian 
jalan seperti yang dijelaskan oleh 
Yang Berhormat Pengerusi akan 
dibincangkan dan dirundingkan 
sahaja di peringkat daerah. Kaola 
akan menjawab juga soalan yang 
ditimbulkan mengenai Jambatan 
Telamba yang dibina pada tahun 
1956 sudah terlalu lama.  
 
Mengikut laporan dari Jabatan Kerja 
Raya keadaan jambatan ini didapati 
masih kukuh lagi iaitu structure 
rebond  dan  ُ  akan sentiasa إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
dipantau dan diperiksa dari semasa 
ke semasa akan diperbaiki untuk 
mempastikan ia selamat untuk 
digunakan; 
 

6. Mengenai soalan ingin tahu 
perkembangan tempat-tempat 
pembuangan sampah yang telah 
dipohonkan oleh mukim-mukim dan 
kampung-kampung Daerah Tutong?. 
Kerja-kerja pembangunan tapak 
pembuangan sampah baharu                    
di Mukim Telisai telah pun bermula 
dan ia akan dijangka siap pada 
bulan Jun 2018 nanti.  
 
Manakala lokasi tapak pembuangan 
sampah baharu di Mukim Tanjung 
Maya telah pun dikenal pasti dan 

tapak berkenaan pada masa ini 
dalam proses untuk diwartakan      
di bawah Jabatan Alam Sekitar, 
Taman dan Rekreasi dan sebaik 
sahaja ia  selesai proses-proses 
memajukan tapak berkenaan akan 
dilaksanakan. 

7. Mengenai soalan Jabatan Tanah  
Kod Akaun 003/000 - Peraturan dan 
Undang-undang Tanah:   

 
i. Adakah cadangan memberi 

pilihan yang mahu kepada 
pemilik tanah yang mahu 
menggantikan tanah bagi 
kawasan yang sering dilanda 
banjir? bagi memindahkannya               
ke tempat lain dengan 
disediakan perumahan. 
   
Cadangan bagi pemilik tanah 
yang sering dilanda banjir 
dengan memindah ke tempat 
lain dengan disediakan 
perumahan tertakluk kepada 
beberapa persyaratan dan perlu 
diteliti kesesuaian untuk ditukar 
ganti.   

 
Walau bagaimanapun, pihak 
kerajaan tidak akan 
berkompromi kepada 
pelaksanaan apa jua kemajuan 
tanah yang tidak mengikut 
peraturan dan garis panduan 
apatah lagi bagi kemajuan yang 
dilaksanakan seperti menimbuk, 
meruntuh atau merata tanah 
sesuka hati yang selalunya 
mendatangkan impak kesan 
buruk kepada tanah-tanah 
kawasan persekitaran jika tidak 
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dilaksanakan dengan betul dan 
teratur.  
 
Kemajuan ini mungkin akan 
mengakibatkan tanah susur dan 
kebanjiran di kawasan lain        
yang bersempadan dan 
seumpamanya. Sehubungan 
dengan itu, kerja-kerja 
menimbuk, merata dan 
meruntuh tanah masih perlu 
dirujuk dan mendapat kebenaran 
daripada pihak ABCi dan Jabatan 
Perancang Bandar dan Desa; 
 

ii. Apakah cadangan dari jabatan 
ini untuk membantu 
menyelesaikan pemilik yang 
tanahnya tersepit (landlocked)?  
Mengenai penyelesaian pemilik 
yang tanahnya tersepit 
(landlocked), salah satu tatacara 
bagi tanah-tanah terkunci dapat 
dibuka untuk dimajukan adalah 
dengan menggunakan bantu 
perancang (planning tool) yang 
digelar land adjustment atau 
pengubahsuaian tanah.   

 
Perkara ini lazimnya dilakukan 
dengan menyediakan Skim 
Perancangan (Scheme Land 
Readjustment) yang antara lain 
tanah-tanah ini akan disediakan 
dengan cadangan-cadangan 
jalan masuk yang difikirkan 
sesuai yang lazimnya melibatkan 
pengubahsuaian sempadan               
dan bentuk tanah.   
 
Walau bagaimanapun, 
pelaksanaan cadangan-cadangan 

ini tertakluk kepada persetujuan 
pemilik-pemilik tanah yang 
terlibat terhadap apa jua 
cadangan perubahan dan jua 
pengubahsuaian. Selain itu 
lazimnya ia juga akan melibatkan 
kos bagi membiayai pengukuran 
semula lot-lot tanah yang 
berkenaan; dan 
 

iii. Adakah pemikiran memberi 
kelonggaran syarat dan 
pertimbangan menimbuk tanah 
persendirian bagi kawasan-
kawasan yang sering dilanda 
banjir khususnya di Mukim 
Rambai dan Mukim Bokok?  
Kelonggaran syarat bagi 
membina rumah di kawasan 
banjir ini, perkara ini pun 
tertakluk kepada peraturan 
Jabatan Perancang Bandar dan 
Desa dan pihak ABCi ;  

 
8. Soalan daripada Yang Berhormat 

Awang Haji Abdul Wahab bin Apong, 
iaitu mengenai Tajuk SK01A, banjir 
di kawasan Daerah Tutong.  Sebagai 
menambah saja pihak kementerian 
telah membuat pendekatan langkah 
panjang dengan membuat kajian 
terperinci mengenai punca banjir di 
Daerah Tutong.  Untuk makluman 
tadahan Sungai Tutong berbanding 
dengan tadahan lain adalah berskala 
besar. Oleh yang demikian, 
perbelanjaan projek bagi menangani 
banjir sangat tinggi.   
 
 ِ  pihak kementerian akan ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
melaksanakan projek mitigasi 
tadahan di Daerah Tutong secara 
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persendirian adalah menyalahi dari 
segi persyaratan khas tanah yang 
diberikan oleh Jabatan Kemajuan 
Perumahan. Patuhilah peraturan-
peraturan dan persyaratan 
perjanjian perumahan semasa 
pengundian untuk mendapatkan 
rumah tersebut; 
 

5. Soalan-soalan mengenai rangkaian 
jalan seperti yang dijelaskan oleh 
Yang Berhormat Pengerusi akan 
dibincangkan dan dirundingkan 
sahaja di peringkat daerah. Kaola 
akan menjawab juga soalan yang 
ditimbulkan mengenai Jambatan 
Telamba yang dibina pada tahun 
1956 sudah terlalu lama.  
 
Mengikut laporan dari Jabatan Kerja 
Raya keadaan jambatan ini didapati 
masih kukuh lagi iaitu structure 
rebond  dan  ُ  akan sentiasa إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
dipantau dan diperiksa dari semasa 
ke semasa akan diperbaiki untuk 
mempastikan ia selamat untuk 
digunakan; 
 

6. Mengenai soalan ingin tahu 
perkembangan tempat-tempat 
pembuangan sampah yang telah 
dipohonkan oleh mukim-mukim dan 
kampung-kampung Daerah Tutong?. 
Kerja-kerja pembangunan tapak 
pembuangan sampah baharu                    
di Mukim Telisai telah pun bermula 
dan ia akan dijangka siap pada 
bulan Jun 2018 nanti.  
 
Manakala lokasi tapak pembuangan 
sampah baharu di Mukim Tanjung 
Maya telah pun dikenal pasti dan 

tapak berkenaan pada masa ini 
dalam proses untuk diwartakan      
di bawah Jabatan Alam Sekitar, 
Taman dan Rekreasi dan sebaik 
sahaja ia  selesai proses-proses 
memajukan tapak berkenaan akan 
dilaksanakan. 

7. Mengenai soalan Jabatan Tanah  
Kod Akaun 003/000 - Peraturan dan 
Undang-undang Tanah:   

 
i. Adakah cadangan memberi 

pilihan yang mahu kepada 
pemilik tanah yang mahu 
menggantikan tanah bagi 
kawasan yang sering dilanda 
banjir? bagi memindahkannya               
ke tempat lain dengan 
disediakan perumahan. 
   
Cadangan bagi pemilik tanah 
yang sering dilanda banjir 
dengan memindah ke tempat 
lain dengan disediakan 
perumahan tertakluk kepada 
beberapa persyaratan dan perlu 
diteliti kesesuaian untuk ditukar 
ganti.   

 
Walau bagaimanapun, pihak 
kerajaan tidak akan 
berkompromi kepada 
pelaksanaan apa jua kemajuan 
tanah yang tidak mengikut 
peraturan dan garis panduan 
apatah lagi bagi kemajuan yang 
dilaksanakan seperti menimbuk, 
meruntuh atau merata tanah 
sesuka hati yang selalunya 
mendatangkan impak kesan 
buruk kepada tanah-tanah 
kawasan persekitaran jika tidak 
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dilaksanakan dengan betul dan 
teratur.  
 
Kemajuan ini mungkin akan 
mengakibatkan tanah susur dan 
kebanjiran di kawasan lain        
yang bersempadan dan 
seumpamanya. Sehubungan 
dengan itu, kerja-kerja 
menimbuk, merata dan 
meruntuh tanah masih perlu 
dirujuk dan mendapat kebenaran 
daripada pihak ABCi dan Jabatan 
Perancang Bandar dan Desa; 
 

ii. Apakah cadangan dari jabatan 
ini untuk membantu 
menyelesaikan pemilik yang 
tanahnya tersepit (landlocked)?  
Mengenai penyelesaian pemilik 
yang tanahnya tersepit 
(landlocked), salah satu tatacara 
bagi tanah-tanah terkunci dapat 
dibuka untuk dimajukan adalah 
dengan menggunakan bantu 
perancang (planning tool) yang 
digelar land adjustment atau 
pengubahsuaian tanah.   

 
Perkara ini lazimnya dilakukan 
dengan menyediakan Skim 
Perancangan (Scheme Land 
Readjustment) yang antara lain 
tanah-tanah ini akan disediakan 
dengan cadangan-cadangan 
jalan masuk yang difikirkan 
sesuai yang lazimnya melibatkan 
pengubahsuaian sempadan               
dan bentuk tanah.   
 
Walau bagaimanapun, 
pelaksanaan cadangan-cadangan 

ini tertakluk kepada persetujuan 
pemilik-pemilik tanah yang 
terlibat terhadap apa jua 
cadangan perubahan dan jua 
pengubahsuaian. Selain itu 
lazimnya ia juga akan melibatkan 
kos bagi membiayai pengukuran 
semula lot-lot tanah yang 
berkenaan; dan 
 

iii. Adakah pemikiran memberi 
kelonggaran syarat dan 
pertimbangan menimbuk tanah 
persendirian bagi kawasan-
kawasan yang sering dilanda 
banjir khususnya di Mukim 
Rambai dan Mukim Bokok?  
Kelonggaran syarat bagi 
membina rumah di kawasan 
banjir ini, perkara ini pun 
tertakluk kepada peraturan 
Jabatan Perancang Bandar dan 
Desa dan pihak ABCi ;  

 
8. Soalan daripada Yang Berhormat 

Awang Haji Abdul Wahab bin Apong, 
iaitu mengenai Tajuk SK01A, banjir 
di kawasan Daerah Tutong.  Sebagai 
menambah saja pihak kementerian 
telah membuat pendekatan langkah 
panjang dengan membuat kajian 
terperinci mengenai punca banjir di 
Daerah Tutong.  Untuk makluman 
tadahan Sungai Tutong berbanding 
dengan tadahan lain adalah berskala 
besar. Oleh yang demikian, 
perbelanjaan projek bagi menangani 
banjir sangat tinggi.   
 
 ِ  pihak kementerian akan ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
melaksanakan projek mitigasi 
tadahan di Daerah Tutong secara 
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berfasa.  Pada tahun ini, 3 projek 
mitigasi akan dilaksanakan yang 
skop kerjanya termasuklah membina 
kolam tadahan dan penggunaan 
kaedah pam.  Dengan cara ini, 
banjir berskala besar akan in shaa-
Allah akan berkurangan.  Manakala 
peruntukan bagi kerja-kerja 
pemeliharaan telah pun dipohonkan 
melalui Peruntukan Bencana Alam 
dan Peruntukan Jabatan; 
 

9. Mengenai soalan jalan raya yang 
ditimbulkan iaitu Jalan Tutong Lama.  
Jalan Tutong Lama sudah ada dalam 
perancangan untuk dinaikkan taraf 
(upgrade) jalan berkenaan dan 
tertakluk kepada peruntukan dan 
pada masa ini iaitu hanya kerja-kerja 
pembaikan dibuat seperti membaiki 
pot holes dan kerja-kerja yang 
memerlukan segera yang berkaitan 
dengan keselamatan jalan raya 
sahaja dibuat;  
 

10. Mengenai persoalan pembinaan 
flyover di simpang-simpang                  
“4”.  Pembinaan flyover ini juga 
telah pun dirancang dan kerja-kerja 
feasibility tadi sudah pun  
dijalankan.  Pelaksanaannya nanti 
tertakluk kepada peruntukan dan 
keutamaannya; 
 

11. Mengenai soalan daripada Yang 
Berhormat Awang Haji Mohimin               
bin Haji Johari @ Jahari iaitu Tajuk 
SK06A - Jabatan Tanah. Apakah ada 
perancangan untuk membukakan 
semula Tanah Tumpang Sementara 
(TOL).  Sebagai tambahan jawapan 
dasar pengurniaan tanah masih 

diteruskan iaitu melalui Racangan 
Perumahan Negara, Skim Tanah 
Kurnia Rakyat Jati sama ada dalam 
bentuk pengurniaan tanah ataupun 
pengurniaan lot-lot tanah.                       
 
Di samping itu, kerajaan juga            
masih meneruskan Skim 
Penggeranan Tapak Rumah di atas 
tanah LTS (Lesen Tumpang 
Sementara) yang pada masa ini 
sedang dalam penelitian semula 
dasar dan garis panduan 
mengenainya untuk menyesuaikan-
nya dengan skim-skim tanah kurnia 
yang lain;  

 
12. Mengenai soalan supaya taskforce 

Bahagian Undang-Undang Jabatan 
Tanah menubuhkan Unit Bergerak.  
Salah satu tugas utama Jabatan 
Tanah adalah melaksanakan kerja-
kerja pemeriksaan dan membuat 
laporan kemajuan ke atas tanah 
bergeran dan tanah-tanah kerajaan 
seluruh negeri. Adalah menjadi Plan 
Strategic dan rangka kerja jabatan 
untuk melaksanakan penguatkuasa-
an ke atas kemajuan-kemajuan yang 
melanggar undang-undang tanah 
sama ada dibuat di peringkat 
jabatan mahupun secara bersepadu.   
 
Untuk melaksanakan penguat-  
kuasaan ke atas kemajuan-
kemajuan  yang melanggar undang-
undang tanah sama ada dibuat di 
peringkat jabatan mahupun secara 
bersepadu,  Jabatan Tanah melalui 
Unit Penguatkuasaan dan Jabatan 
Daerah secara berterusan 
meningkatkan usaha-usaha bagi 
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mengawal penggunaan tanah tanpa 
kebenaran khususnya dan 
seterusnya akan menjalankan 
pemeriksaan secara berskala di 
tempat yang dikenal pasti 
menggunakan tanah kerajaan secara 
berterusan dan mengeluarkan    
surat-surat amaran kepada             
yang berkenaan. Tindakan 
penguatkuasaan ini akan 
diperkukuhkan lagi dengan adanya 
nanti tertubuhnya Jawatankuasa 
Penguatkuasaan di peringkat 
kementerian; 
 

13. Mengenai soalan penggunaan tanah 
kebun oleh orang-orang asing 
secara sewa yang tidak ada 
kebenaran dari Jabatan Tanah. 
Kesalahan-kesalahan atas tanah 
bergeran seperti penyewaan kepada 
orang-orang asing selalunya dibuat 
di luar pengetahuan dan kawalan 
Jabatan Tanah, memandangkan 
tuan tanah sendiri yang membuat 
perjanjian dengan penyewa-
penyewa atau pengusaha-
pengusaha,  tetapi jika didapati 
melanggar peraturan yang sedia 
ada, pihak Jabatan Tanah akan 
memberi teguran-teguran dan jika 
kesalahan besar akan diambil 
tindakan undang-undang. 
 
Dalam hubungan ini, diseru kepada 
ketua-ketua kampung ataupun  
pihak yang berkepentingan untuk 
memberikan kerjasama dengan 
melaporkan perkara-perkara 
tersebut ke Jabatan Tanah untuk 
diambil tindakan yang bersesuaian 
dengannya; 

14. Berkenaan pemilikan Tanah Strata 
99 Tahun, saya ingin merista 
perspek sejarah Sultan Abdul Momin 
yang pernah membuat amanah pada 
tahun 1885 dalam penyewaan 
ataupun penjualan tanah kepada 
orang asing.  Mengenai pemilikan 
Tanah Strata 99 Tahun sukacita 
dimaklumkan bahawa Akta Strata 
telah diluluskan pada tahun 1999 
dan dikuatkuasakan pada 1 Julai 
2009.   
 

Akta tersebut telah pun digubal 
dengan tujuan untuk membolehkan 
sesiapa sahaja yang berkeinginan 
untuk memiliki harta tanah berupa 
unit-unit dalam bangunan. Pemilikan 
secara berstrata dibukakan kepada 
sesiapa sahaja sama ada rakyat 
Brunei, penduduk tetap atau warga            
negara asing tertakluk kepada 
pertimbangan jawatankuasa yang 
meluluskan permohonan pemilikan 
harta milik strata.   
 
Dalam hal ini, tanah tidak dijual                    
atau berpindah milik kepada warga 
negara asing.  Tanah masih dimiliki 
oleh pemilik asal (rakyat) cuma unit-
unit dalam bangunan sahaja dijual 
atas tanah berkenaan bagi tempoh 
tidak melebihi 99 tahun bagi tanah 
kekal dan bagi tanah lease (pajakan) 
adalah satu hari kurang daripada 
tempoh pajakan dan baki tempoh 
pajakan tidak kurang daripada 20 
tahun.   
 
Pemohonan pemilikan strata bagi 
warganegara asing juga melalui 
proses awal (screening) dari  
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berfasa.  Pada tahun ini, 3 projek 
mitigasi akan dilaksanakan yang 
skop kerjanya termasuklah membina 
kolam tadahan dan penggunaan 
kaedah pam.  Dengan cara ini, 
banjir berskala besar akan in shaa-
Allah akan berkurangan.  Manakala 
peruntukan bagi kerja-kerja 
pemeliharaan telah pun dipohonkan 
melalui Peruntukan Bencana Alam 
dan Peruntukan Jabatan; 
 

9. Mengenai soalan jalan raya yang 
ditimbulkan iaitu Jalan Tutong Lama.  
Jalan Tutong Lama sudah ada dalam 
perancangan untuk dinaikkan taraf 
(upgrade) jalan berkenaan dan 
tertakluk kepada peruntukan dan 
pada masa ini iaitu hanya kerja-kerja 
pembaikan dibuat seperti membaiki 
pot holes dan kerja-kerja yang 
memerlukan segera yang berkaitan 
dengan keselamatan jalan raya 
sahaja dibuat;  
 

10. Mengenai persoalan pembinaan 
flyover di simpang-simpang                  
“4”.  Pembinaan flyover ini juga 
telah pun dirancang dan kerja-kerja 
feasibility tadi sudah pun  
dijalankan.  Pelaksanaannya nanti 
tertakluk kepada peruntukan dan 
keutamaannya; 
 

11. Mengenai soalan daripada Yang 
Berhormat Awang Haji Mohimin               
bin Haji Johari @ Jahari iaitu Tajuk 
SK06A - Jabatan Tanah. Apakah ada 
perancangan untuk membukakan 
semula Tanah Tumpang Sementara 
(TOL).  Sebagai tambahan jawapan 
dasar pengurniaan tanah masih 

diteruskan iaitu melalui Racangan 
Perumahan Negara, Skim Tanah 
Kurnia Rakyat Jati sama ada dalam 
bentuk pengurniaan tanah ataupun 
pengurniaan lot-lot tanah.                       
 
Di samping itu, kerajaan juga            
masih meneruskan Skim 
Penggeranan Tapak Rumah di atas 
tanah LTS (Lesen Tumpang 
Sementara) yang pada masa ini 
sedang dalam penelitian semula 
dasar dan garis panduan 
mengenainya untuk menyesuaikan-
nya dengan skim-skim tanah kurnia 
yang lain;  

 
12. Mengenai soalan supaya taskforce 

Bahagian Undang-Undang Jabatan 
Tanah menubuhkan Unit Bergerak.  
Salah satu tugas utama Jabatan 
Tanah adalah melaksanakan kerja-
kerja pemeriksaan dan membuat 
laporan kemajuan ke atas tanah 
bergeran dan tanah-tanah kerajaan 
seluruh negeri. Adalah menjadi Plan 
Strategic dan rangka kerja jabatan 
untuk melaksanakan penguatkuasa-
an ke atas kemajuan-kemajuan yang 
melanggar undang-undang tanah 
sama ada dibuat di peringkat 
jabatan mahupun secara bersepadu.   
 
Untuk melaksanakan penguat-  
kuasaan ke atas kemajuan-
kemajuan  yang melanggar undang-
undang tanah sama ada dibuat di 
peringkat jabatan mahupun secara 
bersepadu,  Jabatan Tanah melalui 
Unit Penguatkuasaan dan Jabatan 
Daerah secara berterusan 
meningkatkan usaha-usaha bagi 
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mengawal penggunaan tanah tanpa 
kebenaran khususnya dan 
seterusnya akan menjalankan 
pemeriksaan secara berskala di 
tempat yang dikenal pasti 
menggunakan tanah kerajaan secara 
berterusan dan mengeluarkan    
surat-surat amaran kepada             
yang berkenaan. Tindakan 
penguatkuasaan ini akan 
diperkukuhkan lagi dengan adanya 
nanti tertubuhnya Jawatankuasa 
Penguatkuasaan di peringkat 
kementerian; 
 

13. Mengenai soalan penggunaan tanah 
kebun oleh orang-orang asing 
secara sewa yang tidak ada 
kebenaran dari Jabatan Tanah. 
Kesalahan-kesalahan atas tanah 
bergeran seperti penyewaan kepada 
orang-orang asing selalunya dibuat 
di luar pengetahuan dan kawalan 
Jabatan Tanah, memandangkan 
tuan tanah sendiri yang membuat 
perjanjian dengan penyewa-
penyewa atau pengusaha-
pengusaha,  tetapi jika didapati 
melanggar peraturan yang sedia 
ada, pihak Jabatan Tanah akan 
memberi teguran-teguran dan jika 
kesalahan besar akan diambil 
tindakan undang-undang. 
 
Dalam hubungan ini, diseru kepada 
ketua-ketua kampung ataupun  
pihak yang berkepentingan untuk 
memberikan kerjasama dengan 
melaporkan perkara-perkara 
tersebut ke Jabatan Tanah untuk 
diambil tindakan yang bersesuaian 
dengannya; 

14. Berkenaan pemilikan Tanah Strata 
99 Tahun, saya ingin merista 
perspek sejarah Sultan Abdul Momin 
yang pernah membuat amanah pada 
tahun 1885 dalam penyewaan 
ataupun penjualan tanah kepada 
orang asing.  Mengenai pemilikan 
Tanah Strata 99 Tahun sukacita 
dimaklumkan bahawa Akta Strata 
telah diluluskan pada tahun 1999 
dan dikuatkuasakan pada 1 Julai 
2009.   
 

Akta tersebut telah pun digubal 
dengan tujuan untuk membolehkan 
sesiapa sahaja yang berkeinginan 
untuk memiliki harta tanah berupa 
unit-unit dalam bangunan. Pemilikan 
secara berstrata dibukakan kepada 
sesiapa sahaja sama ada rakyat 
Brunei, penduduk tetap atau warga            
negara asing tertakluk kepada 
pertimbangan jawatankuasa yang 
meluluskan permohonan pemilikan 
harta milik strata.   
 
Dalam hal ini, tanah tidak dijual                    
atau berpindah milik kepada warga 
negara asing.  Tanah masih dimiliki 
oleh pemilik asal (rakyat) cuma unit-
unit dalam bangunan sahaja dijual 
atas tanah berkenaan bagi tempoh 
tidak melebihi 99 tahun bagi tanah 
kekal dan bagi tanah lease (pajakan) 
adalah satu hari kurang daripada 
tempoh pajakan dan baki tempoh 
pajakan tidak kurang daripada 20 
tahun.   
 
Pemohonan pemilikan strata bagi 
warganegara asing juga melalui 
proses awal (screening) dari  
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Jabatan Imigresen dan Pendaftaran 
Kebangsaan, Jabatan Keselamatan 
Dalam Negeri dan Autoriti            
Monetari Brunei Darussalam (AMBD) 
sebelum sebarang pertimbangan 
mengenainya diberikan. Oleh yang 
demikian, dasar pemilikan tanah 
rakyat Brunei masih terjaga dan 
terkawal selaras dengan 
penggubalan Land Code Amendment 
Order 2016; 

 
15. Berikut mengenai soalan Yang 

Berhormat Awang Haji Emran bin 
Haji Sabtu. Menyentuh mengenai 
rumah yang dibina seperti yang 
ditularkan dalam media massa. 
Perumahan yang dibina ada 
mempunyai kerosakan seperti pintu, 
tile dan seumpamanya.  
 
Bagi perumahan awam, arkitek atau 
jurutera yang dilantik adalah 
dipertanggungjawabkan untuk 
memastikan kualiti bahan binaan 
yang diguna pakai dan memastikan 
pemborong yang bertanggungjawab 
membina mengikut spesifikasi            
yang telah ditetapkan. Jika terdapat 
pihak pemborong menggunakan 
bahan binaan yang tidak berkualiti, 
pihak arkitek atau jurutera akan 
mengarahkan pihak pemborong 
untuk membuat semula dan 
menggunakan bahan-bahan binaan 
yang telah pun ditetapkan dalam 
spesifikasi;  

 
16. Mengenai benteng tembok di tebing 

Sungai Temburong. Pembinaan 
benteng atau riverwall sepanjang 
Sungai Temburong yang telah dibina 

oleh Kementerian Pembangunan 
pada tahun 1990 di bawah 
Rancangan Kemajuan Negara                
Ke-7 dan Ke-8 dan telah siap 
sepenuhnya. Pada masa ini,             
belum ada perancangan untuk 
menyambung pembinaan benteng 
sungai tersebut. Walau 
bagaimanapun, cadangan Yang 
Berhormat akan diambil maklum dan 
kementerian ini akan membuat 
kajian mengenainya bersama-sama 
dengan pihak-pihak yang 
berkepentingan;  

 
17. Mengenai soalan daripada Yang 

Berhormat Awang Haji Abdul            
Hamid @ Sabli bin Haji Arshad. 
Merujuk cadangan yang lalu 
mengenai pembinaan dewan-dewan 
masyarakat dan serba guna                     
di Rancangan Perumahan Negara 
Lumut dan Rancangan Perumahan 
Negara Jalan Lorong Tiga Seria dan 
Rancangan Perumahan Negara 
Panaga.  

 
Pada masa ini Jabatan Kemajuan 
Perumahan tidak lagi mengendalikan 
pembinaan dewan masyarakat           
di kawasan-kawasan perumahan. 
Perkara ini di bawah kawalan 
Jabatan Daerah sebagaimana jua 
pembinaan masjid, pusat kesihatan, 
bomba dan lain-lain iaitu agensi-
agensi berkenaan bertanggungjawab 
dalam mengendalikannya lokasi 
strategik yang telah disediakan dan 
dikenal pasti untuk kawasan-
kawasan perumahan berkenaan;  
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18. Soalan Yang Berhormat Awang Naim 
bin Haji Kamis di bawah Tajuk 
SK03A - Jabatan Kerja Raya.  
Adakah Kementerian Pembangunan 
dan jabatan-jabatan di bawahnya 
khususnya ada memiliki sistem 
pengawalan kewangan atas projek-
projek pembangunan negara? 

 
Jawapannya, dalam melaksanakan 
projek-projek pembangunan dengan 
menggunakan peruntukan kerajaan, 
kementerian ini dan jabatan-jabatan 
di bawahnya mempunyai sistem-
sistem yang berpandukan peraturan-
peraturan kewangan ataupun 
Financial Regulations Kementerian 
Kewangan. Peraturan-peraturan 
kewangan ini mengawal semua hal-
ehwal perolehan termasuk proses 
tawaran, pembelian, tawaran, 
kutipan hasil dan sebagainya.  
 
Di samping itu juga semua 
kementerian dan jabatan-jabatan               
di bawahnya menggunakan  sistem 
online dari Kementerian Kewangan 
iaitu Treasury Accounting Financial 
Information System (TAFIS) untuk 
membuat proses pembayaran. 
Khusus untuk pengawasan kontrak 
atau Contract Management, Jabatan 
Kerja Raya mempunyai garis 
panduan pengawalan kontrak yang 
diberi nama Contract Administration 
Guidelines (CAGE) dan Quotation 
Administration Guidelines  (QAGE) 
yang memberikan panduan tatacara 
pengurusan kontrak yang betul. 
Tatacara ini turut diguna pakai oleh 
jabatan dan kementerian yang lain;  
 

19. Mengenai tuntutan-tuntutan bil yang 
tidak lagi diberikan dan dihantar 
kepada tuan-tuan rumah. Pihak 
Kementerian Pembangunan 
mengucapkan terima kasih kepada 
orang ramai atas kebimbangan 
mereka mengenai kelambatan 
menerima bil-bil air yang ingin 
membayar bil pada tempoh yang 
berpatutan. Pada masa ini, tuntutan 
bil yang dihadapkan kepada 
pengguna setiap dua bulan sekali. 
Kaedah ini bersesuaian bagi 
mengurangkan kos dan penggunaan 
berhemah dengan sumber kerajaan 
yang sedia ada.  
 
Terdapat juga sebab Jabatan Kerja 
Raya tidak dapat mengeluarkan               
bil setiap bulan seperti bagi 
mengemaskinikan sistem tuntutan 
bil air atau bil tidak dapat diberikan 
terus kepada pengguna jika                  
bil tersebut melebihi 300% dari 
jumlah bil sebelumnya. Untuk 
makluman, orang ramai yang 
hendak membuat pembayaran air 
yang tidak menerima bil-bil bulanan 
bolehlah terus datang ke Jabatan 
Perkhidmatan Air dengan membawa 
bacaan air mereka bagi urusan-
urusan penyelarasan di kaunter-
kaunter yang dikhaskan di jabatan 
berkenaan;    
 

20. Mengenai soalan daripada                   
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri              
Laila Jasa Haji Abdul Rahman. 
Langkah-langkah pihak kementerian 
dalam mengawal pemaju-pemaju 
yang tidak berdaftar. Perintah 



PAGI HARI ISNIN, 24 JAMADILAKHIR 1439 / 12 MAC 2018 
  

346 

Jabatan Imigresen dan Pendaftaran 
Kebangsaan, Jabatan Keselamatan 
Dalam Negeri dan Autoriti            
Monetari Brunei Darussalam (AMBD) 
sebelum sebarang pertimbangan 
mengenainya diberikan. Oleh yang 
demikian, dasar pemilikan tanah 
rakyat Brunei masih terjaga dan 
terkawal selaras dengan 
penggubalan Land Code Amendment 
Order 2016; 

 
15. Berikut mengenai soalan Yang 

Berhormat Awang Haji Emran bin 
Haji Sabtu. Menyentuh mengenai 
rumah yang dibina seperti yang 
ditularkan dalam media massa. 
Perumahan yang dibina ada 
mempunyai kerosakan seperti pintu, 
tile dan seumpamanya.  
 
Bagi perumahan awam, arkitek atau 
jurutera yang dilantik adalah 
dipertanggungjawabkan untuk 
memastikan kualiti bahan binaan 
yang diguna pakai dan memastikan 
pemborong yang bertanggungjawab 
membina mengikut spesifikasi            
yang telah ditetapkan. Jika terdapat 
pihak pemborong menggunakan 
bahan binaan yang tidak berkualiti, 
pihak arkitek atau jurutera akan 
mengarahkan pihak pemborong 
untuk membuat semula dan 
menggunakan bahan-bahan binaan 
yang telah pun ditetapkan dalam 
spesifikasi;  

 
16. Mengenai benteng tembok di tebing 

Sungai Temburong. Pembinaan 
benteng atau riverwall sepanjang 
Sungai Temburong yang telah dibina 

oleh Kementerian Pembangunan 
pada tahun 1990 di bawah 
Rancangan Kemajuan Negara                
Ke-7 dan Ke-8 dan telah siap 
sepenuhnya. Pada masa ini,             
belum ada perancangan untuk 
menyambung pembinaan benteng 
sungai tersebut. Walau 
bagaimanapun, cadangan Yang 
Berhormat akan diambil maklum dan 
kementerian ini akan membuat 
kajian mengenainya bersama-sama 
dengan pihak-pihak yang 
berkepentingan;  

 
17. Mengenai soalan daripada Yang 

Berhormat Awang Haji Abdul            
Hamid @ Sabli bin Haji Arshad. 
Merujuk cadangan yang lalu 
mengenai pembinaan dewan-dewan 
masyarakat dan serba guna                     
di Rancangan Perumahan Negara 
Lumut dan Rancangan Perumahan 
Negara Jalan Lorong Tiga Seria dan 
Rancangan Perumahan Negara 
Panaga.  

 
Pada masa ini Jabatan Kemajuan 
Perumahan tidak lagi mengendalikan 
pembinaan dewan masyarakat           
di kawasan-kawasan perumahan. 
Perkara ini di bawah kawalan 
Jabatan Daerah sebagaimana jua 
pembinaan masjid, pusat kesihatan, 
bomba dan lain-lain iaitu agensi-
agensi berkenaan bertanggungjawab 
dalam mengendalikannya lokasi 
strategik yang telah disediakan dan 
dikenal pasti untuk kawasan-
kawasan perumahan berkenaan;  
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18. Soalan Yang Berhormat Awang Naim 
bin Haji Kamis di bawah Tajuk 
SK03A - Jabatan Kerja Raya.  
Adakah Kementerian Pembangunan 
dan jabatan-jabatan di bawahnya 
khususnya ada memiliki sistem 
pengawalan kewangan atas projek-
projek pembangunan negara? 

 
Jawapannya, dalam melaksanakan 
projek-projek pembangunan dengan 
menggunakan peruntukan kerajaan, 
kementerian ini dan jabatan-jabatan 
di bawahnya mempunyai sistem-
sistem yang berpandukan peraturan-
peraturan kewangan ataupun 
Financial Regulations Kementerian 
Kewangan. Peraturan-peraturan 
kewangan ini mengawal semua hal-
ehwal perolehan termasuk proses 
tawaran, pembelian, tawaran, 
kutipan hasil dan sebagainya.  
 
Di samping itu juga semua 
kementerian dan jabatan-jabatan               
di bawahnya menggunakan  sistem 
online dari Kementerian Kewangan 
iaitu Treasury Accounting Financial 
Information System (TAFIS) untuk 
membuat proses pembayaran. 
Khusus untuk pengawasan kontrak 
atau Contract Management, Jabatan 
Kerja Raya mempunyai garis 
panduan pengawalan kontrak yang 
diberi nama Contract Administration 
Guidelines (CAGE) dan Quotation 
Administration Guidelines  (QAGE) 
yang memberikan panduan tatacara 
pengurusan kontrak yang betul. 
Tatacara ini turut diguna pakai oleh 
jabatan dan kementerian yang lain;  
 

19. Mengenai tuntutan-tuntutan bil yang 
tidak lagi diberikan dan dihantar 
kepada tuan-tuan rumah. Pihak 
Kementerian Pembangunan 
mengucapkan terima kasih kepada 
orang ramai atas kebimbangan 
mereka mengenai kelambatan 
menerima bil-bil air yang ingin 
membayar bil pada tempoh yang 
berpatutan. Pada masa ini, tuntutan 
bil yang dihadapkan kepada 
pengguna setiap dua bulan sekali. 
Kaedah ini bersesuaian bagi 
mengurangkan kos dan penggunaan 
berhemah dengan sumber kerajaan 
yang sedia ada.  
 
Terdapat juga sebab Jabatan Kerja 
Raya tidak dapat mengeluarkan               
bil setiap bulan seperti bagi 
mengemaskinikan sistem tuntutan 
bil air atau bil tidak dapat diberikan 
terus kepada pengguna jika                  
bil tersebut melebihi 300% dari 
jumlah bil sebelumnya. Untuk 
makluman, orang ramai yang 
hendak membuat pembayaran air 
yang tidak menerima bil-bil bulanan 
bolehlah terus datang ke Jabatan 
Perkhidmatan Air dengan membawa 
bacaan air mereka bagi urusan-
urusan penyelarasan di kaunter-
kaunter yang dikhaskan di jabatan 
berkenaan;    
 

20. Mengenai soalan daripada                   
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri              
Laila Jasa Haji Abdul Rahman. 
Langkah-langkah pihak kementerian 
dalam mengawal pemaju-pemaju 
yang tidak berdaftar. Perintah 
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Pemaju Pengawalan dan Pelesenan 
2012 adalah satu perintah                  
yang mengawal pemaju-pemaju 
perumahan yang menyediakan 
perumahan dengan tujuan untuk 
melindungi kepentingan orang ramai 
khususnya para pembeli rumah                       
di negara ini.  

 
Untuk makluman, Kementerian 
Pembangunan telah pun meneliti 
kesesuaian bagi perintah ini 
dimulakan untuk dikuatkuasakan 
memandangkan perintah ini 
memerlukan penyediaan peraturan-
peraturan yang membolehkan 
pelaksanaan atau implementasi yang 
berkesan untuk memenuhi 
objektifnya. 
 
Dalam pada itu, kementerian sedang 
dalam proses Penubuhan Lembaga 
Pemaju Perumahan yang seterusnya 
akan dimandatkan peraturan-
peraturan tersebut. Adalah 
dihasratkan dengan adanya perintah 
ini nanti akan dapat dikuatkuasaan 
pada tahun 2019 apabila semua 
peraturan-peraturan sudah sedia; 
dan 
 

21. Soalan yang terakhir iaitu mengenai 
Perbelanjaan Aset. Tajuk 
Pengurusan Aset yang gelaran 
asalnya Pemeliharaan Aset 
Kediaman Rasmi dan Bangunan 
Kerajaan telah dikurangkan dari 
$998,000 pada tahun 2017/2018             
ke $160,000 iaitu penurunan 
sebanyak $828,000.  
 
Untuk makluman Yang Berhormat, 
jumlah tersebut bukanlah 

dikurangkan tetapi telah dipindahkan 
ke Jabatan Kerja Raya yang telah 
mengambil alih tanggungjawab 
untuk memelihara aset-aset 
kediaman rasmi sejak tahun lepas. 
Sememangnya pemeliharaan aset 
yang berperancangan seperti 
preventive maintenance memastikan 
aset-aset akan terpelihara dan 
terjaga. Akan tetapi ia menggunakan 
peruntukan yang agak besar.  
 
 ُ  Jabatan Kerja Raya akan إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
sedaya upaya memelihara aset-aset 
kediaman kerajaan dengan 
peruntukan yang diberikan dengan 
mengambil kira keutamaan seperti 
berikut: 
  
i. Keperluan memelihara bagi 

memenuhi kehendak  undang-
undang seperti keperluan bomba 
dan sebagainya;  

 
ii. Keperluan keselamatan (safety) 

bangunan dan pengguna            
dan keperluan keselamatan 
bangunan (security); 

 
iii. Keperluan bagi memastikan 

fungsi elemen seperti atap, 
dinding dan sebagainya terjaga 
dan bangunan dapat beroperasi 
termasuk pemeliharaan (MME) 
mekanikal dan elektrikal; dan  

 
iv. Keperluan bagi memastikan 

keadaan cat luar dan dalaman 
bangunan terpelihara dan 
terjaga.  
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Walau bagaimanapun, dengan 
pemeliharaan yang berancang ini plan 
maintenance jabatan akan dapat 
menjangka peruntukan-peruntukan, jika 
perlu akan membuat pindahan 
peruntukan atau tambahan peruntukan 
nanti bagi memenuhi peruntukan yang 
tidak mencukupi.  
 
Sekian sahaja Yang Berhormat 
Pengerusi yang dapat kaola jelaskan 
terhadap soalan-soalan yang                  
belum berjawab. Sekiranya terdapat        
kurang jelas saya bersedia akan 
berunding secara bilateral sahaja untuk 
menerangkan lebih lanjut kepada             
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Terima kasih 
Yang Berhormat.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan. Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Sekarang saya persilakan 
Yang Berhormat Pengiran Haji Ali bin 
Pengiran Maon.  
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Ali 
bin  Pengiran  Maon: Terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi.  
 
 ِ  kaola mengucapkan terima      ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
kasih kerana diberi peluang untuk 
membahaskan peruntukan Perbelanjaan 
Tahun Kewangan 2018/2019.  
 
Kaola juga ingin mengambil kesempatan 
untuk mengucapkan tahniah atas 
ucapan mukadimah Yang Berhormat                
Menteri Pembangunan membahaskan 
Perbelanjaan Tahun Kewangan 
2018/2019. Khususnya dalam 
menyampaikan pencapaian dan 

kejayaan Kementerian Pembangunan 
dalam melaksanakan projek-projek 
pembangunan termasuk projek-projek 
mega seperti Jambatan Raja Isteri 
Pengiran Anak Hajah Saleha, Jambatan 
Penghubung Bandar Seri Begawan 
Sungai Kebun yang semestinya 
dinantikan oleh rakyat dan penduduk 
negara ini.  
 
Begitu juga projek Taman Mahkota Jubli 
Emas yang telah menjadi satu mercu 
kemegahan dan menjadi tarikan orang 
ramai dan pelancong ke Bandar           
Seri Begawan, di samping projek-projek 
perumahan di Negara Brunei 
Darussalam.   
 
Yang Berhormat Pengerusi, dalam 
membahaskan Kementerian 
Pembangunan ini kaola ingin 
mengajukan beberapa soalan: 
 
1. Seperti yang kita sedia maklum 

negara kita telah mengalami cuaca 
yang tidak menentu iaitu hujan lebat 
yang berlarutan, angin yang 
kencang dan mengakibatkan pokok-
pokok tumbang di beberapa laluan 
jalan raya serta kejadian banjir dan 
tanah susur.   
 
Kaola ingin menyentuh mengenai 
kejadian-kejadian pokok tumbang    
di beberapa laluan jalan raya 
termasuklah jalan-jalan kampung.  
 ِ  setakat ini tiada kemalangan ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
nyawa dilaporkan di negara ini  
berbanding di negara jiran 
terutamanya yang telah berlaku 
baru-baru ini.   
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Pemaju Pengawalan dan Pelesenan 
2012 adalah satu perintah                  
yang mengawal pemaju-pemaju 
perumahan yang menyediakan 
perumahan dengan tujuan untuk 
melindungi kepentingan orang ramai 
khususnya para pembeli rumah                       
di negara ini.  

 
Untuk makluman, Kementerian 
Pembangunan telah pun meneliti 
kesesuaian bagi perintah ini 
dimulakan untuk dikuatkuasakan 
memandangkan perintah ini 
memerlukan penyediaan peraturan-
peraturan yang membolehkan 
pelaksanaan atau implementasi yang 
berkesan untuk memenuhi 
objektifnya. 
 
Dalam pada itu, kementerian sedang 
dalam proses Penubuhan Lembaga 
Pemaju Perumahan yang seterusnya 
akan dimandatkan peraturan-
peraturan tersebut. Adalah 
dihasratkan dengan adanya perintah 
ini nanti akan dapat dikuatkuasaan 
pada tahun 2019 apabila semua 
peraturan-peraturan sudah sedia; 
dan 
 

21. Soalan yang terakhir iaitu mengenai 
Perbelanjaan Aset. Tajuk 
Pengurusan Aset yang gelaran 
asalnya Pemeliharaan Aset 
Kediaman Rasmi dan Bangunan 
Kerajaan telah dikurangkan dari 
$998,000 pada tahun 2017/2018             
ke $160,000 iaitu penurunan 
sebanyak $828,000.  
 
Untuk makluman Yang Berhormat, 
jumlah tersebut bukanlah 

dikurangkan tetapi telah dipindahkan 
ke Jabatan Kerja Raya yang telah 
mengambil alih tanggungjawab 
untuk memelihara aset-aset 
kediaman rasmi sejak tahun lepas. 
Sememangnya pemeliharaan aset 
yang berperancangan seperti 
preventive maintenance memastikan 
aset-aset akan terpelihara dan 
terjaga. Akan tetapi ia menggunakan 
peruntukan yang agak besar.  
 
 ُ  Jabatan Kerja Raya akan إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
sedaya upaya memelihara aset-aset 
kediaman kerajaan dengan 
peruntukan yang diberikan dengan 
mengambil kira keutamaan seperti 
berikut: 
  
i. Keperluan memelihara bagi 

memenuhi kehendak  undang-
undang seperti keperluan bomba 
dan sebagainya;  

 
ii. Keperluan keselamatan (safety) 

bangunan dan pengguna            
dan keperluan keselamatan 
bangunan (security); 

 
iii. Keperluan bagi memastikan 

fungsi elemen seperti atap, 
dinding dan sebagainya terjaga 
dan bangunan dapat beroperasi 
termasuk pemeliharaan (MME) 
mekanikal dan elektrikal; dan  

 
iv. Keperluan bagi memastikan 

keadaan cat luar dan dalaman 
bangunan terpelihara dan 
terjaga.  
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Walau bagaimanapun, dengan 
pemeliharaan yang berancang ini plan 
maintenance jabatan akan dapat 
menjangka peruntukan-peruntukan, jika 
perlu akan membuat pindahan 
peruntukan atau tambahan peruntukan 
nanti bagi memenuhi peruntukan yang 
tidak mencukupi.  
 
Sekian sahaja Yang Berhormat 
Pengerusi yang dapat kaola jelaskan 
terhadap soalan-soalan yang                  
belum berjawab. Sekiranya terdapat        
kurang jelas saya bersedia akan 
berunding secara bilateral sahaja untuk 
menerangkan lebih lanjut kepada             
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Terima kasih 
Yang Berhormat.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan. Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Sekarang saya persilakan 
Yang Berhormat Pengiran Haji Ali bin 
Pengiran Maon.  
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Ali 
bin  Pengiran  Maon: Terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi.  
 
 ِ  kaola mengucapkan terima      ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
kasih kerana diberi peluang untuk 
membahaskan peruntukan Perbelanjaan 
Tahun Kewangan 2018/2019.  
 
Kaola juga ingin mengambil kesempatan 
untuk mengucapkan tahniah atas 
ucapan mukadimah Yang Berhormat                
Menteri Pembangunan membahaskan 
Perbelanjaan Tahun Kewangan 
2018/2019. Khususnya dalam 
menyampaikan pencapaian dan 

kejayaan Kementerian Pembangunan 
dalam melaksanakan projek-projek 
pembangunan termasuk projek-projek 
mega seperti Jambatan Raja Isteri 
Pengiran Anak Hajah Saleha, Jambatan 
Penghubung Bandar Seri Begawan 
Sungai Kebun yang semestinya 
dinantikan oleh rakyat dan penduduk 
negara ini.  
 
Begitu juga projek Taman Mahkota Jubli 
Emas yang telah menjadi satu mercu 
kemegahan dan menjadi tarikan orang 
ramai dan pelancong ke Bandar           
Seri Begawan, di samping projek-projek 
perumahan di Negara Brunei 
Darussalam.   
 
Yang Berhormat Pengerusi, dalam 
membahaskan Kementerian 
Pembangunan ini kaola ingin 
mengajukan beberapa soalan: 
 
1. Seperti yang kita sedia maklum 

negara kita telah mengalami cuaca 
yang tidak menentu iaitu hujan lebat 
yang berlarutan, angin yang 
kencang dan mengakibatkan pokok-
pokok tumbang di beberapa laluan 
jalan raya serta kejadian banjir dan 
tanah susur.   
 
Kaola ingin menyentuh mengenai 
kejadian-kejadian pokok tumbang    
di beberapa laluan jalan raya 
termasuklah jalan-jalan kampung.  
 ِ  setakat ini tiada kemalangan ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
nyawa dilaporkan di negara ini  
berbanding di negara jiran 
terutamanya yang telah berlaku 
baru-baru ini.   
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Walau bagaimanapun, kejadian 
pokok tumbang ini dilaporkan telah 
mengakibatkan kecederaan ringan 
kepada pengguna jalan raya 
manakala kereta yang dipandu rosak 
teruk akibat dihempap pokok. 
Kejadian ini telah menjadikan 
kerisauan kepada orang ramai. 
 
Soalan kaola ialah agensi kerajaan 
manakah yang berperanan 
menangani isu pokok tumbang di 
laluan jalan raya ini? Kaola 
cadangkan agar pokok-pokok yang 
sudah tua yang menunggu masa 
sahaja lagi akan dapat dipotong 
sebagai langkah berjaga-jaga bagi 
mengelak kejadian yang tidak 
diingini berlaku; dan 
 

2. Mengenai isu khidmat konsultan 
bagi projek-projek Rancangan 
Perumahan Negara. Yang Berhormat 
Pengerusi.  Berbalik kepada cuaca 
hujan yang tidak menentu, kejadian 
banjir biasanya banyak berlaku di 
beberapa kawasan yang rendah dan 
yang menjadi persoalan kaola ialah 
kejadian banjir ini juga berlaku di 
kawasan yang tinggi seperti yang 
dilaporkan di kawasan Rancangan 
Perumahan Negara Kampung 
Meragang, Perumahan Tanah 
Jambu, Perumahan Bukit Beruang 
dan Perumahan Kampung Katok ‘B’. 
   
Malah projek perancangan 
perumahan yang kaola sebutkan tadi 
ialah sebahagiannya daripada projek 
yang baru siap dilaksanakan. Kaola 
difahamkan bahawa pada lazimnya 
projek rancangan perumahan 

negara dilaksanakan melalui khidmat 
konsultan.  Skop kerja konsultan 
termasuklah mereka bentuk rumah 
serta infrastruktur seperti jalan raya, 
longkang saliran dan sebagainya.  
 
Walau bagaimanapun, banjir masih 
juga berlaku. Ini setentunya telah 
mengakibatkan kerugian kepada 
penerima rumah dan juga kerajaan 
selaku penyedia sumber kewangan.  
Malah kerajaan juga akan terpaksa 
berbelanja bagi membiayai          
kerja-kerja pembaikan atau 
pengubahsuaian longkang saliran. 
   
Dalam hal ini, apakah dasar pihak 
Jabatan Kemajuan Perumahan bagi 
memastikan bahawa projek-projek 
yang dikendalikan oleh pakar 
konsultan khususnya projek 
Rancangan Perumahan Negara ini 
menepati objektif yang telah 
ditetapkan dan sesuai untuk tujuan 
(fit for purpose)? Adakah sebarang 
tindakan dikenakan kepada pihak 
konsultan yang tidak menepati 
khususnya mengenai reka bentuk 
longkang saliran yang kurang efisien 
yang telah menyebabkan kejadian 
banjir?  
 

Sekian sahaja Yang Berhormat 
Pengerusi terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Terima kasih 
Yang Berhormat Pengiran Haji Ali bin 
Pengiran Maon atas dua soalan tadi:  
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1. Mengenai isu pokok-pokok di jalan 
raya.  Jabatan Alam Sekitar, Taman 
dan Rekreasi adalah salah satu 
agensi yang dipertanggungjawabkan 
bagi pengurusan pokok-pokok 
hiasan yang bertujuan untuk 
kehijauan dan keindahan landskap 
selain berfungsi untuk meresap gas 
carbon dioxide dan membantu 
dalam pengurangan hakisan tanah 
(soil erosion). 
  
Kebanyakan pokok-pokok landskap 
di tanam di tepi-tepi jalan utama 
kawasan bandar dan kawasan di 
bawah kawalan jabatan. Pihak 
Jabatan Alam Sekitar, Taman dan 
Rekreasi sentiasa memantau pokok 
hiasan landskap bukan sahaja pokok 
yang sudah tua akan tetapi pokok 
yang nampak sihat juga perlu diberi 
perhatian sekiranya pokok tersebut 
memerlukan pencantasan dahan dan 
ranting-ranting atau perlu dipotong 
sekiranya hasil daripada penelitian 
pokok tersebut boleh mendatangkan 
bahaya kepada pengguna-pengguna 
jalan raya.   
 
Sementara itu, bagi pokok-pokok liar 
yang tumbuh di kawasan jalan-jalan 
kampung atau luar bandar, lebuh- 
raya dan sebagainya adalah               
di bawah tanggungjawab Jabatan 
Jalan Raya, Jabatan Kerja Raya.   
 
Bagi kejadian pokok tumbang 
pelaksanaan pemotongan akan 
dibuat oleh Jabatan Bomba dan 
Penyelamat secara bersepadu 
dengan jabatan-jabatan yang 
relevan bagi memastikan 

pelaksanaan kebersihan 
dilaksanakan dengan sempurna 
termasuklah Pasukan Polis Diraja 
Brunei bagi tujuan kelancaran lalu 
lintas bagi mengelakkan sebarang 
kemalangan.   
 
Oleh yang demikian, tertakluk 
kepada kawasan-kawasan yang 
memerlukan tindakan yang 
bersepadu pihak Jabatan Alam 
Sekitar, Taman dan Rekreasi dan 
Jabatan Jalan Raya sering 
bekerjasama untuk melaksanakan 
pencantasan dan pemotongan 
pokok-pokok yang telah dikenal 
pasti bagi mengelakkan kejadian 
yang tidak diingini berlaku terutama 
pada musim hujan dan angin 
kencang.   
 
Langkah jangka panjang 
Kementerian Pembangunan melalui 
Jabatan Alam Sekitar, Taman dan 
Rekreasi akan meneliti semula 
keperluan penilaian kesihatan pokok 
yang akan dilaksanakan oleh pakar 
bagi memastikan segala tindakan 
lebih terarah; dan 
 

2. Mengenai isu banjir di kawasan 
Perumahan Negara, dasar Jabatan 
Kemajuan Perumahan iaitu menepati 
kualiti tempoh masa dan peruntukan 
yang diberikan untuk pelaksanaan 
projek merupakan antara elemen 
penting yang dilaksanakan oleh 
Jabatan Kemajuan Perumahan 
dalam menyediakan rumah yang 
selamat, berkualiti dan mampu 
dimiliki oleh rakyat di negara ini di 
bawah Rancangan Perumahan 
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Walau bagaimanapun, kejadian 
pokok tumbang ini dilaporkan telah 
mengakibatkan kecederaan ringan 
kepada pengguna jalan raya 
manakala kereta yang dipandu rosak 
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menangani isu pokok tumbang di 
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sebagai langkah berjaga-jaga bagi 
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2. Mengenai isu khidmat konsultan 
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Rancangan Perumahan Negara ini 
menepati objektif yang telah 
ditetapkan dan sesuai untuk tujuan 
(fit for purpose)? Adakah sebarang 
tindakan dikenakan kepada pihak 
konsultan yang tidak menepati 
khususnya mengenai reka bentuk 
longkang saliran yang kurang efisien 
yang telah menyebabkan kejadian 
banjir?  
 

Sekian sahaja Yang Berhormat 
Pengerusi terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Terima kasih 
Yang Berhormat Pengiran Haji Ali bin 
Pengiran Maon atas dua soalan tadi:  
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yang nampak sihat juga perlu diberi 
perhatian sekiranya pokok tersebut 
memerlukan pencantasan dahan dan 
ranting-ranting atau perlu dipotong 
sekiranya hasil daripada penelitian 
pokok tersebut boleh mendatangkan 
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jalan raya.   
 
Sementara itu, bagi pokok-pokok liar 
yang tumbuh di kawasan jalan-jalan 
kampung atau luar bandar, lebuh- 
raya dan sebagainya adalah               
di bawah tanggungjawab Jabatan 
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pelaksanaan pemotongan akan 
dibuat oleh Jabatan Bomba dan 
Penyelamat secara bersepadu 
dengan jabatan-jabatan yang 
relevan bagi memastikan 

pelaksanaan kebersihan 
dilaksanakan dengan sempurna 
termasuklah Pasukan Polis Diraja 
Brunei bagi tujuan kelancaran lalu 
lintas bagi mengelakkan sebarang 
kemalangan.   
 
Oleh yang demikian, tertakluk 
kepada kawasan-kawasan yang 
memerlukan tindakan yang 
bersepadu pihak Jabatan Alam 
Sekitar, Taman dan Rekreasi dan 
Jabatan Jalan Raya sering 
bekerjasama untuk melaksanakan 
pencantasan dan pemotongan 
pokok-pokok yang telah dikenal 
pasti bagi mengelakkan kejadian 
yang tidak diingini berlaku terutama 
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Langkah jangka panjang 
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Jabatan Alam Sekitar, Taman dan 
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lebih terarah; dan 
 

2. Mengenai isu banjir di kawasan 
Perumahan Negara, dasar Jabatan 
Kemajuan Perumahan iaitu menepati 
kualiti tempoh masa dan peruntukan 
yang diberikan untuk pelaksanaan 
projek merupakan antara elemen 
penting yang dilaksanakan oleh 
Jabatan Kemajuan Perumahan 
dalam menyediakan rumah yang 
selamat, berkualiti dan mampu 
dimiliki oleh rakyat di negara ini di 
bawah Rancangan Perumahan 
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Negara. Rumah yang disediakan 
antara lain juga mestilah menepati 
fit for purpose dengan reka bentuk 
yang dibenarkan iaitu mengikut 
spesifikasi, garis panduan serta juga 
piawaian yang tertentu.  
 
Jika sekiranya pihak kontraktor atau 
konsultan yang dilantik, design and 
build tidak menepati reka bentuk 
yang telah dibenarkan yang 
menyebabkan keadaan banjir         
kerana reka bentuk saliran longkang          
yang tidak efisien, pihak Jabatan 
Kemajuan Perumahan akan 
mengambil tindakan yang wajar         
dan berpatutan berpandukan 
persyaratan kontrak dan 
perundangan bagi memastikan pihak 
kontraktor dan konsultan berkenaan 
dipertanggungjawabkan mengenai 
nya.   
 
Pihak Jabatan Kemajuan Perumahan 
juga akan memastikan kerja-kerja 
untuk membaik pulih dilaksanakan 
mengikut prosedur yang tertentu 
seperti tuntutan terhadap 
Professional Integrity Insurance 
(PII) dan pembiayaan perbelanjaan 
oleh pihak yang bertanggungjawab 
atas kegagalan reka bentuk 
tersebut.   
 
Sementara itu, sebagai usaha 
pengurangan banjir pihak Jabatan 
Kemajuan Perumahan akan 
melaksanakan kerja-kerja 
pembersihan longkang secara 
berkala bagi mana-mana kawasan 
yang mengalami banjir demi 
memastikan aliran air lancar dan 

longkang tidak tersumbat.  Sekian 
sahaja Yang Berhormat Pengerusi 
terima kasih. 
 

Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan.  
 
Sekarang saya persilakan Yang 
Berhormat Awang Hanapi bin Mohd. 
Siput. 
 
Yang Berhormat Awang Hanapi bin 
Mohd. Siput:  Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ    بسِْمِ ا�ّٰ
dan salam sejahtera.       
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

Yang Berhormat Pengerusi. Lebih 
dahulu kaola merakamkan setinggi-
tinggi penghargaan dan terima kasih 
kepada Yang Berhormat Kementerian 
Pembangunan atas mukadimah           
dan penjelasan mengenai fungsi           
dan tanggungjawab Kementerian 
Pembangunan dan jabatan-jabatan                      
di bawahnya pada hari Sabtu lepas.  
  
Kaola bagi mewakili Zon 2, Daerah 
Belait iaitu mukim-mukim kawasan 
pedalaman Ulu Belait dan kawasan 
Mukim Kuala Belait dan Mukim Kuala 
Balai membawa beberapa usul seperti 
berikut: 
 
1. Kaola ingin membawa di bawah 

Tajuk SK02A - Jabatan Kemajuan 
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Perumahan.  Terdapat banyak pokok 
hiasan yang ditanam di kawasan 
perumahan bagi tujuan pada 
asalnya untuk mencantikkan dan 
menghijaukan kawasan perumahan.  
   
Rasa keselesaan dan kecantikan 
yang patut dirasakan bertukar 
menjadi rasa kerisauan dan 
ketakutan bagi sebahagian 
penduduk di kawasan perumahan 
kerana pokok-pokok tersebut telah 
membesar dan tinggi serta 
dahannya pula ada yang 
menghampiri atap rumah dan daun-
daun kering gugur ke halaman 
rumah dan mengotorkan halaman 
rumah. 
 
Pemilik rumah pernah membuat 
permohonan supaya dahan-dahan 
pokok tersebut dicantas atau ditrim.  
Malangnya, kos untuk mencantas 
atau mentrim pokok-pokok tersebut 
memakan belanja yang besar dan 
sulit kerana memerlukan peralatan 
seperti truck yang mempunyai crane 
dan menggunakan chainsaw.   
 
Jika tidak ada truck yang 
mempunyai crane kerja-kerja 
pemotongan atau mencantas dahan 
terpaksa menggunakan pekerja yang 
pakar dalam memanjat, lain lagi 
waktu angin kencang.  Pemilik 
rumah merasa tidak selamat atau 
tenteram kerana dikhuatiri pokok-
pokok yang sudah besar itu 
tumbang menghempap ke rumah 
mereka. Perkara ini pernah berlaku 
tetapi belum ada melibatkan nyawa. 
 

Selain itu juga, akar-akar dari pokok 
tersebut boleh merosakkan jalan 
apabila ia semakin membesar. 
Dalam perkara ini, dicadangkan 
penanaman pokok kayu ditukar 
kepada penanaman pokok bunga 
yang bersesuaian kerana ia tidak 
memerlukan bajet yang tinggi, 
pemeliharaannya juga tidak  
memerlukan pakar panjat atau truck 
yang mempunyai crane untuk 
mentrim.   
 
Penanaman bunga juga boleh 
mencantikkan lagi suasana kawasan 
perumahan dengan berbagai-bagai 
jenis bunga, cantik mata 
memandang, malah menjadi tarikan 
serangga seperti rama-rama dan 
kelulut untuk menghisap madunya. 
Ertinya, kos penanaman dan 
pemeliharaannya adalah rendah dan 
manfaatnya untuk manusia dan 
serangga.; 
 
Menyentuh mengenai pemotongan 
rumput di kawasan bahu-bahu jalan 
masuk kawasan perumahan, taman 
permainan, laluan joging serta 
padang bola di kawasan perumahan 
Negara Brunei Darussalam amnya 
dan kawasan Daerah Belait 
khususnya juga menjadi isu 
seharian.  
 
Berbagai-bagai usaha dibuat seperti 
mengadakan kempen kebersihan 
setiap hujung minggu. Apakah  
kerja-kerja pembersihan dan 
pemeliharaan seperti dinyatakan tadi 
tidak dimasukkan dalam kerja-kerja 
pemeliharaan Jabatan Perumahan? 
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Negara. Rumah yang disediakan 
antara lain juga mestilah menepati 
fit for purpose dengan reka bentuk 
yang dibenarkan iaitu mengikut 
spesifikasi, garis panduan serta juga 
piawaian yang tertentu.  
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yang tidak efisien, pihak Jabatan 
Kemajuan Perumahan akan 
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dan berpatutan berpandukan 
persyaratan kontrak dan 
perundangan bagi memastikan pihak 
kontraktor dan konsultan berkenaan 
dipertanggungjawabkan mengenai 
nya.   
 
Pihak Jabatan Kemajuan Perumahan 
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sahaja Yang Berhormat Pengerusi 
terima kasih. 
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حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

Yang Berhormat Pengerusi. Lebih 
dahulu kaola merakamkan setinggi-
tinggi penghargaan dan terima kasih 
kepada Yang Berhormat Kementerian 
Pembangunan atas mukadimah           
dan penjelasan mengenai fungsi           
dan tanggungjawab Kementerian 
Pembangunan dan jabatan-jabatan                      
di bawahnya pada hari Sabtu lepas.  
  
Kaola bagi mewakili Zon 2, Daerah 
Belait iaitu mukim-mukim kawasan 
pedalaman Ulu Belait dan kawasan 
Mukim Kuala Belait dan Mukim Kuala 
Balai membawa beberapa usul seperti 
berikut: 
 
1. Kaola ingin membawa di bawah 
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Perumahan.  Terdapat banyak pokok 
hiasan yang ditanam di kawasan 
perumahan bagi tujuan pada 
asalnya untuk mencantikkan dan 
menghijaukan kawasan perumahan.  
   
Rasa keselesaan dan kecantikan 
yang patut dirasakan bertukar 
menjadi rasa kerisauan dan 
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kerana pokok-pokok tersebut telah 
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dahannya pula ada yang 
menghampiri atap rumah dan daun-
daun kering gugur ke halaman 
rumah dan mengotorkan halaman 
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Pemilik rumah pernah membuat 
permohonan supaya dahan-dahan 
pokok tersebut dicantas atau ditrim.  
Malangnya, kos untuk mencantas 
atau mentrim pokok-pokok tersebut 
memakan belanja yang besar dan 
sulit kerana memerlukan peralatan 
seperti truck yang mempunyai crane 
dan menggunakan chainsaw.   
 
Jika tidak ada truck yang 
mempunyai crane kerja-kerja 
pemotongan atau mencantas dahan 
terpaksa menggunakan pekerja yang 
pakar dalam memanjat, lain lagi 
waktu angin kencang.  Pemilik 
rumah merasa tidak selamat atau 
tenteram kerana dikhuatiri pokok-
pokok yang sudah besar itu 
tumbang menghempap ke rumah 
mereka. Perkara ini pernah berlaku 
tetapi belum ada melibatkan nyawa. 
 

Selain itu juga, akar-akar dari pokok 
tersebut boleh merosakkan jalan 
apabila ia semakin membesar. 
Dalam perkara ini, dicadangkan 
penanaman pokok kayu ditukar 
kepada penanaman pokok bunga 
yang bersesuaian kerana ia tidak 
memerlukan bajet yang tinggi, 
pemeliharaannya juga tidak  
memerlukan pakar panjat atau truck 
yang mempunyai crane untuk 
mentrim.   
 
Penanaman bunga juga boleh 
mencantikkan lagi suasana kawasan 
perumahan dengan berbagai-bagai 
jenis bunga, cantik mata 
memandang, malah menjadi tarikan 
serangga seperti rama-rama dan 
kelulut untuk menghisap madunya. 
Ertinya, kos penanaman dan 
pemeliharaannya adalah rendah dan 
manfaatnya untuk manusia dan 
serangga.; 
 
Menyentuh mengenai pemotongan 
rumput di kawasan bahu-bahu jalan 
masuk kawasan perumahan, taman 
permainan, laluan joging serta 
padang bola di kawasan perumahan 
Negara Brunei Darussalam amnya 
dan kawasan Daerah Belait 
khususnya juga menjadi isu 
seharian.  
 
Berbagai-bagai usaha dibuat seperti 
mengadakan kempen kebersihan 
setiap hujung minggu. Apakah  
kerja-kerja pembersihan dan 
pemeliharaan seperti dinyatakan tadi 
tidak dimasukkan dalam kerja-kerja 
pemeliharaan Jabatan Perumahan? 
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Soalnya sampai bila keadaan 
seumpama ini berterusan.  Kerja 
gotong-royong hanyalah merupakan 
sebagai kerja sokongan dari 
tanggungjawab masyarakat yang 
hanya bersifat keprihatinan dan rasa 
tanggungjawab;  
 
Memohon Jabatan Perumahan 
mempertimbangkan untuk 
mengutamakan pemohon orang 
bujang yang menanggung ibu 
tunggal yang ibunya tidak 
mempunyai rumah dan pekerjaan. 
Pemohon ini juga dikira mempunyai 
tanggungan; 
 

2. Seterusnya Tajuk SK03A - Jabatan 
Kerja Raya.  Seperti yang diketahui 
bahawa projek menaik taraf jalan 
utama Mukim Sukang, Melilas dan 
Ulu Belait sedang rancak berjalan 
mengikut jadual.  Mudah-mudahan 
ia siap seperti yang dirancang.  

 
Semasa proses menaik taraf jalan 
tersebut, terdapat pula jalan-jalan 
yang menuju ke Mukim Sukang dan 
Melilas mengalami kerosakan teruk 
seperti jalan Merangking dan Bukit 
Sawat akibat dari kenderaan berat 
seperti aktiviti-aktiviti pengangkutan 
kayu balak, pengangkutan simen 
dan pengangkutan bahan-bahan 
konkrit dan sebagainya.  
 
Terdapat alternatif diambil seperti  
menutup lubang-lubang jalan 
dengan bahan buangan pecahan 
simen bangunan. Apa yang 
mendukacitakan ada terdapat 
pecahan simen tersebut masih 

terdapat sisa besi vrc dan ditimbuk 
ke dalam lubang tersebut dan 
mengakibatkan tayar kereta orang 
kampung pecah. Diharap pihak yang 
berkenaan dapat memantau agar 
perkara tersebut tidak berulang lagi; 
 
Apakah dalam bajet 2018/2019, 
pihak JKR akan menyambung untuk 
menimbuk dan menaikkan Jalan 
Labi, Bukit Puan iaitu km 25 
sepanjang 500 metre yang 
terbengkalai  sejak 7 tahun yang 
lalu.  Jalan tersebut telah terlibat 
baru-baru ini mengalami banjir buat 
pertama kalinya pada bulan Februari 
lepas.  Manakala, jalan yang sudah 
ditimbuk pula sudah mengalami 
penurunan permukaannya juga tidak 
seimbang akibat hakisan. 
 

3. Seterusnya kaola menyentuh 
mengenai masalah yang dihadapi 
oleh penduduk di Mukim Kuala Belait 
khususnya yang tinggal di kawasan 
berhampiran persisiran pantai 
bermula dari kawasan kubur Kristian 
hingga membawa kepada kawasan 
Istana Kota Manggalela. 

 
Kita memang menyedari bahawa 
permukaan bumi di kawasan Daerah 
Belait semakin turun dari setahun ke 
setahun dan paras laut pula semakin 
tinggi. Setiap air pasang dan laut 
berombak, penduduk yang tinggal di 
kawasan tersebut merasa tidak 
selamat kerana air laut dan sisa 
sampah seperti kayu dan sebagainya 
akan masuk ke kawasan perumahan 
mereka. 
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Bagi penduduk yang 
berkemampuan, mereka mengambil 
tindakan sendiri untuk membuat 
benteng dengan menimbuk 
menggunakan tanah bagi 
menghalang air laut masuk ke 
kawasan rumah mereka tetapi 
bagaimana pula penduduk-
penduduk yang tidak 
berkemampuan.  
 
Masalah ini bukan baharu, malah 
pernah disuarakan oleh mantan 
Yang Berhormat Awang Haji Yusof 
bin Haji Dulamin.   Maka, dalam 
wawasan negara untuk melihat 
rakyat dan penduduknya hidup 
dalam keadaan selesa dan selamat 
maka ada baiknya masalah dapat 
ditangani  sesegeranya; 
 

4. Jalan Utama Sungai Liang Labi, 
memerlukan garis putih terutamanya 
tepi jalan sepanjang jalan kerana 
jalan tersebut gelap pada waktu 
malam malah sukar dilihat apabila 
waktu hujan. Pagar keselamatan 
juga perlu ditambah di kawasan 
selekoh yang mempunyai jurang 
yang membahayakan keselamatan 
pengguna jalan; 
 

5. Seperti yang diketahui Jalan 
penghubung Labi, Kuala Balai, sudah 
dimasukkan dalam Master Plan 
Daerah Belait. Kaola rasa sudah tiba 
masanya perkara ini diambil 
perhatian kerana Mukim Labi dan 
persekitarannya dijadikan sebagai 
pusat perekonomian dan pertanian 
dalam Rancangan 2025.  

 

Dengan terbinanya jalan 
penghubung ini akan dapat 
mengaktifkan serta mempercepat- 
kan lagi pertumbuhan kegiatan-
kegiatan perekonomian untuk 
mencapai target 2025 seterusnya 
Wawasan Brunei 2035.   
 
Dengan terbinanya jalan itu nanti, 
mana-mana tanah kerajaan           
di kawasan tersebut dapatlah 
diterokai untuk bidang pertanian 
secara komersial. Jalan tersebut 
juga dijadikan Jalan Utama Mukim 
Labi, Kuala Balai dan Mukim 
Mumong dan seterusnya ke Pekan 
Kuala Belait. Jalan ini dijangka lebih 
dekat serta menjimatkan masa 
perjalanan berbanding jalan sedia 
ada yang terpaksa melintasi Mukim 
Bukit Sawat, Mukim Sungai Liang 
dan Mukim Seria.; 
 

6. Terdapat kawasan laut, anak sungai 
di kawasan pedalaman seperti 
Sungai Keriam, Sungai Tenajur, 
Sungai Rampayuh, Sungai Ratan           
di Mukim Labi dan Sungai Melayan 
di Mukim Bukit Sawat yang ke 
semua sungai ini alirannya menuju                
ke sungai besar Kuala Belait.   
 
Sungai-sungai tersebut tidak dapat 
menembusi ke sungai besar 
disebabkan tidak dibersihkan malah 
paras kedalaman sungai sudah mula 
rata dengan tebingnya. Anak-anak 
sungai tersebut perlu dikorek 
kedalamannya bagi membolehkan 
aliran sungai dapat berjalan dengan 
lancar dan ini dapat mengatasi 
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Soalnya sampai bila keadaan 
seumpama ini berterusan.  Kerja 
gotong-royong hanyalah merupakan 
sebagai kerja sokongan dari 
tanggungjawab masyarakat yang 
hanya bersifat keprihatinan dan rasa 
tanggungjawab;  
 
Memohon Jabatan Perumahan 
mempertimbangkan untuk 
mengutamakan pemohon orang 
bujang yang menanggung ibu 
tunggal yang ibunya tidak 
mempunyai rumah dan pekerjaan. 
Pemohon ini juga dikira mempunyai 
tanggungan; 
 

2. Seterusnya Tajuk SK03A - Jabatan 
Kerja Raya.  Seperti yang diketahui 
bahawa projek menaik taraf jalan 
utama Mukim Sukang, Melilas dan 
Ulu Belait sedang rancak berjalan 
mengikut jadual.  Mudah-mudahan 
ia siap seperti yang dirancang.  

 
Semasa proses menaik taraf jalan 
tersebut, terdapat pula jalan-jalan 
yang menuju ke Mukim Sukang dan 
Melilas mengalami kerosakan teruk 
seperti jalan Merangking dan Bukit 
Sawat akibat dari kenderaan berat 
seperti aktiviti-aktiviti pengangkutan 
kayu balak, pengangkutan simen 
dan pengangkutan bahan-bahan 
konkrit dan sebagainya.  
 
Terdapat alternatif diambil seperti  
menutup lubang-lubang jalan 
dengan bahan buangan pecahan 
simen bangunan. Apa yang 
mendukacitakan ada terdapat 
pecahan simen tersebut masih 

terdapat sisa besi vrc dan ditimbuk 
ke dalam lubang tersebut dan 
mengakibatkan tayar kereta orang 
kampung pecah. Diharap pihak yang 
berkenaan dapat memantau agar 
perkara tersebut tidak berulang lagi; 
 
Apakah dalam bajet 2018/2019, 
pihak JKR akan menyambung untuk 
menimbuk dan menaikkan Jalan 
Labi, Bukit Puan iaitu km 25 
sepanjang 500 metre yang 
terbengkalai  sejak 7 tahun yang 
lalu.  Jalan tersebut telah terlibat 
baru-baru ini mengalami banjir buat 
pertama kalinya pada bulan Februari 
lepas.  Manakala, jalan yang sudah 
ditimbuk pula sudah mengalami 
penurunan permukaannya juga tidak 
seimbang akibat hakisan. 
 

3. Seterusnya kaola menyentuh 
mengenai masalah yang dihadapi 
oleh penduduk di Mukim Kuala Belait 
khususnya yang tinggal di kawasan 
berhampiran persisiran pantai 
bermula dari kawasan kubur Kristian 
hingga membawa kepada kawasan 
Istana Kota Manggalela. 

 
Kita memang menyedari bahawa 
permukaan bumi di kawasan Daerah 
Belait semakin turun dari setahun ke 
setahun dan paras laut pula semakin 
tinggi. Setiap air pasang dan laut 
berombak, penduduk yang tinggal di 
kawasan tersebut merasa tidak 
selamat kerana air laut dan sisa 
sampah seperti kayu dan sebagainya 
akan masuk ke kawasan perumahan 
mereka. 
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Bagi penduduk yang 
berkemampuan, mereka mengambil 
tindakan sendiri untuk membuat 
benteng dengan menimbuk 
menggunakan tanah bagi 
menghalang air laut masuk ke 
kawasan rumah mereka tetapi 
bagaimana pula penduduk-
penduduk yang tidak 
berkemampuan.  
 
Masalah ini bukan baharu, malah 
pernah disuarakan oleh mantan 
Yang Berhormat Awang Haji Yusof 
bin Haji Dulamin.   Maka, dalam 
wawasan negara untuk melihat 
rakyat dan penduduknya hidup 
dalam keadaan selesa dan selamat 
maka ada baiknya masalah dapat 
ditangani  sesegeranya; 
 

4. Jalan Utama Sungai Liang Labi, 
memerlukan garis putih terutamanya 
tepi jalan sepanjang jalan kerana 
jalan tersebut gelap pada waktu 
malam malah sukar dilihat apabila 
waktu hujan. Pagar keselamatan 
juga perlu ditambah di kawasan 
selekoh yang mempunyai jurang 
yang membahayakan keselamatan 
pengguna jalan; 
 

5. Seperti yang diketahui Jalan 
penghubung Labi, Kuala Balai, sudah 
dimasukkan dalam Master Plan 
Daerah Belait. Kaola rasa sudah tiba 
masanya perkara ini diambil 
perhatian kerana Mukim Labi dan 
persekitarannya dijadikan sebagai 
pusat perekonomian dan pertanian 
dalam Rancangan 2025.  

 

Dengan terbinanya jalan 
penghubung ini akan dapat 
mengaktifkan serta mempercepat- 
kan lagi pertumbuhan kegiatan-
kegiatan perekonomian untuk 
mencapai target 2025 seterusnya 
Wawasan Brunei 2035.   
 
Dengan terbinanya jalan itu nanti, 
mana-mana tanah kerajaan           
di kawasan tersebut dapatlah 
diterokai untuk bidang pertanian 
secara komersial. Jalan tersebut 
juga dijadikan Jalan Utama Mukim 
Labi, Kuala Balai dan Mukim 
Mumong dan seterusnya ke Pekan 
Kuala Belait. Jalan ini dijangka lebih 
dekat serta menjimatkan masa 
perjalanan berbanding jalan sedia 
ada yang terpaksa melintasi Mukim 
Bukit Sawat, Mukim Sungai Liang 
dan Mukim Seria.; 
 

6. Terdapat kawasan laut, anak sungai 
di kawasan pedalaman seperti 
Sungai Keriam, Sungai Tenajur, 
Sungai Rampayuh, Sungai Ratan           
di Mukim Labi dan Sungai Melayan 
di Mukim Bukit Sawat yang ke 
semua sungai ini alirannya menuju                
ke sungai besar Kuala Belait.   
 
Sungai-sungai tersebut tidak dapat 
menembusi ke sungai besar 
disebabkan tidak dibersihkan malah 
paras kedalaman sungai sudah mula 
rata dengan tebingnya. Anak-anak 
sungai tersebut perlu dikorek 
kedalamannya bagi membolehkan 
aliran sungai dapat berjalan dengan 
lancar dan ini dapat mengatasi 
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masalah banjir kilat yang sering 
berlaku ketika ini.; 
 

7. Seterusnya di bawah Tajuk SK06A - 
Jabatan Tanah.  
 
i. Seperti yang dimaklumkan 

bahawa status TOL di Kampung 
Sungai Dungun, Kuala Belait                                
masa ini banyak yang dibatalkan  
oleh DARe  bukan dari Jabatan 
Tanah. Soalannya, kenapakah 
pihak DARe  yang membatalkan 
dan salinannya diberikan kepada 
Jabatan Tanah sedangkan kuasa 
membenarkan atau meluluskan 
tanah TOL adalah dari Jabatan 
Tanah.   
 

ii. Tolong jelaskan, apakah kuasa 
DARe, Jabatan Tanah dan 
Jabatan Buruh.; dan 

 
iii. Betulkah seorang rakyat jati 

Brunei Darussalam hanya 
dibenarkan  memiliki tanah geran 
seluas 14 ekar sahaja.  

Sekian disampaikan.  Dan terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan: Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi mengenai soalan 
daripada Yang Berhormat Awang Haji 
Hanapi bin Mohd. Siput. 
 
1. Kaola ingin memaklumkan isu-isu 

pemeliharaan jalan raya seperti 
jalan-jalan kampung ataupun 
daerah, kalau dapat dirundingkan        
di peringkat daerah sahaja dan 
perkara ini akan sentiasa 

dirundingkan bersama dengan 
pihak-pihak ketua kampung             
di Pejabat Daerah.  

 
2. Mengenai soalan pokok-pokok kayu 

yang di kawasan perumahan yang 
ada pada  masa ini.  Memang tujuan 
asal untuk mencantikkan kawasan 
perumahan tetapi oleh kerana 
pemeliharaan-pemeliharaan pokok-
pokok tersebut nampaknya semakin 
berkurangan. Jabatan Kemajuan 
Perumahan akan mengambil 
maklum cadangan Yang Berhormat 
supaya ia akan diusahakan untuk 
ditebang atau ditrim sahaja dan 
digantikan dengan pokok-pokok 
tanaman seperti bunga-bungaan 
untuk mencantikkan kawasan 
berkenaan, akan diambil perhatian; 

3. Mengenai pemotongan rumput. 
Terima kasih kepada pihak-pihak 
kampung dalam usaha bagi 
membisaikan ataupun memotong 
rumput di kawasan perumahan. 
Nampaknya pada tahun lepas kerja-
kerja pemeliharaan secara peringkat 
akan dibuat mengikut perancangan-
perancangan yang dilaksanakan 
pada tahun ini. Jabatan juga 
mengalu-alukan bagi melaksanakan 
beberapa kempen kebersihan             
di beberapa kawasan  perumahan; 

 
4. Mengenai sungai-sungai yang 

mungkin didapati sudah cetek.         
 ُ  Jabatan  Saliran  dan  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
Pembetungan akan memeriksa 
keadaan sungai-sungai dan memang 
diakui perlu ada penyelesaian 
ataupun pemeliharaan seperti 
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pengorekan ke atas sungai-sungai 
berkenaan; 

 
5. Mengenai jalan-jalan seperti menaik 

taraf jalan Bukit Puan dan 
seumpamanya akan diambil 
perhatian oleh Jabatan Kerja Raya 
dan mengenai pesisiran pantai di 
Kuala Belait yang didapati isu air laut 
pasang terlalu tinggi dan memasuki 
kawasan yang rendah juga akan 
dikaji, study akan dibuat mengenai 
keadaan-keadaan di tempat 
kawasan rendah Kuala Belait ini; 

 
6. Mengenai syarat-syarat perumahan 

khas untuk ibu-ibu tunggal juga 
telah dikenal pasti dan juga akan 
diteliti di bawah Housing Focus 
Group yang jika ada keperluan akan 
diberi perhatian yang sewajarnya; 

 
7. Mengenai isu-isu tanah TOL Sungai 

Duhun yang sudah pun diserahkan 
ke bahagian DARe untuk urusan-
urusan pembahagian tanah. Perkara 
ini akan kaola jelaskan kerana 
perkara ini mengenai perolehan 
perpindahan tanah-tanah tumpang 
sementara yang diserahkan kepada 
pihak DARe ; dan 

 
8. Mengenai 14 ekar sahaja yang 

dibolehkan, perkara ini juga akan 
kaola teliti dahulu sebelum 
menjawabnya.  

 
Itu sahaja Yang Berhormat Pengerusi, 
terima kasih.  ُُوَالسَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاته 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat saya berpendapat ada 
baiknya Mesyuarat Jawatankuasa ini kita 

tangguhkan dahulu untuk kita berehat 
selama 15 minit. 
 
(Mesyuarat Jawatankuasa berehat 

sebentar) 
 

Mesyuarat Jawatankuasa 
bersidang semula) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:               
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Ahli-Ahli Yang بسِْمِ ا�ّٰ
Berhormat. Mesyuarat Jawatankuasa          
ini kita sambung semula untuk 
membahaskan dan membincangkan 
Jadual Kementerian Pembangunan dan 
jabatan-jabatan di bawahnya.  
 
Sekarang saya mempersilakan Yang 
Berhormat Awang Haji Tahamit bin Haji 
Nudin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji 
Tahamit bin Haji Nudin: Terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi. Kaola ingin 
membawakan di bawah Tajuk SK08A -
Jabatan Alam Sekitar Taman dan 
Rekreasi. Semakin ramai peminat 
berbasikal, ATV, beriadah, berjoging 
dan lain-lain di tempat yang dikhaskan 
dan ada juga tempat-tempat yang 
bukan dikhaskan sama ada waktu siang 
atau malam.  
 
Dipohonkan tempat-tempat yang belum 
diwartakan seperti Wasai Luagan Katok, 
Hutan Sungai Pungit diwartakan tempat 
riadah dan diperuntukkan bajet untuk 
pemeliharaan kawasan tersebut.  
 
Sekian terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
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masalah banjir kilat yang sering 
berlaku ketika ini.; 
 

7. Seterusnya di bawah Tajuk SK06A - 
Jabatan Tanah.  
 
i. Seperti yang dimaklumkan 

bahawa status TOL di Kampung 
Sungai Dungun, Kuala Belait                                
masa ini banyak yang dibatalkan  
oleh DARe  bukan dari Jabatan 
Tanah. Soalannya, kenapakah 
pihak DARe  yang membatalkan 
dan salinannya diberikan kepada 
Jabatan Tanah sedangkan kuasa 
membenarkan atau meluluskan 
tanah TOL adalah dari Jabatan 
Tanah.   
 

ii. Tolong jelaskan, apakah kuasa 
DARe, Jabatan Tanah dan 
Jabatan Buruh.; dan 

 
iii. Betulkah seorang rakyat jati 

Brunei Darussalam hanya 
dibenarkan  memiliki tanah geran 
seluas 14 ekar sahaja.  

Sekian disampaikan.  Dan terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan: Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi mengenai soalan 
daripada Yang Berhormat Awang Haji 
Hanapi bin Mohd. Siput. 
 
1. Kaola ingin memaklumkan isu-isu 

pemeliharaan jalan raya seperti 
jalan-jalan kampung ataupun 
daerah, kalau dapat dirundingkan        
di peringkat daerah sahaja dan 
perkara ini akan sentiasa 

dirundingkan bersama dengan 
pihak-pihak ketua kampung             
di Pejabat Daerah.  

 
2. Mengenai soalan pokok-pokok kayu 

yang di kawasan perumahan yang 
ada pada  masa ini.  Memang tujuan 
asal untuk mencantikkan kawasan 
perumahan tetapi oleh kerana 
pemeliharaan-pemeliharaan pokok-
pokok tersebut nampaknya semakin 
berkurangan. Jabatan Kemajuan 
Perumahan akan mengambil 
maklum cadangan Yang Berhormat 
supaya ia akan diusahakan untuk 
ditebang atau ditrim sahaja dan 
digantikan dengan pokok-pokok 
tanaman seperti bunga-bungaan 
untuk mencantikkan kawasan 
berkenaan, akan diambil perhatian; 

3. Mengenai pemotongan rumput. 
Terima kasih kepada pihak-pihak 
kampung dalam usaha bagi 
membisaikan ataupun memotong 
rumput di kawasan perumahan. 
Nampaknya pada tahun lepas kerja-
kerja pemeliharaan secara peringkat 
akan dibuat mengikut perancangan-
perancangan yang dilaksanakan 
pada tahun ini. Jabatan juga 
mengalu-alukan bagi melaksanakan 
beberapa kempen kebersihan             
di beberapa kawasan  perumahan; 

 
4. Mengenai sungai-sungai yang 

mungkin didapati sudah cetek.         
 ُ  Jabatan  Saliran  dan  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
Pembetungan akan memeriksa 
keadaan sungai-sungai dan memang 
diakui perlu ada penyelesaian 
ataupun pemeliharaan seperti 
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pengorekan ke atas sungai-sungai 
berkenaan; 

 
5. Mengenai jalan-jalan seperti menaik 

taraf jalan Bukit Puan dan 
seumpamanya akan diambil 
perhatian oleh Jabatan Kerja Raya 
dan mengenai pesisiran pantai di 
Kuala Belait yang didapati isu air laut 
pasang terlalu tinggi dan memasuki 
kawasan yang rendah juga akan 
dikaji, study akan dibuat mengenai 
keadaan-keadaan di tempat 
kawasan rendah Kuala Belait ini; 

 
6. Mengenai syarat-syarat perumahan 

khas untuk ibu-ibu tunggal juga 
telah dikenal pasti dan juga akan 
diteliti di bawah Housing Focus 
Group yang jika ada keperluan akan 
diberi perhatian yang sewajarnya; 

 
7. Mengenai isu-isu tanah TOL Sungai 

Duhun yang sudah pun diserahkan 
ke bahagian DARe untuk urusan-
urusan pembahagian tanah. Perkara 
ini akan kaola jelaskan kerana 
perkara ini mengenai perolehan 
perpindahan tanah-tanah tumpang 
sementara yang diserahkan kepada 
pihak DARe ; dan 

 
8. Mengenai 14 ekar sahaja yang 

dibolehkan, perkara ini juga akan 
kaola teliti dahulu sebelum 
menjawabnya.  

 
Itu sahaja Yang Berhormat Pengerusi, 
terima kasih.  ُُوَالسَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاته 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat saya berpendapat ada 
baiknya Mesyuarat Jawatankuasa ini kita 

tangguhkan dahulu untuk kita berehat 
selama 15 minit. 
 
(Mesyuarat Jawatankuasa berehat 

sebentar) 
 

Mesyuarat Jawatankuasa 
bersidang semula) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:               
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Ahli-Ahli Yang بسِْمِ ا�ّٰ
Berhormat. Mesyuarat Jawatankuasa          
ini kita sambung semula untuk 
membahaskan dan membincangkan 
Jadual Kementerian Pembangunan dan 
jabatan-jabatan di bawahnya.  
 
Sekarang saya mempersilakan Yang 
Berhormat Awang Haji Tahamit bin Haji 
Nudin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji 
Tahamit bin Haji Nudin: Terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi. Kaola ingin 
membawakan di bawah Tajuk SK08A -
Jabatan Alam Sekitar Taman dan 
Rekreasi. Semakin ramai peminat 
berbasikal, ATV, beriadah, berjoging 
dan lain-lain di tempat yang dikhaskan 
dan ada juga tempat-tempat yang 
bukan dikhaskan sama ada waktu siang 
atau malam.  
 
Dipohonkan tempat-tempat yang belum 
diwartakan seperti Wasai Luagan Katok, 
Hutan Sungai Pungit diwartakan tempat 
riadah dan diperuntukkan bajet untuk 
pemeliharaan kawasan tersebut.  
 
Sekian terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
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Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
Yang Berhormat Awang Haji Tahamit 
bin Haji Nudin dengan cadangan 
tempat-tempat riadah seperti wasai-
wasai untuk diwartakan,  ُ  ini   إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
akan diambil perhatian oleh Jabatan 
Alam Sekitar, Taman dan Rekreasi 
supaya akan menambah lagi kawasan-
kawasan untuk orang ramai beriadah, 
berjoging dan sebagainya. 
 
Minta izin untuk menjawab soalan 
daripada Yang Berhormat Awang Haji 
Hanapi bin Mohd. Siput tadi iaitu 
mengenai tanah TOL Sungai Duhun 
yang dibatalkan oleh pihak DARe dan 
mengapakah pihak DARe yang 
membatalkan? Isu-isu tanah LTS 
Industry seperti Sungai Duhun sudah 
diserahkan kepada Jabatan Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian sejak tahun 
2015 lagi dan semua urusan tadbir 
pengurusan tanah adalah dalam bidang 
kuasa pihak DARe.  
 
Ini bertujuan bagi penyelarasan dan 
juga bagi kesenangan efisien dan untuk 
memastikan kadar-kadar yang perlu 
dikenakan selaras dengan apa yang 
dibuat oleh Jabatan Tanah. 
 
Mengenai soalan betulkah seorang 
rakyat jati hanya dibenarkan memiliki 
tanah 14 ekar sahaja. Dasar tanah yang 
ada pada masa ini tidak ada 
mengehadkan keluasan tanah yang 
boleh dimiliki oleh rakyat jati Brunei. 
Kenyataan mengenai rakyat jati Brunei 
hanya boleh memiliki tidak lebih dari 14 
ekar tidak betul.  

Sekian Yang Berhormat Pengerusi, 
terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan. Saya persilakan 
sekarang Yang Berhormat Pengiran Haji 
Mohamed  bin  Pengiran  Haji  Osman 
@ Othman. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji 
Mohamed bin Pengiran Haji Osman 
@ Othman: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.   
 
 dan salam السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبرََكَاتهُُ 
sejahtera. Saya mewakili rakyat Zon 2 
Daerah Brunei Muara, Yang Berhormat 
Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang Berhormat 
yang dirahmati  ُ  dan yang dihormati ا�ّٰ
sekalian. Saya merakamkan terima kasih 
atas mukadimah yang disampaikan oleh 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka 
Awang Haji Suhaimi bin Haji Gapar, 
Menteri Pembangunan Negara Brunei 
Darussalam mengenai Perbelanjaan 
Kewangan Kementerian Pembangunan. 
  
Lebih dahulu saya merakamkan 
penghargaan dan tahniah kepada Yang 
Berhormat Menteri Pembangunan Dato 
Paduka Awang Haji Suhaimi bin Haji 
Gapar dan Yang Berhormat Awang 
Abdul Mutalib bin Pehin Orang Kaya Seri 
Setia Dato Paduka Haji Mohammad 
Yusof, Menteri Perhubungan Negara 
Brunei Darussalam yang telah sudi turun 
padang ke Kampung Serasa dan 
Kampung Rancangan Perpindahan 
Serasa mengenai jalan raya yang ada 
permasalahan di kawasan Mukim 
Serasa. 
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Saya akan menyentuh mengenai Tajuk 
SK03A - Jabatan Kerja Raya          
dengan peruntukannya sebanyak 
$138,558.040.00. Saya akan menyentuh 
mengenai jalan raya. Seperti mana 
permasalahan jalan raya ini telah pun 
disuarakan pada setiap tahun di Dewan 
yang mulia ini dan juga semasa sesi 
permuzakarahan dengan Kementerian 
Pembangunan.  
 
Saya sendiri tidak akan berpanjang lebar 
mengenai perbahasan jalan raya ini 
seperti mana jua orang ramai dan 
rakyat khususnya di Zon 2 mengenai 
jalan raya termasuk jalan raya 
perindustrian di Mukim Serasa.  
 
Saya ingin menyoalkan sahaja mengenai 
perkara ini: 
 
1. Kenapa sejauh ini di permukaan 

jalan raya di negara ini termasuk 
jalan raya masuk ke kampung 
ataupun jalan raya perindustrian 
Jalan Muara dan Kampung Serasa 
dan Rancangan Perumahan Negara 
Kampung Serasa masih belum 
mencapai kualiti yang tinggi?; 

 
2. Bilakah kerja-kerja menaik taraf atau 

membaiki pulih jalan raya tersebut 
dibuat, yang pada masa ini nampak 
paling mendukacitakan sejak 
kebelakangan ini?; 

 
3. Dicadangkan setiap kontraktor atau 

syarikat yang beroperasi di jalan 
ataupun di kampung tersebut akan 
dapat menangani permasalahan ini 
dan seterusnya membantu kerajaan 

untuk membaik pulih jalan-jalan 
berkenaan; 

 
Saya sendiri melihat Anggaran 
Perbelanjaan Tahun 2018/2019 bagi 
Jabatan Kerja Raya iaitu Kod Akaun 
1106-004 terdapat menaik taraf 
Jalan Perindustrian Serasa menuju 
ke Jambatan Pulau Muara Besar 
dengan anggaran perbelanjaan yang 
diluluskan sebanyak $500,000.00 
Adakah kod yang sedemikian dapat 
memberikan peluang untuk 
membaiki jalan perindustrian dan 
jalan masuk ke Kampung Serasa dan 
Kampung Rancangan Perumahan 
Negara Serasa? 

4. Seterusnya Yang Berhormat 
Pengerusi: Saya ingin menyentuh 
Tajuk SK02A - Jabatan Kemajuan 
Perumahan dengan peruntukan 
yang telah diluluskan sebanyak 
$14,308,210.00.  

 
Yang Berhormat Pengerusi. Dalam 
hal ini, isu mengenai rumah rosak                
di kawasan sekitar Skim Perumahan 
Negara telah pun ditimbulkan oleh 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Pendikar Alam Dato Paduka Seri 
Awang Haji Hasrin  bin Dato  Paduka 
Haji Sabtu pada hari Sabtu yang 
lepas. Saya mengambil maklum 
perkara berkenaan dan tidak akan 
menimbulkannya lagi, akan tetapi 
saya berharap pihak berkenaan akan 
mengambil tindakan yang 
sesegeranya seperti mana usulan. 

 
Yang Berhormat Pengerusi. Di sini 
saya menimbulkan pula isu rumah 
khususnya di kawasan Rancangan 
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Perumahan Negara Panchor 
Mengkubau yang sudah diserahkan 
kepada pemohon tetapi mengalami 
kerosakan. Keadaan rumah masih 
seperti asal belum lagi dibuat 
tambahan tetapi sudah banyak 
keretakan hingga pemilik rumah 
tidak mahu tinggal di rumah 
berkenaan ditakutinya tidak selamat 
untuk didiami dan ada juga 
mengalami kebocoran dari kamar 
mandi bahagian atas sehingga air 
menitis di bahagian bawah. Perkara 
ini telah dilaporkan kepada pihak 
kontraktor semasa dalam tempoh 
warranty, sedihnya sehingga 
warranty habis rumah belum juga 
diperbaiki sehingga kini. 

 
Yang Berhormat Pengerusi. 
Pertanyaan saya, apakah jadinya 
dengan rumah-rumah yang 
diserahkan kepada pemohon? 

 
i. Adakah pihak Kementerian 

Pembangunan khususnya 
Jabatan Kemajuan Perumahan 
mengambil maklum masalah 
yang dihadapi oleh pemilik?; dan  

 
ii. Apakah tindakan yang telah 

dibuat bagi menangani isu ini; 
 

Yang Berhormat Pengerusi. Soalan 
seterusnya mengenai Jabatan 
Kemajuan Perumahan. Objektif 
utama wujudnya Skim Perumahan 
Negara adalah bagi memupuk 
semangat bermasyarakat dan 
berjiran, memandangkan pemohon-
pemohon datangnya berlainan 
kampung dan sebagainya. Akan 

tetapi dari amatan saya terdapat 
pemilik yang berjaya tidak 
menghiraukan objektif ini, yang saya 
maksudkan di sini didapati 
sebilangan pemilik rumah ada yang 
membuat tambahan rumah tidak 
mengikut garis panduan yang 
ditetapkan hingga boleh 
menyebabkan permasalahan 
kejiranan. Jika dilihat dari tambahan 
yang dibuat pun sudah tahu ia tidak 
melalui kebenaran.  

Oleh itu, dipohonkan pencerahan             
di sini, apakah pemilik rumah 
khususnya yang di kawasan Skim 
Perumahan Negara ini sudah 
maklum mengenai proses atau garis 
panduan yang betul untuk membuat 
ubah suai rumah mereka? 

 
Memang tidak dinafikan ada juga 
pemilik yang sudah diberikan surat 
oleh pihak yang berkenaan, akan 
tetapi tidak dihiraukan. Seperti mana 
dimaklumkan dalam surat teguran 
dari pihak ABCi, jika pemilik gagal 
menghadapkan permohonan 
tambahan dalam tempoh yang 
ditetapkan maka mereka akan 
didenda mengikut Akta Building 
Control Order 2014 Seksyen 24(1), 
jika sabit kesalahan boleh dihukum 
denda tidak melebihi $200,000.00 
atau penjara tidak melebihi 2 tahun 
atau kedua-duanya. 

 
Yang Berhormat Pegerusi. Saya 
merujuk kembali titah Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam pada 
Istiadat Pembukaan Rasmi 
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Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas 
Majlis Mesyuarat Negara dalam 
Dewan yang mulia ini yang 
berlangsung pada 5 Mac 2018. Titah 
Baginda:  
 
“Semua ini memerlukan perhatian 
dan kajian oleh pihak-pihak yang 
berkaitan. Kita tidak mahu orang 
mempersendakan akta kerana 
kelemahan kita. Adakah akta sahaja 
belum memadai tanpa ia didaulatkan 
melalui perlaksanaan. 
Perlaksanaanlah harga bagi suatu 
akta itu.” 
 
Yang Berhormat Pengerusi. Maka 
saya di sini saya ingin bertanya 
sejauh manakah perlaksanaan dan 
tindakan yang dibuat bagi pesalah-
pesalah seperti mana Yang 
Berhormat Menteri Pembangunan 
telah menyatakannya setakat ini 378 
pesalah-pesalah yang telah 
melanggar undang-undang akta. 
Oleh yang demikian, apakah 
tindakan pihak yang berkenaan 
untuk mengatasi perkara ini? 
 
Yang Berhormat Pengerusi, saya 
akan menyentuh mengenai garis 
panduan pelan rumah. Dalam garis 
panduan pelan rumah, membina 
rumah atau bangunan telah 
ditetapkan ukuran garisan 
bangunan.  
 
Ukuran garisan bangunan bagi tanah 
yang berdekatan dengan jalan besar 
adalah terlalu lebar. Jika keadaan 
tanah itu bukanlah terlalu begitu 

besar walaupun jumlah keluasannya 
besar tanah itu langsung tidak dapat 
dimajukan untuk mendirikan rumah 
kediaman.  

 
Ini sudah tentu merugikan rakyat 
yang hanya mempunyai tanah dalam 
bentuk sedemikian dan rakyat ini 
juga tidak berkelayakan untuk 
memohon rumah dalam Rancangan 
Perumahan Negara. Yang Berhormat 
Pengerusi. Oleh yang demikian, 
dicadangkan supaya had garisan 
bangunan itu ditiadakan, asal saja 
bangunan yang akan dibangunkan 
atau dibina itu berada dalam tanah 
berkenaan ataupun  dikurangkan 
saja ukuran garis bangunan itu 
hanya kepada lebih kurang 3 meter 
sahaja ataupun pihak kerajaan 
melalui Kementerian Pembangunan 
boleh mengganti tanah berkenaan 
dengan tanah kerajaan yang lain.  

 
5. Yang Berhormat Pengerusi. Di dalam 

Dewan yang mulia ini saya juga 
ingin menyentuh mengenai Tajuk 
SK01A - Jabatan Kementerian 
Pembangunan.  

 
Autoriti Kawalan Bangunan Industri 
(ABCi) Kementerian Pembangunan 
telah mengeluarkan piawaian Brunei 
Darussalam 2017. Building 
Guidelines and Requirement sebagai 
pindaan pada edisi 2014, 
memuatkan penyelarasan keperluan 
kawalan kemajuan dengan 
keperluan Perintah Kawalan 
Bangunan 2014 serta bagi menjamin 
keselamatan orang ramai melalui 
kawalan kemajuan pembangunan. 
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besar walaupun jumlah keluasannya 
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Pengerusi. Oleh yang demikian, 
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bangunan yang akan dibangunkan 
atau dibina itu berada dalam tanah 
berkenaan ataupun  dikurangkan 
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5. Yang Berhormat Pengerusi. Di dalam 

Dewan yang mulia ini saya juga 
ingin menyentuh mengenai Tajuk 
SK01A - Jabatan Kementerian 
Pembangunan.  

 
Autoriti Kawalan Bangunan Industri 
(ABCi) Kementerian Pembangunan 
telah mengeluarkan piawaian Brunei 
Darussalam 2017. Building 
Guidelines and Requirement sebagai 
pindaan pada edisi 2014, 
memuatkan penyelarasan keperluan 
kawalan kemajuan dengan 
keperluan Perintah Kawalan 
Bangunan 2014 serta bagi menjamin 
keselamatan orang ramai melalui 
kawalan kemajuan pembangunan. 
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Ianya sebahagian daripada usaha   
untuk mempermudahkan lagi  
proses mendapatkan kebenaran 
perancangan dan seterusnya 
kebenaran kemajuan sehingga 
kebenaran kesiapan kemajuan. Di 
samping itu, ke semua permohonan 
berkaitan termasuk cadangan untuk 
membangun rumah atau bangunan 
tambahan dan ubah suai rumah 
ataupun bangunan termasuk unit 
kedai hanya boleh dibuat oleh orang 
berkelayakan (QP-qualified person) 
yang dilantik oleh pemaju atau 
pemilik tanah. 
 
Persoalannya ialah kadar atau caj 
yang dikenakan oleh orang 
berkelayakan (QP-qualified person) 
ini terlalu tinggi ataupun mahal. Caj 
yang sedemikian, terpaksa juga 
dibayar oleh seseorang hanya 
sekadar membuat pengubahsuaian 
atau tambahan yang simple dan ia 
tidak melibatkan perubahan pada 
struktur bagi rumah kediaman.  
 
Perkara ini telah membebankan 
sedikit sebanyak kepada tuan        
punya rumah kediaman yang 
sememangnya memerlukan untuk 
membesarkan rumah kerana jumlah 
keluarga yang semakin bertambah 
yang pasti pihak orang berkelayakan 
(QP-qualified person) akan mengaut 
keuntungan hanya untuk 
mendapatkan cop daripada orang 
berkelayakan (QP-qualified person) 
tersebut.  
 
Dalam hal ini, terdapat keperluan 
untuk menilai terhadap kadar yang 

dicaj oleh orang berkelayakan (QP-
qualified person) ataupun membuat 
pengawalan secara peraturan sahaja 
dikeluarkan oleh pihak Autoriti 
Kawalan Bangunan Industri (ABCi) 
tanpa melihat orang berkelayakan 
(QP-qualified person) hanya untuk 
kediaman yang hanya benar-benar 
didiami oleh sesebuah keluarga.  
 
Rumah yang digunakan untuk 
kediaman bukanlah untuk meraih 
keuntungan seperti unit kedai, 
gedung perniagaan atau bangunan 
yang mereka mampu untuk 
membayar caj yang tinggi dikenakan 
oleh orang berkelayakan (QP-
qualified person); 
 

6. Yang Berhormat Pengerusi. Masalah 
pembuangan pemotongan pokok. 
Banyak iklan yang disampaikan       
di kedai-kedai dan juga di surat 
khabar yang menawarkan 
perkhidmatan pembuangan dan 
pemotongan pokok dengan harga 
yang ditawarkan sangat kompetitif. 
Sukacita mengetahui sama           
ada syarikat-syarikatnya yang 
memberikan perkhidmatan 
pembuangan dan potongan pokok 
ini dikawal oleh agensi kerajaan 
seperti Jabatan Alam Sekitar, Taman 
Rekreasi.  

 
Dikhuatiri potongan-potongan pokok 
ini dibuang di tempat yang bukan 
sepatutnya kerana didapati 
beberapa buah syarikat 
pembuangan dan potongan pokok 
menawarkan harga yang sangat 
murah. 

PAGI HARI ISNIN, 24 JAMADILAKHIR 1439 / 12 MAC 2018 
  

363 

7. Yang Berhormat Pengerusi. Saya 
juga akan menyentuh mengenai 
projek Brunei Bluff and Control of 
Beach Erosion yang terletak di 
Kampung Tanjung Batu Kampung 
Sabun, Mukim Serasa Muara.  
 
Pada pandangan saya mengenai 
projek ini, bahawa ia telah pun siap 
dibina dan digunakan oleh orang 
ramai untuk beriadah dan 
sebagainya. Saya tidak melihat 
papan tanda mengenai keselamatan 
orang ramai yang menggunakan 
kawasan tersebut. Pertanyaan saya 
di sini: 

 
a. Adakah pihak Kementerian 

Pembangunan telah bersedia 
dengan apa-apa rancangan 
termasuk keselamatan orang 
ramai yang mengunjungi 
kawasan tersebut untuk 
beriadah?; dan 
 

b. Saya juga ingin bertanya di sini 
terdapat sebilangan penjaja-
penjaja yang telah 
menggunakan kawasan tersebut 
padahal terdapat papan tanda 
melarang penjaja-penjaja 
berniaga. Apakah pihak 
Kementerian Pembangunan akan 
membuat langkah-langkah untuk 
mengatasi perkara ini? 

 
8. Yang Berhormat Pengerusi, saya 

juga akan menyentuh mengenai 
rumah kerajaan yang terbiar di 
kawasan Kampung Serasa iaitu 
berek kerajaan yang di bawah 

tanggungjawab Kementerian 
Pembangunan.  
 
Pada masa ini, sehingga sekarang 
berek tersebut tidak dipedulikan 
sehingga mengundang orang-orang 
datang mencuri peralatan rumah 
tersebut. Kerajaan telah banyak 
membelanjakan dengan jumlah yang 
paling besar mengenai 
pembangunan negara.  
 
Akan tetapi rumah tersebut tidak 
dipedulikan oleh pihak Kementerian 
Pembangunan dan baru-baru ini kita 
telah melihat kebakaran yang terjadi 
di Pekan Muara, malangnya mereka 
ini di tempatkan di Pasarneka Muara 
dan kita begitu kecewa sekali 
melihat kedudukan orang-orang 
yang ditimpa kebakaran ini.   
 
Apatah sekiranya pihak kementerian 
sebelum ini akan dapat membaiki 
perumahan tersebut, mungkin 
orang-orang yang ditimpa kebakaran 
itu dapat menggunakan perumahan 
yang terbiar ini sehingga masa ini.   

 
9. Yang Berhormat Pengerusi, saya 

juga ingin menyentuh mengenai 
Pantai Serasa yang ada pada masa 
ini tanpa pengetahuan penghulu-
penghulu dan ketua-ketua kampung 
bahawa Pantai Serasa yang berada 
di hujung sekali telah ditutup selama 
ini tetapi kenyataan penutupan ini 
tidak diberikan kepada penghulu-
penghulu dan ketua-ketua kampung. 
Apakah projek yang akan dibuat      
di sana setakat ini?  
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Ianya sebahagian daripada usaha   
untuk mempermudahkan lagi  
proses mendapatkan kebenaran 
perancangan dan seterusnya 
kebenaran kemajuan sehingga 
kebenaran kesiapan kemajuan. Di 
samping itu, ke semua permohonan 
berkaitan termasuk cadangan untuk 
membangun rumah atau bangunan 
tambahan dan ubah suai rumah 
ataupun bangunan termasuk unit 
kedai hanya boleh dibuat oleh orang 
berkelayakan (QP-qualified person) 
yang dilantik oleh pemaju atau 
pemilik tanah. 
 
Persoalannya ialah kadar atau caj 
yang dikenakan oleh orang 
berkelayakan (QP-qualified person) 
ini terlalu tinggi ataupun mahal. Caj 
yang sedemikian, terpaksa juga 
dibayar oleh seseorang hanya 
sekadar membuat pengubahsuaian 
atau tambahan yang simple dan ia 
tidak melibatkan perubahan pada 
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keuntungan hanya untuk 
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oleh orang berkelayakan (QP-
qualified person); 
 

6. Yang Berhormat Pengerusi. Masalah 
pembuangan pemotongan pokok. 
Banyak iklan yang disampaikan       
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khabar yang menawarkan 
perkhidmatan pembuangan dan 
pemotongan pokok dengan harga 
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beberapa buah syarikat 
pembuangan dan potongan pokok 
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7. Yang Berhormat Pengerusi. Saya 
juga akan menyentuh mengenai 
projek Brunei Bluff and Control of 
Beach Erosion yang terletak di 
Kampung Tanjung Batu Kampung 
Sabun, Mukim Serasa Muara.  
 
Pada pandangan saya mengenai 
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orang ramai yang menggunakan 
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Pantai Serasa yang ada pada masa 
ini tanpa pengetahuan penghulu-
penghulu dan ketua-ketua kampung 
bahawa Pantai Serasa yang berada 
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ini tetapi kenyataan penutupan ini 
tidak diberikan kepada penghulu-
penghulu dan ketua-ketua kampung. 
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di sana setakat ini?  
 



PAGI HARI ISNIN, 24 JAMADILAKHIR 1439 / 12 MAC 2018 
  

364 

Sekian Yang Berhormat Pengerusi.  
Terima kasih.   

Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Terima kasih 
mengenai beberapa soalan daripada 
Yang Berhormat Pengiran Haji Mohamed 
bin Pengiran Haji Osman @ Othman.  
Kaola akan menjelaskan beberapa yang 
dapat mengenai soalan-soalan tadi. 
   
1. Isu perumahan yang rosak              

di Rancangan RPN  Panchor 
Mengkubau. Jabatan Kemajuan 
Perumahan kini giat membuat 
perundingan dengan pihak 
berkenaan yang telah membina 
rumah tersebut iaitu pihak BIBD 
sebagai agensi pelaksana pada 
mulanya. Dalam usaha 
melaksanakan kerja-kerja 
pembaikan bagi unit rumah yang 
mengalami kerosakan tersebut 
kerosakan kecil termasuklah 
vandalism dan kecurian bagi rumah-
rumah kosong yang belum 
diperuntukkan. Kerosakan di bawah 
jaminan pemborong seperti atap, cat 
rumah dan juga waterproving bagi 
rumah yang kosong yang belum 
diperuntukkan dan juga didiami.  

 
Kerosakan structure (major)                      
di bawah tanggungan pemborong 
bagi rumah kosong yang belum 
diperuntukkan dan sudah didiami.  
Pihak Kementerian Pembangunan 
juga melalui Jabatan Kemajuan 
Perumahan telah mengeluarkan 
tawaran bagi pembaikpulihan 
sebanyak 470 unit rumah bagi 

kerosakan kecil dan serjumlah 1.7 
juta telah pun diperuntukkan.   
 
Kerosakan-kerosakan ini di bawah 
jaminan pemborong dan kerosakan 
structure akan ditanggung oleh 
pihak pemborong. Akan tetapi bagi 
rumah yang telah diubah suai, maka 
warranty  rumah berkenaan dengan 
sendirinya akan terbatal dan kerja 
pembaikan akan menjadi 
tanggungjawab pemilik rumah itu 
sendiri. Selain itu, pemilik rumah 
juga bertanggungjawab bagi 
membaiki kerosakan-kerosakan 
minor defect rumah yang telah 
diperuntukkan.   

 
Mengenai pemilik-pemilik yang telah 
berjaya untuk memiliki perumahan-
perumahan perlu juga menghadiri 
taklimat semasa pengundian unit 
rumah. Pada taklimat berkenaan 
beberapa agensi berkenaan telah 
menerangkan perkara-perkara 
penting dengan syarat dan 
peraturan mengikuti Skim 
Perumahan Negara. Taklimat           
ini termasuklah tatacara menghadapi 
peraturan-peraturan membuat ubah 
suai dan tambahan rumah.   

 
Membuat tambahan rumah-rumah di 
kawasan Skim Perumahan Negara 
bukanlah dilarang, cuma pemilik 
rumah dikehendaki untuk 
mendapatkan kebenaran bertulis 
dari pihak ABCi yang berkenaan, 
dengan melantik QP atau qualified 
person yang berdaftar di pihak 
Kementerian Pembangunan, dengan 
melantik QP  tersebut, kemajuan 
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yang akan mengikut garis panduan 
yang ditetapkan dan selaras 
mengikut syarat-syarat khas tanah 
seperti nisbah plot, saiz kemajuan, 
susun atur, kedudukan dan rupa 
bentuk keluaran bangunan.   

 
Pada masa ini mana-mana rumah 
yang melanggar syarat dengan 
pengubahsuaian tanpa kebenaran 
akan diberikan teguran secara lisan 
lebih dahulu dan secara bertulis 
sebelum pihak berkenaan 
mengambil apa jua tindakan.   

 
Mengenai kes-kes menambah rumah 
tanpa kebenaran, pihak Jabatan 
ABCi  telah pun mengeluarkan 
amaran bagi mereka untuk 
memohon semula dan melantik QP 
yang berkelayakan untuk submit 
drawing  atau pelan bagi tambahan 
rumah yang tidak dibenarkan. 

 
Untuk makluman, surat-surat 
amaran telah pun dikeluarkan dan 
setakat ini tindakan selanjutnya 
untuk mendakwa membawa orang-
orang yang terlibat yang tidak 
diberikan kebenaran dan mengikut 
laporan dari ABCi sebanyak 5 kes 
telah pun dilaporkan dan dibawa ke 
pihak berkuasa.   Mengenai QP  
yang mengenakan bayaran-bayaran 
yang mungkin mahal. 
 
Mengikut peraturan-peraturan ABCi 
objektif utama akta dan peraturan 
tersebut adalah untuk menjaga 
kepentingan (protection) tuan 
rumah dalam aspek pematuhan 
terhadap kemajuan tanah dan 

pembinaan, reka bentuk (structure) 
bangunan, keselamatan pematuhan 
terhadap piawaian serta kemajuan 
tanah dapat mengikut risiko keadaan 
tapak terlibat lebih-lebih lagi 
kawasan yang berisiko tinggi seperti 
lereng-lereng bukit dan sebagainya.   

 
Walau bagaimanapun, Kementerian 
Pembangunan juga memahami akan 
kemaslahatan orang ramai yang 
berhasrat membina rumah yang 
kurang berkemampuan untuk 
membayar kos perundingan atau 
QP.   

 
Ke arah ini Kementerian 
Pembangunan mengambil langkah 
bagi beberapa inisatif yang boleh 
menangani isu ini, antara lain dalam 
proses menyediakan recommended 
scale of professional fees di bawah 
Perintah Arkitek Jurutera Profesional 
dan Jurutera Bahan 2011  
recommended scale of professional 
fees bertujuan memberikan 
transperancy dan sukat-sukat kos  
perundingan QP yang lazimnya yang 
mendapatkan perkhidmatan 
perundingan dan juga meneliti 
peraturan bagi bangunan-bangunan 
yang berskala kecil khususnya 
pembinaan rumah-rumah 
persendirian dan juga meneliti           
bagi perkhidmatan orang-orang 
berpengalaman dan pernah 
berdaftar    di Kementerian 
Pembangunan untuk memberikan 
taklimat bagi rumah-rumah 
persendirian.   
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tanggungjawab pemilik rumah itu 
sendiri. Selain itu, pemilik rumah 
juga bertanggungjawab bagi 
membaiki kerosakan-kerosakan 
minor defect rumah yang telah 
diperuntukkan.   

 
Mengenai pemilik-pemilik yang telah 
berjaya untuk memiliki perumahan-
perumahan perlu juga menghadiri 
taklimat semasa pengundian unit 
rumah. Pada taklimat berkenaan 
beberapa agensi berkenaan telah 
menerangkan perkara-perkara 
penting dengan syarat dan 
peraturan mengikuti Skim 
Perumahan Negara. Taklimat           
ini termasuklah tatacara menghadapi 
peraturan-peraturan membuat ubah 
suai dan tambahan rumah.   

 
Membuat tambahan rumah-rumah di 
kawasan Skim Perumahan Negara 
bukanlah dilarang, cuma pemilik 
rumah dikehendaki untuk 
mendapatkan kebenaran bertulis 
dari pihak ABCi yang berkenaan, 
dengan melantik QP atau qualified 
person yang berdaftar di pihak 
Kementerian Pembangunan, dengan 
melantik QP  tersebut, kemajuan 
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yang akan mengikut garis panduan 
yang ditetapkan dan selaras 
mengikut syarat-syarat khas tanah 
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kurang berkemampuan untuk 
membayar kos perundingan atau 
QP.   
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perundingan dan juga meneliti 
peraturan bagi bangunan-bangunan 
yang berskala kecil khususnya 
pembinaan rumah-rumah 
persendirian dan juga meneliti           
bagi perkhidmatan orang-orang 
berpengalaman dan pernah 
berdaftar    di Kementerian 
Pembangunan untuk memberikan 
taklimat bagi rumah-rumah 
persendirian.   
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Kementerian Pembangunan merayu 
kepada orang ramai untuk 
mengambil langkah-langkah awal 
seperti mendapatkan sebut harga 
daripada QP bekenaan iaitu QP yang 
berdaftar dan juga yang lebih 
penting supaya berwaspada dalam 
memilih kontraktor.  Kejayaan satu-
satu projek bergantung pada 3 
aspek iaitu klien, designer dan 
kontraktor. 

 
2. Mengenai soalan yang ditujukan 

kepada Jabatan Alam Sekitar, 
pemotongan pokok, untuk 
makluman Jabatan Alam Sekitar 
tidak mengawal harga bagi 
pemotongan pokok-pokok yang 
dibuat oleh syarikat-syarikat swasta 
yang hendak membuat kerja-kerja 
pemotongan pokok.  

 
Akan tetapi pembuangan sisa-sisa 
potongan perlu dibuang di pusat 
pelupusan atau dihantar sahaja          
ke syarikat kitar semula untuk 
diproses dan dijadikan kompos. 
Mengenai Projek Tanjung Batu atau 
Protection of Meragang Beach, di 
Meragang. 
 
Untuk makluman sudah terdapat 
papan-papan tanda keselamatan 
termasuk papan tanda kebersihan 
yang sudah dipasang di kawasan 
Tanjung Batu tersebut. Pihak 
kementerian melalui Jabatan Saliran 
dan Pembetungan sentiasa akan 
melihat dan menilai akan keperluan 
papan-papan tanda yang 
bersesuaian bagi mengawal 
keselamatan orang ramai. 

Bagi masalah penjaja. Pihak 
kementerian dalam proses 
berbincang bersama-sama pihak-
pihak yang berkepentingan bagi 
sama-sama menangani masalah 
penjaja yang tidak mengikut 
peraturan yang telah pun 
ditetapkan. 
 

3. Mengenai hujung Pantai Serasa, 
bukan ditutup tapi hanya dibuat 
palang supaya kenderaan tidak 
dapat masuk bagi mengelakkan 
perkara-perkara yang tidak diingini 
berlaku seperti mengawal kenderaan 
yang mendatangkan bahaya kepada 
orang ramai yang beriadah. Jalan 
masuk diberikan untuk pejalan kaki 
dan basikal sahaja. Tidak ada 
mengatakan tempat tidak 
dibenarkan masuk kecuali kenderaan 
yang menggunakan motor tambahan 
lagi kawasan tersebut sering 
mengalami air pasang dan tidak 
sesuai kenderaan untuk memasuki 
kawasan-kawasan tersebut. Usaha 
pun sudah difikirkan sama ada jenis-
jenis kenderaan yang sesuai untuk 
memasuki kawasan berkenaan. 

 
4. Mengenai jalan raya di Jalan 

Perusahaan Serasa. Ada beberapa 
faktor menyebabkan kualiti jalan 
raya terjejas iaitu seperti berikut: 
 

i. Keadaan tanah yang kurang 
stabil; 

 
ii. Edging pavement yang 

memerlukan pembaikpulih dan 
penurapan baharu; 
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iii. Penggunaan jalan oleh 
kenderaan berat yang melebihi 
muatan; 

 
iv. Keadaan cuaca, lebihan 

turunan hujan yang berterusan 
mengakibatkan kerosakan 
jalan raya iaitu potholes, 
takungan air dan sistem saliran 
yang tersekat; 

 
v. Kerosakan akibat bencana 

alam; dan 
 

vi. Pelan dan program pengurusan 
jalan raya yang memerlukan 
peruntukan besar iaitu melalui 
kerja-kerja pemuliharaan 
Rancangan Kemajuan Negara. 

 
vii. Untuk makluman Jalan 

Perusahaan Serasa akan dinaik 
taraf melalui projek RKN11 
yang tawarannya akan 
dikeluarkan pada bulan Mac 
dan akan ditutup  pada  bulan   
April ini 

 
Yang Berhormat Pengerusi setakat itu 
sahaja yang kaola dapat jawab         
dan mana-mana jawapan yang belum 
sempat  akan  ُ  kaola cuba  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
terangkan jika ada diberi masa nanti.  
 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Putera Maharaja Dato Paduka 
Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu 

Pekerma Dewa Dato Paduka Awang Haji 
Abdul Rahim. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka 
Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin 
Datu Pekerma Dewa Dato            
Paduka Awang  Haji  Abdul  Rahim:  

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ رَكَاتهُُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَ السَّلامَُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
 Yang Berhormat Pengerusi. Kaola 
hanya ingin menimbulkan isu yang 
berkaitan dengan Kod 003/000 iaitu 
Pengurusan Aset Bangunan dan Fasiliti. 
Kaola dalam kesempatan ini ingin 
menyentuh mengenai ABCi (Authority 
for Building Control and Construction 
Industry).  
 
Isu yang kaola ingin bawakan ialah 
sebelum ini hal-ehwal yang berkaitan 
dengan pembuatan tanda-tanda 
perniagaan bagi bangunan-bangunan 
perniagaan adalah di bawah 
pentadbiran beberapa agensi kerajaan 
yang berkenaan. Kalau di kawasan 
bandaran ia di bawah kuasa Jabatan 
Bandaran sementara di luar kawasan 
bandaran selama ini ia diuruskan dan 
ditadbir oleh Jabatan Daerah. 
 
Tapi itu hanya kuasa untuk pelesenan. 
Sementara urusan bagi penulisan 
Bahasa Melayu dan juga tulisan Jawi 
dalam papan-papan tanda itu sebelum 
ini diserahkan kepada Dewan Bahasa 
dan Pustaka, sesuai dengan fungsinya 
sebagai pendukung kepada kedaulatan 
Bahasa Melayu dalam Perlembagaan 
Negara.  
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Tetapi hakikatnya apabila diserahkan 
kepada ABCi  banyak permasalahan 
yang telah timbul. Antaranya ada 
papan-papan tanda itu yang tidak 
terdapat tulisan Rumi atau Jawi. Hanya 
tulisan nama kedai itu dalam bahasa 
Inggeris, malah terdapat bahasa-bahasa 
lain sudah tumpang sekaki. Bahasa-
bahasa asing yang itu bertentangan 
dengan ruling tertentu dari sejak 
sebelum merdeka lagi yang memestikan 
tulisan Jawi atau tulisan Rumi mesti 
ada. 
 
Baru-baru ini terdapat beberapa 
pengaduan yang agak serius juga iaitu 
beberapa perusahaan, kedai atau 
restoran yang papan-papan tandanya 
tidak menggunakan Bahasa Melayu, jawi 
dan sebagainya. Bila dirujukkan perkara 
ini kita mendapatkan jawapan ia telah 
diserahkan pengurusannya kepada ABCi. 
 
Perkara ini telah pernah kaola timbulkan 
semasa muzakarah dengan Kementerian 
Kebudayaan, Belia dan Sukan pada 
tahun lepas yang kaola menimbulkan 
perkara ini supaya nama-nama 
perniagaan ini lebih dikuatkan           
lagi pengurusannya dengan kaola 
cadangkan supaya diadakan 
Jawatankuasa Bertindak Bahasa Melayu 
ataupun kawalan Bahasa Melayu. Abis 
kaola telah diberitahu perkara ini telah 
dipindahkan ke ABCi bukan lagi Dewan 
Bahasa dan Pustaka. 
 
Dalam kesempatan ini kaola sukacita 
mencadangkan dengan cadangan yang 
kuat agar kuasa kebenaran ini 
dipulangkan, dikembalikan semula 
kepada Dewan Bahasa dan Pustaka, 

sesuai dengan status Dewan Bahasa 
dan Pustaka sebagai pentadbir kepada 
penyebaran Bahasa Melayu yang ada 
peruntukannya dalam Bab 82 (1) 
Perlembagaan Negara Brunei 
Darussalam 1959 iaitu Pindaan 2004 
mengenai tujuan penubuhan DBP itu 
ialah berkaitan dengan penyebaran 
Bahasa Melayu.  
 
Merekalah sebenarnya pakar dalam 
perkara ini, sedangkan pada pandangan 
kaola secara zahirnya ABCi memang 
berkepakaran dalam urusan fizikal 
bangunan, architecturenya dan lain-lain 
tetapi bukan dalam bahagian penulisan 
ataupun pengawalan Bahasa Melayu. 
Sebab itulah apabila ia diserahkan 
kepada ABCi kaola nampak semangat 
kedaulatan Bahasa Melayu dan tulisan 
Jawi itu sudah agak hilang dan seperti 
sedikit diabaikan.  
 
Kaola dengan perasaan penuh jernih 
hati mengharapkan dikembalikan 
semula autoriti pengawalan Bahasa 
Melayu dan Tulisan Jawi itu kepada 
pihak yang berkenaan iaitu Dewan 
Bahasa dan Pustaka Brunei dan 
sementara kebenaran pelesenan 
mungkin juga diperkuatkan semula 
cadangan kaola dulu supaya dibentuk 
satu jawatankuasa bertindak mengenai 
perkara ini. 
 
Dalam hal yang sama juga, dulu kaola 
pernah timbulkan supaya kerajaan 
membuat satu Akta Bahasa dan kaola 
diberitahu sudah pun ada akta itu dan  
dibuat draf-drafnya tetapi mungkin 
pihak-pihak berkenaan memikirkan 
belum sampai masanya ataupun 
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bagaimana, kaola ingin menyarankan 
supaya Akta Bahasa ini dipulihkan 
semula dan sebagai sokongan penuh 
bagi mendaulatkan Bahasa Melayu dan 
Tulisan Jawi kerana inilah sahaja 
khazanah kitani yang masih ada kitani 
pegang, iaitu tulisan jawi khususnya 
telah diabaikan di negara lain. Kita tidak 
mahu itu terjadi di Negara Brunei 
Darussalam.  
 
Sekian terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan: Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka Awang 
Haji Abdul Ghani mengenai saranan dan 
cadangan tulisan jawi di papan tanda 
iklan.  
 
Untuk makluman, papan iklan dan juga 
papan tanda adalah di bawah kawalan 
Autoriti Kawalan Bangunan dan Industri 
Pembinaan (ABCi) sejak Januari 2016.  
Sebelumnya, ia dikendalikan oleh 
Jabatan Perancang dan Desa, 
Kementerian Pembangunan dan juga 
Jabatan Bandaran, Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri, mengikut kawasan 
masing-masing.   
 
Peraturan Kawalan Bangunan 2014, 
Papan Iklan dan Papan Tanda 2016 
telah pun dibuat dan mula berkuatkuasa 
pada 15 Mac 2016. Semua permohonan 
bagi mendapatkan kebenaran iklan, 
papan iklan dan papan tanda telah pun 
dipusatkan di ABCi. Ini bermakna 
pemohon ataupun syarikat pengiklanan 

hanya perlu menghadapkan 
permohonan ke ABCi tanpa perlu 
menghadapkan permohonan ke agensi-
agensi lain seperti Dewan Bahasa dan 
Pustaka Brunei, bagi tulisan jawi dan 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
bagi penggunaan logo dan juga Jabatan 
Jalan Raya bagi pemasangan di tepi 
jalan raya dan lain-lain agensi mengikut 
keperluan. 
 
Pihak ABCi  hanya akan mengeluarkan 
surat kebenaran setelah mendapat 
ulasan dan kebenaran dari agensi-
agensi berkenaan, seperti contoh jika 
tulisan jawi yang dipaparkan pada 
papan tanda atau papan iklan tersebut 
belum atau tidak mendapat kelulusan 
dari Dewan Bahasa dan Pustaka, maka 
pihak ABCi belumlah dapat 
mengeluarkan kebenaran bagi 
pemasangan papan-papan tanda atau 
papan iklan tersebut.   
 
Begitu juga halnya jika cadangan lokasi 
papan iklan belum mendapat kebenaran 
dari Jabatan Jalan Raya maka 
permohonan tersebut belumlah dapat 
dipertimbangkan.  Dalam Peraturan-
Peraturan Kawalan Bangunan 2014, 
Papan Iklan dan Papan Tanda 2016 
telah memperuntukkan tiada seorang 
pun boleh mempamerkan ataupun 
menyebabkan atau membenarkan untuk 
dipamerkan di luar apa-apa iklan, papan 
iklan animasi, tanda arah, papan tanda 
atau tanda langit sama ada di atas 
permukaan luar mana-mana bangunan 
atau mana-mana bangunan sebarang 
premis atau di atas apa-apa struktur 
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dan Pustaka sebagai pentadbir kepada 
penyebaran Bahasa Melayu yang ada 
peruntukannya dalam Bab 82 (1) 
Perlembagaan Negara Brunei 
Darussalam 1959 iaitu Pindaan 2004 
mengenai tujuan penubuhan DBP itu 
ialah berkaitan dengan penyebaran 
Bahasa Melayu.  
 
Merekalah sebenarnya pakar dalam 
perkara ini, sedangkan pada pandangan 
kaola secara zahirnya ABCi memang 
berkepakaran dalam urusan fizikal 
bangunan, architecturenya dan lain-lain 
tetapi bukan dalam bahagian penulisan 
ataupun pengawalan Bahasa Melayu. 
Sebab itulah apabila ia diserahkan 
kepada ABCi kaola nampak semangat 
kedaulatan Bahasa Melayu dan tulisan 
Jawi itu sudah agak hilang dan seperti 
sedikit diabaikan.  
 
Kaola dengan perasaan penuh jernih 
hati mengharapkan dikembalikan 
semula autoriti pengawalan Bahasa 
Melayu dan Tulisan Jawi itu kepada 
pihak yang berkenaan iaitu Dewan 
Bahasa dan Pustaka Brunei dan 
sementara kebenaran pelesenan 
mungkin juga diperkuatkan semula 
cadangan kaola dulu supaya dibentuk 
satu jawatankuasa bertindak mengenai 
perkara ini. 
 
Dalam hal yang sama juga, dulu kaola 
pernah timbulkan supaya kerajaan 
membuat satu Akta Bahasa dan kaola 
diberitahu sudah pun ada akta itu dan  
dibuat draf-drafnya tetapi mungkin 
pihak-pihak berkenaan memikirkan 
belum sampai masanya ataupun 
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bagaimana, kaola ingin menyarankan 
supaya Akta Bahasa ini dipulihkan 
semula dan sebagai sokongan penuh 
bagi mendaulatkan Bahasa Melayu dan 
Tulisan Jawi kerana inilah sahaja 
khazanah kitani yang masih ada kitani 
pegang, iaitu tulisan jawi khususnya 
telah diabaikan di negara lain. Kita tidak 
mahu itu terjadi di Negara Brunei 
Darussalam.  
 
Sekian terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan: Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka Awang 
Haji Abdul Ghani mengenai saranan dan 
cadangan tulisan jawi di papan tanda 
iklan.  
 
Untuk makluman, papan iklan dan juga 
papan tanda adalah di bawah kawalan 
Autoriti Kawalan Bangunan dan Industri 
Pembinaan (ABCi) sejak Januari 2016.  
Sebelumnya, ia dikendalikan oleh 
Jabatan Perancang dan Desa, 
Kementerian Pembangunan dan juga 
Jabatan Bandaran, Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri, mengikut kawasan 
masing-masing.   
 
Peraturan Kawalan Bangunan 2014, 
Papan Iklan dan Papan Tanda 2016 
telah pun dibuat dan mula berkuatkuasa 
pada 15 Mac 2016. Semua permohonan 
bagi mendapatkan kebenaran iklan, 
papan iklan dan papan tanda telah pun 
dipusatkan di ABCi. Ini bermakna 
pemohon ataupun syarikat pengiklanan 

hanya perlu menghadapkan 
permohonan ke ABCi tanpa perlu 
menghadapkan permohonan ke agensi-
agensi lain seperti Dewan Bahasa dan 
Pustaka Brunei, bagi tulisan jawi dan 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
bagi penggunaan logo dan juga Jabatan 
Jalan Raya bagi pemasangan di tepi 
jalan raya dan lain-lain agensi mengikut 
keperluan. 
 
Pihak ABCi  hanya akan mengeluarkan 
surat kebenaran setelah mendapat 
ulasan dan kebenaran dari agensi-
agensi berkenaan, seperti contoh jika 
tulisan jawi yang dipaparkan pada 
papan tanda atau papan iklan tersebut 
belum atau tidak mendapat kelulusan 
dari Dewan Bahasa dan Pustaka, maka 
pihak ABCi belumlah dapat 
mengeluarkan kebenaran bagi 
pemasangan papan-papan tanda atau 
papan iklan tersebut.   
 
Begitu juga halnya jika cadangan lokasi 
papan iklan belum mendapat kebenaran 
dari Jabatan Jalan Raya maka 
permohonan tersebut belumlah dapat 
dipertimbangkan.  Dalam Peraturan-
Peraturan Kawalan Bangunan 2014, 
Papan Iklan dan Papan Tanda 2016 
telah memperuntukkan tiada seorang 
pun boleh mempamerkan ataupun 
menyebabkan atau membenarkan untuk 
dipamerkan di luar apa-apa iklan, papan 
iklan animasi, tanda arah, papan tanda 
atau tanda langit sama ada di atas 
permukaan luar mana-mana bangunan 
atau mana-mana bangunan sebarang 
premis atau di atas apa-apa struktur 
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iklan yang mandiri tanpa kebenaran 
bertulis dari pihak berkuasa ABCi. 
   
ABCi  telah dan sedang mengadakan 
perbincangan bersama Pejabat Peguam 
Negara bagi meneliti semula peraturan 
yang ada dan ini termasuklah cadangan 
untuk memberi kuasa kepada agensi-
agensi yang berkenaan seperti Dewan 
Bahasa dan Pustaka untuk membuat 
teguran dan mengambil tindakan 
bersesuaian jika didapati tulisan jawi di 
papan tanda iklan tidak mengikut 
kebenaran. 
 
Sekian saja penjelasan kaola, Yang 
Berhormat Pengerusi. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan, Yang Berhormat Dayang 
Khairunnisa binti Awang Haji Ash'ari. 
 
Yang Berhormat Dayang 
Khairunnisa binti Awang Haji 
Ash'ari:  Terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi.   ُُالسَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاته 
 
1. Kaola ingin merujuk kepada Tajuk 

SK04A - Jabatan Perancang Bandar 
dan Desa. Adakah pihak 
kementerian akan mempertimbang- 
kan lagi pembinaan perumahan 
apartmen bertingkat tinggi pada 
masa akan datang?; dan 

 
2. Kaola ingin merujuk kepada Tajuk 

SK08A - Jabatan Alam Sekitar, 
Taman dan Rekreasi:  

 
i. Inisiatif No Plastic Bag Weekend  

telah dilancarkan pada tahun 

2011.  Adakah pihak jabatan 
telah membuat kajian mengenai 
impak inisiatif ini?  Di samping 
itu, bilakah pihak jabatan 
melanjutkan inisiatif tersebut ke 
hari-hari lain seperti yang telah 
diumumkan sebelum ini?; 
 

ii. Seterusnya, juga untuk Tajuk 
SK08A - Jabatan Alam Sekitar, 
Taman dan Rekreasi.  melalui 
program-program kesedaran, 
semakin ramai yang 
menggunakan khidmat syarikat 
pengutipan sampah yang dapat 
datang ke rumah-rumah mereka                    
3 kali seminggu ataupun 
menghantar sampah-sampah            
ke tempat pembuangan sampah 
yang disediakan.   
 
Namun dalam memastikan 
pengurusan sampah dapat 
dibuat dengan lebih sistematik, 
kaola ingin merujuk semula 
kepada cadangan untuk 
menguatkuasakan khidmat 
pengutipan sampah di kawasan 
Rancangan Perumahan Negara.   
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan ada menyatakan 
dalam mukadimah beliau yang 
perkhidmatan pengutipan 
sampah secara berlanggan telah 
diperkenalkan di Rancangan 
Perpindahan Negara Kampung 
Lugu bermula Ogos 2017.  
Bagaimanakah respons inisiatif           
ini dan apakah perancangan             
pihak      kementerian        untuk  
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memperkenalkan sistem ini di 
kawasan perumahan yang lain?; 
 

iii. Adakah pihak kementerian akan 
bekerjasama dengan syarikat 
kitar semula bagi membolehkan 
mereka mengumpul barangan 
kitar semula melalui sistem yang 
sama? Sebagai contoh, 
pengumpulan sampah biasa 
pada hari Isnin, Rabu dan Sabtu 
dan pengumpulan barangan kitar 
semula pada hari Khamis; dan 
 

iv. Adakah terdapat piawaian bagi 
memastikan pelupusan bahan 
kimia berbahaya yang boleh 
dibakar (flammable hazardous 
waste) kerana pada masa ini 
tidak terdapat syarikat ataupun 
agensi yang mempunyai kapasiti 
untuk menjalankan pelupusan 
tersebut?  Terima kasih. 

 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
kepada Yang Berhormat Dayang 
Khairunnisa mengenai soalan-soalan 
tadi. Mengenai inisiatif Hari Tanpa Beg 
Plastik, pada masa ini hanya dikenakan 
pada hujung minggu sahaja iaitu pada 
hari Jumaat, Sabtu dan Ahad.   
 
Memandangkan tindak balas yang amat 
positif daripada orang ramai, pihak 
Kementerian Pembangunan melalui 
Jabatan Alam Sekitar, Taman dan 
Rekreasi bercadang untuk menambah 1 
hari lagi bagi menjadikan 4 hari tanpa 
beg plastik.  Perkara ini masih lagi 
dalam perundingan dengan gedung-

gedung perniagaan dan peniaga-
peniaga yang turut serta dalam 
melaksanakan inisiatif ini.  
 
 ُ  langkah ini diharap akan dapat إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
mengurangkan penggunaan beg plastik 
dalam usaha untuk mengurangkan 
jumlah sisa buangan yang perlu 
dilupuskan di pusat pelupusan, sekali 
gus menyumbang kepada menepati 
sasaran untuk mengurangkan jumlah 
sampah per capita iaitu 1.4 kilogram 
daripada 1 kilogram per capita 
menjelang tahun 2035.   
 
Soalan-soalan mengenai kebenaran 
membangun apartment bertingkat, 
perkara ini memang dibenarkan            
di kawasan-kawasan tertentu seperti 
pusat-pusat bandar dan di pusat-pusat 
pertumbuhan.  
 
Jabatan Perancang Bandar dan Desa 
telah pun membuat review  kepadatan 
tanah dan nisbah plot ataupun plot 
ratio. Review ini akan menjurus kepada 
meningkatkan kadar-kadar kepadatan 
tanah dan nisbah plot ratio di kawasan 
yang tertentu.   
 
Mengenai dengan soalan-soalan lain 
mungkin kalau diizinkan kaola akan 
dapat menjawabnya nanti. Terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Awang Haji Umarali bin Esung. 
 
Yang Berhormat Awang Haji  
Umarali bin Esung: حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بِسْمِ ا�ّٰ
  



PAGI HARI ISNIN, 24 JAMADILAKHIR 1439 / 12 MAC 2018 
  

370 

iklan yang mandiri tanpa kebenaran 
bertulis dari pihak berkuasa ABCi. 
   
ABCi  telah dan sedang mengadakan 
perbincangan bersama Pejabat Peguam 
Negara bagi meneliti semula peraturan 
yang ada dan ini termasuklah cadangan 
untuk memberi kuasa kepada agensi-
agensi yang berkenaan seperti Dewan 
Bahasa dan Pustaka untuk membuat 
teguran dan mengambil tindakan 
bersesuaian jika didapati tulisan jawi di 
papan tanda iklan tidak mengikut 
kebenaran. 
 
Sekian saja penjelasan kaola, Yang 
Berhormat Pengerusi. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan, Yang Berhormat Dayang 
Khairunnisa binti Awang Haji Ash'ari. 
 
Yang Berhormat Dayang 
Khairunnisa binti Awang Haji 
Ash'ari:  Terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi.   ُُالسَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاته 
 
1. Kaola ingin merujuk kepada Tajuk 

SK04A - Jabatan Perancang Bandar 
dan Desa. Adakah pihak 
kementerian akan mempertimbang- 
kan lagi pembinaan perumahan 
apartmen bertingkat tinggi pada 
masa akan datang?; dan 

 
2. Kaola ingin merujuk kepada Tajuk 

SK08A - Jabatan Alam Sekitar, 
Taman dan Rekreasi:  

 
i. Inisiatif No Plastic Bag Weekend  

telah dilancarkan pada tahun 

2011.  Adakah pihak jabatan 
telah membuat kajian mengenai 
impak inisiatif ini?  Di samping 
itu, bilakah pihak jabatan 
melanjutkan inisiatif tersebut ke 
hari-hari lain seperti yang telah 
diumumkan sebelum ini?; 
 

ii. Seterusnya, juga untuk Tajuk 
SK08A - Jabatan Alam Sekitar, 
Taman dan Rekreasi.  melalui 
program-program kesedaran, 
semakin ramai yang 
menggunakan khidmat syarikat 
pengutipan sampah yang dapat 
datang ke rumah-rumah mereka                    
3 kali seminggu ataupun 
menghantar sampah-sampah            
ke tempat pembuangan sampah 
yang disediakan.   
 
Namun dalam memastikan 
pengurusan sampah dapat 
dibuat dengan lebih sistematik, 
kaola ingin merujuk semula 
kepada cadangan untuk 
menguatkuasakan khidmat 
pengutipan sampah di kawasan 
Rancangan Perumahan Negara.   
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan ada menyatakan 
dalam mukadimah beliau yang 
perkhidmatan pengutipan 
sampah secara berlanggan telah 
diperkenalkan di Rancangan 
Perpindahan Negara Kampung 
Lugu bermula Ogos 2017.  
Bagaimanakah respons inisiatif           
ini dan apakah perancangan             
pihak      kementerian        untuk  
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memperkenalkan sistem ini di 
kawasan perumahan yang lain?; 
 

iii. Adakah pihak kementerian akan 
bekerjasama dengan syarikat 
kitar semula bagi membolehkan 
mereka mengumpul barangan 
kitar semula melalui sistem yang 
sama? Sebagai contoh, 
pengumpulan sampah biasa 
pada hari Isnin, Rabu dan Sabtu 
dan pengumpulan barangan kitar 
semula pada hari Khamis; dan 
 

iv. Adakah terdapat piawaian bagi 
memastikan pelupusan bahan 
kimia berbahaya yang boleh 
dibakar (flammable hazardous 
waste) kerana pada masa ini 
tidak terdapat syarikat ataupun 
agensi yang mempunyai kapasiti 
untuk menjalankan pelupusan 
tersebut?  Terima kasih. 

 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
kepada Yang Berhormat Dayang 
Khairunnisa mengenai soalan-soalan 
tadi. Mengenai inisiatif Hari Tanpa Beg 
Plastik, pada masa ini hanya dikenakan 
pada hujung minggu sahaja iaitu pada 
hari Jumaat, Sabtu dan Ahad.   
 
Memandangkan tindak balas yang amat 
positif daripada orang ramai, pihak 
Kementerian Pembangunan melalui 
Jabatan Alam Sekitar, Taman dan 
Rekreasi bercadang untuk menambah 1 
hari lagi bagi menjadikan 4 hari tanpa 
beg plastik.  Perkara ini masih lagi 
dalam perundingan dengan gedung-

gedung perniagaan dan peniaga-
peniaga yang turut serta dalam 
melaksanakan inisiatif ini.  
 
 ُ  langkah ini diharap akan dapat إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
mengurangkan penggunaan beg plastik 
dalam usaha untuk mengurangkan 
jumlah sisa buangan yang perlu 
dilupuskan di pusat pelupusan, sekali 
gus menyumbang kepada menepati 
sasaran untuk mengurangkan jumlah 
sampah per capita iaitu 1.4 kilogram 
daripada 1 kilogram per capita 
menjelang tahun 2035.   
 
Soalan-soalan mengenai kebenaran 
membangun apartment bertingkat, 
perkara ini memang dibenarkan            
di kawasan-kawasan tertentu seperti 
pusat-pusat bandar dan di pusat-pusat 
pertumbuhan.  
 
Jabatan Perancang Bandar dan Desa 
telah pun membuat review  kepadatan 
tanah dan nisbah plot ataupun plot 
ratio. Review ini akan menjurus kepada 
meningkatkan kadar-kadar kepadatan 
tanah dan nisbah plot ratio di kawasan 
yang tertentu.   
 
Mengenai dengan soalan-soalan lain 
mungkin kalau diizinkan kaola akan 
dapat menjawabnya nanti. Terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Awang Haji Umarali bin Esung. 
 
Yang Berhormat Awang Haji  
Umarali bin Esung: حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بِسْمِ ا�ّٰ
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 Terima kasih السَّلامَُ عَليَْكمُْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
Yang Berhormat Pengerusi.   
 
Yang Berhormat Pengerusi kaola 
bercakap mengenai Tajuk SK07A -
Jabatan Ukur.  
  

i. Kaola menyentuh mengenai sistem 
simpang-simpang jalan di Negara 
Brunei Darussalam. Terdapat 
beberapa simpang jalan yang tidak 
tersusun, terlalu panjang dan 
kadangkala sukar dilihat 
disebabkan kabur tulisannya dan 
juga terhalang oleh pokok-pokok 
dan sebagainya.  Dalam hubungan 
ini, kaola ingin bertanya: apakah 
perancangan jangka panjang 
Jabatan Ukur dalam memastikan 
sistem simpang-simpang jalan ini 
sentiasa diselenggarakan dan 
berfungsi dengan baik serta 
mudah difahami dan digunakan 
oleh orang ramai?; dan 

ii. Adakah rancangan untuk 
menyediakan lokasi petunjuk jalan 
buatan Brunei yang lengkap 
meliputi semua jalan-jalan            
di Negara Brunei Darussalam ini 
yang dikeluarkan oleh Jabatan 
Ukur sebagai panduan kepada 
orang ramai dan juga pelancong-
pelancong ke Negara Brunei 
Darussalam?  Sekian terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi. 

Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Terima kasih 
mengenai soalan daripada Yang 
Berhormat Awang Haji Umarali bin 
Esung iaitu mengenai simpang-simpang 

jalan yang tidak selaras.  Jabatan Ukur 
memang mengambil maklum tentang 
perkara ini terutama sekali di kawasan-
kawasan yang terlibat dalam pembinaan 
jalan-jalan raya dan pembinaan jalan 
raya penghubung bagi jalan-jalan 
baharu dan jalan lama.   
 
Penyelidikan secara berperingkat-
peringkat di kawasan yang telah pun 
dikenal pasti sedang dilaksanakan dan 
dijangkakan terdapat beberapa 
perubahan peralamatan bagi rumah-
rumah di kawasan tersebut yang akan 
dimaklumkan secara persuratan dan 
juga melalui perjumpaan bersama 
Penghulu, Ketua Kampung dan 
penduduk yang terlibat.  Bagi jalan-jalan 
yang disambung papan-papan tanda 
petunjuk di simpang jalan juga akan 
didirikan untuk panduan.   
 
Mengenai directional sign  ataupun jalan 
petunjuk lokasi, perkara ini satu 
cadangan  yang  baik  dan   ُ  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
Jabatan Ukur akan melihat kesesuaian 
dan pelaksanaan ini kerana dengan 
adanya memasang label-label jalan bagi 
memudahkan pengguna-pengguna jalan 
raya dan juga untuk kawasan-kawasan 
yang baharu dibuka.  Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Setelah mendengar 
beberapa orang Ahli-Ahli Yang 
Berhormat bertanya dan membuat 
kenyataan dari berbagai-bagai sudut 
mengenai Belanjawan Kementerian 
Pembangunan dan beberapa soalan 
yang berkenaan itu juga telah dijawab 
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oleh Yang Berhormat Menteri yang 
berkenaan.   
 
Saya difahamkan bahawa Yang 
Berhormat Menteri Pendidikan suka 
untuk membuat kenyataan tambahan 
dalam perbincangan Jadual Kementerian 
Pembangunan ini terutama mengenai 
satu soalan yang ditimbulkan oleh Ahli 
Yang Berhormat.  Saya persilakan Yang 
Berhormat Menteri Pendidikan. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ رَكَاتهُُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَ  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang Berhormat.  
Kaola ingin mengongsikan penjelasan 
bagi cadangan yang telah dikemukakan 
oleh Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Wahab bin Apong bagi satu kaji         
selidik dilaksanakan berhubung dengan 
pencapaian akademik anak-anak 
ataupun pelajar-pelajar yang tinggal         
di rumah-rumah teres memandangkan 
tempat mereka belajar di rumah terhad.   
 
Bagi menjelaskannya kaola 
mengongsikan di sini bahawa satu 
kajian telah dilaksanakan bagi semua 
sekolah rendah berdasarkan Pencapaian 
Penilaian Sekolah Rendah iaitu PSR 
pada tahun 2017 yang telah 
dihubungkaitkan dengan beberapa 
faktor seperti kawasan dan latar 
belakang sosioekonomi iaitu jumlah 
pelajar yang menerima bantuan bagi 
setiap sekolah dan hasil penilaian 
keseluruhan sekolah. 
 

Kajian ini meliputi keseluruhan 17 
sekolah rendah yang terletak di semua 
kawasan perumahan di negara ini. Bagi 
PSR 2017, 9 buah sekolah telah 
menunjukkan prestasi yang baik, 
manakala 5 buah sekolah mendapat 
prestasi sederhana dan 3 buah sekolah 
telah mencapai prestasi yang kurang 
memuaskan.   
 
Dapatan ini menunjukkan ada beberapa 
buah sekolah rendah yang terletak           
di kawasan perumahan ini yang juga 
mempunyai pelajar-pelajar yang ramai 
menerima bantuan telah menunjukkan 
prestasi PSR yang kurang memuaskan.  
Walau bagaimanapun, banyak juga 
sekolah yang mempunyai latar belakang 
sosioekonomi yang rendah di dalam 
kawasan-kawasan perumahan ini telah 
menunjukkan prestasi PSR yang baik. 
 
Fakta-fakta ini menunjukkan latar 
belakang sosioekonomi sesebuah 
keluarga mahupun saiz rumah sesebuah 
keluarga itu bukanlah satu-satunya 
faktor penentu prestasi pelajar-pelajar 
tersebut dalam pelajaran. Dengan yang 
demikian, isu ini memerlukan penelitian 
dengan lebih mendalam lagi oleh 
Kementerian Pendidikan dan pihak-
pihak berkepentingan yang berkenaan.   
 
Dalam masa yang sama pihak 
Kementerian Pendidikan berpendapat 
tanpa mengira saiz dan jenis rumah, 
para ibu bapa dan penjaga haruslah 
peka terhadap cara terbaik mereka 
untuk membantu anak-anak mereka 
dalam pelajaran seperti memata-matai 
kerja rumah dan ulang kaji pelajaran. 
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 Terima kasih السَّلامَُ عَليَْكمُْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
Yang Berhormat Pengerusi.   
 
Yang Berhormat Pengerusi kaola 
bercakap mengenai Tajuk SK07A -
Jabatan Ukur.  
  

i. Kaola menyentuh mengenai sistem 
simpang-simpang jalan di Negara 
Brunei Darussalam. Terdapat 
beberapa simpang jalan yang tidak 
tersusun, terlalu panjang dan 
kadangkala sukar dilihat 
disebabkan kabur tulisannya dan 
juga terhalang oleh pokok-pokok 
dan sebagainya.  Dalam hubungan 
ini, kaola ingin bertanya: apakah 
perancangan jangka panjang 
Jabatan Ukur dalam memastikan 
sistem simpang-simpang jalan ini 
sentiasa diselenggarakan dan 
berfungsi dengan baik serta 
mudah difahami dan digunakan 
oleh orang ramai?; dan 

ii. Adakah rancangan untuk 
menyediakan lokasi petunjuk jalan 
buatan Brunei yang lengkap 
meliputi semua jalan-jalan            
di Negara Brunei Darussalam ini 
yang dikeluarkan oleh Jabatan 
Ukur sebagai panduan kepada 
orang ramai dan juga pelancong-
pelancong ke Negara Brunei 
Darussalam?  Sekian terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi. 

Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Terima kasih 
mengenai soalan daripada Yang 
Berhormat Awang Haji Umarali bin 
Esung iaitu mengenai simpang-simpang 

jalan yang tidak selaras.  Jabatan Ukur 
memang mengambil maklum tentang 
perkara ini terutama sekali di kawasan-
kawasan yang terlibat dalam pembinaan 
jalan-jalan raya dan pembinaan jalan 
raya penghubung bagi jalan-jalan 
baharu dan jalan lama.   
 
Penyelidikan secara berperingkat-
peringkat di kawasan yang telah pun 
dikenal pasti sedang dilaksanakan dan 
dijangkakan terdapat beberapa 
perubahan peralamatan bagi rumah-
rumah di kawasan tersebut yang akan 
dimaklumkan secara persuratan dan 
juga melalui perjumpaan bersama 
Penghulu, Ketua Kampung dan 
penduduk yang terlibat.  Bagi jalan-jalan 
yang disambung papan-papan tanda 
petunjuk di simpang jalan juga akan 
didirikan untuk panduan.   
 
Mengenai directional sign  ataupun jalan 
petunjuk lokasi, perkara ini satu 
cadangan  yang  baik  dan   ُ  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
Jabatan Ukur akan melihat kesesuaian 
dan pelaksanaan ini kerana dengan 
adanya memasang label-label jalan bagi 
memudahkan pengguna-pengguna jalan 
raya dan juga untuk kawasan-kawasan 
yang baharu dibuka.  Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Setelah mendengar 
beberapa orang Ahli-Ahli Yang 
Berhormat bertanya dan membuat 
kenyataan dari berbagai-bagai sudut 
mengenai Belanjawan Kementerian 
Pembangunan dan beberapa soalan 
yang berkenaan itu juga telah dijawab 
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oleh Yang Berhormat Menteri yang 
berkenaan.   
 
Saya difahamkan bahawa Yang 
Berhormat Menteri Pendidikan suka 
untuk membuat kenyataan tambahan 
dalam perbincangan Jadual Kementerian 
Pembangunan ini terutama mengenai 
satu soalan yang ditimbulkan oleh Ahli 
Yang Berhormat.  Saya persilakan Yang 
Berhormat Menteri Pendidikan. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ رَكَاتهُُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَ  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang Berhormat.  
Kaola ingin mengongsikan penjelasan 
bagi cadangan yang telah dikemukakan 
oleh Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Wahab bin Apong bagi satu kaji         
selidik dilaksanakan berhubung dengan 
pencapaian akademik anak-anak 
ataupun pelajar-pelajar yang tinggal         
di rumah-rumah teres memandangkan 
tempat mereka belajar di rumah terhad.   
 
Bagi menjelaskannya kaola 
mengongsikan di sini bahawa satu 
kajian telah dilaksanakan bagi semua 
sekolah rendah berdasarkan Pencapaian 
Penilaian Sekolah Rendah iaitu PSR 
pada tahun 2017 yang telah 
dihubungkaitkan dengan beberapa 
faktor seperti kawasan dan latar 
belakang sosioekonomi iaitu jumlah 
pelajar yang menerima bantuan bagi 
setiap sekolah dan hasil penilaian 
keseluruhan sekolah. 
 

Kajian ini meliputi keseluruhan 17 
sekolah rendah yang terletak di semua 
kawasan perumahan di negara ini. Bagi 
PSR 2017, 9 buah sekolah telah 
menunjukkan prestasi yang baik, 
manakala 5 buah sekolah mendapat 
prestasi sederhana dan 3 buah sekolah 
telah mencapai prestasi yang kurang 
memuaskan.   
 
Dapatan ini menunjukkan ada beberapa 
buah sekolah rendah yang terletak           
di kawasan perumahan ini yang juga 
mempunyai pelajar-pelajar yang ramai 
menerima bantuan telah menunjukkan 
prestasi PSR yang kurang memuaskan.  
Walau bagaimanapun, banyak juga 
sekolah yang mempunyai latar belakang 
sosioekonomi yang rendah di dalam 
kawasan-kawasan perumahan ini telah 
menunjukkan prestasi PSR yang baik. 
 
Fakta-fakta ini menunjukkan latar 
belakang sosioekonomi sesebuah 
keluarga mahupun saiz rumah sesebuah 
keluarga itu bukanlah satu-satunya 
faktor penentu prestasi pelajar-pelajar 
tersebut dalam pelajaran. Dengan yang 
demikian, isu ini memerlukan penelitian 
dengan lebih mendalam lagi oleh 
Kementerian Pendidikan dan pihak-
pihak berkepentingan yang berkenaan.   
 
Dalam masa yang sama pihak 
Kementerian Pendidikan berpendapat 
tanpa mengira saiz dan jenis rumah, 
para ibu bapa dan penjaga haruslah 
peka terhadap cara terbaik mereka 
untuk membantu anak-anak mereka 
dalam pelajaran seperti memata-matai 
kerja rumah dan ulang kaji pelajaran. 
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Sebagai kesimpulannya, isu ini 
memerlukan penelitian lanjut terhadap 
berbagai-bagai faktor penentu dan juga 
berbagai-bagai pendekatan untuk 
menangani isu ini. Kaola dalam 
kesempatan ini mengucapkan 
berbanyak-banyak terima kasih kepada 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Wahab bin Apong kerana menimbulkan 
isu yang amat penting ini untuk 
perhatian lanjut Kementerian Pendidikan 
dan pihak-pihak yang berkepentingan.   
 
Sekian terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan. Sekarang saya 
mempersilakan Yang Berhormat Menteri 
Perhubungan untuk membuat 
kenyataan tambahan. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Perhubungan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ رَكَاتهُُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Kaola ingin menambah sedikit sahaja 
kepada kenyataan dan soalan yang 
diajukan oleh Yang Berhormat Pengiran 
Haji Mohamed bin Pengiran Haji Osman 
@ Othman berhubung dengan Kod 
Akaun 1106/004 iaitu mengenai menaik 
taraf Jalan Perindustrian Serasa menuju 
ke Jabatan Pulau Muara Besar dan 
mengambil kira jua ada dalam 
kenyataan awal Yang Berhormat tadi 
menyatakan ada penglibatan pihak 
Kementerian Perhubungan semasa 
membuat tinjauan di kawasan Serasa 
bersama dengan pihak Kementerian 

Pembangunan dan agensi-agensi yang 
lain baru-baru ini. 
 
Dalam hal ini, peranan Kementerian 
Perhubungan khususnya melalui 
Jabatan Pengangkutan Darat adalah 
berkaitan dengan pemantauan dan 
penguatkuasaan ke atas kenderaan-
kenderaan komersial khususnya yang 
didapati membawa muatan lebihan 
ataupun berat berlebihan.  Ia menjadi 
salah satu faktor penyumbang kepada 
kerosakan jalan raya yang telah pun 
diterangkan tadi oleh rakan Yang 
Berhormat Menteri Pembangunan.   
 
Izinkan kaola mengongsikan hasil 
statistik atau dapatan bagi tahun 2017 
sahaja, tahun lepas sejumlah 224 
kompaun secara menyeluruh, telah pun 
dikeluarkan kepada pemandu yang 
membawa muatan berlebihan iaitu 
daripada 224 kompaun  sebanyak 133 
kompaun telah dikeluarkan yang 
melibatkan  di kawasan Mukim Serasa. 
Ini menunjukkan hampir 60% daripada 
semua kesalahan kenderaan berat yang 
direkodkan sepanjang tahun 2017.  
 
Dalam hal ini, pihak Kementerian 
Perhubungan dengan kerjasama secara 
whole of nation approach dengan 
Kementerian Pembangunan, Jabatan 
Pengangkutan Darat, Jabatan Kerja 
Raya dan beberapa agensi yang 
berkepentingan yang lain secara 
berterusan sedang membuat beberapa 
sesi-sesi dialog dan musyawarah 
dengan syarikat-syarikat swasta yang 
telah dikenal pasti sebagai mereka yang 
terlibat dalam kawasan Perindustrian 
Serasa khususnya bagi memberigakan 
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kesedaran dan kefahaman mengenai 
peraturan-peraturan dan kesalahan-
kesalahan yang ada di bawah 
peruntukan Akta Lalulintas Jalan Raya.  
 
Sekian sahaja yang kaola dapat 
sampaikan dan terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Dengan minat yang 
begitu banyak yang telah pun 
ditunjukkan mengenai Tajuk yang kita 
bincangkan ini dan dengan kenyataan-
kenyataan yang dibuat dan juga dengan 
mengambil ingatan bahawa Yang 
Berhormat Menteri Pembangunan akan 
menjawab beberapa soalan lagi sama 
ada secara lisan mahupun bertulis pada 
kemudian hari ataupun pada sesuatu 
peluang yang kita berikan kepadanya 
nanti.  
 
Maka saya kira cukuplah sudah 
perbincangan kita mengenai dengan 
Jadual Kementerian Pembangunan ini 
dan saya kira berpatutan sekarang bagi 
Tajuk Kementerian Pembangunan dan 
jabatan-jabatan di bawahnya kita undi 
sama ada diluluskan atau sebaliknya.  
 
Jadi, sekarang saya ingin bertanya 
kepada Ahli-Ahli Yang Berhormat bagi 
mereka yang bersetuju bagi perkara ini 
kita luluskan sila angkat tangan. 
 

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

 
Terima kasih, nampaknya semua 
bersetuju dan tidak ada yang 
menentang. 

Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Kementerian Pembangunan dan 
jabatan-jabatan di bawahnya bagi Tajuk 
SK01A hingga Tajuk SK08A dijadikan 
sebahagian daripada Jadual. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kita telah pun 
berbincang dengan panjang lebar. Saya 
kira sangat sesuai bagi kita sekarang 
untuk bersidang semula di Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara. 
 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

 
(Majlis Mesyuarat bersidang 

semula) 
 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sekarang 
saya ingin mencadangkan supaya 
mesyuarat kita ini ditangguhkan bagi 
membolehkan kita berehat pada sebelah 
tengah  hari.  ُ  Kita  akan   إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
menyambung lagi persidangan kita pada 
sebelah petang nanti iaitu pukul 2.30 
petang.  
 
Sekian  
  وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 

 
(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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Sebagai kesimpulannya, isu ini 
memerlukan penelitian lanjut terhadap 
berbagai-bagai faktor penentu dan juga 
berbagai-bagai pendekatan untuk 
menangani isu ini. Kaola dalam 
kesempatan ini mengucapkan 
berbanyak-banyak terima kasih kepada 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Wahab bin Apong kerana menimbulkan 
isu yang amat penting ini untuk 
perhatian lanjut Kementerian Pendidikan 
dan pihak-pihak yang berkepentingan.   
 
Sekian terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan. Sekarang saya 
mempersilakan Yang Berhormat Menteri 
Perhubungan untuk membuat 
kenyataan tambahan. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Perhubungan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ رَكَاتهُُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Kaola ingin menambah sedikit sahaja 
kepada kenyataan dan soalan yang 
diajukan oleh Yang Berhormat Pengiran 
Haji Mohamed bin Pengiran Haji Osman 
@ Othman berhubung dengan Kod 
Akaun 1106/004 iaitu mengenai menaik 
taraf Jalan Perindustrian Serasa menuju 
ke Jabatan Pulau Muara Besar dan 
mengambil kira jua ada dalam 
kenyataan awal Yang Berhormat tadi 
menyatakan ada penglibatan pihak 
Kementerian Perhubungan semasa 
membuat tinjauan di kawasan Serasa 
bersama dengan pihak Kementerian 

Pembangunan dan agensi-agensi yang 
lain baru-baru ini. 
 
Dalam hal ini, peranan Kementerian 
Perhubungan khususnya melalui 
Jabatan Pengangkutan Darat adalah 
berkaitan dengan pemantauan dan 
penguatkuasaan ke atas kenderaan-
kenderaan komersial khususnya yang 
didapati membawa muatan lebihan 
ataupun berat berlebihan.  Ia menjadi 
salah satu faktor penyumbang kepada 
kerosakan jalan raya yang telah pun 
diterangkan tadi oleh rakan Yang 
Berhormat Menteri Pembangunan.   
 
Izinkan kaola mengongsikan hasil 
statistik atau dapatan bagi tahun 2017 
sahaja, tahun lepas sejumlah 224 
kompaun secara menyeluruh, telah pun 
dikeluarkan kepada pemandu yang 
membawa muatan berlebihan iaitu 
daripada 224 kompaun  sebanyak 133 
kompaun telah dikeluarkan yang 
melibatkan  di kawasan Mukim Serasa. 
Ini menunjukkan hampir 60% daripada 
semua kesalahan kenderaan berat yang 
direkodkan sepanjang tahun 2017.  
 
Dalam hal ini, pihak Kementerian 
Perhubungan dengan kerjasama secara 
whole of nation approach dengan 
Kementerian Pembangunan, Jabatan 
Pengangkutan Darat, Jabatan Kerja 
Raya dan beberapa agensi yang 
berkepentingan yang lain secara 
berterusan sedang membuat beberapa 
sesi-sesi dialog dan musyawarah 
dengan syarikat-syarikat swasta yang 
telah dikenal pasti sebagai mereka yang 
terlibat dalam kawasan Perindustrian 
Serasa khususnya bagi memberigakan 
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kesedaran dan kefahaman mengenai 
peraturan-peraturan dan kesalahan-
kesalahan yang ada di bawah 
peruntukan Akta Lalulintas Jalan Raya.  
 
Sekian sahaja yang kaola dapat 
sampaikan dan terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Dengan minat yang 
begitu banyak yang telah pun 
ditunjukkan mengenai Tajuk yang kita 
bincangkan ini dan dengan kenyataan-
kenyataan yang dibuat dan juga dengan 
mengambil ingatan bahawa Yang 
Berhormat Menteri Pembangunan akan 
menjawab beberapa soalan lagi sama 
ada secara lisan mahupun bertulis pada 
kemudian hari ataupun pada sesuatu 
peluang yang kita berikan kepadanya 
nanti.  
 
Maka saya kira cukuplah sudah 
perbincangan kita mengenai dengan 
Jadual Kementerian Pembangunan ini 
dan saya kira berpatutan sekarang bagi 
Tajuk Kementerian Pembangunan dan 
jabatan-jabatan di bawahnya kita undi 
sama ada diluluskan atau sebaliknya.  
 
Jadi, sekarang saya ingin bertanya 
kepada Ahli-Ahli Yang Berhormat bagi 
mereka yang bersetuju bagi perkara ini 
kita luluskan sila angkat tangan. 
 

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

 
Terima kasih, nampaknya semua 
bersetuju dan tidak ada yang 
menentang. 

Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Kementerian Pembangunan dan 
jabatan-jabatan di bawahnya bagi Tajuk 
SK01A hingga Tajuk SK08A dijadikan 
sebahagian daripada Jadual. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kita telah pun 
berbincang dengan panjang lebar. Saya 
kira sangat sesuai bagi kita sekarang 
untuk bersidang semula di Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara. 
 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

 
(Majlis Mesyuarat bersidang 

semula) 
 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sekarang 
saya ingin mencadangkan supaya 
mesyuarat kita ini ditangguhkan bagi 
membolehkan kita berehat pada sebelah 
tengah  hari.  ُ  Kita  akan   إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
menyambung lagi persidangan kita pada 
sebelah petang nanti iaitu pukul 2.30 
petang.  
 
Sekian  
  وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 

 
(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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Majlis Mesyuarat disambung 
semula pada pukul 2.30 petang. 

 
Yang  Berhormat  Yang  Di-Pertua:  

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ رَكَاتهُُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Ahli-Ahli Yang Berhormat,  ِ  kita ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
menyambung semula persidangan pada 
petang ini untuk membahaskan Rang 
Undang-Undang yang bergelar Rang 
Undang-Undang (2018) Perbekalan, 
2018/2019 yang telah dicadangkan oleh 
Yang Berhormat Menteri Kewangan II.   
 
Sebelum ini, kita telah pun 
membincangkan Rang Undang-Undang 
ini di Peringkat Jawatankuasa. Saya 
ingin menarik perhatian Ahli-Ahli Yang 
Berhormat semua bahawa di hadapan 
kita masih lagi banyak Tajuk-Tajuk 
Kementerian yang perlu diteliti dan 
dibincangkan bagi membolehkan kita 
meluluskan belanjawan yang baharu ini.   
 
Oleh yang demikian, saya ingin menarik 
perhatian Ahli-Ahli Yang Berhormat 
semua bahawa biarlah perbincangan 
kita itu terutamanya sekali soalan-
soalan yang akan dikemukakan oleh 
Ahli-Ahli Yang Berhormat Yang Dilantik 
itu lebih relevan dan menumpukan 
kepada bajet belanjawan di hadapan 
kita ini, kerana apa yang diperhatikan 
ada beberapa jenis soalan yang 
dikemukakan oleh Ahli-Ahli Yang 
Berhormat Yang Dilantik berulang-ulang 
ataupun secara repetitive (isu yang 
sama tetapi dikemukakan dengan cara 
yang berlainan) oleh Ahli-Ahli Yang 
Berhormat dan isu-isu  itu pun sudah 
dijawab oleh Ahli-Ahli Yang Berhormat 
Menteri-Menteri yang berkenaan sama 

ada pada tahun ini mahupun tahun yang 
sudah-sudah. 
   
Jadinya perkara yang berulang-ulang  
ini saya kira eloklah kita elakkan dan 
saya juga ingin menarik perhatian           
Ahli-Ahli Yang Berhormat semua 
bahawa perbincangan kita eloklah lebih 
fokus kepada apa yang kita bincangkan 
dan tidaklah secara melarat-larat 
kepada hal-hal yang lain yang boleh 
barangkali menarik perhatian tetapi 
tidak relevan kepada apa yang kita 
bincangkan.  
 
Maka bagi membolehkan Rang Undang-
Undang Perbekalan ini kita bincangkan 
satu per satunya. Saya tangguhkan dulu 
Persidangan Majlis Mesyuarat Negara ini 
dan majlis kita ini bersidang semula              
di Peringkat Jawatankuasa sepenuhnya.  
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 

(Mesyuarat bersidang sebagai 
Jawatankuasa) 

 
Yang       Berhormat        Pengerusi:  
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Ahli-Ahli  Yang   بسِْمِ ا�ّٰ
Berhormat. Sekarang Majlis ini 
bersidang di Peringkat Jawatankuasa 
sepenuhnya bagi menimbangkan Rang 
Undang-Undang (2018) Perbekalan, 
2018/2019 satu per satu yang kita 
ketahui bahawa Rang Undang-Undang 
yang berkenaan telah pun dicadangkan 
oleh Yang Berhormat Menteri Kewangan 
II. Pada Mesyuarat Jawatankuasa            
yang kita adakan pada sebelah pagi  
tadi kita telah pun meluluskan Jadual 
Kementerian Pembangunan dan 
jabatan-jabatan di bawahnya.  Sekarang 
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kita akan berpindah ke Tajuk Jadual 
seterusnya.   
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Tajuk SC01A - Kementerian Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kita akan mula 
membincangkan dan membahaskan 
Tajuk SC01A - Kementerian Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan. Walau 
bagaimanapun, seperti lazimnya 
sebelum Tajuk ini dibuka untuk 
dibahaskan saya ingin memberikan 
peluang kepada Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Luar Negeri dan 
Perdagangan II, untuk membentangkan 
bajet belanjawan yang disediakan ini.  
Silakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar  Negeri  dan  Perdagangan  II:  

حْيم  نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ بسِْمِ ا�ّٰ  Yang Berhormat 
Pengerusi,  Ahli - Ahli   Yang  Berhormat    
 السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Yang Berhormat Pengerusi, lebih dahulu 
kaola memanjatkan syukur ke hadrat 
ِ  سُبْحَانَهُ وَتعَاَلىَٰ   kerana dengan rahmat dan أَ�ّٰ
izin-Nya jua kita semua dapat 
menghadiri Permesyuaratan Keempat 
Belas Majlis Mesyuarat Negara yang 
mulia ini.   
 
Kaola dengan segala hormat dan  
takzim menjunjung kasih setinggi-
tingginya Kehadapan Majlis Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu‘izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 

Khairi Waddien, Sultan dan Yang                  
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, 
atas pengurniaan titah baginda pada 
hari Isnin, 17 Jamadilakhir 1439 
bersamaan 5 Mac 2018, yang akan 
menjadi ristaan bersama di Majlis 
Mesyuarat ini dan pada masa-masa 
yang akan datang. 
 
Yang Berhormat Pengerusi, Kaola ingin 
merakamkan dan ucapan tahniah 
kepada Kementerian Kewangan dalam 
penyediaan Rang Belanjawan Bagi 
Tahun 2018/2019 dan ingin 
mengucapkan terima kasih atas 
peruntukan sebanyak $116,558,840.00 
yang disediakan untuk Kementerian   
Hal Ehwal Luar Negeri dan Perdagangan 
yang juga termasuk peruntukan bagi            
43 buah perwakilan Negara Brunei 
Darussalam di luar negeri. 
 
Peruntukan tersebut akan dimanfaatkan 
sebaik mungkin dan secara berhemat 
untuk menampung keperluan 
perbelanjaan di kementerian ini,                          
$42.8 juta disediakan untuk Gaji 
Kakitangan, $69.45 juta disediakan 
untuk Perbelanjaan Berulang-ulang yang 
antara lainnya mengambil kira 
peruntukan seperti kos operasi di dalam 
negeri dan di luar negeri, perbelanjaan 
Promosi Perdagangan dan kos 
Pemeliharaan Pembinaan dan 
Pengubahsuaian dan Bangunan-
Bangunan di bawah Kementerian                   
di dalam dan di luar negeri.  
 
Manakala jumlah $4.28 juta bagi 
Rancangan Kemajuan Negara                           
di antaranya akan membiayai 
pembinaan Rumah Kediaman Rasmi                 
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Majlis Mesyuarat disambung 
semula pada pukul 2.30 petang. 
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di Canberra, Australia serta membaik 
pulih bangunan Warisan Bubungan Dua 
Belas. 
   
Untuk makluman Yang Berhormat 
Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang Berhormat 
jua, Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri 
dan Perdagangan mengurus beberapa 
bangunan di dalam dan di luar negeri 
seperti Ibu Pejabat Kementerian, Pusat 
Persidangan Antarabangsa, Berakas 
termasuk juga Bubungan Dua Belas 
serta juga 80 buah bangunan di luar 
negeri termasuk pejabat-pejabat 
perwakilan dan rumah kediaman rasmi.  
 
Bangunan-bangunan tersebut terutama-
nya Pejabat-Pejabat Perwakilan 
memainkan peranan penting bukan 
sahaja dalam meningkatkan hubungan 
dua hala dan kerjasama ekonomi   
tetapi juga dalam mempertengahkan 
tradisi dan budaya kita di dunia luar.  
 
Peruntukan tersebut juga akan 
digunakan bagi mencapai objektif-
objektif dasar luar kita yang telah 
diamalkan sejak tahun 1984 lagi bahawa 
Negara Brunei Darussalam akan terus 
mengekalkan hubungan baik dengan 
negara-negara lain berasaskan prinsip 
saling menghormati dengan nilai 
persahabatan dan keamanan. Negara 
Brunei Darussalam akan terus berusaha 
untuk menjadi ahli masyarakat dunia 
yang bertanggungjawab.  
 
Sehubungan dengan itu, kementerian 
juga menawarkan biasiswa kepada 
penuntut-penuntut dari beberapa 
negara luar untuk belajar di institusi-
institusi pendidikan tinggi di Negara 

Brunei Darussalam. Ini bukan sahaja 
membina hubungan baik bersama 
negara-negara tersebut tetapi juga  
akan meningkatkan prestij institusi-
institusi berkenaan di mata dunia.  
 
 ِ  setakat ini Negara Brunei ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
Darussalam telah menjalin hubungan 
diplomatik bersama dengan lebih 170 
buah negara, ini satu bukti kukuh 
bahawa sifat bermuzakarah dan 
bermusyawarah yang kita amalkan 
khususnya dalam Melayu Islam Beraja 
terus diamalkan dalam hubungan 
diplomatik kita di arena antarabangsa.  
 
Yang Berhormat Pengerusi. Tahun 2035 
makin hampir, persediaan yang 
komprehensif sedang dibuat bagi 
menjayakan matlamat-matlamat yang 
telah ditetapkan dalam Wawasan  
Brunei 2035. Kementerian Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan akan 
terus bekerjasama dengan kementerian-
kementerian berkenaan dalam  
mencapai matlamat-matlamat tersebut 
khususnya bagi menghasilkan sebuah 
negara yang mempunyai ekonomi yang 
dinamik dan berdaya tahan.  
 
Oleh yang demikian, salah satu 
tumpuan Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri dan Perdagangan adalah            
usaha-usaha ke arah meningkatkan 
perdagangan antarabangsa. Khususnya 
kemudahan perdagangan iaitu Trade 
Facilitisation dan promosi perdagangan 
iaitu Trade Promotion. Di samping 
mengurangkan halangan perdagangan 
sebagai strategi dalam meningkatkan 
pertumbuhan dan seterusnya 
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mempelbagaikan ekonomi Negara 
Brunei Darussalam.  
 
Dalam perkara ini, kementerian akan 
terus berusaha menjamin Negara  
Brunei Darussalam akan memperolehi 
faedah dalam perjanjian-perjanjian 
perdagangan bebas 2 hala mahupun 
serantau yang kita sertai dan juga 
dalam mana perjanjian-perjanjian 
tersebut boleh memberikan rakyat, 
peniaga dan perusahaan di Negara 
Brunei Darussalam akses pada pasaran 
yang lebih besar dan meningkatkan 
daya tarikan negara ini sebagai destinasi 
pelaburan dari luar negara.   
 
Negara Brunei Darussalam tidak 
seharusnya dilihat sebagai pasaran  
yang terdiri dari hanya 420,000 orang 
memandangkan Pulau Borneo yang 
sudah mempunyai hubungan          
jalan raya yang baik dan ekstensif 
seperti udara yang meluas ini 
memberikan akses serta kepada 
pasaran sejumlah  18 juta orang.  
 
Sehubungan dengan itu, Negara Brunei 
Darussalam juga terlibat dalam 
beberapa perjanjian perdagangan bebas 
serantau di bawah ASEAN dan juga 
Perjanjian Perdagangan Bebas ASEAN,  
kerjasama rakan-rakan dialognya yang 
membuka akses pasaran yang lebih 
luas.  
 
Dalam kesempatan ini, kaola ingin 
memaklumkan bahawa baru-baru                     
ini, Negara Brunei Darussalam                   
telah menandatangani perjanjian The 
Comprehensive and Progressive 
Agreement On Trans-Pacific Partnership 

(CPTPP) pada 8 Mac 2018 di Santiago, 
Chille bersama 10 negara lain iaitu 
Australia, Canada, Chile, Jepun, 
Malaysia, Mexico, New Zealand, Peru, 
Singapore dan Viet Nam.  
 
Perjanjian ini bukan sahaja akan 
membuka lagi laluan eksport produk-
produk tempatan kepada pasaran                   
di negara-negara tersebut yang terdiri 
daripada 500 juta penduduk tetapi juga 
akan menarik peluang pelaburan 
dengan mengambil kesempatan iklim 
pelaburan negara ini yang positif dan 
menarik.  
 
Yang Berhormat Pengerusi. Dalam 
mendukung usaha-usaha yang kaola 
sebutkan tadi ke arah mempelbagaikan 
ekonomi negara. Perwakilan-Perwakilan 
Negara Brunei Darussalam akan terus 
memainkan peranan penting dalam 
mempromosi Negara Brunei Darussalam 
sebagai sebuah negara yang aman          
dan stabil dengan persekitaran yang 
bersih dan hijau serta juga destinasi 
pelaburan dan perniagaan yang 
menarik.  
 
Ini dapat memberikan peluang           
kepada syarikat-syarikat tempatan 
untuk menubuhkan usaha sama              
dengan syarikat-syarikat luar untuk 
membolehkan mereka menembusi 
pasaran antarabangsa dan 
mengembangkan pasaran produk-
produk mereka. Perwakilan-perwakilan 
Negara Brunei Darussalam juga  
bersedia untuk membantu dalam 
mempromosi produk-produk tempatan 
yang dapat diketengahkan di negara-
negara yang mereka berada.  
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sebutkan tadi ke arah mempelbagaikan 
ekonomi negara. Perwakilan-Perwakilan 
Negara Brunei Darussalam akan terus 
memainkan peranan penting dalam 
mempromosi Negara Brunei Darussalam 
sebagai sebuah negara yang aman          
dan stabil dengan persekitaran yang 
bersih dan hijau serta juga destinasi 
pelaburan dan perniagaan yang 
menarik.  
 
Ini dapat memberikan peluang           
kepada syarikat-syarikat tempatan 
untuk menubuhkan usaha sama              
dengan syarikat-syarikat luar untuk 
membolehkan mereka menembusi 
pasaran antarabangsa dan 
mengembangkan pasaran produk-
produk mereka. Perwakilan-perwakilan 
Negara Brunei Darussalam juga  
bersedia untuk membantu dalam 
mempromosi produk-produk tempatan 
yang dapat diketengahkan di negara-
negara yang mereka berada.  
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Di samping itu, perwakilan-perwakilan 
selaku wakil Kerajaan Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam akan sentiasa 
bersedia memantau kesejahteraan 
rakyat Negara Brunei Darussalam yang 
berada di negara-negara berkenaan.  
 
Bagi memudahkan proses pemantauan, 
dalam kesempatan ini kaola sarankan 
bagi rakyat dan penduduk Negara 
Brunei Darussalam yang ingin            
membuat perjalanan ke luar negara 
untuk mendaftar secara online dalam 
laman web kementerian ataupun 
memaklumkan perwakilan-perwakilan 
Negara Brunei Darussalam di negara-
negara berkenaan.   
 
Yang Berhormat Pengerusi. 
Kesejahteraan dan kepentingan negara 
dalam arena antarabangsa akan terus 
dikekalkan. Ini dilakukan dengan 
hubungan baik sesama jiran tetangga 
negara-negara ASEAN dan negara-
negara lain dalam Pertubuhan Bangsa-
Bangsa Bersatu.  
 
Di sinilah, Negara Brunei Darussalam 
melalui Kementerian Hal-Ehwal Luar 
Negeri dan Perdaganan mengamalkan 
dasar saling menghormati terhadap 
kedaulatan, kemerdekaan dan identiti 
kebangsaan masing-masing selaku 
masyarakat dunia yang 
bertanggungjawab.  
 
Sebelum mengakhirinya, kaola ingin 
berterima kasih kepada semua Ahli  
Yang Berhormat atas pertimbangan             
dan sokongan kepada Peruntukan 

Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri         
dan Perdagangan.  
 
Sekian sahaja yang dapat kaola 
sampaikan. Terima kasih.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Luar Negeri dan Perdagangan II 
atas kenyataan ataupun mukadimah 
yang cukup komprehensif tentang 
penyediaan belanjawan dan hala tuju 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri            
dan Perdagangan bagi tahun yang akan 
mendatang ini.  
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sekarang 
saya bukakan Tajuk SC01A - 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri            
dan Perdagangan untuk dibahaskan. 
Saya persilakan Yang Berhormat Awang 
Haji Ramli bin Haji Lahit. 
 
Yang Berhormat Awang Haji             
Ramli bin Haji Lahit: حْي نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ مبِسْمِ ا�ّٰ      
Terima  kasih     Yang    Berhormat    
Pengerusi.  
 
 dan salam السَّلامَُ عَليَْكمُْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
sejahtera. Yang Berhormat Pengerusi 
dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Lebih 
dahulu kaola merakamkan ucapan 
setinggi-tinggi penghargaan dan tahniah 
kepada Yang Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Luar Negeri dan Perdagangan 
atas pembentangan mukadimah yang 
terperinci sebentar tadi.  
 
Yang Berhormat Pengerusi. Kaola 
memulakan Tajuk SC01A - Kementerian 
Hal Ehwal Luar Negeri dan Perdagangan 
dengan jumlah peruntukan 

PETANG HARI ISNIN, 24 JAMADILAKHIR 1439 / 12 MAC 2018 
  

381 

$112,228,840.00. Yang Berhormat 
Pengerusi. Kaola mengemukakan Kod  
Akaun 001/002 iaitu Pengurusan Aset 
dan Operasi yang jumlah anggaran 
2018/2019 iaitu $8,141,212.00. 
 
Dewan Persidangan Antarabangsa 
Brunei di ICC digunakan untuk 
perhimpunan dan apa jua jenis majlis-
majlis kenegaraan dan termasuk         
juga majlis lain seperti majlis 
perkahwinan dengan dikenakan sewa.  
Melihat kepada Petunjuk Prestasi Utama 
bahawa Hasil Kutipan dari Sewa 
berkenaan tahun 2016/2017 yang 
sebenarnya iaitu sejumlah $585,000.00. 
Kemudian diramalkan anggaran sasaran 
2017/2018 meningkat kepada $1.3 juta.   
 
Sasaran 2018/2019 sejumlah 
$600,000.00. Sasaran 2019 hingga 2021 
dijangka sasaran sejumlah $620 juta.  
Soalan kaola:- 
   
1. Kenapakah berlakunya perbezaan 

anggaran dan sasaran kutipan 
tersebut?; 

 
2. Berapakah kutipan sebenar 

2017/2018 yang sasarannya 
sejumlah $1.3 juta?; dan 

 
3. Adalah dicadangkan kalau boleh 

mohon dijelaskan untuk 
pengetahuan orang ramai yang 
berkeinginan untuk menyewa akan 
ketetapan harga bayaran sewa 
setiap dewan yang ada di bangunan 
Persidangan Antarabangsa Brunei? 

Seterusnya Kod Akaun 001/003 iaitu 
Pengurusan dan Perdagangan 
Antarabangsa dengan jumlah Anggaran 

Perbelanjaan 2018/2019 ialah sejumlah 
$2,789,634.00. Misi perdagangan yang 
dikendalikan oleh Kementerian Hal 
Ehwal Luar Negeri yang mengundang 
negara luar untuk membuat pameran 
dan perdagangan dan pelaburan dalam 
negeri dengan jumlah anggaran dan 
sasaran sama jumlahnya iaitu setiap 
tahun sebanyak 19 pameran bagi                
14 negara bagi tahun 2016 sehingga 
2021 dan dinyatakan juga pada tahun 
2016/2017 hanya sebanyak 9 pameran 
dan 6 buah negara sahaja yang 
menyertai dari sasaran 19 pameran dan 
14 buah negeri.   
 
Soalan kaola:- 
   
1. Apakah jenis perdagangan dan 

pelaburan utama yang sangat 
diminati oleh negara-negara 
berkenaan dan apakah hasilnya dari 
pameran tersebut? 

 
2. Negara-negara manakah iaitu 6 

buah negara yang telah terlibat 
menyertai Pameran Perdagangan 
dan Pelaburan tersebut?; 
 

3. Berkaitan dengan bantuan pelajar 
luar negeri yang disebutkan tadi            
di dalam pembentangan yang 
ditawarkan belajar di pengajian 
tinggi di negara ini.  Berapakah 
kuota dan peruntukan belanjawan 
setiap tahun yang disediakan kepada 
pelajar-pelajar luar negeri ini?; dan 

 
4. Berhubung dengan BIMP-EAGA.  

Kaola ingin tahu, apakah 
keuntungan yang telah diperolehi 
Brunei Darussalam dalam menyertai 
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Di samping itu, perwakilan-perwakilan 
selaku wakil Kerajaan Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam akan sentiasa 
bersedia memantau kesejahteraan 
rakyat Negara Brunei Darussalam yang 
berada di negara-negara berkenaan.  
 
Bagi memudahkan proses pemantauan, 
dalam kesempatan ini kaola sarankan 
bagi rakyat dan penduduk Negara 
Brunei Darussalam yang ingin            
membuat perjalanan ke luar negara 
untuk mendaftar secara online dalam 
laman web kementerian ataupun 
memaklumkan perwakilan-perwakilan 
Negara Brunei Darussalam di negara-
negara berkenaan.   
 
Yang Berhormat Pengerusi. 
Kesejahteraan dan kepentingan negara 
dalam arena antarabangsa akan terus 
dikekalkan. Ini dilakukan dengan 
hubungan baik sesama jiran tetangga 
negara-negara ASEAN dan negara-
negara lain dalam Pertubuhan Bangsa-
Bangsa Bersatu.  
 
Di sinilah, Negara Brunei Darussalam 
melalui Kementerian Hal-Ehwal Luar 
Negeri dan Perdaganan mengamalkan 
dasar saling menghormati terhadap 
kedaulatan, kemerdekaan dan identiti 
kebangsaan masing-masing selaku 
masyarakat dunia yang 
bertanggungjawab.  
 
Sebelum mengakhirinya, kaola ingin 
berterima kasih kepada semua Ahli  
Yang Berhormat atas pertimbangan             
dan sokongan kepada Peruntukan 

Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri         
dan Perdagangan.  
 
Sekian sahaja yang dapat kaola 
sampaikan. Terima kasih.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Luar Negeri dan Perdagangan II 
atas kenyataan ataupun mukadimah 
yang cukup komprehensif tentang 
penyediaan belanjawan dan hala tuju 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri            
dan Perdagangan bagi tahun yang akan 
mendatang ini.  
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sekarang 
saya bukakan Tajuk SC01A - 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri            
dan Perdagangan untuk dibahaskan. 
Saya persilakan Yang Berhormat Awang 
Haji Ramli bin Haji Lahit. 
 
Yang Berhormat Awang Haji             
Ramli bin Haji Lahit: حْي نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ مبِسْمِ ا�ّٰ      
Terima  kasih     Yang    Berhormat    
Pengerusi.  
 
 dan salam السَّلامَُ عَليَْكمُْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
sejahtera. Yang Berhormat Pengerusi 
dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Lebih 
dahulu kaola merakamkan ucapan 
setinggi-tinggi penghargaan dan tahniah 
kepada Yang Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Luar Negeri dan Perdagangan 
atas pembentangan mukadimah yang 
terperinci sebentar tadi.  
 
Yang Berhormat Pengerusi. Kaola 
memulakan Tajuk SC01A - Kementerian 
Hal Ehwal Luar Negeri dan Perdagangan 
dengan jumlah peruntukan 
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$112,228,840.00. Yang Berhormat 
Pengerusi. Kaola mengemukakan Kod  
Akaun 001/002 iaitu Pengurusan Aset 
dan Operasi yang jumlah anggaran 
2018/2019 iaitu $8,141,212.00. 
 
Dewan Persidangan Antarabangsa 
Brunei di ICC digunakan untuk 
perhimpunan dan apa jua jenis majlis-
majlis kenegaraan dan termasuk         
juga majlis lain seperti majlis 
perkahwinan dengan dikenakan sewa.  
Melihat kepada Petunjuk Prestasi Utama 
bahawa Hasil Kutipan dari Sewa 
berkenaan tahun 2016/2017 yang 
sebenarnya iaitu sejumlah $585,000.00. 
Kemudian diramalkan anggaran sasaran 
2017/2018 meningkat kepada $1.3 juta.   
 
Sasaran 2018/2019 sejumlah 
$600,000.00. Sasaran 2019 hingga 2021 
dijangka sasaran sejumlah $620 juta.  
Soalan kaola:- 
   
1. Kenapakah berlakunya perbezaan 

anggaran dan sasaran kutipan 
tersebut?; 

 
2. Berapakah kutipan sebenar 

2017/2018 yang sasarannya 
sejumlah $1.3 juta?; dan 

 
3. Adalah dicadangkan kalau boleh 

mohon dijelaskan untuk 
pengetahuan orang ramai yang 
berkeinginan untuk menyewa akan 
ketetapan harga bayaran sewa 
setiap dewan yang ada di bangunan 
Persidangan Antarabangsa Brunei? 

Seterusnya Kod Akaun 001/003 iaitu 
Pengurusan dan Perdagangan 
Antarabangsa dengan jumlah Anggaran 

Perbelanjaan 2018/2019 ialah sejumlah 
$2,789,634.00. Misi perdagangan yang 
dikendalikan oleh Kementerian Hal 
Ehwal Luar Negeri yang mengundang 
negara luar untuk membuat pameran 
dan perdagangan dan pelaburan dalam 
negeri dengan jumlah anggaran dan 
sasaran sama jumlahnya iaitu setiap 
tahun sebanyak 19 pameran bagi                
14 negara bagi tahun 2016 sehingga 
2021 dan dinyatakan juga pada tahun 
2016/2017 hanya sebanyak 9 pameran 
dan 6 buah negara sahaja yang 
menyertai dari sasaran 19 pameran dan 
14 buah negeri.   
 
Soalan kaola:- 
   
1. Apakah jenis perdagangan dan 

pelaburan utama yang sangat 
diminati oleh negara-negara 
berkenaan dan apakah hasilnya dari 
pameran tersebut? 

 
2. Negara-negara manakah iaitu 6 

buah negara yang telah terlibat 
menyertai Pameran Perdagangan 
dan Pelaburan tersebut?; 
 

3. Berkaitan dengan bantuan pelajar 
luar negeri yang disebutkan tadi            
di dalam pembentangan yang 
ditawarkan belajar di pengajian 
tinggi di negara ini.  Berapakah 
kuota dan peruntukan belanjawan 
setiap tahun yang disediakan kepada 
pelajar-pelajar luar negeri ini?; dan 

 
4. Berhubung dengan BIMP-EAGA.  

Kaola ingin tahu, apakah 
keuntungan yang telah diperolehi 
Brunei Darussalam dalam menyertai 
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BIMP-EAGA sejauh ini?  Berapakah 
kadar sumbangan BIMP-EAGA 
kepada pertumbuhan ekonomi 
negara?  

 
Sekian terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Luar 
Negeri dan Perdagangan II. Saya 
persilakan Yang Berhormat untuk 
membuat respons. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan II: 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. Terima kasih juga kepada 
Yang Berhormat Awang Haji Ramli bin 
Haji Lahit atas soalan-soalan yang 
diajukan tadi. 
 
Mengenai Pengurusan Aset terutamanya 
mengenai penggunaan ICC dan        
kutipan yang diperolehi dari tahun          
ke tahun perkara ini tertakluk kepada 
penggunaan sepenuhya ICC dari masa 
ke masa, tertakluk kepada permintaan 
dari pihak swasta ataupun orang ramai 
dan juga dengan mengambil kira 
mengadakan acara-acara rasmi negara 
pada tarikh-tarikh yang berkenaan.   
 
Oleh yang demikian, walaupun 
anggaran dari tahun ke tahun berubah, 
ini hanyalah tertakluk kepada 
permintaan market dan pada masa ini 
pun penggunaan dewan-dewan                     
di negara ini sangat juga kompetitif 
dengan adanya dewan-dewan yang            
lain yang juga memberikan harga-harga 
yang kompetitif.   

Bagi soalan mengenai kadar penyewaan 
dewan-dewan di ICC ini tertakluk 
kepada dewan-dewan yang berlainan 
dengan harga yang berlainan. Tetapi          
di sini Yang Berhormat Pengerusi 
sekiranya kaola dapat kembali kemudian 
dengan data yang lebih komprehensif 
bagi memberikan jawapan kepada Yang 
Berhormat Awang Haji Ramli bin Haji 
Lahit tadi. 
 
Manakala misi perdagangan yang dibuat 
dari tahun ke tahun dan pelaburan yang 
dikendalikan, dari segi Jabatan 
Perdagangan atau Trade, 
kebanyakannya ini bagi memastikan 
beberapa syarikat-syarikat Mikro Kecil 
dan Sederhana untuk menyertai 
pameran-pameran tertentu dan 
pelaburan tertentu di luar negara dan  
ini juga untuk Yang Berhormat Awang 
Haji Ramli bin Haji Lahit.  Pertanyaan  
tadi tertakluk kepada jemputan-
jemputan yang diberikan kepada Negara 
Brunei Darussalam walaupun dalam 
ASEAN ataupun dalam bukan ASEAN 
seperti BIMP-EAGA ataupun dalam    
APEC dan sebagainya.   
 
Jadinya pameran-pameran ini tertakluk 
kepada jemputan-jemputan yang kita 
terima bukan sahaja dari Kementerian 
Hal-Ehwal Luar Negeri dan Perdagangan 
tetapi dari yang ditujukan kepada 
kementerian-kementerian lain juga.  
Jadinya ini satu usaha Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam untuk memberi 
support ataupun sokongan bantuan 
kepada perusahaan-perusahaan mikro 
kecil dan sederhana dan bukannya 
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sebagai satu jangka yang ditetapkan 
dari tahun ke tahun.   
 
Sebagai contoh pameran-pameran              
yang selalunya kementerian membantu 
perusahaan-perusahaan mikro kecil dan 
sederhana ini dari segi pameran 
barangan dari BIMP-EAGA, yang 
diadakan di sebelah Indonesia iaitu                
di Balikpapan atau Kalimantan ataupun 
dalam ASEAN seperti pora-pora 
kementerian lain terutamanya dari segi 
pelancongan, menghadiri persidangan 
mengenai Satu Kampung Satu Produk  
di Thailand yang dipanggil OTOP (one 
tambon one product).  
 
Begitulah hakikatnya, bajet ataupun 
peruntukan yang digunakan bagi 
persidangan pelaburan ini untuk 
membantu mana-mana pengusaha 
ataupun kementerian yang memerlukan 
bantuan untuk pengusaha-pengusaha 
mereka untuk menghadiri pameran-
pameran di luar negeri. 
 
Seterusnya, mengenai keuntungan 
daripada BIMP-EAGA seperti mana              
yang kaola nyatakan tadi Borneo sahaja 
mempunyai 18 juta penduduk dan 
pasarannya terbuka kepada kita                      
di negara ini untuk menembusinya.  Ia 
sudah tersedia, mungkin dari segi 
keuntungan yang ketara bagi BIMP-
EAGA ialah yang pasaran tersebut sudah 
tersedia, tinggal lagi cuma membawa 
dan memasarkan barangan kita ataupun 
demand and supply dari setiap ahli 
dalam BIMP-EAGA itu terhadap 
barangan kita untuk disediakan. Itu saja 
Yang Berhormat Pengerusi. 

Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari @ Jahari. 
 
Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari @ Jahari:  
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan Ahli-Ahli Yang Berhormat.   

Kaola menyentuh Tajuk SC01A – 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri dan 
Perdagangan:- 
 
1. Kaola ingin tahu sejauh manakah 

keterlibatan peniaga-peniaga 
tempatan dalam aktiviti ekonomi 
BIMP-EAGA ?;  
 

2. Sejauh manakah pemberigaan 
aktiviti perniagaan BIMP-EAGA 
diberigakan kepada rakyat Negara 
Brunei Darussalam khususnya 
peniaga-peniaga tempatan; 
 

3. Adakah kita ada membuat 
kerjasama melalui BIMP-EAGA, 
membuat penyelidikan, mencipta 
variety padi baharu kerana dikira 
melalui kerjasama ini kita akan 
mendapat manfaat untuk 
mendapatkan variety padi baharu 
dilihat dari kejayaan anggota BIMP-
EAGA yang lain telah berjaya 
mengeluarkan beberapa variety padi 
seperti negara Philippines, Malaysia 
dan Indonesia?; 
 

4. Dicadangkan dan dipohonkan 
Negara Brunei Darussalam melalui 
BIMP-EAGA meminta kerjasama 
negara-negara anggota BIMP-EAGA 
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BIMP-EAGA sejauh ini?  Berapakah 
kadar sumbangan BIMP-EAGA 
kepada pertumbuhan ekonomi 
negara?  

 
Sekian terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Luar 
Negeri dan Perdagangan II. Saya 
persilakan Yang Berhormat untuk 
membuat respons. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan II: 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. Terima kasih juga kepada 
Yang Berhormat Awang Haji Ramli bin 
Haji Lahit atas soalan-soalan yang 
diajukan tadi. 
 
Mengenai Pengurusan Aset terutamanya 
mengenai penggunaan ICC dan        
kutipan yang diperolehi dari tahun          
ke tahun perkara ini tertakluk kepada 
penggunaan sepenuhya ICC dari masa 
ke masa, tertakluk kepada permintaan 
dari pihak swasta ataupun orang ramai 
dan juga dengan mengambil kira 
mengadakan acara-acara rasmi negara 
pada tarikh-tarikh yang berkenaan.   
 
Oleh yang demikian, walaupun 
anggaran dari tahun ke tahun berubah, 
ini hanyalah tertakluk kepada 
permintaan market dan pada masa ini 
pun penggunaan dewan-dewan                     
di negara ini sangat juga kompetitif 
dengan adanya dewan-dewan yang            
lain yang juga memberikan harga-harga 
yang kompetitif.   

Bagi soalan mengenai kadar penyewaan 
dewan-dewan di ICC ini tertakluk 
kepada dewan-dewan yang berlainan 
dengan harga yang berlainan. Tetapi          
di sini Yang Berhormat Pengerusi 
sekiranya kaola dapat kembali kemudian 
dengan data yang lebih komprehensif 
bagi memberikan jawapan kepada Yang 
Berhormat Awang Haji Ramli bin Haji 
Lahit tadi. 
 
Manakala misi perdagangan yang dibuat 
dari tahun ke tahun dan pelaburan yang 
dikendalikan, dari segi Jabatan 
Perdagangan atau Trade, 
kebanyakannya ini bagi memastikan 
beberapa syarikat-syarikat Mikro Kecil 
dan Sederhana untuk menyertai 
pameran-pameran tertentu dan 
pelaburan tertentu di luar negara dan  
ini juga untuk Yang Berhormat Awang 
Haji Ramli bin Haji Lahit.  Pertanyaan  
tadi tertakluk kepada jemputan-
jemputan yang diberikan kepada Negara 
Brunei Darussalam walaupun dalam 
ASEAN ataupun dalam bukan ASEAN 
seperti BIMP-EAGA ataupun dalam    
APEC dan sebagainya.   
 
Jadinya pameran-pameran ini tertakluk 
kepada jemputan-jemputan yang kita 
terima bukan sahaja dari Kementerian 
Hal-Ehwal Luar Negeri dan Perdagangan 
tetapi dari yang ditujukan kepada 
kementerian-kementerian lain juga.  
Jadinya ini satu usaha Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam untuk memberi 
support ataupun sokongan bantuan 
kepada perusahaan-perusahaan mikro 
kecil dan sederhana dan bukannya 
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sebagai satu jangka yang ditetapkan 
dari tahun ke tahun.   
 
Sebagai contoh pameran-pameran              
yang selalunya kementerian membantu 
perusahaan-perusahaan mikro kecil dan 
sederhana ini dari segi pameran 
barangan dari BIMP-EAGA, yang 
diadakan di sebelah Indonesia iaitu                
di Balikpapan atau Kalimantan ataupun 
dalam ASEAN seperti pora-pora 
kementerian lain terutamanya dari segi 
pelancongan, menghadiri persidangan 
mengenai Satu Kampung Satu Produk  
di Thailand yang dipanggil OTOP (one 
tambon one product).  
 
Begitulah hakikatnya, bajet ataupun 
peruntukan yang digunakan bagi 
persidangan pelaburan ini untuk 
membantu mana-mana pengusaha 
ataupun kementerian yang memerlukan 
bantuan untuk pengusaha-pengusaha 
mereka untuk menghadiri pameran-
pameran di luar negeri. 
 
Seterusnya, mengenai keuntungan 
daripada BIMP-EAGA seperti mana              
yang kaola nyatakan tadi Borneo sahaja 
mempunyai 18 juta penduduk dan 
pasarannya terbuka kepada kita                      
di negara ini untuk menembusinya.  Ia 
sudah tersedia, mungkin dari segi 
keuntungan yang ketara bagi BIMP-
EAGA ialah yang pasaran tersebut sudah 
tersedia, tinggal lagi cuma membawa 
dan memasarkan barangan kita ataupun 
demand and supply dari setiap ahli 
dalam BIMP-EAGA itu terhadap 
barangan kita untuk disediakan. Itu saja 
Yang Berhormat Pengerusi. 

Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari @ Jahari. 
 
Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari @ Jahari:  
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan Ahli-Ahli Yang Berhormat.   

Kaola menyentuh Tajuk SC01A – 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri dan 
Perdagangan:- 
 
1. Kaola ingin tahu sejauh manakah 

keterlibatan peniaga-peniaga 
tempatan dalam aktiviti ekonomi 
BIMP-EAGA ?;  
 

2. Sejauh manakah pemberigaan 
aktiviti perniagaan BIMP-EAGA 
diberigakan kepada rakyat Negara 
Brunei Darussalam khususnya 
peniaga-peniaga tempatan; 
 

3. Adakah kita ada membuat 
kerjasama melalui BIMP-EAGA, 
membuat penyelidikan, mencipta 
variety padi baharu kerana dikira 
melalui kerjasama ini kita akan 
mendapat manfaat untuk 
mendapatkan variety padi baharu 
dilihat dari kejayaan anggota BIMP-
EAGA yang lain telah berjaya 
mengeluarkan beberapa variety padi 
seperti negara Philippines, Malaysia 
dan Indonesia?; 
 

4. Dicadangkan dan dipohonkan 
Negara Brunei Darussalam melalui 
BIMP-EAGA meminta kerjasama 
negara-negara anggota BIMP-EAGA 
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bagi kita mengimport benih-benih 
kelapa yang berpotensi tinggi  
seperti MATAK dari Malaysia dan 
benih-benih unggul dari Philippines, 
Malaysia dan Indonesia.  
Seterusnya, supaya Negara Brunei 
Darussalam melalui aktiviti-aktiviti 
BIMP-EAGA menubuhkan Brunei 
Coconut Authority yang mengawal 
selia hal ehwal piasau termasuk 
perdagangan;   

 
5. Apakah ada perancangan kita 

melalui BIMP-EAGA membuat 
perancangan mengadakan Regional 
Airlines dalam kalangan anggota 
negara-negara BIMP-EAGA  dan jika 
ada bilakah ianya dilaksanakan;  
 

6. Pada mesyuarat BIMP-EAGA baru-
baru ini, di Negara Brunei 
Darussalam   ada 3 komuniti utama 
yang menjadi perhatian dalam 
cluster agri business iaitu padi, 
piasau dan beef cattle.  Seperti yang 
kaola usulkan pada permesyuaratan 
hari Selasa, 6 Mac 2018 telah 
mengusulkan dan mencadangkan 
menjadikan piasau diusahakan 
secara besar-besaran dijadikan Satu 
Brunei Satu komoditi.  ُ  dari  إنِْ شَاءَ ا�ّٰ
komoditi ini, akan dapat dikeluarkan 
bermacam-macam produk komersial 
yang dikira mampu meningkatkan 
KDNK negara, untuk memastikan 
cadangan ini supaya dibuat 
penyelidikan yang terperinci; dan 
 

7. Dicadangkan jua, supaya pihak 
swasta digalakkan khususnya 
agribusiness cluster BIMP-EAGA  
diberi peluang yang luas meneroka 

kegiatan pertanian yang berdaya 
maju dan berteknologi dan 
digalakkan membuat lawatan                   
ke negara-negara BIMP-EAGA untuk 
membuat study banding khususnya 
dalam pengeluaran padi dan 
komoditi-komoditi lain. Seharusnya, 
keutamaan aktiviti-aktiviti pertanian 
juga diselaraskan dengan aktiviti 
yang terkandung dalam Rancangan 
Strategik BIMP-EAGA kerana ia 
bersangkut paut dengan inspirasi 
kerajaan dalam meningkatkan hasil 
pertanian.  

 
Sekian, terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 

Yang Berhormat Pengerusi: Silakan 
Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan II: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan terima kasih juga kepada Yang 
Berhormat Awang Haji Mohimin bin Haji 
Johari @ Jahari atas soalan-soalan yang 
diberikan. 
 
Pihak swasta memang digalakkan        
untuk meneroka peluang-peluang dalam 
BIMP-EAGA di kesemua aktiviti-aktiviti 
yang dimajukan. Seperti mana yang 
dinyatakan awal tadi Rantau BIMP-EAGA  
memang berjaya menarik pelaburan 
masuk ke negara-negara BIMP-EAGA 
keseluruhannya dan keuntungan dari 
BIMP-EAGA juga meningkat dari 
setahun ke setahun.   
 
Oleh yang demikian, usaha yang 
diadakan di bawah landasan BIMP-EAGA 
ini mendapat sokongan yang padu dari 
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tahap yang tertinggi iaitu ketua-ketua 
negara BIMP-EAGA dan tahun lepas 
ketua-ketua negara BIMP-EAGA telah 
meluluskan atau  mengesahkan Visi 
BIMP-EAGA 2025 iaitu rancangan hala 
tuju BIMP-EAGA bagi tempoh 2017 
sampai 2025 untuk menjadikan rantau 
ini berdaya tahan, inklusif, mapan, 
kompetitif dari segi ekonomi melalui 
industri-industri pembuatan yang 
berdaya saing, industri pertanian dan 
perikanan yang sustainable serta 
pelancongan yang berdaya tahan. 
 
Yang Berhormat Pengerusi, sukacita 
kaola kembali kepada isu yang 
dibangkitkan mengenai kerjasama 
dalam bidang-bidang pertanian seperti 
penyelidikan variety padi ataupun 
kerjasama dalam benih-benih kelapa.  
Perkara ini, dalam benih-benih kelapa 
didorong oleh sektor swasta (private 
sector).  
 
Jadinya, sekiranya ada sektor swasta 
yang membangkitkan keperluan untuk 
mengadakan industri tersebut dalam 
BIMP-EAGA secara bilateral ataupun 
lebih trilateral dan sebagainya maka 
barulah kita dapat mengusahakannya 
bersama dari segi kerajaan dalam  
BIMP-EAGA ini untuk mengadakan 
dasar-dasar yang lebih menarik untuk 
meningkatkan industri-industri yang 
akan dimajukan.  
 
Ia bukannya government driven, 
sekiranya sektor swasta menginginkan 
untuk bekerjasama dalam membuat 
penyelidikan ataupun berkongsi 
maklumat mengenai jenis-jenis variety 
padi, maka pihak kerajaan 

meningkatkan usaha ini untuk membuat 
perundingan selanjutnya. 
 
Mengenai perancangan regional airlines 
ini sekali lagi kaola nyatakan sekiranya 
sudah ada sektor swasta yang 
berkeinginan untuk membuat regional 
airlines barulah ia akan dirundingkan 
pada tahap pihak kerajaan. 
 
Memang dari segi sektor swasta, ada 
sudah menyuarakan keinginannya tetapi 
di Mesyuarat Menteri-Menteri BIMP- 
EAGA pada penghujung tahun lepas 
perkara ini masih lagi dalam             
tahap exploratory kerana dari segi 
komersialnya belum dapat membuahkan 
kerjasama yang konkrit. Itu sahaja         
Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
kira barangkali pihak yang berkenaan 
mengenai pertanian di Negara Brunei 
Darussalam juga mungkin boleh meneliti 
apa yang telah disuarakan oleh Ahli 
Yang Berhormat tadi terutama dengan 
exchange spesis kelapa misalannya 
ataupun spesis kelapa atau padi yang 
boleh ditanam di negara kita. Apa lagi 
waktu ini  kita menempuhi era bahawa 
kita memberikan tumpuan yang banyak 
kepada kerja-kerja atau projek-projek 
pertanian berhubung dengan 
terutamanya sara diri dan mengenai 
pemakanan kita.  
 
Apahal kalau sekiranya saya minta 
Kementerian Sumber-Sumber Utama 
dan Pelancongan untuk memberikan 
reaksinya. 
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bagi kita mengimport benih-benih 
kelapa yang berpotensi tinggi  
seperti MATAK dari Malaysia dan 
benih-benih unggul dari Philippines, 
Malaysia dan Indonesia.  
Seterusnya, supaya Negara Brunei 
Darussalam melalui aktiviti-aktiviti 
BIMP-EAGA menubuhkan Brunei 
Coconut Authority yang mengawal 
selia hal ehwal piasau termasuk 
perdagangan;   

 
5. Apakah ada perancangan kita 

melalui BIMP-EAGA membuat 
perancangan mengadakan Regional 
Airlines dalam kalangan anggota 
negara-negara BIMP-EAGA  dan jika 
ada bilakah ianya dilaksanakan;  
 

6. Pada mesyuarat BIMP-EAGA baru-
baru ini, di Negara Brunei 
Darussalam   ada 3 komuniti utama 
yang menjadi perhatian dalam 
cluster agri business iaitu padi, 
piasau dan beef cattle.  Seperti yang 
kaola usulkan pada permesyuaratan 
hari Selasa, 6 Mac 2018 telah 
mengusulkan dan mencadangkan 
menjadikan piasau diusahakan 
secara besar-besaran dijadikan Satu 
Brunei Satu komoditi.  ُ  dari  إنِْ شَاءَ ا�ّٰ
komoditi ini, akan dapat dikeluarkan 
bermacam-macam produk komersial 
yang dikira mampu meningkatkan 
KDNK negara, untuk memastikan 
cadangan ini supaya dibuat 
penyelidikan yang terperinci; dan 
 

7. Dicadangkan jua, supaya pihak 
swasta digalakkan khususnya 
agribusiness cluster BIMP-EAGA  
diberi peluang yang luas meneroka 

kegiatan pertanian yang berdaya 
maju dan berteknologi dan 
digalakkan membuat lawatan                   
ke negara-negara BIMP-EAGA untuk 
membuat study banding khususnya 
dalam pengeluaran padi dan 
komoditi-komoditi lain. Seharusnya, 
keutamaan aktiviti-aktiviti pertanian 
juga diselaraskan dengan aktiviti 
yang terkandung dalam Rancangan 
Strategik BIMP-EAGA kerana ia 
bersangkut paut dengan inspirasi 
kerajaan dalam meningkatkan hasil 
pertanian.  

 
Sekian, terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 

Yang Berhormat Pengerusi: Silakan 
Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan II: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan terima kasih juga kepada Yang 
Berhormat Awang Haji Mohimin bin Haji 
Johari @ Jahari atas soalan-soalan yang 
diberikan. 
 
Pihak swasta memang digalakkan        
untuk meneroka peluang-peluang dalam 
BIMP-EAGA di kesemua aktiviti-aktiviti 
yang dimajukan. Seperti mana yang 
dinyatakan awal tadi Rantau BIMP-EAGA  
memang berjaya menarik pelaburan 
masuk ke negara-negara BIMP-EAGA 
keseluruhannya dan keuntungan dari 
BIMP-EAGA juga meningkat dari 
setahun ke setahun.   
 
Oleh yang demikian, usaha yang 
diadakan di bawah landasan BIMP-EAGA 
ini mendapat sokongan yang padu dari 
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tahap yang tertinggi iaitu ketua-ketua 
negara BIMP-EAGA dan tahun lepas 
ketua-ketua negara BIMP-EAGA telah 
meluluskan atau  mengesahkan Visi 
BIMP-EAGA 2025 iaitu rancangan hala 
tuju BIMP-EAGA bagi tempoh 2017 
sampai 2025 untuk menjadikan rantau 
ini berdaya tahan, inklusif, mapan, 
kompetitif dari segi ekonomi melalui 
industri-industri pembuatan yang 
berdaya saing, industri pertanian dan 
perikanan yang sustainable serta 
pelancongan yang berdaya tahan. 
 
Yang Berhormat Pengerusi, sukacita 
kaola kembali kepada isu yang 
dibangkitkan mengenai kerjasama 
dalam bidang-bidang pertanian seperti 
penyelidikan variety padi ataupun 
kerjasama dalam benih-benih kelapa.  
Perkara ini, dalam benih-benih kelapa 
didorong oleh sektor swasta (private 
sector).  
 
Jadinya, sekiranya ada sektor swasta 
yang membangkitkan keperluan untuk 
mengadakan industri tersebut dalam 
BIMP-EAGA secara bilateral ataupun 
lebih trilateral dan sebagainya maka 
barulah kita dapat mengusahakannya 
bersama dari segi kerajaan dalam  
BIMP-EAGA ini untuk mengadakan 
dasar-dasar yang lebih menarik untuk 
meningkatkan industri-industri yang 
akan dimajukan.  
 
Ia bukannya government driven, 
sekiranya sektor swasta menginginkan 
untuk bekerjasama dalam membuat 
penyelidikan ataupun berkongsi 
maklumat mengenai jenis-jenis variety 
padi, maka pihak kerajaan 

meningkatkan usaha ini untuk membuat 
perundingan selanjutnya. 
 
Mengenai perancangan regional airlines 
ini sekali lagi kaola nyatakan sekiranya 
sudah ada sektor swasta yang 
berkeinginan untuk membuat regional 
airlines barulah ia akan dirundingkan 
pada tahap pihak kerajaan. 
 
Memang dari segi sektor swasta, ada 
sudah menyuarakan keinginannya tetapi 
di Mesyuarat Menteri-Menteri BIMP- 
EAGA pada penghujung tahun lepas 
perkara ini masih lagi dalam             
tahap exploratory kerana dari segi 
komersialnya belum dapat membuahkan 
kerjasama yang konkrit. Itu sahaja         
Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
kira barangkali pihak yang berkenaan 
mengenai pertanian di Negara Brunei 
Darussalam juga mungkin boleh meneliti 
apa yang telah disuarakan oleh Ahli 
Yang Berhormat tadi terutama dengan 
exchange spesis kelapa misalannya 
ataupun spesis kelapa atau padi yang 
boleh ditanam di negara kita. Apa lagi 
waktu ini  kita menempuhi era bahawa 
kita memberikan tumpuan yang banyak 
kepada kerja-kerja atau projek-projek 
pertanian berhubung dengan 
terutamanya sara diri dan mengenai 
pemakanan kita.  
 
Apahal kalau sekiranya saya minta 
Kementerian Sumber-Sumber Utama 
dan Pelancongan untuk memberikan 
reaksinya. 
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Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan: 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. Kaola akan menyentuh                 
2 perkara sahaja buat masa ini dan 
nanti menambah lagi semasa sesi 
perbahasan berkenaan dengan 
Kementerian Sumber-Sumber Utama 
dan Pelancongan. 
 
Berkenaan dengan variety padi berhasil 
tinggi memang banyak platfom untuk 
kementerian bertukar fikiran dengan 
pihak-pihak BIMP-EAGA ataupun 
kerajaan di Malaysia, Indonesia dan 
Filipina untuk mendapatkan input 
benefit ataupun mendapat faedah 
daripada perkembangan sektor 
pertanian di negara-negara berkenaan 
terutama dari segi jenis-jenis padi yang 
dihasilkan di negara berkenaan yang 
dapat kita rundingkan untuk dapat 
ditanam di negara ini. 
 
Pada masa ini pun kita sedang membuat 
beberapa arrangement dengan sebuah 
company dari Indonesia untuk mencuba 
variety padi, yang hasil di negara 
berkenaan boleh mengeluarkan padi 
sehingga lebih 10 tan satu hektar           
satu musim dan telah mengadakan 
percubaan di sini selama 3 kali malah 
pada hari ini hari penuaian yang terakhir 
yang secara purata walaupun hasilnya 
sampai 12 tan di Indonesia, di sini cuma 
dapat membuahkan 6 tan sahaja satu 
hektar semusim (separuh sahaja). 
 
Ini adalah disebabkan oleh keadaan 
tanah yang berlainan kerana                        
di Indonesia tanahnya lebih subur 
disebabkan oleh keberadaan gunung-

gunung berapi di sana mungkin sama 
juga dengan di negara Filipina dan juga 
perbezaan dari segi kebanyakan sumber 
air lebih menguntungkan di negara-
negara berkenaan.  
 
Jadi perkara ini memang telah dibuat 
dan dicuba bukan saja pertama kali, 
telah beberapa kali. Selain itu kita juga 
berunding dengan negara selain 
daripada BIMP-EAGA, di negara China 
dan Myanmar untuk mendapatkan 
bantuan mereka dari segi saintifik kajian 
bagaimana kita boleh mengeluarkan 
padi hybrid untuk ditanam di sini               
yang boleh menghasilkan variety padi 
yang berhasil tinggi sehingga 8 ke 10 
tan satu hektar semusim.  ُ  akan إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
terus diusahakan. 
 
Berkenaan import kelapa. Seperti juga 
yang dinyatakan oleh rakan saya tadi 
Yang Berhormat Menteri Hal-Ehwal Luar 
Negeri dan Perdagangan II, ertinya ini 
didrive oleh private sektor sendiri. 
Seperti yang kita ketahui masa ini                  
kita sudah ada industri minyak kelapa 
dara yang diusahakan oleh beberapa 
pengusaha di beberapa daerah                        
di Negara Brunei Darussalam dan 
memang diakui satu masalah yang 
dihadapi ialah kekurangan sumber input 
kelapa untuk mereka membesarkan 
perusahaan mereka. 
 
Kementerian sudah pun berunding 
dengan beberapa orang pengusaha ini 
untuk membuka jalan kepada mereka. 
Jika mereka mahu untuk mengimport 
kelapa dari Filipina, Thailand ataupun 
Malaysia, terpulang pada mereka yang 
mana sesuai untuk kegunaan mereka 
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dalam mengembangkan perusahaan 
kelapa dara. Ini terpulang juga kepada 
kos yang akan dihadapi oleh mereka 
sebelum mereka membuat decision 
untuk membeli kelapa dari luar negara 
ataupun tidak. 
 
Untuk menanam kelapa di negara kita, 
tidak dihalang tetapi seperti yang kita 
ketahui negara kita sebuah negara yang 
kecil untuk berladang secara besar-
besaran dan mungkin ada cabaran juga 
untuk lebih besar lagi dari sekarang jika 
mengambil unjuran sehingga Ke-10 
tahun akan datang. 
 
Jadi import satu cara kita untuk 
memastikan industri proses akan terus 
berkembang. Oleh yang demikian, 
kawalan terhadap kos oleh pengusaha 
adalah penting supaya walaupun 
kenaikan dari import tapi kos-kos lain 
dapat dikawal. 
 
Sekian sahaja dahulu untuk kenyataan 
kaola Yang Berhormat Pengerusi 
sebagai menjawab soalan daripada 
Yang Berhormat Awang Muhimin bin 
Haji Johari @ Jahari, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan. 
Sekarang saya mempersilakan Yang 
Berhormat Dayang Siti Rozaimeriyanty 
binti Dato Seri Laila Jasa Haji Abdul 
Rahman. 
 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato                      
Seri Laila Jasa Haji Abdul  Rahman: 

Terima  Kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ رَكَاتهُُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَ  بِسْمِ ا�ّٰ      
Saya ingin mengucapkan tahniah dan 
terima kasih atas mukadimah Yang 
Berhormat Dato Seri Paduka Awang Haji 
Erywan bin Pehin Datu Pekerma Jaya 
Haji Mohd. Yusof, Menteri Hal-Ehwal 
Luar Negara dan Perdagangan II. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Sukacita saya lebih 
dahulu ingin mengucapkan tahniah 
kepada Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri dan Perdagangan bersama 
dengan Jabatan Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian atas usaha-usaha yang  
jitu bagi mengetengahkan syarikat-
syarikat tempatan ke luar negara 
melalui ekspo-ekspo antarabangsa 
seperti Ekspo Ke-14 yang diadakan             
di  Nanning, China pada tahun lepas 
iaitu sebanyak 119 syarikat tempatan 
telah mengikuti ekspo tersebut. Ini satu 
usaha yang sangat baik untuk 
memberikan pendedahan kepada 
pengusaha-pengusaha tempatan kita.  
 
Saya juga ingin merakamkan ucapan 
tahniah atas penandatanganan 
perjanjian Trans Pacific Partnership 
(TPP) yang diperbaharui kepada 
Comprehensive dan Progressive 
Agreement for Trans Pacific Partnership 
(CTPP) di antara 11  buah negara         
yang terlibat pada 8 Mac 2018 baru-
baru ini. Kembali kepada soalan saya:- 
 
1. Saya ingin menyentuh mengenai 

salah satu Petunjuk Prestasi Utama 
di bawah Kementerian Hal Ehwal 
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Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan: 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. Kaola akan menyentuh                 
2 perkara sahaja buat masa ini dan 
nanti menambah lagi semasa sesi 
perbahasan berkenaan dengan 
Kementerian Sumber-Sumber Utama 
dan Pelancongan. 
 
Berkenaan dengan variety padi berhasil 
tinggi memang banyak platfom untuk 
kementerian bertukar fikiran dengan 
pihak-pihak BIMP-EAGA ataupun 
kerajaan di Malaysia, Indonesia dan 
Filipina untuk mendapatkan input 
benefit ataupun mendapat faedah 
daripada perkembangan sektor 
pertanian di negara-negara berkenaan 
terutama dari segi jenis-jenis padi yang 
dihasilkan di negara berkenaan yang 
dapat kita rundingkan untuk dapat 
ditanam di negara ini. 
 
Pada masa ini pun kita sedang membuat 
beberapa arrangement dengan sebuah 
company dari Indonesia untuk mencuba 
variety padi, yang hasil di negara 
berkenaan boleh mengeluarkan padi 
sehingga lebih 10 tan satu hektar           
satu musim dan telah mengadakan 
percubaan di sini selama 3 kali malah 
pada hari ini hari penuaian yang terakhir 
yang secara purata walaupun hasilnya 
sampai 12 tan di Indonesia, di sini cuma 
dapat membuahkan 6 tan sahaja satu 
hektar semusim (separuh sahaja). 
 
Ini adalah disebabkan oleh keadaan 
tanah yang berlainan kerana                        
di Indonesia tanahnya lebih subur 
disebabkan oleh keberadaan gunung-

gunung berapi di sana mungkin sama 
juga dengan di negara Filipina dan juga 
perbezaan dari segi kebanyakan sumber 
air lebih menguntungkan di negara-
negara berkenaan.  
 
Jadi perkara ini memang telah dibuat 
dan dicuba bukan saja pertama kali, 
telah beberapa kali. Selain itu kita juga 
berunding dengan negara selain 
daripada BIMP-EAGA, di negara China 
dan Myanmar untuk mendapatkan 
bantuan mereka dari segi saintifik kajian 
bagaimana kita boleh mengeluarkan 
padi hybrid untuk ditanam di sini               
yang boleh menghasilkan variety padi 
yang berhasil tinggi sehingga 8 ke 10 
tan satu hektar semusim.  ُ  akan إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
terus diusahakan. 
 
Berkenaan import kelapa. Seperti juga 
yang dinyatakan oleh rakan saya tadi 
Yang Berhormat Menteri Hal-Ehwal Luar 
Negeri dan Perdagangan II, ertinya ini 
didrive oleh private sektor sendiri. 
Seperti yang kita ketahui masa ini                  
kita sudah ada industri minyak kelapa 
dara yang diusahakan oleh beberapa 
pengusaha di beberapa daerah                        
di Negara Brunei Darussalam dan 
memang diakui satu masalah yang 
dihadapi ialah kekurangan sumber input 
kelapa untuk mereka membesarkan 
perusahaan mereka. 
 
Kementerian sudah pun berunding 
dengan beberapa orang pengusaha ini 
untuk membuka jalan kepada mereka. 
Jika mereka mahu untuk mengimport 
kelapa dari Filipina, Thailand ataupun 
Malaysia, terpulang pada mereka yang 
mana sesuai untuk kegunaan mereka 
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dalam mengembangkan perusahaan 
kelapa dara. Ini terpulang juga kepada 
kos yang akan dihadapi oleh mereka 
sebelum mereka membuat decision 
untuk membeli kelapa dari luar negara 
ataupun tidak. 
 
Untuk menanam kelapa di negara kita, 
tidak dihalang tetapi seperti yang kita 
ketahui negara kita sebuah negara yang 
kecil untuk berladang secara besar-
besaran dan mungkin ada cabaran juga 
untuk lebih besar lagi dari sekarang jika 
mengambil unjuran sehingga Ke-10 
tahun akan datang. 
 
Jadi import satu cara kita untuk 
memastikan industri proses akan terus 
berkembang. Oleh yang demikian, 
kawalan terhadap kos oleh pengusaha 
adalah penting supaya walaupun 
kenaikan dari import tapi kos-kos lain 
dapat dikawal. 
 
Sekian sahaja dahulu untuk kenyataan 
kaola Yang Berhormat Pengerusi 
sebagai menjawab soalan daripada 
Yang Berhormat Awang Muhimin bin 
Haji Johari @ Jahari, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan. 
Sekarang saya mempersilakan Yang 
Berhormat Dayang Siti Rozaimeriyanty 
binti Dato Seri Laila Jasa Haji Abdul 
Rahman. 
 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato                      
Seri Laila Jasa Haji Abdul  Rahman: 

Terima  Kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ رَكَاتهُُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَ  بِسْمِ ا�ّٰ      
Saya ingin mengucapkan tahniah dan 
terima kasih atas mukadimah Yang 
Berhormat Dato Seri Paduka Awang Haji 
Erywan bin Pehin Datu Pekerma Jaya 
Haji Mohd. Yusof, Menteri Hal-Ehwal 
Luar Negara dan Perdagangan II. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Sukacita saya lebih 
dahulu ingin mengucapkan tahniah 
kepada Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri dan Perdagangan bersama 
dengan Jabatan Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian atas usaha-usaha yang  
jitu bagi mengetengahkan syarikat-
syarikat tempatan ke luar negara 
melalui ekspo-ekspo antarabangsa 
seperti Ekspo Ke-14 yang diadakan             
di  Nanning, China pada tahun lepas 
iaitu sebanyak 119 syarikat tempatan 
telah mengikuti ekspo tersebut. Ini satu 
usaha yang sangat baik untuk 
memberikan pendedahan kepada 
pengusaha-pengusaha tempatan kita.  
 
Saya juga ingin merakamkan ucapan 
tahniah atas penandatanganan 
perjanjian Trans Pacific Partnership 
(TPP) yang diperbaharui kepada 
Comprehensive dan Progressive 
Agreement for Trans Pacific Partnership 
(CTPP) di antara 11  buah negara         
yang terlibat pada 8 Mac 2018 baru-
baru ini. Kembali kepada soalan saya:- 
 
1. Saya ingin menyentuh mengenai 

salah satu Petunjuk Prestasi Utama 
di bawah Kementerian Hal Ehwal 
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Luar Negeri dan Perdagangan yang 
telah dinyatakan di dalam senarai 
Anggaran Hasil dan Perbelanjaan 
Negara Tahun Kewangan 2018/2019 
iaitu mengenal pasti syarikat-
syarikat asing yang berpotensi untuk 
mengadakan usaha sama dengan 
syarikat-syarikat Negara Brunei 
Darussalam di luar negara atau dan 
membuat pelaburan di Negara 
Brunei Darussalam.  
 
Ini adalah bagi menjunjung titah 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam  mengenai  memperkasa 
kan perekonomian negara. 

Saya ingin mengetahui dengan  
lebih lanjut mengenai pencapaian 
prestasi iaitu Anggaran Tahun 
Kewangan 2017/2018 sebanyak 86 
buah syarikat. Begitu juga dengan 
anggaran sasaran pada tahun 
2018/2019 sehinggalah sasaran 
2021 iaitu sasaran 86 buah syarikat.  
 
Apakah hasil sebenar pencapaian 
prestasi ini pada Tahun Kewangan 
2017/2018 berbanding dengan 
sasaran yang telah dianggarkan? 
Apakah potensi syarikat-syarikat 
yang telah dikenal pasti setakat           
ini untuk bekerjasama dengan 
syarikat-syarikat tempatan kita yang 
berada di luar negeri, jika ada?  
 
Adakah inisiatif-inisiatif yang telah 
dilaksanakan bersama agensi-agensi 
kerajaan yang berkepentingan bagi 
membantu MSME untuk berpotensi 

untuk mengembangkan produk-
produk mereka di luar negara, 
bukan sahaja melalui ekspo-ekspo 
yang telah diadakan bahkan lebih 
kepada mempromosikan produk-
produk ini di luar negara? 
 
Saya yakin jika pihak Kementerian 
Hal Ehwal Luar Negeri dan 
Perdagangan dapat membuka jalan 
melalui misi-misi perdagangan dan 
membuat beberapa perjanjian usaha 
sama dengan negara-negara yang 
berpotensi untuk diceburi supaya 
akan dapat menolong pengusaha-
pengusaha tempatan untuk              
bergiat aktif dalam mempromosikan 
produk-produk tempatan.  
 
Ini juga akan membantu 
peningkatan pencapaian KPI          
pihak Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri dan Perdagangan dan 
mengembangkan lagi kepelbagaian 
kemasukan ekonomi dalam negara 
kita seperti mana Yang Berhormat 
jelaskan tadi. 
 
Saya juga ingin merujuk kembali 
soalan Yang Berhormat Pehin Datu 
Imam Dato Paduka Seri Setia        
Ustaz Haji Awang Abdul Hamid bin 
Bakal pada musim persidangan 
tahun lepas, mengenai pelantikan 
atace-atace perdagangan di negara-
negara yang berpotensi untuk            
kita memasarkan produk-produk 
negara.  
 
Adakah sudah rancangan untuk 
merombak kembali proses 
penyaluran dan penyediaan attache 
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Perdagangan melalui kedutaan-
kedutaan Brunei yang berpotensi di 
luar negara (selected potential 
country)?  
 
Adakah sudah inisiatif-inisiatif           
pihak Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri dan Perdagangan untuk 
mengenalkan produk-produk 
tempatan melalui program-program 
komersial yang dikendalikan oleh 
aktiviti-aktiviti perkhidmatan 
komersial di kedutaan-kedutaan 
Brunei di negara-negara yang 
berpotensi; 
 

2. Menyentuh mengenai peruntukan di 
perbelanjaan Kemajuan di bawah 
Kod Akaun 002/000 - Pengurusan 
Pejabat Perwakilan  Luar Negeri iaitu 
Bangunan Awam. Telah disenaraikan 
di bawah Tajuk tersebut Projek-
Projek Pembinaan dan 
Pengubahsuaian Kediaman Rasmi 
serta bangunan-bangunan Pejabat 
Kedutaan Besar di luar negara bagi 
Pesuruhjaya-Pesuruhjaya Tinggi 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Adakah penglibatan ahli-ahli 
profesional negara kita dalam 
projek-projek kemajuan ini? Ini jika 
dilihat dari segi pendedahan dan 
pengetahuan reka bentuk 
pembangunan tempatan ahli-ahli 
profesional kita lebih banyak 
mengetahui lagi akan budaya                
MIB dan reka bentuk yang 
bersesuaian dan menepati etika 
pembangunan negara kita. Ini 
sebagai identiti yang harus dibawa 
dalam pembinaan dalam projek-

projek kemajuan negara kita di luar 
negara. 

 
Saya juga berpendapat bahawa  
ahli-ahli profesional dan tempatan 
harus diberikan peluang untuk 
mengadakan projek-projek negara       
di luar negeri untuk memberikan 
pendedahan kepada industri 
pembinaan luar negara. Ini juga 
akan memberikan banyak peluang 
kepada ahli-ahli profesional 
tempatan untuk menerokai potensi-
potensi mereka di luar negeri. 
Dengan sendirinya juga kita dapat 
berganding bahu untuk menyokong 
mereka untuk menceburkan diri 
mereka dalam melaksanakan projek-
projek ini bersama-sama dengan 
ahli-ahli profesional di luar negeri; 
dan 

 
3. Menyentuh mengenai dengan 

program-program yang dikendalikan 
oleh pihak Kementerian Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan, saya 
menyambut baik program yang 
ditawarkan untuk pelajar dari luar 
negara yang berminat untuk 
meningkatkan kemahiran bahasa 
Inggeris dan komunikasi di bawah 
UBD, CFBT Global Centre di mana 
UBD telah berkolaborasi dengan 
CFBT Universiti di Viet Nam.  
 
Merujuk kepada titah Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam sewaktu 
ASEAN Summit yang Ke-31                        
di Manila, Philippines pada                     
13 November 2017, baginda telah 
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Luar Negeri dan Perdagangan yang 
telah dinyatakan di dalam senarai 
Anggaran Hasil dan Perbelanjaan 
Negara Tahun Kewangan 2018/2019 
iaitu mengenal pasti syarikat-
syarikat asing yang berpotensi untuk 
mengadakan usaha sama dengan 
syarikat-syarikat Negara Brunei 
Darussalam di luar negara atau dan 
membuat pelaburan di Negara 
Brunei Darussalam.  
 
Ini adalah bagi menjunjung titah 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam  mengenai  memperkasa 
kan perekonomian negara. 

Saya ingin mengetahui dengan  
lebih lanjut mengenai pencapaian 
prestasi iaitu Anggaran Tahun 
Kewangan 2017/2018 sebanyak 86 
buah syarikat. Begitu juga dengan 
anggaran sasaran pada tahun 
2018/2019 sehinggalah sasaran 
2021 iaitu sasaran 86 buah syarikat.  
 
Apakah hasil sebenar pencapaian 
prestasi ini pada Tahun Kewangan 
2017/2018 berbanding dengan 
sasaran yang telah dianggarkan? 
Apakah potensi syarikat-syarikat 
yang telah dikenal pasti setakat           
ini untuk bekerjasama dengan 
syarikat-syarikat tempatan kita yang 
berada di luar negeri, jika ada?  
 
Adakah inisiatif-inisiatif yang telah 
dilaksanakan bersama agensi-agensi 
kerajaan yang berkepentingan bagi 
membantu MSME untuk berpotensi 

untuk mengembangkan produk-
produk mereka di luar negara, 
bukan sahaja melalui ekspo-ekspo 
yang telah diadakan bahkan lebih 
kepada mempromosikan produk-
produk ini di luar negara? 
 
Saya yakin jika pihak Kementerian 
Hal Ehwal Luar Negeri dan 
Perdagangan dapat membuka jalan 
melalui misi-misi perdagangan dan 
membuat beberapa perjanjian usaha 
sama dengan negara-negara yang 
berpotensi untuk diceburi supaya 
akan dapat menolong pengusaha-
pengusaha tempatan untuk              
bergiat aktif dalam mempromosikan 
produk-produk tempatan.  
 
Ini juga akan membantu 
peningkatan pencapaian KPI          
pihak Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri dan Perdagangan dan 
mengembangkan lagi kepelbagaian 
kemasukan ekonomi dalam negara 
kita seperti mana Yang Berhormat 
jelaskan tadi. 
 
Saya juga ingin merujuk kembali 
soalan Yang Berhormat Pehin Datu 
Imam Dato Paduka Seri Setia        
Ustaz Haji Awang Abdul Hamid bin 
Bakal pada musim persidangan 
tahun lepas, mengenai pelantikan 
atace-atace perdagangan di negara-
negara yang berpotensi untuk            
kita memasarkan produk-produk 
negara.  
 
Adakah sudah rancangan untuk 
merombak kembali proses 
penyaluran dan penyediaan attache 
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Perdagangan melalui kedutaan-
kedutaan Brunei yang berpotensi di 
luar negara (selected potential 
country)?  
 
Adakah sudah inisiatif-inisiatif           
pihak Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri dan Perdagangan untuk 
mengenalkan produk-produk 
tempatan melalui program-program 
komersial yang dikendalikan oleh 
aktiviti-aktiviti perkhidmatan 
komersial di kedutaan-kedutaan 
Brunei di negara-negara yang 
berpotensi; 
 

2. Menyentuh mengenai peruntukan di 
perbelanjaan Kemajuan di bawah 
Kod Akaun 002/000 - Pengurusan 
Pejabat Perwakilan  Luar Negeri iaitu 
Bangunan Awam. Telah disenaraikan 
di bawah Tajuk tersebut Projek-
Projek Pembinaan dan 
Pengubahsuaian Kediaman Rasmi 
serta bangunan-bangunan Pejabat 
Kedutaan Besar di luar negara bagi 
Pesuruhjaya-Pesuruhjaya Tinggi 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Adakah penglibatan ahli-ahli 
profesional negara kita dalam 
projek-projek kemajuan ini? Ini jika 
dilihat dari segi pendedahan dan 
pengetahuan reka bentuk 
pembangunan tempatan ahli-ahli 
profesional kita lebih banyak 
mengetahui lagi akan budaya                
MIB dan reka bentuk yang 
bersesuaian dan menepati etika 
pembangunan negara kita. Ini 
sebagai identiti yang harus dibawa 
dalam pembinaan dalam projek-

projek kemajuan negara kita di luar 
negara. 

 
Saya juga berpendapat bahawa  
ahli-ahli profesional dan tempatan 
harus diberikan peluang untuk 
mengadakan projek-projek negara       
di luar negeri untuk memberikan 
pendedahan kepada industri 
pembinaan luar negara. Ini juga 
akan memberikan banyak peluang 
kepada ahli-ahli profesional 
tempatan untuk menerokai potensi-
potensi mereka di luar negeri. 
Dengan sendirinya juga kita dapat 
berganding bahu untuk menyokong 
mereka untuk menceburkan diri 
mereka dalam melaksanakan projek-
projek ini bersama-sama dengan 
ahli-ahli profesional di luar negeri; 
dan 

 
3. Menyentuh mengenai dengan 

program-program yang dikendalikan 
oleh pihak Kementerian Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan, saya 
menyambut baik program yang 
ditawarkan untuk pelajar dari luar 
negara yang berminat untuk 
meningkatkan kemahiran bahasa 
Inggeris dan komunikasi di bawah 
UBD, CFBT Global Centre di mana 
UBD telah berkolaborasi dengan 
CFBT Universiti di Viet Nam.  
 
Merujuk kepada titah Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam sewaktu 
ASEAN Summit yang Ke-31                        
di Manila, Philippines pada                     
13 November 2017, baginda telah 
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mengumumkan bahawa Kerajaan 
Brunei akan menyediakan                      
50 biasiswa untuk meningkatkan 
kemahiran profesional dalam             
bidang komunikasi untuk rakyat  
dari negara-negara ASEAN. 

Saya ingin bertanya di manakah 
peruntukan bagi biasiswa-biasiswa 
yang ditawarkan itu dalam buku 
Anggaran Hasil dan perbelanjaan 
negara? Seperti soalan Yang 
Berhormat Awang Haji Ramli bin 
Haji Lahit tadi. Berapakah 
peruntukan yang disediakan?  

 
Sekian sahaja dari saya, terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Luar Negeri dan Perdagangan II. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan II: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan terima kasih Yang Berhormat 
Dayang Siti Rozaimeriyanty binti Dato 
Seri Laila Jasa Haji Abdul Rahman atas 
soalan-soalan yang diajukan tadi. 
 
1. Mengenai dengan prestasi promosi 

syarikat-syarikat tempatan untuk 
bergabung dengan syarikat-syarikat 
asing, terutama sekali perkara ini                
di tahun-tahun yang lalu 
dianggarkan sahaja kepada 86 buah 
syarikat untuk diperbantukan 
ataupun yang berpotensi untuk 
mengadakan usaha sama dengan 
syarikat-syarikat di Negara Brunei 
Darussalam. Ini menerusi cluster 

group yang telah dikenal pasti 
adakah ia halal ataupun relevan dan 
sebagainya. 
 
Dari segi usaha, Kementerian Hal 
Ehwal Luar Negeri dan 
Perdagangan, senarai syarikat-
syarikat di luar negeri yang 
berpotensi tersebut untuk dijemput 
ke negara ini diperpanjangkan 
kepada pihak industri untuk meneliti 
selanjutnya mana-mana syarikat 
yang dapat ditarik ataupun         
dijemput untuk membuat pelaburan 
di Negara Brunei Darussalam.  
 
Dari segi usaha kementerian untuk 
mengenal pasti syarikat-syarikat               
di bawah kluster-kluster yang 
berkenaan dan untuk pertimbangan 
selanjutnya pihak industri di negara 
ini; 
 

2. Mengenai penglibatan ahli-ahli yang 
profesional dalam pembangunan 
dan pembinaan aset-aset 
Kementerian Hal-Ehwal Luar Negeri 
dan Perdagangan di luar negara 
terutamanya dari segi pembinaan 
kediaman rasmi dan pejabat-pejabat 
pesuruhjaya-pesuruhjaya tinggi 
ataupun kedutaan. Perkara ini 
sukacita saya mengambil maklum 
mengenai dengan penglibatan 
profesion dari negara ini.  
 
Tetapi dalam membentuk mana-
mana bangunan dari luar negeri 
tersebut ia sentiasa dirujuk kembali 
kepada pihak Kementerian 
Pembangunan dari segi 
standardnya. Tetapi dari segi design 
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kemungkinan ada juga design 
tersebut tertakluk juga kepada 
kadang-kadangnya keperluan                   
di negara tersebut ataupun standard 
yang dinyatakan di negara tersebut.  
 
Tetapi belum lagi dari segi design 
keseluruhan daripada aset tersebut 
itu diambil alih oleh mana-mana 
profesion ataupun professional from 
Brunei. Perkara ini sukacita saya 
mengambil maklum dan akan 
dilanjutkan pada masa-masa akan 
datang; dan 

 
3. Program pelajar dan biasiswa yang 

diketengahkan ataupun ditawarkan 
kepada di negara-negara ASEAN. 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri 
dan Perdagangan semenjak 
beberapa tahun ini, tidak lagi 
memegang biasiswa tersebut dari 
segi peruntukannya. Semuanya 
sudah dialihkan kepada Kementerian 
Pendidikan tetapi pemilihan dan 
pencalonan masih lagi dibuat 
menerusi Kementerian Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan             
bagi mendapatkan effect political 
yang disarankan iaitu untuk 
membina persahabatan antara 
negara-negara ASEAN ataupun 
bukan ASEAN.  
 
Maka oleh sebab itu, bajet ataupun 
peruntukan tersebut bukan lagi          
di bawah Kementerian Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan.  
 

Terima Kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 

Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang 
Iswandy bin Ahmad. 
 
Yang Berhormat Awang Iswandy 
bin Ahmad: Terima kasih,                       
Yang Berhormat Pengerusi.  
   

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ رَكَاتهُُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَ  بِسْمِ ا�ّٰ    
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Saya ingin 
mengucapkan tahniah dan terima kasih 
atas usaha Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri dan Perdagangan seperti yang 
disampaikan oleh Yang Berhormat 
Menteri Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri dan Perdagangan sebentar tadi.  
 
Saya ingin menyentuh mengenai                   
2 perkara bawah Tajuk SC01A - 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri            
dan Perdagangan Kod 001/000 - 
Pengurusan Pentadbiran dan 
Perancangan Dasar: 
 
1. Trans-Pacific Partnership (TPP) yang 

kini dikenali dengan Comprehensive 
and Progressive Agreement For 
Trans-Pacific Partnership (CPTPP) 
diharap untuk memberi manfaat 
kepada negara iaitu sektor 
perniagaan tempatan khasnya              
dan rakyat pada amnya. Negara 
juga telah menandatangani 
comprehensive and progressive 
agreement for trans-pacific 
Partnership (CPTPP) beberapa hari 
yang lalu seperti yang telah 
dikongsikan tadi.  
 
Soalan saya ialah adakah timeline 
atau jangka masa untuk kitani 
melihat hasil atau sekurang-
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mengumumkan bahawa Kerajaan 
Brunei akan menyediakan                      
50 biasiswa untuk meningkatkan 
kemahiran profesional dalam             
bidang komunikasi untuk rakyat  
dari negara-negara ASEAN. 

Saya ingin bertanya di manakah 
peruntukan bagi biasiswa-biasiswa 
yang ditawarkan itu dalam buku 
Anggaran Hasil dan perbelanjaan 
negara? Seperti soalan Yang 
Berhormat Awang Haji Ramli bin 
Haji Lahit tadi. Berapakah 
peruntukan yang disediakan?  

 
Sekian sahaja dari saya, terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Luar Negeri dan Perdagangan II. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan II: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan terima kasih Yang Berhormat 
Dayang Siti Rozaimeriyanty binti Dato 
Seri Laila Jasa Haji Abdul Rahman atas 
soalan-soalan yang diajukan tadi. 
 
1. Mengenai dengan prestasi promosi 

syarikat-syarikat tempatan untuk 
bergabung dengan syarikat-syarikat 
asing, terutama sekali perkara ini                
di tahun-tahun yang lalu 
dianggarkan sahaja kepada 86 buah 
syarikat untuk diperbantukan 
ataupun yang berpotensi untuk 
mengadakan usaha sama dengan 
syarikat-syarikat di Negara Brunei 
Darussalam. Ini menerusi cluster 

group yang telah dikenal pasti 
adakah ia halal ataupun relevan dan 
sebagainya. 
 
Dari segi usaha, Kementerian Hal 
Ehwal Luar Negeri dan 
Perdagangan, senarai syarikat-
syarikat di luar negeri yang 
berpotensi tersebut untuk dijemput 
ke negara ini diperpanjangkan 
kepada pihak industri untuk meneliti 
selanjutnya mana-mana syarikat 
yang dapat ditarik ataupun         
dijemput untuk membuat pelaburan 
di Negara Brunei Darussalam.  
 
Dari segi usaha kementerian untuk 
mengenal pasti syarikat-syarikat               
di bawah kluster-kluster yang 
berkenaan dan untuk pertimbangan 
selanjutnya pihak industri di negara 
ini; 
 

2. Mengenai penglibatan ahli-ahli yang 
profesional dalam pembangunan 
dan pembinaan aset-aset 
Kementerian Hal-Ehwal Luar Negeri 
dan Perdagangan di luar negara 
terutamanya dari segi pembinaan 
kediaman rasmi dan pejabat-pejabat 
pesuruhjaya-pesuruhjaya tinggi 
ataupun kedutaan. Perkara ini 
sukacita saya mengambil maklum 
mengenai dengan penglibatan 
profesion dari negara ini.  
 
Tetapi dalam membentuk mana-
mana bangunan dari luar negeri 
tersebut ia sentiasa dirujuk kembali 
kepada pihak Kementerian 
Pembangunan dari segi 
standardnya. Tetapi dari segi design 
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kemungkinan ada juga design 
tersebut tertakluk juga kepada 
kadang-kadangnya keperluan                   
di negara tersebut ataupun standard 
yang dinyatakan di negara tersebut.  
 
Tetapi belum lagi dari segi design 
keseluruhan daripada aset tersebut 
itu diambil alih oleh mana-mana 
profesion ataupun professional from 
Brunei. Perkara ini sukacita saya 
mengambil maklum dan akan 
dilanjutkan pada masa-masa akan 
datang; dan 

 
3. Program pelajar dan biasiswa yang 

diketengahkan ataupun ditawarkan 
kepada di negara-negara ASEAN. 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri 
dan Perdagangan semenjak 
beberapa tahun ini, tidak lagi 
memegang biasiswa tersebut dari 
segi peruntukannya. Semuanya 
sudah dialihkan kepada Kementerian 
Pendidikan tetapi pemilihan dan 
pencalonan masih lagi dibuat 
menerusi Kementerian Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan             
bagi mendapatkan effect political 
yang disarankan iaitu untuk 
membina persahabatan antara 
negara-negara ASEAN ataupun 
bukan ASEAN.  
 
Maka oleh sebab itu, bajet ataupun 
peruntukan tersebut bukan lagi          
di bawah Kementerian Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan.  
 

Terima Kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 

Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang 
Iswandy bin Ahmad. 
 
Yang Berhormat Awang Iswandy 
bin Ahmad: Terima kasih,                       
Yang Berhormat Pengerusi.  
   

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ رَكَاتهُُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَ  بِسْمِ ا�ّٰ    
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Saya ingin 
mengucapkan tahniah dan terima kasih 
atas usaha Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri dan Perdagangan seperti yang 
disampaikan oleh Yang Berhormat 
Menteri Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri dan Perdagangan sebentar tadi.  
 
Saya ingin menyentuh mengenai                   
2 perkara bawah Tajuk SC01A - 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri            
dan Perdagangan Kod 001/000 - 
Pengurusan Pentadbiran dan 
Perancangan Dasar: 
 
1. Trans-Pacific Partnership (TPP) yang 

kini dikenali dengan Comprehensive 
and Progressive Agreement For 
Trans-Pacific Partnership (CPTPP) 
diharap untuk memberi manfaat 
kepada negara iaitu sektor 
perniagaan tempatan khasnya              
dan rakyat pada amnya. Negara 
juga telah menandatangani 
comprehensive and progressive 
agreement for trans-pacific 
Partnership (CPTPP) beberapa hari 
yang lalu seperti yang telah 
dikongsikan tadi.  
 
Soalan saya ialah adakah timeline 
atau jangka masa untuk kitani 
melihat hasil atau sekurang-
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kurangnya memantau kemajuan 
perjanjian ini; dan 
 

2. Difahami sudah ada beberapa 
pertukaran dengan negara-negara 
sahabat di peringkat pembangunan 
profesional pertukaran ahli-ahli 
perniagaan, akademik dan program 
belia. Namun saya ingin mengetahui 
berapakah peruntukan di peringkat 
Kementerian untuk program 
pertukaran-pertukaran ini?; dan 
Adakah ia berdaya tahan atau 
sustainable? Sebagai contoh 
pemikiran ialah Negara Kuwait ramai 
pakar dalam pengeksportan minyak 
dan gas, Singapura dengan pusat 
kewangan serta bursa sahamnya 
dan Thailand dengan penanaman 
padinya. Kitani boleh saja 
memberikan peluang-peluang untuk 
jurutera-jurutera tempatan kitani, 
pegawai-pegawai kewangan kitani 
ataupun pengusaha petani-petani 
kitani untuk mengikuti projek-projek 
atau menjadi sebahagian daripada 
kumpulan pekerja mereka melalui 
kerjasama atau Memorandum                   
of  Understanding  (MoU)  dengan 
kedutaan kitani di negara-negara 
tersebut. 

 
Apa yang penting dalam mana-mana 
proses pengurusan atau 
pembangunan ialah sumber tenaga 
manusia dan setentunya pertukaran-
pertukaran ini dapat 
meningkatkannya  ُ  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
 

Terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi. 

 

Yang Berhormat Pengerusi: Silakan 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Luar 
Negeri dan Perdagangan II. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan II:   
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. Timeline ataupun 
pelaksanaan bagi Comprehensive And 
Progressive Agreement For Trans-Pacific 
Partnership (CPTPP) tersebut adalah 
mengikut perjanjian baharu yang 
ditandatangani tersebut itu setelah                  
6 ahli Comprehensive And Progressive 
Agreement For Trans-Pacific Partnership 
(CPTPP) membuat ratification ke atas 
perjanjian tersebut dan perjanjian                  
itu akan enter into force  bagi negara-
negara tersebut. Dari segi timeline bagi 
Negara Brunei Darussalam memang 
seperti mana dalam statement menteri-
menteri di Santiago Chile. Setiap  
negara akan berusaha sedaya upaya 
untuk mempercepatkan ratification 
proses menurut undang-undang dan 
peraturan sistem negara masing-
masing. 
 
Negara Brunei Darussalam untuk proses 
ratified ia perlu mendapat consensus 
dari semua kementerian dan untuk 
meneliti sekiranya perlu mengadakan 
dasar ataupun peraturan baharu 
sekiranya peraturan tersebut belum ada 
ataupun perubahan dalam dasar 
sekiranya ia diperlukan.  
 
Di samping itu juga dari segi manfaat 
pada negara perlu dipertimbangkan 
pada keseluruhan. Dari segi timeline 
kebanyakan negara di Santiago 
menyatakan besar kemungkinan pada 
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penghujung tahun 2018 mereka boleh 
ratified. Walau bagaimanapun, ada juga 
yang menyatakan yang mereka mungkin 
dapat ratified paling awal pada hujung 
tahun 2019 ataupun awal 2020.  
 
Tetapi perjanjian tersebut akan mula 
berkuat kuasa sesudah 6 daripada 
ahlinya ratified untuk dapat 
dilaksanakan oleh negara-negara yang 
sudah ratified pada waktu itu.  
 
Program-program pertukaran yang 
diadakan dari segi kementerian bukan 
sahaja dari segi program-program 
scholarship ataupun biasiswa yang 
diberikan. Ia juga meliputi program-
program di bawah penyertaan Negara 
Brunei Darussalam dalam pertubuhan-
pertubuhan antarabangsa seperti                     
di bawah Komanwel ataupun di bawah 
WTO iaitu program-program kursus 
ataupun training dapat diadakan di luar 
negara ataupun di dalam negara pada 
setiap tahun.  
 
Untuk tambahan mengenai manfaat 
yang akan diperolehi mengenai CPTPP 
tadi Yang Berhormat Pengerusi, kaola 
ingin menambah, ada sudah beberapa 
kajian yang memberi petunjuk bahawa 
CPTPP boleh memberi manfaat dalam 
lingkungan $1 bilion kepada pengusaha-
pengusaha tempatan dalam 5-10 tahun 
yang akan datang. Itu sahaja Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Pengiran Haji Mohamed bin Pengiran 
Haji Osman @ Othman 
 

Yang Berhormat Pengiran Haji 
Mohamed bin Pengiran Haji Osman 
@ Othman: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.   
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera.  

Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat yang dirahmati Allah 
dan yang dihormati sekalian. Lebih 
dahulu kaola merakamkan terima kasih 
atas mukadimah yang disampaikan oleh 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka 
Awang Haji Erywan bin Pehin Datu 
Pekerma Jaya Haji Mohd. Yusof, Menteri 
Hal Ehwal Luar Negeri dan Perdagangan 
II, Negara Brunei Darussalam.   
 
Yang Berhormat Pengerusi, kaola 
sukacita menyentuh mengenai Tajuk 
SC01A - Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri dan Perdagangan; 
 
1. Dalam usaha untuk memajukan dan 

memperkenalkan produk-produk 
buatan Brunei di bawah inisiatif 
Program Satu Kampung Satu 
Produk, (1K1P),  pemasaran dan 
usaha menembusi pasaran serantau 
ataupun antarabangsa adalah 
penting agar produk Satu Kampung 
Satu Produk ini dapat diperkenalkan 
dan sekurang-kurangnya dapat 
memperkenalkan Negara Brunei 
Darussalam.   

 
Dalam hal ini, suruhanjaya-
suruhanjaya dan kedutaan-
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kurangnya memantau kemajuan 
perjanjian ini; dan 
 

2. Difahami sudah ada beberapa 
pertukaran dengan negara-negara 
sahabat di peringkat pembangunan 
profesional pertukaran ahli-ahli 
perniagaan, akademik dan program 
belia. Namun saya ingin mengetahui 
berapakah peruntukan di peringkat 
Kementerian untuk program 
pertukaran-pertukaran ini?; dan 
Adakah ia berdaya tahan atau 
sustainable? Sebagai contoh 
pemikiran ialah Negara Kuwait ramai 
pakar dalam pengeksportan minyak 
dan gas, Singapura dengan pusat 
kewangan serta bursa sahamnya 
dan Thailand dengan penanaman 
padinya. Kitani boleh saja 
memberikan peluang-peluang untuk 
jurutera-jurutera tempatan kitani, 
pegawai-pegawai kewangan kitani 
ataupun pengusaha petani-petani 
kitani untuk mengikuti projek-projek 
atau menjadi sebahagian daripada 
kumpulan pekerja mereka melalui 
kerjasama atau Memorandum                   
of  Understanding  (MoU)  dengan 
kedutaan kitani di negara-negara 
tersebut. 

 
Apa yang penting dalam mana-mana 
proses pengurusan atau 
pembangunan ialah sumber tenaga 
manusia dan setentunya pertukaran-
pertukaran ini dapat 
meningkatkannya  ُ  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
 

Terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi. 

 

Yang Berhormat Pengerusi: Silakan 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Luar 
Negeri dan Perdagangan II. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan II:   
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. Timeline ataupun 
pelaksanaan bagi Comprehensive And 
Progressive Agreement For Trans-Pacific 
Partnership (CPTPP) tersebut adalah 
mengikut perjanjian baharu yang 
ditandatangani tersebut itu setelah                  
6 ahli Comprehensive And Progressive 
Agreement For Trans-Pacific Partnership 
(CPTPP) membuat ratification ke atas 
perjanjian tersebut dan perjanjian                  
itu akan enter into force  bagi negara-
negara tersebut. Dari segi timeline bagi 
Negara Brunei Darussalam memang 
seperti mana dalam statement menteri-
menteri di Santiago Chile. Setiap  
negara akan berusaha sedaya upaya 
untuk mempercepatkan ratification 
proses menurut undang-undang dan 
peraturan sistem negara masing-
masing. 
 
Negara Brunei Darussalam untuk proses 
ratified ia perlu mendapat consensus 
dari semua kementerian dan untuk 
meneliti sekiranya perlu mengadakan 
dasar ataupun peraturan baharu 
sekiranya peraturan tersebut belum ada 
ataupun perubahan dalam dasar 
sekiranya ia diperlukan.  
 
Di samping itu juga dari segi manfaat 
pada negara perlu dipertimbangkan 
pada keseluruhan. Dari segi timeline 
kebanyakan negara di Santiago 
menyatakan besar kemungkinan pada 
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penghujung tahun 2018 mereka boleh 
ratified. Walau bagaimanapun, ada juga 
yang menyatakan yang mereka mungkin 
dapat ratified paling awal pada hujung 
tahun 2019 ataupun awal 2020.  
 
Tetapi perjanjian tersebut akan mula 
berkuat kuasa sesudah 6 daripada 
ahlinya ratified untuk dapat 
dilaksanakan oleh negara-negara yang 
sudah ratified pada waktu itu.  
 
Program-program pertukaran yang 
diadakan dari segi kementerian bukan 
sahaja dari segi program-program 
scholarship ataupun biasiswa yang 
diberikan. Ia juga meliputi program-
program di bawah penyertaan Negara 
Brunei Darussalam dalam pertubuhan-
pertubuhan antarabangsa seperti                     
di bawah Komanwel ataupun di bawah 
WTO iaitu program-program kursus 
ataupun training dapat diadakan di luar 
negara ataupun di dalam negara pada 
setiap tahun.  
 
Untuk tambahan mengenai manfaat 
yang akan diperolehi mengenai CPTPP 
tadi Yang Berhormat Pengerusi, kaola 
ingin menambah, ada sudah beberapa 
kajian yang memberi petunjuk bahawa 
CPTPP boleh memberi manfaat dalam 
lingkungan $1 bilion kepada pengusaha-
pengusaha tempatan dalam 5-10 tahun 
yang akan datang. Itu sahaja Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Pengiran Haji Mohamed bin Pengiran 
Haji Osman @ Othman 
 

Yang Berhormat Pengiran Haji 
Mohamed bin Pengiran Haji Osman 
@ Othman: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.   
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera.  

Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat yang dirahmati Allah 
dan yang dihormati sekalian. Lebih 
dahulu kaola merakamkan terima kasih 
atas mukadimah yang disampaikan oleh 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka 
Awang Haji Erywan bin Pehin Datu 
Pekerma Jaya Haji Mohd. Yusof, Menteri 
Hal Ehwal Luar Negeri dan Perdagangan 
II, Negara Brunei Darussalam.   
 
Yang Berhormat Pengerusi, kaola 
sukacita menyentuh mengenai Tajuk 
SC01A - Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri dan Perdagangan; 
 
1. Dalam usaha untuk memajukan dan 

memperkenalkan produk-produk 
buatan Brunei di bawah inisiatif 
Program Satu Kampung Satu 
Produk, (1K1P),  pemasaran dan 
usaha menembusi pasaran serantau 
ataupun antarabangsa adalah 
penting agar produk Satu Kampung 
Satu Produk ini dapat diperkenalkan 
dan sekurang-kurangnya dapat 
memperkenalkan Negara Brunei 
Darussalam.   

 
Dalam hal ini, suruhanjaya-
suruhanjaya dan kedutaan-
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kedutaan ataupun Perwakilan Tetap 
Negara Brunei Darussalam boleh 
dilihat berperanan untuk 
mempromosikan produk-produk 
Satu Kampung Satu Produk dengan 
mempamerkan produk-produk 
tersebut di pejabat-pejabat 
suruhanjaya, kedutaan dan 
perwakilan tetap.   

 
Produk-produk yang dimaksudkan 
bolehlah mempamerkan produk 
yang berpotensi untuk dipasarkan 
dan difikirkan mempunyai nilai 
komersial di luar negara. 
Diharapkan supaya inisiatif ini akan 
dapat diambil perhatian oleh 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri 
dan Perdagangan dengan secara 
berperingkat-peringkat dan 
merealisasikan sebagai usaha 
memajukan Satu Kampung Satu 
Produk; 

 
2. Yang Berhormat Pengerusi. Kaola 

ingin menyentuh juga melalui Tajuk 
yang sama, sukacita Kementerian 
Hal Ehwal Luar Negeri dan 
Perdagangan akan dapat 
memaklumkan dalam Dewan yang 
mulia ini jumlah perdagangan selain 
minyak dan gas yang dikendalikan 
melalui Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri dan Perdagangan antara 
Negara Brunei Darussalam dengan 
negara asing bagi tahun 
kebelakangan iaitu dari tahun 2014 
hingga 2017; dan 

 
3. Akhirnya, Yang Berhormat 

Pengerusi, kaola juga ingin 
mengetahui apakah perancangan 

Kementerian Hal Ehwal Luar    
Negeri dan Perdagangan bagi 
meningkatkan perdagangan Negara 
Brunei Darussalam ke luar negeri? 

 
Sekian terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 

 
Yang Berhormat Pengerusi. Saya 
persilakan Yang  Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Luar Negeri dan Perdagangan II. 
 
Yang   Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Luar Negeri dan 
Perdagangan II:  Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  Terima kasih 
juga kepada Yang Berhormat Pengiran 
Haji Mohamed bin Pengiran Haji Osman 
@ Othman. Mengenai memajukan 
produk-produk buatan Brunei untuk 
menembusi pasaran-pasaran serantau 
mahupun antarabangsa terutamanya 
untuk mempromosi produk-produk 
tempatan  di luar negeri. 
 
Seperti mana yang saya nyatakan awal 
tadi bahawa perwakilan-perwakilan  
Negara Brunei Darussalam                    
di luar negara bersedia untuk 
memajukan produk-produk tersebut 
dengan cara mempamerkan produk-
produk tersebut di pejabat-pejabat 
perwakilan Negara Brunei Darussalam di 
luar negara, dan juga untuk  
mempromosi barang-barang tersebut 
menerusi aktiviti-aktiviti yang diadakan 
seperti hari-hari ASEAN.   
 
Semua perwakilan dari negara-negara 
ASEAN akan bersatu dan mempamerkan 
produk-produk dari negara masing-
masing kepada negara di mana mereka 
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berada.  Yang pentingnya di sini Yang 
Berhormat Pengerusi produk-produk 
tersebut mestilah mencapai tahap yang 
boleh diketengahkan seperti mana yang 
kita difahamkan beberapa negara maju 
memerlukan produk-produk tersebut 
mencapai tahap atau standard dari segi 
safety ataupun dari segi kualiti.  
 
Oleh yang demikian, Kementerian Hal 
Ehwal Luar Negeri dan Perdagangan 
akan terus berusaha dan bekerjasama 
dengan kementerian-kementerian dan 
agensi-agensi berkenaan seperti juga 
Kementerian Sumber-Sumber Utama 
dan Pelancongan dalam mengongsikan 
produk-produk yang boleh dikira ready 
for export ke luar negeri.   
 
Oleh yang demikian, sekali lagi kaola 
menjemput mana-mana syarikat yang 
sudah mempunyai produk-produk untuk 
dipromosikan bukan sahaja produk dari 
segi barangan tetapi dari segi services 
seperti pelancongan untuk membuat 
perjumpaan dengan pihak kementerian 
supaya produk mereka dapat 
dipromosikan di pejabat-pejabat 
perwakilan ataupun menerusi pejabat 
perwakilan kita di luar negeri.  
 
Selain itu mengenai data jumlah 
perdagangan, kaola Yang Berhormat 
Pengerusi akan meneliti secara detail- 
nya dahulu sebelum memberi respons 
terhadap soalan mengenai jumlah 
perdagangan antara Negara Brunei 
Darussalam dengan negara-negara luar 
dari 2014 hingga 2017. 
 
Soalan terakhir daripada Yang 
Berhormat Pengiran Haji Mohamed bin 

Pengiran Haji Osman @ Othman tadi 
mengenai perancangan Kementerian Hal 
Ehwal Luar Negeri dan Perdagangan 
bagi meningkatkan perdagangan ke luar 
negara, seperti mana yang diketahui 
usaha Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri dan Perdagangan adalah 
menerusi satu antaranya membantu 
Perusahaan Mikro Kecil dan Sederhana 
ini dari segi mereka menghadiri ekspo-
ekspo perdagangan, produk-produk 
mereka di perwakilan-perwakilan dan 
juga dari segi membuka pasaran luar 
negeri kepada barangan dari Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Satu antaranya ialah dengan 
mengadakan perjanjian-perjanjian 
perdagangan bebas dan seterusnya juga 
untuk meneliti tatacara pengimportan 
dari negara-negara tersebut supaya 
syarikat-syarikat ataupun perusahaan-
perusahaan yang sudah mempunyai 
barangan produk berpotensi dapat 
menembusi pasaran tersebut dengan 
qualifying peraturan-peraturan yang 
diperlukan oleh negara tersebut.  
 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Pehin Datu 
Imam Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji 
Awang Abdul Hamid bin Bakal. Silakan. 
 
Yang Berhormat Pehin Datu Imam 
Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji 
Awang   Abdul   Hamid   bin   Bakal:   

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ رَكَاتهُُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَ  بِسْمِ ا�ّٰ  
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kedutaan ataupun Perwakilan Tetap 
Negara Brunei Darussalam boleh 
dilihat berperanan untuk 
mempromosikan produk-produk 
Satu Kampung Satu Produk dengan 
mempamerkan produk-produk 
tersebut di pejabat-pejabat 
suruhanjaya, kedutaan dan 
perwakilan tetap.   

 
Produk-produk yang dimaksudkan 
bolehlah mempamerkan produk 
yang berpotensi untuk dipasarkan 
dan difikirkan mempunyai nilai 
komersial di luar negara. 
Diharapkan supaya inisiatif ini akan 
dapat diambil perhatian oleh 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri 
dan Perdagangan dengan secara 
berperingkat-peringkat dan 
merealisasikan sebagai usaha 
memajukan Satu Kampung Satu 
Produk; 

 
2. Yang Berhormat Pengerusi. Kaola 

ingin menyentuh juga melalui Tajuk 
yang sama, sukacita Kementerian 
Hal Ehwal Luar Negeri dan 
Perdagangan akan dapat 
memaklumkan dalam Dewan yang 
mulia ini jumlah perdagangan selain 
minyak dan gas yang dikendalikan 
melalui Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri dan Perdagangan antara 
Negara Brunei Darussalam dengan 
negara asing bagi tahun 
kebelakangan iaitu dari tahun 2014 
hingga 2017; dan 

 
3. Akhirnya, Yang Berhormat 

Pengerusi, kaola juga ingin 
mengetahui apakah perancangan 

Kementerian Hal Ehwal Luar    
Negeri dan Perdagangan bagi 
meningkatkan perdagangan Negara 
Brunei Darussalam ke luar negeri? 

 
Sekian terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 

 
Yang Berhormat Pengerusi. Saya 
persilakan Yang  Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Luar Negeri dan Perdagangan II. 
 
Yang   Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Luar Negeri dan 
Perdagangan II:  Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  Terima kasih 
juga kepada Yang Berhormat Pengiran 
Haji Mohamed bin Pengiran Haji Osman 
@ Othman. Mengenai memajukan 
produk-produk buatan Brunei untuk 
menembusi pasaran-pasaran serantau 
mahupun antarabangsa terutamanya 
untuk mempromosi produk-produk 
tempatan  di luar negeri. 
 
Seperti mana yang saya nyatakan awal 
tadi bahawa perwakilan-perwakilan  
Negara Brunei Darussalam                    
di luar negara bersedia untuk 
memajukan produk-produk tersebut 
dengan cara mempamerkan produk-
produk tersebut di pejabat-pejabat 
perwakilan Negara Brunei Darussalam di 
luar negara, dan juga untuk  
mempromosi barang-barang tersebut 
menerusi aktiviti-aktiviti yang diadakan 
seperti hari-hari ASEAN.   
 
Semua perwakilan dari negara-negara 
ASEAN akan bersatu dan mempamerkan 
produk-produk dari negara masing-
masing kepada negara di mana mereka 
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berada.  Yang pentingnya di sini Yang 
Berhormat Pengerusi produk-produk 
tersebut mestilah mencapai tahap yang 
boleh diketengahkan seperti mana yang 
kita difahamkan beberapa negara maju 
memerlukan produk-produk tersebut 
mencapai tahap atau standard dari segi 
safety ataupun dari segi kualiti.  
 
Oleh yang demikian, Kementerian Hal 
Ehwal Luar Negeri dan Perdagangan 
akan terus berusaha dan bekerjasama 
dengan kementerian-kementerian dan 
agensi-agensi berkenaan seperti juga 
Kementerian Sumber-Sumber Utama 
dan Pelancongan dalam mengongsikan 
produk-produk yang boleh dikira ready 
for export ke luar negeri.   
 
Oleh yang demikian, sekali lagi kaola 
menjemput mana-mana syarikat yang 
sudah mempunyai produk-produk untuk 
dipromosikan bukan sahaja produk dari 
segi barangan tetapi dari segi services 
seperti pelancongan untuk membuat 
perjumpaan dengan pihak kementerian 
supaya produk mereka dapat 
dipromosikan di pejabat-pejabat 
perwakilan ataupun menerusi pejabat 
perwakilan kita di luar negeri.  
 
Selain itu mengenai data jumlah 
perdagangan, kaola Yang Berhormat 
Pengerusi akan meneliti secara detail- 
nya dahulu sebelum memberi respons 
terhadap soalan mengenai jumlah 
perdagangan antara Negara Brunei 
Darussalam dengan negara-negara luar 
dari 2014 hingga 2017. 
 
Soalan terakhir daripada Yang 
Berhormat Pengiran Haji Mohamed bin 

Pengiran Haji Osman @ Othman tadi 
mengenai perancangan Kementerian Hal 
Ehwal Luar Negeri dan Perdagangan 
bagi meningkatkan perdagangan ke luar 
negara, seperti mana yang diketahui 
usaha Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri dan Perdagangan adalah 
menerusi satu antaranya membantu 
Perusahaan Mikro Kecil dan Sederhana 
ini dari segi mereka menghadiri ekspo-
ekspo perdagangan, produk-produk 
mereka di perwakilan-perwakilan dan 
juga dari segi membuka pasaran luar 
negeri kepada barangan dari Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Satu antaranya ialah dengan 
mengadakan perjanjian-perjanjian 
perdagangan bebas dan seterusnya juga 
untuk meneliti tatacara pengimportan 
dari negara-negara tersebut supaya 
syarikat-syarikat ataupun perusahaan-
perusahaan yang sudah mempunyai 
barangan produk berpotensi dapat 
menembusi pasaran tersebut dengan 
qualifying peraturan-peraturan yang 
diperlukan oleh negara tersebut.  
 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Pehin Datu 
Imam Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji 
Awang Abdul Hamid bin Bakal. Silakan. 
 
Yang Berhormat Pehin Datu Imam 
Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji 
Awang   Abdul   Hamid   bin   Bakal:   

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ رَكَاتهُُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَ  بِسْمِ ا�ّٰ  
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Yang Berhormat Pengerusi, Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Lebih dahulu kaola 
mengucapkan tahniah atas mukadimah 
yang telah disampaikan oleh Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Luar 
Negeri dan Perdagangan II. 
 
Dalam kita membincangkan Belanjawan 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri dan 
Perdagangan ini, kaola ingin 
menimbulkan soal penyelesaian 
perundingan yang berkaitan dengan 
sempadan antara negara ini dengan 
Malaysia khususnya sempadan darat 
dengan negeri Sarawak.  
 
Seperti mana yang kaola masih ingat 
soal penyelesaian sempadan ini pernah 
ditimbulkan di Dewan yang mulia ini 
beberapa tahun yang lalu dan kaola 
percaya berbagai-bagai usaha telah pun 
dibuat bagi menyelesaikan isu mengenai 
sempadan antara kedua belah pihak 
dalam beberapa tahun yang lalu.  
 
Dalam hubungan ini, kaola ingin tahu 
sejauh manakah sudah dicapai 
penyelesaian terhadap ketentuan 
terhadap yang kaola maksudkan itu dan 
bila dijangka boleh disiapkan? Sekian  

 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan II: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan juga kepada Yang Berhormat Pehin 
Datu Imam Dato Paduka Seri Setia 
Ustaz Haji Awang Abdul Hamid bin Bakal 

atas soalan tadi. Memanglah isu 
sempadan bersama Malaysia satu isu 
yang perlu ditangani dengan berhati-
hati tanpa “bergagas-gagas”.  
 
Perkara ini mengambil kira sejarah 
terutamanya sejarah yang kita sama-
sama kongsikan mengenai sempadan 
antara Negara Brunei Darussalam dan 
Sarawak. 
 
Jadi, bagi secara umumnya menjawab 
pertanyaan Yang Berhormat itu, kerja-
kerja perundingan dan demarcation 
sempadan antara Negara Brunei 
Darussalam dan Sarawak masih lagi 
dilaksanakan.  
 
Ia dilaksanakan dengan cara teliti dan 
perlu juga dilaksanakan dengan berhati-
hati kerana ada isu mengenai 
pemindahan landmark sejak beberapa 
tahun sesudah ia ditinggalkan. 
 
Jadinya, itulah dari segi waktu yang 
tepat tidak dapat kaola menggariskan di 
sini Yang Berhormat Pengerusi tetapi 
memadailah yang tugas untuk 
menyelesaikan sempadan dilakukan 
dengan secara teliti dan cermat. Terima 
kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Abdul Hamid bin Haji Mumin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid bin Haji Mumin: Terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi.  
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حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ رَكَاتهُُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَ  بِسْمِ ا�ّٰ   
Yang Berhormat Pengerusi. Kaola suka 
ingin bercakap sedikit dalam Tajuk 
SC01A - Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri dan Perdagangan yang telah  
pun diperuntukkan sejumlah 
$112,282,840.00 bagi Tahun Kewangan 
2018/2019. 
 
Yang  Berhormat Pengerusi. Lebih 
dahulu kaola mengucapkan ribuan 
terima kasih atas mukadimah oleh Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Luar 
Negeri dan Perdagangan sebentar tadi.  
 ِ ِ  kaola bersyukur ke hadrat ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ                 أَ�ّٰ
atas peranan Kementerian Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan melalui 
kedutaan-kedutaan Negara Brunei 
Darussalam, Suruhanjaya Tinggi juga 
Konsul-Konsul  Agung Negara                
Brunei Darussalam yang 
dipertanggungjawabkan oleh agensi-
agensi kerajaan yang berkenaan seperti 
Kementerian Pendidikan dan 
Kementerian Kesihatan dalam 
membantu pengurusan penuntut-
penuntut dan pesakit dari Negara Brunei 
Darussalam berkenaan adalah amat 
membanggakan dan diucapkan setinggi-
tinggi penghargaan. 
 
Dalam pertanyaan kaola: 
 
1. Adakah bantuan seperti tersebut itu 

juga diberikan kepada private 
students atau pelajar-pelajar 
persendirian yang belajar di luar 
negeri?; 

 
2. Adakah bantuan-bantuan yang 

selayaknya untuk rakyat Negara 
Brunei Darussalam yang mendapat 

musibah seperti yang sakit kronik 
ataupun jua kemalangan-
kemalangan dan juga yang 
membawa kematian semasa berada 
di luar negeri.  Yang Berhormat 
Pengerusi, sekian sahaja.  Terima 
kasih. 

 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan II:  
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan terima kasih juga kepada Yang 
Berhormat Awang Haji Abdul Hamid 
atas kenyataan Yang Berhormat itu dan 
atas soalan Yang Berhormat ajukan itu 
juga. 
 
Memang seperti mana yang kaola 
nyatakan tadi, Yang Berhormat 
Pengerusi, salah satu tugas dan 
tanggungjawab perwakilan di luar 
negeri adalah untuk meneliti dan 
memantau kesejahteraan rakyat dan 
penduduk Negara Brunei Darussalam 
yang berada di negara-negara yang 
berkenaan.   
 
Seperti mana juga kaola nyatakan tadi, 
kaola ingin menyatakan sekali lagi untuk 
memudahkan pihak perwakilan luar 
negeri menjalankan tugas pemantauan, 
disarankan supaya pelawat-pelawat 
Negara Brunei Darussalam ke luar 
negara untuk mendaftar secara online 
ataupun dengan perwakilan-perwakilan 
yang berkenaan di negara-negara 
tersebut. 
 
Dari segi kesejahteraan rakyat dan 
penduduk negara ini di luar negara, 
memanglah usaha pejabat ataupun 
Seksyen Konsular untuk meneliti 
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Yang Berhormat Pengerusi, Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Lebih dahulu kaola 
mengucapkan tahniah atas mukadimah 
yang telah disampaikan oleh Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Luar 
Negeri dan Perdagangan II. 
 
Dalam kita membincangkan Belanjawan 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri dan 
Perdagangan ini, kaola ingin 
menimbulkan soal penyelesaian 
perundingan yang berkaitan dengan 
sempadan antara negara ini dengan 
Malaysia khususnya sempadan darat 
dengan negeri Sarawak.  
 
Seperti mana yang kaola masih ingat 
soal penyelesaian sempadan ini pernah 
ditimbulkan di Dewan yang mulia ini 
beberapa tahun yang lalu dan kaola 
percaya berbagai-bagai usaha telah pun 
dibuat bagi menyelesaikan isu mengenai 
sempadan antara kedua belah pihak 
dalam beberapa tahun yang lalu.  
 
Dalam hubungan ini, kaola ingin tahu 
sejauh manakah sudah dicapai 
penyelesaian terhadap ketentuan 
terhadap yang kaola maksudkan itu dan 
bila dijangka boleh disiapkan? Sekian  

 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan II: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan juga kepada Yang Berhormat Pehin 
Datu Imam Dato Paduka Seri Setia 
Ustaz Haji Awang Abdul Hamid bin Bakal 

atas soalan tadi. Memanglah isu 
sempadan bersama Malaysia satu isu 
yang perlu ditangani dengan berhati-
hati tanpa “bergagas-gagas”.  
 
Perkara ini mengambil kira sejarah 
terutamanya sejarah yang kita sama-
sama kongsikan mengenai sempadan 
antara Negara Brunei Darussalam dan 
Sarawak. 
 
Jadi, bagi secara umumnya menjawab 
pertanyaan Yang Berhormat itu, kerja-
kerja perundingan dan demarcation 
sempadan antara Negara Brunei 
Darussalam dan Sarawak masih lagi 
dilaksanakan.  
 
Ia dilaksanakan dengan cara teliti dan 
perlu juga dilaksanakan dengan berhati-
hati kerana ada isu mengenai 
pemindahan landmark sejak beberapa 
tahun sesudah ia ditinggalkan. 
 
Jadinya, itulah dari segi waktu yang 
tepat tidak dapat kaola menggariskan di 
sini Yang Berhormat Pengerusi tetapi 
memadailah yang tugas untuk 
menyelesaikan sempadan dilakukan 
dengan secara teliti dan cermat. Terima 
kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Abdul Hamid bin Haji Mumin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid bin Haji Mumin: Terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi.  
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حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ رَكَاتهُُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَ  بِسْمِ ا�ّٰ   
Yang Berhormat Pengerusi. Kaola suka 
ingin bercakap sedikit dalam Tajuk 
SC01A - Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri dan Perdagangan yang telah  
pun diperuntukkan sejumlah 
$112,282,840.00 bagi Tahun Kewangan 
2018/2019. 
 
Yang  Berhormat Pengerusi. Lebih 
dahulu kaola mengucapkan ribuan 
terima kasih atas mukadimah oleh Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Luar 
Negeri dan Perdagangan sebentar tadi.  
 ِ ِ  kaola bersyukur ke hadrat ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ                 أَ�ّٰ
atas peranan Kementerian Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan melalui 
kedutaan-kedutaan Negara Brunei 
Darussalam, Suruhanjaya Tinggi juga 
Konsul-Konsul  Agung Negara                
Brunei Darussalam yang 
dipertanggungjawabkan oleh agensi-
agensi kerajaan yang berkenaan seperti 
Kementerian Pendidikan dan 
Kementerian Kesihatan dalam 
membantu pengurusan penuntut-
penuntut dan pesakit dari Negara Brunei 
Darussalam berkenaan adalah amat 
membanggakan dan diucapkan setinggi-
tinggi penghargaan. 
 
Dalam pertanyaan kaola: 
 
1. Adakah bantuan seperti tersebut itu 

juga diberikan kepada private 
students atau pelajar-pelajar 
persendirian yang belajar di luar 
negeri?; 

 
2. Adakah bantuan-bantuan yang 

selayaknya untuk rakyat Negara 
Brunei Darussalam yang mendapat 

musibah seperti yang sakit kronik 
ataupun jua kemalangan-
kemalangan dan juga yang 
membawa kematian semasa berada 
di luar negeri.  Yang Berhormat 
Pengerusi, sekian sahaja.  Terima 
kasih. 

 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan II:  
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan terima kasih juga kepada Yang 
Berhormat Awang Haji Abdul Hamid 
atas kenyataan Yang Berhormat itu dan 
atas soalan Yang Berhormat ajukan itu 
juga. 
 
Memang seperti mana yang kaola 
nyatakan tadi, Yang Berhormat 
Pengerusi, salah satu tugas dan 
tanggungjawab perwakilan di luar 
negeri adalah untuk meneliti dan 
memantau kesejahteraan rakyat dan 
penduduk Negara Brunei Darussalam 
yang berada di negara-negara yang 
berkenaan.   
 
Seperti mana juga kaola nyatakan tadi, 
kaola ingin menyatakan sekali lagi untuk 
memudahkan pihak perwakilan luar 
negeri menjalankan tugas pemantauan, 
disarankan supaya pelawat-pelawat 
Negara Brunei Darussalam ke luar 
negara untuk mendaftar secara online 
ataupun dengan perwakilan-perwakilan 
yang berkenaan di negara-negara 
tersebut. 
 
Dari segi kesejahteraan rakyat dan 
penduduk negara ini di luar negara, 
memanglah usaha pejabat ataupun 
Seksyen Konsular untuk meneliti 
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sekiranya ada rakyat ataupun penduduk 
Negara Brunei Darussalam menghadapi 
masalah ataupun musibah dan ia juga 
sebagai satu channel untuk memberi 
bantuan sekiranya diperlukan oleh pihak 
keluarga ataupun pihak yang menerima 
musibah tersebut.   
 
Walau bagaimanapun, memanglah ada 
hadnya sejauh mana konsular boleh 
membantu mereka-mereka yang 
menghadapi masalah ataupun musibah, 
tetapi ia juga tertakluk kepada case by 
case ataupun setiap satu kes mungkin 
berlainan dengan kes yang lain 
memandangkan keadaan seperti mana, 
sebagai contoh, kemungkinan ada 
musibah yang mengakibatkan pesakit 
ataupun rakyat dan penduduk tersebut 
memerlukan rawatan serta-merta, pihak 
keluarganya belum lagi sempat ke sana 
dan meminta bantuan dari kementerian 
sekiranya dapat dihulurkan lebih dahulu 
dan kemudiannya diselesaikan.  
Perkara-perkara ini seperti mana yang 
kaola nyatakan tertakluk kepada 
keadaan dan setiap kes adalah 
berlainan. Tetapi pada dasarnya 
memanglah konsular luar negara itu 
akan cuba sedaya-upaya untuk 
membantu mana-mana rakyat dan 
penduduk Negara Brunei Darussalam 
yang menghadapi masalah.  Terima 
kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat Menteri Pendidikan. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi.  kaola hanya ingin 
menambah sedikit penerangan dari 

rakan sejawatan, Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Luar Negeri dan 
Perdagangan mengenai private 
students. Kementerian Pendidikan 
melalui Unit Penuntut-Penuntutnya yang 
berada di luar negara seperti di United 
Kingdom dan juga attaches 
Pendidikannya, memang dipantau 
kesejahteraan penuntut-penuntut kitani 
di sana.  Tetapi dengan syarat mereka 
mestilah mendaftar dengan unit-unit 
dan pegawai-pegawai ini.   
 
Jika private students ini tidak 
mendaftar, ia tidak akan diketahui dan 
ini akan menimbulkan masalah jika ada 
kejadian-kejadian yang kita tidak ingini 
itu, jadi cabarannya ialah untuk 
meningkatkan awareness penuntut 
private students  kitani untuk mendaftar 
di mana mereka belajar di luar negara 
dengan Unit Penuntut-Penuntut yang 
ada dengan pegawai-pegawai attache 
pendidikan yang kita ada di pejabat-
pejabat kedutaan ataupun Suruhanjaya 
Tinggi di luar negara itu.  
 
Sekian, Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih. Yang Berhormat Menteri 
Kesihatan. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Kesihatan: Yang Berhormat Pengerusi.  
Kaola juga ingin menambah sedikit 
mengenai pesakit ataupun orang kitani 
yang menerima musibah atau sakit           
di luar negeri. 
 
 ِ  kerajaan kitani sentiasa menjaga ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
kesejahteraan rakyat di negara ini. 
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Walau bagaimanapun, jika pesakit itu 
mengalami musibah atau sakit di luar 
negeri, lazimnya the policy is only for 
government officers abroad.  Walau 
bagaimanapun, ia akan diteliti secara 
case by case seperti yang dimaklumkan 
oleh Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan tadi.   
 
Walau bagaimanapun, di sini saya ingin 
menasihatkan orang ramai yang bercuti 
di luar negeri untuk mengambil insurans 
kerana ini akan memudahkan segala 
urusan semasa berada di luar negeri.  
Sekian terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih, kepada semua Yang Berhormat 
Menteri-Menteri yang berkenaan yang 
turut serta dalam Tajuk yang 
berkenaan, dan untuk mengakhiri 
soalan ataupun kenyataan daripada 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, saya ingin 
menjemput Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Putera Maharaja Dato 
Paduka Awang Haji Abdul Ghani bin 
Pehin Datu Pekerma Dewa Dato Paduka 
Haji Abdul Rahim.   
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka 
Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin 
Datu Pekerma Dewa Dato Paduka 
Haji Abdul Rahim:  Terima kasih, 
Yang Berhormat Pengerusi.  
  

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ رَكَاتهُُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَ  بِسْمِ ا�ّٰ    
 
 

Beberapa pengalaman kaola semasa 
mengikuti lawatan-lawatan rasmi, 

terakhir kaola menemani Yang 
Berhormat Pengerusi jua dalam satu 
lawatan kerja ke Negara Kuwait dan 
sebelum itu ke Bangladesh.   
 
Semasa lawatan-lawatan tersebut, kaola 
banyak memerhatikan perkara-perkara 
yang boleh kitani jadikan perbandingan 
dan contoh teladan.  Dua negara yang 
berbeza, satu negara yang 
penduduknya ramai dan kedudukan 
ekonominya pun dikira termasuk dalam 
kategori negara-negara yang susah juga 
dan satu lagi negara kaya. 
 
Di Bangladesh, kaola memerhatikan 
banyak perkara yang baik untuk kitani 
teladani antaranya kegigihan rakyatnya 
membangun negara itu dalam keadaan 
kesusahan yang mereka hadapi dan 
mereka survived. Yang paling 
mengagumkan kaola ialah bagaimana 
orang-orang di sana hidup dengan 
bekarih  dan kerajaan yang membantu 
dan kaola lihat ada ruang untuk kitani 
orang-orang Brunei masuk ke sana, 
bukan hanya untuk mendatangkan 
orang-orang di sana bekerja di sini, 
tetapi kesesuaian bidang-bidang itu 
terpaksalah dikaji perniagaan kecil-
kecilan untuk mengenalkan Brunei, 
budaya dan sebagainya dengan 
membuka bisnes-bisnes yang 
bersesuaian.   
 
Perkara itu telah diambil manfaat oleh 
negara-negara lain dengan membuka 
restoran-restoran mereka belum kaola 
melihat orang kitani dan  ِ  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
nampaknya ada beberapa pihak di 
sektor bisnes ini sudah membuka mata 
sedikit-sedikit untuk ke sana. 
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sekiranya ada rakyat ataupun penduduk 
Negara Brunei Darussalam menghadapi 
masalah ataupun musibah dan ia juga 
sebagai satu channel untuk memberi 
bantuan sekiranya diperlukan oleh pihak 
keluarga ataupun pihak yang menerima 
musibah tersebut.   
 
Walau bagaimanapun, memanglah ada 
hadnya sejauh mana konsular boleh 
membantu mereka-mereka yang 
menghadapi masalah ataupun musibah, 
tetapi ia juga tertakluk kepada case by 
case ataupun setiap satu kes mungkin 
berlainan dengan kes yang lain 
memandangkan keadaan seperti mana, 
sebagai contoh, kemungkinan ada 
musibah yang mengakibatkan pesakit 
ataupun rakyat dan penduduk tersebut 
memerlukan rawatan serta-merta, pihak 
keluarganya belum lagi sempat ke sana 
dan meminta bantuan dari kementerian 
sekiranya dapat dihulurkan lebih dahulu 
dan kemudiannya diselesaikan.  
Perkara-perkara ini seperti mana yang 
kaola nyatakan tertakluk kepada 
keadaan dan setiap kes adalah 
berlainan. Tetapi pada dasarnya 
memanglah konsular luar negara itu 
akan cuba sedaya-upaya untuk 
membantu mana-mana rakyat dan 
penduduk Negara Brunei Darussalam 
yang menghadapi masalah.  Terima 
kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat Menteri Pendidikan. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi.  kaola hanya ingin 
menambah sedikit penerangan dari 

rakan sejawatan, Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Luar Negeri dan 
Perdagangan mengenai private 
students. Kementerian Pendidikan 
melalui Unit Penuntut-Penuntutnya yang 
berada di luar negara seperti di United 
Kingdom dan juga attaches 
Pendidikannya, memang dipantau 
kesejahteraan penuntut-penuntut kitani 
di sana.  Tetapi dengan syarat mereka 
mestilah mendaftar dengan unit-unit 
dan pegawai-pegawai ini.   
 
Jika private students ini tidak 
mendaftar, ia tidak akan diketahui dan 
ini akan menimbulkan masalah jika ada 
kejadian-kejadian yang kita tidak ingini 
itu, jadi cabarannya ialah untuk 
meningkatkan awareness penuntut 
private students  kitani untuk mendaftar 
di mana mereka belajar di luar negara 
dengan Unit Penuntut-Penuntut yang 
ada dengan pegawai-pegawai attache 
pendidikan yang kita ada di pejabat-
pejabat kedutaan ataupun Suruhanjaya 
Tinggi di luar negara itu.  
 
Sekian, Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih. Yang Berhormat Menteri 
Kesihatan. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Kesihatan: Yang Berhormat Pengerusi.  
Kaola juga ingin menambah sedikit 
mengenai pesakit ataupun orang kitani 
yang menerima musibah atau sakit           
di luar negeri. 
 
 ِ  kerajaan kitani sentiasa menjaga ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
kesejahteraan rakyat di negara ini. 
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Walau bagaimanapun, jika pesakit itu 
mengalami musibah atau sakit di luar 
negeri, lazimnya the policy is only for 
government officers abroad.  Walau 
bagaimanapun, ia akan diteliti secara 
case by case seperti yang dimaklumkan 
oleh Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan tadi.   
 
Walau bagaimanapun, di sini saya ingin 
menasihatkan orang ramai yang bercuti 
di luar negeri untuk mengambil insurans 
kerana ini akan memudahkan segala 
urusan semasa berada di luar negeri.  
Sekian terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih, kepada semua Yang Berhormat 
Menteri-Menteri yang berkenaan yang 
turut serta dalam Tajuk yang 
berkenaan, dan untuk mengakhiri 
soalan ataupun kenyataan daripada 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, saya ingin 
menjemput Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Putera Maharaja Dato 
Paduka Awang Haji Abdul Ghani bin 
Pehin Datu Pekerma Dewa Dato Paduka 
Haji Abdul Rahim.   
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka 
Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin 
Datu Pekerma Dewa Dato Paduka 
Haji Abdul Rahim:  Terima kasih, 
Yang Berhormat Pengerusi.  
  

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ رَكَاتهُُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَ  بِسْمِ ا�ّٰ    
 
 

Beberapa pengalaman kaola semasa 
mengikuti lawatan-lawatan rasmi, 

terakhir kaola menemani Yang 
Berhormat Pengerusi jua dalam satu 
lawatan kerja ke Negara Kuwait dan 
sebelum itu ke Bangladesh.   
 
Semasa lawatan-lawatan tersebut, kaola 
banyak memerhatikan perkara-perkara 
yang boleh kitani jadikan perbandingan 
dan contoh teladan.  Dua negara yang 
berbeza, satu negara yang 
penduduknya ramai dan kedudukan 
ekonominya pun dikira termasuk dalam 
kategori negara-negara yang susah juga 
dan satu lagi negara kaya. 
 
Di Bangladesh, kaola memerhatikan 
banyak perkara yang baik untuk kitani 
teladani antaranya kegigihan rakyatnya 
membangun negara itu dalam keadaan 
kesusahan yang mereka hadapi dan 
mereka survived. Yang paling 
mengagumkan kaola ialah bagaimana 
orang-orang di sana hidup dengan 
bekarih  dan kerajaan yang membantu 
dan kaola lihat ada ruang untuk kitani 
orang-orang Brunei masuk ke sana, 
bukan hanya untuk mendatangkan 
orang-orang di sana bekerja di sini, 
tetapi kesesuaian bidang-bidang itu 
terpaksalah dikaji perniagaan kecil-
kecilan untuk mengenalkan Brunei, 
budaya dan sebagainya dengan 
membuka bisnes-bisnes yang 
bersesuaian.   
 
Perkara itu telah diambil manfaat oleh 
negara-negara lain dengan membuka 
restoran-restoran mereka belum kaola 
melihat orang kitani dan  ِ  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
nampaknya ada beberapa pihak di 
sektor bisnes ini sudah membuka mata 
sedikit-sedikit untuk ke sana. 
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Di negara yang terkenal kaya ini, kaola 
lihat banyak yang perlu kitani pelajari, 
mereka betul-betul berusaha 
mengekalkan khazanah dan budaya 
serta kehidupan mereka dengan penuh 
komitmen dan benar-benar membina 
infrastukturnya bukan alang-alang, tidak 
ada apa yang dipanggil separuh-separuh 
efforts mereka itu.   
 
Kaola tertarik kepada mereka iaitu 
daripada negara padang pasir yang 
tidak ada apa-apa itu sekarang menjadi 
sebuah negara maju, kaya raya hanya 
berbekalkan kemahuan dan semangat 
yang tinggi serta jati diri sebagai orang 
Kuwait.   
 
Jadi kaola sarankan ada beberapa 
perkara ataupun bidang yang boleh kita 
perluaskan lagi kerjasama kita. Diharap 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri 
dapat mengexplore atau menerokai 
bidang-bidang tertentu seperti yang 
akan kaola cadangkan.  
 
Kalau adapun sudah dibuat 
perundingan-perundingan awal 
mengenainya haruslah ia diteruskan dan 
diperkukuhkan lagi.  Antaranya yang 
kaola ingin sarankan supaya: 
 
1. Diadakan hubungan 2 hala 

mengenai dengan pertukaran 
profesional-profesional ataupun 
pegawai-pegawai kerajaan, 
penuntut-penuntut universiti 
ataupun penuntut-penuntut dalam 
kalangan bahagian menengah dan 
sebagainya untuk students 
exchange ataupun pertukaran 
students bagi membolehkan 

mereka itu melihat bagaimana 
negara hebat itu dibina.  
Strukturnya lebih kurang dari segi 
pentadbirannya dan sebagainya, 
seperti Brunei juga punya prinsip-
prinsip negara dan sebagainya.  
Jadi manfaat dari lawatan-lawatan 
itu kalau boleh kita akan ambil  
manfaatnya; dan  

  
2. Begitu juga dari segi budaya, 

pertukaran ahli-ahli budaya, 
ilmuan-ilmuan dan juga profesional-
profesional.  Kaola rasa perkara itu 
baiktah kita buat baik-baik, bisai-
bisai.  Ia akan memulakan satu era 
hubungan yang lebih baik antara 2 
buah negara, bahawa Kuwait 
menganggap Brunei sangat 
istimewa dalam lawatan kita itu.  
Kaola rasa itu sahaja yang dapat 
kaola kongsikan dan mudah-
mudahan apa yang kaola ajukan di 
sini dapat dimulakan langkahnya 
kerana satu langkah itu memulakan 
sesuatu pekerjaan yang 
bermanfaat.  Sekian terima kasih.                                 
 وَالسَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
   

Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Luar 
Negeri dan Perdagangan II.  Silakan. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan II: 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. Mengenai cadangan-
cadangan yang dibuat oleh Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Putera 
Maharaja Dato Paduka Awang Haji 
Abdul Ghani bin Pehin Datu Pekerma 
Dewa Dato Paduka Haji Abdul Rahim 
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pihak kementerian akan tindakan-
tindakan yang bersesuaian, terutama 
sekali dalam proses hubungan antara 
kedua-dua negara baik pun Negara 
Brunei Darussalam dan Kuwait ataupun 
Negara Brunei Darussalam dan 
Bangladesh dan dengan negara-negara 
yang lain.   
 
Kita memang ada sudah 
menandatangani banyak MOU bagi 
meningkatkan hubungan dari segi 
ekonomi, teknikal dan juga cultural yang 
meliputi pertukaran-pertukaran lawatan 
oleh kedua belah pihak. 
 
Sebagai contoh, Negara Brunei 
Darussalam dan Kuwait telah 
menandatangani MOU on Bilateral 
Consultations pada tahun 2008 dan 
perjanjian ekonomi dan teknikal 
cooperation pada tahun yang sama 
juga. Negara Brunei Darussalam dan 
Kuwait juga ada mempunyai MOU on 
training iaitu dengan mengadakan 
pertukaran penuntut dan pegawai dari 
masa ke masa.   
 
Walau bagaimanapun cadangan Yang 
Berhormat tadi sangat baik, sekiranya 
ada peluang pada masa akan datang ia 
akan diadakan bersama-sama negara-
negara yang lain juga dan sekiranya ada 
peluang membuat MOU ataupun 
perjanjian kerjasama antara Negara 
Brunei Darussalam dan negara-negara 
yang berkenaan itu.  Terima kasih.   
Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kita telah mendengar 
beberapa kenyataan dan soalan yang 

telah dibuat oleh Ahli-Ahli Yang 
Berhormat.  Penjelasan-penjelasan juga 
telah diberikan oleh Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Luar Negeri dan 
Perdagangan II mengenai bajet 
Kementeriannya dan yang telah pun 
membuat kenyataan bahawa ia cuba 
untuk menjawab soalan-soalan yang 
tidak dijawabnya pada hari ini pada 
ketika yang sesuai nanti dan sekiranya 
tidak dapat maka, saya cadangkan 
supaya perkara itu akan dapat 
dikemukakan secara bertulis pada Ahli-
Ahli Yang Berhormat Yang Dilantik.   
 
Maka saya berpendapat cukuplah 
perbincangan kita mengenai Tajuk 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri dan 
Perdagangan ini.   
 
Pada ketika ini sekarang ada baiknya 
Tajuk ini kita undi.  Sekarang saya ingin 
bertanya pada Ahli-Ahli Yang Berhormat 
yang bersetuju untuk kita meluluskan 
Rang Belanjawan Kementerian Hal 
Ehwal Luar Negeri dan Perdagangan.  
Sila angkat tangan. 
 

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

 
Terima kasih. Nampaknya semua Ahli-
Ahli Yang Berhormat bersetuju. Maka 
Tajuk SC01A - Kementerian Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan 
diluluskan. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Tajuk SC01A - Kementerian Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan dijadikan 
sebahagian daripada Jadual.  
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
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Di negara yang terkenal kaya ini, kaola 
lihat banyak yang perlu kitani pelajari, 
mereka betul-betul berusaha 
mengekalkan khazanah dan budaya 
serta kehidupan mereka dengan penuh 
komitmen dan benar-benar membina 
infrastukturnya bukan alang-alang, tidak 
ada apa yang dipanggil separuh-separuh 
efforts mereka itu.   
 
Kaola tertarik kepada mereka iaitu 
daripada negara padang pasir yang 
tidak ada apa-apa itu sekarang menjadi 
sebuah negara maju, kaya raya hanya 
berbekalkan kemahuan dan semangat 
yang tinggi serta jati diri sebagai orang 
Kuwait.   
 
Jadi kaola sarankan ada beberapa 
perkara ataupun bidang yang boleh kita 
perluaskan lagi kerjasama kita. Diharap 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri 
dapat mengexplore atau menerokai 
bidang-bidang tertentu seperti yang 
akan kaola cadangkan.  
 
Kalau adapun sudah dibuat 
perundingan-perundingan awal 
mengenainya haruslah ia diteruskan dan 
diperkukuhkan lagi.  Antaranya yang 
kaola ingin sarankan supaya: 
 
1. Diadakan hubungan 2 hala 

mengenai dengan pertukaran 
profesional-profesional ataupun 
pegawai-pegawai kerajaan, 
penuntut-penuntut universiti 
ataupun penuntut-penuntut dalam 
kalangan bahagian menengah dan 
sebagainya untuk students 
exchange ataupun pertukaran 
students bagi membolehkan 

mereka itu melihat bagaimana 
negara hebat itu dibina.  
Strukturnya lebih kurang dari segi 
pentadbirannya dan sebagainya, 
seperti Brunei juga punya prinsip-
prinsip negara dan sebagainya.  
Jadi manfaat dari lawatan-lawatan 
itu kalau boleh kita akan ambil  
manfaatnya; dan  

  
2. Begitu juga dari segi budaya, 

pertukaran ahli-ahli budaya, 
ilmuan-ilmuan dan juga profesional-
profesional.  Kaola rasa perkara itu 
baiktah kita buat baik-baik, bisai-
bisai.  Ia akan memulakan satu era 
hubungan yang lebih baik antara 2 
buah negara, bahawa Kuwait 
menganggap Brunei sangat 
istimewa dalam lawatan kita itu.  
Kaola rasa itu sahaja yang dapat 
kaola kongsikan dan mudah-
mudahan apa yang kaola ajukan di 
sini dapat dimulakan langkahnya 
kerana satu langkah itu memulakan 
sesuatu pekerjaan yang 
bermanfaat.  Sekian terima kasih.                                 
 وَالسَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
   

Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Luar 
Negeri dan Perdagangan II.  Silakan. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan II: 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. Mengenai cadangan-
cadangan yang dibuat oleh Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Putera 
Maharaja Dato Paduka Awang Haji 
Abdul Ghani bin Pehin Datu Pekerma 
Dewa Dato Paduka Haji Abdul Rahim 

PETANG HARI ISNIN, 24 JAMADILAKHIR 1439 / 12 MAC 2018 
  

401 

pihak kementerian akan tindakan-
tindakan yang bersesuaian, terutama 
sekali dalam proses hubungan antara 
kedua-dua negara baik pun Negara 
Brunei Darussalam dan Kuwait ataupun 
Negara Brunei Darussalam dan 
Bangladesh dan dengan negara-negara 
yang lain.   
 
Kita memang ada sudah 
menandatangani banyak MOU bagi 
meningkatkan hubungan dari segi 
ekonomi, teknikal dan juga cultural yang 
meliputi pertukaran-pertukaran lawatan 
oleh kedua belah pihak. 
 
Sebagai contoh, Negara Brunei 
Darussalam dan Kuwait telah 
menandatangani MOU on Bilateral 
Consultations pada tahun 2008 dan 
perjanjian ekonomi dan teknikal 
cooperation pada tahun yang sama 
juga. Negara Brunei Darussalam dan 
Kuwait juga ada mempunyai MOU on 
training iaitu dengan mengadakan 
pertukaran penuntut dan pegawai dari 
masa ke masa.   
 
Walau bagaimanapun cadangan Yang 
Berhormat tadi sangat baik, sekiranya 
ada peluang pada masa akan datang ia 
akan diadakan bersama-sama negara-
negara yang lain juga dan sekiranya ada 
peluang membuat MOU ataupun 
perjanjian kerjasama antara Negara 
Brunei Darussalam dan negara-negara 
yang berkenaan itu.  Terima kasih.   
Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kita telah mendengar 
beberapa kenyataan dan soalan yang 

telah dibuat oleh Ahli-Ahli Yang 
Berhormat.  Penjelasan-penjelasan juga 
telah diberikan oleh Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Luar Negeri dan 
Perdagangan II mengenai bajet 
Kementeriannya dan yang telah pun 
membuat kenyataan bahawa ia cuba 
untuk menjawab soalan-soalan yang 
tidak dijawabnya pada hari ini pada 
ketika yang sesuai nanti dan sekiranya 
tidak dapat maka, saya cadangkan 
supaya perkara itu akan dapat 
dikemukakan secara bertulis pada Ahli-
Ahli Yang Berhormat Yang Dilantik.   
 
Maka saya berpendapat cukuplah 
perbincangan kita mengenai Tajuk 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri dan 
Perdagangan ini.   
 
Pada ketika ini sekarang ada baiknya 
Tajuk ini kita undi.  Sekarang saya ingin 
bertanya pada Ahli-Ahli Yang Berhormat 
yang bersetuju untuk kita meluluskan 
Rang Belanjawan Kementerian Hal 
Ehwal Luar Negeri dan Perdagangan.  
Sila angkat tangan. 
 

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

 
Terima kasih. Nampaknya semua Ahli-
Ahli Yang Berhormat bersetuju. Maka 
Tajuk SC01A - Kementerian Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan 
diluluskan. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Tajuk SC01A - Kementerian Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan dijadikan 
sebahagian daripada Jadual.  
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
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dan jabatan-jabatan di bawahnya bagi 
Tajuk SE01A sehingga Tajuk SE12A. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  Tajuk yang akan kita 
bincangkan iaitu Tajuk SE01A sehingga 
Tajuk SE12A bagi Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri.   
 
Sebagaimana lazimnya sebelum Tajuk 
ini dibuka untuk dibahaskan, maka saya 
ingin menjemput Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri untuk 
membuat pembentangan atau 
mukadimahnya terhadap asas 
penyediaan belanjawan kementeriannya 
dan jabatan-jabatan  di bawahnya.  
 
Saya persilakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 

Yang Berhormat. Kaola lebih dahulu 
sukacita mengucapkan terima kasih 
kepada Yang Berhormat Pengerusi 
kerana memberi peluang bagi kaola 
menyampaikan mukadimah bagi 
memandu perbincangan Anggaran 
Peruntukan Kementerian Hal Ehwal 
Dalam Negeri bagi Tahun Kewangan 
2018/2019.  
 
 ِ  kaola sukacita mengucapkan ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
terima kasih kepada Kerajaan Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 

Negara Brunei Darussalam atas 
kepercayaan dan sokongan peruntukan 
bagi Perbelanjaan Tahun Kewangan 
2018/2019 sebanyak $148,695,655.00. 
 
Selaras dengan dasar perbelanjaan 
berhemah dalam Peruntukan Kewangan 
dan Perbelanjaan Negara adalah penting 
bagi kementerian ini untuk memastikan 
segala perancangan dan strategi yang 
dilaksanakan menggunakan kaedah 
Programme and Performance Budgeting 
(PPB) mengikut keperluan sebenar dan 
keutamaan yang berasaskan Petunjuk 
Utama Prestasi (KPI) kementerian ini 
dan jabatan-jabatan  di bawahnya bagi 
mencapai: 
 
1. Meningkatkan kualiti perkhidmatan 

kepada masyarakat; 
  

2. Memantapkan perpaduan dan 
kesejahteraan; 

 
3. Memelihara Keselamatan 

Masyarakat; 
 
4. Memudah Cara Penyediaan 

Infrastruktur dan Kemudahan 
Awam; dan 

 
5. Memangkin Perkembangan Ekonomi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kementerian ini 
sentiasa mengambil berat akan 
penyampaian perkhidmatan kepada 
orang ramai agar ia sentiasa relevan 
dengan keadaan semasa dan mesra 
pelanggan. Sentiasa cekap dan 
memenuhi matlamat berkenaan.  
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Dari itu selaras dengan teras skop pelan 
strategik kementerian, beberapa 
program telah dan akan dijalankan 
dengan Tahun Kewangan 2018/2019 
bagi membantu mengukuhkan 
keselamatan, kesejahteraan, 
memangkin sosioekonomi dan 
meningkatkan perpaduan masyarakat 
yang semua ini dilaksanakan bagi 
mencapai matlamat ‘Brunei Maju’. 
 
Di bawah Tajuk SE02A - Lembaga 
Bandaran Bandar Seri Begawan, Tajuk 
SE03A - Lembaga Bandaran Kuala Belait 
dan Seria dan Tajuk SE04A - Lembaga 
Bandaran Tutong iaitu kuasa-kuasa 
tempatan dan perbandaran sebanyak 
$52,766,023.00 atau 40% daripada 
jumlah peruntukan adalah bagi tujuan 
meningkatkan kesejahteraan dan 
perpaduan rakyat serta memantapkan 
lagi peranan keberkesanan Institusi 
Penghulu Mukim dan Ketua Kampung. 
Ia juga digunakan untuk memajukan 
perbandaran dan meningkatkan 
prasarana yang kondusif bagi 
perniagaan. 
 
Manakala di bawah Tajuk SE05A - 
Jabatan Buruh, Tajuk SE10A - Jabatan 
Imigresen dan Pendaftaran Kebangsaan, 
Tajuk SE11A-Jabatan Penjara dan Tajuk 
SE112A-Jabatan Bomba dan Penyelamat 
iaitu keselamatan dan kesejahteraan 
sebanyak $79,370,080.00 atau 60% 
daripada jumlah diperuntukkan. Jumlah 
yang dipohonkan ini untuk tujuan 
Penguatkuasaan Undang-Undang 
Pencegahan Kebakaran, Pengurusan 
Bencana Alam dan membantu 
memantapkan keupayaan sumber 
manusia. 

Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Oleh yang demikian 
bagi Tahun Kewangan 2018/2019, 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
akan memfokuskan peruntukan ini 
kepada usaha-usaha berikut: 
 
1. Untuk meningkatkan perpaduan 

masyarakat selaras dengan KPI 
Wawasan Brunei 2035 iaitu 2.11 di 
bawah strategi pembangunan 
institusi adalah amat penting bagi 
mengadakan pemimpin di peringkat 
akar umbi yang berwibawa dan 
berkualiti. Walau bagaimanapun, 
sehingga 20 Februari 2018 masih 
terdapat 65 jawatan Penghulu dan 
Ketua Kampung yang masih kosong 
dan perlu diisikan.  
 
 ِ  menerusi Skim Perkhidmatan ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
Penghulu Mukim dan Ketua 
Kampung Negara Brunei Darussalam 
2015 yang telah pun diperkenankan 
oleh Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan dilaksanakan mulai 
23 Disember 2017 diharapkan  akan 
dapat membantu mempertingkatkan 
lagi peranan tugas dan 
tanggungjawab Penghulu Mukim 
dan Ketua Kampung. Dengannya 
akan dapat mengukuh dan 
memantapkan lagi martabat, 
kewibawaan, kualiti kepimpinan dan 
keberkesanan institusi Penghulu dan 
Ketua Kampung.  

 
Kita masih lagi berhadapan dengan 
cabaran mengenai kurang atau 
ketiadaan calon yang bersesuaian 
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bagi dicalonkan sebagai calon Ketua 
Kampung sebagai usaha jangka 
sederhana bagi menyediakan tenaga 
pelapis kementerian dengan 
kerjasama Institute for Leadership, 
Innovation and Advancement (ILIA), 
Universiti Brunei Darussalam telah 
mengadakan Bengkel Asas 
Kepimpinan Masyarakat selama               
3 bulan yang disertai oleh Ahli Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung. 
Bengkel ini antaranya diharap untuk 
memberikan kemahiran kepimpinan 
di samping menilai potensi peserta 
bagi digilap dan seterusnya 
diketengahkan sebagai calon-calon 
yang berpotensi bagi jawatan Ketua 
Kampung tertakluk kepada 
kesesuaiannya.  ُ  kita akan   إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
terus menilai keberkesanan 
rancangan ini; 

 
2. Dalam usaha meningkatkan hasil 

kerajaan. Tumpuan akan diberikan 
untuk meningkatkan lagi 
pengutipan hasil cukai iaitu Cukai 
Semasa dan Cukai Tertunggak.   
 ِ  sehingga 31 Disember 2017 ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
semenjak tertubuhnya Unit Task 
Force Recovery pada 16 April 2016, 
Lembaga-Lembaga Bandaran telah 
dapat mengutip tunggakan 
sebanyak $5.77 juta dan 
seterusnya mengurangkan jumlah 
tunggakan dari $46 juta ke $40.29 
juta.  

 
Beberapa inisiatif sedang dan akan 
dilaksanakan bagi meningkatkan 
dan memperkesankan hasil 
tunggakan iaitu melalui 
perkhidmatan sms push 

notification, penggunaan kaedah 
konsep pareto, penubuhan Credit 
Control Unit dan garis panduan  
bayaran ansuran.  

 
Inisiatif juga dilaksanakan bagi 
mengurangkan kos operasi 
menerusi penggunaan utiliti seperti 
menggunakan energy saving 
devices, mengawal penggunaan 
elektrik seperti lampu, sistem 
penghawa dingin dan sebagainya 
serta lain-lain inisiatif;  

 
3. Selaras dengan usaha-usaha 

kerajaan yang amat mengutamakan 
keperluan berhemah dalam 
perbelanjaan negara terutama 
sekali dalam membangunkan 
infrastruktur, kementerian ini telah 
pun mulai tahun 2017 mengenal 
pasti aset-aset kementerian dan 
mengeluarkan request for proposal 
bagi beberapa aset di Bandar Seri 
Begawan, Kuala Belait dan 
Temburong menerusi kaedah 
Private Public Patnership yang 
diharap boleh meringankan 
bebanan kerajaan sambil 
menjimatkan serta menguntungkan 
kedua pihak kerajaan dan swasta.  

 
Melalui kaedah ini, di samping 
pelaksanaan projek secara efisien ia 
juga akan dapat membukakan 
peluang penglibatan golongan 
peniaga dan bangsa tempatan; 

 
Yang Berhormat Pengerusi dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. 
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4. Berkaitan dengan program Satu 
Kampung Satu Produk,  ِ  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
dengan Penubuhan Jawatankuasa 
Khas Peringkat Kebangsaan 1K1P 
yang telah pun diperkenankan oleh 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam pada 25 Mei 2017, kita 
berharap akan dapat meningkatkan 
kemajuan 1K1P. 
  

Beberapa rancangan telah pun 
dibincangkan bersama agensi- 
agensi yang berkepentingan                   
di dalam dan di luar negeri              
untuk mempertingkatkan kualiti 
pengeluaran rangkaian produk IKIP 
supaya produk-produk berkenaan 
akan sustainable dan boleh 
menembusi pasaran domestik dan 
serantau termasuk meningkatkan 
kualiti produk, pembungkusan, 
pemasaran dan memenuhi 
keperluan persijilan iaitu Good 
Manufacturing Practice (GMP), 
Hazard Analysis Critical Control Point 
(HACCP) dan Sijil Halal Brunei 
Darussalam.  
 

Sehubungan itu, salah satu daripada 
inisiatif ini ialah menjalin kerajasama 
dengan pihak berkenaan di Thailand 
khasnya “One Tambon One Product”           
untuk membimbing pengusaha-
pengusaha 1K1P. Ini selaras dengan 
hasrat Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam supaya pihak kerajaan 
memberikan bimbingan dan tunjuk 
ajar bagaimana memulakan dan 

menjalankan perusahaan sehingga 
peniaga atau pengusaha berjaya; 

 
5. Dalam usaha Ease of Doing Business 

kementerian juga sentiasa 
bekerjasama dengan agensi-agensi 
bagi menjadikan negara ini destinasi 
pelabur-pelabur asing luar negeri.  
Ini termasuk dalam memberikan 
perkhidmatan yang efisien dan 
cepat.  Pada tahun lepas, Jabatan 
Imigresen dan Pendaftaran 
Kebangsaan telah memperkenalkan 
Sistem Que Up bagi Kad Pengenalan 
dan Pasport.  ِ  sistem ini telah  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
memberikan kesan yang positif 
dalam penjimatan masa orang 
ramai.   

 
Bagi pelanggan yang menggunakan 
sistem ini ia telah menurunkan masa 
menunggu dari 109 minit kepada                
13 minit dan bagi pelanggan walk-in 
turun sebanyak 7%.  Sistem ini telah 
berjaya menjimatkan masa orang 
ramai sebanyak 3,600 jam. Sistem 
ini juga telah dilaratkan kepada 
Bahagian Visa, Lawatan, Diplomatik 
dan Pas Kerja pada 1 Februari 2018 
yang lalu yang bertujuan untuk 
mengurangkan masa menunggu 
dengan signifikan.; 

 
6.  ِ  Semenjak memperkenalkan  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ

Lesen Pekerja Asing pada 1 Oktober 
2016 sehingga 22 Januari 2018, ia 
telah dapat mempercepatkan proses 
mengambil pekerja asing dan 
menjimatkan masa. Menerusi Lesen 
Pekerja Asing ini juga sebanyak 845 
kekosongan jawatan telah dapat 
diisikan oleh anak-anak tempatan.   
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6.  ِ  Semenjak memperkenalkan  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
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Jabatan Buruh juga tanpa 
menjejaskan pengambilan pekerja 
tempatan di sektor swasta membuat 
beberapa penelitian bersama agensi-
agensi kerajaan yang 
berkepentingan bagi menurunkan 
proses pengambilan pekerja asing 
terutama sekali bagi pekerjaan yang 
masih belum dapat diisikan oleh 
anak-anak tempatan; 

 
7. Dalam masa yang sama, ke arah 

usaha kementerian ini mendukung 
pertumbuhan ekonomi, Jabatan 
Buruh dengan kerjasama agensi-
agensi yang berkaitan seperti 
Manpower Policy and Planning Unit , 
Jabatan Perdana Menteri dan 
PENGGERAK sedang dalam proses 
mengenalkan kriteria bagi Pengarah 
Asing atau Foreign Directors Criteria 
yang dihasratkan bagi menyelaras 
lantikan pengarah terdiri daripada 
warganegara asing yang akan 
menyumbang kepada perekonomian 
dan pekerjaan kepada pencari kerja 
dari kalangan anak tempatan.; 

 
8. Dalam mendukung kewujudan 

masyarakat untuk sentiasa hidup 
harmoni dan sejahtera Bahagian 
Reintegrasi, Jabatan Penjara  di 
bawah kementerian ini juga 
memainkan peranan bagi 
memastikan kesejahteraan bekas 
penghuni atau banduan terjaga 
terutama sekali bagi membantu 
mendapatkan pekerjaan dan 
diterima kembali ke dalam 
masyarakat.  Beberapa program dan 
kursus telah pun dijalankan.  

 

Sehubungan itu, seramai 113 rakan 
seliaan (bekas banduan) telah 
berdaftar secara sukarela untuk 
mengikuti program tersebut.  
Program After Care ini juga telah 
melihatkan penurunan kadar residis 
atau kemasukan semula dalam 
kalangan peserta program ini dari 
11% pada tahun 2014 kepada 3% 
pada tahun 2017 dan sebilangan 
mereka berjaya mendapatkan 
pekerjaan. Kerjasama akan terus 
dilaksanakan dengan agensi-agensi 
kerajaan, NGO’s   dan sektor swasta 
bagi mengungkayahkan rancangan-
rancangan pemulihan.; 

 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. 

 
9. Kementerian ini juga sentiasa 

berusaha meningkatkan dan 
mengukuhkan kesiapsediaan dan 
daya ketahanan kebangsaan melalui 
Jabatan Bomba dan Penyelamat dan 
Pusat Pengurusan Bencana 
Kebangsaan (NDMC).   ِ  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
terutama sekali dalam memantapkan 
kesiapsiagaan operasi kecemasan 
dan menyelamat bagi tahun 
2018/2019 Jabatan Bomba dan 
Penyelamat, memperbaiki ‘response 
time’ kepada 8 hingga 10 minit bagi 
kawasan bandar, manakala                        
10 hingga 15 minit bagi kawasan 
luar bandar.  
 
Dalam memastikan keselamatan 
aset-aset kerajaan dan swasta 
sehingga Februari 2018, Jabatan 
Bomba dan Penyelamat, berjaya 
melatih seramai 2,022 fire marshall 
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dalam kalangan pegawai kerajaan, 
swasta dan penduduk secara amnya.  

 
Ini juga menunjukkan usaha-usaha 
jabatan untuk meningkatkan 
kesiapsediaan kebangsaan dan 
dengan memperkasa individu dan 
masyarakat untuk menguatkan dan 
mengekalkan kesiapsediaan mereka 
terhadap bencana. Seperti juga 
semasa kejadian banjir yang terjadi 
pada bulan Disember 2017 dan 
Februari 2018 kesiapsiagaan orang 
ramai, pihak swasta dan Non-
Governmental Organisation (NGO’s) 
dan agensi-agensi kerajaan pada 
tahap yang sangat baik yang 
mencerminkan kesemua bertugas 
mendukung konsep Whole of Nation 
Approach khasnya dalam membantu 
mangsa banjir.   

 
Gandingan tindakan operasi ini, 
telah dapat memantapkan lagi mutu 
perkhidmatan, ini membuktikan 
bahawa program-program yang 
dijalankan oleh NDMC khusus untuk 
masyarakat dan orang awam iaitu 
Community Based Disaster Risk 
Management (CBDRM) dan School 
Base Disaster Risk Management 
(SBDRM) sejak tahun 2009 
memberikan kesan yang 
menggalakkan; 

 
10. Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-

Ahli Yang Berhormat, selaras dengan 
titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan                  
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam, mengenai 
Penguatkuasaan Undang-Undang,  

 ِ  bagi membantu   ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
meningkatkan keselamatan dan 
kesejahteraan penduduk negara ini, 
kementerian ini telah pun 
menjalankan beberapa aktiviti yang 
berkaitan dengan penguatkuasaan 
akta-akta di bawah jabatan masing-
masing.   

 
Sehingga Disember 2017, Jabatan 
Buruh telah menjalankan 382 aktiviti 
berkaitan dengan Employment 
Order, 2009 (Perintah Pekerjaan, 
2009) dan Jabatan Imigresen dan 
Pendaftaran telah menjalankan   
1,246 aktiviti yang berkaitan               
dengan Penguatkuasaan Akta-Akta 
Imigresen.  
 
Manakala Lembaga Bandaran           
di ketiga-tiga daerah terdapat 36 
aktiviti yang telah dijalankan dengan 
mengenakan kompaun bagi 
kesalahan-kesalahan kecil.  
Sementara Jabatan Daerah-Daerah 
dengan 386 aktiviti yang antaranya 
ialah 27 secara bersepadu; dan 

 
11. Mengenai Rancangan Kemajuan.   

 ِ  ,pada tahun 2018/2019 ini ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
kementerian juga akan menerima 
peruntukan kewangan sebanyak            
$54 juta bagi melaksanakan projek-
projek di bawah Rancangan 
Kemajuan Negara Ke-11, iaitu: 
 
i) Menaik taraf Pasar Gadong, 
ii) Revitalisasi Kampong Ayer dan 
iii) Menaik taraf Pasar Pantai 

Jerudong. 
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Mengenai Rancangan Revitalisasi 
Kampong Ayer, in shaa Allah dengan 
gabungan beberapa agensi kerajaan 
yang berkepentingan adalah 
dirancangkan sebanyak 157 buah rumah 
akan dibina, 47 buah dalam fasa 
pertama dan 110 dalam fasa kedua.  
 
Berdasarkan peruntukan yang telah pun 
dibentangkan, kementerian ini akan 
terus berusaha sedaya upaya untuk 
memberikan perkhidmatan yang           
lebih baik dalam memastikan           
sistem penyampaian perkhidmatan 
kementerian ini sentiasa mencapai 
standard dan kualiti yang ditetapkan 
dalam memenuhi kehendak dan 
ekspetasi rakyat dan penduduk negara 
ini.  ُ  kementerian  ini akan إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
sentiasa berpandukan inisiatif-inisiatif 
dan program-program yang dirancang 
sejajar dengan hasrat Wawasan Brunei 
2035.  
 
Sekian sahaja yang dapat kaola 
sampaikan dan kaola mengucapkan 
sekali lagi terima kasih kepada Yang 
Berhormat Pengerusi.   

 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  ِ  kita telah pun ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
mendengar kenyataan yang dibuat 
secara terperinci oleh Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
terhadap arah tuju dan rancangan-
rancangan yang strategik terhadap 
belanjawan yang diperuntukkan bagi 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
dan jabatan-jabatan di bawahnya.  
 

Saya kira, kita telah pun duduk 
berunding sehari suntuk dan kita telah 
berjaya meluluskan belanjawan dua 
kementerian iaitu Kementerian 
Pembangunan dan Kementerian Hal 
Ehwal Luar Negeri dan Perdagangan. 
Maka, saya kira cukuplah usaha kita 
pada hari ini dan saya ingin 
mencadangkan supaya perbincangan 
kita di Peringkat Jawatankuasa ini kita 
tangguhkan dahulu dan kita bersidang 
semula di Persidangan Majlis Mesyuarat 
Negara.  
 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

 
(Majlis Mesyuarat bersidang 

semula) 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Saya ingin 
menangguhkan Majlis Mesyuarat Negara 
ini untuk kita berehat setelah seharian 
kita menumpukan perhatian dalam 
meneliti dan berbincang mengenai Rang 
Undang-Undang (2018) Perbekalan, 
2018/2019.   
     
 ُ  kita akan bersidang semula    إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
pada esok hari iaitu hari Selasa, 13 Mac 
2018 pada pukul 9.00 pagi. Sekian,  
 
Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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DEWAN MAJLIS 
 

Selasa, 25 Jamadilakhir 1439/13 Mac 2018 
 

YANG DI-PERTUA 
DAN AHLI-AHLI MAJLIS 

MESYUARAT NEGARA 
 
HADIR: 
 
YANG DI-PERTUA:  
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Lela Dato Seri Setia Awang Haji 
Abdul Rahman bin Dato Setia Haji 
Mohamed Taib, PSNB., SLJ., PHBS., 
PJK., PKL., Yang Di-Pertua Majlis 
Mesyuarat Negara, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
AHLI RASMI KERANA JAWATAN 
(PERDANA MENTERI DAN 
MENTERI-MENTERI) 
 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka  
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu‘izzaddin Waddaulah ibni              
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam, Perdana Menteri, 
Menteri Pertahanan, Menteri Kewangan 
dan Menteri Hal Ehwal Luar Negeri               
dan Perdagangan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
 
 
 
 

Duli Yang Teramat Mulia Paduka Seri 
Pengiran Muda Mahkota Pengiran Muda 
Haji Al-Muhtadee Billah ibni Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu‘izzaddin Waddaulah, DKMB., DPKT., 
King Abdul Aziz Ribbon, First Class 
(Saudi Arabia), The Order of the 
Renaissance (First Degree) (Jordan), 
Grand Cross of Crown Order - G.K.K. 
(Netherlands), Medal of Honour (Lao), 
DSO (Singapore), Order of Lakandula 
with the Rank of Grand Cross 
(Philippines), The Order of Prince 
Yaroslav the Wise, Second Class 
(Ukraine), DSO (Military) (Singapore), 
PHBS., Menteri Kanan di Jabatan 
Perdana Menteri, Negara Brunei 
Darussalam. 
                                                                                           
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Diraja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, DK., SPMB., DSNB., PHBS., 
PBLI., PJK., PKL., Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri, 
Negara Brunei Darussalam.  
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HADIR: 
 
YANG DI-PERTUA:  
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Lela Dato Seri Setia Awang Haji 
Abdul Rahman bin Dato Setia Haji 
Mohamed Taib, PSNB., SLJ., PHBS., 
PJK., PKL., Yang Di-Pertua Majlis 
Mesyuarat Negara, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
AHLI RASMI KERANA JAWATAN 
(PERDANA MENTERI DAN 
MENTERI-MENTERI) 
 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka  
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu‘izzaddin Waddaulah ibni              
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam, Perdana Menteri, 
Menteri Pertahanan, Menteri Kewangan 
dan Menteri Hal Ehwal Luar Negeri               
dan Perdagangan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
 
 
 
 

Duli Yang Teramat Mulia Paduka Seri 
Pengiran Muda Mahkota Pengiran Muda 
Haji Al-Muhtadee Billah ibni Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu‘izzaddin Waddaulah, DKMB., DPKT., 
King Abdul Aziz Ribbon, First Class 
(Saudi Arabia), The Order of the 
Renaissance (First Degree) (Jordan), 
Grand Cross of Crown Order - G.K.K. 
(Netherlands), Medal of Honour (Lao), 
DSO (Singapore), Order of Lakandula 
with the Rank of Grand Cross 
(Philippines), The Order of Prince 
Yaroslav the Wise, Second Class 
(Ukraine), DSO (Military) (Singapore), 
PHBS., Menteri Kanan di Jabatan 
Perdana Menteri, Negara Brunei 
Darussalam. 
                                                                                           
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Diraja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, DK., SPMB., DSNB., PHBS., 
PBLI., PJK., PKL., Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri, 
Negara Brunei Darussalam.  
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Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Kerna Dato Seri Setia (Dr.) Haji 
Awang Abu Bakar bin Haji Apong, 
PSNB., DSLJ., SMB., PHBS., PIKB., PKL., 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri, 
Negara Brunei Darussalam. 
              
Yang Berhormat Pehin Udana Khatib 
Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji 
Awang Badaruddin bin Pengarah Dato 
Paduka Haji Othman, PSSUB., DPMB., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Menteri                 
Hal Ehwal Ugama, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Ali bin Apong, PSNB., DPMB., PJK., 
PIKB., PKL., Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan, Negara Brunei 
Darussalam. 
     
Yang Berhormat Pehin Datu Lailaraja 
Mejar Jeneral (B) Dato Paduka Seri              
Haji Awang Halbi bin Haji Mohd.  
Yussof, DPKT., SMB., PHBS., Menteri 
Pertahanan II, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka                       
Dr. Awang Haji Mohammad Isham bin 
Haji Jaafar, DPMB., Menteri Kesihatan, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka           
Haji Awang Abdul Mokti bin Haji Mohd 
Daud, SPMB., PJK., PKL., Menteri                  
di Jabatan Perdana Menteri, Negara 
Brunei Darussalam.  
 
 
 

Yang Berhormat Dato Seri Paduka                
Dr. Awang Haji Mohd. Amin Liew                
bin Abdullah, SPMB., SNB., Menteri 
Kewangan II, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka 
Awang Haji Erywan bin Pehin Datu 
Pekerma Jaya Haji Mohd. Yusof, SPMB., 
PSB., PJK., PIKB., Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan II,  
Negara Brunei Darussalam. (Tidak 
hadir atas urusan rasmi) 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka 
Awang Haji Suhaimi bin Haji Gafar, 
SPMB., SNB., PIKB., Menteri 
Pembangunan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka Dr. 
Awang Haji Mat Suny bin Haji Mohd 
Hussein, DPMB., PJK., Menteri Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka Awang 
Haji Hamzah bin Haji Sulaiman, DPMB.,  
PJK., Menteri Pendidikan, Negara Brunei 
Darussalam.  
 
Yang Berhormat Awang Abdul Mutalib 
bin Pehin Orang Kaya Seri Setia Dato 
Paduka Haji Mohammad Yusof, SMB., 
PIKB., Menteri Perhubungan, Negara 
Brunei Darussalam. 
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Yang Berhormat Mejar Jeneral (B) Dato 
Paduka Seri Awang Haji Aminuddin 
Ihsan bin Pehin Orang Kaya Saiful Mulok 
Dato Seri Paduka Haji Abidin, DPKT., 
SMB., Menteri Kebudayaan, Belia dan 
Sukan, Negara Brunei Darussalam. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG BERGELAR: 
 
Yang Berhormat Pehin Datu Imam          
Datu Paduka Seri Setia Ustaz Haji 
Awang Abdul Hamid bin Bakal, PSSUB., 
DSNB., PHBS., PBLI., PKL. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Pendikar Alam Dato Paduka Seri Awang 
Haji Hasrin bin Dato Paduka Haji Sabtu, 
DPKT., DPMB., SNB., PBLI., PJK., PKLP. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka Awang 
Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu 
Pekerma Dewa Dato Paduka Awang  
Haji Abdul Rahim, DPMB., SNB., PJK., 
PKL. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG TELAH MENCAPAI 
KECEMERLANGAN: 
 
Yang Berhormat Awang Haji Umarali  
bin Esung, PSB., PIKB., PKL. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid @ Sabli bin Haji Arshad, SMB. 
 
Yang Berhormat Awang Ong Tiong Oh. 
 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila  
Jasa Haji Abdul Rahman. 

Yang Berhormat Dayang Nik Hafimi       
binti Abdul Haadii. 
 
Yang Berhormat Dayang Khairunnisa 
binti Haji Ash’ari, PIKB. 
 
Yang Berhormat Awang Iswandy                 
bin Ahmad, PIKB. 
 
AHLI YANG DILANTIK MEWAKILI 
DAERAH-DAERAH: 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Ali           
bin Pengiran Maon, PSB., PIKB., PKL.,                
Penghulu Mukim Berakas ‘B’,                          
Zon 1 - Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Naim bin Haji 
Kamis, PSB., PJK., PIKB., PKL., Penghulu 
Mukim Kota Batu, Zon 3 - Daerah Brunei 
dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Tahamit 
bin Haji Nudin, PIKB., Penghulu Mukim 
Gadong ‘A’, Zon 4 - Daerah Brunei         
dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohimin 
bin Haji Johari @ Jahari, Ketua 
Kampung Limau Manis, Zon 5 - Daerah 
Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Mohamed 
bin Pengiran Haji Osman @ Othman, 
PIKB., PKL., Ketua Kampung Masjid 
Lama, Pekan Muara, Sabun dan 
Pelumpong, Zon 2 - Daerah Brunei           
dan Muara. 
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Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Kerna Dato Seri Setia (Dr.) Haji 
Awang Abu Bakar bin Haji Apong, 
PSNB., DSLJ., SMB., PHBS., PIKB., PKL., 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri, 
Negara Brunei Darussalam. 
              
Yang Berhormat Pehin Udana Khatib 
Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji 
Awang Badaruddin bin Pengarah Dato 
Paduka Haji Othman, PSSUB., DPMB., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Menteri                 
Hal Ehwal Ugama, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Ali bin Apong, PSNB., DPMB., PJK., 
PIKB., PKL., Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan, Negara Brunei 
Darussalam. 
     
Yang Berhormat Pehin Datu Lailaraja 
Mejar Jeneral (B) Dato Paduka Seri              
Haji Awang Halbi bin Haji Mohd.  
Yussof, DPKT., SMB., PHBS., Menteri 
Pertahanan II, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka                       
Dr. Awang Haji Mohammad Isham bin 
Haji Jaafar, DPMB., Menteri Kesihatan, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka           
Haji Awang Abdul Mokti bin Haji Mohd 
Daud, SPMB., PJK., PKL., Menteri                  
di Jabatan Perdana Menteri, Negara 
Brunei Darussalam.  
 
 
 

Yang Berhormat Dato Seri Paduka                
Dr. Awang Haji Mohd. Amin Liew                
bin Abdullah, SPMB., SNB., Menteri 
Kewangan II, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka 
Awang Haji Erywan bin Pehin Datu 
Pekerma Jaya Haji Mohd. Yusof, SPMB., 
PSB., PJK., PIKB., Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri dan Perdagangan II,  
Negara Brunei Darussalam. (Tidak 
hadir atas urusan rasmi) 
 
Yang Berhormat Dato Seri Paduka 
Awang Haji Suhaimi bin Haji Gafar, 
SPMB., SNB., PIKB., Menteri 
Pembangunan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka Dr. 
Awang Haji Mat Suny bin Haji Mohd 
Hussein, DPMB., PJK., Menteri Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Paduka Awang 
Haji Hamzah bin Haji Sulaiman, DPMB.,  
PJK., Menteri Pendidikan, Negara Brunei 
Darussalam.  
 
Yang Berhormat Awang Abdul Mutalib 
bin Pehin Orang Kaya Seri Setia Dato 
Paduka Haji Mohammad Yusof, SMB., 
PIKB., Menteri Perhubungan, Negara 
Brunei Darussalam. 
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Yang Berhormat Mejar Jeneral (B) Dato 
Paduka Seri Awang Haji Aminuddin 
Ihsan bin Pehin Orang Kaya Saiful Mulok 
Dato Seri Paduka Haji Abidin, DPKT., 
SMB., Menteri Kebudayaan, Belia dan 
Sukan, Negara Brunei Darussalam. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG BERGELAR: 
 
Yang Berhormat Pehin Datu Imam          
Datu Paduka Seri Setia Ustaz Haji 
Awang Abdul Hamid bin Bakal, PSSUB., 
DSNB., PHBS., PBLI., PKL. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Pendikar Alam Dato Paduka Seri Awang 
Haji Hasrin bin Dato Paduka Haji Sabtu, 
DPKT., DPMB., SNB., PBLI., PJK., PKLP. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka Awang 
Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu 
Pekerma Dewa Dato Paduka Awang  
Haji Abdul Rahim, DPMB., SNB., PJK., 
PKL. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG TELAH MENCAPAI 
KECEMERLANGAN: 
 
Yang Berhormat Awang Haji Umarali  
bin Esung, PSB., PIKB., PKL. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid @ Sabli bin Haji Arshad, SMB. 
 
Yang Berhormat Awang Ong Tiong Oh. 
 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila  
Jasa Haji Abdul Rahman. 

Yang Berhormat Dayang Nik Hafimi       
binti Abdul Haadii. 
 
Yang Berhormat Dayang Khairunnisa 
binti Haji Ash’ari, PIKB. 
 
Yang Berhormat Awang Iswandy                 
bin Ahmad, PIKB. 
 
AHLI YANG DILANTIK MEWAKILI 
DAERAH-DAERAH: 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Ali           
bin Pengiran Maon, PSB., PIKB., PKL.,                
Penghulu Mukim Berakas ‘B’,                          
Zon 1 - Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Naim bin Haji 
Kamis, PSB., PJK., PIKB., PKL., Penghulu 
Mukim Kota Batu, Zon 3 - Daerah Brunei 
dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Tahamit 
bin Haji Nudin, PIKB., Penghulu Mukim 
Gadong ‘A’, Zon 4 - Daerah Brunei         
dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohimin 
bin Haji Johari @ Jahari, Ketua 
Kampung Limau Manis, Zon 5 - Daerah 
Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Mohamed 
bin Pengiran Haji Osman @ Othman, 
PIKB., PKL., Ketua Kampung Masjid 
Lama, Pekan Muara, Sabun dan 
Pelumpong, Zon 2 - Daerah Brunei           
dan Muara. 
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Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid bin Haji Mumin, PJK., PKL., 
Penghulu Mukim Liang, Zon 1 - Daerah 
Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Hanapi                  
bin Mohd. Siput, PIKB., Ketua Kampung 
Labi I, Zon 2 - Daerah Belait.  
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Wahab bin Apong, SUB., PJK., PIKB., 
PKL., Penghulu Mukim Tanjong Maya, 
Zon 1 - Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Ramli           
bin Haji Lahit, PIKB., PKL., Penghulu 
Mukim Telisai, Zon 2 - Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Emran                  
bin Haji Sabtu, SMB., PSB., PIKB., PKL., 
Penghulu Mukim Bokok, Kelima-lima 
Mukim Daerah Temburong. 
 
HADIR BERSAMA: 
 
Yang Dimuliakan Pehin Orang Kaya 
Pekerma Jaya Dato Paduka Awang             
Haji Judin Haji Asar, DPMB., SLJ., 
POAS., PHBS., PBLI., PJK., PKL., 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Mulia Dayang Rose Aminah              
binti Haji Ismail, PSB., PIKB., Timbalan 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara  Brunei Darussalam. 
 
 
 
 
 

Mesyuarat mula bersidang                 
pada pukul 9.00 pagi 

 
Yang        Dimuliakan         Jurutulis:   
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Mesyuarat Pertama بسِْمِ ا�ّٰ
Dari Musim Permesyuaratan Keempat 
Belas Majlis Mesyuarat Negara 
bersidang pada hari ini, iaitu hari yang 
ketujuh Selasa, 25 Jamadilakhir 1439 
bersamaan 13 Mac 2018 didahului 
dengan Doa Selamat. 

 
DOA SELAMAT 

 
Doa Selamat dibacakan oleh Yang 
Dimuliakan Begawan Pehin Khatib Dato 
Paduka Awang Haji Mustapa bin Haji 
Murad (Imam Jame’ ‘Asr Hassanil 
Bolkiah). 
 
Yang  Berhormat  Yang  Di-Pertua:  

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ رَكَاتهُُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَ  بِسْمِ ا�ّٰ  
 ِ       segala puji dan syukur ke hadrat ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ

بْحَانَهُ وَتعََالَىٰ سُ    ِ  kerana dengan limpah أَ�ّٰ
kurnia dan rahmat keizinan-Nya, jua kita 
dapat lagi pada pagi ini bersama-sama 
berkumpul untuk meneruskan 
Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara yang pada  hari ini 
telah masuk hari ketujuh. Selawat serta 
salam  ke  atas  Junjungan  Besar  kita   

ُ عَلَ  يْهِ وَسَلَّمَ صَلَّىٰ ا�ّٰ دٌ     kaum          مُحَمَّ
kerabat para sahabat serta pengikut-
pengikut Baginda yang taat lagi setia 
hingga  ke akhir zaman. 

 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Persidangan 
yang kita adakan pada pagi ini 
memasuki hari ketujuh kita 
bermesyuarat. Di hadapan kita masih 
lagi banyak perkara yang perlu kita 
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tunduki dan selesaikan. Ini termasuklah 
Rang Undang-Undang yang bergelar 
Rang Undang-Undang (2018) 
Perbekalan, 2018/2019 yang telah 
dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri Kewangan II.  
 
Sebelum kita menyambung semula, 
sebagaimana biasa paginya Perkara V - 
Soalan-Soalan Yang Diberi Notis, saya 
telah difahamkan bahawa Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri ingin membuat kenyataan. Saya 
persilakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua. حْيم  نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ بِسْمِ ا�ّٰ    
 Yang Berhormat السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
Yang Di-Pertua, izinkan kaola untuk 
memaklumkan di Dewan yang mulia ini 
bahawa sebanyak 2 perintah sebagai 
tambahan kepada perintah-perintah 
yang telah awal dikelilingkan kepada 
Ahli-Ahli Yang Berhormat untuk 
dibentangkan di atas meja sebagai 
Kertas No.1 Tahun 2018 iaitu di bawah 
Senarai Perintah-Perintah Darurat yang 
telah diluluskan dalam tahun 2017 
menurut Fasa 83 dari Perlembagaan 
Negara Brunei Darussalam. Perintah-
perintah tersebut adalah: 
 
1. Perintah Kanun Peraturan Jenayah 

Mahkamah Syariah 2018, Syariah 
Code Criminal Procedure, Code 
Order 2018; dan 
 

2. Perintah Hibah 2018, Hibah Order 
2018.   

Terima kasih Yang Berhormat Yang              
Di-Pertua. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Sebentar tadi 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri telah membuat kenyataan 
bahawa sebanyak 2 perintah tambahan 
akan dibentangkan di bawah Senarai 
Perintah-Perintah Darurat yang telah 
diluluskan dalam tahun 2017 menurut 
Fasa 83 dari Perlembagaan Negara 
Brunei Darussalam.  Maka saya izinkan 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri untuk membentangkan 
sebanyak 2 perintah tambahan iaitu 
Perintah Kanun Peraturan Jenayah 
Mahkamah Syariah 2018 Syariah Code 
Criminal Procedure, Code Order 2018 
dan Perintah Hibah 2018, Hibah Order 
2018. 
   
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Sekarang kita 
bolehlah berpindah semula dan 
seterusnya kepada Perkara V - Soalan-
Soalan Yang Diberi Notis.  Sehingga hari 
ini kita telah menyelesaikan sebanyak 
18 buah Soalan Yang Diberi Notis yang 
dikemukakan oleh Ahli-Ahli Yang 
Berhormat Yang Dilantik dan soalan-
soalan tersebut telah dijawab secara 
lisan oleh Ahli-Ahli Yang Berhormat yang 
berkenaan. Sekarang kita beredar           
ke soalan seterusnya. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis:  
Perkara V – Soalan-Soalan Yang Diberi 
Notis.  Soalan Jawab Mulut No.14 Yang 
Berhormat Awang Haji Ramli bin Haji 
Lahit kepada Yang Berhormat Menteri 
Kesihatan. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Ramli 
bin Haji Lahit: Terima kasih.   
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Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid bin Haji Mumin, PJK., PKL., 
Penghulu Mukim Liang, Zon 1 - Daerah 
Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Hanapi                  
bin Mohd. Siput, PIKB., Ketua Kampung 
Labi I, Zon 2 - Daerah Belait.  
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Wahab bin Apong, SUB., PJK., PIKB., 
PKL., Penghulu Mukim Tanjong Maya, 
Zon 1 - Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Ramli           
bin Haji Lahit, PIKB., PKL., Penghulu 
Mukim Telisai, Zon 2 - Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Emran                  
bin Haji Sabtu, SMB., PSB., PIKB., PKL., 
Penghulu Mukim Bokok, Kelima-lima 
Mukim Daerah Temburong. 
 
HADIR BERSAMA: 
 
Yang Dimuliakan Pehin Orang Kaya 
Pekerma Jaya Dato Paduka Awang             
Haji Judin Haji Asar, DPMB., SLJ., 
POAS., PHBS., PBLI., PJK., PKL., 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Mulia Dayang Rose Aminah              
binti Haji Ismail, PSB., PIKB., Timbalan 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara  Brunei Darussalam. 
 
 
 
 
 

Mesyuarat mula bersidang                 
pada pukul 9.00 pagi 

 
Yang        Dimuliakan         Jurutulis:   
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Mesyuarat Pertama بسِْمِ ا�ّٰ
Dari Musim Permesyuaratan Keempat 
Belas Majlis Mesyuarat Negara 
bersidang pada hari ini, iaitu hari yang 
ketujuh Selasa, 25 Jamadilakhir 1439 
bersamaan 13 Mac 2018 didahului 
dengan Doa Selamat. 

 
DOA SELAMAT 

 
Doa Selamat dibacakan oleh Yang 
Dimuliakan Begawan Pehin Khatib Dato 
Paduka Awang Haji Mustapa bin Haji 
Murad (Imam Jame’ ‘Asr Hassanil 
Bolkiah). 
 
Yang  Berhormat  Yang  Di-Pertua:  

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ رَكَاتهُُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَ  بِسْمِ ا�ّٰ  
 ِ       segala puji dan syukur ke hadrat ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ

بْحَانَهُ وَتعََالَىٰ سُ    ِ  kerana dengan limpah أَ�ّٰ
kurnia dan rahmat keizinan-Nya, jua kita 
dapat lagi pada pagi ini bersama-sama 
berkumpul untuk meneruskan 
Mesyuarat Pertama Dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Belas Majlis 
Mesyuarat Negara yang pada  hari ini 
telah masuk hari ketujuh. Selawat serta 
salam  ke  atas  Junjungan  Besar  kita   

ُ عَلَ  يْهِ وَسَلَّمَ صَلَّىٰ ا�ّٰ دٌ     kaum          مُحَمَّ
kerabat para sahabat serta pengikut-
pengikut Baginda yang taat lagi setia 
hingga  ke akhir zaman. 

 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Persidangan 
yang kita adakan pada pagi ini 
memasuki hari ketujuh kita 
bermesyuarat. Di hadapan kita masih 
lagi banyak perkara yang perlu kita 
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tunduki dan selesaikan. Ini termasuklah 
Rang Undang-Undang yang bergelar 
Rang Undang-Undang (2018) 
Perbekalan, 2018/2019 yang telah 
dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri Kewangan II.  
 
Sebelum kita menyambung semula, 
sebagaimana biasa paginya Perkara V - 
Soalan-Soalan Yang Diberi Notis, saya 
telah difahamkan bahawa Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri ingin membuat kenyataan. Saya 
persilakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua. حْيم  نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ بِسْمِ ا�ّٰ    
 Yang Berhormat السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
Yang Di-Pertua, izinkan kaola untuk 
memaklumkan di Dewan yang mulia ini 
bahawa sebanyak 2 perintah sebagai 
tambahan kepada perintah-perintah 
yang telah awal dikelilingkan kepada 
Ahli-Ahli Yang Berhormat untuk 
dibentangkan di atas meja sebagai 
Kertas No.1 Tahun 2018 iaitu di bawah 
Senarai Perintah-Perintah Darurat yang 
telah diluluskan dalam tahun 2017 
menurut Fasa 83 dari Perlembagaan 
Negara Brunei Darussalam. Perintah-
perintah tersebut adalah: 
 
1. Perintah Kanun Peraturan Jenayah 

Mahkamah Syariah 2018, Syariah 
Code Criminal Procedure, Code 
Order 2018; dan 
 

2. Perintah Hibah 2018, Hibah Order 
2018.   

Terima kasih Yang Berhormat Yang              
Di-Pertua. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Sebentar tadi 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri telah membuat kenyataan 
bahawa sebanyak 2 perintah tambahan 
akan dibentangkan di bawah Senarai 
Perintah-Perintah Darurat yang telah 
diluluskan dalam tahun 2017 menurut 
Fasa 83 dari Perlembagaan Negara 
Brunei Darussalam.  Maka saya izinkan 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri untuk membentangkan 
sebanyak 2 perintah tambahan iaitu 
Perintah Kanun Peraturan Jenayah 
Mahkamah Syariah 2018 Syariah Code 
Criminal Procedure, Code Order 2018 
dan Perintah Hibah 2018, Hibah Order 
2018. 
   
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Sekarang kita 
bolehlah berpindah semula dan 
seterusnya kepada Perkara V - Soalan-
Soalan Yang Diberi Notis.  Sehingga hari 
ini kita telah menyelesaikan sebanyak 
18 buah Soalan Yang Diberi Notis yang 
dikemukakan oleh Ahli-Ahli Yang 
Berhormat Yang Dilantik dan soalan-
soalan tersebut telah dijawab secara 
lisan oleh Ahli-Ahli Yang Berhormat yang 
berkenaan. Sekarang kita beredar           
ke soalan seterusnya. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis:  
Perkara V – Soalan-Soalan Yang Diberi 
Notis.  Soalan Jawab Mulut No.14 Yang 
Berhormat Awang Haji Ramli bin Haji 
Lahit kepada Yang Berhormat Menteri 
Kesihatan. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Ramli 
bin Haji Lahit: Terima kasih.   
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حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera.  Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua, Yang Berhormat Ahli-
Ahli Rasmi Kerana Jawatan dan Yang 
Berhormat Ahli-Ahli Yang Dilantik. Kaola 
akan mengajukan Soalan-Soalan Yang 
Diberi Notis kepada Menteri Kesihatan.   
 
Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam sangat prihatin terhadap 
kesihatan rakyat dan penduduk negara 
ini termasuk mereka yang tinggal           
di pedalaman dengan menyediakan 
klinik-klinik kesihatan di daerah-daerah.  
Kerajaan juga pada masa yang lampau 
menggunakan pesawat helikopter yang 
dipanggil “Flying Doctor” untuk melawat 
serta merawat penduduk di pedalaman 
yang tidak dapat didatangi dengan 
kenderaan.  Tetapi mulai tahun lepas 
banyak klinik-klinik di pedalaman             
telah ditutup dan perkhidmatan-
perkhidmatannya dipusatkan di bandar-
bandar dan hospital daerah-daerah. 
 
Mungkin tujuan dan niatnya adalah baik 
kerana dengan memusatkan segala 
perkhidmatan-perkhidmatan itu akan 
dapat memberikan perkhidmatan yang 
lebih baik dengan adanya pakar-pakar          
di satu tempat di samping menjimatkan 
perbelanjaan, tetapi disebaliknya ianya 
menyusahkan orang ramai terutama 
sekali mereka yang tinggal                  
di pedalaman.  Mereka terpaksa 
berjalan jauh untuk mendapatkan 
rawatan di hospital bandar atau daerah-
daerah ditambah lagi dengan keadaan 
pesakit yang ramai akan mengambil 
masa untuk menunggu giliran.  

Kemampuan penduduk sama ada dari 
segi material atau fizikal berbeza-beza, 
ada yang mampu kerana mempunyai 
kenderaan sendiri, bagi warga emas 
yang tidak berkemampuan berjalan jauh 
dan menunggu giliran yang memakan 
masa itu menjadi bebanan kepada 
mereka. 
 
Soalan saya: 
 
a) Adakah cadangan untuk 

mengadakan Doktor Pakar Telinga, 
Pakar Gigi dan Pakar Mata secara 
tetap bagi hospital-hospital Daerah 
Tutong, Kuala Belait dan 
Temburong; 
 

b) Adakah cadangan kementerian 
berkenaan untuk mengadakan 
semula klinik-klinik di pedalaman 
yang sudah ditutup termasuklah 
juga pakar pergigian? Kerana pada 
masa ini sudah berlaku pesakit 
terlalu lama menunggu giliran dan 
ada di antaranya terpaksa berulang 
alik kerana belum selesai sehingga 
menunggu berbulan-bulan untuk 
mendapatkan giliran. 

 
Sekian, Yang Berhormat Yang                 
Di-Pertua. 

Yang Berhormat Menteri 
Kesihatan: Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua.   
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بِسْمِ ا�ّٰ
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Yang Berhormat Yang Di-Pertua,             
Ahli-Ahli Yang Berhormat.                       

لامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبرََكَاتهُُ السَّ   dan salam 
sejahtera. Lebih dahulu, kaola ingin 
mengucapkan terima kasih kepada Yang 
Berhormat Awang Haji Ramli bin Haji 
Lahit atas soalan-soalan yang 
dikemukakan. Pada menjawabnya, 
Kementerian Kesihatan memberikan 
perkhidmatan pakar termasuk pakar 
Otorinolaringologi (ORL) di hospital-
hospital di Daerah Tutong, Belait dan 
Temburong. Perkhidmatan pakar 
tersebut dilaksanakan secara tetap 
mengikut jadual-jadual tertentu yang  
mengambil kira: 
 
i. Jenis-jenis kes yang dihadapi oleh 

pesakit; 
 
ii. Kemudahan infrastruktur; 
 
iii. Peralatan perubatan yang tersedia    

di setiap hospital; 
 
iv. Penilaian keseluruhan workload.; dan 
 
v. Jumlah kes rujukan yang 

memerlukan rawatan lanjut. 

Pada masa ini, kekerapan klinik 
perkhidmatan pakar dilakukan 
contohnya secara mingguan, sebulan 
dua kali atau sebulan sekali itu adalah 
mengikut keperluan semasa para 
pesakit berpandukan kepada 
pemantauan statistik-statistik bulanan 
dan tahunan jumlah kehadiran para 
pesakit. Perkhidmatan ini akan ditambah 
setelah terdapat peningkatan pada 
keperluan pesakit. 
 

Hospital Raja Isteri Pengiran Anak 
Saleha merupakan hospital tertiary yang 
komprehensif dan lengkap dan 
mempunyai kepakaran-kepakaran dari 
pelbagai disiplin yang berkebolehan dan 
mana-mana kes yang memerlukan 
rujukan dari hospital-hospital daerah 
akan tertumpu kepada hospital 
berkenaan. 
 
Manakala, bagi perkhidmatan Pakar 
Pergigian, pakar-pakar pergigian 
pelbagai disiplin ada ditempatkan sama 
ada secara sepenuh masa mahupun 
secara berjadual tertakluk kepada 
keperluan. Dua orang Pakar Pergigian 
ditempatkan sepenuh masa di Daerah 
Belait iaitu Pakar Bedah Gigi dan Pakar 
Ortodontik. Manakala seorang Pakar 
Gigi Pediatrik ditempatkan sepenuh 
masa di Daerah Tutong dan tidak ada 
Pakar Pergigian ditempatkan sepenuh 
masa di daerah Temburong. 
Perkhidmatan pakar pergigian dalam 
disiplin lain diberikan secara berjadual di 
setiap hospital daerah seperti Pakar Gigi 
pediatrik dua kali seminggu dan Pakar 
Prostodontik seminggu sekali di Hospital 
Suri Seri Begawan Belait, dan Pakar 
Bedah Gigi sebulan sekali di Hospital 
Pengiran Muda Mahkota Pengiran Muda 
Haji Al-Muhtadee Billah, Tutong dan 
Hospital Pengiran Isteri Hajah Mariam 
Temburong. 
 
Keperluan secara keberkesanan 
perkhidmatan pakar yang diberikan       
di seluruh daerah akan sentiasa diteliti 
dari masa ke masa bagi memastikan 
kualiti perkhidmatan yang diberikan 
adalah selaras dengan perkembangan 
atau trend penyakit yang berkaitan 
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حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera.  Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua, Yang Berhormat Ahli-
Ahli Rasmi Kerana Jawatan dan Yang 
Berhormat Ahli-Ahli Yang Dilantik. Kaola 
akan mengajukan Soalan-Soalan Yang 
Diberi Notis kepada Menteri Kesihatan.   
 
Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam sangat prihatin terhadap 
kesihatan rakyat dan penduduk negara 
ini termasuk mereka yang tinggal           
di pedalaman dengan menyediakan 
klinik-klinik kesihatan di daerah-daerah.  
Kerajaan juga pada masa yang lampau 
menggunakan pesawat helikopter yang 
dipanggil “Flying Doctor” untuk melawat 
serta merawat penduduk di pedalaman 
yang tidak dapat didatangi dengan 
kenderaan.  Tetapi mulai tahun lepas 
banyak klinik-klinik di pedalaman             
telah ditutup dan perkhidmatan-
perkhidmatannya dipusatkan di bandar-
bandar dan hospital daerah-daerah. 
 
Mungkin tujuan dan niatnya adalah baik 
kerana dengan memusatkan segala 
perkhidmatan-perkhidmatan itu akan 
dapat memberikan perkhidmatan yang 
lebih baik dengan adanya pakar-pakar          
di satu tempat di samping menjimatkan 
perbelanjaan, tetapi disebaliknya ianya 
menyusahkan orang ramai terutama 
sekali mereka yang tinggal                  
di pedalaman.  Mereka terpaksa 
berjalan jauh untuk mendapatkan 
rawatan di hospital bandar atau daerah-
daerah ditambah lagi dengan keadaan 
pesakit yang ramai akan mengambil 
masa untuk menunggu giliran.  

Kemampuan penduduk sama ada dari 
segi material atau fizikal berbeza-beza, 
ada yang mampu kerana mempunyai 
kenderaan sendiri, bagi warga emas 
yang tidak berkemampuan berjalan jauh 
dan menunggu giliran yang memakan 
masa itu menjadi bebanan kepada 
mereka. 
 
Soalan saya: 
 
a) Adakah cadangan untuk 

mengadakan Doktor Pakar Telinga, 
Pakar Gigi dan Pakar Mata secara 
tetap bagi hospital-hospital Daerah 
Tutong, Kuala Belait dan 
Temburong; 
 

b) Adakah cadangan kementerian 
berkenaan untuk mengadakan 
semula klinik-klinik di pedalaman 
yang sudah ditutup termasuklah 
juga pakar pergigian? Kerana pada 
masa ini sudah berlaku pesakit 
terlalu lama menunggu giliran dan 
ada di antaranya terpaksa berulang 
alik kerana belum selesai sehingga 
menunggu berbulan-bulan untuk 
mendapatkan giliran. 

 
Sekian, Yang Berhormat Yang                 
Di-Pertua. 

Yang Berhormat Menteri 
Kesihatan: Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua.   
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بِسْمِ ا�ّٰ
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Yang Berhormat Yang Di-Pertua,             
Ahli-Ahli Yang Berhormat.                       

لامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبرََكَاتهُُ السَّ   dan salam 
sejahtera. Lebih dahulu, kaola ingin 
mengucapkan terima kasih kepada Yang 
Berhormat Awang Haji Ramli bin Haji 
Lahit atas soalan-soalan yang 
dikemukakan. Pada menjawabnya, 
Kementerian Kesihatan memberikan 
perkhidmatan pakar termasuk pakar 
Otorinolaringologi (ORL) di hospital-
hospital di Daerah Tutong, Belait dan 
Temburong. Perkhidmatan pakar 
tersebut dilaksanakan secara tetap 
mengikut jadual-jadual tertentu yang  
mengambil kira: 
 
i. Jenis-jenis kes yang dihadapi oleh 

pesakit; 
 
ii. Kemudahan infrastruktur; 
 
iii. Peralatan perubatan yang tersedia    

di setiap hospital; 
 
iv. Penilaian keseluruhan workload.; dan 
 
v. Jumlah kes rujukan yang 

memerlukan rawatan lanjut. 

Pada masa ini, kekerapan klinik 
perkhidmatan pakar dilakukan 
contohnya secara mingguan, sebulan 
dua kali atau sebulan sekali itu adalah 
mengikut keperluan semasa para 
pesakit berpandukan kepada 
pemantauan statistik-statistik bulanan 
dan tahunan jumlah kehadiran para 
pesakit. Perkhidmatan ini akan ditambah 
setelah terdapat peningkatan pada 
keperluan pesakit. 
 

Hospital Raja Isteri Pengiran Anak 
Saleha merupakan hospital tertiary yang 
komprehensif dan lengkap dan 
mempunyai kepakaran-kepakaran dari 
pelbagai disiplin yang berkebolehan dan 
mana-mana kes yang memerlukan 
rujukan dari hospital-hospital daerah 
akan tertumpu kepada hospital 
berkenaan. 
 
Manakala, bagi perkhidmatan Pakar 
Pergigian, pakar-pakar pergigian 
pelbagai disiplin ada ditempatkan sama 
ada secara sepenuh masa mahupun 
secara berjadual tertakluk kepada 
keperluan. Dua orang Pakar Pergigian 
ditempatkan sepenuh masa di Daerah 
Belait iaitu Pakar Bedah Gigi dan Pakar 
Ortodontik. Manakala seorang Pakar 
Gigi Pediatrik ditempatkan sepenuh 
masa di Daerah Tutong dan tidak ada 
Pakar Pergigian ditempatkan sepenuh 
masa di daerah Temburong. 
Perkhidmatan pakar pergigian dalam 
disiplin lain diberikan secara berjadual di 
setiap hospital daerah seperti Pakar Gigi 
pediatrik dua kali seminggu dan Pakar 
Prostodontik seminggu sekali di Hospital 
Suri Seri Begawan Belait, dan Pakar 
Bedah Gigi sebulan sekali di Hospital 
Pengiran Muda Mahkota Pengiran Muda 
Haji Al-Muhtadee Billah, Tutong dan 
Hospital Pengiran Isteri Hajah Mariam 
Temburong. 
 
Keperluan secara keberkesanan 
perkhidmatan pakar yang diberikan       
di seluruh daerah akan sentiasa diteliti 
dari masa ke masa bagi memastikan 
kualiti perkhidmatan yang diberikan 
adalah selaras dengan perkembangan 
atau trend penyakit yang berkaitan 
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dengan skop atau tahap keperluan 
rawatan untuk pesakit. Ketersediaan 
(availability) pakar, perancangan 
kemudahan infrastruktur terdapatnya 
peralatan perubatan di hospital 
berkenaan dan ketersediaan 
perkhidmatan supportive. 
 
Bagi menjawab soalan Yang Berhormat 
berkenaan dengan klinik-klinik             
di pedalaman. Pihak Kementerian 
Kesihatan melalui Jabatan Perkhidmatan 
Kesihatan pada masa ini menyediakan 
perkhidmatan klinik bergerak ke 
kampung-kampung di pedalaman 
melalui 2 kaedah: 
 
1. Perkhidmatan Perubatan Terbang 

(Flying Medical Services) ke 
Kampung-Kampung Sukang dan 
Melilas; dan 

 
2. Perkhidmatan klinik bergerak melalui 

jalan raya ke Kampung-Kampung  
Supon, Mapol, Buau dan Labi. 

Pada masa ini, perkhidmatan Flying 
Medical Service telah disediakan sebulan 
sekali untuk Kampung Sukang dan 
Melilas. Ia diberikan oleh seorang 
Pegawai Perubatan Penjagaan Kesihatan 
Asasi, seorang Jururawat dan seorang 
Pegawai Farmasi atau Tukang Ubat dan 
Doktor Mata (secara berkala). 
 
Manakala itu, perkhidmatan Klinik 
Bergerak (Travelling Clinic) yang 
menggunakan kenderaan pacuan 4 roda 
(4WD) diberikan ke kampung-kampung 
Supon dan Mapol di Daerah Tutong dan 
kampung-kampung Buau dan Labi di 
daerah Belait. Perkhidmatan klinik 

bergerak ke Kampung Buau dan Labi 
diberikan dua bulan sekali.  
 
Sementara itu, perkhidmatan Klinik 
Bergerak di daerah   Tutong iaitu Mapol 
dan Supon telah ditangguhkan buat 
sementara waktu semenjak bulan 
Februari 2017 disebabkan oleh cabaran-
cabaran yang dihadapi oleh 
Kementerian Kesihatan.  
 
 ُ  perkhidmatan Klinik Bergerak  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
tersebut terutama sekali ke kampung-
kampung Mapol dan Supon akan 
dimulakan semula dalam masa yang 
terdekat. Namun begitu, Kementerian 
Kesihatan menggalakkan para penduduk 
untuk pergi ke hospital atau pusat 
kesihatan yang berdekatan bagi 
mendapatkan rawatan kesihatan yang 
lebih menyeluruh dan lengkap. 
 
Sementara itu, perkhidmatan pergigian 
telah menghentikan perkhidmatan                     
di klinik-klinik pedalaman sejak tahun 
2013 disebabkan oleh jumlah pesakit 
terlalu sedikit iaitu hanya 15 orang 
pesakit keseluruhannya dirawat  
sepanjang tahun 2012 dan rawatan 
yang diberikan adalah terhad iaitu cuma 
cabutan gigi dan tampalan sementara 
sahaja kerana tidak ada kerusi khas 
atau dental chair dan peralatan khusus 
di klinik-klinik pedalaman. 
  
Walau bagaimanapun, pihak Jabatan 
Perkhidmatan Pergigian akan sentiasa 
meneliti dan mereviu mengenai 
keperluan perkhidmatan pergigian untuk 
seluruh rakyat dan penduduk dan              
 ُ  akan memulakan semula إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
perkhidmatan Flying Dental Service         
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ke klinik-klinik pedalaman bermula bulan 
April 2018.   
  
Bagi perkhidmatan Klinik Bergerak pula, 
perkhidmatan ini menghadapi berbagai-
bagai cabaran. Walau bagaimanapun, 
cabaran-cabaran tersebut  ُ  akan  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
dapat ditangani. Dengan perkembangan 
infrastruktur jalan raya ke Kampung 
Melabau, Rampai, Supon dan Mapol 
serta perkembangan perkhidmatan di 
pusat-pusat kesihatan di kawasan 
tadahan masing-masing aksesibiliti 
penduduk kampung adalah lebih baik 
dan mudah untuk datang ke pusat-
pusat kesihatan yang berdekatan seperti 
Pusat Kesihatan Lamunin.   
 
Pusat kesihatan ini mempunyai rekod 
perkhidmatan melalui Bru-Hims, 
kelengkapan serta perkhidmatan yang 
lebih baik dan teratur dan ubat-ubatan 
serta perkhidmatan doktor termasuk 
pergigian setiap hari. 
  
Untuk makluman pusat-pusat kesihatan 
di Daerah Tutong dan Belait pada 
lazimnya mempunyai dua sistem untuk 
pesakit menerima rawatan iaitu sama 
ada melalui sistem perjanjian iaitu 
pesakit bolehlah menelefon lebih awal 
untuk tarikh dan masa perjumpaan 
ataupun pesakit bolehlah datang terus 
tanpa perjanjian untuk menerima 
rawatan mengikut giliran. 
 
Seterusnya, jika pesakit perlu menjalani 
ujian lanjutan seperti ujian darah dan air 
kencing, maka mereka akan diberikan 
perjanjian seterusnya pada hari dan 
waktu yang lain setelah keputusan ujian 
tersebut siap. 

Bagi pesakit yang di bawah jagaan klinik 
penyakit kronik pula pesakit biasanya 
diberikan penjanjian seterusnya dalam 
masa beberapa bulan tertakluk kepada 
status penyakit pesakit tersebut. 
 
Pusat-pusat kesihatan Daerah Tutong 
dan Belait akan memberi keutamaan 
mengikut situasi untuk menangani 
waktu masa menunggu giliran pesakit-
pesakit dari kawasan pedalaman.  Pihak 
Jabatan Perkhidmatan Kesihatan akan 
sentiasa memantau keperluan dan 
kekerapan bagi perkhidmatan klinik 
bergerak dan Flying Medical Service ini 
dari masa ke semasa dan akan 
meneruskan usaha dalam memberikan 
pengetahuan mengenai cara-cara 
menangani penyakit-penyakit ringan 
seperti demam, batuk, selesema, cirit-
birit, sakit perut dan sebagainya kepada 
penduduk-penduduk di sana serta 
memberikan pengetahuan mengenai 
cara-cara betul menyimpan ubat-
ubatan. 
   
Selain itu juga, pihak kementerian akan 
meneruskan usaha dalam memberikan 
latihan atau refresher course kepada 
pegawai dan kakitangan yang ada di 
kawasan setempat mengenai First Aid 
sementara menunggu ketibaan Pasukan 
Perkhidmatan Kecemasan Ambulans 
Perubatan (EMAS). 
  
Sekian, Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Soalan seterusnya, Soalan Jawab Mulut 
No. 15 daripada Yang Berhormat 
Dayang Nik Hafimi binti Abdul Haadii 
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dengan skop atau tahap keperluan 
rawatan untuk pesakit. Ketersediaan 
(availability) pakar, perancangan 
kemudahan infrastruktur terdapatnya 
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perkhidmatan supportive. 
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kampung-kampung di pedalaman 
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1. Perkhidmatan Perubatan Terbang 

(Flying Medical Services) ke 
Kampung-Kampung Sukang dan 
Melilas; dan 

 
2. Perkhidmatan klinik bergerak melalui 

jalan raya ke Kampung-Kampung  
Supon, Mapol, Buau dan Labi. 

Pada masa ini, perkhidmatan Flying 
Medical Service telah disediakan sebulan 
sekali untuk Kampung Sukang dan 
Melilas. Ia diberikan oleh seorang 
Pegawai Perubatan Penjagaan Kesihatan 
Asasi, seorang Jururawat dan seorang 
Pegawai Farmasi atau Tukang Ubat dan 
Doktor Mata (secara berkala). 
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Bergerak (Travelling Clinic) yang 
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(4WD) diberikan ke kampung-kampung 
Supon dan Mapol di Daerah Tutong dan 
kampung-kampung Buau dan Labi di 
daerah Belait. Perkhidmatan klinik 

bergerak ke Kampung Buau dan Labi 
diberikan dua bulan sekali.  
 
Sementara itu, perkhidmatan Klinik 
Bergerak di daerah   Tutong iaitu Mapol 
dan Supon telah ditangguhkan buat 
sementara waktu semenjak bulan 
Februari 2017 disebabkan oleh cabaran-
cabaran yang dihadapi oleh 
Kementerian Kesihatan.  
 
 ُ  perkhidmatan Klinik Bergerak  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
tersebut terutama sekali ke kampung-
kampung Mapol dan Supon akan 
dimulakan semula dalam masa yang 
terdekat. Namun begitu, Kementerian 
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Perkhidmatan Pergigian akan sentiasa 
meneliti dan mereviu mengenai 
keperluan perkhidmatan pergigian untuk 
seluruh rakyat dan penduduk dan              
 ُ  akan memulakan semula إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
perkhidmatan Flying Dental Service         
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ke klinik-klinik pedalaman bermula bulan 
April 2018.   
  
Bagi perkhidmatan Klinik Bergerak pula, 
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Pusat kesihatan ini mempunyai rekod 
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Selain itu juga, pihak kementerian akan 
meneruskan usaha dalam memberikan 
latihan atau refresher course kepada 
pegawai dan kakitangan yang ada di 
kawasan setempat mengenai First Aid 
sementara menunggu ketibaan Pasukan 
Perkhidmatan Kecemasan Ambulans 
Perubatan (EMAS). 
  
Sekian, Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Soalan seterusnya, Soalan Jawab Mulut 
No. 15 daripada Yang Berhormat 
Dayang Nik Hafimi binti Abdul Haadii 
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kepada Yang Berhormat Menteri 
Kesihatan. 
 
Yang Berhormat Dayang Nik Hafimi 
binti Abdul Haadii:  Terima kasih.     
 

 ِ حْيمبِسْمِ ا�ّٰ نِ الرَّ حْمَٰ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ    
dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Pelaburan dalam kesihatan 
bukan sahaja penting untuk setiap 
individu. Beberapa kajian telah 
menunjukkan bahawa persediaan awal 
bagi kanak-kanak menghasilkan 
keuntungan jangka panjang apabila 
mereka mengembangkan kapasiti 
pembelajaran mereka. Begitu juga 
pendekatan dan tabiat kesihatan awal. 
Dengan tenaga pekerja yang sihat, 
pemaksimuman sumber tenaga manusia 
negara sebagai penyambung kepada 
ekonomi adalah penting. 

 
Soalan saya ialah: 
 
Apakah faktor-faktor yang menghalang 
atau cabaran yang dihadapi negara 
dalam memerangi kebangkitan NCD 
(penyakit yang tidak berjangkit) dan 
mengapakah adanya penurunan dalam 
keberkesanannya? 
 
Sekian terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Kesihatan: Yang Berhormat Pengerusi  
dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Izinkan 
kaola membahasakan lebih dahulu 
soalan mengapakah adanya penurunan 
dalam keberkesanan. 
 

Kementerian Kesihatan telah 
melaksanakan secara berterusan usaha-
usaha serta inisiatif-inisiatif untuk 
menangani penyakit-penyakit tidak 
berjangkit atau NCD dari terus menular 
berpandukan kepada pelan tindakan 
dalam Brunei Darussalam National 
Multisectoral Action Plan for the 
Prevention and Control of Non-
Communicable Diseases secara 
singkatnya (BruMAP-NCD) 2013/2018.   
 ِ  kita mendapati menurut  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
pemantauan usaha pencegahan dan 
pengawalan penyakit tidak berjangkit 
negara kita berada dalam arah tuju 
yang positif dalam membanteras 
penyakit-penyakit tidak berjangkit 
dengan mengikuti langkah-langkah yang 
disarankan oleh Pertubuhan Kesihatan 
Sedunia atau WHO.  
 
Langkah-langkah yang dipraktikkan 
adalah pendekatan best buy. Ia telah 
diuji dan berkesan dan menunjukkan 
hasil yang memuaskan dalam 
pencegahan dan pengawalan penyakit-
penyakit tidak berjangkit serta 
menghentikan trend NCD daripada terus 
meningkat. 
 
Dari hasil Kaji Selidik Kesihatan yang 
pernah dibuat di Negara Brunei 
Darussalam telah menunjukkan 
peningkatan pada kegiatan aktiviti 
fizikal. Kadar peratus kurangnya 
kegiatan aktiviti fizikal dalam kalangan 
orang dewasa telah menurun daripada 
36% ke 25%. Aktiviti riadah Bandarku 
Ceria dan Mukim Sihat telah dapat 
memupuk sikap dan kesedaran positif 
untuk membuat kegiatan aktiviti fizikal.  
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Manakala prevalence bagi obesiti dan 
merokok atau penggunaan tembakau, 
kadar prevalence adalah tahap yang 
stabil dalam tempoh 5 tahun 
kebelakangan tanpa sebarang kenaikan 
yang signifikan. Ini selaras dengan 
sasaran Global NCD Pertubuhan 
Kesihatan Sedunia iaitu tiada kenaikan 
peratusan bagi penyakit diabetis dan 
obesiti. 
 
Salah satu sasaran daripada agenda 
2030 Sustainable Development Goals 
adalah untuk mencapai kesihatan dan 
kesejahteraan bagi orang ramai melalui 
pengurangan kematian pramatang 
(prematured death) akibat NCD.  
 
Ini bermaksud mengurangkan kematian 
akibat NCD di dalam kalangan orang 
yang berumur 30 Ke-70 tahun di Negara 
Brunei Darussalam. Risiko kematian 
pramatang akibat NCD yang utama 
adalah 17% pada tahun 2009 untuk 
warganegara dan penduduk tetap dan 
telah menunjukkan pengurangan 
kepada 14% pada tahun 2016. 
Pengurangan ini menunjukkan impak 
yang positif. 
  
Di samping mengukur sasaran NCD, 
tidak kurang pentingnya juga bagi 
sektor kesihatan untuk memantau 
indikator kemajuan pelaksanaan sama 
ada kita telah melaksanakan apa yang 
dirancang untuk membanteras penyakit-
penyakit tidak berjangkit dalam waktu 
yang ditetapkan. 
 
 ِ  buat masa ini Negara Brunei ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
Darussalam telah berjaya melaksanakan 
sepenuhnya atau sebahagian 9 daripada 

10 indikator kemajuan (progress 
indicators) bagi usaha untuk mencegah 
dan mengawal NCD mengikut laporan 
dari WHO NCD Progress Report 2017.  
 
Ini termasuk menetapkan sasaran NCD 
SMART, memiliki NCD mortality 
database yang tepat, menjalankan            
kaji selidik faktor NCD, menubuhkan 
Pelan Tindakan Multisektoral NCD 
Kebangsaan, melaksanakan langkah-
langkah utama pengurangan merokok 
serta pengambilan alkohol, langkah 
mengurangkan pemakanan yang tidak 
sihat, meningkatkan aktiviti fizikal, 
mewujudkan garis panduan pengurusan 
klinikal untuk NCD dan kemudahan 
perubatan untuk kumpulan yang 
berisiko.  
 
Menurut WHO NCD’s Progress 
Monitoring Report 2017, Negara Brunei 
Darussalam adalah dalam kalangan 
negara-negara serantau yang 
memperolehi pencapaian yang tertinggi. 
 
Dengan penerangan dan data-data yang 
baharu dibentangkan ini, saya berharap 
Yang Berhormat bersetuju dan berpuas 
hati bahawa sebenarnya tidak ada 
penurunan dalam keberkesanan usaha 
kita dalam membanteras NCD.  
 
 ُ  kementerian ini akan berusaha إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
lebih keras meningkatkan pengawalan 
penyakit tidak berjangkit ini bukan 
sahaja di peringkat umur tua malahan 
dari awal lagi melalui pendidikan asas di 
peringkat kecil lagi menggunakan 
kaedah penglibatan multisektoral. 
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kepada Yang Berhormat Menteri 
Kesihatan. 
 
Yang Berhormat Dayang Nik Hafimi 
binti Abdul Haadii:  Terima kasih.     
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adalah pendekatan best buy. Ia telah 
diuji dan berkesan dan menunjukkan 
hasil yang memuaskan dalam 
pencegahan dan pengawalan penyakit-
penyakit tidak berjangkit serta 
menghentikan trend NCD daripada terus 
meningkat. 
 
Dari hasil Kaji Selidik Kesihatan yang 
pernah dibuat di Negara Brunei 
Darussalam telah menunjukkan 
peningkatan pada kegiatan aktiviti 
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Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Walau bagaimanapun, 
memang terdapat beberapa cabaran 
yang dihadapi dalam memerangi NCD.  
 
Pihak Kementerian Kesihatan telah 
mengambil beberapa tindakan dalam 
mengatasi cabaran-cabaran itu. 
Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam mengamalkan Health in All 
Policies dengan program-program 
pencegahan serta pengawalan penyakit-
penyakit tidak berjangkit adalah menjadi 
keutamaan. Justeru itu, dalam 
menangani isu NCD, kita perlu melihat 
dalam 2 sudut iaitu isu klinikal dan 
bukan klinikal. 
 
1. Isu klinikal yang dikendalikan oleh 

kementerian untuk memperbaiki 
kesihatan melalui peningkatan 
penjagaan yang berterusan bagi 
penyakit-penyakit yang tidak 
berjangkit: 

 
i. Kementerian Kesihatan telah 

berbelanja sebanyak $28 juta dari 
kira-kira $46 juta perbelanjaan 
bagi pembelian ubat dalam Tahun 
Kewangan 2016/2017 yang 
dianggarkan kira-kira 60% dari 
keseluruhan perbelanjaan ubat-
ubatan. Perbelanjaan ini dijangka 
akan meningkat jika bertambah 
jumlah pesakit NCD atau seorang 
pesakit mempunyai pelbagai 
penyakit NCD misalannya darah 
tinggi, kencing manis dan penyakit 
jantung. Ini bermakna pesakit itu 

akan memerlukan pelbagai ubat 
(polypharmacy); 
 

ii. Cabaran yang dihadapi dalam 
pemberian ubat-ubatan kepada 
pesakit NCD adalah kepatuhan 
pesakit dalam pengambilan ubat-
ubatan yang diberikan dengan 
teratur seperti yang disarankan. 
Dari jumlah ubat-ubatan yang 
dikembalikan oleh pesakit              
ke farmasi di seluruh negara pada 
tahun 2017 berjumlah 
$281,799.00, satu petanda yang 
sebahagian pesakit-pesakit tidak 
mengambil ubat seperti yang 
diarahkan; 

 
iii. Kepatuhan pesakit terhadap 

rawatan ubat juga 
berkemungkinan berkaitan dengan 
status literasi kesihatan (health 
literacy) individu berkenaan. Bagi 
pesakit yang memahami akan 
risiko terhadap penyakit dan 
kebaikan rawatan yang diberikan 
akan mematuhi pengambilan ubat-
ubatan secara betul dan lebih 
teratur seperti yang diarahkan oleh 
Pegawai Perubatan; 

 
iv. Dalam menangani bilangan pesakit 

NCD yang meliputi semua 
peringkat umur, Kementerian 
Kesihatan juga memerlukan 
peningkatan bilangan kakitangan 
yang mempunyai kepakaran dalam 
menangani isu-isu penyakit yang 
tidak berjangkit. Ini termasuklah 
pakar-pakar perubatan dalam 
kalangan anak tempatan dan 
kakitangan luar negeri; dan 
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v. Pihak kerajaan juga telah banyak 
membelanjakan dalam pendidikan 
berhubung NCD bukan sahaja  di 
hospital dan klinik kesihatan, 
malahan di sekolah-sekolah, 
jabatan-jabatan kerajaan  dan 
swasta, kampung-kampung dan         
di mana sahaja yang kakitangan 
kementerian ini  boleh 
menyampaikan perlunya 
mengelakkan penyakit tidak 
berjangkit. 

 
2. Isu-isu yang bukan klinikal. Cabaran 

yang paling susah untuk diatasi ialah 
mengubah  tingkah laku dan mindset 
orang ramai ke arah amalan           
cara hidup sihat. Kita mestilah 
berkesanggupan untuk membuat 
pilihan terhadap pemakanan dan cara 
hidup supaya ia dapat mempengaruhi 
tingkah laku (behaviour) dan mindset 
kita, anak-anak kita, keluarga kita, 
rakan-rakan sekeliling dan komuniti 
kita sehingga menghidupkan 
prasarana yang kondusif ke arah cara 
hidup sihat.  
 

Semuanya itu mestilah bermula dari 
kemahuan diri kita sendiri untuk terus 
sihat dengan rajin bersenam dan 
mendisiplinkan diri memakan 
makanan minuman yang sihat. 
Semua orang percaya pencegahan itu 
lebih baik daripada rawatan. 

Kita juga sedar bahawa sebaik manapun 
usaha kerajaan dan sebanyak manapun 
peruntukan yang diperuntukkan             
bagi menangani penyakit tidak 
berjangkit itu, faktor yang paling utama 
dalam pengawalan penyakit-penyakit 
berkenaan ialah dengan mengamalkan 

cara hidup sihat yang memerlukan  
dasar awam dan persekitaran         
yang mendorong dan menyokong 
pencegahan dan pengawalan NCD’s.  
 
Mari kita hayati titah Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam sempena Sambutan Hari 
Raya 1438/2017:  
 
“Mahasabah kita berhari raya beta ingin 
berpesan dua perkara. Pertama, Betapa 
perlunya kita menjaga kesihatan dan 
kedua diperlukan juga untuk mengawal 
perbelanjaan. Ketika musim puasa 
sistem makan minum kita adalah 
terkawal dan ini tentu sahaja baik untuk 
kesihatan, tetapi apabila menjelang 
bulan Syawal sistem itu mungkin 
berubah dan sekali gus membawa 
impak sebaliknya. Oleh itu, situasi ini 
mewajarkan kita supaya bersikap terus 
sederhana apabila memilih dan 
mengambil makanan sebagai langkah 
atau cara kita memelihara kesihatan. 
Negara boleh sahaja kekal maju dan 
malah kuat apabila warganya sihat.” 
 
Memanglah betul dan tepat apa yang 
dititahkan oleh baginda itu yang 
mengajak kita semua kepada perubahan 
tingkah laku dan mindset dalam 
membuat pilihan cara memelihara 
kesihatan.  
 
Namun kita sentiasa berhadapan 
dengan cabaran sosial budaya dan 
sosioekonomi yang lebih menjurus 
kepada amalan cara hidup yang tidak 
sihat seperti budaya pemakanan yang 
lebih gemar kepada makanan yang 
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Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Walau bagaimanapun, 
memang terdapat beberapa cabaran 
yang dihadapi dalam memerangi NCD.  
 
Pihak Kementerian Kesihatan telah 
mengambil beberapa tindakan dalam 
mengatasi cabaran-cabaran itu. 
Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
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bukan klinikal. 
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jantung. Ini bermakna pesakit itu 
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ubatan yang diberikan dengan 
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lebih gemar kepada makanan yang 



PAGI HARI SELASA, 25 JAMADILAKHIR 1439 / 13 MAC 2018 
  

 

422 

tinggi lemak, tinggi gula dan tinggi 
garam serta tabiat merokok. 
 
Persaingan yang kuat dari industri 
pemakanan dan tembakau dalam 
pemasaran dan pengiklanan produk  
masing-masing boleh menenggelamkan 
kepentingan dan merumitkan amalan 
cara hidup sihat.  
 
Berkenaan dengan rokok, bilangan 
perokok di negara ini merokok pada 
kadar yang kerap ialah kira-kira 20% 
daripada keseluruhan penduduk atau                
1 antara 5 dari kita. Walhal rokok-rokok 
tidak lagi dijual di kedai-kedai negara 
kita. 
 
Jumlah ini sangat membimbangkan dan 
mendukacitakan memandangkan 
perokok adalah golongan yang 
mempunyai risiko paling tinggi 
menghidap penyakit-penyakit tidak 
berjangkit seperti kanser, penyakit 
jantung, diabetes, penyakit 
cardiovascular seperti strok dan 
penyakit-penyakit yang mengakibatkan 
oleh tekanan darah tinggi.  
 
Oleh itu, pencegahan dan pengawalan 
NCD’s memerlukan kerjasama          
dari pelbagai sektor                           
seperti  pemakanan, perdagangan,          
pendidikan, pengangkutan, 
pembangunan infrastruktur, kewangan, 
pertanian dan perkhidmatan sosial yang 
bersepadu secara menyeluruh sama ada 
dari sektor kerajaan dan swasta, 
mahupun pihak berkepentingan yang 
lain yang berkaitan. Pendeknya, 
kesihatan itu tanggungjawab semua, 
‘health is everyone business’. 

Perkembangan kemajuan dalam sistem 
penjagaan kesihatan membolehkan 
pengesanan awal NCD’s bagi pesakit 
untuk mendapatkan rawatan secara 
cepat dan komprehensif, namun 
pengawalan rapi penyakit tersebut 
memerlukan pesakit supaya arif dalam 
hal-ehwal rawatan dan langkah-langkah 
pencegahan iaitu akur terhadap dengan 
pengambilan ubat dan nasihat doktor 
ataupun profesional kesihatan.  
 
Kita mendapati ada juga sebahagian 
pesakit yang diserang penyakit kanser 
misalannya lebih cenderung kepada 
rawatan alternatif daripada rawatan 
perubatan moden. Akibatnya, boleh 
melambatkan diagnosis dan rawatan 
kanser tersebut sehingga ke tahap 
sudah melarat dan susah atau tidak 
dapat untuk dirawat. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sekian sahaja 
yang kaola dapat sampaikan berhubung 
dengan perkara ini. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Soalan Jawab Mulut seterusnya Soalan 
No. 16 daripada Yang Berhormat Awang 
Naim bin Haji Khamis kepada Yang 
Berhormat Menteri Kewangan II. 
 
Yang Berhormat Awang Naim bin 
Haji Khamis: Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua.  
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حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Tangga gaji kakitangan perkhidmatan 
awam yang diguna pakai pada masa ini 
ialah dikuatkuasakan semasa Negara 
Brunei Darussalam mengambil alih 
semula kuasa-kuasanya dari Kerajaan 
British 34 tahun yang lalu dan tidak 
pernah dikaji semula. Tidak dinafikan 
bahawa di sepanjang 34 tahun itu 
banyak kemudahan dihulurkan seperti 
bonus tahunan, Elaun Kurnia Khas, 
Elaun Sara Hidup (Cost of Living 
Allowance) tetapi semua ini tidak akan 
diambil kira dalam pengiraan apabila 
mereka bersara nanti sama ada jawatan 
itu berpencen atau melalui simpanan 
Tabung Amanah Pekerja, kerana 
pengiraan pencen atau potongan 
simpanan seseorang itu berdasarkan 
kepada gaji pokok dan kelamaan 
perkhidmatan. 
 
Dengan rahmat  ٰسُبْحَانَهُ وَتعََالَى  ِ  jua أَ�ّٰ
selama 34 tahun negara merdeka,               
 ِ  rakyat dan penduduk negara ini ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
telah menikmati keamanan, 
kesejahteraan dan kemakmuran 
walaupun pada masa ini hasil negara 
merosot tetapi masih lagi dapat 
meneruskan dan mengamalkan dasar 
sebagai negara berkebajikan (welfare 
state). Tambahan pula kita baharu 
sahaja selesai merayakan Jubli Emas 
iaitu Ulang Tahun Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
Haji Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin 
Waddaulah Menaiki Takhta Ke-50 
Tahun. Mungkin ada kesesuaiannya 

tangga gaji kakitangan perkhidmatan 
awam ini dikaji semula. 

 
Soalan saya: 
 
Adakah ihsan kerajaan untuk mengkaji 
apa jua kesesuaiannya tangga gaji 
kakitangan perkhidmatan awam itu 
diubah? Memandangkan nilai mata 
wang pada tahun 1984 iaitu mula-mula 
tangga gaji yang ada ini dikuatkuasakan 
dengan nilai mata wang pada masa ini 
tidak sama, sedangkan harga keperluan 
harian jauh meningkat daripada tahun 
1984. Mudah-mudahan niat suci 
kerajaan itu akan menambah lagi 
kemakmuran negara. 
 
Sekian Yang Berhormat Yang Di-Pertua, 
terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri Kewangan 
II: Terima kasih Yang Berhormat Yang 
Di-Pertua.    
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Lebih dahulu kaola 
mengucapkan terima kasih pada Yang 
Berhormat Awang Naim bin Haji Khamis 
atas soalan yang dikemukakan iaitu 
mengenai kajian tangga gaji mengenai 
kakitangan perkhidmatan awam.  
 
Dalam hubungan ini, kaola tidak akan 
berpanjang lebar dalam memberikan 
maklum balas kepada perkara yang 
ditimbulkan. Kerana perkara ini ada 
hubung kaitnya dengan penjelasan Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri terhadap persoalan yang telah 
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tinggi lemak, tinggi gula dan tinggi 
garam serta tabiat merokok. 
 
Persaingan yang kuat dari industri 
pemakanan dan tembakau dalam 
pemasaran dan pengiklanan produk  
masing-masing boleh menenggelamkan 
kepentingan dan merumitkan amalan 
cara hidup sihat.  
 
Berkenaan dengan rokok, bilangan 
perokok di negara ini merokok pada 
kadar yang kerap ialah kira-kira 20% 
daripada keseluruhan penduduk atau                
1 antara 5 dari kita. Walhal rokok-rokok 
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rawatan alternatif daripada rawatan 
perubatan moden. Akibatnya, boleh 
melambatkan diagnosis dan rawatan 
kanser tersebut sehingga ke tahap 
sudah melarat dan susah atau tidak 
dapat untuk dirawat. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sekian sahaja 
yang kaola dapat sampaikan berhubung 
dengan perkara ini. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Soalan Jawab Mulut seterusnya Soalan 
No. 16 daripada Yang Berhormat Awang 
Naim bin Haji Khamis kepada Yang 
Berhormat Menteri Kewangan II. 
 
Yang Berhormat Awang Naim bin 
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حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
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dibangkitkan oleh Yang Berhormat 
Pengiran Haji Ali bin Pengiran Maon 
bahawa Yang Berhormat Menteri         
di Jabatan Perdana Menteri antara 
lainnya telah menjelaskan beberapa 
inisiatif yang telah diperkenalkan sejak 
tahun 1987 ke atas tangga gaji 
kakitangan perkhidmatan awam yang 
secara langsung telah meningkatkan 
pendapatan pegawai-pegawai dan 
kakitangan dalam perkhidmatan awam. 
 
Kaola hanya ingin menambah sedikit 
sahaja kepada penjelasan berkenaan, 
iaitu perlu juga sama-sama kita 
memikirkan bahawa dengan kenaikan 
tangga gaji perkhidmatan awam secara 
keseluruhannya akan meningkatkan lagi 
jurang perbezaan gaji dan kemudahan-
kemudahan di antara penjawat awam 
dan pekerja sektor swasta. Jurang 
tanggga gaji dan elaun-elaun antara 
sektor awam dan swasta akan memberi 
kesan kepada usaha kerajaan untuk 
mengembangkan sektor swasta kerana 
daya tarikan pekerjaan anak-anak 
tempatan akan lebih tertumpu kepada 
sektor awam. 
 
Kaola juga ingin mengongsikan inisiatif 
kerajaan untuk mengurangkan jurang 
tersebut antaranya Skim Tabungan 
Perumahan Amanah Pekerja. Ahli-Ahli 
TAP dari kedua-dua sektor awam dan 
swasta yang mencarum ke dalam skim 
ini yang memenuhi syarat-syarat yang 
telah ditetapkan, boleh mendapat 
bantuan kewangan perumahan 
$25,000.00 dan kadar pulangan 
simpanan minimum 3% setahun bagi 
membantu para peserta tabungan ini 
mempunyai rumah.  

Contoh lain ialah Elaun Pendidikan 
treasury di institusi-institusi pengajian 
tinggi dalam negara yang dihulurkan 
kepada anak-anak ahli-ahli TAP bagi 
membantu mereka meningkatkan 
kapasiti masing-masing.  
 
Sekian sahaja yang dapat kaola 
sampaikan bagi menjawab persoalan 
yang diajukan oleh Yang Berhormat 
Awang Naim bin Haji Kamis. Terima 
kasih, Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Soalan Jawab Mulut No.17 daripada 
Yang Berhormat Awang Ong Tiong Oh 
kepada Yang Berhormat Menteri 
Kewangan II. 
 
Yang Berhormat Awang Ong Tiong 
Oh: Terima kasih Yang Berhormat Yang 
Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat 
dan salam sejahtera. Setiap tahun 
terdapat beribu-ribu penumpang dan 
orang ramai yang menyeberangi 
sempadan melalui pos-pos kawalan 
dengan membawa masuk sejumlah 
minuman keras mengikut had yang 
dibenarkan ke negara ini untuk 
kegunaan persendirian. 
 
Untuk menguatkuasakan peraturan ini 
memerlukan kakitangan yang ramai dan 
menggunakan perbelanjaan yang besar. 
Sedangkan hasil pendapatan negara 
tidak diperolehi. Mungkin tiba masanya 
bagi kerajaan mengenakan sedikit         
cukai ataupun pembayaran pada 
mereka yang membawa masuk 
mengikut had yang dibenarkan bagi 
menampung perbelanjaan operasi.  
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Saya ingin bertanya. Apakah pihak yang 
berkenaan bersedia untuk mengkaji 
semula peraturan-peraturan minuman 
keras yang ada sekarang dengan 
mengenakan sedikit cukai atau bayaran 
bagi mereka yang membawa masuk 
minuman-minuman keras mengikut 
yang dihadkan kecuali bagi diplomat-
diplomat ia boleh dikecualikan?  
 
Sekian terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri Kewangan 
II: Terima kasih Yang Berhormat Yang 
Di-Pertua dan terima kasih juga kepada 
Yang Berhormat Awang Ong Tiong Oh 
datas cadangan yang dikemukakan. Ia 
satu  cadangan  yang  baik.   ُ  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
perkara ini akan diteliti oleh 
Kementerian Kewangan bersama 
dengan stakeholders yang lain.  
 
Sekian terima kasih, Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Soalan Jawab Mulut seterusnya No. 18 
daripada Yang Berhormat Pengiran Haji 
Ali bin Pengiran Maon kepada Yang 
Berhormat Menteri Pembangunan. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Ali 
bin Pengiran Maon: Terima kasih 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ وَبَرَكَاتُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera, kaola tujukan 
kepada Kementerian Pembangunan. 
Adalah dimaklumi bahawa keadaan 
ekonomi negara pada masa ini 
mengalami kemerosotan dan kerja-kerja 
pemeliharaan jalan-jalan raya 

memerlukan peruntukan yang banyak di 
samping membina jalan-jalan raya yang 
baharu. Namun demikian juga perlu 
supaya jalan-jalan yang rosak itu 
diperbaiki untuk mengelakkan ia lebih 
parah lagi dan memerlukan 
perbelanjaan yang banyak.  
 
Kaola ingin bertanya: 
 
1. Apakah strategi-strategi atau usaha-

usaha Kementerian Pembangunan 
untuk memastikan bahawa              
di samping melaksanakan projek-
projek besar yang memerlukan 
perbelanjaan yang tinggi, projek-
projek kecil juga seperti 
pemeliharaan jalan raya juga tidak 
ditinggalkan atau diabaikan?; dan 

 
2. Apakah dasar-dasar atau asas-asas 

yang dirujuk sebagai keutamaan bagi 
kerja-kerja pembaikan jalan-jalan 
raya yang rosak? 

 
Sekian Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Terima kasih.  ُُوَالسَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاته     
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan:    حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ   بسِْمِ ا�ّٰ
 dan salam السَّلامَُ عَليَْكمُْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
sejahtera Yang Berhormat Yang          
Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat 
sekalian. Terima kasih Yang Berhormat 
Pengiran Haji Ali bin Pengiran Maon 
mengenai soalan berikut: 
 
1. Pemeliharaan jalan-jalan raya yang 

rosak. Kementerian Pembangunan 
memang mengutamakan dan 
mengambil berat tentang keperluan 
penyediaan, penyelenggaraan dan 
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dibangkitkan oleh Yang Berhormat 
Pengiran Haji Ali bin Pengiran Maon 
bahawa Yang Berhormat Menteri         
di Jabatan Perdana Menteri antara 
lainnya telah menjelaskan beberapa 
inisiatif yang telah diperkenalkan sejak 
tahun 1987 ke atas tangga gaji 
kakitangan perkhidmatan awam yang 
secara langsung telah meningkatkan 
pendapatan pegawai-pegawai dan 
kakitangan dalam perkhidmatan awam. 
 
Kaola hanya ingin menambah sedikit 
sahaja kepada penjelasan berkenaan, 
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tangga gaji perkhidmatan awam secara 
keseluruhannya akan meningkatkan lagi 
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kesan kepada usaha kerajaan untuk 
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tempatan akan lebih tertumpu kepada 
sektor awam. 
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kerajaan untuk mengurangkan jurang 
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swasta yang mencarum ke dalam skim 
ini yang memenuhi syarat-syarat yang 
telah ditetapkan, boleh mendapat 
bantuan kewangan perumahan 
$25,000.00 dan kadar pulangan 
simpanan minimum 3% setahun bagi 
membantu para peserta tabungan ini 
mempunyai rumah.  

Contoh lain ialah Elaun Pendidikan 
treasury di institusi-institusi pengajian 
tinggi dalam negara yang dihulurkan 
kepada anak-anak ahli-ahli TAP bagi 
membantu mereka meningkatkan 
kapasiti masing-masing.  
 
Sekian sahaja yang dapat kaola 
sampaikan bagi menjawab persoalan 
yang diajukan oleh Yang Berhormat 
Awang Naim bin Haji Kamis. Terima 
kasih, Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Soalan Jawab Mulut No.17 daripada 
Yang Berhormat Awang Ong Tiong Oh 
kepada Yang Berhormat Menteri 
Kewangan II. 
 
Yang Berhormat Awang Ong Tiong 
Oh: Terima kasih Yang Berhormat Yang 
Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat 
dan salam sejahtera. Setiap tahun 
terdapat beribu-ribu penumpang dan 
orang ramai yang menyeberangi 
sempadan melalui pos-pos kawalan 
dengan membawa masuk sejumlah 
minuman keras mengikut had yang 
dibenarkan ke negara ini untuk 
kegunaan persendirian. 
 
Untuk menguatkuasakan peraturan ini 
memerlukan kakitangan yang ramai dan 
menggunakan perbelanjaan yang besar. 
Sedangkan hasil pendapatan negara 
tidak diperolehi. Mungkin tiba masanya 
bagi kerajaan mengenakan sedikit         
cukai ataupun pembayaran pada 
mereka yang membawa masuk 
mengikut had yang dibenarkan bagi 
menampung perbelanjaan operasi.  
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Saya ingin bertanya. Apakah pihak yang 
berkenaan bersedia untuk mengkaji 
semula peraturan-peraturan minuman 
keras yang ada sekarang dengan 
mengenakan sedikit cukai atau bayaran 
bagi mereka yang membawa masuk 
minuman-minuman keras mengikut 
yang dihadkan kecuali bagi diplomat-
diplomat ia boleh dikecualikan?  
 
Sekian terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri Kewangan 
II: Terima kasih Yang Berhormat Yang 
Di-Pertua dan terima kasih juga kepada 
Yang Berhormat Awang Ong Tiong Oh 
datas cadangan yang dikemukakan. Ia 
satu  cadangan  yang  baik.   ُ  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
perkara ini akan diteliti oleh 
Kementerian Kewangan bersama 
dengan stakeholders yang lain.  
 
Sekian terima kasih, Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Soalan Jawab Mulut seterusnya No. 18 
daripada Yang Berhormat Pengiran Haji 
Ali bin Pengiran Maon kepada Yang 
Berhormat Menteri Pembangunan. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Ali 
bin Pengiran Maon: Terima kasih 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ وَبَرَكَاتُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera, kaola tujukan 
kepada Kementerian Pembangunan. 
Adalah dimaklumi bahawa keadaan 
ekonomi negara pada masa ini 
mengalami kemerosotan dan kerja-kerja 
pemeliharaan jalan-jalan raya 

memerlukan peruntukan yang banyak di 
samping membina jalan-jalan raya yang 
baharu. Namun demikian juga perlu 
supaya jalan-jalan yang rosak itu 
diperbaiki untuk mengelakkan ia lebih 
parah lagi dan memerlukan 
perbelanjaan yang banyak.  
 
Kaola ingin bertanya: 
 
1. Apakah strategi-strategi atau usaha-

usaha Kementerian Pembangunan 
untuk memastikan bahawa              
di samping melaksanakan projek-
projek besar yang memerlukan 
perbelanjaan yang tinggi, projek-
projek kecil juga seperti 
pemeliharaan jalan raya juga tidak 
ditinggalkan atau diabaikan?; dan 

 
2. Apakah dasar-dasar atau asas-asas 

yang dirujuk sebagai keutamaan bagi 
kerja-kerja pembaikan jalan-jalan 
raya yang rosak? 

 
Sekian Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Terima kasih.  ُُوَالسَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاته     
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan:    حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ   بسِْمِ ا�ّٰ
 dan salam السَّلامَُ عَليَْكمُْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
sejahtera Yang Berhormat Yang          
Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat 
sekalian. Terima kasih Yang Berhormat 
Pengiran Haji Ali bin Pengiran Maon 
mengenai soalan berikut: 
 
1. Pemeliharaan jalan-jalan raya yang 

rosak. Kementerian Pembangunan 
memang mengutamakan dan 
mengambil berat tentang keperluan 
penyediaan, penyelenggaraan dan 
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pemeliharaan jalan raya secara 
keseluruhan dengan mengambil kira 
impak kegunaannya yang produktif 
kepada merangsang berbagai-bagai 
aktivti sosial ekonomi di samping 
mengambil kira keselamatan dan 
kesejahteraan pengguna.  
 
Perkara ini adalah dengan KPI 
kebangsaan iaitu indeks bandar 
berdaya huni dan mampan. Liability 
dan sustainable indexs dan kualiti 
infrastruktur perhubungan seperti 
dalam kerangka Wawasan Brunei 
2035 di bawah matlamat 2 taraf 
hidup yang tinggi dan bidang utama 
akses dan kualiti tinggi utiliti dan 
infrastruktur awam. Seperti juga 
dengan negara-negara membangun 
di dunia yang mempunyai sistem 
jalan raya yang canggih yang perlu 
ada sistem pengurusan bagi kerja 
raya, kerja-kerja pemulihan jalan-
jalan raya kerana Negara Brunei 
Darussalam tidak terkecuali.  
 
Walau bagaimanapun, pemeliharaan 
aset-aset infrastruktur seperti 
rangkaian-rangkaian jalan raya yang 
semakin bertambah dan ageing 
merupakan satu cabaran yang 
dihadapi oleh negara-negara 
termasuklah negara kita. Aset-aset 
ini memerlukan program pengurusan 
pemeliharan berterusan (continues 
maintenance management program) 
bagi memastikan kitaran jangka 
hayat atau lifecycle aset-aset ini 
akan berpanjangan dan dapat terus 
berfungsi dan digunakan tanpa 
menjejaskan kesejahteraan dan 
keselesaan orang ramai.  

Program-program pengurusan dan 
pemeliharaan yang bersistem sangat 
penting diteruskan kerana jika 
program ini terjejas ia akan bukan 
sahaja  mengakibatkan perbelanjaan 
yang tinggi untuk meneruskannya 
semula malahan juga akan 
menjejaskan keselamatan dan 
kesejahteraan orang ramai. 
Kementerian Pembangunan 
sememangnya mempunyai strategi-
strategi melalui pelbagai program 
pengurusan dan pemeliharaan jalan 
raya seluruh negara sejak dari dulu 
lagi.  

 
Antara program-program tersebut 
termasuklah program melapis 
semula aspal di rangkaian jalan raya 
di seluruh negara. Program menaik 
taraf jalan-jalan kecil, jalan-jalan 
daerah, program menaik taraf jalan-
jalan simpang di seluruh negara, 
program pemeliharaan serta menaik 
taraf jambatan-jambatan di seluruh 
negara, program membaik pulih 
rangkaian jalan raya yang sedia ada 
di seluruh negara dan program 
routine rangkaian jalan raya            
di seluruh negara termasuk porthole 
repairs, pemotongan rumput dan 
pembersihan jalan raya. 

 
Walaupun keadaan ekonomi negara 
sejak akhir-akhir ini telah sedikit 
sebanyak menjejaskan program-
program tersebut, Kementerian 
Pembangunan akan terus berusaha 
untuk memastikan peruntukan-
peruntukan bagi kerja-kerja 
pemeliharaan sebagai keutamaan 
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dan akan mengkaji semula projek-
projek yang telah dilaksanakan 
sebelum ini terutama sekali program 
pengurusan dan pemeliharaan jalan 
raya.  

 
Antara langkah-langkah yang telah 
diambil ialah dengan meneliti 
keutamaan bagi satu-satu projek 
yang lebih menjurus kepada 
keselamatan dan kesejahteraan 
bersama di samping meneliti 
kaedah-kaedah yang sesuai untuk 
diguna pakai dalam melaksanakan 
program-program tersebut.  

 
2. Jawapan bagi soalan mengenai 

dasar-dasar dan asas-asas yang 
dirujuk sebagai keutamaan bagi 
kerja-kerja pembaikan jalan raya 
yang rosak. Terdapat beberapa jenis 
kerosakan jalan raya yang lazimnya 
diperbaiki dengan tatacara yang 
berpandukan kepada piawaian 
tertentu mengikut keadaan 
kerosakan jalan raya yang dihadapi. 
Melalui strategi dan program 
pembaikan yang dirancang dengan 
menggunakan peruntukan tahunan 
jabatan dan RKN.  

 
Antara lain kerosakan jalan raya 
yang diberi keutamaan untuk 
diambil tindakan serta merta adalah 
seperti potholes dan kerosakan-
kerosakan yang boleh menjejaskan 
keselamatan para pengguna jalan 
raya yang terlibat.  
 
Di samping itu, program pembaikan 
yang dirancang seperti program 
melapis semula permukaan jalan 

raya yang dikenal pasti telah 
mencapai seluruh kitaran hayatnya 
(whole life cycle) yang memerlukan 
pembaikanpulih (rehabilitation) atau 
pembinaan semula (reconstruction) 
juga menjadi asas yang dirujuk 
sebagai keutamaan bagi kerja-kerja 
pembaikan jalan raya. 
  
Antara asas-asas lain yang dijadikan 
basis bagi menilai kerja-kerja 
pembaikan ialah dari senarai jalan 
yang telah dikenal pasti             
yang memerlukan pembaikan 
berpandukan kepada beberapa 
pendekatan iaitu keperluan ad-hoc, 
rutin dan serta-merta dan keperluan 
perancangan jangka masa pendek, 
sederhana dan panjang.   
 
Asas-asas ini didukung lagi dengan 
berpandukan kepada program 
senarai data-data jalan, analisis 
keadaan structure  jalan raya dan 
jambatan melalui sistem pengurusan 
IT seperti Road Asset Management 
System (RAMS), Pavement 
Management System (PMS) dan 
Bridge Management System (BMS) 
yang terdapat di Jabatan Jalan Raya 
pada masa ini.   
 

Sekian sahaja Yang Berhormat Yang   
Di-Pertua. Jawapan yang dapat kaola 
jelaskan mengenai soalan tadi. Terima 
Kasih. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Saya kira kita 
telah pun mendengar beberapa soalan 
dan soalan-soalan tersebut telah pun 
dijawab oleh Yang Berhormat Menteri-
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pemeliharaan jalan raya secara 
keseluruhan dengan mengambil kira 
impak kegunaannya yang produktif 
kepada merangsang berbagai-bagai 
aktivti sosial ekonomi di samping 
mengambil kira keselamatan dan 
kesejahteraan pengguna.  
 
Perkara ini adalah dengan KPI 
kebangsaan iaitu indeks bandar 
berdaya huni dan mampan. Liability 
dan sustainable indexs dan kualiti 
infrastruktur perhubungan seperti 
dalam kerangka Wawasan Brunei 
2035 di bawah matlamat 2 taraf 
hidup yang tinggi dan bidang utama 
akses dan kualiti tinggi utiliti dan 
infrastruktur awam. Seperti juga 
dengan negara-negara membangun 
di dunia yang mempunyai sistem 
jalan raya yang canggih yang perlu 
ada sistem pengurusan bagi kerja 
raya, kerja-kerja pemulihan jalan-
jalan raya kerana Negara Brunei 
Darussalam tidak terkecuali.  
 
Walau bagaimanapun, pemeliharaan 
aset-aset infrastruktur seperti 
rangkaian-rangkaian jalan raya yang 
semakin bertambah dan ageing 
merupakan satu cabaran yang 
dihadapi oleh negara-negara 
termasuklah negara kita. Aset-aset 
ini memerlukan program pengurusan 
pemeliharan berterusan (continues 
maintenance management program) 
bagi memastikan kitaran jangka 
hayat atau lifecycle aset-aset ini 
akan berpanjangan dan dapat terus 
berfungsi dan digunakan tanpa 
menjejaskan kesejahteraan dan 
keselesaan orang ramai.  

Program-program pengurusan dan 
pemeliharaan yang bersistem sangat 
penting diteruskan kerana jika 
program ini terjejas ia akan bukan 
sahaja  mengakibatkan perbelanjaan 
yang tinggi untuk meneruskannya 
semula malahan juga akan 
menjejaskan keselamatan dan 
kesejahteraan orang ramai. 
Kementerian Pembangunan 
sememangnya mempunyai strategi-
strategi melalui pelbagai program 
pengurusan dan pemeliharaan jalan 
raya seluruh negara sejak dari dulu 
lagi.  

 
Antara program-program tersebut 
termasuklah program melapis 
semula aspal di rangkaian jalan raya 
di seluruh negara. Program menaik 
taraf jalan-jalan kecil, jalan-jalan 
daerah, program menaik taraf jalan-
jalan simpang di seluruh negara, 
program pemeliharaan serta menaik 
taraf jambatan-jambatan di seluruh 
negara, program membaik pulih 
rangkaian jalan raya yang sedia ada 
di seluruh negara dan program 
routine rangkaian jalan raya            
di seluruh negara termasuk porthole 
repairs, pemotongan rumput dan 
pembersihan jalan raya. 

 
Walaupun keadaan ekonomi negara 
sejak akhir-akhir ini telah sedikit 
sebanyak menjejaskan program-
program tersebut, Kementerian 
Pembangunan akan terus berusaha 
untuk memastikan peruntukan-
peruntukan bagi kerja-kerja 
pemeliharaan sebagai keutamaan 
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dan akan mengkaji semula projek-
projek yang telah dilaksanakan 
sebelum ini terutama sekali program 
pengurusan dan pemeliharaan jalan 
raya.  

 
Antara langkah-langkah yang telah 
diambil ialah dengan meneliti 
keutamaan bagi satu-satu projek 
yang lebih menjurus kepada 
keselamatan dan kesejahteraan 
bersama di samping meneliti 
kaedah-kaedah yang sesuai untuk 
diguna pakai dalam melaksanakan 
program-program tersebut.  

 
2. Jawapan bagi soalan mengenai 

dasar-dasar dan asas-asas yang 
dirujuk sebagai keutamaan bagi 
kerja-kerja pembaikan jalan raya 
yang rosak. Terdapat beberapa jenis 
kerosakan jalan raya yang lazimnya 
diperbaiki dengan tatacara yang 
berpandukan kepada piawaian 
tertentu mengikut keadaan 
kerosakan jalan raya yang dihadapi. 
Melalui strategi dan program 
pembaikan yang dirancang dengan 
menggunakan peruntukan tahunan 
jabatan dan RKN.  

 
Antara lain kerosakan jalan raya 
yang diberi keutamaan untuk 
diambil tindakan serta merta adalah 
seperti potholes dan kerosakan-
kerosakan yang boleh menjejaskan 
keselamatan para pengguna jalan 
raya yang terlibat.  
 
Di samping itu, program pembaikan 
yang dirancang seperti program 
melapis semula permukaan jalan 

raya yang dikenal pasti telah 
mencapai seluruh kitaran hayatnya 
(whole life cycle) yang memerlukan 
pembaikanpulih (rehabilitation) atau 
pembinaan semula (reconstruction) 
juga menjadi asas yang dirujuk 
sebagai keutamaan bagi kerja-kerja 
pembaikan jalan raya. 
  
Antara asas-asas lain yang dijadikan 
basis bagi menilai kerja-kerja 
pembaikan ialah dari senarai jalan 
yang telah dikenal pasti             
yang memerlukan pembaikan 
berpandukan kepada beberapa 
pendekatan iaitu keperluan ad-hoc, 
rutin dan serta-merta dan keperluan 
perancangan jangka masa pendek, 
sederhana dan panjang.   
 
Asas-asas ini didukung lagi dengan 
berpandukan kepada program 
senarai data-data jalan, analisis 
keadaan structure  jalan raya dan 
jambatan melalui sistem pengurusan 
IT seperti Road Asset Management 
System (RAMS), Pavement 
Management System (PMS) dan 
Bridge Management System (BMS) 
yang terdapat di Jabatan Jalan Raya 
pada masa ini.   
 

Sekian sahaja Yang Berhormat Yang   
Di-Pertua. Jawapan yang dapat kaola 
jelaskan mengenai soalan tadi. Terima 
Kasih. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Saya kira kita 
telah pun mendengar beberapa soalan 
dan soalan-soalan tersebut telah pun 
dijawab oleh Yang Berhormat Menteri-
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Menteri yang berkenaan melalui Soalan-
Soalan Yang Diberi Notis ini. 
   
Saya kira elok sekarang kita berpindah 
ke perkara lain iaitu untuk mula 
menumpukan perhatian kita ke perkara 
seterusnya bagi membincangkan Rang 
Undang-Undang yang bergelar Rang 
Undang-Undang (2018) Perbekalan, 
2018/2019 yang telah dicadangkan oleh 
Yang Berhormat Menteri Kewangan II.   
 
Maka bagi membolehkan Rang Undang-
Undang ini kita bincangkan satu per- 
satu, saya tangguhkan Mesyuarat 
Persidangan Majlis Mesyuarat Negara ini 
dan kita akan bersidang semula           
di Peringkat Jawatankuasa. 
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 

(Mesyuarat bersidang sebagai 
Jawatankuasa) 

 
Yang      Berhormat      Pengerusi: 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Ahli-Ahli Yang بسِْمِ ا�ّٰ
Berhormat. Majlis ini sekarang bersidang 
di Peringkat Jawatankuasa sepenuhnya 
bagi membolehkan kita menimbangkan 
Rang Undang-Undang (2018) 
Perbekalan, 2018/2019 satu per satu.  
  
Pada petang kelmarin kita telah mula 
membincangkan Jadual Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri dan jabatan-
jabatan di bawahnya.   
 
Mukadimah dari Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri telah 
membayangkan dengan cukup jelas 
mengenai aspek dan elemen hala tuju 
kementerian.  

Maka saya ingin menarik perhatian Ahli-
Ahli Yang Berhormat, supaya soalan-
soalan yang akan dikemukakan itu tidak 
menyentuh lagi kepada perkara-perkara 
yang sudah dinyatakan oleh Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri yang telah disampaikannya pada 
petang semalam. 
  
Walau bagaimanapun, saya juga telah 
difahamkan bahawa Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri      
ingin membuat jawapan tambahan 
kepada perkara-perkara yang 
ditimbulkan oleh beberapa orang Ahli 
Yang Berhormat.  Sekarang untuk 
memulakan perbincangan kita, saya 
ingin memberikan kesempatan kepada 
Yang Berhormat itu sekali lagi untuk 
memberikan kenyataan-kenyataan.   
Silakan. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi, dan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Kaola memohon izin untuk 
memberikan penjelasan kepada 
beberapa soalan yang telah 
dikemukakan oleh Ahli-Ahli Yang 
Berhormat di Dewan ini pada minggu 
lepas.   
 
Pertama ialah soalan dari Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Putera 
Maharaja Dato Paduka Awang Haji 
Abdul Ghani bin Pehin Datu Pekerma 
Dewa Dato Paduka Haji Abdul Rahim, 
berkaitan pengawalan melalui 
penguatkuasaan undang-undang 
tertentu di Jabatan Imigresen dan 
Pendaftaran Kebangsaan mahupun            
di Jabatan Buruh bagi warga asing yang 
berdaftar sebagai pemilik syarikat dan 
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seterusnya menjalankan perniagaan              
di Negara Brunei Darussalam.   
 
Berhubung perkara ini, kaola lebih 
dahulu merujuk kepada akta tertentu 
yang terdapat di Jabatan Imigresen dan 
Pendaftaran Kebangsaan, iaitu aktiviti 
mana-mana warga asing yang 
dikeluarkan Pas Imigresen adalah 
terhad pada syarat-syarat yang 
ditentukan dalam pas tersebut.   
 
Pada misalannya Pas Kerja hanya 
dihadkan kepada pekerja sahaja di 
negara ini. Pemegang pas berkenaan 
jika memerlukan aktiviti-aktiviti lain 
dikira melanggar Akta Imigresen yang 
berkuat kuasa pada masa ini.   
 
Seterusnya pihak kerajaan menyambut 
baik perkara yang ditimbulkan oleh 
Yang Berhormat, dan bagi 
menanganinya Jabatan Buruh dan 
Jabatan Imigresen dan Pendaftaran 
Kebangsaan telah dan akan terus 
bekerjasama dengan agensi-agensi 
kerajaan yang lain seperti Registration 
of Companies and Business Names 
(ROCBN), Kementerian Kewangan dan 
pihak Unit Dasar Perancangan Tenaga 
Manusia, Jabatan Perdana Menteri.   
 
Antara langkah-langkah yang 
dilaksanakan setakat ini adalah 
perkongsian maklumat berkenaan warga 
asing yang dikeluarkan Pas-Pas 
Imigresen antara Jabatan Imigresen dan 
Pendaftaran Kebangsaan dengan pihak 
ROCBN  secara kerap dan konsisten bagi 
kegunaan pihak ROCBN dan meneliti 
setiap permohonan pendaftaran syarikat 
yang terdiri daripada warga asing.   

Jika terdapat permohonan daripada 
warga asing yang sedang memegang 
mana-mana Pas Imigresen, maka 
permohonan berkenaan akan ditolak 
oleh pihak ROCBN. Deklarasi oleh 
pemohon bahawa dia bukanlah 
pemegang mana-mana Pas Imigresen 
yang telah dijadikan sebagai salah satu 
senarai semak atau checklist dalam 
proses pendaftaran syarikat diROCBN.   
 
Dalam masa yang sama untuk 
makluman Ahli-Ahli Yang Berhormat, 
beberapa tindakan juga telah diambil   
ke atas beberapa permohonan jawatan 
Director daripada warga asing yang 
dihadapkan kepada Job Centre Brunei 
bagi proses mendapatkan Lesen Pekerja 
Asing sebelum langkah-langkah 
pengawalan yang kaola sebutkan tadi 
terlaksana.  
 
Dengan perkongsian maklumat daripada 
pihak Job Centre Brunei  tersebut, 
seramai 80 warga asing pemegang Pas 
Imigresen telah dibatalkan pas mereka.  
10 orang menunggu urusan tiket pulang 
ke negara asal sementara 54 orang 
masih dalam siasatan lanjut.   

 
Melalui Jabatan Buruh pula dengan 
kerjasama Unit Dasar Perancangan atau 
Manpower Policy Planning Unit, pihak 
Jabatan Perdana Menteri dan juga pihak 
PENGGERAK, satu dasar baharu 
berkenaan dengan pemilik syarikat 
warga asing yang ingin menjawat 
jawatan Director atau jawatan-jawatan 
utama di peringkat pengurusan dan 
menetap di negara ini sedang dalam 
proses untuk diperkenalkan.   
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Menteri yang berkenaan melalui Soalan-
Soalan Yang Diberi Notis ini. 
   
Saya kira elok sekarang kita berpindah 
ke perkara lain iaitu untuk mula 
menumpukan perhatian kita ke perkara 
seterusnya bagi membincangkan Rang 
Undang-Undang yang bergelar Rang 
Undang-Undang (2018) Perbekalan, 
2018/2019 yang telah dicadangkan oleh 
Yang Berhormat Menteri Kewangan II.   
 
Maka bagi membolehkan Rang Undang-
Undang ini kita bincangkan satu per- 
satu, saya tangguhkan Mesyuarat 
Persidangan Majlis Mesyuarat Negara ini 
dan kita akan bersidang semula           
di Peringkat Jawatankuasa. 
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 

(Mesyuarat bersidang sebagai 
Jawatankuasa) 

 
Yang      Berhormat      Pengerusi: 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Ahli-Ahli Yang بسِْمِ ا�ّٰ
Berhormat. Majlis ini sekarang bersidang 
di Peringkat Jawatankuasa sepenuhnya 
bagi membolehkan kita menimbangkan 
Rang Undang-Undang (2018) 
Perbekalan, 2018/2019 satu per satu.  
  
Pada petang kelmarin kita telah mula 
membincangkan Jadual Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri dan jabatan-
jabatan di bawahnya.   
 
Mukadimah dari Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri telah 
membayangkan dengan cukup jelas 
mengenai aspek dan elemen hala tuju 
kementerian.  

Maka saya ingin menarik perhatian Ahli-
Ahli Yang Berhormat, supaya soalan-
soalan yang akan dikemukakan itu tidak 
menyentuh lagi kepada perkara-perkara 
yang sudah dinyatakan oleh Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri yang telah disampaikannya pada 
petang semalam. 
  
Walau bagaimanapun, saya juga telah 
difahamkan bahawa Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri      
ingin membuat jawapan tambahan 
kepada perkara-perkara yang 
ditimbulkan oleh beberapa orang Ahli 
Yang Berhormat.  Sekarang untuk 
memulakan perbincangan kita, saya 
ingin memberikan kesempatan kepada 
Yang Berhormat itu sekali lagi untuk 
memberikan kenyataan-kenyataan.   
Silakan. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi, dan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Kaola memohon izin untuk 
memberikan penjelasan kepada 
beberapa soalan yang telah 
dikemukakan oleh Ahli-Ahli Yang 
Berhormat di Dewan ini pada minggu 
lepas.   
 
Pertama ialah soalan dari Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Putera 
Maharaja Dato Paduka Awang Haji 
Abdul Ghani bin Pehin Datu Pekerma 
Dewa Dato Paduka Haji Abdul Rahim, 
berkaitan pengawalan melalui 
penguatkuasaan undang-undang 
tertentu di Jabatan Imigresen dan 
Pendaftaran Kebangsaan mahupun            
di Jabatan Buruh bagi warga asing yang 
berdaftar sebagai pemilik syarikat dan 
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seterusnya menjalankan perniagaan              
di Negara Brunei Darussalam.   
 
Berhubung perkara ini, kaola lebih 
dahulu merujuk kepada akta tertentu 
yang terdapat di Jabatan Imigresen dan 
Pendaftaran Kebangsaan, iaitu aktiviti 
mana-mana warga asing yang 
dikeluarkan Pas Imigresen adalah 
terhad pada syarat-syarat yang 
ditentukan dalam pas tersebut.   
 
Pada misalannya Pas Kerja hanya 
dihadkan kepada pekerja sahaja di 
negara ini. Pemegang pas berkenaan 
jika memerlukan aktiviti-aktiviti lain 
dikira melanggar Akta Imigresen yang 
berkuat kuasa pada masa ini.   
 
Seterusnya pihak kerajaan menyambut 
baik perkara yang ditimbulkan oleh 
Yang Berhormat, dan bagi 
menanganinya Jabatan Buruh dan 
Jabatan Imigresen dan Pendaftaran 
Kebangsaan telah dan akan terus 
bekerjasama dengan agensi-agensi 
kerajaan yang lain seperti Registration 
of Companies and Business Names 
(ROCBN), Kementerian Kewangan dan 
pihak Unit Dasar Perancangan Tenaga 
Manusia, Jabatan Perdana Menteri.   
 
Antara langkah-langkah yang 
dilaksanakan setakat ini adalah 
perkongsian maklumat berkenaan warga 
asing yang dikeluarkan Pas-Pas 
Imigresen antara Jabatan Imigresen dan 
Pendaftaran Kebangsaan dengan pihak 
ROCBN  secara kerap dan konsisten bagi 
kegunaan pihak ROCBN dan meneliti 
setiap permohonan pendaftaran syarikat 
yang terdiri daripada warga asing.   

Jika terdapat permohonan daripada 
warga asing yang sedang memegang 
mana-mana Pas Imigresen, maka 
permohonan berkenaan akan ditolak 
oleh pihak ROCBN. Deklarasi oleh 
pemohon bahawa dia bukanlah 
pemegang mana-mana Pas Imigresen 
yang telah dijadikan sebagai salah satu 
senarai semak atau checklist dalam 
proses pendaftaran syarikat diROCBN.   
 
Dalam masa yang sama untuk 
makluman Ahli-Ahli Yang Berhormat, 
beberapa tindakan juga telah diambil   
ke atas beberapa permohonan jawatan 
Director daripada warga asing yang 
dihadapkan kepada Job Centre Brunei 
bagi proses mendapatkan Lesen Pekerja 
Asing sebelum langkah-langkah 
pengawalan yang kaola sebutkan tadi 
terlaksana.  
 
Dengan perkongsian maklumat daripada 
pihak Job Centre Brunei  tersebut, 
seramai 80 warga asing pemegang Pas 
Imigresen telah dibatalkan pas mereka.  
10 orang menunggu urusan tiket pulang 
ke negara asal sementara 54 orang 
masih dalam siasatan lanjut.   

 
Melalui Jabatan Buruh pula dengan 
kerjasama Unit Dasar Perancangan atau 
Manpower Policy Planning Unit, pihak 
Jabatan Perdana Menteri dan juga pihak 
PENGGERAK, satu dasar baharu 
berkenaan dengan pemilik syarikat 
warga asing yang ingin menjawat 
jawatan Director atau jawatan-jawatan 
utama di peringkat pengurusan dan 
menetap di negara ini sedang dalam 
proses untuk diperkenalkan.   
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Dasar ini bertujuan ke arah memastikan 
warga asing itu benar-benar 
berkelayakan melalui pengesahan 
terhadap kriteria-kriteria tertentu dan 
akan menyumbang pada ekonomi dan 
pekerjaan kepada anak tempatan. 
   
Antara kriteria itu Yang Berhormat 
Pengerusi, ialah menetapkan sukatan 
gaji, menetapkan kelayakan akademik 
dan juga keperluan mengambil tenaga 
tempatan.  
 
Kaola sekarang beralih kepada soalan 
yang dikemukakan oleh Yang Berhormat 
Awang Haji Mohimin bin Haji Johari @ 
Jahari yang memohon supaya Skim 
2013 Penghulu-Penghulu dan Ketua 
Kampung yang menjadikan penamatan 
perkhidmatan Penghulu dan Ketua 
Kampung yang sedia ada dikaji semula.  
 
Skim Perkhidmatan Penghulu dan Ketua 
Kampung yang baharu dikuatkuasakan 
pada 1 April 2015. Skim baharu 
melibatkan perubahan-perubahan 
kepada syarat-syarat kelayakan seperti 
berikut: 
 
1. Kelayakan akademik bagi kemasukan 

dalam Skim Ketua Kampung dan 
Penghulu-Penghulu; 

 
2. Umur memasuki perkhidmatan iaitu 

45 tahun hingga 55 tahun; 
 
3. Tempoh perkhidmatan selama 10 

tahun; dan 
 
4. Penghulu dan Ketua Kampung tidak 

melebihi umur 70 tahun. 
 

Untuk makluman Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Skim Penghulu dan Ketua 
Kampung Tahun 1998 telah dibatalkan. 
Untuk itu Lembaga Perjawatan, Disiplin 
dan Tatatertib Penghulu Mukim dan 
Ketua Kampung yang telah ditubuhkan 
di bawah skim baharu ini telah meneliti 
akan kelayakan Penghulu dan Ketua 
Kampung satu per satu mengikut syarat 
kelayakan yang dinyatakan bagi 
memastikan mereka ini diserapkan       
ke dalam skim baharu dengan teratur.  
 
Mereka ini bukanlah dikira sebagai 
lantikan baharu. Mereka ini diistilahkan 
sebagai diserapkan kepada skim baharu 
agar mereka ini dapat ditentukan             
di mana-mana bahagian peringkat 
jawatan Ketua Kampung dan Penghulu 
dengan tangga gaji yang dinyatakan 
dalam skim baharu. 
 
Penilaian dan penyerapan yang dibuat 
adalah selaras dengan amalan yang 
dibuat pada masa ini dalam 
Perkhidmatan Awam.  
 
Seperti juga yang dinyatakan awal tadi 
syarat kelayakan Ketua Kampung dan 
Penghulu adalah berpandukan kepada 
syarat kelayakan akademik, tempoh 
perkhidmatan dan had umur. Jika kita 
lihat kepada kelayakan yang ada dan 
apabila mereka ini diserapkan ke skim 
baharu kebanyakan daripada Penghulu 
dan Ketua Kampung sudah pun 
mencapai 10 tahun, lebih dari 10 tahun 
perkhidmatan dan ada juga sebahagian 
daripada Penghulu dan Ketua Kampung 
yang telah pun mencapai umur 70 
tahun dan mencapai umur lebih 
daripada 70 tahun. Ini telah melibatkan 
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Penghulu-Penghulu dan Ketua-Ketua 
Kampung yang telah diserapkan ke 
dalam skim baharu ini. 
 
 ِ  kesemua mereka ini telah ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
diserapkan ke dalam skim tersebut yang 
berkuat kuasa pada 23 Disember 2017 
dengan kesemua Penghulu dan Ketua 
Kampung telah menerima lantikan 
mereka berdasarkan syarat-syarat 
kelayakan yang dinyatakan.  
 
Dari segi pendapatan Penghulu dan 
Ketua Kampung atau lebih tepat lagi 
perbezaan tangga gaji antara Penghulu 
dan Ketua Kampung adalah diukur dari 
sudut akademik dan tanggungjawab 
Penghulu Mukim sebagai seorang 
pemimpin dalam mukim yang 
merupakan satu unit besar dalam satu 
daerah. 
 
Kaola sekarang beredar kepada soalan 
yang dikemukakan oleh Yang Berhormat 
Dayang Siti Rozaimeriyanti binti Dato 
Seri Laila Jasa Haji Abdul Rahman 
mengenai aset-aset kerajaan. Sungguh 
pun soalan ini tidak ditujukan kepada 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri, 
walau bagaimanapun sebagai sebuah 
kementerian yang juga mempunyai 
aset-aset, kaola merasakan terpanggil 
untuk mengongsikan apa yang sedang 
dilaksanakan di Kementerian Hal Ehwal 
Dalam Negeri.  
 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
sukacita merakamkan setinggi-tinggi 
terima kasih atas soalan yang telah 
dikemukakan oleh Yang Berhormat 
Dayang Siti Rozaimeriyanti binti Dato 
Seri Laila Jasa Haji Abdul Rahman. 

Dalam hubungan ini, sukacita 
dimaklumkan sebagaimana yang kaola 
nyatakan semalam bahawa Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri telah pun 
mengeluarkan sebanyak 6 request for 
proposal bagi pelabur atau pemaju, 
memajukan aset-aset yang dimiliki oleh 
jabatan-jabatan di bawah Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri. Aset-aset 
kerajaan yang telah ditawarkan untuk 
request for proposal oleh kementerian 
ini ialah: 
 
1. Pengurusan Taman Selera, Taman 

Peranginan Tasek Lama dan Taman 
Jubli, Bandar Seri Begawan; 

 
2. Bangunan Pusat Komersial, 

Bangunan Perdagangan Bumiputera 
dan Bangunan APTK; 

 
3. Request for proposal  bagi 

Pasarneka Seria, Jalan Lorong 3 
Selatan Seria; 

 
4. Request for proposal                      

bagi Commercial Establishment                 
di Kampong Ayer; 

 
5. Request for proposal bagi Kompleks 

Bumiputera, Kompleks Komersial 
Bumiputera dan Pasar di Pekan 
Bangar; dan 

 
6. Request for proposal bagi Geraineka 

Sungai Liang, Daerah Belait. 
 
Daripada keenam-enam request for 
proposal ini kementerian hanya 
menerima 3 request proposal  iaitu: 
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Dasar ini bertujuan ke arah memastikan 
warga asing itu benar-benar 
berkelayakan melalui pengesahan 
terhadap kriteria-kriteria tertentu dan 
akan menyumbang pada ekonomi dan 
pekerjaan kepada anak tempatan. 
   
Antara kriteria itu Yang Berhormat 
Pengerusi, ialah menetapkan sukatan 
gaji, menetapkan kelayakan akademik 
dan juga keperluan mengambil tenaga 
tempatan.  
 
Kaola sekarang beralih kepada soalan 
yang dikemukakan oleh Yang Berhormat 
Awang Haji Mohimin bin Haji Johari @ 
Jahari yang memohon supaya Skim 
2013 Penghulu-Penghulu dan Ketua 
Kampung yang menjadikan penamatan 
perkhidmatan Penghulu dan Ketua 
Kampung yang sedia ada dikaji semula.  
 
Skim Perkhidmatan Penghulu dan Ketua 
Kampung yang baharu dikuatkuasakan 
pada 1 April 2015. Skim baharu 
melibatkan perubahan-perubahan 
kepada syarat-syarat kelayakan seperti 
berikut: 
 
1. Kelayakan akademik bagi kemasukan 

dalam Skim Ketua Kampung dan 
Penghulu-Penghulu; 

 
2. Umur memasuki perkhidmatan iaitu 

45 tahun hingga 55 tahun; 
 
3. Tempoh perkhidmatan selama 10 

tahun; dan 
 
4. Penghulu dan Ketua Kampung tidak 

melebihi umur 70 tahun. 
 

Untuk makluman Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Skim Penghulu dan Ketua 
Kampung Tahun 1998 telah dibatalkan. 
Untuk itu Lembaga Perjawatan, Disiplin 
dan Tatatertib Penghulu Mukim dan 
Ketua Kampung yang telah ditubuhkan 
di bawah skim baharu ini telah meneliti 
akan kelayakan Penghulu dan Ketua 
Kampung satu per satu mengikut syarat 
kelayakan yang dinyatakan bagi 
memastikan mereka ini diserapkan       
ke dalam skim baharu dengan teratur.  
 
Mereka ini bukanlah dikira sebagai 
lantikan baharu. Mereka ini diistilahkan 
sebagai diserapkan kepada skim baharu 
agar mereka ini dapat ditentukan             
di mana-mana bahagian peringkat 
jawatan Ketua Kampung dan Penghulu 
dengan tangga gaji yang dinyatakan 
dalam skim baharu. 
 
Penilaian dan penyerapan yang dibuat 
adalah selaras dengan amalan yang 
dibuat pada masa ini dalam 
Perkhidmatan Awam.  
 
Seperti juga yang dinyatakan awal tadi 
syarat kelayakan Ketua Kampung dan 
Penghulu adalah berpandukan kepada 
syarat kelayakan akademik, tempoh 
perkhidmatan dan had umur. Jika kita 
lihat kepada kelayakan yang ada dan 
apabila mereka ini diserapkan ke skim 
baharu kebanyakan daripada Penghulu 
dan Ketua Kampung sudah pun 
mencapai 10 tahun, lebih dari 10 tahun 
perkhidmatan dan ada juga sebahagian 
daripada Penghulu dan Ketua Kampung 
yang telah pun mencapai umur 70 
tahun dan mencapai umur lebih 
daripada 70 tahun. Ini telah melibatkan 
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Penghulu-Penghulu dan Ketua-Ketua 
Kampung yang telah diserapkan ke 
dalam skim baharu ini. 
 
 ِ  kesemua mereka ini telah ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
diserapkan ke dalam skim tersebut yang 
berkuat kuasa pada 23 Disember 2017 
dengan kesemua Penghulu dan Ketua 
Kampung telah menerima lantikan 
mereka berdasarkan syarat-syarat 
kelayakan yang dinyatakan.  
 
Dari segi pendapatan Penghulu dan 
Ketua Kampung atau lebih tepat lagi 
perbezaan tangga gaji antara Penghulu 
dan Ketua Kampung adalah diukur dari 
sudut akademik dan tanggungjawab 
Penghulu Mukim sebagai seorang 
pemimpin dalam mukim yang 
merupakan satu unit besar dalam satu 
daerah. 
 
Kaola sekarang beredar kepada soalan 
yang dikemukakan oleh Yang Berhormat 
Dayang Siti Rozaimeriyanti binti Dato 
Seri Laila Jasa Haji Abdul Rahman 
mengenai aset-aset kerajaan. Sungguh 
pun soalan ini tidak ditujukan kepada 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri, 
walau bagaimanapun sebagai sebuah 
kementerian yang juga mempunyai 
aset-aset, kaola merasakan terpanggil 
untuk mengongsikan apa yang sedang 
dilaksanakan di Kementerian Hal Ehwal 
Dalam Negeri.  
 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
sukacita merakamkan setinggi-tinggi 
terima kasih atas soalan yang telah 
dikemukakan oleh Yang Berhormat 
Dayang Siti Rozaimeriyanti binti Dato 
Seri Laila Jasa Haji Abdul Rahman. 

Dalam hubungan ini, sukacita 
dimaklumkan sebagaimana yang kaola 
nyatakan semalam bahawa Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri telah pun 
mengeluarkan sebanyak 6 request for 
proposal bagi pelabur atau pemaju, 
memajukan aset-aset yang dimiliki oleh 
jabatan-jabatan di bawah Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri. Aset-aset 
kerajaan yang telah ditawarkan untuk 
request for proposal oleh kementerian 
ini ialah: 
 
1. Pengurusan Taman Selera, Taman 

Peranginan Tasek Lama dan Taman 
Jubli, Bandar Seri Begawan; 

 
2. Bangunan Pusat Komersial, 

Bangunan Perdagangan Bumiputera 
dan Bangunan APTK; 

 
3. Request for proposal  bagi 

Pasarneka Seria, Jalan Lorong 3 
Selatan Seria; 

 
4. Request for proposal                      

bagi Commercial Establishment                 
di Kampong Ayer; 

 
5. Request for proposal bagi Kompleks 

Bumiputera, Kompleks Komersial 
Bumiputera dan Pasar di Pekan 
Bangar; dan 

 
6. Request for proposal bagi Geraineka 

Sungai Liang, Daerah Belait. 
 
Daripada keenam-enam request for 
proposal ini kementerian hanya 
menerima 3 request proposal  iaitu: 
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i. Request proposal bagi pengurusan 
Taman Selera; 

 
ii. Request proposal bagi Bangunan 

Pusat Komersial, Bangunan 
Perdagangan Bumiputera dan 
Bangunan APTK; dan 
 

iii. Request for proposal bagi Pasarneka 
Seria Jalan Lorong 3 Selatan Seria. 

 
Sementara yang lain tidak ada pihak-
pihak swasta yang menghantarkan 
request mereka dan terpaksalah 
dikeluarkan atau ditawarkan kembali. 
Jadi sungguh pun kita mempunyai 
usaha untuk menawarkan kepada pihak 
swasta tetapi nampaknya tidak ada 
takers dalam bidang-bidang tertentu. 
 
Sekianlah sahaja yang dapat kaola 
kongsikan bersama dengan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat mengenai soalan-
soalan yang telah pun dikemukakan.  
 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri.  
 
Sekarang saya ingin membukakan Tajuk 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri ini 
dan jabatan-jabatan di bawahnya untuk 
dibahaskan.  
 
Saya mempunyai senarai yang agak 
panjang dan saya mulakan dengan 
menjemput Yang Berhormat Awang Haji 
Ramli bin Haji Lahit. 
 

Yang Berhormat Awang Haji Ramli 
bin Haji Lahit: Terima kasih. 
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Yang Berhormat بسِْمِ ا�ّٰ
Pengerusi, Ahli-Ahli Yang Berhormat 
Majlis Mesyuarat Negara.  Lebih dahulu 
kaola merakamkan / setinggi-tinggi 
penghargaan dan tahniah atas 
pembentangan mukadimah Anggaran 
Perbelanjaan 2018/2019 Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri yang 
disampaikan oleh Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Seri Kerna Dato Seri Setia 
(Dr.) Awang Haji Abu Bakar bin Haji 
Apong, Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
sebentar tadi yang telah diperjelaskan 
secara terperinci akan peruntukan setiap 
jabatan di bawah Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri. 
 
Kaola ingin membawa Tajuk SE01A -
Jabatan Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri iaitu Kod 002/000 - Pusat 
Pengurusan Bencana Kebangsaan dan 
Kod 002/001 - Pentadbiran Kewangan 
dan Sumber Tenaga Manusia, Kod 
002/002 - Perancangan dan Analisasi, 
dan Kod 002/003 - Operasi dan 
Gerakan.  Anggaran Perbelanjaan 
2018/2019 sebanyak $769,165.000.   
 
Yang Berhormat Pengerusi, isu pertama 
yang diusulkan oleh penduduk-
penduduk yang berkenaan, sewaktu 
kejadian banjir melanda di Daerah 
Tutong baru-baru ini, terdapat beberapa 
permasalahan iaitu: 
 
1. Bantuan kenderaan lori bagi 

mengangkut penduduk yang 
memerlukan perjalanan untuk 
bertugas, ke sekolah dan membeli 
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keperluan harian tidak mencukupi.  
Di Mukim Ukong sahaja, terdapat 
200-300 orang sehari yang 
memerlukan kenderaan tersebut.   
 
Belum lagi kawasan Mukim Rambai 
dan Mukim Lamunin.  Mukim Ukong 
hanya sebuah kenderaan lori           
yang disediakan maka terpaksa 
dilakukan berulang-ulang kali, sekali 
perjalanan hanya memuatkan 20-30 
orang, sedangkan perjalanan pergi 
balik mengambil masa 40 minit ke 
tempat dituju.   
 
Akibatnya terlambat ke tempat kerja 
atau sekolah dan ada langsung tidak 
dapat hadir. Oleh itu, adakah 
pemikiran untuk menyelesaikan 
perkara ini pada masa akan datang 
dengan keperluan pengangkutan 
ditambah sekurang-kurangnya                 
3 buah sekali perjalanan kerana 
sudah dimaklumi bahawa kawasan 
Ulu Tutong sering mengalami banjir 
apabila musim hujan lebat?; 
 

2. Kampung-kampung kawasan Mukim 
Rambai di Daerah Tutong seperti 
Kampung Benutan, Bengkulu, Kuala 
Ungar dan Kampung Rambai 
termasuk Kampung Layong, Mukim 
Lamunin adalah kampung-kampung 
mangsa terawal menerima paras air 
banjir yang dalam dan tidak boleh 
dilalui oleh kenderaan jenis salun 
kerana kedalaman boleh mencapai 
paras 1.5 meter.   

 
Untuk berjalan kaki adalah 
berbahaya kerana buaya sering saja 
kelihatan di jalan-jalan yang 

ditenggelami air.  Reptilia ini keluar 
dari air sungai yang melimpah 
memasuki longkang-longkang malah 
ada yang berkeliaran di kawasan 
rumah terutama pada waktu malam.   
 
Ini menyebabkan penduduk tidak 
dapat keluar ke mana-mana 
terutama untuk mendapatkan 
keperluan harian. Kemudian 2-3 hari 
selepas itu, barulah air banjir 
tesebut surut dan menuju 
menenggelami ke kampung-
kampung kawasan Mukim Tanjung 
Maya.  
 
Persoalannya, menjadi keluhan 
kepada penduduk kawasan Mukim 
Rambai kerana bantuan keperluan 
harian tidak diberikan kepada 
mereka semasa banjir melanda 
tetapi bantuan diberikan setelah air 
surut iaitu tidak memerlukan 
bantuan lagi.  
 
Berlainan dengan kawasan Mukim 
Tanjung Maya dan sekitarnya, 
bantuan tiba tepat ketika kawasan 
masih ditenggelami air. Oleh itu 
dicadangkan pada masa akan 
datang: 
 
i. Kawasan Mukim Rambai dan 

Kampung Layong dipedulikan 
awal bagi agihan apa jua bentuk 
bantuan; 
 

ii. Dibekalkan drone kepada Pusat 
Bencana Banjir Daerah (DDMC) 
bagi membantu melihat dari 
udara kawasan yang selamat 
dilalui. Ia boleh diguna pakai 
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i. Request proposal bagi pengurusan 
Taman Selera; 

 
ii. Request proposal bagi Bangunan 

Pusat Komersial, Bangunan 
Perdagangan Bumiputera dan 
Bangunan APTK; dan 
 

iii. Request for proposal bagi Pasarneka 
Seria Jalan Lorong 3 Selatan Seria. 

 
Sementara yang lain tidak ada pihak-
pihak swasta yang menghantarkan 
request mereka dan terpaksalah 
dikeluarkan atau ditawarkan kembali. 
Jadi sungguh pun kita mempunyai 
usaha untuk menawarkan kepada pihak 
swasta tetapi nampaknya tidak ada 
takers dalam bidang-bidang tertentu. 
 
Sekianlah sahaja yang dapat kaola 
kongsikan bersama dengan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat mengenai soalan-
soalan yang telah pun dikemukakan.  
 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri.  
 
Sekarang saya ingin membukakan Tajuk 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri ini 
dan jabatan-jabatan di bawahnya untuk 
dibahaskan.  
 
Saya mempunyai senarai yang agak 
panjang dan saya mulakan dengan 
menjemput Yang Berhormat Awang Haji 
Ramli bin Haji Lahit. 
 

Yang Berhormat Awang Haji Ramli 
bin Haji Lahit: Terima kasih. 
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Yang Berhormat بسِْمِ ا�ّٰ
Pengerusi, Ahli-Ahli Yang Berhormat 
Majlis Mesyuarat Negara.  Lebih dahulu 
kaola merakamkan / setinggi-tinggi 
penghargaan dan tahniah atas 
pembentangan mukadimah Anggaran 
Perbelanjaan 2018/2019 Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri yang 
disampaikan oleh Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Seri Kerna Dato Seri Setia 
(Dr.) Awang Haji Abu Bakar bin Haji 
Apong, Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
sebentar tadi yang telah diperjelaskan 
secara terperinci akan peruntukan setiap 
jabatan di bawah Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri. 
 
Kaola ingin membawa Tajuk SE01A -
Jabatan Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri iaitu Kod 002/000 - Pusat 
Pengurusan Bencana Kebangsaan dan 
Kod 002/001 - Pentadbiran Kewangan 
dan Sumber Tenaga Manusia, Kod 
002/002 - Perancangan dan Analisasi, 
dan Kod 002/003 - Operasi dan 
Gerakan.  Anggaran Perbelanjaan 
2018/2019 sebanyak $769,165.000.   
 
Yang Berhormat Pengerusi, isu pertama 
yang diusulkan oleh penduduk-
penduduk yang berkenaan, sewaktu 
kejadian banjir melanda di Daerah 
Tutong baru-baru ini, terdapat beberapa 
permasalahan iaitu: 
 
1. Bantuan kenderaan lori bagi 

mengangkut penduduk yang 
memerlukan perjalanan untuk 
bertugas, ke sekolah dan membeli 
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keperluan harian tidak mencukupi.  
Di Mukim Ukong sahaja, terdapat 
200-300 orang sehari yang 
memerlukan kenderaan tersebut.   
 
Belum lagi kawasan Mukim Rambai 
dan Mukim Lamunin.  Mukim Ukong 
hanya sebuah kenderaan lori           
yang disediakan maka terpaksa 
dilakukan berulang-ulang kali, sekali 
perjalanan hanya memuatkan 20-30 
orang, sedangkan perjalanan pergi 
balik mengambil masa 40 minit ke 
tempat dituju.   
 
Akibatnya terlambat ke tempat kerja 
atau sekolah dan ada langsung tidak 
dapat hadir. Oleh itu, adakah 
pemikiran untuk menyelesaikan 
perkara ini pada masa akan datang 
dengan keperluan pengangkutan 
ditambah sekurang-kurangnya                 
3 buah sekali perjalanan kerana 
sudah dimaklumi bahawa kawasan 
Ulu Tutong sering mengalami banjir 
apabila musim hujan lebat?; 
 

2. Kampung-kampung kawasan Mukim 
Rambai di Daerah Tutong seperti 
Kampung Benutan, Bengkulu, Kuala 
Ungar dan Kampung Rambai 
termasuk Kampung Layong, Mukim 
Lamunin adalah kampung-kampung 
mangsa terawal menerima paras air 
banjir yang dalam dan tidak boleh 
dilalui oleh kenderaan jenis salun 
kerana kedalaman boleh mencapai 
paras 1.5 meter.   

 
Untuk berjalan kaki adalah 
berbahaya kerana buaya sering saja 
kelihatan di jalan-jalan yang 

ditenggelami air.  Reptilia ini keluar 
dari air sungai yang melimpah 
memasuki longkang-longkang malah 
ada yang berkeliaran di kawasan 
rumah terutama pada waktu malam.   
 
Ini menyebabkan penduduk tidak 
dapat keluar ke mana-mana 
terutama untuk mendapatkan 
keperluan harian. Kemudian 2-3 hari 
selepas itu, barulah air banjir 
tesebut surut dan menuju 
menenggelami ke kampung-
kampung kawasan Mukim Tanjung 
Maya.  
 
Persoalannya, menjadi keluhan 
kepada penduduk kawasan Mukim 
Rambai kerana bantuan keperluan 
harian tidak diberikan kepada 
mereka semasa banjir melanda 
tetapi bantuan diberikan setelah air 
surut iaitu tidak memerlukan 
bantuan lagi.  
 
Berlainan dengan kawasan Mukim 
Tanjung Maya dan sekitarnya, 
bantuan tiba tepat ketika kawasan 
masih ditenggelami air. Oleh itu 
dicadangkan pada masa akan 
datang: 
 
i. Kawasan Mukim Rambai dan 

Kampung Layong dipedulikan 
awal bagi agihan apa jua bentuk 
bantuan; 
 

ii. Dibekalkan drone kepada Pusat 
Bencana Banjir Daerah (DDMC) 
bagi membantu melihat dari 
udara kawasan yang selamat 
dilalui. Ia boleh diguna pakai 
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bukan sahaja pada masa banjir 
malah waktu kebakaran hutan 
dan apa juga bencana yang 
berkaitan mencari dan 
menyelamat; dan 
 

iii. Adakah cadangan untuk 
memberikan permit 
penangkapan buaya bermusim?  
Misalannya, penangkapan untuk 
3 bulan sahaja iaitu dari awal 
Oktober hingga ke akhir 
Disember setiap tahun.  
Tujuannya ialah: 
 
a. Menjaga keselamatan orang 

ramai kerana binatang ini 
timbul berkeliaran khususnya 
di sungai-sungai Daerah 
Tutong. Adalah berbahaya, 
contohnya pada tahun lepas, 
kejadian seorang penduduk 
kampung di Ulu Tutong telah 
menjadi mangsa serangan 
buaya ketika menyeberangi 
sungai menggunakan 
perahu; 

 
b. Jika tidak bercanggah akta 

dan hukum, kulit buaya dan 
termasuk kulit kerbau, lembu 
dan kambing menjadi 
sumber menghasilkan 
produk; dan 

 
c. Buaya yang ditangkap jika 

tidak boleh dibunuh, untuk 
dipindahkan di kawasan 
perlindungan di suatu tempat 
yang khusus.  Dalam perkara 
perlindungan ini, demi 
keselamatan agar ia tidak 

terlepas, hendaklah dibina 
kawasan kolam yang 
berpagar lengkap dengan 
keperluan keselamatan agar 
ia menjadi tarikan pelancong 
iaitu boleh melalui jambatan 
di atas kolam berkenaan. 

 
Sebagai perhatian baru-baru ini 
pada 8 Februari 2018, ada 
seekor buaya yang ditangkap di 
sebuah kampung di Daerah 
Belait, dipindahkan ke sebuah 
kampung lain di Daerah Tutong, 
dan menjadi sungutan dan 
kekhuatiran penduduk kampung 
berkenaan.  
 
Sehubungan dengan itu, kepada 
pihak yang berkenaan,            
atas permohonan penduduk-
penduduk kampung berkenaan 
memohon simpati supaya jangan 
lagi memindahkan buaya            
ke kawasan sungai mereka 
kerana sesetengah penduduk di 
situ dan sekitarnya, nelayan 
sepenuh masa yang sering 
menggunakan dan berharapkan 
sungai sebagai mata pencarian 
utama. 

 
3. Seterusnya Tajuk SE04A - Jabatan 

Lembaga Bandaran Tutong, Kod 
Akaun 002/000 - Pengurusan 
Kemudahan Asas dan Perkhidmatan 
iaitu Ceraian 002/003 - Pengurusan 
Pemeliharaan dan Perkhidmatan.   
 
Yang Berhomat Pengerusi. Padang 
Sekolah Rendah Muda Hashim 
Tutong adalah terletak di kawasan 
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Lembaga Bandaran Tutong dan 
dikelilingi oleh bangunan Pejabat 
Daerah Tutong, bangunan Sekolah 
Rendah Muda Hashim Tutong dan 
bangunan TelBru.  
 
Padang ini asalnya untuk sukan bola 
sepak, dulu wajahnya rata, halus 
dengan rumput yang sentiasa 
dipelihara dan dipotong. Sekarang 
ini tidak lagi terpelihara dengan 
rumput yang panjang. Hanya pada 
masa-masa keperluan tertentu 
barulah dipotong tetapi tidak 
seindah dulu.   
 
Tidak dapat dielak tumpuan mata 
sesiapa pun juga melalui jalan Bukit 
Bendera ini, mesti akan melihat 
keadaan padang ini termasuk 
pelancong-pelancong dan kedutaan 
luar negeri yang sering melawat 
Daerah Tutong.   
 
Sebagai sebuah daerah yang 
menjadi destinasi pelancongan, 
pelawat singgah lebih dahulu di 
bangunan Jabatan Daerah Tutong 
sebelum melawat ke destinasi lain.  
Setentunya mereka melihat keadaan 
padang ini seperti sesuatu yang 
kurang elok terletak di tengah 
pekan. Kita mahu Pekan Tutong 
bersih dan cantik.  
 
Sehubungan itu, adakah cadangan, 
jika boleh, Lembaga Bandaran 
Tutong mengambil alih 
pemeliharaan padang ini kerana kita 
melihat penggunaannya sudah 
menyeluruh pada mana-mana 
agensi dan tidak terhad lagi kepada 

murid-murid Sekolah Rendah Muda 
Hashim Tutong dan juga dapat 
memberi peluang pekerjaan kepada 
sekurang-kurangnya 2 orang buruh 
bergaji hari.  
 
Selain itu, sewa boleh dikenakan 
dengan bayaran berpatutan kepada 
badan bola sepak atau mana-mana 
pihak orang ramai yang ingin untuk 
menggunakannya, seperti mana 
yang dikuatkuasakan mulai                     
1 September 2016, membenarkan 
penyewaan kemudahan-kemudahan 
kerajaan;   

 
4. Yang Berhormat Pengerusi.  

Seterusnya Tajuk SE05A - Jabatan 
Buruh Ceraian Kod 002/001 - Lesen 
Pekerja Asing, Piawaian Perburuhan 
dan Agensi Pekerjaan, yang 
berjumlah Anggaran Perbelanjaan 
2018/2019 sebanyak $1,810,175.00.  
Kaola teruskan kepada soalan: 
 
Selain mengemaskinikan 
pendaftaran senarai pencari kerja, 
adakah agensi pekerjaan 
Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri boleh mencipta peluang 
pekerjaan khusus kepada individu-
individu yang tidak ada kelayakan 
akademik tinggi umpamanya sebagai 
Buruh, Pembersih, Tukang Kebun 
dan lain-lain yang bersesuaian di 
pejabat-pejabat kerajaan bagi diberi 
kepada anak tempatan yang tidak 
bekerja terutama kepada golongan 
meminta-minta bantuan asasi yang 
masih muda, berkeluarga serta 
mempunyai tanggungan anak-anak? 
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bukan sahaja pada masa banjir 
malah waktu kebakaran hutan 
dan apa juga bencana yang 
berkaitan mencari dan 
menyelamat; dan 
 

iii. Adakah cadangan untuk 
memberikan permit 
penangkapan buaya bermusim?  
Misalannya, penangkapan untuk 
3 bulan sahaja iaitu dari awal 
Oktober hingga ke akhir 
Disember setiap tahun.  
Tujuannya ialah: 
 
a. Menjaga keselamatan orang 

ramai kerana binatang ini 
timbul berkeliaran khususnya 
di sungai-sungai Daerah 
Tutong. Adalah berbahaya, 
contohnya pada tahun lepas, 
kejadian seorang penduduk 
kampung di Ulu Tutong telah 
menjadi mangsa serangan 
buaya ketika menyeberangi 
sungai menggunakan 
perahu; 

 
b. Jika tidak bercanggah akta 

dan hukum, kulit buaya dan 
termasuk kulit kerbau, lembu 
dan kambing menjadi 
sumber menghasilkan 
produk; dan 

 
c. Buaya yang ditangkap jika 

tidak boleh dibunuh, untuk 
dipindahkan di kawasan 
perlindungan di suatu tempat 
yang khusus.  Dalam perkara 
perlindungan ini, demi 
keselamatan agar ia tidak 

terlepas, hendaklah dibina 
kawasan kolam yang 
berpagar lengkap dengan 
keperluan keselamatan agar 
ia menjadi tarikan pelancong 
iaitu boleh melalui jambatan 
di atas kolam berkenaan. 

 
Sebagai perhatian baru-baru ini 
pada 8 Februari 2018, ada 
seekor buaya yang ditangkap di 
sebuah kampung di Daerah 
Belait, dipindahkan ke sebuah 
kampung lain di Daerah Tutong, 
dan menjadi sungutan dan 
kekhuatiran penduduk kampung 
berkenaan.  
 
Sehubungan dengan itu, kepada 
pihak yang berkenaan,            
atas permohonan penduduk-
penduduk kampung berkenaan 
memohon simpati supaya jangan 
lagi memindahkan buaya            
ke kawasan sungai mereka 
kerana sesetengah penduduk di 
situ dan sekitarnya, nelayan 
sepenuh masa yang sering 
menggunakan dan berharapkan 
sungai sebagai mata pencarian 
utama. 

 
3. Seterusnya Tajuk SE04A - Jabatan 

Lembaga Bandaran Tutong, Kod 
Akaun 002/000 - Pengurusan 
Kemudahan Asas dan Perkhidmatan 
iaitu Ceraian 002/003 - Pengurusan 
Pemeliharaan dan Perkhidmatan.   
 
Yang Berhomat Pengerusi. Padang 
Sekolah Rendah Muda Hashim 
Tutong adalah terletak di kawasan 
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Lembaga Bandaran Tutong dan 
dikelilingi oleh bangunan Pejabat 
Daerah Tutong, bangunan Sekolah 
Rendah Muda Hashim Tutong dan 
bangunan TelBru.  
 
Padang ini asalnya untuk sukan bola 
sepak, dulu wajahnya rata, halus 
dengan rumput yang sentiasa 
dipelihara dan dipotong. Sekarang 
ini tidak lagi terpelihara dengan 
rumput yang panjang. Hanya pada 
masa-masa keperluan tertentu 
barulah dipotong tetapi tidak 
seindah dulu.   
 
Tidak dapat dielak tumpuan mata 
sesiapa pun juga melalui jalan Bukit 
Bendera ini, mesti akan melihat 
keadaan padang ini termasuk 
pelancong-pelancong dan kedutaan 
luar negeri yang sering melawat 
Daerah Tutong.   
 
Sebagai sebuah daerah yang 
menjadi destinasi pelancongan, 
pelawat singgah lebih dahulu di 
bangunan Jabatan Daerah Tutong 
sebelum melawat ke destinasi lain.  
Setentunya mereka melihat keadaan 
padang ini seperti sesuatu yang 
kurang elok terletak di tengah 
pekan. Kita mahu Pekan Tutong 
bersih dan cantik.  
 
Sehubungan itu, adakah cadangan, 
jika boleh, Lembaga Bandaran 
Tutong mengambil alih 
pemeliharaan padang ini kerana kita 
melihat penggunaannya sudah 
menyeluruh pada mana-mana 
agensi dan tidak terhad lagi kepada 

murid-murid Sekolah Rendah Muda 
Hashim Tutong dan juga dapat 
memberi peluang pekerjaan kepada 
sekurang-kurangnya 2 orang buruh 
bergaji hari.  
 
Selain itu, sewa boleh dikenakan 
dengan bayaran berpatutan kepada 
badan bola sepak atau mana-mana 
pihak orang ramai yang ingin untuk 
menggunakannya, seperti mana 
yang dikuatkuasakan mulai                     
1 September 2016, membenarkan 
penyewaan kemudahan-kemudahan 
kerajaan;   

 
4. Yang Berhormat Pengerusi.  

Seterusnya Tajuk SE05A - Jabatan 
Buruh Ceraian Kod 002/001 - Lesen 
Pekerja Asing, Piawaian Perburuhan 
dan Agensi Pekerjaan, yang 
berjumlah Anggaran Perbelanjaan 
2018/2019 sebanyak $1,810,175.00.  
Kaola teruskan kepada soalan: 
 
Selain mengemaskinikan 
pendaftaran senarai pencari kerja, 
adakah agensi pekerjaan 
Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri boleh mencipta peluang 
pekerjaan khusus kepada individu-
individu yang tidak ada kelayakan 
akademik tinggi umpamanya sebagai 
Buruh, Pembersih, Tukang Kebun 
dan lain-lain yang bersesuaian di 
pejabat-pejabat kerajaan bagi diberi 
kepada anak tempatan yang tidak 
bekerja terutama kepada golongan 
meminta-minta bantuan asasi yang 
masih muda, berkeluarga serta 
mempunyai tanggungan anak-anak? 
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Jadi peruntukan bantuan yang 
disediakan itu jika boleh dan tidak 
bercanggah dari dasar dan 
peraturan ia diselaraskan dengan 
agensi pemberi bantuan berkenaan 
sebagai gaji mereka, dengan ini 
mereka tidak lagi setiap tahun 
menghadapkan borang permohonan 
bantuan.  
 
Berdasarkan pengalaman Penghulu 
dan Ketua Kampung, golongan ini 
sering menghadapi memohon 
sokongan untuk mendapatkan 
bantuan asasi bagi keperluan harian 
dan memohon menyambung semula 
setiap kali tempoh bantuan tamat.  
 
Perlu diambil perhatian 
permasalahan mereka tidak diberi 
peluang untuk mendapatkan 
pekerjaan tersebut kerana tidak 
mempunyai kelayakan akademik dan 
bersaing dengan pemohon yang 
mempunyai kelayakan akademik 
yang tinggi.   
 
Realitinya kerja sebagai Pembersih 
dan Pemeliharaan Taman atau 
Tukang Kebun tidak memerlukan 
pena, kertas dan komputer memadai 
dengan penyapu, alat pembersihan, 
cangkul dan alat perkebunan serta 
kebolehan membuat kerja. 

 
5. Seterusnya Tajuk SE10A - Jabatan 

Imigresen dan Pendaftaran 
Kebangsaan. 

 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli 
Yang Berhormat. Ada beberapa 
pertanyaan lagi mahu dikemukakan. 

Yang Berhormat Awang Haji Ramli 
bin Haji Lahit: Kod 002/003 yang 
terakhir.  
 

Permit Masuk dan Dokumen 
Perjalanan dengan jumlah Anggaran 
Perbelanjaan 2018/2019 sebanyak 
$1,922,710.00. Yang Berhormat 
Pengerusi, berhubung dengan 
pasport atau dokumen perjalanan 
berharga $50.00 yang sah 
digunakan untuk 5 tahun sahaja 
bagi di luar kawasan Borneo.  
 
Adakah cadangan untuk 
mengurangkan harga pasport ini? 
atau jika tidak           dapat 
dikurangkan ditambah sah 
penggunaannya kepada 10 tahun 
seperti juga pertukaran Kad 
Pengenalan pada setiap 10 tahun. 

 
6. Soalan yang terakhir, kenapakah 

Pasport Brunei yang $15.00 tidak 
boleh digunakan untuk perjalanan 
keluar dari kawasan tradisi sejak 
dahulu lagi? Adakah cadangan untuk 
mengubah dasarnya supaya pasport 
ini dapat digunakan untuk 
perjalanan antarabangsa? 
 

Sekian sahaja Yang Berhormat 
Pengerusi. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  Banyak soalan itu 
kaola berusaha untuk menjawab mana 
yang dapat kaola jawab dan mana yang 
belum dapat kaola jawab, akan kaola 
jawab kemudian atau secara bertulis: 
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1. Mengenai Pusat Urusan Bencana 
Kebangsaan. Masalah banjir di 
Tutong, barangkali sebelum kaola 
menjawab soalan ini, kita telah pun 
mendengar penjelasan daripada 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan yang telah 
menyatakan rancangan-rancangan 
yang akan diusahakan oleh 
kementerian tersebut dalam usaha 
menangani banjir di Daerah Tutong 
dengan mengadakan kawasan-
kawasan tadahan.   

 
Pada masa ini hanya ada satu 
kawasan tadahan dan dengan 
kawasan tadahan itulah   ِ  kita  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
telah dapat mengurangkan 
kawasan-kawasan yang kena banjir 
seperti di Lamunin, Daerah Tutong.   

 
Jadi persoalannya ialah mengenai 
bantuan dari segi kenderaan semasa 
banjir yang melebihi paras 1 meter 
dan hanya kenderaan jenis trak 
sahaja dapat menggunakan laluan 
jalan.   

Jadi sebagai usaha kitani whole of 
government approach dalam 
menangani bencana banjir ialah 
semua agensi kerajaan yang 
berkenaan akan bekerjasama 
dengan menggunakan aset-aset 
mereka juga.   
 
Dalam hubungan ini, kita berterima 
kasih kepada Angkatan Bersenjata 
Diraja Brunei yang telah pun 
membantu dari segi membekalkan 
bukan sahaja kenderaannya tetapi 
juga dengan pegawai-pegawainya 
bagi membantu mobilise mereka 

yang terkena banjir, oleh sebab 
beberapa tempat mengalami banjir 
ini, kita hanya terpaksa 
menggunakan aset-aset yang ada 
itu bagi membantu penduduk-
penduduk berkenaan.   

 
Jadi pertanyaan adakah aset ini 
akan ditambah,  ُ  kita nanti إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
akan berunding, selalunya kita akan 
membuat post-mortem selepas 
banjir ini assessment apakah 
langkah-langkah akan diambil bagi 
menangani keadaan sedemikian 
pada masa akan datang; 

 
2. Penduduk-penduduk di kampung 

atau kawasan Benutan, Bengkulu, 
Layong yang paras airnya juga tinggi 
tidak menerima agihan bantuan.  
Agihan bantuan diselaraskan atau 
dibuat oleh Jabatan Perkhidmatan 
Masyarakat bersama dengan 
sukarelawan-sukarelawan jua.   

 
Dalam perkara ini, kita akan 
mengambil perhatian kepada apa 
yang dikemukakan oleh Yang 
Berhormat kerana bantuan hanya 
diterima semasa musim surut.  Ini 
kemungkinan pada masa itu kita 
tidak dapat memasuki tempat-
tempat yang berkenaan kerana 
kedudukan air yang tinggi lebih 1.5 
meter;  

 
3. Mengenai buaya. Ini juga telah kita 

bincangkan, bila kita 
membincangkan Soalan Bertulis 
mengenai dengan kawalan kepada 
binatang-binatang liar.   Kita akan 
mengambil perhatian mengenai 
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Jadi peruntukan bantuan yang 
disediakan itu jika boleh dan tidak 
bercanggah dari dasar dan 
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agensi pemberi bantuan berkenaan 
sebagai gaji mereka, dengan ini 
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bantuan.  
 
Berdasarkan pengalaman Penghulu 
dan Ketua Kampung, golongan ini 
sering menghadapi memohon 
sokongan untuk mendapatkan 
bantuan asasi bagi keperluan harian 
dan memohon menyambung semula 
setiap kali tempoh bantuan tamat.  
 
Perlu diambil perhatian 
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bersaing dengan pemohon yang 
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Realitinya kerja sebagai Pembersih 
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Yang Berhormat Pengerusi: Ahli 
Yang Berhormat. Ada beberapa 
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Yang Berhormat Awang Haji Ramli 
bin Haji Lahit: Kod 002/003 yang 
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Permit Masuk dan Dokumen 
Perjalanan dengan jumlah Anggaran 
Perbelanjaan 2018/2019 sebanyak 
$1,922,710.00. Yang Berhormat 
Pengerusi, berhubung dengan 
pasport atau dokumen perjalanan 
berharga $50.00 yang sah 
digunakan untuk 5 tahun sahaja 
bagi di luar kawasan Borneo.  
 
Adakah cadangan untuk 
mengurangkan harga pasport ini? 
atau jika tidak           dapat 
dikurangkan ditambah sah 
penggunaannya kepada 10 tahun 
seperti juga pertukaran Kad 
Pengenalan pada setiap 10 tahun. 

 
6. Soalan yang terakhir, kenapakah 

Pasport Brunei yang $15.00 tidak 
boleh digunakan untuk perjalanan 
keluar dari kawasan tradisi sejak 
dahulu lagi? Adakah cadangan untuk 
mengubah dasarnya supaya pasport 
ini dapat digunakan untuk 
perjalanan antarabangsa? 
 

Sekian sahaja Yang Berhormat 
Pengerusi. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  Banyak soalan itu 
kaola berusaha untuk menjawab mana 
yang dapat kaola jawab dan mana yang 
belum dapat kaola jawab, akan kaola 
jawab kemudian atau secara bertulis: 
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1. Mengenai Pusat Urusan Bencana 
Kebangsaan. Masalah banjir di 
Tutong, barangkali sebelum kaola 
menjawab soalan ini, kita telah pun 
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Jadi sebagai usaha kitani whole of 
government approach dalam 
menangani bencana banjir ialah 
semua agensi kerajaan yang 
berkenaan akan bekerjasama 
dengan menggunakan aset-aset 
mereka juga.   
 
Dalam hubungan ini, kita berterima 
kasih kepada Angkatan Bersenjata 
Diraja Brunei yang telah pun 
membantu dari segi membekalkan 
bukan sahaja kenderaannya tetapi 
juga dengan pegawai-pegawainya 
bagi membantu mobilise mereka 

yang terkena banjir, oleh sebab 
beberapa tempat mengalami banjir 
ini, kita hanya terpaksa 
menggunakan aset-aset yang ada 
itu bagi membantu penduduk-
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Jadi pertanyaan adakah aset ini 
akan ditambah,  ُ  kita nanti إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
akan berunding, selalunya kita akan 
membuat post-mortem selepas 
banjir ini assessment apakah 
langkah-langkah akan diambil bagi 
menangani keadaan sedemikian 
pada masa akan datang; 
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atau kawasan Benutan, Bengkulu, 
Layong yang paras airnya juga tinggi 
tidak menerima agihan bantuan.  
Agihan bantuan diselaraskan atau 
dibuat oleh Jabatan Perkhidmatan 
Masyarakat bersama dengan 
sukarelawan-sukarelawan jua.   

 
Dalam perkara ini, kita akan 
mengambil perhatian kepada apa 
yang dikemukakan oleh Yang 
Berhormat kerana bantuan hanya 
diterima semasa musim surut.  Ini 
kemungkinan pada masa itu kita 
tidak dapat memasuki tempat-
tempat yang berkenaan kerana 
kedudukan air yang tinggi lebih 1.5 
meter;  

 
3. Mengenai buaya. Ini juga telah kita 

bincangkan, bila kita 
membincangkan Soalan Bertulis 
mengenai dengan kawalan kepada 
binatang-binatang liar.   Kita akan 
mengambil perhatian mengenai 
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perkara ini kerana ia adalah dalam 
Akta Binatang Liar yang pada masa 
ini sejauh yang saya tahu apabila 
buaya ini dapat ditangkap ia akan 
dibawa untuk dilepaskan ke laut.  
Sebab itu saya tidak tahu adanya 
kejadian pada 8 Februari yang 
buaya di Kuala Belait dipindah ke 
Tutong, tetapi tentulah pihak agensi 
yang berkenaan akan mengambil 
perhatian Yang Berhormat 
Pengerusi; 

 
4. Lembaga Bandaran Tutong.  Padang 

di Daerah Tutong dalam kawasan 
Lembaga Bandaran yang 
dicadangkan untuk diambil alih oleh 
Lembaga Bandaran supaya padang 
ini akan dapat dinaik taraf, 
disewakan.   Perkara ini satu 
cadangan yang baik dan kita akan 
melihat bagaimana tatacara untuk 
kita mengambil alih, bukan sahaja ia 
merupakan satu aset tetapi untuk 
menaik taraf juga akan memerlukan 
perbelanjaan; 

 
5. Mengenai Buruh.  LPA - Lesen 

Pekerja Asing.  Apa yang 
dikemukakan oleh Yang Berhormat 
ialah mengenai bolehkah Jabatan 
Buruh ini menyediakan kursus-
kursus bagi membantu mereka yang 
tidak berkelayakan akademik untuk 
menjawat jawatan seperti 
Pembersih, Tukang Kebun.  

 
Sebenarnya sebelum tertubuhnya 
unit atau Bahagian Tenaga Manusia 
di Jabatan Perdana Menteri, Agensi 
Pengambilan Tenaga Kerja (APTK) 
bagi agensi tempatan diletakkan di 

Jabatan Buruh dan mereka ini pada 
masa dahulu bertanggungjawab 
juga di dalam mengendalikan 
kursus-kursus tertentu.  

 
Sekarang ini sejak tertubuhnya Unit 
Tenaga Manusia sebagaimana yang 
kita maklumi bahawa Unit Tenaga 
Manusia telah pun melaksanakan 
juga program-program ini melalui 
Pusat Pembangunan Kapasiti (PPK) 
dan kita mendengar bahawa dari 
latihan-latihan yang mereka jalankan 
beberapa ratus belia kita yang tidak 
bekerja telah pun dihantar ke Pulau 
Muara Besar untuk bekerja.  
 
Kita difahamkan bahawa beberapa 
kursus lain sedang diteliti oleh Pusat 
Pembangunan Kapasiti (PPK). 
Latihan-latihan seumpama ini 
dijalankan oleh Pusat Pembangunan 
Kapasiti (PPK) dan ini mungkin satu 
cadangan yang baik untuk diteliti.  

 
Saya ingat sebelum ini Kementerian 
Hal-Ehwal Dalam Negeri pernah 
melaksanakan program ini bersama-
sama dengan pengendali-pengendali 
atau syarikat-syarikat pembersih 
iaitu maintenance yang 
melaksanakan pemeliharaan, 
pembersihan di kementerian-
kementerian ataupun di bangunan-
bangunan swasta dan program 
tersebut telah dapat memberikan 
pekerjaan kepada orang kitani. Apa 
yang dikemukakan oleh Yang 
Berhormat itu suatu perkara yang 
mungkin dapat dilihat sekali lagi. 
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6. Mengenai Jabatan Imigresen dan 
Pendaftaran Kebangsaan cadangan 
harga pasport barangkali harga 
pasport kitani ini adalah yang 
termurah. Kalau untuk 
mengurangkan barangkali ini 
perkara yang kita terpaksa melihat 
kepada harga percetakan dan harga 
pemprosesan.  

 
Perkara-perkara lain nanti akan kaola 
jawab kemudian. 

Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Saya sekali lagi ingin 
mengingatkan bahawa perkara-perkara 
yang sudah disentuh sepanjang 
permesyuaratan kita pada tahun ini, 
eloklah jangan ditanya semula.  
 
Juga saya perhatikan bahawa Ahli-Ahli 
Yang Berhormat sangat suka membuat 
mukadimah yang panjang lebar. Jadi 
cukuplah mukadimah yang dibuat oleh 
Yang Berhormat Ahli Rasmi Kerana 
Jawatan.  
 
Kalau ada yang akan disoal teruslah 
disoalkan apakah soalan yang 
dikemukakan. Sekarang saya persilakan 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka Awang 
Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu 
Pekerma Dewa Dato Paduka Haji Abdul 
Rahim.  
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka 
Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin 
Datu Pekerma Dewa Dato Paduka 
Haji Abdul Rahim: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

              
Kaola hanya ingin menyentuh mengenai 
penguatkuasaan akta dan undang-
undang yang haruslah dikuatkuasakan 
dengan sempurna tanpa ragu-ragu dan 
tanpa takut-takut. Kaola maksudkan           
di sini: 
 
1. Kaola berterima kasih atas 

pencerahan daripaada Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri mengenai status orang-orang 
asing yang berniaga dan 
sebagainya. Kaola mengucapkan 
terima kasih. Hanya kaola 
mengaitkan sedikit sahaja daripada 
aspek itu.  

 
 Akhir-akhir ini kaola lihat banyak 
kaum keluarga pekerja-pekerja asing 
ada di Brunei Darussalam beranak-
pinak dan sebagainya. Kalau dahulu 
ada peraturan mengehadkan 
kemasukan keluarga pekerja asing 
itu hanya sebagai pelawat dalam erti 
kata diberikan pas pendek tidak 
lebih 3 bulan.  

 
Tetapi hakikatnya kaola nampak ada 
beberapa keluarga itu yang ikut 
suami mereka di sini, dan suami 
mereka itu bukanlah kategori yang 
kaola ketahui orang yang boleh 
membawa keluarga. Misalannya 
keluarga Tukang Gunting.  
 
Suatu ketika kaola bergunting kaola 
lihat keluarganya duduk di tepi itu 
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perkara ini kerana ia adalah dalam 
Akta Binatang Liar yang pada masa 
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yang berkenaan akan mengambil 
perhatian Yang Berhormat 
Pengerusi; 

 
4. Lembaga Bandaran Tutong.  Padang 

di Daerah Tutong dalam kawasan 
Lembaga Bandaran yang 
dicadangkan untuk diambil alih oleh 
Lembaga Bandaran supaya padang 
ini akan dapat dinaik taraf, 
disewakan.   Perkara ini satu 
cadangan yang baik dan kita akan 
melihat bagaimana tatacara untuk 
kita mengambil alih, bukan sahaja ia 
merupakan satu aset tetapi untuk 
menaik taraf juga akan memerlukan 
perbelanjaan; 

 
5. Mengenai Buruh.  LPA - Lesen 

Pekerja Asing.  Apa yang 
dikemukakan oleh Yang Berhormat 
ialah mengenai bolehkah Jabatan 
Buruh ini menyediakan kursus-
kursus bagi membantu mereka yang 
tidak berkelayakan akademik untuk 
menjawat jawatan seperti 
Pembersih, Tukang Kebun.  

 
Sebenarnya sebelum tertubuhnya 
unit atau Bahagian Tenaga Manusia 
di Jabatan Perdana Menteri, Agensi 
Pengambilan Tenaga Kerja (APTK) 
bagi agensi tempatan diletakkan di 

Jabatan Buruh dan mereka ini pada 
masa dahulu bertanggungjawab 
juga di dalam mengendalikan 
kursus-kursus tertentu.  

 
Sekarang ini sejak tertubuhnya Unit 
Tenaga Manusia sebagaimana yang 
kita maklumi bahawa Unit Tenaga 
Manusia telah pun melaksanakan 
juga program-program ini melalui 
Pusat Pembangunan Kapasiti (PPK) 
dan kita mendengar bahawa dari 
latihan-latihan yang mereka jalankan 
beberapa ratus belia kita yang tidak 
bekerja telah pun dihantar ke Pulau 
Muara Besar untuk bekerja.  
 
Kita difahamkan bahawa beberapa 
kursus lain sedang diteliti oleh Pusat 
Pembangunan Kapasiti (PPK). 
Latihan-latihan seumpama ini 
dijalankan oleh Pusat Pembangunan 
Kapasiti (PPK) dan ini mungkin satu 
cadangan yang baik untuk diteliti.  

 
Saya ingat sebelum ini Kementerian 
Hal-Ehwal Dalam Negeri pernah 
melaksanakan program ini bersama-
sama dengan pengendali-pengendali 
atau syarikat-syarikat pembersih 
iaitu maintenance yang 
melaksanakan pemeliharaan, 
pembersihan di kementerian-
kementerian ataupun di bangunan-
bangunan swasta dan program 
tersebut telah dapat memberikan 
pekerjaan kepada orang kitani. Apa 
yang dikemukakan oleh Yang 
Berhormat itu suatu perkara yang 
mungkin dapat dilihat sekali lagi. 
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6. Mengenai Jabatan Imigresen dan 
Pendaftaran Kebangsaan cadangan 
harga pasport barangkali harga 
pasport kitani ini adalah yang 
termurah. Kalau untuk 
mengurangkan barangkali ini 
perkara yang kita terpaksa melihat 
kepada harga percetakan dan harga 
pemprosesan.  

 
Perkara-perkara lain nanti akan kaola 
jawab kemudian. 

Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Saya sekali lagi ingin 
mengingatkan bahawa perkara-perkara 
yang sudah disentuh sepanjang 
permesyuaratan kita pada tahun ini, 
eloklah jangan ditanya semula.  
 
Juga saya perhatikan bahawa Ahli-Ahli 
Yang Berhormat sangat suka membuat 
mukadimah yang panjang lebar. Jadi 
cukuplah mukadimah yang dibuat oleh 
Yang Berhormat Ahli Rasmi Kerana 
Jawatan.  
 
Kalau ada yang akan disoal teruslah 
disoalkan apakah soalan yang 
dikemukakan. Sekarang saya persilakan 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka Awang 
Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu 
Pekerma Dewa Dato Paduka Haji Abdul 
Rahim.  
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Putera Maharaja Dato Paduka 
Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin 
Datu Pekerma Dewa Dato Paduka 
Haji Abdul Rahim: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

              
Kaola hanya ingin menyentuh mengenai 
penguatkuasaan akta dan undang-
undang yang haruslah dikuatkuasakan 
dengan sempurna tanpa ragu-ragu dan 
tanpa takut-takut. Kaola maksudkan           
di sini: 
 
1. Kaola berterima kasih atas 

pencerahan daripaada Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri mengenai status orang-orang 
asing yang berniaga dan 
sebagainya. Kaola mengucapkan 
terima kasih. Hanya kaola 
mengaitkan sedikit sahaja daripada 
aspek itu.  

 
 Akhir-akhir ini kaola lihat banyak 
kaum keluarga pekerja-pekerja asing 
ada di Brunei Darussalam beranak-
pinak dan sebagainya. Kalau dahulu 
ada peraturan mengehadkan 
kemasukan keluarga pekerja asing 
itu hanya sebagai pelawat dalam erti 
kata diberikan pas pendek tidak 
lebih 3 bulan.  

 
Tetapi hakikatnya kaola nampak ada 
beberapa keluarga itu yang ikut 
suami mereka di sini, dan suami 
mereka itu bukanlah kategori yang 
kaola ketahui orang yang boleh 
membawa keluarga. Misalannya 
keluarga Tukang Gunting.  
 
Suatu ketika kaola bergunting kaola 
lihat keluarganya duduk di tepi itu 
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ada isteri dan 3 orang anak. Lantas 
semasa kaola bergunting rambut 
dan ketika ia mencukur kaola 
dengan pisau cukur di leher kaola.  

 
Bayangkan keadaan begitu sangat 
mencemaskan di leher kaola ada 
pisau cukur dan dia pun berkata, 
“Tuan boleh tolong jamin saya 
punya isteri lagi 3 bulan?” Jadi kaola 
bertanya kepadanya, “Sudah berapa 
lama berada di sini?” Katanya, 
“Sudah mahu satu tahun lebih dan 
kali ini mahu dihantar balik tetapi 
imigresen tidak mahu sambung lagi” 
Pisau cukur berada di leher kaola. 

 
Jadi untuk menyelamatkan diri kaola, 
kaola suruh dia pergi ke Jabatan 
Imigresen dan Pendaftaran 
Kebangsaan. Saya menyatakan 
bahawa saya tidak tahu kerana saya 
hanyalah orang kampung sahaja. Dia 
yakin yang saya boleh menjamin pas 
kerjanya.  

 
Jadi dari sana kaola tahu, ada 
kejadian itu berlaku dan banyak kaola 
lihat di kawasan kaola itu keluarga-
keluarga pekerja-pekerja asing ini.  
 
Kaola pohonkan supaya perkara ini 
ditangani dengan sebaik-baiknya 
mengikut peraturan yang ada kerana 
apabila keluarga mereka itu datang 
ke negara ini beramai-ramai, pasti 
akan menikmati segala kehidupan, 
segala subsidi, segala barang-barang 
kemudahan dan sebagainya yang 
akan menjejaskan kehidupan kitani.  

 

Kaola harap jabatan yang berkenaan 
iaitu Jabatan Imigresen dan 
Pendaftaran Kebangsaan dan Jabatan 
Buruh akan selalu melihat perkara ini 
dan turun padang melihat.  

 
Dalam masa yang sama kaola 
kaitkan satu kejadian yang kaola 
mengetahui secara peribadi ada 
seorang orang asing berpuluh tahun 
dahulu ia hanya sebagai Tukang 
Jahit di sebuah kedai jahit.  

 
Sekarang dengan usahanya dan 
bagaimana dia menukar statusnya 
daripada Tukang Jahit yang hanya 
bergaji $500 sekarang dia memiliki 
empayar kedai-kedai runcit.  

 
Apabila dia membuka kedai runcit, 
pada kebiasaannya mereka akan 
membuka lagi kedai jahit, kedai 
kasut, kedai dobi, kedai gunting dan 
sebagainya. Jadi kaola akan 
menyerahkan senarai berkenaan 
yang kaola tahu secara peribadi 
kepada jabatan-jabatan secara yang 
berasingan.  

 
Yang Berhormat Pengerusi, terima 
kasih.  ُُوَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاته 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
juga kepada Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Putera Maharaja Dato 
Paduka Awang Haji Abdul Ghani bin 
Pehin Datu Pekerma Dewa Dato Paduka 
Haji Abdul Rahim atas soalan yang 
dikemukakan. 
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Kaola menjawab dahulu soalan yang 
kedua itu iaitu mengenai adanya orang-
orang asing yang pada mulanya datang 
ke sini sebagai cutter iaitu Tukang Jahit 
dan kemudian membuka kedai runcit 
dan sebagainya. Perkara ini telah pun 
kaola jawab tadi mengenai inisiatif atau 
rancangan untuk menentukan kriteria 
bagi Director.  
 
Walaupun namanya Director tapi 
sebenarnya Director  itulah juga 
Manager dan boleh jadi Sales Manager. 
Apa sahaja nama jawatannya, Director 
itu nama yang boleh digunakan bagi 
apa juga tujuan. Kalau ia mahu 
membuka kedai runcit ertinya dia 
sebagai pengurusnya, masuk dalam 
kategori yang dinyatakan tadi.  
 
Jadi inilah usaha yang akan kitani buat. 
Kitani mahu menentukan berapa 
gajinya, apa kelayakannya untuk 
menjadi Pengurus Kedai Runcit dan 
adakah ia akan mengambil anak 
tempatan dan banyak lagi kriteria-
kriteria lain. Kalau ia lulus daripada 
kriteria itu barulah ia akan diberikan pas 
kerja. Ini salah satu cara juga. 
 
Mengenai hal yang kedua itu, berbalik 
kepada kitani sendiri juga orang Brunei 
yang ghairah untuk memulakan bisnes 
dan membawa orang lain bersama-
sama. Sama juga dengan Yang 
Berhormat Pehin kaola pun ikut juga 
memerhatikan apa yang berlaku di 
kedai-kedai kitani. 
 
Perkara pertama ingin kaola lihat ialah 
kalau masuk sebuah kedai gunting ada 
bergantung Lesen Perniagaannya itu 

dan siapa ownernya. Bukan orang India 
atau orang asing itu yang mempunyai 
lesen tersebut tetapi orang kitani. Jadi 
sebagaimana Yang Berhormat nyatakan 
tadi bila Yang Berhormat bergunting 
boleh dijamin maka ia berbalik kepada 
orang kitani lagi. 
  
Orang kitani boleh mahu menjamin atau 
tidak boleh menjamin. Jadi perkara ini 
bukan sahaja pihak kerajaan yang perlu 
untuk memperkasakan, melaksanakan 
undang-undang, mengawal tetapi orang 
kitani juga mestilah ikut sama-sama 
mengawal sebagai satu daripada konsep 
atau pendekatan whole of nation 
approach.  
 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: 
Sekarang saya persilakan Yang 
Berhormat Dayang Siti Rozaimeriyanty 
binti Dato Seri Laila Jasa Haji Abdul 
Rahman. 
 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato                     
Seri Laila Jasa Haji Abdul          
Rahman:  Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  
 

حْ  ِ الرَّ حْيمبِسْمِ ا�ّٰ نِ الرَّ مَٰ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ    
Kaola ingin mengucapkan terima kasih 
atas mukadimah Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Seri Kerna Dato Seri Setia 
(Dr.) Haji Awang Abu Bakar bin Haji 
Apong, Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
dan terima kasih juga atas penjelasan 
Yang Berhormat mengenai aset 
kerajaan di bawah Kementerian Hal 
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ada isteri dan 3 orang anak. Lantas 
semasa kaola bergunting rambut 
dan ketika ia mencukur kaola 
dengan pisau cukur di leher kaola.  

 
Bayangkan keadaan begitu sangat 
mencemaskan di leher kaola ada 
pisau cukur dan dia pun berkata, 
“Tuan boleh tolong jamin saya 
punya isteri lagi 3 bulan?” Jadi kaola 
bertanya kepadanya, “Sudah berapa 
lama berada di sini?” Katanya, 
“Sudah mahu satu tahun lebih dan 
kali ini mahu dihantar balik tetapi 
imigresen tidak mahu sambung lagi” 
Pisau cukur berada di leher kaola. 

 
Jadi untuk menyelamatkan diri kaola, 
kaola suruh dia pergi ke Jabatan 
Imigresen dan Pendaftaran 
Kebangsaan. Saya menyatakan 
bahawa saya tidak tahu kerana saya 
hanyalah orang kampung sahaja. Dia 
yakin yang saya boleh menjamin pas 
kerjanya.  

 
Jadi dari sana kaola tahu, ada 
kejadian itu berlaku dan banyak kaola 
lihat di kawasan kaola itu keluarga-
keluarga pekerja-pekerja asing ini.  
 
Kaola pohonkan supaya perkara ini 
ditangani dengan sebaik-baiknya 
mengikut peraturan yang ada kerana 
apabila keluarga mereka itu datang 
ke negara ini beramai-ramai, pasti 
akan menikmati segala kehidupan, 
segala subsidi, segala barang-barang 
kemudahan dan sebagainya yang 
akan menjejaskan kehidupan kitani.  

 

Kaola harap jabatan yang berkenaan 
iaitu Jabatan Imigresen dan 
Pendaftaran Kebangsaan dan Jabatan 
Buruh akan selalu melihat perkara ini 
dan turun padang melihat.  

 
Dalam masa yang sama kaola 
kaitkan satu kejadian yang kaola 
mengetahui secara peribadi ada 
seorang orang asing berpuluh tahun 
dahulu ia hanya sebagai Tukang 
Jahit di sebuah kedai jahit.  

 
Sekarang dengan usahanya dan 
bagaimana dia menukar statusnya 
daripada Tukang Jahit yang hanya 
bergaji $500 sekarang dia memiliki 
empayar kedai-kedai runcit.  

 
Apabila dia membuka kedai runcit, 
pada kebiasaannya mereka akan 
membuka lagi kedai jahit, kedai 
kasut, kedai dobi, kedai gunting dan 
sebagainya. Jadi kaola akan 
menyerahkan senarai berkenaan 
yang kaola tahu secara peribadi 
kepada jabatan-jabatan secara yang 
berasingan.  

 
Yang Berhormat Pengerusi, terima 
kasih.  ُُوَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاته 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
juga kepada Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Putera Maharaja Dato 
Paduka Awang Haji Abdul Ghani bin 
Pehin Datu Pekerma Dewa Dato Paduka 
Haji Abdul Rahim atas soalan yang 
dikemukakan. 
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Kaola menjawab dahulu soalan yang 
kedua itu iaitu mengenai adanya orang-
orang asing yang pada mulanya datang 
ke sini sebagai cutter iaitu Tukang Jahit 
dan kemudian membuka kedai runcit 
dan sebagainya. Perkara ini telah pun 
kaola jawab tadi mengenai inisiatif atau 
rancangan untuk menentukan kriteria 
bagi Director.  
 
Walaupun namanya Director tapi 
sebenarnya Director  itulah juga 
Manager dan boleh jadi Sales Manager. 
Apa sahaja nama jawatannya, Director 
itu nama yang boleh digunakan bagi 
apa juga tujuan. Kalau ia mahu 
membuka kedai runcit ertinya dia 
sebagai pengurusnya, masuk dalam 
kategori yang dinyatakan tadi.  
 
Jadi inilah usaha yang akan kitani buat. 
Kitani mahu menentukan berapa 
gajinya, apa kelayakannya untuk 
menjadi Pengurus Kedai Runcit dan 
adakah ia akan mengambil anak 
tempatan dan banyak lagi kriteria-
kriteria lain. Kalau ia lulus daripada 
kriteria itu barulah ia akan diberikan pas 
kerja. Ini salah satu cara juga. 
 
Mengenai hal yang kedua itu, berbalik 
kepada kitani sendiri juga orang Brunei 
yang ghairah untuk memulakan bisnes 
dan membawa orang lain bersama-
sama. Sama juga dengan Yang 
Berhormat Pehin kaola pun ikut juga 
memerhatikan apa yang berlaku di 
kedai-kedai kitani. 
 
Perkara pertama ingin kaola lihat ialah 
kalau masuk sebuah kedai gunting ada 
bergantung Lesen Perniagaannya itu 

dan siapa ownernya. Bukan orang India 
atau orang asing itu yang mempunyai 
lesen tersebut tetapi orang kitani. Jadi 
sebagaimana Yang Berhormat nyatakan 
tadi bila Yang Berhormat bergunting 
boleh dijamin maka ia berbalik kepada 
orang kitani lagi. 
  
Orang kitani boleh mahu menjamin atau 
tidak boleh menjamin. Jadi perkara ini 
bukan sahaja pihak kerajaan yang perlu 
untuk memperkasakan, melaksanakan 
undang-undang, mengawal tetapi orang 
kitani juga mestilah ikut sama-sama 
mengawal sebagai satu daripada konsep 
atau pendekatan whole of nation 
approach.  
 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: 
Sekarang saya persilakan Yang 
Berhormat Dayang Siti Rozaimeriyanty 
binti Dato Seri Laila Jasa Haji Abdul 
Rahman. 
 
Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato                     
Seri Laila Jasa Haji Abdul          
Rahman:  Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  
 

حْ  ِ الرَّ حْيمبِسْمِ ا�ّٰ نِ الرَّ مَٰ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ    
Kaola ingin mengucapkan terima kasih 
atas mukadimah Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Seri Kerna Dato Seri Setia 
(Dr.) Haji Awang Abu Bakar bin Haji 
Apong, Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
dan terima kasih juga atas penjelasan 
Yang Berhormat mengenai aset 
kerajaan di bawah Kementerian Hal 
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Ehwal Dalam Negeri.  Kaola ingin 
mengemukakan beberapa perkara                 
di bawah pengawalan dan pengendalian 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri:- 
 
1. Mengenai Petunjuk Prestasi Utama.  

Yang Berhormat Pengerusi dan                 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Salah satu 
Petunjuk Prestasi Utama atau KPI 
Kebangsaan yang diterajui oleh 
Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri ialah peratus rakyat yang 
berpindah daripada pendapatan 
yang rendah kepada yang lebih 
tinggi.  KPI 2.4 ini ialah salah satu 
KPI Kebangsaan yang menjurus 
kepada pencapaian matlamat kedua 
di bawah kerangka kerja Wawasan 
Brunei 2035 iaitu kualiti kehidupan 
rakyat.   
 
Seperti yang dikongsikan oleh 
Sekretariat Wawasan Brunei 2035 
semasa Sesi Muzakarah Bersama 
Yang Berhormat Ahli-Ahli Majlis 
Mesyuarat Negara pada awal Januari 
tahun ini,  merujuk dalam senarai 
Anggaran Hasil Perbelanjaan Tahun 
Kewangan 2018/2019, tidak ada 
dinyatakan mengenai dengan KPI  
ini. Kaola tergerak untuk 
mengetahui status terkini KPI 
mengenai peratus rakyat yang 
berpindah daripada pendapatan 
yang rendah (low income) kepada 
yang lebih tinggi iaitu (medium 
income).  Apakah pencapaian dan 
peratus peningkatan KPI tersebut 
setakat ini?   
 
Adakah mereka ini benar-benar 
telah keluar dari kemiskinan? 

Adakah jumlahnya meningkat atau 
berkurangan?  Saya berharap 
bahawa pihak Kementerian Hal-
Ehwal Dalam Negeri dapat 
mengongsikan statistik langkah-
langkah pemantauan yang telah 
dijalankan dan pencapaian-
pencapaian yang telah diperolehi 
untuk mencapai KPI ini.   
 
Syukur  ِ  seperti yang kita  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
sedia maklum Kerajaan Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam telah 
banyak menghulurkan bantuan 
melalui program-program yang sedia 
ada untuk rakyat dan negara seperti 
Dana Bantuan Kebajikan Bulanan              
di bawah pengendalian pihak 
Jabatan Pembangunan Masyarakat, 
Pengagihan Asnaf Zakat Al-Gharimin 
di bawah Majlis Ugama Islam Brunei, 
bantuan Yayasan Sultan Haji 
Hassanal Bolkiah, Miftahun Najah 
yang dikendalikan oleh Kementerian 
Pendidikan.   
 
Bukan sahaja dari pihak kerajaan 
bahkan terdapat banyak program 
bantuan yang sering diungkayahkan 
oleh orang-orang awam sektor 
swasta seperti BIBD Alaf dan  
badan-badan kebajikan yang 
membantu golongan-golongan  yang 
memerlukan. Melihat kepada senario 
program-program bantuan yang 
sering dikendalikan oleh orang-
orang awam, sektor swasta dan 
badan kebajikan ini jelas sekali 
bahawa sikap keprihatinan rakyat 
negara ini sangat tinggi dan inisiatif-
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inisiatif kebajikan ini semakin 
bertambah.   
 
Walau bagaimanapun, kaola yakin 
bukan sahaja kaola bahkan banyak 
pihak juga berasa bimbang 
mengenai jumlah penerima-
penerima bantuan setiap tahun                
bila adanya pengurangan                  
jumlah penerima-penerima ini 
pengurangannya adalah sangat 
rendah.   
 
Apabila ada kenaikan jumlah 
penerima pula peningkatannya 
sangat merisaukan.  Sebagai contoh 
pada tahun ini sahaja penerima-
penerima Miftahun Najah ialah 
seramai 13,000 orang penuntut.   
Manakala penerima BKB pada 
September 2017 seramai 6,103 
orang seluruh negara, iaitu jumlah 
bantuan diberikan adalah sebanyak 
$11,297,225.00.    
 
Jumlah kewangan ini besar nilainya 
bagi negara kita yang ingin 
pertumbuhan ekonomi yang pada 
masa ini tidak menentu.  
Pengawalan kenaikan atau 
penurunan jumlah penerima ini 
sesuatu yang tidak dapat 
dijangkakan.   
 
Kaola juga difahamkan terdapat 
banyak rancangan atau program  
dan inisiatif yang akan diadakan 
secara berkolaborasi untuk 
mengawal peningkatan jumlah 
penerima bantuan di seluruh negara 
ini yang bertujuan menurunkan 
jumlah penerima bantuan.   

Apakah langkah seterusnya untuk 
memastikan rancangan-rancangan 
atau program-program ini berkesan 
dalam usaha kita untuk 
mengeluarkan mereka dari 
kelompok penerima bantuan atau 
graduating out of poverty?  
Matlamat kedua negara kita untuk 
mencapai hasrat Wawasan Brunei 
2035 ialah untuk meningkatkan 
kualiti kehidupan rakyat.   
 
Jika kita belum dapat mencapai 
matlamat yang kedua ini, 
bagaimanakah kita akan 
meneruskan usaha dalam mencapai 
matlamat yang seterusnya                  
iaitu mencapai ekonomi yang 
dinamik dan berdaya tahan;   
 

2. Mengenai pengurusan kuasa-kuasa 
tempatan.  Seperti hasrat Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka          
Seri Baginda Sultan dan Yang               
Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam, perlu untuk kita 
berganding bahu menggalakkan 
pengusaha-pengusaha tempatan 
dalam sektor perusahaan mereka 
untuk meningkatkan kegiatan 
keusahawanan mereka bagi 
menampung dan menambah 
pendapatan sara hidup mereka.  
Kebanyakan dari peniaga ini 
datangnya dari keluarga yang 
memerlukan pendapatan tambahan 
dan memulakan perniagaan                 
mereka dari rumah secara kecil-
kecilan sahaja bagi menampung 
perbelanjaan seharian.   
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Ehwal Dalam Negeri.  Kaola ingin 
mengemukakan beberapa perkara                 
di bawah pengawalan dan pengendalian 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri:- 
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Yang Berhormat Pengerusi dan                 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Salah satu 
Petunjuk Prestasi Utama atau KPI 
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yang rendah kepada yang lebih 
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Bukan sahaja dari pihak kerajaan 
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bantuan yang sering diungkayahkan 
oleh orang-orang awam sektor 
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bahawa sikap keprihatinan rakyat 
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inisiatif kebajikan ini semakin 
bertambah.   
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Apabila ada kenaikan jumlah 
penerima pula peningkatannya 
sangat merisaukan.  Sebagai contoh 
pada tahun ini sahaja penerima-
penerima Miftahun Najah ialah 
seramai 13,000 orang penuntut.   
Manakala penerima BKB pada 
September 2017 seramai 6,103 
orang seluruh negara, iaitu jumlah 
bantuan diberikan adalah sebanyak 
$11,297,225.00.    
 
Jumlah kewangan ini besar nilainya 
bagi negara kita yang ingin 
pertumbuhan ekonomi yang pada 
masa ini tidak menentu.  
Pengawalan kenaikan atau 
penurunan jumlah penerima ini 
sesuatu yang tidak dapat 
dijangkakan.   
 
Kaola juga difahamkan terdapat 
banyak rancangan atau program  
dan inisiatif yang akan diadakan 
secara berkolaborasi untuk 
mengawal peningkatan jumlah 
penerima bantuan di seluruh negara 
ini yang bertujuan menurunkan 
jumlah penerima bantuan.   

Apakah langkah seterusnya untuk 
memastikan rancangan-rancangan 
atau program-program ini berkesan 
dalam usaha kita untuk 
mengeluarkan mereka dari 
kelompok penerima bantuan atau 
graduating out of poverty?  
Matlamat kedua negara kita untuk 
mencapai hasrat Wawasan Brunei 
2035 ialah untuk meningkatkan 
kualiti kehidupan rakyat.   
 
Jika kita belum dapat mencapai 
matlamat yang kedua ini, 
bagaimanakah kita akan 
meneruskan usaha dalam mencapai 
matlamat yang seterusnya                  
iaitu mencapai ekonomi yang 
dinamik dan berdaya tahan;   
 

2. Mengenai pengurusan kuasa-kuasa 
tempatan.  Seperti hasrat Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka          
Seri Baginda Sultan dan Yang               
Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam, perlu untuk kita 
berganding bahu menggalakkan 
pengusaha-pengusaha tempatan 
dalam sektor perusahaan mereka 
untuk meningkatkan kegiatan 
keusahawanan mereka bagi 
menampung dan menambah 
pendapatan sara hidup mereka.  
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Walau bagaimanapun, peraturan 
dan garis panduan untuk 
memulakan perusahaan seperti                 
di rumah hendaklah jelas seperti 
memberigakan apakah sebenarnya 
yang dimaksudkan dengan Home 
Based Business.  Isu ini juga telah 
menjadi tular di media-media sosial 
pada tahun lepas dan menyebabkan 
kekeliruan orang awam terutama 
pengusaha-pengusaha kecil tentang 
Home Based Business ini.   
 
Seperti mana yang telah diketahui 
melakukan aktiviti perniagaan 
seperti bengkel-bengkel mahupun 
penjualan makanan dan minuman     
di rumah-rumah Perumahan Negara 
adalah melanggar syarat-syarat  
bagi mendiami kawasan perumahan 
tersebut seperti yang telah 
dijelaskan oleh Yang Berhormat 
Menteri Pembangunan, pagi  
kelmarin.   
 
Dengan adanya pemberigaan yang 
lebih jelas ini, akan memudahkan 
proses permohonan sijil atau 
kebenaran kerana proses tersebut 
akan melibatkan agensi-agensi 
kerajaan lain, walaupun Lesen 
Rampaian atau lesen-lesen yang 
tertentu tidak diperlukan.   
 
Kaola berharap pihak kementerian 
akan dapat memberi penerangan 
dengan lebih jelas mengenai definisi 
Home Based Business ini.  Adakah 
peniaga-peniaga kecil di rumah-
rumah dimestikan mendaftar untuk 
mendapatkan Sijil 16, 17 ini sebelum 

mereka membuka perniagaan 
mereka?   
 
Kaola berharap dengan adanya garis 
panduan yang jelas bagi mereka 
yang ingin membuka perniagaan 
mereka secara kecil-kecilan ini.   
Kebanyakan dari peniaga-peniaga ini 
datangnya dari keluarga yang 
mempunyai masalah kewangan dan 
ingin menampung perbelanjaan 
seharian.   
 
Kita tidak mahu menyekat sumber 
rezeki mereka dengan mengenakan 
caj-caj atau bayaran-bayaran             
yang boleh membebankan mereka.  
Kaola ingin mengambil contoh 
melalui negara Singapura, mereka 
mempunyai garis panduan yang 
jelas yang terdapat juga satu inisiatif 
di bawah Kerajaan Singapura iaitu 
Home Based Small Skill Business 
Scheme, telah dilaksanakan dengan 
memantau gerakan peniaga-peniaga 
di bawah skim ini.   
 
Menyentuh pula tentang ketiadaan 
Lesen Rampaian untuk beberapa 
perniagaan dan mereka yang 
dimestikan untuk mendaftar kepada 
ROCBN untuk mendapatkan Sijil 
Pendaftaran Perniagaan Penggal 127 
yang dikuatkuasakan pada tahun 
2015 bagi bertujuan untuk 
mewujudkan persekitaran yang lebih 
pro-business dan mesra pelanggan.  
Jika peniaga-peniaga yang lain  
gagal untuk mendaftar mereka  
akan dikenakan denda.   
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Ini satu inisiatif yang sangat baik 
dalam Ease Of Doing Business, 
namun ini juga meningkatkan 
aktiviti-aktiviti lain yang menyalahi 
undang-undang seperti penambahan 
premis perniagaan tanpa kebenaran, 
kebersihan dan pengendalian 
makanan yang tidak bersesuaian 
dan kegagalan untuk mendapatkan 
Sijil Halal.  
 
Dengan kurangnya langkah-langkah 
penguatkuasaan dan pemantauan.  
Bagaimanakah pihak kementerian 
mengawal isu-isu seperti ini?  
Adakah lebih baik jika Lesen 
Rampaian dikekalkan bagi 
perniagaan-perniagaan yang 
beroperasi di bangunan-bangunan 
komersial?; dan  
 

3. Mengenai F & B.  Perkara ini, juga 
memerlukan perhatian dari beberapa 
buah kementerian dan jabatan 
seperti Kementerian Hal Ehwal 
Dalam Negeri dan Kementerian Hal 
Ehwal Ugama mengenai dengan 
halal permit dan halal certification, 
Kementerian Sumber-Sumber Utama 
dan Pelancongan, Agri-Food Food 
Processing, Kementerian Kesihatan 
Food Hygiene and Food Handling, 
dan Pihak Berkuasa Kawalan 
Bangunan Industri (ABCi) mengenai 
building approval.  

 
Adakah terdapat online platform 
seperti one-biz yang ia dapat 
bertindak seperti satu platform 
untuk memudahkan urusan 
permohonan dan pemberian 
approval dari agensi-agensi yang 

berkenaan? Jika terdapatnya 
platform seperti ini dapat diterapkan 
dalam permohonan lesen-lesen            
dan sijil-sijil tertentu dapat 
memudahkan pihak-pihak yang 
berkenaan untuk memantau 
kawalan kualiti (quality control) dan 
memproses dan proses-proses 
permohonan difikirkan sesuai 
dengan Ease Of Doing Business. 
Mereka juga boleh menempah dan 
mengadakan pemeriksaan beberapa 
kali yang difikirkan perlu sesuai 
dengan jadual pemeriksaan mereka.  

 
Sekian sahaja dari kaola, terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi.   
 
Yang Berhormat Menteri Hal           
Ehwal Dalam Negeri: Terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi dan terima 
kasih juga kepada Yang Berhormat 
Dayang Siti Rozaimeriyanty binti Dato 
Seri Laila Jasa Haji Abdul Rahman              
atas soalan-soalan yang dikemukakan.                       
2 daripada soalan yang dikemukakan  
itu kaola kira cross-cutting, merentas 
beberapa agensi kementerian dan 
jabatan:- 
 
1. Mengenai KPI peratus rakyat 

berpindah dari pendapatan rendah 
ke pendapatan tinggi. Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri diberikan 
tanggungjawab ini untuk mengukur 
dan melaksanakan perkara ini dari 
segi sektor swasta sahaja kerana 
terdapat lagi satu jawatankuasa 
yang mengukur peratus rakyat 
berpindah dari pendapatan tinggi ini 
dari sektor kerajaan (public sector).  
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     Jadi ini adalah satu tugasan yang 
sangat berat kerana kita hanya 
dapat menilai perkara ini 
berdasarkan kepada maklum balas 
yang kita terima daripada syarikat-
syarikat swasta dan juga 
berdasarkan sektor-sektor dalam 
sektor swasta. 

  
     Pada masa ini apa yang dapat kaola 

kongsikan bahawa jawatankuasa 
yang diterajui oleh Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri masih lagi 
meneliti bersama-sama juga dengan 
agensi kerajaan yang lain khususnya 
JPKE yang memberikan maklumat-
maklumat atau data-data yang 
tertentu mengenai perkara ini.         
 ُ  apabila ia telah إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
dikemaskinikan sudah ada data- 
data tersebut kita akan dapat 
mengongsikannya dengan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat sebagaimana yang 
kaola nyatakan tadi ia berasaskan 
kepada beberapa sektor dalam 
industri perburuhan ini.  

 
     Memang betul sebagaimana yang 

dinyatakan oleh Yang Berhormat 
bahawa jika kita dapat menaikkan 
peratus rakyat berpindah daripada 
rendah kepada tinggi ini, ia akan 
dapat mengurangkan mereka yang 
pada masa ini mengharapkan 
bantuan-bantuan dari beberapa 
agensi kerajaan untuk menyara 
kehidupan mereka.  

 
     Dalam pada itu, Kementerian Hal 

Ehwal Dalam Negeri melalui 
rancangan-rancangan yang sedang 
diusahakannya dalam sektor 
ekonomi juga berusaha untuk 

meningkatkan taraf kehidupan 
rakyat dan penduduk ini menerusi 
aktiviti ekonomi khususnya Satu 
Kampung Satu Produk.  

 
     Kita berharap sejauh ini kita telah 

mengenal pasti 5 produk yang dapat 
dimajukan. Sebagaimana kaola 
terangkan dalam mukadimah kaola 
bahawa kita bekerjasama dengan 
Ministry of Community, Thailand 
supaya dapat meningkatkan         
produk kita ini berbagai-bagai           
sudut termasuk pemasaran dan 
sebagainya. Dengan cara itu dapat 
juga membantu meningkatkan taraf 
hidup rakyat dan penduduk yang 
mengusahakan 1K1P. Kita melihat 
satu contoh terbaik atau best 
practices yang berlaku di negara lain 
yang membantu kehidupan komuniti 
sebuah kampung atau mukim itu; 

 
2. Mengenai pengusaha-pengusaha 

tempatan. Digalakkan pengusaha-
pengusaha tempatan menyara hidup 
dengan berniaga dari rumah. 
Sebagaimana juga yang dinyatakan 
Yang Berhormat tadi bahawa           
home-based business ini adalah satu 
inisiatif yang baik, membantu 
menyara atau meningkatkan 
pendapatan keluarga.  

 
     Dari segi penggunaan rumah untuk 

melaksanakan perniagaan ini 
sebagaimana yang kaola nyatakan 
tadi ada cross-cutting di bawah 
beberapa agensi atau kementerian 
yang bertanggungjawab seperti 
yang kita ketahui bahawa jika 
business nya itu tidak melibatkan 

PAGI HARI SELASA, 25 JAMADILAKHIR 1439 / 13 MAC 2018 
  

 

447 

apa-apa perubahan pada rumah ia 
boleh dijalankan, kecuali mereka 
yang telah mengubah suai atau 
membuat tambahan kepada rumah 
seperti mengadakan bengkel yang 
bukan sahaja menyalahi peraturan 
khususnya di Perumahan Negara 
tetapi juga kita melihat kepada 
aspek-aspek keselamatan.  

 
     Bagi pengusaha-pengusaha home-

based business ini kerana 
sebagaimana Yang Berhormat 
nyatakan tadi tidak ada lagi 
Miscellaneous Licence (Lesen 
Rampaian). Mereka ini haruslah 
mendaftar kepada pendaftar-
pendaftar syarikat bernama ROCBN. 
Sejauh yang berkaitan dengan 
Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri, kita akan memeriksa 
tempat-tempat perusahaan itu 
dijalankan atau bisnes itu dijalankan.  

 
     Sama juga dengan pengusaha SME. 

Cadangan Yang Berhormat Dayang 
Siti Rozaimeriyanty binti Dato Seri 
Laila Jasa Haji Abdul Rahman itu 
baik supaya diadakan satu platform 
yang mereka akan mendapat 
manfaat darinya. Sebab itu dalam 
jawapan saya mengenai dengan 
Taman Mahkota Jubli Emas, 
Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri telah pun berusaha meneliti 
kemungkinan untuk mengenalkan 
Hawkers Act iaitu akta                       
yang mengawal penjaja-penjaja 
tempatan.  

 
     Kita juga melihat terdapat beberapa 

agensi yang terlibat apabila kita 

memberi kebenaran untuk peniaga-
peniaga membuat perniagaan secara 
berjaja kerana ia melibatkan 
Kementerian Kesihatan, Jabatan 
Tenaga (Energy) dan Perindustrian 
dari segi keselamatan dan health 
environment. Jadi semua ini akan 
dapat kita satukan supaya kita akan 
dapat mengawal kegiatan-kegiatan 
yang sedemikian. Sekian sahaja 
Yang Berhormat Pengerusi.    

 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri. Saya ingin 
mencadangkan supaya kita berehat 
dahulu selama 15 minit.  
 
(Mesyuarat Jawatankuasa berehat 

sebentar) 
 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
bersidang semula) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:             
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Mesyuarat 
jawatankuasa ini bersidang semula.  
Kita masih lagi membincangkan dan 
membahaskan Tajuk Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri dan jabatan-
jabatan   di bawahnya. Bersama saya di 
sini masih lagi ada senarai Ahli Yang 
Berhormat yang suka untuk ikut serta 
dalam membahaskan Tajuk yang 
berkenaan ini.  Saya sekarang ingin 
mempersilakan Yang Berhormat Awang 
Haji Emran bin Haji Sabtu 
 
Yang Berhormat Awang Haji  
Emran bin Haji Sabtu: Terima kasih.   
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
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     Jadi ini adalah satu tugasan yang 
sangat berat kerana kita hanya 
dapat menilai perkara ini 
berdasarkan kepada maklum balas 
yang kita terima daripada syarikat-
syarikat swasta dan juga 
berdasarkan sektor-sektor dalam 
sektor swasta. 

  
     Pada masa ini apa yang dapat kaola 

kongsikan bahawa jawatankuasa 
yang diterajui oleh Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri masih lagi 
meneliti bersama-sama juga dengan 
agensi kerajaan yang lain khususnya 
JPKE yang memberikan maklumat-
maklumat atau data-data yang 
tertentu mengenai perkara ini.         
 ُ  apabila ia telah إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
dikemaskinikan sudah ada data- 
data tersebut kita akan dapat 
mengongsikannya dengan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat sebagaimana yang 
kaola nyatakan tadi ia berasaskan 
kepada beberapa sektor dalam 
industri perburuhan ini.  

 
     Memang betul sebagaimana yang 

dinyatakan oleh Yang Berhormat 
bahawa jika kita dapat menaikkan 
peratus rakyat berpindah daripada 
rendah kepada tinggi ini, ia akan 
dapat mengurangkan mereka yang 
pada masa ini mengharapkan 
bantuan-bantuan dari beberapa 
agensi kerajaan untuk menyara 
kehidupan mereka.  

 
     Dalam pada itu, Kementerian Hal 

Ehwal Dalam Negeri melalui 
rancangan-rancangan yang sedang 
diusahakannya dalam sektor 
ekonomi juga berusaha untuk 

meningkatkan taraf kehidupan 
rakyat dan penduduk ini menerusi 
aktiviti ekonomi khususnya Satu 
Kampung Satu Produk.  

 
     Kita berharap sejauh ini kita telah 

mengenal pasti 5 produk yang dapat 
dimajukan. Sebagaimana kaola 
terangkan dalam mukadimah kaola 
bahawa kita bekerjasama dengan 
Ministry of Community, Thailand 
supaya dapat meningkatkan         
produk kita ini berbagai-bagai           
sudut termasuk pemasaran dan 
sebagainya. Dengan cara itu dapat 
juga membantu meningkatkan taraf 
hidup rakyat dan penduduk yang 
mengusahakan 1K1P. Kita melihat 
satu contoh terbaik atau best 
practices yang berlaku di negara lain 
yang membantu kehidupan komuniti 
sebuah kampung atau mukim itu; 

 
2. Mengenai pengusaha-pengusaha 

tempatan. Digalakkan pengusaha-
pengusaha tempatan menyara hidup 
dengan berniaga dari rumah. 
Sebagaimana juga yang dinyatakan 
Yang Berhormat tadi bahawa           
home-based business ini adalah satu 
inisiatif yang baik, membantu 
menyara atau meningkatkan 
pendapatan keluarga.  

 
     Dari segi penggunaan rumah untuk 

melaksanakan perniagaan ini 
sebagaimana yang kaola nyatakan 
tadi ada cross-cutting di bawah 
beberapa agensi atau kementerian 
yang bertanggungjawab seperti 
yang kita ketahui bahawa jika 
business nya itu tidak melibatkan 
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apa-apa perubahan pada rumah ia 
boleh dijalankan, kecuali mereka 
yang telah mengubah suai atau 
membuat tambahan kepada rumah 
seperti mengadakan bengkel yang 
bukan sahaja menyalahi peraturan 
khususnya di Perumahan Negara 
tetapi juga kita melihat kepada 
aspek-aspek keselamatan.  

 
     Bagi pengusaha-pengusaha home-

based business ini kerana 
sebagaimana Yang Berhormat 
nyatakan tadi tidak ada lagi 
Miscellaneous Licence (Lesen 
Rampaian). Mereka ini haruslah 
mendaftar kepada pendaftar-
pendaftar syarikat bernama ROCBN. 
Sejauh yang berkaitan dengan 
Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri, kita akan memeriksa 
tempat-tempat perusahaan itu 
dijalankan atau bisnes itu dijalankan.  

 
     Sama juga dengan pengusaha SME. 

Cadangan Yang Berhormat Dayang 
Siti Rozaimeriyanty binti Dato Seri 
Laila Jasa Haji Abdul Rahman itu 
baik supaya diadakan satu platform 
yang mereka akan mendapat 
manfaat darinya. Sebab itu dalam 
jawapan saya mengenai dengan 
Taman Mahkota Jubli Emas, 
Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri telah pun berusaha meneliti 
kemungkinan untuk mengenalkan 
Hawkers Act iaitu akta                       
yang mengawal penjaja-penjaja 
tempatan.  

 
     Kita juga melihat terdapat beberapa 

agensi yang terlibat apabila kita 

memberi kebenaran untuk peniaga-
peniaga membuat perniagaan secara 
berjaja kerana ia melibatkan 
Kementerian Kesihatan, Jabatan 
Tenaga (Energy) dan Perindustrian 
dari segi keselamatan dan health 
environment. Jadi semua ini akan 
dapat kita satukan supaya kita akan 
dapat mengawal kegiatan-kegiatan 
yang sedemikian. Sekian sahaja 
Yang Berhormat Pengerusi.    

 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri. Saya ingin 
mencadangkan supaya kita berehat 
dahulu selama 15 minit.  
 
(Mesyuarat Jawatankuasa berehat 

sebentar) 
 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
bersidang semula) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:             
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Mesyuarat 
jawatankuasa ini bersidang semula.  
Kita masih lagi membincangkan dan 
membahaskan Tajuk Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri dan jabatan-
jabatan   di bawahnya. Bersama saya di 
sini masih lagi ada senarai Ahli Yang 
Berhormat yang suka untuk ikut serta 
dalam membahaskan Tajuk yang 
berkenaan ini.  Saya sekarang ingin 
mempersilakan Yang Berhormat Awang 
Haji Emran bin Haji Sabtu 
 
Yang Berhormat Awang Haji  
Emran bin Haji Sabtu: Terima kasih.   
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
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Yang Berhormat Pengerusi dan salam 
sejahtera. Yang Berhormat Pengerusi 
dan Ahli-Ahli Yang Berhormat:- 
   
1. Saya ingin menyentuh mengenai 

Tajuk SE11A - Jabatan Penjara.  
Dalam mukadimah Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
semalam juga ada menyebutkan 
iaitu seramai 113 orang bekas 
penghuni ataupun banduan telah 
berjaya mengikuti bagi 
mendapatkan pekerjaan dan 
diterima kembali ke dalam 
masyarakat.   ِ  setinggi-tinggi ,ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
tahniah diucapkan kepada 
Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri khususnya Jabatan Penjara.   

Bercakap mengenai statistik ataupun 
perangkaan banduan tahanan 
penjara khususnya penjara lelaki 
Jerudong.  Mengikut klasifikasi 
kesalahan yang dilakukan bahawa 
kes-kes dadah adalah 22%                  
83 orang.  Diikuti oleh kes curi 21% 
80 orang dan kes pecah rumah 9% 
37 orang. Manakala penduduk 
tempatan terlibat 83% iaitu                   
313 orang. Manakala mereka yang 
terlibat masuk penjara berulang kali 
lebih 4 kali 31%.   
 
Melihat statistik yang disebutkan, 
memberikan kesedaran kepada             
kita semua dalam meningkatkan  
lagi usaha-usaha menyedarkan 
masyarakat umum akan bahayanya 
terlibat dan melibatkan diri dalam 
kes-kes jenayah dan akibatnya yang 
akan diterima mereka berkenaan 
yang boleh menjatuhkan maruah 
dan martabat diri serta memalukan 

keluarga dan masa hadapan yang 
tidak menentu.   
 
Usaha-usaha menangani isu-isu 
sosial ini tidaklah hanya semata-
mata bergantung atau berharap 
pada agensi kerajaan semata-mata 
tetapi hanya menuntut 
tanggungjawab daripada kita  
semua pihak. Lebih-lebih lagi 
sebagai pemimpin masyarakat 
termasuklah Penghulu Mukim dan 
Ketua Kampung, agensi-agensi                
kerajaan, syarikat-syarikat swasta, 
pengawasan kejiranan, Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung, 
NGO’s dan juga institusi keluarga itu 
sendiri. 
   
Soalan saya apakah usaha dan 
rancangan yang akan dilaksanakan 
oleh pihak berkenaan dalam 
mengurangi kes-kes jenayah seperti 
kes dadah, kes kecurian dan pecah 
rumah seperti yang kita dengar 
melalui media massa dan melalui 
laporan pihak berkenaan?; 
 

2. Yang Berhormat Pengerusi.  
Seterusnya saya ingin menyentuh 
mengenai dengan memangkin 
perkembangan ekonomi ia berkaitan 
dengan Program Satu Kampung 
Satu Produk.  Dalam taklimat Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri juga semalam, ada 
menyentuh Program Satu Kampung 
Satu Produk iaitu antara lain 
menyatakan Satu Jawatankuasa 
Peringkat Kebangsaan telah 
ditubuhkan program kerjasama 
meningkatkan kualiti pengeluaran 
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produk pembungkusan dan lain-lain 
lagi termasuk memberikan 
bimbingan dan tunjuk ajar.   

 
Yang Berhormat juga sebentar tadi 
telah memberikan jawapan 
tambahan mengenai Program Satu 
Kampung Satu Produk yang diajukan 
oleh Yang Berhormat Dayang          
Siti Rozaimeriyanty binti Dato Seri 
Laila Jasa Haji Abdul Rahman.   

Walau bagaimanapun, saya ingin 
juga mengetahui lebih lanjut dengan 
perkembangan 1K1P iaitu kejayaan 
dan pencapaian yang dicapai oleh 
Majlis Perundingan Mukim dan 
Kampung di seluruh negara             
dalam menghasilkan produk-produk 
mereka masing-masing.  
 
Apakah usaha-usaha dalam 
melibatkan belia dalam program 
berkenaan terutama dalam 
memperkasa para belia menjadikan 
ia sebagai kerjaya dan                       
mata pencarian yang tetap                    
dan menguntungkan bagi 
kesinambungan dan mengganti 
mereka-mereka yang sudah 
berumur?; 
 

3. Seterusnya menyentuh mengenai 
Tajuk SE10A - Jabatan Imigresen 
dan Pendaftaran Kebangsaan iaitu 
bangunan baharu dan 
pengubahsuaian Pos Kawalan Kuala 
Lurah.  Seperti yang kita maklum, 
jiran kita iaitu Daerah Limbang 
merancang membuat jambatan 
kedua di Sungai Limbang, 
menjadikan perjalanan lebih pendek 

dan tidak mengambil masa yang 
lama.   
 
Sehubungan dengan itu, saya ingin 
tahu, apakah rancangan 
kementerian berkenaan bagi 
membina bangunan baharu atau 
mengubah suai bangunan sedia ada 
bagi menampung kepadatan 
kenderaan ataupun meningkatkan 
kemudahan sedia ada umpamanya 
mengadakan lorong baharu bagi 
laluan kenderaan berat, bas, 
pengguna motosikal dan pejalan 
kaki dan seumpamanya; dan 
 

4. Seterusnya saya ingin menanyakan 
mengenai Tajuk SE10A-Jabatan 
Imigresen dan Pendaftaran 
Kebangsaan Kod 002/000 dalam 
program aktiviti Pengurusan 
Perkhidmatan Visa, Pasport dan 
Taraf Kerakyatan iaitu mengenai Kad 
Pintar, Ic atau Pasport dan Surat 
Beranak.  Apa yang saya maksudkan 
ialah pasport yang sedia ada telah 
ditulis dengan tulisan Jawi dan 
Rumi, nama, walaupun isu ini 
nampaknya agak ringan tetapi pada 
pandangan saya menyangkut pada 
identiti sebuah negara.   

 
ِ�ّٰ ألَْحَمْدُ     negara   kita   sudah 

mengamalkan tulisan Jawi ini walau 
bagaimanapun dalam Kad belum 
terdapat tarikh lahir Islam dan 
agama.  Sebab isu ini ditimbulkan 
ialah bagi menghilangkan kekeliruan 
pihak-pihak yang berkenaan  
sebagai contoh pada masa kini 
terdapat kecenderungan orang 
ramai menamakan anak-anak 
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Yang Berhormat Pengerusi dan salam 
sejahtera. Yang Berhormat Pengerusi 
dan Ahli-Ahli Yang Berhormat:- 
   
1. Saya ingin menyentuh mengenai 

Tajuk SE11A - Jabatan Penjara.  
Dalam mukadimah Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
semalam juga ada menyebutkan 
iaitu seramai 113 orang bekas 
penghuni ataupun banduan telah 
berjaya mengikuti bagi 
mendapatkan pekerjaan dan 
diterima kembali ke dalam 
masyarakat.   ِ  setinggi-tinggi ,ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
tahniah diucapkan kepada 
Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri khususnya Jabatan Penjara.   

Bercakap mengenai statistik ataupun 
perangkaan banduan tahanan 
penjara khususnya penjara lelaki 
Jerudong.  Mengikut klasifikasi 
kesalahan yang dilakukan bahawa 
kes-kes dadah adalah 22%                  
83 orang.  Diikuti oleh kes curi 21% 
80 orang dan kes pecah rumah 9% 
37 orang. Manakala penduduk 
tempatan terlibat 83% iaitu                   
313 orang. Manakala mereka yang 
terlibat masuk penjara berulang kali 
lebih 4 kali 31%.   
 
Melihat statistik yang disebutkan, 
memberikan kesedaran kepada             
kita semua dalam meningkatkan  
lagi usaha-usaha menyedarkan 
masyarakat umum akan bahayanya 
terlibat dan melibatkan diri dalam 
kes-kes jenayah dan akibatnya yang 
akan diterima mereka berkenaan 
yang boleh menjatuhkan maruah 
dan martabat diri serta memalukan 

keluarga dan masa hadapan yang 
tidak menentu.   
 
Usaha-usaha menangani isu-isu 
sosial ini tidaklah hanya semata-
mata bergantung atau berharap 
pada agensi kerajaan semata-mata 
tetapi hanya menuntut 
tanggungjawab daripada kita  
semua pihak. Lebih-lebih lagi 
sebagai pemimpin masyarakat 
termasuklah Penghulu Mukim dan 
Ketua Kampung, agensi-agensi                
kerajaan, syarikat-syarikat swasta, 
pengawasan kejiranan, Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung, 
NGO’s dan juga institusi keluarga itu 
sendiri. 
   
Soalan saya apakah usaha dan 
rancangan yang akan dilaksanakan 
oleh pihak berkenaan dalam 
mengurangi kes-kes jenayah seperti 
kes dadah, kes kecurian dan pecah 
rumah seperti yang kita dengar 
melalui media massa dan melalui 
laporan pihak berkenaan?; 
 

2. Yang Berhormat Pengerusi.  
Seterusnya saya ingin menyentuh 
mengenai dengan memangkin 
perkembangan ekonomi ia berkaitan 
dengan Program Satu Kampung 
Satu Produk.  Dalam taklimat Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri juga semalam, ada 
menyentuh Program Satu Kampung 
Satu Produk iaitu antara lain 
menyatakan Satu Jawatankuasa 
Peringkat Kebangsaan telah 
ditubuhkan program kerjasama 
meningkatkan kualiti pengeluaran 
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produk pembungkusan dan lain-lain 
lagi termasuk memberikan 
bimbingan dan tunjuk ajar.   

 
Yang Berhormat juga sebentar tadi 
telah memberikan jawapan 
tambahan mengenai Program Satu 
Kampung Satu Produk yang diajukan 
oleh Yang Berhormat Dayang          
Siti Rozaimeriyanty binti Dato Seri 
Laila Jasa Haji Abdul Rahman.   

Walau bagaimanapun, saya ingin 
juga mengetahui lebih lanjut dengan 
perkembangan 1K1P iaitu kejayaan 
dan pencapaian yang dicapai oleh 
Majlis Perundingan Mukim dan 
Kampung di seluruh negara             
dalam menghasilkan produk-produk 
mereka masing-masing.  
 
Apakah usaha-usaha dalam 
melibatkan belia dalam program 
berkenaan terutama dalam 
memperkasa para belia menjadikan 
ia sebagai kerjaya dan                       
mata pencarian yang tetap                    
dan menguntungkan bagi 
kesinambungan dan mengganti 
mereka-mereka yang sudah 
berumur?; 
 

3. Seterusnya menyentuh mengenai 
Tajuk SE10A - Jabatan Imigresen 
dan Pendaftaran Kebangsaan iaitu 
bangunan baharu dan 
pengubahsuaian Pos Kawalan Kuala 
Lurah.  Seperti yang kita maklum, 
jiran kita iaitu Daerah Limbang 
merancang membuat jambatan 
kedua di Sungai Limbang, 
menjadikan perjalanan lebih pendek 

dan tidak mengambil masa yang 
lama.   
 
Sehubungan dengan itu, saya ingin 
tahu, apakah rancangan 
kementerian berkenaan bagi 
membina bangunan baharu atau 
mengubah suai bangunan sedia ada 
bagi menampung kepadatan 
kenderaan ataupun meningkatkan 
kemudahan sedia ada umpamanya 
mengadakan lorong baharu bagi 
laluan kenderaan berat, bas, 
pengguna motosikal dan pejalan 
kaki dan seumpamanya; dan 
 

4. Seterusnya saya ingin menanyakan 
mengenai Tajuk SE10A-Jabatan 
Imigresen dan Pendaftaran 
Kebangsaan Kod 002/000 dalam 
program aktiviti Pengurusan 
Perkhidmatan Visa, Pasport dan 
Taraf Kerakyatan iaitu mengenai Kad 
Pintar, Ic atau Pasport dan Surat 
Beranak.  Apa yang saya maksudkan 
ialah pasport yang sedia ada telah 
ditulis dengan tulisan Jawi dan 
Rumi, nama, walaupun isu ini 
nampaknya agak ringan tetapi pada 
pandangan saya menyangkut pada 
identiti sebuah negara.   

 
ِ�ّٰ ألَْحَمْدُ     negara   kita   sudah 

mengamalkan tulisan Jawi ini walau 
bagaimanapun dalam Kad belum 
terdapat tarikh lahir Islam dan 
agama.  Sebab isu ini ditimbulkan 
ialah bagi menghilangkan kekeliruan 
pihak-pihak yang berkenaan  
sebagai contoh pada masa kini 
terdapat kecenderungan orang 
ramai menamakan anak-anak 
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mereka dengan nama-nama yang 
baik, bercirikan keislaman dan 
kemelayuan.  
 
Sebagai contoh perbandingan juga 
(maafkan saya mengambil contoh 
puak Iban) iaitu bagi puak Iban 
menggunakan nama ‘anak’ sebagai 
ganti ‘bin’ atau ‘binti’ tetapi apabila 
mereka memeluk agama Islam 
mereka membuang ‘anak’.   
 
Walau bagaimanapun, masih kita 
mengenali mereka kerana nama  
asal masih dikekalkan.  Bagi puak 
yang menggunakan ‘bin’ atau ‘binti’ 
agak sukar kita membezakan             
sama ada beragama Islam atau 
sebaliknya.  Sesuai dengan falsafah 
Melayu Islam Beraja dan bagi 
mencapai matlamat Negara Zikir 
serta bagi mengelakkan kekeliruan, 
kesamaran termasuklah bagi 
pengesahan yang berkenaan jika 
pemegang kad pintar melakukan 
kes-kes tertentu seperti khalwat dan 
jenayah syariah, saya cadangkan 
eloklah isu ini difikirkan oleh pihak 
yang berkenaan iaitu membubuh 
tarikh Islam dan nama Islam dalam 
Kad Pintar, Pasport, Surat Beranak 
dan seumpamanya.  
  

Sekian sahaja Yang Berhormat 
Pengerusi terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri:  Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan Yang 
Berhormat Awang Haji Emran bin Haji 
Sabtu mengenai dengan soalan-soalan 
yang dikemukakan:- 

1. Mengenai penjara iaitu apakah 
usaha-usaha untuk mengurangi kes-
kes dadah, pecah rumah dan 
sebagainya.  Lagi sekali, soalan ini 
merupakan soalan yang cross-
cutting ertinya beberapa agensi 
bertanggungjawab untuk menangani 
termasuklah juga kitani sebagai 
anggota masyarakat.  Sejauh yang 
berkaitan dengan Jabatan Penjara, 
kita melalui rancangan pemulihan 
banduan-banduan berusaha sedaya 
upaya untuk memulihkan kehidupan 
banduan itu supaya mereka             
tidak  akan masuk kembali ke dalam 
penjara dan meninggalkan 
perbuatan mereka. 

Apa yang menarik dari statistik yang 
diberikan oleh Yang Berhormat tadi 
mengenai peratus kes-kes yang                
dibawa ke penjara. Kita juga 
memerhatikan bahawa peratus 
besar mereka yang tinggal                      
di penjara ini adalah orang Islam. 
Usaha kita bukan sahaja 
memulihkan dari segi ia akan 
mendapat pekerjaan tetapi juga 
usaha kitani melalui pendekatan 
rohani, supaya melalui pendekatan 
rohani itu mereka akan berubah.  
  
Jadi, itu yang dapat kita lakukan                    
di penjara sementara mereka itu 
dalam tahanan. Keluar dari  
tahanan, semua agensi-agensi           
yang berkenaan juga 
bertangunggjawab khususnya ahli-
ahli keluarga untuk memberikan 
sokongan kepada bekas banduan itu 
untuk dapat kembali hidup seperti 
biasa.  
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Dalam kerajaan terdapat beberapa 
agensi jua yang bertanggungjawab 
dan salah satunya ialah Majlis 
Kebangsaan Isu Sosial. Di dalam 
Majlis Kebangsaan Isu Sosial ini ada 
jawatankuasanya yang dikongsi oleh 
Kementerian Hal Ehwal Ugama dan 
Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri bagi menangani isu-isu yang 
berkaitan dengan kesalahan 
jenayah.  
 
Kita berharap ini salah satu usaha 
kerajaan, tetapi sebagaimana kaola 
nyatakan bahawa di luar daripada            
ini ramai lagi pihak-pihak yang 
bertanggungjawab untuk sama-
sama menyumbang ke arah 
mengurangkan kes-kes jenayah ini 
dan juga membantu mereka yang 
telah keluar dari penjara; 

 
2. Mengenai kejayaan Satu Kampung 

Satu Produk. Kejayaan yang kita 
lihat pada masa ini, walaupun 
terdapat 270 produk tetapi tidak 
semua produk itu di peringkat yang 
boleh menembusi pasaran tempatan 
dan serantau. Sebab itu kita 
berusaha untuk meningkatkan dulu 
perusahaan mereka itu sehingga 
mereka boleh mencapai kepada 
MSME iaitu mini Perusahaan   Kecil 
dan Sederhana. Jika mereka ini kita 
tingkatkan ke label tahap-tahap            
itu barulah nanti ia akan            
dapat meningkatkan perekonomian 
sesuatu kampung atau mukim itu.  
 
Mengenai penglibatan belia, oleh 
sebab Satu Kampung Satu Produk 
ini dipunyai oleh mukim dan 

kampung adalah tertakluk kepada 
pengusaha di mukim dan kampung 
itu untuk membantu belia-belia ini. 
Kerajaan tidak ada apa-apa masalah  
malah menggalakkan dan saya 
tertarik hati dengan apa yang dibuat             
di Kampung Batu Apoi dalam 
mengendalikan Ambulung dan juga 
Kerepek Pisang, semasa lawatan 
saya ke sana ada 5 orang para                
belia yang sama-sama bergiat  
dalam rancangan mengendalikan 
pengeluaran ambulung yang halal; 

 
3. Mengenai Pos Kawalan Kuala Lurah, 

sama ada ia boleh dinaik taraf atau 
dibesarkan.  Ini satu cadangan yang 
memerlukan kita untuk meneliti 
akan keadaan tempat tersebut.   
Memanglah, sekiranya ada laluan-
laluan tertentu ia akan dapat 
memudahkan lagi kelancaran 
mereka yang menggunakan tempat 
itu; dan 
 

4. Mengenai Pasport, IC dan juga Surat 
Beranak untuk membubuh nama-
nama dalam tulisan Jawi. Pada  
masa ini yang dalam surat beranak 
ditulis dalam tulisan jawi tetapi 
keterangan-keterangan masih dalam 
tulisan Rumi, IC adalah dalam 
kawalan kita.  Tetapi bila tiba 
kepada Pasport, ini adalah                    
satu surat perjalanan yang  
antarabangsa tetapi kita mestilah 
mematuhi keperluan-keperluan  
yang ditetapkan oleh pihak 
antarabangsa sebagai satu surat 
perjalanan yang sah untuk dibawa 
ke mana-mana.  Jadi, hal untuk 
memasukkan tulisan Jawi ke dalam 
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mereka dengan nama-nama yang 
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Pasport, khasnya nama-nama orang, 
nama-nama pemegang Pasport akan 
kitani lihat sama ada selaras atau 
tidak selaras mengikut kehendak 
surat perjalanan antarabangsa. 

 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Hanapi bin Mohd. Siput. 
 
Yang Berhormat Awang Haji 
Hanapi bin Mohd. Siput: Terima  
kasih Yang Berhormat Pengerusi.                         
 dan salam السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبرََكَاتهُُ 
sejehtera. 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

              
Yang Berhormat Pengerusi dan Yang 
Berhormat Ahli-Ahli Rasmi Kerana 
Jawatan dan Yang Berhormat Ahli-Ahli 
Yang Dilantik. Lebih dahulu            
kaola merakamkan setinggi-tinggi 
penghargaan dan terima kasih kepada 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Seri 
Kerna Dato Seri Setia (Dr.) Haji Awang 
Abu Bakar bin Haji Apong, Menteri            
Hal Ehwal Dalam Negeri atas 
mukadimah dan penjelasan mengenai 
bajet dan fungsi serta tanggungjawab 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
yang telah disampaikan kelmarin: 
 
1. Yang Berhormat Pengerusi, kaola 

membawa Tajuk SE01A - Jabatan 
Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri.  Kaola ingin mengetahui 

kedudukan status penduduk tetap 
iaitu pemegang Kad Pengenalan 
Merah yang sudah ditemuduga 
untuk mendapatkan kerakyatan dan 
Kad Pengenalan Kuning yang sudah 
menjalani ujian selama 4 Ke-5 tahun 
masih belum menerima keputusan 
atau jawapan;  
 

2. Seterusnya, kaola membawa Tajuk 
SE03A - Lembaga Bandaran, Kuala 
Belait. Daerah Belait merupakan 
daerah yang terbesar antara daerah-
daerah di Negara Brunei Darussalam 
dan merupakan nadi utama tempat 
menghasilkan sumber hasil negara 
sehingga mendapat julukan “mutiara 
hitam”.  Selain itu, ia juga mendapat 
julukan ghost town disebabkan 
suasana yang sepi terutama pada 
waktu malam.   

 
Berbagai-bagai usaha dibuat untuk 
menceriakan suasana di Daerah 
Belait telah dibuat termasuk 
mengadakan KBku Ceria, namun ia 
masih belum mengurangkan julukan 
tersebut.   
 
Pertanyaan kaola, adakah pemikiran 
Lembaga Bandaran, Kuala Belait 
untuk melipatgandakan lagi usaha 
yang sedia ada dalam menceriakan 
suasana di Daerah Belait 
terutamanya pada waktu malam. 
Aktiviti-aktiviti jualan seperti pasar 
malam haruslah diwujudkan setiap 
hujung minggu bagi menghidupkan 
suasana malam serta dapat 
membantu penduduk di Daerah 
Belait menjana ekonomi mereka. 
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Kaola mengusulkan supaya diadakan 
bangunan khas di Pekan Kuala Belait 
bagi penamu-penamu supaya ia 
lebih selesa, selamat dan menarik 
seperti  di kawasan Kianggeh dan 
Pasar Pelbagai Barangan Gadong, 
Daerah Brunei dan Muara dan 
bangunan tamu di Daerah Tutong.  
 
Tandas-tandas awam pula perlu 
diperbaiki serta tingkatkan lagi 
kebersihannya kerana hampir 
keseluruhan tandas awam                    
di kawasan KB berhampiran Kedai 
Milimewah umpamanya dan                       
di kawasan letak kereta berhampiran 
Stesen Bas Seria dan tempat lain 
amat mendukacitakan, banyak            
yang rosak. Ini menggambarkan 
imej yang kurang sihat kepada 
pelancong, tambahan pula Daerah 
Belait adalah pintu masuk 
pelancong-pelancong dari luar 
negeri seperti dari Miri dan Sarawak; 

 
3. Seterusnya, kaola membangkitkan  

di bawah Tajuk SA07A - Jabatan 
Daerah Belait. Kaola melihat 
peruntukan yang diberikan kepada 
Jabatan Daerah Belait adalah kecil 
dibandingkan dengan 3 daerah yang 
lain iaitu sebanyak $4,185,190.00. 
 

     Soalan kaola, adakah kajian untuk 
melihat dan menilai dari berbagai-
bagai sudut mengenai peranan dan 
fungsi Jabatan Daerah Belait 
berpandukan bajet yang diberikan 
musim 2018/2019 ini; 

 
4. Seterusnya kaola menyentuh               

di bawah Tajuk SA12A - Jabatan 

Perkhidmatan Bomba dan 
Penyelamat. Jabatan Perkhidmatan 
Bomba dan Penyelamat merupakan 
sebuah jabatan berunifom yang 
mempunyai tugas dan 
tanggungjawab menjurus kepada 
keselamatan, kesejahteraan dan 
ketenteraman orang ramai di negara 
ini yang melibatkan nyawa manusia 
dan haiwan.  
 

5. Dari seringan-ringan tugas 
membantu menyelamatkan binatang 
peliharaan seperti kucing dan anjing 
yang terperangkap sehinggalah 
kepada binatang buas, liar dan 
berbisa, dari memadam kebakaran 
bangunan hingga kebakaran hutan 
yang luas yang memakan masa 
berminggu-minggu untuk padam 
sepenuhnya. Dari tugas menyelamat 
orang yang mengalami kemalangan 
jalan raya hingga mencari dan 
menyelamat orang lemas di sungai 
hingga ke lautan yang luas. 
 
Usul kaola ialah memandangkan 
peranan dan tanggungjawab 
Jabatan Perkhidmatan Bomba dan 
Penyelamat ini sangat-sangat 
penting dan jabatan yang menjadi 
first respondent  bagi membantu 
dan menyelamatkan orang ramai, 
maka wajarlah scale gaji Ahli-Ahli 
Bomba dan Penyelamat juga dikaji 
dan dipertimbangkan untuk diubah 
dan diselaraskan dengan scale gaji 
Pasukan Polis Diraja Brunei dan 
Angkatan Bersenjata Diraja Brunei 
bagi menghargai dan menaikkan 
imej Jabatan Bomba dan 
Penyelamat; dan 
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jalan raya hingga mencari dan 
menyelamat orang lemas di sungai 
hingga ke lautan yang luas. 
 
Usul kaola ialah memandangkan 
peranan dan tanggungjawab 
Jabatan Perkhidmatan Bomba dan 
Penyelamat ini sangat-sangat 
penting dan jabatan yang menjadi 
first respondent  bagi membantu 
dan menyelamatkan orang ramai, 
maka wajarlah scale gaji Ahli-Ahli 
Bomba dan Penyelamat juga dikaji 
dan dipertimbangkan untuk diubah 
dan diselaraskan dengan scale gaji 
Pasukan Polis Diraja Brunei dan 
Angkatan Bersenjata Diraja Brunei 
bagi menghargai dan menaikkan 
imej Jabatan Bomba dan 
Penyelamat; dan 
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6. Seterusnya kaola bertanya mengenai 

Tajuk SA10A -  Jabatan Imigresen 
dan Pendaftaran Kebangsaan.           
Kaola ingin bertanya, kenapakah 
Jabatan Imigresen dan Pendaftaran 
Kebangsaan masa ini tidak 
mengenakan bayaran kepada pas 
kerja (work permit) kepada pekerja-
pekerja asing? Jika ini dilaksanakan 
setentunya ia akan boleh 
menambahkan lagi pendapatan 
negara. 
 

Sekian disampaikan dan terima                 
kasih    Yang    Berhormat    Pengerusi.  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Pengerusi 
dan terima kasih kepada Yang 
Berhormat Awang Haji Hanafi bin  
Mohd. Siput:- 
 
1. Mengenai Penduduk Tetap yang 

telah pun lulus menjalani ujian 
Bahasa Melayu. Soalan telah 
ditimbulkan jua pada tahun lepas 
mengenai penduduk tetap ini dan 
kaola telah pun ada menerangkan 
pada tahun lepas bahawa 
Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri sedang meneliti bagi 
mengemaskinikan dasar bagi permit 
masuk (entry permit) ini.  

Jadi  ِ  pada tahun ini kita telah ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
mendapat kurnia perkenan bagi 
pengemaskinian dasar baru bagi 
permit masuk (entry permit) yang 
dahulu terbahagi kepada 17 kategori 
dan sekarang ini selepas 
dikemaskinikan ada 13 kategori.  

 
Secara keseluruhannya masih lagi 
sama tetapi kita hanya 
memperkemaskannya. Dalam 
hubungan ini juga kita mempunyai 
jawatankuasa tertentu untuk 
mempertimbangkan sokongan 
pemberian permit masuk ini di 
peringkat Jabatan Imigresen dan 
Pendaftaran Kebangsaan bagi 
kategori-kategori 1 hingga 11.  
 
Jawatankuasa khas Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri yang dianggotai 
bukan sahaja oleh Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri tetapi juga 
kementerian-kementerian lain bagi 
permohonan dalam kategori warga 
asing yang menyumbang kepada 
perekonomian, pembangunan dan 
kemajuan negara dan kategori 
warga asing golongan profesional. 
 
Sejak pemberian permit masuk 
dibekukan dalam tahun 2014 
sehinggalah kepada 25 September 
2017 sebenarnya terdapat 3,309 
permohonan yang telah diterima. 
Kementerian akan meneliti perkara 
ini dan langkah yang seterusnya 
sebagaimana yang dikemukakan 
oleh Yang Berhormat itu bagi 
mereka yang memenuhi syarat-
syarat tertentu barulah selepas 
memenuhi syarat-syarat dalam 
permit masuk mereka akan 
dipertimbangkan untuk permohonan 
kerakyatan; 
 

2. Bagi soalan yang berkaitan dengan 
Lembaga Bandaran Kuala Belait 
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yang disebutnya sebagai ghost town 
pada waktu malam dan apakah 
rancangan-rancangan yang dapat 
dilaksanakan, kaola sendiri            
mengalu-alukan pandangan-
pandangan daripada Ahli-Ahli Yang 
Berhormat, apakah rancangan-
rancangan yang boleh dibuat untuk 
menjadikan Kuala Belait itu sebagai 
satu bandar yang vibrant.   
 
Jadi oleh sebab Ahli Yang Berhormat 
adalah mempunyai venue platfom 
dengan Jabatan Daerah, Lembaga 
Bandaran kita mengalu-alukanlah 
pandangan-pandangan, cadangan-
cadangan yang membina 
termasuklah pemikiran yang 
dikemukakan dalam Dewan ini iaitu 
mengadakan aktiviti waktu malam; 
 

3. Mengenai tempat untuk penamu-
penamu baharu, perkara ini boleh 
diteliti tetapi kitani juga sama-sama 
menyedari bahawa dalam 
menimbangkan peruntukan bagi 
tahun 2018/2019 ini kerajaan masih 
menghadapi defisit bajet sebanyak 
$1.5 bilion. 
  
Makanya terdapat pengehadan 
tertentu yang diberikan kepada 
kementerian-kementerian tetapi  
 ِ  Jawatankuasa Belanjawan ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
telah pun memberikan pertimbangan 
iaitu sebahagian kementerian 
melebihi daripada had yang 
diberikan kepada kementerian 
tersebut termasuklah Kementerian 
Hal-Ehwal Dalam Negeri. Kita 
bersyukur dengan pertimbangan 
yang diberikan oleh pihak yang 
berkenaan. 

Jadi dalam keadaan kitani macam 
ini, kitani terpaksalah membuat 
keutamaan (priority) bukannya 
rancangan-rancangan seperti tidak 
baik, akan kita teliti, akan kita 
laksanakan jika ia viable untuk 
dilaksanakan tetapi pada masa                
yang mengizinkan kita juga untuk 
melaksanakannya;  
 

4. Mengenai tandas awam, kaola 
berterima kasih atas maklumat yang 
diberikan dan sememangnya adalah 
menjadi hasrat tujuan daripada 
Lembaga Bandaran Kuala Belait dan 
juga Jabatan Daerah Belait 
memastikan tandas-tandas awam itu 
bersih dan boleh digunakan. 

Daerah Belait yang menerima bajet 
yang rendah dibanding dengan 
daerah-daerah lain, adakah kajian 
untuk menilai peranan Daerah 
Belait? Kajian ini, kitani seterusnya 
berusaha untuk meneliti,   
mengimbas kembali, menilai semula 
perancangan yang  dibuat oleh tiap-
tiap jabatan menurut peruntukan 
yang diberikan pada setiap masa. 
Bukan ia hanya telah selesai bajet, 
tetapi merupakan satu exercise yang 
kita laksanakan secara berterusan; 

 
5. Jabatan Bomba dan Penyelamat. 

Terima kasih atas cadangan Yang 
Berhormat supaya mengkaji semula 
tangga gaji Pasukan Jabatan Bomba 
dan Penyelamat. Perkara ini akan 
kita teliti dan apa pun kedudukannya 
kita akan menyelaraskannya dengan 
apa yang dilaksanakan dalam 
perkhidmatan awam; dan 
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6. Seterusnya kaola bertanya mengenai 
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Kebangsaan masa ini tidak 
mengenakan bayaran kepada pas 
kerja (work permit) kepada pekerja-
pekerja asing? Jika ini dilaksanakan 
setentunya ia akan boleh 
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Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Pengerusi 
dan terima kasih kepada Yang 
Berhormat Awang Haji Hanafi bin  
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1. Mengenai Penduduk Tetap yang 

telah pun lulus menjalani ujian 
Bahasa Melayu. Soalan telah 
ditimbulkan jua pada tahun lepas 
mengenai penduduk tetap ini dan 
kaola telah pun ada menerangkan 
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sama tetapi kita hanya 
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pemberian permit masuk ini di 
peringkat Jabatan Imigresen dan 
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Ehwal Dalam Negeri yang dianggotai 
bukan sahaja oleh Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri tetapi juga 
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permohonan dalam kategori warga 
asing yang menyumbang kepada 
perekonomian, pembangunan dan 
kemajuan negara dan kategori 
warga asing golongan profesional. 
 
Sejak pemberian permit masuk 
dibekukan dalam tahun 2014 
sehinggalah kepada 25 September 
2017 sebenarnya terdapat 3,309 
permohonan yang telah diterima. 
Kementerian akan meneliti perkara 
ini dan langkah yang seterusnya 
sebagaimana yang dikemukakan 
oleh Yang Berhormat itu bagi 
mereka yang memenuhi syarat-
syarat tertentu barulah selepas 
memenuhi syarat-syarat dalam 
permit masuk mereka akan 
dipertimbangkan untuk permohonan 
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yang disebutnya sebagai ghost town 
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dengan Jabatan Daerah, Lembaga 
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pandangan-pandangan, cadangan-
cadangan yang membina 
termasuklah pemikiran yang 
dikemukakan dalam Dewan ini iaitu 
mengadakan aktiviti waktu malam; 
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penamu baharu, perkara ini boleh 
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menyedari bahawa dalam 
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yang diberikan oleh pihak yang 
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Jadi dalam keadaan kitani macam 
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keutamaan (priority) bukannya 
rancangan-rancangan seperti tidak 
baik, akan kita teliti, akan kita 
laksanakan jika ia viable untuk 
dilaksanakan tetapi pada masa                
yang mengizinkan kita juga untuk 
melaksanakannya;  
 

4. Mengenai tandas awam, kaola 
berterima kasih atas maklumat yang 
diberikan dan sememangnya adalah 
menjadi hasrat tujuan daripada 
Lembaga Bandaran Kuala Belait dan 
juga Jabatan Daerah Belait 
memastikan tandas-tandas awam itu 
bersih dan boleh digunakan. 

Daerah Belait yang menerima bajet 
yang rendah dibanding dengan 
daerah-daerah lain, adakah kajian 
untuk menilai peranan Daerah 
Belait? Kajian ini, kitani seterusnya 
berusaha untuk meneliti,   
mengimbas kembali, menilai semula 
perancangan yang  dibuat oleh tiap-
tiap jabatan menurut peruntukan 
yang diberikan pada setiap masa. 
Bukan ia hanya telah selesai bajet, 
tetapi merupakan satu exercise yang 
kita laksanakan secara berterusan; 

 
5. Jabatan Bomba dan Penyelamat. 

Terima kasih atas cadangan Yang 
Berhormat supaya mengkaji semula 
tangga gaji Pasukan Jabatan Bomba 
dan Penyelamat. Perkara ini akan 
kita teliti dan apa pun kedudukannya 
kita akan menyelaraskannya dengan 
apa yang dilaksanakan dalam 
perkhidmatan awam; dan 
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6. Mengenai bayaran pas pekerja. 
Perkara ini juga akan diteliti kerana 
dalam meneliti apa-apa jua jenis 
pembayaran ia akan balik kepada 
majikan tersebut, siapa yang 
mengambil mereka berkhidmat. 
Pihak kami menyerahkan bayaran ini 
kepada orang yang mengambil 
mereka berkhidmat itu, bukannya 
kepada pekerja tersebut itu            
sendiri. Perkara itu perlulah kita 
teliti, satu cadangan yang baik untuk 
meningkatkan pendapatan hasil.  

 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Abdul Hamid bin Haji Mumin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid bin Haji Mumin: Terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi.                                  
 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ

Yang Berhormat Pengerusi, Yang 
Berhormat Ahli-Ahli Rasmi Kerana 
Jawatan dan Ahli-Ahli Majlis Mesyuarat 
Negara Yang Dilantik dan selamat 
sejahtera.  
 
Yang Berhormat Pengerusi. Kaola lebih 
dahulu rasa sukacita menyokong atas 
segala usul-usul yang telah dihadapkan 
oleh rakan kaola daripada Daerah Belait 
dan hanya tinggal 2 sahaja di tangan 
kaola ini yang akan hamba usul kan jua.  
 

Kaola sukacita ingin menghadapkan 
iaitu persoalan dalam Tajuk SE05A - 
Jabatan Buruh yang diperuntukkan 
$5,854,780.00, dan dalam Tajuk SE10A 
- Jabatan Imigresen dan Pendaftaran 
Kebangsaan yang mempunyai 
peruntukan $19,300,745.00.  
 
Yang Berhormat Pengerusi bercakap 
mengenai kehadiran pekerja-pekerja 
asing ke Negara Brunei Darussalam. 
Sebagaimana yang difahami bahawa 
pengambilan ini bukanlah suatu perkara 
yang baharu bagi Negara Brunei 
Darussalam membenarkan pengambilan 
pekerja asing yang terdiri daripada 
berbagai-bagai bangsa dan juga anutan 
agama, budaya hidup dan sikap.  
 
Namun begitu, pengambilan pekerja 
asing ke Negara Brunei Darussalam 
adalah untuk membantu pertumbuhan 
perkembangan ekonomi negara yang 
bermula sejak zaman residen lagi iaitu 
sekitar tahun 1906 hingga tahun 1983 
dan sehinggalah pada zaman negara 
kita menikmati kemerdekaan Ke-34 
tahun. Pekerja-pekerja asing di Negara 
Brunei Darussalam dalam anggaran 
kaola mencapai ratusan ribu orang ini, 
bekerja dalam berbagai-bagai sektor 
awam dan swasta, syarikat domestik 
dan lain-lain. 
 
1. Yang Berhormat Pengerusi. Kaola 

ingin menghadapkan pertanyaan, 
Negara Brunei Darussalam sebagai 
negara yang mengamalkan dan 
menghayati budaya cara hidup 
kebruneian dan adat resam dengan 
sikap bersopan santun dan berawar 
galat sentiasa menunjukkan rasa 

PAGI HARI SELASA, 25 JAMADILAKHIR 1439 / 13 MAC 2018 
  

 

457 

hormat menghormati dalam sebuah 
negara Melayu Islam Beraja.  
 
Bagi Menanai keharmonian cara 
hidup rakyat Negara Brunei 
Darussalam, apakah ada langkah-
langkah yang diusahakan oleh            
pihak kementerian bagi menjurus ke 
arah memberikan kefahaman 
kepada pekerja-pekerja asing? 
supaya mereka boleh memahami 
mengenai budaya dan sikap serta 
dasar dalam negara agar jangan ada 
yang bertentangan atau menyalahi 
kehendak negara dan masyarakat 
terutama sekali negara kita sebagai 
Negara Zikir yang mengamalkan 
prinsip Melayu Islam Beraja.  
 
Kita berharap dalam perkara ini 
semoga ia juga terkelinga 
sebagaimana mengikut dalam dasar 
pengambilan pekerja asing ke 
Negara Brunei Darussalam agar 
dapat memupuk kesejahteraan, 
keharmonian dan keselamatan; dan 
 

2. Yang Berhormat Pengerusi. Dalam 
perkara Jabatan Imigresen dan 
Pendaftaran Kebangsaan, kaola suka 
ingin bertanya dengan ringkas 
sahaja, mengapakah Penduduk 
Tetap Negara Brunei Darussalam 
dokumen perjalanan ke luar negeri 
yang mereka miliki bertulis dikulit 
buku tersebut, bertulis dengan 
perkataan Sijil Pengenalan? 
Mengapakah tidak ditulis dengan 
perkataan Pasport Penduduk Tetap 
Negara Brunei Darussalam? Mohon 
jua pencerahan.  
 

Sekian sahaja  ُهُ وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَات  
 

Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Terima kasih atas 
soalan yang dikemukakan oleh Yang 
Berhormat Awang Haji Abdul Hamid bin 
Haji Mumin mengenai kehadiran 
pekerja-pekerja asing yang dicadangkan 
perlu pada memupuk keharmonian dan 
kefahaman mengenai kehidupan                      
di Brunei ini, diberi kefahaman 
mengenai budaya, MIB, prinsip-prinsip 
negara dan sebagainya.  
 
Ini adalah satu cadangan yang baik            
dan kita berusaha bagaimana caranya 
untuk melaksanakan perkara ini kerana 
sebagaimana Yang Berhormat nyatakan 
bilangan pekerja asing itu terlalu  ramai 
mengikut tingkat-tingkat mereka.  
 
Perkara yang boleh kita buat             
ialah  untuk melaksanakannya secara 
berperingkat-peringkat tetapi sejauh 
yang kaola tahu Majlis Tertinggi Melayu 
Islam Beraja, pihak Sekretariat majlis ini 
telah pun memberikan penerangan-
penerangan mengenai Melayu Islam 
Beraja ini kepada pengurus-pengurus, 
pengusaha-pengusaha, syarikat-syarikat 
dari luar negeri ini pada tahun 2017   
dan cadangan yang dikemukakan oleh 
Yang Berhormat tadi adalah satu 
cadangan yang baik; dan 
 
Mengenai Imigresen Yang Berhormat 
Pengerusi kaola tidak payah menjawab 
soalan ini dipersilakan untuk membuka 
balik Laporan Penuh (Hansard) 
mengenai dengan Persidangan kitani 
pada Tahun 2017. Kaola telah dengan 
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6. Mengenai bayaran pas pekerja. 
Perkara ini juga akan diteliti kerana 
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mereka berkhidmat itu, bukannya 
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teliti, satu cadangan yang baik untuk 
meningkatkan pendapatan hasil.  

 
Terima kasih Yang Berhormat 
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حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  بسِْمِ ا�ّٰ
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Kebangsaan yang mempunyai 
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Brunei Darussalam dalam anggaran 
kaola mencapai ratusan ribu orang ini, 
bekerja dalam berbagai-bagai sektor 
awam dan swasta, syarikat domestik 
dan lain-lain. 
 
1. Yang Berhormat Pengerusi. Kaola 

ingin menghadapkan pertanyaan, 
Negara Brunei Darussalam sebagai 
negara yang mengamalkan dan 
menghayati budaya cara hidup 
kebruneian dan adat resam dengan 
sikap bersopan santun dan berawar 
galat sentiasa menunjukkan rasa 
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negara Melayu Islam Beraja.  
 
Bagi Menanai keharmonian cara 
hidup rakyat Negara Brunei 
Darussalam, apakah ada langkah-
langkah yang diusahakan oleh            
pihak kementerian bagi menjurus ke 
arah memberikan kefahaman 
kepada pekerja-pekerja asing? 
supaya mereka boleh memahami 
mengenai budaya dan sikap serta 
dasar dalam negara agar jangan ada 
yang bertentangan atau menyalahi 
kehendak negara dan masyarakat 
terutama sekali negara kita sebagai 
Negara Zikir yang mengamalkan 
prinsip Melayu Islam Beraja.  
 
Kita berharap dalam perkara ini 
semoga ia juga terkelinga 
sebagaimana mengikut dalam dasar 
pengambilan pekerja asing ke 
Negara Brunei Darussalam agar 
dapat memupuk kesejahteraan, 
keharmonian dan keselamatan; dan 
 

2. Yang Berhormat Pengerusi. Dalam 
perkara Jabatan Imigresen dan 
Pendaftaran Kebangsaan, kaola suka 
ingin bertanya dengan ringkas 
sahaja, mengapakah Penduduk 
Tetap Negara Brunei Darussalam 
dokumen perjalanan ke luar negeri 
yang mereka miliki bertulis dikulit 
buku tersebut, bertulis dengan 
perkataan Sijil Pengenalan? 
Mengapakah tidak ditulis dengan 
perkataan Pasport Penduduk Tetap 
Negara Brunei Darussalam? Mohon 
jua pencerahan.  
 

Sekian sahaja  ُهُ وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَات  
 

Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Terima kasih atas 
soalan yang dikemukakan oleh Yang 
Berhormat Awang Haji Abdul Hamid bin 
Haji Mumin mengenai kehadiran 
pekerja-pekerja asing yang dicadangkan 
perlu pada memupuk keharmonian dan 
kefahaman mengenai kehidupan                      
di Brunei ini, diberi kefahaman 
mengenai budaya, MIB, prinsip-prinsip 
negara dan sebagainya.  
 
Ini adalah satu cadangan yang baik            
dan kita berusaha bagaimana caranya 
untuk melaksanakan perkara ini kerana 
sebagaimana Yang Berhormat nyatakan 
bilangan pekerja asing itu terlalu  ramai 
mengikut tingkat-tingkat mereka.  
 
Perkara yang boleh kita buat             
ialah  untuk melaksanakannya secara 
berperingkat-peringkat tetapi sejauh 
yang kaola tahu Majlis Tertinggi Melayu 
Islam Beraja, pihak Sekretariat majlis ini 
telah pun memberikan penerangan-
penerangan mengenai Melayu Islam 
Beraja ini kepada pengurus-pengurus, 
pengusaha-pengusaha, syarikat-syarikat 
dari luar negeri ini pada tahun 2017   
dan cadangan yang dikemukakan oleh 
Yang Berhormat tadi adalah satu 
cadangan yang baik; dan 
 
Mengenai Imigresen Yang Berhormat 
Pengerusi kaola tidak payah menjawab 
soalan ini dipersilakan untuk membuka 
balik Laporan Penuh (Hansard) 
mengenai dengan Persidangan kitani 
pada Tahun 2017. Kaola telah dengan 
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berpanjang lebar menerangkan 
mengenai dengan kedudukan ICI. 

  
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri. Sekarang saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Abdul Wahab bin Apong. 
 
Yang Berhormat Awang Haji               
Abdul Wahab bin Apong: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi         
dan Ahli-Ahli Yang Berhormat.                          

السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبرََكَاتهُُ وَ   dan salam 
sejahtera.  Dalam kesempatan ini kaola 
menyentuh beberapa perkara iaitu:- 
 
1. Tajuk SE01A – Jabatan Kementerian 

Hal  Ehwal Dalam Negeri.  ِ  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
Skim Perkhidmatan Jawatan 
Penghulu dan Ketua Kampung telah 
pun dilaksanakan dan 
dikuatkuasakan mulai 23 Disember 
2017. Salah satu daripada syarat 
perkhidmatan tersebut ialah 
penglibatan Penghulu dan Ketua-
Ketua Kampung dipersarakan 
setelah mencapai usia 70 tahun. 
Berbangkit dari syarat tersebut ¾ 
daripada Penghulu dan Ketua 
Kampung seluruh negara yang 
sedang bertugas pada masa ini 
bukan sahaja mencapai 70 tahun 
bahkan hampir 80 tahun. Sementara 
itu di Daerah Tutong sendiri pun 
separuh daripadanya adalah berusia 
70 tahun ke atas. 

Soalan kaola, diambil maklum 
tawaran atau iklan untuk jawatan 
Penghulu dan Ketua Kampung telah 
pun dikeluarkan melalui Surat 
Keliling Kementerian dan Daerah 
dan juga melalui media rasmi 
kerajaan, yang kaola bangkitkan 
andainyalah tidak banyak yang 
memohon jawatan Penghulu dan 
Ketua Kampung kerana termaklum 
dari bertahun-tahun memang tidak 
ada yang memohon mudah-
mudahan sahaja skim yang baharu 
ini ada permohonannya. Andainya 
tidak ada pemohon dan yang 
bersara itu banyak lebih daripada 
separuh. Apakah langkah-langkah 
yang akan diambil oleh Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri. Adakah 
akan memanggil semula yang telah 
bersara ini untuk bertugas semula? 
Seperti mana yang berlaku sebelum 
ini; 
 

2. Kaola menyentuh mengenai SE08A -
Pejabat Daerah Tutong kaola 
menyokong sebenarnya pendapat 
ataupun cadangan daripada Yang 
Berhormat Awang Haji Emran bin 
Haji Sabtu dan juga mengambil 
maklum penerangan daripada            
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri hanya kaola 
menambah sedikit.  
 
Dicadangkan supaya Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri mengenai 
produk ini supaya menyediakan satu 
galeri, ini selalu sudah kitani 
sampaikan dan dipohonkan setiap 
daerah agar dapat produk-produk 
yang telah diusahakan oleh 
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pengusaha-pengusaha mukim dan 
kampung dihantar dan dipasarkan 
ke tempat tersebut kerana sebelum 
ini penghasilan yang diusahakan 
oleh produk-produk mukim dan 
kampung ialah menunggu ekspo dan 
menunggu lawatan dari pembesar 
negara dan lawatan-lawatan yang 
dibuat oleh persatuan-persatuan. 
  
Maka dengan adanya galeri tersebut 
semestinya menempatkan atau 
mengumpul barang-barang produk 
tiap mukim atau kampung ke daerah 
itu dan untuk dipasarkan sama ada 
untuk dilawat oleh pelancong atau 
rakyat Negara Brunei ini sendiri. 

 
     Dicadangkan supaya kementerian 

melalui Jabatan Daerah membantu 
pengusaha produk untuk bergerak 
ke hadapan dengan keluar daripada 
kepompong perniagaan tradisional 
yang hanya pengusaha dan menjual 
produk yang sudah terlalu banyak                  
di pasaran dan juga dipohon nilai 
tambah kegiatan ekonominya seperti 
industri pelancongan, homestay dan 
sebagainya;  

 
3. Kaola juga menyentuh Tajuk SE04A-

Lembaga Bandaran Tutong. Adalah 
dimaklumi kawasan lingkungkan 
perbandaran Tutong pada ketika ini 
sangat kecil iaitu 0.24 kilometer iaitu 
25 hektar dan terhad                   
yang antaranya mengehadkan 
perancangan kemajuan masa 
hadapan yang lebih berkembang. 
Oleh itu, pembesaran kawasan 
lingkungan perbandaran Daerah 
Tutong dari yang sedia ada kepada 
satu kawasan yang bersesuaian 

adalah diperlukan sesuai dengan 
tarafnya sebagai kawasan 
perbandaran dengan kawasan yang 
pesat membangun, pusat 
pentadbiran dengan jumlah 
penduduk yang seimbang.  
 
Jadi cadangan kaola bagaimana 
dihasratkan oleh penduduk mukim 
Daerah Tutong, keluasan dalam 
lingkungan perbandaran Tutong 
seperti mana juga yang pernah 
ditimbulkan pada Permesyuaratan 
Majlis Mesyuarat Negara yang lalu 
supaya dapat akan dipercepatkan 
tindakannya; dan 

 
4. Kaola juga menyentuh mengenai 

dengan Jabatan Buruh. Pada masa 
ini dilihat didapati jurang 
pendapatan semakin membesar 
antara pekerja-pekerja daripada 
Jabatan Perkhidmatan Awam 
dengan pihak swasta. Jadi hamba 
menyokong dan berterima kasih         
di atas penerangan Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
bahawa telah pun menyediakan 
ataupun merundingkan maksimum 
gaji.  

 
Walau bagaimanapun, perlu juga 
dilihat masa bekerja mereka ini 
kerana nampaknya panjang ada 
yang bekerja dari pukul 9.00 pagi 
dan berakhir pukul 9.00 malam. Jadi 
supaya dapat dilihat selain melihat 
dari gaji mereka masa-masa bekerja 
itu pun ataupun waktu bekerja perlu 
juga dilihat.  
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berpanjang lebar menerangkan 
mengenai dengan kedudukan ICI. 

  
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri. Sekarang saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Abdul Wahab bin Apong. 
 
Yang Berhormat Awang Haji               
Abdul Wahab bin Apong: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi         
dan Ahli-Ahli Yang Berhormat.                          

السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبرََكَاتهُُ وَ   dan salam 
sejahtera.  Dalam kesempatan ini kaola 
menyentuh beberapa perkara iaitu:- 
 
1. Tajuk SE01A – Jabatan Kementerian 

Hal  Ehwal Dalam Negeri.  ِ  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
Skim Perkhidmatan Jawatan 
Penghulu dan Ketua Kampung telah 
pun dilaksanakan dan 
dikuatkuasakan mulai 23 Disember 
2017. Salah satu daripada syarat 
perkhidmatan tersebut ialah 
penglibatan Penghulu dan Ketua-
Ketua Kampung dipersarakan 
setelah mencapai usia 70 tahun. 
Berbangkit dari syarat tersebut ¾ 
daripada Penghulu dan Ketua 
Kampung seluruh negara yang 
sedang bertugas pada masa ini 
bukan sahaja mencapai 70 tahun 
bahkan hampir 80 tahun. Sementara 
itu di Daerah Tutong sendiri pun 
separuh daripadanya adalah berusia 
70 tahun ke atas. 

Soalan kaola, diambil maklum 
tawaran atau iklan untuk jawatan 
Penghulu dan Ketua Kampung telah 
pun dikeluarkan melalui Surat 
Keliling Kementerian dan Daerah 
dan juga melalui media rasmi 
kerajaan, yang kaola bangkitkan 
andainyalah tidak banyak yang 
memohon jawatan Penghulu dan 
Ketua Kampung kerana termaklum 
dari bertahun-tahun memang tidak 
ada yang memohon mudah-
mudahan sahaja skim yang baharu 
ini ada permohonannya. Andainya 
tidak ada pemohon dan yang 
bersara itu banyak lebih daripada 
separuh. Apakah langkah-langkah 
yang akan diambil oleh Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri. Adakah 
akan memanggil semula yang telah 
bersara ini untuk bertugas semula? 
Seperti mana yang berlaku sebelum 
ini; 
 

2. Kaola menyentuh mengenai SE08A -
Pejabat Daerah Tutong kaola 
menyokong sebenarnya pendapat 
ataupun cadangan daripada Yang 
Berhormat Awang Haji Emran bin 
Haji Sabtu dan juga mengambil 
maklum penerangan daripada            
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri hanya kaola 
menambah sedikit.  
 
Dicadangkan supaya Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri mengenai 
produk ini supaya menyediakan satu 
galeri, ini selalu sudah kitani 
sampaikan dan dipohonkan setiap 
daerah agar dapat produk-produk 
yang telah diusahakan oleh 

PAGI HARI SELASA, 25 JAMADILAKHIR 1439 / 13 MAC 2018 
  

 

459 

pengusaha-pengusaha mukim dan 
kampung dihantar dan dipasarkan 
ke tempat tersebut kerana sebelum 
ini penghasilan yang diusahakan 
oleh produk-produk mukim dan 
kampung ialah menunggu ekspo dan 
menunggu lawatan dari pembesar 
negara dan lawatan-lawatan yang 
dibuat oleh persatuan-persatuan. 
  
Maka dengan adanya galeri tersebut 
semestinya menempatkan atau 
mengumpul barang-barang produk 
tiap mukim atau kampung ke daerah 
itu dan untuk dipasarkan sama ada 
untuk dilawat oleh pelancong atau 
rakyat Negara Brunei ini sendiri. 

 
     Dicadangkan supaya kementerian 

melalui Jabatan Daerah membantu 
pengusaha produk untuk bergerak 
ke hadapan dengan keluar daripada 
kepompong perniagaan tradisional 
yang hanya pengusaha dan menjual 
produk yang sudah terlalu banyak                  
di pasaran dan juga dipohon nilai 
tambah kegiatan ekonominya seperti 
industri pelancongan, homestay dan 
sebagainya;  

 
3. Kaola juga menyentuh Tajuk SE04A-

Lembaga Bandaran Tutong. Adalah 
dimaklumi kawasan lingkungkan 
perbandaran Tutong pada ketika ini 
sangat kecil iaitu 0.24 kilometer iaitu 
25 hektar dan terhad                   
yang antaranya mengehadkan 
perancangan kemajuan masa 
hadapan yang lebih berkembang. 
Oleh itu, pembesaran kawasan 
lingkungan perbandaran Daerah 
Tutong dari yang sedia ada kepada 
satu kawasan yang bersesuaian 

adalah diperlukan sesuai dengan 
tarafnya sebagai kawasan 
perbandaran dengan kawasan yang 
pesat membangun, pusat 
pentadbiran dengan jumlah 
penduduk yang seimbang.  
 
Jadi cadangan kaola bagaimana 
dihasratkan oleh penduduk mukim 
Daerah Tutong, keluasan dalam 
lingkungan perbandaran Tutong 
seperti mana juga yang pernah 
ditimbulkan pada Permesyuaratan 
Majlis Mesyuarat Negara yang lalu 
supaya dapat akan dipercepatkan 
tindakannya; dan 

 
4. Kaola juga menyentuh mengenai 

dengan Jabatan Buruh. Pada masa 
ini dilihat didapati jurang 
pendapatan semakin membesar 
antara pekerja-pekerja daripada 
Jabatan Perkhidmatan Awam 
dengan pihak swasta. Jadi hamba 
menyokong dan berterima kasih         
di atas penerangan Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
bahawa telah pun menyediakan 
ataupun merundingkan maksimum 
gaji.  

 
Walau bagaimanapun, perlu juga 
dilihat masa bekerja mereka ini 
kerana nampaknya panjang ada 
yang bekerja dari pukul 9.00 pagi 
dan berakhir pukul 9.00 malam. Jadi 
supaya dapat dilihat selain melihat 
dari gaji mereka masa-masa bekerja 
itu pun ataupun waktu bekerja perlu 
juga dilihat.  

 



PAGI HARI SELASA, 25 JAMADILAKHIR 1439 / 13 MAC 2018 
  

 

460 

Demikianlah yang saya sampaikan. 
Terima kasih. 

Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
pada Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Wahab bin Apong di atas soalan-soalan 
yang dikemukakan: 
 
1. Mengenai pelaksanaan Skim 

Perkhidmatan Penghulu dan Ketua 
Kampung 2017 dan terdapatnya 
menurut syarat-syarat perkhidmatan 
itu sebilangan Ketua Kampung dan 
Penghulu yang sudah mencapai 
umur 70 tahun dan lebih untuk 
dibersarakan. Dalam perkara ini 
Yang Berhormat bertanya sama            
ada mereka itu diambil bertugas 
semula atau apakah rancangan yang 
dikendalikan oleh Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri.  
 
Sehubungan dengan itu, perkara ini 
telah pun diteliti dan masih diteliti 
oleh Lembaga Perjawatan Penghulu 
dan Ketua Kampung untuk mencari 
apakah pilihan-pilihan option yang 
terbaik bagi menangani masalah 
persaraan Penghulu dan Ketua 
Kampung.  
 
Salah satu daripada option ialah 
bahawa jawatan Penghulu dan 
Ketua Kampung buat sementara 
waktu boleh dipangku.  Kalau Ketua 
Kampung pada masa ini Ahli-Ahli 
Majlis Perundingan Kampung yang 
disokong boleh juga memangku 
jawatan Ketua Kampung.  Jadi ada 
option-option tertentu yang belum 

dapat saya kongsikan di dalam 
Dewan ini; 

 
2. Mengenai Satu Kampung Satu 

Produk cadangan untuk setiap 
daerah menyediakan tempat.  
Sebenarnya ada sudah tempat ini, 
cuma tempat itu barangkali kurang 
strategik umpamanya Daerah            
Belait dan Tutong ditempatkan                  
di Pejabat Daerah. Berlainan dengan 
Daerah Temburong terdapat ruang 
kedai di Bangar sendiri.   
 
Di Bandar Seri Begawan ini, mereka 
juga telah pun berusaha selain 
menunggu adanya satu tempat khas 
ini melalui perniagaan cube dan 
baru-baru ini iaitu tahun lepas 
pengusaha mendapat tempat                       
di Lapangan Dewan Berlepas, 
Lapangan Terbang Antarabangsa 
produk-produk Satu Kampung Satu 
Produk dijual di sana.   
 
Mengikut pengusaha kedai ini, 
produk-produk ini laris khususnya 
dari pelancong-pelancong luar 
negeri. “Jadi saya cuba dan             
mahu produk ini dalam bilangan ini 
esok.”  Maaf ya, pihak pembekal 
tidak dapat membekalkan kalau 
diberi masa singkat.  Beri saya masa 
3 atau 4 hari baru saya boleh 
membekalkan.” 

 
     Jadi walau pun sudah ada 

misalannya tempat, masalahnya 
ialah ada pihak pengusaha yang 
sudah tahu akan saluran untuk 
memasarkan produk mereka, 
mereka mestilah juga bersedia untuk 
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membekalkan produk-produk itu.  
Bila saya tanya, berapa lama mereka 
mesti menunggu bayarannya?          
2 minggu kami akan bayar.  

 
     Jadi kaola berharap semoga 

pengusaha-pengusaha Satu 
Kampung Satu Produk akan dapat 
memanfaatkan khususnya ruang 
kedai yang terdapat di Dewan 
Berlepas, Lapangan Terbang 
Antarabangsa, Negara Brunei 
Darussalam;  

 
3. Mengenai Lembaga Bandaran 

Daerah Tutong bahawa kawasan 
Lembaga Bandaran ini adalah kecil 
0.24 kilometer sahaja dan Lembaga 
Bandaran Tutong telah pun 
membincangkan dalam Lembaga 
Bandaran cadangan untuk 
membesarkan Kawasan Lembaga 
Bandaran Daerah Tutong atas 
sebab-sebab atau pun tujuan-tujuan 
tertentu.   
 
Tetapi perkara ini sedang diteliti  
oleh pihak Lembaga Bandaran.  
Walau bagaimanapun, dalam usaha 
kitani untuk membesarkan Kawasan 
Lembaga Bandaran, perkara yang 
penting untuk kita lihat, apakah 
value added, apakah kelebihan bagi 
penduduk yang bermastautin                    
di Kawasan yang sudah nanti 
diisytiharkan sebagai Kawasan 
Lembaga Bandaran. 
 
Kita sudah mempunyai rancangan 
peluasan Bandar Seri Begawan pada 
masa ini yang belum kaola akui 
dapat dilaksanakan sepenuhnya dari 

segi hasrat kita, jadi kita tidak mahu 
perkara ini berulang kali kedua.  Ini 
adalah satu pengajaran kepada kita.  
Dalam membuat satu cadangan itu 
kita mesti memastikan apakah           
nilai tambah bagi kawasan yang 
akan kita isytiharkan atau luaskan 
bagi meliputi kawasan Lembaga 
Bandaran; dan 
 

4. Perkara yang terakhir jurang 
pendapatan perkhidmatan awam 
dan swasta, kaola sebelum ini 
mengongsikan mengenai cadangan 
gaji minimum yang sedang diteliti.  
Tetapi masa waktu bekerja 
sebenarnya ditetapkan oleh Akta 
Buruh.  Kaola ingin mengongsikan 
dalam pemeriksaan Jabatan Buruh 
ke syarikat-syarikat di negara ini ada 
didapati kesalahan-kesalahan yang 
dilakukan kerana bekerja lebih  
masa dari yang ditetapkan.   
 
Syarikat-syarikat tertentu itu telah 
pun dikenakan denda oleh Jabatan 
Buruh.  Jika misalannya pekerja 
mendapati mereka ini lebih bekerja 
daripada yang sepatutnya mereka 
boleh melaporkan perkara itu 
kepada Jabatan Buruh.   
 
Mengikut Perintah Pekerjaan, 
seorang pekerja hanya bekerja 
selama 8 jam sehari, dan 
maksimumnya ialah 12 jam iaitu                  
4 jam extra dikira sebagai lebih 
masa.  Sekiranya ada perkara di luar 
daripada ini mereka boleh 
menghadapkan aduannya kepada 
Jabatan Buruh dan Jabatan Buruh 
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Demikianlah yang saya sampaikan. 
Terima kasih. 

Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
pada Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Wahab bin Apong di atas soalan-soalan 
yang dikemukakan: 
 
1. Mengenai pelaksanaan Skim 

Perkhidmatan Penghulu dan Ketua 
Kampung 2017 dan terdapatnya 
menurut syarat-syarat perkhidmatan 
itu sebilangan Ketua Kampung dan 
Penghulu yang sudah mencapai 
umur 70 tahun dan lebih untuk 
dibersarakan. Dalam perkara ini 
Yang Berhormat bertanya sama            
ada mereka itu diambil bertugas 
semula atau apakah rancangan yang 
dikendalikan oleh Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri.  
 
Sehubungan dengan itu, perkara ini 
telah pun diteliti dan masih diteliti 
oleh Lembaga Perjawatan Penghulu 
dan Ketua Kampung untuk mencari 
apakah pilihan-pilihan option yang 
terbaik bagi menangani masalah 
persaraan Penghulu dan Ketua 
Kampung.  
 
Salah satu daripada option ialah 
bahawa jawatan Penghulu dan 
Ketua Kampung buat sementara 
waktu boleh dipangku.  Kalau Ketua 
Kampung pada masa ini Ahli-Ahli 
Majlis Perundingan Kampung yang 
disokong boleh juga memangku 
jawatan Ketua Kampung.  Jadi ada 
option-option tertentu yang belum 

dapat saya kongsikan di dalam 
Dewan ini; 

 
2. Mengenai Satu Kampung Satu 

Produk cadangan untuk setiap 
daerah menyediakan tempat.  
Sebenarnya ada sudah tempat ini, 
cuma tempat itu barangkali kurang 
strategik umpamanya Daerah            
Belait dan Tutong ditempatkan                  
di Pejabat Daerah. Berlainan dengan 
Daerah Temburong terdapat ruang 
kedai di Bangar sendiri.   
 
Di Bandar Seri Begawan ini, mereka 
juga telah pun berusaha selain 
menunggu adanya satu tempat khas 
ini melalui perniagaan cube dan 
baru-baru ini iaitu tahun lepas 
pengusaha mendapat tempat                       
di Lapangan Dewan Berlepas, 
Lapangan Terbang Antarabangsa 
produk-produk Satu Kampung Satu 
Produk dijual di sana.   
 
Mengikut pengusaha kedai ini, 
produk-produk ini laris khususnya 
dari pelancong-pelancong luar 
negeri. “Jadi saya cuba dan             
mahu produk ini dalam bilangan ini 
esok.”  Maaf ya, pihak pembekal 
tidak dapat membekalkan kalau 
diberi masa singkat.  Beri saya masa 
3 atau 4 hari baru saya boleh 
membekalkan.” 

 
     Jadi walau pun sudah ada 

misalannya tempat, masalahnya 
ialah ada pihak pengusaha yang 
sudah tahu akan saluran untuk 
memasarkan produk mereka, 
mereka mestilah juga bersedia untuk 
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membekalkan produk-produk itu.  
Bila saya tanya, berapa lama mereka 
mesti menunggu bayarannya?          
2 minggu kami akan bayar.  

 
     Jadi kaola berharap semoga 

pengusaha-pengusaha Satu 
Kampung Satu Produk akan dapat 
memanfaatkan khususnya ruang 
kedai yang terdapat di Dewan 
Berlepas, Lapangan Terbang 
Antarabangsa, Negara Brunei 
Darussalam;  

 
3. Mengenai Lembaga Bandaran 

Daerah Tutong bahawa kawasan 
Lembaga Bandaran ini adalah kecil 
0.24 kilometer sahaja dan Lembaga 
Bandaran Tutong telah pun 
membincangkan dalam Lembaga 
Bandaran cadangan untuk 
membesarkan Kawasan Lembaga 
Bandaran Daerah Tutong atas 
sebab-sebab atau pun tujuan-tujuan 
tertentu.   
 
Tetapi perkara ini sedang diteliti  
oleh pihak Lembaga Bandaran.  
Walau bagaimanapun, dalam usaha 
kitani untuk membesarkan Kawasan 
Lembaga Bandaran, perkara yang 
penting untuk kita lihat, apakah 
value added, apakah kelebihan bagi 
penduduk yang bermastautin                    
di Kawasan yang sudah nanti 
diisytiharkan sebagai Kawasan 
Lembaga Bandaran. 
 
Kita sudah mempunyai rancangan 
peluasan Bandar Seri Begawan pada 
masa ini yang belum kaola akui 
dapat dilaksanakan sepenuhnya dari 

segi hasrat kita, jadi kita tidak mahu 
perkara ini berulang kali kedua.  Ini 
adalah satu pengajaran kepada kita.  
Dalam membuat satu cadangan itu 
kita mesti memastikan apakah           
nilai tambah bagi kawasan yang 
akan kita isytiharkan atau luaskan 
bagi meliputi kawasan Lembaga 
Bandaran; dan 
 

4. Perkara yang terakhir jurang 
pendapatan perkhidmatan awam 
dan swasta, kaola sebelum ini 
mengongsikan mengenai cadangan 
gaji minimum yang sedang diteliti.  
Tetapi masa waktu bekerja 
sebenarnya ditetapkan oleh Akta 
Buruh.  Kaola ingin mengongsikan 
dalam pemeriksaan Jabatan Buruh 
ke syarikat-syarikat di negara ini ada 
didapati kesalahan-kesalahan yang 
dilakukan kerana bekerja lebih  
masa dari yang ditetapkan.   
 
Syarikat-syarikat tertentu itu telah 
pun dikenakan denda oleh Jabatan 
Buruh.  Jika misalannya pekerja 
mendapati mereka ini lebih bekerja 
daripada yang sepatutnya mereka 
boleh melaporkan perkara itu 
kepada Jabatan Buruh.   
 
Mengikut Perintah Pekerjaan, 
seorang pekerja hanya bekerja 
selama 8 jam sehari, dan 
maksimumnya ialah 12 jam iaitu                  
4 jam extra dikira sebagai lebih 
masa.  Sekiranya ada perkara di luar 
daripada ini mereka boleh 
menghadapkan aduannya kepada 
Jabatan Buruh dan Jabatan Buruh 
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akan mengambil tindakan yang 
bersesuaian.   
 

Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 

 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Pengiran 
Haji Mohamed bin Pengiran Haji Osman 
@ Othman. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji 
Mohamed bin Pengiran Haji Osman 
@ Othman: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.   
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera.  Lebih dahulu saya 
merakamkan ribuan terima kasih atas 
mukadimah yang disampaikan oleh 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri semalam.  Yang 
Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli              
Yang Berhormat yang dirahmati Allah 
dan yang dihormati sekalian:-   
 
1. Saya ingin menyentuh Tajuk SE05A 

- Jabatan Buruh. Berita mengenai 
bayaran proses mendatangkan  
amah ditentukan oleh Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri pada             
kadar $1,500. Nampaknya disambut 
baik oleh orang ramai.  Oleh yang 
demikian, saya sukacita mendapat 
penjelasan, bila kiranya perkara          
ini akan dapat dimulakan? dan 
Apakah kedudukan ataupun 
peraturan tentang pengambilan ini 
kepada ejen; 

 
2. Saya juga akan menyentuh 

mengenai Tajuk SE02A - Lembaga 

Bandaran Bandar Seri Begawan.  
Kita sangat berbangga bandar kita 
iaitu Bandar Seri Begawan yang 
telah diiktiraf sebagai liveable city 
yang ketiga di Asia Tenggara 
selepas Singapura dan Kuala Lumpur 
manakala Bandar Seri Begawan  
juga ditempatkan di tangga Ke-100 
dalam global ranking of most 
liveable city seperti mana yang 
dilaporkan oleh Global Liveablility 
Ranking Report by Economist 
Intelligent Unit (EIU). Bagi tahun 
2017 Bandar Seri Begawan 
ditempatkan di hadapan Bangkok 
iaitu 102, Jakarta 118, Ho Chi Minh 
122 dan Phnom Penh 123 iaitu 
peningkatan infrastruktur telah 
banyak membantu peningkatan 
tangga ini. 

 
Sehubungan dengan itu, kita 
amatlah menaruh harapan agar 
komuniti dan masyarakat yang diam 
dalam kawasan bandar akan 
berupaya dan berdaya tahan dalam 
memastikan keadaan infrastruktur 
dan prasarana  dipelihara malahan 
para pemaju tuan punya hartanah 
bangunan-bangunan dan kompleks-
kompleks perniagaan dan apartment 
akan dapat dipelihara setiap masa.  
 
Kita mahu semua prasarana akan 
berada dalam keadaan baik dan 
cantik. Kita amat sedih apabila 
melihat keadaan infrastruktur dan 
prasarana dalam bandar tidak 
terurus dan terbiar. Ini akan 
menyebabkan imej bandar terjejas 
dan seterusnya menyebabkan nilai 
harta tanah akan dipreside. 
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Persoalannya apakah tindakan 
Lembaga Bandaran Bandar Seri 
Begawan dalam memastikan 
infrastruktur dan prasarana kawasan 
perbandaran, lebih lagi bangunan-
bangunan yang dilihat terbiar,  
kotor, usang dan tidak dipelihara, 
diambil perhatian. 
 
Akta Building Control telah pun 
diluluskan, kenapakah akta ini tidak 
dikuatkuasakan bagi memastikan 
perkara ini ditangani oleh                       
tuan punya hartanah supaya   
mereka bertanggungjawab dalam 
memastikan bangunan dipelihara 
dan sekali gus menjaga imej 
bandar?; 

 
3. Seterusnya Yang Berhormat 

Pengerusi. Saya akan menyentuh 
mengenai Tajuk SE02A - Lembaga 
Bandaran Bandar Seri Begawan. Jika 
kita perhatikan tempat-tempat 
meletakkan kereta atau parking 
space di Bandar Seri Begawan pada 
tempat-tempat yang tertentu penuh 
dan susah untuk pemandu mencari 
tempat-tempat yang kosong. Kaola 
ingin bertanya apakah ada peraturan 
yang membenarkan tuan punya 
kedai meletakkan tanda-tanda atau 
cone untuk tidak membenarkan atau 
dilarang memasuki atau meletak 
kereta di tempat yang kosong itu?; 
dan   

 
4. Seterusnya saya juga ingin 

meneruskan perbahasan dan 
persoalan ini mungkin soalan ini  
ada relevan dengan Kementerian 
Perhubungan. Terdapat beberapa 

bengkel kereta dan sebagainya 
nampak beroperasi dengan tidak 
mengambil endah akan alam sekitar.  

 
Antaranya membuang minyak terus 
ke longkang-longkang, membaiki 
kereta-kereta di letak kereta awam, 
meletakkan kereta di laluan 
perjalanan kaki dan sebagainya. 
Sukacita saya ingin mengetahui 
apakah syarat-syarat yang 
dikenakan pada masa ini supaya 
bengkel-bengkel kereta ini 
beroperasi dengan tidak 
mencemarkan keindahan alam 
sekitar, tidak mengganggu laluan 
dan tidak menjejaskan tempat letak 
kereta dan juga laluan pejalan kaki?; 
 

5. Yang Berhormat Pengerusi. Saya 
juga ingin meneruskan perbahasan 
dan persoalan ini mengenai barang-
barang tiruan. Saya menyentuh 
kepada Tajuk SE06A - Pejabat 
Daerah Brunei dan Muara. Negara 
kita antara banyak negara yang 
memeterai perjanjian tentang 
barang-barang tiruan. Sukacita ingin 
mengetahui agensi manakah yang 
mengambil tindakan ke atas 
perniagaan yang menjual barang-
barang tiruan?; dan 

 
6. Yang Berhormat Pengerusi. 

Mengenai Penguatkuasa Jabatan 
Daerah Brunei dan Muara. Saya 
merakamkan dan mengucapkan 
ribuan terima kasih setinggi-
tingginya kepada pegawai-pegawai 
dan kakitangan Penguatkuasa 
Jabatan Daerah Brunei dan Muara 
kerana telah mendapati ada syarikat 
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akan mengambil tindakan yang 
bersesuaian.   
 

Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 

 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Pengiran 
Haji Mohamed bin Pengiran Haji Osman 
@ Othman. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji 
Mohamed bin Pengiran Haji Osman 
@ Othman: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.   
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera.  Lebih dahulu saya 
merakamkan ribuan terima kasih atas 
mukadimah yang disampaikan oleh 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri semalam.  Yang 
Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli              
Yang Berhormat yang dirahmati Allah 
dan yang dihormati sekalian:-   
 
1. Saya ingin menyentuh Tajuk SE05A 

- Jabatan Buruh. Berita mengenai 
bayaran proses mendatangkan  
amah ditentukan oleh Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri pada             
kadar $1,500. Nampaknya disambut 
baik oleh orang ramai.  Oleh yang 
demikian, saya sukacita mendapat 
penjelasan, bila kiranya perkara          
ini akan dapat dimulakan? dan 
Apakah kedudukan ataupun 
peraturan tentang pengambilan ini 
kepada ejen; 

 
2. Saya juga akan menyentuh 

mengenai Tajuk SE02A - Lembaga 

Bandaran Bandar Seri Begawan.  
Kita sangat berbangga bandar kita 
iaitu Bandar Seri Begawan yang 
telah diiktiraf sebagai liveable city 
yang ketiga di Asia Tenggara 
selepas Singapura dan Kuala Lumpur 
manakala Bandar Seri Begawan  
juga ditempatkan di tangga Ke-100 
dalam global ranking of most 
liveable city seperti mana yang 
dilaporkan oleh Global Liveablility 
Ranking Report by Economist 
Intelligent Unit (EIU). Bagi tahun 
2017 Bandar Seri Begawan 
ditempatkan di hadapan Bangkok 
iaitu 102, Jakarta 118, Ho Chi Minh 
122 dan Phnom Penh 123 iaitu 
peningkatan infrastruktur telah 
banyak membantu peningkatan 
tangga ini. 

 
Sehubungan dengan itu, kita 
amatlah menaruh harapan agar 
komuniti dan masyarakat yang diam 
dalam kawasan bandar akan 
berupaya dan berdaya tahan dalam 
memastikan keadaan infrastruktur 
dan prasarana  dipelihara malahan 
para pemaju tuan punya hartanah 
bangunan-bangunan dan kompleks-
kompleks perniagaan dan apartment 
akan dapat dipelihara setiap masa.  
 
Kita mahu semua prasarana akan 
berada dalam keadaan baik dan 
cantik. Kita amat sedih apabila 
melihat keadaan infrastruktur dan 
prasarana dalam bandar tidak 
terurus dan terbiar. Ini akan 
menyebabkan imej bandar terjejas 
dan seterusnya menyebabkan nilai 
harta tanah akan dipreside. 
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Persoalannya apakah tindakan 
Lembaga Bandaran Bandar Seri 
Begawan dalam memastikan 
infrastruktur dan prasarana kawasan 
perbandaran, lebih lagi bangunan-
bangunan yang dilihat terbiar,  
kotor, usang dan tidak dipelihara, 
diambil perhatian. 
 
Akta Building Control telah pun 
diluluskan, kenapakah akta ini tidak 
dikuatkuasakan bagi memastikan 
perkara ini ditangani oleh                       
tuan punya hartanah supaya   
mereka bertanggungjawab dalam 
memastikan bangunan dipelihara 
dan sekali gus menjaga imej 
bandar?; 

 
3. Seterusnya Yang Berhormat 

Pengerusi. Saya akan menyentuh 
mengenai Tajuk SE02A - Lembaga 
Bandaran Bandar Seri Begawan. Jika 
kita perhatikan tempat-tempat 
meletakkan kereta atau parking 
space di Bandar Seri Begawan pada 
tempat-tempat yang tertentu penuh 
dan susah untuk pemandu mencari 
tempat-tempat yang kosong. Kaola 
ingin bertanya apakah ada peraturan 
yang membenarkan tuan punya 
kedai meletakkan tanda-tanda atau 
cone untuk tidak membenarkan atau 
dilarang memasuki atau meletak 
kereta di tempat yang kosong itu?; 
dan   

 
4. Seterusnya saya juga ingin 

meneruskan perbahasan dan 
persoalan ini mungkin soalan ini  
ada relevan dengan Kementerian 
Perhubungan. Terdapat beberapa 

bengkel kereta dan sebagainya 
nampak beroperasi dengan tidak 
mengambil endah akan alam sekitar.  

 
Antaranya membuang minyak terus 
ke longkang-longkang, membaiki 
kereta-kereta di letak kereta awam, 
meletakkan kereta di laluan 
perjalanan kaki dan sebagainya. 
Sukacita saya ingin mengetahui 
apakah syarat-syarat yang 
dikenakan pada masa ini supaya 
bengkel-bengkel kereta ini 
beroperasi dengan tidak 
mencemarkan keindahan alam 
sekitar, tidak mengganggu laluan 
dan tidak menjejaskan tempat letak 
kereta dan juga laluan pejalan kaki?; 
 

5. Yang Berhormat Pengerusi. Saya 
juga ingin meneruskan perbahasan 
dan persoalan ini mengenai barang-
barang tiruan. Saya menyentuh 
kepada Tajuk SE06A - Pejabat 
Daerah Brunei dan Muara. Negara 
kita antara banyak negara yang 
memeterai perjanjian tentang 
barang-barang tiruan. Sukacita ingin 
mengetahui agensi manakah yang 
mengambil tindakan ke atas 
perniagaan yang menjual barang-
barang tiruan?; dan 

 
6. Yang Berhormat Pengerusi. 

Mengenai Penguatkuasa Jabatan 
Daerah Brunei dan Muara. Saya 
merakamkan dan mengucapkan 
ribuan terima kasih setinggi-
tingginya kepada pegawai-pegawai 
dan kakitangan Penguatkuasa 
Jabatan Daerah Brunei dan Muara 
kerana telah mendapati ada syarikat 
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yang melonggokkan sampah                    
di kawasan Jalan Perusahaan Muara 
dan dikenakan dengan hukuman 
kompaun sebanyak $500.00. 

 
     Dalam Dewan yang mulia ini saya 

sendiri ingin juga mengetahui 
mengenai tugas-tugas Penguat- 
kuasa di Jabatan Daerah Brunei dan 
Muara dan Lembaga Bandaran. Perlu 
juga kita menilai semula dengan 
tugas-tugas dan tanggungjawab 
Penguatkuasa bahawa mereka ini 
berhadapan dengan risiko yang 
tinggi dan membahayakan kepada 
penguatkuasa iaitu sering diherdik, 
dimaki hamun dan adakalanya 
diugut apabila menjelaskan tugas-
tugas penguatkuasaan mereka. 
Mereka ini bertugas lebih masa dan 
ada tidak mengira hari-hari mereka 
bertugas. 

 
     Dalam Dewan yang mulia ini, Yang 

Berhormat Pengerusi kaola                    
ingin mencadangkan supaya  
pekerja ataupun pegawai-pegawai 
kakitangan Penguatkuasa Jabatan 
Daerah Brunei dan Muara dan 
Lembaga Bandaran ini akan 
diberikan pertimbangan untuk 
mendapatkan Elaun Khas bagi 
mereka yang bertugas sebagai 
Penguatkuasa; 

 
7. Seterusnya Yang Berhormat 

Pengerusi. Kaola sendiri ingin 
menyentuh mengenai Pasar Pantai 
Serasa yang ada pada masa ini yang 
dilihat dengan tidak membetulkan 
peraturan-peraturan yang sedia ada 
pada masa ini. Kaola melihat 

keadaan nelayan-nelayan yang 
berniaga di sana bahawa mereka ini 
tidak ditangani oleh pihak kerajaan.  
 
Walaupun bangunan yang 
disediakan untuk berniaga tetapi 
keadaan yang sedemikian tidak 
memadai kepada nelayan-nelayan 
yang menjual barang perniagaan 
mereka seperti ikan. Perkara ini 
telah pun diusulkan dalam 
permuzakarahan baru-baru ini dan 
saya sendiri ingin menyentuh 
mengenai perkara ini dalam Dewan 
yang mulia ini untuk memohon 
pertimbangan supaya pihak-pihak 
berkenaan melihat balik 
kesesuaiannya untuk membawa 
peniaga-peniaga ini duduk dalam 
keselesaan yang terbaik.  Saya 
percaya dengan adanya tempat ini, 
memang keadaan mereka akan 
selesa dan memberikan imej yang 
baik kepada peniaga ikan nanti,       
 ُ    .إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
 

Sekian, Yang Berhormat Pengerusi.  
Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima              
kasih juga kepada Yang Berhormat 
Pengiran Haji Mohamed bin Pengiran 
Haji Osman @ Othman, yang telah pun 
mengemukakan beberapa soalan:- 
 
1. Mengenai statistik perkembangan 

tawaran mendapatkan perkhidmatan 
domestik dengan harga maksimum 
B$1,500.00. Jabatan Buruh telah 
mengeluarkan tawaran kepada 
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mana-mana syarikat yang berminat 
untuk membekalkan pekerja 
domestik pada harga B$1,500.00 
yang tawaran berkenaan telah pun 
ditutup pada akhir bulan Disember 
2017.  Dari tawaran tersebut, kita 
telah menerima sebanyak 10 buah 
syarikat yang memberikan tawaran. 

 
Jabatan Buruh telah pun memanggil 
kesemua syarikat yang ikut serta               
itu dan mengadakan temuduga.  
Enam kriteria digunakan untuk 
menilai syarikat-syarikat berkenaan, 
antaranya ialah pengalaman, proses 
dan pengetahuan undang-undang, 
persediaan syarikat dan 
akauntabiliti, memenuhi syarat-
syarat utama iaitu setiap kriteria 
diberikan pemarkahan yang 
tertentu.   
 
Hasil dari temuduga ini, sebanyak  8 
buah syarikat yang berpotensi untuk 
diberikan lesen agensi pekerjaan 
bagi membekalkan pekerja domestik 
pada kadar harga yang ditetapkan.   
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  Jabatan 
Buruh sedang dalam proses akhir 
bagi melantik syarikat-syarikat 
tersebut tertakluk kepada kecepatan 
syarikat-syarikat berkenaan 
melaksanakan keperluan-keperluan 
tertentu seperti menyediakan 
premis-premis perniagaan, membuat 
pembayaran wang cagaran dan 
seumpamanya dan syarikat-syarikat 
ini diberikan tempoh tertentu untuk 
melaksanakannya.  ُ  Jabatan ,إِنْ شَاءَ ا�ّٰ

Buruh akan memberigakan atau 
memaklumkan kepada orang ramai 
berkenaan dengan syarikat-syarikat 
yang akan dilantik melalui media 
massa. 
 
Dalam pada itu, kementerian juga 
memohon kerjasama orang ramai 
untuk terus melaporkan kepada 
Jabatan Buruh dengan segeranya 
jika terdapat syarikat-syarikat yang 
diberikan lesen agensi pekerjaan ini 
gagal untuk memenuhi syarat-syarat 
utama yang ditetapkan bagi 
membolehkan jabatan berkenaan 
mengambil tindakan-tindakan yang 
sewajarnya; 
 

2. Mengenai Lembaga Bandaran 
Bandar Seri Begawan, infrastruktur 
terpelihara, prasarana yang baik, 
menjaga imejnya.  Apakah tindakan 
Lembaga Bandaran terhadap 
infrastruktur bangunan-bangunan 
yang terbiar? 
 
Lembaga Bandaran boleh 
menasihatkan tuan-tuan punya 
bangunan untuk membaik pulih 
keadaan bangunan-bangunan itu.  
Sebagaimana Yang Berhormat 
katakan tadi, bangunan-bangunan 
ini adalah di bawah Akta Building 
Control di bawah agensi yang lain, 
dan bukannya Lembaga Bandaran;   
 

3. Demikian juga tempat letak kereta, 
ini mengikut peraturan-peraturan 
yang ditetapkan oleh ABCi.   
 

4. Mengenai bengkel-bengkel kereta, 
sebagaimana yang perhatikan dalam 
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yang melonggokkan sampah                    
di kawasan Jalan Perusahaan Muara 
dan dikenakan dengan hukuman 
kompaun sebanyak $500.00. 

 
     Dalam Dewan yang mulia ini saya 

sendiri ingin juga mengetahui 
mengenai tugas-tugas Penguat- 
kuasa di Jabatan Daerah Brunei dan 
Muara dan Lembaga Bandaran. Perlu 
juga kita menilai semula dengan 
tugas-tugas dan tanggungjawab 
Penguatkuasa bahawa mereka ini 
berhadapan dengan risiko yang 
tinggi dan membahayakan kepada 
penguatkuasa iaitu sering diherdik, 
dimaki hamun dan adakalanya 
diugut apabila menjelaskan tugas-
tugas penguatkuasaan mereka. 
Mereka ini bertugas lebih masa dan 
ada tidak mengira hari-hari mereka 
bertugas. 

 
     Dalam Dewan yang mulia ini, Yang 

Berhormat Pengerusi kaola                    
ingin mencadangkan supaya  
pekerja ataupun pegawai-pegawai 
kakitangan Penguatkuasa Jabatan 
Daerah Brunei dan Muara dan 
Lembaga Bandaran ini akan 
diberikan pertimbangan untuk 
mendapatkan Elaun Khas bagi 
mereka yang bertugas sebagai 
Penguatkuasa; 

 
7. Seterusnya Yang Berhormat 

Pengerusi. Kaola sendiri ingin 
menyentuh mengenai Pasar Pantai 
Serasa yang ada pada masa ini yang 
dilihat dengan tidak membetulkan 
peraturan-peraturan yang sedia ada 
pada masa ini. Kaola melihat 

keadaan nelayan-nelayan yang 
berniaga di sana bahawa mereka ini 
tidak ditangani oleh pihak kerajaan.  
 
Walaupun bangunan yang 
disediakan untuk berniaga tetapi 
keadaan yang sedemikian tidak 
memadai kepada nelayan-nelayan 
yang menjual barang perniagaan 
mereka seperti ikan. Perkara ini 
telah pun diusulkan dalam 
permuzakarahan baru-baru ini dan 
saya sendiri ingin menyentuh 
mengenai perkara ini dalam Dewan 
yang mulia ini untuk memohon 
pertimbangan supaya pihak-pihak 
berkenaan melihat balik 
kesesuaiannya untuk membawa 
peniaga-peniaga ini duduk dalam 
keselesaan yang terbaik.  Saya 
percaya dengan adanya tempat ini, 
memang keadaan mereka akan 
selesa dan memberikan imej yang 
baik kepada peniaga ikan nanti,       
 ُ    .إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
 

Sekian, Yang Berhormat Pengerusi.  
Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima              
kasih juga kepada Yang Berhormat 
Pengiran Haji Mohamed bin Pengiran 
Haji Osman @ Othman, yang telah pun 
mengemukakan beberapa soalan:- 
 
1. Mengenai statistik perkembangan 

tawaran mendapatkan perkhidmatan 
domestik dengan harga maksimum 
B$1,500.00. Jabatan Buruh telah 
mengeluarkan tawaran kepada 
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mana-mana syarikat yang berminat 
untuk membekalkan pekerja 
domestik pada harga B$1,500.00 
yang tawaran berkenaan telah pun 
ditutup pada akhir bulan Disember 
2017.  Dari tawaran tersebut, kita 
telah menerima sebanyak 10 buah 
syarikat yang memberikan tawaran. 

 
Jabatan Buruh telah pun memanggil 
kesemua syarikat yang ikut serta               
itu dan mengadakan temuduga.  
Enam kriteria digunakan untuk 
menilai syarikat-syarikat berkenaan, 
antaranya ialah pengalaman, proses 
dan pengetahuan undang-undang, 
persediaan syarikat dan 
akauntabiliti, memenuhi syarat-
syarat utama iaitu setiap kriteria 
diberikan pemarkahan yang 
tertentu.   
 
Hasil dari temuduga ini, sebanyak  8 
buah syarikat yang berpotensi untuk 
diberikan lesen agensi pekerjaan 
bagi membekalkan pekerja domestik 
pada kadar harga yang ditetapkan.   
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  Jabatan 
Buruh sedang dalam proses akhir 
bagi melantik syarikat-syarikat 
tersebut tertakluk kepada kecepatan 
syarikat-syarikat berkenaan 
melaksanakan keperluan-keperluan 
tertentu seperti menyediakan 
premis-premis perniagaan, membuat 
pembayaran wang cagaran dan 
seumpamanya dan syarikat-syarikat 
ini diberikan tempoh tertentu untuk 
melaksanakannya.  ُ  Jabatan ,إِنْ شَاءَ ا�ّٰ

Buruh akan memberigakan atau 
memaklumkan kepada orang ramai 
berkenaan dengan syarikat-syarikat 
yang akan dilantik melalui media 
massa. 
 
Dalam pada itu, kementerian juga 
memohon kerjasama orang ramai 
untuk terus melaporkan kepada 
Jabatan Buruh dengan segeranya 
jika terdapat syarikat-syarikat yang 
diberikan lesen agensi pekerjaan ini 
gagal untuk memenuhi syarat-syarat 
utama yang ditetapkan bagi 
membolehkan jabatan berkenaan 
mengambil tindakan-tindakan yang 
sewajarnya; 
 

2. Mengenai Lembaga Bandaran 
Bandar Seri Begawan, infrastruktur 
terpelihara, prasarana yang baik, 
menjaga imejnya.  Apakah tindakan 
Lembaga Bandaran terhadap 
infrastruktur bangunan-bangunan 
yang terbiar? 
 
Lembaga Bandaran boleh 
menasihatkan tuan-tuan punya 
bangunan untuk membaik pulih 
keadaan bangunan-bangunan itu.  
Sebagaimana Yang Berhormat 
katakan tadi, bangunan-bangunan 
ini adalah di bawah Akta Building 
Control di bawah agensi yang lain, 
dan bukannya Lembaga Bandaran;   
 

3. Demikian juga tempat letak kereta, 
ini mengikut peraturan-peraturan 
yang ditetapkan oleh ABCi.   
 

4. Mengenai bengkel-bengkel kereta, 
sebagaimana yang perhatikan dalam 
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media massa, terdapat tindakan-
tindakan perundangan yang telah 
dilaksanakan oleh Lembaga 
Bandaran dan juga Jabatan Daerah 
mengenai perlunya pengusaha-
pengusaha syarikat yang 
mengusahakan bengkel-bengkel 
kereta yang mematuhi peraturan-
peraturan sama ada mereka ini 
beroperasi dalam Lembaga 
Bandaran ataupun di luar Lembaga 
Bandaran bagi memenuhi keperluan-
keperluan ataupun syarat-syarat 
operasi bisnes syarikat berkenaan; 

 
5. Mengenai barang-barang tiruan, 

kaola memohon maaf ia bukan               
di bawah bidang kuasa Lembaga 
Bandaran ataupun Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri.  Walau 
bagaimanapun, kementerian melalui 
kebenaran untuk mereka berniaga, 
akan bekerjasama dengan agensi-
agensi kerajaan yang mengawal 
barang-barang tiruan; 
 

6. Kaola menghargai akan sikap 
prihatin Yang Berhormat mengenai 
Penguasa-Penguasa Undang-Undang 
di Jabatan Lembaga Bandaran dan 
juga Jabatan-Jabatan Daerah 
bahawa Yang Berhormat telah 
mencadangkan supaya diberikan 
Elaun Khas.  Perkara ini sedang 
diteliti oleh bahagian ataupun 
jabatan yang berkenaan; dan 
 

7. Mengenai Pasar Pantai Serasa, 
perkara ini akan kaola jawab 
kemudian.  Setentunya ia di bawah 
kuasa Daerah Brunei dan Muara, 
oleh sebab ia terletak di Daerah 

Brunei Muara, Jabatan Daerah akan 
mengambil tindakan-tindakan yang 
tertentu. Walau bagaimanapun, 
perkara ini akan kaola maklumkan 
kemudian. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  
Terima kasih. Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Saya kira cukuplah  dulu 
kita membincangkan dan 
membahaskan Jadual Kementerian 
ini dan ada baiknya perbincangan            
di Peringkat Jawatankuasa ini kita 
tangguhkan dahulu dan kita 
bersidang semula di Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara. 
 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

 
(Majlis Mesyuarat bersidang 

semula) 
 

Yang Berhormat Yang              
Di-Pertua: Ahli-Ahli Yang 
Berhormat.  Sekarang saya ingin 
mencadangkan supaya mesyuarat 
pada hari ini ditangguhkan untuk 
membolehkan kita berehat pada 
sebelah tengah hari dan persidangan 
akan kita sambung semula pada 
pukul 2.30 petang.  Sekian.   
 

Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
   (Majlis Mesyuarat  ditangguhkan) 
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Majlis Mesyuarat disambung 
semula pada pukul 2.30 petang. 

 
Yang Berhormat   Yang   Di-Pertua:   
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Ahli-Ahli    Yang     Berhormat,     ِ  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
sekarang kita bersidang semula untuk 
membincangkan Rang Undang-Undang 
Yang Bergelar Rang Undang-Undang 
(2018) Perbekalan, 2018/2019 yang 
telah dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri Kewangan II.  Rang Undang-
Undang ini adalah dalam penelitian kita 
dan dibahaskan satu per satu di 
Peringkat Jawatankuasa.  
 
Maka bagi membolehkan kita 
meneruskan penelitian ini di Peringkat 
Jawatankuasa, saya tangguhkan 
Persidangan Majlis Mesyuarat Negara ini 
dan kita bersidang semula di Peringkat 
Jawatankuasa sepenuhnya. 
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 

(Mesyuarat bersidang sebagai 
Jawatankuasa) 

 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Majlis ini sekarang 
bersidang di Peringkat Jawatankuasa 
sepenuhnya bagi menimbangkan Rang 
Undang-Undang (2018) Perbekalan, 
2018/2019 satu per satu. 
   
Pada mesyuarat yang kita adakan pada 
sebelah pagi tadi. Kita telah 
membincangkan dan membahaskan 
dengan panjang lebar Jadual 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
dan jabatan-jabatan di bawahnya.   

Walau bagaimanapun, sebelum kita 
meneruskan perbincangan, penelitian 
mengenai dengan Tajuk ini, saya 
difahamkan bahawa Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Ugama ingin untuk 
membuat kenyataan tambahan bagi 
menjawab beberapa soalan yang telah 
dikemukakan pada sebelah pagi tadi.   
 
Saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Ugama: Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Kaola بسِْمِ ا�ّٰ
sukacita mengambil kesempatan untuk 
membuat ulasan dan juga sebagai 
penjelasan tambahan berhubung apa 
yang dibangkitkan oleh Yang Berhormat 
Dayang Siti Rozaimeriyanty binti Dato 
Seri Laila Jasa Haji Abdul Rahman 
berkenaan keperluan kita mempunyai 
ketentuan-ketentuan peningkatan 
pendapatan ertinya meningkatkan taraf 
pendapatan dan berapa peratus 
pencapaian kita ditentukan terutama 
sekali bagi menentukan pencapaian 
dalam Wawasan Brunei 2035.   
 
Kaola ingin mengambil kesempatan dari 
segi aspek zakat. Ia ada hubungan 
dengan zakat. Zakat itu memang 
dihajatkan ada penyumbang-
penyumbangnya Zakat Fitrah dan Zakat 
Harta.  Apabila zakat sudah terkumpul ia 
di bawah undang-undang kelolaan 
ataupun custodian di bawah Majlis 
Ugama Islam Brunei sebagai Pemegang 
Amanah. 
 
Jadi kaedahnya ada zakat terkumpul, 
kemudian ada Asnaf yang memohon.  
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media massa, terdapat tindakan-
tindakan perundangan yang telah 
dilaksanakan oleh Lembaga 
Bandaran dan juga Jabatan Daerah 
mengenai perlunya pengusaha-
pengusaha syarikat yang 
mengusahakan bengkel-bengkel 
kereta yang mematuhi peraturan-
peraturan sama ada mereka ini 
beroperasi dalam Lembaga 
Bandaran ataupun di luar Lembaga 
Bandaran bagi memenuhi keperluan-
keperluan ataupun syarat-syarat 
operasi bisnes syarikat berkenaan; 

 
5. Mengenai barang-barang tiruan, 

kaola memohon maaf ia bukan               
di bawah bidang kuasa Lembaga 
Bandaran ataupun Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri.  Walau 
bagaimanapun, kementerian melalui 
kebenaran untuk mereka berniaga, 
akan bekerjasama dengan agensi-
agensi kerajaan yang mengawal 
barang-barang tiruan; 
 

6. Kaola menghargai akan sikap 
prihatin Yang Berhormat mengenai 
Penguasa-Penguasa Undang-Undang 
di Jabatan Lembaga Bandaran dan 
juga Jabatan-Jabatan Daerah 
bahawa Yang Berhormat telah 
mencadangkan supaya diberikan 
Elaun Khas.  Perkara ini sedang 
diteliti oleh bahagian ataupun 
jabatan yang berkenaan; dan 
 

7. Mengenai Pasar Pantai Serasa, 
perkara ini akan kaola jawab 
kemudian.  Setentunya ia di bawah 
kuasa Daerah Brunei dan Muara, 
oleh sebab ia terletak di Daerah 

Brunei Muara, Jabatan Daerah akan 
mengambil tindakan-tindakan yang 
tertentu. Walau bagaimanapun, 
perkara ini akan kaola maklumkan 
kemudian. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  
Terima kasih. Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Saya kira cukuplah  dulu 
kita membincangkan dan 
membahaskan Jadual Kementerian 
ini dan ada baiknya perbincangan            
di Peringkat Jawatankuasa ini kita 
tangguhkan dahulu dan kita 
bersidang semula di Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara. 
 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

 
(Majlis Mesyuarat bersidang 

semula) 
 

Yang Berhormat Yang              
Di-Pertua: Ahli-Ahli Yang 
Berhormat.  Sekarang saya ingin 
mencadangkan supaya mesyuarat 
pada hari ini ditangguhkan untuk 
membolehkan kita berehat pada 
sebelah tengah hari dan persidangan 
akan kita sambung semula pada 
pukul 2.30 petang.  Sekian.   
 

Sekian  
 وَ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
   (Majlis Mesyuarat  ditangguhkan) 
 
 
 
 

PETANG HARI SELASA, 25 JAMADILAKHIR 1439 / 13 MAC 2018 
  

467 

Majlis Mesyuarat disambung 
semula pada pukul 2.30 petang. 

 
Yang Berhormat   Yang   Di-Pertua:   
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Ahli-Ahli    Yang     Berhormat,     ِ  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
sekarang kita bersidang semula untuk 
membincangkan Rang Undang-Undang 
Yang Bergelar Rang Undang-Undang 
(2018) Perbekalan, 2018/2019 yang 
telah dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri Kewangan II.  Rang Undang-
Undang ini adalah dalam penelitian kita 
dan dibahaskan satu per satu di 
Peringkat Jawatankuasa.  
 
Maka bagi membolehkan kita 
meneruskan penelitian ini di Peringkat 
Jawatankuasa, saya tangguhkan 
Persidangan Majlis Mesyuarat Negara ini 
dan kita bersidang semula di Peringkat 
Jawatankuasa sepenuhnya. 
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 

(Mesyuarat bersidang sebagai 
Jawatankuasa) 

 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Majlis ini sekarang 
bersidang di Peringkat Jawatankuasa 
sepenuhnya bagi menimbangkan Rang 
Undang-Undang (2018) Perbekalan, 
2018/2019 satu per satu. 
   
Pada mesyuarat yang kita adakan pada 
sebelah pagi tadi. Kita telah 
membincangkan dan membahaskan 
dengan panjang lebar Jadual 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
dan jabatan-jabatan di bawahnya.   

Walau bagaimanapun, sebelum kita 
meneruskan perbincangan, penelitian 
mengenai dengan Tajuk ini, saya 
difahamkan bahawa Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Ugama ingin untuk 
membuat kenyataan tambahan bagi 
menjawab beberapa soalan yang telah 
dikemukakan pada sebelah pagi tadi.   
 
Saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Ugama: Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Kaola بسِْمِ ا�ّٰ
sukacita mengambil kesempatan untuk 
membuat ulasan dan juga sebagai 
penjelasan tambahan berhubung apa 
yang dibangkitkan oleh Yang Berhormat 
Dayang Siti Rozaimeriyanty binti Dato 
Seri Laila Jasa Haji Abdul Rahman 
berkenaan keperluan kita mempunyai 
ketentuan-ketentuan peningkatan 
pendapatan ertinya meningkatkan taraf 
pendapatan dan berapa peratus 
pencapaian kita ditentukan terutama 
sekali bagi menentukan pencapaian 
dalam Wawasan Brunei 2035.   
 
Kaola ingin mengambil kesempatan dari 
segi aspek zakat. Ia ada hubungan 
dengan zakat. Zakat itu memang 
dihajatkan ada penyumbang-
penyumbangnya Zakat Fitrah dan Zakat 
Harta.  Apabila zakat sudah terkumpul ia 
di bawah undang-undang kelolaan 
ataupun custodian di bawah Majlis 
Ugama Islam Brunei sebagai Pemegang 
Amanah. 
 
Jadi kaedahnya ada zakat terkumpul, 
kemudian ada Asnaf yang memohon.  
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Asnaf yang memohon itu akan diteliti 
dan apabila mereka didapati layak 
mengikut kategori-kategori Fakir Miskin, 
Mualaf, Al-Gharimin, dan kita memakai 
cuma 6 Asnaf sahaja daripada 8 dan 
juga tidak ada Al-Riqab, Fisabilillah.  
 
Apabila mereka itu sudah dikenal pasti 
sebagai Asnaf, maka kedudukannya dari 
segi hukum syara’, mereka itu orang 
yang berhak ke atas zakat. Jadi zakat 
yang terkumpul diagihkan kepada yang 
berhak. Di sini perkataan atau sebutan 
yang digunakan ialah agihan zakat 
bukan sumbangan atau pemberian zakat 
kepada Asnaf. Tetapi agihan zakat, 
kerana agihan itu bermakna mereka itu 
mempunyai hak ke atas zakat yang 
terkumpul berdasarkan kelayakan 
mereka sebagai Asnaf, jadi diagihkan.   
 
Dengan itu, kita melihat katalah ambil 
contoh Fakir Miskin. Mereka berhak 
mendapat zakat kerana tidak kecukupan 
untuk menyara hidup kalau mereka 
mempunyai pendapatan. Katalah 
pendapatan orang yang bekerja dengan 
gaji tidak sampai $1,000.00, $700.00 ke 
$900.00 dan sampai katalah mencecah 
$1,000.00 tetapi dengan tanggungan 
isteri dan anak 3 Ke-5 orang, jadi dalam 
sukat-sukat yang ada pada masa ini 
dalam kedudukan mereka tinggal         
di pinggir bandar ataupun tengah-
tengah bandar sekalipun, tetapi jarang 
di tengah-tengah bandar, mereka 
memerlukan kalau tinggal di Rumah 
Perpindahan,  ِ  pembayaran   ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
Rumah Perpindahan tidaklah seberapa 
tinggi tetapi masih juga menanggung 
bayaran elektrik, bayaran itu dan kereta. 
Kemudian anak sekolah, jadi didasarkan 

kepada pendapatan itu, mereka adalah 
orang yang tidak mencukupi.   
 
Kalau tidak kecukupannya itu setakat 
mempunyai ada pendapatan tetapi 
digunakan untuk memenuhi keperluan 
seterusnya tidak mencukupi mereka 
miskin, tetapi kalau mereka itu ada 
sedikit ataupun langsung tidak ada 
pendapatan mereka itu Fakir, jadi 
kategori-kategori ini adalah terjadi 
dalam masyarakat kita.   
 
Lain lagi orang yang memang sudah 
dengan penyakitnya yang memang 
dalam umur tuanya. Semua ini 
menjadikan satu kumpulan dalam 
masyarakat kita yang dalam pendapatan 
ataupun sekalipun negara kita mewah 
dan pendapatan sekian orang yang 
berpendapatan tinggi, akan terjadi gap 
antara yang berpendapatan sederhana 
makna cukup, berpendapatan tinggi 
lebih dan yang tidak berpendapatan 
atau berpendapatan tetapi tidak 
mencukupi.  Jadi, orang yang di bawah 
inilah yang orang yang berhak 
menerima zakat.   
 
Di sini dalam konteks peningkatan 
bagaimana mereka harus dilepaskan 
daripada kepompong kemiskinan itu, 
itulah usaha-usaha dalam pengurusan 
zakat terdapat namanya Pengupayaan 
Asnaf, apa yang kami sebut dari 
2006/2007 ialah sebagai PROPAZ.  
 
Program Pengupayaan Asnaf Zakat.  
Anak-anak mereka ataupun anak-anak 
mereka diberikan latihan, kalau mereka 
itu adalah able-body orang yang boleh 
bekerja.  Kalau ia tidak dapat, maka 
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anaknya atau siapa-siapa dalam 
keluarganya yang terkandung dalam 
zakat.  Jadi sejauh mana kejayaan 
program-program seumpama ini.  
 
Selain PROPAZ ada lagi program-
program, bantuan-bantuan misalannya 
untuk menambah modal perusahaan 
kecil atau untuk misalannya ada perahu 
tetapi tidak ada enjin untuk menjadi 
mutu tambang atau sudah 
berkecimpung sebagai nelayan tetapi 
tidak mencukupi dengan hanya sukatan 
perahunya ini untuk ke laut, cuma untuk 
di pesisir pantai atau di teluk.  Jadi 
mereka ini dibantu sekian-sekian.  
 
Jadi pengupayaan inilah sebenarnya 
usaha kitani. Kalau dari segi zakat ialah 
usaha mengupayakan mereka dari segi 
keseluruhan rasional ada dalam Majlis 
Jawatankuasa Khas Menangani Isu-Isu 
Kemiskinan dan sebagainya sudah ada 
usaha sedemikian.  
 
Tetapi ingat, yang kaola mahu tekankan 
Yang Berhormat, sekalipun able body 
namanya kalau dalam dasar yang ada 
pada masa ini, able body akan didorong 
dan diaturkan untuk bekerja. Kalau 
mereka bekerja mereka mengikuti dan 
selepas bekerja mereka mempunyai 
pendapatan, selepas itu mereka 
dilepaskan daripada bantuan di bawah 
skim Jabatan Pembangunan Masyarakat 
(JAPEM) kerana itu bantuan. 
 
Tetapi dalam zakat, sekalipun mereka 
able body dan mendapatkan latihan-
latihan tetapi, kalau pendapatannya itu 
setelah mempunyai latihan-latihan 
ataupun pekerjaannya itu mempunyai 

peningkatan-peningkatan misalannya ia 
dari Driver menjadi pekerja di pejabat, 
masuk ke dalam gaji tambahan sekian-
sekian tetapi masih juga tidak 
mencukupi maka sekalipun mereka able 
body mereka tetap Asnaf dan berhak 
untuk menerima zakat. 
 
Soalnya sampai bila hal sedemikian ini 
akan terjadi? Seolah-olah Islam 
membenarkan kemiskinan. Islam 
melihat kemiskinan sebagai satu realiti. 
Kalau melihat kepada negeri-negeri 
yang sudah maju, baik yang dekat 
mahupun yang jauh, semakin maju 
negeri itu semakin meningkat taraf 
hidupnya.   
 
Yang paling dekat sahaja misalannya 
negara jiran kitani, peningkatan taraf 
hidup dalam beberapa tahun adalah  
sekian, saya tidak menyebut negerinya, 
tetapi gaps kemiskinan itu ada.  
 
Jadi bagaimana orang-orang yang 
tertinggal ini mereka pelihara? Adakah 
tidak ada welfare atau mereka tidak 
menamakan negerinya welfare state? 
Atau tidak menyokong dasar-dasar 
welfare. 
 
Tetapi pada hakikatnya mereka tidak 
dapat membiarkan rakyatnya miskin dan 
terus dalam kemiskinan, melainkan 
dengan beberapa program memberikan 
bantuan-bantuan subsidi yang 
disalurkan melalui berbagai-bagai cara.  
 
Katalah misalannya, anak daripada 
kalangan ini, mereka mempunyai 
pendapatan yang sekian-sekian tetapi 
tidak mencukupi tetapi anak tersebut 
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Asnaf yang memohon itu akan diteliti 
dan apabila mereka didapati layak 
mengikut kategori-kategori Fakir Miskin, 
Mualaf, Al-Gharimin, dan kita memakai 
cuma 6 Asnaf sahaja daripada 8 dan 
juga tidak ada Al-Riqab, Fisabilillah.  
 
Apabila mereka itu sudah dikenal pasti 
sebagai Asnaf, maka kedudukannya dari 
segi hukum syara’, mereka itu orang 
yang berhak ke atas zakat. Jadi zakat 
yang terkumpul diagihkan kepada yang 
berhak. Di sini perkataan atau sebutan 
yang digunakan ialah agihan zakat 
bukan sumbangan atau pemberian zakat 
kepada Asnaf. Tetapi agihan zakat, 
kerana agihan itu bermakna mereka itu 
mempunyai hak ke atas zakat yang 
terkumpul berdasarkan kelayakan 
mereka sebagai Asnaf, jadi diagihkan.   
 
Dengan itu, kita melihat katalah ambil 
contoh Fakir Miskin. Mereka berhak 
mendapat zakat kerana tidak kecukupan 
untuk menyara hidup kalau mereka 
mempunyai pendapatan. Katalah 
pendapatan orang yang bekerja dengan 
gaji tidak sampai $1,000.00, $700.00 ke 
$900.00 dan sampai katalah mencecah 
$1,000.00 tetapi dengan tanggungan 
isteri dan anak 3 Ke-5 orang, jadi dalam 
sukat-sukat yang ada pada masa ini 
dalam kedudukan mereka tinggal         
di pinggir bandar ataupun tengah-
tengah bandar sekalipun, tetapi jarang 
di tengah-tengah bandar, mereka 
memerlukan kalau tinggal di Rumah 
Perpindahan,  ِ  pembayaran   ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
Rumah Perpindahan tidaklah seberapa 
tinggi tetapi masih juga menanggung 
bayaran elektrik, bayaran itu dan kereta. 
Kemudian anak sekolah, jadi didasarkan 

kepada pendapatan itu, mereka adalah 
orang yang tidak mencukupi.   
 
Kalau tidak kecukupannya itu setakat 
mempunyai ada pendapatan tetapi 
digunakan untuk memenuhi keperluan 
seterusnya tidak mencukupi mereka 
miskin, tetapi kalau mereka itu ada 
sedikit ataupun langsung tidak ada 
pendapatan mereka itu Fakir, jadi 
kategori-kategori ini adalah terjadi 
dalam masyarakat kita.   
 
Lain lagi orang yang memang sudah 
dengan penyakitnya yang memang 
dalam umur tuanya. Semua ini 
menjadikan satu kumpulan dalam 
masyarakat kita yang dalam pendapatan 
ataupun sekalipun negara kita mewah 
dan pendapatan sekian orang yang 
berpendapatan tinggi, akan terjadi gap 
antara yang berpendapatan sederhana 
makna cukup, berpendapatan tinggi 
lebih dan yang tidak berpendapatan 
atau berpendapatan tetapi tidak 
mencukupi.  Jadi, orang yang di bawah 
inilah yang orang yang berhak 
menerima zakat.   
 
Di sini dalam konteks peningkatan 
bagaimana mereka harus dilepaskan 
daripada kepompong kemiskinan itu, 
itulah usaha-usaha dalam pengurusan 
zakat terdapat namanya Pengupayaan 
Asnaf, apa yang kami sebut dari 
2006/2007 ialah sebagai PROPAZ.  
 
Program Pengupayaan Asnaf Zakat.  
Anak-anak mereka ataupun anak-anak 
mereka diberikan latihan, kalau mereka 
itu adalah able-body orang yang boleh 
bekerja.  Kalau ia tidak dapat, maka 
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anaknya atau siapa-siapa dalam 
keluarganya yang terkandung dalam 
zakat.  Jadi sejauh mana kejayaan 
program-program seumpama ini.  
 
Selain PROPAZ ada lagi program-
program, bantuan-bantuan misalannya 
untuk menambah modal perusahaan 
kecil atau untuk misalannya ada perahu 
tetapi tidak ada enjin untuk menjadi 
mutu tambang atau sudah 
berkecimpung sebagai nelayan tetapi 
tidak mencukupi dengan hanya sukatan 
perahunya ini untuk ke laut, cuma untuk 
di pesisir pantai atau di teluk.  Jadi 
mereka ini dibantu sekian-sekian.  
 
Jadi pengupayaan inilah sebenarnya 
usaha kitani. Kalau dari segi zakat ialah 
usaha mengupayakan mereka dari segi 
keseluruhan rasional ada dalam Majlis 
Jawatankuasa Khas Menangani Isu-Isu 
Kemiskinan dan sebagainya sudah ada 
usaha sedemikian.  
 
Tetapi ingat, yang kaola mahu tekankan 
Yang Berhormat, sekalipun able body 
namanya kalau dalam dasar yang ada 
pada masa ini, able body akan didorong 
dan diaturkan untuk bekerja. Kalau 
mereka bekerja mereka mengikuti dan 
selepas bekerja mereka mempunyai 
pendapatan, selepas itu mereka 
dilepaskan daripada bantuan di bawah 
skim Jabatan Pembangunan Masyarakat 
(JAPEM) kerana itu bantuan. 
 
Tetapi dalam zakat, sekalipun mereka 
able body dan mendapatkan latihan-
latihan tetapi, kalau pendapatannya itu 
setelah mempunyai latihan-latihan 
ataupun pekerjaannya itu mempunyai 

peningkatan-peningkatan misalannya ia 
dari Driver menjadi pekerja di pejabat, 
masuk ke dalam gaji tambahan sekian-
sekian tetapi masih juga tidak 
mencukupi maka sekalipun mereka able 
body mereka tetap Asnaf dan berhak 
untuk menerima zakat. 
 
Soalnya sampai bila hal sedemikian ini 
akan terjadi? Seolah-olah Islam 
membenarkan kemiskinan. Islam 
melihat kemiskinan sebagai satu realiti. 
Kalau melihat kepada negeri-negeri 
yang sudah maju, baik yang dekat 
mahupun yang jauh, semakin maju 
negeri itu semakin meningkat taraf 
hidupnya.   
 
Yang paling dekat sahaja misalannya 
negara jiran kitani, peningkatan taraf 
hidup dalam beberapa tahun adalah  
sekian, saya tidak menyebut negerinya, 
tetapi gaps kemiskinan itu ada.  
 
Jadi bagaimana orang-orang yang 
tertinggal ini mereka pelihara? Adakah 
tidak ada welfare atau mereka tidak 
menamakan negerinya welfare state? 
Atau tidak menyokong dasar-dasar 
welfare. 
 
Tetapi pada hakikatnya mereka tidak 
dapat membiarkan rakyatnya miskin dan 
terus dalam kemiskinan, melainkan 
dengan beberapa program memberikan 
bantuan-bantuan subsidi yang 
disalurkan melalui berbagai-bagai cara.  
 
Katalah misalannya, anak daripada 
kalangan ini, mereka mempunyai 
pendapatan yang sekian-sekian tetapi 
tidak mencukupi tetapi anak tersebut 
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memerlukan tuisyen. Ditambah lagi 
keluarganya tiba-tiba mengalami 
semacam kedudukan apabila 
retrenchment terjadi di negara itu.  
 
Misalannya pendapatan $1,000.00 tapi 
kalau di negara itu $1,200.00 ada 
minimum pendapatan orang yang 
bekerja $900.00 ke $1,200.00 
 
Tetapi pendapatan ini, dengan adanya 
retrenchment  mereka ditawarkan kerja, 
boleh meneruskan kerja dengan 
separuh gaji. Pada masa itulah apa yang 
dibelanjainya? Dibelanjainya anaknya 
tuisyen terpaksa diberhentikan.  
 
Sewa-sewa PUB, Public Utilities Facility 
yang misalannya pengangkutan sampah 
tinggal dan sebagainya, jadi tidak 
kecukupan.  Jadi dalam hal inilah, ada 
intervention daripada negara untuk 
menyalurkan supaya rakyat yang 
sedemikian ini tidak terbiar. Itu salah 
satu contoh. 
 
Islam bukan menggalakkan kemiskinan 
ataupun melayan supaya Islam tetap 
miskin tetapi kemiskinan itu suatu realiti 
dan realiti ini Islam cuba 
menyelesaikannya dengan dasar-dasar 
kitani pemedulian, dasar-dasar impak 
dan dasar-dasar termasuklah dalam 
dasar-dasar seperti ini.  
 
Jadi kerana itu, kaola bukan sahaja 
kepada Yang Berhormat tetapi meminta 
Dewan yang mendengar di sini iaitu 
publik untuk memahami kedudukan ini, 
apabila dilihat zakat, seolah-olah 
mendulur.  
 

Apa yang dibuat oleh Kementerian Hal 
Ehwal Ugama atau Majlis Ugama Islam 
dalam perkara ini Yang Berhormat 
Pengerusi, zakat ini ialah menyalurkan 
pengagihan kepada yang berhak. 
Tinggal lagi bagaimana menentukan 
yang berhak ini bukan mudah.  
 
Penyiasatan-penyiasatan terperinci, 
penelitian dan peranan daripada 
kepimpinan akar umbi terutama sekali 
bukan sahaja Ketua Kampung atau 
Penghulu. Akar umbi itu dimaksudkan 
ialah pekerja-pekerja sosial. 
 
Pekerja-pekerja sosial ingin kaola 
serukan, marilah bekerjasama dengan 
agensi seperti zakat ini. Untuk benar-
benar tampil membantu mereka ini, 
mereka ada secara serius, ertinya bukan 
membantu menyampaikan aduan 
membantu cuba mengatasi apa 
sebenarnya masalah keluarga ini.  
 
Macam misalannya subuh tadi, saya 
menerima whatsApp daripada seorang 
sahabat menyampaikan seorang ibu 
tunggal mualaf di daerah Yang 
Berhormat Awang Haji Mohimin bin Haji 
Johari @ Jahari barangkali ada 
whatsApp mengatakan minta maaf 
sudah beberapa hari. Jadi segera 
perkara itu diambil tindakan disalurkan 
kepada pihak yang berkenaan untuk 
menyiasat. 
 
Kalaulah misalannya orang yang 
menerima whatsApp itu mempunyai 
perasaan yang cuba gerakan di masjid 
mana   belianya,     mana    takmirnya, 
di kampung itu mana ketua 
kampungnya? Mari bersama-sama 
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melihat bisdia ini apa hal yang sebenar. 
Daripada laporan bisdia itu dibawa 
kepada pihak yang berkenaan iaitu 
bahagian zakat  ُ   .إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
 
Macam itu jua badan-badan yang sudah 
tampil mempunyai program-program 
sosial semacam ini, jadilah seiring jalan 
dengan agensi-agensi JAPEM dan bekas 
bahagian kumpulan agihan zakat untuk 
sama-sama menolong orang yang 
sedemikian ini. 
 
Lain lagi Asnaf yang benar-benar Yang 
Berhormat Pengerusi seperti Asnaf Al-
Gharimin. Sekarang ini Al-Gharimin 
terjadi dari kelompok orang yang 
tertunggak bayarannya seperti contoh 
perumahan negara.  
 
Dasar yang ada ialah orang yang tidak 
mempunyai rumah kalau mereka itu 
memang dalam kategori miskin dan 
memang benar-benar memerlukan 
rumah, dibantu rumah daripada sewa 
$350 hingga Ke-$500. Jadi bagaimana 
orang yang tertunggak orang yang RPN.  
 
Dalam Dewan ini, pernah kaola meminta 
supaya yang tertunggak itu tampil 
melalui Jabatan Kemajuan Perumahan 
untuk mengemukakan masalah mereka 
yang tidak terbayar kerana masalah 
tertentu dan meminta Jabatan 
Kemajuan Perumahan untuk 
menyalurkan permohonan mereka.   
 ِ  secara permohonan sedemikian ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
atau permohonan langsung kepada 
bahagian zakat, mereka ini tergolong 
untuk menyelesaikan tunggakan-
tunggakan. 
 

Soalannya ialah bagaimana orang yang 
duduk di rumah private? Yang di notis 
oleh bank untuk digadai dan notis itu 
dibawa sampai ke perintah mahkamah 
untuk dibankrapkan.  
 
Dua perkara yang berbeza dalam satu 
isu iaitu perumahan, yang satu ini 
rumah perumahan dan dasarnya tidak 
dapat dijual beli. Jadi maknanya mereka 
tidak punya harta untuk menebus. 
Berbeza dengan orang yang tinggal di 
rumah private, rumah itu boleh dijual. 
Sejauh mana harganya mungkin 
harganya lebih tinggi daripada 
hutangnya. Jadi itulah perbezaannya, 
penimbangannya.  
 
Kaola setakat ingin menyatakan dan 
sekali lagi menekankan bahawa Islam 
tidak mentolerate kemiskinan tetapi 
Islam melihat kemiskinan suatu realiti.  
 
Sekian terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  
 وَالسَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat. Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Saya juga difahamkan 
bahawa Yang Berhormat Menteri 
Tenaga (Energy) dan Perindustrian ingin 
untuk membuat kenyataan tambahan. 
 
Yang Berhormat Menteri Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi.  
Izinkan kaola memberikan jawapan 
tambahan kepada soalan Yang 
Berhormat Pengiran Haji Mohamed bin 
Pengiran Haji Osman @ Othman, 
dengan barang tiruan tadi pagi. 
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memerlukan tuisyen. Ditambah lagi 
keluarganya tiba-tiba mengalami 
semacam kedudukan apabila 
retrenchment terjadi di negara itu.  
 
Misalannya pendapatan $1,000.00 tapi 
kalau di negara itu $1,200.00 ada 
minimum pendapatan orang yang 
bekerja $900.00 ke $1,200.00 
 
Tetapi pendapatan ini, dengan adanya 
retrenchment  mereka ditawarkan kerja, 
boleh meneruskan kerja dengan 
separuh gaji. Pada masa itulah apa yang 
dibelanjainya? Dibelanjainya anaknya 
tuisyen terpaksa diberhentikan.  
 
Sewa-sewa PUB, Public Utilities Facility 
yang misalannya pengangkutan sampah 
tinggal dan sebagainya, jadi tidak 
kecukupan.  Jadi dalam hal inilah, ada 
intervention daripada negara untuk 
menyalurkan supaya rakyat yang 
sedemikian ini tidak terbiar. Itu salah 
satu contoh. 
 
Islam bukan menggalakkan kemiskinan 
ataupun melayan supaya Islam tetap 
miskin tetapi kemiskinan itu suatu realiti 
dan realiti ini Islam cuba 
menyelesaikannya dengan dasar-dasar 
kitani pemedulian, dasar-dasar impak 
dan dasar-dasar termasuklah dalam 
dasar-dasar seperti ini.  
 
Jadi kerana itu, kaola bukan sahaja 
kepada Yang Berhormat tetapi meminta 
Dewan yang mendengar di sini iaitu 
publik untuk memahami kedudukan ini, 
apabila dilihat zakat, seolah-olah 
mendulur.  
 

Apa yang dibuat oleh Kementerian Hal 
Ehwal Ugama atau Majlis Ugama Islam 
dalam perkara ini Yang Berhormat 
Pengerusi, zakat ini ialah menyalurkan 
pengagihan kepada yang berhak. 
Tinggal lagi bagaimana menentukan 
yang berhak ini bukan mudah.  
 
Penyiasatan-penyiasatan terperinci, 
penelitian dan peranan daripada 
kepimpinan akar umbi terutama sekali 
bukan sahaja Ketua Kampung atau 
Penghulu. Akar umbi itu dimaksudkan 
ialah pekerja-pekerja sosial. 
 
Pekerja-pekerja sosial ingin kaola 
serukan, marilah bekerjasama dengan 
agensi seperti zakat ini. Untuk benar-
benar tampil membantu mereka ini, 
mereka ada secara serius, ertinya bukan 
membantu menyampaikan aduan 
membantu cuba mengatasi apa 
sebenarnya masalah keluarga ini.  
 
Macam misalannya subuh tadi, saya 
menerima whatsApp daripada seorang 
sahabat menyampaikan seorang ibu 
tunggal mualaf di daerah Yang 
Berhormat Awang Haji Mohimin bin Haji 
Johari @ Jahari barangkali ada 
whatsApp mengatakan minta maaf 
sudah beberapa hari. Jadi segera 
perkara itu diambil tindakan disalurkan 
kepada pihak yang berkenaan untuk 
menyiasat. 
 
Kalaulah misalannya orang yang 
menerima whatsApp itu mempunyai 
perasaan yang cuba gerakan di masjid 
mana   belianya,     mana    takmirnya, 
di kampung itu mana ketua 
kampungnya? Mari bersama-sama 
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melihat bisdia ini apa hal yang sebenar. 
Daripada laporan bisdia itu dibawa 
kepada pihak yang berkenaan iaitu 
bahagian zakat  ُ   .إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
 
Macam itu jua badan-badan yang sudah 
tampil mempunyai program-program 
sosial semacam ini, jadilah seiring jalan 
dengan agensi-agensi JAPEM dan bekas 
bahagian kumpulan agihan zakat untuk 
sama-sama menolong orang yang 
sedemikian ini. 
 
Lain lagi Asnaf yang benar-benar Yang 
Berhormat Pengerusi seperti Asnaf Al-
Gharimin. Sekarang ini Al-Gharimin 
terjadi dari kelompok orang yang 
tertunggak bayarannya seperti contoh 
perumahan negara.  
 
Dasar yang ada ialah orang yang tidak 
mempunyai rumah kalau mereka itu 
memang dalam kategori miskin dan 
memang benar-benar memerlukan 
rumah, dibantu rumah daripada sewa 
$350 hingga Ke-$500. Jadi bagaimana 
orang yang tertunggak orang yang RPN.  
 
Dalam Dewan ini, pernah kaola meminta 
supaya yang tertunggak itu tampil 
melalui Jabatan Kemajuan Perumahan 
untuk mengemukakan masalah mereka 
yang tidak terbayar kerana masalah 
tertentu dan meminta Jabatan 
Kemajuan Perumahan untuk 
menyalurkan permohonan mereka.   
 ِ  secara permohonan sedemikian ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
atau permohonan langsung kepada 
bahagian zakat, mereka ini tergolong 
untuk menyelesaikan tunggakan-
tunggakan. 
 

Soalannya ialah bagaimana orang yang 
duduk di rumah private? Yang di notis 
oleh bank untuk digadai dan notis itu 
dibawa sampai ke perintah mahkamah 
untuk dibankrapkan.  
 
Dua perkara yang berbeza dalam satu 
isu iaitu perumahan, yang satu ini 
rumah perumahan dan dasarnya tidak 
dapat dijual beli. Jadi maknanya mereka 
tidak punya harta untuk menebus. 
Berbeza dengan orang yang tinggal di 
rumah private, rumah itu boleh dijual. 
Sejauh mana harganya mungkin 
harganya lebih tinggi daripada 
hutangnya. Jadi itulah perbezaannya, 
penimbangannya.  
 
Kaola setakat ingin menyatakan dan 
sekali lagi menekankan bahawa Islam 
tidak mentolerate kemiskinan tetapi 
Islam melihat kemiskinan suatu realiti.  
 
Sekian terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  
 وَالسَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat. Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Saya juga difahamkan 
bahawa Yang Berhormat Menteri 
Tenaga (Energy) dan Perindustrian ingin 
untuk membuat kenyataan tambahan. 
 
Yang Berhormat Menteri Tenaga 
(Energy) dan Perindustrian: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi.  
Izinkan kaola memberikan jawapan 
tambahan kepada soalan Yang 
Berhormat Pengiran Haji Mohamed bin 
Pengiran Haji Osman @ Othman, 
dengan barang tiruan tadi pagi. 



PETANG HARI SELASA, 25 JAMADILAKHIR 1439 / 13 MAC 2018 
  

472 

حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  pada masa ini بسِْمِ ا�ّٰ
perlindungan dan harta intelek bagi 
tanda perniagaan iaitu trademark 
pattern, reka bentuk perindustrian, 
industrial design dan plan varieties 
protections dipantau oleh pihak Brunei 
Intelectual Property Office di bawah 
Jabatan Tenaga (Energy) dan 
Perindustrian.  Perlindungan bagi harta 
intelek hak cipta iaitu copyright dan 
layout design dipantau oleh pihak 
Pejabat Peguam Negara.   
 
Walau bagaimanapun, penguatkuasaan 
terhadap barang-barang tiruan itu 
dijalankan oleh Pejabat Peguam Negara, 
Pasukan Polis Diraja Brunei dan Jabatan 
Kastam dan Eksais Diraja dan tertakluk 
jua kepada pemilik harta intelek itu 
sendiri mendaftarkan aduan kepada 
pihak-pihak penguatkuasa.  
 
Sekian sahaja yang dapat kaola 
kongsikan. Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Kaola ingin 
menambah jawapan soalan daripada 
Yang Berhormat Pengiran Haji Mohamed 
bin Pengiran Haji Osman @ Othman, 
yang ditujukan kepada Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri, 
mengenai bengkel-bengkel kereta yang 
membuang sisa-sisa minyak di longkang 
yang mencemarkan alam sekitar.   
 

Kaola difahamkan bahawa Pengerusi 
bagi mengeluarkan Lesen Tahunan 
untuk bengkel-bengkel (workshop) 
kereta adalah di bawah Jabatan 
Pengangkutan Darat dan Pengarah 
Jabatan Alam Sekitar, Taman dan 
Rekreasi adalah salah seorang daripada 
ahlinya.  
 
Dalam semua permohonan sama ada 
yang membaharui Lesen Tahunan 
ataupun yang baru memohon, pihak 
Jabatan Alam Sekitar, Taman dan 
Rekreasi (JASTRe) akan memberi syarat 
untuk setiap bengkel dikehendaki 
memasang perangkap sisa minyak 
(waste oil sump) untuk mengumpulkan 
sisa-sisa minyak tersebut sebelum 
dihantar ke Pusat Rawatan Minyak 
Terpakai yang diiktiraf oleh Jabatan 
Alam Sekitar, Taman dan Rekreasi 
(JASTRe).   
 
Jika peraturan ini tidak dipatuhi lesen 
mereka tidak akan dikeluarkan ataupun 
disambung.  Pihak Jabatan Alam Sekitar, 
Taman dan Rekreasi (JASTRe) dan 
Jabatan Pengangkutan Darat juga 
sentiasa membuat pemeriksaan berkala 
di bengkel-bengkel untuk memastikan 
woksyop-woksyop ini tidak selarah-
larahnya membuang sisa minyak             
di longkang berdekatan.  
 
Mengenai Building Control Order bagi 
bangunan yang usang ataupun yang 
kurang elok di kawasan bandaran 
bidang kuasa pihak ABCi hanya 
memastikan bahawa semua bangunan 
yang terdapat di kawasan bangunan 
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ataupun luar bandaran dalam keadaan 
selamat untuk didiami.   
 
Mana-mana bangunan yang difikirkan 
tidak selamat dari segi structure nya 
telah diperiksa oleh QP maka ABCi akan 
mengarahkan pemilik-pemilik bangunan 
tersebut untuk mengosongkan 
bangunan tersebut dan bagi bangunan-
bangunan terbiar ataupun kurang elok 
itu terpulanglah kepada pihak yang 
berkenaan untuk memaklumkan kepada 
tuan punya bangunan supaya 
memastikan bangunan itu diperbaiki 
ataupun sebaliknya. 
 
Sekian Yang Berhormat Pengerusi.  
Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
mengucapkan terima kasih kepada tiga 
orang Yang Berhormat Menteri           
yang berkenaan yang memberikan 
penerangan tambahan, tapi saya suka 
untuk sekali lagi mengucapkan terima 
kasih kepada Yang Berhormat Menteri 
Hal Ehwal Ugama kerana membawa 
satu point yang saya kira sangat relevan 
kepada kita di sini bahawa kita bukan 
hanya boleh membawa aduan-aduan 
ataupun complaint tetapi kita harus 
berusaha bersama untuk menyelesaikan 
perkara yang dihadapi oleh anak buah 
biskita, orang-orang yang menjadi ahli 
warga di kawasan masing-masing.   
 
Saya kira peringatan ini, satu peringatan 
yang perlu kita ambil supaya kita lebih 
efektif untuk melaksanakan tugas-tugas 
kitani pada waktu-waktu yang akan 
datang.  
 

Seterusnya sekarang saya menyambung 
semula soalan-soalan ataupun 
kenyataan-kenyataan bagi kita untuk 
terus meneliti dan membahaskan Tajuk 
Jadual Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri dan jabatan-jabatan                      
di bawahnya.   
 
Saya persilakan Yang Berhormat Awang 
Iswandy bin Ahmad. 
 
Yang Berhormat Awang Iswandy 
bin Ahmad: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 

حْيمبِسْ  نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ مِ ا�ّٰ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ    
Saya di sini mengucapkan tahniah dan 
terima kasih atas usaha Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri. Di sini saya 
ingin menyentuh dua perkara: 
 

1. Tajuk SE01A-004/001 - Pengurusan 
Hal-Ehwal Jabatan-Jabatan Daerah. 
 
Di setiap Mukim dan Kampung kitani 
memaklumi mempunyai MPM (Majlis 
Perundingan Mukim) dan MPK (Majlis 
Perundingan Kampung) nya sendiri.  
Apakah peruntukan yang diberikan 
ini, termasuk juga untuk 
mengupayakan belia kampung atau 
belia mukim di peringkat ini 
dilaksanakan supaya ia lebih tersusun 
dan terarah.  
 
Perlulah juga ada program             
serta pegawai-pegawai berkenaan 
ditingkatkan kapasitinya dalam kerja 
pembangunan belia.  Jika belum ada 
unitnya atau pegawainya mungkin 
dapat diwujudkan untuk melihati, 
menyelaras dan mengembangkan lagi 
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penglibatan belia di peringkat 
kampung atau mukim ini.   
 
Kitani ingin melihat succession untuk 
pemimpin seterusnya di peringkat 
akar umbi dan sekiranya perkara ini 
dijalankan ada talent pool kitani 
untuk diasuh sejak awal belia kitani. 
 

2. Tajuk SE05A - Jabatan Buruh, Kod 
001/000 - Pengurusan Polisi dan 
Korporat.  
 
Dalam dunia pekerjaan yang tidak 
menentu, hilang punca rezeki dan 
diberhentikan kerja kerana syarikat 
tutup atau tidak lagi mampu 
membayar gaji kerana perniagaan 
merudum justeru terpaksa 
diberhentikan atau ada pekerja 
terpaksa berhenti sendiri kerana 
menjaga ahli keluarga yang sakit 
adalah satu yang perlu diambil kira 
dan difikirkan bersama di sini. Saya 
ingin mencadangkan pihak kerajaan 
perlulah mengkaji dasar dan peraturan 
untuk dua perkara bagi sektor swasta: 

 
i. Unemployment Insurance iaitu 

untuk mereka yang diberhentikan 
kerja bukan kerana kesalahan dan 
masih mampu untuk bekerja dan 
aktif mencari pekerjaan ini adalah 
untuk menanggung sedikit 
usahanya untuk mencari pekerjaan 
baharu dan tidaklah habis mata 
pencariannya walaupun cuma 
dibayar separuh atau kurang dari 
separuh itu dengan perlindungan 
insurans ini; dan 

 

ii. Employment Insurance ia adalah 
faedah bagi mereka yang menjaga 
ahli keluarga yang sakit atau cedera 
untuk diberikan manfaat kepada 
mereka sehingga sesuatu masa 
yang sesuai untuk cuti sementara 
dan masih menerima gaji.  Kasihan 
jua kadang-kadang kitani 
mendengar ibu bapa terpaksa 
mengambil cuti tanpa gaji kerana 
tidak cukup cuti tahunan di tempat 
kerja kerana menjaga anak mereka 
yang sakit.  Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 

 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
juga kepada Yang Berhormat Awang 
Iswandy bin Ahmad atas soalan-soalan 
yang dikemukakan mengenai Majlis 
Perundingan Kampung ataupun Majlis 
Perundingan Mukim. Adakah ia melalui 
peruntukan ini memberi peruntukan 
kepada belia.  Bajet yang kita berikan ini 
adalah untuk pengurusan Majlis 
Perundingan Kampung dan Mukim.   
 
Adalah tertakluk kepada Majlis 
Perundingan itu sendiri untuk 
mengadakan bironya. Diperhatikan yang 
selalu aktif ialah biro wanita sahaja. 
Pada tahun lepas, dalam Dewan ini pun 
kaola pernah menyuarakan bagi Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung ini 
supaya dianggotai oleh para belia.  
 
Ertinya bukan lagi Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri mendictate 
mengarahkan ambil belia, inisiatif 
daripada Penghulu, Ketua Kampung, 
Orang-Orang Bergelar dan meraka yang 
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dilantik menjadi Penasihat kepada Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung 
bersama-sama bergerak untuk 
membawa belia ini ke dalam Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung.  
 
Pengalaman kaola sendiri, sebelum 
kaola menjadi Menteri Hal-Ehwal Dalam 
Negeri pernah dilantik untuk menjadi 
Penasihat kepada Majlis Perundingan 
Mukim dan Kampung.  
 
Perkara pertama yang menjadi komen 
kaola pada waktu itu, kenapa orang 
yang bersara sahaja yang menjadi ahli 
kepada Majlis Perundingan Mukim ini? 
Mana belianya di mukim ini? Itu soalan 
pertama yang kaola tanyakan.  
 
Kaola menyarankan supaya Pengerusi 
Jawatankuasa Majlis Perundingan 
Mukim dan Kampung dan siapa sahaja 
orang-orang yang menjadi anggota 
Majlis Perundingan Mukim dan Kampung 
bergerak bersama-sama membawa belia 
ini.  
 
Sebagaimana juga aktifnya biro wanita 
dalam Majlis Perundingan Mukim dan 
Kampung, succession planning pun 
perlu diusahakan dan diinisiatifkan oleh 
majlis-majlis perundingan. Kementerian 
akan menyokong apa jua yang akan 
begitu juga succession planning ada 
latihan-latihan tertentu, yang ingin 
mengengage orang tertentu untuk 
dibayar, kementerian akan 
menimbangkannya. Majlis Perundingan 
Mukim dan Kampung mesti berusaha 
sendiri, mesti membuat inisiatif sendiri 
tanpa payah diarah-arahkan.  
 

Mengenai Buruh. Unemployment 
insurance satu cadangan yang baik. 
Perkara ini bolehlah diteliti nanti 
kesesuaiannya untuk kita 
mengenalkannya di negara ini.  
 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: 
Sekarang saya persilakan Yang 
Berhormat Awang Haji Abdul Hamid @ 
Sabli bin Haji Arshad.  
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid @ Sabli bin Haji Arshad: 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera. Dalam Perkara ini 
Yang Berhormat Pengerusi, kaola hanya 
membawa satu cadangan atau usul 
kerana kebanyakan soalan-soalan yang 
dikemukakan telah pun terjawab dalam 
mukadimah yang disampaikan Yang 
Berhormat Hal Ehwal Dalam Negeri dan 
daripada Ahli Yang Berhormat 
sebelumnya.  
 
Perkara yang ingin kaola bawakan ialah 
yang menjadi kemarahan kepada 
pemilik bangunan dan kedai-kedai di 
kawasan bandaran dan di daerah-
daerah.  
 
Iaitu mengenai iklan-iklan yang 
dilekatkan di dinding-dinding bangunan 
seperti dinding bangunan kedai, tiang-
tiang kedai, di cermin kereta, pintu 
kereta yang akhirnya barang itu menjadi 
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dalam Majlis Perundingan Mukim dan 
Kampung, succession planning pun 
perlu diusahakan dan diinisiatifkan oleh 
majlis-majlis perundingan. Kementerian 
akan menyokong apa jua yang akan 
begitu juga succession planning ada 
latihan-latihan tertentu, yang ingin 
mengengage orang tertentu untuk 
dibayar, kementerian akan 
menimbangkannya. Majlis Perundingan 
Mukim dan Kampung mesti berusaha 
sendiri, mesti membuat inisiatif sendiri 
tanpa payah diarah-arahkan.  
 

Mengenai Buruh. Unemployment 
insurance satu cadangan yang baik. 
Perkara ini bolehlah diteliti nanti 
kesesuaiannya untuk kita 
mengenalkannya di negara ini.  
 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: 
Sekarang saya persilakan Yang 
Berhormat Awang Haji Abdul Hamid @ 
Sabli bin Haji Arshad.  
 
Yang Berhormat Awang Haji Abdul 
Hamid @ Sabli bin Haji Arshad: 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera. Dalam Perkara ini 
Yang Berhormat Pengerusi, kaola hanya 
membawa satu cadangan atau usul 
kerana kebanyakan soalan-soalan yang 
dikemukakan telah pun terjawab dalam 
mukadimah yang disampaikan Yang 
Berhormat Hal Ehwal Dalam Negeri dan 
daripada Ahli Yang Berhormat 
sebelumnya.  
 
Perkara yang ingin kaola bawakan ialah 
yang menjadi kemarahan kepada 
pemilik bangunan dan kedai-kedai di 
kawasan bandaran dan di daerah-
daerah.  
 
Iaitu mengenai iklan-iklan yang 
dilekatkan di dinding-dinding bangunan 
seperti dinding bangunan kedai, tiang-
tiang kedai, di cermin kereta, pintu 
kereta yang akhirnya barang itu menjadi 
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sampah dan sebagainya dan menjadi 
kotor.  
 
Kalau kita amat-amati kebanyakan iklan 
itu kalau kita perhatikan bukan orang 
kita yang melekatkan tapi orang luar, 
pengusaha-pengusaha luar. Kaola 
percaya barangkali mereka ini 
kebanyakannya menyalahi, Akta Buruh 
Akta, Imigresen dan mungkin tidak 
mempunyai lesen sebagai kontraktor 
dan sebagainya.  
 
Maka dalam perkara ini, kaola ingin tahu 
barangkali sama ada akta peraturan 
yang membolehkan mereka ini akan 
diambil tindakan dan jika ada, diminta 
perkara ini akan dapat dilakukan.  
 
Sekian, terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
kepada Yang Berhormat Awang Haji 
Abdul Hamid @ Sabli bin Haji Arshad 
atas soalan yang dikemukakan. 
 
 ُ  perkara  ini  akan  dapat kita  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
tangani oleh Lembaga Bandaran atau 
Jabatan Daerah mengikut akta-akta 
yang ada dan perkara ini akan dapat 
ditangani. Terima kasih.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: 
Sekarang saya persilakan Yang 
Berhormat Awang Haji  Umarali bin 
Esung.  
 

Yang Berhormat Awang Haji  
Umarali bin Esung: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera. Kaola akan 
bercakap mengenai Tajuk SE01A - 
Jabatan Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri iaitu mengenai Lembaga 
Bandaran dan Majlis Perundingan Mukim 
dan Kampung: 
 
1. Lembaga Bandaran. Kaola 

mengucapkan terima kasih dan 
tahniah atas inisiatif Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri berkenaan 
dengan pelantikan ahli-ahli baharu 
Lembaga Bandaran dan juga Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung 
yang terdiri daripada golongan muda 
dan belia sebagaimana menyambut 
cadangan yang dikemukakan pada 
Musim Permesyuaratan Ketiga Belas 
Majlis Mesyuarat Negara Tahun 2017.  
 

Langkah ini sejajar dengan matlamat 
negara dengan mengetengahkan 
pemimpin-pemimpin muda dan belia 
yang berkaliber ke arah membangun 
dan kesejahteraan negara. 
Penglibatan seluruh masyarakat 
khususnya pihak swasta di  dalam 
sama-sama membantu melaksanakan 
semua bentuk kemajuan terutama 
sekali di kawasan Lembaga Bandaran  
perlu bagi menyokong konsep 
pendekatan seluruh negara.  
 
Kaola mencadangkan agar peluang-
peluang kerjasama ini dapat 
diperluaskan kepada syarikat-syarikat 
kecil dan sederhana. Melalui peluang-
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peluang yang ada dalam Projek 
Kemajuan Bandar dengan 
menyambut kira kaedah menang 
kepada semua pihak. Walaupun 
sumbangan yang mereka buat itu 
nampaknya kecil tetapi mampu 
menjimatkan perbelanjaan kerajaan 
telah mewujudkan jalinan kerjasama 
yang kuat dengan pihak swasta.  
 
Sebagai contoh penyediaan tong-
tong sampah yang mempunyai nilai 
reka bentuk pelancongan diletakkan 
di tempat-tempat yang berpotensi 
dalam bandar boleh sahaja 
dibekalkan atau ditaja oleh 
pengusaha kecil sebagai inisiatif 
membantu mencantikkan bandar 
begitu juga penyediaan pasu-pasu 
bunga, bangku-bangku rehat dan 
sebagainya; 
 

2. Mengenai Majlis Perundingan Mukim 
dan Kampung.   Penubuhan Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung 
adalah sebagai pemangkin kepada 
kemajuan dan kesejahteraan negara 
di peringkat kampung. Bagi 
memantapkan keprihatinan Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung 
dirancang dengan mewujudkan 
program-program sokongan dan 
bimbingan  yang dilaksanakan oleh 
antara pihak kerajaan dan peringkat 
daerah dengan kerjasama pihak 
swasta dan NGO’s.  
 

Sebagai inisiatif dan usaha 
berterusan ke arah memberi 
kefahaman kepada bimbingan Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung 
untuk terus aktif dan komited 

mengadakan aktiviti yang berfaedah 
kepada masyarakat kampung. 
  
Sebagai langkah permulaan 
dicadangkan penganjuran acara-
acara berbentuk kemasyarakatan 
seperti sukan dan riadah yang 
dikendalikan oleh pihak yang 
berkenaan dengan kerjasama 
kerajaan dan diadakan di kampung-
kampung yang dikenal pasti 
memerlukan perhatian.   
 
Dengan adanya inisiatif ini, ia dapat 
memberikan pengalaman yang 
berguna kepada Majlis Perundingan 
Mukim dan Kampung dan juga 
masyarakat di kampung.  Dalam 
masa yang sama ia dapat memberi 
suntikan semangat serta durongan 
kepada Ahli-Ahli Majlis Perundingan 
Mukim dan Kampung untuk terus 
bergiat dan aktif; dan  
 

3. Seterusnya kaola bercakap 
mengenai Tajuk SE08A - Pejabat 
Daerah Tutong iaitu Mukim dan 
Kemajuan dan Pembangunan 
Daerah Tutong. Terdapat beberapa 
persoalan daripada orang ramai 
khususnya daripada penduduk           
di Pekan Tutong dan juga di Daerah 
Tutong berkenaan dengan bangunan 
lama Pejabat Daerah Tutong yang 
terletak di hadapan Jalan Encik 
Awang, Pekan Tutong.  
 
Bangunan ini sebelum digunakan 
oleh Pejabat Mahkamah Tutong dan 
telah pun lama dikosongkan serta 
nampak terbiar. Memandangkan ia 
merupakan bangunan yang lama 
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sampah dan sebagainya dan menjadi 
kotor.  
 
Kalau kita amat-amati kebanyakan iklan 
itu kalau kita perhatikan bukan orang 
kita yang melekatkan tapi orang luar, 
pengusaha-pengusaha luar. Kaola 
percaya barangkali mereka ini 
kebanyakannya menyalahi, Akta Buruh 
Akta, Imigresen dan mungkin tidak 
mempunyai lesen sebagai kontraktor 
dan sebagainya.  
 
Maka dalam perkara ini, kaola ingin tahu 
barangkali sama ada akta peraturan 
yang membolehkan mereka ini akan 
diambil tindakan dan jika ada, diminta 
perkara ini akan dapat dilakukan.  
 
Sekian, terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
kepada Yang Berhormat Awang Haji 
Abdul Hamid @ Sabli bin Haji Arshad 
atas soalan yang dikemukakan. 
 
 ُ  perkara  ini  akan  dapat kita  إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
tangani oleh Lembaga Bandaran atau 
Jabatan Daerah mengikut akta-akta 
yang ada dan perkara ini akan dapat 
ditangani. Terima kasih.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: 
Sekarang saya persilakan Yang 
Berhormat Awang Haji  Umarali bin 
Esung.  
 

Yang Berhormat Awang Haji  
Umarali bin Esung: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera. Kaola akan 
bercakap mengenai Tajuk SE01A - 
Jabatan Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri iaitu mengenai Lembaga 
Bandaran dan Majlis Perundingan Mukim 
dan Kampung: 
 
1. Lembaga Bandaran. Kaola 

mengucapkan terima kasih dan 
tahniah atas inisiatif Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri berkenaan 
dengan pelantikan ahli-ahli baharu 
Lembaga Bandaran dan juga Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung 
yang terdiri daripada golongan muda 
dan belia sebagaimana menyambut 
cadangan yang dikemukakan pada 
Musim Permesyuaratan Ketiga Belas 
Majlis Mesyuarat Negara Tahun 2017.  
 

Langkah ini sejajar dengan matlamat 
negara dengan mengetengahkan 
pemimpin-pemimpin muda dan belia 
yang berkaliber ke arah membangun 
dan kesejahteraan negara. 
Penglibatan seluruh masyarakat 
khususnya pihak swasta di  dalam 
sama-sama membantu melaksanakan 
semua bentuk kemajuan terutama 
sekali di kawasan Lembaga Bandaran  
perlu bagi menyokong konsep 
pendekatan seluruh negara.  
 
Kaola mencadangkan agar peluang-
peluang kerjasama ini dapat 
diperluaskan kepada syarikat-syarikat 
kecil dan sederhana. Melalui peluang-
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peluang yang ada dalam Projek 
Kemajuan Bandar dengan 
menyambut kira kaedah menang 
kepada semua pihak. Walaupun 
sumbangan yang mereka buat itu 
nampaknya kecil tetapi mampu 
menjimatkan perbelanjaan kerajaan 
telah mewujudkan jalinan kerjasama 
yang kuat dengan pihak swasta.  
 
Sebagai contoh penyediaan tong-
tong sampah yang mempunyai nilai 
reka bentuk pelancongan diletakkan 
di tempat-tempat yang berpotensi 
dalam bandar boleh sahaja 
dibekalkan atau ditaja oleh 
pengusaha kecil sebagai inisiatif 
membantu mencantikkan bandar 
begitu juga penyediaan pasu-pasu 
bunga, bangku-bangku rehat dan 
sebagainya; 
 

2. Mengenai Majlis Perundingan Mukim 
dan Kampung.   Penubuhan Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung 
adalah sebagai pemangkin kepada 
kemajuan dan kesejahteraan negara 
di peringkat kampung. Bagi 
memantapkan keprihatinan Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung 
dirancang dengan mewujudkan 
program-program sokongan dan 
bimbingan  yang dilaksanakan oleh 
antara pihak kerajaan dan peringkat 
daerah dengan kerjasama pihak 
swasta dan NGO’s.  
 

Sebagai inisiatif dan usaha 
berterusan ke arah memberi 
kefahaman kepada bimbingan Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung 
untuk terus aktif dan komited 

mengadakan aktiviti yang berfaedah 
kepada masyarakat kampung. 
  
Sebagai langkah permulaan 
dicadangkan penganjuran acara-
acara berbentuk kemasyarakatan 
seperti sukan dan riadah yang 
dikendalikan oleh pihak yang 
berkenaan dengan kerjasama 
kerajaan dan diadakan di kampung-
kampung yang dikenal pasti 
memerlukan perhatian.   
 
Dengan adanya inisiatif ini, ia dapat 
memberikan pengalaman yang 
berguna kepada Majlis Perundingan 
Mukim dan Kampung dan juga 
masyarakat di kampung.  Dalam 
masa yang sama ia dapat memberi 
suntikan semangat serta durongan 
kepada Ahli-Ahli Majlis Perundingan 
Mukim dan Kampung untuk terus 
bergiat dan aktif; dan  
 

3. Seterusnya kaola bercakap 
mengenai Tajuk SE08A - Pejabat 
Daerah Tutong iaitu Mukim dan 
Kemajuan dan Pembangunan 
Daerah Tutong. Terdapat beberapa 
persoalan daripada orang ramai 
khususnya daripada penduduk           
di Pekan Tutong dan juga di Daerah 
Tutong berkenaan dengan bangunan 
lama Pejabat Daerah Tutong yang 
terletak di hadapan Jalan Encik 
Awang, Pekan Tutong.  
 
Bangunan ini sebelum digunakan 
oleh Pejabat Mahkamah Tutong dan 
telah pun lama dikosongkan serta 
nampak terbiar. Memandangkan ia 
merupakan bangunan yang lama 
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yang mempunyai nilai sejarahnya 
yang tersendiri wajar ia dikekalkan 
dan dipelihara dengan baik mungkin 
sebagai satu khazanah warisan 
Daerah Tutong.   
 
Sehubungan dengan itu, kaola ingin 
mengemukakan pertanyaan: 

 
i. Apakah kedudukan atau status 

bangunan ini sekarang sejak ia 
dikosongkan?; dan 
 

ii. Apakah ada cadangan dan 
perancangan jangka pendek 
untuk menggunakan bangunan 
berkenaan sebagai tempat acara 
yang bersesuaian yang dilihat 
boleh menyumbang kepada 
aktiviti bagi meningkatkan 
sosioekonomi masyarakat 
setempat dan kemajuan Pekan 
Tutong selain membiarkan ia 
kosong sebegitu sahaja? 

Sekian Yang Berhormat Pengerusi, 
terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
juga kepada Yang Berhormat Awang 
Haji Umarali bin Esung yang telah 
mengemukakan 3 perkara.   
 
Mengenai Mukim dan Lembaga 
Bandaran. Kaola mengucapkan setinggi-
tinggi penghargaan kepada Awang Haji 
Umarali bin Esung yang pada tahun 
lepas juga menyuarakan akan 
pentingnya menyerapkan belia dalam 
Majlis Perundingan Mukim dan Kampung 

dan juga dalam lembaga-lembaga 
seperti Lembaga Bandaran.   
 
 ِ  dengan lantikan Ahli-Ahli  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
Lembaga Bandaran mulai bulan 
September 2017 kita telah berusaha 
menyerapkan beberapa orang belia 
dalam Lembaga-Lembaga Bandaran 
Bandar Seri Begawan dan Tutong dan 
juga Kuala Belait. Mudah-mudahanlah 
mereka ini akan dapat memberikan 
sumbangan yang bermakna ke arah 
melaksanakan tugas dan 
tanggungjawab Lembaga Bandaran.   
 
Memang tepat seperti apa yang 
dinyatakan oleh Yang Berhormat Awang 
Haji Umarali bin Esung bahawa kita juga 
perlu menjalin kerjasama dengan 
syarikat-syarikat kecil dan sederhana.  
Yang Berhormat memberikan contoh 
dalam penyediaan tong sampah.   
 
Sebenarnya sudah pun terbukti akan 
kesediaan syarikat-syarikat swasta 
dalam memberikan sumbangan ke arah 
kebersihan ini sebagaimana yang 
ditunjukkan mereka semasa sambutan 
Jubli Emas Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam Menaiki Takhta pada tahun 
lepas.  Sebab itu kitani di Bandar Seri 
Begawan ini dapat menyaksikan 
banyaknya tong-tong sampah yang 
diletakkan dalam jarak yang berdekatan 
sama ada di Taman Jubli Emas, Jalan 
Residency dan juga di Bandar Seri 
Begawan.   
 
Malah dalam perkara penyediaan tong 
sampah ini juga kaola ingin 
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merakamkan ucapan terima kasih dan 
penghargaan kepada Kementerian 
Pendidikan yang telah pun bekerjasama 
dengan menggunakan bahan-bahan 
yang terpakai iaitu bekas drum minyak 
yang telah dipotong dan beberapa buah 
sekolah telah pun menyertai untuk 
menyediakan lukisan-lukisan yang 
menarik di tong-tong sampah ini boleh 
disaksikan semula semasa Bandarku 
Ceria.   
 
Tujuannya bukan sahaja menyediakan 
tong-tong sampah dengan harga yang 
murah, kita hanya memerlukan cat 
untuk mengecatnya tetapi juga 
menimbulkan rasa sense of 
belongingness dalam kalangan kanak-
kanak, pelajar-pelajar, belia-belia yang 
sekali gus juga membantu mereka 
untuk mengembangkan daya kreativiti 
mereka.  Jadi itu satu perkara yang 
sangat kita hargai.  Jadi Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung 
mencadangkan untuk bekerjasama 
dengan NGO’s adalah satu cadangan 
yang baik. 
 
Mengenai Bangunan Lama Pejabat 
Daerah Tutong. Bangunan ini 
sebenarnya pada suatu waktu di bawah 
kawalan Jabatan Daerah Tutong tetapi 
pada tahun 2006 telah diwartakan 
sebagai Bangunan Warisan oleh Jabatan 
Muzium-Muzium dan ia pernah juga 
digunakan sebagai Mahkamah Syariah 
Tutong dan Mahkamah Sivil Tutong 
sehingga pertengahan tahun 2016.  
Pada masa ini ia kosong dan belum lagi 
digunakan.   
 

Kementerian mengongsikan maklumat 
ini dengan kementerian-kementerian, 
agensi-agensi kerajaan lain bagi mereka 
boleh menggunakan bangunan yang 
kosong ini bagi tujuan-tujuan tertentu.  
Pihak Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri tidak ada halangan bagi mana-
mana kementerian yang ingin 
menggunakan bangunan ini untuk 
tujuan atau menempatkan pejabat-
pejabat atau apa jua keperluan 
kementerian-kementerian berkenaan.   
 
Sekian sahaja yang dapat kaola 
maklumkan Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Naim 
bin Haji Kamis. 
 
Yang Berhormat Awang Naim bin 
Haji Kamis:  Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.    
  
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera. Lebih dahulu 
dalam kesempatan ini jua kaola ingin 
merakamkan setinggi-tinggi tahniah dan 
terima kasih atas mukadimah Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri pada petang kelmarin.   
 
Yang Berhormat Pengerusi. Kaola 
mewakili Zon 3 termasuk Kampong 
Ayer. Pada petang ini kaola akan 
menyentuh:  
 
1. Tajuk SE02A - Lembaga Bandaran 

Bandar Seri Begawan. 
 

Isu sampah di Kampong Ayer amat 
membimbangkan dan mendatang 
kan masalah kepada penduduk-
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yang mempunyai nilai sejarahnya 
yang tersendiri wajar ia dikekalkan 
dan dipelihara dengan baik mungkin 
sebagai satu khazanah warisan 
Daerah Tutong.   
 
Sehubungan dengan itu, kaola ingin 
mengemukakan pertanyaan: 

 
i. Apakah kedudukan atau status 

bangunan ini sekarang sejak ia 
dikosongkan?; dan 
 

ii. Apakah ada cadangan dan 
perancangan jangka pendek 
untuk menggunakan bangunan 
berkenaan sebagai tempat acara 
yang bersesuaian yang dilihat 
boleh menyumbang kepada 
aktiviti bagi meningkatkan 
sosioekonomi masyarakat 
setempat dan kemajuan Pekan 
Tutong selain membiarkan ia 
kosong sebegitu sahaja? 

Sekian Yang Berhormat Pengerusi, 
terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
juga kepada Yang Berhormat Awang 
Haji Umarali bin Esung yang telah 
mengemukakan 3 perkara.   
 
Mengenai Mukim dan Lembaga 
Bandaran. Kaola mengucapkan setinggi-
tinggi penghargaan kepada Awang Haji 
Umarali bin Esung yang pada tahun 
lepas juga menyuarakan akan 
pentingnya menyerapkan belia dalam 
Majlis Perundingan Mukim dan Kampung 

dan juga dalam lembaga-lembaga 
seperti Lembaga Bandaran.   
 
 ِ  dengan lantikan Ahli-Ahli  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
Lembaga Bandaran mulai bulan 
September 2017 kita telah berusaha 
menyerapkan beberapa orang belia 
dalam Lembaga-Lembaga Bandaran 
Bandar Seri Begawan dan Tutong dan 
juga Kuala Belait. Mudah-mudahanlah 
mereka ini akan dapat memberikan 
sumbangan yang bermakna ke arah 
melaksanakan tugas dan 
tanggungjawab Lembaga Bandaran.   
 
Memang tepat seperti apa yang 
dinyatakan oleh Yang Berhormat Awang 
Haji Umarali bin Esung bahawa kita juga 
perlu menjalin kerjasama dengan 
syarikat-syarikat kecil dan sederhana.  
Yang Berhormat memberikan contoh 
dalam penyediaan tong sampah.   
 
Sebenarnya sudah pun terbukti akan 
kesediaan syarikat-syarikat swasta 
dalam memberikan sumbangan ke arah 
kebersihan ini sebagaimana yang 
ditunjukkan mereka semasa sambutan 
Jubli Emas Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam Menaiki Takhta pada tahun 
lepas.  Sebab itu kitani di Bandar Seri 
Begawan ini dapat menyaksikan 
banyaknya tong-tong sampah yang 
diletakkan dalam jarak yang berdekatan 
sama ada di Taman Jubli Emas, Jalan 
Residency dan juga di Bandar Seri 
Begawan.   
 
Malah dalam perkara penyediaan tong 
sampah ini juga kaola ingin 
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merakamkan ucapan terima kasih dan 
penghargaan kepada Kementerian 
Pendidikan yang telah pun bekerjasama 
dengan menggunakan bahan-bahan 
yang terpakai iaitu bekas drum minyak 
yang telah dipotong dan beberapa buah 
sekolah telah pun menyertai untuk 
menyediakan lukisan-lukisan yang 
menarik di tong-tong sampah ini boleh 
disaksikan semula semasa Bandarku 
Ceria.   
 
Tujuannya bukan sahaja menyediakan 
tong-tong sampah dengan harga yang 
murah, kita hanya memerlukan cat 
untuk mengecatnya tetapi juga 
menimbulkan rasa sense of 
belongingness dalam kalangan kanak-
kanak, pelajar-pelajar, belia-belia yang 
sekali gus juga membantu mereka 
untuk mengembangkan daya kreativiti 
mereka.  Jadi itu satu perkara yang 
sangat kita hargai.  Jadi Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung 
mencadangkan untuk bekerjasama 
dengan NGO’s adalah satu cadangan 
yang baik. 
 
Mengenai Bangunan Lama Pejabat 
Daerah Tutong. Bangunan ini 
sebenarnya pada suatu waktu di bawah 
kawalan Jabatan Daerah Tutong tetapi 
pada tahun 2006 telah diwartakan 
sebagai Bangunan Warisan oleh Jabatan 
Muzium-Muzium dan ia pernah juga 
digunakan sebagai Mahkamah Syariah 
Tutong dan Mahkamah Sivil Tutong 
sehingga pertengahan tahun 2016.  
Pada masa ini ia kosong dan belum lagi 
digunakan.   
 

Kementerian mengongsikan maklumat 
ini dengan kementerian-kementerian, 
agensi-agensi kerajaan lain bagi mereka 
boleh menggunakan bangunan yang 
kosong ini bagi tujuan-tujuan tertentu.  
Pihak Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri tidak ada halangan bagi mana-
mana kementerian yang ingin 
menggunakan bangunan ini untuk 
tujuan atau menempatkan pejabat-
pejabat atau apa jua keperluan 
kementerian-kementerian berkenaan.   
 
Sekian sahaja yang dapat kaola 
maklumkan Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Naim 
bin Haji Kamis. 
 
Yang Berhormat Awang Naim bin 
Haji Kamis:  Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.    
  
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera. Lebih dahulu 
dalam kesempatan ini jua kaola ingin 
merakamkan setinggi-tinggi tahniah dan 
terima kasih atas mukadimah Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri pada petang kelmarin.   
 
Yang Berhormat Pengerusi. Kaola 
mewakili Zon 3 termasuk Kampong 
Ayer. Pada petang ini kaola akan 
menyentuh:  
 
1. Tajuk SE02A - Lembaga Bandaran 

Bandar Seri Begawan. 
 

Isu sampah di Kampong Ayer amat 
membimbangkan dan mendatang 
kan masalah kepada penduduk-
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penduduk Kampong Ayer khususnya 
dan negara amnya. Walaupun 
beberapa kempen kebersihan secara 
bergotong-royong sering diadakan 
tetapi nampaknya isu sampah ini 
belum dapat diatasi secara 
sepenuhnya.  

 
Apakah usaha-usaha seterusnya 
Lembaga Bandaran Bandar Seri 
Begawan untuk memastikan 
pembuang sampah dan sisa-sisa 
yang beracun di Kampong Ayer tidak 
dilakukan oleh orang-orang yang 
tidak bertanggungjawab? 
 
Dalam Dewan ini juga, kaola ingin 
mencadangkan yang mungkin boleh 
digunakan untuk menjadikan Sungai 
Brunei bersih seperti mulanya 
dahulu iaitu pada tahun-tahun enam  
puluhan kehidupan laut hidup 
dengan baik di samping 
memperkenalkan undang-undang. 
Maka, dicadangkan penduduk 
Kampong Ayer yang rumah mereka 
di tebing-tebing sungai dipindahkan 
atau ditempatkan di perumahan 
negara dan tapak rumah mereka 
akan dapat ditimbuk supaya rumah-
rumah yang ada sekarang berdiri         
di atas tanah dan pembuangan 
sampah dapat dikawal dengan 
penuh berkesan. 

 
Ini adalah satu trade off yang perlu 
kita hadapi sekiranya kitani mahu 
supaya sungai kembali bersih dan 
jadikan ia satu tarikan pelancong 
dan juga pembiakan kehidupan laut 
seperti ikan, ketam dan lain-lainnya.  

 

2. Seterusnya, kaola akan menyentuh 
Kod 113 - Kemudahan Awam dan 
Alam Sekitar.  

Dalam beberapa tahun 
kebelakangan ini saya telah melawat 
Kampong Ayer dan mendapati 
bahawa beberapa jambatan kecil 
yang juga disebut sebagai pail 
Kampong Ayer sudah pun 
berkeadaan membimbangkan.  

 
Sebahagian tiang-tiang dan lantai-
lantainya sudah pecah, mumut, 
buruk dan patah serta berlubang-
lubang dan dikhuatiri mereka yang 
melewatinya seperti pelancong, 
kanak-kanak dan penduduk 
kampung terjatuh. 

 
Sehubungan dengan itu, dipohonkan 
ihsan dari Jabatan Daerah Brunei 
dan Muara akan dapat mengambil 
tindakan dan perhatian yang 
sewajarnya bagi mengelakkan 
kejadian yang tidak diingini terjadi 
pada masa-masa akan datang.  

 
Yang Berhormat Pengerusi, 
seterusnya akibat kebakaran pada 7 
Disember 2016 dan 27 Disember 
2016 beberapa rumah dan jambatan 
di Kampong Ayer (Kampung Lurong 
Dalam) telah musnah dan hanya 
tinggal tiang-tiang rumah yang ada, 
Pada masa ini sedikit sebanyak 
merosakkan Kampong Ayer.  Dalam 
hal ini, dipohonkan juga supaya ia 
mendapat perhatian yang 
bersesuaian oleh pihak kementerian; 

 
Yang Berhormat Pengerusi.  Masalah 
seterusnya yang dihadapi oleh 
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penduduk Kampong Ayer terutama 
bagi penduduk Mukim Burong 
Pinggai Ayer dan Kampung Lurong 
Dalam ialah apabila air surut di  
perairan sungai menuju Sekolah 
Menengah Awang Semaun, 
Kampung Sungai Kebun dan menuju 
Klinik Kampung Sungai Asam tidak 
dapat dilalui oleh perahu-perahu 
tambang. Ini, amat menyulitkan 
kepada kanak-kanak untuk pergi ke 
sekolah dan pesakit-pesakit yang 
hendak berjumpa doktor atau yang 
mempunyai perjanjian; 

 
Seterusnya, masalah yang 
memerlukan perhatian juga ialah jeti 
tempat penaikan dan penurunan 
penduduk Kampong Ayer dan 
pelancong.  Ada sebahagiannya 
telah rosak dan kotor serta licin 
yang boleh membahayakan kepada 
yang menggunakannya; 

 
Masalah yang dihadapi oleh 
penduduk Kampong Ayer ialah untuk 
pergi bertugas bekerja dan 
menghadiri suka duka dengan 
menggunakan kenderaan ataupun 
kereta pada waktu pagi disebabkan 
penutupan sebahagian jalan semasa 
Bandarku Ceria iaitu bermula dari 
Jalan Dermaga Diraja menuju 
Yayasan Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah melewati Masjid Omar ‘Ali 
Saifuddien hingga ke Balai Polis 
Pusat. Dipohonkan perkara ini dikaji 
semula;   

 
3. Kemudian, kaola juga ingin 

menyentuh di bawah Tajuk SE02A – 
Lembaga Bandaran Bandar Seri 

Begawan.  Kod Akaun 002/002 – 
Pemeliharaan Aset.  Dalam Dewan 
yang mulia ini juga, sukacita         
ingin mengetahui. Apakah 
perancangan Lembaga Bandaran 
mengenai dengan kawasan dan 
Bangunan Tamu Lama Kianggeh 
yang sehingga sekarang nampaknya 
terbiar keadaannya? 

  
4. Kemudian di bawah Tajuk yang 

sama iaitu Kod 003/001 -           
Pelesenan dan Penguatkuasaan. 
Dalam perkara ini, sukacita juga 
memohon penjelasan pihak 
Lembaga Bandaran tentang jumlah 
yang tertunggak dari pembayar 
cukai pintu dan apakah langkah-
langkah yang telah diambil kepada 
mereka yang gagal menjelaskan? 
Apa pula kemudahan-kemudahan 
yang diberikan kepada mereka yang 
terlibat ke atas sewa ini? 

 
5. Seterusnya di bawah Kod 115/004 - 

Pembangunan semula Kampong 
Ayer.  Dalam hal ini, kaola hanya 
ingin untuk mengetahui kampung-
kampung yang terlibat untuk 
pembangunan semula Kampong 
Ayer itu; 

 
6. Di bawah Kod  001/005 - 

Pengawalan Hiburan Awam dan 
Penerbitan. Pada masa ini,                   
di panggung-panggung wayang 
(layar lebar) masih lagi didapati 
adegan-adegan dan percakapan 
bahasa yang kurang sesuai ditonton 
dan didengar.  Oleh itu, sukacita 
untuk mengetahui tatacara garis 
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penduduk Kampong Ayer khususnya 
dan negara amnya. Walaupun 
beberapa kempen kebersihan secara 
bergotong-royong sering diadakan 
tetapi nampaknya isu sampah ini 
belum dapat diatasi secara 
sepenuhnya.  

 
Apakah usaha-usaha seterusnya 
Lembaga Bandaran Bandar Seri 
Begawan untuk memastikan 
pembuang sampah dan sisa-sisa 
yang beracun di Kampong Ayer tidak 
dilakukan oleh orang-orang yang 
tidak bertanggungjawab? 
 
Dalam Dewan ini juga, kaola ingin 
mencadangkan yang mungkin boleh 
digunakan untuk menjadikan Sungai 
Brunei bersih seperti mulanya 
dahulu iaitu pada tahun-tahun enam  
puluhan kehidupan laut hidup 
dengan baik di samping 
memperkenalkan undang-undang. 
Maka, dicadangkan penduduk 
Kampong Ayer yang rumah mereka 
di tebing-tebing sungai dipindahkan 
atau ditempatkan di perumahan 
negara dan tapak rumah mereka 
akan dapat ditimbuk supaya rumah-
rumah yang ada sekarang berdiri         
di atas tanah dan pembuangan 
sampah dapat dikawal dengan 
penuh berkesan. 

 
Ini adalah satu trade off yang perlu 
kita hadapi sekiranya kitani mahu 
supaya sungai kembali bersih dan 
jadikan ia satu tarikan pelancong 
dan juga pembiakan kehidupan laut 
seperti ikan, ketam dan lain-lainnya.  

 

2. Seterusnya, kaola akan menyentuh 
Kod 113 - Kemudahan Awam dan 
Alam Sekitar.  

Dalam beberapa tahun 
kebelakangan ini saya telah melawat 
Kampong Ayer dan mendapati 
bahawa beberapa jambatan kecil 
yang juga disebut sebagai pail 
Kampong Ayer sudah pun 
berkeadaan membimbangkan.  

 
Sebahagian tiang-tiang dan lantai-
lantainya sudah pecah, mumut, 
buruk dan patah serta berlubang-
lubang dan dikhuatiri mereka yang 
melewatinya seperti pelancong, 
kanak-kanak dan penduduk 
kampung terjatuh. 

 
Sehubungan dengan itu, dipohonkan 
ihsan dari Jabatan Daerah Brunei 
dan Muara akan dapat mengambil 
tindakan dan perhatian yang 
sewajarnya bagi mengelakkan 
kejadian yang tidak diingini terjadi 
pada masa-masa akan datang.  

 
Yang Berhormat Pengerusi, 
seterusnya akibat kebakaran pada 7 
Disember 2016 dan 27 Disember 
2016 beberapa rumah dan jambatan 
di Kampong Ayer (Kampung Lurong 
Dalam) telah musnah dan hanya 
tinggal tiang-tiang rumah yang ada, 
Pada masa ini sedikit sebanyak 
merosakkan Kampong Ayer.  Dalam 
hal ini, dipohonkan juga supaya ia 
mendapat perhatian yang 
bersesuaian oleh pihak kementerian; 

 
Yang Berhormat Pengerusi.  Masalah 
seterusnya yang dihadapi oleh 
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penduduk Kampong Ayer terutama 
bagi penduduk Mukim Burong 
Pinggai Ayer dan Kampung Lurong 
Dalam ialah apabila air surut di  
perairan sungai menuju Sekolah 
Menengah Awang Semaun, 
Kampung Sungai Kebun dan menuju 
Klinik Kampung Sungai Asam tidak 
dapat dilalui oleh perahu-perahu 
tambang. Ini, amat menyulitkan 
kepada kanak-kanak untuk pergi ke 
sekolah dan pesakit-pesakit yang 
hendak berjumpa doktor atau yang 
mempunyai perjanjian; 

 
Seterusnya, masalah yang 
memerlukan perhatian juga ialah jeti 
tempat penaikan dan penurunan 
penduduk Kampong Ayer dan 
pelancong.  Ada sebahagiannya 
telah rosak dan kotor serta licin 
yang boleh membahayakan kepada 
yang menggunakannya; 

 
Masalah yang dihadapi oleh 
penduduk Kampong Ayer ialah untuk 
pergi bertugas bekerja dan 
menghadiri suka duka dengan 
menggunakan kenderaan ataupun 
kereta pada waktu pagi disebabkan 
penutupan sebahagian jalan semasa 
Bandarku Ceria iaitu bermula dari 
Jalan Dermaga Diraja menuju 
Yayasan Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah melewati Masjid Omar ‘Ali 
Saifuddien hingga ke Balai Polis 
Pusat. Dipohonkan perkara ini dikaji 
semula;   

 
3. Kemudian, kaola juga ingin 

menyentuh di bawah Tajuk SE02A – 
Lembaga Bandaran Bandar Seri 

Begawan.  Kod Akaun 002/002 – 
Pemeliharaan Aset.  Dalam Dewan 
yang mulia ini juga, sukacita         
ingin mengetahui. Apakah 
perancangan Lembaga Bandaran 
mengenai dengan kawasan dan 
Bangunan Tamu Lama Kianggeh 
yang sehingga sekarang nampaknya 
terbiar keadaannya? 

  
4. Kemudian di bawah Tajuk yang 

sama iaitu Kod 003/001 -           
Pelesenan dan Penguatkuasaan. 
Dalam perkara ini, sukacita juga 
memohon penjelasan pihak 
Lembaga Bandaran tentang jumlah 
yang tertunggak dari pembayar 
cukai pintu dan apakah langkah-
langkah yang telah diambil kepada 
mereka yang gagal menjelaskan? 
Apa pula kemudahan-kemudahan 
yang diberikan kepada mereka yang 
terlibat ke atas sewa ini? 

 
5. Seterusnya di bawah Kod 115/004 - 

Pembangunan semula Kampong 
Ayer.  Dalam hal ini, kaola hanya 
ingin untuk mengetahui kampung-
kampung yang terlibat untuk 
pembangunan semula Kampong 
Ayer itu; 

 
6. Di bawah Kod  001/005 - 

Pengawalan Hiburan Awam dan 
Penerbitan. Pada masa ini,                   
di panggung-panggung wayang 
(layar lebar) masih lagi didapati 
adegan-adegan dan percakapan 
bahasa yang kurang sesuai ditonton 
dan didengar.  Oleh itu, sukacita 
untuk mengetahui tatacara garis 
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panduan ataupun sukat-sukat 
penapisan di buat. 

 
Sekian Yang Berhormat Pengerusi dan 
terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih kepada 
Yang Berhormat Pengerusi dan terima 
kasih juga kepada Yang Berhomat 
Awang Naim bin Haji Kamis.  
 
1. Mengenai Lembaga Bandaran - Isu 

sampah di Kampong Ayer, ia bukan         
di bawah Lembaga Bandaran iaitu 
garis boundary Lembaga Bandaran 
tidak termasuk Kampong Ayer.  

 
Walau bagaimanapun, kaola telah 
pun menjawab soalan isu sampah ini 
semasa kaola menjawab soalan 
mengenai Taman Mahkota  Jubli 
Emas, kaola laratkan lagi dengan 
izin Yang Berhormat Pengerusi 
untuk bercakap mengenai 
kebersihan secara menyeluruh. Isu 
kebersihan secara menyeluruh 
ditangani oleh Jawatankuasa 
Kebangsaan Isu Kebersihan dan 
kaola telah menerangkan di dalam 
Jawatankuasa yang terdapat tiga 
taskforce.  
 
Salah satu taskforce itu ialah 
kesedaran (awareness) yang 
barangkali pada masa ini dapat 
ditonton dalam televisyen dan juga 
media-media bagaimana kita 
mempromo untuk memberi 
kesedaran untuk tidak membuang 
sampah atau menyimpan sampah 
tidak menentu.   

Semua ini menghendaki whole of 
nation approach tidak dapat 
diletakkan hanya kepada agensi-
agensi tertentu. Bila kita 
menyediakan kemudahan-
kemudahan seperti tong sampah, 
kita memerhatikan orang akan dapat 
memasukkan sampah itu ke dalam 
tong sampah.  

 
Sungguhpun demikian, kalau kita 
masih ingat semasa perayaan kapal 
berhias, pembukaan Jambatan Raja 
Isteri Pengiran Anak Hajah Saleha, 
sungguhpun banyaknya tong 
sampah kitani sediakan sepanjang 
Jalan Residency dan Bandar Seri 
Begawan masih lagi orang kitani itu 
membuang sampah merata-rata, ini 
mentaliti. Kalau enforcement  
bekerja pada waktu itu banyak jua 
dapat kitani buat. Ini tanggungjawab 
kita bersama; 
 
Di Kampong Ayer ini kalau cadangan 
untuk menimbuk Kampong Ayer, 
tidaklah ada lagi Kampong Ayer 
yang menjadi kebanggaan kita. 
Kaola tidak percaya dengan 
menimbuk Kampong Ayer itu selesai 
masalah sampah, di darat pada 
masa ini pun masih juga orang 
membuang sampah. Bukan darat 
laut tetapi isunya ialah isu kitani 
sendiri dan di bawah Rancangan 
Rehabilitasi Kampong Ayer ini kita 
akan berusaha jua bersama dengan 
Kementerian Pembangunan untuk 
menangani masalah sampah di 
Kampong Ayer ini macam mana 
caranya; 
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2. Perkara kemudahan awam Kampong 
Ayer iaitu jambatan-jambatan. 
Sebagaimana yang diketahui 
bahawa dalam keadaan pada masa 
ini kita berusaha untuk 
menggunakan bajet yang ada untuk 
memelihara aset-aset kitani                  
di Kampong Ayer dan   ِ  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
terdapat tambahan peruntukan 
untuk membaiki jambatan-jambatan 
yang rosak mengikut keutamaannya. 

 
Masalah kebakaran di Kampong Ayer 
yang memusnahkan rumah-rumah 
dan barangkali yang dimaksudkan 
oleh Yang Berhormat itu ialah 
terdapatnya tunggul-tunggul dan 
tiang-tiang. Ini juga akan kita 
usahakan untuk mencabut tunggul-
tunggul ini. Untuk makluman Ahli-
Ahli Yang Berhormat sebenarnya kos 
untuk mencabut sebatang tiang              
di Kampong Ayer ini mahal. Jadi kita 
berusaha bagaimana kita akan 
menggunakan peruntukan yang 
sedia ada bagi menangani perkara 
ini dan bukan sahaja di Kampung 
Lorong Dalam tetapi kita juga telah 
membuat kajian berapa banyak 
tunggul-tunggul bekas rumah yang 
perlu dibersihkan; 
 
Mengenai dengan Kampung Burong 
Pingai dan Kampung Lorong Dalam 
bahawa laluan tidak dapat dilalui 
tempat itu semasa air tohor,                
ini barangkali memerlukan 
pendalaman sungai yang 
memerlukan lagi sekali satu bajet 
yang besar juga. Tetapi kita melihat 
apakah alternatif yang boleh dibuat 
bagi mengatasi masalah mereka 

untuk berjalan menuju ke Sekolah 
Awang Semaun pada masa air tohor. 
Kalau tidak silap, pada masa ini pun 
sudah ada jambatan yang 
menghubungkan Kampung Burong 
Pingai itu dengan daratan di sebelah 
belakang kampung tersebut; dan 

 
Masalah kenderaan penduduk 
Kampong Ayer kerana penutupan 
jalan Bandarku Ceria. Kaola 
berharap mereka ini akan dapat 
bekerjasama jua dengan pihak 
berkenaan kerana sekiranyalah 
mereka ini mempunyai apa-apa 
keperluan pada hari berikutnya, hari 
Ahad untuk berjalan pada waktu 
pagi dinasihatkanlah meletakkan 
kereta mereka itu di kawasan yang 
tidak ditutup jalannya.  
 
Jadi sama-samalah bertimbang rasa 
menyokong akan inisiatif-inisiatif 
Lembaga Bandaran kerana manfaat 
yang diperolehi daripada Bandarku 
Ceria dengan penutupan jalan ini 
lebih banyak dan kita mempunyai 
jalan-jalan alternatif (alternative 
roads). Mereka yang tinggal           
di kawasan Gadong pun kalau akan 
ke Bandar Seri Begawan terpaksa 
menggunakan jalan yang lebih jauh 
menuju ke Jabatan Perdana Menteri 
masuk ke Jalan Kebangsaan. 
 
Jadi dalam menyokong sesuatu 
inisiatif ini perlunya kitani bersama-
sama gift and take nya orang putih 
memberi dan menerima. Kalau kitani 
saja kan mempush kehendak kitani 
sahaja dengan tidak memperdulikan 
keperluan national (kebangsaan) 
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panduan ataupun sukat-sukat 
penapisan di buat. 

 
Sekian Yang Berhormat Pengerusi dan 
terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih kepada 
Yang Berhormat Pengerusi dan terima 
kasih juga kepada Yang Berhomat 
Awang Naim bin Haji Kamis.  
 
1. Mengenai Lembaga Bandaran - Isu 

sampah di Kampong Ayer, ia bukan         
di bawah Lembaga Bandaran iaitu 
garis boundary Lembaga Bandaran 
tidak termasuk Kampong Ayer.  

 
Walau bagaimanapun, kaola telah 
pun menjawab soalan isu sampah ini 
semasa kaola menjawab soalan 
mengenai Taman Mahkota  Jubli 
Emas, kaola laratkan lagi dengan 
izin Yang Berhormat Pengerusi 
untuk bercakap mengenai 
kebersihan secara menyeluruh. Isu 
kebersihan secara menyeluruh 
ditangani oleh Jawatankuasa 
Kebangsaan Isu Kebersihan dan 
kaola telah menerangkan di dalam 
Jawatankuasa yang terdapat tiga 
taskforce.  
 
Salah satu taskforce itu ialah 
kesedaran (awareness) yang 
barangkali pada masa ini dapat 
ditonton dalam televisyen dan juga 
media-media bagaimana kita 
mempromo untuk memberi 
kesedaran untuk tidak membuang 
sampah atau menyimpan sampah 
tidak menentu.   

Semua ini menghendaki whole of 
nation approach tidak dapat 
diletakkan hanya kepada agensi-
agensi tertentu. Bila kita 
menyediakan kemudahan-
kemudahan seperti tong sampah, 
kita memerhatikan orang akan dapat 
memasukkan sampah itu ke dalam 
tong sampah.  

 
Sungguhpun demikian, kalau kita 
masih ingat semasa perayaan kapal 
berhias, pembukaan Jambatan Raja 
Isteri Pengiran Anak Hajah Saleha, 
sungguhpun banyaknya tong 
sampah kitani sediakan sepanjang 
Jalan Residency dan Bandar Seri 
Begawan masih lagi orang kitani itu 
membuang sampah merata-rata, ini 
mentaliti. Kalau enforcement  
bekerja pada waktu itu banyak jua 
dapat kitani buat. Ini tanggungjawab 
kita bersama; 
 
Di Kampong Ayer ini kalau cadangan 
untuk menimbuk Kampong Ayer, 
tidaklah ada lagi Kampong Ayer 
yang menjadi kebanggaan kita. 
Kaola tidak percaya dengan 
menimbuk Kampong Ayer itu selesai 
masalah sampah, di darat pada 
masa ini pun masih juga orang 
membuang sampah. Bukan darat 
laut tetapi isunya ialah isu kitani 
sendiri dan di bawah Rancangan 
Rehabilitasi Kampong Ayer ini kita 
akan berusaha jua bersama dengan 
Kementerian Pembangunan untuk 
menangani masalah sampah di 
Kampong Ayer ini macam mana 
caranya; 
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2. Perkara kemudahan awam Kampong 
Ayer iaitu jambatan-jambatan. 
Sebagaimana yang diketahui 
bahawa dalam keadaan pada masa 
ini kita berusaha untuk 
menggunakan bajet yang ada untuk 
memelihara aset-aset kitani                  
di Kampong Ayer dan   ِ  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
terdapat tambahan peruntukan 
untuk membaiki jambatan-jambatan 
yang rosak mengikut keutamaannya. 

 
Masalah kebakaran di Kampong Ayer 
yang memusnahkan rumah-rumah 
dan barangkali yang dimaksudkan 
oleh Yang Berhormat itu ialah 
terdapatnya tunggul-tunggul dan 
tiang-tiang. Ini juga akan kita 
usahakan untuk mencabut tunggul-
tunggul ini. Untuk makluman Ahli-
Ahli Yang Berhormat sebenarnya kos 
untuk mencabut sebatang tiang              
di Kampong Ayer ini mahal. Jadi kita 
berusaha bagaimana kita akan 
menggunakan peruntukan yang 
sedia ada bagi menangani perkara 
ini dan bukan sahaja di Kampung 
Lorong Dalam tetapi kita juga telah 
membuat kajian berapa banyak 
tunggul-tunggul bekas rumah yang 
perlu dibersihkan; 
 
Mengenai dengan Kampung Burong 
Pingai dan Kampung Lorong Dalam 
bahawa laluan tidak dapat dilalui 
tempat itu semasa air tohor,                
ini barangkali memerlukan 
pendalaman sungai yang 
memerlukan lagi sekali satu bajet 
yang besar juga. Tetapi kita melihat 
apakah alternatif yang boleh dibuat 
bagi mengatasi masalah mereka 

untuk berjalan menuju ke Sekolah 
Awang Semaun pada masa air tohor. 
Kalau tidak silap, pada masa ini pun 
sudah ada jambatan yang 
menghubungkan Kampung Burong 
Pingai itu dengan daratan di sebelah 
belakang kampung tersebut; dan 

 
Masalah kenderaan penduduk 
Kampong Ayer kerana penutupan 
jalan Bandarku Ceria. Kaola 
berharap mereka ini akan dapat 
bekerjasama jua dengan pihak 
berkenaan kerana sekiranyalah 
mereka ini mempunyai apa-apa 
keperluan pada hari berikutnya, hari 
Ahad untuk berjalan pada waktu 
pagi dinasihatkanlah meletakkan 
kereta mereka itu di kawasan yang 
tidak ditutup jalannya.  
 
Jadi sama-samalah bertimbang rasa 
menyokong akan inisiatif-inisiatif 
Lembaga Bandaran kerana manfaat 
yang diperolehi daripada Bandarku 
Ceria dengan penutupan jalan ini 
lebih banyak dan kita mempunyai 
jalan-jalan alternatif (alternative 
roads). Mereka yang tinggal           
di kawasan Gadong pun kalau akan 
ke Bandar Seri Begawan terpaksa 
menggunakan jalan yang lebih jauh 
menuju ke Jabatan Perdana Menteri 
masuk ke Jalan Kebangsaan. 
 
Jadi dalam menyokong sesuatu 
inisiatif ini perlunya kitani bersama-
sama gift and take nya orang putih 
memberi dan menerima. Kalau kitani 
saja kan mempush kehendak kitani 
sahaja dengan tidak memperdulikan 
keperluan national (kebangsaan) 
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ertinya kita itu barangkali boleh 
disebut sebagai hanya 
mementingkan diri sendiri. Jadi 
bersama-samalah kitani dalam 
menyokong sesuatu inisiatif itu 
bukan jua lama barangkali dari pukul 
6.00 hingga 10.00 pagi sahaja, 
selepas itu akan dibuka. Kalau dapat 
diadjust time nya itu satu, kedua 
diletakkan di tempat yang tidak ada 
jalan yang ditutup.  

 
Jadi dengan konsep whole of nation 
approach (memberi dan menerima) 
 ُ  kita akan menjadi negara إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
maju, masyarakat maju, bangsa 
yang maju tapi bukan sebagai suatu 
yang mementingkan hanya dirinya 
sendiri sahaja. 

 
3. Perkara seterusnya ialah mengenai 

Pemeliharaan Aset – Bekas Tamu 
Lama Kianggeh. Barangkali kaola 
tidak menjawab Yang Berhormat 
tetapi hanya mengongsikan sahaja 
kerana yang berautoritilah yang 
perlu menjawabnya. Tempat yang 
berdekatan bekas Tamu Kianggeh 
itu sebenarnya adalah ‘Hari Mu 
Kubur’ dan ada fatwa mufti 
mengenai penggunaan kawasan 
yang dikategorikan sebagai ‘Hari Mu 
Kubur’ itu, tempat laluan untuk 
menuju ke kubur.  
 
Jadi pada masa ini tempat itu 
dikosongkan. Kita telah pun 
menyerahkan atau merundingkan 
supaya kawasan ini diserahkan 
kepada Kementerian Hal Ehwal 
Ugama bagi apa jua tujuannya. 
Bukan untuk lagi membuka apa-apa 

yang lain lagi. Kitani menghormati 
akan dasar agama kitani akan 
hukum yang telah ditetapkan tetapi 
kita tidak melaung-laungkan semasa 
pemindahan Tamu Kianggeh. Kita 
silent dalam perkara itu, tetapi oleh 
sebab Yang Berhormat bertanya          
di sini, saya menerangkan, 
mengongsikan apa yang saya 
ketahui bahawa tempat dan 
kawasan itu adalah ‘Hari Mu Kubur’, 
ada fatwa Mufti Kerajaan mengenai 
kawasan ‘Hari Mu Kubur’; 

 
4. Cukai pintu yang tertunggak. Lagi 

sekali, kaola telah pun menerangkan 
mengenai usaha-usaha Lembaga 
Bandaran dalam menangani cukai 
semasa (current) dan juga cukai 
tertunggak. Jadi kaola telah pun 
menerangkan perkara ini dalam 
mukadimah kaola, cuma barangkali 
tidak dapat ditangkap oleh Ahli-Ahli 
Yang Berhormat sebab kaola 
menggunakan terminologi-
terminologi yang tertentu sahaja. 
Sebenarnya Recovery Unit                
di Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri telah pun berusaha untuk 
mengaddress perkara ini dengan 
beberapa cara: 

 
i. Menjemput mereka itu datang   

ke Lembaga Bandaran untuk 
berunding kemudian kita melihat 
kemampuan dari segi 
pembayaran, berapa mampunya 
dan juga ada kaola sebutkan           
di sana kemungkinan ada 
bayaran beransur. Kaola boleh 
menerangkan perkara ini dengan 
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lebih lanjut lagi sekiranya Yang 
Berhormat mahu keterangannya.  
 

5. Pembangunan semula Kampong 
Ayer. Pada masa ini, dalam 
rancangan kita pembangunan 
semula Kampong Ayer ini ialah 
untuk mendevelop membangun 
kawasan yang berdekatan dengan 
perumahan-perumahan yang telah 
pun dibina sebelum ini. Maksud 
kaola, perumahan yang dibina 
perumahan yang dapat kitani 
saksikan pada masa ini di Kampung 
Lurong Sikuna sebahagian 
Kampung Saba Darat, mungkin 
sebahagian Kampung Setia 
Pahlawan. 

 
Oleh sebab pembinaan rumah-
rumah dalam skim ini juga akan 
menggunakan utilities, kemudahan-
kemudahan yang sama jadi 
penyambungan itu kita rasakan 
berdekatan dengan tempat ini dan 
tempat yang dikenal pasti ini 
jugalah tempat-tempat kepadatan 
rumah-rumahnya di Kampong Ayer. 
Kawasan Kampung Saba, kawasan 
yang berdekatan dengan 
perumahan pada masa ini dan 
kawasan-kawasan ini kawasan yang 
berhadapan dengan pembinaan 
atau pembesaran Jalan Residency 
dan juga Jambatan Raja Isteri 
Pengiran Anak Hajah Saleha.; dan 

 
6. Hiburan awam. Terima kasih atas 

perkara Yang Berhormat timbulkan 
itu dan  ُ  Lembaga Penapis إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
Hiburan Awam  akan memerhatikan 
ataupun mengambil perhatian akan 

apa Yang Berhormat nyatakan itu. 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 

 
Yang Berhormat Pengerusi: Akhir 
sekali saya persilakan Yang Berhormat 
Awang Haji Mohimin bin Haji Johari @ 
Jahari.  
 
Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari @ Jahari: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan Ahli-Ahli Yang Berhormat.  
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
 
 
 ِ  - kaola membawa Tajuk SE02A  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
Lembaga Bandaran Bandar Seri 
Begawan.  
 
1. Kaola memulakan hujah dengan 

memetik titah Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam sempena 
Menyambut Awal Tahun Masihi 2018 
seperti berikut: 
 
“Dari tahun ke tahun kita semakin 
hampir tempoh sasaran bagi 
Wawasan Brunei 2035. Tempoh itu 
semakin ia menghampiri kita maka 
semakin besarlah tanggungjawab 
untuk kita memastikan bahawa 
langkah kita tidaklah ke mana-mana 
melainkan hanya terarah kepada 
sasaran sahaja sehingga tercapainya 
matlamat Brunei Maju.” 

 
Kaola melihat titah ini supaya kita 
sama-sama menggembleng usaha           
ke arah Brunei Maju bererti maju 
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ertinya kita itu barangkali boleh 
disebut sebagai hanya 
mementingkan diri sendiri. Jadi 
bersama-samalah kitani dalam 
menyokong sesuatu inisiatif itu 
bukan jua lama barangkali dari pukul 
6.00 hingga 10.00 pagi sahaja, 
selepas itu akan dibuka. Kalau dapat 
diadjust time nya itu satu, kedua 
diletakkan di tempat yang tidak ada 
jalan yang ditutup.  

 
Jadi dengan konsep whole of nation 
approach (memberi dan menerima) 
 ُ  kita akan menjadi negara إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
maju, masyarakat maju, bangsa 
yang maju tapi bukan sebagai suatu 
yang mementingkan hanya dirinya 
sendiri sahaja. 

 
3. Perkara seterusnya ialah mengenai 

Pemeliharaan Aset – Bekas Tamu 
Lama Kianggeh. Barangkali kaola 
tidak menjawab Yang Berhormat 
tetapi hanya mengongsikan sahaja 
kerana yang berautoritilah yang 
perlu menjawabnya. Tempat yang 
berdekatan bekas Tamu Kianggeh 
itu sebenarnya adalah ‘Hari Mu 
Kubur’ dan ada fatwa mufti 
mengenai penggunaan kawasan 
yang dikategorikan sebagai ‘Hari Mu 
Kubur’ itu, tempat laluan untuk 
menuju ke kubur.  
 
Jadi pada masa ini tempat itu 
dikosongkan. Kita telah pun 
menyerahkan atau merundingkan 
supaya kawasan ini diserahkan 
kepada Kementerian Hal Ehwal 
Ugama bagi apa jua tujuannya. 
Bukan untuk lagi membuka apa-apa 

yang lain lagi. Kitani menghormati 
akan dasar agama kitani akan 
hukum yang telah ditetapkan tetapi 
kita tidak melaung-laungkan semasa 
pemindahan Tamu Kianggeh. Kita 
silent dalam perkara itu, tetapi oleh 
sebab Yang Berhormat bertanya          
di sini, saya menerangkan, 
mengongsikan apa yang saya 
ketahui bahawa tempat dan 
kawasan itu adalah ‘Hari Mu Kubur’, 
ada fatwa Mufti Kerajaan mengenai 
kawasan ‘Hari Mu Kubur’; 

 
4. Cukai pintu yang tertunggak. Lagi 

sekali, kaola telah pun menerangkan 
mengenai usaha-usaha Lembaga 
Bandaran dalam menangani cukai 
semasa (current) dan juga cukai 
tertunggak. Jadi kaola telah pun 
menerangkan perkara ini dalam 
mukadimah kaola, cuma barangkali 
tidak dapat ditangkap oleh Ahli-Ahli 
Yang Berhormat sebab kaola 
menggunakan terminologi-
terminologi yang tertentu sahaja. 
Sebenarnya Recovery Unit                
di Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri telah pun berusaha untuk 
mengaddress perkara ini dengan 
beberapa cara: 

 
i. Menjemput mereka itu datang   

ke Lembaga Bandaran untuk 
berunding kemudian kita melihat 
kemampuan dari segi 
pembayaran, berapa mampunya 
dan juga ada kaola sebutkan           
di sana kemungkinan ada 
bayaran beransur. Kaola boleh 
menerangkan perkara ini dengan 
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lebih lanjut lagi sekiranya Yang 
Berhormat mahu keterangannya.  
 

5. Pembangunan semula Kampong 
Ayer. Pada masa ini, dalam 
rancangan kita pembangunan 
semula Kampong Ayer ini ialah 
untuk mendevelop membangun 
kawasan yang berdekatan dengan 
perumahan-perumahan yang telah 
pun dibina sebelum ini. Maksud 
kaola, perumahan yang dibina 
perumahan yang dapat kitani 
saksikan pada masa ini di Kampung 
Lurong Sikuna sebahagian 
Kampung Saba Darat, mungkin 
sebahagian Kampung Setia 
Pahlawan. 

 
Oleh sebab pembinaan rumah-
rumah dalam skim ini juga akan 
menggunakan utilities, kemudahan-
kemudahan yang sama jadi 
penyambungan itu kita rasakan 
berdekatan dengan tempat ini dan 
tempat yang dikenal pasti ini 
jugalah tempat-tempat kepadatan 
rumah-rumahnya di Kampong Ayer. 
Kawasan Kampung Saba, kawasan 
yang berdekatan dengan 
perumahan pada masa ini dan 
kawasan-kawasan ini kawasan yang 
berhadapan dengan pembinaan 
atau pembesaran Jalan Residency 
dan juga Jambatan Raja Isteri 
Pengiran Anak Hajah Saleha.; dan 

 
6. Hiburan awam. Terima kasih atas 

perkara Yang Berhormat timbulkan 
itu dan  ُ  Lembaga Penapis إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
Hiburan Awam  akan memerhatikan 
ataupun mengambil perhatian akan 

apa Yang Berhormat nyatakan itu. 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 

 
Yang Berhormat Pengerusi: Akhir 
sekali saya persilakan Yang Berhormat 
Awang Haji Mohimin bin Haji Johari @ 
Jahari.  
 
Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari @ Jahari: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan Ahli-Ahli Yang Berhormat.  
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
 
 
 ِ  - kaola membawa Tajuk SE02A  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
Lembaga Bandaran Bandar Seri 
Begawan.  
 
1. Kaola memulakan hujah dengan 

memetik titah Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam sempena 
Menyambut Awal Tahun Masihi 2018 
seperti berikut: 
 
“Dari tahun ke tahun kita semakin 
hampir tempoh sasaran bagi 
Wawasan Brunei 2035. Tempoh itu 
semakin ia menghampiri kita maka 
semakin besarlah tanggungjawab 
untuk kita memastikan bahawa 
langkah kita tidaklah ke mana-mana 
melainkan hanya terarah kepada 
sasaran sahaja sehingga tercapainya 
matlamat Brunei Maju.” 

 
Kaola melihat titah ini supaya kita 
sama-sama menggembleng usaha           
ke arah Brunei Maju bererti maju 
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dari semua segi termasuk rakyat di 
dalamnya sedapat-dapatnya tidak 
ada keciciran.  
 
Jika ada yang keciciran maka 
tangan-tangan yang diberi kuasa 
akan mengangkat yang tercicir. 
Mudah-mudahan semua golongan 
rakyat dapat bergembira dan 
bersyukur menikmati agihan 
kekayaan negara ‘distribution of 
wealth’.  
 
Kita patut melihat positif realiti masa 
kini. Merujuk kepada penjaja Taman 
Mahkota Jubli Emas, Bandar Seri 
Begawan iaitu sekitar kawasan 
Taman Mahkota mendatangkan 
rahmat dan manfaat dengan sumber 
rezeki yang melimpah, buktinya 
sangat ramai pengunjungnya 
termasuk pelancong asing dan orang 
Brunei sendiri.  

 
Setinggi-tinggi tahniah kepada pihak 
Lembaga Bandaran Bandar Seri 
Begawan bersabar dan melihat 
rakyat dengan penuh kasih sayang 
memberikan waktu dan peluang, 
memberikan kerjasama tempat 
berjaja yang teratur. Allah jua yang 
akan memberikan ganjaran yang 
setimpal. 
 
Kaola ingin bertanya, adakah pihak 
Lembaga Bandaran mempunyai 
perancangan untuk membina 
restoran dan gerai di atas air? Jika ia 
belum, maka dalam Dewan yang 
mulia ini kaola ingin turut 
mencadangkan, jika ia bersesuaian 
mengikut kajian pihak Lembaga 

Bandaran supaya pihak kerajaan 
membina penempatan restoran dan 
gerai di atas air secara kekal atau 
terapung atau ditawarkan kepada 
pihak swasta atau pemaju untuk 
membina bangunan kekal atau 
tempat terapung bagi penempatan 
restoran dan gerai di air.  
 
Ini akan menambah kehebatan dan 
kecantikan Bandar Seri Begawan 
dengan penyajian pelbagai makanan 
terutama makanan orang-           
orang Brunei. Mudahan                 
segala perancangan dilancarkan          

بْحَانَهُ وَتعََالَىٰ سُ    ِ  dan memasukkan kita أَ�ّٰ
dalam kalangan orang mukhlisin. 

 
Yang Berhormat Pengerusi. Saya 
seterusnya membawakan Tajuk 
SE11A - Jabatan Penjara. 
Dicadangkan supaya banduan-
banduan akan dipersiapkan 
sekurang-kurangnya 6 bulan 
sebelum keluar dan akan masuk 
semula ke dalam masyarakat 
diberikan pemilihan ke arah 
persiapan perniagaan yang mereka 
suka untuk mendapatkan bantuan 
Baitumal yang termasuk dalam 
asnaf-asnaf yang berhak menerima 
agihan zakat. Mereka ini telah 
diberikan kemahiran sewaktu 
menjalani hukuman.  
 
Mereka ini dicadangkan supaya 
digembleng dalam jangka 6 bulan 
sebelum dibebaskan dan bersedia 
untuk memperkasa ekonomi diri 
mereka dan keluarga bagi yang 
sudah berkeluarga. Apabila mereka 
keluar mereka dimestikan untuk 

PETANG HARI SELASA, 25 JAMADILAKHIR 1439 / 13 MAC 2018 
  

487 

membuat Pendaftaran Perniagaan 
16/17 yang membolehkan untuk 
mereka menjalankan perniagaan. 
 
Bagi yang tidak termasuk Asnaf 
hendaklah dibantu untuk 
mendapatkan pinjaman perniagaan 
kepada SME Bank atau Bank 
Usahawan Brunei. Dengan jalan ini 
mereka akan fokus menjalani 
kehidupan seperti mana yang kaola 
ingat daripada ceramah daripada 
Yang Berhormat Pehin Mufti kita, 
“Ekonomi adalah separuh daripada 
kehidupan”.  
 
Sekian terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 

 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan juga terima 
kasih kepada Yang Berhormat Awang 
Haji Mohimin bin Haji Johari @ Jahari. 
 
Cadangan Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari @ Jahari bagi 
memberikan lagi banyak kemudahan di 
Taman Mahkota Jubli Emas adalah satu 
cadangan yang baik, sebenarnya 
memang dalam perancangan Taman 
Mahkota Jubli Emas dan sepanjang 
persisiran Jalan Residency, Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri bersama-sama 
dengan Kementerian Pembangunan dan 
Kementerian Sumber-Sumber Utama 
dan Pelancongan bersama-sama 
memikirkan apakah kemudahan-
kemudahan yang boleh ditawarkan.  
 
Telah dikenal pasti satu daripadanya 
ialah floating restaurant (restoran 

terapung) satu di Sungai Kedayan, satu 
lagi di sebelah Sungai Brunei. Kita akan 
meneliti perkara ini, sekiranya ini 
difikirkan suatu yang viable nanti boleh 
dilaksanakan. Ia kita akan ditawarkan. 
 
Mengenai bekas-bekas banduan  ِ  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
dengan sokongan padu dari sektor 
swasta, NGO’s memang selain kursus-
kursus rancangan pemulihan kepada 
para banduan mereka ini apabila keluar 
dari penjara memulakan perniagaan. 
Ada yang memulakan perniagaan untuk 
mencuci kereta dan perniagaan 
pemakanan.  
 
Sebagaimana yang kaola nyatakan 
semalam, bahawa mereka ini 
memerlukan sokongan yang utama iaitu 
sokongan keluarga, sokongan 
masyarakat. Sungguhpun terdapatnya 
kerjasama yang erat, usaha-usaha  
untuk menghidupkan mereka ini berdiri 
sendiri tetapi tidak kurang juga ada 
yang gagal. Umpamanya perusahaan 
menyuci kereta di Beribi berdekatan 
dengan Goh Hock Kee tidak berusia 
lama kerana selepas beberapa bulan ia 
telah menutup perniagaannya. Tentulah 
ada sebab-sebabnya mengapa ia gagal 
untuk meneruskan perniagaannya.  
 
Seperti yang kaola nyatakan tadi 
bahawa apabila mereka keluar masih 
lagi memerlukan sokongan, kaunseling 
bimbingan dari anggota masyarakat 
khususnya keluarga dan NGO’s                  
dan siapa sahaja sukarelawan yang 
dapat membimbing mereka ini untuk 
membina kehidupan baharu. Walau 
bagaimanapun, cadangan daripada 
Yang Berhormat tadi untuk meluaskan 
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dari semua segi termasuk rakyat di 
dalamnya sedapat-dapatnya tidak 
ada keciciran.  
 
Jika ada yang keciciran maka 
tangan-tangan yang diberi kuasa 
akan mengangkat yang tercicir. 
Mudah-mudahan semua golongan 
rakyat dapat bergembira dan 
bersyukur menikmati agihan 
kekayaan negara ‘distribution of 
wealth’.  
 
Kita patut melihat positif realiti masa 
kini. Merujuk kepada penjaja Taman 
Mahkota Jubli Emas, Bandar Seri 
Begawan iaitu sekitar kawasan 
Taman Mahkota mendatangkan 
rahmat dan manfaat dengan sumber 
rezeki yang melimpah, buktinya 
sangat ramai pengunjungnya 
termasuk pelancong asing dan orang 
Brunei sendiri.  

 
Setinggi-tinggi tahniah kepada pihak 
Lembaga Bandaran Bandar Seri 
Begawan bersabar dan melihat 
rakyat dengan penuh kasih sayang 
memberikan waktu dan peluang, 
memberikan kerjasama tempat 
berjaja yang teratur. Allah jua yang 
akan memberikan ganjaran yang 
setimpal. 
 
Kaola ingin bertanya, adakah pihak 
Lembaga Bandaran mempunyai 
perancangan untuk membina 
restoran dan gerai di atas air? Jika ia 
belum, maka dalam Dewan yang 
mulia ini kaola ingin turut 
mencadangkan, jika ia bersesuaian 
mengikut kajian pihak Lembaga 

Bandaran supaya pihak kerajaan 
membina penempatan restoran dan 
gerai di atas air secara kekal atau 
terapung atau ditawarkan kepada 
pihak swasta atau pemaju untuk 
membina bangunan kekal atau 
tempat terapung bagi penempatan 
restoran dan gerai di air.  
 
Ini akan menambah kehebatan dan 
kecantikan Bandar Seri Begawan 
dengan penyajian pelbagai makanan 
terutama makanan orang-           
orang Brunei. Mudahan                 
segala perancangan dilancarkan          

بْحَانَهُ وَتعََالَىٰ سُ    ِ  dan memasukkan kita أَ�ّٰ
dalam kalangan orang mukhlisin. 

 
Yang Berhormat Pengerusi. Saya 
seterusnya membawakan Tajuk 
SE11A - Jabatan Penjara. 
Dicadangkan supaya banduan-
banduan akan dipersiapkan 
sekurang-kurangnya 6 bulan 
sebelum keluar dan akan masuk 
semula ke dalam masyarakat 
diberikan pemilihan ke arah 
persiapan perniagaan yang mereka 
suka untuk mendapatkan bantuan 
Baitumal yang termasuk dalam 
asnaf-asnaf yang berhak menerima 
agihan zakat. Mereka ini telah 
diberikan kemahiran sewaktu 
menjalani hukuman.  
 
Mereka ini dicadangkan supaya 
digembleng dalam jangka 6 bulan 
sebelum dibebaskan dan bersedia 
untuk memperkasa ekonomi diri 
mereka dan keluarga bagi yang 
sudah berkeluarga. Apabila mereka 
keluar mereka dimestikan untuk 
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membuat Pendaftaran Perniagaan 
16/17 yang membolehkan untuk 
mereka menjalankan perniagaan. 
 
Bagi yang tidak termasuk Asnaf 
hendaklah dibantu untuk 
mendapatkan pinjaman perniagaan 
kepada SME Bank atau Bank 
Usahawan Brunei. Dengan jalan ini 
mereka akan fokus menjalani 
kehidupan seperti mana yang kaola 
ingat daripada ceramah daripada 
Yang Berhormat Pehin Mufti kita, 
“Ekonomi adalah separuh daripada 
kehidupan”.  
 
Sekian terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 

 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan juga terima 
kasih kepada Yang Berhormat Awang 
Haji Mohimin bin Haji Johari @ Jahari. 
 
Cadangan Yang Berhormat Awang Haji 
Mohimin bin Haji Johari @ Jahari bagi 
memberikan lagi banyak kemudahan di 
Taman Mahkota Jubli Emas adalah satu 
cadangan yang baik, sebenarnya 
memang dalam perancangan Taman 
Mahkota Jubli Emas dan sepanjang 
persisiran Jalan Residency, Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri bersama-sama 
dengan Kementerian Pembangunan dan 
Kementerian Sumber-Sumber Utama 
dan Pelancongan bersama-sama 
memikirkan apakah kemudahan-
kemudahan yang boleh ditawarkan.  
 
Telah dikenal pasti satu daripadanya 
ialah floating restaurant (restoran 

terapung) satu di Sungai Kedayan, satu 
lagi di sebelah Sungai Brunei. Kita akan 
meneliti perkara ini, sekiranya ini 
difikirkan suatu yang viable nanti boleh 
dilaksanakan. Ia kita akan ditawarkan. 
 
Mengenai bekas-bekas banduan  ِ  ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
dengan sokongan padu dari sektor 
swasta, NGO’s memang selain kursus-
kursus rancangan pemulihan kepada 
para banduan mereka ini apabila keluar 
dari penjara memulakan perniagaan. 
Ada yang memulakan perniagaan untuk 
mencuci kereta dan perniagaan 
pemakanan.  
 
Sebagaimana yang kaola nyatakan 
semalam, bahawa mereka ini 
memerlukan sokongan yang utama iaitu 
sokongan keluarga, sokongan 
masyarakat. Sungguhpun terdapatnya 
kerjasama yang erat, usaha-usaha  
untuk menghidupkan mereka ini berdiri 
sendiri tetapi tidak kurang juga ada 
yang gagal. Umpamanya perusahaan 
menyuci kereta di Beribi berdekatan 
dengan Goh Hock Kee tidak berusia 
lama kerana selepas beberapa bulan ia 
telah menutup perniagaannya. Tentulah 
ada sebab-sebabnya mengapa ia gagal 
untuk meneruskan perniagaannya.  
 
Seperti yang kaola nyatakan tadi 
bahawa apabila mereka keluar masih 
lagi memerlukan sokongan, kaunseling 
bimbingan dari anggota masyarakat 
khususnya keluarga dan NGO’s                  
dan siapa sahaja sukarelawan yang 
dapat membimbing mereka ini untuk 
membina kehidupan baharu. Walau 
bagaimanapun, cadangan daripada 
Yang Berhormat tadi untuk meluaskan 
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lagi kerjasama ini dengan pihak Majlis 
Ugama Islam dan agensi-agensi lain 
adalah satu cadangan yang baik. Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
  
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri. Saya bercadang 
untuk kita berehat sementara 15 minit 
dan kita akan kembali untuk membuat 
tindak-tindakan yang seterusnya 
kemudian. 
 
(Mesyuarat Jawatankuasa berehat 

sebentar) 
 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
bersidang semula) 

 
Yang     Berhormat      Pengerusi: 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Ahli-Ahli  Yang  بسِْمِ ا�ّٰ
Berhormat, Majlis ini sekarang bersidang 
semula di Peringkat Jawatankuasa untuk 
membolehkan kita menyambung semula 
perbincangan Jadual Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri dan jabatan-
jabatan di bawahnya.  
 
Sebentar tadi sebelum mesyuarat ini 
kita tangguhkan kita telah pun 
mendengar soalan-soalan yang telah 
dikemukakan oleh Ahli-Ahli Yang 
Berhormat Yang Dilantik dan soalan-
soalan ini telah pun diperjelaskan satu 
per satu secara terperinci oleh Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri dan juga ditambah dengan 
beberapa orang Yang Berhormat 
Menteri-Menteri yang berkenaan.  
 
Saya percaya segala penjelasan 
terhadap soalan-soalan yang 

ditimbulkan telah pun jelas dan 
dihuraikan dengan penuh teliti dan saya 
juga percaya perbincangan kita setakat 
ini cukuplah apa yang kita dengarkan 
tadi. 
 
Dengan itu, saya berpandangan ada 
baiknya Jadual Kementerian Hal Ehwal 
Dalam Negeri ini, kita undi untuk kita 
meluluskannya. Sekarang saya ingin 
bertanya kepada Ahli-Ahli Yang 
Berhormat yang bersetuju sila angkat 
tangan. 
 

( Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih. Nampaknya semua bersetuju             
dan tidak ada yang menentang               
maka Tajuk-Tajuk SE01A - hingga Tajuk 
SE12A - diluluskan. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
dan jabatan-jabatan di bawahnya               
bagi Tajuk SE01A hingga Tajuk SE12A - 
dijadikan sebahagian daripada Jadual. 
SF01A - Kementerian Pendidikan.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Sekarang kita akan 
membincangkan dan membahaskan 
Kementerian Pendidikan. Sebelum 
Jadual ini dibukakan untuk dibahaskan 
sebagaimana lazim, saya ingin 
menjemput Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan, untuk memberikan 
mukadimahnya tentang asas-asas dan 
hala tuju dalam penyediaan belanjawan 
kementeriannya. Saya persilakan Yang 
Berhormat Menteri Pendidikan. 
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Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Terima kasih                          
Yang Berhormat Pengerusi.  
 

ِ الرَّ  حْيمبِسْمِ ا�ّٰ نِ الرَّ حْمَٰ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ    
dan salam sejahtera. 
 
 
Yang Berhormat Pengerusi, Ahli-Ahli  
 
Yang Berhormat Pengerusi. Kaola 
mengucapkan berbanyak-banyak terima 
kasih pada Yang Berhormat Pengerusi 
kerana  telah memberikan kesempatan 
kepada kaola untuk memberikan 
penerangan mengenai tujuan dan fokus 
utama Kementerian Pendidikan bagi 
Tahun Kewangan 2018/2019.  
 
Kementerian Pendidikan mengucapkan 
terima kasih kepada Kerajaan Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka                      
Seri Baginda Sultan dan Yang                        
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
atas kepercayaan dan sokongan                
dalam memperuntukkan sebanyak 
$695,862,240.00 bagi perbelanjaan 
Tahun Kewangan 2018/2019.  
 
Di bawah Tajuk Kementerian Pendidikan 
ini sejumlah $499,104,885.00 
disediakan untuk Gaji Kakitangan 
sementara $196,757,355.00 untuk 
Perbelanjaan Berulang-ulang dan  
Perbelanjaan Kemajuan sebanyak 
$13,480,750.00.  Kementerian 
Pendidikan amat bersyukur ke hadrat 

تعََالَىٰ بْحَانَهُ وَ سُ    ِ  kerana Kerajaan ,أَ�ّٰ
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
sentiasa memberikan keutamaan 

kepada pendidikan dengan penyediaan 
peruntukan yang tinggi di sebalik 
keadaan ekonomi yang mencabar. Ini 
semata-mata untuk memastikan 
Perancangan Pembangunan Pendidikan 
Negara yang berkualiti tinggi serta 
Pembangunan Kapasiti Tenaga Manusia 
dapat diteruskan demi menjamin 
kemajuan dan kesejahteraan rakyat dan 
penduduk negara ini.   
 
Sehubungan itu, Kementerian 
Pendidikan akan memastikan 
peruntukan yang disediakan  
dimanfaatkan dengan sepenuhnya 
dengan mengambil langkah berhemah 
dan berbelanja mengikut keutamaan 
value for money  dan penghasilan impak 
yang maksimum.  Sebagai peneraju 
utama dalam Pembangunan Sumber 
Tenaga Manusia di negara ini, 
Kementerian Pendidikan mempunyai 
amanah besar dalam mendukung hasrat 
melahirkan generasi yang berpendidikan 
dan kemahiran tinggi dalam mendukung 
hasrat Wawasan Brunei 2035. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Rakyat dan penduduk 
yang mempunyai nilai tinggi terhadap 
agama, berpendidikan, sihat, berdaya 
tahan dan produktif diperlukan bagi 
mencapai hasrat menjadi sebuah negara 
maju.  ِ           sistem   pendidikan  ,ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
di Negara Brunei Darussalam telah 
mengecapi pencapaian yang signifikan 
termasuk dari segi infrastruktur 
kemudahan dan fasiliti, guru kurikulum 
dan akses kepada pendidikan yang 
merangkumi dari peringkat rendah, 
menengah, pendidikan teknikal 
hinggalah pengajian tinggi.   
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lagi kerjasama ini dengan pihak Majlis 
Ugama Islam dan agensi-agensi lain 
adalah satu cadangan yang baik. Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
  
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri. Saya bercadang 
untuk kita berehat sementara 15 minit 
dan kita akan kembali untuk membuat 
tindak-tindakan yang seterusnya 
kemudian. 
 
(Mesyuarat Jawatankuasa berehat 

sebentar) 
 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
bersidang semula) 

 
Yang     Berhormat      Pengerusi: 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ  Ahli-Ahli  Yang  بسِْمِ ا�ّٰ
Berhormat, Majlis ini sekarang bersidang 
semula di Peringkat Jawatankuasa untuk 
membolehkan kita menyambung semula 
perbincangan Jadual Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri dan jabatan-
jabatan di bawahnya.  
 
Sebentar tadi sebelum mesyuarat ini 
kita tangguhkan kita telah pun 
mendengar soalan-soalan yang telah 
dikemukakan oleh Ahli-Ahli Yang 
Berhormat Yang Dilantik dan soalan-
soalan ini telah pun diperjelaskan satu 
per satu secara terperinci oleh Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri dan juga ditambah dengan 
beberapa orang Yang Berhormat 
Menteri-Menteri yang berkenaan.  
 
Saya percaya segala penjelasan 
terhadap soalan-soalan yang 

ditimbulkan telah pun jelas dan 
dihuraikan dengan penuh teliti dan saya 
juga percaya perbincangan kita setakat 
ini cukuplah apa yang kita dengarkan 
tadi. 
 
Dengan itu, saya berpandangan ada 
baiknya Jadual Kementerian Hal Ehwal 
Dalam Negeri ini, kita undi untuk kita 
meluluskannya. Sekarang saya ingin 
bertanya kepada Ahli-Ahli Yang 
Berhormat yang bersetuju sila angkat 
tangan. 
 

( Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih. Nampaknya semua bersetuju             
dan tidak ada yang menentang               
maka Tajuk-Tajuk SE01A - hingga Tajuk 
SE12A - diluluskan. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
dan jabatan-jabatan di bawahnya               
bagi Tajuk SE01A hingga Tajuk SE12A - 
dijadikan sebahagian daripada Jadual. 
SF01A - Kementerian Pendidikan.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Sekarang kita akan 
membincangkan dan membahaskan 
Kementerian Pendidikan. Sebelum 
Jadual ini dibukakan untuk dibahaskan 
sebagaimana lazim, saya ingin 
menjemput Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan, untuk memberikan 
mukadimahnya tentang asas-asas dan 
hala tuju dalam penyediaan belanjawan 
kementeriannya. Saya persilakan Yang 
Berhormat Menteri Pendidikan. 
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Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Terima kasih                          
Yang Berhormat Pengerusi.  
 

ِ الرَّ  حْيمبِسْمِ ا�ّٰ نِ الرَّ حْمَٰ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ    
dan salam sejahtera. 
 
 
Yang Berhormat Pengerusi, Ahli-Ahli  
 
Yang Berhormat Pengerusi. Kaola 
mengucapkan berbanyak-banyak terima 
kasih pada Yang Berhormat Pengerusi 
kerana  telah memberikan kesempatan 
kepada kaola untuk memberikan 
penerangan mengenai tujuan dan fokus 
utama Kementerian Pendidikan bagi 
Tahun Kewangan 2018/2019.  
 
Kementerian Pendidikan mengucapkan 
terima kasih kepada Kerajaan Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka                      
Seri Baginda Sultan dan Yang                        
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
atas kepercayaan dan sokongan                
dalam memperuntukkan sebanyak 
$695,862,240.00 bagi perbelanjaan 
Tahun Kewangan 2018/2019.  
 
Di bawah Tajuk Kementerian Pendidikan 
ini sejumlah $499,104,885.00 
disediakan untuk Gaji Kakitangan 
sementara $196,757,355.00 untuk 
Perbelanjaan Berulang-ulang dan  
Perbelanjaan Kemajuan sebanyak 
$13,480,750.00.  Kementerian 
Pendidikan amat bersyukur ke hadrat 

تعََالَىٰ بْحَانَهُ وَ سُ    ِ  kerana Kerajaan ,أَ�ّٰ
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
sentiasa memberikan keutamaan 

kepada pendidikan dengan penyediaan 
peruntukan yang tinggi di sebalik 
keadaan ekonomi yang mencabar. Ini 
semata-mata untuk memastikan 
Perancangan Pembangunan Pendidikan 
Negara yang berkualiti tinggi serta 
Pembangunan Kapasiti Tenaga Manusia 
dapat diteruskan demi menjamin 
kemajuan dan kesejahteraan rakyat dan 
penduduk negara ini.   
 
Sehubungan itu, Kementerian 
Pendidikan akan memastikan 
peruntukan yang disediakan  
dimanfaatkan dengan sepenuhnya 
dengan mengambil langkah berhemah 
dan berbelanja mengikut keutamaan 
value for money  dan penghasilan impak 
yang maksimum.  Sebagai peneraju 
utama dalam Pembangunan Sumber 
Tenaga Manusia di negara ini, 
Kementerian Pendidikan mempunyai 
amanah besar dalam mendukung hasrat 
melahirkan generasi yang berpendidikan 
dan kemahiran tinggi dalam mendukung 
hasrat Wawasan Brunei 2035. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Rakyat dan penduduk 
yang mempunyai nilai tinggi terhadap 
agama, berpendidikan, sihat, berdaya 
tahan dan produktif diperlukan bagi 
mencapai hasrat menjadi sebuah negara 
maju.  ِ           sistem   pendidikan  ,ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
di Negara Brunei Darussalam telah 
mengecapi pencapaian yang signifikan 
termasuk dari segi infrastruktur 
kemudahan dan fasiliti, guru kurikulum 
dan akses kepada pendidikan yang 
merangkumi dari peringkat rendah, 
menengah, pendidikan teknikal 
hinggalah pengajian tinggi.   
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Semua pencapaian ini bukanlah alasan 
untuk kita berpuas hati dan bersikap 
complacent dalam suasana-suasana 
ekonomi dunia yang semakin maju lagi 
sentiasa berubah, keperluan 
peningkatan kualiti pendidikan adalah 
semakin mencabar dan menghendaki 
Kementerian Pendidikan menyahutnya 
dengan sentiasa bersikap peka dan             
proaktif   
 
Sudah tiba masanya anak bangsa 
ataupun generasi baharu kitani tidak 
lagi hanya bersaing dalam negeri kerana 
dalam Era Revolusi Keempat (Fourth 
Industrial Revolutions) ini, mereka 
menjadi global citizen yang perlu 
kompetitif dan berdaya tahan untuk 
survival mereka.  Perkembangan dan 
Inovasi kini yang pantas telah 
membawa tranformasi kepada cara 
kehidupan, komunikasi, urus tadbir, 
perhubungan, berniaga dan sebagainya.   
 
Persediaan dan respons yang 
komprehensif lagi merentasi segala 
pihak kepentingan baik sektor awam 
dan sektor swasta mahupun masyarakat 
adalah perlu memandangkan skop 
kompleksiti yang bakal ditempuhi tidak 
pernah dialami sebelum ini. Dengan 
yang demikian, penyediaan sumber 
tenaga manusia dan talent  yang 
dinamik adalah kunci kepada keupayaan 
negara untuk terus mampu bersaing.  
Kapisiti sumber tenaga manusia yang 
tinggi sudah setentunya akan menarik 
Pelaburan Langsung Asing yang 
diperlukan untuk mempelbagaikan lagi 
sumber hasil ekonomi negara kita.  
Dalam erti kata lain, Kementerian 
Pendidikan akan terus berusaha 

melahirkan modal insan yang berilmu 
dan bertamadun yang dapat 
menyumbang kepada pembangunan 
negara. 
 
Ini selaras dengan visi Kementerian 
Pendidikan iaitu “Pendidikan Berkualiti 
Negara Dinamik” serta misinya “Untuk 
memberikan Pendidikan Holistik Bagi 
Mencapai Potensi Sepenuhnya Untuk 
Semua”.  
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  Ke arah memahami 
ekspektasi cabaran dan mendapatkan 
cadangan pembaikan dalam sistem 
pendidikan di negara ini, sesi muzakarah 
bersama para pemimpin sekolah rendah 
dan menengah di setiap daerah telah 
diadakan.  Sesi muzakarah ini 
memberikan wadah bagi Kementerian 
Pendidikan mengenal pasti isu-isu yang 
ada, memahami punca permasalahan 
dan membincangkan apa jua cadangan 
penyelesaian.   
 
Antara isu-isu utama yang sering 
dihadapi dalam meningkatkan kualiti 
pendidikan ialah kualiti pengajaran,  
penglibatan ibu bapa, infrastruktur, 
kemudahan pengangkutan, kedatangan 
pelajar, kualiti sumber tenaga manusia 
dan hal ehwal guru.  Segala buah fikiran 
dan cadangan yang telah dikongsikan 
semasa sesi muzakarah tersebut akan 
diambil perhatian dalam memastikan 
apa jua usaha-usaha yang sedang dan 
akan dilaksanakan adalah sejajar 
relevan dan benar-benar berimpak 
besar.  
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Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.   Sehubungan itu, juga 
peramba/ kaola/saya kongsikan bahawa 
Kementerian Pendidikan akan 
menfokuskan Perbelanjaan Peruntukan 
Kewangan pada tahun 2018/2019 ini 
melalui pelaksanaan beberapa strategi 
ke arah peningkatan kualiti pendidikan 
di semua peringkat iaitu rendah, 
menengah, pasca menengah, 
pendidikan teknikal dan vokasional serta 
pengajian tinggi:   
 
1. Strategi Pendidikan di Peringkat 

Rendah dan Menengah melalui 
pelaksanaan inisiatif Pendidikan 
Rendah dan inisiatif  Pendidikan 
Menengah.   ِ  ia telah mula ,ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
menampakkan hasil bahawa 
pencapaian  Gred  ‘A’ hingga ‘C’ 
dalam Penilaian Sekolah Rendah 
(PSR) pada tahun 2017 telah 
melimpasi 70%.  Ini adalah 
pencapaian tertinggi sejak SPN21 
diperkenalkan;  
 

2. Strategi meningkatkan Kemahiran 
Guru dan Keupayaan Kepimpinan 
Pengetua dan Guru Besar. Empat 
perkara yang diberi penekanan bagi 
tahun 2018/2019 ini  seperti berikut:  

 
i. Mengukuhkan lagi kualiti 

pemimpin-pemimpin sekolah 
melalui pelaksanaan Brunei 
Darussalam School Leadership 
Standard iaitu proses 
pemantauan dan perancangan 
keperluan pembangunan 
keperluan pembangunan kapasiti 
para pemimpin dapat 
dilaksanakan.  Seramai 113 

pemimpin sekolah rendah di 
seluruh negara telah pun dinilai 
berdasarkan piawaian ini.  Dari 
data yang diperolehi 
menunjukkan bahawa 58% para 
pemimpin telah mencapai 
kepimpinan di tahap 3 iaitu 
kepimpinan efektif atau effective 
leadership dan pada tahap                  
4 (level 4) iaitu kepimpinan 
mantap atau strength leadership.  
Baseline data ini juga akan 
digunakan sebagai rujukan bagi 
proses pemantauan dan juga 
dalam merancang keperluan 
pembangunan kapasti para 
pemimpin terutama yang berada 
pada tahap 1 dan tahap 2; 

 
ii. Mengukuhkan kualiti pengajaran 

dan pembelajaran yang menjurus   
ke arah perkembangan kemahiran 
abad Ke-21.  Ini dilaksanakan 
secara giat melalui pembangunan 
profesional guru agar keupayaan 
mereka dapat ditingkatkan 
umpamanya melalui Akademi 
Guru Brunei Darussalam atau 
BDTA.  Pada tahun 2017 seramai 
1,196 guru iaitu 18.3% daripada 
jumlah keseluruhan guru 
peringkat rendah dan menengah 
telah mengikuti latihan 
Pembangunan Profesional BDTA.   
 

Dalam pada itu, Kementerian 
Pendidikan juga akan terus 
berusaha memantapkan lagi 
tahap infrastruktur yang ada bagi 
mendukung peningkatan kualiti 
pembelajaran. Dikongsikan di sini 
bahawa Kementerian Pendidikan 
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dengan sentiasa bersikap peka dan             
proaktif   
 
Sudah tiba masanya anak bangsa 
ataupun generasi baharu kitani tidak 
lagi hanya bersaing dalam negeri kerana 
dalam Era Revolusi Keempat (Fourth 
Industrial Revolutions) ini, mereka 
menjadi global citizen yang perlu 
kompetitif dan berdaya tahan untuk 
survival mereka.  Perkembangan dan 
Inovasi kini yang pantas telah 
membawa tranformasi kepada cara 
kehidupan, komunikasi, urus tadbir, 
perhubungan, berniaga dan sebagainya.   
 
Persediaan dan respons yang 
komprehensif lagi merentasi segala 
pihak kepentingan baik sektor awam 
dan sektor swasta mahupun masyarakat 
adalah perlu memandangkan skop 
kompleksiti yang bakal ditempuhi tidak 
pernah dialami sebelum ini. Dengan 
yang demikian, penyediaan sumber 
tenaga manusia dan talent  yang 
dinamik adalah kunci kepada keupayaan 
negara untuk terus mampu bersaing.  
Kapisiti sumber tenaga manusia yang 
tinggi sudah setentunya akan menarik 
Pelaburan Langsung Asing yang 
diperlukan untuk mempelbagaikan lagi 
sumber hasil ekonomi negara kita.  
Dalam erti kata lain, Kementerian 
Pendidikan akan terus berusaha 

melahirkan modal insan yang berilmu 
dan bertamadun yang dapat 
menyumbang kepada pembangunan 
negara. 
 
Ini selaras dengan visi Kementerian 
Pendidikan iaitu “Pendidikan Berkualiti 
Negara Dinamik” serta misinya “Untuk 
memberikan Pendidikan Holistik Bagi 
Mencapai Potensi Sepenuhnya Untuk 
Semua”.  
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  Ke arah memahami 
ekspektasi cabaran dan mendapatkan 
cadangan pembaikan dalam sistem 
pendidikan di negara ini, sesi muzakarah 
bersama para pemimpin sekolah rendah 
dan menengah di setiap daerah telah 
diadakan.  Sesi muzakarah ini 
memberikan wadah bagi Kementerian 
Pendidikan mengenal pasti isu-isu yang 
ada, memahami punca permasalahan 
dan membincangkan apa jua cadangan 
penyelesaian.   
 
Antara isu-isu utama yang sering 
dihadapi dalam meningkatkan kualiti 
pendidikan ialah kualiti pengajaran,  
penglibatan ibu bapa, infrastruktur, 
kemudahan pengangkutan, kedatangan 
pelajar, kualiti sumber tenaga manusia 
dan hal ehwal guru.  Segala buah fikiran 
dan cadangan yang telah dikongsikan 
semasa sesi muzakarah tersebut akan 
diambil perhatian dalam memastikan 
apa jua usaha-usaha yang sedang dan 
akan dilaksanakan adalah sejajar 
relevan dan benar-benar berimpak 
besar.  
 

PETANG HARI SELASA, 25 JAMADILAKHIR 1439 / 13 MAC 2018 
  

491 

Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.   Sehubungan itu, juga 
peramba/ kaola/saya kongsikan bahawa 
Kementerian Pendidikan akan 
menfokuskan Perbelanjaan Peruntukan 
Kewangan pada tahun 2018/2019 ini 
melalui pelaksanaan beberapa strategi 
ke arah peningkatan kualiti pendidikan 
di semua peringkat iaitu rendah, 
menengah, pasca menengah, 
pendidikan teknikal dan vokasional serta 
pengajian tinggi:   
 
1. Strategi Pendidikan di Peringkat 

Rendah dan Menengah melalui 
pelaksanaan inisiatif Pendidikan 
Rendah dan inisiatif  Pendidikan 
Menengah.   ِ  ia telah mula ,ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
menampakkan hasil bahawa 
pencapaian  Gred  ‘A’ hingga ‘C’ 
dalam Penilaian Sekolah Rendah 
(PSR) pada tahun 2017 telah 
melimpasi 70%.  Ini adalah 
pencapaian tertinggi sejak SPN21 
diperkenalkan;  
 

2. Strategi meningkatkan Kemahiran 
Guru dan Keupayaan Kepimpinan 
Pengetua dan Guru Besar. Empat 
perkara yang diberi penekanan bagi 
tahun 2018/2019 ini  seperti berikut:  

 
i. Mengukuhkan lagi kualiti 

pemimpin-pemimpin sekolah 
melalui pelaksanaan Brunei 
Darussalam School Leadership 
Standard iaitu proses 
pemantauan dan perancangan 
keperluan pembangunan 
keperluan pembangunan kapasiti 
para pemimpin dapat 
dilaksanakan.  Seramai 113 

pemimpin sekolah rendah di 
seluruh negara telah pun dinilai 
berdasarkan piawaian ini.  Dari 
data yang diperolehi 
menunjukkan bahawa 58% para 
pemimpin telah mencapai 
kepimpinan di tahap 3 iaitu 
kepimpinan efektif atau effective 
leadership dan pada tahap                  
4 (level 4) iaitu kepimpinan 
mantap atau strength leadership.  
Baseline data ini juga akan 
digunakan sebagai rujukan bagi 
proses pemantauan dan juga 
dalam merancang keperluan 
pembangunan kapasti para 
pemimpin terutama yang berada 
pada tahap 1 dan tahap 2; 

 
ii. Mengukuhkan kualiti pengajaran 

dan pembelajaran yang menjurus   
ke arah perkembangan kemahiran 
abad Ke-21.  Ini dilaksanakan 
secara giat melalui pembangunan 
profesional guru agar keupayaan 
mereka dapat ditingkatkan 
umpamanya melalui Akademi 
Guru Brunei Darussalam atau 
BDTA.  Pada tahun 2017 seramai 
1,196 guru iaitu 18.3% daripada 
jumlah keseluruhan guru 
peringkat rendah dan menengah 
telah mengikuti latihan 
Pembangunan Profesional BDTA.   
 

Dalam pada itu, Kementerian 
Pendidikan juga akan terus 
berusaha memantapkan lagi 
tahap infrastruktur yang ada bagi 
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akan melaksanakan projek-projek 
khusus bagi 76 buah sekolah 
rendah, 26 buah sekolah 
menengah, 3 buah Pusat 
Tingkatan 6 dan 3 buah Pusat 
Pendidikan Teknik,  mengikut 
keutamaan yang dijangka akan 
menelan belanja sebanyak    
$14.7 juta; 

 
iii. Melaksanakan Program-program 

Home School Link antara ibu 
bapa dan sekolah-sekolah bagi 
membantu pihak sekolah 
memantau perkembangan 
pembelajaran pelajar-pelajar di 
rumah dengan kerjasama ibu 
bapa atau penjaga pelajar.  
Adalah dikongsikan bagi tahun 
2016/ 2017 sejumlah 38% ibu 
bapa dan penjaga telah menyertai 
aktiviti-aktiviti yang dianjurkan 
oleh Persatuan Ibu Bapa dan 
Guru.  Manakala itu bagi sesi 
muzakarah antara guru dan ibu 
bapa sejumlah 68% ibu bapa dan 
penjaga telah menghadirinya 
setiap tahun.   

 
Fakta-fakta ini menunjukkan 
penglibatan ibu bapa dan penjaga 
dalam hal-ehwal pelajaran anak-
anak mereka masih perlu 
dipertingkatkan; dan 

 
iv. Menyediakan satu sistem yang 

saling mendukung jabatan-
jabatan di bawah Kementerian 
Pendidikan. Ini adalah satu usaha 
antara jabatan-jabatan di bawah 
Kementerian Pendidikan dan 
pihak sekolah dengan 

menggunakan platform seperti 
jerayawara, penggunaan media 
sosial dan laman  portal 
kementerian ini bagi 
mengongsikan maklumat peranan 
dan ekspetasi pelaksanaan, 
inisiatif-inisiatif yang sedang 
dilaksanakan bagi tujuan 
penyelarasan usaha-usaha yang 
ada. 

 
3. Strategi ketiga yang kini sedang 

berjalan ialah meningkatkan literasi 
dan numerasi pelajar melalui 
Program Pembimbing Literasi dan 
Numerasi (LNCP) dengan 
mendatangkan pembimbing 
antarabangsa atau international 
coaches. Fasa pelaksanaan bermula 
dari Januari 2017 dengan 3 insiatif 
strategik iaitu: 

  
i. Program Bimbingan Guru-Guru 

Tempatan; 
 

ii. Pembangunan Kapasiti Bagi 
System Leaders; dan 

 
iii. Pembangunan Kapasiti bagi 

Pembimbing Tempatan. 
 

Mengikut perancangan seramai                      
60 orang pembimbing antarabangsa 
telah memberikan sokongan  kepada 
lebih 700 guru tempatan secara 
berjadual di kesemua 155 buah            
sekolah kerajaan di bawah 
Kementerian Pendidikan dan 
Kementerian Hal Ehwal Ugama. 
 

Yang Berhormat Pengerusi, Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kualiti pengajian dan 
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pengeluaran graduan yang memenuhi 
kehendak pasaran adalah terus         
menjadi keutamaan bagi institusi-
institusi pengajian tinggi dan pendidikan 
teknikal dan vokasional. Trend terkini 
telah menunjukkan bahawa jumlah 
pelajar yang memilih laluan ke Institut 
Pendidikan Teknikal Brunei (IBTE) dan 
Politeknik Brunei semakin meningkat. 
 
Sebagai contoh bagi kemasukan               
ke peringkat pasca menengah peratus 
kemasukan ke Politeknik Brunei telah 
meningkat dari 7.6% pada tahun 2016 
kepada 9.4% pada tahun 2017. Tarikan 
utama ialah program-program yang 
ditawarkan berdasarkan kehendak 
pasaran dan mampu menjanjikan 
peluang pekerjaan. 
 
Bagi institusi-institusi pengajian                
tinggi kita pula,   ِ  beberapa ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
perkembangan signifikan telah dikecapi 
iaitu Universiti Brunei Darussalam telah 
mendapat pengiktirafan dengan berada                    
di tempat 349 QS World University 
Rankings dan kedudukan Ke-37 bagi 
universiti-universiti yang diasaskan 
kurang dari 50 tahun yang lalu. 
Manakala Universiti Teknologi Brunei 
pula mendapat kedudukan Ke-9 QS 
Asian University Rangking bagi Universiti 
Kejuruteraan dan Teknologi di Asia 
Tenggara. 
 
Yang Berhormat Pengerusi, Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kecemerlangan sistem 
pendidikan akan dapat dicapai dengan 
sokongan padu semua pihak-pihak yang 
berkepentingan. Ini meliputi para guru, 
ibu bapa dan penjaga, komuniti, ketua 

masyarakat dan agensi-agensi kerajaan 
dan swasta yang berkenaan. 
 
Pada kesempatan ini peramba / 
kaola/saya ingin merakamkan 
penghargaan atas keprihatinan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat sekalian dalam 
memahami isu-isu pendidikan dengan 
mengadakan lawatan dan perbincangan 
bersama pihak sekolah dan Kementerian 
Pendidikan. Kerjasama erat yang 
berterusan inilah yang diharapkan 
dalam sama-sama mendukung usaha 
Kementerian Pendidikan meningkatkan 
lagi tahap perkhidmatan pendidikan 
negara ini. 
 
Sekian dan sekali lagi kaola 
mengucapkan berbanyak-banyak terima 
kasih kepada Yang Berhormat Pengerusi 
kerana memberikan kesempatan untuk 
menyampaikan mukadimah ini. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Kita 
ucapkan terima kasih kepada Yang 
Berhormat Menteri Pendidikan atas 
pembentangan bajet belanjawan yang 
begitu jelas  dan komprehensif terutama 
mengenai hala tuju, perancangan-
perancangan serta pencapaian-
pencapaian Kementerian Pendidikan. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Bersama saya 
ada senarai Ahli Yang Berhormat yang 
suka untuk turut serta dalam 
membincangkan Tajuk ini. Untuk 
memulakannya saya mempersilakan 
Yang Berhormat Pengiran Haji Mohamed 
bin Pengiran Haji Osman @ Othman. 
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Yang Berhormat Pengiran Haji 
Mohamed bin Pengiran Haji Osman 
@ Othman: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Yang Berhormat 
Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang              
Berhormat yang dirahmati Allah                  
dan yang dihormati sekalian.  
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera. Lebih dahulu    
kaola merakamkan ribuan terima kasih 
atas mukadimah yang disampaikan          
oleh Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan berkenaan bajet Belanjawan 
Kementerian Pendidikan pada petang 
ini. 
 
Kaola ingin menyentuh Tajuk SF01A - 
Kementerian Pendidikan.  ِ  bagi ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
mencapai matlamat untuk mencapai 
Wawasan Brunei 2035, salah satu 
daripada  8 strategik yang dikenal pasti 
adalah Strategik Pendidikan. Pendidikan 
yang berkualiti bertujuan untuk 
membangunkan dan melengkapkan 
anak-anak kita dari segi moral, intelek, 
fizikal dan sosial etika dengan nilai-nilai 
yang betul dan kemahiran  yang sesuai 
untuk menjadikan warganegara yang 
dinamik bertanggungjawab dan mampu 
menyumbangkan secara positif kepada 
negara. 
 

i. Kaola ingin bertanya mengenai 
SPN21. Seperti kita sama-sama 
maklum Sistem Pendidikan Negara 
Abad 21 atau ringkasnya SPN21 
dilancarkan pada bulan Januari 
2009. Ini bermakna SPN21 telah 
diamalkan lebih daripada 9 tahun. 
Sukacita Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan akan dapat 

menjelaskan sejauh manakah 
SPN21 ini diserapkan ke semua 
sekolah kerajaan dan sekolah 
swasta? 
 

ii. Yang Berhormat Pengerusi. 
Sukacita kaola mencadangkan 
agar satu kajian status 
perlaksanaan SPN21 ini dibuat 
bagi setiap sekolah kerajaan dan 
sekolah swasta dengan tujuan 
bukan sahaja untuk mengetahui 
status perlaksanaan di sekolah-
sekolah, malahan yang lebih 
mustahak untuk membantu setiap 
sekolah yang belum memenuhi 
kehendak SPN21; dan 

 
iii. Yang Berhormat Pengerusi. Dalam 

Dewan yang mulia ini, kaola ingin 
menyentuh mengenai menangani 
masalah disiplin penuntut dan 
keselamatan serta kesejahteraan 
guru. Dalam pengendalian kes 
berat bagi pelajar seperti 
penderaan oleh ibu bapa dan 
masalah sosial lainnya, 
keselamatan guru khasnya 
kaunselor dan guru-guru bahagian 
hal-ehwal pelajar kurang terjamin.  

 
Statistik kes berat yang diterima 
oleh pihak sekolah yang 
melibatkan pihak Polis, JAPEM, 
Bahagian Hal-Ehwal Pelajar 
Jabatan Sekolah-Sekolah dan ibu 
bapa/penjaga dari tahun 2014 
hingga 2017 kes ini semakin 
meningkat. Kaola ingin 
mencadangkan pihak sekolah dan 
guru-guru sekolah bagi memohon 
jasa baik pihak kementerian untuk 
mengadakan School Marshall yang 
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bertujuan untuk membantu 
keadaan antara pihak guru dan 
menghadapi ibu bapa atau 
penjaga yang agresif.  
 
Oleh itu, sebarang ancaman, 
ugutan dan keganasan dapat 
dikurangkan.  Walaupun akta 
ugutan kepada warga 
perkhidmatan awam telah berkuat 
kuasa dan perlaksanaannya juga 
wajar diperkukuhkan.  Ia juga 
wajar diperkukuhkan untuk 
menjamin keselamatan pihak 
sekolah. 

 
Yang Berhormat Pengerusi. Masa 
ini kebanyakan guru di sekolah 
private adalah lulusan Form V, jika 
ada pun yang berijazah.  Mereka 
tidak mempunyai kelulusan 
perguruan khas, maka dalam 
Dewan yang mulia                     
ini, kaola mencadangkan untuk 
mewujudkan akta untuk setiap 
guru yang mengajar di sekolah-
sekolah private itu, mempunyai 
kelulusan profesional sekurang-
kurangnya Sijil atau Diploma 
Perguruan.   

 
iv. Yang Berhormat Pengerusi. Kaola 

juga mencadangkan dalam 
Dewan yang mulia ini, supaya 
sekolah yang  berada di bawah 
tadahan kaola iaitu Sekolah 
Rendah Tanah Jambu akan dapat 
dibangunkan dengan bangunan 
yang baharu. Bangunan yang ada               
telah lama dibangunkan iaitu           
sebelum kemerdekaan Negara 
Brunei Darussalam.  Melihat 

keadaan bilik darjah yang tidak 
bersesuaian pada masa ini dan 
kita melihat keramaian  di sekitar 
Kampung Tanah Jambu yang 
memenuhi kehendak dan 
keperluan ibu bapa untuk 
menghantar anak ke sekolah 
tersebut. 
 

v. Yang Berhormat Pengerusi. Kaola 
ingin mencadangkan dan 
mengusulkan lagi perkara-perkara 
yang perlu untuk dibahaskan 
dalam Dewan yang mulia ini.  
Seperti yang difahamkan pada 
tahun 2017, terdapat hanya kira-
kira 1,800 orang tempat yang 
disediakan untuk berkursus 
sedangkan yang memohon secara 
online ialah 500 orang dalam 
pelbagai kursus yang disediakan 
dan menjadi minat mereka.   
 

Jumlah ini tentunya akan pasti 
meningkat setiap tahun.  Apa 
yang membimbangkan ialah 
setiap tahun juga, jumlah ribuan 
penuntut lepasan ‘O’ Level ini 
tidak akan dapat melanjutkan 
pelajaran ke IBTE disebabkan 
tempat belajar yang terhad dan 
dari jumlah yang ribuan ini 
tentunya ada yang menganggur. 

 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli 
Yang Berhormat.  Saya kira perkara itu 
telah juga kita timbulkan beberapa kali 
dan saya kira, soalan-soalan yang 
ditimbulkan oleh Yang Berhormat  
terlalu banyak. Jadi ada baiknya kalau 
kita  mendengar  pula jawapan-jawapan  
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Yang Berhormat Pengiran Haji 
Mohamed bin Pengiran Haji Osman 
@ Othman: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Yang Berhormat 
Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang              
Berhormat yang dirahmati Allah                  
dan yang dihormati sekalian.  
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
dan salam sejahtera. Lebih dahulu    
kaola merakamkan ribuan terima kasih 
atas mukadimah yang disampaikan          
oleh Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan berkenaan bajet Belanjawan 
Kementerian Pendidikan pada petang 
ini. 
 
Kaola ingin menyentuh Tajuk SF01A - 
Kementerian Pendidikan.  ِ  bagi ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
mencapai matlamat untuk mencapai 
Wawasan Brunei 2035, salah satu 
daripada  8 strategik yang dikenal pasti 
adalah Strategik Pendidikan. Pendidikan 
yang berkualiti bertujuan untuk 
membangunkan dan melengkapkan 
anak-anak kita dari segi moral, intelek, 
fizikal dan sosial etika dengan nilai-nilai 
yang betul dan kemahiran  yang sesuai 
untuk menjadikan warganegara yang 
dinamik bertanggungjawab dan mampu 
menyumbangkan secara positif kepada 
negara. 
 

i. Kaola ingin bertanya mengenai 
SPN21. Seperti kita sama-sama 
maklum Sistem Pendidikan Negara 
Abad 21 atau ringkasnya SPN21 
dilancarkan pada bulan Januari 
2009. Ini bermakna SPN21 telah 
diamalkan lebih daripada 9 tahun. 
Sukacita Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan akan dapat 

menjelaskan sejauh manakah 
SPN21 ini diserapkan ke semua 
sekolah kerajaan dan sekolah 
swasta? 
 

ii. Yang Berhormat Pengerusi. 
Sukacita kaola mencadangkan 
agar satu kajian status 
perlaksanaan SPN21 ini dibuat 
bagi setiap sekolah kerajaan dan 
sekolah swasta dengan tujuan 
bukan sahaja untuk mengetahui 
status perlaksanaan di sekolah-
sekolah, malahan yang lebih 
mustahak untuk membantu setiap 
sekolah yang belum memenuhi 
kehendak SPN21; dan 

 
iii. Yang Berhormat Pengerusi. Dalam 

Dewan yang mulia ini, kaola ingin 
menyentuh mengenai menangani 
masalah disiplin penuntut dan 
keselamatan serta kesejahteraan 
guru. Dalam pengendalian kes 
berat bagi pelajar seperti 
penderaan oleh ibu bapa dan 
masalah sosial lainnya, 
keselamatan guru khasnya 
kaunselor dan guru-guru bahagian 
hal-ehwal pelajar kurang terjamin.  

 
Statistik kes berat yang diterima 
oleh pihak sekolah yang 
melibatkan pihak Polis, JAPEM, 
Bahagian Hal-Ehwal Pelajar 
Jabatan Sekolah-Sekolah dan ibu 
bapa/penjaga dari tahun 2014 
hingga 2017 kes ini semakin 
meningkat. Kaola ingin 
mencadangkan pihak sekolah dan 
guru-guru sekolah bagi memohon 
jasa baik pihak kementerian untuk 
mengadakan School Marshall yang 
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bertujuan untuk membantu 
keadaan antara pihak guru dan 
menghadapi ibu bapa atau 
penjaga yang agresif.  
 
Oleh itu, sebarang ancaman, 
ugutan dan keganasan dapat 
dikurangkan.  Walaupun akta 
ugutan kepada warga 
perkhidmatan awam telah berkuat 
kuasa dan perlaksanaannya juga 
wajar diperkukuhkan.  Ia juga 
wajar diperkukuhkan untuk 
menjamin keselamatan pihak 
sekolah. 

 
Yang Berhormat Pengerusi. Masa 
ini kebanyakan guru di sekolah 
private adalah lulusan Form V, jika 
ada pun yang berijazah.  Mereka 
tidak mempunyai kelulusan 
perguruan khas, maka dalam 
Dewan yang mulia                     
ini, kaola mencadangkan untuk 
mewujudkan akta untuk setiap 
guru yang mengajar di sekolah-
sekolah private itu, mempunyai 
kelulusan profesional sekurang-
kurangnya Sijil atau Diploma 
Perguruan.   

 
iv. Yang Berhormat Pengerusi. Kaola 

juga mencadangkan dalam 
Dewan yang mulia ini, supaya 
sekolah yang  berada di bawah 
tadahan kaola iaitu Sekolah 
Rendah Tanah Jambu akan dapat 
dibangunkan dengan bangunan 
yang baharu. Bangunan yang ada               
telah lama dibangunkan iaitu           
sebelum kemerdekaan Negara 
Brunei Darussalam.  Melihat 

keadaan bilik darjah yang tidak 
bersesuaian pada masa ini dan 
kita melihat keramaian  di sekitar 
Kampung Tanah Jambu yang 
memenuhi kehendak dan 
keperluan ibu bapa untuk 
menghantar anak ke sekolah 
tersebut. 
 

v. Yang Berhormat Pengerusi. Kaola 
ingin mencadangkan dan 
mengusulkan lagi perkara-perkara 
yang perlu untuk dibahaskan 
dalam Dewan yang mulia ini.  
Seperti yang difahamkan pada 
tahun 2017, terdapat hanya kira-
kira 1,800 orang tempat yang 
disediakan untuk berkursus 
sedangkan yang memohon secara 
online ialah 500 orang dalam 
pelbagai kursus yang disediakan 
dan menjadi minat mereka.   
 

Jumlah ini tentunya akan pasti 
meningkat setiap tahun.  Apa 
yang membimbangkan ialah 
setiap tahun juga, jumlah ribuan 
penuntut lepasan ‘O’ Level ini 
tidak akan dapat melanjutkan 
pelajaran ke IBTE disebabkan 
tempat belajar yang terhad dan 
dari jumlah yang ribuan ini 
tentunya ada yang menganggur. 

 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli 
Yang Berhormat.  Saya kira perkara itu 
telah juga kita timbulkan beberapa kali 
dan saya kira, soalan-soalan yang 
ditimbulkan oleh Yang Berhormat  
terlalu banyak. Jadi ada baiknya kalau 
kita  mendengar  pula jawapan-jawapan  
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dari Yang Berhormat Menteri yang 
berkenaan supaya kita jelas. Saya juga 
difahamkan bahawa Ahli-Ahli Yang 
Berhormat biasanya mengadakan dialog 
dengan kementerian-kementerian yang 
berkenaan.   
 
Saya percaya perkara-perkara seperti ini 
juga ditimbulkan dalam dialog-dialog 
yang berkenaan itu. Jadi, janganlah 
kitani membawa semua perkara yang 
sudah dibawa dan sudah kita 
bincangkan dan kita sekarang meneliti 
Rang Undang-Undang Belanjawan yang 
memerlukan perhatian kita sepenuhnya 
dan kita perlu meluluskan perkara ini 
secepat-cepatnya.  
 
Jadi, kalau kita berdalih-dalih, maka 
pekerjaan kita tidak dapat diselesaikan 
secepat-cepatnya.  Saya kira, Yang 
Berhormat, cukuplah dulu dan kita 
persilakan Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan untuk memberikan jawapan 
ataupun penjelasannya. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi dan juga terima 
kasih kepada Yang Berhormat Pengiran 
Haji Mohamed bin Pengiran Haji Osman 
@ Othman mengenai soalan-soalan 
tadi:- 
 
1. Menyentuh mengenai SPN21 ini 

perlu dijelaskan. Sebenarnya, ini 
sistem pendidikan kitani pada masa 
ini. Ia telah pun dilaksanakan 
menyeluruh dan tidak ada sekolah-
sekolah yang tidak mengikuti 
kurikulum SPN21 ini yang sudah 
diwajibkan.  Untuk menjawabnya, ia 

sudah dilaksanakan secara 
menyeluruh.  Untuk kefahaman 
kitani semua jua, ia telah 
berlangsung selama 9 tahun atau 
lebih, jadinya this is our current 
system. SPN21 ialah sistem 
pendidikan kitani pada masa ini dan 
ia telah pun direviu pada tahun 2014 
dan pembaikan-pembaikan telah 
pun dibuat.  Tiga significant changes  
yang telah dibuat melalui SPN21             
ini ialah ia memberikan pelajar-
pelajar ini multiple pathway  untuk 
merealisasikan potensi mereka.  

 
Ia juga mengadakan technical 
education dan multiple pathway ini 
semuanya ditawarkan di kesemua 
sekolah menengah, curriculum dan 
assessment pula memang sudah 
dilaksanakan di semua sekolah.  
Pendidikan teknikal telah melalui 
transformasi sejak 2015 dengan 
menawarkan program-program 
bersifat demand given.  Jadi mana-
mana soalan mengenai pendidikan 
sistem SPN21 ini ialah mengenai 
sistem pendidikan kitani pada masa 
ini.   
 
Kaola memberi penjelasan ini, pada 
pemahaman kaola, Yang Berhormat 
Pengerusi, seolah-olah SPN21 ini 
satu projek.  Ia bukan satu projek, 
malah sistem pendidikan kitani  
pada masa ini yang sudah berjalan 
selama 9 tahun dan telah pun 
dilaksanakan ke semua peringkat, 
dari peringkat pendidikan rendah, 
menengah, pasca menengah, pusat 
tingkatan enam dan juga pengajian 
tinggi; dan 
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2. Bagi soalan mengenai cadangan 
daripada Yang Berhormat ini tadi 
untuk mengadakan School Marshall. 
Ini seperti American version of 
School Marshall,  seperti kapal 
terbang untuk menjadi guard                   
di sekolah-sekolah.  Pada masa ini, 
sekolah-sekolah ada sekuriti pada 
waktu siang dan malam dan ada 
guru-guru kanan bahagian disiplin 
yang selalunya memantau disiplin 
anak-anak sekolah dan untuk 
menangani ibu bapa yang agresif            
itu pun ada juga terms of reference.  
Tetapi pihak Kementerian 
Pendidikan akan mengambil maklum 
cadangan untuk mengadakan School 
Marshall, tertakluk kepada 
keutamaan dan juga peruntukan 
yang sedia ada. 
 

3. Bagi sekolah-sekolah private, untuk 
guru-gurunya dipastikan mendapat 
sijil perguruan. Memang pada masa 
ini sedang dilaksanakan tetapi kitani 
mengambil kira dengan kedudukan 
sekolah-sekolah private ini untuk 
fulfill requirement guru-gurunya 
yang certified untuk mengajar dan 
ini sedang dipantau dan 
dilaksanakan. 

 
Mengenai Sekolah Rendah Tanah 
Jambu, perkara ini telah pun diambil 
maklum oleh Kementerian 
Pendidikan dan dipohonkan melalui 
Rancangan Kemajuan Negara dan 
masa ini menunggu dan ada juga 
cadangan untuk ia diambil kira 
mana-mana sekolah yang sedia ada 
di kawasan itu.  Nampaknya Sekolah 
Ugama Tanah Jambu yang berada di 

sana juga mungkin ia akan diguna 
sama untuk memberikan bangunan 
yang lebih baik dan keselesaan 
pelajar-pelajar di tadahan Tanah 
Jambu itu,  masa ini dalam 
perundingan dengan Kementerian 
Hal Ehwal Ugama. 

 
4. Mengenai IBTE.  Diambil maklum 

bahawa demand nya lebih banyak 
daripada tempat untuk pelajar-
pelajar Brunei mengambil kursus-
kursus di IBTE  ini. Ini menunjukkan 
ia semakin popular dan ada 
permintaan yang lebih banyak.  Ada 
alternatifnya ialah pelajar-pelajar  ini 
mengambil kursus-kursus di private 
school yang memberikan kursus-
kursus yang serupa dan pihak 
kerajaan memberikan biasiswa yang 
dikendalikan oleh Jabatan 
Perancangan dan Kemajuan 
Ekonomi, di Jabatan Perdana 
Menteri iaitu Biasiswa Pendidikan 
Teknikal dan Vokasional untuk 
pelajar-pelajar yang memerlukan 
dan berkelayakan.   
 
Jadi itu ada sudah alternatifnya dan 
mungkin pada masa akan datang           
IBTE mungkin merancang untuk 
membesarkan fasilitinya untuk dapat 
menampung permintaan pelajar-
pelajar negara ini.  Sekian Yang 
Berhormat. 

 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila Jasa 
Haji Abdul Rahman. 
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dari Yang Berhormat Menteri yang 
berkenaan supaya kita jelas. Saya juga 
difahamkan bahawa Ahli-Ahli Yang 
Berhormat biasanya mengadakan dialog 
dengan kementerian-kementerian yang 
berkenaan.   
 
Saya percaya perkara-perkara seperti ini 
juga ditimbulkan dalam dialog-dialog 
yang berkenaan itu. Jadi, janganlah 
kitani membawa semua perkara yang 
sudah dibawa dan sudah kita 
bincangkan dan kita sekarang meneliti 
Rang Undang-Undang Belanjawan yang 
memerlukan perhatian kita sepenuhnya 
dan kita perlu meluluskan perkara ini 
secepat-cepatnya.  
 
Jadi, kalau kita berdalih-dalih, maka 
pekerjaan kita tidak dapat diselesaikan 
secepat-cepatnya.  Saya kira, Yang 
Berhormat, cukuplah dulu dan kita 
persilakan Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan untuk memberikan jawapan 
ataupun penjelasannya. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi dan juga terima 
kasih kepada Yang Berhormat Pengiran 
Haji Mohamed bin Pengiran Haji Osman 
@ Othman mengenai soalan-soalan 
tadi:- 
 
1. Menyentuh mengenai SPN21 ini 

perlu dijelaskan. Sebenarnya, ini 
sistem pendidikan kitani pada masa 
ini. Ia telah pun dilaksanakan 
menyeluruh dan tidak ada sekolah-
sekolah yang tidak mengikuti 
kurikulum SPN21 ini yang sudah 
diwajibkan.  Untuk menjawabnya, ia 

sudah dilaksanakan secara 
menyeluruh.  Untuk kefahaman 
kitani semua jua, ia telah 
berlangsung selama 9 tahun atau 
lebih, jadinya this is our current 
system. SPN21 ialah sistem 
pendidikan kitani pada masa ini dan 
ia telah pun direviu pada tahun 2014 
dan pembaikan-pembaikan telah 
pun dibuat.  Tiga significant changes  
yang telah dibuat melalui SPN21             
ini ialah ia memberikan pelajar-
pelajar ini multiple pathway  untuk 
merealisasikan potensi mereka.  

 
Ia juga mengadakan technical 
education dan multiple pathway ini 
semuanya ditawarkan di kesemua 
sekolah menengah, curriculum dan 
assessment pula memang sudah 
dilaksanakan di semua sekolah.  
Pendidikan teknikal telah melalui 
transformasi sejak 2015 dengan 
menawarkan program-program 
bersifat demand given.  Jadi mana-
mana soalan mengenai pendidikan 
sistem SPN21 ini ialah mengenai 
sistem pendidikan kitani pada masa 
ini.   
 
Kaola memberi penjelasan ini, pada 
pemahaman kaola, Yang Berhormat 
Pengerusi, seolah-olah SPN21 ini 
satu projek.  Ia bukan satu projek, 
malah sistem pendidikan kitani  
pada masa ini yang sudah berjalan 
selama 9 tahun dan telah pun 
dilaksanakan ke semua peringkat, 
dari peringkat pendidikan rendah, 
menengah, pasca menengah, pusat 
tingkatan enam dan juga pengajian 
tinggi; dan 
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2. Bagi soalan mengenai cadangan 
daripada Yang Berhormat ini tadi 
untuk mengadakan School Marshall. 
Ini seperti American version of 
School Marshall,  seperti kapal 
terbang untuk menjadi guard                   
di sekolah-sekolah.  Pada masa ini, 
sekolah-sekolah ada sekuriti pada 
waktu siang dan malam dan ada 
guru-guru kanan bahagian disiplin 
yang selalunya memantau disiplin 
anak-anak sekolah dan untuk 
menangani ibu bapa yang agresif            
itu pun ada juga terms of reference.  
Tetapi pihak Kementerian 
Pendidikan akan mengambil maklum 
cadangan untuk mengadakan School 
Marshall, tertakluk kepada 
keutamaan dan juga peruntukan 
yang sedia ada. 
 

3. Bagi sekolah-sekolah private, untuk 
guru-gurunya dipastikan mendapat 
sijil perguruan. Memang pada masa 
ini sedang dilaksanakan tetapi kitani 
mengambil kira dengan kedudukan 
sekolah-sekolah private ini untuk 
fulfill requirement guru-gurunya 
yang certified untuk mengajar dan 
ini sedang dipantau dan 
dilaksanakan. 

 
Mengenai Sekolah Rendah Tanah 
Jambu, perkara ini telah pun diambil 
maklum oleh Kementerian 
Pendidikan dan dipohonkan melalui 
Rancangan Kemajuan Negara dan 
masa ini menunggu dan ada juga 
cadangan untuk ia diambil kira 
mana-mana sekolah yang sedia ada 
di kawasan itu.  Nampaknya Sekolah 
Ugama Tanah Jambu yang berada di 

sana juga mungkin ia akan diguna 
sama untuk memberikan bangunan 
yang lebih baik dan keselesaan 
pelajar-pelajar di tadahan Tanah 
Jambu itu,  masa ini dalam 
perundingan dengan Kementerian 
Hal Ehwal Ugama. 

 
4. Mengenai IBTE.  Diambil maklum 

bahawa demand nya lebih banyak 
daripada tempat untuk pelajar-
pelajar Brunei mengambil kursus-
kursus di IBTE  ini. Ini menunjukkan 
ia semakin popular dan ada 
permintaan yang lebih banyak.  Ada 
alternatifnya ialah pelajar-pelajar  ini 
mengambil kursus-kursus di private 
school yang memberikan kursus-
kursus yang serupa dan pihak 
kerajaan memberikan biasiswa yang 
dikendalikan oleh Jabatan 
Perancangan dan Kemajuan 
Ekonomi, di Jabatan Perdana 
Menteri iaitu Biasiswa Pendidikan 
Teknikal dan Vokasional untuk 
pelajar-pelajar yang memerlukan 
dan berkelayakan.   
 
Jadi itu ada sudah alternatifnya dan 
mungkin pada masa akan datang           
IBTE mungkin merancang untuk 
membesarkan fasilitinya untuk dapat 
menampung permintaan pelajar-
pelajar negara ini.  Sekian Yang 
Berhormat. 

 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila Jasa 
Haji Abdul Rahman. 
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Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri 
Laila Jasa Haji Abdul Rahman: 
Terima kasih Yang Berhormat  
Pengerusi. 
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Saya ingin mengucapkan terima kasih 
atas mukadimah Yang Berhormat Dato 
Paduka Awang Haji Hamzah bin Haji 
Sulaiman, Menteri Pendidikan. Saya 
ingin mengemukakan beberapa perkara 
di bawah pengendalian Kementerian 
Pendidikan:- 
 
1. Dasar polisi mengenai Pendidikan 

Khas yang diterbitkan pada tahun 
1997.  Pada masa ini kita 
mempunyai seramai 125 orang 
guru-guru SENA, manakala jumlah 
penuntut Berkeperluan Khas pula 
ialah seramai 2,986 termasuk 
sekolah rendah dan menengah.  
Nisbah guru-guru SENA kepada 
penuntut-penuntut Berkeperluan 
Khas ini adalah 1:20 ratio.  Ia agak 
membimbangkan kerana nisbah 
pembelajaran dan pengajaran yang 
ideal bagi penuntut Berkeperluan 
Khas adalah mungkin 1:1 ataupun 
tiga kes.  Bagi tiga kes, 1:5 bagi 
penuntut yang Berkeperluan Khas 
bagi tahap biasa. 
 
Seramai 133 orang Guru Relief  
Pendidikan Khas juga telah 
disalurkan bagi membantu Guru-
Guru SENA.  Namun, masih ada 
sekolah-sekolah tidak mempunyai  
guru-guru SENA mahupun guru-guru 
Relief untuk membantu 
mengendalikan Penuntut-Penuntut 

Berkeperluan Khas di sekolah-
sekolah.  Saya difahamkan bahawa 
setengah-setengah sekolah guru-
guru SENA yang tidak berfungsi 
kerana mereka ini ada yang 
berperanan sebagai Pengetua atau 
Timbalan Pengetua, guru-guru 
subjek dalam bidang kepakaran 
mereka ataupun sedang menjalani 
latihan dalam perkhidmatan. 

 
Seperti yang kerap disuarakan kualiti 
adalah penting dari kuantiti.  Apakah 
hasil kejayaan yang telah dicapai 
oleh pihak UPK untuk memberikan 
pendidikan inklusif yang efektif dan 
berdaya tahan melalui inisiatif ini?  
Sebanyak 23 buah sekolah rendah 
kerajaan tidak mempunyai Guru 
SENA.  Bilakah dan apakah dalam 
perancangan pihak kementerian 
untuk melengkapkan sekolah-
sekolah berkenaan dengan 
sekurang-kurangnya seorang Guru 
Sena dan Guru LSD 

 
     Pada masa yang sama, banyak 

pertubuhan swasta yang telah  
ditubuhkan untuk membantu kanak-
kanak dan masyarakat Berkeperluan 
Khas terutama sekali dalam 
pertumbuhan diri dan pendidikan.  
Pertubuhan-pertubuhan yang 
dimaksudkan seperti Learning 
Leader Society, Smarter dan Pusat 
Ehsan Al-Ameerah Al-Hajjah Maryam  
Sebagai contoh, di negara jiran 
sebanyak 19 buah Sekolah 
Pendidikan Khas dibiayai oleh 
kerajaan.  Pada tahun 2018 sekolah 
ini dikendalikan oleh 12 buah badan 
kebajikan yang sukarelawan dibiayai 
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oleh Kementerian Pendidikan negara 
tersebut.   

 
     Sekolah-sekolah ini menawarkan 

kurikulum dan program pendidkan 
yang disesuaikan dengan tujuan 
untuk membangunkan potensi 
pelajar Berkeperluan Khas.                     
Di samping diajar oleh guru khas 
Guru SENA pelajar-pelajar juga 
disediakan dengan bantuan 
kemudahan dan sokongan daripada 
profesional-profesional bekerjasama 
seperti ahli psikologi, ahli terapi 
pertuturan, ahli terapi pekerjaan, 
pakar fisioterapi dan pekerja sosial.   

 
Adakah pihak UPK dan Kementerian 
Pendidikan merancang untuk 
berkolaborasi bersama pertubuhan-
pertubuhan swasta seperti ini untuk 
membantu operasi pemantauan 
serta meluaskan lagi skop 
pembelajaran dan pertumbuhan 
kanak-kanak Berkeperluan Khas? 

 
     Adakah pihak kementerian juga 

telah merancang untuk bekerjasama 
dengan badan-badan NGO dan 
sukarelawan dalam membantu pihak 
kementerian meningkatkan inisiatif 
whole of nation approach                   
untuk membantu kanak-kanak 
Berkeperluan Khas supaya ia lebih 
efektif. 

 
2. Menyentuh mengenai  dengan 

Ri’ayah Wamahabah pada tahun 
2017, seramai 42 orang murid dan 
24 orang guru terlibat dalam 
program tersebut.  Pada tahun ini 
pula hanya 20 orang penuntut 

sahaja yang mengikuti program ini.  
Program ini bertujuan khasnya  
untuk memastikan penuntut-
penuntut tersebut mencapai 
sekurang-kurangnya 95% kehadiran 
sekolah.  Dalam program ini juga 
murid-murid tahun 6 yang terpilih 
akan ditempatkan di Asrama Maktab 
Duli Pengiran Muda Al-Muhtadee 
Billah.  Mereka juga akan menjalani 
pembelajaran sebelah malam serta 
proram-program remedial  yang 
diterapkan dalam proses 
pembelajaran mereka.   
 
Kaola mengetahui bahawa murid-
murid ditempatkan di satu asrama 
sahaja dan hanya menghadiri kelas 
pagi dan petang di Sekolah Rendah  
Pusar Ulak. Jumlah penuntut yang 
dibenarkan mengikuti program 
berkenaan berkurangan, walhal 
masih ramai penuntut juga 
memerlukan perhatian yang sama.  
Apakah langkah seterusnya untuk 
memastikan program ini dapat 
diperluaskan ke daerah lain?   
 
Cadangan yang saya ajukan ini juga 
sudah saya suarakan kepada Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan saya rasa 
adalah penting untuk saya suarakan 
kepada Kementerian Pendidikan 
juga untuk meluaskan program 
keempat-empat daerah setiap 
daerah mempunyai satu Ri’ayah 
Wamahabah Centre dengan 
menggunakan aset kerajaan yang 
sedia ada untuk dijadikan asrama 
berserta dengan satu sekolah terpilih 
di setiap daerah dan guru-guru 
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Yang Berhormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri 
Laila Jasa Haji Abdul Rahman: 
Terima kasih Yang Berhormat  
Pengerusi. 
 
حْيم نِ الرَّ حْمَٰ ِ الرَّ هُ السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتُ  بِسْمِ ا�ّٰ  
Saya ingin mengucapkan terima kasih 
atas mukadimah Yang Berhormat Dato 
Paduka Awang Haji Hamzah bin Haji 
Sulaiman, Menteri Pendidikan. Saya 
ingin mengemukakan beberapa perkara 
di bawah pengendalian Kementerian 
Pendidikan:- 
 
1. Dasar polisi mengenai Pendidikan 

Khas yang diterbitkan pada tahun 
1997.  Pada masa ini kita 
mempunyai seramai 125 orang 
guru-guru SENA, manakala jumlah 
penuntut Berkeperluan Khas pula 
ialah seramai 2,986 termasuk 
sekolah rendah dan menengah.  
Nisbah guru-guru SENA kepada 
penuntut-penuntut Berkeperluan 
Khas ini adalah 1:20 ratio.  Ia agak 
membimbangkan kerana nisbah 
pembelajaran dan pengajaran yang 
ideal bagi penuntut Berkeperluan 
Khas adalah mungkin 1:1 ataupun 
tiga kes.  Bagi tiga kes, 1:5 bagi 
penuntut yang Berkeperluan Khas 
bagi tahap biasa. 
 
Seramai 133 orang Guru Relief  
Pendidikan Khas juga telah 
disalurkan bagi membantu Guru-
Guru SENA.  Namun, masih ada 
sekolah-sekolah tidak mempunyai  
guru-guru SENA mahupun guru-guru 
Relief untuk membantu 
mengendalikan Penuntut-Penuntut 

Berkeperluan Khas di sekolah-
sekolah.  Saya difahamkan bahawa 
setengah-setengah sekolah guru-
guru SENA yang tidak berfungsi 
kerana mereka ini ada yang 
berperanan sebagai Pengetua atau 
Timbalan Pengetua, guru-guru 
subjek dalam bidang kepakaran 
mereka ataupun sedang menjalani 
latihan dalam perkhidmatan. 

 
Seperti yang kerap disuarakan kualiti 
adalah penting dari kuantiti.  Apakah 
hasil kejayaan yang telah dicapai 
oleh pihak UPK untuk memberikan 
pendidikan inklusif yang efektif dan 
berdaya tahan melalui inisiatif ini?  
Sebanyak 23 buah sekolah rendah 
kerajaan tidak mempunyai Guru 
SENA.  Bilakah dan apakah dalam 
perancangan pihak kementerian 
untuk melengkapkan sekolah-
sekolah berkenaan dengan 
sekurang-kurangnya seorang Guru 
Sena dan Guru LSD 

 
     Pada masa yang sama, banyak 

pertubuhan swasta yang telah  
ditubuhkan untuk membantu kanak-
kanak dan masyarakat Berkeperluan 
Khas terutama sekali dalam 
pertumbuhan diri dan pendidikan.  
Pertubuhan-pertubuhan yang 
dimaksudkan seperti Learning 
Leader Society, Smarter dan Pusat 
Ehsan Al-Ameerah Al-Hajjah Maryam  
Sebagai contoh, di negara jiran 
sebanyak 19 buah Sekolah 
Pendidikan Khas dibiayai oleh 
kerajaan.  Pada tahun 2018 sekolah 
ini dikendalikan oleh 12 buah badan 
kebajikan yang sukarelawan dibiayai 
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oleh Kementerian Pendidikan negara 
tersebut.   

 
     Sekolah-sekolah ini menawarkan 

kurikulum dan program pendidkan 
yang disesuaikan dengan tujuan 
untuk membangunkan potensi 
pelajar Berkeperluan Khas.                     
Di samping diajar oleh guru khas 
Guru SENA pelajar-pelajar juga 
disediakan dengan bantuan 
kemudahan dan sokongan daripada 
profesional-profesional bekerjasama 
seperti ahli psikologi, ahli terapi 
pertuturan, ahli terapi pekerjaan, 
pakar fisioterapi dan pekerja sosial.   

 
Adakah pihak UPK dan Kementerian 
Pendidikan merancang untuk 
berkolaborasi bersama pertubuhan-
pertubuhan swasta seperti ini untuk 
membantu operasi pemantauan 
serta meluaskan lagi skop 
pembelajaran dan pertumbuhan 
kanak-kanak Berkeperluan Khas? 

 
     Adakah pihak kementerian juga 

telah merancang untuk bekerjasama 
dengan badan-badan NGO dan 
sukarelawan dalam membantu pihak 
kementerian meningkatkan inisiatif 
whole of nation approach                   
untuk membantu kanak-kanak 
Berkeperluan Khas supaya ia lebih 
efektif. 

 
2. Menyentuh mengenai  dengan 

Ri’ayah Wamahabah pada tahun 
2017, seramai 42 orang murid dan 
24 orang guru terlibat dalam 
program tersebut.  Pada tahun ini 
pula hanya 20 orang penuntut 

sahaja yang mengikuti program ini.  
Program ini bertujuan khasnya  
untuk memastikan penuntut-
penuntut tersebut mencapai 
sekurang-kurangnya 95% kehadiran 
sekolah.  Dalam program ini juga 
murid-murid tahun 6 yang terpilih 
akan ditempatkan di Asrama Maktab 
Duli Pengiran Muda Al-Muhtadee 
Billah.  Mereka juga akan menjalani 
pembelajaran sebelah malam serta 
proram-program remedial  yang 
diterapkan dalam proses 
pembelajaran mereka.   
 
Kaola mengetahui bahawa murid-
murid ditempatkan di satu asrama 
sahaja dan hanya menghadiri kelas 
pagi dan petang di Sekolah Rendah  
Pusar Ulak. Jumlah penuntut yang 
dibenarkan mengikuti program 
berkenaan berkurangan, walhal 
masih ramai penuntut juga 
memerlukan perhatian yang sama.  
Apakah langkah seterusnya untuk 
memastikan program ini dapat 
diperluaskan ke daerah lain?   
 
Cadangan yang saya ajukan ini juga 
sudah saya suarakan kepada Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan saya rasa 
adalah penting untuk saya suarakan 
kepada Kementerian Pendidikan 
juga untuk meluaskan program 
keempat-empat daerah setiap 
daerah mempunyai satu Ri’ayah 
Wamahabah Centre dengan 
menggunakan aset kerajaan yang 
sedia ada untuk dijadikan asrama 
berserta dengan satu sekolah terpilih 
di setiap daerah dan guru-guru 
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terpilih untuk membantu lebih 
banyak penuntut yang memerlukan.  
Saya percaya jika diusahakan ini 
meningkatkan program tersebut 
mungkin juga dicadangkan untuk 
berkolaborasi bersama NGO’s. 
  

3. Merujuk kepada work place safety 
health facilities dan juga regulations 
yang telah dipinda pada tahun 2017 
yang lalu, kita mengetahui bahawa 
keselamatan adalah satu perkara 
yang penting tidak dapat diambil 
ringan terutamanya bagi 
memastikan keselamatan pelajar-
pelajar dan juga bagi menyediakan 
pelajar-pelajar dalam persekitaran 
yang kondusif dan selesa. Saya 
dimaklumkan bahawa 28 buah 
sekolah yang telah gagal mematuhi 
peraturan dan garis panduan 
bangunan setelah diperiksa Jabatan 
Bomba dan Penyelamat.  
 
Kaola ingin bertanya adakah 
peruntukan pada tahun ini telah 
disediakan untuk menaik taraf 
bangunan-bangunan sekolah untuk 
memastikan yang sekolah-sekolah 
ini akan mematuhi peraturan dan 
garis panduan yang telah 
ditetapkan?  Bagaimana pula   
dengan sekolah-sekolah yang lain  
yang belum diperiksa. 
 
Adakah juga disediakan peruntukan  
bagi pemeliharaan bangunan-
bangunan sekolah.   
 

4. Soalan kaola yang penghabisan, di 
sini saya juga ingin menyentuh 
mengenai program bantuan 

Miftahunnajah yang dikelolakan 
setiap tahun untuk memberi 
sumbangan kepada pelajar-pelajar 
yang memerlukan.  

 
Seramai 13,000 orang daripada 
51,000 orang pelajar di seluruh 
negara telah menerima bantuan 
Miftahunnajah untuk sesi 
persekolahan tahun 2018. 
Sumbangan tersebut berupa  
pakaian seragam, buku kerja dan 
pengecualian bayaran yuran.  

 
 ِ  dengan berkat keprihatinan ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
dan pemedulian kerajaan Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam adalah 
wajar untuk kita menghargai usaha 
pihak kerajaan ini untuk 
menghulurkan bantuan yang tidak 
putus-putus terutama sekali kepada 
penuntut-penuntut dan belia negara 
ini kerana mereka inilah modal insan 
yang akan menjadi pemimpin pada 
masa yang akan datang.  

 
Di negara kita terdapat banyak 
program-program bantuan yang 
sering diungkayahkan oleh orang-
orang awam, sektor swasta dan 
badan-badan kebajikan untuk 
membantu golongan-golongan yang 
memerlukan. Baru-baru ini sahaja 
telah menular dua program bantuan 
yang dikendalikan oleh sektor 
swasta dan badan kebajikan iaitu 
Projek Ikhlas dan Oil and Gas 
Discovery Centre Care Program. 
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Ini menandakan bahawa sikap 
keprihatinan rakyat negara ini 
sangat tinggi. Tibalah juga masanya 
untuk kita bekerjasama sebagai 
whole of nation dalam menyatukan 
usaha-usaha NGO’s ini untuk 
menggalakkan bantuan yang sama 
berulang kali dan membolehkan 
kerjasama diluaskan di seluruh 
negara.  
 

Sekian sahaja dari saya. Terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
kepada Yang Behormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila Jasa 
Haji Abdul Rahman atas soalan-soalan 
yang telah pun diutarakan tadi. 
 
1. Mengenai guru-guru SENA ini telah 

pun diambil maklum bahawa 
Kementerian Pendidikan mendapati 
ada kekurangan sedikit dengan 
keperluan yang ada on the ground 
untuk menangani anak-anak 
istimewa kitani. Sebenarnya, 
mengikut Unit Pendidikan Khas, ratio 
satu guru SENA kepada 20 itu ialah 
ideal. That is ideal at the moment 
yang diadakan.  

 
Pada masa ini ratio atau pun nisbah 
yang ada pada Kementerian 
Pendidikan ialah 1 Ke-28, jadinya 
jika pada  masa ini, Kementerian 
Pendidikan memerlukan lebih 50 
orang lagi jadinya perkara ini akan 
diusahakan.  

 

Dalam mengusahakan 50 orang 
guru SENA ini ia perlu diberi kursus 
dan harus dicertified. Ia akan 
memakan masa dalam setahun ke 
dua tahun. Ini dalam perancangan 
sudah. Perkara ini telah pun diambil 
maklum especially dalam sesi 
muzakarah antara saya dengan 
pemimpin-pemimpin sekolah. Apa 
yang penting di sini yang harus 
dilaksanakan ialah, adakah 
Kementerian Pendidikan mendeploy 
resources yang ada terutama guru-
guru SENA ini secara optimum, jadi 
distribution of resources sebab kitani 
harus menghadapi realiti bahawa 
resources ini scarce, so specially for 
Unit Pendidikan Khas pada masa ini. 
 
Pada masa ini sedang dirancangkan 
bagaimana untuk mendeploy guru-
guru ini supaya ia dapat mengajar 
anak-anak murid kitani dalam Unit 
Pendidikan Khas ini secara 
maksimum. Pada masa ini difikirkan 
adakah specialization of school 
untuk diadakan dan anak-anak 
tersebut akan dikategorikan sebab 
kanak-kanak Yang Berkeperluan 
khas ini mempunyai berbagai-bagai 
isu dan some of them are multiples 
disabilities.  

 
Dan ia memerlukan pengkhususan 
guru-guru SENA. Harus difikirkan 
cara mana yang optimum untuk 
mendeploy guru-guru ini supaya ia 
dapat mencover seluruh anak-anak 
yang dalam Unit Pendidikan Khas ini. 
 
Pada masa ini sedang difikirkan how 
best we can do that dan diambil 
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terpilih untuk membantu lebih 
banyak penuntut yang memerlukan.  
Saya percaya jika diusahakan ini 
meningkatkan program tersebut 
mungkin juga dicadangkan untuk 
berkolaborasi bersama NGO’s. 
  

3. Merujuk kepada work place safety 
health facilities dan juga regulations 
yang telah dipinda pada tahun 2017 
yang lalu, kita mengetahui bahawa 
keselamatan adalah satu perkara 
yang penting tidak dapat diambil 
ringan terutamanya bagi 
memastikan keselamatan pelajar-
pelajar dan juga bagi menyediakan 
pelajar-pelajar dalam persekitaran 
yang kondusif dan selesa. Saya 
dimaklumkan bahawa 28 buah 
sekolah yang telah gagal mematuhi 
peraturan dan garis panduan 
bangunan setelah diperiksa Jabatan 
Bomba dan Penyelamat.  
 
Kaola ingin bertanya adakah 
peruntukan pada tahun ini telah 
disediakan untuk menaik taraf 
bangunan-bangunan sekolah untuk 
memastikan yang sekolah-sekolah 
ini akan mematuhi peraturan dan 
garis panduan yang telah 
ditetapkan?  Bagaimana pula   
dengan sekolah-sekolah yang lain  
yang belum diperiksa. 
 
Adakah juga disediakan peruntukan  
bagi pemeliharaan bangunan-
bangunan sekolah.   
 

4. Soalan kaola yang penghabisan, di 
sini saya juga ingin menyentuh 
mengenai program bantuan 

Miftahunnajah yang dikelolakan 
setiap tahun untuk memberi 
sumbangan kepada pelajar-pelajar 
yang memerlukan.  

 
Seramai 13,000 orang daripada 
51,000 orang pelajar di seluruh 
negara telah menerima bantuan 
Miftahunnajah untuk sesi 
persekolahan tahun 2018. 
Sumbangan tersebut berupa  
pakaian seragam, buku kerja dan 
pengecualian bayaran yuran.  

 
 ِ  dengan berkat keprihatinan ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
dan pemedulian kerajaan Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam adalah 
wajar untuk kita menghargai usaha 
pihak kerajaan ini untuk 
menghulurkan bantuan yang tidak 
putus-putus terutama sekali kepada 
penuntut-penuntut dan belia negara 
ini kerana mereka inilah modal insan 
yang akan menjadi pemimpin pada 
masa yang akan datang.  

 
Di negara kita terdapat banyak 
program-program bantuan yang 
sering diungkayahkan oleh orang-
orang awam, sektor swasta dan 
badan-badan kebajikan untuk 
membantu golongan-golongan yang 
memerlukan. Baru-baru ini sahaja 
telah menular dua program bantuan 
yang dikendalikan oleh sektor 
swasta dan badan kebajikan iaitu 
Projek Ikhlas dan Oil and Gas 
Discovery Centre Care Program. 
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Ini menandakan bahawa sikap 
keprihatinan rakyat negara ini 
sangat tinggi. Tibalah juga masanya 
untuk kita bekerjasama sebagai 
whole of nation dalam menyatukan 
usaha-usaha NGO’s ini untuk 
menggalakkan bantuan yang sama 
berulang kali dan membolehkan 
kerjasama diluaskan di seluruh 
negara.  
 

Sekian sahaja dari saya. Terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
kepada Yang Behormat Dayang Siti 
Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila Jasa 
Haji Abdul Rahman atas soalan-soalan 
yang telah pun diutarakan tadi. 
 
1. Mengenai guru-guru SENA ini telah 

pun diambil maklum bahawa 
Kementerian Pendidikan mendapati 
ada kekurangan sedikit dengan 
keperluan yang ada on the ground 
untuk menangani anak-anak 
istimewa kitani. Sebenarnya, 
mengikut Unit Pendidikan Khas, ratio 
satu guru SENA kepada 20 itu ialah 
ideal. That is ideal at the moment 
yang diadakan.  

 
Pada masa ini ratio atau pun nisbah 
yang ada pada Kementerian 
Pendidikan ialah 1 Ke-28, jadinya 
jika pada  masa ini, Kementerian 
Pendidikan memerlukan lebih 50 
orang lagi jadinya perkara ini akan 
diusahakan.  

 

Dalam mengusahakan 50 orang 
guru SENA ini ia perlu diberi kursus 
dan harus dicertified. Ia akan 
memakan masa dalam setahun ke 
dua tahun. Ini dalam perancangan 
sudah. Perkara ini telah pun diambil 
maklum especially dalam sesi 
muzakarah antara saya dengan 
pemimpin-pemimpin sekolah. Apa 
yang penting di sini yang harus 
dilaksanakan ialah, adakah 
Kementerian Pendidikan mendeploy 
resources yang ada terutama guru-
guru SENA ini secara optimum, jadi 
distribution of resources sebab kitani 
harus menghadapi realiti bahawa 
resources ini scarce, so specially for 
Unit Pendidikan Khas pada masa ini. 
 
Pada masa ini sedang dirancangkan 
bagaimana untuk mendeploy guru-
guru ini supaya ia dapat mengajar 
anak-anak murid kitani dalam Unit 
Pendidikan Khas ini secara 
maksimum. Pada masa ini difikirkan 
adakah specialization of school 
untuk diadakan dan anak-anak 
tersebut akan dikategorikan sebab 
kanak-kanak Yang Berkeperluan 
khas ini mempunyai berbagai-bagai 
isu dan some of them are multiples 
disabilities.  

 
Dan ia memerlukan pengkhususan 
guru-guru SENA. Harus difikirkan 
cara mana yang optimum untuk 
mendeploy guru-guru ini supaya ia 
dapat mencover seluruh anak-anak 
yang dalam Unit Pendidikan Khas ini. 
 
Pada masa ini sedang difikirkan how 
best we can do that dan diambil 
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maklum bahawa penambahan guru-
guru SENA ini diperlukan pada masa 
akan datang dan ia diusahakan dan 
difikirkan untuk dibuka kembali 
kursus untuk certification guru-guru 
SENA.  

 
Mengenai soalan adakah 
Kementerian Pendidikan bersedia 
untuk berkolaborasi dengan NGO’s?. 
Pihak Kementerian Pendidikan 
bersikap terbuka, asalkan semuanya 
ini dapat diaturkan dan ia adalah 
win-win situation  bagi kedua-dua 
pihak, yang difikirkan oleh 
Kementerian Pendidikan masa ini 
ialah kepentingan murid-murid yang 
di bawah Unit Pendidikan Khas ini. 
Adakah we are doing this for their 
interest and the best of their interest  
untuk melakukan ini dan 
Kementerian Pendidikan akan 
bersikap terbuka untuk 
berkolaborasi. 

 
2. Mengenai Ri’ayah Wamahabah ini, ia 

dapatan dari Kementerian 
Pendidikan.   ِ  keperluannya ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
berkurangan jadinya data yang ada 
terdapat  di Kementerian Pendidikan 
menunjukkan pengurangan 
keperluannya kepada 21 orang. 
Sebab itulah ia  ditempatkan                 
di Asrama Pusat Tingkatan Enam 
Duli Pengiran Muda Al-Muhtadee 
Billah.  

 
Di sanatah secara maksimum atau 
optimum ianya dapat dibuat untuk 
mencater 21 orang daripada seluruh 
negara dari keempat-empat daerah. 
Data dari Kementerian Pendidikan 

menunjukkan itulah jumlah penuntut 
atau pelajar yang memerlukan 
bantuan untuk mengikuti rancangan 
ini. Untuk melaratkannya keempat-
empat daerah kalau tidak ada 
demand akan merugikan secara 
resources allocation dan itulah 
pandangan dari Kementerian 
Pendidikan pada masa ini. 
 

3. Mengenai sekolah-sekolah tidak 
menepati piawaian kitani, ini satu 
keadaan yang diambil serius oleh 
Kementerian Pendidikan. Dalam 
peruntukan pada tahun ini, abis 
peramba/kaola/saya katakan akan 
menanganinya.  

 
Peruntukan yang dinyatakan dalam 
mukadimah tadi itu dibuat untuk 
menyelesaikan perkara ini dan 
diharapkan ia akan dapat meliputi 
semua sekolah. Tetapi 
memandangkan secara realiti dan 
keadaan ekonomi yang mencabar 
pada masa ini, ia akan dibuat secara 
berfasa. 

 
Dari segi keselamatan sekolah-
sekolah, actually dalam rangka kerja 
pemuliharaan sekolah-sekolah, 
Kementerian Pendidikan adalah 
priority pertama, jadinya semua 
sekolah-sekolah actually sebanyak 
67 buah sekolah rendah, 26 sekolah 
menengah, 3 sekolah Pusat 
Tingkatan Enam dan 3 Sekolah 
Vokasional. Semua itu dalam priority 
nombor satu. Dalam pengiraan 
peruntukan dalam tahun ini sudah. 
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4. Mengenai Miftahunnajah ini, untuk 
makluman bersama, data yang 
didapati oleh Kementerian 
Pendidikan, ia telah pun menurun 
daripada 13 ribu lebih pada hari itu 
kepada 11,934 yang ada dan ini 
menunjukkan petanda baik bahawa 
ada peningkatan dari sosioekonomi 
para ibu bapa pelajar-pelajar kitani 
dan diharapkan ia akan berterusan 
menurun sebagai satu negara yang 
berhasratkan untuk menjadi negara 
maju dan untuk mengecapi 
Wawasan Brunei 2035 ini.   

  
Kitani kalau dapat nombor ini 
statistik menurun dari setahun ke 
setahun tapi cadangan untuk semua 
Whole of Nations Approach untuk 
menangani ini diambil baik dan 
diharapkan akan dapat 
dilaksanakan. Kementerian 
Pendidikan bersikap terbuka jika ada 
pihak-pihak yang berkepentingan 
untuk bekerjasama mengenai 
Program Miftahunnajah ini. Sekian 
Yang Berhormat. 

 
Yang Berhormat Pengerusi:  Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan.  Ahli-Ahli Yang Berhormat, 
saya kira cukuplah dulu kita 
membincangkan dan membahaskan 
Jadual kementerian ini. Maka saya 
tangguhkan Mesyuarat Jawatankuasa ini 
supaya dapat kita bersidang semula                
di Persidangan Majlis Mesyuarat Negara. 
 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

 

(Majlis Mesyuarat bersidang 
semula) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Persidangan 
ini kita tangguhkan dulu untuk 
membolehkan kita berehat kerana kita 
telah pun hampir sehari suntuk 
menumpukan perhatian dalam meneliti 
dan berbincang khusus mengenai       
Rang Undang-Undang (2018) 
Perbekalan, 2018/2019.   ُ  kita ,إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
akan bersidang semula pada esok hari 
iaitu pada hari Rabu, 14 Mac 2018, 
mulai daripada pukul 2.00 petang. 
 
Sekian  

السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ وَ   
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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maklum bahawa penambahan guru-
guru SENA ini diperlukan pada masa 
akan datang dan ia diusahakan dan 
difikirkan untuk dibuka kembali 
kursus untuk certification guru-guru 
SENA.  

 
Mengenai soalan adakah 
Kementerian Pendidikan bersedia 
untuk berkolaborasi dengan NGO’s?. 
Pihak Kementerian Pendidikan 
bersikap terbuka, asalkan semuanya 
ini dapat diaturkan dan ia adalah 
win-win situation  bagi kedua-dua 
pihak, yang difikirkan oleh 
Kementerian Pendidikan masa ini 
ialah kepentingan murid-murid yang 
di bawah Unit Pendidikan Khas ini. 
Adakah we are doing this for their 
interest and the best of their interest  
untuk melakukan ini dan 
Kementerian Pendidikan akan 
bersikap terbuka untuk 
berkolaborasi. 

 
2. Mengenai Ri’ayah Wamahabah ini, ia 

dapatan dari Kementerian 
Pendidikan.   ِ  keperluannya ألَْحَمْدُ ِ�ّٰ
berkurangan jadinya data yang ada 
terdapat  di Kementerian Pendidikan 
menunjukkan pengurangan 
keperluannya kepada 21 orang. 
Sebab itulah ia  ditempatkan                 
di Asrama Pusat Tingkatan Enam 
Duli Pengiran Muda Al-Muhtadee 
Billah.  

 
Di sanatah secara maksimum atau 
optimum ianya dapat dibuat untuk 
mencater 21 orang daripada seluruh 
negara dari keempat-empat daerah. 
Data dari Kementerian Pendidikan 

menunjukkan itulah jumlah penuntut 
atau pelajar yang memerlukan 
bantuan untuk mengikuti rancangan 
ini. Untuk melaratkannya keempat-
empat daerah kalau tidak ada 
demand akan merugikan secara 
resources allocation dan itulah 
pandangan dari Kementerian 
Pendidikan pada masa ini. 
 

3. Mengenai sekolah-sekolah tidak 
menepati piawaian kitani, ini satu 
keadaan yang diambil serius oleh 
Kementerian Pendidikan. Dalam 
peruntukan pada tahun ini, abis 
peramba/kaola/saya katakan akan 
menanganinya.  

 
Peruntukan yang dinyatakan dalam 
mukadimah tadi itu dibuat untuk 
menyelesaikan perkara ini dan 
diharapkan ia akan dapat meliputi 
semua sekolah. Tetapi 
memandangkan secara realiti dan 
keadaan ekonomi yang mencabar 
pada masa ini, ia akan dibuat secara 
berfasa. 

 
Dari segi keselamatan sekolah-
sekolah, actually dalam rangka kerja 
pemuliharaan sekolah-sekolah, 
Kementerian Pendidikan adalah 
priority pertama, jadinya semua 
sekolah-sekolah actually sebanyak 
67 buah sekolah rendah, 26 sekolah 
menengah, 3 sekolah Pusat 
Tingkatan Enam dan 3 Sekolah 
Vokasional. Semua itu dalam priority 
nombor satu. Dalam pengiraan 
peruntukan dalam tahun ini sudah. 
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4. Mengenai Miftahunnajah ini, untuk 
makluman bersama, data yang 
didapati oleh Kementerian 
Pendidikan, ia telah pun menurun 
daripada 13 ribu lebih pada hari itu 
kepada 11,934 yang ada dan ini 
menunjukkan petanda baik bahawa 
ada peningkatan dari sosioekonomi 
para ibu bapa pelajar-pelajar kitani 
dan diharapkan ia akan berterusan 
menurun sebagai satu negara yang 
berhasratkan untuk menjadi negara 
maju dan untuk mengecapi 
Wawasan Brunei 2035 ini.   

  
Kitani kalau dapat nombor ini 
statistik menurun dari setahun ke 
setahun tapi cadangan untuk semua 
Whole of Nations Approach untuk 
menangani ini diambil baik dan 
diharapkan akan dapat 
dilaksanakan. Kementerian 
Pendidikan bersikap terbuka jika ada 
pihak-pihak yang berkepentingan 
untuk bekerjasama mengenai 
Program Miftahunnajah ini. Sekian 
Yang Berhormat. 

 
Yang Berhormat Pengerusi:  Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan.  Ahli-Ahli Yang Berhormat, 
saya kira cukuplah dulu kita 
membincangkan dan membahaskan 
Jadual kementerian ini. Maka saya 
tangguhkan Mesyuarat Jawatankuasa ini 
supaya dapat kita bersidang semula                
di Persidangan Majlis Mesyuarat Negara. 
 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

 

(Majlis Mesyuarat bersidang 
semula) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Persidangan 
ini kita tangguhkan dulu untuk 
membolehkan kita berehat kerana kita 
telah pun hampir sehari suntuk 
menumpukan perhatian dalam meneliti 
dan berbincang khusus mengenai       
Rang Undang-Undang (2018) 
Perbekalan, 2018/2019.   ُ  kita ,إِنْ شَاءَ ا�ّٰ
akan bersidang semula pada esok hari 
iaitu pada hari Rabu, 14 Mac 2018, 
mulai daripada pukul 2.00 petang. 
 
Sekian  

السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ وَ   
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 
 


